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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२८ माघ, २०७६ 

मंगलबार 
(बैठक संख्या - १३)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको ३:०० बजे प्रारम्भ भयो।   

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ।  माननीय सदस्यहरु, आज ववशेष समयको कायणक्रम नरहने व्यहोरा 

जानकारी गराउाँदछु।   

माननीय सदस्यहरु, अब शनु्य समयको कायणक्रम प्रारम्भ हनु्छ। शनु्य समयमा 

बोल्न चाहान ु हनुे माननीय सदस्यहरुलाई १ धमनेटको समय धनिाणरर् गरेको छु। 

माननीय मीना ज्ञवाली।  
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माननीय मीना ज्ञवाली (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

ज्यू,बालवुाटार स्स्ित लधलता धनवासको 299 रोपधन सरकारी जग्गा मध्िे 112 रोपधन 

जग्गा ब्यक्तीको नाममा दताण भई वहनाधमना गरर ववधभन्न ब्यक्तीका नाम बाट 2 अवण 41 

करोड 69 लाख बवि धितो पाररत भई ववववन्न बैंक तिा धबस्िय संस्िाहरु बाट अरबौ 

ऋर् प्रभाह भएको अवस्िामा अस्ख्तयार दरुुपयोग अनसुन्िान आयोगले गहन अनसुन्िान 

गरर यस्तो गलत कायणमा संलग्न 175 जाना ववरुि ववशेष अदालतमा यवह माघ 22 

गते बिुवार मदु्दा दायर गरेको छ। भ्रष्टाचार धबरुद्धमा संस्घय सरकारले चालेको यो 

कदमको सम्मान गदै हाददणक िन्यवाद ज्ञापन गदणछु सरकार प्रधत िन्यवाद।  

माननीय सभामखु - माननीय रमा आले मगर।  

माननीय रमा आले मगर (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- एक नम्बरमा 

पशपुधतनािको मस्न्दरमा चाददको जलरीको सट्टा सनुको जलरी लगाउने कुरा भएको हदुा 

यो वकन लगाउन ु पयो त्यसमा सरकारको ध्यानाकषणर् गराउन चाहन्छु। दईु नम्बरमा 

खेर गवहरहेको नाङ्गा पहाडहरु, डािाहरुलाई चावह अब उपयोगमा ल्याउनको लाधग म 

सरकारको ध्यानाकषणर् गराउन चाहन्छु। त्यसै गरर धतन नम्बरमा कोरोना भाईरसको 

बारेमा हामीले वहजो िेरै छलफल गर् यौ।  

यो छलफल प्रश्चात कोरोना भाईरसका नेपाली धबराधमहरु जधत छन ् धत 

धबराधमहरुलाई नपेालमा ल्याएर उपचार गनुण भन्दा पधन वहाहरुलाई सम्बन्िीत ठाउमै 

सरुस्क्षत िङ्गले उपचार गरेर नेपालमा फकाणईन ु पछण भने्न म चावह ध्यानाकषणर् गराउन 

चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु- माननीय रत्न प्रसाद िकाल।  

माननीय रत्न प्रसाद िकाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

ज्यू, हाम्रो आव 076/077 सालको योजनाहरुको कायाणन्वयनको धनम्ती पवहले 

चौमाधसकमा खासै योजना कायाणन्वयन भएको देस्खएन। दोस्रो चौमाधसक सरुु भैसकेको 
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छ। प्रदेश पवुाणिार धबकास कायणक्रम लगायतका कैयौ बजेटका योजनाहरु कायाणन्वयन 

हनु सकेको छैन ्र कैयौ कायण ववधिहरु समेत हाम्रो सरकारले बनाउन ुपधनण हो।  

त्यो नबनाएको अवस्िमा योजना कयणनयन कवहले, कसरी यो सम्भव हनु्छ। नत्र 

भने भएको बजेटहरु पधन विज हनुे र योजना कयणनयन नहदुा खेरर हामीले समवृद्ध नेपाल 

र ससु्ख नेपालीको नारा,नारामा मातै्र धसधमत हनुे देस्खन्छ। त्यस कारर्ले यो सरकारको 

वक्रयाकलापले हामीले कसरी यो योजनाहरु समय मै कायाणन्वयन गनण सक्छौ। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु- माननीय रमेश पौड् याल।  

माननीय रमेश पौड् याल (वववेकशील साझा पाटी)- माननीय सभामखु महोदय‚ 

हालै अस्ख्तयारले दायर गरेकोबालवुाटार जग्गा सम्बन्िी मदु्धामा चावह अस्ख्तयारमा 

सरकारको कायणकारीको छायााँ परेको प्रष्ट देस्खएको छ। त्यसले चावह धनर्णय गने 

प्रिानमन्त्री जोधगने र धनर्णयको लाधग साहायकधसद्ध हनुे मन्त्री र सस्चवपने एउटा त्यस्तो 

पररपावट देस्खएको छ।  

सािै सरकार बादद हनुे फौजदारर मदु्धामा पधन अब धमलापत्र गनण सवकने देस्खएको 

छ र अब देशमा जधत पधन देश भरर चोरर मदु्धा डकैधत मदु्धामा जधत मान्छे रहेका छन ्

उधनहरुले आएर मैले चोरेको सामान वफताण गछुण भन्यो भने वहाहरुलाई ररहा गरर ददन ु

पने भएको छ। यदद अस्ख्तयारले अवहले राखेको नस्जरलाई मानेर जाधन हो भने यो स्स्िधत 

देस्खने छ। म यसको लाधग चावह सरकार माफण त संस्घय सरकारको ध्यानाकषणर् 

गराउछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु- माननीय बवुद्धमान माझी।  

माननीय बवुद्धमान माझी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

ज्यू, स्िाधनय तहका पदाधिकारी सदस्यहरुले पाउन ुपने सेवा सवुविा सन्दभणमा यिाधसघ्र 

प्रदेश काननु संशोिन गरेर व्यवस्िा गनणको लाधग यो गररमामय सदन माफण त सदनमा 

सभामखु माफण त प्रदेश सरकारको म गस्म्भर ध्यानाकषणर् गनण चाहन्छु। िन्यवाद।  
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माननीय सभामखु- माननीय सजृना सयजू।  

माननीय सजृना सयजू (नपेाल मजदरु वकसान पाटी)- नोवल कोरोना भाईरसको 

माहामारी धबरुद्ध वववेक र बवुद्ध बहादरुी पवुणक लधड रहेको स्चन र स्चधनया जनता प्रधत 

हाम्रो एवकबद्धता छ। यस्तो संवेदनस्शल समयमा केवह पस्श्चममा र अन्य संञ्चार 

माध्यमहरुले अधतरन्जना पवुण समाचार ददवह रहेको प्रधत नेपाली जनतालाई सचेत बनाउन 

आवश्यक छ। महुानमा पढ्नको लाधग गएका 180 नपेाली वविािीले खानै पाएन्न 

असरुस्क्षत छन ्भने्न कुरा हल्ला मातै्र हो।  

धनसन्देह नेपाली वविाधिण मानधसक तनाव खेप्दै छन ् तर धतनलाई राख्न 

क्वारेनटाईनको बन्दोबस्तको धनस्म्त नेपाल सरकारले छनोट गरेको काठमाडौं 

उपत्यकाका कुन ैपधन ठाउाँहरु उपयकु्त छैन्न। सम्भाववत क्षधतबाट जोधगन आवश्यक छ। 

कोरोना भाईरस पधन ववश्व जनसंख्यालाई जोस्खममा पानण अमेररकाले उत्पन्न गरेको भने्न 

समाचार छ। ब्यापार यदु्धमा असफल, सफल नभएपधछ अमेररकाले स्चन धबरुद्ध वकटार् ु

यदु्ध सरुु गरेको त होईन। ईधतहासका वकटार् ु यदु्धहरुको िप अध्ययन तिा धबश्लषेर् 

यधत खेर आवश्यक अनभुव गररदैछ। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु- माननीय ज्ञानेन्र शाक्य।  

माननीय ज्ञानेन्र शाक्य (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नकेपा)):- माननीय सभामखु ज्यू, 

मैले उठाउन खोजेको एउटा ववषय केहो भन्दा खेरर यो लधलतपरु धनवाणचन छेत्र नं.२ 

(2) अन्तगणत ववश्व सम्पदा ससु्चमा ससु्चकृ्रत दरबार स्क्वायर माँगला बजारबाट सौगल, 

सनुिारा र ग्वाखो वहडने सडक सबै 2 वषण देस्ख एकदम स्जर्ण अवस्िामा रहेको 

खाल्डाखलु्डी र घाम लाग्दा िलुो, पानी पदाण वहलोको अवस्िामा रहेको जानकारी गराउछु 

र यस ववषयमा यो मलुत 2 वषण अगाडी देस्ख यो मेल्मस्च खानेपाधन प्रयोजना अन्तगणत 

झन्डै 5 पटक खने्न र 5 पटक पनेु पधन भैसकेको छ र हाल आएर मलाई लाग्छ त्यो 

ठाउमा चावह खने्न रपनेु ...।  
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माननीय सभामखु- माननीय जीवन खड्का।  

माननीय जीवन खड्का (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय‚ 

वहजो मातै्र एउटा दखुान्त घटना भएको छ। पवुण सस्चव अजुणन काकीकी पत्नी मनुा 

काकीको जनु हत्या रहस्यपरु्ण छ। त्यसको हाल सम्मको चावह के अवस्िा हो त्यो 

बारेमा एिाधसघ्र सदनलाई जानकारी होस र सािसािै सात मवहना भो हाम्रो बजेट पास 

गरेको आठौ मवहना लाग्न लाधग सक्यो। अवहले सम्म बजेटको कायाणन्वयनको मन्त्रालय 

मै कायाणन्वयनको लाधग लेखापवि र कागजमै लेखापविमा धसधमत रहने हो भन ेकवहले त्यो 

कायणनयन हनुे हो।  

काम चावह हनुे तल गएर काम कवहले हनुे हो। यो बारेमा पधन यिाधसघ्र 

ध्यानाकषणर् होस। सािै स्िाधनय तहका पदाधिकारीहरुको सेवा सवुविाको सन्दभणमा 

यिाधसग्र काननु ल्याउने व्यवस्िा पधन गररयोस सरकारलाई यस तफण  पधन ध्यानाकषणर् 

गराउन चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु- माननीय नरोिम वैद्य।  

माननीय नरोिम वैद्य (नेपाली कागं्रसे)- सभामखु महोदय त्यो अस्ती चावह 

अन्नपूर्ण पोस्टमा त्यो पशपुधतनािको मस्न्दरमा सनुको जलरी 141 वकलोको सनुको 

जलरी राख्न े कुरा चावह समाचारमा आएको कुरा म के भने यो सभामा जानकारी ददन 

चाहन्छु र यो चावह के भने पसपुधतनाि एउटा चावह के भने एउटा एक वकधसमको 

सोस्स्लट आफु बहतु सािारर् भएर आफनो भक्तलाई चावह सम्रान्त बनाउने।  

त्यस्तो सोस्स्लट माहादेवलाई चावह सामन्ती बनाउने अब सनुले मोडने अब 

माहादेवलाई सनुले मोडने वकधसमको जनु वक्रयाकलाप हनु लागेको छ। यो चावह के भन े

यो प्रदेश सरकारले टुलटुल हेरर राग्ने वक केवह गने हो। यो प्रास्चन स्मारक संरक्षर् ऐन 

त्यो प्रदेश यो पशपुधतनािको मस्न्दरको व्यवस्िापनलाई लाग्छ वक लाग्दैन त्यता पवट्ट 

सरकारको ध्यान जाओस यो ववषयमा सरकारले...।  
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माननीय सभामखु- माननीय शास्न्त प्रसाद पौडेल।  

माननीय शास्न्त प्रसाद पौडेल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु ज्यू, क्षेत्रीय भौधतक धबकास कायणक्रम अन्तगणत जनु धतन करोड प्राप्त भएको छ। 

यसको धनदेस्शकामा 50 लाख सम्म टेन्डर गनुण पने भनकेो छ र अवहले सम्म पैसा 

धनकासा भैरहेको छैन।् टेन्डरको प्रकृया 2 मवहना भन्दा भवि समय लाग्ने भएको र 

केन्रीय आधिणक ऐन संघ बाजेको हनुाले यो धनदेस्शका सच्याउनको लाधग सरकार धनदेशन 

होस र त्यो उपभोक्ता सधमधत बाट काम गनण पाउने गरर त्यसको व्यवस्िा होस। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखु- माननीय देवकी शे्रष्ठ।  

माननीय देवकी शे्रष्ठ (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु ज्यू, 

म लधलतपरुको लधलतपरु स्जल्लामा घटनाहरु घवट रहेको छ र पवहला पधन हाम्रो 

माननीय चेतनाि संजेलज्यूले भन्नु भएको धियो। केवह मात्रामा घर जलेको धियो र िेरै 

५० लाख जधतको नोक्सानी भएको धियो। फेरर हाम्रो यो लधलतपरु १४ वडामा श्रीमान 

श्रीमती बाफ धलन जादा खेरर त्यहााँ वहााँहरुको मतृ्य ुभयो।  

त्यहााँको माधलकलाई िनुेको पधन छ र फेरर वहजो पधन हाम्रो कुपनडोलमा पवुण 

सस्चव अजुणन काकीको पत्नी चावह अस्पताल लादालादै मतृ्य ुभयो र यो चौिरी काम गने 

चौिरीको चावह झसु्डडएर गयो भने्न छ यो रहस्यमय छ। यसमा चावह राम्रो संग जााँचबजु 

गनुणपछण र अको कुरो के भने कोरोना भाईरस लागेका...।  

माननीय सभामखु- माननीय गोमा भतेुल।  

माननीय गोमा भतेुल (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी (नकेपा)):- मैले पोहोर पधन कुरा 

उठाएको धिएजनु धबदेश जाने दाजभुाईहरुको घर फकीदा छोराछोरी र आफुले कमाएको 

सम्पधत सवकयो त्यस कारर्लेयो सचेतना कायणक्रमहरु अगाधड बिाउन ुपयो र अको कुरो 
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दशौं वषण सङ्गै बस्ने अधन ररस उठेधस बलत्कार भो भनेर चावह एउटा परुुषलाई मात्र जेल 

लाने काननु बनेको छ। अब त्यस्ता अपराधि मवहला पधन संगै कारवाही गनुणपछण भन्ने 

खालको काननु बनु्न पछण भने्न कुरा राख्छु हस िन्यवाद।  

माननीय सभामखु- माननीय सरस्वती बाटी।  

माननीय सरस्वती बाटी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय‚ 

अवहले यो फेबरवरर 9 मा चावह भएको काधलकोटमा वडा सदस्य मवहला जनप्रधतधनिीको 

जनु वकधसमको हत्या भएको छ। त्यो पाधन छोएको आिारमा हत्यामा संलग्न भएका 

राजीब दास सावह र सजृन सावहलाई कडा भन्दा कडा कावाणही गनण माग गनण चाहन्छु र 

अको नोवल कोरोना भाईरस जनु खाल्को नेपालीहरुमा त्यहा बसेका नेपालीहरुमा भएको 

छ। त्यो त्यही बसेर त्यही स्िानमा बसेर सरुस्क्षत उपचार गनुण आवश्यक हनु्छ र 

नेपालमा फकाणईने भने्न कुरो यो नेपालमा हामीले त्यसको समािान गनणको लाधग समस्या 

हनुे भएकोले त्यो कुरालाई सचेत हनुको लाधग म अनरुोि गनण चाहन्छु र अको भनेको 

छौउगोठ भत्काउदै बस्दै बस्दै 300 भन्दा बवि यो गोठ भत्काईएको छ। छौउगोठ 

बास्तवमा छौउगोठ वकन रास्खयो र वकन भैरहेको छ भन्न.े....।  

माननीय सभामखु- माननीय ववजया शे्रष्ठ के.सी।  

माननीय ववजया शे्रष्ठ के.सी (नेपाली कागं्रसे)- सभामखु ज्यू, नेपालीको लाधग 

खधुसको खबरको कुराहोअस्ख्तयार दरुुपयोग अनसुन्िान आयोगले चस्चणत लधलता धनवास 

प्रकरर्को भडडाफोर गरेको छ र पधन यसको देश ब्यावप धबरोि हनु िालेको छ।  

नेपाली कांग्रसेले एउटै आवाज धनकालेको छ। धनदोष दस्डडत हनु ुहदैुन ्दोवषले उन्मसु्क्त 

पाउन ुहदैुन। भ्रष्टाचारर जोसकैु होस कानधुन दाएरामा ल्याउन ुनै पछण। तर भएको केछ 

भने िकाधलन मन्त्रीमडडलका ववजय गक्षेदार र चन्र देब जोस्श जस्ता पात्र दाधमने त्यवह 

क्याधबनेटका नाईके प्रिानमन्त्रीहरु उन्मसु्क्त पाउने।  
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धनधतगत कारर् देखाई कसैलाई पाखा कसैलाई काखा गने अस्ख्तयार यो 

धबभेिकारी अस्ख्तयार हो। घधुसयाले घसु वफताण गनण मन्जरु गरे काननु नलाग्न े

धनमखुालाई मात्र काननु लाग्ने। महोिरी बेलबाधसकी धतलक कुमारीलाई काननु लाग्न े

धबष्न ु पौडेल जी को छोरालाई काननु नलाग्ने।  सभामखु महोदय जजण अजेले भनेको 

ज्सतै all animals are equal but some are more equal भने्न कुरा यहााँ चररतिण 

भएको छ।  िन्यवाद।  

माननीय सभामखु- माननीय राम लाल महतो।  

माननीय राम लाल महतो (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय‚ मैले चावह यो सभामखु माफण त सम्बस्न्ित धनकाएको ध्यानाकषणर् गनण चाहन्छु। 

यो स्चतवन राविय धनकुन्जको जंगधल हाधतको कारर्ले गत वषण पधन 3 जाना मतृ्य ुभएको 

छ र यस वषण पधन 3 जानाको मतृ्य ुभई सकेको छ र अवहले जंगधल हाधतले माधड, ठोरी 

धतर र यता भरतपरु महानगरपाधलका दबैु धतर अवहले घरहरु भत्काउने र िनजनको क्षधत 

गने काम चावह अन्नहरु चावह नस्ट गरर ददने काम गरररहेको छ।  सम्बन्िीत धनकाएको 

ध्यान जाओस िन्यवाद।  

माननीय सभामखु- माननीय रजनी अमात्य जोन्छे।  

माननीय रजनी अमात्य जोन्छे (नेपाली कागं्रसे)- माननीय सभामखु महोदय‚ 

लधलता धनवासको 136 रोपधन जग्गा प्रकरर्मा अस्ख्तयार दरुुपयोग अनसुन्िान आयोगले 

पवुण मन्त्री धबजय गक्षेदार लगायत 175 जानालाई पनुराणवेदन अदालत भ्रस्टाचार मदु्धामा 

ररट दाएर गरेकोमा पवुण प्रिानमन्त्री द्वय मािव कुमार नेपालज्यू र बाबरुाम भट्टराई 

नपनुणमा यो के हो? अस्ख्तयार दरुुपयोग धनवार्ण आयोगले मन्त्रीस्तर धनर्णय गरेकोलाई 

केवह गनण नसके पधन धनधतधनयम छ। यस्ले गदाण जन्न देशमा भ्रस्टाचारको मौलाएको छ। 

यो एक राजधनधतक दे्वयका कारर्ले मात्र भएकोले यो गररमामय सदन माफण त 

सम्बन्िीतलाई ध्यान ददन चाहन्छु। िन्यवाद जय नेपाल।  



359 
 

माननीय सभामखु- माननीय केशव राज पाडडे।  

माननीय केशव राज पाडडे (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय‚ 

अवहले देशमा लधलता धनवास संसंगै एम.धस.धस पधन चचाणमा छ। त्यो संसदले अनमुोदन 

गने धबधतकै कायाणन्वयनमा जादा 3 नं. प्रदेशका 5 वटा स्जल्ला माधि 400 भोल्टको 

चावह तार प्रसारर् हनुेछ। त्यसको अको पाटो 300 वकलो धमटर बाटो जनु बन्दै छ। 

त्यो चावह 3 नं. प्रदेश भन्दा बावहर बन्दै छ।  

त्यसैले प्रभाधबत 3 नं. प्रदेशका 5 वटा स्जल्ला बने्न त्यसको फाईदा चावह अन्त 

अरुकाले धलने यो कायण नहोस र यसले संस्घय संसद सरकारलाई सचेत पाने काममा 

हामी लागौ। यवह कुरा राख्न चाहन्छु िन्यवाद।  

माननीय सभामखु- माननीय वेली मैया घले।   

माननीय वेली मैया घले (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय‚ 3 नं. प्रदेश गठन भएको पधन दईु वषण परुा भएर धतन लाग्दै छ। तर हाम्रो यो 

13 वटा स्जल्लामा िेरै जनजाधतको बसोबास गने त्यसमा पधन धनमखुा श्रमस्जधब 

वगणहरुको बसोबास गने भएको कारर्ले गदाण अवहले मलु्य ववृद्ध आक्रान्त रुपमा बवि 

रहेको छ। यसमा सरकारको ध्यान जाओस िन्यवाद।  

माननीय सभामखु- माननीय न्हकु्षे नारायर् शे्रष्ठ।   

माननीय न्हकु्ष ेनारायर् शे्रष्ठ (नेपाली कागं्रसे)- माननीय सभामखु महोदय‚ संघीय 

लोकतास्न्त्रक गर्तन्त्रको संवविान अनसुार गदठत धतन तहको सरकार अवहले हामी 

संघीयता उसमा छौ र जो अनसुार लोकतास्न्त्रक देशमा सवणमाननीय जनु सावणजधनक लेखा 

सधमधत भनेको सरकारलाई सावणजधनक खचणमा धमतव्ययीता पारदस्शणता र एउटा 

जवाफदेवहताको कुरा आउछ। यसमा दईु तहको सरकारमा चावह कायाणन्वयन हनुे काम 

हनुे तर स्िाधनय तहमा कुनै पधन स्िाधनय तहले त्यो सावणजधनक लेखा सधमधत बनाउदा 
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खेरर धबपक्षीलाई ददएको पाइएन उधनहरु आफनो अनकुुलको सावणजधनक लेखा सधमधतहरु 

बनाएर आफनै डािु पन्यौ आफै संग राखेर एकदम भ्रष्टाचार भैरहेको मैले पाई रहेको 

छु। त्यसमा सरकारको ध्यान जान ु पर् यो यसलाई कसले धनयमन गने हो। स्िाधनय 

सरकारलाई स्िाधनय सरकार चावह एकदम मनपरर तन्त्र भएको छ। यो भ्रस्टाचारको 

धसंहदरवारको अधिकार गााँउमा लाने भनेको भ्रस्टाचार हामीले गााँउगााँउ टोलटोलमा 

लधगरहेका छौ। त्यसको लाधग धनयन्त्रर् धनयगमन कस्ले गछण। हामी आफनो 

स्वायि....।  

माननीय सभामखुः- माननीय ववसाल खड्का।  

माननीय ववसाल खड्का (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

ज्यू, संघीयताको ममण धबपररत जनताले दखु पाउने गरर सजृना गररएका सबै धडधभजन 

कायणलयलाई भङ्ग गरेर सबै स्जल्लामा एवककृत कायणलय स्िापना गरेर तरुुन्त गररयोस 

भन्ने सरकार संग माग गनण चाहन्छु। दोस्रो कुरा सरकारले पैसा ददने तर िमुुणस सनु्तधल 

फाउन्डेसन नामको एन.स्ज.ओ को नाममा चावह सरकारको अंग NGO को अंग सरकार 

भन्ने जस्तो जनु हकण त भैरहेको छ। यसको स्पवष्टकरर् सदनलाई गररयोस भन्ने म माग 

गनण चाहन्छु। तेस्रो कुरा स्िावय राजिानी भैसक्दा खेरर पधन प्रदेश सभाको हल यो खाबो 

गाडेको कोठामा कवहले सम्म रवह रहन्छ। म जानकारी माग गदणछु।  

माननीय सभामखुः- माननीय बरी मैनाली।   

माननीय बरी मैनाली (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु ज्यू, बागमती 

प्रदेश अन्तगणतको नवुाकोट स्जल्लाको काठमाडौं टोखाछरे सडक जो सडकलाई जनु 

सडकलाई देशकै राजनीधतक सडकको रुपमा धलईन्छ। तर यस पाधलको बजेटमा न 

संघीय सरकारको न प्रदेश सरकारको चावह बजेट छुटाउन सवकएन जनु सडकको 

कारर्ले गदाण त्यो नवुाकोटका र रसवुाका चावह जनताको चावह आवतजावत गने खास 

गरर िाददङ्गको जनताको आवतजावत गने अत्यनत कदठन अवस्िा भएको छ। त्यसको 



361 
 

लाधग प्रदेश सरकार बाट िप बजेट छुटाउनको लाधग म सरकारको ध्यानाकषणर् गराउन 

यस सदन माफण त चावह ध्यानाकषणर् गराउन हस िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सीता अधिकारी।  

माननीय सीता अधिकारी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय‚ केन्रको राजिानी देस्ख प्रदेशको राजिानी आउने अत्यन्त छोटो बाटो फाखेल र 

कुलेखानी सम्मको बाटो अत्यन्त स्जर्ण बन्दै गएको छ। गत साल टालटुल पारेको पधन 

अवहले अत्यन्तै भस्त्कएर त्यो जस्ताको त्यस्तै भैसकेको छ। यो बाटोको स्तर उन्नधत 

सािै हाम्रो प्रदेशको गौरवको आयोजनामा रास्खएको धभमफेदद कुलेखाधनको सरुुङ्ग मागणको 

प्रगधत के भैराखेको छ। यसको जानकारीको लाधग म माग गनण चाहन्छु। हस्त 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, अब म माननीय मखु्यमन्त्रीको तफण  बाट 

माननीय आन्तररक माधमला तिा काननु मन्त्री शाधलकराम जम्कटे्टललाई प्रदेश लोक सेवा 

आयोग ऐन‚ 2076 लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक माधि धबचार गररयोस भने्न 

प्रस्ताव पेस गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय शाधलकराम जम्कटे्टल, मन्त्री, आन्तररक माधमला तिा काननु मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको अनमुधतले प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन‚ 2076 

लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक माधि धबचार गररयोस भने्न प्रस्ताव सम्माधनत सभामा 

पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, अब प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन‚ 

2076 लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक माधि धबचार गररयोस भने्न प्रस्ताव माधि 

अिाणत वविेयक माधिको सामान्य छलफल प्रारम्भ हनु्छ।  
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माननीय सदस्यहरु, यस छलफलमा वविेयकको सैदास्न्तक पक्षमा मात्र छलफल 

हनुे व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु। उक्तमा छलफलमा बोल्न चाहनहुनुे माननीय 

सदस्यहरुले आ-आफनो नाम स्चटमा लेखी सभामखुको ड्यास संगै बसेका 

कमणचाररहरुलाई उपलबि गराई ददन ुहनु अनरुोि गदणछु। छलफलमा भाग धलने माननीय 

सदस्यहरुलाई 3 धमनेटको समय धनिाणरर् गरेको छु।  

माननीय सजृना सायजू।   

माननीय सजृना सायजू (नपेाल मजदरु वकसान पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

राि सेवक कमणचारीहरुको सेवा सवुविा बारे एिोस्चत ध्यान परु् याउने ववषयमा कसैको 

धबमधत नहोला। देशको ववकासको धनम्ती कमणचारीहरुको मनोबल ववृद्ध योगदानको कदर 

तिा प्रोत्साहान जधत आवश्यक हनु्छ। त्यो भन्दा भवि अनसुाशन कायण क्षमता अधभववृद्ध 

तिा ईमानदारी महत्वपरु्ण हनुे गदणछ। प्रदेशको हकमा पधन यवह धनयम लाग ु हनु्छ। 

आज देशमा भ्रष्टाचार अधनधमतताले धसमा नाग्दैछ।  

हाम्राकमणचारीहरुलाई त्यस बाट कसरी टािा राख्न सवकन्छ गस्म्भर छलफल तिा 

तयारीको आवश्यकता छ। सेवाभावको अवाभ वफादारीको कधम आदद बाट प्रदेश या 

देश बन्दैन। धमतव्यवयता अपनाउने चहुावट धनयन्त्रर् गनेर समग्र कमणचारी पंतीलाई 

जनता प्रधत स्जम्मेवार बनाए मात्र पररवतणन सम्भव हनु्छ। सेवा, सवुविा या पाररश्रधमकमा 

हेरफेर संग संगै पररर्ाममसु्ख र पररवतणन गमी कायणको धनस्म्त अग्रसरता र वातावरर् 

धनमाणर्मा जोड आजको आवश्यकता हो। वकन भने यसै प्रदेश सभा धभत्र राजनैधतक 

नेधत्रत्व कमजोर र स्िावय संयन्त्र बधलयोछ।  

त्यस कारर् हामीले काम गनण सकेनौ भने्न याचना फेरीफेरी शून्य हामी तयार 

छैनौ। वहजो आज जनता धबच चचाण छ कमणचारीहरुको सेवा सवुविा पाररश्रधमक ववधिमा 

ध्यानपयुाणउने प्रदेश सरकारले स्िाधनयतहका जन धनवाणस्चत प्रधतधनिीहरुको धनमधत उस्चत 

प्रबन्ि धमलाउने िोका वकन बन्द गरेको। यो पररस्स्िधत लम्बायएर स्िाधनय तहमा 

भ्रष्टाचार अझै बवि मौलाउने छ।  स्िाधनयतह भ्रष्टाचार अधनयस्न्मतताको धनधमि बदनाम 
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हदैु गरेको बारे हामी पकै्क पधन बेखबर छैनौ। समस्या बल्झाउने िंगमा प्रदेश सरकार 

वकन प्रस्ततु हदैु छ। अधन जन धनवाणस्चत धनकायहरु प्रधतधनधि सभा र प्रदेश सभामा 

बन्दोबस्त हनुे तर स्िाधनयतहलाई मात्र अलग प्राविान अस्घ सारेर भेदभाव गनुण फलदाई 

नहनुे धनस्स्चत छ। स्िाधनय तह जस्तो जनता संग प्रत्यक्ष सरोकार राख्ने र अत्यन्त 

संबेदनस्शल धनकायलाई अन्योलको स्स्िधतमा छोडेर के अराजकता बिाउन खोजीको हो।  

यो अस्पष्टता र अन्योलको स्स्िधत स्चनण नसके सम्म प्रदेश लोक सेवा आयोगको 

ऐनले परु्णता पाउने देस्खदैन प्रभावकारी बने्न छैन।् जनतालाई प्रजातन्त्रको प्रत्कक्ष 

अनभुधुत ददलाउन कमणचारीका सािै स्िाधनयतहलाई उच्च मनोबल सवहत सवक्रय 

बनाउनकुो धबकल्प छैन।् कुनै पधन बाहानामा स्िाधनयतहलाई गतवहन बनाउने कायण 

नहोस। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय नरोिम वैद्य।  

माननीय नरोिम वैद्य (नेपाली कांग्रसे):- सभामखु महोदय‚ यो लोक सेवा 

आयोगको वविेयक चावह हतार हतारमा ल्गायो अधन चावह के भने त्यो गहन छलफल न ै

नगररकन अधन धबज्ञहरु संग आवश्यक परामशण छलफल नै नधलकन हतारहतारमा ल्यायो 

त्यो तरुुन्तै संशोिन गनुण पयो। त्यो पधन अत्यादेश माफण त अधन त्यो अत्यादेशलाई 

प्रधतस्िापन गरेर फेरर अको संशोिनको त्यो जनु के भने अवहले प्रस्ताव गरेको छ। 

त्यसलाई मैले के भने सकारातमक रुपमा धलदै तर यो अवहले चावह के भन ेहतारहतारमा 

ऐन संशोिन गने ऐन बनाउने काम चावह नगररयोस।  

यो ववषयमा के भने गहन छलफल गररयोस र छलफल पधछ मात्र सबैको 

सझुावलाई मध्यनजर राखेर यो संवेदनस्शल कमणचारीको वविेयक यो लोक सेवा आयोगको 

वविेयक के भने पास गने वातावरर् बनोस यो चावह के भने सधमधतमा जाओस र गहन 

छलफल होस र त्यस पधछ मात्र एउटा वातावरर् बनाउ। जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय रजनी अमात्य जोन्छे।  
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माननीय रजनी अमात्य जोन्छे (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय‚ 

प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन‚ 2076 लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक, वविेयक संख्या 

49 प्रदेश सभा सस्चवालय बागमती प्रदेश बाट ल्याएको यो संशोिन लोक सेवा 

संवविानमा यो संवविान एकदम यो भन्दा अगाधड पधन पास भैसकेको। यो हतारहतारले 

धनयम बनाउने र फुसणतमै संशोिन गने जस्तो यहा भैरहेको यस्तो गररमामय सदनमा 

यसरी आउने राम्रो पधन होईन। अको कुरा के भने जनु सकैु जेपधन यहा के हनु्छ भने 

“हनु्छ” को िेरै आवाज हनु्छ। हनु्न भन्नेको यहा केवह नहनु।े  

यसरी पधन धनयम बधनरहेको छ यहा। हरेक हदैुनको पधन महत्व हनुपुछण भन्ने यो 

सदन माफण त म अनरुोि गदणछु। संशोिन कताणको पधन यहा केवह आवाज नै हदैुन 

संशोिनमा जनु छलफल गनुण पने त्यो पधन छलफल नभएको देख्छु। त्यो पधन लोक 

सेवा आयोगका सदस्यहरुको पाररश्रधमक सवुविा‚ ववदा‚ औषिी उपचारको सवुविाको 

प्राविान राखेकोमा खधुस नै ब्यक्त गदणछु। यसको दफा प्रस्तावनाको दफा 5 मा के 

भनेको छ भने आयोगका अध्यक्ष‚ सदस्य प्रत्येक वषण 12 ददनका दरले धबराधम धबदा 

पाउनेछ भन्यो यो पधन कुनै धनयम हो। कमणचारीमा चावह हरेक मवहनाको धबराधम धबदा 

१ ददन हनु्छ। यो कााँहाबाट के हो यो पधन प्रष्ट हनु ुपने जस्तो लाग्छ। हनुत संशोिनमा 

पधन राख्छु।  

अको एउटा स्वास््यको लाधग पधन भधनएको छ। उपचार खचण बापत रकम 

खलुाउने प्रयोजनलाई स्चवकत्सकको प्रसेकृपसन भने्न यहा यो छ यो। यो सरकारी 

अस्पतालमा भने कमणचारीमा छ यसमा चावह प्रष्ट छ। हनु त यो 5 वषणको लाधग मात्र 

धनयसु्क्त गरेको छ। यसमा सम्बस्न्ित ठोस ध्यान होस भनेर म अनरुोि गदणछु। 

िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय रमेश पौड् याल।  

माननीय रमेश पौड् याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय‚ यो 

लोक सेवा आयोगको संशोिन वविेयक आउदै गदाण खेरर यो वविेयक नं. 49 रहेको छ। 
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यसले के देखाउछ भन्दा खेरर हाम्रो वविेयकको संख्या यो हाउसले पाररत गदै गरेको 

वविेयकको संख्या बवि रहेको छ र सायद यो भोधल कसैले सोध्दा खेरर सरकारले यो 

संसदका हामी सदस्यहरुले तपाईहरुले के काम गनुण भो भन्दा खेरर हामीले 49 वटा 

वविेयक पाररत गयौ भने्न ठााँउमा पयुाणएको छ।  

तर मेरो प्रश्न कााँहा धनर छ भनेदेस्ख यो हाम्रो सक्षमताले हाम्रो कायण कुशलताले 

गदाण खेरर यो वविेयकको संख्या बवि रहेको छ वकहाम्रो कमजोरी र असक्षमताले बवि 

रहेको छ। यहााँ कुरा उठेको छ जनु वविेयक लोक सेवाको आयो र जनु घधनबिु 

िंङ्गछलफल हनु ुपधिणयो त्यो छलफल हनु सकेन र त्यो हतारहतारमा पाररत गने कुराहरु 

भयो र त्यो छलफल भन्नाले खेरर सदन धभत्रको छलफल मात्र जनाउदैन। त्यो चावह 

stakeholder संगसदन भन्दा बावहर पधन छलफलहरु हनु्छ हनु ु पदणछ र त्यसले गदाण 

मलाई के लाग्दछ भने देस्ख खाधल वविेयकको संख्या मातै्र िपेर हामीले यधत वटा 

वविेयक पाररत गयौ यधत वटा काननु बनायौ भने्न धतर नलाधगकन त्यो वविेयकमा चावह 

त्यसलाई गरु्स्तरीय बनाउनको लाधग सबै पक्षलाई समेटनको लाधग सबैको चासोलाई 

समावहत गनणको लाधग चावह सरकारले ध्यान ददयोस।  

सबै भन्दा पवहला म त्यो कुरा राख्न चाहन्छु र दोस्रो ववषय म के राख्न चाहन्छु 

भन्दा खेरर यहा यो आवास सवुविामा चावह के गररएको छ भन्दा खेरर यो घर भाडा धतने 

हकमा चावह अध्यक्ष र सदस्यहरुलाई बराबरर 20/20 हजार रुपैया प्रस्ताव गररएको 

छ। तर आफ्नै घरमा बस्नेलाई चावह ममणत संम्भारमा चावह अध्यक्षलाई 10 हजार 

सदस्यलाई 7 हजार 5 सए भनेर तोवकएको रहेछ। मैले यो भाडा धतदाण खेरर समान दर 

हनुे तर आफ्नै घरमा बस्दा ममणतमा चावह यो धबभेत वकन गररएको हो। वक चावह 

सदस्यको अधल सानो घर हनु्छ अध्यक्षको अधल ठुलो घर हनु्छ भनेर पररकल्पना 

गररएको हो वक। म यो कुरा प्रश्न राख्न चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय मस्र्राम फुयाल।  
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माननीय मस्र्राम फुयाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय‚ म यदाकदा मात्र रोस्रममा ऊधभने माईक समात्ने मान्छे ह।ु बोल्नेको हक्कमा त 

िेरै वषण िेरै समय बोधल राखेर त्यो खालको पषृ्ठभधुम बाट आएको हो। मलाई के लाग्यो 

भने म सरुुमा हाम्रो मन्त्रीज्यूले कधत होमवकण  गनुण भए छ अधल हतारीन ुपो भए छ वक 

िेरै समय भएको धिएन पास गयाण। संशोिनको कुरा आई हाले छ भने्न लाग्या धियो। 

वहााँले महसशु गनुण भो तो कावफ छ।  

यो जोधतषलाई हेराएर सावहत हेराएर संशोिन ल्याउने पधन होईन। पररस्स्िधतले 

माग्दा आवश्यकताले माग्दा धलएर आएको वविेयक आज पास गरेको काननु भोधल न ै

संशोिनमा ल्याउन सवकन्छ। त्यस कारर् स्जवन भनेकै learning by doing हो trial and 

error हो गदै धसक्दै जाने हो। यो ज्योधतष हेराउन साईत खोजेर गएर हामीले चावह 

संशोिन ल्याउन िाल्यौ भने कधत ददन पखेु पधछ चावह संशोिन ल्याउन यो भने्न कुरा 

पधन प्रश्न त उठ्छधन त। त्यसो हनुाले यो बाहालको खाल उठाउने कुरा होवक जस्तो 

लाग्यो।  

दईुटा कुरा आज बोलौनत िेरै भो नबोलेको पधन भने्न लागेर अवह कधत कोवहन 

कसैले त support गनुण पछण intension लाई नत्रभने पररकार नै हदैुन जाहाको तेवह 

रहन्छ त्यो मान्छे त्यो स्जवन तेवह रहन्छ। त्यस कारर् यो ल्याएको धबलकुल दठक गनुण 

भएको छ भन्ने मलाई लाग्छ। मेरो कुरा एधत नै हो।  हस िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय आन्तररक माधमला तिा काननु मन्त्री 

शाधलकराम जम्कटे्टललाई छलफलमा उठेका प्रश्नहरुको जवाफ ददन अनमुधत ददन्छु।  

माननीय शाधलकराम जम्कटे्टल, मन्त्री, आन्तररक माधमला तिा काननु मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखु ज्यू, प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन‚ 2076 लाई संशोिन गनण बनेको 

वविेयक माधि यो सैद्धास्न्तक छलफलमा अवहले माननीय ज्यूहरुले आफ्नो िारर्ाहरु राख्न ु

भएको छ। म वहााँहरुलाई हाददणक िन्यवाद ददन चाहन्छु।  
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यसमा मैले िेरै राख्न ुपने कुरा छैन। अब हामी ऐन हतारमा बनायौ वक अिवा 

विलो बनायौ वक। अब अजै दईु चार वषण कुरेको भए हनु्िो वक त्यो चावह आ आफनो 

सोचाई दृवष्टकोर् हो। अब मैले यसमा मैले केवह भनु्न पछण जस्तो लाग्दैन तर हामी प्रदेश 

सरकार धनतान्त नयााँ सरकार हो। यहााँहरुलाई िाहा छ। संस्घय संरचनाको हामी हाम्रो 

देश गररब भो हाम्रो देशमा केवह भएन धबकास भएन भनेर हामी िेरै कराउछौ भधनरहन्छौ 

हामी म पधन भन्छु तर वकन भएन भनेर हामी धनष्कषणमा पगु्दैनौ। हामी संग आग्रह छ 

पवुाणग्रह छ हाधम संग आ-आफ्नो दृवष्टकोर् छ। हाम्रा पावटण अलग छन।् घोषर्ा पत्र 

अलग छन।् प्रत्येक पक्ष प्रधतपक्ष छ अब वय सबै कुराहरु अधभव्यक्त हनु्छ। त्यो पधन 

दठकै छ। त्यसलाई अब भोधल समय सापेक्ष अिवा समयमा त्यसका जवाफहरु ददने तैर 

तररकाहरु पधन हाम्रा छन।्  

त्यसैले यसमा पधन मैले केवह भनु्न छैन।् समयले त्यसको जवाफहरु दददै जान्छ। 

यो वविेयक चै हाधमले वास्तवमा असाध्यै िेरै माग गरेको वविेयक हो। वकनभने हरेक 

सरकारको आफ्नो कमणचारी आफुले भनाण गरेको कमणचारीहरु हनु्छन। नेपालको सन्दभणमा 

हाधम सबैलाई िाहा छ। हाधम कसरी कमणचारीहरुको भनाण धलन्छौ भने्न कुरा प्रदेश 

सरकार एउटा यस्तो सरकार हो अवहले त समायोजन भएर प्रदेश सरकार मै समायोजन 

भएर कमणचारी साधिहरु आउनभुयो। र केवह कमणचारी साधिहरु आउनभुयो अझै परुा त 

हनुहुनु्न।  हाधमसंग अवहले पधन झन्डै कररब कररब ५०% को हाराहाररमा मातै्र कमणचारी 

साधिहरु हनुहुनु्छ हैन िेरै हनुहुनु्न अवहले पधन। त्यसैले हाधमले असाध्यै िेरै माग गरेको 

हो। र यहााँहरु सबैलाई िाहा छ हाधम सबैलाई िाहा छ।  

प्रदेश लोक सेवा सम्बन्िी ऐनको मापदडड संस्घय संसदले नबनाईकन हाधमले 

बनाउन पाउदैनौ धियो। जब माधि प्रदेश लोक सेवा आयोग सम्बस्न्ि मापदडड बन्यो। 

मापदडड बधनसकेपधछ हाधमले अधल हतार हतारमा यो वविेयक बनायौ। वकनवक हाम्रो यो 

भन्दा अगाधड हाम्रो चावह अब प्रदेश सभाको अधिवेशन अन्त्य हनु तफण  जादै धियो त्यसैले 

अधल हतार हतारमा हाधमले यो वविेयक ल्यायौ। त्यो वविेयक संसदले पास गरेर 
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तपाईको चै अब प्रदेश प्रमखुले प्रमास्र्करर् गररसकेपधछ त्यसलाई कायणन्वयन गनण लाधन 

क्रममा हाधमले अध्यक्षको धनयसु्क्त त्यसपधछ सदस्यहरुको धनयसु्क्त गयौ तर हाधमले कानून 

बनाउदा खेरी यहााँ सेवा सवुविा संग सम्बस्न्ित छ यो यसको सेवा सवुविाको मापदडडहरु 

चै अवहले माननीय सदस्य ज्यहुरुलाई िाहा छ।  

अवहले हाधमले आफैले केवह पधन तोकेका छैनौ। यो चै प्रचधलत कानून बमोस्जम 

छ। संस्घय सरकार अिवा हाम्रो नेपालको धसङ्गो राज्य प्रर्ाधलमा जसरी राजधनधतक 

धनयसु्क्तका अब धनजामधत तपाईको चै अरु सरुक्षा धनकाय अन्य क्षेत्रमा जो तलव भिा 

सवुविाहरुको एउटा मापदडड छ। त्यवह मापदडड धभत्र रहेर आएको छ। हाधमले प्रदेश 

सरकारले अवहले आफुले गरेको धनर्णय यधत मातै्र छ वक हाधमले यसपाधल चै जम्मा िोरै 

संस्घय सरकारले बिाएको भन्दा हाधमले अझ २-४% कम गरेरै हाधमले तलव सेवा 

सवुविा बिाएका छौ। हाधमले गरेको धनर्णय यधत मातै्र हो।  

हैन िेरै कुराहरु चै संस्घय सरकारको धनतीगत धनर्णयहरु संस्घय सरकारको 

प्रचधलत मान्यताहरु अिवा नेपालको प्रचधलत मान्यता अनसुार आउने भएको हनुाले 

हाधमले खासै त्यस्तो फेर बदल केवह पधन गरेको छैनौ। दठकै छ यो वविेयक अब जो 

संशोिन छ यो चै सधमधतमा हाम्रो संग छलफल होस। माननीय ज्यहुरुले त्यसमा आफ्नो 

िारर्ाहरु राख्नसु। यधत कुरा राख्छु हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु‚ अब यो छलफल यवह समाप्त हनु्छ। 

माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन‚ २०७६ लाई संशोिन गनण 

बनेको वविेयक माधि धबचार गररयोस भन्ने प्रस्तावलाई धनर्णयात प्रस्ततु गदणछु।   

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 
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हनु्न भने्न आवाज सधुनएन तसिण प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन‚ २०७६ लाई 

संशोिन गनण बनेको वविेयक माधि धबचार गररयोस भन्ने प्रस्ताव सवणसम्मतीले स्वीकृत 

भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक धमधत २०७६ साल माघ २९ गते बिुवार 

ददनको १ बजे बस्ने गरी यो बैठक स्िधगत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल माघ २९ गते बिुावर ददनको १:०० बजेसम्मका 

लाधग स्िधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ३: ५६ बजे।   
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 
पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२९ माघ, २०७६ 

बिुबार 
(बैठक संख्या - १४)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको २:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज ववशेष समयको कायणक्रम नरहने व्यहोरा 

जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु माननीय प्रदेश प्रमखुको कायणलयबाट वविेयक प्रमाणर्करर्को 

पत्र प्राप्त भएको छ। म उक्त पत्रको व्यवहोरा पढेर सनुाउछु।  

प्रदेश सभाको धमती २०७६ साल माघ १७ गतेको बैठकबाट पाररत भै नेपालको 

संवविानको िारा २०१ को उपिारा (१) बमोणजम प्रमार्ीकरर्को लागी धमधत २०७६। 
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१०।२७ गते पेश हनु आएको दोहाए बमोणजमको वविेयक माननीय प्रदेश प्रमखु श्री 

ववष्र् ु प्रसाद प्रसाइ ज्यबुाट नेपालको संवविानको िारा २०१ उपिारा (१) बमोणजम 

प्रमार्ीकरर् भएकोले सोको प्रमाणर्कृत थान १ प्रधत यसैसाथ सम्लङ्न राणख पढाएको 

व्यावहोरा यसै साथ अनरुोि गदणछु।  

क्र.सं. वविेयक नं. वविेयक प्रमार्ीकरर् धमधत 

१ २१/०७६ प्रदेश दगु्ि ववकास ऐन २०७५ 
लाइ संसोिन गनण बनेको वविेयक 

२०७६/१०/२८ 

धमधत २०७६/१०/२८  

रुद्र प्रसाद पौडैल।  

धनधमत्त सणचव 

माननीय सदस्यहरु अब ववषेश समयको कायणक्रम प्रारम्भ हनु्छ ववषेश समयमा 

बोल्न चाहान ु हनुे माननीय सदस्यहरुको दधलय आिारमा नाम प्राप्त भएको छ। म 

यहााँहरुलाई बोल्न समय ददन्छु।  

सवणप्रथम माननीय नारायर् बाहादरु धसलवाल समय ४ धमनेट  

माननीय नारायर् बाहादरु धसलवाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय म यो सदनमा सवणप्रथम त वक्रकेटमा अमेरीकालाइ ३५ रनमै धसधमत 

गरेर हराउन सफल भएकोमा ठुलो देशलाई सानो देशले केवह न केवह ठाउमा सक्दो 

रहेछ यसको लागी म खोलाधड साधथहरुलाइ बिाइ ददन चाहान्छु। र म खास गरर चणचणत 

ववषय अवहले लधलता धनवास जग्गा रहेको क्षेत्रबाट म यहााँ प्रधतधनधित्व गरररहेको छु। 

लधलता धनवासको बारेमा ववववि चचाण हनुे गरेको छ तर बहस छलफल रहेको छ यो 

राम्रौ पक्ष पधन हो।  

संसदमा माधथ पधन देखे तल पधन देखे प्रदेशमा पधन मैले अनमुान गरेको धथए 

राज्यको त्यो सम्पत्ती राज्य कै नाममा वफताण गने सम्पत्ती प्रवक्रया सरुु हदुा वतणमान 

सरकारलाइ बािाइको ओवहरो आउने छ िन्यवाद शरुु हनुे छ।। सकारात्मक काम सरु 
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भएको मा प्रधतपक्ष उधभएर िन्यवाद ददन शरुु हनु्छ। भने्न लागेको धथयो संसद अवरोि 

भएर पो शरु भयो सवाल लधलता धनवाश जग्गा २०४७ सालमा कृष्र् प्रसाद भट्टराइको 

मन्त्रीमन्डलले सवणश्वा हरर्मा परेका लोकताणन्त्रक आन्दोलनमा वपधडतहरुको जग्गा वफताण 

गने धनधतगत धनर्णय मा टेकेर शरु भएको छ।  

२०४९ सालमा धगररजा प्रसाद कोइरालको सरकारको नेततृ्वमा रहेको 

मणन्त्रमण्डले सरकारले त्यो जग्गा सवुार्ण शम्शेर को पररवारको नाममा वफताण गने गरर 

धनर्णय प्रवक्रया अगाधड बढेको धथयो। त्यसमा टेक्दै त्यस पधछका सरकार हरु पटक 

पटक बाबरुाम भट्टराईको, मािव नेपाल सरकारको पालमा पधन ववधभन्न धनर्णय खास गरर 

मोवहका सवाल मा बालवुाटरको प्रिानमणन्त्र ववस्तार गने सवालमा रहेर ववधभन्न धनर्णय, 

भएका देणखन्छ। तर त्यो जोसकैु भए पधन अवहलेको केपी ओली सरकारले वफताणगने 

प्रवक्रया शारदा प्रसाद धत्रतालको नेततृ्वमा आयोग गठन गरेर छानववन गररसके पधछ 

धनश्केको धनश्कषण अख्यधतयारलाइ कारबावह गनण सरकारलाइ पठायो।  

धसआइवव लाइ अनसुन्िान गरेर कारबावहको प्रवक्रया अगाधड बढाउन सरकारले 

धनदेशन ददयो। भने पधछ केवप ओलीको सरकारले त जग्गा वफताणगने आफ्नो अधभयानमा 

चलायो त्यसकै ववरुद्ध संसद आवाज उठ्यो अवरोि भयो चवकत रहने एउटा ववषय मैले 

यो संसदमा उधभईरहदा यो ववषयमा धनरन्तर अगाधड आइरहने यवुराज कोइराला जो 

जग्गा वफताण गने अधभयानमा लामो समय धनरणन्तर आफ्नो ववधभन्न चनुौती को बावजतु पधन 

िणम्कको बावजतु पधन रहन ु भएको मा उहााँलाइ िन्यवाद ददन ु पछण। प्रमेकुमार राई, 

गहृमन्त्री रामबाहादरु थापा बादल, अणख्तयारका प्रमखु धनववन कुमार णघधमरे लगाएतका 

व्यणक्तहरु पधन िन्यवादका पात्र छन एउटा सकारात्मक कामको शरुवात भएको छ।  

हामीले यदद धनधतगत धनर्णयको लाधग पधन कारबावह गने अधिकार यददचावहन्छ भने 

काननुमै पररवतणन गने धनधत हामी काननु बनाउने मान्छे हरुले हो अणख्तयार लाइ अवहले 

गाधलगरेर होइन त्यो काननु बनाउने कामको नेततृ्व शेरबाहादरु दौवा ज्यूले गनुण भयो 

केपी ओली ज्यूले प्रचण्ड ज्यलेु गनुण भयो होला धत चोन्ज गनुण पने धनधत धनमाणताहरुलाइ 

पधन अणख्तयारले हेने अधिकार ददउाँ होइन भने अणख्तयारलाइ गाधलगरेर होइन अणख्तयारले 
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राम्रो काम शरु गरेर उत्प्ररेर् ददने गरेर काम अगाधड बढाउ भने्न गरेर भने्न कुरो म यो 

संसदमा राख्न चाहान्छु हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय न्यकु्षनारायर् शे्रष्ठ समय ४ धमनेट  

माननीय न्यकु्षनारायर् शे्रष्ठ (नेपाली कागं्रसे)- माननीय सभामखु महोदय आज 

हामी सरकारको दईु वषणको महोत्सव मनाउदै गदाण हाम्रो क्षेत्रको जनताले के भन्छ भन े

धतधमहरुको सरकारले के गरेको छ। भन्छ हामी दईु वषण पधुगसकेको छ चाइनाले हजार 

वेडेको हणस्पटल आठ ददनमा बनाउन सक्छ तर हामी ले ८० वकलो धमटरको बाटो दईु 

वषणमा दईुवटा खाडल पधन पूनण काम गदैनौँ दइु वषण त्यधतकै ववत्यो एकदमै महत्वपूर्ण 

काम गरे भएर मखु्य मन्त्री ले भाषर् गनुण हनु्छ यो लज्जस्पद कुरा हो कसको लागी 

हाधम प्रदेश सरकारर कहााँ गएको के गरेको भने्न हराएको अवस्था छ। स्थाधनय सरकार 

भ्रष्टचारमा एकदमै उन्मकु्त भएर चलेको छ।  

अब यो सबै धतनै तहमा एउटा सवणजधनक लेखा सधमधत भनेको एउटा सरकारलाइ 

लोकताणन्त्रक बाटो वहडाउनलाइ र पादणणशता र प्रभावकारी बढाउनलाइ एउटा सवणजधनक 

लेखा सधमधत बन्छ। त्यसले त्यो सम्म केन्द्र प्रदेशमा चावह ववपक्षी लाइददने चलन छ 

यवहले सम्म तर अवहले स्थाधनय तहहरुमा मैले िेरै स्थाधनय तहहरुमा गएर बझेु, बझु्दा 

खेरी तपाइहरुको लेखा सधमधत कहााँ छ के छ हामी यसो उहााँलाइ पधन जानकारी गराउन ु

पयो र त्यो सम्वन्िी टे्रधनकहरु गराउन ुपयो भनेर जादै गदाण आफ्नै मान्छे ३ जना राखेर 

लेखा सधमधत हरु गठन गरेको त्यो भन ेपधछ यो कहााँ सम्मको लोकतणन्त्रक र संस्थागत 

र स्थाधनय सरकारलाइ संस्थागत गने यो तीनै तहको यो संघीय संरचनालाई संस्थागत 

गने हो वक अथवा भ्रष्टचारलाइ संस्थागत गने हो मलाइ केवह जानकारी भएन।  

स्थाधनय सरकारले अवहले सम्म भैरहेका कामहरु कुनै केवह गनण नपने डाड ुपन्यू 

आफै संग कायणपालीका पधन आफै व्यवस्थावपका पधन आफै धनयम काननु आफै बनाउने 

आफै गने तर एउटा कुरा चावह हाम्रो प्रदेश को कमजोरी के छ भने स्थाधनय सरकारले 

खाइपाइ आइसकेको सेवा सवुविाहरु हामीले ददन नसक्दाखेर वडाध्यक्षहरु अवहले 
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उपसधमधत गठन गरेर अवहले टोल टोलमा गएर आफ्नो फेवरको उपसधमधत गठन गने 

अवहले उपसधमधतहरु संग संगै कधमसन खादै हीड्ने यो प्रववत्तीहरु बढेको छ। हामीले 

प्रदेश सरकारको हामी प्रदेश सरकारमा छौँ प्रदेश सरकारमा चावह हामी केवह पधन 

अधिकार छौँन।  

हामी ले भन्दा स्थाधनय तहको स्वायत्त सरकार हो धतमीहरुको केवह लाग्दैन भन्छ 

हामी लाई केवह मतलब छैन। यसको लागी कसले के गने हो हामी सखुु नेपाली संवदृ्ध 

नेपाल बनाउने भनेर नेपालमा जदैु्द गदाण स्थाधनय तहमा त्यसरी भ्रष्टचार भएको र हामी 

टुल टुल हेरेर बस्ने। त्यसको कसले णजम्मेवारी धलनेहो त्यसले चावह यो सभामखु माफण त 

णजम्मेवारी साथीहरुले यसको भधुभका धनवाणह गनुण पयो भने्न म अनरुोि गदणछु र साथै हाम्रो 

प्रदेश मा बस्तै गदाण सात मवहना समय ववणत्तसक्यौ सात मवहना ववणत्तसक्दा यो सम्मको 

खचणमा २२ अवण प ुाँणजगत खचणमा जम्मा २ अबण मातै्र खचण भएको भने पधछ समय चावह 

यस ५८ प्रसेन्ट गैसक्यो हाम्रो समय धसमा चावह तर खचणचावह जम्मा १२.२४ प्रधतशत 

मातै्र भएको छ। यसको लाधग सरकारले प्रगधत गरेको हो भने्न अथवा होइन भने्न के भने्न 

त्यो माननीय सदस्यहरु आफैलाइ जानकारी होला।  

हाम्रो प्रदेशमा यो जम्मा १२ प्रधतशत मातै्र जम्मा पुाँणज खचण भएको र िेरै खचणहरु 

र कायणववधिहरु हामी लाई केवह जानकारी नभैकन के के काम गरेको हो अबन्डा खचण 

राखेर कुन कुन उसमा खचण गरेको हो नेता कायणकताणहरुलाइ बाड्नलाइ कायणववधि आफ्नो 

सणजलेमा बनाउउदै जाने हो भने हामी यहााँ बसेको केवह काम छैन त्यसको लागी हामी 

सबैलाइ णजम्मेवार, सरकारलाइ णजम्मेवार ददनको लागी चाह यो सबै कायणववधिहरु सबै 

बनाएको कायण ववधिहरु धनयमावलीहरु चावह हाम्रो प्रदेश लाइ जानकारी गराएर र 

छलफल गरेर मातै्र पास हनु ुपछण भने्न म यस सभाबाट अनरोि गदणछु।  

र साथै अको कुरो हाम्रो यो िेरै प्रदेशहरुमा चधलआएको कोरोना रोग भन्ने छ 

त्यसमा सरकारले िेरै धतन चार ठााँउमा राख्न ेभने्न यो क्वारान्टाइन उस भएको छ त्यसमा 

सबै माननीय साथीहरुले पधन कोवह साधथहरुले ववरोि पधन भैसकैको छ यो रोधग मान्छे 

हाम्रो ठााँउमा राख्न लागेको भनेर त्यो केहो त्यसको लागी प्रदेश सरकारले के के चाल ु
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भैरहेको छ अवहले भखणरै काभ्रमेा रोग पत्तालाग्यो भनेर हो हल्ला चलेको छ यो पधन के 

हो मणन्त्र ज्यलेु यसको पधन स्पष्ट जवाफ ददन ुपयो के रे त्रासमा जनतालाइ हनु्न भने्न 

अनरुोि गदै मेरो समय सवकएको हनुाले ववदा हनु्छु हस्त िन्यवाद। जय नेपल।  

माननीय सभामखुः- माननीय धमना ज्ञवाली समय ४ धमनेट  

माननीय धमना ज्ञवाली (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखुज्य ु

बागमती प्रदेश सरकारले दोस्रो वावषणक उत्सव मनाएको छ। सरकारलाइ बिाई ज्ञापन 

गदणछु। आगामी ददनमा अझै आफैमा सक्षमता सरकारले बढाओस जनमणुख कायणहरु गरेर 

उच्च सफलता प्राप्त गरोस हाददणक शभुकामना व्यक्त गदणछु। र आज प्रदेश सरकारले 

गत केवह समय अगाधड साहण खेलमा ववजय प्राप्त गनुण भएका ववधभन्न वविाका 

खेलाधडहरुलाई प्रदेश सरकारले आफ्नो प्रदेश अन्तगणतको खेलाधडलाइ परुस्कृत पधन 

गरेको छ।  

परुस्कृत हनुे प्रदेश बासी खेलाधडहरुलाइ हाददणक बिाइ ज्ञापन गदणछु र यस 

प्रदेशमा आफ्नो कायणसफलता देखाउन सक्षम हनु ुभएका कमणचारीहरुलाइ पधन सरकारले 

परुस्कृत गरर उच्च बल बढाउने कायण गरेको छ उहााँहरु लाइ पधन हाददणक बिाइ ज्ञापन 

गदणछु। सरकार प्रधत पधन म िन्यवाद ज्ञापन गदणछु। यसै गरर पूवणमाननीय ज्यलेु पधन 

भनु्न भयो वक्रकेट खेलमा नेपालले उच्च सफलता प्राप्त गरेको छ अमेरीका जस्तो देशलाइ 

पराणजत गरेर हाम्रो ववश्वामा देखाएको मा हाददणक बिाई एवम सम्मान व्यक्त गनण 

चाहान्छु। हालै चीनको हवेुइ प्रान्तबाट बे्रकआउट भएको कोरोना भाइरसको ववरुद्धमा 

यसमा सजकता उपनाउनको लागी संणघय सरकार स्थाधनय सरकार प्रदेश सरकार को 

ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु। यसै गरर धनती कायणक्रम बजेट र संसदमा मखु्य मणन्त्र 

ज्यलेु ववधभन्न समय मा बोल्न ु भएका सरकारी आश्वासन हरु जस्तै सरकारी 

आश्वासनहरुमा सरुुङमागण धनमाणर् गने प्रदेश ररङरोड, आयत प्रणस्तस्थापन गने, पाच वषणमा 

घर घरमा छनो पधन पयुाणउने, स्थाधनय तहको केन्द्र सम्म पदि सडक पयुाणउने प्रदेशकै 

आफ्नै भैधतक पूवणिार कम्पनी धनमाणर् गनण लगाएतका सरकारले आश्वास्थ पारेका 
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ववषयहरुको सन्दभणमा हाल सम्मका कायणप्रगती वववरर् हरु के छ यी ववधभन्न 

आश्वासनहरुको बारेमा कुन चरर् सम्म सरकारले प्राप्त गरेको छ सो को जानकारी यस 

सभालाइ र यस सभा माफण त सम्परु्ण प्रदेश वासीहरुलाइ जानकारी गराउन म सभामखु 

माफण त मणन्त्र ज्यलुाइ आग्रह गदणछु।  

दइु वषण पगुीसकेको छ हामीले सरकारले परुा गरेको दईुवषणको बिाइ त ददयौ तर 

भने जधत सफलता चावह प्राप्त गरेका छैनौ जस्तो लाग्छ। हामी त्यसमा त्यधत िेरै सन्तषु्ट 

त छैनौ तर सरकारले राजिानी तोक्ने नामाकरर् गने जस्ता ववधभन्न कामहरु पधन यो 

प्रदेश सभाले सम्मन्न गरेको छ त्यसमा खसुी व्यक्त गनुण पछण। तर बजोटको 

कायणन्वयनको पक्षमा सरकार कमजोर देणखएको तथ्या हामीले स्वाकानुण पछण। आगाधम 

ददनमा बजेट कायणन्वायन ववषयमा पजुीीँगत खचण बढाउने ववषयमा समयमै सरकारको 

ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु र सरकारको ध्यानाकषणर् होस भने्न आग्रह गदणछु। िन्यवाद  

माननीय सभामखुः- माननीय रमेश पौड्याल समय ४ धमनेट  

माननीय रमेश पौड्याल (वववेकशील साझा पाटी)- माननीय सभामखु महोदय 

ववगत लामो समय देणख यस एउटा मदु्धामा धनकै वववाददत ढ्ङले बहसमा छ। यो यती 

होणल्डङ भन्ने एउटा कम्पनी छ। म त्यहााँ आज यहााँ दोह्रयाएर के कुरा राख्न चाहान्छु 

भन्देखी हामी सबै को महत्वपूर्ण समय र स्रोत यो ववषयमा र कम्पनीको र राज्यको 

सन्चालकहरु खासगरर अवहलेको सत्ता पक्ष सरकारको सम्वन्ि के हो भने्न ववषयले 

देखाएको छ। यहााँ पत्रकारहरुले लेख्न ुपरेको छ ववश्लषेकहरुले ववश्लषेर् गनुण परेको छ।  

आमनागररकहरुले आवाज उठाउन ुपरेको छ। र यो गलत भयो भनेर भनु्न परेको 

छ। भने्न देणख अको धतर सत्ता पक्ष सरकार पक्ष छ सरकारको नेततृ्व गरररहन ुभएको 

हाम्रा प्रिानमन्त्री अधल अस्वस्थ्य पधन हनु ुहनु्छ। उहााँको अवहले चावह पधछल्लो समयमा 

हप्ताको कररव १० घण्टा त आफ्नो उपचारको लागी छुट्याउन ुपने छ।त्यो वकड्नीको 

डायलाधसस गदाण १० घण्टा जान्छ त्यो महत्वपूर्ण समयबाट पधन उहााँले यधत 

होणल्डगास्को पक्षमा बोधलराख्न ु पने णस्थधत छ। यो धबडम्वना पूर्ण णस्थधत छ सभामखु 
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महोदय। म के अनरुोि गनण चाहान्छु भन्दा खेरर यो चावह पाधथभराको जधमन देणख धलएर 

सगरमाथ क्षेत्रको गोम्दोक देणख धलएर, गोकर्ण ररसोटण देणख धलएर, दरबार मागणको जग्गा 

देणख धलएर अरु कधत धनकुञ्जका जग्गाहरु धलएर अवहलेको नेकपालाइ पावटणकायणलय ददन े

देणख धलएर यावत ववषय हरु जोधडएका छन।  

यहााँ राजदतु धनयणुक्त देणख णजयम धनयकु्ती देणख यो कम्पनीको इयरलाइन्स चड्न े

ववषय हरु पधन जोधडएका छन यसले अब हामी यसमा खचण नगररकन के सल्लाह ददन 

चाहान्छु भन्देखी सरकारले एकमषु्ठ धनर्णय गररददयोस एउटै धनर्णय बाट यो यधत 

होणल्डङलाइ कुन कुन धनकुन्ञलाइ ददन ुपने हो कधतवटा णजयम राजदतु र मणन्त्र ददनपुने 

हो एउटै धनर्णय बाट गरौँ। पटक पटक यस्तो धनर्णय गरेर यो धसङ्गो देशमा यसमा वकन 

इनजी खचण गने वकन पधन यो गने जरुरी भयो सभामखु ज्यू अवहलेको सरकार पक्षर यो 

यधत होणल्डङ संग यधत घधनष्टता गाधसएको रहेछ। उसले त्यो संग नातासम्बन्ि टुटाउन 

नसक्ने रहेछ ददनै पने रहेछ भने एउटै धनर्णय बाट सबै दददीउ।  

के के ददन ु पने हो सबै ददउ त्यो भए पधछ देशले अको ववषयमा बहस गनण 

पाउछ। होइन भन्देणख यो स्वाथणको प्रष्ट गन्ि देणखएको ववषयमा हामी आम तवर बाट 

नागररकसमाजले ववद्दवत वगणले पत्रकारले ववश्लषेकले सनञ्चार माध्यमले सिै बोधलराख्ने 

सरकारले ददईराख्न ेधनरन्तर गइराख्न ेयस्तो अवस्था अन्त्य गरौँ म यो सझुाव ददन चाहान्छु 

सभामखु महोदय, त्यसै गरर लधलता धनवासमा हाम्रो प्रिानमन्त्री ज्यलेु यो पधन भनु्न भएको 

छ म भ्रष्टहरुको मखैु हेददणन भनु्न भएको छ। अब उहााँकै पावटणको शक्तीशाली 

महासणचवले चावह त्यहााँ आठआना जग्गा वकनु्नभयो आठआना जग्गा चार लाखमा वकनेको 

भनेर अणख्तयारको बयानमा पधन छ।  

अब चार लाखमा आठआना उहााँले पचासहजार आनामा जग्गा वकन्दा खेरी जनु 

चावह आनाको ववसैलाख पने वेलामा उहााँले पचासहजार आनामा कसरी त्यो जग्गा प्राप्त 

गनुण भयो। भ्रष्टचारीको मखैु नहेने प्रिानमन्त्री कम्तीमा आफ्नो महासणचव लाइ अगाधड 

राखेर कमरेट तपाइलाइ त कसरी यो णचठ्ठा पयो कसरी लटरी लाग्यो भनेर एक चोवट 

सोद्धए हनु्थ्यो धनत। जनु बेला उहाले जग्गा वकन्नु भयो उहााँ को जग्गामा बाटौँ धथएन र 
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पधछ चावह अणघणल्दन सम्म बाटो नभएको भोधल पल्ट हेदाण खेरी त्यहााँ आठ धमटरको 

बाटो पगेुको छ मािव नेपालको क्याववनेटले एउटा धनर्णय गदाण उहााँले फेरी सोधिदोए 

हनु्थ्यो धन त कमरेड तपाइलाइ वकन यसरी लोटरी ल्याग्यो अरु तीन करोड नेपालीलाइ 

नलाग्ने लटरी तपाइलाइ मातै्र वकन लाग्यो भनेर सोणध्यय हनु्थ्यो धन हामीले पधन कणम्तमा 

प्रिानमन्त्रीलाइ िन्यवाद ददन पाउथ्यौधन। त्यो अवसरको म सरकारलाइ अनरुोि गनण 

चाहान्छु। सभामखु महोदय िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय बेधलमाया घले समय ४ धमनेट  

माननीय बेलीमाया घले (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय हाम्रो नेपाल सरकारको स्वाधमत्वमा रहेको एक मात्र यातायात व्यवस्था मन्त्रालय 

अन्तगणत रहेको चन्द्रधगररनगरपालीका अन्तगणत रहेको नगरपालीका बडा नम्वर ५ मा 

अवणस्थत जधमन एउटा वकत्ता ३२ रोपनी १४ आना, अको वकत्ता ३ आना ३ पैसो रहेको 

छ टोटल गदाण खेरी ३३ रोपनी ३ आना जधमन छ त्यो जधमन हदुा हदैु पधन त्यहााँ दइु 

पाङ्ग्र ेसवारी सिानको नववकरर् गने कर धतने कायणलय अवस्थीत छ त्यो जधमन यत्रतत्र 

धछन्न धभन्न भैसक्यो चारै धतर बाट त्यसको अधतक्रमर् हदैु आइसक्यो तर त्यो कायणलयहरु 

चावह िेरै घरहरु भाडामा धलएर चलाइरहेको छ। 

त्यो भएको कारर्ले गदाण म सरकार माफण त के ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु भन े

हाम्रो सरकारलाइ त्यसकायणलयलाइ पत्रचार पधन गररसकेको छ २०७६ साल भदौ ४ 

गते पत्रचार गरेको छ। त्यो जधमन आफ्नो हो प्रदेशको स्वाधमत्वमा ल्याइ त्यहााँ स्थायी 

भवन धनमाणर् गरर जनताहरुलाइ सेवा ददन पाए राम्रो हनुे भने पत्रचार गररसकेको छ र 

गत वषण मैले पधन सम्वणन्ित मन्त्रालयलाइ ध्यानाकषणर् पत्र बझुाएको धथए। तर हाल 

सम्म पधन त्यो काम कारवावह अगाधड नववढरहेको कारर्ले गदाण मैले पनु सभामखु माफण त 

सम्बणन्ित मन्त्रालयको ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु।  

यो कुरालाइ मैले वकन जोड ददइरहेको छु भने त्यो कायणलयको भाडाको कारर्ले 

गदाण त्यहााँ हरेक वषण हामी धनवाणणचत हनुे जनप्रधतधनधिहरुलाइ त्यो कायणलयको प्रमखुले 
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सिै िम्काइरहने गछण। तपाइहरु यहााँ व्यवणस्थत कायणलय राणख्दन ुभएन भने हामी सरेर 

जान्छौँ भनेर भधनरहन ुभएको छ।। चन्द्राधगररनगरपमालीका काठमाण्डौँ णजल्लाको सबै 

भन्दा ठुलो नगरपाधलका भगुोलको वहसावले जनसङ्खयाको वहसावले माहानगर पधछ त्यवह 

एउटा सरकारी कायणलय आएको मा हाम्रा त्यहााँका बाधसन्दाहरु खधुसभैरहेका छन केवह 

केवह ले स्थायी भएपधन रोजगारी पाइरहेका छन। तर हरेक वषणचावह फेरी माघ मसान्तमा 

त्यो घरको करार सवकन्छ फेरी अब फागनु लागेपधछ हाधमलाइ त्यहााँ का सरकारी 

कमणचाररहरुले उठेर जान्छौँ भनेर िम्काउछन घरबेवटहरुले त्यस्तै ववचौधलयालागाएर 

धनयमअनशारत त्यो घरको प्रत्येक वष १० प्रधतशत बढ्ने हो धन त तर अनाश्यक रुपमा 

घर भाडा वढाइरहेको छ त्यो भएर म सभामखु माफण त उक्त जग्गालाइ तरुुन्त प्रदेश 

सरकारको सम्वन्िीत मन्त्रालयको स्वाधमत्वमा ल्याइ स्थायी भवन धनमाणर् गरर त्यहााँ सेवा 

ग्रवहहरुलाइ सस्तो सलुभ सेवा ददन म पनु अनरुोि पधन गदणछु।  

वकन मैले यो जोड ददईरहेको छु भने चाल ुआधथणक वषणको माघ मशान्त धभत्र 

मातै्र त्यो ववचैधलयाको तानातानीको कारर्ले हरुले त्यहााँ सेवा ग्रावहहरु झनझवटलो हदुा 

पधन त्यहााँ ६७ करोड ११ लाख चावह राजस्व अस्ती माघमा म आउदा बझेुर ६७ 

करोड ११ लाख राजस्व उदठसकेको छ यो प्रदेश बागमती प्रदेशको सबै भन्दा राजस्वको 

ठुलो स्रोत पधन यातायात भएको कारर्ले गदाण त्यो ठाउलाइ व्यवणस्थत बनाएर त्यहााँ बाट 

राम्रो संग सेवा ग्रावहहरुलाइ सेवा ददन सक्यौ भने हाम्रो प्रदेशको िेरै आम्दानी पधन हनु े

छ जनताहरुले राम्रो संग सेवा पधन प्राप्त गने कुरालाइ ववशेष यो सभामखु माफण त यो 

सरकारले ध्यानपयुाणओस भन्दै मेरो भनाइ यवह अन्त्य गछुण हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय कृष्र्लाल भडेँल समय ४ धमनेट  

माननीय कृष्र्लाल भडेलाँ (नेपाली कांग्रसे)- माननीय सभामखु महोदय, सबैभन्दा 

पवहले म आजको ददनलाइ खसुीको ददन रमाइलो ददन राम्रो ददन भनेर मैले महशसु गरे 

सबैलाइ स्वागत योज्ञ छ। आज हामी मणन्त्रमण्डल दइु वषणपरुा गरेको अवहलेको 

कायणक्रममा बसेर आयौ र सबै वविायकमा खेलको जगतमा नेपाललाइ णचनाउन े
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खेलाधडहरुलाइ हामीले िन्यवाद र शभुाकामना प्रगधतपथमा लागोस भने्न शभुकामना ददन 

चाहान्छु।  

हाम्रो राष्ट्रसेवाक कमणचारी धमत्रहरुले पधन सेवा गरेवापत राम्रा काम गरेवापत 

उहााँहरुले सम्मान पाएको छ। र ववधभन्न धनकायमा पाएका सम्मान पाएका 

व्यणक्तत्वहरुलाइ हामीले सम्मान गनै पछण उहााँहरुको उज्वल भववष्यको शभुकामना व्यक्त 

गनुण पछण र आजको कायणक्रममलाइ मैले एकदमै रमाइलो क्षर् राम्रो ददनको रुपमा मैले 

धलए। सभामखु महोदय म आफ्फै भक्तपरुको पवहलो कुरा उठाउन चाहे।  

भक्तपरुको भटे्ट पावटणबाट नगरकोट जाने सडक कररव छ सात वषण देणख सम्झौता 

रह्यो धनमाणर्कायण अगाधड बढयो र हाल सम्म धनमाणर् कायणले सम्मन्न पाइरहेको छैन। 

गत मंधसर ताका भोधल केवह होलाकी यो सदनको काम भोधलनै सम्मन्न होलावक ढङ्गले 

ददनह ुचावह तपाइको राधत पधन ददउसो पधन काम हनु थाल्यो धनमाणर्कायण अगाधड बढन 

थाल्यो र चार पाच वटा डोजर पधन चल्यो स्क्याभेटरहरू पधन चल्यो सबै चल्ले 

म्याटेरीयलहरू पधन आए र मंधसर ७४ \७५ पधछको चनुाव पधछ सबै कामहरु हराए। 

त्यहााँ के भने देणख सैलनु कन्ट्रसनले जनु धनमाणर् कायण अगाधड बढाएको धथयो उहााँ 

शारदा भक्त अधिकारी ज्यू हनुनु्छ त्यसको प्रोपाइटर।  

उहााँ त्यो सरकारले भन्दै गरे हामी यो मवहना धभत्र धनमाणर् कायण अगाधड बढाउछौँ 

भनेर चनुावी मदु्दा पधन बनाए। जनताले पन्याएन र हाल सम्म पधन अवहलेको त झन 

ठप्प छ काम हनु एक एक लोवर पधन त्यहााँ छैन मैले सम्वणन्ित धनकायका एक जना 

प्रमखु लाइ सम्पकण  गदाण ववचार फोन उठाउन छोधडसक्यो घायल भए हजरु म त पैसा 

छैन भन्छ अबौ अवणको धनमाणर् कायण गने धनमाणर् व्यवसायीले आज चावहने धनमाणर् काइण 

ठप्प बनाएर त्यस क्षेत्रको जनताको दखुमा सिै सताइरहेको छ। यसै सन्दभणमा हाम्रा 

नेपालका हाम्रा दाजभुाइहरु हाम्रा दाजभुाइहरु अवहले कोरोना भाइरसले जनु णचनमा वपडीत 

हनुनु्छ सरकारले उहााँलाइ वफताण गरररहने कुरा गरररहदा म सरकारलाइ अत्यन्तै स्वागत 

योग्य काम सरकारले तरुुन्त उहााँहरुलाइ ल्यायोस भने्न शभुकामना सरकारको यो राम्रो 

काम प्रधत म सरकारलाइ िन्यवाद पधन ददन चाहान्छु।  



381 

 

तर ल्याएर कहााँ राख्न ेभने्न कुरामा चावह वववाधित छ कवहले ववद्यतु प्राधिकारर्मा 

राख्न ेभन्छ भक्तपरु ववद्यतु प्राधिकरर्मा ठााँउखाधल गराउछ जसमा चारै धतर प्रदषुर् छ। 

नगरकोट जाने बाटो प्रदषुर् छ त्यो ठााँउनै प्रदषुर् छ त्यस्ता ठााँउमा ववरामीलाइ राख्दा 

के हनु्छ त्यसकारर्ले उणचत ठाउाँमा अधल गमी ठााँउमा राख्न ु पदणछ त्यस कारर्ले 

ववरामीहरुको लाधग मध्यनजर गरेर अधभलम्भ नेपाल ल्याउन ु पयो तर अधलकधत गधमण 

ठाउाँ अधलकती बस्तीभन्दा दइु तीन वकलोधमटर टाढा राख्न ेव्यवस्था होस र उपत्यकामा 

चावह यो हनु्न भने्न कुरा मैले धनवेदन गनण चाहे।  

र अको कुरा हामीले जनु अणघ मातै्र हाधमले राम्रा कुरालाइ हरायो कुरालाइ यहााँ 

तपाइको समान हराएका कुरालाइ भनेर देखाएदा यो गणल्त भन्ने यो ववरोिै गयो भन्ने 

कुरालाइ चावह मैले अधलकधत केहो मैले बझु्नै सवकन प्रधतपक्षले अथवा सरकार भन्दा 

बावहरको पक्षका बावहर बसेका हामीले बोल्दै गदाण राम्रा कुरा गदाण खेरी पधन हराएका 

कुरा गदाण पधन यो तपाइको समान हरायो भनेर देखाउदा पधन तपाइहरुले ववरोि गनुण 

भयो। भष्ट्रचारको ववरोि कहााँ गरेका छौँ। भ्रष्ट्रचारीलाइ कारवावह गरेको कुरालाइ हामी 

सम्मान व्यक्त गछौँ तर भ्रष्ट्रचार गदै गदाण छुटेका कुरा हरुलाइ यहााँ यो छुटेको छ हौँ 

भन्दा हाधमले देखाउदा प्रधतपक्षले ववरोि गरेको हनु्छ अवहले भखणरै माननीय ज्यलेु 

उठाउन ुभयो के वफताण दददैमा भ्रष्ट्रचार मकु्त हनुे उसो भए देणख सबै कुरा ठगी गछण सबै 

कुरा वफताण गने अधन मावफ ददने।  

अधन चोररन्छ समान वफताण ददए मावफ पाउने यो पधन भ्रष्ट्रचारको कुन ैअशंहो हौँ 

यसलाइ पधन कारवावह गनुण पछण भन्दा खेरी प्रधतपक्षदलले भ्रष्ट्रचाररलाइ संरक्षर् गयो भने्न 

हाधमले भ्रष्ट्रचारीलाइ कारवावह गनुण पछण भने्न चाहो जो सकैु होस। चाहे शोरबाहादरु दैवा 

होस चाहे ववजय कुमार गञ्छदार वकन नहोस सबैलाइ समान ढङ्गले कारबावह हनु ुपछण 

भनेर प्रधतपक्षले कुरा उठाउदा खेरी यहााँ चावह तपाइको फेरर ववरोि गयो कारवावह गनुण 

हनु्न भन्यो। कहााँ कारवावह गनुण हनु्न भनेको छ कारबावह गनुण पछण भ्रष्ट्रचाररलाइ सबैलाइ 

कारवावह हनु्छ सबैलाइ समान रुपमा चावह कारवावह अगाधड बढापउन ु पछण र अवहले 

हामीले ववकास का कुरा गदै छौँ हामी दैधनक काठमाण्डौबाट मकवानपरु आउने बाटो 

हाम्रो चावहने मखु्य मणन्त्रज्यले भन्दा खेरी अणघ मलाइ आन्द आएको धथयो।  
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तर आउने बाटो आउदै जादै गदाण खेरी ववराक्त लाग्छ तर आज सम्म बाटोको 

प्रवक्रया एउटा प्वाल टाल्ने काम पधन भएको छैन यदद काम भएको छैन भने थप म 

त्यसमा यहााँहरुलाइ चावह धनवेदन गनुण चाहान्छु। अधभलम्व बाटो धनमाणर् गनण लगाउन ु

पयो त्यसकारर्ले हामीले ववरोि गरेका कुरामा देखाएको कुरामा हराएको णचज यहााँ छ 

भन्दै गदाण खेरी त्यसलाइ ववरोि गरेको भने्न चावह यहााँहरु चावह सरकार पक्ष नलाग्न म 

हाददणक अनरुोि गदणछु।  

र अन्त्यमा म के भन्न चाहान्छु भने ववकास धनमाणर्का कुराहारु संमासदहरुले 

छुटाएका ववकास धनमाणर्का कुरा हरु अवहले सम्म णजल्ला णजल्लामा पधुगसकेका छैन त्यो 

पैसा ल्याप्स हनुे अवस्था देणखएको छ त्यसकारर् तरुुन्त णजल्लामा पठाएर सवहसलामत 

ढङ्गले त्यो ववकास धनमाणर्का कुराहरु अगाधड बढाउन सभामखु माफण त सम्वणन्ित 

धनकायलाइ ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु। िन्यवाद जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय मन ुधसग्देल समय ४ धमनेट 

माननीय मन ुधसग्दे (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु महोदय, 

प्रदेश सरकारले दईु वषणपरुा गरेको छ। त्यो दइु वषण परुा गरररहदा आज जनु 

कायणक्रमहरु सम्पन्न भयो म सवणप्रथम प्रदेश सरकारलाइ हाददणक बिाई ददन चाहान्छु र 

आज सम्मानीत हनुहुनुे सम्पूर्ण खेलाडीहरु, राष्ट्रसेवाक कमणचारी साथीहरु, सञ्चार जगत 

लगाएत ववधभन्न तह लगाएत ववधभन्न क्षेत्र सम्मानीत भएको छ।  

सम्मानीत हनुहुनुे सबैलाइ म प्रदेश सभाको सदस्यको हैधसयतले हाददणक बिाई 

ददन चाहान्छु। र बिाई धछमेकी राष्ट्र भारतमा वहजो ददल्ली सरकारको धनवाणचन पररर्ाम 

प्राप्त भएको छ। म एउटा प्रदेशको सदस्यको हैधसयतले डेजररवालको जनु पावटणले 

अत्यािीक बहमुतको साथ ववजय हाधसल गरेको छ। म अववणन डेजररवालको जनु एउटा 

उहााँको चावह प्रदेश प्रमखुको रुपमा तेस्रो पल्ट उहााँले ववजय वहधसल गनुण भएको छ 

उहााँको पावटणलाइ म हाददणक बिाइ ददन चाहान्छु।  
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र हामी प्रदेश सभाको दईु वषण देणख अधत भखणरै हामीले प्रदेश सभाको दइु वषण 

परुा गयौ र आज प्रदेश सरकारले गरेका कामहरुको हामी त्यसलाइ सम्मान गछौँ र यो 

प्रदेशमा नयााँ एउटा संरचना नेपालकै सन्दभणमा नयााँ संरचनामा प्रवेश गरररहदा पिै पधन 

अफ्ठाराहरु धथए पिै पधन हामी संग ऐन काननु धनमाणर् गने थपु्रै दावयत्व र णजम्मेवारी 

हरु धथए यद्यपी यो प्रदेशले लगभग आिाआिी वविेयक हरु हामीले पास गररसकेका 

छौँ। र त्यसलाइ कायणन्वायन गने चनुैती हरु पधन त्यतीकै छन र म हामीले पास गरेका 

एउटा वविेयक सवणच्च अदालतले खारेज गररददएको छ स्थाधनय तहको जनप्रधतधनधिहरुको 

सेवा सवुविाहरु बाट बणन्चत हनु ु परेको अवस्था छ प्रदेश सरकारलाइ यो ववषयमा 

ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु। यथाधसग्रह आज स्थाधनय तहको भ्रष्ट्रचार को कुरा 

गरररहदा खेरर धतधनले नखाइकन काम गर भनेर कसरी भन्न सक्छौँ।  

त्यो ववस्तारै स्थानीय सरकारले स्थाधनय जनप्रधतधनधिहरु ले धछटो भन्दा धछटो 

उहााँहरुको सेवा सवुविाको सन्दभणमा हामीले त्यो एउटा धनर्णय गनुण पने त्यो वविेयक 

हामीले ल्याउन ुपने त्यो वविेयक खास धसघ्र गररयोस भने्न पधन म माग गनण चाहान्छु। 

अको एउटा ववषय हामीले दईु वषण ववताइ रहदा खेरर थपु्रै ठााँउमा हामीले भने्न गरेको 

ववषय सत्तादल पावटणको सदस्यको हैधसयतले ववधभन्न सामाणजक कायणक्रममा जादा र 

पावटणकै कायणक्रममा जादा खेरी पधन बारम्वार आउने गरेको प्रश्न जसको जवाफ के ददने 

भने्न पधन म आज सभामखु माफण त त्यसको जवाफ पधन म माग्न चाहान्छु। त्यो प्रदेशले 

वकन एउटा मवहलालाइ वकन मन्त्री बनाउन सकेन ? यो प्रश्न पाटीर सामाजीक संघ 

संस्थाका कायणक्रममा हामी माधथ ओइरने प्रश्न हो। यसको जवाफ अब देणख हामीले 

यस्तो प्रश्न सनु्न नपने गरर म त्यसको जवाफ चाहान्छु।  

त्यसको जवाफ भनेको यो प्रदेश सरकारमा देशको प्रधतधनधित्व, समावेणश 

सरकारमा भने्न कुरा नै त्यसको जवाफ हो म यो कुरा छुटै्टनै अब हामी सग तीन वषणको 

समय बााँकी छ यो तीन वषण को अविीमा यस्ता प्रश्न हामीले सनुु्न पने छैन यो प्रदेशमा 

सभासदहरु मवहला सभासदहरु थपु्रै योग्यता र क्षमता राखेका सभासदहरु हनुनु्छ। वहजो 
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यदु्धको बेलामा कमान्डर भैसक्न ु भएका कमान्डर हरु हनुनु्छ जसले यदु्धको अधग्रम 

मोचाणमा आफ्नो मोचाण सम्माल्न ुभएको धथयो दषु्मनलाइ हावाकावा खेलाउन ुभएको धथयो 

त्यस्ता साथीहरु पधन हनुनु्छ।  

वहजो पावटणको णजम्मेवारीमा धनरन्तर रुपमा लामो समय सम्म पावटणको णजम्मेवारी 

परुा गने सभासदहरु पधन हनुनु्छ। तर राजवकय णजम्मेवारी ददन हामी वकन डराइराखेका 

छौँ ? वकन हामी सरकारको समेल गराउन हामी वकन डराइ राखेका छौँ म यस प्रश्नको 

जवाफ चाहान्छु सभामखु महोदय अब यो मन्चमा मातै्र होइन हामी ले कवह पधन उधभएर 

यो प्रश्नको सामना गनण नपरोस िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सरेुन्द्रराज गोसाइ समय ४ धमनेट  

माननीय सरेुन्द्रराज गोसाई (नेपाल मजदरु वकसान पाटी)- सभामखु महोदय आज 

हामी सरकारले दइु वषण ववताएको समय ववताएको ववषयमा छलफल चलाएदै छौँ। र 

सवणसािारर् जनता के भन्दछन भन े माल पाएर के गनुण चाल पाएपो। र आज हामी 

यसरी दइुवषण ववताउदै गदाण आज हामी देख्दछौँ यो प्रदेश सभाको प्रभाव के कती छ।  

प्रदेश सरकारको उपणस्थधत कहााँ छ र हामी ववषेश समय मा बोल्छौँ र यो ववषेश 

समयमा उठेका कुराहरुको सनुवुाइ हनु्छ वक हदैुन ? यहााँ सम्बन्िीत मन्त्रालयका मन्त्री 

ज्यू हनुनु्छ या हनुहुनु्न सम्बन्िीत मन्त्रालयबाट उपणस्थत भएर त्यसको बारेमा वटपोट 

त्यसको बारेमा रेकडण राख्न े पररपावटण हामीले बसाल्यौँ वक बसालेनौँ प्रश्न उठ्छ ? 

त्यसकारर् एकातफण  सभामखुज्य ु को म गम्भीरता पवुणक म ध्यानाकषणर् गराउन 

चाहान्छु। यदद भएको छैन भने त्यसमा आवश्यक रुधलङको धनणत्त म हाददणक अनरुोि 

पधन गदणछु। र साथ साथै सदनलाइ बन्िक बनाउने सिनलाइ धनश्वप्रभावी बनाउने त्यो 

काम अबका ददन हरुुमा नहोस जो जधत भयो त्यो दइु वषणमा भयो दइु वषण पश्चातका ददन 

हरुमा नहोस त्यता तफण  पधन म गम्भीता पूवणक ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु। साथ साथै 

हाधमले भ्रष्ट्रचारको ववरोि गरौँ, भ्रष्ट्रचाहरी हइनौँ र भ्रष्ट्रचारी होउ भन्ने आदद इत्यादी प्रश्न 

हरु यहााँ उठे समयको बबाणदी पधन संयम पधन भ्रष्ट्रचारी हो।  
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र बेलौमा कुनै पधन काम नगनुण त्यो पधन भ्रष्ट्रचारहो र कसैले परामणश ददइएको 

छ। कायणव्यवस्था परामशणमा कसैले परामशण ददएको छ कसैले बैठकमा परामशण ददएको 

छ त्यो बमोणजम हामी उत्राउदैनौ व्यवहारमा उतादैनौँ भने त्यो पधन भ्रष्ट्रचरर् हो। त्यता 

तफण  पधन सरकारको सम्बन्िीत सम्पूर्णको म गम्भीरता पवुणक ध्यानाकषणर् गराउन 

चाहान्छु। साथ साथै सरकारको त्रीआङ्गीक धसद्धन्त अथाणत शक्ती पथृवककरर्को धसद्धन्त, 

बमोजीम हामी चधलराखेका छौ वक छैनौँ ? त्यस को बारेमा हामी अवगत छौवक छैनौँ 

सरकार कधत ददन चलायौँ त्यो महत्वपूर्ण होइन धसद्धन्त र व्यवहारमा तालमेल धमलाएर 

हामी अगाधड बढौ वक बढनौँ त्यो महत्वपरु्ण सवाल हनुे गदणछ साथ साथै हामीले के कती 

पररर्मा देखायौँ हामी पररर्म मणुख छ वक छैनौँ पररर्मा शनु्य तर ठुला ठुला गफ 

हाकेर अब जनताले ववश्वास गने वाला छैनन वकन भने यो हामी यवहले प्रजातान्त्रीक 

व्यवस्था छौँ प्रजातन्त्रमा हरेकको ल्याकत जनताले राख्न ेगदणछन जनताको आाँखा दरुववन 

सरह हो भने्न बारेमा शासक दलले यदद वेल्लौमा होिा राख्न सकेन भने वहजो जसरी 

पन्चायती व्यवस्थाले ववदाधलन ुपरेको धथयो तर अवहले तमाम कुनै पधन सरकारले ववदा 

धलन ुपने ददन त्यती टाढा हनुे छैन भने्न बारेमा कमसे कम प्रजातन्त्रको बारेका सामान्य 

रुपमा िारर् राख्न ेअवगत हनुेहरुले त्यसमा होिा राख्नन ु पदणछ भने्न म यहााँ सभामखु 

माफण त पधन ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु।  

र हामीलाइ थाहा छ भ्रष्ट्रचारको कुरा वहजोका ददनमा पधन उठेका धथए अवहले 

लधलता धनवासको पधन कुरा उठ्दैछ र यधत को कुरा उठ्दैछ र यी सम्पूर्णमा हामी के 

भन्दछौँ भने कुनै पधन भ्रष्ट्रचारीको उन्मकु्तीकसैले पधन नपाउन गंगा जल छकण ने काम 

कसै बाट पधन नहोस यो तफण  पधन मैले गम्भीरता पूवणक ध्यनाषर् गराउन चाहान्छौँ र 

लधलता धनवासको मात्र कुरा होइन आज जनताको सम्पत्ती आज खोला र बोगाका जनता 

फेरी पधन नाङ्गो खटु्टाले पैदल वहड्दै लधलतपरु देणख काठमाण्डौ सम्म वहजो सम्म पधन 

िनाण गरे पैदल याणली गरे सम्पदाको समक्षणर्को धनम्ती संस्कृतीको संरक्षर्को धनम्ती 

उदठवास गनण पाइदैन कुनै पधन प्रजातान्त्रीक शक्ती र दलले भनेर जनता आज उड्दैछन 

उस्तै सघषणमा छन।  



386 

 

वषौ देखी सघषणमा छन धतधनहरुको आवाज सनेु्न वकनसनेु्न ? यदद प्रजातन्त्रमा 

ववश्वास गछणन भने जनता को आवाजको बेलैमा संवोिन हनु ु पदणछ .र बालवुाटारका 

कान्डहरु, ललीता धनवासका कान्डहरु फेरी पधन नदोहोररउन यधत हरु द्धारा सन्चालीत 

ठोकेदार हरु डनहरु द्धारा सन्चालीत सरकारको रुपमा कलङ्कीको त्यो र धबल्ला धभनण 

नपरोस यवह शभुकामनाका साथ ववदा हनु्छु िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय धछररङ दोजेलामा समय ४ धमनेट  

माननीय धछररङ दोजे लामा (नेपाली कागं्रसे)- माननीय सभामखुज्यू मैले अवहले 

जनु ववषय उठान गरररहेको छु। म पवहले पधन यो बोडणमा आएर उठान गररसकेको छु। 

यहााँ पूवणवक्ता माननीय ज्यूहरुले कुरा राणखसक्न ु भएको छ हामीले उठान गरेका 

ववषयहरुलाइ कसरी सरकारले संवोिन गरररहेको छ। हामीले राखेका प्रश्नहरुको उत्तर 

कसरी आइराखेको छ यहााँ चचाण पररचचाण भैसकेको छ।  

म त्यता तीर जान्न मैले अवहले सम्म शनु्य समय र ववषेश समय मा राखेका कुन ै

पधन प्रश्नको उत्तर आएको छैन। त्यो ववषयको चावह म सभामखुज्यलुाइ ध्यानाकषणर् 

गराउन चाहान्छु। यो ववषय अरु जनु प्रश्न उठेका ववषयहरु छ जो ववषयहरु उत्तर 

आउन ुपछण पदैन त्यो उत्तर ददन ुपछण पदैन त्यो ववषेश अधिकार सभामखुको तजववजमा 

भएको ले गदाण म सभामखु ज्यकुो ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु।  

र सरकारलाइ पधन यहााँ उठेका प्रश्न हरुको उत्तर यहााँ अस्ती पधन शनु्य समयमा 

र ववषेश समयमा उठेका प्रश्न हरुको उत्तर आन्तरीक मामीला तथा काननु मन्त्री ज्यलेु 

ददन ुभयो तर उहााँ ले केवह प्रश्नहरुको उत्तर उहााँले राणखददन ुभएन त्यसकारर्ले छुटेका 

प्रश्नहरुको पधन उत्तर राणखन ु पछण भने्न माग गनण चाहान्छु। हामीले २०२० लाइ 

नेपालको पयणटन वषण को रुपमा हामीले मनाउदै आइराखेका छौ र प्रदेश सरकारले पधन 

यो धनतीलाइ पयणटन वषणलाइ संणघय सरकारको जनु धनती राखेको छ पयणटन वषण भधन 

त्यसलाइ पधन सहज ढङ्गले हामीले कसरी अगाधड बढाउन ु पछण हाधमले कसरी बढाउन ु
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पछण भनेर प्रदेश सरकारलाइ लाग्न ु भएको छ त्यसको लागी म प्रदेश सरकारलाइ म 

िन्यवाद ददन चाहान्छु।  

प्रदेश सरकार हो एउटा छुट्टौ अङग हो, तर अङ हदैु गदाण पधन संणघय सरकार ले 

के कस्तो धनतीहरु ल्याएको छ र संणघय सरकारले के कस्तो कायणक्रमहरु ल्याएको छ। 

त्यो सरकारले ल्याएको कायणक्रमहरुले कस्तो वकधसमले हामीले साञै्चनै सहयोग पयुाणएको 

खण्डमा एउटा चावह गन्तव्यमा पयुाणउन सक्छ भनेर प्रदेश सरकारले जनु वकधसमको सोच 

राखेको छ त्यसको लागी पधन म िन्यवाद ददन चाहान्छु। तर यो भन्दै गदाण खेरी हामीले 

पयणटन वषण मनाउदै गदाण खेरी कुन ठााँउमा हामीले पयणटन वषणको धनम्ती हामीले के के 

गरेका छौँ त यहााँ जोडोयाममा आएर त मन्त्रीज्यूले त जानकारी गराउन ुभउको छ यो 

भयो त्यो भयो महोत्शव कहााँ गनुण भयो तपाइहरुले महोत्शव ? हामीले २० लाख बावहरे 

पयणटक धभत्राउने हामीले उदे्दश्य राखेको छ त्यो माधमलामा हामीले केके गरेका छौँ त र 

ववषेश गरेर ववदेशी पयणटकहरु के के हेरेर नेपालमा आउछ त ? उधनहरुले के प्रथाधमकता 

राखेर नेपाल आउने गछणत ?  

पवहले प्रथमत उहाहरु प्याकेजमा आउदै गदाण त नेपालमा ववश्वसम्पदा सचुीमा 

कती वटा मनोमेन्टस्सहरु छ साइटस्सहरु छ त्यो हेनण जान्छु भनेर आउछ त्यस पधछ 

आउछन ट्रवकङ्ग गनणको लागी आउछन हावकङ गनणको लागी आउछ र आफ्नो स्वास्थ्य 

पररक्षर्को लागी नेपाल आउने गरेको देणखन्छ. र ववषेश गरेर काठमाण्डौ उपत्यकामा 

रहेको सात वकलोधमटर पररधि धभत्र रहेको ववश्व सम्पदा सचुीमा हेनण पाइन्छ भनेर उहााँहरु 

काठमाण्डौ आउने गरेको छ. तर त्यस्ता पयणटन क्षेत्रहरुमा जनु सधमधतहरु बनेको छ 

ववधभन्न ववकास सधमधतहरु बनेको छ त्यो ववकास सधमधतमा प्रदेश सरकारको स्टेप के हो 

त ?  

प्रदेश सरकारले आफ्नो पहचु आफ्नो अणस्तत्व त्यहााँ देखाइ राखेको छ त यी 

कागजहरु जसरी कमणचारी ले गदाण खेरी चावह वढला भयो भन्छ होइन म त्यो मान्न तयार 

छुइन तपाइले प्रसेए वढलो गरेर सरकाले ले धछटो भन्दा धछटो प्रसेश अगाधड बढाउन ुपछण 

त्यस्ता सधमधतहरुमा पधन प्रदेशको चावह एक वकधसमको उपणस्थधत जनाउन ुपछण भने्न म 
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माग गनण चाहान्छु र ववषेश गरेर पाहनुा खान बोलायो प्रसेर भएको रोगी लाइ धमठो 

आफुलाइ मन परेको तरकारी पाकाइदै अधन ननु बवढ हाणल्दयो अब िन्यवाद भनौवक 

गाधल गरौँ।  

यहााँ कुरा उठ्यो लधलता धनवास को लधलता धनवासमा केवह कसैले पधन प्रधतपक्ष 

दलको नेपली काङ्गेसको सदस्य भएको कारर्ले म भन्छु केवह कुनै सदस्यले त्यो गलत 

भयो भनेको छैन भ्रष्ट्रचारलाइ कारबावह हनुहुनु्न भनेको छैन भ्रष्ट्रचारीलाइ कारवावह हनु ु

पछण तर कसैले उन्मकु्ती पाउन ु पछण भने्न कुरा राखेको छ यो पनु एक पटक स्मरर् 

गराउन चाहान्छु िन्यवाद जय नेपाल  

माननीय सभामखुः- माननीय ओम बाहादरु ग्लान समय ४ धमनेट  

माननीय ओम बाहादरु ग्लान (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखुज्य,ु आज साववक को यो ३ नम्बर प्रदेश हाल बागमती प्रदेश सरकारले दईु वषण 

परुा गरेको हामी वषण गाठो मनाइरहेका छौ र यसको आगामी वषण गरु्ात्मक ढङ्गले 

फलदायी र पररर्ाम मखुी होस म यो शभुकामना व्यक्त गनण चाहान्छु।  

प्रदेश सरकारले एउटा कुरा पधन ख्याल गनुण पदणछ। गौतम बदु्धले भनु्न भएको छ 

एक ठााँउमा जो जागेको छ उसको लागी रातलामो हनु्छ जो थाकेको छ उसको लागी 

बाटो लामो हनु्छ त्यसकारर्ले अधलकधत हामी जाग्न ुपयो रात हाम्रो लागी लामो भैरहेछ 

भने्न प्रकारको जागरुकता आओस र लक्ष्यमा पगु्न ुभन्दा जरुरी कुरा चावह आफुले सवह 

ढङ्ले यात्रा गनुण पधन हो यो कुरालाइ मनन गरेर प्रदेश सरकार अगाधड बढ्ने छ त्यो 

कुरालाइ म सददक्षा राख्न ुचाहान्छु।  

र यो हामीले यवहले सणुख नेपाली सववृद्ध नेपालीको कुरा गरररहेको छौ धबचमा 

धनकै धडवपआर फेशन आयो अवहले आइ इ इ र इ आइ ए फेसन आइरहेको छ र यो 

प्रक्रीयाले ववकास धनमार्णका िेरै कायणहरुमा अवरोि सजृना भएको छ। त्यस माधथ 

बनको कमणचारी हरु काम भैरहेको बोलामा बवढ डराउने अख्तीयार का कमणचारी हरु 

त्यसलाइ कायणवाही गनण तणम्सने खालको प्रवतृ्तीले ववकास धनमार्णमा खवु प्रभाव परररहेको 
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णस्थधत हामीले देणखरहेका छौँ यो वपढालाइ अन्त्य गनणको लाधग कुनै एउटा ववधि अपनाएर 

हामी जान आवश्यक छ नत्र भने ग्रामीर् भेगको ववकास गनणको लागी यो फेसनले राम्रो 

गदैन भने्न कुरा म ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु सरकार को।  

अवहले नेपाल सरकारको संणघय सरकारले आिार स्पष्ट गरेर जनु जग्गाको भ ु

स्वाधमत्व ददने कुरा आउदै छ यो कुरा भैरहदा खेरी यो कुरा लाइ एउटा मौकाको रुपमा 

धलएर खास गरर हाइवे क्षेत्रमा र शहरी क्षेत्रमा त्यसको आशपासमा रहेको जधमनहरु 

अधतक्रमर् बढेको छ, मैले यो मनरी गाउाँपालीकाको ७, ८, ६ नम्बर वडामा यो समस्या 

िेरै देणख रखेको छु यदद तपाइहरुलाइ त्यसको लगात चावहन्छ भन े कहााँ कहााँ 

अधतक्रमर् भैरहेको छ भने्न कुरा को धडटेल पधन ददन सक्छु।  

यो तफण  प्रदेश सरकारले सम्वन्िीत मन्त्रालयले ध्यान ददयोस म यो राख्न 

चाहान्छु। र अको कुरा यो प्रदेश पूवाणिार ववकास कायणक्रम अन्तगणत हामीले ३ करोड 

रकम त्यसमा छुट्टायौँ, यसमा प्रत्यक्ष धनवाणणचत संसदलाइ त्यहााँको माननीयलाइ संयोजक 

बनाइएको छ सञै्च भने्न हो भने सम्बन्िीत धनवाणचन क्षेत्रमा रहेको अरु माननीय हरुलाइ 

औपचारीक रुपमा मातै्र त्यहााँ उम्भाइएको छ यदी त्यस्तो हो भन े त्यहााँ रहेका सबै 

समानपुाधतक सांसदहरुलाइ पधन बरु २ करोड बराबरको योजना सरकारले नै छुट्टाउन े

गरर अको व्यास्था गराउनको लाधग म सरकारको ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु। र 

स्थायी राजिानी हेटौडा हेटौडाको बाटो अवहले ट्रवफक जाम सबै तपाइले हेनुण हनु्छ भने 

अवहले हामी जहााँ कुरा अल्मधलरहेका छौ यो सडक यधत भत्तकाउन हनु्छ वक हदैुन भने्न 

कुरा जनु सकुचीत भावना अधभव्यक्त भएको छ यो कुरा लाइ तरुुन्तै सञ्चाएर त्यो सडक 

ववस्तार को लाधग प्रदेश सरकारले कडा भन्दा कडा इस्टेप हरु र कठोर धनर्णय गरेर 

अगाधड बढनको लागी मैले पवहला पधन भनकेो धथए र अवहले पधन यो कुरालाइ दोह्राउन 

चाहान्छु।  

अन्त्यमा यो ववधभन्न ठाउाँमा मन्टेश्वारी बालबालीकालाइ पढाउने ठाउाँहरु खेलेको 

मैले देखे त्यो ववद्यालयहरुमा त्यो मन्टेश्वारी हरुमा भनाण गराएका बच्चाहरुले वहणन्द मातै्र 

बोल्न थालेको छ वहणन्द भाषाको काटुणन हरु देखाएर पढन पाढन भएकोले त्यस्तो 
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कुराहरु मा प्रदेदश सरकारलको सम्वन्िीत मन्त्रालयको अनगुमनले कायणलाइ अगाधड 

बढाओस म अवहले यधत राख्न चाहान्छु नमस्कार िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय इन्द्रमाया गरुुङ समय ४ धमनेट  

माननीय इन्द्रमाया गरुुङ (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखुज्यू, आज यस गररममया सदनमा सवणप्रथम यस प्रदेश सरकारले दईुवषण परुा गरर 

तीनमा सरुु गरेको अवस्थामा सफलताको लागी म हाददणक बिाइ तथा शभुकामना ददन 

चाहान्छु। यसैगरर हाम्रो राष्ट्रसेवक कमणचारीहरु, खोलाधडहरु सबै व्यक्तीहरु सबै सम्मान 

हनु ुभएको छ उहााँहरुलाइ हाददणक बिाइ तथा शभुकामना व्यक्त गरन चाहान्छु।  

यसै धसलधसलामा आज म केवह कुराहरु म यस सभामाफण त राख्न चाहान्छु। 

सवणप्रथम सनु्िपुाल्चोक णजल्ला जगुल गाउपालीका वडा नम्बर ८ मा केवह अज्ञात रोगहरु 

फैलीइ त्यसमा दइुसय एक जना जना ववरामी भैरहेको अवस्था छ त्यो के कारर्ले हो 

भने्न कुरा पत्तालगाएनको लागी यस सरकारको ध्यान जाओस भने्न पधन म ध्यानाकषणर् 

गनण चाहान्छु। र अरु म प्रदेश सरकार, संघीय सरकार, स्थाधनय सरकार अवहले भैरहेको 

अवस्थामा केवह मवहला तथा बालबालीका सम्वणन्ि केवह कुराहरु म राख्न चाहान्छु।  

जस्तै स्थाधनय सरकार नहदुा संघीय तथा प्रदेश सरकार नहदुा नेपाल सरकारले 

मवहला तथा बालबालीका, धसमान्तकृत, दधलत जनजाधत उणत्पधडत वगणको लाधग लणक्षत 

बजेट भनेर छुट्टाएर काम गररएको धथयो त्यो अवहले कतै कतै हराइरहेको आवाश 

भैरहेको छ त्यसको लाधग हाम्रो यस बागमती प्रदेश सरकार को ध्यान जाओस र केणन्द्रय 

सरकारको पधन यसै सभा माफण त ध्यानाकषणर् गनण चाहान्छु।  

वकन मैले यो कुरा गरररहेको छु भन्दा मवहला तथा बालबालीकाहरुलाइ लक्षीत 

बजेट छुटटाएर काम गदाण िेरै नै मवहलाहरु, दधलतहरु जनजाती उणत्पधडत वगणले राहात 

धमलेको उहााँहरुको वहतमा काम भैरहेको अवस्था धथयो भने अवहले त्यो वववेिमा भरणपने 

कुरा भएको छ। वकन भन्दा धनतीमा नहदुा खेरी मन लाग्दा खेरर मन लाणग्न ववचार 

पयुाणउनी पालीकाले कायणन्वायन पधन गरेको अवस्था छ नगरपालीकाले त्यो वकधसमको 
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कायणपधन गरेको छ त्यसमा ध्यानानपयुाणउने काम नभइरहेको अवस्था पधन छ त्यसो भएको 

हनुाले यस धनतीमा बजेटको व्यवस्था गररयोस भनेर म ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु त्यसै 

गरेर दईु नम्बर बदुााँ मा मानवबेचववखन ववरुद्धको प्रदेशधनधत धनमार्ण गनणको लागी पधन म 

माग गनण चाहान्छु।  

मवहला तथा बालबालीका संरक्षर्को लागी संरक्षर् तथा कायणभन्ने गए बजेट 

व्यवस्थापन गरर ११९ वटै स्थाधनय सरकारमा यस प्रदेश सरकारले धनदेशन गरोस भने्न 

म माग राख्न चाहान्छु र त्यसै गरेर मानवबेचववखन ववरुद्धको पनुणरसिुार केन्द्रहरुु संघले 

आठ वटा णजल्लाहरुमा ८ वटा केन्द्रहरु सन्चालनगरेको अवस्था धथयो अवहले हालसालै 

के भैरहेको छ त्यसको कुरा हामीले जानकारी पाउन सवकरहेका छैन। यसको लागी पधन 

केणन्द्रय सरकारको ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु।  

वहंसाववरुद्धको सेफवकयर हाछुस पधन १५ वटा णजल्लामा भैरहेको अवहले त्यो 

अवहले कहााँ भैरहेछ के भैरहेको छ भने्न कुरा केवह जानकारी हामीलाइ नभएको र 

यसलाइ एकदमै व्यवणस्थत ढङ्गले कायणन्वायन गनणको लागी पधन म अनरुोि गनण चाहान्छु 

वकन भन्दा खेरर वहसा ववरुद्धको थपु्रै व्यक्तीहरु वहंसामा परेको कुनैले बास वस्ने स्थान 

नपाएको यस्ता खालका समस्याहरु भोग्न ु परेको अवस्था मा यी कुराहरुको पधन 

कायणन्वायन गनण म ध्यानाकषणर् गनण चाहान्छु।  

गहृ र सोफ हाउस सन्चालन स्थाधनय सस्थाको सहकायण आधथणक सहयोगमा गरेर 

पधन यसलाइ गनण सवकन्छ अथवा राज्यले नै णजम्मेवारी धलएर सन्चालन गनुण पदणछ र 

मखु्य उद्दश्ये बेचववखनबाट प्रभावीत र वहंसा ववरुद्ध टाउको लकुाउन आवास पाओस भने्न 

म अनरुोि गनण चाहान्छु यसैगरर मानव बेचववखन ववरुद्धको तथा ओसारपोसार धनयन्त्रर् 

ऐन २०६४ यथधसघ्र संसोिन गररयोस भन्ने म संघको सरकारको पधन म ध्यानाकषणर् 

गराउन चाहान्छु।  

यसै गरर हाम्रो प्रदेश ववश्वाववद्यालय ऐन, प्रज्ञा प्रधतष्ठान ऐन प्रदेश मवहला काननु 

अवहले सम्म बनेको छैन त्यसै गरर जेष्ठनागररक ऐन, बधनरहेको अवस्था छैन धत सबै 

बनोस भने्न म ध्यनाकषणर् गनण चाहान्छु। र स्थाधनय तहका जनप्रधतधनधिहरुको सेवा 
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सवुविा सम्वणन्ि तरुुन्त काननु भनेर उहााँहरुको लागी तरुुन्त काननु ले कायणन्वयन 

गनणसकोस र प्रदेश सरकारको ध्यानकषणर् गनण चाहान्छु हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय प्रददप कुमार कटुवाल क्षेत्री केसी समय ४ धमनटे  

प्रददप कुमार कटुवाल क्षते्री केसी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखुज्यू, 

म धनकै लामो समय पधछ सिनमा केवह ववषेश कुराहरु राख्न गैरहेको छु यो खास गरर 

आफ्नो दावयत्व परुा नहदुा खेरी के के ववषयहरु उठेका छन माननीय ज्यहुरुले राणखसक्न ु

भएको छ। िेरै ववषय उजागर भैसकेको छ सन्दभण के हो भने हामीले अवहले कुरा 

गरररहदा खेरर काम गरररहदा खेरर आज धतनै तहको सरकारमा ववषेश गरर अवहले केवप 

ओलीको सरकारले जनु योगदानको साथ राष्ट्र धनमार्ण गने आय ववृद्ध गने रोजगारी ददने 

लागएतका ठुला ठुला उद्योगहरु ठुला ठुला पररयोजनाहरु चावह ठुलठुला हाइड्रोपावर 

चलाउने जनु उदघोष गरेको छ।  

त्यसलाइ साकार पनण सन्दभणमा हाम्रा केवह योजनाहरु हाम्रा प्रदेश बाट गररनपुने 

कुराहरु केवह वढला भएको महशसु भएको छ माननीय सभामखुज्यू हामीले दइु वषण प्रदेश 

को नाम प्रदेशको स्थान तोकीरहदा खेरी आज हामी खधुसयालीको सन्दभणमा 

खेलाडीहरुलाइ परुस्कृत गरौँ कमणचारीहरुलाइ परुस्कृत गरौँ। यो सन्दभण गरररहदा खेरी 

हामीलाइ वहजो हामीहरुले गरररहेका कामहरुमा केवह केवह अलमलमा पयौँ अणघन ै

माननीय साथीले भधनसक्न ुभएको छ जनु गरुु योजनाले अलमलायो।  

जनु गरुु योजनामा अबौ रकम छुटंटाइयो त्यो अवहले सम्म बधनरहेको छैन त्यो 

कता गयो। यो वढला सणुस्तको सन्दभणको कुरा गदाण खेरी हामी शसुासन ददन सवकरहेका 

छैनौँ केवह केवह ववषयहरुले यहााँ ख्याल गनै पछण। हामीले औद्योधगक क्षेत्र छुट्टाएका छौँ 

धसन्िधुललाइ ववषेश गरर औद्योगीक क्षेत्र छुट्टाएका छौँ तर त्यहााँ दइुवटा पलुहरु बागमती 

र कमलाको पलुहरु अवहले सम्म बनेको छैन। त्यहााँ एउटा णजम्मेवार भएर काम गनण 

सवकरहेका छैनौँ हाम्रो धसन्िधुलको धतन पाटन गाउाँपालीका भनेको देशको सबै भन्दा ठुलो 

गाउाँपालीका त्यहााँ सम्म जाने बाटो को लागी ववगत समय देणख हामीले चावह बहवुषे 
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टेण्डर गने भनेर त्यहााँ बजेट छुट्टाइएको धथयो त्यो बजेट अवहले सम्म गएन त्यो बहवुषे 

टेण्डर अवहले सम्म भएन अथण मन्त्रीज्य ुयवह हनुनु्छ मैले खास गरर त्यो योजना कहााँ 

लवुकरहेको छ यसलाइ यसले कसरी साथणक रुप पाउछ भने्न कुरा राख्न म चाहान्छु।  

यस्तै अवहले हाधमकहााँ िमणकाटााँको नाममा हामी अवहले हाम्रो अधिकार क्षेत्र 

धभत्रको काम गरररहेका छैनौँ भने्न मलाइ लागेको छ अवहले प्रदेशको मातहातमा आएको 

यातायात प्रयोगलाइ हामी प्रयोग गनण सवकरहेका छैनौँ राजस्व छलरहेको छ। हाम्रौँ 

धसन्िलुी णजल्लामा िमणकााँटाको नाममा त्यो दश टन भन्दा माधथ समान बोक्न नपाउन े

त्यो पधन राती ९ बजे मातै्र गाधड वहडाउन पाउने यस्तो खाले कामहरु भएको छ त्यसले 

गदाण एउटा व्यवसायीहरु धनरुत्सावहत भएको छ कर त्यहााँ मरररहेको छ राजस्वा 

उदठरहेको छैन त्यहााँ चावह ववधभन्न वहधसबले हाधमले त्यहा करेक्सन गनण खोज्दा खेरर चावह 

त्यहााँ करेक्सन भएको छैन।  

मैले यो असारमा जनु हामीले बावढपवहरो लाग्यो हाधमले राहात ददने भनौँ 

सरकारको तफण  बाट त्यो पैसा अवहले सम्म धनकाश भएको छैन। त्यो पैसा अवहले सम्म 

गएको छैन वहजो को ददन सम्म आजको ददन सम्म गएको छैन। यहााँ कागजमा गयो 

होला यो कागजमा जाने कुराले के अड्यो भने ११४ नम्बर मा पठाउने पने 

दैववकप्रकोपको रकम १२४ नम्बरमा पढाएर त्यो कवहले सणल्टन्छ त्यस्तै प्रत्येक 

गाउाँपालीकाहरुलाइ हामीले त्यो बेला ५० लाखको दरले रकम ववधनयोजीत गने 

अणख्तयारी जस्तो एउटा णचवठ्ठ पठायौँ त्यो गएको छैन यस्ता कुराहरु छन अवहले ढुङधगवट्ट 

बालवुा प्रयोग गनण नपाएर बाटो बनाउन पाइएको छैन घर बनाउन पाइएको छैन यो 

अलमल परेको छ सभामखुज्य।ु  

त्यस्तौ यो स्थानीय तहको पदाधिकारीहरुले जनु पाउने धनन्तम पाररश्रधमकको कुरा 

भएको धथयो यसलाइ फेरी पधन कुनै कायणववधि बनाएर धछटो भन्दा धछटो पढाउन ुपछण 

भने्न मेरो माग वयनै कुरा राखेर मेरो आफ्नो भनाइ अन्त्य गछुण हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब यो छलफल यवहाँ समाप्त हनु्छ।  
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माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्य मन्त्री डोरमर्ी पौडेलको तफण बाट 

माननीय आधथणक माधमला तथा योजना मन्त्री कैलाश प्रसाद ढुङ्गेललाइ अन्तर प्रदेश 

बाधसन्दाको समान सरुक्षा व्यवहार सवुविा सम्वन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ 

ववचार गररयोस भन ्प्रस्ताव पेश गनण अनमुती ददन्छु।  

माननीय कैलाश प्रसाद ढुङ्गले, मन्त्री, आन्तररक माधमला तथा योजना मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखुज्यू सभामखुज्यूको अनमुतीले अन्तर प्रदेश बाधसन्दाको समान सरुक्षा 

व्यवहार सवुविा सम्वन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन ्

प्रस्ताव सम्मानीत सभामा पेश गदणछु िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अन्तर प्रदेश बाधसन्दाको समान सरुक्षा 

व्यवहार सवुविा सम्वन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन ्

प्रस्ताव माथी अथाणत वविेयक माधथको सामान्य छलफल प्रारम्भ हनु्छ। 

माननीय सदस्यहरु यस छलफलमा वविेयकको सैद्धान्तीक पक्षमा मातै्र छलफल 

हनुे व्यवहोरा जानकारी गराउदछु। उक्त छलफलमा बोल्न चाहान ुहनुे माननीय सदस्यले 

आआफ्नो नाम णचटमा लेणख सभामखु सग बसेको कमणचारी लाइ उपलब्ि गराउन 

अनरुोि गदणछु।  

छलफलमा भाग धलने प्रत्येक माननीय सदस्यलाइ ३ धमनेटको समय धनिाणरर् 

गरेक छु। सवणप्रथम माननीय सरेुन्द्र गोसाइ  

माननीय सरेुन्द्र राज गोसाइ (नेपाल मजदरु वकसान पाटी):- सभामखु महोदय, 

वतणमान सरकार केन्द्रकरर् तफण  नै अग्रसर भएको हरेक पाइलाले प्रष्ट पादैछ। सन्तलुीत 

ववकास होइन देश कै सन्तलुन ववगाने सोच सरकारमा हावी भएको अनभुव हदैु छ।  

काठमाण्डौमा उपलब्ि सेवा तथा सवुविा क्रमश हरेक प्रदेश र णजल्लामा पयुाणए 

मातै्र जनताले तलुनात्मक रुपमा सहजता र सवुविाको अनभुव गनण पाउने छन। 

जनतालाइ आफ्न ै ठााँउ तथा आफ्न ै गाउाँमा अवसर रोजगारको सजृना आजको 
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आवश्यकता हो। काठमाण्डौलाइ थप काकाकुल र कोलाहलमय बनाएर करँ्लीहरुमा 

काठमाण्डौको सेवा र सवुविा पयुाणएर पररवतणनको अनभुधुत ददन आवश्यक छ।  

हालको धनम्ती सरकारबाट जनताको अपेक्षा यवह न ैहो। देशको ववकासको धनम्ती 

स साना शहरको व्यवणस्थत ववकासको अविारर् आवश्यक छ नेपाल जस्तो ववपन्न 

देशको धनम्ती स्माटण धसवटको नाममा ठुला ठुला शहर धनमाणर् गरर जनसङख्याको 

केन्द्रकरर् कती घातक हनु्छ ववगतको अनभुवले बताउछ। प्रकृतीक ववपत्तीको दृवष्टकोर् 

बाट समेत कधत जोणखम यकु्त हनु्छ भने्न आज अनभुव गदैछौँ। काठमाण्डौ केन्द्रत सोच 

तथा व्यवहारकै कारर् देश बबाणदी तफण  उन्मखु छ।  

आआफ्नो गाउाँ णजल्ला तथा प्रदेश को ववकासको धनम्ती जटु्न ु पने बेला शहर 

केणन्द्रत मानधसकता बढावा ददन ु प्रधतउत्पादक हनुे कुनै शंका छैन। बसाइसराइको 

समस्या समािान गनण त्यसलाइ बणल्झन नददन तफण  सरकार सजक रहन ु बदु्धमानी हनु े

छ। यधतखेर सरकार जनतालाइ आ आफ्नो ठााँउमा बसेर या फकेर ववकास धनमार्णमा 

लाग्न उत्सावहत गने त्यसको धनणम्त आवश्यक सम्परू्ण वातावरर् धनमार्ण गनुण तफण  लाग्ननु ै

दरुदणशणताको पररचय हनुे छ।  

यस आिारमा यो वविेयकले सरकारको प्रथाधमकताको ववषय छनोट मै समस्या 

भएको बताउछन साथै अन्तरण प्रदेश बाधसन्दाको सम्मान सरुक्षा सवुविा आदद बारे भने्न 

बोल्ने तर स्थाधनय वाधसन्दाको धनम्ती केवह वन्दवस्त धमलाउन नसक्ने यो आफैमा 

सहुाउने पक्ष जरुर होइन। स्थायी बाधसन्दाले सास्ती खोप्न ुपने र ववस्थावपत हनुे अवस्था 

आउन सक्ने सजगता अपररहायण छ।  

स्थायी वाधसन्दाको सवुविाको बारेमा चनाखो भएझै धतनका कतणव्य तथा 

णजम्मेवारीको ववषयमा वकन वविेयक मैन छ यो वविेयकको अपररहायणता र औणचत्य बारे 

थप प्रष्ट्याई आवश्यक छ यो वविेयकले परु्णताको अनभुव माग गदणछ िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सरस्वती बाटी समय ३ धमनेट  
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माननीय सरस्वती बाटी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

अन्तर प्रदेश बाधसन्दाको समान सरुक्षा, व्यवहार र सवुविा सम्वन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयक माधथ सैद्धन्तीक छलफल अनशुार यो नेपालको संवविान िारा २३३ को 

उपिारा (३) मा एक प्रदेश ले अको प्रदेशामा को वाणस्सन्दालाइ आफ्नो प्रदेश काननु 

बमोजीम सम्मान सरुक्षा र व्यवहार उपलब्ि गराउन ु पछण भने्न वविेयकको छलफलमा 

गैरहेका छौँ।  

यस वविेयक वास्तवमै यो आवश्यक वविेयक धथयो यो अिरुो वविेयक भए पधन 

यसले संवोिन गनण खोजेका कुराहरु संघीयता संग सम्वणन्ित भएर सघीयतालाइ अझै 

बधलयो र समन्यत्मक ढङ्गबाट आगाधड बढ्न ुको लागी यो वविेयक अत्यन्त आवश्यक 

धथयो र यो वविेयक तयार गने वटमलाइ हाददणक िन्यवाद दददै स्वागत गनण चाहान्छु।  

वविेयकमा सैद्धन्तीक छलफलको क्रममा भनु्न पदाण खेरी यहााँ दफा ३ नम्वरको 

बाणस्तन्दा सम्मान सरुक्षा र व्यवहार सवुविा ववषयको यो दफा ३ को ख उपदफामा चावह 

अन्य प्रदेश बाट यो प्रदेशबाट यसमा आइ वसोवास गनण वाधसन्दाहरुलाइ संवविान र 

प्रचधलत संघीय तथा प्रदेशका बमोणजम प्रदेश काननु कुनै पधन व्यक्ती सावणजधनक 

धनणजक्षेत्र बाट भेदभाव वा असमान व्यवहार गररने छैन भधनसके पधछधड यहााँ तल आएर 

चार नम्वरको दफामा चाही भेदभाव नगररने भने्न दफा राणखएको छ यो दफा हटाउन ु

पछण भने्न म माग गनण चाहान्छु। मेरो सझुाव रहेको छ।  

र अको नम्वरमा चाहा ५ नम्वरको दफामा के छ भन्दा खेरी सजाय भनेर 

राणखएको छ कसैले दफा चार बमोणजम भधनएको छ त्यसमा चावह दफा ३ (ख) नै भन्नु 

पछण त्यसमा चावह जररवानाको व्यवस्था गररएको छ त्यो पधन घटाउन ुपछण भने्न कुरा म 

राख्न चाहान्छु। त्यस्तै गररकन यो वणस्त संस्कृतीक सम्पदा र जगेनाण गनुण पने र 

भत्ताकाएर सवुविा प्रदान गनुण पने भने्न यस्तो कुराहरु चावह हदुा खेरी जनताहरुको अवस्था 

मा सिुार आउन सिदैन काकुलको अवस्थामा रहन्छ र त्यसो भएको हनुाले हनु ुहदैुन 

भन्ने त्यस्तै गररकन दफा ९ मा ववषेश सवुविा सम्वणन्ि व्यवस्था भनेर भधनएको छ यस 

प्रदेशमा बसोबास कुनै खास जाधत िमण र समदुायको ठााँउबाट सांस्कृतीक सम्पदा र 
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िरोहर, सांस्कृतीक, रहनशहन सीप कला को ववकास हनुे गरर आइयलवको १५९ 

उल्ङघन नहनुे गरर भनेर थपेर बाणस्सन्दा हरुलाइ संवविान प्रचधलत संघीय प्रदेणशक 

काननुमा भएको व्यवस्थाको अधतररक्त प्रत्येक सरकारले थप सेवा सवुविा प्रिान गनण 

सक्छ भने्न खालको यो बदुााँहरु राख्न ु पछण भने्न खालको कुरा राख्न चाहान्छु हस्त 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय रमेश पौड् याल समय ३ धमनेट  

माननीय रमेश पौड् याल (वववेकशील साझा पाटी)- माननीय सभामखु महोदय, 

प्रस्ततु वविेयकको सैद्धन्ती छलफलमा प्रवेश गनुण भन्दा अगाडी म एउटा कुरा के राख्न 

चाहान्छु भन्दा खेरी जनु उत्साह र उमङ्गले जनु ववगतमा यो प्रदेशको राजिानीको 

नामाकरर्को ववषय टुङ्गायौँ त्यस पधछका जधत पधन बैठक हरु भैरहेका छन त्यो उत्साह 

र उमङ्ग कता गैरहेको छ।  

त्यहााँ कुन फ्रक्टरले काम गरररहेको छ वक त्यहााँ बैठक गररराख्दा खेरी 

उपणस्थधतको सङ्ख्या हाम्रो सहभाधगता को सङ्ख्या ले हामीले के सोच्ने ? के ? बझु्ने ? 

त्यो उत्साहा वहजो चावह हामीले यो धनर्णय गदै गदाणको उत्साह वकन आज एक धमनेट 

व्यधतत नहदैु यो मझुाणइरहेको णस्थधत छ यसमा पधन म ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु 

सभामखु महोदय यो वविेयकको ववषयमा प्रवेश गनुण भन्दा अगाधड के लाग्यो भने यसको 

नाम नै छ सम्मान सरुक्षा समान व्यवहार यवह हाउसमा भखणरै कुरा पधन उठेको छ 

११० मध्य ३७ जना मवहला हरु यो संसदमा प्रधतधनधित्व गनुण हनु्छ यहााँ समान व्यवहार 

भउको छ ? हामीले त्यता धतर प्रश्न गनुण पछण जस्तो लाग्छ सभामखु महोदय संवविानको 

णस्प्रट अनसुार हरेका ठाउाँमा जनु चावह ३३ प्रधतशत को सहभागीता सधुनश्चणचत गरररहेको 

छ त्यहााँ आज सरकारले आफु दईु वषण पगेु भनेर आफूले णचल्लो णचल्लो गाता भएको 

वकताब बाड्दै गदाण खेरी आज त्यो संवविानको णस्प्रटलाइ बदर गररएको छ ? त्यो 

भावनालाइ बदर गररएको छ ? भन्दा गररएको छैन सभामखु महोदय।  
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त्यसले गदाण खेरी यो त कस्तो भयो भने जसले आफ्नो घर धभत्र समान व्यवहार 

कायम गनण सक्दैन उसले समदुायमा गएर टोलमा गएर समान व्यवहार गरेर भाषर् गरे 

जस्तो अणल्लनधमल्दो कुरा भएन र सभामखु महोदय मलाइ त्यस्तो लागेको छ। र याँहा 

जनु घर धभत्रको असमानता छ त्यसलाइ सम्वोिन गने कुरामा पधन म के अनरुोि गनण 

चाहान्छु भन्दा खेरी यहााँ हामीले सनुेका छौ संघीय मन्त्रीमण्डलमा पधन बनाएर 

मन्त्रीहरुको प्रफमेन्स गरेर कसले कस्तो काम गनुण भयो भने्न अहााँलाइ राख्ने फाल्ने भन्ने 

अभ्यास लाग ुगने भने भएको धथयो यद्यापी त्यो परैु लागू भएन फेल हनु ुपने पास भए 

पास हनु ुपने फेल भए भनेर पधन आयो तर पधन त्यो कुरा यहा लाग ुगरेर चावह यदद 

राम्रो प्रफमणन्स ददन नसक्ने मन्त्रीहरु परुुष मन्त्रीहरुलाइ ववदा गरेर त्यहााँ मवहला 

मन्त्रीहरु लाई क्याववनेटको णजम्मा ददन सवकन्थ्यो वक।  

त्यहााँ बल्ल समान व्यवहार गरे पधछ बावहर अरु प्रदेशका बाधसन्दालाइ समान 

व्यवहार गने कुरा दोस्रो चरर्मा छलफल गनण सवकन्थ्यो वक त्यो गदाण अधल सणजलो 

हनु्थ्यो वक मान्छेहरुले अधलकधत पत्याउथ्यो वक मेरो गााँउघरमा एउटा उखान छ 

सभामखु महोदय कसैले ठुलो कुरा गयो भने खवुट्टदेख्दै चालपाइयो भन्छन। त्यसले गदाण 

खेरी कम्तीमा आफ्नो घर धभत्रको समान व्यवहार समाल्न हून म सरकारलाइ अनरुोि 

गनण चाहान्छु। त्यस पधछ बावहर अरु प्रदेशहरुको समान व्यवहारको बारेमा छलफल 

गरौँला िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय रजेनी अमात्य जोन्छे समय ३ धमनेट  

माननीय रजेनी अमात्य जोन्छे (नेपाली कागं्रसे)- सभामखु महोदय प्रदेश, सभा 

सणचवालय बागमती प्रदेशको वविेयक सङख्या पचास बाट हाल मात्र प्राप्त हाल अन्तप्रदेश 

वाधसन्दाको समान सरुक्षा र सवुविा गनण बनेको वविेयक संवविानको िारा २३३ को 

उपिारा (३) मा उल्लेख भए बमोणजम एक प्रदेशले अको प्रदेशको वाधसन्दालाइ आ 
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आफ्नो धनयम काननु बमोणजम सरुक्षा र व्यवहार सवुविा ददनको धनणम्त काननुी व्यवस्था 

गनण आवश्यक भएको ले ल्याएको वविेयकको कारर् र उदे्दश्य राम्रो नै भएको देणखन्छ।  

बागमती प्रदेश अझ राजिानी भएको प्रदेशमा सखु शान्ती उच्च णशक्षा रोजगारी 

अवसर प्राप्त गनण सक्ने प्रदेशमा बावहरबाट अन्य प्रदेशबाट आउने जनसङख्या स्वाभैले न ै

बवढ हनुे छ अझ सशस्त्र द्धोन्दको कारर् तथा २०७२ सालको महामारी भकूम्पको 

कारर्ले गदाण झन वणस्त सरेर आएका हरू यस प्रदेशमा िेरै छन। यसकारर् पधन यो 

वविेयक यस सिनमा आउन वढलो नै भएको महशसु गदणछु यो वविेयकको प्रस्तावनाको 

५ को सजायमा १० हजार रुपैया देणख १ लाख रुपैया वा सो भन्दा बवढ जररवाना धलन 

सवकन्छ भने वाक्य थप गनण उपयकु्त देणखन्छ।  

साथै प्रस्तावनाको दफा ७ मा ऐन ववपरीत कायणभएको धमधतले ३५ ददन धभत्रमा 

सो भन्दा बवढ ४५ ददन धभत्र ज्यादै असमान्य कायणको लाधग मात्र मदु्दा दायर गनण सक्न े

छ भने्न शब्द थप गनुण पदणछ माननीय सभामखु महोदय, हनुत हामीले संसोिनमा पधन राख्न 

सवकन्छ तर पधन सरणसरणती हेदाण खेरर यो देणखएको हामीले जाएर गदणछौँ त्यस्तै 

प्रस्तावनाको ९ र १० को ववषेश सवुविासम्बन्िी व्यवस्थाको धनयम बनाउनसक्ने भने्न 

प्राविान दठक र राम्रो भएको देणखन्छ यधत भन्दै आफ्नो भनाई यवह टुङ्ग्याउछु िन्यवाद 

जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- धछररङ् दोजे लामा समय ३ धमनेट  

माननीय धछररङ दोजे लामा (नेपाली कागं्रसे)- माननीय सभामखुज्य,ु यो वविेयक 

माधथ सैद्धान्तीक छलफल गने क्रममा यो वविेयक आफैमा पधन एउटा चावह आवश्यकता 

धथयो र आवश्यकताको कारर्ले गदाण खेरी यो वविेयक आएको भने्न मैले महशसु गरेको 

छु। संवविानको एउटा िाराको लाइन मा लेणखएको एउटा सेन्टेन्स लाई समातेर एउटा 

वविेयक तयार गररएको छ आउनै पथ्यो आयो।  

तर हामीले साझा सचुीमा राखेको र चावह एकल अधिकारमा राखेको कुरा हरु 

वविेयकमा ल्याइ राखेको छ वक छैन प्रश्न यहााँ धनर गनण चाहान्छु। हामीले स्पष्ट रुपमा 
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संवविान मा लेणखएको छ अनसुचुी छ एकल अधिकार सणुचको सबैलाइ जानकारी छ 

त्यसको तपाइको २४ मा लेखेको छ भधुम धमधत र सो सम्बन्िी काननु भनेर। त्यो 

काननु वकन हामीले ल्याइरहेका छौँ एक दोस्रो यो साझा सणुचमा छ एक सणुचमा छ गदुठ 

व्यवस्थापन, त्यो गठुी व्यवस्थापनको चावह वकन हामीले काननु ल्याइरहेका छैनौँ हामीले 

मलाइ जहााँ सम्म लाग्छ प्रायरवट केलाइ ददने भने्न कुरालाइ चावह अधलकती फोकस 

सरकारले गददणन ुभएको भए राम्रो हनु्थ्यो भने्न मैले कुरा राख्न चाहे।  

साथै मैले यहााँ एउटा कुरा राख्न चाहान्छु यहााँ अवहले पधन यहााँ वस्दा वस्दा 

हामीमा दई तीन वटा कुरा भयो हामी माननीय ज्यहुारु कुरा गदाण खेरी र सिनको 

कमणचारी हरु सग णचट आदान प्रिान भैरहेथ्यो हाम्रो। संवविानको िारा १८५ ले प्रदेश 

सभाको गर्परुक सङ्ख्यको बारेमा उल्लेख गयौँ र त्यहााँ स्पष्ट रुपले लेणखएको छ यस 

संवविानमा अन्यथा लेणखएको बाहेक प्रदेशसभाको बैठकमा सम्पूर्ण सदस्य सङ्ख्याको 

सम्पूर्ण सदस्य सङ्ख्याको एक चौथाइ सदस्य सङख्या उपणस्थत नभए सम्म कुनै प्रश्न कुन ै

प्रश्ताव धनर्णयको लाधग प्रस्ततु गररने छैन।  

मैले यहााँ गर्परुक सङ्ख्या पगु्या छैन भने्न खोजेको होइन मैले यहााँ के हो भन्दा 

खेरी यदद कदम कदाणचत गर्परुक छैन पगेुको रैनछ भने माधथ बसेकाले टाउको गनेर 

मातै्र यो कम्तीमा पधन संवविानको १८५ नम्बरको िारालाइ सम्मान गदुणन हनु अनरुोि 

गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय धभमसेन खत्री समय ३ धमनेट  

माननीय धभमसेन खत्री (नेपाली कागं्रसे)- माननीय सभामखुज्यू, यो अन्तरप्रदेश 

वाधसन्दाको समान सरुक्षा र व्यवहार सवुविा सम्बन्िमा व्यवसव्था गनण बनेको वविेयक 

भनेर चावहनी यहा प्रस्ततु गररएको छ र यसमा शब्द के छ। भन्दा यसमा अत्यन्त 

महत्वपूर्ण शब्द रहेछ अन्तरप्रदेश वाधसन्दाको समान सरुक्षा।  

मैले चावह के देखे भन्दा खेरी यो सिनमा अथवा चावह सिन भन्दा बावहर अथवा 

सरकारको तीनवटा धनकाय अवहलेको स्थाधनय तह, प्रदेश सरकार र संघीय सरकार 
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प्रत्येक ठाउाँ चावह समान भनेर शब्दमा राणखएको छ। तर काननु भन्छ तर काननु 

व्यवहारमा चावह लाग ु हदैुन। मैले यसलाइ वकन उ गनण खोजेको भने देणख प्रत्येक 

नागररकले आफ्नो बोल्न पाउने स्वतन्त्र अधिकार, अधभव्यक्ती, स्वतन्त्र वाक स्वतन्त्र 

प्रकाशन स्वतन्त्र सबै स्वतन्त्रता राणखएको छ तर यहा के गररएको छ भन्दा खेरी यहा 

ववषेश गरर अणघनै कुरा उठ्याइयो फेरी म दोह्राउछु यहााँ अब मन्त्रीमण्डल गठन हनु्छ 

अब ११० मा ३७ जनत मवहला हरु नै हनुहुनु्छ यहााँहरुले कधत सम्मानता प्राप्त गनुण 

भयो त्यो थाहा छैन।  

अब त्यस्तै हाम्रो समाजमा के छ भन्दा खेरी मवहला, दधलत, अपाङ्ग, 

अल्पसङख्यक यी ववधभन्न उ हरु छ अब प्रत्येक तहमा स्थाधनय तहमा चावहधन त्यो 

अल्पसङ्ख्या दरले अथवा अपाङ्गभएका हरुले धनधत धनमार्ण तहमा कधत अधिकार प्राप्त 

गरेका छन कुनै पधन मलाइ लाग्छ स्थानीय तहमा अपाङ्गता भएको व्यक्ती हरुलाइ समान 

रुपमा चावहनी चावह प्रधतधनधित्व गराएको छैन।  

त्यहााँ उनीहरुको प्रधतधनधित्व नहनुे ववणत्तकै उधनहरुको आवश्यकता के हो त 

उधनहरुको माग के हो त अथवा उधनहरुलाइ के के कुरा चावहन्छ त्यो कुरा चावह 

स्थाधनय तहका पदाधिकारीले त्यसलाइ चावह हेदैन। तर हाम्रो संवविान अत्यन्त महत्वपूर्ण 

राम्रो छ उत्कृष्ठ छ तर व्यवहारमा त्यसलाइ लाग ुगनण सवकएको छैन। प्रदेश सरकार 

ववधभन्न तह ववधभन्न उसमा के छ भन्दा खेरी समानता प्राप्त गनण सकेको छैन एक देणख 

दश वटा बदुााँहरु छ म त्यो बदुााँहरुको बारेमा व्याख्या गनण चाहान्न तर मैले के भने्न 

खोजेको भन्देणख सबै ठााँउमा नेपालमा बस्ने प्रत्येक व्यक्तीले चाहे त्यो मवहला होस, 

दधलत होस, अल्पसङ्ख्यक होस, अथवा फरक फरक िमण भएका प्रत्येक नागररक पाउन ु

पयो संवविान अनशुार समान अधिकार समान प्रधतधनधित्व आफ्नो बाच्न पाउने अधिकार 

चावह प्राप्त गनुण पछण त्यवह अनशुार को प्रस्तावना काननुमा ल्याउन खोजेको चावह मलाइ 

अन्त्यतै राम्रो लाग्यौ।  

तर त्यो व्यवहारमा तपाइहरुले सरकारमा वस्ने हरुले सघीय सरकारमा बस्ने 

प्रदेश सरकारमा बस्ने हरुले यसलाइ कधत व्यवहारमा प्रयोग गनण सक्नहुनुे छ। यो 
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व्यवहारमा जधत लागू हनु्छधन त्यधतनै चावह यो राम्रो हनु्छ। तर व्यवहारमा लाग ुनहनु े

नेपालमा के छ भन्दा खेरर नेपालको चावह पूवण मेची देणख पणश्चम माहाकाली उत्तरमा 

वहमालय पाहाड र दणक्षर्मा हाम्रो जनु छ धन धछमेवक र सात वटा प्रदेश छ सात वटा 

प्रदेशका वाधसन्दाहरु आउदा खेरी सबैलाइ के भन्द खेरी काननुी आिारमा चाहे त्यो 

न्यायीक आिारमा होस चाहे त्यो आधथणक आिार होस वा भाषीक आिारमा होस चाहे 

त्यो सम्पत्ती आजणन गने होस सबैलाइ समान अधिकार ददन ुपछण भनेको छ।  

तर यसमा चावह के देणखएको छ भन्दा खेरी अल्पसङ्ख्या अपाङ्गता भएका 

व्यक्तीहरु लाइ पधन समान अधिकार सवुविा ददन ुपछण भने्न कुरा यसमा उल्लेख छैन र 

यसको लागी छुटै्ट काननु चावहने होवक के हो मैले चावह यसमा ववषेश समय धलएर बोल्ने 

ववचार गरेको धथए। तर एउटैमा राखेर मैले आफ्नो ववचार राखे। र आगामी ददनहरुमा 

सरकारले काननु बनाउदा त्यो व्यवहारमा लाग ु हनुे वकधसमको हावादार भन्छधन लाग ु

नहनुे लेख्दै जाने थप्दै जाने र अको एउटा अधलकती समय त गैसक्यो एउटा कुरा के छ 

भन्दा खेरी यहााँ उसलाइ चावह प्रत्येक्ष धनवाणणचत सभासद सांसदहरूलाइ र अरु त्यो 

समानपुातीकहरूलाई ववभेद गरेको तपाईहरुले स्पष्ट अनभुव गनुण भएको छ। 

पवहला चावह ३ करोड बाधडएको धथयो धन अब कधत कायणन्वयन भयो भएन 

त्यसमा के भन्देखी प्रत्येक्ष धनवाणणचतको संयजकत्व मा चावह उसको उसमा चावह बसरे 

हामीले साईन गददणन ु पयो दठक छ यो तर त्यसलाइ कधत कायणन्वयन गने व्यवहारमा 

कणत्तको उतानण सक्न ुहनु्छ त्यो कुरा चावह समय ले देखाउछ समयले बताउछ यधत भन्दै 

मेरो भनाइ यवह टुङ्गाउछु हस्त जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय ववजया शे्रष्ठ के. सी. 

माननीय ववजया शे्रष्ठ के. सी. (नेपाली कागं्रसे)- माननीय सभामखुज्यू आज 

अन्तरप्रदेश वाधसन्दाको समान सरुक्षा र व्यवहार र सवुविा सम्बन्िमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयक हाम्रो हातमा परेको छ। र संवविानले पधन यसलाइ बझेुको छ 
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संवैिानीक ववषयमा संवैिानीक व्यवस्थालाइ कायणन्वायनमा ल्याउन को लाधग ऐन जरुरी 

छ।  

त्यसैले यो एकदम महत्वपूर्ण काननु भने्न मैले बझेुको छु। सभामखु महोदय हामी 

बागमती प्रदेशका वाधसन्दा हौँ बागमती प्रदेशमा अन्य प्रदेश बाट आउने वाधसन्दाहरु 

बसााँइसराइ गने वाधसन्दाहरु को लको िेरैन छ भने्न कुरा हामी सबैले बझेुका छौँ। र 

वकनभने बागमती प्रदेशलाइ अवशरको प्रदेश पधन भधनएको छ। माधनन्छ संववृद्ध यवहाँहोला 

सखु यवह होला भनेर अन्य प्रदेश बाट पधन वाधसन्दाहरु यहााँ आउछन त्यो अवहले झन 

बढेको छ। अको कुरा बागमती प्रदेशमा पधन काठमाण्डौँ भक्तपरु लधलतपरु उपत्यका 

झन ् यट्रक्सनको केन्द्रववन्द ु बनेको छ र यहााँ अन्य प्रदेश बाट होस अथवा बागमती 

प्रदेश बाटनै होस यहााँ बसोबास गने यहााँ अस्थायी तथा स्थायी रुपले बसोबास गने 

जनताको िेरै चाप बढेको छ जसले गदाण काठमाण्डौँमा जनसङ्ख्याको चाप बढेको छ 

कंवक्रट भएको जङ्गलका रुप काठमाण्डौको छ। यो हामी सबैले बझेुका छौँ संवविान 

अनसुार पधन हामी कसैले पधन कसैलाई धतमी यहााँ उपत्यकामा नआउ नबस बस्न 

पाउदैन भन्न पाउदैन काननुले पधन दददैन र हामी कसैले पधन भन्न पाउदैन।  

यसकारर् यो वविेयक को ममण पधन यवह हो आएका जनसङ्ख्याको चापलाई 

कसरी व्यवस्था गने र वयधनहरुलाइ कसरी व्यवणस्थत रुपले सवुविा, अवसर हरू ददने 

भने्न कुरा को यो वविेयकको ममण पधन भएको मैले बझेुको छू। तर सभामखु महोदय 

हामीले अरू णजल्लाबाट आएका ववषेश अस्थायी बसोबास गने नेपालीनगररकको ववचमा 

रहेको भेदभाव अरू कवह हेनण जान ु पदैन डरा र डरा व्यवस्थापन घर व्यवस्थापनलाई 

मातै्र हरे पगु्छ प्रदेश सरकार स्थानीय धनकायलाई यसले कसरी व्यवस्थापन गने भने्न 

कुरा यहााँ जरुरी छ यो एक उदाहरर् हो।  

अको कुरा कुनै नागररकले आम्दानी छररयर रहेको सम्पत्तीको आयकर तने 

बारेपधन भद्रगोल व्यवस्था छ। ऐन प्रष्ट छैन बझु्न गारो छ भने्न मतदाताको गनुासो छ 

कर धतनुण भन्दा कर धतनण जादााँ टचर छ त्यसकारर् कुनैधतररसके पधछ कुनै कर बार 

बारकायणलय जान नपने व्यवस्था होस यो वविेयकले यो पधन समाउन ुपछण भने्न मलाइ 
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लागेको छ त्यस्तै कुनै पधन वाधसन्दा अस्थायी वा स्थायी वाधसन्दाको लागी कम्प्यटुराइज 

धसस्टम भयो भने राणखयो भने नागररकलाइ सानो कुराको लागी पधन कुनै झनझट नहनुे। 

बार बार दताणको लागी चलानीको लागी कुनै पेपरहरु धलनलाइ गाहो नहनुे व्यवस्था होस 

भन्ने पधन यवह वविेयकले गरोस भने्न मेरो आवेदन छ प्रदेश प्रदेश ववचको झमेला मारमा 

नागररकहरु पने छैनन भने्न सझुाव सभामखु ज्यकुो माफण त म सरकारलाइ ददन चाहान्छु। 

होइन भने काननु बनाउने व्यवहारमा लागू नहनु सक्छ र दण्ड सजायको व्यवस्थाले मातै्र 

सरुक्षा ददन सवकदैन भने्न कुरा अनरुोि गदै ववदा हनु्छु, जय नेपाल िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय आधथणक तथा योजना मन्त्री कैलाश प्रसाद 

ढुङ्गेललाइ छलफलमा उठेका प्रश्नको जवाफ ददन अनमुती ददन्छु।  

माननीय कैलाश प्रसाद ढुङ्गले, मन्त्री, आधथणक तथा योजना मन्त्रालयः- 

अन्तरणप्रदेश वाधसन्दाको समान सरुक्षा, व्यवहार, सवुविा सम्वन्िमा व्यवस्था गने बनेको 

वविेयक माधथको छलफल अत्यन्तै राम्रो वातावरर्मा माननीय ज्यलेु राख्न ुभएको छ यो 

वास्तवमा यसरी सम्झदा खेरी यो मानवले मानवलाइ गने व्यवहार संग यो सम्बन्िीत छ 

अवहले हाम्रो अवहलेको अवस्थामा बागमती प्रदेश धभत्र आफ्नो देश धभत्रका ववधभन्न 

प्रदेशका नागररकहरु काम ववषेशले उपचारको ववषेशले अध्यायनको ववषेशले एक ठााँउ 

बाट अको ठााँउमा जाने व्यवस्था संवविानले पधन ददएको छ। हाम्रो त यो बागमती प्रदेश 

कस्तो छ भन्दा खेरी यो ववदेणश नागररक पधन छन ्यहााँ।  

आफ्नो मातै्र छैनन ववदेणश समेत आएका छन त्यसो भएको हनुाले माननीय 

सदस्यज्यहुरुले अत्यन्तै गहवकला सझुावहरु राख्न ुभएको छ यो राम्रो छ। यो आवश्यकै 

धथयो राम्रो तररकामा आयो समयमा आयो भने्न जनु आएको छ यसलाइ मैले शब्दमा िेरै 

मैले खोल्न चाहान्न वकनभने मैले बोलेको भन्दा पधन माननीयज्यहुरुले बोलेकोभारी छ 

समान व्यवहारको कुरा हामीले उठाउदै आएका छौँ जनु वेला सम्म हामीले उठाउदैनौँ 

तव सम्म परुा भैसक्छ परुा भैसक्छ हामीले उठाउन छोडेपधछ र यो संवविानले यो 

सरकारले अवहलेको वतणमान अवस्थाले समान व्यवहारै खोजेको छ यसमा असमान 
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व्यवाहार कसैले खोज्न सक्दै सक्दैन कसैले खोज्यो भने आइतबार खोजे सोमबार आउछ 

सोमबार नखोजे मगंलबार आउछ नआइ नछोड्ने कुरालाइ हामीले भधनरहनै पदैन यो 

धभत्र करको व्यवस्थापनको पधन कुरा उठ्यो जे जे णचज माननीय ज्यलेु सझुाव ददन ु

भएको छ।  

सझुावलाइ असल सझुावलाइ योग्या सझुावलाइ आवश्यक सझुावलाइ संवोिन गनण 

कुरा भैहाल्छ त्यसो भएको हनुाले यहााँ भन्दा बढी बोल्न ुपने आवश्यकता रहेन माननीय 

ज्यलेु ददएको सझुावलाइ आवश्यकता अनसुारको व्यवस्था हनु्छ िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब यो छलफल यवहाँ समाप्त हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु अब म अन्तरणप्रदेश वाधसन्दाको समान सरुक्षा व्यवहार सवुविा 

सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माथी ववचार गररयोस भन्ने प्रस्तावमा धनर्णय 

प्रस्ततु गदणछु। 

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवाज सधुनएन तसथण अन्तरण प्रदेश वाधसन्दाको समान सरुक्षा व्यवहार 

सवुविा सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने प्रश्ताव 

सवणसम्मतीले णस्वकृत भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब अको सचुना जारर नभए सम्म यो बैठक स्थधगत हनु्छ।  

 

(तदनन्तर बैठक अको सूचना भएपधछ वस्नेगरी स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ४:०२ बजे।  
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 
पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

११ फागनु, २०७६ 

आईतबार 
(बैठक संख्या - १५)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको १:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज ववशेष समयको कायणक्रम नरहने व्यहोरा 

जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु माननीय प्रदेश प्रमखु कायणलयबाट मन्त्न्िपररषद् पनुणगठन 

सम्बनधित पि प्राप्त भएको छ। उक्त पिको व्यवहोरा पढेर सनुाउछु।  

प्रस्ततु ववषयमा धमधत २०७६/११/५ गते सोमबार माननीय प्रदेश प्रमखु ववष्र् ु

प्रसाद प्रसाईज्यूले नेपलको संवविानको िारा १६८ को उपिारा (९) बोमोन्त्जम माननीय 
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मखु्यमन्िीज्यूको धसफाररसमा देहाय बोमोन्त्जम मन्िीपररषद् पूनण: गठन गरर कायण ववभाजन 

गनभुएको व्यवहोरा आदेश अनसुार अनरुोि गदणछु।  

धस.नं. नाम थर कायणववभाजन 

१ श्री डोरमन्त्र् पौडेल मखु्यमन्िी तथा मन्त्न्िपररषद्को कायाणल 

२ श्री शाधलकराम जमकटे्टल आन्तररक माधमला तथा काननु मन्िालय 

३ श्री अरुर् प्रसाद नेपाल उद्योग, पयणटन वन तथा वातावरर् मन्िालय 

४ श्री कैलाश प्रसाद ढंुगेल आधथणक माधमला तथा योजना मन्िालय 

५ श्री दावा दोजे लामा भधुम व्यवस्था, कृवष तथा सहकारी मन्िालय 

६ श्री यवुराज दलुाल सामान्त्जक ववकास मन्िालय 

७ श्री रामेश्वर फुयाल भौधतक पूवाणिार ववकास मन्िालय मन्िालय 

धमधत २०७६/११/७  

दगुाण ढकाल  

सन्त्चव 

माननीय सदस्यहरु अब प्रश्न उत्तरको कायणक्रम प्रारम्भ हनु्छ। सावणप्रथम माननीय 

मखु्यमन्िी श्री डोरमन्त्र् पौडेललाई माननीय रमेश पौड्यालले राख्न ु भएकोले धलन्त्खत 

प्रश्नको उत्तर सभामा टेबलु गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय डोरमन्त्र् पौडेल, मखु्यमन्िी):- माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको 

अनमुधतले प्रश्न कताण माननीय रमेश पौड् याल राख्न ुभएको धलन्त्खत प्रश्नको उत्तर सम्माधनत 

सभामा टेबलु गदणछु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु माननीय मखु्यमन्िीज्यले टेबलु गनुणभएको 

उत्तर माननीय सदस्यहरु आ-आफ्नो वपजन होलबाट धलन सक्नहुनुेछ।  
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माननीय सदस्यहरु अब म माननीय भधूम व्यवस्था कृवष तथा सहकारीय मन्िी 

दावा दोजे लामालाई रोष्टमा आमन्िर् गदणछु।  

अब म प्रश्न नं. १.का प्रश्न कताण माननीय धछरीङ्ग दोजे लामालाई आफ्नो प्रश्न 

राख्न अनमुधत ददन्छु।  

माननीय धछरीङ्ग दोजे लामा (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखुज्यू, माननीय 

मन्िीज्यलुाई मैले माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतमा यो प्रश्न राख्न गईराखेको छु। 

सडकमा छाडा छोडेका गाईण वाच्छा कारर्ले काठमाडौ उयत्यका लगाएत ववधभन्न क्षेिमा 

देन्त्खएका समस्या समािान तथा राष्ट्रय जनवारको सरुक्षा यसको लाधग परोकाणरी 

सांस्थाबाट चाधलएका कदमहरुको धनरन्ता र समस्याको ददर्णकाधलन समािानको लाधग 

प्रदेश सरकारको योजना के छ ?  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय भधूम व्यवस्था कृवष तथा सहकारी मन्िी 

दावा दोजे लामालाई माननीय धछरीङ्ग दोजे लामाले राख्न ुभएको प्रश्नको उत्तर ददन समय 

ददन्छु।  

माननीय दावा दोजे लामा, मन्िी भधूम व्यवस्था कृवष तथा सहकारी मन्िालय:- 

माननीय सभामखुज्यू, सडकमा छाधडका गाई वाच्छाको कारर्ले काठमाडौ लगाएत 

ववधभन्न सहरी क्षेिमा देन्त्खएका समस्याहरुमा यस मन्िालयको ध्यान आकषणर् भएको छ। 

पशहुरुको पधन ५ वटा स्वतन्िता हनुे गदणछ।  

यसरी छाडा छोधडएको पशहुरुको भोक प्यासबाट स्वतन्िता आशाज बासबाट 

स्वतन्िता रोक र दखुाईबाट स्वतन्िता, डरबाट स्वतन्िता र सामान्य व्यवहार व्यक्त 

गने स्वतन्िता नष्ट भई पशकुो अवस्था दैयधनय हनु जान्छ। यस ववषयलाई प्रमखु 

समस्याको रुपमा पवहचान गरर भधूम व्यवस्था, कृवष तथा सहकारी मन्िालय, हेंटौडा, 

बागमती प्रदेशले यस समस्या समािानको लाधग अल्पकाधलन तथा ददर्णकाधलन सोच 

बनाएको छ।  
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अल्पकाधलन सोचमा यस मन्िालयले सडकमा छाडा छोधडएको गाई वाच्छाहरु 

व्यवन्त्स्थत बास ददनको लाधग आधथणक वषण २०७६/७७ को वावषणक स्वीकृत कायणक्रम 

स्थानीतहको ५० प्रधतशत लागत सहभाधगतामा कान्त्न्ज हाउस धनमाणर् टोखा र 

बडुाधनलकठ नगरपाधलकामा काठमाडौ न्त्जल्लामा बजेट व्यवस्थापन भई कायाणन्वयनको 

अवस्थामा रहेको छ। आधथणक वषण २०७५/७६ मा पश ु कल्यार् प्रविन कायणक्रम 

अन्तगणत गत स्थानीय तहको सम्बन्िमा छाडा पश ु व्यवस्थापन कायणक्रममा वनकाधल 

गौशला न्त्स्थधत मठ मन्दीर गाई वाच्छा तथा समाज ववकास अधभयान २०७१ लाई 

अनदुान प्रिान गररएको धथयो।  

उक्त सांस्थाले पशपुधत क्षेि वरपर रहेका छाडा पशहुरुको व्यवस्थापन कायण गदै 

आईरहेको छ। आगमी आधथणक वषणहरुमा पधन आवश्यकता तथा औन्त्चत्य आिारमा 

काठमाडौ लगाएतका अन्य स्थानहरुमा जाहााँ छाडा छोधडएको गाई वाच्छाहरुको प्रमखु 

समस्या रहेको छ। धत स्थानहरुमा कन्त्न्ज हाउस धनमाणर् गने कायणक्रमलाई धनरन्तन्ता 

ददने लक्ष्य रान्त्खको छ।  

यी कायणक्रमहरुले पशहुरुको स्वतन्िता धनश्चतता गरर समान्य बाच्न पाउाँन े

अधिकारलाई रक्षा गने छ। ददर्णकाधलन सोचहरुमा प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण माफण त हामी 

खररद गरर आवास्यक स्थानहरुमा यो हामीले प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण माफण त चावहाँ गाई 

बान्त्च्छ लगाएतका खररद गनण योजना भएको कुरा जानकारी गराउाँदछु र अवश्यक 

स्थानहरुमा यसको धबवक्र ववतरर् सहज गरर गाईको बाच्छाको जन्मदारमा कधम आई 

बान्त्च्छको माि उत्पादन हनुे कुरामा प्रदेश सरकारको ववस्वास रहेको साथै अन्य छाडा 

छोधडएको गाई बाच्छाहरुको व्यवस्थापन गने परोपकारी सांस्थाहरुको पवहचान गरर प्रदेश 

सरकारबाट सृढीकरर्ले कायणक्रमहरु प्रस्ताव गररने छ। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- प्रश्न कताण माननीय सदस्यको यसमा कुनै पूरकण  प्रश्न भएमा 

राख्न अनमधुत ददन्छु।  
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माननीय धछरीङ्ग दोजे लामा (नेपाली कागं्रसे):- माननीय मन्िीज्यूलाई िन्यवाद। 

यो प्रश्नको उत्तर ददन ुभएकोमा मेरो परुकण  प्रश्नमा मेरोछोटो एउटा प्रश्न छ यस ववषयमा। 

यो स्थानीय सरकार साँग चावहाँ समवन्य गरेर यो हाम्रो प्रदेश सरकारले ववशेष गरेर 

बाच्छी भन्दा पधन बाच्छालाई अधल बढी चावहाँ छाडा छोधडएको र जस्तै पाले र राखेको 

छ।  

गाईबाट बाच्छी पाएको खण्डामा आफै राख्न ेबच्छा पाएको खण्डामा चावहाँ छोडने 

यो न्त्स्थधतलाई पधन छाडा छोडेको न्त्स्थधतलाई पधन, कसरी हाम्रो सरकारले चावहाँ कन्रोल 

मेकाधनजम बनाउाँछ अथवा बनाएको छ भने्न म जानकारी गरर ददन ुहनु अनरुोि गदणछु।  

माननीय दावा दोजे लामा, मन्िी, भधूम व्यवस्था कृवष तथा सहकारी मन्िालय:-

माननीयज्यू, हामीले प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण माफण त सेक्सड धसमेन खररद गरर आवश्यक 

स्थानहरुमा यसको धबवक्र ववतरर् सहज गराईने भनेको छ धन यो चावहाँ सेक्सड धसमेन 

माफण त चावहाँ बाच्छो भन्दा धन बाच्छी िैरे उत्पादन गने योजना हो। यो दगु्ि ववकास 

बोडणको अवहले गठन भईसकेको छ।  

त्यसको चावहाँ उपध्याक्ष धनयनु्त्क्त भएको छैन। त्यो धनयनु्त्क्त भईसके पधछ यो 

प्रवक्रयमा हामी अगाडी जाने कुरा यहााँहरुलाई जानकारी गराउाँन चाहन्छु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखुः- माननीय मन्िीज्यू आसन ग्रहर् गनण सक्न ुहनुे छ।  

माननीय सदस्यहरु माननीय मखु्यमन्िी श्री डोरमन्त्र् पौडेललाई अन्तर प्रदेश 

बासीन्दाको समान सरुक्षा, व्यवहार र सवुविा सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक 

माधथ दफावार छलफलको लाधग प्रदेश माधमला सधमधतमा पढाईयोस भने्न प्रस्ताव प्रस्ततु 

गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय डोरमन्त्र् पौडेल, मखु्यमन्िी:- माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको 

अनमुधतले अन्तर प्रदेश बाधसन्दाको समान, सरुक्षा, व्यवहार र सवुविा सम्बन्िमा व्यवस्था 
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गनण बनेको वविेयक माधथ दफावार छलफलको लाधग प्रदेश माधमला सधमधतमा पढाईयोस 

भन्ने प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्य मन्िी श्री डोरमन्त्र् 

पौडेलले प्रस्ततु गनुण भएको अन्तर प्रदेश बासीन्दाको समान, सरुक्षा, व्यवहार र सवुविा 

सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ दफावार छलफलको लाधग प्रदेश माधमला 

सधमधतमा पढाईयोस भन्ने प्रस्तावलाई धनर्णयथण प्रस्ततु गदछुण।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

 हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण अन्तर प्रदेश बासीन्दाको समान, सरुक्षा, व्यवहार 

र सवुविा सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ दफावार छलफलको लाधग प्रदेश 

माधमला सधमधतमा पढाईयोस भन्ने प्रस्ताव सावणसधमधतले स्वीकृत भएको र्ोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्यमन्िी श्री डोरमन्त्र् पौडेललाई प्रदेश 

लोक सेवा आयोग ऐन २०७६ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथ दफावार 

छलफलको लाधग प्रदेश माधमला सधमधतमा पढाईयोस ् भने्न प्रस्ताव प्रस्ततु गनण अनमुधत 

ददन्छु।  

माननीय डोरमन्त्र् पौडेल, मखु्यमन्िी:- माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको 

अनमुधतले प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथ 

दफावार छलफलको लाधग प्रदेश माधमला सधमधतमा पढाईयोस ् भने्न प्रस्ताव सम्मानीत 

सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्यमन्िी डोरमन्त्र् 

पौडेलले प्रस्ततु गनुणभएको प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ लाई संशोिन गनण 
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बनेको वविेयक माधथ दफावार छलफलको लाधग प्रदेश माधमला सधमधतमा पढाईयोस ्भने्न 

प्रस्ताव धनयणर्थाण प्रस्ततु गदछुण।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ लाई 

संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथ दफावार छलफलको लाधग प्रदेश माधमला सधमधतमा 

पढाईयोस भने्न प्रस्ताव सावणसधमधतले स्वीकृत भएको र्ोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयकलाई अनमुधत मागने प्रस्ताव माधथ कुन ैपधन माननीय सदस्यको ववरोिको सूचना 

प्राप्त नभएकोले प्रदेश सभा धनयमावधल २०७४ को धनयम १०६ को उपधनयम (२) 

बोमोन्त्जम प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक प्रस्ततु गनण 

अनमुधत प्राप्त भएको र्ोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म माननीय सामान्त्जक ववकास मन्िीको तफण बाट माननीय 

भौधतक पूवणिारा ववकास मन्िी रामेश्वर फुयाललाई प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा 

व्यवस्था गनण बनेको वविेयक सभामा पेश गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रामेश्वर फुयाल, मन्िी, भौधतक पूवणिारा ववकास मन्िालयः- माननीय 

सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको अनमुधतले यवुाको हक वहतको संरक्षर् संवद्धन र 

सशन्त्क्तकारर् गरर न्त्शक्षा, धसप, उद्यमशीलता र रोजगारीमा यवुाको प्रधतनीधित्व भधूमका र 

योगदान प्रवद्धणन गदै सहमनु्नत प्रदेश तथा मूलकुको धनमाणर्को लाधग यवुा सम्बन्त्न्ि नीधत 

धनमाणर् देन्त्ख कायाणन्वयन तह सम्म उनीहरुको साथणक सहभाधगता अधभवदृ्ध गरर प्रदेश तथा 

राष्ट्र ववकासको मलु प्रवाहमा यवुालाई समावेश गने सम्बन्िमा कानूनी व्यवस्था गनण तथा 

नेपालको संवविानको िारा ५१ मा राज्यका नीधतहरु अन्तगणत खण्ड (ङ) को बुाँदा नं. 
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(७) मा राष्ट्रय ववकासमा यवुा सहभाधगता अधभवृद्ध गने व्यवस्था रहेको तथा प्रदेश 

सरकार बागमती प्रदेशको अ.व २०७६/७७ को नीधत तथा कायणक्रमको बुाँदा नं. १८० 

मा यवुा नेततृ्व ववकास तथा उद्यमशीलताका लाधग प्रदेश यवुा पररषद् गठन गरर 

कायाणन्वयन ल्याउने उल्लेख भएकोले उक्त व्यवस्थालाई कायाणन्वयनमा गनण प्रदेश यवुा 

पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक सम्माधनत सभमा पेश गदणछु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक आजै ३:३० बजे बस्ने 

गरर यो बैठक स्थागीत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल फागनु ११ गते आजै ददनको ३:३० बजेसम्मका 

लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको १:४७ बजे।  
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 
पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

११ फागनु, २०७६ 

आईतबार 
(बैठक संख्या - १६)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको दोश्रो बैठक माननीय सभामखु श्री 

सानकुुमार शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको ३:३० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको दोस्रो बैठकको 

कारवाही प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु आजको यस बैठकमा शून्य समयको 

कायणक्रम नरहने व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु अब ववशेष समयको कायणक्रम प्रारम्भ हनु्छ। ववशेष समयमा 

बोल्न चाहनु्न हनुे माननीय सदस्यको नाम प्राप्त भएको छ। म उहााँहरु बोल्न समय 

ददन्छु।  

सवणप्रथम माननीय गरे्श दलुाल समय ४ धमनेट।  
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माननीय गरे्श दलुाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय,काठमाडौ उपत्यकामा यधत जनघत्व बढेको छ। अवहले नेपालको जनसंख्याको 

४७ प्रधतशत भन्दा बढी काठमाडौ उपत्यकामा बसोबास गछण भन्ने तथ्याङ्क छ। हामीले 

कुनै जनसंख्यालाई व्यवस्थापन गनण ववधभन्न ठाउाँमाहरुमा शौचालय बन्न, आराम स्थालहरु 

बनाउ र कुनै सावणजधनक स्थालहरु धनमाणर् गरौ भन्दा खेरर सरकारी जग्गाहरु व्यापक 

रुपमा अधतक्रमर् भएको कुराहरु हामी सबैले बझेुका छौ।  

त्यही क्रममा नेपाल सरकारले एउटा सावणजधनक जग्गा खोज तलास गने एउटा 

आयोग धनमाणर् गयो। र हामीले काठमाडौ उपत्यका ववधभन्न ठाउाँमा रहेका धत सावणजधनक 

जग्गाहरु खोज्दै गयौ। त्यवह क्रममा यस्ता यस्ता घटनाहरु यस्ता यस्ता तथ्याङ्गहरु 

हामीले फेला पयौ। काठमाडौ उपत्यका धभत्र काठमाडौको मटुुमा रहेको नयााँ बानेश्वरमा 

१ सय रोपनी भन्दा बढी जग्गाहरु सावणजधनक जग्गाहरु व्यक्तिले अधतक्रमर् गरेको 

पाईयो। त्यही क्रममा ववगत फागनु ४ गते भधूम सिुार मन्त्री सवहत हामीहरु गयौ र 

ववधभन्न ठाउाँमा सावणजधनक जग्गाहरु प्रमाक्तर्त भएर आएका छन।  

त्यहााँ सावणजधनक बोडणहरु टास्ने काम भयो सभामखु महोदय त्यधत मात्र कथा 

पगेुन कथामा थरैु पात्रहरु धलएर आए। ववगतमा सरकारी तहका माधथलो धनकायमा 

बसने व्यक्तिहरु र न्यायलयको उच्च ओदामा बस्ने व्यक्तिहरुले सावणजधनक जग्गाहरुलाई 

व्यक्तिको नाममा पारेका थपु्रै तथ्याङ्कहरु हामीले प्राप्त गरौ। धत न ै तथ्य तथा 

तथ्याङ्गहरुको आिारमा वहजो फागनु १० गते करीब ६ रोपनी २ आना जग्गामा ववगत 

लामो समय देक्तख व्यक्तिले अधतक्रमर् गरेर २ तले घर बनाउाँने र ववधभन्न टहरा बनाएर 

भाडामा लगाएको पाईयो। त्यसलाई हामीले सावणजधनक घोषर्ा गयौ। सावणजधनक स्थल 

बनायौ र धत संरचनाहरु भत्कायौ सभामखु महोदय र त्यवह क्रममा जााँदै गदाण केही 

सावणजधनक ठाउाँहरुमा मन्त्री सवहत हामी बोडण टास्न जााँदा मन्त्रीले आदेश ददन ुभयो। 

कमणचारीले एक ठाउाँमा बोडण टास्दै भनेर फलानो ठाउाँमा बोडण टास्ने ररपोवटणङ गनुण भयो।  

तर बोडण अकै ठाउाँको बनाएर लधगयो सभामखु महोदय त्यो कुरा हामीले 

वफलडमा गएपधछ थाहााँ पायौ। जनताबाट त्यस्ता प्रवक्रया आए र हामीले वफल्डमा 
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गएपधछ त्यो थाहााँ पाएपधछ स्पोटणमै गएर धत कुराहरु सच्चाएर अब १७ गते धत 

ठाउाँहरुमा जाहााँ गाडन ुपने हो त्यहााँ गाडन ुपने योजना बनाएर सभामखु महोदय यसरी 

सावणजधनक जग्गाहरु व्यक्तिले अधतक्रमर् गरेका कुरा खोजेर सावणजधनक गनुण पछण भने्न 

कुरा म यो ववषय समयमा यो सदनमा राख्न चाहन्छु। सभामखु महोदय व्यक्तिले 

अधतक्रमर् गने सरकारी जग्गाहरुलाई अब सरकारले सबै धलएर सावणजधनक स्थालहरु 

धनमाणर् गनुण पछण। त्यही कुराहरु राख्दै धबदा हनु्छु। िन्यवाद। नमस्कार 

माननीय सभामखुः- माननीय रािा घले। समय ४धमनेट।  

माननीय रािा घले (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, ववगत २ वषण 

अगाडी प्रिानमन्त्रीज्यूले बडो गवणका साथ भनु्न भएको धथयो। म यो देशलाई भ्रष्टचार 

शून्य बनाउाँछु। तर यसै धबचामा यधत िेरै भ्रष्टचारहरु यधत काण्डै काण्डहरु आई पगेु 

भ्रष्टचार, बलत्कार सबै काण्डै काण्डहरु यी काण्डमा वाईडवडी काण्ड, ३३ वकलोको सनु 

काण्ड, धनमलाको हत्या काण्ड यस्तै काण्ड काण्डको धबचमा बालवुाटार काण्ड अधन 

नेपालको ट्रस काण्ड यी काण्डै काण्ड हुाँदा खेरर यधत िेरै ठूलो काण्डहरुको धबचमा सारा 

भ्रष्टचारहरु शून्य भए सभामखु महोदय यस्तै गरेर भखरै फेरर अको काण्ड सेकुयूररटी 

वपक्तन्टङ्ग काण्डमामन्त्रीज्यू आफै कधमसनमा संग्लन भएको प्रस्ट अधडयो रेकडण बावहर 

आईसकेपधछ मन्त्रीज्यूले बाध्य भएर राजीनामा ददन ु पयो र फेरर प्रिानमन्त्रीज्यूले बडो 

गवणका साथ भन्नु भयो म भष्टचारी कसैलाई पधन छोड्दीन तर हामी प्रश्न गनण चाहन्छु ? 

यो गररमामय सदन माफण त सभामखु माफण त के प्रिानमन्त्रीज्यूले के साक्तच्चनै 

भ्रष्टचारीहरुलाई छोड्न ु हनु ु त ? त्यसो भए देक्तख बालवुाटार जग्गा प्रकरर्मा जसले 

आनाको ५० हजार रोपनीमा जग्गा वकनु्न भएको छ।  

पत्याउाँन ुहनु्छ ५० हजार रोपनीमा जग्गा पाईन्छ बालवुाटारमा र ठूला नेतालाई 

त्यो नलाग्ने आज कुनै पधन सजाय नपाउाँने जग्गा वफताण गरे वापत उहााँले उन्मूिी धत 

पाउने। नेता र मन्त्रीहरुल उन्मूिी पाउन े अरु जनसािारर् नागररकले चावह सजाय 

वेहोनुण पने त्यस्तो पधन काही न्याय हनु्छ। म यो प्रश्न यो सभा माफण त गनण चाहन्छु। 
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सभामखु महोदय मन्त्रीले राजीनामा ददन ुभयो अधन सक्यो। अब फेरर यसको छानधबन 

हनु्छ वक हुाँदैन। यदद मन्त्रीले राजीनामा ददएर। भ्रष्टचार गररसकेपधछ। मन्त्रीले 

राजीनामा ददएर हनुे भए। नेताहरुले वकनेको जग्गा वफताण गरेर हनुे भए। अधन यस्तो 

संवैिानीक अंग छ। संवैिानीक अंगहरु चावहाँ सरकारको छाया पने भएको भए अब 

नागररकले के अपके्षा गने यो सरकारबाट सभामखु महोदय अको एउटा अवहले आएको 

प्रश्नहरु यी नै प्रश्नहरुको धबचमा अको प्रश्न छ। यदद यो सरकारले छानधबन गरेर 

मन्त्रीनज्यूहरुको बालवुाटारको जग्गा लगाएत यो चावहाँ छानधबन हनु्छ वक हुाँदैन। वप्रन्टङ्ग 

प्रसेको यो छानधबन होस।  

यो हाम्रो माग हो। त्यस्तै प्रदेशको कुरा छ। आज ९ मवहना हुाँदा १२ प्रधतशत 

बजेट खचण गनण सकेको छैन। अधन सरकारलाई केले रोक्यो ? यो बजेट खचण गनण 

ववकास गनण जनता आशा गरररहेका छन। ववकासको लाधग तर यहााँ केही पधन हनु 

सवकरहेको छैन। गफ मात्र गरररहेको छ प्रदेश सरकार त्यसकारर् म फेरर यवह प्रश्न 

गनण चाहन्छु। केले रोक्यो। हामी नागररकहरु हामी आउाँने बाटो िेरै टाढाको कुरा नगरै 

आज चावहाँ यो राजिानी प्रदेशको राजिानी हेटौडा आउाँने बाटो कुरा गदै गदाण खेरर आज 

दैधनवक हजारौ नागररकहरु आवज जावत गछणन। ज्यान एकदमै जोक्तखममा राखेर यो 

बाटो यधत दरुावस्थामा छ। हामी आफै आउाँदै गदाण मन्त्रीज्यूहरु यवह बाटोबाट झण्डा 

हलाएर आउाँदै गनुणहनु्छ। फेरर पधन वकन देख्न ुहनु यो बाटो कवहले बन्छ ? माननीय 

सभामखु महोदय म यवह कुराहरु राख्दै धबदा हनु्छु। िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय रमेश पौड्याल। समय ४ धमनेट।  

माननीय रमेश पौड्याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

सेकुरुटी प्रसे काण्डमा चावहाँ ७० करोड भ्रष्टचारको सेवटङ गरेको ववषयमा आजै मात्र 

भ्रष्टचार ववरोधि अधभयता ववजयबाब ु धसवाकोटी र वप्रतम सवेुढीले अक्तख्तयार दरुुपयो 

अनसुन्िान आयोगमा पूवणमन्त्री गोकुल बासकोटा लगाएत माधथ छानधबन गरर भ्रष्टचारको 
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मदु्धा लगाईयोस भनेर उजरुुरी गरेको म सम्मानी सभामा जानकारी गराउाँन चाहन्छु। 

यहााँ मन्त्रीज्यूले नैधतकताको आिारमा राजीनामा गनुण भो भनेको छ।  

आफू राष्ट्र सेवक कमणचारीहरु माधथ तथा नाम अक्तशधलल शब्दहरुको वषाण गने 

आफु २७ अबणको लागत ईटमेटमा २८ अबण बनाई देउ भनेर भने्न अधन राजीनामा 

बाध्याता बस समाजीक सञ्जालमा आम जन समदुायमा प्रसेर आईसकेपधछ राजीनामा 

गने?के त्यो नैधतकताको राजीनामा हो ? यदद यो नैधतकताको राजीनामा हो भने 

अनैधतकताको राजीनामा कस्तो हनु्छ सभामखु महोदय म यो प्रश्न गनण चाहन्छु। यो कुनै 

पधन व्यक्ति कुनै पधन अपरािमा कमणमा संलग्न छ भन्ने त्यो नैधतकताको राजीनामा हनु 

सक्दैन।त्यो अपरािको आिारमा गररएको राजीनामा हनु्छ सभामखु महोदय यो राजीनामा 

साँग साँगै यहााँ गोकुल बासकोटा व्यक्तिको कुरा छैन।  

यो राजीनामा साँग साँगै प्रश्न के पधन उठेको छ भने यो देशका प्रिानमन्त्रीले तयो 

धभधडयोको अधडयोको चावहाँ आवज डेढ मवहना अक्तघ सनुु्न भएको धथयो। तर त्यो कुरा 

उहााँले तरुुन्तै अक्तख्तयारलाई ररपोवटणङ गनुण पने धथयो। मन्त्रीलाई चावहाँ बखाणएत गनुण पने 

धथयो। छानधबन अगाडी बढाउन ु पने धथयो। उहााँले चावहाँ यो यसरी आम धमधडयाबाट 

बावहर नआउन बेला सम्म त्यो कुराहरु लकुाएर राख्न ु भयो। वकन राख्न ु भयो अब 

नैधतकताको धसयो उहााँ धतर सोक्तजन्छ सभामखु महोदय अब उहााँले जवाफ ददन ुपछण वक 

पदैन ? यसमा चावहाँ धसंगो देशले प्रधतक्षा गररराखेको ववषय छ।  

तर धबडम्बना यो अधडयो सधुन सकेपधछ उहााँले चावहाँ पूवण मन्त्रीलाई अझै परुस्कृत 

गनुण भयो भईरहेको एउटा ववभाद माधथ उहााँको पोटण फोधलयो। यहााँले के गनुण भयो त 

भन्दा खेरर सहरी ववकास मन्त्रालय पधन थवप ददन ुभयो र काभ्रकेो िधुलखेलमा गएर के 

भनु्न भो भने्न मान्छे भने्नको प्रधतभा भनेको काभ्रलेे जन्माउाँछ गोकुल बासकोटा जस्तो हनु ु

पछण। तलुोको एक पवि गोकुल बासकोटा राखौ र अको पवट बााँवक सबै राखे पधन त्यही 

गह्रौ हनु्छ भनु्न भो हामीले त्यधत खेर कुरा बझेुनौ सभामखु महोदय उहााँले भनु्न भएको 

७० करोड ओजनको कुरा गनुण भएको रहेछ। हामीले अवहले बल्ल बझुौम त्यसले गदाण 

खेरर यो देशको सवौच्च कायणकारी प्रिानमन्त्री पधन यो केसमा ताधनएर आउाँन ु भएको 
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छ।अब यसमा यसको सधुनक्तचतथन कसरी हनु्छ। धनपक्ष छानधबन कसरी हनु्छ। भोधल 

अक्तख्तयार पयो भने देक्तख आज धत पूवण मन्त्री आज पधन प्रिान मन्त्रीको प्रोपवट धनजी 

सम्पधत माधथ बालकोटमा बधस राखेकाछन।्  

 त्यहााँ गएर अक्तख्तयारले छापा हान्न पयो भने्न अवहलेको अक्तख्तयारले त्यो 

गनण समक्ष छ? म प्रश्न गनण चाहन्छु। सभामखु महोदय नभए देक्तख म भ्रष्टचारीको मखुनै 

हेददणन भने्न कुरा बोलेर मात्र सीधमत हनु्छ। त्यसमा हामी स्पष्ट हनु ुजरुरी छ। यो साँग 

साँगै अको ववषय के पधन उठाउाँन चाहन्छु भने्न सभामखु महोदय अब यो खास गरर 

शैक्तक्षक क्षेत्रको हामी अन्त्य धतर आईरहेका छौ।  

एस.ई.ई पररक्षा र कक्षा ८ को पररक्षामा चावहाँ यसलाई धलएर एउटा बजारमा 

अस्वस्थ वकधसमको प्रधतस्पिाण हनु ुगरेको छ।यसमा चावहाँ ववद्याथीहरुलाई बढी अंक प्राप्त 

गने ववद्याथीहरुको फोटो बनाएर ब्यानर बनाएर ठाउाँठाउाँमा टास्न े धनजी स्कूलहरु 

यसलाई अत्यना व्यवसायीकरर् गरर राखेको क्तस्थधत छ। यो क्तस्थधतको अन्त्य हनु ुपछण र 

खाली यसरी चावहाँ क्तशक्षामा भएको व्यापारी अस्वस्थ वकधसमको प्रधतस्पिाण र यो अस्वस्थ 

वकधसमको व्यापारी कारर् पधन अन्त्य हनु ुपछण म यहााँ माग राख्न चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय ददपेन्र शे्रष्ठ। समय ४ धमनेट।  

माननीय ददपेन्र शे्रष्ठ (नेपाली कांग्रसे):- सभामखु महोदय, आज प्रदेश सरकार र 

संघीय सरकारले हसोल्लासग साथ २ वषण कायणकाललाई चावहाँ उपलक्तब्ि मलुक मानेर 

मनाई राख्दै गदाण जनताका न्यूनतम आिारभतू कुराहरु पकु्ततण हनुे अधभलासा जनताले राख्दै 

गदाण र मलुकुको संववृद्ध र समनु्नधतमा आिाररत भएर ववश्वको सबै भन्दा शक्ति शाधल 

सरकारले एउटा मलुकुको उत्पधत राजनीधतक समस्याको सामिान गलाण भने्न जनु एउटा 

उकृट अधभलासा धलएका धथए, जनताहरुले त्यो आज तसुरापाता भएक छ। यो धबचमा 

सयौ घटनाहरु घवट सकेका छन।  

म छोटो समयमा अधभव्यि गनण सक्तक्दन। ववशेष त मलाई अवहले भखणरै चावहाँ 

स्मरर् गराउाँन चाहन्छु। आज सावणजधनक भएको सवाणधिक चक्तचणत अधडयो टेप प्रकरर् 
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जनु, सेक्यूरीटी प्रसे खरीद प्रकरर्मा आज सञ्चार मन्त्रीज्यू जनु ७० करोडको धडधलङ 

गरेको सावणजधनक भयो। त्यसले नेपाली जनताहरु ममाणहत भएका छन। मात्र होईन। 

सरकार अब संस्थागत भ्रष्टचार गनण चावहाँ तत्पर छ अग्रसर छ।  

यो नीधतगत भ्रष्टचार गनणका लाधग गररएको प्रपज पधन हो भने्न कुरा प्रदाणफास 

भएको छ। सरकारको प्रविा सञ्चार मन्त्री सरकारको प्रविा हनु ु पने हनु्छ र 

सरकारको प्रविा भनेको अलवटमेटधल सरकारकै एउटा नीधतलाई अनसुरर् गने त्यसलाई 

चावहाँ पदाणफास गने माध्यम हो। त्यसकारर्ले पधन यो घटनालाई नपेाली जनताले सहज 

रुपले बझेुका छैन।् यो गक्तम्भर घटना हो। यसमा चावहाँ प्रिानमन्त्री समेत-धमलेमतो 

देक्तखन्छ। त्यसकारर् पधन यो खोजधबनलाई चावहाँ अब पादक्तशणत गराउाँनको लाधग नैधतकता 

देखाउने हो भने प्रिानमन्त्रीजीले पधन राजीनामा ददएर आफूलाई चावहाँ चोखो बनाउाँन पने 

र एउटा कानूनको कठघरामा ल्याउन ुपने र आवश्यकता मैले महससु गरेको छु।  

आम नेपाली जनताले त्यसलाई आत्म साथ गनुण पछण भनेर भधन पधन राखेका 

छन।् अवहले बालवुाटारको प्रकरर्को जग्गामाको कुरामा पधन म केवह कुरा बोल्न 

चाहन्छु। जनु बालवुाटारको लधलता धनवास धबक्री प्रकरर्मा चावहाँ अक्तख्तयार माफण त 

ववशेष अदालतले १७५ जनालाई कारबाहीको प्रवक्रयामा ल्याईयो र ल्याउाँदै गदाण खेरर 

सरकार कती पूवणग्रही ढंगले अगाडी बढ्यो। भौधतक मन्त्रालयले बाटोको लाधग 

सहजीकरर्को लाधग खलुाउछ। भधूम सिुार मन्त्रालयले वकता कााँट गनणको लाधग चावहाँ 

बाटो खलुाउछ।तर त्यो धनमाणर् गने प्रिानमन्त्री पूवण प्रिानमन्त्री मािव नेपाल र बाब ु

राम भिाराईलाई चावहाँ अछुतो राख्न प्रयास गररन्छ। त्यधत मात्र होईन।  

  त्यहााँ चावहाँ ववष्र् ुपौडेल नेपाल कम्यधुनष्ट पाटीको महासक्तचव जसले चावहाँ 

५० हजार आनामा जग्गा धलएर ३९ लाख बैकमा राखेको प्रमार् रहन्द फेरर पधन 

उहााँहरु जस्तो मान्छेलाई जग्गा वफताण गररयो भनेर पूवाणग्रही ढंगले बचाउाँने प्रयास गररन्छ 

भने यो जस्तो द:ुखद कुरो के हनु्छ। यो सरकारले अक्तख्तयारलाई राज्यको अंग होईन 

वक आफ्नो सरकारको अंग बनाउाँन गएको पधन एउटा दृष्टन्ता नेपाली जनताले महससु 

गनण थाधल सकेका छन। यो गक्तम्भर कुरा हो र म फेरर पधन अन्त्यमा भन्न चाहन्छु। 
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आज हाम्रो चावहाँ धन मन्त्री पदमा अयाणलज्यूले चावहाँ सरकारी जग्गालाई चावहाँ सावणजधनक 

जग्गामा खामो गाडदै वहड्न ुभयो।  

म उहााँलाई चावहाँ भन्न चाहन्छु। उहााँले १० नं. वडामा सरकारी भवन रहेको 

वडा कायणलयमा पधन नेपाल सरकारको जग्गा हो भनेर ५ रोपनी १२ आना भएको 

जग्गालाई चावहाँ ४ रोपनी जग्गालाई कायम गररएको छ र त्यहााँ फेरर नेपाल सरकारको 

हो भनेर खामो गाड्दा खेरर फेरर उहााँहलाई भन ुमन लाग्ज लाग्ने पनेले मन्त्रीज्यू तपाईले 

काम पाउाँन ु भएको छैन ? त्यस्तै आनमनगरको एउटा जग्गा जहााँ सावणजधनक जग्गा 

धथयो। त्यहााँ ९ वकता भनेर चावहाँ उहााँले खामो गाड्न ुभयो। नेपाल सरकारको जग्गा हो 

भने र अको चावहाँ तपाईको जनु १० नं. वकता जनु सरकारी जग्गा हक्तड्प रहेको ठाउाँमा 

त्यहााँ चावहाँ खामो गाडन सक्न ुभएन र यो सबै घटनाले के देक्तखन्छ भने्न लधलता धनवास 

प्रकरर् जग्गालाई चावहाँ गपुचपु गराउाँनको लाधग अब हामी के गदै छौ भनेर माईन्ड 

डाईबटण गनणको लाधग यो सरकार चावहाँ त्यता धतर गएको हो वक के हो भने्न पधन लाग्छ 

र फेरर पधन मन्त्रीज्यूलाई आग्रह गदणछु।  

अब तपाईहरुले टुधडखेलमा गएर खामो गाडन ुनेपाल सरकारको हो भनेर खलु्ला 

मन्चमा गएर गनुण होस धसंहदबारमा गएर खामो गाडन ु भन्दै यस्ता बकमफुसे काम र 

झटुो प्रचारका काम नगनण आग्रह गदै आफ्नो संक्तक्षप्त िारार् राख्दै म धबदा हनु्छु। 

िन्यवाद। नमस्कार।  

माननीय सभामखुः- माननीय रीना गरुुङ्ग। समय ४ धमनेट।  

माननीय रीना गरुुङ्ग (रावष्ट्रय प्रजातन्त्र पाटी - संयिु):- माननीय सभामखु 

महोदय, सवणप्रथम प्रदेशको ररि मन्त्रालय पूवणिारा ववकास मन्त्रालय पूधतण भएको छ। 

मन्त्री बनु्न भएका माननीय मन्त्री रमेश्वर फुयाललाई हाददणक बिाई एवम ्सफल कायण 

कालको शभुकामना पधन ददन चाहन्छु। तर सफल कायणकलको शभुकामना ददई राख्दा 

खेरर मन्त्रालय पद पूधतण भएको छ। मन्त्रीपररषद्ले पूर्णता पधन पाएको छ।  
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खशुीको कुरा हो। तर कता कता पून: कुन ै पधन मवहला मन्त्री पररषद्मा 

नअएकोले फेरर पून: यो हाम्रा प्रदेश नं. ३ मवहला मैत्री वकन नहनु सकेको भने्नमा ठूलो 

प्रश्न क्तचन्ह फेरर पधन आएको छ। चाहे त्यो समानपुाधतक प्रत्यक्ष धबचको एउटा खाल्डो 

छ। त्यसले पूधतण गनेको कुरा वकन नहोस। मन्त्रीपररषद्को कुरा छ। पदािीकारीको 

कुरा छ। त्यसमा चावहं अवहले कुनै पधन मन्त्री पधन मवहला नबनाउाँने पदािाकारी मवहला 

नबनाउाँने समानपुाधतकमा चावहाँ िेरै मवहलाहरुको संख्या छ। उता चावहाँ ववभेद पूर्ण िेरै 

नीधतगत धनमाणर् धलने यस्तो कुराहरु अवहले सम्म जनु प्रदेश सरकारको वक्रयाकलाप छ।  

त्यसमा भोधलको ददनमा यो वक्रयाकलाप सधुियोस। यो वक्रयाकलाप यता रोष्टमा 

उधभएर मवहला माननीयहरुले आफ्नो लाधग लडन ुपने अवस्था चावहाँ नआओस वकन वक 

हामीहरुले आफ्नो लाधग होईन। बावहरी मवहलाहरुको लाधग आवज उठाउाँने तर यता 

उल्टो कुरा भई रहेको छ। हामीहरुले आफ्नो लाधग परेको छ। त्यवह भएर यो कुराको 

सनुावाईयोस भने्न मैले सभामखु माफण त प्रदेश सरकारले आग्रह गनण चाहे र वहजो 

काक्तन्तपरु पत्रीकामा आज मैले एक समाचार देखे प्रदेश लोकसेवा आयोगले १०0 यौ को 

संख्यामा कमणचारी भनाण गररदै छ। आज मात्र अध्योददशद्धारा लोकसेवा आयोगको 

अध्यक्षको चावहाँ धनयकु्ति लगाएत, पाररश्रधमक लगाएत यी कुरामा वविेयक पाररत गनै 

लागेका छौ।  

वविेयक पाररत गरर राख्दा खेरर यो समाचार आउाँदा खेरर मैले यताबाट 

सरकारसाँग के आग्रह गनण चाहे भने कुन प्रवकयाबाट भनाण हनु्छ। कुनै पक्का पधन 

लोकसेवा आयोग केही नकेही प्रवकया लेला तर भोधलको ददनमा चावहाँ जधत पधन 

कमणचारीको भनाण प्रवकया छ। त्यसमा सरकारको कुनै पधन हस्तक्षपे नहोस। प्रवकयामा 

पूर्ण रुपमा स्वायत एउटा लोकसेवा आयोगलाई स्वायत छोधडयोस भोधल ददनमा कुनै पधन 

मन्त्रीको नक्तजको कमणचारीहरुले भनाण गने नहोस भने्न कुरा जनु कुरा उहााँहरुले नीधतगत 

धनर्णय धलएको हनु्छ। जनु प्रवक्रया अपनाईएको हनु्छ।  

त्यो पधन एकदम पादक्तशण होस भन मैले आवहन चाहे र अको कुरा अवहले यो 

प्रदेश सरकारले बजेट अवहले लास्ट क्वाटरमा आउाँदा खेरर पधन बजेट खचण सकेको 
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छैन। कसले रोकेको छ। यो बजेट खचण गनण यवह प्रदेश सरकारको धनर्णयबाट हाम्रो 

बजेटबाट चावहाँ ३/३ करोड प्रदेशका प्रत्यक्ष धनवाणक्तचत माननीयहरुको लाधग पधन 

छुटाएको धथयो। उहााँहरुले चावहाँ काम गनण सक्न ुभएन वक प्रदेश सरकारले चावहाँ काम 

गनण सक्न ुभएन वक यसको जवाफ चावहाँ प्रदेश सरकारबाट यता आउाँन ुपदणछ र यो प्रदेश 

धनवाणक्तचत माननीयहरुको लाधग छुटाएको ३ करोड लगाएताका जधत पधन योजनाहरु छन। 

त्यसको माधथ अनगुमन सधमधत पधन बधनयोस।  

काम परुा हनु ुभन्दा पवहला अनगुमन सधमधत बधनयोस। अवहले देश भरर गोकुल 

बास्कोटा भखणरै कुरा पधन आयो। त्यस्ता गोकुल बास्कोटा प्रकरर्हरु चावहाँ हाम्रा 

प्रदेशमा नदोररनको लाधग प्रदेश खररदको प्रवकया छ। जधत पधन ववधभन्न समाग्रीकहरु 

खररद प्रवकया गदाण त्यसको चावहाँ एउटा धनस्पक्षण रुपमा चावहाँ एउटा खलुा रुपमा चावहाँ 

सबैको साम ु खररद प्रवकयाहरु चावहाँ अगाडी आयोस भने आवन गदै धबदा हनु्छ। 

नमस्कार  

माननीय सभामखुः- माननीय ददपक धनरौला। समय ४ धमनेट।  

माननीय ददपक धनरौला (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नकेपा)):- माननीय सभामखुज्यू, 

मलुकुमा शासन सन्चालन गने ठाउाँमा िेरै पाटीहरु पगुका छन। सबैले जनताका वहतका 

खाधतर गने सशुासन कायम गने भधनएको छ। वतणमान सरकारले पधन त्यवह कुरो 

उदद्योस गरेको छ। व्यवहारमा पधन कधतपय कुराहरुलाई पषु्टी गने खालका प्रयत्नहरु 

पधन भएका छन।्  

यद्धवप यो समाजमा समय क्रममा केही घटनाहरु घटेका छन। धतनका सत्य 

तथ्य छानधबनका ववषय वस्तहुरु समय क्रममा अगाडी आउाँने नै छन। हाम्रो यो संसदमा 

पधन यी ववषय वस्तहुरुमा चचाण चल्ने गरेका छन। हामी अगाडी गएका दृष्टताहरु पधन 

देखेका छौ। म भ्रष्टचार भएको छ वक छैन भनेर ववषयवस्त ुभन्दा पधन यसको पक्षमा 

यसको ववपक्षमा उधभने वा नउधभन ेभन्दा पधन हामी आफैले सोच्न ुपने पवहलो ववषय वस्त ु
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हामीले उठान गरेका ववषय वस्त ुअथवा उदठरहेका ववषय वस्त ुतथ्य प्रामार् छन वक 

छैन भने्न खालको क्रममा हामीले बझुन ुआवश्यक हनु्छको हदैुन।  

आजको प्रवधृतले देखाएका कुराहरु कुन ढंगले आईरहेका छन भने्न कुरालाई 

हामीले जगजाहेर गनण सक्छौ। हास्यव्याङ्ग क्याररकेचर गनेहरुले क्याररकेचर गनेहरुले 

उस्तै खालका स्वर धनकाले पधन उस्तै अनहुार बनाएर पधन क्याररकेचर गरेका देखाएको 

छ। हामीले सनुेका छौ देखेका छौ। के आज आएका ववषय वस्त ुत्यस्तै होईन भनेर 

भन्न सवकन्छ। म आफु संमलग्न रहेको पाटी ने.क.पा. अवहले घवट रहेको घटना 

ववषयमा जे ढंगले प्रश्नहरु उदठ रहेका छन। सडक आन्दोलन अवरोि गनण कवहले पधन 

लालायत भएन लागेन त्यो धनदेशन हामीमा छैन।  

हामीले देखेका छौ। लोकतन्त्रको परेृदारी गने पाटीहरुले धनयम कानूनहरु र 

उहााँले गनुण भएका प्रदणशन पधन हाम्रा अगाडी जगजाहेर नै छ। आज ने.क.पा.ले सडक 

अवरोि गरेको छैन संघमा आज मन्त्रीहरुले आफू माधथ लागेको अधभयोमा चावहाँ प्रश्न 

उदठ सकेपधछबाट राजिानी आएर तत्काल आफ्नो नेततृ्वलाई चावहाँ आफु माधथ भएका 

ववषयहरुको छानधबन गररयोस। त्यसका ववषयका तथ्य सत्य सावणजधनक गररयोस 

अक्तख्तयारले सी.आई.धबले ककसले हनु सक्छ धलएर आवोस भने। आज सम्म कुन 

ने.क.पा. बाहेकका कुन चावहाँ दलका मन्त्रीहरुले त्यो खालको साहस देखाएर प्रत्यत गनुण 

भएको धथयो।  

हामीले यस तफण  ध्यान ददने वक नददने त्यसकारर्ले गदाण खेरर म के मात्र धनवेदन 

गनण चाहन्छु भने सभामखुज्यू हामीले राख्न े तथ्यहरु, हामीले कुराहरु तथ्यमा आिारीत 

छन वक छैन भने्न कुराहरु हामीले हेनण जरुरी छ। लधलता धनवास प्रकरर्को प्रश्न उठाई 

रहदा खेरर यो ववषय वस्त ुवतणमान सरकारले छानधबन गरेको ववषय वस्त ुधनर्णय प्रवक्रया 

कवहलेबाट सरुुवात भएको धथयो।  

आफ्नो ववयागीय क्तजम्मेवारी भन्दा बावहर धलएर आउने अधन धतनले भ्रष्टचारको 

ववषय वस्त ु देख्यो भन्ने अक्तख्तयारले छानधबन गदाण खेरी अक्तख्तयारको ववरुद्ध लान्छना 

लाउनेहरुले आज गोकुल बास्कोटा ववरुद्ध छानधबन गररयोस। भधन रहन्दा खेरी 
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ववषयगक्षदार जस्तो प्रत्यक्ष ने.क.पा. सताका माननीयले गरेन भन्न खोक्तजएको हो भने 

हामी त्यसको पक्षमा छैनौ। तर सोच्न ु पने खालको कुरा के हो भने देक्तख ववजय 

गक्षदारलाई छानधबन गनण हुाँदैन भने्न खोजेको जस्तो हो र हामी त भनेका छौ छानधबन 

गनुण पछण भनेर भनेका छौ। हामीले मात्र होईन अधभयोग लाग्ने खालको स्थतीधत बनेको 

व्यक्तिलाई समेत गनुण पछण। जहााँ सम्म प्रिान मन्त्रीको टेप रेकडणको कुराहरु सनेु्न कुरा 

छ।  

आज मात्र सम्बक्तन्ित व्यक्तिले भनेका छन। मैले बझुाएको छैन भनेका छन। 

आज हामी वकन हल्लाको वपछी घमुरी रहेका छौ। जनु संस्थासाँगको कुराकानी जनु 

देशको ववषय वस्त ुसाँग उठेर आएको कुरो छ। त्यो देश त्यो कम्पनी साँग कारोबारको 

ववषय वस्त ुअगाडी बढैको छैन। माननीय सभामखुज्यू वक आज फरक देशहरु साँग त्यो 

ववषय वस्तलुाई अगाडी त्यो पधन क्तजटुक्तज माफण त गने खालको प्रवक्रया अक्तघ बवढ रहेकोछ 

र हामीले िेरै आंशका गनुण जरुरी छ र सरकारले यो अक्तख्तयारलाई प्रभाववत गने खालको 

क्तस्थधत परेको छ र अक्तख्तयारले आफ्नो खालको प्रवक्रया अगाडी बढी रहेको छ। त्यस 

तफण  हाम्रो सम्माधनत सभाको ध्यान त्यस तफण  जान ुपछण भन्दै आफ्नो भनाईहरुलाई अन्त्य 

गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय नरोतम वैद्य। समय ४ धमनेट।  

माननीय नरोतम वैद्य (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, सभामखु महोदय 

माफण त के के कुरा चावहाँ यो सदनमा जानकारीकमा ल्याउाँन चाहन्छु। सब भन्दा पवहला 

के भने्न यो सवोच्च अदालताको फैसालले स्थानीय धनकायको कमणचारीहरुले जनु 

पाररश्रधमक सवुविन धलई राखेको धथयो। त्यो सवोच्च अदालतले रोक्नको अवस्था छ। 

अधन सबै स्थानीय धनकायको पदािीकारी, मेयर, उपमेयर कमणचारी सबैले तलब 

पाररश्रधमक सवुविा केही नपाएर उहााँ अफ्यो भईरहेको अवस्था छ।  

त्यसमा के भने सवोच्च अदालतले त्यो सवोच्च अदालतको फैसाललाई मध्यनजर 

राखेर यो प्रदेशले चावहाँ स्थानीय सरकारको तलव, सवुविा सबै चावहाँ यथाधस्रघ व्यवस्था 
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गरददनको लाधग आग्रह गदणछु। यो ऐन बनाउाँनको लाधग तदारुकताका साथ प्रयास गददणन 

को लाधग आग्रह गदणछु। पवहलो कुरा दोस्रो कुरा चावहाँ पशपुधतनाथमा नयााँ एउटा न्यजु 

आईरहेको छ। नयााँ न्यजु चावहाँ पशपुधतनाथको जनु चााँददको जलहरी धनकालेर सनुकुो 

जलहरी चावहाँ राख्न ेत्यसमा चावहाँ १ तोला भन्दा बढी राख्नकेो स्माररकामा नाम प्रकाधसत 

गने भनेर अवहले चावहाँ १ सय कधत वकलोको सनुको जलहरी अधन १ अबण चानचनुको 

जलहरी चावहाँ भने्न राख्न ेकायणक्रमका साथ सन्चालक पररसदको धनर्णयका साथ अगाडी 

आईराखेको अवस्था छ।  

महादेव संसार भरर भगवान क्तशव समाजवादी आफु सिारर् खरानी घस्ने आफ्नो 

भिलाई सम्रन्त बनाउाँने अधन धसम्पल एक वकधसमको भने हो भने्न यो होक्तचधम असाध्यै 

सिारर् खरानी घसने भिलाई सम्म्राना बनाउाँने तर अवहले ससुसनको जलहरी राख्दै 

छ। यो प्रदेशलाई थाहााँ छ वक छैन। यो सरकारलाई थाहााँ छ वक छैन। यो 

पशपुधतनाथको मन्दरी ३ नं. प्रदेशको अन्तगणत पछण वक पदैन ? अधन महादेवलाई 

सक्षामन्त बनाउाँन लाग्या।  

त्यो महादेवले सनुको जलहरी खोजेको हो ? त्यसैले यो ववषयमा यो प्रदेशको 

ध्यान जवोस, सरकारको ध्यान जाओस यथाधस्रघ प्रक्तचन स्मारक संरक्षर् ऐनका सम्मान 

गरेर प्राक्तचन स्मारक संरक्षर् ऐनको स्प्रीटलाई सम्मान गरेर प्राक्तचन स्मारक ऐन नभएको 

कुरा गनण पाईदैन। ववश्व सम्पदाको सूक्तचको क्तस्प्रटमा जे छ त्यो त्यो बाहेक गनण पाईन्न। 

अधन पशपुधत ववकास कोषले गनण पाईने अधन अवहले चन्दा उठाईरहेको छ। अधन हामीले 

मखु दशणक भएर हेने, त्यसैले मेरो आग्रह यो सरकारले ध्यान देओस। हाम्रो प्रदेशले 

ध्यान देओस। अको कुरा चावहाँ के भने यो भ्रष्टचारको सम्बन्िमा के भने देओस यो अधतण 

उपदेशको आवश्यकतै छैन।  

अधतण उपदेशको आवश्यकता मेरो सरकारले अपराि गरेको छ भने पाता कस्न े

हो। यदद यो सरकारले अपराि गरेको छ भने उसलाई पधन पाता कस्न ुपछण भनेको हो 

त मेरो सरकारको मान्छेले गरेको छ। मेरो कांग्रसेको मान्छेले गरेको छ भने उहााँलाई 

पधन सजााँय गनुण पयो। गक्तल्त मािव नेपालले पधन गरेको छ। अधन ववष्र् ुपौडेलले पधन 
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गरेको छ। अधन बाबरुामले पधन गरेको छ। उसलाई पधन कारबाही गर भन्न नहनुे? 

हामीले कहााँ धनर पूवाणग्रह राख्यौ त्यसले मेरो आग्रह के भने भ्रष्टचार भएको छ। यसले 

ठूलो नै रुप धलएको छ।  

यसमा केवल सञ्चार मन्त्री मात्र मधुछएको छैन। यो सेवटमा प्रिानमन्त्रीको समेत 

संलग्नता छ जस्तो मलाई लाग्छ। त्यसैले कारबाही प्रिानमन्त्री देक्तख सरुु गने वक गने 

भने्न कुरा हो। अरु लामो कुरा गने भन्दा पधन यो भ्रष्टचार मलुकु डुबाउन लाग्यो। 

नेपाली जनता धनरास हुाँदै गई राखेको छ। सरकार असफल हुाँदै गई राखेको छ। 

नेपाली जनताले चावहाँ ववकल्प सडकबाट नखोजोस भन्दै आफ्नो दईु शब्द यही 

टुग्याउाँछु। जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय केशव राज पाण्डे। समय ४ धमनेट।  

माननीय केशव राज पाण्डे (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

म यो रोष्टमा उधभरहन्दा वहजो आज चचाणमा आएको ववषय वस्त ुबोधलन भने न्याय हुाँदैन 

जस्तो मलाई लाग्छ। अवहले सेकुरुटी प्रसे खररदको कुरा चचाणमा आईरहेको छ। सञ्चार 

मन्त्रीले राक्तजनाममा ददन ु भएको छ। अक्तख्तयारले उहााँको अवफसको सम्पूर्ण खाताहरु 

क्तशल गरेको छ। छानधबन गदैछ।  

छानधबनमा उहााँ दोक्तश देखीन भयो भन ेहामी रोष्टम घेनण जादैनौ। जलुसु र नारा 

लगाउन जादैनौ र एउटा दोसी छुटेएर आए पधछ १ सय वकलोको माला बोकेर पधन 

जााँदैनौ र कारबाही गनुण पछण र कारबाही हनुे अक्तख्तयारले छानधबन गनुणपछण भने्न पक्षमा 

हामी छौ। तर हामीले यो कुरा गरररहदा कस्तो लाधग रहेको छ भने, सञ्चार मन्त्रीले 

एउटा धमश्र भने साँग कुरा कानी गनुण भयो। अधन उसले ल्याएको कम्पनी साँग समान 

वकक्तन्दन भनु्न भयो र वकन ुभएन।  

जसले मेरो समान वकन वकधनस भनेर मैले कधमसन खान पाईन भनेर बोधल रहेको 

छ। उसलाई हामीले वहईवाई गररराखेका छौ। जसले धतम्रो कम्पधनको समान वकक्तन्दन। 

अको कम्पनीको सस्तोमा वकन्छु। ४ अबण सस्तो वकन छु भनेर जधमणन र फ्रान्सको 



428 
 

कम्पधन साँग २३ अबण ७० करोड र २३ अबण ३० करोडको काममा हेरर रहेको छ। 

त्यसपधछ हामी ४ अबण घटेको हामी हेरर राखेको छैनौ।  

त्यसलाई पधन हेनुण पछण भने्न मलाई लाग्छ र २७ अबण बाट २३ अबणमा आउाँने 

कुरो चावहाँ दठक हो वक होईन। त्यो पधन सोच्न ुपछण। यधत हुाँदा हुाँदै पधन त्यहााँ गलतछ 

भने कारबाही गनुण पछण। त्यो कारबाही गनणको धनक्तम्त हाम्रो पाटी पधन तयार हनु्छ। 

सरकार पधन तयार हनु ुपछण भने्न मलाई लाग्छ। साँगै अक्तघ पधन आईसक्यो गभरमेन्ट टु 

गभरमेन्ट धडधलङग भई रहेको छ। जब गभरमेन्ट टु गभरमेन्ट भएको ठाउाँमा एजेन्टको 

कुरा कहााँबाट आउाँछ। राजदतुले त्यो हाम्रो एजेन्ट होईन। त्यो मान्छे छैन भधन रहेको 

छ। त्यो कुरा धन कसरी आउाँछ।  

त्यो पधन छानधबन गनुण पछण। साँग साँगै उसले लेखा सधमधतका मान्छेलाई पधन सबै 

अधडयो सनुाएको त्यहााँ पधन गएर लधभङ्ग गरेको भने्न कुरा पधन आईरहेको लेखा सधमधतका 

मान्छेले त्यो कुनै पधन कुरा आईरहेका होईन भनेर बोधल रहेका छन। लेखा सधमधतको 

प्रमखु भनेको नेपाली कांग्रसेकै हनुहुनु्छ र उहााँलाई पधन गएर भनकेो रहेछ। धतमीले 

गदेउ भनेको रहेछ। उहााँ ताधनने वक नताधनने यो प्रश्न पधन हाम्रो अगाडी छ। उहााँ माधथ 

पधन छानधबन हनु ुपछण। वकन भने त्यवह धमश्रकै कुरा ववश्वास गने हो भने अब उहााँलाई 

छानधबन हनु ुपयो वक परेन ? उहााँ माधथ पधन छानधबन हनु ुपछण। यो अको मागण हो। 

साँगै कण्डाका कुराहरु गदाण धनमला हत्या काण्ड हामी बरुुक बरुुक उवफयो। कहााँ त्यो 

समातेको मान्छे हुाँदै होईन भनेर अवहले खोक्तज गदै जााँदा।फेरर ददधलप ववष्टकोमा पगु्यो। 

त्यही गएर अडवकएको छ।  

हामी त्यहााँ उफ्यो त्यवह ददधलप ववष्ट धनदोस छ भनेर, नारा लगायौ धन जलुसु 

लगायौ धन अवहले धत गएर अड्केको छ। लधलता धनवास काण्ड हामीले ववष्र् ुपौडयलको 

मात्र नाम धलईरहेका छौ। ६७ जना त्यता मान्छेहरु जसले जग्गा खररद गरेका धथए। 

खररद धबवक्र गछुण भने्नलाई छुट ददईएको छ। ववष्र् ुपौडेयल मात्र होईन। कधतमा वकन े

त्यो हामीले मालपोतलाई सोध्न ुपयो। अवहले पधन २५-२५लाख ५० आनाको जग्गाहरु 

मालपोतको मूल्याङ्क २० लाख १५ होला। त्यधतमा पास गरे होलान। तर त्यो पधन 

छानधबन गनुण पछण गनुण हनु्न भने्न पक्षमा होईन। गह्रौ यदद दोसी हो भने कारबाही गह्रौ।  
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अब अक्तख्तयारको कानूनले के भनकेो छ भन्दा नीधतगत धनर्णय गने सधमधतका 

धनर्णयहरुमा छानधबन नगने मन्त्री मण्डलले नीधतगत धनर्णय गयो।  

  जब अक्तख्तयारको कानूनले हामीले बनाएका कानूनकांग्रसेी भएर बनाएका 

कानून अको पाटीले बनायको कानूनले त्यो नगने भनेको छुट पाउाँन ु भए हो। यस्तो 

हामीले ख्याल गनुण पछण। हामीले आलमको केशलाई पधन ध्यान ददन ुपछण। ३३/३३ 

जना एउटै भविमा सकाउाँने केशलाई पधन ध्यान ददन ुपछण। त्यसले अवहलेको सरकार यो 

मेरो र त्यो अकाणको भनेर होईन। जसले दोसी काम गरेको छ।  

जसले भ्रष्टचारमा संमलग्न भएको छ। जसले चावहाँ अन्याय पूर्ण काय गछण। त्यो 

कसैललाई पधन नछोड्न े गरर सबैलाई कारबाही गने गरर जे कुरा बोधल रहेको छ। 

त्यसलाई व्यवहार पवुष्ट गने गरर लाधग रहेको छ। एक पल्ट यो सरकारलाई हामी सबैले 

िन्यवाद ददनपुछण। िन्यवाद दददै धबदा हनु्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब यो छलफल यवह समाप्त हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश लोकसेवा आयोग ऐन २०७६लाई संसोिन गनण 

बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन पेश गनण 

सधमधतका सभापधत माननीय मािव प्रसाद पौडयललाई अनमुधत ददन्छु।  

माननीय मािव प्रसाद पौडयल, सभापधत, प्रदेश माधमला सधमधतः- माननीय 

सभामखु महोदय, प्रदेश सभाको धमधत २०७६ फागनु ११ गते बसेको बैठकको 

धनर्णयानसुार प्रदेश सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १०८ को उपधनयम (१) को 

खण्ड (ख) बमोक्तजम प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ लाई संशोिन गनण वनेको 

वविेयक दफावार छलफलका लाधग सधमधतमा आजै प्राप्त भएको धथयो। 

   सो वविेयकमाधथ आजको सभाको पवहलो बैठक समाप्त भएपश्चात 

सधमधतको वैंठक वधस यस सम्वन्िमा वविेयक प्रस्ततुकताण माननीय मखु्यमन्त्री तथा 

वविेयकमा संशोिन पेश गनुणहनुे माननीय सदस्य तथा सधमधतका माननीय सदस्य समेतको 

राय सझुाव तथा संशोिनका आिारमा प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ लाई 
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संशोिन गनण वनेको वविेयक का सम्बन्िमा आवश्यक पररमाजणन सवहत सवणसम्मधतले 

पाररत गरेको प्रधतवेदन प्रदेश सभाको बैठकमा पेश गने धनर्णय गरेको धथयो। 

माननीय सभामखु महोदय, प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ लाई संशोिन 

गनण वनेको वविेयक माधथको सधमधतमा भएको दफावार छलफलमा सहभागी माननीय 

मखु्यमन्त्री, सधमधतका माननीय सदस्यहरु, प्रमखु सक्तचव, प्रदेश सभाका सक्तचव लगायत 

सधमधत-सक्तचवालयका कमणचारीहरु तथा अन्य सम्बद्ध कमणचारीहरुलाई समेत सधमधतको 

तफण बाट िन्यवाद व्यि गनण चाहान्छु । 

माननीय सभामखु महोदय, माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतले अब म प्रदेश सभा 

धनयमावली, २०७४ को धनयम ११९ बमोक्तजम प्रस्ताववत “प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, 

२०७६ लाई संशोिन गनण वनेको वविेयक” का सम्बन्िमा सधमधतले छलफल गरी तयार 

पारेको प्रधतवेदन, २०७६ यस सम्मानीत सभामा पेश गदणछु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक धमधत २०७६ फागनु 

१२ गते सोमबार ददनको ३ बजे बस्ने गरर यो बैठक स्थाधगत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल फगनु १२ गते सोमवर ददनको ३:०० 

बजेसम्मका लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ५:०० बजे।  
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 
कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

१२ फागनु, २०७६ 

सोमबार 
(बैठक संख्या - १७)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको ३:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज ववशेष समयको कायणक्रम नरहने व्यहोरा 

जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु आज धमधत २०७६ फागनु १२ गते पनण गएको सेपाण समदुाय 

लगाएता बौि िमण लम्म्वले मनाउाँने महत्वपूर्ण पवण १४७ ग्याल्पोल्होसार अवसरमा देश 
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ववदेशमा रहन ुहनुे सेपाण समदुाय लगाएत समस्त नेपाली दददद बवहनी तथा दाजभुाई मा 

प्रदेश सभा बागमती प्रदेश र मेरो व्यम्िगत तफण बाट सखु शाम्न्त संववृि उत्तरोत्तर 

प्रगधतको हाददणक मंगलमय शभुकामना व्यि गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब शून्य समयको कायणक्रम प्रारम्भ हनु्छ। शून्य समयमा 

बोल्न चाहन ुहनुे माननीय सदस्यलाई १ धमनेटको सयम धनिाणरर् गरेको छु। माननीय 

धबजलुा वमाण रार्ा।  

माननीय धबजलुा वमाण रार्ा (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, जन्म 

ददन मनाउाँने स्वतन्र सबै नागररकलाई छ। तर यो देशको प्रिान मन्री हो। जसले 

नेपालको नक्साको केक बनाएर काठमाडौंबाट हेधलकपटर चाटणर गरेर कुनै एउटा गाउाँमा 

गएर बथडे मनाउन ुनेपाली नागररकको यहााँको मौधलकता यहााँको चावहाँ हाम्रा पराम्परा 

माधथ कुम्ल्चदै यो देशको अखण्डता र यो देशको स्वतन्रता र रावियता माधथ धनममणता 

पूवण यो देशको प्रिानमन्री प्रस्ततु हनु ु भएको छ।यसै सभाबाट हामी भन्न चाहन्छौ र 

माग गनण चाहन्छौ।  

उहााँले सम्पूर्ण जनताको अगाडी आएर उहााँले मावफ माग्न ु पछण। त्यो हाम्रो 

पराम्परा होईन। त्यो हाम्रो दृष्टन्त होईन। त्यो हाम्रो मौधलकता होईन। त्यसैले नेपाली 

जनता साम ुआएर माफ माग्न ुपछण भनेर हामी यहााँबाट माग गनण चाहन्छौ। अको ववषय 

बासकोटा प्रकरर् वहजो यहााँ सत्ता पक्षको संसादले ववशेष समयमा बोल्न ुभयो त्यो धभधडयो 

चावहाँ क्याररकेचर.....। 

माननीय सभामखुः- माननीय ववराज भि शे्रष्ठ।  

माननीय ववराज भि शे्रष्ठ (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

स्थानीय तहको वेधतधथको बारेमा देश भरर जानकारी हामी सबै जना सन्दभण अवगत नै 

छौ। सबै भन्दा बढी अधिकार सम्पन्न स्थानीय तह धसंहदरबार गाउाँगाउाँ पगु्छ भने्न 

स्थानीय तह आज डोजर अतांक र सहरी क्षेरमा अधनयधमता चेपटामा परेको छ। 
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ईमान्दर जनप्रधतनीधिहरु मनोवल धगदो छ। यसलाई सवु्यवम्स्थत गनणको लाधग प्रदेश 

सरकारले हस्तक्षेप गनुण पने आवश्यक देखेको छन। यो हुाँदै गदाण खेरर प्रदेश सरकार 

आन्तररक माधमला तथा कानून मन्रालय र प्रदेश सभाको सावणजधनक लेखा सधमधतको 

गम्भीर ध्यानाकषणर्गराउाँन चाहन्छु। िन्यवाद। नेपालको जय होस।  

माननीय सभामखुः- माननीय रमेश पौड् याल।  

माननीय रमेश पौड् याल (वववेकशील साझा पाटी):- सभामखु महोदय, वहजो 

तेहथमुको आठराईमा ४ वटा हेधलकपटर ओधलणय यधत होम्ल्डसको प्रयोजनमा नेपालको 

नक्सा भएको केक पगु्यो। ६ हजार मान्छेलाई भोज खवुाईयो आिधुनक नेपालका सबै 

राजमहाराज माथ ददने गरर कम्यधुनष्टप्रिानमन्री सादधगपूर्ण जन्म ददन मनाईयो। केक 

काट्दै गदाण थाहााँ लाग्यो केक धबटुलो पो रहेछ। केकको कालपानी र धलम्म्पया िरा 

टुक्रा खोक्रो रािवादी पेलटमा राखेर प्रिानमन्री भन्दा पवहले नै अरु कसैलाई ददएको 

रहेछ। प्रिानमन्री पाटी अनशुान पालनमा दृठ देम्खन ुभयो।  

जन्म ददवसलाई घर पररवार मार सीधमत राख्न आफैले जारी गरेका आचर 

सवहंतालाई ध्यान दददै उहााँले यधत होम्ल्डङ यसलाई पधन सामाहोरमा सहभाधग गराउाँन ु

भयो र पवुष्ट गनुणभयो। पजुीको नातपाररवाररक भन्दा न्यानो र प्रगाडण हनु्छ भनेर 

कायणक्रममा एउटा कधम खट्कीयो प्रदेश १ का मखु्यमन्रीले हेधलप्यारमा सोफा राखेर 

फोट म्खचाएन। काममा धसङो नभाचे पधन हनमुान चाधलसा र गरे्श स्वतन्र पाठ गरेरै 

आफ्नो कुसीको आय ुलमाउाँन सवकने सम्र्णम मौका मखु्यमन्री वकन खेर फाले लोकल, 

बझु्न सकेन अन्त्यमा प्रिान मन्रीलाई जन्म ददनको वढलो गरर शभुकामना। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय शोभा शाक्य। 

माननीय शोभा शाक्य (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

संघीय, लोकतन्र, गर्तन्रीक लोकतन्र नपेालको संवविान २०७२ घोषर्ा संगै मलुकु 
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ववकासको ददशामा उन्मूख हनुे अपेक्षा गरेका धथयौ। तर पधछला जनआन्दोल राजनीधतक 

पररवतणन र यसले देखाका सपनाहरु परुा हनुे थोरै संकेत देखेका परेका छैन। समाम्जक 

न्याय, ससुस्कृत, लोकतन्र, सम्विृीका आिारमाभूत मलु्य मान्यता पेस स्वतन्र, वाक 

स्वतन्रता मानव अधिकार र जनजीवनका ववषयमा अझ अनदुात बन्दै गएको छ। 

भ्रष्टाचार धतव्र राज्य, दोहनको चको छ, बजार भाउ, मलु्य ववृि चको छ, वाईडण वडी, 

जहाज खररदमा भ्रष्टाचार, लधलता धनवास, सरकारी जग्गा काण्ड, गठुी वविेयक, धमधडया 

काउनधसल वविेयक, सचुना प्रववधि वविेयक, ३३ वकलो सनु काण्ड, गोकर्ण ररसोट जग्गा 

काण्ड, मोददको नागररक अववन्दन काण्ड, स्थानीय सरकारले लगाएको कर काण्ड, 

धनमला बलात्कार हत्या काण्ड, माधसण भात काण्ड, डा.केसी अनसुन काण्ड, पष्प ु

कन्टक्सन काण्ड, मेलम्म्च खानेपानी ठेक्दारको काण्ड .......। 

माननीय सभामखुः- माननीय सरस्वती बाटी।  

माननीय सरस्वती बाटी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

संवविानमा समावेशी समानपुाधतक प्रविानहरु रहेको सबैलाई जनाकारी नै छ।२०७२मा 

जानकारी त्यो प्रविानहरु हुाँदा हुाँदै त्यवह आिारमा धनवाणचन प्रर्ालीले मवहलाहरु 

समानपुाधतक समावेशीका कुराहरु प्रधतधनधित्व गदै अगाडी बढेको यस प्रदेशले नेततृ्वमा 

धनर्ाणयक नतेतृ्व प्रदान गने सन्दभणमा मवहलाहरुको प्रधतनीधित्व नहनु दखुद कुरा 

हो।त्यसो भएको कारर्ले गदाण चाडो भन्दा चाडो मवहलाहरुलाई पधन समावेशीपूर्ण 

सहभाधगता बनाएर मन्री पररषद्को तहमा धनर्ाणयक भधूमका ददनको लाधग सभामखु माफण त 

प्रदेश सरकारलाई हाददणक अनरुोि गनण चाहन्छु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखुः- माननीय धनमा लामा।  

माननीय धनमा लामा (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखुज्यू, नेपालका आददवासी, 

जनजाधत सेपाण, तोप्केगोला, ल्हाम,ु बालमु, होधम, नाके, छुदाम, डोल्पो,लोपा, आददले 

मनाउने राविय पवण ग्याल्पोल्होसारको पवहलो ददन आज पने गएकोले देश ववदेशमा रहन ु
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भएको सम्पूर्ण हाददणक शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु। साथै आददवासी जनजाधत सभ्यता 

ईधतहास पवहचान साँग जोधडएको पवणहरुको कटौधत गरेको सावणजधनक धबदालाई पूनण 

स्थापनाको लाधग जोडणदार माग गनण चाहन्छु। 

सभामखु महोदय म्चनको वहुानबाट सरुु भएको कोधभडण १९ कोरोना भाईरस 

संक्रमर् म्चनमा २५ सय ९२ जना मतृ्य ुभएकोछ।दम्क्षर् कोररयामा ७ जनाको मतृ्य ु

भई सकेको छ। कोररयामा संक्रधमत हनु े संख्या ७ सय ५३ भन्दा बढी छ।जापनामा 

डामन्ड वपन्स पानी जहाजमा ३ जनाको मतृ्य ुभई सकेको छ। जापनामा कोरोना भाईरस 

हनुेहरु संख्या १३५ बढी पधुगसको छ।  

हकङकमा २ जनाकको मतृ्य ुभई सकेको छ। ववश्वभर ७९ हजार१ सय ४० 

जनाको कोरोना भाईरस संवक्रमत बनेका छन। कोररया जापनाले उच्च सतणकाता 

अपनाएको छ। जापना, कोररया, हकङकमा नेपालीहरु छन। उनीहरुको सरुक्षामा ध्यान 

ददन ु पछण वक पदैन। यता हाम्रो प्रदेशका २ नाकाहरु तोतो पानी र रसवुागढी नाका 

खलुा छन। एयरपोटमा सतकाणता अपनाए पधन यी खलुा ठाउाँहरुमा सतकण  अपाएको 

छैन। धसमा जोधडएका ...। 

माननीय सभामखुः- माननीय ददपेन्र शे्रष्ठ।  

माननीय ददपेन्र शे्रष्ठ (नपेाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, आज प्रदेश सरकार 

गठन भएको २ वषण पगु्दा खेरर प्रदेशले आफ्नो गधतववधिलाई अगाडी बढाउाँन सकेको 

छैन। १२ प्रधतशत पमु्जगत खचण समेत अवहले गनण नसकेको अनभुधूत आम जनताले 

गरररहेको बेलामा आज मेरो क्षेर काठमडौं क्षेर १ को क मा पजुीगत खचण बढाउाँनको 

लाधग सरकारको प्रयोम्जत योजना हो वक प्रदेश सभा संसादहरु अवहले आवश्यकतालाई 

भन्दा पधन मन लाधग करोडण रुपैंयाका प्रोलोयन ठाउाँ ठाउाँमा बाड्दै वहडेका छन र 

उपभोिा सधमधत माफण त काम गररएर यसरी जनु आश्वासन ददएर ववकासका योजनालाई 

प्राथधमकता, गौरवको योजनालाई प्राथधमकता भन्दा पधन व्यम्ि ववशेषलाई यसरी 
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उपभोिा सधमधत माफण त उठाएर बजेटलाई चावहाँ सरकारकै धमलोमतोमा आधथणक 

अधभधमयता गने अधभप्रया हो वक होईन भन ेयस्तो कमसेमक प्रदेशको क्षेरको धनवाणम्चत 

संसादलाई समेत जानकारी नगराईकन यसरी ववकासको बजेट छररने सोच छररने जनु 

योजना छ। यस्ता कुराहरुलाई चावहाँ ध्यानाकषणर्मखु्यमन्रीज्यूलाई गराउाँन चाहन्छु।  

माननीय सभामखु:- माननीय बेली माया घले।  

माननीय बेली माया घले (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, हामीले यसै वषण धभम्जट २०/२०लाई भव्य रुपममा मनाउाँने भनेकै वषण अवहले 

कोरोना भाईरसले गदाण खेरर बाह्र पयणटक त धभन्राउन सकेनौ। तर आन्तररक पयणटन 

धभरीने एउटा महत्वपूर्ण Destination मध्ये म्चतवनको हाम्रो सौराहमा पधन अवहले गत 

साल ४१ वटा गैंडाको मतृ्य ुभएको यो वषणको आजको ददन सम्म आउाँदा पधन ७ वटा 

गैंडाको मतृ्य ुभएको भने्न कुरा त्यहााँका मेयर माफण त समान्य छलफलमा जानकारी पायौ। 

यसले गदाण खेरर हामीले धभम्जट २०/२० त यो २०२०को लाधग मार होईन होला। 

नेपाललाई सिै भ्रमर् वषण बनाई रहनको लाधग हाम्रो त्यस साँग ररलेटेडण मन्रालयले यस्त 

म्चजहरुलाई ध्यान ददन ुभएको छ वक छैन। यदद ददन ुभएको छैन। म सभामखु माफण त 

उहााँको ध्यानाकषणर् गराउन चाहन्छु। यो गैंडा मनुणको मखु्य कारर् भने्नको हाम्रो प्रदेश 

राजिानी रहेको छेउकै राप्ती नदीमा थपु्रै काठमाडौंबाट िलुामै भएका ...। 

माननीय सभामखु:- माननीय रत्न प्रसाद ढकाल।  

माननीय रत्न प्रसाद ढकाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखुज्यू, संघीयताको मलु ममण भनेको जनताको घर दैलोमा सेवा सवुविा पयुाणउाँने हो। 

काम धछटो छररतो होस भने्न अधभदाय हो। धसंहदबारको अधिकार र प्रदेशहरुमा कैद गनण 

होईन। तसथण सेवा कायणलयहरु मन्रालयका धनदेशनलयहरु ववस्तार गररयोस। ववषयगत 

कायणलयहरु म्जल्ला तथा स्थानीय तहहरुमा ववस्थार गररयोस र धछटो भन्दा धछटो 



437 
 

जनताको सेवा सवुविा काम कारवाहीहरु, योजनाहरु कायाणन्वयन गनणको धनम्म्त सबै 

क्षेरमा कायणलयहरुको ववस्थार गररयोस। िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय सीता अधिकारी।  

माननीय सीता अधिकारी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, यो देशको राजनीधतक पररवतणनमा मवहलाहरुको ठूलो भधूमका छ। मवहलाहरुको 

त्यग, तपस्या, बधलदान र संघषण मार पधछलो पररवतणन गर्तन्र, िमण धनस्पेक्षतेा, संघीयता 

स्थावपत भएको त्यसैको फल स्वरुप संवविानले राज्य अंगहरुमा ३३ प्रधतशत मवहला 

सहभाधगता शधुनम्ित गरेको छ। तर हाम्रो प्रदेश सरकारले पटक-पटक संवविानको 

भावनालाई लत्याउाँने काम गरेको छ। पधछलो पटक मन्री मण्डललाई  परु्णता ददन 

पधन मवहला अटाउन नसकुनको कारर् के हो? यसको संसदमा जानकारी गराईयोस र 

अको कुरा प्रदेश सरकारले गठन गदै गदाण मखु्यमन्रीज्यूले भन ु भएको धथयो। हाम्रो 

प्रदेशलाई नमूना प्रदेश रुपमा हामी ववकास गछौ भन ु भएको धथयो। उहााँले मवहला 

धबवहन मन्री बनाएर नमूना प्रदसणन गनुणभएको छैन ? म प्रश्न गनण चाहन्छु। हस 

िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय जीवन डंगोल।  

माननीय जीवन डंगोल (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, प्रथम धनवाणम्चत दईु 

धतहाईको प्रिानमन्री वव.वप कोईराले कुनै दवुविा नेपाल आमाको ए मठुी माटो उठाएर 

सोि जे वववेकले आउाँछ त्यवह गर भनेका धथए। कालन्तरले आज दईु धतहाई नम्जको 

प्रिानमन्री के.पी ओधल आफ्नो जन्म ददन मनाउाँन नेपाल आमा नक्सा केक काटेका 

छन। नयााँ प्रधतभाको तमासा उजा गर गरेका छन। आम जनता सतु्न सवकरहेका, 

धनदाउाँन सवकरहेका छैन। नक् कली रािवादीले काला पानी, धलपलेुक, धलम्पीयािरुा 

आवज उदठ रहेको बेलामा प्रिानमन्रीले यो के भन्न खोजेको ? के गनण खोजेको हो? 

सन्देश के ददन खोम्जएको हो ? म प्रश्न गनण चाहन्छु। िन्यवाद जय नेपाल।  
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माननीय सभामखु:- माननीय ईन्र माया गरुुङ्ग।  

माननीय ईन्र माया गरुुङ्ग (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखुज्यू, व्यवस्था मार होईन। यो संवविान धनमाणर् संरक्षर्, कायाणन्वयन गने हाम्रो 

सरकार साँग समावेशी समानपुाधतकको पक्ष िर ने.क.पा. र बागमती प्रदेशको सरकारले 

समावेशी प्रधतनीधित्व सवहतको सरकार कवहले बन्छ ? संवविानमा व्यवस्था भए अनसुार 

३३ प्रधतशत मवहला मन्री समावेश हनु्छ वक हुाँदैन ? म यो सभामखु माफण त प्रश्न गनण 

चाहन्छु सरकारलाई। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय ओम बहादरु ग्लान।  

माननीय ओम बहादरु ग्लान (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखुज्यू, सबै भन्दा पवहला नेपालको सेपाण समदुायले मनाउाँदै आएको २१४७ औ 

ग्याल्पो ल्होसारको शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु र यो धबदाको बारेमा प्रदेश सरकारले 

सामन्य शभुकामना समेत नददएको कुरालाई म ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु र सरकारले 

अधलकता यो ववज्ञप्ती ददने, शभुकामना ददने, श्रिान्जली ददने, संवेदान ददने जस्ता 

कुराहरुमा अधलक धम भएको महससु गरेको छु। त्यो भावनाको संमवोदन गनणको लाधग 

यो कायणमा कन्जसु्यायी नहोस म यो ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु। प्रदेश सरकारको जय 

होस। मवहलाहरुको जय होस।  

माननीय सभामखु:- माननीय बलराम पौडेल।  

माननीय बलराम पौडेल (नेपाली कागं्रसे):- सभामखुज्यू, हाम्रो म्चतवन म्जल्लामा 

माडी नगरपाधलका वडा नं.१का वडा अध्यक्ष कृष्र् प्रसाद पौडेल आभरर् अनसन बसेको 

आज छैटौ ददन भयो र उहााँ  आज राती भरतपरु हम्स्पटलमा ल्याएर भनाण गरेको छ र 

उहााँले सम्मएता माडी ववकासको लाधग माडी म्चतवनबाट वपछडीको क्षेर चारै धतर नदी र 

खोलाले काटेर सबै उजाडण बनाएको क्षेर त्यो क्षरेको ववकासको लाधग नेपाल सरकार 

साँग प्रदेश सरकार साँग त्यो क्षेरको ववधभन्न  ववकासको लाधग उहााँले माग राखेर 
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आवरर् अनसन बस्न ु भएको छ र उहााँको जीउ िनको सरुक्षाको साथै म प्रदेश 

सरकारसरो के माग गनण चाहन्छु भने्न उहााँले राखेका मागहरु प्रदेश सरकारले कधत 

संवोिन गनण सक्छ। त्यो मागहरुको बारेमा त्यो माडी ववकासको लाधग संवोिन गनणको 

लाधग आदरर्ीय मखु्यमन्रीज्यू साँग अनरुोि गने चाहन्छु।  

माननीय सभामखु:- माननीय रीना गरुुङ्ग।  

माननीय रीना गरुुङ्ग (राविय प्रजातन्र पाटी - संयिु):- माननीय सभामखु 

महोदय, म्चतवनको माडी नगरपाधलकामा यवुा वडा अध्यक्ष कृष्र् पौडेल ववधभन्न माग 

राख्दै ववकासका माग राख्दै धनकुञ्ज ऐन संशोिनको माग राख्दै अनसन रहत हनु्छ र 

अनसन भएर वपन आज छैटौ ददन हो। अवहले उहााँको जीवन मरर्को अवस्थामा हनु ु

हनु्छ। अवहले भरतपरु अस्पतालमा आई.सी.यमुा भनाण हनु ुहनु्छ। त्यो भएर अवहले मैले 

हाम्रो प्रदेश सरकार साँग उहााँको जीवन रक्षाको लाधग ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु।  

माडी भनेको राज्यबाट उपक्षेत क्षेर हो। माडी संग धतता धमठा ईधतहासहरु 

जोधडएको छ। धतता ईधतहास जोधडदैमा माडीलाई उपेक्षीत गनण पाउाँदैन। हाम्रो राज्य 

केक मार काट्ने सवकन्छ। भोधलको ददनमा त्यो माडीलाई हाम्रो नक्साबाट चावहाँ 

उखाडणने काम चावहाँ नहोस। यधत भन्दै मेरी पधन सरकार साम ु ध्यानाकषणर् गराउाँन 

चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय धभमसेन खरी।  

माननीय धभमसेन खरी (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, म िेरै लामो चावहाँ 

गददणन यो ग्याल्पो ल्होसारको सम्पूर्ण नेपाली हाददणक बिाई। यो ववधभन्न जात, िमण, 

सांस्कृती, ररधतररवाज मनाउाँने हाम्रो नेपालीहरुको परम्परा हो। िमण हो सांस्कृत हो। 

त्यसलाई बचाउाँन ुपछण र बढुाधनलकण्ठ नगरपाधलका धभर पने बढुाधनलकण्ठ क्षेर ववकास 

छ। त्यो २०४२ साल देम्ख अवहले सम्म चचाण गरेर त्यसको क्षेर ववकास गनणको लाधग 
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ववधभन्न कदम चाधलएको छ। तर कुनै पधन कामपरु्ण रुपमा सफल नभएको २०४२ 

भन्दा खेरर राज ववरेन्रको भ्रमर्, २०४७ सालमा कृष्र् प्रसाद भट्टराई जो अन्तररम 

सरकारको प्रिान मन्री हनु ुहनु््यो।  

त्यसलाई चावहाँ ववकासको लाधग अग्रामी ददशा ददनको लाधग महत्वपूर्ण भधूमका 

खेलन ुभएको र हालको सरकारले पधन त्यस तफण  ध्यान ददएको। तर अवहले सम्म के 

कधत प्रगधत भयो अथवा के कधत काम हुाँदैछ। त्यसको बारेमा पूर्ण जानकारी पाउाँनको 

लाधग म यो सदन माफण त हाददणक अनरुोि गनण चाहन्छु। िन्यवाद।जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय धमलन बाब ुशे्रष्ठ।  

माननीय धमलन बाब ु शे्रष्ठ (नेपाली कांग्रसे):- सभामखु महोदय, म ध्यानाकषणर् 

गराउाँन चाहन्छु। मखु्यमन्रीज्यूलाई वक माडी नगरपाधलकाका वडा अध्याक्ष वडा नं. 

१का वडा अध्यक्ष कृष्र् प्रसाद पौडेल अमन अनसनमा बस्दै गएको आज छैटो ददन भई 

सक्यो। आज राती उहााँको स्वास््य ववग्रहत अवस्था भएर भरतपरुको अपस्तालमा 

आई.सी.यमुा राखेको अवस्था छ। उहााँले संववृि र ववकास, शाम्न्त, सरुक्षाको लाधग 

आमरर् अनसन बस्न ुभएको धथयो।  

तर त्यसको व्यवस्था गरेर प्रदेश सरकारले वेवास्था गरे, संघीय सरकारले 

वेवास्था गरे र त्यहााँका म्जल्ला प्रशानसन समेतले उहााँलाई व्यवस्था गरेको पररम्स्थधत छ 

र त्यसको लाधग नेपाली कांग्रसेले पधन माग गरेको ववज्ञाप पर बझुाईएको अवस्थामा पधन 

उहााँको शाम्न्त, सरुक्षाको लाधग सबैले मध्ये नजर गरेर आमरर् अनसनयहााँको सरुक्षाको 

ज्यान िनको म्जउाँद सरुक्षा समेतलाई मध्ये जनर गरेर सबैले यो प्रदेश सरकार 

ध्यानाकषणर्गनण चाहन्छु र उहााँले राखेका मागहरुको प्रधत हामीहरुले प्रदेश सरकार 

सरकारको पधन म ध्यानाकषणर्गराउाँन चाहन्छु र संघीय सरकारबाट पधन त्यसको ...। 

माननीय सभामखु:- माननीय नरोत्तम वैद्य।  
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माननीय नरोत्तम वैद्य (नेपाली कागं्रसे):- सब भन्द पवहला समाजवादी प्रिानमन्री 

अधन कम्यधुनष्टको समाजवादी पाटी कस्तो हुाँदो रहेछ भने्न कुराको उदाहरर् वहजोको हाम्रो 

प्रिानमन्रीको जन्म ददनले देखाएको छ। अब मनमन अधिकारी पधन समाजवादी रहेछ। 

यो हाम्रो प्रिानमन्री खड्क वधल प्रिानमन्री रहेछ। पषु्पकमल दाहाल चावहाँ प्रिानमन्री 

रहेछ। यो सवणहाराको प्रिानमन्रीको क्याट गोरर कस्तो हुाँदो रहेछ। अब हामी नेपाली 

कांग्रसेको प्रिानमन्री पधन त्यो वव.वप.कोईराला प्रिानमन्री आफ्नो छोरीको वववाहमा 

चावहाँ समाजवादी वववाह अधन धनमन्रर् लीथो लेखको कागज अधन लीथो गरेको कागजमा 

कृपया दाजो नल्याउाँन ु होला। अधन समाजवादी वववाह गरेको मार देम्खयो। तर हाम्रो 

प्रिानमन्री समाम्जक सरुक्षा ऐनलाई पधन सम्मान नगररकन चावहाँ त्यो....। 

माननीय सभामखु:- माननीय शाम्न्त धथङ्ग।  

माननीय शाम्न्त धथङ्ग (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, आज मनाई रहेको २१४७ ग्याल्पो ल्होसारको सबैमा शभुकामना र ववशेष गरेर 

वहमाली तामाङ समदुाय र सेपाणहरुले मनाईरहेने यस पवणमा पधन प्रदेश सरकारले धबदा 

नददएकोमा त्यसमा ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु र ववधभन्न सांस्कृतीक कायणक्रमहरु 

म्जल्लाहरुमा हनुे कारर्ले पधन यस बेलामा यसरी प्रदेश सभाको वैठक नराख्नको लाधग 

अगामी ददनहरुमा ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु र अवहले भखणरै बन्दै गरेको मन्री मण्डल 

परु्ण गठनमा पधन यो प्रदेश सरकारको नजरले कुनै पधन मवहलालाई नदेखेकोमा के 

कारर्ले देख्न सकेन भन्ने प्रश्न सभामखु माफण त यस प्रदेश सरकारलाई ध्यानाकषणर्गराउाँन 

चाहन्छु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु शून्य समयको कायणक्रम यवह समाप्त 

हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु अब म माननीय समाम्जक ववकास मन्री यवुराज दलुाललाई 

प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भने्न 

प्रस्ताव प्रस्ततु गनण अनमुधत ददन्छु।  
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माननीय यवुराज दलुाल, मन्री, समाम्जक ववकास मन्रालयः- माननीय 

सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको अनमुधतले प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने प्रस्ताव सम्माधन सभामा पेश गदणछु। 

िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश वा पररषद् सम्बन्िमा  

व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भने्न प्रस्तावमा माधथ अथाणत  

वविेयक माधथको छलफलमा सामन्य छलफल प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु यस 

छलफलमा वविेयकको सैिाम्न्तक पक्षमा मार छलफल हनुे व्यहोरा जानकारी गराउाँछु।  

उि छलफलमा बोल्न चाहन ु हनुे माननीय सदस्यले आ-आफ्नो नाम म्चटमा 

लेम्ख सभामखुको डास साँगै बसेका कमणचारीहरुलाई उपलब्ि गराई ददन ु हनु अनरुोि 

गदणछु। छलफलमा भाग धलने प्रत्येक माननीय सदस्यलाई ३ धमनेटको समय धनिाणरर् 

गरेको छु। सवणप्रथम माननीय रािा घले।  

माननीय रािा घले (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, आज प्रदेश यवुा 

पररषद् सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ छलफल गदै गदाण मलाई एउटा 

कुरा याद आयो। जब २०६२/६३को आन्दोलन पछाडी संवविान ड्रफ्ट हदैु धथयो। 

त्यधत खेर हामी ८ वटा राजनीधतक यवुा सगठनले यवुा मन्रालय र यवुाको लाधग छुटै 

यवुा पररषद् चावहाँ छ। यवुा स्वरोजगारा कोष चावहाँ छ भनेर हामीले आन्दोलन गरौ। 

त्यसको फल स्वरुप यवुा स्वरोगार कोष बन्यो। त्यस्तै यवुा मन्रालय र यवुा पररषद्हरु 

बने जब २०७२ साल माघ १२ गते रािय यवुा पररषदमा उपध्याक्षकको धनयिु भयो।  

त्यसपछडी ४ वषण परुा भईसक्दा जम्मा जम्मी ८ वटा मार बैठक बसेको छ। 

जब वक यवुा पररषद्को जनु धमवटङ कम्म्तमा ४ मवहनमा १ चोवट बस्न ुपछण भने्न छ र 

त्यसमा पधन िेरै लामो हामीहरुले चावहाँ के भन्यो भने्न यवुाको हक वहतको लाधग भनेर 
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जनु यवुा सगठनहरुले आन्दोलन गरेका धथए। तर त्यो यवुा सगठनबाट नधलकन 

धतनीहरु साँग सरसल्लाह नगररकन उपाध्यक्ष ल्याईएको धथयो।  

अवहले जनु यवुा संगठन यो यवुापररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको यो 

वविेयक आएको छ र त्यधत खेर हामीले भनेका धथयौ। वेरोजगारा यवुाहरुको लाधग 

रोजगारा व्यवस्था गररयोस। धरभवून अन्तरावष्टय ववमानस्थलबाट हजारौ यवुा हरेक ददन 

ववदेश पलायन हुाँदै छन। त्यसकारर् यहााँ नै रोजगारा सजृना गनुणपने उनीहरुको यवुा 

उद्यमशीलताको ववकास गनुण पछण भने कुराहरु धथए। तर यी सबै कुराहरु आज चावहाँ 

गहन भएको छ। रािय यवुा पररषद्उपाध्यक्षको धनयिु हनु साथ कसैलाई पधन 

सरसल्लाह नगररकन एक लौवट रुपमा ६५ वटा म्जल्लाहरुमा आफ्नो कायणकताणहरु भधतण 

गररएको धथयो।  

जहााँ चावहाँ अधिकृत सरहको सेवा सवुविा सवहत एउटा यवुा सधमधतको अध्यक्ष 

गठन गररएको धथयो। अवहले पधन ६३ वटा छ। कवह यस्तै खालको कायण कताण भधतण 

गने फेरर यवुा पररषद् हाम्रो प्रदेशमा नहोस भने्न पधन म आग्रह गनण चाहन्छु। त्यस्तै 

ग्याल्पो ल्होसार उपलक्ष्यमा सम्पूर्ण हाददणक मंगमल शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु। 

िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय नारायर् बहादरु धसलवाल।  

माननीय नारायर् बहादरु धसलवाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय, सवणप्रथम ग्योल्पो ल्होसारमा अवसमा हाददणक शभुकामना व्यि गनण 

चाहन्छु सबैमा त्यसपधछ प्रदेश यवुा पररषद्को व्यवस्था गनण बनेको वविेयक प्रदेश 

सरकारले ल्याएको छ। आवश्यक धथयो। त्यसको लाधग िन्यवाद ददन चाहन्छु। म 

यसमा छलफल चधल रहाँदा यसको उिेश्य प्रस्टमा राख्न ुभएको छ। सरकारको तफण बाट 

मन्रीज्यूले वास्तवमा हाम्रो देशले अवहले यवुाहरुको शम्िलाई पररचालन गने कुरामा 

चकेुका कारर्ले जधत प्रगती गनुणपने हो।  
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त्यो त्यसमा हामी सफलता प्राप्त गरर राखेका छैन। हाम्रो श्रम शम्ि, बौिक 

शम्ि पलायन हनुे म्स्थधतलाई धनयन्रर् गनणको लाधग मलाई लाग्छ आवज उठेर यो केन्र 

पधन यवुा पररषद् गठन भएको धथयो र प्रदेश पधन मलाई त्यवह लक्ष्य काम अगाडी 

बढाउाँन खोजेको देम्खन्छ। त्यसैले मेरो पधन यसमा के कुरा चावहाँ सहमधत अधलकधत 

बहस गनेको वक हाम्रो सधमधतमा छलफल हुाँदा माधथ देम्ख तलको संरचनाहरु बनेर खाधल 

धनयिुका लाधग पररषद् बनु्नले पररमार् पर हुाँदैन। त्यसैले नीधतगत मलुत गने अध्यान 

अनसुन्िान गने, काममा यसलाई केम्न्रत गने हो भने केन्रमा पररषद् छ र प्रदेश मारै 

पररषद् बनेर मातहतका कधमवटहरुको आवश्यकता हुाँदैन होला यदद यसलाई काममा 

साम्चकै केन्र गने हो भने पररमार्मखुी काम भोधल गनण सक्छ। बौविक व्यम्िहरु देम्ख 

धलएर हरेक क्षेरलाई समेटर बहस छलफल गदै त्यस धनर्णयहरु ददएर थप ऐन धनयम 

बनाउाँदै काम गयौ मार यो पररषद्को उिेश्य प्राप्त हनु सक्छ। नर हामी कतै फेरर 

अल्मधलछु वक भधतण त आज एउटाले गलाण भोधल अको आउाँछ भधतण गनण भधतणमा मार 

केम्न्रत हनु्छ वक खेलकुद पररषद् गठन गरो।  

तल देम्ख माधथ यवुा पररषद् गठन गरो। तल देम्ख माधथ खालका संरचना हामी 

गएर खचण िान्न नसक्ने धतर जाछौ वक भने्न कुरामा अधल सचेतनाका साथ र म्चनको 

यथुधलकले गरेको काम साँग सक्ने गरेर अध्यान अनसुन्िान गरेर यो वविेयकलाई पूर्णता 

बनाउाँने काममा हतार नगररकन अधल बहस छलफल व्यापणक गरेर सधमधत माफण त आवोस 

भन्ने कुरामा म आफ्नो ववचार राख्न चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सरस्वधत बाटी।  

माननीय सरस्वधत बाटी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, अवहले हामी प्रदेश यवुा सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक सन्दभणमा 

सैिाम्न्तक छलफल छौ। छलफल भन्दा अगाडी म यहााँहरु धबचमा २१४७ ग्याल्पो 

ल्होसार नयााँ वषणको हाददणक मंलगमय शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु।  
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वास्तवमा यो यवुा शम्िलाई नेपालको उन्नती, प्रगधत संववृिको लाधग कसरी चावहाँ 

जनशम्िलाई नेपालमा राखेर अगाडी बढाउाँन सवकन छ भने्न ववषय वस्तलुाई धलएर यो 

यवुा पररषद् गठन गने सन्दभणमा वविेयक आएको छ। यस ववषयमा म यहााँहरु समक्ष के 

राख्न चाहन्छु भन्दा खेरर यो ४०.३५ प्रधतशत जनयवुा शम्ि छ। यो जनशम्िलाई यो 

देशमा राखेर संववृिको बाटोमा अगाडी बढाउाँनको लाधग यवुा पररषद्ले धलएका जधत पधन 

उिेश्यहरु छ। त्यो उिशे्यहरु ज्यादै महत्वपूर्ण त्यसो भएका कारर् यो वविेयक यहााँ 

आई पगेुको छ भने्न मलाई लागेको छ। त्यसकारर्ले म सभामखु माफण त मन्री 

पररषद्लाई िन्यवाद ददन चाहन्छु।  

यो वविेयकमा आईरहाँदा यो संम्क्षप्त कुराहरु गदाण खेरर िेरै कुराहरु यसमा शिुा 

शिुीको कुराहरु पधन छन। प्रदेश सधमधतको गठनको सन्दभणमा यहााँ अधलकधत के भनेको 

छ भन्दा खेरर पररषद् गठनको देयाह भनेको छ। प्रदेश सरकारले यवुा सम्बम्न्ि ववशेष 

मन्री हेने मन्री भनेको छ। मन्री यदद परुुष भयो भने प्रदेश सरकारले धनयिु गनण 

उपाध्यक्षको रुपमा मवहला हनु अधत आवश्यक छ भनरे यो व्यवस्थापन यहााँ हनु ुपछण 

जस्तो मलाई लागेको छ वकन भन्दा खेरर हामीले संवविान अनसुार संवैिाधनक अग 

अन्तरगत रहेरकाम गदाण खेरर मवहला र परुुषको अध्यक्ष र उपाध्यक्ष भने्न हनु्छ। त्यसो 

भयो भने्न यो राम्रो हनु्छ भने्न मलाई लागेको छ। त्यस्तै गररकन यहााँ म्जल्ला यवुा 

सधमधत अध्यक्षहरु मध्ये पररषद् मनोधनत गने भधनएको छ। ३ जना भनेर भनेको छ। 

त्यसमा मवहला भधनएको छैन।  

त्यस मध्ये एक मवहला हनुे गररकन १३ वटा म्जल्ला छ। १३ वटा म्जल्लामा 

मवहला मध्ये त्यसबाट ३ प्रधतशत हनु ेगररकन गनुण पछण भने चावहाँ राख्न ुपछण। यहााँ चावहाँ 

ग. भनेको छ गने भनु्न पने ठाउाँमा गनेछ यस्तो कुराहरु िेरै ठाउाँमा छ। त्यस्तो भएको 

कारर्ले यो कुराहरु सच्याउाँन जरुरी छ जस्तो यवुा वैज्ञाधनकलाई प्रोत्साहन गने 

कायणक्रम सन्चालन गनण सवकने भने छ। यहााँ चावहाँ गनण मार गनपुने सवकने भनेर लेम्खए 

छ। यो ववषयगत अनसुार चावहाँ शिुा शिुी िेरै ठाउाँमा त्यस्तो ववषयहरु छ। यो चावहाँ 

सधमधतमा गएर ववशेष गररकन व्यापक छलफल गरेर अगाडी मार ल्याउाँन ु पछण भन े
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मान्यता म राखदणछु। त्यसो भएको कारर् मन्री पररषद्लाई यवह सधमधतमा यो लगेर 

व्यवम्स्थत गरेर छलफलमा अगाडी बढाएर मार ल्याउाँन उपयिु हनु्छ भने्न कुरा म राख्न 

चाहन्छंु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय ररना गरुुङ्ग।  

माननीय ररना गरुुङ्ग (रािय प्रजातन्र पाटी - संयिु):- माननीय सभामखु 

महोदय, सवणप्रथम प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक बागमती 

प्रदेशमा ल्याउाँन ु भएकोमा प्रदेश सरकार र माननीयमन्रीज्यूलाई बिाई ददन चाहन्छु। 

बिाई ददन साथै भोधलको ददनमा हामीहरुले यवह रोष्टमा उधभएर प्रदेश यवुा पररषद् 

यवुाहरुको संरक्षर्, उत्थान, उहााँको उन्नती, प्रगधतको लाधग होईन वक यो प्रदेश यवुा 

पररषद् भनेको ने.क.पाको कायण कताण भनाण केन्र बनेको छ भने्न अवस्था नआवोस भन्ने 

पधन म यताबाट सचेत गराउाँन चाहन्छु।  

आज हामीहरु यवुा पररषदको सम्बन्िमा व्यवस्था गने बनेको वविेयक माधथ 

छलफल गरर राख्दा खेरर चावहाँ यो वविेयक पढी राख्दा खेरर चावहाँ मैले स्वयंसेवकको 

अविारर्हरु पधन पढे स्वयं सेवकको अविारर् पवढ राख्दा खेरर चावहाँ ववकास धनमाणर् 

चावहाँ स्वयं सेवक, यवुा स्वयं सवेकहरुले प्रोत्साहन गने गररने छ। यवुा स्वयं सेवकहरुले 

चावहाँ भनाण गररने छ भने्न लगाएतका कुराहरु चावहाँमा म के भन्न चाहन्छु। सभामखु 

माफण त सरकारलाई यवुाहरुले चावहाँ हामीले स्वयं सेवक बने धतर प्रोत्साहन गनुण हुाँदैन।  

यवुाहरुले चावहाँ रोजगारी चाइन्छ। फुल टाईम रोजगारी चाईन्छ। यवुाहरुले 

आवसर चावहाँ चाइन्छ। स्वयं सेवक उहााँहरुले बनाउाँने ववधतकै यो एउटा उहााँहरुको 

प्रगधतमा बािक हनु्छ र यसले चावहाँ प्रस्ष्ट चावहाँ के पधन देम्खन्छ भने हामीहरुले चावहाँ 

स्वयं सेवक बनाएर राखेको होईन वक कवह न कवह ववधभन्न कायण कताणहरुले व्यवस्थापन 

गने धतर गईरहेका छौ। त्यो भएर स्वयं सेवक भने्न अविारर् समाप्त होस भने्न कुरा पधन 

मैले योमचबाट चावहाँ आग्रह गनण चाहे यवुाका कुराहरु चधल रहेका छन। भखणरै शून्य 
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समयमापनी कुरा उठेकको छ। माडीका ववदेशमा एमफधल गरेर आएका १ जना यवुा 

वडा अध्यक्ष कृष्र् पौडेल उहााँले माडीका ववकासको लाधग ववधभन्न बुाँदा सवहत अनसनमा 

बस्न ु भएको छ। भखणरै पधन ध्यानाकषणर् गराउाँछु। म पूर्ण ध्यानाकषणर् गराउाँन 

चाहन्छु।  

माडी कस्तो ठाउाँ छ भने्न माडीमा चावहाँ माडीको जनसंख्याले घट्दो क्रम छ। 

माडीको जनताहरु ववकास धनमाणर्को कारर्ले गदाण खेरर बावह्रयको अवस्था छ। भोधलको 

ददनमा यवह क्रममा चावहाँ माडीमा जादा खेरर यवुाहरु कहााँ छ भनेर बम्त्त बालेर यवुाहरुले 

खोजने समय पधन नआओस। भोधलको ददनमा चावहाँ अवहले हाम्रो पसु्ता धलपलेुक हाम्रो छ 

भन्ने कालपानी हाम्रो छ भन्ने अव्यवस्था छ।  

भोधलको ददनमा चावहाँ यो कहीन काही नीधतगत रुपमा माडी जस्ता ठाउाँहरुलाई 

चावहाँ नेपालबाट चावहाँ बावहर गने सडणन्रर् नहोस। भोधलका पसु्ताहरुले चावहाँ हाम्रो माधथ 

आरोप लगाए चावहाँ भोधलका पसु्ताहरुले माडी हाम्रो हो। माडी नेपालको भने्न चावहाँ 

अवस्था पधन नआओस। यधत भन्दै धबदा हनु चाहन्छु। नमस्कार  

माननीय सभामखु:- माननीय रत्न प्रसाद ढकाल।  

माननीय रत्न प्रसाद ढकाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सवणप्रथम २१४७ 

ग्योल्पो ल्होसारको हाददणक शभुकामना ददन चाहन्छु र प्रदेश सरकारले प्रदेश यवुा 

पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था बनेको वविेयक त्यो अन्त्यतै महत्वपूर्ण वविेयक हो। यो 

वढलै भए पधन ल्याएको छ।  

प्रदेश सरकारलाई िन्यवाद ददन चाहन्छु। खास गरर पररवतणनको संवाहरु यवुा 

शम्ि जस धबना कुनै पधन पररवतणन सम्भाव धथएन र म महत्वपूर्ण भधूमका खेलर यो 

संघीयता र संवविान धनमाणर् खाधतर यवुाहरु लडेका धथए। धत यवुाहरुलाई सवह ढंगले 

रािले डोयाणउनको धनम्म्त प्रदेशले डोयाणउको धनम्म्त उनीहरुलाई आवश्यक उम्चत व्यवस्था 

गनणको धनम्म्त प्रदेश सरकारले बेलैमा ध्यान ददन ुप्यो। 
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त्यो वढला भई सकेको धथयो। वकन भन्ने आज लाखौ लाखौ यवुाहरु जो 

ववदेशीयका छन। अरबका खाडीहरुमा छन। हजारौ यवुाहरु बेरोजगार भएर सहरका 

गम्ल्लहरुमा भौतारर रहेका छन।धत यवुाहरुलाई हाम्रो प्रदेशले कसरी सोम्च रहेको 

छ।हाम्रो सरकारले उनीहरुलाई कसरी पररचालन गछण। संरक्षर् कसरी गछण। 

उनीहरुलाई स्वरोजगारा गराउाँछ र एउटा प्रकारको अराजक ददशा धतर गईरहेको 

समाजलाई धनयन्रर् गनणको धनम्म्त यवुाहरुको महत्वपूर्ण भधूमका हनु्छ। मलुकुलाई 

अगाडी बढाउाँनको लाधग धनम्म्त जनु तागत्मा जनु शम्िमा त्यो बल छ।  

त्यो नैधतकवान त्यो पररवतणनका भाग यवुा शम्िलाई नजर अन्दाज गरेर यो प्रदेश 

सन्चलन सक्दैन। त्यसकारर् उनीहरुलाई सवह ढंगले बढाउाँको धनम्म्त ता वक एउटा 

व्यवस्था जो वहजो संघमा पधन धथयो। आज प्रदेशमा छ। भोधल यसको साखा ववस्तार हुाँदै 

जााँला। त्यो एउटा ववसिु कायणकारी पररषद्को धनम्म्त मार उनीहरुलाई ठोस, अमूतण 

रुपमा अगाडी बढाउाँको धनम्म्त एउटा योजना गनणको धनम्म्त मेरो ववचारमा यो वविेयक 

धनकै महत्वपूर्ण छ।  

यसले धत यवुाहरुलाई समेटने छ र यवुाहरुको भववष्यको खाधतर भोधलका ददनमा 

प्रदेश सरकारले आफ्नो जनु प्रकारले ध्यान ददन ुपने धथयो। त्यो ढंगले हाम्रो प्रदेशमा 

कुन ठाउाँमा कुन यवुा जनशम्िहरुलाई पररचालन गरेर। यो प्रदेशको ववकास गनण 

सवकन्छ र संववृि हाधसल गनण सवकन्छ भने्न कुरामा प्रदेश सरकारले ध्यान ददने छ। भन्ने 

कुरा राख्दै मेरो भनाई यवह अन्त्य गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय मािव प्रसाद पौडेल।  

माननीय मािव प्रसाद पौडेल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु 

महोदय, सब भन्दा पवहला म यो ग्याल्पो ल्होसारको उपलक्ष्यमा सबैमा शभुकामना व्यि 

गनण चाहन्छु र साथ साथै यो सामाम्जक मन्रालयको तफण बाट प्रदेश यवुा पररषदको 

सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक जनु प्रस्ततु गरेर यवुाहरुलाई राविय ववकासमा 

सहभाधगता गराउाँनको लाधग जनु खालको पहल कदम धलएको छ।  
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प्रदेश सरकारलाई िन्यवाद ददन चाहन्छु र यस वविेयकमा िेरै व्यवस्थाहरु 

गरेको छ। यसमा चावहाँ मलाई के लाग्छ भने्न यो ठूलो काम हो र अम्घ नै पूवणवत्ता 

साथीहरुले भनेर गईसक्न ुभयो।  

यो यवुाहरुको एउटा पररचालनमा खास गरेर जनप्रनीधिहरु स्थानीय तहका 

सरकारका प्रधतनीधिहरु र प्रदेश सभाका सदस्यहरुलाई पवहचान गने कुराहरु ऐनले समेटे 

भने्न देम्ख यसले अझ यस वविेयकले उिेश्य परुा गनण सम्जलो हनु्छ। त्यसकारर्ले प्रदेश 

सदस्यहरु हाम्रा ११० सदस्यको भधूमका पधन यसले यो वविेयकले धनिाणरर् गरौस र 

त्यसै गरर स्थानीय तहको भधूमकालाई धनिाणरर् गरोस र यसरी समेट्यो मार यो 

वविेयकको उिेश्य परुा हनु्छ भने्न खालको राख्दै म धबदा हनु्छु।  

माननीय सभामखु:- माननीय ददपेन्र शे्रष्ठ।  

माननीय ददपेन्र शे्रष्ठ (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, प्रदेश यवुा 

पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयकमा आफ्नो िारर् राख्दै छु। सवणप्रथम 

त म यस वविेयकलाई धलएर आउाँन ुभएकोमा मन्री अन्तस्करर् देम्ख हाददणक िन्यवाद 

ददन चाहन्छु। वास्तवमा मैले सरसधतण अध्यान गदाण खेरर यसको अधभप्रया उिेश्य अन्त्यतै 

राम्रो छ। तर मलाई चावहाँ यसको धनयत कायाणन्वयन पक्षमा चावहाँ पूर्ण रुपले चावहाँ शंका 

उत्पन भएको छ।  

वकन वक यसमा छनौट सधमधतमा को को रहेने त्यसका चावहाँ छनौटका प्रवक्रयाहरु 

कधतको परादम्शणक हनु्छ भने्न कुरा महत्वपूर्ण ववषय हो। मलाई कता कता लाधग रहेको 

छ। कतै यो यवुा पररषद्को अविारर्ा ल्याएर आफ्नो सगठीत सदस्यहरुलाई भधतण गने 

एउटा कलसुीत भावनात व्यि गरेको हो वक जस्तो मलाई लाधग रहेको छ र यता धतर 

जान आवश्यक हुाँदैन र त्यो संवकर् मानधसकताबाट सरकारलाई उन्मूख हनुको लाधग 

सझुाव ददन चाहन्छु। वास्तवमा अवहले यवुा उद्यशीलतालाई लक्षीत कायणक्रम ल्याउाँन 

सकेनौ भने्न समनु्नत रािको पररकल्पना र संववृिको सखुी जनताको अविारर्लाई साथणक 

बनाउाँन सम्भाव छैन।  
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अवहले भधनन्छ मानव संसािनको उपयोग नै ववकासको आिारशीला र आधथणकको 

कारतत्व हो भनेर प्रमार्ी भई सकेको छ। ववश्वमा भई सकेको छ। ववश्वको अथणवविहरु 

अवहले अबको केही दशक पधछ संम्विृ शाधल राि म्चन र भारत हनुे छ भनेर चावहाँ 

पूवणअनमुान लगाई राखेका छन। त्यसको पछाडी िेरै कारर् छैन। बढो जनसंख्या र त्यो 

जनसंख्याको सदपुयोग सममु्चत उपयोग नै त्यसको ववकासको आिारशीला भनेर भधनएको 

छ। मलाई दखुका साथ व्यि चाहन्छु। प्रदेश सरकार गठन भएको २ वषण भई सकेको 

छ।  

आज सम्म पधन मलुकुले एउटा पधन यवुा उद्यमशीलतालाई लम्क्षत कायणक्रम ददन 

सवक रहेको धथएन। जसकारर् आज हजारौ यवुाहरु चावहाँ धन ववदेशीने क्रम ददन प्रधत 

ददन बढी रहेको छ। यो कुरालाई एडे्रस गरेर यसको चावहाँ संख्या बढाएर अन्त्य 

पादरम्शणता ढंगबाट यो यवुा पररषदमा रोजगारा अवसहरु यवुालाई ददने प्रवन्ि गररयोस र 

यसमा मलुकुको चावहाँ प्रगधत हनुे ववश्वास गदै आफ्नो संम्क्षप्त िारर्ा राख्दै धबदा हनु्छु। 

िन्यवाद। नमस्ते 

माननीय सभामखु:- माननीय धभमसेन खरी।  

माननीय धभमसेन खरी (नेपाली कागं्रसे):- यो अन्त्यत महत्वपूर्ण वविेयक हो। 

कारर् के हो भन्दा खेरर जनु सकैु देशको ववकास धनमाणर् गनको लाधग मानव सिान र 

स्रोत त्यो सब भन्दा महत्वपूर्ण तत्व के हो भन्दा खेरर यवुा शम्ि जसले चावहाँ के हनु्छ 

भने्न हरेक काममा देश ववकासको हरेक क्षेर ठाउाँमा हरेक वक्रयाकलपा सहयोग पयुाणउाँन 

सक्छ। जस्तो पररभाषा स्पष्ट छैन।  

वकत देम्ख कधतलाई चावहाँन े यो यवुा भन्न खोजेको हो। यवुा पररषदमा मलाई 

लाग्छ २० देम्ख ४० सम्मका उमेर समहुमा रहेका व्यम्िहरुलाई यवुा भनरे खोम्जएको 

होला र त्यो यवुा शम्िले चाहे म्शक्षा क्षेरमा होस। चाहे ववज्ञानको क्षेरमा होस। 

व्यापार, खेलकुद धतहरुले के गछण भने्न आ-आफ्नो नम्जकका आफ्ना साथी भाई सबैलाई 
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के हनु्छ भन्दा खेरर अत्यत शसिीकरर् रुपमा चावहाँ पररचालन गनण सक्छन र एउटा 

उिेश्य प्राप्त हनु्छ।  

हामीले ववगतको ईधतहास नेपालको ईधतहास हेदै जाने हो भने्न प्रत्येक ईधतहासको 

पाईला-पाईलामा के छ भन्दा खेरर यवुाहरुको भधूमका अन्त्यत महत्वपूर्ण हनु्छ। २००७ 

सालको पररवतणन हेने हो भने त्यधत बेलाको यवुाहरुले रार्ा शासनको अन्त्य गरौ। 

प्रजातन्र स्थापना गरौ। २०१७ सालको प्रधतक्राम्न्तमा पधन यवुाहरुले के त भन्दा खेरर 

पञ्चायत व्यवस्थाको ववरुि शसिीकरर् आन्दोलन गरे धतस वषण लाग्यो। २०४६ 

सालको आन्दोलनमा के छ भन्दा खेरर यवुाहरुकै शसिीकरर् प्रधतरोि कारर्ले पञ्चायधत 

व्यवस्था ढल्यो।  

बहदुलीय व्यवस्थापन स्थापना भयो। २०६२/६३मा चावहाँ के भन े देम्ख राज 

ज्ञानेन्र चालेको त्यसका धत कदम अथवा त्यो बगीरहेको संसारमा बगेको यवुा शम्िको 

नजर अन्दाज गनण नसकेर के हो भन्दा खेरर राजतन्र समाप्त भयो। त्यसकारर् प्रत्येक 

राजनीधत क्राम्न्त हो भनु्नहोस अथाव चावहाँ आधथणक ववकासमा अवहले पूवणविा साथीले भन ु

भो भन्ने ववश्वको जधत पधन ववकासीत िधन समपन्न देश भने छ। धत देशहरुमा के छ 

भन्दा खेरर प्राकृधत सािन स्रोतहरु भन्दा मानव स्रोत सािन र यवुाहरुलाई पररचालन 

गरेर। अत्यन्त शसिीकरर् रुपमा के गररराख्छ भन्न भन्दा खेरर देश ववकासको लाधग 

महत्वपूर्ण भधूमका लेम्ख राखेका हनु।  

हाम्रो नेपालमा पधन के छ भन्दा खेरर कृवषको ववकास भए छैन। उद्योगिन्दाको 

ववकास भएको छैन। रोजगारीको अवस सजृना गरेको छैन। यो उसले के गनण सक्छ 

भन्दा खेरर अवहले आएको वविेयकले राज नीधतक उिेश्य प्राधप्त भन्दा ववशेष गरर आधथणक 

ववकास, समाम्जक सचेतना पररवतणनको लाधग चावहाँ संवाहरुको यसले काम गरोस। 

कसैको चावहाँ भधतण केन्र अथवा कुनै पाटी, दलको ववशेषमा यो वविेयक चावहाँ नजाओस 

भने्न भनाई राख्दै मेरो भनाई यवह टंग्याउाँछु। हस त जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय रमेश पौड् याल।  
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माननीय रमेश पौड् याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, यो 

प्रदेश यवुा पररषद् वविेयकको सैिाम्न्तक छलफलमा भाग धलदै गदाण खेरर मलाई के 

लाग्छ भने सबै भन्दा पवहला हामी स्पष्ट हनु ुपदणछ। हामीले यवुा शम्िलाई कसरी हेरर 

राखेका छौ। यसलाई चावहाँ एउटा सत्तामा पगु्ने भयाणङ्ग बनाउाँने बनाउाँने शम्िको रुपमा 

हेछौ वक त्यसलाई एउटा सजृनात्मक शम्ि हो।  

त्यसलाई बदलनको लाधग सवहस अथणमा राजनीधतक मलुिारामा यसको योग्दान 

हनु ुपछण भनेर भने्न छौ र साथै यसलाई चावहाँ  एउटा ढंुगा हाने ईट्टा हाने टायर बाल्न े

नेपाल बन्द गने शम्िको रुपमा हामी हेछौ वक यसलाई फुल रोपने, सजृनात्मक काम 

गने सन्देश ददने वहसाबले हेछौ भने कुरामा स्पष्ट जरुरी छ जस्तो लाग्छ र यो वविेयक 

आउाँदै गदाण खेरर यसको खास गररकन पररषद्को गठनको ववषय छ र यहााँ मैले के देखे 

भन्दा खेरर ४० वषण ननाघकेो सदस्यहरु पछण भने्न जनु स्वागत योग्यको ववषय छ।  

मेरो साथ साथै म्जज्ञास के पधन छ भन्दा खेरर यहााँ िेरै सदस्यहरु पदेन जस्तै 

प्रदेशको नीधत तथा योजना आयोगबाट आउाँने आधथणक माधमला तथा योजना मन्रालयबाट 

सम्चव र सदस्यहरु अरु िेरै पदन सदस्यहरु छन। त्यो सदस्यहरु हकमा के हनु्छ भनेर 

स्पष्ट बोधलएको छैन। त्यसले गदाण यहााँ पररक्षेद ५ को ३ (ग)मा ४० वषण ननाघेको 

व्यम्ि हनु ुपछण भधनए पधन भोधल चावहाँ पदैन सदस्यहरु चावहाँ फेरर पधन ४० वषण माधथका 

मान्छेहरु आएर धत मान्छेहरु कै बहमुत हनुे हो भने्न यो लेख्न ु कुनै ओम्चतय छैन। 

यसलाई म्स्टकधल लाग ुगने गरेर ४0 वषण ननाघेको मान्छेहरुको कधमवट बनाउाँने गरेर 

कसरी त्यसलाई सधुनिीत गरेर जान सवकन्छ।  

त्यसमा मन्रीज्यूको ववशेष ध्यान जावौस म यो कुरा राख्न चाहन्छु र त्यसै गरर 

यो पररक्षेद ५ मा चावहाँ जनु सधमधतको गठन भनेर भधनएको छ। यो शीषणकमा यो 

कायणकारी सधमधत रहेको देम्खन्छ। त्यसले गदाण यो शब्दको समान्य शब्द छुटेको मार 

नभएर सधमधत भनेको समान्य अरु केही वकधसमको सधमधत होईन। कायणकारी सधमधत हो 

भने्न भने कुरामा त्यसमा स्पष्टता चावहन्छ भने्न मलाई लाग्द छ र त्यसले गदाण खेरर यो 

जनु ढगंले हामीले सोम्च राखेका छौ।  
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यो प्रदेश चावहाँ यवुाहरुलाई राजनीधतमा माधथ पगु्नको लाधग आफ्नो भयाणङ्ग बनाउाँने 

होईन वक उनहरुलाई स्वासरफूतण रुपमा राखेर राजनीधतको मलु िारामा आउाँनको लाधग 

तमतयार पाने सोचको राजनीधतलाई तमतयार पाने ढंगले यो वविेयक अगाडी बढाउाँन 

पछण भने कुरा म यहााँ राख्न चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय रमा आले मगर।  

माननीय रमा आले मगर (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखुज्यू, सवणप्रथम म ग्याल्पो ल्होसारको सन्दभणमा सम्बम्न्ित समदुाय र सम्पूर्ण 

नेपालीहरुलाई हाददणक मंगलमय शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु र त्यसै गरर आज 

समाम्जक ववकास मन्रालय अन्तगणत बनेको प्रदेश यवुा पररषद्को सन्दभणमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयकको ववषय वस्तमुा छलफल गनण क्रममा म अगाडी बढी रहेको छु।  

यो सन्दभणमा सब भन्दा पवहला यो वविेयक ल्याएर यवुा पररषद् अन्तगणत रवह 

यवुालाई व्यवास्थापन गनण सोचाई रहयो। यो सोचईका साथ ल्याउन ु हनु े यो वविेयक 

ल्याउाँन ुहनुे माननीय मन्रीज्यू र प्रदेश सरकारलाई िन्यवाद ददन चाहन्छु। म यो प्रदेश 

यवुा पररषद्को वविेयकलाईअध्यान गरर रहन्दा खेरर मलाई दईु वटा कुरा खम्ट्क रहेको 

छ। एउटा चावहाँ हामीले यो प्रदेश यवुा पररषद्को जनु सन्दभणको छ। यो वडणले मलाई 

कता-कता बाहै्र गरररहेको हो वक भने्न म आफुले महससु गररएको छु।  

वकन भने्न हामीले लामो समय देम्ख यवुा यवुधत मवहलाहरुलाई प्रधतनीधित्व गने 

वडण धमलेन मवहला र परुुष दवैुलाई सम्बोिन गने वडण चावह बनाउाँन ुपछण। शब्द बनाउाँन ु

पछण। शब्दले प्रधतनीधित्व गराउाँन ुपछण भनेर हामीले लामो समय लड्यौ। तर अवहले पधन 

हामी लड्दा खेरर लडौ। लधड सकेपछडी जनु उपलम्ब्ि हामीले हाधसल गरौ।  

त्यो उपलम्ब्िलाई हामीले कायाणन्वयन गनण सन्दभणमा फेरर पधन मवहला र परुुष 

दवैुलाई प्रधतनीधित्व गनण वडण शब्द चावहाँ हामीले छनौट गनण सकेनौ भने्न मलाई लाग्छ। 

त्यसो हुाँदा खेरर म माननीय मन्रीज्यूलाई माननीय सभामखु माफण त चावहाँ म ध्यानाकषणर् 
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गराउाँन चाहन्छु। एउटा अको कुरा मलाई कहााँ धनर खम्ट्क रहेको छ भन ेहामी लामो 

समय देम्ख मवहलाहरुको प्रधतनीधित्व, मवहलाहरुको सहभाधगतामा हामी लडौ त्यो 

२०६२/६३ आन्दोलन अरु आन्दोलनहरुलाई पधन हेरौ।  

हामीले यो हेरर रहन्दा खेरर के देखाई रहेको छ भन्न ेअवहले बागमती प्रदेशमा 

हेरर रहने हो भने चावहाँ हामीले क्याववनेटको सन्दभणमा, चाहे हामीले मन्री मण्डलको 

सन्दभणमा, चाहे हामी हरेक वविेयकहरु बनाउाँने सन्दभणमा हाम्रो संवविानले कोडण गरेको 

एक धतहाई प्रधतशत मवहलाहरुको सहभाधगता हामीले पाउाँन सकेका छैनौ।  

जसको कारर्ले गदाण खेरर बागमती प्रदेशको मवहलाहरुले धसर ठाडो पारेर कवह 

मवहलाहरुको बारेमा बोल्न परे भन्न े बोल्न सवकन े अवस्था छैन। त्यसो हुाँदा यो यवुा 

पररषद्ले त यो पररम्स्थधत आउाँन नददने गरेर चावहाँ प्रधतनीधित्व गराओस भने्न कुरा यहााँ 

राख्दै मेरो भनाई यवह अन्त्य गनण चाहन्छु। िन्यवाद नमस्कार।  

माननीय सभामखु:- माननीय वेधल मैया घले।  

माननीय वेधल मैया घले (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नकेपा)):- माननीय सभामखुज्यू, 

यवुा पररषद् वविेयकको सैिाम्न्तक छलफलमा भाग धलई रहाँदा सवणप्रथम म हाम्रो ग्याल्पो 

ल्होसारको समत नेपालीहरुलाई सभामखु माफण त हाददणक शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु। 

यो वविेयक ५१ औ वविेयकको रुपमा सैिाम्न्तक छलफल भाग धलईरहेका छौ।  

म एउटा फोरममा वविेयक आउाँन ुभन्दा अगाडी म एउटा फोरममा अन्तराविय 

फोरममा सहभाधग हनु अवसर पाएको धथए काठमाडौमा मलाई सबैले यो चावह माननीय 

त्यवह खेर ३ नं. को माननीय प्रदेश त्यवह बेला बागमती प्रदेश भई रहेको धथएन। प्रदेश 

नं.३ को माननीय म्चनायो। मलाई अफ्ठयारो लाग्यो।  

अप्ठयारो लागे पधछ ववदेशी फोरमका ववशेष गरर श्रम जीवव मवहलाहरुले िेरै म 

धसत आकसधत भएर प्रश्न गरे। धतमीहरुको को के हो भनेर हाम्रो राज्य परू्ण संरचनाको 

बारेमा प्रश्न गनुणभयो ? मैले भने्न हाम्रो भखणरै राज्य संरचना भएको छ। एकात्मक 



455 
 

राज्यबाट हामीले प्रदेशमा गएको छ। त्यस पधछ हामीले म्जज्ञास गनुणभयो त्यो गई 

सकेपधछ धतमीहरुले कानूनहरु ववशेष गरर संघ साँग ररलेट कस्ता कस्ता कानूनहरु 

बनाउाँयो भने्न मैले यस्ता-यस्ता कानून त भधनन समय थोरैको कारर् उहााँले हामी २ वषण 

पगु्दै छौ। तर हामीले ४५ वटा वविेयक चावहाँ पास पाररत गररसकेका धथयौ। ४५ वटा 

वविेयक पाररत गरौ।  

त्यसपछाडी हाम्रो २ वटा वविेयक चावहाँ पाईप लाईनमा छ भनेर भन्दा उहााँहरुले 

म्जब्रो टोक्न ु भो म त्यधत भाषा बझुधथन मलाई दोभाषाले मलाई उल्था गरर रहन ु भो 

धथयो। वकन उनले म्जब्रो टोक्यको सोिे मैले अधन त्यसपछाडी उनले सोधिन दईु वषणमा 

४५ वटा वविेयक भनेर आधतन ुभो के गने त हाम्रो देश भखणरै पनु संरचनामा गएको 

छ। नगररन नहनुे काम चावहाँ हामीले कानून माफण त ल्याउाँन पने भएको कारर्ले गदाण 

गरे भनेर म चावहाँ स्केप भए अधन उनीहरुले उिारर् ददयो। अमेररकामा एउटा वविेयक 

बन्नलाई दईु वषण छलफल गरेर दईु वषण छलफल गदाण पधन अडाई वषण लाग्यो रे त्यो 

वविेयक ल्याउाँनलाई अधन मैले त्यसको प्रोसेस बताए उहााँहरुलाई प्रोसेस के के हनु्छ 

भन्दा खेरर त उहााँले प्रत्येक स्टेक होल्डर त्यसपछडी व्यम्ि व्यम्ि पधन जान ु हुाँदा 

रहेछ।  

हामीले यसरी धतमीहरु ४५ वटा भनेसी उनीहरुले व्याङ्गत्मक धतमीहरुको त्यो 

माननीयहरुले पधन त्यसमा सबै ध्यान गदैन। त्यवह हो ररयालीट त्यवह हो। त्यो त 

होईन। गछौ मैले यो वकन भन्न खोजेको भने्न हाम्रो बाध्यता यो छ। हामी भखणरै पून 

संरचनामा गई रहेकाछौ। नगररक नहनुे काम गनण पने भएकोले यो वविेयक आएको 

छ। वविेयक ल्याउाँने वटमलाई सभामखु माफण त हाददणक कृतज्ञ ज्ञापन गदै यसको उिेश्य 

अन्त्यत राम्रो छ।  

मैले यहााँ छलफलमा भाग धलईरहेको माननीयज्यूहरुलाई केही जवाफ चावहाँ 

होईन। तर यहााँ कुनै पन पाटीको जस्तो वविान फलानो पाटीको यवुालाई संरक्षर् गनण त 

भनेको छैन वविेयक हामी सकारात्मक आखााँबाट हेरौ भने्न छौ। हामी अवहले हेरक म्चज 

नकारात्मक आखााँबाट हेरेका छौ।  
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एउटा म्चज नराम्रोलाई ५सय वटा समाम्जक सञ्जाल प्रयोग गछौ। त्यो नराम्रो 

नराम्रो भन्न तर राम्रो म्चजलाई २-३ वटा समाम्जक सञ्जाल प्रोभोक गरर रहेको हामीले 

पाएका छौ। हाम्रो देश कता लादै छौ। त्यवह भएको कारर्ले गदाण यवुालाई संरक्षर् गनुण 

पछण। यवुालाई प्रविणन गनुणपछण भनेर ल्याएको वविेयक असाध्यै राम्रो छ। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय शोभा शाक्य।  

माननीय शोभा शाक्य (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

सवणप्रथम २१४७ औ ग्याल्पो ल्होसारको उपलब्िमा सम्पूर्ण नेपालीहरुलाई हाददणक 

मंगलमय शभुकामना व्यि गदणछौ। आज जनु प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था 

गनण बनेको वविेयकको टेबलु भएको छ। यसको लाधग माननीय मन्रीज्यूलाई िेरै-िेरै यो 

वविेयकलाई स्वागत गनण चाहन्छु। वकन भने्न यो यवुा भनेकै हाम्रो भववष्यको कर्णिार 

हो। भववष्यको कर्णिारहरुलाई हाम्रो नेपालमा राख्न ुर हाम्रो नेपालमै काम ददएर राख्न ुयो 

एकदमै महत्वपूर्ण ववषय हो।  

यस ववषयमा हाम्रो मन्रीज्यू पधन यवुानै हनु ुहनु्छ। त्यसकारर् उहााँले अझ राम्रो 

साँग बझुन ुहनु्छ भने्न म चाहन्छु। यवुाहरुनै हाम्रो भववष्यका कारर् दार भएको कारर्ले 

यवुाहरुको जनु वविेयकले जनु ववषय वस्त ुआएको छ। यसमा िेरै राम्रो भएको छ। तर 

यो ववषय वस्तलुाई पधन कागजमा मार धसधमत नराम्खकन हाम्रो वविेयक जस्तै गरेर 

सबैमा समान रुपमा चावहाँ सबैलाई समेवटयोस भन्न चाहन्छु। दलबाट माधथ उठेर हाम्रो 

देशको लाधग पधन काम गनणको लाधग यो वविेयकमा राम्खएको ववषय वस्त ुअन्तगणत चावहाँ 

आफ्नो दलबाट उठेर सबैलाई समेवटयोस भन्न चाहन्छु। यो वविेयक वढलै भए पधन यो 

वविेयक आयो।  

िेरै खशुी लाग्यौ। वकन भने्न हाम्रो यवुाहरु सबै ववदेश पलाएन भएको अवस्था 

छ। अवहले हामीले हेदाण खेरर गाउाँ-गाउाँनै यवुा धबवहन भएको छ भने काठमाडौ भ्याधलका 

पधन सबै यवुाहरु ववदेश पलान भएको अवस्था छ।  
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त्यसकारर् उहााँहरुको लाधग चावहाँ नेपालमै काम ददनको लाधग पधन यो वविेयकले 

िेरै भधूमका खेल्छ भने्न मलाई लाग्छ। यवुाहरु नभएको कारर्ले गदाण चावहाँ सबै उद्योग 

बन्द भएको अवस्था छ। हाम्रो पयणटनहरुको लाधग पधन पयणटकहरु आउाँने बेलामा 

यवुाहरुलाई पधन पररचालन गरेर पयणटनहरुको धनदेशनहरु हाम्रो देशमा भएका सांस्कृत, 

सम्पदाको धनदेशन गराउाँने त्यस्तोमा पधन यसमा समेवटएर लगोस भन्न चाहन्छु। यो 

वविेयकलाई स्वागत गदणछौ। मेरो भनाई यवह अन्त्य गदणछौ। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय धनमा लामा।  

माननीय धनमा लामा (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, प्रदेश यवुा 

पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेय सैिाम्न्तक पक्षको वछलफलमा भाग 

धलन चाहन्छु। सब भन्दा पवहला समाम्जक ववकास मन्रालय मन्रीज्यूलाई म हाददणक 

िन्यवाद ददन चाहन्छु र यो यवुाहरुको हक, वहत, संरक्षर्, संविणन, शसिीकरर्को धसप, 

उद्यमशीलता, रोजगारीमा यवुाको प्रधतनीधि गनणको लाधगको सबैको ग्यारेम्न्ट गनणको लाधग 

जनु वविेयक पेश भएको छ।  

यो उिेश्य र कारर्मा लेखेको बमोम्जम लेख बोमोम्जम भोधलका ददनमा यो 

वविेयकबाट छलफल पाररत भईसकेपधछ हामीले यो बागमती प्रदेशका यवुा साथीहरु 

तपाईले यो एकदमै वविेयकले यवुा प्रधतभाहरुको खोम्ज, प्रोसात्हन र यो सन्चालन गने 

कायणहरुमा यो वविेयक सफल हनुे छ भने्न मैले ववश्वास धलएको छु र अको कुरा यो 

वविेयकमा छलफल गरररहन्दा खेरर यवुा सम्बम्न्ि िेरै झण्डै २ वटा जधत वविेयक पाररत 

गरेर कायाणन्वयनमा गईसकेको अवस्था छ।  

त्यसमा यो खेलकुद पररषद् वविेयक जसमा यवुाकै सहभाधगता बढी हनुे वविेयक 

पाररत भएर यो कायाणन्वयनमा गईसकेको अवस्था हो र अको कुरा यो यवुा भने्न धबधतकै 

यो श्रम रोजगारी साँग पधन सम्बन्ि हनुे भएको हनुाले र मलाई लाग्छ यो समाम्जक 

ववकास मन्रीज्यूले पधन यो श्रमको मन्रालयको पधन म्जम्मेवारी धलने भएकोले यसमा 
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हाम्रो संघीय श्रम मन्री आईसकेपधछ श्रममन्रीको जवहले पधन उहााँहरुको एम्चभमेन्ट 

कहााँबाट देखाउाँछ भने्न हामीले जापन साँग जना रोजगारीको लाधग धसग्नेचर गरौ। कोररया 

जानको लाधग कधत जना यवुाहरु लाने भनेर धसग्नेचर गरौ।  

त्यसलाई न ै एम्चभमेन्टको रुपमा धलने गरेको हनुाले यो यवुा जनु वविेयक 

आएको छ। यो यवुा पररषद्को वविेयक यसले तपाईको एउटा ईनोभेवटस आईधडया जेनेऐ 

गने खालको यवुाहरुको तपाईको डेबलप गनेको लाधग यो वविेयक आएको छ। सफलता 

धमलोस भने्न मेरो आफ्नो भनाई राख्दै ववदा हनु चाहन्छु। िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय ववराज भि शे्रष्ठ।  

माननीय ववराज भि शे्रष्ठ (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

सवणप्रथम म २१४७ औ ग्याल्पो ल्होसारको शभुकामना व्यि गदणछु। त्यसपधछ 

प्रस्तावनामा काम गनुणपछण मैले देख्छु। यसमा के भनेको छ म्शम्क्ष, धसप, उद्यमशीलता, 

रोजगारी भने्न गरे छ। यसमा अधलकधत नैधतक म्शक्षाको कुराहरु, प्रधतभाको कुराहरु पधन 

आओस। वकन भने अवहले म्शक्षालय मार धडजरमेन्ट गदैन। यो भन्दै गदाण 

माननीयमन्रीज्यू पधन ४० वषण मनुी म पधन ४० वषण मनुी भएकोले गदाण खेरर हाम्रो 

पसु्ताले पधन प्रधतनीधित्व गने वविेयक पधन हो यो वकन भने्न २० वषण स्थानीय तहको 

चनुाव नहुाँदा खेरर एउटा होल्ड पसु्ता नै सशुकृत राज्य नीधतको अभ्यासबाट बम्न्चत पधन 

भएको धथयो।  

२० वषण नहुाँदा खेरर त्यधत खेर ५ वषणको बच्चा २५ वषण हुाँदा सम्म उसले कुन ै

पधन राजनीधत अभ्यास न ै गनण पाएको धथएन। हाम्रो यवुा पसु्ता एउटा राजनीधतकबाट 

बम्न्चत भएका पसु्ता पधन हो। त्यसै गदाण यो वविेयकले नीधतगत तहबाटै सम्बोिन गनण 

सक्यो भने्न ससंुकृत राजनीधतक अब यो कुरा मैले भने्न पने हनु्छ। यधत खेर यवुाहरुलाई 

के मा लगाउ्यो भन्दा ढुङ्गा हानलाई लगाउ्यो। टायर जलाउाँनलाई लगाउ्यो। 

त्यसैले गदाण खेरर उहााँहरुको ववकास पधन कस्तो खालको भएको छ भने्न ठेक्का गने, 

ठेकेदारी गने, टेण्डर हाल्ने त्यसमा मार गाको धथयो।  
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अब आउाँदा खेरर अबको पसु्ता एटधलस आजको ददन मैले प्रधतनीधित्व गरेको 

संसदमा यवुाको यो वविेयक आउाँदा खेरर रचनात्मक काममा लाग्यौस। आज मैले भने्न 

पने अको कुरा परकारीतामा एकदम िेरै यवुाहरुको भधूमका र हस्तक्षपे त्यसले गदाण खेरर 

हेने हो भने सूचना यस्तो कुराहरुरर चावहाँ एकदम राम्रो पाउाँन थालेका छौ। अवहले 

प्रधतपक्ष भने त मलाई संसार जगत लाग्छ। संसार जगत उजागर गरेर आजको ददन ७० 

करोडण काण्ड देम्ख धलएर यस्ता काण्डहरु चावहाँ राम्रो साँग बावहर आईरहेको छ। यसमा 

अको कुरा के छ भन्दा खेरर म्जल्लाको पररकल्पना गरेको छ। मेरो ववचारमा म्जल्ला 

राख्न ुहनु हुाँदैन जस्तो मलाई लाग्छ।  

वकन भन्दा खेरर संवविानले पधन नहेरेको कुरा हो। म्जल्ला भन्दा पधन स्थानीय 

तह अन्तगणत लान ुसक्न ुपछण। वकन भने्न म्जल्ला भनेको संवविानले आईडेम्न्टफाई पधन 

गरेको छ। अधन म्जल्ला गदाण अको एउटा कुरा छ भने काठमाडौ १०-११ वटा स्थानीय 

तह ११ वटा स्थानीय तह भएको ठाउाँमा चावहाँ एउटा यवुा पररषद्को अध्यक्ष हनुे, एउटा 

मार चनुावी क्षेर भएको ठाउाँमा पधन एउटा हनु ेभन्दा खेरर प्रधतनीधित्व चावहाँ कम्मजोर 

गदणछ भने पधछ यो म्चजमा मन्रीज्यूलाई म सचेत गराउाँन चाहन्छु। अधन अको भन्ने पने 

कुरा के छ भन्दा कुनै पधन देशले फडको माने भनकेो चावहाँ त्यो देशमा यवुा जनशम्िको 

प्रधतशत कधत छ।  

अवहले हाम्रो देशमा ४० प्रधतशत भन्दा बढी यवुा शम्ि छ भनेपधछ ववश्वव्यावपप 

अध्यानले के भन्छ भन्दा खेरर त्यो जनशम्ि बढी भएको देशले ववकास गने संम्भावना 

बढी छ। त्यो साँग मसल पावर बढी हनु्छ। यवह म्चज ववकधसत अथणन्रत हेनुण भयो भने्न 

यवुा जमाजको संख्या १५ प्रधतशत भन्दा कम छ भनेपधछ ४० प्रधतशत बढीलाई 

सम्बोिन गने यो प्रर्ाली हामीले ववकास गदै गदाण खेरर चावहाँ त्यहााँ बस्ने सदस्यहरु 

दलगत भाग वण्डा कोटाको तफण बाट होईन वक उत्कृष्टता आिारमा आओस। उसले के 

योग्दा गरेको छ। ववषय ववज्ञहरु के छ। रुची के छ भने्न आिारमा आओस भने्न कुरा 

राख्न चाहन्छु। नेपालको जय होस। िन्यवाद।  
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माननीय सभामखु:- माननीय नरोत्तम वैद्य।  

माननीय नरोत्तम वैद्य (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, वास्तवमा फुलको 

आखााँमा फुलै संसार, काडाको आखााँमा काडै संसार अब हामीले कसरी धलन्छौ त्यसमा 

भर पने कुरा हो। यो सकारात्मक सोच धलएर यो ऐन आएको छ। यसलाई सकारात्मक 

रुपमा ग्रहर् गनुण पछण। मैले यसमा २-३ वटा छुटैको कुरा सैिाम्न्तक रुपमा धलन ुपने 

कुरा २-३ यसमा समावेश भए राम्रो हनु््यो भन्ने कुरा मेरो पाटीको हाम्रो नेता गगन 

थापाज्यूले एक ठाउाँमा भाषर् गदाण खेरर उहााँले भन ुहनु््यो।  

२०३० पधछ हामीलाई धमधसनले चलाउाँछ। २०३० सम्म हामीले धमधसनलाई 

चलाउाँछ। त्यसैले यो ऐनमा २०३० सम्ममा हामीले धमधसनले चलाउाँछौ। २०३० पधछ 

हामीलाई धमधसनले चलाउाँछ। त्यो जवान चावहाँ आईवटकको जवानमा नेपालीको जनभिी 

पधन आईवटकको जवान साँग मेल खाने वकधसमको जनभिी तयार गने म्शलम्शलामा 

त्यसको एउटा सोच बन्न जरुरी छ। दोस्रो कुरा के भधन दोस्रो यो प्रकोभ व्यवस्थापनको 

सम्बन्िमा उिेश्य राम्खको देख जस्तो २०७२ सालको ठूलो भईूचालो आयो त्यो 

टाईममा स्थानीय धनकाय धथएन।  

त्यो टाईमा रेडणक्रस पधन नभएको धबच्लीमा प्यौ। रेडणक्रसले प्रारम्म्भक हामीलाई 

त्यो राहत नपयुाणएको भए धबम्च्लमा पगु््यो। यो उिेश्यमा ववपत व्यवस्थापनको एउटा 

कुरा यसमा छुटेको छ। त्यो पधन साँगै राख्न ु पछण वक जस्तो अवहले ऐमालेले आफ्नो 

शाखा मध्येमा ववपत व्यवस्थापन शाखानै छुटै राखेको छ। अरु पाटीहरुले समाम्जक 

कल्यार् शाखा भनेर छुटै राखेको देम्खन्छ।  

यो देश भरर शाखा प्रशाखा हनुे भएको कारर्ले गदाण ववपत व्यवस्थापनको कुरा 

पधन यसमा साँगै ल्याउन ुपछण वक भने्न मेरो आग्रह हो। अको दोस्रो कुरा यो ४० वषणको 

यवुा पसु्ता हनुे भएको कारर्ले गदाण चावहाँ नेपाल अधिराज्य भरर एउटा रिदान 

कायणक्रमलाई त्यो कम्न्टन्नय ुगने र रगतको लाधग हामी आफ्नै आत्मधनभणर हनुे वातवरर् 
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पधन उसले साँगै लग्न ुपछण। अधन रगत धनःशलु्क उपलब्ि गराउाँने वातवरर् बनाउाँदै जान ु

पछण वक भने्न मेरो सझुाव हो। यो सकारात्मक छ। यसलाई सकारात्मक रुपमा धलन ु

पछण।  

माननीय सभामखु:- माननीय धछरीङ्ग दोजे लामा।  

माननीय धछरीङ्ग दोजे लामा (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखुज्यू, 

सवणप्रथम म २१४७ औ ग्याल्पो ल्होसार को अवसमा सम्पूर्ण नेपालीहरुलाई शभुकामना 

ददन चाहन्छु र अवहले हामी सैिाम्न्तक छलफलमा छौ। प्रदेश यवुा पररषद् सम्बन्ि 

बनेको वविेयकको बारेमा यहााँ िेरै माननीयज्यूहरुले आ-आफ्नो सैिाम्न्तक रुपले चावहाँ 

आफ्नो तकण  राख्न ुभएको छ।  

आफुले जस्तो वकधसमले यो वविेयक आउाँन ुपछण भने्न सोच राख्न ुभएको छ। त्यो 

वकधसमको सैिाम्न्तक छलफलमा त्यसरीनै प्रस्ष्ट पारर सक्न ुभएको छ। मैले िेरै कुरा 

मैले राख्न खोजेको कुराहरु आईसेको छ। तर मलाई यो हाम्रो सैिाम्न्तक छलफल 

सवकने धबधतकै सैिाम्न्तक छलफलमा उठेका प्रश्नहरुको उत्तर पकै्क पधन हाम्रो समाम्जक 

मन्रालयको मन्रीज्यूले ददन ुहनुे छ।  

मैले २ वटा प्रश्न गने खोजे यवह सन्दभणमा यो वविेयक धभर जधत पधन सधमधतहरु 

बनेको बन्दै छ र त्यो सधमधतको सदस्यहरु बन्दै हनु ु हनु्छ ववशेष गरेर यवुाहरु 

उहााँहरुलाई हामीले यो वविेयकबाट नै कसरी चावहाँ मनोनय गने चयन गने भन्न े कुरा 

उल्लेख हनु ु पछण स्पष्ट रुपमा यदद त्यो गरेको खण्डमा को कोवह कसैले पधन दलगत 

रुपले यहााँ भधतण केन्र हनु्छ अथवा चावहाँ मन्रीज्यूको आसेपासेले मार सदस्य पाउाँछ 

अथवा उहााँकै चाकरी गनेले मार पाउाँछ अथवा अरु कुराहरु यस्ता नकारात्मक 

कुराहरुको सन्देश चावहाँ बावहर जादैन भने्न कुरा मलाई लाग्छ र दोस्रो कुरा यो यवुा 

पररषद् हामीले प्रदेम्शक यवुा पररषद् बनाउाँदै छौ।  
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यो नेपाल राि भररको होईन। यो हाम्रो क्षेर अधिकार धभरको प्रदेम्शक यवुा 

पररषद् बनाउाँदै छौ। वहजो प्रदेम्शक खेलकुद पररषद् बनाउाँदै गदाण खेरर ऐनको माफण त 

जब हामी यो खेलकुद पररषद्को सदस्यहरु बनाउाँदै गदाण खेरर अथवा त्यसको संरचनाहरु 

बनाउाँदै गदाण खेरर राविय खेलकुद पररषदले के गयौ त ? त्यसको स्पष्ट कुरा समाम्जक 

मन्रीज्यूलाई थाहााँ छ।  

कहााँ कहााँ के के समस्याहरु भए भने्न कुरा धत समस्याहरु फेरर पधन यो ऐनबाट 

भएर यो वविेयकलाई ऐनको रुपमा पररमत भई सकेपधछ धत समस्याहरु नआउाँनको लाधग 

उहााँ एडे्रस गरेको छ वक छैन भने्न प्रश्न गदै म यहााँबाट धबदा हनु चाहन्छु। िन्यवाद। 

ज य नेपला।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय समाम्जक ववकास मन्री यवुराज दलुाललाई 

छलफलमा उठेका प्रश्नहरुको जवाफ ददन अनमुधत ददन्छु।  

माननीय यवुराज दलुाल, मन्री, समाम्जक ववकास मन्रालय:- माननीय 

सभामखुज्यू, प्रदेश यवुा पररषद्को व्यवस्था गने बनेको वविेयक माधथ माननीय 

सदस्यहरुले सैिाम्न्तक पक्ष माधथ माननीय सदस्यज्यूले जसरी सवक्रयाता पूवणक भाग धलन ु

भयो कररब सबै माननीय सदस्यज्यूहरुले यवुा पररषद्को वविेयकलाई स्वागत गनुणभएको 

छ। यवुा पररषद् स्थापना गनुण र जे उिेश्यले वविेयक ल्याएका छौ।  

त्यो आफैमा राम्रो छ भने्न वहसाबले सबैले आफ्नो िारर्ा राख्न ु भएको छ र 

यसको सैिाम्न्तक पक्ष माधथ मलाई लाग्छ सबैले समथणन पधन जनाउाँन ु भएको छ। 

त्यसको लाधग म सबै माननीय सदस्यज्यूहरु प्रधत हाददणक आभार सवहत िन्यवाद व्यि 

गनण चाहन्छु। वविेयकको खास गररकन यसको सैिाम्न्तक पक्ष माधथ बहसमा प्रदेशले 

यवुा पररषद् स्थापना गनुण आवश्यक छ वा छैन के उिेश्यले गने छ ? भने्न कुरा िेरै 

कुराहरु उिेश्यमा स्पष्ट न ैछ। हामीले संवविानको व्यवस्था अनसुार नेपालको संवविानले 

गरेको व्यवस्था अनसुार यवुाहरुको हक वहत र अधिकारको संरक्षर् गदै खास गररकन 

राि धनमाणर्मा यस हाम्रो हकमा प्रदेशको ववकास र धनमाणर्मा यवुाहरुको संमग्र 
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सहभाधगता नीधत धनमाणर् देम्ख कायाणन्वयनतह सम्म यवुाहरुको सहभाधगता र 

आवश्यकतालाई सम्बोिन गनको लाधग लामो समयको नेपालमा भएका राजनीधतक अन्य 

संघषणहरुबाट यवुाहरुको सहभाधगता सधुनित गनुण पछण।  

राि धनमाणर्को लाधग भन्ने एउटा धनकषणमा धसङो देश पगेुको जनु कुरालाई 

संवैिानीक व्यवस्था पधन गरेको संवविानमा राज्यका नीधतहरु अन्तगणत यवुाहरुको हक 

वहत र यवुाको सहभाधगता सधुनित गनुण पने व्यवस्था गरेको कारर्ले र हामी सबैलाई 

देश धनमार्णको लाधग, प्रदेश धनमार्णको लाधग यवुा जनशम्िलाई अधिकतम प्रयोग गनुण पने 

आवश्यकता रहेको र यवुाहरुले पधन राि धनमाणर् आफ्नो योगदान खोजेको कारर्ले हामी 

यवुा पररषद् धनमाणर् गने यवुाहरुलाई प्रदेश धनमाणर्मा सहभाधग गराउने उदेश्यले हामी यो 

काम गने लागेका छौ।  

त्यसकारर्ले माननीय सदस्यहरु मध्ये अधिकास माननीयज्य ु सदस्यहरुले यो 

वविेयकलाई मलाई लाग्छ सकारात्मक ढंगले धलन ु भएको छ। केही माननीय 

सदस्यज्यूले केही सन्देह यसमा व्यि गनुण भएको छ। म त्यसलाई पधन नकारात्मक 

वहसाबले धलन चाहन्न। हामीले यो वविेयक माधथ मार होईन। हामीले यस्ता समग्रह 

पक्षहरु माधथ सरकार ल्याउाँने कुनै पधन वक्रयाकलपालाई हामीले सबैले सकारात्मक 

तररकाले हेनुण पछण।  

 यो सरकार, यो मन्रालय, यो मन्री कम्म्तमा कोही व्यम्िलाई केही 

बनाएर यो देशको ववकास हनु्छ भने्न कुरामा मार होईन। एउटा पिधतबाट देशलाई 

अगाडी चलाए पधछ समग्रहमा सबैलाई एउटा वातरवर् सहभाधगताको वातवरर् सजृना 

गरेपधछ मार देश धनमाणर् गनण सवकन ेछ भने्न दृवष्टकोर्बाट धनदेम्शत छ र त्यो बझुाई 

हाम्रो सरकारमा पधन हाम्रो मन्रालयमा पधन हामी सबैमा रहेको छ।  

यो संसदमा पधन रहेको छ भने्न ववश्वास म व्यि गनण चाहन्छु। त्यसकारर्ले 

माननीय सदस्यज्यूले राख्न ुभएको जस्तै वविेयकलाई कसरी संविृ बनाएर एउटा ऐनको 

रुपमा लाने भने्न अधिकार यवह संसदमा धनवहत छ। त्यसकारर्ले यो संसदले यो 
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वविेयकलाई आवश्यक पररकृत गरर एउटा राम्रो कानूनी दस्तावेजको रुपमा ववकास गने 

त बावकाँ न ैछ। त्यसकारर्ले जधत पधन कुराहरु माननीय सदस्यहरुले राख्न ुभएको छ। 

भावनाहरु र ववचारहरु व्यि गनुण भएको छ।  

म त्यसको लाधग पधन सम्मान व्यि गनण चाहन्छु र म पूर्ण प्रधतबिता व्यि गनण 

चाहन्छु भने्न हामी व्यम्ि केम्न्रत गरेर त्यो काम गने छैनौ। हामीले संवविानले ददएको 

अधिकारलाई, संवविानले ददएको म्जम्मेवारीलाई परुा गनणको लाधग सरकारले त्यो काम गदै 

छ। हामीहरु यहााँहरुकै आवज संम्बोिन गनणको लाधग यवुाहरुको आवजलाई संम्बोिन 

गनेको लाधग हामी यो काम गदै छौ। त्यसकारर्ले यस अथणमा न ैयसलाई धलन ुपछण 

भने्न कुरा म राख्न चाहन्छु। वविेयकमा कुनै गलत धनयत संमावेश छैन। त्यहााँ शब्दमा 

पधन छैन। भाव र अथणमा पधन छैन।  

सके सम्म यसलाई स्पष्ट पाने, संमावेशी बनाउाँने यवुाहरुलाई सापमे्क्षत 

प्रधतपिात्मक वातरवर्बाट नेततृ्व ववकासको अवसर सजृना गने र यवुाहरुले यवुाहरुकै 

हक वहत र राि धनमार्णको लाधग योग्दान ददन ेएउटा फेल्म फमण धनमाणर् उिेश्यबाट नै 

हामीले वविेयक प्रस्ताव गरेका छौ। त्यसको भएको हनुाले यसलाई धनयत बहसनै केही 

गनणको लाधग ल्याएको भनेर अरु वहसाबले गदाण खेरर हामीले वविेयकलाई संविृ पानेको 

लाधग यहााँहरुले ददन ु भएको उिारर् जस्तै ववधभन्न देशहरुमा कसरी कानून संम्विृ 

हनु्छ। छोटो हनु्छ। कानूनले काम गनणको लाधग बोटो पवहल्याउाँन ुपछण। कानूनले काम 

गनणको लाधग बोटो छेक्ने होईन।  

त्यसकारर् यता धतर सतकण  भएर अगाडी जान ुपने आवश्यकता पधन हाम्रा अगाडी 

छ। त्यसकारर्ले हामीले बढी आफैलाई शंका गदाण खेरर हाम्रा कानूनहरु काम गनण मागण 

प्रससंत गने भन्दा पधन काम गने माग अवरोिको रुपमा चावहाँ कधतपय ववकास भएको 

पधन हामीले काम गने सवालमा सन्दभणमा हामीलाई महससु भएको छ। त्यस वहसाबले 

काम गने एउटा माग दशकको रुपमा हामीले कानूनहरु पदधत साँग राम्रो ढंगले काम 

गने मागण दशकण  रुपमा कानूनहरु हामीले धनमाणर् गरेर जान ुपछण। त्यस वहसाबमा पधन 

सम्पूर्ण माननीय सदस्यज्यूहरुको सवक्रय सहभाधगताको म सरकारको तफण बाट मन्रालयको 
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तफण बाट अपेक्षा पधन व्यि गनण चाहन्छु र यहााँहरुले ववधभन्न ववषयहरु उठान गनुणभएको 

छ।  

कधतपय दफाहरु छलफलमा गनुणपने ववषयहरु उठाउाँन ुभएको छ। जस्तो समय 

अवहले खचणन चाहन्न फेरर पधन हामी माननीय सदस्यज्यूहरु साँग ववषयहरुमा पधछ पधन 

छलफल गने नै छौ र कधतपय यवुा पररचालन सन्दभणमा ऐनमा भन्दा कायणक्रममा 

व्यवस्था हनु ुपने कुराहरु पधन माननीय सदस्यहरुले उठान गनुण भएको छ धत कुराहरु 

हामी प्रदेश सरकारका वावषणक, नीधत, कायणक्रम, बजेटहरुमा संमावेश गने अगामी 

ददनहरुमा यवुा पररषद् स्थापन भएपधछ पररषद्ले त्यस्ता कायणक्रमहरुलाई संम्बोिन गने 

स्वयं सेवक पररचालन, ववपत व्यवस्थापन लगाएता यवुाहरु भधूमका यस्ता कुरा रहेका 

छन। धत कुराहरुलाई ऐनमा समावेश भन्दा कायणक्रम वहसाबले गने हो।  

  तर एउटा स्वयं सेवक पररचालन गने भनेको अथण हामीले प्रदेश ववकास 

स्वयं सेवक जस्तो अन्य तररकाले यसलाई राम्खएको छैन। यवुा पररषद्को उिेश्यको 

काम, कतणव्य, अधिकारमा राम्खएको भने्नको राि धनमाणर्मा रािलाई ववपत पदाण कुनै पधन 

बेलामा यवुाहरुलाई  पररचालन गनुण पने हनु्छ।  

यवुाले नै भने वहसाबले त्यो पररचालन गने अधिकारमा यो गनण उपयिु हनु्छ भने्न 

वहसाबले प्रस्ताववत गररएको छ। त्यस्ता थपु्रै कुराहरु छन र एउटा जवहले पधन यहााँहरुले 

राख्न ु भयो। त्यसलाई मैले खबरदारीको रुपमा धलएको छु। हामीले जवहले पधन 

राजनीतीक कायणकताण भधतण केन्रको रुपमा केही गनण लाग्यौ वक भनेर छलफल सवुात 

गदाण खेरर हामी अन्तै पगु्छौ। यो राजनीधतक कायणकताण भधतण कुरा चावहाँ छलफलकै लाधग 

सन्दधभणक छैन भन्ने मलाई लाग्छ। वकन भने हामी यवुालाई नै यवुाको नेततृ्व गने 

म्जम्मेवारी ददने हो।  

हामी कोही यवुा कुनै राजनीधतक दलमा आस्था राख्नछौ होला ? कसैलाई भोट 

हाल्छौ होला? चाहे जो सकैु ल्याएधन त्यो काही न काही हनु्छ भने्न कुरा हामी ववज्ञ हौ। 

त्यता धतर बहसको कुनै अथण नै छैन। हामीले सवह ढंगले नेततृ्व छनौट गने एउटा 

मूल्याङ्कन पदधत ववकास गरेका छौ वक छैनौ ? सवह उिेश्य परुा गने तररकाले सरकार 
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केम्न्रत छ वक छैन भन े कुरा मखु्य कुरा हो भने्न मलाई लाग्छ। त्यस वहसाबले पधन 

हामी अगाडी जान ुपछण र यहााँहरुको खबरदारी सचेतकको लाधग सम्मान गनण चाहन्छु। 

मैले अम्घ पधन आग्रह गरे वविेयक संम्विृ पाने म्जम्मेवारी प्रदेश सभाको नै हो र हामीले 

सके सम्म यसको नेततृ्वमा ल्याउाँदा खेरर एउटा छनौटको ववधिबाट ल्याउाँने प्रवक्रयाको 

सरुुवता गरेका छौ। यस अगाडीका हाम्रो पराम्परामा हाम्रो संघीय सरकार नेपाल 

सरकारको पूवण पराम्परामा यस्तो िेरै छैन।  

 ववरलै मार पाईन्छ। हामीले एउटा छनौट मापण्ड न्यूनत कायणववधि बनाएर 

मार ल्याउाँने व्यवस्थाको पधन हामीले सरुुवात गरेकाछौ र यसबाट पधन प्रदेश सरकारको 

धनयत के छ भने्न कुरा हामी सबै स्पष्ट हनु ुपछण भने्न  म िारर्ा राख्न चाहन्छु र मैले 

पूर्ण सबैलाई माननीयज्यूहरुलाई सैिाम्न्तक पक्षमा सहमधतको लाधग र यहााँको 

सझुावहरुको लाधग ववशेष िन्यवाद दददै आफ्नो भनाई अन्त्य गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब यो छलफल यवह समाप्त हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश यवुा पररषद् सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयक माधथ ववचार गररयोस भने्न प्रस्तावलाई धनर्णथथाण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भन्नु होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

 हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भने्न प्रस्ताव सवणसम्मधतले म्स्वकृत भएको घोषर्ा 

गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब यो बैठक १५ धमनेट पधछ बसन ेगरर स्थाधगत हनु्छ।  
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माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु १५ धमनेटकोलाधग स्थधगत भएको 

वैठकको कायाणवाही पनुः प्रारंभ हनु्छ। 

माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ लाई संशोिन 

गनण बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन 

सवहतको वविेयक माधथ सभामा छलफल गररयोस ् भने्न प्रस्ताव प्रस्ततु गनण माननीय 

मखु्यमन्री श्री डोरमम्र् पौडेललाई अनमुधत ददन्छु।  

माननीय डोरमम्र् पौडेल, मखु्यमन्री:- सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको अनमुधतले 

प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको सम्बन्िमा 

प्रदेश माधमला सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन सवहतको वविेयक माधथ सभामा 

छलफल गररयोस ्भने्न प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्यमन्री श्री डोरमम्र् 

पौडेलले प्रस्ततु गनुणभएको प्रदेश लोक सेवा ऐन, २०७६ लाई संशोिन गनण बनेको 

वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन सवहतको 

वविेयक माधथ सभामा छलफल गररयोस ्भने्न प्रस्तावलाई धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण प्रदेश लोक सेवा ऐन, २०७६लाई संशोिन गनण 

बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन सवहतको 

वविेयक माधथ सभामा छलफल गररयोस ्भने्न प्रस्ताव सवणसम्मधतले म्स्वकृत भएको घोषर्ा 

गदणछु।  
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माननीय सदस्यहरु अब प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६लाई संशोिन गनण 

बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन सवहतको 

वविेयक माधथ सभामा छलफल गररयोस भने्न प्रस्ताव माधथको छलफलमा प्रारम्भ हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु यो छलफलमा सधमधतको प्रधतवेदन सो सम्बम्न्ि वविेयकका 

दफाहरु तथा आनसुाङ्गीक अन्य दफाहरु मार छलफल गनण सवकने छ।  

उि छलफलमा बोल्न चाहन ुहनुे माननीय सदस्यहरुले आ-आफ्नो नाम म्चटमा 

लेम्ख सभामखुको डास साँगै बसेका कमणचारीहरुलाई उपलब्ि गराई ददन ु हनु अनरुोि 

गदणछु।  

छलफलमा भाग धलने प्रत्येक माननीय सदस्यलाई ३ धमनेटको समय धनिाणरर् 

गरेको छु।  

सवणप्रथम माननीय रमेश पौड् याल। 

माननीय रमेश पौड् याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

प्रस्ततु लोक सेवा संशोिन वविेयकमा बोल्न उधभएको छु। खासमा मैले नबोले पधन 

हनु््यो। संशोिन कताणको वहसाबले सधमधतमा बसेर छलफल भई सकेको ववषय धथयो। 

तर मैले यहााँ बोलेर एउटा सन्देश के पधन ददन चाहन्छु।  

खास गरी सभामखु महोदय अनरुोि गनण चाहन्छु भने्न हाम्रो आजको ददन सम्म 

पधन सधमधतका गधतववधिहरु, सधमधतका छलफलहरु रेकडण हनुे गदैन। त्यसै गदाण खेरी 

कुन माननीय सदस्यले सधमधतमा के तकण  राख्न ु भयो कुन ै वविेयकको कुन ै िारामा के 

बोल्न ुभो कुरा बााँवक सदस्यहरु माननीय सदस्यहरुलाई थाहााँ हनु्न, हाउसलाई थाहााँ हनु्न 

त्यो नभए पधछ आम सावणसािारर् नागररकलाई थाहााँ हनुे त प्रश्न नै उठेन।  

त्यसले गदाण पधन मैले त्यो सधमधतको बैठकमा भाग धलएर राखेको कुराहरु रेकडण 

नभएकोले म्स्थधतले गदाण खेरर यहााँ आएर दोहोयाणउनको लाधग बाध्या भएको छु। साथ 

साथै सभामखुज्यूलाई के पधन अनरुोि गनण चाहन्छु भने्न देम्ख शीघ्र सधमधतका बैठकहरु 

रेकडण गने त्यो प्रवक्रया चावहाँ लाग ुगररयोस भनेर अनरुोि गनण चाहन्छु। यो वविेयकमा 
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आएर भन ु पदाण खेरर मैले आफुले राखेको संशोिन्मा छलफल भएर सधमधतले एउटा 

धनर्णय गरेर प्रधतवेदन धलएर आईसकेको सधमधत हो।  

मेरो एकै लाईनमा मार भनु्न के छ भन्दा खेरर सरकारले जनु ढंगले सेवा 

सवुविाहरु प्रस्ताव गरेर अगाडी धलएर आएको म्स्थधत धथयो। त्यसमा चावहाँ सधमधतमा 

छलफल गदाण खेरर सधमधत अझै सरकार भन्दा पधन बढी उिार भएर चावहाँ त्यहााँ प्रस्ताव 

गरेको सेवा सवुविा थप गने खालको पररम्स्थधत बन्यो।  

त्यसले गदाण खेरर मैले थोरै मार केही कुरा राख्न चाहेको भने्न देम्ख एउटा ओभर 

साईट बडीको वहसाबले सांसदले सरकारलाई धमतव्यपी वहसाबको लाधग वकफायधत 

वहसाबले राज्यको स्रोतहरु खचण गनणको लाधग चावहाँ सझुाव, ददने झक्झाकाउाँने गनुणपने 

म्स्थधतमा सरकार भन्दा पधन उदार ढंगले चावहाँ सांसदीय सधमधतहरु जान ुचावहाँ उपयिु 

हनु वक ढंगले मैले जनु कुरा सधमधतमा दज गरेको धथए। त्यहााँ रेकडण नभएको कारर्ले 

गदाण यो सम्माधनत संसदमा त्यवह कुरा दज गनण चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय मखु्यमन्री डोरमम्र् पौडेललाई छलफलमा उठेका 

प्रश्नहरुको जवाफ ददन अनमुधत ददन्छु।  

माननीय डोरमम्र् पौडेल, मखु्यमन्री:-माननीय सभामखुज्यू, सम्माधनत सभामा 

माननीय सदस्यज्यूले जे ववषय उठाउन ु भएको छ। वहजो यो ववषयमा गहन छलफल 

भएको छ। उहााँ स्वम पधन बैठकमा सहभाधग हनु ु् यो।  

अब सरकारले ल्याएको भन्दा पधन बढी सेवा र सवुविाको बारेमा केही माननीय 

सांसदहरुले संशोिन राख्न ुभएको धथयो। र यो संशोिन माधथ छलफल भएर सबैको पूर्ण 

सहभाधगताका साथ सवक्रयताका साथ छलफल भएर हामी एउटा धनष्कषणमा पगेुका हौ। 

त्यो एउटा संवैिानीक अंग र त्यसको म्जम्मेवारी पधन ज्यादै ठूलो र अरु कमणचारीको 

स्टास भन्दा माधथ हनुे भएको हनुाले उसलाई एक स्टेप अधलकधत माधथ नै राख्न पछण।  
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गररमालाई कायम गनणको धनम्म पधन लोक सेवा आयोग गररमालाई राख्नको धनम्त 

पधन उसलाई ववृि गनण पछण भन्ने त्यो बैठकमा छलफल भयो त्यसै अनसुार धनर्णय भएको 

हो। म यवह नै कुरा माननीय सदस्यज्यूलाई अवगत गराउदै यो जस्ताको त्यस्तै प्रस्ततु 

भएको संशोिलाई पाररत गररददन ुहनु म अनरुोि गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब यो छलफल यवह समाप्त हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु अब प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ लाई संशोिन गनण 

बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन वविेयक 

अंग बनोस भन्ने प्रस्तावलाई धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६लाई 

संशोिन गनण बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला सधमधतले गरेको धनर्णयको 

प्रधतवेदन वविेयक बनोस भने्न प्रस्ताव सवणसम्मधतले म्स्वकृत घोषर्ा गदणछु। 

माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६लाई संशोिन 

गनण बनेको वविेयकको दफा २ देम्ख ११ सम्म दफाहरु तथा सो साँग सम्बम्न्ित 

उपदफाहरु अनसूुम्च १.क. वविेयकको अंग बनोस भने धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 
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हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६लाई 

संशोिन गनण बनेको वविेयकको दफा २ देम्ख ११ सम्म दफाहरु तथा सो साँग 

सम्बम्न्ित उपदफाहरु अनसूुम्च १.क. वविेयकको अंग बनोस भन्ने प्रस्ताव सवणसम्मधतले 

म्स्वकृत घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म वविेयकको प्रस्तावना र नाम पढेर सनुाउाँछु।  

प्रस्तावना:- प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६लाई संशोिन गनण बान्छाधनय 

भएकोले  

बागमती प्रदेश सभा यो ऐन, बनाएको छ।  

संक्षधप्त नाम र प्रारम्भः- यस ऐन,को नाम प्रदेश लोक सेवा आयोग पवहलो संसोि 

ऐन, २०७६ रहेको छ। यो ऐन, तरुुत प्रारम्भ हनुे छ।  

माननीय सदस्यहरु अब म वविेयकको प्रस्तावना र नाम प्रदेश लोक सेवा आयोग 

ऐन, २०७६ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक अंग बनोस भधन धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भन्नु होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भन्ने आवज सधुनएन तसथण वविेयकको प्रस्तावना र नाम प्रदेश लोक सेवा 

आयोग ऐन, २०७६ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको अंग बनोस भन्ने प्रस्ताव 

सवणसम्मधतले म्स्वकृत भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्यमन्री श्री डोरमर्ी पौडेललाई प्रदेश 

लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकलाई पाररत गररयोस 

भने्न प्रस्ताव प्रस्ततु गनण अनमुधत ददन्छु।  
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माननीय डोरमम्र् पौडेल, मखु्यमन्री:- माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको 

अनमुधतले प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकलाई 

पाररत गररयोस भन्ने प्रस्ताव पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब माननीय मखु्यमन्री श्री डोरमर्ी 

पौडेल पेश गनुणभएको प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ लाई संशोिन गनण बनेको 

वविेयकलाई पाररत गररयोस भने्न प्रस्तावलाई धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु भने्न आवज सधुनएन तसथण प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, २०७६लाई संशोिन 

गनण बनेको वविेयकको सवणसम्मधतले म्स्वकृत भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक २०७६ फागनु १९ गते सोमवार १ बजे 

बस्ने गरर यो बैठक स्थाधगत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल फगनु १९ गते सोमवर ददनको ३:०० 

बजेसम्मका लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ५:२३ बजे। 
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश नं ३ 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

१९ फागनु, २०७६ 

सोमबार 
(बैठक संख्या - १८)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको १:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय समयको कायणक्रम नरहने व्यहोरा 

जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु अब ववशेष समयको कायणक्रम प्रारम्भ हनु्छ। ववशेष समयमा 

बोल्न ुचाहानहुनुे माननीय सदस्यहरुको नाम प्राप्त भएको छ, म वहााँहरुलाई समय ददन्छु।  

सवणप्रथम माननीय अष्टलक्ष्मी शाक्य, समय ४ धमनेट।  
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माननीय अष्टलक्ष्मी शाक्य (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

हाम्रो देशको सम्मानीय प्रिानमन्री, नेपाल कम्यधुनष्ट पाटीका श्रद्धेय अध्यक्ष केपी शमाण 

ओली आज वहााँ हाम्र ै देशको धरभवुन ववश्व ववद्यालयमा भनाण हुाँदै छ। तपाई हामी 

सबैलाई थाहा छ सूचना पधन बावहर आईसकेको छ। दोस्रो चोटी वहााँको वकट्नी फेने 

त्यो तयारीका साथ आज वहााँ जााँदै हनुहुनु्छ। वहााँको सफल त्यो वक्रया हनुेछ, सफल 

वकट्नी फेने काम हनुेछ भने्न हामीलाई पूर्ण ववश्वास लागेको छ त्यो प्रदेशलाई र वहााँको 

शशघ्र स्वास््य लाभको कामना पधन गदणछु।  

वहााँको दृढ ईच्छा शशि छ र पााँच ददन धभरमा सफल भएर वहााँ फेरी देशको 

यो काम काजमा आफ्नो कायणभारमा फवकण ने भने्न वहााँले दृढ ईच्छा व्यि गनुण भएको छ 

र हामी सबैको तफण बाट वहााँलाई शभुकामना व्यि गरौं। वहजो एउटा कायणक्रममा म 

पधन सहभागी धथएाँ, राविय सभागहृको हाम्रो पवुण अथण मन्री भरतमोहन अधिकारीको स्मतृी 

ददवस धथयो। त्यहााँ प्रमखु अधतथी पूवण प्रिानमन्री र अवहले हाम्रो पाटीको नेपाल 

कम्यधुनष्ट पाटीको श्रदे्दय अध्यक्ष पषु्प कमल दाहाल प्रमखु अधतधथ हनुहुनु््यो।  

तर त्यहााँ अब कायणक्रम राम्रो ढंगले सम्पन्न भयो स्मधृत सभा तर अशन्तम समापन 

हनुे क्रममा चाहीीँ थाहा छैन त्यहााँ त्या घटनाक्रम अचानक नै भयो सधुनयोशजत पधन होईन, 

भने्न लाग्छ मलाई जतु्ता प्रहार गने काम भयो। त्यो आक्रोस हो, आक्रोसको अधभव्यशि 

हो भने्न हामीले ठानेका छौँ। तर अब त्यस्तो खालको घटना स्मधृत सभा जस्तो ठाउाँमा 

चाहीीँ नहनु ुप्यो। तर भयो त्यस्को लाधग म दःुख व्यि गनण चाहन्छु। हाम्रो देशमा 

यस्तो खालको अराजकता जनु सजृना भइरहेको छ, त्यस्ताको खालको गधतववधि चाहीीँ 

अराजकताको यस्तो खालको गधतववधि गनुण हुाँदैन।  

एउटा नेपाली नागररकको वहसाबले अनशुाधसत हनु जरुरी छ। होला शचत्त 

नबझेुको कुरा होला असन्तवुष्टहरु होला, वपडाहरु होला अनेकौँ घटना क्रमहरु होला। तर 

त्यसो हुाँदाखेरी पधन अधभव्यशि गने ववधभन्न उपायहरु हनु्छ। आफ्नो कुरा राख्न े ववधभन्न 
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माध्यमहरु हनु्छ। त्यो माध्यमहरलाई केही पधन उपयोग नगररकन एकैचोटी एउटा अभद्र 

व्यवहार जस्तो देखा पयो त्यहााँ। जतु्ता प्रहार गने यो खालको गधतववधि, यो खालको 

उच्श्रीङ्खलता, अराजकताप्रधत म दःुख व्यि गनण चाहन्छु र यस्तो खालको हनुे छैन भने्न 

ववश्वास गनण चाहन्छु।  

कोरोना अवहले ववश्वलाई नै आतवित पारररहेको आतशततक मारै होइन साहै्र 

शचशन्तत पारर रहेको नोवेल कोरोना भाईरस हाम्रो देशमा पधन अवहले धछररहालेको शस्थधत 

छैन भने्न कुरा अशस्तको हाम्रो सामाशजक ववकास मन्रीले पधन भधनसक्न ुभएको छ। हाम्रो 

मखु्य मन्रीले पधन बोधलरहन ुभएको छ। म सरकारलाई िन्यवाद ददन चाहन्छु। जनु 

सचेतनता वहााँले अपनाईरहन ुभएको छ, जनतालाई सचेत पाने काम गरररहन ुभएको छ। 

िन्यवाद ददन चाहन्छु तर पधन हामी आफै स्वयम सचेत हनु ुसबभन्दा जरुरी हनु्छ। र 

सरकारले ल्याएको कायणक्रमलाई हामीले आत्मसात गरेर जनताको धबचमा खास गररकन 

बागमती प्रदेशमा घर घरमा पयुाणउन ु पने जरुरी हनु्छ। र धछरी हाल्यो भने त धछरी 

हाल्यो धन त। समस्या त आईहाल्यो धन त।  

त्यसैले समस्या आउन ुभन्दा रोग आउन ुभन्दा पवहले नै हामी सचेत भएर लाग्न 

सक्यौँ भने राम्रो हनु्छ। हामी सांसद भएकोले जनप्रधतधनधि भएको हनुाले जनताको घर 

घरमा गएर प्रचार प्रसार गरौँ भने्न कुरा राख्दै आफ्नो कुरा यहीीँ टुतग्याउन चाहन्छु। 

िन्यवाद  

माननीय सभामखु :- माननीय बवुद्धमान माझी, समय ४ धमनेट।  

माननीय बवुद्धमान माझी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, ववशेष गररकन म लदी पवणमा केशन्द्रत भएर केही ववषय वस्त ु राख्न चाहन्छु। 

माझी समदुायको महान चाड लदी पवण पानी पूजा फाल्गनु मवहनाको हरेक वषण तेस्रो हप्ता 

मंगलबारको ददन देशव्यापी रुपमा मनाउाँदै आइरहेको व्यहोरा यो गररमामय सदनमा 
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अवगत गराउन पाउाँदा म अत्यन्तै हवषणत भएको छु र यवह धमधत २०७६ साल २० गते 

भोली हनुे लदी पवणको ऐधतहाधसक अवसरमा नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी नकेपा संसदीय दलको 

सचेतकको तफण बाट र मेरो व्यशिगत तफण बाट यहााँहरु सम्पूर्ण लगायत देश ववदेशमा 

रहनहुनुे सम्पूर्ण माझी एवम ् सम्पूर्ण नेपाली दाज ु भाइ तथा दददी बवहनीहरु सबैमा 

उत्तरोत्तर प्रगधतको कामना सवहत हाददणक मंगलमय शभुकामना म व्यि गनण चाहन्छु।  

देशको झण्डै ५८ ओटा शजल्लामा छररएर बसोबास गने यो समदुायको ६८ 

सालको जनगर्नाको त्यािको आिारमा झण्डै ८३,७१४ जना जनसंख्या रहेको छ। 

यो अल्पसंख्यक अधत धसमान्तकृत समदुाय हो र हामीले लदी पवणलाई राविय पवणमा 

सूचीकृत गनणको लाधग र माझी समदुायमा मार भए पधन एक ददन सावणजधनक ववदाको 

लाधग ६९ साल देशख न ै नेपाल सरकार अधन मखु्य राजनीधतक दलको बीचमा हामी 

ज्ञापनपर स्मरर् पर माफण त गशम्भर ध्यानाकषणर् गराएका छौँ।  

तथावप अवहसम्म पधन त्यसले स्थान पाउन सकेन सूचीकृत हनु सकेन। माझी 

जाधतको आफ्न ै भाषा, िमण, संस्कार, साँस्कृधत पवहचान बनाएको स्थावपत जाधतको एउटा 

चाडले माननीयता नपाउने, पशकुो चाडले माननीयता पाउने यो ववडम्वना हो मानु्नपछण। र 

जहााँसम्म लाग्छ पधछल्ले चरर्मा नेपालको संवविानले व्यवस्था गरे अनसुार अनसूुची ६ 

प्रदेशको अधिकार सूचीधभर पछण। प्रदेशको अधिकार सूचीको १८ नं. बुाँदामा क्रम 

संख्यामा भाषा, धलपी, साँस्कृधत, लधलतकला िमणको संरक्षर् प्रयोग गने प्राविान राशखएको 

छ। धतनलाई संवविानको ममण र भावना अनरुुप यथाशशघ्र बागमधत प्रदेश सरकार र 

संशघय सरकारमा गशम्भर म ध्यानाकषणर् गराउन चाहन्छु चााँडै नै कायणन्वयन होस ् र 

साथसाथमा लदी पवणलाई राविय पवणमा सूचीकृत र माझी समदुायलाई एक ददनको लाधग 

मार भए पधन ववदा ददने व्यवस्था गररयो भने आउने साल २०७७ सालको नयााँ 

क्यालेण्डरमा रातो अक्षरले लेखेको हेने धतब्र ईच्छा आकांक्षा पूरा होस।् 

यस समग्र राविय एकतालाई सदुृढ गनण मजबदु बनाउनको लाधग राज्यले यसरी 

संबोिन गनण सक्यो भने राि अझै बधलयो हनुे र मजबतु हनुे एउटा संदेश जान्छ। म यो 
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गररमामय सदनमा यहााँहरु सम्पूर्णमा राख्न चाहन्छु, यो अवपल गनण चाहन्छु र चााँडै न ै

संवोिन हनुेछ आशा एवम ्ववश्वास छ। िन्यवाद, अधभवादन।  

माननीय सभामखु :- माननीय रािा घले, समय ४ धमनेट।  

माननीय रािा घले (नेपाली कांग्रसे):- माननीय सभामखु ज्यू, सबणप्रथम त म आज 

यो देशको सम्माननीय प्रिानमन्री ज्यू आफ्नो दोस्रो पटक वकड्नी ट्रान्स््लान्टको लाधग 

मनमोहन काधडणयो अस्पतालमा भनाण हनुहुदैु छ र यसको लाधग वहााँको वकड्नी 

ट्रान्स्लान्टको सफलताको शभुकामना सवहत वहााँलाई शशघ्र स्वास््य लाभको पधन कामना 

गनण चाहन्छु र म आग्रह पधन गनण चाहन्छु पााँच ददन मै म तयार भएर फेरी काम काजमा 

फवकण न्छु भनेर प्रधतबद्धता जायर गनुण भएको छ।  

म वहााँलाई के आग्रह गनण चाहन्छु भने स्वास््य सबैभन्दा ठूलो कुरा हो। 

स्वास््य रहे मार देशलाई समदृ्ध नेपाल र सखुी नपेाली बनाउाँन सवकन्छ। त्यस कारर् 

सबैभन्दा पवहला वहााँले जनु िेरै शचन्ता गररराख्न ुहनु्छ आफ्नो भ्रष्ट मन्री र नेताहरुको 

त्यो शचन्ताबाट अधलकधत मिु भएर आफ्नो स्वास््यको ख्याल गनण पधन म आग्रह गनण 

चाहन्छु। माननीय सभामखु महोदय, त्यस्तै अवहले एकदमै िेरै ववश्वलाई हल्लाईरहेको यो 

कोरोना भाईरस हनु त हाम्रो प्रदेश वा हाम्रो देशमा सबै व्यवस्था भईसकेको छ।  

कोरोनाको यहााँ चाहीीँ कुनै संक्रमर् छैन भनेर भधनरहेको अवस्थामा तर हामीले 

हेरररहाँदा खेरी अवहले पधन ववश्वको िेरै देशहरु संक्रधमत भईसकेका छन ्र हाम्रो देशमा 

पधन बावहरबाट आउने पाहनुाहरु जनु आईरहेको छ तर त्यहााँ डेस्कको व्यवस्था गरेको 

रहेछ तर त्यहााँ डाक्टर छ न त कमणचारी। त्यस कारर् यसको पधन व्यवस्थाहोस ् र 

भाली देशलाई संक्रमर्बाट जोगाउनको लाधग सबैभन्दा पवहला संक्रमर् लाधगसके पधछ 

त्यसबाट जोधगन हामीसाँग कुनै स्रोत सािन छ जस्तो मलाई लाग्दैन। त्यसै संक्रमर् 

हनुभुन्दा पवहल्यै यसको व्यवस्थाहोस ्भने्न म आग्रह गनण चाहन्छु। त्यसो भए दोस्रो कुरा 
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छ यहााँ मवहलाको हाम्रो देशमा समस्त ववश्व कै कुरा गनुण पदाण हाम्र ैदेशको कुरा गनुण पदाण 

पधन आिाभन्दा बढी जनसंख्या मवहलाको छ।  

तर सबैभन्दा वपधडत प्रताधडत मवहला नै छ। वहंसामा परेको पधन मवहला न ैछ र 

आज प्रदेशधभर िेरै मवहलाहरु वहंसामा परररहेको छ। प्रदेशधभरको सरकारमा त 

मवहलाको कुनै ठाउाँ छैन। फेरी पधन प्रदेशको मवहलाहरुलाई चावहाँ अधलकधत शाशन्त 

सरुक्षाको लाधग व्यवस्था गररयोस ्भने्न पधन माग गनण चाहन्छु। वहजो मार एउटा बच्चा 

बोकेको मवहलालाई मैले समाचारमा हेरेको धथएाँ, मवहलामाधथ देशको सक्षक भनेर जसलाई 

जनताले धतरको करबाट जाधगर खाएको प्रहरीले धनघाणत कुटवपट गरेको जनु देशखएको 

छ। यो चावहाँ साहै्र दखुदु घटना हो।  

यस्तो घटना फेरी नदोहोररयोस ्जसले गररएको छ कारवाही गररएको छ ताधनएको 

उसमा भधनएको तर छानववन गरेको कारवाही होस ्भने्न पधन म माग गनण चाहन्छु। र 

अव अवहले माशझहरुको यो लदी पवणको उपलक्ष्यमा समस्त माझी जनु अवहले भखणरै पधन 

डेटा ददन ुभएको छ। ८३,७१५ माझीको जनसंख्या यधत ठूलो जनसंख्या भएको एउटा 

संरक्षर् गनुणपने ठूलो भन्दा पधन अधल जनजाधतधभर वहााँहरुलाई संरशक्षत गनुणपने देशखन्छ र 

माझीको यो लदी पवणको उपलक्ष्यमा वहााँहरुलाई शभुकामना व्यि गनण पधन चाहन्छु र 

वहााँहरुले यो प्रदेशले कमसेकम अशस्त भखणरै ग्याल्पो ल्होछारको पधन छुविको व्यवस्था 

धमलाइएको धथएन त्यसैले यो प्रदेशधभर ५६% आददवासी जनसंख्याहरु छन ्आददवासीको 

बसोबास ्छन ्त्यसैले आददवासीहरुको चाडणपवणमा यो प्रदेशले ववदाको व्यवस्था धमलाईयोस ्

भन्ने पधन आग्रह गनण चाहन्छु। िन्यवाद, जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय ववशाल खड्का, समय ४ धमनेट।  

माननीय ववशाल खड्का (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, पधछल्लो समय मानवजाधतलाई नै चनुौतीको रुपमा फैधलरहको कोरोना भाईरसको 
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आतंक नेपालमा पधन चचाण हनु थाधलएको छ। यसको वास्तववकता कधत हो के छ अथवा 

आवश्यकताभन्दा बढी आतंकको रुपमा आएको छ वक यसलाई एउटा सरकारले एउटा 

धनधत बनाएर सत्यत्य जे हो त्यो मार बावहर आउने व्यवस्था धमलाइयोस ्र सरकारको 

के तयारी छ त्यसको लाधग सरकारको तयारीको लाधग जनतालाई स्पष्ट पाररयोस।् दास्रो 

कुरा अवहले मेरो शजल्लाबाट म धनवाणशचत भईरहाँदा राविय गौरभको माधथल्लो 

तामाकोशीको आयोजना धनवाणचन सवकए पछाडी लगतै्त स्थलगत धनररक्षर्मा जााँदा खेरी 

हामीलाई ररपोटण बझुाइएको धथयो वक ९९ प्रधतशत काम सवकयो भनेर।  

तर आज तीन वषण धबधतसक्दा खेरी पधन माधथल्लो तामाकोसीको काम अवहलेसम्म 

सम्पन्न हनु सकेको छैन बरु सधुनदै छ अको एक वषण लाग्दै छ भनेर। कररब ३५ 

अबणमा सम्पन्न हनुे प्रोजेक्टको अनमुाधनत लागत अवहले दईु गरु्ा बढेर गएको छ। 

यसधभर यो वढला हनुकुो कारर् र लागत बढ्नकुो कारर् के हो यसको एउटा अध्ययन 

गरी जनतालाई स्पष्ट पाररयोस ्वकनभने त्यहााँ जनताको समेत लगानी छ।  

म तेस्रो कुरा हाम्रो खाडीचौरबाट चरीकोट जाने सडकको कारर् जनु अलपर पयो 

ठेकेदारको लापरवाही कारर्ले मडेुसम्मको खण्ड अवहले काम भईरहेको र मडेुदेशख 

चरीकोटसम्मको खण्डको काम अवहले पधन अलपर छ। पटक पटक हामीले िेरै कुरा 

संघीय मन्रालयमा हामीले कुरा उठाउाँदा खेरी एउटा ठेकेदारको अगाडी धसंगो राज्य 

धनररह हनुे जस्तो अवस्था रह्यो र आज पटक पटक, पटक पटक कुरा उठाउाँदा जनताको 

आवाज उसै िलुाले उठाईरहेको अवस्था छ।  

र त्यो बाटोको कारर्ले िेरै माधनस एम्बलेुन्स नै चल्न नसक्ने हदुा िेरै माधनसको 

अनाहकमा अकालमा मतृ्यू समेत भएको छ। त्यसैले यो एउटा सामाशजक अपराि पधन 

हो। त्यस वहसाबले जो सावणजधनक खररद ऐन पधछल्लो संसोिनले पधछल्लो संसोिनको 

नवौँ संशोिनको आिारमा सबै धनमाणर् व्यवसायीहरुको स्वतः म्याद थवपने कुरा आएको 

छ। यस्तो प्रकृधतका ववशशष्ट अवस्थाका कामहरुमा हाम्रो कामहरु के हो ? राज्यको नीधत 
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के हनु्छ यो जनताले सोधिरहेका छन।् सरकारले एउटा िारर्ा बनाउन ुपछण र त्यस्ता 

ठेकेदारहरुलाई कारवाही गनुणपछण। धनरपेक्षरुपमा सबै ठेक्काको म्याद थवपन्छ भने्न कुराको 

हामीले मान्न सक्दैनौँ।  

र अको कुरा आज हामी यो सदनमा आउाँदै गदाण खेरी आज यो आधथणक वषणको 

कररब दईु धतहाई मवहना हामीले धबताईसक्यौँ तर हाम्रो आधथणक खचणको, पूाँजीगत खचणको 

प्रगधत वववरर् को रेधसयो कहााँ धनर छ होला ? त्यसो हुाँदा हाम्रो कमणचारीतन्र अथवा 

हाम्रो सरकारले कसरी काम गरररहेको छ। बजेट परेको कुरा वकताबमा हेनण पाईन्छ तर 

गाउाँमा जााँदा खेरी देख्न ेअवस्था छैन।  

त्यसैले यो पूाँजीगत खचण बढाउने कुरालाई प्रदेश सरकारले कसरी सोशचरहेको छ, 

यो अवस्थाबाट जनता झन धनरास हनुे अवस्था छ। यो साँगसाँगै आज संघीयताको नाममा 

हामीले जनतालाई सगुमता ददनपुने हो तर शजल्ला शजल्लामा धडधभजनहरु राशखदा खेरी 

जनताले असाध्यै दःुख पाईरहेको र सबै सेवाग्राही अ्यारो व्यहोरररहेको अवस्था त्यसैले 

मेरो यो जोडदार माग हो वक सभामखु माफण त प्रदेश सरकारसाँगको माग हो। प्रत्येक 

शजल्लामा रहेका धडधभजन कायाणलयहरुलाई भङ्ग गररनपुछण र १३ वटै शजल्लामा एवककृत 

कायाणलय सेवाको स्थापना गररन ुपछण त्यसको तयारी के छ सरकारले जानकारी गराओस ्

भने्न म अनरुोि गनण चाहन्छु।  

अशन्तममा अवहले ववधभन्न हाम्रो प्रदेशधभर बहजुातीय संरचना छ, जस्ते अशस्त 

सोनाम ल्होछारमा ववदा ददइयो, ग्याल्पो ल्होछारमा ववदा पाएन आज अको लदी पवणको 

कुरा आउाँदै छ। त्यसैले सरकारले एउटा िारर्ा सावणजधनक गररन ुपछण वक हाम्रा जातीय 

क्लष्टरहरु के के हनु ् ? हाम्रा आन्तररक रावियताको शस्थती कस्तो हो र कुन कुन 

चाडणमा हामीले ववदा ददने हो ? त्यो स्पष्ट पाररन ुपछण भन्दै मेरो कुरा सक्छु, िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय ववराज भि शे्रष्ठ, समय ४ धमनेट।  
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माननीय ववराज भि शे्रष्ठ (वववेकशशल साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

देशमा कुनै पधन वकधसमको राजनीधतक पररवतणमा भधूमगत होस ्या सशस्त्र क्रान्ती अथवा 

जनआन्दोलन राजनीधतक दलहरुलाई सत्ता प्राप्त गनण मद्दत मारै होइन त्यसको 

आवश्यकता पूधतणगने सञ्चालककमीको बारेमा केही कुरा राख्न चाहन्छु। अवहले आएर 

सञ्चार जगतमा हो ववकृधतहरु छन ्मान्छेका चररर हत्या गने देशख धलएर यस्ता कुराहरु 

पधन आएका छन ् तर हामीले त्यो जगतले गरेको देशमा राजनीधतक पररवतणनको 

योगदानलाई पधन हामीले धबधसणन ुहनु्न। यो सञ्चारकमी सञ्चार जगत कस्तो भईददयो भन्दा 

सात साल देशख न ैकसैको सत्ता पाउने बाटो चाहीीँ भयो तर खोला त¥यो लौरो धबस्र्यो पधन 

भएको छ।  

यसमा भएको ववकृधतका कुराहरु पधन छन ् तर आज मैले कुरा गनण गईरहेको 

कुरा ववकृधत भन्दा पधन सञ्चारकमी परकार धमर कमल पौडेल जो चाहीीँ अवहले ब्लड 

क्यान्सर लागेर धसधभल अस्पतालमा बधस रहन ु भएको छ, अवहले सहकमी सञ्चारकमी 

धमरहरुले ववदेशबाट पैसा उठाएर वहााँको उपचार भईरहेको छ। अधन हाम्रो संवविानले 

नै के भनेको छ, शशक्षा र स्वास््य चाहीीँ रािको दावयत्व भधनरहेको छ। अधन करोडौँ पने 

त्यस्तो खालको खचण त नागररकहरुले गनण सक्दैन।  

भनेपधछ धनष्ठाको परकाररता गने, ईमान्दार परकारहरु उपचार नपाएरै पनुणपने हो 

सभामखु महोदय ? दशकौँ सवक्रय र धनष्ठाको परकाररता गदै आउन ुभएका सञ्चारकमी 

कमल पौडेल ब्लड क्यान्सरबाट वपधडत भई धनजामती अस्पताल धमन भवनमा उपचार 

गराउाँदै हनुहुनु्छ वहााँको उपचारको लाधग सहायता प्रिान गनण सदन माफण त प्रदेश 

सरकारको माग गदणछु।  

हरेक नागररक करोडौँ पने उपचार आफै गनण सक्दैनन ् न त नागररक ठूलो 

सञ्जालबाट सहयोग जटुाउन सक्छन ्तसथण कम्तीमा संवविानले धनदेशशत गरेको शशक्षा र 

स्वास््यको शजम्मा राज्यले धलनै पछण र त्यस तफण  अग्रसर हनु अनरुोि गदणछु। िन्यवाद 

नेपालको जय होस।्  



482 
 

माननीय सभामखु:- माननीय रमा आले मगर, समय ४ धमनेट।  

माननीय रमा आले मगर (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

सबैभन्दा आज नेकपाको अध्यक्ष एवम ् सम्माननीय प्रिानमन्री मगृौला प्रत्यारोपर्को 

लाधग शशक्षर् अस्पतालमा भनाण हुाँदै हनुहुनु्छ। यसको लाधग म वहााँको शशघ्र स्वास््य 

लाभको कामना व्यि गनण चाहन्छु र यस्का साथै आज म अको ववषयवस्त ुचाहीीँ ट्रष्टको 

जग्गाको सन्दभणमा म आज यहााँ कुरा उठान गनण गईरहेको छु।  

सबैभन्दा पवहला चाहीीँ यो ट्रष्टको जनु आजको एक हप्ता दईु हप्ता अगाडी 

सावणजधनक धमधडया र परपधरमा िेरै चचाण पररचचाण उदठरहेको छ आईरहेको छ र त्यसको 

बारेमा सदनमा संघीय सदनमा पधन कुरा उदठरहेको छ। यो सन्दभणमा कुरा उदठरहाँदा 

खेरी काठमाण्डौ क्षेर नं. १० ख को तत्काधलन गा.वव.स., महादेव स्थान, माता धतथण, 

सतङु्गल र क्षेर नं. ९ को ईचङ्गु गा.वव.स.मा रहेका जग्गाहरु चाहीीँ ट्रष्टमा परेको ट्रष्टको 

नाममा चाहीीँ ट्रष्टमा गएको भनेर चाहीीँ त्यो पर पधरकामा उदठरहेको म आफुले देखेको 

छु।  

यो उदठ रहाँदाखेरी मैले पधन िेरै परपधरकाहरु र आफ्नो क्षेरमा रहेको चाहीीँ 

त्यही सन्दभणमा लाधगरहन ु भएको त्यसै जग्गामा बसोबास गनुणभएको साथी भाइहरुसाँग 

छलफल गदाण डकुमेन्ट हेदाण के देशखन्छ भने त्यधतबेलाको अथण मन्रालयको २०२६ 

साल ६ को मवहना १३ गते नेपालको राजपरमा प्रकाशशत सूचना अनसुार तत्काधलन 

महाराज धिराजबाट आधथणक वषण २०२६/२०२७ साल देशख न ैत्यस्तो जग्गाहरुको चाहीीँ 

आय स्तर समेत नै अब हामीले नधलन ेत्यधतबेलाको महाराज धिराजहरुले चाहीीँ पररत्याग 

गररसकेको चाहीीँ मैले डकुमेन्टमा पाएको छु अथवा पधरकाहरुमा पाएको छु र त्यसरी 

पररत्याग गररसके पछाडी, तत्कालीन गाववसमा रहेको जनु क्षेर नं. १० ख मा रहेको 

महादेव स्थान, माताधतथण, सत्तङ्गोल र ९ नं. क्षेरको ईचङ्गु गाववसको जनताहरुले चाहीीँ 

त्यधतबेलाको जग्गा िनीको शे्रस्ता र त्यसपधछ मोवहयानी हकको प्रमार् पर र वफल्डमा 
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बझुाईएको अथवा रधसद अथवा मालपोतको रधसदको आिारमा चाहीीँ त्यो जग्गाहरु अवहले 

चाहीीँ वास्तववक जग्गा वास्तववक जोतहा कै नाममा भईसकेको देशखन्छ। त्यो पधरकाहरु 

अथवा डकुमेण्टहरुले त्यो देशखन्छ।  

तर त्यो जब यो सञ्चार माध्यममा र संघीय प्रदेशमा यो कुरा उदठसकेपधछ ववशेष 

चाहीीँ क्षेर नं. १० ख मा रहेको जनताहरुको जहााँ चाहीीँ अवहले जनु जग्गाहरु परेको छ 

त्यो जग्गाहरु अवहले पधन के छ भने कधत चाहीीँ भाइ भाइको धबचमा अंशबण्डा 

भईसकेको छ कधत चाहीीँ त्यो धबक्री ववतरर् भएर अगाडी बधडसकेको छ। यो धबक्री 

ववतरर् भईसकेको र भाइ भाइको बीचमा अंशबण्डा भइसके पछाडी अवहले ट्रष्टको सन्दभण 

जनु कुरा उदठ सके पछाडी त्यहााँ बसोबास गने लगभग चार सय घरिरुीको जनताहरुको 

चाहीीँ न त रातमा धनन्द्रा र न त ददनमा भोक छ यो अवस्थामा त्यहााँको जनताहरु 

तशड्परहेको छ।  

यस अथण यसको वास्तववकता के हो ? जनतालाई रातमा धनन्द्रा र ददनमा भोक 

पधन नहनुे अवस्थाबाट धछिै मिु गनणको लाधग म चाहीीँ सभामखु माफण त प्रदेश 

सरकारबाट चाहीीँ संघीय सरकारबाट चाहीीँ यो समस्या धछटो भन्दा धछटो समस्याको लाधग 

चाहीीँ समािान गनणको लाधग म हाददणक अनरुोि गदणछु, िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय धछररङ्ग दोजे लामा, समय ४ धमनेट।  

माननीय धछररङ्ग दोजे लामा (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु ज्यू, यो रोस्टममा 

उधभदै गदाण एउटै ववषय पटक पटक दोहोर् याउन सायदै प्रदेश सभाका सदस्य ज्यूहरुलाई 

त्यो मनले माधनरहेको हुाँदैन तर हामीले उठाएका ववषयलाई संवोिन नगदाणसम्म 

उठाईरहनपुछण भने्न कुरा पधन फेरी त्यसलाई पधन मानण नसवकरहेको अवस्थामा म पनुः 

एक पटक मैले पवहला दोहोर् याएको एउटा ववषय यहााँ पनुः राख्न चाहन्छु। ७५ साल 

चैर २७ गतेको ददन यवह रोस्टरमा उधभएर मैले एउटा ववषयलाई यहााँ जानकारी 

गराएको धथएाँ र सरकारलाई पधन केवह कुराको माग गरेको धथएाँ।  
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र त्यो बारेमा सरकारबाट जवाफ आउने कुरामा कवहल्यै पधन त्यो कुरालाई एडे्रस 

भएन। मैले यो भन्दा अगाडीको ववशेष समयमा पधन यो कुरा राखेको छु, सरकारले 

अवहलेसम्म वकन हो खै िेरै कुराहरुको उत्तर त आएको छ तर मैले राखेको कुनै पधन 

ववषयको उत्तर आएको छैन। के कारर्ले यो नेशग्लजेन्स ्गरररहेको छ अथवा हामीलाई 

त्यो वकधसमको चाहीीँ यो प्रश्नको उत्तर ददन ैपदैन जस्तो वहााँलाई लागेको हो भने त्यो पधन 

भधनददनपुयो। यो प्रश्नको उत्तर छैन अथवा ददन उपयिु छैन अथवा त्यो प्रश्नै दठक छैन 

भनेर पधन भधनददनपुयो।  

अवहले संघीय सरकारको सहरी ववकास मन्रालय अन्तरगत रहेको अधिकार 

सम्पन्न एवककृत बागमती ववकास सधमधत छ र सो ववकास सधमधतले बागमती 

सौन्दयणकरर्को नाममा त्यहााँका वकसानहरुको वकसानहरुको जग्गा धलएको अवस्था छ यो 

िेरै भईसक्यो। त्यहााँका वकसानहरुले आफ्नो लगभग १८८ रोपनी जग्गा अधिग्रहर् 

गरेको तर त्यस्तो कुनै पधन मआुब्जा नददएको भने्न कुराहरु वहााँहरुले आन्दोलन 

गरररहेको अवस्थामा वहााँले कृवष सहकायण तथा प्राकृधतक स्रोत सधमधतलाई वहााँले धनवेदन 

ददएपधछ सो सधमधतले पधन एउटा प्रधतवेदन ररधलज गररसकेको अथवा प्रधतवेदन 

बझुाईसकेको अवस्था छ र सरकारलाई पधन त्यो प्रधतवेदन माफण त धनदेशन ददएको छ, 

मआुब्जा ददनपुछण र सााँच्चै नै त्यहााँका वकसानहरु वपधडत छन ् भनेर कुरा आईसकेको 

छ,प्रधतवेदमा स्पष्ट लेशखइसकेको छ।  

मैले धसफण  यधतमार यो प्रदेश सरकारको शजम्मेवारी होइनहोला भने्न कुरा यहााँ 

उठ्न सक्ला तर प्रदेश सरकारले त्यही बागमतीको नाममा ०.५ प्रधतशत रशजिेशन जग्गा 

उपत्यकाधभरको जग्गा रशजिेशन वापन पैसा धलन्छ। त्यही बागमती सभ्यताको नाममा 

प्रदेशमा धलन्छ। त्यो ददने भएर आइसक्दा खेरी दईुटा आधथणक वषण कवटसकेको अवस्था 

छ त्यो दईुवटा आधथणक वषणमा त्यो पैसा कधत जम्मा भयो म उत्तर माग्न चाहन्छु 

सरकारलाई प्रदेश सरकारलाई।  
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कहााँ जम्मा भइराहेको छ ? के सरकार प्रदेश सरकारमा आइसकेको छ वक छैन 

त्यो पैसा ? आईसकेको छैन भने कहााँ अड्की रहेको छ। फेरी पधन यो ववषयलाई 

कमणचारीतन्रले गदाण अड्केको हो की ? कुनै प्रकृयागत रुपले अशड्कएको हो की ? 

अथवा संघीय र प्रदेशको एउटा समन्वय भधूमका नभएर अशड्कएको हो की ? त्यसको म 

प्रश्न गनण चाहन्छु। र सरकारलाई के पधन अनरुोि गनण चाहन्छु भने माग मार हैन 

अनरुोि पधन गनण चाहन्छु।  

प्रदेश सरकारले यी वपधडत वकसानहरुको ववषयको सम्बोिन गनणको लाधग संघीय 

सरकार माफण त प्रदेश सरकार माफण त संघीय सरकारलाई यो धछटो भन्दा धछटो यो 

मआुब्जाको प्रवक्रया अगाधड बढाउनको लाधग भधूमका खेधलयोस ्भनेर म सभामखु माफण त 

यो प्रदेश सरकारलाई अनरुोि गनण चाहन्छु, िन्यवाद,जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय धसता लामा, समय ४धमनेट।  

माननीय धसता लामा (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु, 

कोरोना भाईरस भनेर शचधनने कोधभड–१९ को संक्रमर् ववश्वका ववधभन्न मलुकुहरुमा 

फैधलने क्रम धतब्र रुपमा छ। अन्तरराविय धमधडया अनसुार शचनका अलवा दशक्षर् कोररया, 

ईटली, ईरान र जापानमा संक्रधमतहरु िेरै छन।् यी पााँच वटा देशबाट नेपालमा धनवाणद 

पयणटक धभरी रहेका छन।् कोधभड–१९ को संक्रमर् धतब्र भएको अवस्थामा फागनु ८ 

गते देशख यता ८ ददनमा मारै १२,७९६ जना नेपाल धभधरएका छन।् जसमध्ये डब्लू. 

एच. ओ. का अनसुार जोशखममा रहेका पााँच देशहरु शचन, ईरान, ईटली, जापान र 

कोररयाका नागररकहरु मारै १,३७८ जना छन।्  

अद्यागमर् ववभागका अनसुार पधछल्लो ८ ददनमा अथाणत ् फेब्रअुरी २२, २७ 

ताररखसम्ममा शचनबाट ५७२ जना, ईरानबाट १७ जना, ईटलीबाट २१९ जना, जापानबाट 

३४१ जना र कोररयाबाट २२९ जना गरी जोशखममा रहेको पााँचवटा देशहरुबाट 
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१२,७९६ जना ववदेशीहरु नेपालमा आएको भनरे यो अद्यागमर् ववभागको त्यािले 

बताउाँदछ। त्यसै गरेर फेब्रअुरी १ देशख २७ ताररखसम्ममा धरभवुन ववमानस्थलबाट 

धभधरएको नपेालीहरु १,०२,७४० जना हनुहुनु्छ। ववधभन्न देशहरुबाट ७३,५३२ र 

शचधनया नागररक मारै ३,१३० जना हनुहुनु्छ।  

भारतले धबहीबारबाट लाग ु हनुेगरी जापान र दशक्षर् कोररयाका नागररकहरुलाई 

भारत प्रवेशमा तत्काल रोक लगाएको छ। नपेालले संक्रमर् फैधलएको देशहरुबाट 

फवकण नलेाई ववना रोकतोक धभत्र्याईरहेको छ। संक्रधमत देशहरुबाट धनवाणद रुपमा नेपाल 

प्रवेश भईरहेको छ। कोधभड–१९ संक्रमर् धतब्र भएका देशबाट आउनेलाई रोक लगाउने 

ववषयमा नेपालले कुनै तयारी गरेको छैन। बरु पयणटन बोडणले पूवण धनिाणररत नेपाल भ्रमर् 

रद्द नगनण पयणटनहरुलाई आव्हान गरररहेको छ। दशक्षर् कोररयाली सञ्चार माध्यमका 

अनसुार संसारका पचास देशहरु दशक्षर् कोररयालीहरुलाई तत्कालका लाधग प्रवेशमा रोक 

गराइएका छन।्  

त्यसैले वप्रभेन्सन ् ईज बेटर द्यान क्योर अथाणत रोग लाग्नभुन्दा अगावै सचेत र 

सतकण ता अपनाउनका लाधग सभामखु माफण त शजम्मेवारी धनकायहरु र नेपाल सरकारको 

ध्यानाकषणर् गराउाँदै उशचत कदम चाल्नको लाधग म हाददणक अनरुोि गदणछु, िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय योगेन्द्रराज संग्रौला, समय ४ धमनेट।  

माननीय योगेन्द्रराज संग्रौला (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, िेरै पटक मतृ्यलुाई शजतेर मतृ्यसुाँग पौठी जोरी खेलेर फेरी एक पटक मतृ्यसुाँग 

पौठी जोरी खेल्नका लाधग तयार भएर दृढ ईच्छाशशिका पयाणयी स्वाधभमानी देशका 

सम्मानीय प्रिानमन्री केपी शमाण ओली ज्यू आजै धरभवुन शशक्षर् अस्पतालमा दोस्रो 

पटक मगृौला प्रत्यारोपर् गनणका लाधग आज भनाण हुाँदै हनुहुनु्छ र बिुबार वहााँको 

शल्यवक्रया हुाँदैछ।  
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हामीलाई ववश्वास छ, हामी सबैको तफण बाट सभामखु महोदय फेरी पधन एक पटक 

वहााँको शशघ्र स्वास््य लाभको कामना गरौँ र पनुः एक पटक यो देशको लाधग फेरी पधन 

आफ्नो यारालाई अगाडी धनरन्तरता बढाईरहनको लाधग हामी सबैको तफण बाट शभुकामना 

व्यि गरौँ भने्न म सभामखु माफण त यो आफ्नो ववचार व्यि गनण चाहन्छु।  

त्यसै गरी वहजो मार नेकपाका अध्यक्ष पवुण प्रिानमन्री पषु्पकमल दाहालज्यू 

माधथ सभागहृमा दवु्यणवहार भयो। कधतपयलाई लाधगरहेको छ यो सधुनयोशजत हैन कता 

कता यो आकशष्मक जस्तो अथवा भावनामा आएर तरुुन्तै एउटा भएको जस्तो घटना 

भएको जस्तो लाधगरहेको हनुसक्छ मलाई त्यो लाग्दैन। यो घटना सधुनयोशजत हो, 

लोकतन्रमाधथ, गर्तन्रमाधथ प्रहार हो।  

केवल पषु्पकमल दाहाल नेकपाको अध्यक्षमाधथ मार भएको यो प्रहार होइन। 

त्यसो हनुाले म नेपालको संवविानले सबैलाई मौधलक अधिकार माफण त आफ्ना रानीधतक 

आस्थाहरु, आफ्ना ववचारहरु, आफ्ना जनुसकैु वकधसमका कुराहरु राख्न ेयो मौका ददइएको 

छ। यस्ता अराजकहरु, अराजनीधतहरुप्रती मेरो घोर जधतसकैु धनन्दा गरेपधन धनन्दा गने 

शब्द यहााँ नभएको यहााँ सभामखु माफण त जानकारी गराउन चाहन्छु।  

यसदेशख बाहेक मैले एउटा राख्न ेपने कुरा भखणरै भौशत्तक पूवणिार ववकास मन्री 

धनयूशि हनु ु भएको छ। म फेरी पधन फोखेलको बाटो हामी सबै जना आउाँछौँ मैले 

यसपाधल के देखेँ त भन्दा खेरी फवपणङ्गदेशख फाखेलसम्म आउनको लाधग हामी बाटोमा 

ववधभन्न मोडहरुमा हामी आउाँदा खेरी मैले जम्मा ११ वटा घरहरु अत्यन्तै जोशखममा मैले 

पाएाँ। जो टधनणङ्ग हुाँने धबशत्तकै त्यहााँ जनुसकैु बेला पधन गाधडहरु ठोवकन,े जनुसकैु बेला 

त्यहााँ घरमा हुाँने माधनसहरुलाई ठोवकने र दघुणटनामा पने त्यो ११ घरहरुका लाधग प्रदेश 

सरकारको तफण बाट के गरेर हनु्छ जधतसक्दो चााँडो मआुब्जा ददएर हनु्छ वक केवह गरेर 

हनु्छ वक हामीले के भन्दा खेरी एउटा कायणक्रम बनाउनलाई म सभामखु माफण त मन्री 

ज्यूलाई म आग्रह पधन गनण चाहन्छु।  
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यसदेशख बाहेक अको कुरो काठमाण्डौ उपत्यकाधभर अथवा देशका हाम्रो 

प्रदेशधभरका ववधभन्न शहरहरुमा दघुणटना ग्रस्त भएर ट्रावफक कायाणलयधभर बसेका 

मोटरसाईकल, गाडीहरु मेरो आफ्नो अनमुानमा मैले एउटा अध्ययन गरेको धथएाँ, कररब 

कररब मोटरसाईकल मारै एक लाख जस्तो के भनेदेशख हनु आउाँदो रहेछ। यस्तो 

व्यवाररसे अवस्थामा छ जसलाई के भन्दा खेरी एउटा आयस्रोत तथा एउटा राजस्वपधन 

हामी बनाउन सक्दछौँ।  

प्रदेश सरकारको तफण बाट केन्द्रीय सरकारसाँग संघीय सरकारसाँग के गनण सवकन्छ 

र कसरी राजस्व धलन सवकन्छ, संकलन गनण सवकन्छ त्यसको बारेमा पधन गाडी 

मोटरसाईकलको बारेमा पधन हामीले केवह कदम चाल्न ुउपयिु हनु्छ जस्तो लाग्दछ। 

अवहले यो कुराहरु राख्दै म ववदा हनु चाहन्छु, िन्यवाद, नमस्कार।  

माननीय सभामखु:- माननीय ररना गरुुङ्ग, समय ४ धमनेट।  

माननीय ररना गरुुङ्ग (राविय प्रजातन्र पाटी - संयिु)):- माननीय सभामखुज्यू, 

सबणप्रथम सम्मानीय प्रिानमन्री ज्यूको सफल शल्यवक्रया र शशघ्र स्वास््य लाभको कामना 

गनण चाहन्छु। सभामखुज्यू अवहले ववश्व नै कोरोना भाईरसबाट आतंवकत र प्रभाववत दबैु 

नै छ। यो कोरोना भाईरसप्रधत चाहीीँ भ्रम र सत्य आफ्नै ठाउाँमा होला तर सत्य भनेको 

के छ भने, चाईना, दशक्षर् कोररयामा मारै होइन ववधभन्न मलुकु तीन दजणनभन्दा ववधभन्न 

मलुकुमा चाहीीँ कोरोना भाईरस फैधलरहेको छ र ददनहूाँ ददन ती देशहरुबाट मतृकको 

संख्या बढीरहेको छ यो चाहीीँ सत्य नै हो र यो सत्यलाई हेरेर हाम्रो नेपालमा पधन कुन ै

पधन समयमा यो दघुणटना हनु सक्छ।  

ववश्व देशहरुले त कोरोना धभधरएपधछ त्यसको धनराकरर् गनण गाह्रो भईरहेको छ। 

हाम्रो देशमा कोरोना धभधरयो भने त्यसको अवस्था के होला। त्यसको लाधग बागमती 

प्रदेशले ववधभन्न ठाउाँहरुमा सरुवागढीदेशख धलएर हाम्रो ववधभन्न नाकाहरुमा स्वास््यकमी 
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टोली एउटा प्राववधिक सवहत खटाईयोस।् र वप्रभेन्सन ्ईज व्याटर द्यान क्योर भधनन्छ, 

त्यही भएर भोलीको ददनमा चाहीीँ कोरोना उपचार चाहीीँ कोरोना धछने वातावरर् 

नबनाईयोस।् भने्न चाहीीँ म प्रदेश सरकार साम ुचाहीीँ आग्रह गनण चाहन्छु। र सभामखु 

महोदय, अशस्त भरखरै समाचारहरु हेरर रहाँदा खेरी एउटा धभधडयो सावणजधनक भयो।  

भाईरल पधन भयो, धभधडयोमा हेदाण खेरी चाहीीँ एक जना मवहलामाधथ चाहीीँ प्रहरीले 

एउटा मवहला चसले चाहीीँ अवोि एउटा शशश ुपधन बोकेकी धथईन,् धत मवहलामाधथ एउटा 

प्रहरीले चाहीीँ धनमणमता पवुणक लविले प्रहार गरेको िकेलेको चाहीीँ दृष्यहरु मैले देखे 

धभधडयो पधन देखे ती धभधडयो चाहीीँ मैले परुा पधन मैले देख्न सवकएन। आङ नै धसररङ्ग 

भयो। त्यो घटना पधछको यथाथण के हो आफ्नो ठाउाँमा होला तर त्यो धभधडयो हेदाण खेरी 

चाहीीँ मानौ त्यो मवहला जघन्य अपरािी नै होला, तर एउटा मवहला त्यो पधन बच्चा 

बोकेको माधथ चाहीीँ प्रहरीले यस्तो वक्रयाकलाप यस्तो चाहीीँ घटना घटाउन पाउाँछ या 

पाउाँदैन।  

यस्तो प्रहार गनण पाउाँछ या पाउाँदैन। त्यही भएर सभामखु महोदय, म यो सभा 

माफण त नै ती मवहला बागमती प्रदेश की मवहला हनु।् ती घटना भनेको बागमती 

प्रदेशधभर भएको छ। भोलीको ददनमा चाहीीँ बागमती प्रदेशधभर यस्तो जघन्य अपराि नै 

भन्न चाहन्छु। प्रहरीद्वारा घटाईएको जघन्य अपराि त्यस्तो भालीको ददनमा नहोस ्भने्न 

कुरा मैले तपाईलाई ध्यानाकषणर् गराउाँदै धत प्रहरी माधथ धसघ्रभन्दा धसघ्र कारवाही होस ्

भने्न पधन आग्रह गनण चाहन्छु, माग गदणछु र सभामखु महोदय, हामीहरु यता बोली 

रहाँदाखेरी ववधभन्न ववषयमा बोल्छौँ, कवहले ववधभन्न वविेयकमाधथ छलफल हनु्छ, ववधभन्न 

सरकारका कायणप्रधतमाधथ वट्पर्ी हनु्छ, कवहले सरकारका पक्षमा पधन वट्पर्ी हनु्छ, 

कवहले सरकारको ववरोिमा वट्पर्ीहरु भईरहेको छ।  

यसको ववधभन्न समयमा लाईभ पधन प्रसारर् भएको हनु्छ। तर कवहले लाईभ 

प्रसारर् हनुे यो सभाबाट कवहले नहनुे भने्न कुरा अत्यन्तै दलुणभ घटना भएको त्यो भएर 



490 
 

यसको पछाडी पधन कुन ैसधुनयोशजत घटना चाहीीँ नहोस।् ववरोि हुाँदा खेरी लाईभ नहनु,े 

ववरोि नहुाँदा खेरी लाईभ हनुे यस्तो कुराहरु नहोस ्त्यसको लाधग चाहीीँ यो सभाबाट जधत 

पधन माननीयहरुले बोल्न ुहनु्छ हरेक कुराको चाहीीँ लाईभ प्रसारर् होस ्भने्न चाहीीँ माग 

गदै धबदा हनु चाहन्छु, नमस्कार।  

माननीय सभामखु:- माननीय सन्त बहादरु प्रजा, समय ४ धमनेट।  

माननीय सन्त बहादरु प्रजा (नेपाली कांग्रसे):- सभामखु महोदय, आज यस ववशेष 

समय माफण त सरुुमा त भखणरै लामो समय देशख हामीले भौधतक मन्रीज्यू खाली धथयो, 

त्यसको सिामा मखु्यमन्री ज्यूले सञ्चालन गरर रहन ुभएको धथयो। यस सदनले भौधतक 

मन्री हामीले भखणरै पाएका छौँ। वहााँलाई मेरो व्यशिगत तफण बाट हाददणक बिाई व्यि 

गनण चाहन्छु र आज हामी ववशेष समयको सन्दभणमा हामी छलफल गरररहाँदा मलाई 

अधलकधत खशड्कएको ववषय वा सरकारले यस सदनले ध्यान ददनपुने ववषय जस्तो मलाई 

लाग्छ। आज हामी झण्डै २ वषणको अन्तरालमा हामी बजेट सञ्चालन गरररहेका छौँ, 

सरकार सञ्चालन गरररहेका छौँ।  

समय पधन थोरै छ, अवहले हालसालै भखणरै गत साल पााँच करोडको बजेट ववशेष 

अनदुान माफण त रुपमा चाहीीँ सञ्चालन भएको धथयो। हालै अथणमन्रालयबाट ववशेष अनदुान 

र समपरुकको कोषबाट हालै ववतरर् बजेट ववधनयोजन भएको छ। यसमा 

अथणमन्रालयलाई म िन्यवाद पधन व्यि गनण चाहन्छु। र मैले त्यो कायणववधि ववतरर् 

गदै गदाण कायणववधि हेरेँ र केही स्थानीय तहका साथीहरुसाँग जन प्रधतधनधिहरुसाँग पधन 

मैले केवह आवाजहरु सनु।े  

र यसमा ववतरर् गदै गदाण खेरी हामीले तीस लाख पधन ववतरर् गरेको छौँ। एक 

करोडसम्म ववतरर् गररसकेको छौँ। यसलाई चाहीीँ सरकारले ध्यान नपयुाणएको हो की 

भने्न मैले महससु गरेको छु र कायणववधिमा ई-ववधडङ्ग परैु ठेक्का माफण त गनुण पने भने्न 
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खालको एउटा कायणववधि धनमाणर् गररएको रहेछ। यो उपभोिा सधमधतले पधन गनण सक्ने 

तीस लाख, पचास लाख बजेट हो र यसलाई उपभोिा सधमधत र जनतालाई पधन बशञ्चत 

गने गरी यो कायणववधि सञ्चालन भएको हो, जस्तो मैले महशसु गरेको छु र त्यसै खालको 

स्थानीय तहमा पधन जन गनुासो छ यसमा चाहीीँ मन्री पररषदको साथीहरु, मन्री 

ज्यूहरुले चाहीीँ क्याधबनेटलाई यो ववशेष ध्यान जाओस ् भन्न म यहााँबाट अनरुोि गनण 

चाहन्छु र िेरै पटक मैले यसै सदनबाट कुरा उठाईरहेको र सदन कवहले सत्ता कवहले 

प्रधतपक्ष त यो त भईनैहाल्छ र मेजर कुरा के हो भने यस मकवानपरु शजल्ला बागमती 

प्रदेशको राशक्सराङ्ग, कैलाश गाउाँपाधलका अधत नै ववकट क्षेर, ग्रामीर् क्षेर त्यहााँ बसोबास 

झण्डै ९० प्रधतशत तामाङ्ग र चेपाङ्ग बसोबास गछण र त्यहााँको समदुायहरु मकै, कोदो 

बालीमा आशश्रत छ र त्यसपधछ गााँजा पधन वैकशल्पक रुपमा लागाउन थाल्छ, वैकशल्पक 

क्षेरको वहसाबले र ददनहुाँ प्रहरीले गााँजाको भररयाको कारर्ले गदाण त्यहााँको जनताहरुलाई 

प्रहरीले चाहीीँ थनेु्न काम भएको छ।  

यताधतर सरकारको योजना बजेट बन्दा खेरी, बजेट धनमाणर् गदाण खेरी सरकारको 

त्यता ध्यान नपगेुको हो की ? त्यहााँ प्रधतपक्ष शजत्दै गदाण हो की ? त्यस्तो खालको पधन 

मलाई भान परेको छ। त्यता धतर सत्ता पक्ष प्रधत पक्ष नभईकन समग्र त्यहााँको जनता र 

त्यहााँको भगूोलको क्षेरको आिारमा ववकास धनमाणर् ववधनयोजन होस ् भने्न सरकारलाई 

अनरुोि गनण चाहन्छु।  

अशन्तममा मैले यो सवहत दईु पटक हनु्छ होला आदरर्ीय गहृमन्री ज्यू यहााँ 

हनुहुनु्छ। राक्सीराङ्ग गाउाँपाधलका वडा नं. ७ मा तीन जना चेपाङ्गहरु ववषाल ुच्याऊले 

गत आसारमा च्याऊबाट मतृ्य ु भएको धथयो। त्यसको राहात क्षधतपूती पाएको छैन। 

सी.डी.ओ. कायाणलयमा त्यो फाईल पगेुको छ। त्यता धतर सरकारको ध्यान जाओस ्भने्न 

यहााँबाट अनरुोि गदै ववदा हनु्छु, हवस ्िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय प्रमे बहादरु तामाङ, समय ४ धमनेट।  
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माननीय प्रमे बहादरु तामाङ (स्वतन्र):- सभामखु महोदय, घमण्ड र दम्भले दधमत 

मेरो देश कर, महङ्गी, भ्रष्टचार, दलाल, कधमशन, अन्याय र अत्याचारले आक्रान्त मेरो देश 

अवहले फेरी एक पटक यो कोरोना भाईरसद्वारा अत्यन्त आतवित भईरहेको छ। ज्वरोको 

औषिी नपाएर हमु्लाका हमु्लेली जनताहरु मरररहेको छ।  

एउटा धसटामोल नाम गरेको ट्यावलेट हमु्लामा पठाएर हमु्लेली जनताको जीवन 

रक्षा गनण नसक्ने सरकारले नेपाली जनताको रक्षा गलाण कोरोनाको भ्याशक्सन नै तयार 

गलाण भने्न कुरो नेपाली जनताले पत्याईरहेको छैन। त्यसो भएको कारर्ले गदाण म ववशेष 

गरी यो कोरोना भाईरस माफण त कोरोना भाईरसद्वारा यो तीन नं. प्रदेशका जनताहरुलाई 

चाहीीँ नछोओस,् छुन नददनको लाधग को कहााँ कसरी पखाणल बनेर बस्न ु पने हो, त्यो 

तयारी यो सरकारले गरोस ्भन्न चाहन्छु।  

रसवुागढी नाका जो शचनसाँग जोधडएको छ, त्यहााँबाट िेरै चाईधनजहरु यता नेपाल 

धतर आउने गछण त्यहााँ सामाशजक ववकास मन्रीज्यूको भ्रमर्ले राम्रो व्यवस्थापन भएको 

छ। अझ त्यसलाई व्यवशस्थत ढंगले हेल्थडेस्कहरु राखेर कमणचारीहरु थप गरेर अझ 

व्यवशस्थत गनण सक्यौँ भने त्यहााँबाट कोरोना धभधरएला भन्ठानु्न पदैन वकनभने यो 

सरकारबाट सबैभन्दा हेपेका, चेपेका, दधबएका रसवुाली जनता यो नेपाल कै जनताको 

रक्षाको धनधमत्त कोरोना भाईरसलाई यता धछनण नददएर पखाणल बनेर बस्न तयार छ। 

त्यशत्त वहम्मत छ रसवुाली जनतामा त्यस्को लाधग माननीय मन्री ज्यूको चाहीीँ अधलकधत 

सहयोगको आवश्यकता पछण।  

यो कोरोना भाईरस यो ववधभन्न िामहरुमा लागोस,् भ्रष्ट िाममा लागोस,् तकण  तस्कर 

िाममा लागोस,् कधमशन खोरी िाममा लागोस,्दलाल िाममा लागोस ्तर उत्तरगया िाममा 

नलागोस।् वकनभने यो राज्यबाट हेवपएको शजल्लाले हो। यहााँका जनताले अझै पधन 

व्यवशस्थत खानेपानी खान पाईरहेको छैन। अझै पधन वकसानको खेतहरु सवुकरहेको छ। 

अझ पधन सडकहरु ठाउाँ ठाउाँमा पधुगसकेको छैन। सनुेको छु यवह प्रदेशको १२ ओटा 
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शजल्लामा त चार पटक वपच हनु्छ रे एउटै सडक हाम्रो मा त जनताले मोटर चड्ने, 

साईकल चड्ने बाटो पधन छैन।  

भ्याशक्सन यो कोरोनासाँग लड्न े क्षमता त कहााँ हनु ु त्यसरी ववधभन्न खालको 

िाममा जाओस ्तर म अनरुोि गछुण माननीय मन्री ज्यूलाई, यो उत्तर गया िाममा अथवा 

रसवुामा चाहीीँ नपठाईयोस ्भने्न मेरो अनरुोि। यसको लाधग के के गनुण पनेहो केवह पधन 

कसरु बााँकी नराशखकन गनुणस ्अरु के के गनुणपछण त्यसको लाधग हामी रसवुाली गनण तयार 

छौँ। त्यसैगरी यो दईु धतन वटा कुराहर जो यस्तो खालको पवुाणहग्रह छ, प्रदेशशक सरकार 

यस्तो खालको संकृर्ता छ, िेरै वटा बजेट गएका छन,् बजेटहरु गएका िेरै वटा चाहीीँ 

टेण्डर भएका छन ्तर जहााँ जहााँ सोझा मान्छेहरु, धसिा मान्छेहरु अधलकधत घसु लेना 

देना गनण नजाने्न मान्छेहरु बसेको ठाउाँको बजेटहरु अवहलेसम्म टेण्डर भएको छैन।  

म माननीय आदरर्ीय सभामखु माफण त माननीय भौधतक पूवाणिार मन्री ज्यूलाई 

अनरुोि गनण चाहन्छु, यो रोङ्गा, गोल्जङु्ग, सोम्दाङ सडक अवहलेसम्म टेण्डर भएको छैन। 

एकै पटक गएको बजेटमा दईु चोटी टेण्डर भईसक्यो, यसमा ध्यान जाओस ् त्यसैगरी 

पयणटन मन्री ज्यूलाई पधन अनरुोि गछुण सातदोबाटो, ठूलो गाउाँ, डााँडा गाउाँ, करु म¥याङ्ग, 

धतरु, गोगने हाकु हुाँदै गत्लाङ्ग जोड्ने सडकको पैसा कहााँ गयो थाहा छैन।  

जहााँ सोध्न गयो थाहा छैन यदद यो कसैले चोरेको हो भने त्यो चोरलाई कारवाही 

होस।् होईन भने खोजेर त्यहााँको जनतालाई ददईयोस ् र सभामखु महोदय सरकारका 

ववकासे मन्रालयबाट फेरी पधन योजना बााँडीदै छ रे हल्ला सनुेको यदी यो हल्ला मार 

होईन भने अररङ्गालहरुले मार नपाओस,् माहरुीले पधन यो ववकास पाओस ् वकनभन े

माहरुीले मह तयार गछण, िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय ददपेन्द्र शे्रष्ठ, समय ४ धमनेट।  

माननीय ददपेन्द्र शे्रष्ठ (नपेाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, सबणप्रथम म मगृौला 

प्रत्यारोपनमा स्वास््य लाभ गरररहन ु भएका सम्माननीय प्रिानमन्री ज्यूको स्वास््य 

लाभको कामना गदणछु।  



494 
 

वास्तवमा अवहले राजिानीधतर िेरै ठूलो सन्नाटा छाएको छ। मलुकुकै सञ्चार 

मन्री गोललु बास्कोटा सरकारका प्रविाले सेक्यरुरटी वप्रशन्टङ्ग प्रसेमा गररएको भ्रष्टाचारमा 

गररएको धडधलङ्गको सम्बन्िमा आज हप्तौँ ददन भईसक्दा खेरी पधन त्यो कुरा वकन गपुचपु 

भईरहेको छ। 

सम्माननीय प्रिानमन्री ज्यूले यो होईन वहााँले गरेको होईन यो भ्रम रहेछ, अकैको 

टेप हो भनेर एउटा चाहीीँ धनयम क्राईटेरीया र आफुले नै िामी र झााँक्री बनेको घटना 

क्रमलाई अवहले यधतखेर राजिानीमा व्यापक चचाण पाएको छ र यो अतन्त गम्भीर घटना 

सरकारी स्तरबाट सरकार कै प्रविाले गररएको एउटा भ्रष्टाचारको संलग्नतामा देशखएको 

एउटा ओपन प्रमार् सवहत आएको घटनालाई सरकारले अझसम्म पधन कारवाहीको 

प्रवक्रयामा ल्याउन सकेको छैन र यसको म सम्मानीय सभामखु माफण त ध्यानाकषणर् 

गराउन चाहन्छु।  

आज मलुकु ववश्वभरी नोभेल कोरोना भाईरसको संक्रमर् फैधलदो छ र झण्डै ४६ 

वटा देशहरुमा यसको संक्रमर् धतव्र गतीमा अगाडी आउाँदै छ र अवहले ववश्व स्वास््य 

संगठनले पधन नपेाल पधन धतव्र जोशखममा परेको छ भने्न कुराको संकेत गररसकेको 

अवस्थामा आज हेने हो भने सरकारी स्तरबाट कुनै पधन यसको सरुक्षात्मक प्रववधिहरु र 

त्यो भाईरसलाई पररक्षर् गने अत्यिधुनक प्रववधिहरु कुनै पधन तयारी गररएको अभाससम्म 

ददइएको छैन र यो गशम्भर ववषय हो र यसमा सरकारको ध्यानाकषणर् पधन म गराउन 

चाहन्छु।  

म अको ववषयमा संशक्षप्त िारर् राख्छु, सरकारले, प्रदेश सरकारले, स्थानीय 

सरकारले र संघीय सरकारले साँिैभरी सावणजधनक जग्गालाई संरक्षर् गने भने्न आफ्नो 

अधभव्यशि ववचारहरु त राख्दै आईरहेको छ, कररब कररब दईु वषण पगु्न लाधगसक्यो 

त्यता धतर दत्त शचत्त भएर लागेको त छैन तर केही समय अगाडी भधूम सिुार मन्री पद्मा 

अयाणलज्यूले एउटा नाटक मञ्चन गनुण भयो र काम त राम्रो थालनी गनुण भएको धथयो तर 
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अवहले त्यो नाटकको रुपमा पररवतणन भएको आवास आम नेपाली जनताले गनण थालेका 

छन।् वहााँले काठमाण्डौँ क्षेर नं. १ अन्तरणगत दश नं. वडा भवनमा पााँच रोपनी बाह्र 

आना जग्गा रहेको ठाउाँमा वहााँले नेपालका सरकारको जग्गा भनेर चार रोपनी भनरे 

साईन बोडण लगाउन ुभएको धथयो त्यो १ रोपनी १२ आना जग्गा कहााँ गयो मन्री, प्रश्न 

गनण चाहन्छु माननीय सभामखु माफण त। 

त्यस्तै आलोक नगरमा सर रोपनी जग्गा सावणजधनक जग्गामा वहााँले दश रोपनी 

जग्गा सावणजधनक भनेर नपेाल सरकारको भनेर टानुण भयो त्यो जग्गा सात रोपनी जग्गा 

कहााँ गयो म मन्रीज्यूलाई प्रश्न गनण चाहन्छु र त्यशत्तमार होइन अनाम नगरमा जहााँ 

सावणजधनक जग्गा भनेर पावकण ङ्ग भईरहको नौँ नं. वकत्ताको जग्गामा वहााँले चाहीीँ साईनबोडण 

लगाउन ु भयो नेपाल सरकारको भनेर तर त्यसैको छेऊमा चाहीीँ अशक्सडेण्टल स्कुलले 

हडपेको दश नं. वकत्तामा रहेको सावणजधनक जग्गामा चाहीीँ जहााँ अधत नै अधतक्रमर् गरेको 

ठाउाँ धथयो, त्यहााँ चाहीीँ अवहले पधन साईनबोडण लगाउन ुभएको छैन तर त्यधत बला मन्री 

ज्यूले प्रधतबद्धता लगाउन ु भएको धथयो, यहााँ म चााँडै लगाउाँछु भनेर वास्तवमा मलाई 

अवहले आम क्षेर नं. १ बासीले यो चाहीीँ मन्रीज्यूले फोटो शखच्न र प्रचारात्मकको रुपले 

आउनको लाधग गररएको आवास भएको छ, अनभुतूी गरेको छन।्  

त्यस कारर् म सम्मानीत सभा माफण त अवगत गराउन चाहन्छु। यो सावणजधनक 

जग्गा संरक्षर् गने अधभयानमा दत्त शचत्त भएर प्रदेश सरकार पधन लाग्न ुजरुरी छ भन्दै 

आफ्नो संशक्षप्त िारर्ा राख्दै ववदा हनु्छु। िन्यवाद, नमस्ते।  

माननीय सभामखु:- माननीय ववजया शे्रष्ठ केसी, समय ४ धमनेट।  

माननीय ववजया शे्रष्ठ केसी (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखुज्यू, सबैभन्दा 

पवहला सम्मानीय प्रिानमन्री ज्यूको शल्यवक्रया सफल होस,् वहााँलाई ददघण जीवन धमलोस ्

यवह ईश्वरसाँग प्रथणना गनण चाहन्छु। सभामखु ज्यू अशस्त शधनबार राजिानीको सभागहृमा 
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भव्य प्रोग्राम भईरहेको बेलामा जमु्लाको एउटा यवुाले सबैभन्दा शशिशाली नेतालाई 

लशक्ष्यत गरेर जतु्ता प्रहार गरेको खबर छ्यापछ्याप्ती छ।  

यो अत्यन्त दखुद खबर हो र यसको अनसुन्िान अवश्य हनुेछ के, वकन, कसरी 

भनेर अनसुन्िान अवश्य हनुेछ र सरकारले त्यस यवुालाई हदैसम्मको सजाय पधन देला 

तर प्रश्न अको छ, सभामखुज्यू वकन आज नेपाली यवुाहरु नेपाली कायणकताणहरु आफ्नो 

नेतप्रधत आफ्नो वप्रय यधत शशिशाली नेताहरुप्रधत यधत आक्रोधसत धनरासा वकन छन ्? यो 

प्रश्नको जवाफ ईधतहासले खोज्नेछ यस तफण  हामीसबैको ध्यान जान जरुरी छ। अको 

कुरा यस प्रदेशमा मन्री मण्डलले परु्णता पाएको भधनएको छ तर हामीले हजारौँ पटक 

कराउाँदा पधन एक जना मवहला मन्रीलाई यहााँ राशखएको छैन।  

यो संवविानको ठाडो उल्लङ्घन हो। संवविानको ममण ववपररतको कायण हो। 

सभामखु ज्यू यो पधन दखुद् हो र यसको जवाफ पधन ईधतहासले खोज्नेछ यसमा पधन 

ववचार गररयोस।् सभामखुज्यू, अबको नेपालको प्रिानमन्री, मखु्यमन्रीहरु वातावरर् 

संरक्षर्को पषृ्ठभधूम ददगो ववकासको अथणतन्र बझु्ने र कायाणन्वयन गनण सक्ने मवहला 

हनुपुछण भने्न अवहलेको माग छ। अवहलेको पररशस्थतीको माग छ।  

तब मारै संवविानको ममणलाई न्याय हनुेछ र अवहले आएको राजनीधतक 

उपलब्िीहरुको प्रमखु योगदानकताण मवहलाप्रधत न्याय हनुेछ भने्न अवहले यो समयको माग 

हो। सभामखुज्यू, ववश्वव्यापी रुपमा फैधलएको कोरोना भाईरसको कारर्ले नपेालमा पधन 

नेपालको सरकारले धभशजट नेपाल २०२० लाई अवहले स्थगन गररसकेको कुरा 

साकारात्मक छ र यसको लाधग नेपाल सरकार िन्यवादको पार छ तर यसको साथै 

धभशजट नेपाल २०२० मा अवहलेसम्म भएका उपलशब्िहरु के के गयो खचण वववरर्हरु 

पारदशी रुपले जनताले पाउन ु पछण भने्न मेरो माग राख्दै धबदा हनु्छु िन्यवाद, जय 

नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय पकुार महजणन, समय ४ धमनेट।  
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माननीय पकुार महजणन (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोयद, म यस सभामा 

सभामखु माफण त केन्द्रीय सरकारको ध्यानाकषणर् गनण चाहन्छु। हनु त यो ववषयमा 

पूवणविा माननीयज्यूले पधन भधनसक्न ुभएको छ म वहााँलाई सम्मान व्यि गनण चाहन्छु। 

अवहले माता धतथण जग्गा प्रकरर् एउटा तातो बहसको ववषय बनेको छ।  

वक परापवुण कालदेशख माता धतथणमा काम गदै आएको वकसानहरुको कररब चार 

हजार रोपनी जग्गा २०२१ सालमा नापी हुाँदा वकसानको मोही महलमा मोही जधनयो र 

मोही तीन कारर्बाट जधनन सक्छ। एउटा वफल्ड बकुमा नाम हनु ु पयो, दोस्रो जग्गा 

पजुाण हनुपुयो, तेस्रो दईु नं. अनसूुचीमा नाम हनुपुयो। ती तीनै वटाका बाबजतु मोही 

महलमा मोही जोधडयो। २०२६ सालमा सरकारले दे्वि स्वाधमत्व अन्त्य गने भन्ने नाममा 

वक वकसानहरुको नाममा जग्गा ल्याईददयो। त्यो धनर्णय २०२६ साल ६ को मवहना १३ 

गते भएको छ।  

तर कुरा आउाँछ १७३ रोपनी जग्गा त्यो बेलामा मोहीको नाममा आउन 

सवकएन। कारर् के ववववि कारर् प्राववधिक कारर्ले वक नाबालक, कोही ववदेशी गएको 

र नाता प्रमाशर्तका ववधभन्न कारर्ले गदाण खेरी त्यो १७३ रोपनी जग्गा मोहीहरुले आफ्नो 

नाममा धलन सकेन र त्यही ववषय आज तातो बहस बनेको छ र २०२६ साल पधछ 

२०३९ सालमा पटक पटक मोहीहरुले ताकेता गदाण खेरी पधन आफ्नो नाममा ल्याउन 

सवकएन र २०४६ सालमा धमधसल नं. २२१ मा धनर्णय भएको भनेर त्यो जग्गा 

दरवारको नाममा फेरी वफताण गररयो तर ववडम्बना के छ भने त्यो जनु २२१ धमधसल नं. 

को धनर्णय भधनएको छ, त्यो धनर्णय मै आज उपलब्ि हनु सकेको छैन पाउन सकेको 

छैन।  

कसैलाई थाहा छैन यो २२१ धमधसल नं. कहााँ छ भनेर। त्यसैले आिारमा 

दरवारको नाममा लधगएको छ त्यसपधछ २०४६ साल पधछ ववरेन्द्रको नाममा र 

ववरेन्द्रभन्दा पधछ ज्ञानेन्द्रको नाममा लधगयो र २०६४ सालमा त्यहीीँ जग्गालाई ट्रष्टको 
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नाममा धलयो। ट्रष्टको नाममा लधगयो अवहले बहसको ववषय भनेको नै ट्रष्टको नाममा 

हो। हनु त ट्रष्टको नामको जग्गा मोहीको नाममा धलन पाउाँदैन त्यो एउटा आफ्नो 

ठाउाँमा छ।  

तर मोहीको नाम हुाँदा हुाँदै अवहले पधन मोही महलमा मोहीको नाम यथावत छ 

तर ट्रष्टको नाममा कसरी गयो भन्ने एउटा प्रश्न शचन्ह पधन खडा भएको छ र आज 

त्यसपधछ ववधभन्न आयोगहरु बने र मोहीलाई जग्गा उपलब्ि गराउन ुपछण भने्न वहसाबले 

आयोग बनेर आयोगको सशचब र भधूम सिुारले पधन सरकारलाई त्यही सझुाब ददईयो वक 

मोहीको नाममा लान ुपछण भने्न सझुाब ददइयो।  

पधछ आएर भिराईको सरकारले त्यही सझुाबको आिारमा मोहीको नाममा जग्गा 

नामसारी गररददएको अवस्था हो। र आज के भने ववडम्बना के छ भने अन्य 

कुराहरुलाई, अन्य ववषयहरुलाई एकाधतर पन्छाउनको लाधग छायामा पानणको लाधग आज 

यो जनु माता धतथण जग्गा प्रकरर् अगाडी साररएको छ, त्यो प्रधत घोर खेद व्यि गनण 

चाहन्छु, िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय धबजलुा बमाण रार्ा, समय ४ धमनेट।  

माननीय धबजलुा बमाण रार्ा (नेपाली कागं्रसे ):- माननीय सभामखु महोदय, प्रदेश 

नं. ३ रसवुागढी नाका र धसन्िपुाल्चोक जो चाइनासाँग जोधडएको छ र चाईनामा चाहीीँ 

कोरोना भाईरसले एकदमै प्रभाववत भने्न जनु कुराहरु आईरहेको छ नेपाल अथवा ३ नं. 

प्रदेश पधन यसबाट अछुतो रहने अवस्था छैन। त्यसैले हाम्रा तफण बाट हामी आग्रह गनण 

चाहन्छौँ यसको उच्च सतकण ता अथवा सरुक्षा प्रदेश सरकारले नै अपनाउन ुपदणछ अथवा 

यो देशको सरकारले अपनाउन ुपदणछ भनेर हामी यो मञ्चबाट आग्रह गनण चाहन्छौँ र अको 

कुरा कुनै पधन देशको आधथणक समदृ्धी त्यधतबेला सम्पन्न हनु्छ जधत बेला त्यो देशका 

सम्पूर्ण नागररकहरु सरुशक्षत अथवा आफूलाई चाहीीँ सरुशक्षत महशसु गरेर सकुुनको धनन्द्रा 

पाएका हनु्छन।्  
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तर आज हामीले वहजो एउटा धभधडयो भाईरल भएको देख्छौँ, एउटा मवहलामाधथ 

पधुलस प्रशासनले जगन्य अपराि गरररहेको। हामीले त्यो चाईनालाई धबधसणसकेका छौँ 

जहााँ अपराि वहजो भएको धथयो कम्यधुनष्ट सरकारको नाममा हामी चाहीीँ पूववण जमणनीलाई 

धबधसणसकेका छौँ हामीले चाहीीँ अरु अरु कम्यधुनष्ट मलुकुहरुलाई धबसीसकेका छौँ एउटा 

ईधतहास बनाई सकेका छौँ तर बार बार यो देशको सरकार वकन धनमणमता पवुणक कवहले 

परकारलाई भौशत्तक कारवाही गदै अगाडी आउाँछ,कवहले चाहीीँ एउटा मवहलालाई 

दरुव्यवहार गदै अगाडी आउाँछ, कवहले एउटा यारलुाई हवाई मागणमा चाहीीँ जनु 

दरुव्यवहार गरेर चाहीीँ लधगन्छ पधुलस प्रशासनमा यस्ता दृष्टान्तहरु वकन दोहोररन्छन ्?  

वतणमान वकन बनाईन्छ यो कम्यधुनष्ट बधनसकेको कम्यधुनष्टलाई हामी यो 

सरकारलाई प्रश्न गनण चाहान्छौँ र आज हामीले भनु्नपदाण एउटा बच्चा हामीले ववश्वलाई हेनुण 

पदाण अरु अरु देशमा ववकधसत मलुमुा एउटा बच्चाको कधत िेरै अधिकार हनु्छ, तर 

काखमा एउटा बच्चा धलइरहेको मवहलालाई यसरी एउटा ईन्स्पेक्टरले धनमणमता पूवणक 

प्रस्ततु हुाँदा बच्चाको मनमा कधत आिात पगु्यो होला ? उसको यो सरकार यो पधुलस 

प्रशासनप्रधत कस्तो दृवष्टकोर् बन्यो होला ?  

त्यसैले हामी यस मञ्च, यस सभाबाट आग्रह गनण चाहन्छौँ र त्यहााँ धनष्पक्ष 

छानववनहोस ् र त्यो बालकको अधिकारको सरुक्षा गररयोस ् मवहला दददी बवहनीको जनु 

अधिकारको सरुक्षा गररयोस ् र पधुलस प्रशासनको यदद गल्ती छ भने सशि कारवाही 

गररयोस ्भनेर यहााँबाट हामील माग गनण चाहन्छौँ। र अको ववषय मैले अिरैु छोडेको 

धथएाँ, बास्कोटा प्रकरर् जहााँ धभधडयो क्याररकेचरको कुरा धथयो, नभन्दै प्रिानमन्री ज्यूले 

धभधडयो क्याररकेचर पधन हनु सक्छ ? वहााँको आवाज हनु सक्छ ? भनेर कुरा बावहर 

आएको छ, फेरी पधन अपरािीलाई उन्मिुी ददने कोधसस यो सरकार गदै छ।  

त्यसैले यो प्रपञ्च र नाटक फेरी पधन रशचदै छ, यदद यस्तो हनु्छ भने फेरी पधन 

हामी प्रधतपक्षको तफण बाट आग्रह गनण चाहन्छौँ। चाहे भ्रष्टचारी लाल झण्डामनुी होस ्चाहे 
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चारतारे झण्डामनुी होस,् चाहे एकतारे झण्डामधुन होस।् त्यसलाई नेपालको चन्द्र सूयण 

अंवकत झण्डामनुी नै ल्याएर कारवाही गनुणपछण। यो सबै नेपालीको माग भनेर हामी 

यहााँबाट भनेर भन्न चाहन्छौँ। कसैलाई राजनीधत प्रधतशोिको आिारमा काखमा राशखने 

कसैलाई पाखा गनुण हुाँदैन भन्छौँ। यहााँ अवहले एकजना सांसदज्यूले फेरी पधन नतेालाई 

बचाउने कुरा गनुणभयो र यसरी तपाईले नेतालाई बचाउन,ु जतु्ता हानेको कुरा बचाउन ु

भनेको तपाईले फसाउन ुहो।  

यदद तपाईले वहजो गरेको प्रधतबद्धतामा खेधतमा झटुको नारामा अन्न फलेन हामी 

भोका छौँ भने त्यो प्रधतववम्व हो। त्यसैले हामीले त्यो मागणमा वहाँड्न ुहनु्न। सही मागणमा 

वहाँड्न ु पछण भने्न एउटा बाटो पधन देखाएको हो। जााँदा जााँदै नेपाली कााँग्रसे प्रधतपक्ष 

कवहल्यै पधन मतृ्य ु रोजेर सखु चाहदैन त्यसैले यो देशमा जस्तो सकैु प्रवृवद्ध भएपधन 

जस्तोसकैु झटुा नारा लगाएर यहााँ आएको सरकार भएपधन अवहले केपी हाम्रा प्रिानमन्री 

सम्माननीय प्रिानमन्री हशस्पटलमा भनाण हुाँदै हनुहुनु्छ भनेपधछ वहााँको धसघ्र स्वास््य 

लाभको कामना गछौँ र वहााँको उत्तर उत्तर आउने ददनमा अझ प्रगधत होस ्हामी कामना 

गनण चाहन्छौँ र वहााँले जस्तो व्यवहार गरेपधन अथवा वहााँका झठुा नाराहरु सत्यमा 

पररर्त नभए तापधन यो कामना गदै म यहााँबाट धबदा हनु्छु हवस ्िन्यवाद, जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय शोभा शाक्य, समय ४ धमनेट।  

माननीय शोभा शाक्य (वववेकशशल साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

सबणप्रथम हाम्रो देशका सम्मानीय प्रिानमन्री धबरामी हनुहुनु्छ। वहााँको वकड्नी फेने 

धसलधसलमा हशस्पटल भनाण हुाँदैछ र वकड्नी फेने पधन सनुेका छौँ। त्यसको लाधग म 

सबणप्रथम वहााँको धसघ्र स्वास््य लाभको कामना गदणछु।  

साथै वकड्नीको धबषयमा हाम्रो नेपालमा एउटा धनयम छ, आफ्नै पररवारले ददनपुछण, 

अरुले ददन धमल्दैन। त्यो धनयम वहााँको कहााँसम्म पालना भएको छ, म यो प्रश्न राख्न 
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चाहन्छु। वकनभने जनताहरु वकड्नीको प्रोभलमले िेरै धबरामी भएर वकड्नी फेनण नपाएर 

धबरामी भएर जनताहरु बधसरहेको अबस्था छ।  

तर हाम्रो नेपालमा भएको धनयमलाई प्रिानमन्रीदेशख धलएर सबैलाई समानहोस ्

भन्न चाहन्छु। यो समान गनणको लाधग पधन म सभामखु माफण त ध्यानाकषणर् गनण चाहन्छु। 

सभामखु महोदय, हाम्रो लधलतपरुमा सशम्मक महादान पवण भएको धथयो, चौि र पन्र दईु 

ददन। त्यस कायणक्रममा काठमाण्डौ, वकधतणपरुदेशख चोभारसम्म धलएर सबै देव 

देवताहरुलाई त्यहााँ ल्याएर एक सय सािी ओटा देव देवताहरुलाई ल्याएर त्यहााँ सशम्मक 

महादान पवण हनु्छ।  

त्यहााँ चाहीीँ हरेक पााँच वषणमा एक चोटी हनु्छ। त्यो सशम्मक महादान पवण नाग 

बाहालको वहरान्यवनण महाभ्याल गोल्डेन टेम्पलले भव्यताका साथ सम्पन्न गरेको छ 

त्यसलाई म हाददणक शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु। सभामखु महोदय, हाम्रो लधलतपरुमा 

मंगल बजारबाट ग्वाखो जाने बाटो, सौगलबाट थैना जाने बाटो पानी पयो भने त्यहााँ िान 

रो्न धमल्छ,घाम लाग्यो भने त्यहााँ िलुोले बसीनसक्न ुअवस्था छ। त्यहााँका जनताहरुले 

बीच बीचमा साईन बोडण राखेर यो २०२० को समयमा यो बाटो कसले बनाउने यो 

बाटोमा ध्यानाकषणर् जाओस ् भनेर बीच बीचमा बन्द गरेर राशखरहेको पधन िेरै 

भईसक्यो।  

बैशाखमा मधछन्द्रनाथ ताने्न बेलामा बाटो बनाईयो जेठमा बाटो धबगाररयो। 

अवहलेसम्म बनाएको अवस्था छैन त्यस कारर् त्यो बाटो कसले बनाउने कसले हो ? यो 

प्रश्न राख्न चाहन्छु। हामी त्यहीीँबाट वहाँधडरहन ु पछण हामीलाई सरकारको ध्यान कवहले 

जाने भनेर सोधिरहन ु हनु्छ। त्यस कारर् यो सरकारको ध्यान जाओस ्भन्न चाहन्छु। 

सभामखु महोदय, हामीले गोकुल बास्कोटाको ७० करोड भ्रष्टाचारको ववषयमा िेरै सनु्यौँ 

तर राशजनामा ददए पगु्छ ? सरकारको कारवाही हुाँदैन ? सरकारको कारवाही भएर उच्च 

अदालतबाट धनर्णयहोस ्यसको लाधग पधन सबणसािारर्लाई जस्तै काम कारवाही होस ्भनेर 

म ववनम्र आग्रह गदै सभामखु माफण त ध्यानाकषणर् गराउन चाहन्छु।  
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सभामखु महोदय, पधछल्लो समय चीनको वहुानबाट फैधलएको कोरोना भाईरस 

अवहले संसार भरर आक्रान्तको रुपमा फैधलएको छ। यो कोरोना भाईरस आउनभुन्दा 

पवहला हाम्रो नेपालमा हाम्रो यो ३ नं. प्रदेशमा हामी कसरी बच्छौँ ? चीनमा त दश 

ददनमा हशस्पटल बनाएर धबरामीलाई राख्न ेठाउाँ बनाउन तर हाम्रो नेपाल असम्भव छ। 

त्यस कारर् हाम्रो मन्रीज्यूले प्रदेश तीनमा पधन ध्यानाकषणर् गररयोस ्भने्न आफ्नो भनाई 

राख्दै मेरो भनाई यहीीँ अन्त्य गनण चाहन्छु। हाम्रो देशको जय होस,् हामी सबैको जय 

होस।्  

माननीय सभामखु:- माननीय नरोत्तम वैद्य, समय ४ धमनेट।  

माननीय नरोत्तम वैद्य (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, सभामखु महोदय 

माफण त मलाई लागेको कुरा टु दी ्वाईन्ट राख्न चाहन्छु। यो िेरै साथीहरुले, हाम्रो िेरै 

माननीय ज्यूहरुले िेरै वकधसमबाट, िेरै कोर्बाट आफ्नो कुराहरु राखेको देशखन्छ। 

त्यसलाई कान भएको सरकार भए सनु्छ।मखु भएको भए चाहीीँ समयमा जवाफ ददन्छ। 

अब मलाई लागेको कुरा चाहीीँ के भने दईु, तीन ओटा कुरा टु दी ्वाईन्ट गने 

धसलधसलामा चाहीीँ म अधलकधत पथृक कुरा गछुण।  

नेपालको संवविानमा कायणकारीर्ी पदको चौबीसै घण्टा कायणकारीर्ी पदको 

अविारर्को कल्पना गरेको छ। एक धमनेट पधन कायणकारीर्ी पदको खाली नहोस ्भने्न 

कलपना गरेको छ, नेपालको संवविानमा। अवहले प्रिानमन्री ज्यू औषिी उपचार गनण 

जााँदै हनुहुनु्छ, वकड्नी फेनण जााँदै हनुहुनु्छ, वकड्नी फेदाण खेरी वहााँ चाहीीँ बेहोस ् गरेर 

अपरेशन गनुणपछण। अब कधत ददन अस्पतालमा बस्नपुछण।  

अधन नेपालको संवविान त्यो नेपालमा हुाँदा हुाँदै अस्पतालमा हुाँदा हुाँदै कायणवाहक 

प्रिानमन्री ददनसक्ने प्रधभजन छैन। नेपालको संवविानमा छैन, अब यो के भने धबरामी 

भएको वपररयडमा संकटकाल लाग ुगनुण पयो भने कसले गने ? यो धबषयमा सरकारको 
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ध्यान गएको छ वक छैन ? यहााँ के भने यो मलाई लागेको के भने यो कायणकारीर्ीको 

एक धमनेट पधन त्यो खाली नहोस ् भने्न कल्पना चाहीीँ नेपालको संवविानमा गरेको 

देशखन्छ।  

तर प्रिानमन्री औषिी गनण जााँदै हनुहुनु्छ। यो बीचमा संकटकाल लागाउन ुपयो 

यो बीचमा केही गनुण पयो भने कसले गने ? त्यसैले यो ववषयमा सबैको ध्यान गएको छ 

वक छैन भने्न एउटा कुरा। दोस्रो कुरा अवहले बजारमा छताछुल्ला आईरहेको कुरा चाहीीँ 

नेपालको संवविान संसोिन गने। एउटा के भने एउटा व्यशि एउटा सांसदलाई 

प्रिानमन्री बनाउनको लाधग संवविान संसोिन गने।  

अधन संवविान संसोिन गने नपाउनेले के पायो बोकै्र समेत चपायो। यसरी ख्याल 

ठिा गनण पाईन्छ ? नपेालको संवविानको बारेमा एउटा व्यशिलाई सांसद बनाउन एउटा 

व्यशि प्रिानमन्री बनाउनको लाधग यसरी ख्याल यसरी ख्याल ठिा गनण पाईन्छ ? 

त्यसैले मेरो आग्रह के भने नपाउनेले के पायो बोकै्र समेत चपायो यो संवविानलाई यधत 

बज्काना खेल खेधलरहेको देशखन्छ।  

अब रािपधतलाई कायणवाहक ददन पाउने अधन यो अपर हाउसमा रािपधतले 

मनोधनत गने सांसदहरु पगेुन त्यसमा थ्ने अधन यस्तो बज्काना कुराहरु गरररहेको छ। 

यसमा सबैको ध्यान जान जरुरी छ। मेरो आग्रह यसमा ध्यान जान जरुरी छ। अब यो 

सााँशच्चकै संवविान नै संशोिन गने हो भने त्यसको प्रवक्रया छ। त्यसको केभने एउटा 

सरकारले गने हो यो संवविान संसोिन गने कुरा यो पाटीले गने होइन।  

तर यधत संवविान नै संशोिन गने हो भने संवविान संशोिन यो िमण सापेक्षताको 

लाधग गने वक? अधन यो वहन्द ुिमण सापेक्ष बनाउनको लाधग गने वक यो संवविान नै गने 

हो भने अधन चाहीीँ के भन ेयो संघीयता के भने अवहले हामीलाई संघीयताले काम गरेको 

छ वक छैन। त्यो ववषयमा मलु्यािन गरेर यो संवविान के भने यो संघीयता पधन दठक छ 

वक छैन। यो ववषयमा पधन मलु्यािन गने हो भन ेजनमत संग्रहमा जाने वक नजाने ? 
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अधन के भने यो िमण सापेक्षता बनाउनको लाधग संवविान संसोिन गने शशलशशलमा 

जनमत संग्रहमा जाने वक नजाने ? त्यसैले अवहले के भने यदद आवश्यकता हो भने मेरो 

भनाई के भने आवश्यकता हो भने यो िमण सापके्षताको कुरा पधन वहन्द ुिमण सापेक्षताको 

कुरा पधन यो संघीयता पधन के भने संवविान सभाले ल्याएको होइन।  

पनुः स्थावपत संसदमा चाहीीँ ल्याएको। संवविान सभामा नगईकन के भने शशिले 

पेलेर ल्याएको। त्यसैले यो ववषयमा के भने जनमत संग्रहमा जान ुपछण वक यो ववषयमा 

संवविान संसोिनमा जान ु पछण वक तर एउटा व्यशिलाई प्रिानमन्री बनाउनको लाधग 

संवविान संशोिन गने धतर गएको कुरा चाहीीँ यो मनाधसप लागेन मलाई लागेको कुरा 

चाहीीँ टु दी ्वाईन्ट दईु तीन ओटा राखेँ यसमा तल माधथ भएमा क्षमा गनुणहोस ्भन्दै 

आफ्नो दईु शब्द यहीीँ टुतग्याउाँछु, जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु ववशेष समयमा बोल्ने क्रम यही समाप्त 

हनु्छ। माननीय सदस्यहरु अब म माननीय सामाशजक ववकास मन्री यवुराज दलुाललाई 

प्रदेश यवुा पररषदको सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयकमाधथ दफावार छलफलको 

लाधग शशक्षा, स्वास््य तथा कृषी सधमधतमा पठाइयोस ् भने्न प्रस्ताव प्रस्ततु गनण अनमुधत 

ददन्छु।  

माननीय यवुराज दलुाल, मन्री, सामाशजक ववकास मन्रालय :- माननीय सभामखु 

ज्यू, सभामखु ज्यूको अनमुधतले प्रदेश यवुा पररषदको सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयकमाधथ दफावर छलफलको लाधग शशक्षा, स्वास््य तथा कृषी सधमधतमा पठाइयोस ्

भने्न प्रस्ताव सम्माधत सभामा पेश गदणछु, िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब माननीय सामाशजक ववकास मन्री 

यवुराज दलुालले प्रस्ततु गनुण भएको प्रदेश यवुा पररषदको सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयक दफावार छलफलको लाधग शशक्षा, स्वास््य तथा कृषी सधमधतमा पठाइयोस ्भने्न 

प्रस्तावलाई धनर्ाणयाथण प्रस्ततु गदणछु।  
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यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवाज सधुनएन तसथण प्रदेश यवुा पररषदको सम्बन्िमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयक दफावर छलफलको लाधग शशक्षा, स्वास््य तथा कृषी सधमधतमा पठाइयोस ्

भने्न प्रस्ताव सवणसम्मतीले स्वीकृती भएको घोषर्ा गदणछु।  

 माननीय सदस्यहरु, अब अको बैठक धमधत २०७६ साल फाल्गनु २० गते 

मंगलबार ददनको ११:०० बजे बस्ने गरी यो बैठक स्थधगत हनु्छ। 

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल फागनु २० गते मंगलवार धबहान ११:०० बजे 
सम्मका लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको २:४९ बजे। 
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२० फागनु, २०७६ 

मंगलबार 
(बैठक संख्या - १९)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा धबहान ११:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज ववशेष समयको कायणक्रम नरहने व्यहोरा 

जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु, आज धमधत 2076 फागनु 20 गते अल्पसंङ्खख्यक अधत 

धसमान्कृ्रतमाझी समदुायले हरेक वषण फागनु महीनाको तेस्रो हप्ताको मंगलबार मनाउने 

महान चवण लददपवण पानी पजुाको अवसरमा देश धबदेशमा रहन ुहनुे माझी समदुाय लगायत 
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समंस्त नेपालीलाई ददददबवहधन तथा दाजभुाईहरुमा बागमती प्रदेश सभा र मेरो ब्यक्तीगत 

तफण  बाट सखु, शान्ती, समवृि एवम उत्तर उत्तर प्रगधतको हादीक मंगलमय शभुकामना 

ब्यक्त गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु, अब शनु्य समयको कायणक्रम प्रारम्भ हनु्छ। शनु्य समयमा 

बोल्न चाहान ु हनुे माननीय सदस्यहरुलाई १ धमनेटको समय धनिाणरर् गरेको छु। 

माननीय धसता लामा।  

माननीय धसता लामा (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)):- माननीय सभामखु, 

नयााँ यगुमा नेपाललाई लैजाने सन्दभणमा श्रधमक वगणको वहतका लाधग योगदानमा आिाररत 

सामाजजक सरुक्षा नेपाल सरकारले घोषर्ा गरेको लामो समय धबधतसक्दा पधन कायाणन्वयन 

असाध्यै धिमा गधतमा भएकोले बागमती प्रदेश सरकारलाई आफ्नो प्रदेश धभत्र रहेका 

संगदठत तथा असंगदठत छेत्रका सम्परु्ण मजदरुहरुलाई लाग ु गराउनको लाधग धबषेश 

योजनाका साथ अजघ बढ्न जोरजाड माग गदै आज ववश्व श्रवर् ददवशको ददनमा हाम्रो 

सरकारले सनुु्न हनुेछ भन्ने धबश्वासका साथ सबैलाई श्रवर्ददवशको हाददणक शभुकामना।  

माननीय सभामखु:- माननीय शोभा शाक्य।  

माननीय शोभा शाक्य (वववेकशील साझा पाटी) :- लघ ुपवणको शभुकामना ददाँदै 

लधलतपरुको पाटन दरबार स्क्वायर धभत्र भनाकेवमा बााँदरहरुको संख्या िेरै नै बवृि भएर 

त्यहााँका सााँस्कृधतक सम्पदाहरुको िेरै नै नोक्सान गरर रहेको अवस्था छ र त्यसमा 

धबगाने र त्यही आसपासमा रहेका घरहरुमा समेत िेरै नै दखु ददएको हनुाले 

बााँदरहरुलाई समातेर जचधडया खाना अथवा अनेत्र स्थानान्तरर् गनणको लाधग प्रदेश 

सरकारलाई ध्यानाकषणर् गनण चाहान्छु। साथै यस बारेमा प्रदेश सरकारको के योजना 

छ। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय देवकी शे्रष्ठ।  
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माननीय देवकी शे्रशष्ठ (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)):- माननीय 

सभामखुज्यू, जचनको वहुान सहरबाट कोरोना भाईरसको संक्रमर्ले जचनलाई मात्र 

आक्रान्त पारररहेको छैन।्धबस्तारै अन्य देश जापान, दजक्षर् कोररया, ईरान,अमेररका 

लगायत देशहरुमा पधन फैधलरहेको कुरा संचारमाध्यम बाट सनु्दै आएका छौ।जब पयो 

राधत तब बडुी ताधत भने्न उखान लाग ुनहोस।प्रदेशको क्षमता वा स्रोत छैन भने समयमा 

नै केन्रीय सरकारलाई यसको परु्ण रोकथामको लाधग पहल गनण अनरुोि गनुण पयो र 

विलो भैसक्यो र एयरपोटण बाट धबदेशीहरु नजााँजचकन धभत्र आईरहेको छ र अवहले 

नेपालमा पधन संक्रमर् भयो भने्न कुरो आईरहेको छ।िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय ववजया शे्रष्ठ के.सी।  

माननीय ववजया शे्रष्ठ के.सी (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु ज्यू, लददपवणको 

सबैमा शभुकामना।सभामखु ज्यू, पत्रकार रधब लाधमछाने र पवुण मन्त्री गोकुल 

बास्कोटाज्यूको केश अधडयोबाट आको केश एकै खालको हनु।्पत्रकार रधब 

लाधमछानेलाई थनुेर अनसुन्िान गनुण पने तर पवुण मन्त्री ज्यूलाई यो झटुो केश हो भनेर 

सरकारले बचाउन ुपने कारर्के होला यो जनता जान्न चाहान्छन।् 

अको कुरा यस वषणको आधथणक वषण समाप्त हनु लगभग चार मवहना बााँकी 

छ।हाल सम्म प्रदेश सरकारले 10 देजख 12% सम्म मात्र धबकास बजेट खचण गरेको छ 

भने्न कुरा सनु्नमा आएको छ।यो के हो यसको धनररक्षर्, अनगुमन कसरी भैरहेको 

छ।लेखा धबकास सधमधतले यसलाई कुन दृष्टीले हेरेको छ र के गरररहेको छ।यसको 

पधन जानकारी पाउ।िन्यवाद।जय नेपाल  

माननीय सभामखु:- माननीय नरोत्तम बैद्य। 

माननीय नरोत्तम बैद्य (नपेाली कांग्रसे):- सभामखु मोहदय, यो सरकार संग कान 

छ वक छैन।्कुरा चै यो प्रदेश सभा सभासदहरुले जधत बोले पधन सनु्दै सनु्दैन।अधन चावह 

के भने समयमा जवाफ ददन ु पने कुरा जवाफ दददैन।त्यसैले यो सभासदहरुको चावह 
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गरीमा घट्दै गएको हो वक यो मखु्य मन्त्री ज्यूको अधन सम्बजन्ित मन्त्री ज्यूहरुको कान 

चावह बाक्लो हदैु गएको हो वक जस्तो मैले वफल गरेको छु। 

त्यो पशपुधतनाथको उसमा चावह सनुको जलरी चाददको जलरी धनकालेर सनुको 

जलरी राख्न लागेको सम्बन्िमा अवहले चावह के भने चन्दा उठाउदै गईराखेको 

देजखन्छ।कसैले 2 तोला सनु राख्दै गएको छ,कसैले 3 तोला सनुराख्दै गएको छ अधन 

यो पशपुधतनाथ चावह 3नं. प्रदेशमा पछण वक पदैन।यो 3नं. प्रदेशमा पछण भनेयो ववषयमा 

के भने 3 नं. प्रदेशको िारर्ा के 3नं. प्रदेशको सरकारको...... 

माननीय सभामखु:- माननीय सरस्वती बाटी। 

माननीय सरस्वती बाटी(नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)) :- सभामखु महोदय, 

सम्माननीय प्रिानमन्त्रीज्यू नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने .क. पा) का अध्यक्ष केवप शमाण 

ओधल दोस्रो पटक वकड्नी फेनण वटजचङ्ग हजस्पटल भनाण हनु ु भएको छ।वहााँको सफल 

उपचार र साथै ससु्वास््यको हाददणक शभुकामना व्यक्त गनण चाहान्छु।त्यस्तै गरर कोरोना 

भाइरस जसरी फैधलदै रहेको छ यो फैधलन नददनको लाधग सरुजक्षत हनुको लाधग सचुना 

प्रवाह गने कामहरुको बारेमा अधत ध्यान ददनपुने आवश्यकता देख्दछु। 

त्यसको साथ साथै सरकारी जग्गा सरुजक्षत र व्यवस्थापन नागरीकन बसोबास र 

रोजगारीका अवसर संवैिाधनक ऐन, काननु एवम ्धबकास धनमाणर् योजनाहरु जस्ता ववषय 

बस्तहुरुको सकारात्मक र सवह सचुनाहरु प्रदान गने नागररकको अधिकार सधुनजक्षत 

गनणको लाधग प्रत्येक धबहान रेधडयो,एफ .एम सनु्ने चावह अवस्था बनाउनको लाधग यो चावह 

प्रदेश सरकार माफण त सम्बजन्ित धनकायलाई ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु।हस्त 

िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय वेधल माया घले। 

माननीय वेधल माया घले (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)):- माननीय सभामखु 

ज्यू,सभामखु माफण त सम्माननीय प्रिानमन्त्रीज्यूको स्वास््य लाभको कामना गदै। म भखणरै 
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समाचारमा आई रहेका ववशेष समयमा पधन केवह माननीय ज्यूहरुले उठाउन ुभएका हाम्रो 

काठमाडौं जजल्लाका महानगरपाधलका धबशेष गरर पवुण थानकोट गा.धब.स., महादेब स्थान 

गा.धब.स., माताधतथण गा.धब.स.मा बसोबास गने जनताको अवहले ददनमा भोक न रातमा 

धनन्रा भइ रहेको ट्रष्टको ववषयमा अवगत गराउन चाहान्छु। 

वकत्तानं. १ मा रहेको साधबक सतङु्गल गा.धब.स.मा १ रोपधन छाना १ पैसा स-

साना टुक्रामा वकसानहरुले खेधत गरर रहेको छ।त्यसथै गरर माताधतथण साधबक माताधतथण 

गा.धब.स.को (क) र (ख) मा 59 रोपधन 1 आना 3 पैसा जधमन पधन स-साना वकत्तामा 

छररएर रहेको र मोवहहरुले बसोबास गरर रहेको र खेधत बाली गरर रहेको।त्यसथै 

माहादेब स्थान 4 (क), (ख), (ग) मा रहेको जधमन पधन त्यसै गरर रहेको तर म.प.को 

पवुणिार धबकास सधमधतले 2069 भदौ मवहना 11 गतेको ददन धनर्णय गरर मोवह नाममा 

नाम सारर भएको सो बारे... 

माननीय सभामखु:- माननीय धबराज भक्त शे्रष्ठ। 

माननीय धबराज भक्त शे्रष्ठ (वववेकशील साझा पाटी):- माननीयसभामखु महोदय, 

यो सदनको आवाज सरकार सम्म वकन पधुगरा छैन भने्न कुराको जजज्ञासा राख्न चाहन्छु 

यो शून्य समयमा। यो शून्य समय होवक नशून्य समय हो धबजया छैनसभामखु 

महोदय।दईु वषण भई सक्यो कुनै पधन सदनमा उठेको प्रदेश सभा सदस्यहरुले उठाको 

प्रश्नको गधतलो जवाफ हामीले पाएका छैनौ।पटक पटक यवह सदन बाट सडक 

व्यवस्थापन,धबिधुतय सवारी सािन,काठमान्डौको िलुो,ट्राफीक जाम,पाधनका कुरा हामीले 

उठाका छौ। 

त्यो कुरा प्रदेश सरकारले एक चोवट पधन सम्बोिन गरेको छैन ् तर संजघय 

सरकारमा अवहले अथण मन्त्री जजले चावह त्यो कुराहरुको सम्बोिन गरेर सम्बन्िीत 

धमधडयाको फ्रन्ट पेज मै आउन थालेको छधबदधुतय गाधडहरु देजख धलएरसडक 

व्यवस्थापन।अको कुरा स्थाधनय तहमा भई रहेको भ्रष्टाचारको कुरा पधन यो सदनमा 

पटक पटक उठायौ हामीले।आज त्यसको वविेक पधन आउदै छ सेवा सधुबिाको।अधन 
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अजस्त भखणरै ग्रह मन्त्री जजले स्थाधनय तहलाई कारवावह गयो भने एक जाना पधन स्थाधनय 

तहको जनप्रधतधनिी बााँकी हदैुन भन्ने अधभव्यजक्त आको छ।संघ सरकारले शून्य प्रदेश 

सरकारले वकन नशून्य .....  

माननीय सभामखु:- माननीय रमेश पौड् याल। 

माननीय रमेश पौड् याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीयसभामखु महोदय, 

शताधसन ने.क.पा को जजम्मेवार नेत्रीत्व पजङ्खत बाटचावह अवहले कायम मखु्य मन्त्री जीले 

संसदीय दलमा बहमुत गमुाउन ुभएको छ।वहााँ अल्पमतमा पनुण भएको छ भने्न भनाईहरु 

धमधडयामा पढ्न पाएका छौ।मलाई यो कुरा सत्य वा गलत थाहा छैन।्तर एउटा प्रश्न 

उठेको छ।अब मखु्य मन्त्री जीले आफुमा यो संसदको बहमुतको धबश्वास छ भने्न कुरा 

नैधतक रुपमा पधन प्रमाजर्त गनुण पने छ कुरा म राख्न चाहन्छु। 

त्यसले गदाण खेरर यो हाउसको परु्ण बहमुत म कमाड गछुण भनेर भने्न हो भने 

नैधतक रुपमा नेपालको संधबिानको िारा १86 को १ अनरुप धबश्वासको मत धलएर 

अगाधड बढ्नको लाधग मखु्य मन्त्री जीलाई सझुाब ददन चाहन्छु।िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय मीना ज्ञवाली।  

माननीय मीना ज्ञवाली (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)):- माननीय सभामखु 

ज्यू, लददपवणको शभुकामना व्यक्त गदणछु।धत्रधब जशक्षर् अस्पताल माहाराजगञ्जमा मगृौला 

प्रत्यारोपर्को लाधग भनाण हनु ु भएका सम्मानधनय प्रिानमन्त्री केवप शमाण ओधलज्यूको 

सफल प्रत्यारोपर् एवम ् जशघ्र स्वास््य लाभको शभुकामना व्यक्त गदणछु। वहााँको उच्च 

मनोबलको प्रसंशा गनण चाहान्छु। 

W.H.O को ररपोटण अनशुार नेपाल कोरोना भाईरसको उच्च जोजखममा रहेको छ 

भधनएको छ।मलुकु र मलुकु बाधसलाई यस जोजखमबाट बचाउनका लागी जनतालाई 

शसुजुचत गदै सबैप्रकारका उपायहरु अबलम्वन गनण संजघय सरकार‚ प्रदेश सरकार एवम ्

स्थाधनय सरकारको ध्यानाकषणर् गराउदछु।साथै सम्परु्ण देशबाधस बवुाआमा दाजभुाई 
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ददददबवहनीहरुलाई यसप्रकारको फ्लबुाट बच्नका लागी सचेत भई नचावहने अफवाह 

भ्रमबाट मकु्त हनुका लागी हाददणक अवपल गदणछु।िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय धबजलुा वमाण रार्ा। 

माननीय धबजलुा वमाण रार्ा (नेपाली कागं्रसे):- चाल ुआधथणक वषणको अन्त्यमा आई 

पगु्दा यो सरकार परु्ण रुपमा असफल र कमजोर साधबत भएको छ।हामीले आधथणक वषण 

२०७५∕७६ को बजेट धबधनयोजन र रातो वकताब आउदै गदाण यो वकताबको मुंल्यानकन 

सदन र रोस्टम बाट होईन सडक बाट जनताले गने छन ्भनेका धथयौ। 

अवहले आधथणक वषणको अन्त्यमा आई पगु्दा खेरर जम्मा धबकास खचण धबधनयोजन 

चाल ुखचण चावह १२% ले भएको छ।जस्ले के देखाउछ भने १२ अंक भनेको सडक 

बाट यो सरकार जनता जनािारर्ाको मुंल्यानकन बाट यो सरकार परु्ण रुपले चावह फेल 

भएको देजखन्छ। जस्को कारर् बाट यो सरकारको वक्रयाकलाप‚ रबैया र आउने जनु 

प्रधबधि बाट चावह हामीले यो गरीमामय प्रदेश सभा माधथ नै आाँच आउने र प्रश्न जचन्नहरु 

खडा हनुे पधन देजखन छ।हस िन्यवाद।जय नेपाल। 

माननीय सभामखु:- माननीय केशव राज पाण्डे। 

माननीय केशव राज पाण्डे (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)):- सभामखु महोदय, 

सबै भन्दा पवहला लदद पवणको शभुकामना र संगै सम्माननीय प्रिानमन्त्री ज्यूको मगृौला 

प्रत्यारोपर्को पधन शभुकामना र वहजो एउटा राजपत्र प्रकाजशत भएको छ।त्यो राजपत्र र 

प्रमाजर्करर् गरेको धनयमावधल धबलकुलै फरक छ।यस्तो वकन भैरहेको छ पटक पटक 

वकन हनु्छ।यसको म सम्बन्िीत धनकायसंग प्रश्न सोध्न चाहे र संगै नवुाकोटको 

पासाङलाम ु मागण ५ वषण देजख अस्तव्यस्त छ।त्यसको कायणन्वयनमा गवह रहेको टेन्डर 

त्यस प्रधत पधन मैले प्रदेश सरकार माफण त संजघय सरकारको ध्यानाकषणर् गराउन चाहे 

िन्यवाद।  
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माननीय सभामखु:- माननीय शजश जङ थापा। 

माननीय शजश जङ थापा (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)):- माननीय सभामखु 

ज्यू, ६६ राज्यमा फैधलएको कोरोना भाईरस संक्रमर्को उच्च जोजखममा हाम्रो राष्ट्र पधन 

छ।W.H.O ले त्यवह खालको प्रधतबेदन पेश गरेको छ।नेपाल सरकारले पधन आम 

जनताहरुलाई पधन सज्जकता अपनाउन अनरुोि गरेको छ।धभडभाडमा नजान र भोजभतेर 

नगनण पधन भधनरहेको छ।हामीले पधन वहउाँदे अधिवेशन लामो सम्म चलायोम म माननीय 

सभामखु ज्यूलाई वहउाँदे अधिवेशन चााँडो समापन गनण हाददणक अनरुोद गनण चाहन्छु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:-माननीय जजबन खड्का। 

माननीय जजबन खड्का (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)):- सभामखु महोदय, 

जनु कोरोना भाईरसको प्रकोप बारेमा जनतालाई जनचेतना कायणक्रम सरुुवात संगसंगै 

बजार बाट माक्सहरु गायब गररएको छ र ५ रुपैया पने जचजलाई ५० रुपैया सम्म 

पयुाणएका छ।तसथण यस तफण  चाही सरकारको ध्यानाकषणर् गराउन चाहन्छु र लधलतपरु 

महानगरपाधलका वडा नं २५ मा जनु मवहला माधथ दवु्यणवहार भएको छ प्रहरी बाट र 

त्यो दवु्यणवहारको घटनाको बारेमा राम्रो संग छानधबन होस। 

साथ साथै जनु मवहलाको पवुण जरनेल संगको सम्बन्िको कुराको आिार धलएर 

धनकै समयको देजखको बादधबबाद भैरहेको छ।त्यस ववषयमा पधन छानधबन होस भन्ने 

अनरुोि गदणछु।िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय धभमसेन खत्री। 

माननीय धभमसेन खत्री (नेपाली कांग्रसे):- सभामखु महोदय, धबषेश गरर यो लदद 

पवणको अवसरमा हाददणक शभुकामना।यो धबधभन्न अस्पतालहरु बाट धनस्कने अत्यन्त 

फोहोर धबधभन्न वकधसमको रगत दवुषत पदाथणहरु उजचत ब्यवस्थापन नहदुा खेरी अवहले 
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धबश्वव्यावप रुपमा फैधलरहेको कोरोना भाईरस त्यसै माफण त पधन ब्यापक रुपमा पधन 

प्रशारर् हनु सक्ने सम्भावना प्रधत प्रदेश सरकारको ध्यान आकषणर् गनण चाहन्छु। 

अको काठमाडौं जजल्लाको काजन्त बाल हजस्पटल अत्यन्त नाजकु अवस्था बाट 

चधलराछ र त्यसमा चाही के छ भन्दा खेरर एउटै बेडमा धतन चार जाना केटाकेटी एकै 

ठााँउमा राखेर उपचार गरर रहेको अवस्थामा त्यो बालबाधलकामा यदद रोग फैधलयो भन े

त्यसको अथण के होला।यस प्रधत चाही प्रदेश सरकारको ध्यान आकषणर् गदै मेरो यो 

भनाई यवह तगु्याउछु।जय नेपाल। 

माननीय सभामखु:- माननीय जनुेधल माया शे्रष्ठ। 

माननीय जनुेधल माया शे्रष्ठ (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)) :- सभामखु 

महोदय, सवणप्रथम त म लदद पवणको हाददणक मंगलमय शभुकामना ददन चाहन्छु र 

समाननीय प्रिानमन्त्री स्वास््य उपचारको लाधग अवहले मगृौला प्रत्यारोपनको लाधग 

गईरहन ुभाको छ।वहााँको सफल शल्यवक्रया होस ्र जशघ्र स्वास््य लाभको कामना गनण 

चाहान्छु।र यो कोरोना भाईरसको चै एउटा भाईरस एकदमै आंतवित भईरहेको अबस्था 

छ। 

अवहले भारतमा पधन एकजना मान्छे मररसकेको भने्न समाचार आको छ र हाधम 

सबै धतरबाट घेराबजन्दमा पररराखेकोछौ।र हाधमले यो धसमानाहरु चै अत्यन्त सतकण ताका 

साथ आम जनताहरुलाई सरुक्षा गनणको लागी सरकारको ध्यान जाओस ् म भन्न 

चाहान्छु।र ८ माचणको शभुकामना पधन ददन चाहान्छु।यो मवहलाहरुको महान पवण ८ 

माचण। यो ८ माचणको शन्दभणमा उठाएका..... 

माननीय सभामखु:- माननीय योगेन्रराज संग्गैला।  

माननीय योगेन्रराज संग्गैला (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)):- माननीय 

सभामखु महोदय, शनु्य समयमा उठाएका धबषयबस्तहुरु मलाई के लागी रहेछ। कतै 

शनु्यमा धबलाउने त होईनन ्जस्तो मलाई लागीरहेको धथयो।तर यो भन्दा अगागी मैले 
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एउटा शनु्य समयमा उठाएको धबषय के धथयो भनदेेजख सडकमा अथवा देजखएका ववधभन्न 

ठााँउमा हाम्रा प्रदेशभरी सकेुका रुखहरु कााँवटन ुपदणछ।  

त्यसको ठााँउमा सनु्दरता कायम गनुणपदणछ।र ववधभन्न दघुणटना हनुबाट 

बचाउनपुदणछ भनेर मैले शनु्य समयमा उठाएको धथए।मैले धत रुखहरु सकेुका रुखहरु 

काटेको मैले पाए।त्यसो हनुाले शनु्य समयमा उठेका कुराहरु कायाणन्वयन हुाँदा 

रहेछन।्म यसको लागी उद्योग पयणटन वन तथा वातावरर् मजन्त्र ज्य ुलगायत सम्परु्ण 

मन्त्रालयमा रहने कमणचारी धमत्रहरु सबैमा हाददणक िन्यवाद समेत भन्न 

चाहान्छु।िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय पावणधत धसलवाल। 

माननीय पावणधत धसलवाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)):- सभामखु महोदय 

धत्र.वव. वव. जशक्षर् जनअस्पताल महाराजगंजमा स्वास््य उपचारको लागी भनाण हनु ुभएका 

सम्माननीय प्रिानमन्त्री केवप शमाणवधल ज्यकुो स्वास््य लाभको कामना व्यक्त गनण 

चाहान्छु।यधतवेला कोरोना भाईरस ववश्वव्यावप रुपमा अथाणत ६० भन्दा बवि देशमा 

फैधलरहेको छ। अवहले सम्म ९० हजार भन्दा बवि माधनसहरु डरबाट प्रभाववत भएका 

छन ्भने ३ हजारको मतृ्य ुभईसकेको छ। 

ववश्व स्वास््य संगठन W.H.O ले नेपाल पधन उच्च रहेको ररपोवटणङ गररसकेको 

छ।त्यसैले प्रदेश सरकारलाई सबै उपायहरु अबलम्बन गरी उच्च सतकण ता अपनाउनको 

लाधग म हाददणक अनरुोि गनण चाहान्छु।त्यसैगरी चाईनाबाट उिार गररएका १ सय ७५ 

नेपाधल नागररकलाई सकुसल उिार गरेकोमा म सरकारलाई िन्यवाद ददन 

चाहान्छु।िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय राजेन्र प्रसाद पाण्डे। 

माननीय राजेन्र प्रसाद पाण्डे (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (ने.क.पा.)):- सभामखु 

महोदय, समाननीय प्रिानमन्त्री ज्य ुको मगृौला प्रत्यारोपर् सफल होस।्वहााँको स्वास््य 
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हाम्रो रओस।्लदद पवणको सफलताको शभुकामना।संसदको बैठकमा उपजस्थधत 

घट्यो।सांसदहरुमा उत्साह देजखएन।् 

मन्त्रीहरुको उपजस्थधत पधन खासै देजखएन।्शनु्य समयमा बोलेका आवाजहरुलाई 

महत्वपरु्ण आवाजहरु जो छन ्त्यसलाई महत्व ददएको पधन देजखएन।्सांसदले वट.भी एफ. 

एम मा समयलाई वकनेर भएपधन लाईभ गने व्यवस्था धमलाएमा संसदको प्रभावकारीता 

बढ्ने धथयो।सभामखुको यस तफण  ध्यान जाओस।् 

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्यमन्त्री श्री डोरमजर् 

पौडेललाई स्थाधनय तहका पदाधिकारी तथा सदस्यहरुको सवुविा सम्बजन्ि ऐन २०७५ 

लाई संशोिन गनण बनेको ववियेक सभामा पेश गनण अनमुती ददन्छु। 

माननीय मखु्यमन्त्री श्री डोरमजर् पौडेल:- माननीय सभामखु‚ ज्य ुसभामखु ज्यकुो 

अनमुतीले स्थाधनय तहका पदाधिकारी तथा सदस्यलाई प्रदान गररने सवुविाको लागी 

स्थाधनय तहका पदाधिकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्बजन्ि ऐन‚ २०७५ कायाणन्वयनमा 

रहेको छ।उक्त ऐनमा रहेको माधसक सवुविा सम्वजन्ि व्यवस्थालाई संवोच्च अदालतको 

धमधत २०७६।०७।०१ गतेको फैसलाले वदर गररददएको छ। 

संवोच्च अदालतको उक्त धमधतको फैसला कायाणन्वयन गदै स्थाधनय तहका 

पदाधिकारी तथा सदस्यको सेवा सवुविा सम्वजन्ि ऐन‚ २०७५ लाई संशोिन गरी 

नेपालको संवविान अनकुुल बनाउन पधनण भएकोले उल्लेजखत आवश्यकतालाई संबोिन 

गनणका लागी यो वविेयक तयार गरी प्रदेश सभा समक्ष पेश गरेको छु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक आजै ददनको १२:१५ 

बजे बस्ने गरी स्थधगत हनु्छ। 

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल फागनु २० गते आजै ददनको १२:१५ बजे 
सम्मका लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - धबहान ११:५५ बजे। 
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२० फागनु, २०७६ 

मंगलबार 
(बैठक संख्या - २०)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको दोश्रो बैठक माननीय सभामखु श्री 

सानकुुमार शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको १२:१५ बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको दोश्रो बैठकको 

कारवाही प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु आज शनु्य समय र ववशेष समयको कायणक्रम 

नरहने व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्य मन्री श्री डोरमणर् पौडेललाई स्थानी 

तहका पदाधिकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्बणन्ि ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण 

बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भने्न प्रस्ताव पेश गनण अनमुधत ददन्छु।  
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माननीय डोरमणर् पौडेल, मखु्य मन्रीः- सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको अनमुधतले 

स्थानी तहका पदाधिकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्बणन्ि ऐन, २०७५ लाई संशोिन 

गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब स्थानीय तहका पदाधिकारी तथा 

सदस्यको सवुविा सम्बणन्ि ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार 

गररयोस भन्ने प्रस्ताव माधथ अथाणत वविेयक माधथको समान्य छलफल प्रारम्भ हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु यस छलफलमा वविेयकको सैद्धाणन्तक पक्षमा मार छलफल 

हनुे व्यवहोरा जानकारी गराउाँदछु। उक्त छलफलमा बोल्न चाहन ु हनुे माननीय 

सदस्यहरुले आ-आफ्नो नाम णचटमा लेणख सभामखुको डास साँगै बसेका कमणचारीहरुलाई 

उपलब्ि गराई ददन ुहनु अनरुोि गदणछु।  

छलफलमा भाग धलने प्रत्येक माननीय सदस्यलाई ३ धमनेटको समय धनिाणरर् 

गरेको छु।  

सवणप्रथम माननीय रमेश पौड् याल।  

माननीय रमेश पौड् याल (वववेकशील साझा पाटी):- सभामखु महोदय, स्थानीय 

तहको पदाधिकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्बणन्ि ऐन, जनु संशोिन गनण यो वविेयक 

आएको छ। म सवणप्रथम के राख्न चाहन्छु भन्दा खेरर सम्मानीत सवोच्च अदालतले 

स्थानीय तहमा पाररश्रधमक नददन ु भनेर फैसाल गररसके पधछ अवहले यसलाई शब्द 

पररवतणन गरेर सवुविा भनेर ल्याएको छ र जनु अवहले १४ वटा शीषणकमा सवुविाहरुको 

प्रस्ताव गररएको छ र सब भन्दा पवहला म के राख्न चाहन्छु भने सम्मानीत सवोच्च 

अदालत णस्पट के हो ? सवोच्चले खाली कवहले धसिै तपाईले हातले नाक छुन थाल्न ुभो 

त्यसै गदाण घमुाएर छुन ु होस भनेर भने को हो त ? स्थानीय तहमा जसरी राज्यको 

ढुकुटीबाट जसरी अवहले यो पाररश्रधमकहरु बाधडयो र नाम फेरर सवुविा भनेर धलएको 

छ। के सवोच्चको आशाय तेधत मार हो वक नाम बदले हनु्छ।  
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रकम जधत सकैु धलए पधन हनु्छ। त्यो आशाय हो त भन्ने म एउटा प्रश्न राख्न 

चाहन्छु ? यो १४ वटा शीषणकमा ववभाजन गदै गदाण खेरी यो स्थानीय तहको मार होईन 

सभामखु महोदय यो चावहाँ संघीय संसद देणख प्रदेशीक संसद देणखसम्पूर्ण तहका तत्काको 

जनप्रधतनीधिहरुले के कधत सवुविा राज्यबाट धलने भने्न प्रश्न पधन हो ? र यसमा चावहाँ १४ 

वटा शीषणकमा सवुविाहरु ववभाजन गररराख्दा खेरर माधसक समन्यव तथा अनगुमन भत्ता 

भनेर भधनएको छ। त्यसै गरर बैठक भत्ता भधनएको छ। बैठक भत्ता भनेको बझुन 

सवकने कुरा हो।  

कोही बैठकमा उपणस्थधत भएको आिारमा उसको बैठक भत्ता उसले प्राप्त गदणछ। 

माधसक समन्यव तथा अनगुमन भत्ता भनेर चावहाँ १० हजार देणख १४ हजार सम्म यहााँ 

चावहाँ प्रस्ताव गरर राख्दा खेरर यहााँ के लेणखयो भने्न माधसक समन्यव तथा अनगुमन भत्ता 

भकु्ताधन धलदा माधसक रुपमा प्रधतवेदन तयार गरर  पेश गनण पने छ भधनएको छ। 

भने पधछ यो चावहाँ प्रस्ट शब्दमा भन्दा कागज धमलाएर खाए हनु्छ भनेर भन्न खोणजएको 

हो भन्ने मलाई लाग्द छ।  

  सभामखु महोदय नभए देणख माधसक समन्यव र अनगुमन कुन कुन 

ददनमा कधत कधत भयो।त्यसको आिारमा मार एवकन गरेर भत्ता ददन ुपने ठाउाँमा एक 

मटु रुपमा भत्ता राणखएको छ। त्यसले गदाण मलाई के लाग्छ भने्न यो सम्मानीत सवोच्च 

अदालतको जनु फैसाल छ। जनु उसको आदेश छ। त्यसको पधन अपव्याख्या हो र यो 

वविेयकले खाली त्यो धसिै नाक छुनेको सट्टा घमुाएर नाक छुन ुकाम मार गरेको छ। 

नयााँ कुरा केही पधन धलएर आएको छैन भने्न कुरा म यहााँ राख्न चाहन्छु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय ववराज भक्त शे्रष्ठ।  

माननीय ववराज भक्त शे्रष्ठ (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

एउटा अभ्यासको वहसाबमा यसरी वविेयक संशोिन आउाँन ुएकदम राम्रो हो। यसले चावहाँ 

संवविानको ममण देणख धलएर सवोच्चले गने धनयणर्हरुलाई अझ बधलयो बनाउाँछ। तर 

हामीले त्यवह गणल्तहरु दोहायाणई राख्न ुहुाँदैन वकन भन ेसंशोिन उपसंशोिन गयौ भने हाम्रो 
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क्षमता र हाम्रो गररमामा पधन प्रश्न णचन्ह आउाँछ। पूवणवक्ता माननीयज्यूले भनु्न भएको 

जस्तै यसमा जसरी सेवा सवुविा ददने कुरा गरेको छ त्यो दठक छ।  

तर त्यो सेवा सवुविा ददएको वापतमा कामहरु भईरहेको छ वक छैन भनेर 

अनगुमन गने प्रर्ाली पधन यसमा धनयमावधलको माफण तबाट हामीले व्याख्या गनुण सक्न ु

पछण जस्तो मलाई लाग्छ। मैले पटक पटक संसदमा उठाई रहेको कुरा के भन्दा 

स्थानीय तहमा वेथीती नै छ गाउाँपाधलका देणख धलएर गाउाँका सदस्यहरु अध्क्षयहरु डोजर 

व्यवसायामा लाग्न ु भएको छ। त्यसलाई धनयमन कसरी गने हामी अवहले प्रदेश सभा 

चावहाँ णजम्मेवार धनकाय भएको छ।  

मैले यो भन्दै गदाण खेरर ईमान्दार जनप्रधतनीधिहरुलाई ठेस लाउाँन खोजेको 

होईन।ईमान्दरीले काम गनै नसक्ने भएको छ। सबै कुरो धमलोमतमा हनु्छ भने्न पधछ 

हामीले यस सेवा सवुविाको कुराहरु व्याख्या गने हामी साँग अधिकार भए देणख हामीले 

त्यसलाई धनयमव गने अनगुमन र त्यो अनसुार काम भएको छ वा छैन भनी त्यसलाई 

कारवाही हो वक के हो भने्न कुरा पधन अब व्याख्या गनुण पछण। त्यो भएन भने 

अराजाताको चावहाँ अब धसमा रहाँदैन।  

अब सहरी क्षेरको वेधतथी अधनयधमता छ। जनप्रधतनीधिहरु कोही पधन 

उत्तदारदावहत्व छैन। न प्रदेशका संसदहरु प्रधत कोही प्रधत जनता प्रधत छैन भनेपधछ 

त्यसलाई हामीहरुले कसरी धडफाईन गने यहााँ िेरै जना माननीय सदस्यहरु पवहले 

स्थानीय तहबाट आउन ुभएको धथयो।  

  तपाईहरुको पालमा हनु ेस्थानीय तहको व्यवस्थापन अवहले हेनुण होस त 

अस्ता व्यस्त नै भएको छ। त्यसैले गदाण पवहला स्थानीय तहको हुाँदा मेयर उपमेयर देणख 

धलएर जनप्रधतनीधि भई सकेको माननीय सदस्यहरु आउाँन ुभएको धथयो। त्यो अनसुारको 

काम नभएकोले तपाईहरुको अझ बढी णजम्मेवारी हनु्छ जस्तो लाग्छ यसलाई धनयमन 

गनणको लाधग अब स्थानीय तह बधलयो भएन भने त यो संघीयतामा न ै मान्छेहरुको 

ववश्वास उठ्छ।  
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त्यसले गदाण खेरर यो वविेयक संशोिन गदै जााँदा सधमधतमा जााँदा खेरर त्यसलाई 

धनयमन कसरी गने उहााँहरुले पाउाँने सेवा सवुविान त्यो अनसुार काम भएको छ वक 

छैन। अणघ पूवणवक्ता माननीयज्यूले भनु्न भएको जस्तो एकमणु्ट वहसाबले ददने होईन वक 

त्यसलाई पधन कवहाँन-कावह चेक एक ब्यालेन्स डेमोक्रोसीको एउटा इम्पोटेन्ट पाटण भनकेो 

चेक एक ब्यालेन्स हो। चेक एक ब्यालेन्स नभएर एकमणु्ट ददन थाल्यो भन्दा खेरर 

त्यसले अको भ्रटाचारको धबउ रोप्छ जस्तो लाग्छ। यवह सझुावहरु राखेर धबदा हनु्छु। 

िन्यवाद। नेपालको जय होस।  

माननीय सभामखु:- माननीय पकुार महजणन।  

माननीय पकुार महजणन (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, आज प्रदेश 

सरकारले लामो प्रधतक्षा रहेको स्थानीय तहको पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा 

सम्बणन्ि ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण खोजेको वविेयक ल्याएको छ। यो एउटा 

साहधनय कुरा हो। वक िेरै आवज उदठ रहेको छ र यो वविेयक हेदै गदाण हामी 

समान्ताको िेरै कुरा गछौ।  

मानववय समानताको कुरा गछौ। तर यो वविेयकले काही ववभेद गरौ वक जस्तो 

मलाई लाग्छ। वकन भन ेजब खाजा भत्तामा समानता हनु ु पने जस्तो मलाई लाग्छ। 

खाजा भत्ता मेयर उपमेयर वडा अध्यक्ष, सदस्य, कायणपाधलका सदस्यले खाने के ? खाजा 

भत्तामा जनु ववभेद गररएको छ। मलाई लाग्छ हामी धबचमा पधन ठूलो र सानो वहसाबले 

खाने पधन फरक छ वक भन्ने मलाई लाग्छ। त्यसकारर् यसमा अधल ववभेद भएको हो 

वक जस्तो मलाई लाग्छ। त्यसै गरर अको एउटा शीषणक छ। सरसफाई र ममणत 

सरसफाई र ममणत छुटै प्रकृती हो। ममणत छुटै प्रकृतीको हो। सरसफाई एउटै ठाउाँमा 

राखे छ।  

 त्यो पधन अधल धमलेन जस्तो मलाई लाग्छ। सरसफाई हामी सबैको लाधग 

धनतान्त आवश्यकता हो। सरसफाईको शीषणकमा रकम र सवुविा ददने हो भने त्यवह 

अनसुार सबैलाई हनु ुपने र वडा सदस्यहरुलाई त्यो ददएको छैन। अको के भने बैठक 
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भत्ता भनेर जनु ददएको छ। बैठक मवहनाको कधत पटक चावहाँ बस्न पाउाँने त्यो चावहाँ 

उल्लेख गररएको छैन। त्यो चावहाँ उल्लेख गनुणपछण जस्तो मलाई लाग्छ। यधत भन्दै धबदा 

हनु चाहन्छु। िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय बेली मैया घले।  

माननीय बेली मैया घले (ने.क.पा.):- माननीय सभामखु महोदय, स्थानीय तह 

पदािीकारी सदस्यहरु सेवा सवुविा सम्बणन्ि पनु व्यवस्था भएको वविेयक ल्याउाँन ु

भएकोमा म सभामखु माफण त सरकारलाई िन्यवाद ददन चाहन्छु। वकन भने २०७६ साल 

काधतणक गते सवोच्च अदालतको फैसालले उहााँहरुको सेवा सवुविा रोकेको धथयो, यसलाई 

फुकाएमा म पनु सरकारलाई िन्यवाद ददन चाहन्छु। हामी २१ औ शताणब्दमा आदणशका 

कुराले पेट भरदैन।  

पेट भनणको लाधग अन्न चावहन्छ। त्यो भएको कारर्ले गदाण साच्चीकै आदणश कै 

कुरा गने हो भने व्यवहार प्रदेश सरकारबाट गरौ नत हामी सम्पूर्ण मन्री देणख 

माननीयहरुले कुन ैपधन सेवा सवुविा नधलउ। त्यसपधछ संघलाई पधन हामी प्रदेश सरकार 

माफण त ध्यानाकषणर् गराउ, त्यसपधछ स्थानीय सरकारलाई गरौ। दईु तहको सरकारले 

धलन ेभईुकै जराकै सरकारले चावहाँ धलन ुहुाँदैन भने्न यो कहााँ को न्याय हो ? त्यो भएको 

कारर्ले गदाण यो प्रदेश सरकारले न्याय गछणत समग्र जनताको वहतको न्याय गछण।  

न्याय गदैन त कसैको पधन न्याय गदैन। कसैलाई काखा कसैलाई पाखा गनुणहनु 

भन्न े कुरा म राख्न चाहन्छु। वकन भने यसमा मैले सरधसणत अध्ययन गरे वहजो हामीले 

वढले नै प्राप्त गरौ। त्यो वढलो नै प्रप्त गदाण पधन त्यो अन्त्यतै हामी साँग गाधसएको िेरै 

नगरपाधलका, गाउाँपाधलका सदस्यहरु मखु्य मन्री कानून मन्रीलाई थपु्रै चोवट डेधलकेगन 

पधन आएर ध्यानाकषणर् पधन गराई रहन ुभएको धथयो।  

  हाम्रो सरकार स्थानीय सरकार भन्दा १ वषण वढलो जणन्मएयो त्यो भएको 

कारर्ले गदाण काम कारवाही अगाडी बढाउाँदा कधम कमजोरी भयो त्यो कमी 

कमजोरीलाई सच्चाएर अवहले यो कुरा धलएर आएको छ। यसमा अझै पधन यसमा पगेुको 
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छैन। हामीले भने्न सक्छौ अब तल गएर सवोच्चले फैसाल गरेको णचजलाई खलुलुोपन 

ल्याएर यसलाई फुकाएर तपाईहरुलाई चावहाँ हामीले गछौ। पधछ काम गदै धसक्ने कुरा 

भएको कारर्ले गदाण तपाईहरुलाई पधछ यसमा नपगु्न ेकुराहरु थप्ने आश्वासन गछौ।  

यो म ववशेष गरर सभामखु माफण त सरकारलाई ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु। 

हाम्रो गोवपयता भने्न माननीयहरुको पधन रहेन्छ। वविेयक आज छलफल हुाँदै छ। वहजो 

हामीले प्राप्त गरौ। तर मलाई थपु्रै स्थानीय तहको जनप्रधतधिहरुले हाम्रो फलानो-फलानो 

छ रे फेरर त्यस्तो गनण लाग्यो रे प्रदेश सरकारले फकेलास काठमाडौ भनु्न भयो।  

तपाईलाई यो कसले भएको भनु्नहोस भनेर कोईसन गरे उहााँले माननीयको नाम 

गोप्य राख्न ु भयो हामी माननीयहरुले गोवपयतालाई भङ्ग गरौ भने त्यसको असर हामी 

आफैले भोक्न ुपछण भने कुरा अवगत गराउाँदै यो वविेयक वढलै भए पधन अदालतले गरेको 

फैसाललाई खकुुलोपन गने फुकाउाँने काम गरेकोमा सरकारलाई पून िन्यवाद दददै धबदा 

हनु्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय नरोत्तम वैद्य।  

माननीय नरोत्तमवैद्य (नेपाली कांग्रसे):- सभामखु महोदय, सभामखु महोदय माफण त 

यो स्थानीय पिादीकारीहरुलाई त्यो सवुविा सहधुलएत ददने णशलणशलमा जनु ऐन, चावहाँ 

आएको छ। त्यसलाई चावहाँ सैद्धाणन्तक छलफलकोणशलणशलमा दईु धतनटा कुरा हामीले 

ववचार गनुण पने अवस्था छ। सब भन्दा पवहला अदालतको फैसललाई सम्मान गरेर।  

अदालतको णस्पटलाई समाएर यो ऐन, चावहाँ आएको देखीन्छ र अब पवहला फैसल 

गदाण खेरर १ नं. प्रदेशलाई चावहाँ आदेश जारी गरेन ६ वटा प्रदेशलाई चावहाँ जारी गरेको 

६ वटा प्रदेशमा चावहाँ पाररश्रधमक भने्न कुरा राणखयो। अधन १ नं. प्रदेशमा चावहाँ 

पाररश्रधमक नराखेको कारर्ले गदाण खेरर त्यो १ नं.मा चावहाँ जारी भएन त्यसलै हामी 

राजानीधतक गने मान्छेहरु हामी जनु सकैु पदमा राजानीधतक गरे पधन हामी कमणचारी 

होईनौ।  
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हामीलाई चावहाँ के भन े पाररश्रधमक चाईदैन। हामीलाई के भने्न दशै खचण 

चाईदैन। अब त्यो पाररश्रधमक भनेर ल्याएको कारर्ले गदाण अदालतले भने के त्यो 

लोकेन्र ओधल अधिवक्ताले राखेको मदु्धामा अदालतले प्रमार् पेश जारी गरेको देणखन्छ। 

फैसाल भएको देणखन्छ। त्यसमा सवोच्च अदालतको प्रिान न्यायािीश समेत छ। त्यसैले 

मेरो आग्रह के भने देणख अब यो एका धतर यो कुरा छ। अको धतर के भने्न पदाधिकारी 

स्थानीय पदाधिकारीहरु सबैले के भने ददन ददन ैकाम काम पधन गनुणपछण। दैधनक रुपमा 

आफ्नो ददन चयाण पधन चलाउाँन ुपछण। ददन चयाण पधन चलाउाँन ुपछण। ददन चयाण चलाउाँन 

पगु्ने वकधसमको एउटा सहधुलएत र त्यो चावहाँ सवुविा पधन ददनै पछण। तर सहधुलएत र 

सवुविा दददा खेरर चावहाँ भेदभाव गनुण भएन भेदभाव गनुण भएन अधन जीवन धनवाणह हनुे 

वकधसमको चावहाँ सवुविा र सहधुलएत हनु ुपयौ।  

  जसले पधन जीवन धनवाणह होस। त्यो लोकेन्र ओधलले मदु्धा पधन के भन े

स्थानीय पदािीकारीहरुले जीवन धनवाणह गनणको लाधग सवुविा र सहधुलएत चावहन्छ भन्ने 

कुरामा उहााँले पधन आगमेुट गरेको देणखन्छ। त्यो मदु्धामा मैले धन हेरेको छु। अब त्यो 

मदु्धा मैले पधन हेरेको छु। उहााँहरु साँग छलफल गरेको छु।  

त्यसैले मेरो आग्रह के भने सवुविा सहधुलएत चावहाँ जीवन धनवाणह हनुे गररकन 

होस। त्यसमा भेदभाव नगरोस। अवहले राखेको चावहाँ के भने त्यो जनु रकम कलमको 

कुराहरु छ। त्यो जीवन धनवाणह गने खालको पगु्न ेखालको छ जस्तो मलाई लाग्दैन। यो 

ववषयमा सम्बणन्ित सधमधतमा अझ दफाबार छलफल गरेर केही कुरा चावहाँ के के कुरामा 

थप्न ुपछण वक जस्तो लाग्छ। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय भीमसेन खरी।  

माननीय भीमसेन खरी (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, स्थानीय 

पदािीकारीहरुको सेवा सवुविा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक यहााँ प्रस्ततु भएको छ। यो 

एक वकधसमको के भने देणख अत्यन्त महत्वपूर्ण र स्वागत योग्य छ।  
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कारर् के भन्दा खेरर स्थानीय तहका पदािीकारीहरु चाहे नगरपाधलका मेयर, 

उपमेयर अथवा गाउाँपाधलकाको अध्यक्ष, उपअध्यक्ष, वडा अध्यक्ष लगाएत अरु 

पदािीकारीहरु त उहााँको पधन के भन देणख जनता साँग ददन ददन ै धभडन ुपछण। अनेक 

वकधसका समस्याहरु आउाँछ। अनेक समस्याहरु साँग जधु्न ुपछण। ववधभन्न वकधसमका नीधत 

तथा योजनाहरु बनाउाँन ुपछण। कायणक्रम सन्चालन गनुण पछण। ववधभन्न ठाउाँहरुमा भेटघाट 

पधन होला।  

त्यसकारर् सेवा सवुविा बरु के छ भन्दा सतण कस्तो हो। वकन ददईन े भन्दा 

देणखन्छ। अब यो भने्नलाई अधल अफ्यरो वकन भने स्थानीय तहका पदािीकारी ववशेष 

गरर चावहाँ मेयर, उपमेयर अथवा सम्पन्न भएका नगरपाधलका स्थानीय तहका 

पदािीकारीले ववधभन्न वकधसमबाट गाडी सवुविा प्राप्त भएका छन। अथवा गाडी छैन भन े

मोटरसाईकल।  

त्यो सवुविा प्रयोग गदाण खेरर त्यसैले उणचत लाभ ददएको छ वक छैन सवणसािारर् 

जनताहरुलाई सेवा प्राप्त भएको छ वक छैन। धत कुराहरु चावहाँ एउटा कुरा हो र अको 

उदाहरर्को लाधग के छ भन्दा खेरर अब स्थानीय तहमा धसिै जनसम्पकण  हनु्छ। हामीहरु 

भन्दा जनता साँग उहााँहरु ववझेको हनु्छ। अब कसैको चावहाँ के छ भन्दा मदु्धा माधमला 

पररवारीक धभरको अथवा पररवार भन्दा बावहरको त्यसलाई पधन सहज रुपमा सल्टाउनको 

लाधग पधन के छ भन्दा खेरर धनयधमत रुपमा धनरन्तर रुपमा सम्पकण  रहन ुपछण।  

उहााँहरुलाई के हनु्छ भन्दा खेरर हामीले बोल्दा खेरर मेरो समस्यामा चावहाँ 

उहााँहरुले ध्यान ददएन भन्ने वकधसमको समस्या देखाईन्छ र यसले गदाण खेरर प्रत्येक 

वडामा काम गने चाहे चावहाँ सदस्या होस, चाहे वाड अध्यक्ष होस अथवा कायणपाधलका 

सदस्य हनु अथवा चावहाँ अरु पदािीकारी त्यसकारर् हो। सवुविा दददा चावहाँ हामीले 

कन्जसुाई गनुणहुाँदैन। तर त्यो सेवा सवुविा चावहाँ उणचत रुपमा प्रयोग भएको छ वक छैन 

? र अको चावहाँ स्थानीय तहमा चावहाँ भ्रटाचारको व्यापक चचाण भई रहेको छ। त्यो 

सवुविा प्राप्त गरे पधछ त्यो घट्छ वक घट्दैन त भटाचार त्यो चावहाँ हामीले हेनुण पछण।  
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यदद भ्रटाचार भएन भने देणख गछण र यसको साथ साथै के भने अनगुमन प्रवक्रया 

र मूल्याङ्कन त्यो यसमा मापन योग्य छ वक छैन। अनगुमन गदाण खेरर के-के कुरामा 

चावहाँ दठक गरेको छ या छैन। त्यो स्पट रुपमा देणखन्छ। त्यो भौधतक होस वा 

समाणजक क्षेरमा गरेको चावहाँ कायणक्रमहरु कधत सवुविा जनक अथवा लजीकल्ली कसरी 

छ अगाडी बढी रहेछ।  

त्यस तफण  चावहाँ ववशेष गरर प्रदेश सरकारको अब हामीहरु पधन सदस्यहरु पधन 

सायद प्रदेश सरकारको सदस्यहरु पधन परौला। प्रदेश सरकारले त्यस्तो यन्र बनाओस 

जसले गदाण खेरर त्यहााँ भ्रटाचार ववस्तारै घट्दै गएर शून्यमा जाओस। यधत भन्दै मेरो 

भनाई यवह टंुग्याउाँछु। हस त जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय ररना गरुुङ्ग।  

माननीय ररना गरुुङ्ग (राविय प्रजातन्र पाटी, संयकु्त):- माननीय सभामखु 

महोदय,स्थानीय तहको पदािीकारी तथा सदस्यहरु सवुविा सम्बन्ि ऐन, २०७५लाई 

संशोिन गनण बनेको वविेयक प्रस्ततु भएको छ। सम्माधनय सवोच्च अदालतको धनर्णय 

सवकए पधछ पवहले पाररश्रधमक धथयो। अवहले सवुविा भनेर आएको छ। फरक चावहाँ 

केही पधन छौ। पवहला हामीहरुले जे सवुविा चावहाँ हामी स्थानीय धनकायले ददने भनेको 

धथयो।  

अवहले त्यसले नाम चेज गरेर ४५ हजार धथयो। अवहले पधन ४५ हजार बनेर 

आएको छ। घमुाई वफराई जनु बेला सम्माधनत सवोच्च अदालत धनर्णय गरेको धथयो। 

सम्पूर्ण माननीयज्यूले पधन थाहा छ होला हाम्रो समाणजक सञ्जालमा एउटा ठूलो खशुी 

याधल आएको धथयो।सबै जना चावहाँ एकदम खशुी भएका धथए। अब जनप्रधतनीधिहरुको 

सेवा सवुविा रोवकएको छ। एकदमै खशुीलाई मनाए सबैले खधुसयाली साटासाट गरे। 

िन्यवाद ददयो सवोच्च अदालतलाई सबैको जनप्रधतनीधिहरु रोक्न ुपछण भनेर चाहे चरम 

माग पधन आएको धथयो।  
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कवहन कवह माग आउाँने। कवहन कवहाँ हाम्रो स्थानीय धनकायले चावहाँ राम्रो काम 

गरेन वक भन्ने भान भएर नै आएको होला भन्ने सभामखु महोदय मैले यो सरकारलाई पधन 

ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहे वकन वक हाम्रो देशमा चावहाँ प्रदेशको आवश्यकता नभएर पधन 

प्रदेश संघीयता धलएर आयो। तर स्थानीय धनकायको आवश्यकता धथयो र स्थानीय 

धनकाय आयो र चनुावी के धथयो भने्न गाउाँ-गाउाँमा धसहंदबार भनेर चनुावी नारा पधन लेर 

आयो। तर पधछलो समयमा जनताको गनुासो बझुदा खेरर चावहाँ गाउाँ-गाउाँमा धसहंदबार त 

आएन धसहं चावह आए तर दबार आएन भनेर गाउाँ-गाउाँका सबै नागररकको चावहाँ गनुासो 

यवह रहेको छ। त्यवह भएर हाम्रो प्रदेश सरकारले चावहाँ जनतालाई चावहाँ जनताको साम ु

जनप्रधतनीधिहरुलाई चावहाँ सेवा सवुविा ददनेको नाममा चावहाँ सेवासवुविा मार नददम वक 

उहााँहरुको चावहाँ जनु कायण सम्पदान छ।  

राम्रो साँग भएको छ वक छैन। स्थानीय तहमा चावह शसुान कायम भएको छ वक 

छैन। त्यसको लाधग चावहाँ गम्भीर भएर अनगुमन होस भने्न कुरा चावहाँ मैले आग्रह गनण 

चाहे वकन वक अवहले सबै जनाको गनुासो गाउाँ-गाउाँमा छोटे-छोटे राजाहरु िेरै भए छोटे-

छोटे राजाहरुले चावहाँ जनताको सनुाई भएन उहााँहरुको चाहे कोले काखा कोले पाखा 

पाटी कायण कताण देणख धलएर िेरै आवज त्यवह छ। त्यवह भएर चावहाँ छोटे-छोटे राजा 

होईन वक जनता साम ुअवहले पधन सबै लाधग सकेको छ। छोटे-छोटे राजा होईन वक 

नेपालमा वडा महाराजा कोवह आउाँन ु पने अवस्था धथयो। म यधत नै भन्न चाहन्छु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय ददपक धनरौला।  

माननीय ददपक धनरौला (नेपाली कम्यधुनट पाटी (नेकपा)):-  माननीय 

सभामखुज्यू, अवहले हामी जनु संशोधित वविेयक माधथ सैद्धाणन्तक गईरहेका छौ। लामो 

प्रधतक्षाको घडी प्रश्चात यो आएको हो। मलाई लाग्छ यो संसदमा यो संसोधित वविेयक 

वकन आउाँन सकेन भनेर िेरै पटक हामी माननीयले प्रश्न उठाएका धथयो। त्यस अथण 
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संसदको यो भावनालाई बझेुर यो संशोिन वविेयक ल्याएकोमा सरकार प्रधत हाददणक 

आभार र िन्यवाद ददन चाहन्छु।  

यो सैद्धाणन्तक ववषय र छलफलको क्रममा २-३ वटा ववषयहरुलाई यहााँ राख्दा 

सान्दधभणक हनु्छ भने्न मैले पाएको छु। एउटा त सवोच्च अदालतले गरेको फैसला 

प्रधतनीधित सभा, राविय सभा र प्रदेश सभाका जनप्रधतनीधि र स्थानीय तहको धबचमा 

संवविान बनाउाँदा नै केही अधलकधत ववभेद भएको छ वक भने्न ठाउाँबाट व्याख्या भएको 

छ। शब्दलाई व्याख्या गने अधिकार संवविानलाई प्राप्त भएको हनुाले त्यो व्याख्यामा 

हामी बध्या छौ।  

मैले िेरै वटप्पणर् गनण चाहन्न। तर हामीले मनन गनुण पने खालको ववषय वस्त ुके 

हो ? भने देणख चावहाँ स्थानीय तहमा भ्रटाचारको कुरा कानी उठाई रहन्दा खेरर 

सैद्धाणन्तक रुपमा आएको बेरुजलुाई पधन अवहले भ्रटाचारको रुपमा व्याख्या गने गररन्छ। 

त्यो पररणस्थधत हाम्रा कारर्ले उणब्जएको हो वक होईन। यो वविेयक ल्याउदा खेरर चावहाँ 

यो सरकारले ध्यान ददन ुपर्थ्यो मलाई लाग्छ। त्यो बेरुजकुो कारर् कहााँ धनर लागेको छ 

भन्दा खेरर चावहाँ प्रदेश सरकारले धनयम बनाए पधछ मारै पाउाँन ु पने सवुविाहरुका 

कुराहरु छन।  

अगाडी नै उहााँहरुले बनाउाँन ुभएको एउटा णस्थधत रहेको छ। त्यो ववषय वस्त ु

वहजो त एडजेट हामीले प्रवेश गनण सकेनौ। आज पधन हामीले एडजेट प्रवेश गनण 

सवकरहेको छैनौ। यसकारर्ले गदाण खेरर यो ऐन, तरुुन्त प्रारम्भ हनुे छ भने्न ठाउाँबाट 

होईन। स्थानीय तहले सपथ ग्रहर्का धमधत गरेको धमधत देणख लाग ुहनुे गररकन भनरे 

ल्याउाँन ु पने आवश्यकता छ भने्न मैले ठान्दछु।हामी कारवाहीका ३ नै तह २ तहले 

रािय संघ र प्रदेशले चावहाँ यो कुरो हनुे सपथ खाए देणख हनुे यहााँ वकन नहनुे यसकारर् 

यो गनण जरुरी छ।  

अको सधमधतहरु कानूनी रुपमा चावहाँ ५ वटा सधमधतहरु स्थानीय तह भनेका छौ। 

काठमाडौ महानगरपाधलका बाहेक अरु सबै ५ वटा सधमधत रहेका छन। यहााँ चावहाँ ३ 
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वटा सधमधत र बैठक भत्ताको व्यवस्थापन गरेका छौ। यसकारर्ले गदाण खेरर यो धभवेद 

पधनगरेन यो ५ वटै सधमधतलाई बैठक भत्ता प्राप्त गने खालको व्यवस्था पधन गनुणपछण।  

महानगर, उपमहानगरपाधलकाको धबचमा फरक हनु्छ भने्न कुरा हामीले यहााँ पधन 

देखेका छौ भन्दा खेरर चावहाँ सधमधतको संख्याको हकमा पधन महानगरपाधलकालाई 

अधलकधत थप संख्या सधमधत बनाउाँने अधिकार सवहत हामीले त्यो कुरो पधन प्रत्यायोजन 

गनुणपछण र धत सधमधतहरुलाई त्यो ववषयमा एडजेट पछण भन्ने ववषय राख्दै धबदा हनु्छु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय गरे्श दलुाल।  

माननीय गरे्श दलुाल (नेपाल कम्यधुनट पाटी (नेकपा)):-  माननीय सभामखु 

महोदय, अवहले सरकारले स्थानीय तहका पदािीकारी र सदस्यहरुको सेवासवुविा 

२०७५मा संशोिन गने वविेयक पेश गरेको छ। हामी संघीय राजिानीका माननीयहरु 

यसबाट िेरै वपडमा छौ। महानगरको नगर अधिवेशनमा प्रदेश माननीयहरुलाई यवह 

कारर्ले गदाण महानगरले नबोलाउाँने णस्थधत बनेको छ। त्यो हाम्रो अफ्ठारो र हामी डाडु 

पन्यो धलनेहरुले हाम्रो नेपालीमा उखान छ।  

जसको हातमा डाडु हनु्छ। उसले अधलअधल चोक्टा भ्याउाँछ। हामी प्रदेश 

माननीयहरु यो प्रदेश सरकार, प्रदेश सभा जसले भत्ता धनिाणरर् सेवा सवुविाको कानून 

बनाउाँछ। हामी धनवाणणचत भएर आएर। सपथ ग्रहर् भए देणख खाने कानून हामी बनाउाँने 

हाम्रो हातमा कलम छ भनेर जा हो पायो त्यवह सवह गने तर हामी भन्दा लगभग ६-७ 

मवहना अगाडीबाट धनवाणणचत भएर आएका धत जनप्रधतनीधि सेवा सवुविा सम्बणन्ि 

वविेयकमा हामीले अधलकधत ववभेद गरौ वक जस्तो महससु भएको धथयो। वढलै भए पधन 

त्यो सरकारले त्यो महससु बझेुर यो संशोिन वविेयक ल्याएको छ। म सरकारलाई 

िन्यवाद ददन चाहन्छु।  

सम्माधनत न्यायलय माननीय न्यायिीशहरु जसले फैसला सनुाउाँन ुहनु्छ। जसले 

उददण जारी गनुणहनु्छ। उहााँहरुले पधन सेवा सवुविा अधलअधल धलएको छ वक यसलाई पधन 
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ममन गनुणपने आवश्यक छ। स्थानीय तह हामीले जे बनायौ। अधलले म त यस्तो वपडामा 

छु। एउटा वडाको एउटा प्रदेश छ। वडा अध्यक्ष धबहान देणख गएर टेबलुमा बसेर सवह 

गछण। हेंटौडा उपमहानगरपाधलका १९ वडा छ। त्यधत जनसंख्या व्यवस्थापन गरेको वडा 

छ। त्यहााँका वडा अध्यक्ष र त्यहााँ पदािीकारीहरुले सेवा सवुविा नपाउाँदा हामीलाई जनु 

आक्रोस पोख्न ु हनु्छ। त्यसलाई यो प्रदेश सरकारले सम्बोिन गरेको छ। िन्यवाद। 

सलाम नमस्कार।  

माननीय सभामखु:- माननीय जीवन खड्का।  

माननीय जीवन खड्का (नेपाल कम्यधुनट पाटी, ने.क.प)):- सभामखु महोदय, 

स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्बन्िमा ऐन, २०७५ जनु ल्याउाँन े

काम वढलै भए पधन भएको छ। अन्त्यत स्वागत योग्य कुरा हो र स्थानीय तहका 

पदािीकारीहरु अन्त्यत कामको चाप छ र जनु सम्माधनत सवोच्च अदालतको फैसला 

पछाडी एक डेढ मवहना सम्म त चपु लाएर बस्न ुभो स्थानी तहका साथीहरु त्यसपछाडी 

हरेक समय हामी हाम्रा सवुविाको बारेमा हामीले धनर्णय गने अधिकार छ। तर उहााँको 

सवुविा हामीलाई ददएको छ।  

हामीलाई ददएको कुरामा उहााँहरु धबहान उज्यालो भए देणख राती १० बजे सम्म 

जनताको काममा सरोकार राख्न ुहनु्छ। यस्तो तहलाई संवेदनशील भएर छलफल गनुणपने 

ठाउाँमा अनेक खालका कानूनी दाउपेच कुराहरु राखेर अल्झाउाँने काम गनुण हनु र यो 

सेवा र सवुविाको सन्दभणमा के कधत ददने अवहले जनु वविेयक प्रस्ततु भएको।सेवा 

सवुविामा पधन अधलकधत हामीले वववेक पयुाणएर छलफल गनुण पने लाग्दछ। यो अन्त्यत 

राम्रो ववषय हो तसथण यसलाई म स्वागत गदै आफ्ना मन्त्वय यवह टंुग्याउाँछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय नारायर् बहादरु धसलवाल।  

माननीय नारायर् बहादरु धसलवाल (नेपाल कम्यधुनट पाटी (नेकपा)):-  माननीय 

सभामखु महोदय, संसोधित वविेयक आएको छ। त्यसको म समथणन गनण चाहन्छु। 
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स्भावले हाम्रो समाज लामो समय देणख समाणन्त णचन्तनदारा ग्रधसत धथयो नै हामी तल्लो 

तहमा बसने मान्छेहरुले खाएको सम्पूर्ण सवुविा सहधुलएत मलाई लाग्छ।  

धनर्णय गने न्यायिीश देणख झण्डा हलाउने मन्री देणख सलामी खाने संसाद देणख 

यी सबै सरकारी सवुविा खान्छौ तर जगुलको त्यो लेकमा शेपाण दाई चप्पल लाउाँदै २ 

ददन वहडेर गाउाँपाधलका आई पगु्न ु पने वडा अध्यक्ष सदस्य चाहे महानगरको सवुविा 

सम्पन्न भएपधन १८ घण्टा सणम्म जनताका हरेक झै-झगडा देणख सात धसमना देणख 

धसफारी गरेर पधन नभ्याउाँने व्यणक्त जो १८ घण्टा सम्म गछणन। धतनले खाएका सवुविा 

सहधुलएतमा काठमाडौका दईु लाख देणख ५ लाख सम्म तलब खाएर संपादवकय लेख्न े

संपादक देणख ररपोटर गने परकार समेत ववरुद्धमा उधभएर सम्पूर्ण स्थानीय तहका 

प्रधतनीधिहरुलाई भ्रटाचारीको रुपमा देख्न,े डोजर प्रधतनीधिको रुपमा देखने यो 

मानसीकताको ववरुद्ध हामी रहन ुपछण।  

केवह प्रधतशत मान्छेहरु जनु सकैु ठाउाँमा पधन ववधग्रएका छन। तर मलाई लाग्दैन 

९५ प्रधतशत स्थानीय प्रधतनीधिहरु अवहले जनताको सेवामा दत्त णचत्त भएर लाएको छ। 

संसादहरुमा पधन केही बेदठक काममा लागेका होला। मन्रीहरुलाई कारवाही परेको छ। 

कानून ववपररत गरेकोमा कारवाही गनुण पछण। त्यसको पक्षमा हामी उधभन ु पछण। तर 

समग्रमा प्रधतनीधिहरु माधथ ववश्वास कम हनुे खालका वटप्पर्ीहरु यवह रोटमा उधभएर 

हामीले नै कतै फलाएनौ वक त्यो समाजमा नकारात्मक वातवरर् सजृना गने भधूमका 

हामीले खेल्यो वक कतै यो कुरामा पधन हामी अधलकधत सचेत हुाँदै वास्तवमा स्थानीय 

प्रधतनीधिहरुलाई पूवण माननीयज्यूले वैद्य माननीयज्यूले राखेको ववचारमा सहमत छु।  

अझ ववशेलेषर् गनुणपछण। कावह अपगुण भएको छ वक उहााँले जीवको पाजणन गनुण 

पगु्ने गररनै हामीले व्यवस्था गनुण पछण र भ्रटाचार अधनयधमता गनुणपछण भने्न रािको कानून 

बमोणजम कडाईका साथ अगाडी बढ्ने कुरामा दृढ भएर लाग्न ु पछण भने्न ववचार राख्दै 

धबदा हनु चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय राजेन्र प्रसाद पाण्डे।  
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माननीय राजेन्र प्रसाद पाण्डे(ने.क.पा.):- सभामखु महोदय, अवहले बैठकमा 

प्रस्ततु भएको स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा ऐन, २०७५ संशोिन 

गनण बनेको वविेयकमा आफ्ना केही ववचार राख्न चाहन्छु। यो सैद्धाणन्तक ववषय हो। 

त्यसै यसलाई दफाबार छलफलमा म अवहले प्रवेश गनण चाहन्न त्यो ७२ घण्टा सम्म 

संशोिन गने समय हनु्छ त्यधत बेला छलफल गरौला। वहजो संवविानको शब्द ध्यान 

नपयुाणईकन हामीले ऐन, बनायौ। त्यवह कुरालाई कसैले आिार बनाएर मदु्धाको ववषय 

बनायो।सवोच्च अदालतले पधन एउटा धनर्णय ददयौ। अवहले हामीले त्यसलाई सच्चाउनको 

लाधग यो वविेकय ल्याएका छौ।  

म आफु संवविान धनमाणर्मा पधन भाग धलएको हनुाले ३ तहको सरकार राविय 

गौरवका आयोजना सम्पन्न गने, राि नीधत बनाउाँने, अन्तराविय क्षेरका कुराको णजम्मेवारी 

धलने केणन्रय सरकार वहजो केन्रले गरेका सबै कामहरु ववकास धनमाणर्का कामहरु 

णजम्मा धलने प्रदेश सरकार जनताले सरधभसण ददने डेधलभरर गने डे टु डे सार जनताको 

समस्यालाई समािन गनण स्थानीय सरकार यसरी भाग लगाको हौ। त्यवह भाग लगाए 

अनसुारको यो सेवा प्रिान गने णजम्मा धलएको स्थानीय सरकार जनप्रधतनीिीको एउटा 

ठूलो संख्या छ।  

वास्तवमा धतनलाई भने्न हो भने जनताले माम्दा भेटाउाँने सरकार हो। केन्रको 

सरकार टेधलधभजनमा देख्न ेसरकार हो। प्रदेश सरकार चावह अधल नणजकै नणजकै छ रे 

भनेर थाहााँ पाउाँने सरकार हो। यो चाहै छाम्दा भेवटने सरकार हो। आपत पदाण घडुामा 

टाउाँको राखेर रुन पाउाँने सरकार हो। त्यस भएको हनुाले स्थानीय तहको 

जनप्रधतनीधिहरु अन्त्यतै िेरै व्यस्ता रहन्छन। उनीहरुको काम िेरै भारर हनु्छ र भोक 

भोकै खट्न पधन संभाव हुाँदैन यो प्रधतनीधिहरुलाई स्थानीय सरकार सञ्चालन ऐन, धनमाणर् 

गदाण म आफु पधन ३१ ददन खटेको छु। त्यो काममै हेदाण पधन परु्ण काधलन भएर काम 

गने काम िेरै भररददएका छौ। िेरै खट्न ु पने पछण उहााँहरुले होल्टाईमर भएर। 

उनीहरुलाई कसमे कम बाच्न पगु्ने हामीले हेनुण पछण।  
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यदद त्यसो नगरेर सालोको नाममा डोजर वकन ु पने परणस्थधत सजृना हनु्छ। 

सम्बणन्ि स्थानीय सरकारको आफ्नो आम्दानी छ भन्ने त्यसमा वविेयकमा एउटा ठाउाँ 

पधन राणख ददन ुपछण। यसले समेट्न नसकेका सवुविाका कुराहरु त्यहााँबाट पधन समेट्न 

सक्छौ है। धतमीलाई आवश्यक पायो भन्न ेखालको गेट खोल्न ददन ुपछण। त्यसो भयो 

भन्ने यो सरकारलाई जनता प्रधत उत्तदावह, ईमान्दार,नैधतकवान जनताको सेवा अिरार 

खवटन सक्ने सरकारको रुपमा बनाउाँन चाहेका छौ र ईमान्दार सरकार बनाउाँन चाहेका 

छौ। त्यवह अनसुारको भाषा र उदेश्य अनसुारको काम हनु सक्छ भने्न मलाई लाग्छ। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सीता लामा।  

माननीय सीता लामा (नपेाल कम्यधुनट पाटी (नकेपा)):-  माननीय सभामखु, 

सवोच्च अदालतको फैसाललाई २०७६/७/१ गते गएको जनु फैसाल छ। त्यसलाई 

कायाणन्वयन गदै स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्बणन्ि ऐन, २०७५ 

लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको सैद्धाणन्तक छलफलमा हामी उपणस्थधत भएका छौ। 

लामो समय प्रश्चत स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्दयको सवुविा सम्बणन्ि ऐन, 

२०७५ लाई संशोिन गनण बनेको यो वविेयक सरकारले ल्याएकोमा सवणप्रथम 

सरकारलाई िन्यवाद ज्ञापन गदणछु। हामी सबैले बाच्न पाउाँन ु पछण। बाच्ने माधनस 

नैसधगक अधिकार हो।  

त्यसकारर्ले गदाण हामी साँग भएको ३ तहका सरकारमा स्थानीय तहको सरकार 

भन्नेको सधभणस प्रोभाईडर हो। उसलाई असंख्य समस्याहरु छन। त्यसलाई अब सम्बोिन 

भएको छ। त्यसकारर्ले गदाण खेरर पधन म मखु्यमन्री डोरमणर् पौडेल लगाएतको 

वटमलाई हाददणक िन्यवाद ज्ञापन गदणछु। साथै यो वविेयकमा हाम्रो यो वविेयक हातमा 

आईरहदा खेरर प्रत्यायोजीत व्यवस्था सम्बन्िमा कुनै पधन व्यवस्था नगरेको हुाँदा पूर्ण 

मखु्यमन्रीलाई फेरर पधन िन्यवाद ज्ञापन गदणछु। स्थानीय तह भनकेो जनता साँग प्रत्यक्ष 
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सरोकार राख्ने प्रत्यक्ष सम्पकण  हनुे धनकाय हो। त्यसलाई व्यवणस्थत गनुण र मयाददणत 

बनाउाँन आवश्यक छ।  

यो हामी सबैले भोधग रहेको देखी रहेको कारर्ले गदाण खेरर स्थानीय तहमा 

सशुासन कायम गनणको लाधग बागमती प्रदेश सरकारले एउटा मेकाधनजम डेभलप गनण 

आवश्यक छ। त्यो चावहाँ हामीले डेभलप गायौ भने पकै्क पधन स्थानीय तहलाई हामीले 

व्यणस्थधत गने छौ र स्थानीय तहले जनु वकधसको सरधभणस उपलब्ि गराईरहेको छ। 

त्यसलाई अझ हामीले मयाददणत गदै साच्चीकै सशुासन कायम गनणको लाधग हामी सक्षम 

हनुे छौ भन्दै मेरो भनाई यवह अन्त्य गदणछु। हस त िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय ववजय शे्रष्ठ के.सी।  

माननीय ववजय शे्रष्ठ के.सी (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखुज्यू, स्थानीय 

तहको पदािीकारी तथा सदस्यहरुको सवुविा सम्बन्िी ऐन, २०७५लाई संशोिन गनण 

बनको वविेयक हाम्रो हातमा छ र अदालतको व्याख्यालाई हामी पालना गदै, सम्मान 

गदै, सैद्धाणन्तक छलफलमा हामी भाग धलई रहेको छु। यसमा मेरो केवह सझुावहरु म 

राख्न अनमुधत चाहन्छु।  

यस वविेयकमा बैठक बस्दा मवहनामा कधत पटक बैठक बस्ने भने्न धसमा तोवकन ु

पछण भने्न मलाई लागेको छ र सशुासनको लाधग धत बैठकहरुको अनगुमन प्रार्ालीमा 

रहन ुपछण र अनगुमन पधन गररन ुपछण भने्न मेरो ववचार छ। दोस्रो कुरा साँगै बसेर खाजा 

खाने पदािीकारी सदस्यहरु हनु। पदािीकारीहरुलाई अलग रेट र सदस्यहरुलाई अगल 

खाजाको रेट हनु ुहदैुन।  

या त पदािीकारीहरुले स्पेशल खान े हो वक यसलेको पधन एउटा प्रश्न णचन्ह 

आउाँने छ। उणचत सवुविा सबैले पाउाँन ु पछण। स्थानीय तहमा काम गने हाम्रा 

जनप्रधतनीधिहरु हाम्रा साथीहरु खवट रहन ुभएको छ र उहााँमा अवहले भ्रटाचारको मदु्धाहरु 

पधन िेरै सधुनएको छ। यो वविेयकले भ्रटाचार मौलाउन नपाओस। उहााँहरुले पाउाँन ुपने 
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सवुविा कसेकम बाच्न पाउाँने सवुविा सबैले पाउाँन ु पछण भने्न माग राख्दै आफ्नो ववचार 

सक्याउाँछु। िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय ओम बहादरु ग्लान।  

माननीय ओम बहादरु ग्लान (नेपाली कम्यधुनट पाटी (नेकपा)):-  माननीय 

सभामखुज्यू, हामी स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्यको सेवा सवुविा सम्बन्िी ऐन, 

२०७५लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको छलफलमा छौ र यहााँ िेरै माननीयज्यूले 

राणख सक्न ुभो हामीले यो सेवा सवुविा भन्न ेधबधतकै हामीले सेवा गरे वापत धलईने सवुविा 

यसमा िेरै दवुविामा रहन ु परेन सवुविा धलने हो। कायण गदाण सम्म धलन े हो। यसमा 

कोही खशुी हनुे कोही दखुी हनुे कुरा पधन छैन र महत्वपूर्ण कुरा के छ भने जनु 

समदुायबाट प्रधतनीधित्व गराएका छौ।  

वहजो एउटा कमाउाँने एउटा घर समालने त्यो एउटा समाजबाट आएका 

मान्छेहरुलाई एउटा मान्छे वहडेको वहडै गने अकोले केही पधन गनण नपाउाँने भएर जनु 

घरबार धबधग्रन सक्ने अवस्था पधन भएको छ। त्यसकारर्ले जनु समदुायबाट हामीले 

माधथ उठाउाँनको लाधग भनेर जनु मान्छेहरुलाई प्रधतनीधि गराएकाछौ। त्यसमा सेवा 

सवुविामा समान्त ल्याईन ुपछण।  

महानगरको उपमहानगरको चावहाँ बढी गने मनोधनतको झन कम गने जस्ता कायण 

हाम्रो न्याय पूर्ण ढंगको यो गररन ुपदणछ भने्न कुरा मैले देख्दछु र अको कुरा के हो भने्न 

हामी यो प्रदेश संसदमा संघीय संसदमा समानपुाधतक र प्रत्यक्ष धनवाणणचत संसादहरुले जनु 

समान सवुविा धलई राखेको छ। त्यो कुरालाई पधन ख्याल गरेर स्थानीय तहमा पधन जनु 

समदुयामा प्रधतनीिीत्व भएको छ। धनवाणणचत हनु ुभएको छ। उहााँहरुको पधन समान सेवा 

सवुविा व्यवस्था गररन ुपछण।  

यो पक्षलाई यो वविेयक माफण त धमलाएर लैजान ु पछण भने्न कुरा मलाई लागेको 

छ। त्यस तफण  सरकारले ध्यान ददन ेछ भन्दै म पून: सरकारलाई िन्यवाद दददै मेरो 

भनाई यवह टंुग्याउाँन चाहन्छु। िन्यवाद।  
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माननीय सभामखु:- माननीय योगेन्र राज संग्रौला।  

माननीय योगेन्र राज संग्रौला (नेपाल कम्यधुनट पाटी (नकेपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय, िेरै वषण अगाडी अणघ एक जना माननीयज्यू यो संसद धभर स्थानीय 

तहमा धनकायमा बसेर िेरै साथीहरु माननीय हनु ुभएको छ र के भने्न देणख िेरै पीडा 

कस्तो के हनु्छ भने्न वकधसको कुराहरु उठाउाँन ुभयो िेरै वषण अगाडी म पधन काठमाडौ 

महानगरपाधलकाको वडा अध्यक्ष धथए।  

हाम्रा प्रधसद्ध कलाकार मनद कृष्र् शे्रष्ठ र हरीवंश आचयणज्यूले एउटा काणन्तपरु 

टेधलवफल्म बनाउन ुभएको धथयो। अवहले मलाई स्मर्ण भएको छ। एउटा वडा अध्यक्ष उ 

गरेर उगरेर मछण र णचर गपु्तको छेउमा गएर बहव छ वक धतमी वकन आयो भन्दा यधत 

द:ुख भयो, यधत द:ुख भयो अधन उ गरेर म यहााँ आए भन्छ। अवहलेका मैले सनुेको छु। 

त्यो बेलामा उ गने उ गने भयो धनकै दखु धथयो। एका धतर घर कहााँ पगु्न े त्यस्तो 

धथयो।  

यधत लामो समय साँग अवहलेका जनप्रधतनीधिहरुले गाउाँपाधलका, नगरपाधलका, 

महानगरपाधलकर णजल्ला समवन्य सधमधतका साथीहरु जनप्रधतनीधिहरुले हामी जस्तै जो 

भखणर भखणर के भने्न देश सेवाको लाधग जनताको सेवाको लाधग आउाँन ुभएको छ।  

 उहााँहरुले यस्तो लामो समय सम्म पधन सवुविा नपाउाँदा अवहले सम्म उ 

गरे उ गरे भने्न सधुनएको छैन। त गनुण पने धथयो। अणघ माननीय नरोमत्त वैद्यज्यूले 

माननीय नारायर् धसलवालज्यूले उठाउाँन ुभयो मलाई के लागेको छ भने्न प्रस्ताववत हामी 

छलफल गनेछौ। हामी धससोिन पधन राखौला दफाबार छलफल गरौला। तर मेरो 

आफ्नो वहसाबमा उहााँहरुलाई जनु प्रकारले हामीले सवुविा ववधनयोणजत गरेका छौ 

प्रस्ताववत गरेका छौ। त्यसले पगु्दैन आजको सन्दभणमा जनु बेला काठमाडौ 

महानगरपाधलका वडा अध्यक्ष धथयौ र प्रधतनीधि धथयो।  

त्यहााँको जनसंख्या त्यहााँको भगूोल त्यहााँको चाप अथवा कुनै पधन ठाउाँको चाप 

अवहले त सरकार हो धन त त्यो बेला स्थानीय धनकाय धथयो। अवहले सरकार छ। त्यस 
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भएकोले यसमा हामीले राम्रो गरर छलफल गनुणपछण। गम्भीरता पूवण छलफल गनुणपछण। र 

हामीले यिपी के भने्न देणख मापण्डमा एउटा मान्छेलाई बाच्नको लाधग कधत चावहाँ छ 

भने्न वकधसमको कुरा अब हामीले कसरी गने धनिाणरर् कसरी गने होईन। तर अणघ 

माननीयज्यूले भनु्न भयो त्यहााँ दधलत समदुायका साथीहरु हनु ु हनु्छ वेरोजगार साथीहरु 

हनु ुहनु्छ।  

जसलाई हामीले तपाईहरु आउाँनसु तपाईहरु सेवा गनणको लाधग आउाँन ुहोस भनेर 

हामीले भन्यौ उहााँहरुको के भने्न देणख राम्रो गरर सोचन ुपछण। गम्भीरता पूवणक सोच्चन ु

पछण र हामी यसलाई राम्रो वकधसमले छलपल गनपुछण भने्न वकधसमको म सभामखु माफण त 

म राख्न चाहन्छु। िन्यवाद। नमास्कार।  

माननीय सभामखु:- माननीय जीवन डंगोल।  

माननीय जीवन डंगोल(नपेाली कांग्रसे):- आदरर्ीय सभामखु महोदय, आज हामी 

स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सवुविा सम्बणन्ि ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण 

वविेयक माधथ छलफलमा छौ। सवणप्रथम िन्यवाद ददन चाहन्छु नै वकन भने्न हामी 

सवोच्च अदालतको धनर्णयलाई सम्मान गदै हामी सणचएका छौ। तर संशोिन वविेयक 

ल्याउाँन ुपररणस्थधत बनु्न न ैयस प्रदेश सरकारको ऐना हेनण नपने गरर जनता साम ुछलङ्ग 

भएका छन।  

यस्तो पररणस्थधत फेरर पधन नदोहोररयोस भने्न सरकार प्रधत सचेतनाको अनरुोि 

गदणछु। सखु दखुको साथी जनताको पक्का सेवक स्थानीय जनप्रधतनीधि हो। त्यसलै 

हामीले गाउाँमा-गाउाँमा धसंहदबार भन्ने नारा ददएका धथयौ। तर आज जनता साम ुगाउाँ-

गाउाँमा धसंहदबार होईन। गाउाँ-गाउाँमा भ्रटाचार भन्ने व्यापक पधन हनु थालेको छ। तर 

म सबैलाई एउटै खाल्डोमा राखेर हेनण चाहन्न। आफ्नो गाडी सवुविालाई नधलएर 

जनतालाई एम्बलेुश वकन्न जनप्रधतनीधि हाम्रा साम ुनभएका होईन। तर यसैले यस सेवा र 

सवुविा कधत प्राप्त हनु्छ।  
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त्यसैले मार भ्रटाचार धनमूल हनु्छ भने्न कुरा पधन म भन्न सणक्दन। एउटा 

उदाहरर् म मा छ। १० वषण अगाडी मेरो मोवालई हरायो। ररक्सावालको सामहुमा 

हरायो। त्यसैले १ मवहना पधछ मेरो घरमा बटुल देणख काठमाडौ आएर पयुाणई ददयो। 

तर २ मवहना पधछ मोवाईल हरायो।  

त्यवह खेर मेरो सानो मोवाईल धथयो। अवहले सामसङु मोवालई त्यस्तो सामहुमा 

हरायो वक त्यो पधन सानो अवस्था धथयो। सबैले आईफोन चलाउाँने अवस्था भएको 

समहुमा हरायो। तर त्यो मोवाईल फकेने त्यसैले एउटा उदाहरर् हो भन्न चाहन्छु। 

त्यसैले यस वविेयकमा भएका यो हामीले गरेका वविेयक बनाउाँदा सहानभुधूत होईन। 

समानभुधूत पधन होस भने्न म भन्न चाहन्छु।  

 यो भ्रटाचारको सन्दभणमा गहृ मन्रीज्यू आफैले भ्रटाचारी कारवाही गने हो 

भने्न सम्पूर्ण स्थानीय तह धसददन्छ भनेर भने्न भएको छ। गहृमन्री जस्तो लेभलेववक त्यो 

नबोल्न ु पर्थ्यो। बोधल सकेपधछ मओन बसन धमल्छ। वक भ्रटाचारी पधन बहमुत र २ 

धतहाई णजत्न सवकन्छ भन्न ेप्रोफ गनण खोजेको हो वक ? यसमा म प्रश्न पधन गनण चाहन्छु। 

िन्यवाद। जय नेपाल  

माननीय सभामखु:- माननीय मखु्यमन्री श्री डोरमणर् पौडेललाई छलफलमा 

उठेका प्रश्नहरुको जवाफ ददन अनमुधत ददन्छु।  

माननीय श्री डोरमणर् पौडेल (मखु्यमन्री):- माननीय सभामखुज्यू, माननीय 

सभामखुज्यूको अनमुधतले अवहले माननीयज्यूहरुले उठाउन ुभएको वविेयक माधथको जनु 

छलफल छ। त्यसमा िेरै ववषयहरु उठान भएका छन र सब भन्दा पवहला म के भन्न 

चाहन्छु भने िेरै माननीयज्यूहरुले यो वविेयकको औणचत्य माधथ प्रट पाररसक्न ु भएको 

छ।  

त्यसको आवश्यकता र औणचयता स्थानीय तहमा काम गने सबै प्रधतनीधिहरुले 

लामो समय देणख सवुविा नपाई रहेको अवस्थामा यो वविेयक आएको छ र यो वविेयक 

ल्याउाँन ुभन्दा िेरै पटक छलफल बहस कायणलयमा पधन गररयो र यसमा केही प्राववधिक 
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समस्याहरु तलव भन्न सकेनौ। त्यसलाई बेक्रडाउन गनण पयो अब बेक्रडाउन गने क्रममा 

१३ -१४ वटा बुाँदाहरुमा समावेश गरो। अब तलमाधथका कुरा कस्तो हुाँदो रहेछ भन्ने 

अब संसाद भन्दा माधथ बेक्रडाउन गरेको अंक पानण धमल्ने वक नधमल्न े एउटा पोटण 

धमलाउन ुपयो।  

स्टाटस पधन धमलाउन ु पयो। वहजो उहााँले पाईरहेको सवुविालाई नघट्न े गरर 

धसद्धान्त अवहले के बनायो भने्न पवहलै उहााँहरुले जनु सवुविा पाउाँन ुभएको धथयो। त्यो 

सवुविालाई नघट्ने गरर पयुाणउाँने भने्न हाम्रो सैद्धाणन्तक सहमधत भयो। सहमधतका आिारमा 

िेरै छलफल हामीले गयौ र सके सम्म त्यसलाई धमलाउाँन ेप्रत्यन गररयो र त्यो धमलाउाँन े

प्रत्यन गदाण पवहले सम्माधनत सवोच्च अदालतले १नं. देणख बाहेका सबै जहााँ तलब भन्ने 

गरेका पाररश्रधमक भनेर उल्लेख गररएका धथए। धत सबै खारेज भए र १नं. प्रदेशमा 

पाररश्रधमक भने्न उल्लेख गररएको धथएन र त्यसलाई चावहाँ अदालतले छुदै छुएन।  

  त्यो अथणमा पधन हामीले सबै प्रदेशहरुबाट उहााँहरुको त्यो स्टान्डर धलएर 

आएका सबै बनाएका केही बनै्न बााँकी छ। १ नं. लगाएताका सबै प्रदेशहरुबाट हामीले 

त्यो मागायौ र अध्यान गरेर छलफल गरेर सकेसम्म यसलाई सहज बनौस र यो चावहाँ 

कानूनी वहसाबले पधन यसलाई णस्वकायण हनु ुपयो र सबै संसदमा पधन णस्वकार हनु ुपयो 

भने्न वहसाबमा यो प्रस्ततु गररएको हो। मलाई लाग्छ छलफलको ववषय बनेको छ। 

छलफल आज भएको छ।  

भोधल यो सधमधतमा जाला सधमधतले यसलाई पररकृत पधन गलाण कधतपय केही 

कुराहरु तल माधथ परेको रहेछ भने्न सधमधतले सच्चाउाँन पधन सक्छ। मलाई लाग्छ जहााँ 

सम्म सरकार प्रस्ततु गरेको यो वविेयकको हो। यो वविेयक लामो समय सम्म िेरै 

छलफल गरेर ल्याईएको छ र त्यसमा पधन अझै केही पररमाजणन र पररकृत गनुणपदाण 

सधमधत माफण त यो हनुे न ैछ भने्न ववश्वास ददलाउाँदै म माननीय सदस्यज्यूहरुले उठाउन ु

भएको जनु णजज्ञासा प्रस्ततु गनण उठाउन ुभएको ववषयहरु छ। धत सबैको सम्मान गछुण। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब यो छलफल यवह समाप्त हनु्छ।  
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माननीय सदस्यहरु अब म स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा 

सम्बणन्ि ऐन, २०७५लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने 

प्रस्तावलाई धनर्णयथाण प्रस्ततु गदणछु। यो प्रस्तावको पक्षमा हनु े माननीय सदस्यले हनु्छ 

भनु्न होला र यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले हनु भनु्न होला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले हनु्छ भनु्न होस। यसको ववपक्षमा हनुे 

माननीय सदस्यहरुले हनु्न भन्नु होस। हनु भने्न आवज सधुनएन तसथण स्थानीय तहका 

पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्बणन्ि ऐन, २०७५लाई संशोिन गनण बनेको 

वविेयक माधथ ववचार गररयोस भने्न प्रस्ताव सवणसधमधतले णस्वकृत भएको घोषर्ा गदणछु।  

 माननीय सदस्यहरु अब यो बैठक अको सूचना जारी नभए सम्मको लाधग स्थाधगत 
हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक अको सूचना नभए सम्मका लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको १:२० बजे। 
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

४ चैत्र, २०७६ 

मंगलबार 
(बैठक संख्या - २१)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको १:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शून्य समयको कायणक्रम नरहने व्यहोरा 

जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश प्रमखु कायणलयबाट प्रदेश सभा सचचव धनयचुि सम्बचन्ि 

पत्र प्राप्त भएको छ। उि पत्रको व्यवहोरा पढेर सनुाउाँछु।  

श्री कृष्र्हरर खड्काज्यू, 
लधलतपरु महानगरपाधलका-२४, 
िापालेख लधलतपरु। 
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 नेपालको संवविानको िारा १९५ को उपिारा (१) बमोचजम माननीय प्रदेश 

सभामखुको धसफारीसमा माननीय प्रदेश प्रमखु ववष्र् ु प्रसाद प्रसाईज्यूबाट धमधत 

२०७६/११/२१ गते भएको धनर्णय अनसुार यहााँलाई प्रदेश सभाको सचचव पदमा 

धनयचुि गनुणभएको व्यवहोरा सहसण जानकारी गराउाँछु। प्रदेश सभाको सचचव पदमा 

धनयचुि हनु ुभएकोमा  हाददणक बिाई छ। यहााँको कायणकाल सफलताको कामना 

गदणछु। आज्ञाले  

दगुाण ढकाल 

सचचव 

माननीय सदस्यहरु अब ववशेष समयको कायणक्रम प्रारम्भ हनु्छ। ववशेष समयमा 

बोल्न चाहनु्न हनुे माननीय सदस्यहरुको नाम प्राप्त भएको छ।  

म उहााँहरुलाई बोल्न समय ददन्छु। सवणप्रथम राजेन्र प्रसाद पाण्डे समय ४ 

धमनेट।  

माननीय राजेन्र प्रसाद पाण्डे (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी (नकेपा)):- सभामखु 

महोदय, सभामखु माफण त म यो सदनमा यधत बेला संसार भरर संसारलाई नै आतंवकत 

भईरहेको कोरोना भाईसरको संक्रमर्को सवालमा केही कुराहरु राख्न चाहन्छु। कोरोना 

भाईसरको संक्रमर्ले संसार नै आक्रन्त भएको छ।  

जनस्वास््यको क्षेत्रमा यधत ठूलो चनूौधत देखा परेको छ वक जसको कारर् ववश्व 

अथणतन्त्र नै िोस्त हनुे सम्भावना छ। १९३०मा ग्रटे धडप्रसेन भनेर हामी अथणशात्रमा 

पढ्ने गछौ। त्यो ग्रटे धडप्रसेन हुाँदा खेरर संसारको अथणतन्त्र यधत िेरै िोस्त पगेुको हनु े

धथयो। त्यसले िेरै वषण लाग्यो संसार उठ्नलाई आज त्यसै गरर यो संसार भररनै गोधल 

नछोडीकन बन्दकु नपडकाई धमसलाय नप्डकाईन यो अको तेस्रो ववश्व यदु्ध हाम्रो माजमा 

देखा परेको छ। यसको बेलामा उपचार सवकएन भने्न यसले हामी हामी यधत 

अफ्याठरोमा फस्छौ भन्ने खालको कुरा अवहले हामी देचख रहेका छौ।  

चचन एउटा सशि राष्ट्र धथयो। त्यहााँ शरुु भो उसले आफ्नो चस्थधतलाई मजबदु 

बनायो उसले आफ्नो देशको अन्य प्रातमा जान पधन ददएन त्यसलाई बेलैमा कट्रोल गनण 
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काम गयो र त्यवह कुरा हाधमले सनु्दा सनु्दै देख्दा देख्दै संसारका अरु िेरै देशमा त्यस्तो 

चस्थधत रहेन। चचनमा शरुु भएको एकमद इटधल, त्यसै गरर इरान, स्पेन, यरुोपका िेरै 

मूलकुमा जब वक चचन एउटा देशबाट शरुु भएको धथयो भने्न १५७ वटा बढी देशमा यो 

चस्थधत गई सकेको यो संसारकै लाधग पधन एउटा साहै ठूलो अफ्याठ् रो चस्थधत बनेको छ।  

अवहले पधन हामी हाम्रो देशमा हेनै हो भने्न हामी यसको बारेमा जधत आवश्यक 

तयारी गनुण पने हो। हामी त्यो तयारी गनण सवक राखेको छैन। अवहले पधन हाम्रो परुानो 

चलन छ। हात धमलाउाँने, अगालो माने, ववधभन्न भोज भतेर, मठ, मन्दरी, चचाण सबै 

ठाउाँमा जधत बेला पधन जाने त्यो काम अवहले पधन चधल रहेको छ। एका धतर सधुनरहेको 

छौ।  

संसार भरर समस्या परर सक्यो है भने्न पधन देचख राख्छौ। अको धतर हामी जधत 

सचेत मान्छेहरु पधन यसको बारेमा वप्रक्वेशन धलन सवकराखेको छैन। म यता धतर म 

ध्यान केचन्रत गनण चाहन्छु र ववशेष गरर म के पधन भन्न चाहन्छु भने्न सरकारले भखणरै 

केही महत्वपूर्ण धनर्णय धलएको छ। केचन्रय सरकारले मलाई लाग्छ वहजो अचस्त मात्र 

मखु्यमन्त्री स्वास््य समाचजक ववकास मन्त्रीहरु ७ वटै प्रदेशको जम्मा गरेर काठमाडौमा 

केही धमवटङ्ग भएको छ।  

त्यसले केही अस्पतालहरुमा आई.धस.यकुो बेडहरु संख्या बढाउाँने खालको कुरा 

पधन गरेको छ। तर म देख्छु ओपन बोडहरु भएको देश काकडधभत्ता देचख कन्चनपरु 

सम्मका िेरै वटा नाकहरु छन। धत नाकबाट धभधत्रने मान्छेहरुको चेक जााँच हामी कहााँ 

गनण त्यो कही देख्न े चस्थधत पधन छैन। अको धतर हाम्रो जनताको चेतना पधन कस्तो छ 

भन्दा खेरर सकभर कुरा नभनौ आफ्न ैठाउाँमा दठक गरौ भने्न खालको चस्थधत पधन छ। 

मानौ उद्धारर्को लाधग अवह हेंटौडमा कोरोना संक्रमधत मान्छे देखा पयो शंका लाग्यो 

भने्न यहााँ चेक गने ठाउाँ छैन।  

त्यो खालको ल्यव छैन। त्यहााँ धतर सरकारको ध्यान जान जरुरी छ। प्रदेश 

सरकारले यस कुरामा ध्यान ददन ु जरुरी छ। अब हाम्रा परुाना कयौ चस्टमहरु पधन 

बदल्न जरुरी छ। थम लगाएर हाचजर गने चलन काम लाग्दो रहेन्छ। अब त्यो थम 
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लागाउाँने भन्ने त्यो पधन एउटा संक्रमर्को एउटा गेट रहेछ। यस्ता िेरै कुराहरु छन। 

हामीले अवहले सोचन जरुरी छ। प्रदेश सरकारले आफ्नै संवक्रयतामा स्थानीय 

सरकारलाई पधन समावेश गरेर चेतना मलुक कामहरु पधन चलाउाँन ुपयो।  

स्कूलहरुलाई पधन संवक्रय गराउन ु पयो र िेरै ठाउाँमा स्कूल बन्द हनुे चस्थधत 

बनेको छ। रेधडयो, टेधलधभजन िेरै ठाउाँबाट यो कुरा जानकारी गराउदै हरेक व्यचिलाई 

तपाई आफै सत्तक हनु ुहोस।् संवक्रय हनु ुअस्पतालमा पगु्ने चस्थधत बनोस भन्ने खालको 

कुरा गराउन जरुरी छ। त्यसको हनुाले प्रदेश सरकारको तफण बाट खेल्ने भधूमका परू्ण 

रुपले धनभाउाँन सकोस र ववशेष गरर दचक्षर् धसमाको नाकाहरुबाट जो सनण सक्न े

सम्भावना .................। 

माननीय सभामखु:- माननीय न्हकु्षे नारायर् शे्रष्ठ। समय ४ धमनेट।  

माननीय न्हकु्ष ेनारायर् शे्रष्ठ (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, ववश्व 

आक्रन्त भएको कोरोना भाईसरले गदाण नेपालको पयणटन व्यवासयी होईन। हामी भ्रमर् 

वषणको बेलामा आज दैधनक १ अबर ८० करोड घाटामा गएको अवस्था र ववश्वले न ै

पाररवाररक जमघट सम्म नगनुण भने्नको अवस्थामा हामी जनप्रधतनीधिहरु यो ठाउाँमा 

पउचस्थधत भएर बैठक बधस रहेका छौ।  

यसको सन्देश के जाला यो प्रदेश सरकार अथवा प्रदेश सभाले सोच्न ुपने ववषय 

बनेको छ। त्यवह भएको हनुाल कोरोना भाईसर यो आक्रमर्ले गदाण ववश्वमा नै जनचेतना 

जगाउाँने खालको कायणक्रम नधलईकन यो बैठकमा बस्न ु त्यवह सोयधनय नरहेकोले यो 

बैठक संसदीय यो हल्ला नफैधलए सम्म यो भ्याधसन नआए सम्म चावहाँ यो सन्चालन गनुण 

उचचत हुाँदैन भने्न ठानेर यो बैठक सभा चावहाँ स्थाधगत गनुणपछण भने्न म यो सभामखु माफण त 

जोडदार माग गदणछु र अको कुरो संम्वदृ्ध नेपाल र सखुी नेपली बनाउने, भष्टचार उन्मूख 

गने तखरमा हामी लाग्येका छौ।  

तर यो एकदम ववल्कुल अमान्ये रुपमा भईरहेको छ। अवहले सम्म ६६ प्रधतशत 

समय कररब दईुटा चौमाधसक सवकदा खेरर प्रदेश सरकारको खचण १५ प्रधतशत मात्र 



 

545 
 

भएको छ। अब यो १५ प्रधतशत बजेट खचण भईरहाँदा ६६ प्रधतशत समय गईसक्यो। 

एउटा चौमाधसकमा यो पवहला हामीले सरकार प्रधतवद्धमा जाहेर गरेको बैशाख भन्दा पधछ 

गईसकेपधछ असारै बजेट हामी धलदैनौ। बैशाख देचख हामी प्रवाह गदैनौ।  

कायाणन्वयन हामी रोक लाउाँछौ भने्न कुरा १ मवहनामा हामी कधतको प्रधतफल प्राप्त 

होला। १५ प्रधतशतले अब अको बााँकी ८५ प्रधतशत यो चैत मवहना भररमा संम्भाव छ 

खचण गने ? अवहले सम्म यो सरकारले के गरेको छ। त्यो मात्र नभईकन पारदचशणताको 

कुरामा गईरहन्दा खेरर अवहलेको सरकारले अबन्डान राचखएको पैसाहरु मनोमाधन ढंगले 

आफ्नो कायण कताण भरनपोषर्ाको वहसाबमा कायणववधि बनाएर हो वक कुन आिारमा यो 

रकमहरु बढीएको छ।  

कसरी यो रकम हल्ला सधुनरहेको छु। रकम गदै छ। हचवुाको तालमा 

जनप्रधतनीधिहरुलाई सोचदै नसोचचकन खचल्तबाट मन्त्रीहरुले बजेट राख्न ेखचण कायाणन्वयन 

नगने फेरर रकममान्तरर् गने यवह हो लोकतन्त्रमा पादचशणतमा भन्नेको यसको जावाफ 

कसले ददन्छ? यो के हो? त्यसको कारर्ले गदाण खेरर कुनै पधन मापदण्ड अरु साँग 

मागदा खेरर मापदण्ड पयुाणउन ु पने आफ्नो कायणकताण आएपधछ मापदण्ड पयुाणउाँन नपने 

मन्त्रीको आफ्नो खचल्तको गाडी बाड्ने देचख हरेक कायणकताणलाई बाडने हाम्रो मान्छे त्यो 

सक्षम राम्रो मान्छे त्यो ठाउाँमा छ भन्दा खेरर पधन होईन।  

मलाई पाटीबाट धनदेशन आएको छ। त्यो गनुणपछण भने्न वहसाबमा हरेक काम 

भएको हनुाले यसलाई पादचशणत सम्म लानको लाधग यो के हो ? यसको पधन जवाफ ददन ु

पयो। अको कुरो आधथणक अनसुासन नभईकन सशुासन कायम हनु भने्न वहसाबमा 

लोकतन्त्रको मान्यता अनरुुप यो आधथणक अनसुान कायम गनणको लाधग पादचशणतमा जान े

हो भने्न अब आउाँने चाल ुआधथणक वषणमा त्यो बजेट बनाउाँदै गदाण हाम्रो जनप्रधतनीधिको 

सहभाधगता र जनु बोलेको कुराहरुमा मखु्यमन्त्रीहरुले सम्म आध्वासन गरेको कुराहरु 

हामी कायणववधि बनाउाँदै गदाण यहााँ हामी समानपुाधतकको माननीयहरु हनु ुहनु्छ।  

म पधन मखु्यमन्त्री कहााँ जादै गदाण उहााँले भनु्न भएको एउटै कुरा हामीलाई के 

आध्वासन गरेर पढाउाँन ुभयो भने हामीले कायणववधि बनाएर तपाईहरुको समानपुाधतकले 
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सवह नगेर सम्म यो कायाणन्वयनमा हामी बजेट धनकास गदैनौ भनेर उहााँले बोल्न ुभएको 

यो भयो वक भएन यसमा कधतको कायाणन्वयन भयो यो हामीले सोध्न पने बेला आएको 

छ। समानपुाधतक भने पधछ अकै दजाणको संसाद हनुे माननीय हनुे हामी जनप्रधतनीधि 

होईन।  

एउटै प्रर्ालीबाट हामी चनुवा चजतरे यो ठाउाँमा आईरहदा हामीले दोस्रो दजाको 

जस्तो जनु मान्यता ददएको हनुाले यो सरकारले अब आउाँने बजेटमा सोध्नै पने अवस्था 

छ। हरेक मन्त्रालयमा म पधन एउटा सभापधतको हैधसयतले त्यो सधमधतमा छलफल 

तपाईहरुमा ल्याउाँला हामीलाई एकदम गभुराहमा राखेर अवहलेको सरकारले आफ्नो 

पादचशणतलाई........। 

माननीय सभामखु :- माननीय डा. राजेन्र मान शे्रष्ठ।  

माननी डा. राजेन्र मान शे्रष्ठ (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

महोदय, सवणप्रथम नयााँ यिु प्रदेश सभा सचचव कृष्र् खड्काज्यूलाई म स्वागत र बिाई 

सफलताको शभुकामना ददन चाहन्छु। कोधभड १९ कोबाट हामी सबै संसार भरर 

आतकङ भएका छौ। संयमीत भई सचेतना पूवणक समानमा गरौ। म राजेन्र पाण्डेले 

अगाडी राख्न ुभएका केही ववषयमा म समथणन र जोड ददन चाहन्छु। मैले चट्याङ को 

बारेमा प्रदेश सभाको शरुुवात देचख िेरै पटक बोल्दै आए।  

यसको बारेमा आज फेरर बोल्न चाहेको छु। यो पचृ्वको उत्पधत साँगै चजवको 

सवृट भन्दा अगाडी देचख नै रवह रहेको चट्यङ्गको बारेमा िाधमणक ग्रन्थहरुमा पधन िेरै 

पाईन्छ। मनसनु पूवण देचख मनसनुको अचन्त सम्मा यो चट्याङले िेरै प्रभाव पाछण संसार 

भरर नै प्रभाव पाछण। अमेररकमा १९४० सम्म वषणमा ३ सय भन्दा बेधस मर धथयो। तर 

गएको २०११ देचख जम्मा २८ जना मने गरेको न्यूधनकरर् भयो। हाम्रो देशमा २०११ 

मा यसको अन्तरावष्ट्रय समेलन भयो।  

तर सहभाधग मलुकु अविकन राष्ट्रले त्यहााँ न्यूधनकरर् गनणमा सफलता प्राप्त गरे। 

हामीले त्यसमा सफलता पाएका छैनौ। गएको डेढ वषण देचख म यस प्रदेश सभाको 
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सदस्यको हैधसयतले प्रदेश सरकार साँग यसलाई कायणक्रधमक रुपमा प्रस्ताव सवहत 

धभपाशील छु। गतवषण ३ वटा कायणक्रमहरु चजल्ला सदरमकुाम केचन्रत कायणक्रम भयो। 

संसारकोयो चट्याङ प्रभाववत ५ औ राष्ट्र अविकन राष्ट्र बाहेक भन्दा खेरर पवहलो मलुकु 

पछण। चट्याङ प्रभाववत राष्ट्र पछण। हामी िेरै कुराहरु थाहााँ पाउाँन सक्छौ। गएको साल 

बैशाखमा गोदावरी नगरपाधलकामा अधभनेधत्र कररश्मा मानन्िरको घर मै चट्याङ पयौ। 

रुख चचरा पयौ।  

गढीको कुरा अचघल्लो वषण उठाए अवहले वषण अगाडी नै उठाई सके यसरी असार 

मवहनामा राचक्सराङ्ग गाउाँपाधलकामा एकै घरमा हप्तामा २ चोवट परेको गभणवती सवहत ७ 

जना घाईते भए। प्रजा जाधत प्रजा थरका व्यचिहरु गएको फागनु २३ गते भखणरै यवह 

मकावापरु चजल्लाको धभमेफेदी ९ वडाको च्याउ खोलामा धबहान सवेरै २३ ववषणय ववजय 

स्याङतानको धनिन भयो। उनी चश्रमधत २२ ववषणय सववता स्याङतान घाईते भईन 

जनताहरु अज्ञान छन। मेग गजणन हनुे धबधतकै घरवरीपरी राचक्स छरेर पधन सरुचक्षत हनु 

खोजछन। तर हामी प्रत्येक वषण िेरै कायणक्रमहरुमा सहभाधग हनु्छौ। ताधलममा सहभाधग 

हनु्छौ।  

ऐन बनाएर ववपत व्यवस्थापन धनदेचशक सधमधत धन बनाउाँछौ। ववपत व्यवस्थापन 

धनदेचशक सधमधतमा २ जना ववज्ञ मवहला सवहत ३ जना सभासद मानोनयन गने काम १ 

वषण भन्दा बेधस भईसक्यो। तर पधन यसमा पूर्णता भएको छैन। म तत्काल यसको 

पूर्णताको लाधग आज उठान चाहन्छु। यो बामगती प्रदेशमा प्रत्यके वषण ३० देचख ३२ 

जनाको धनिन हनुे गछण। सब भन्दा वेधस मकवानपरु चजल्लामा धनिन हनु्छ। तर 

त्यसको लाधग सचेतन कायणक्रम यस वषण बढाउाँन चाहन्छौ। यसको लाधग कचम्तमा 

मकवानपरु चजल्लामा भए पधन न्यूधनकारर् गनण प्रचशक्षक प्रचशक्षर् ताधलम आयोजना गरेर 

सोत व्यचि तयार गरेर मकवानपरु चजल्ला, नवुाकोट चजल्ला लगाएताका केही प्रभाववत 

चजल्लाहरुमा, प्रत्येक ववद्यालयहरुमा ववषय धसकाएर ताधलम ...। 

माननीय सभामखु:- माननीय सन्त बहादरु प्रजा। समय ४ धमनेट।  
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माननीय सन्त बहादरु प्रजा (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, आज यस ववशेष 

समयमा मेरो केही क्षेत्रमा यसै मकवानपरुको केही घटानहरु यहााँ म राख्न चाहन्छु। 

वहजो मात्र २०७६ चैत ३ गते यस मकवानपरु चजल्लाको राचक्सराङ्ग गाउाँपाधलका वडा 

नं. ६ अन्तगणत वषण ३७को समुन धथङको गाडीमा दघुणटना भई दखु हनु ुभएको छ र 

उहााँहरुको पररवार प्रधत संवदेना र धनिन प्रधत हाददणक श्रदाञ्जली व्यि गनण चाहन्छु।  

यस गररमाय सदनबाट मकवानपरुको राचक्सराङ्ग गाउाँपाधलकाको अन्तगणत पछाडी 

परेको सयौ वषण देचख गाडी नपगेुको ठउाँ स्थानीय तहको सरकार आईसकेपधछ यो बाटो 

खने्नर धनमाणर् गने कायण हुाँदै रहेको मलेखबुाट झण्डै २६ वकलोधमटर रहेको र यो बाटो 

िादीङ मलेखकुो जोडने सडक खण्ड पछण। त्यसैकारर् गदाण खेरर फेरर पधन दघुणटना 

हनुबुाट रोक्नको लाधग यस प्रदेश सरकार र स्थानीय सरकारको बाटो धनमाणर् र प्रववधिक 

स्टमेट धडजाई अनसुार छ वक छैन भनेर प्रदेश सरकारको र स्थानीय सरकारको सयिु 

तेता धतर ध्यान जाओस भने्न कुरा चाहन्छु र सम्बचन्ित धनकायले धनयम ऐनले जे पाउाँछ, 

जे ददन्छ धनदेशन गररएको छ।  

त्यो राहतको व्यवस्था जो दखुद धनिन प्रधतको पररवारलाई धमलोस भने्न कुरा यहााँ 

माग गनण चाहन्छु र अचस्त देचख िेरै कुराहरु राचखसक्यौ। यवह मकवानपरु चजल्लाको 

महनहरी गाउाँपाधलका राचक्सराङ्ग हनुै मलेख ु५२ वकलो धमटर सडक खण्ड अवहले प्रदेश 

सरकार र स्थानीय सरकार, संघीय सरकारबाट झण्डै ४ करोडको बजेटको व्यवस्था 

धमलाएको छ। यो बजेट व्यवस्था धमलाई सकेपधछ त्यहााँको उपभोिा सधमधतबाट बाटो 

खन्न ेधनमाणर् गने धतव्र काम कायण हुाँदै गदाण अवहले स्थानीय सरकार र सम्बचन्ित राप्ती वन 

धडधभजनको कायणलाई कमणचारी धबचको र त्यहााँको उपभोिा सधमधत धबच र जनप्रधतनीधि 

एक वकधसमको द्बन्द भएको छ र अचस्त भखणरै भौधतक मन्त्रीज्यू त्यहााँ पगु्न ुभई सकेको 

छ।  

वन मन्त्रीज्यू पधन त्यहााँ पगु्न ु भईसको छ र यसमा हामी सम्बचन्ित मन्त्रालय 

मन्त्रीज्यू साँग कुरा गरर सकेको अवस्था यसलाई तत्काल त्यो कायण बजेट िीज नहनुको 

लाधग नददनको लाधग सरकारले एउटा आयोग सधमधत गठन गरेर त्यसलाई चावहाँ उच्च 
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सधमधत गठन गरेर बजेट िीज गररयोस। सरकारको त्यता ध्यान आऔस र अको कुरा 

सरकारले तत्काल वन ऐन अन्तगणत कायणववधि गनण कायणववधि धनदेशन गनण आवश्यकता 

छ।  

त्यसो भएको हनुाले यो बजेट वफररज भयो बन्यो भोधल हामी २ धतहाईको सरकार 

छौ। यधत संसद छौ। स्थानीय तहमा सरकारक छौ। हामीले के पाउाँने जनताले के 

पाउाँने भोधल हामी एक तफण ले रोक्दै गने एक तफण को कायणववधिले बजेट ववधनयोजन गदै 

गने एक तफण ले रोक्दै गने हो भने्न जनतालाई हामी कुन आशा ददने हामी संम्ववृद्ध ववकास 

र संम्ववृद्धको कुरा गरर राखेका छौ।  

अब यो जनताको काम गनण सक्ने भने्न हामीले नै कानून ऐन बनाउाँन सकेन भने्न 

हामी सरकारको जवाफदेही हनु्छ भने्न कुरा सरकार प्रदेश सरकारको ध्यान जाऔस भन्दै 

र अन्यधतमा अगाडी नै माननीयज्यूहरुले कुरा उठाई सक्न ुभएको छ। यो। रकमान्तर 

बजेट याहरुले मन्त्रालयबाट चावहाँ भई राखेको कुरा प्रस्त बावहर कुरा आईरहेको छ। यो 

समानपुाधतक संमावेशीक कुरा र धसद्धान्तको लडाईहरु िेरै कुरा गयौ। समानपुाधतकको 

माननीय सदस्य.......। 

माननीय सभामखु:- माननीय ववराज भि शे्रष्ठ। समय ४ धमनेट।  

माननीय ववराज भि शे्रष्ठ (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

ववश्व व्यावपणक महाचव्ि कोधभड १९ अथवा कोरोना भाईसरबाट संसार भरर नै आक्न्त ्भई 

रहेको अवस्थामा सबै नेपालीहरुलाई सचेतना र संयम अपाउन अनरुोि गदणछु। प्रदेश 

सभा माननीयज्यूहरुलाई आ-आफ्नो क्षेत्रमा जनचेतना जगाउाँने कायणक्रम धलएर जान 

आहबन गदणछु।  

प्रदेश सरकारले पधन आ-आफ्नो सबै समयन्त्र यो महाबधि परास्त्त गनण पररचालन 

गरौ। सकेसम्म केही समय धभडभाड, सभा समाहोरो रोकेर सम्पूर्ण शचि नागररकको 

स्वास््य सरुक्षामा लगाउाँन अनरुोि गदणछु। अवहले भखणरै एउटा अध्यानले के पधन 

देखाको छ भन्दा संक्रमर्हरु फैधलने िेरै तररकाहरु छ। त्यो मध्ये चावहाँ हामीले 
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चलाउाँने पैसाका नोटहरु पधन रहेछ। यसको ववपतको बेलालाई पधन हामीले अवसरमा 

कसरी पधन लान सक्छौ भन्ने अवहले हामीहरुले धडचजटल क्यासको कुराहरु छ। त्यो 

पैसाको नोटहरुबाट हनुे संक्रमर्लाई न्यूधनकरर् गरेरर धडचजटल नोटको एउटा राम्रो पाटण 

के पधन छ भने्न त्यसले भष्टाचारलाई पधन न्यूधनकरर् गछण। वकन भन्ने त्यो डकुमेट 

हनु्छ।  

त्यसमा पधन ध्यान ददन ु हनु संघ सरकार साँग पहल गनुण हनु अनरुोि गदणछु। 

माननीय सभामखु महोदय धभवट नेपाल २०२० स्थाधगत भएको छ। कुनै तयारी धबना 

घोषर्ा गरेको उि कायणक्रमलाई सघाउाँन खास गरर पयणटन व्यवसायीहरुल स्वतस्फुतण 

रुपमा लगानी थपेका धथए। पूवणिारा थपेका धथए। सेवा थपेका धथए। तर 

व्यवसायीकहरु कायणक्रम स्थाधगत भएपधछ थधलयाका छन। उनीहरुको मनोवल धगनणनददन े

प्रदेश सरकार र संघ सरकार धमलेर आधथणक सायता वा व्याजमा सहधुलयतका केही 

कायणक्रम ल्याउाँनै पने पछण।  

यसको लाधग पधन हाददणक अनरुोि गदणछु। यसले अचघ कस्तो माननीयज्यूले एक 

जनाले भनु्न भयो ववश्व अथणतन्त्रमा यसले हानेको यसले लगभग ३ वट्रधलयन डलरको 

नोक्सान गछण भन्ने प्राम्भीक आकडा छ। नपेालमा यसले कता धतर लान्छ भन्दा यसले 

वेरोजगाराहरु धनमत्याउाँछ। वेरोजगारी धनम्तीय पधछ के हनु्छ अपरािका घटनाहरु 

बढेनेवाला छ। सो यसमा पधन प्रदेश सरकार अधलकधत चजम्मेवारी भएर चासो धलन हनु 

अनरुोि गदणछु। कोरोना त ववश्व व्यावपक महाब्यािी भई हाल्यो। संसार नै यो ववरुद्ध 

लडदै वहड्छ। मैले अचघलो वषण डेग ुफैधलएको कुरा गदाण खेरर कुरा उठाको धथए। त्यधत 

खेर डेग ुचावहाँ जाडो मवहनाको शरुुवाधत क्रममा संक्रमर् भएको धथयो।  

त्यसै गदाण त्यधत असर गनण पाएन। तर यो पाधलत त गधमण मवहना शरुुमा नै डेग ु

शरुुभएको छ। यो महामारीको रुपमा फैधलयो भने्न यो हामीले अब धनयन्त्रर् गनण 

सक्दैनौ। अवहले नै यसमा सचैत हनु ु पछण।मौसधम पररवतणन नेपालमा डेग ु रोगको 

प्रकोपको संम्भावना ववगत जस्तै यसपाधल पधन छ। लधलतपरु रुपन्देही लगाएताका केही 

ठाउाँहरुमा यसको प्रारम्भीक जानकारी आएको छ। डेग ुलागेको बारेमा माननीय सभामखु 
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महोदय प्रदेश सरकारलाई यथा धसग्रह सबै स्रोत सािन प्रयोग गरर डेग ुरोग लाग्न नददन 

पूवण तयारी गनण र उपचारको व्यवस्था तयार राख्न फेरर एक पटक ध्यान आकषणर् 

गराउाँन चाहन्छु। नेपालको जय होस।  

माननीय सभामखु:- माननीय ररता माझी। समय ४ धमनेट।  

माननीय ररता माझी (रावष्ट्रय प्रजातन्त्र पाटी):- माननीय सभामखु महोदय सवणप्रथम 

माझी समदुायको महान पवण लददत पजुाको अवसरमा सभामखु माफण त र धसङो संसद 

माफण त शभुकामना प्रिान गनुणभएको धसङो सभालाई सभामखु ववषय-ववषय सम्पूर्ण माफण त 

माझी समदुाय तफण बाट हाददणक िन्यवाद सवहत आभार व्यि गनण चाहन्छु। हाल 

नेपालमा ववधभन्न खालको संक्रमर् र चनूौधतहरु रहदै आएको धथयो।  

ववशेष गरेर नेपालमा हाल भष्टाचार गररवव, आददवासी, जनजाधतहरुमा र िमण 

पररवतणनको अको चनूौधत थवपएको धथयो। त्यो साँग साँगै अको गररववहरु माधथ मंहधगको 

चनूौधतक थवपएको धथयो। त्यो साँग-साँगै आज देशले नै संसारले िान्न नसकेने गरेर अको 

चनूौधत थवपएको छ। जनु कोरोना भाईसरको चनूौधत यो हाम्रो सानो मलुकु जसले 

यसलाई साचै अन्य देशमा जसरी फैधलयो भने्न हाम्रो देशमा हजार र सयको मातै्र दरमा 

होईन। लाखौको दरमा नेपाली जनताहरुले त्यसै आफ्नो ज्यान गमुाउाँन ु पने चस्थधत 

नआउाँला भन्न सवकदैन।  

त्यसकारर् प्रदेश सरकार र संघीय सरकारले यो ववषयमा समयमा नै सचेतना 

अपनाउाँदै र आम जनताहरुलाई सचेतना मलुकु कायणक्रममा माफण त ववधभन्न माध्यम 

माफण त यो ववषयमा जानकारी सचेतना जगाउन ुत्यधत कै जरुरी छ। त्यधत मात्र होईन। 

नेपालमा अवहले कोरोना भन्दा बढी जनु मच्याईको आतंकीत छ। त्यो आतंकीतले 

नेपालीलाई फेरर धबरामी पानणको लाधग डर लागेको छ। यो प्रधत पधन प्रदेश सरकार 

समयमै सचेत हनु ुजरुरी छ। साँगै केही समय अगाडी मातै्र संघीय सरकारको स्वास््य 

मन्त्रीज्यूले बोल्न ुभएको शब्दले फेरर जनतालाई अको आतङवकत बनाएको धथयो। त्यो 

कुराहरुलाई सचचएको छ।  
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साचै सचचएको अनसुार काम हनु्छ वक हुाँदैन भने्नमा फेरर पधन अको शंका 

उचब्जएको छ। त्यधत मात्र होईन नेपालमा कोरोनाको भाईसरको संक्रमर्को आतंक 

मचच्चए साँगै त्यसको नाममा काल बजारी चम्की रहेको छ। कालो बजारी गने सबै 

क्षेत्रका व्यचिहरुले अवसर पाईरहेको छ। जनु नेपालमा हाल ग्यास, पेट्रोल त्यसै माक्स 

लगाएत ननु तेल र अन्य खाद्या पदाथणमा जनु कालो बजारी शरुुवता भएको छ। यो 

कालो बजारीलाई प्रदेश सरकारले र संघीय सरकारले नरोक्ने हो भने्न साच्चै जनता त 

आतंकीत छदै छ कोरोनाबाट त्यधत मात्र होईन खाद्या संकट पने हो वक भनेर अको 

आतंकीतबाट प्रदेश सरकारले संघीय सरकारले आम जनतालाई आतङवकत नतलु्याउाँनको 

लाधग पधन ववशेष ध्यान आकषणर् गराउाँन चाहन्छु। त्यो साँग साँगै म के भन्न चाहन्छु भने्न 

यो सममेवहत समयमा साचै प्रदेश सभा सन्चालन गरर राख्न कधत को उचचत आवश्यक 

छ।  

यो कुराको पधन सबैको ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु। र अचन्तमा के भन्न चाहन्छु 

भने्न प्रदेश सरकारले सन्चालन गरररहेको ववभन्न शीषणकको बजेटहरु साचै शीषणकमा 

ववधनयोजन गरे अनसुार खचण भईरहेको छ। अथवा छैन वक पहुाँचै आिारमा खचण भई 

रहेको हो वक अथवा जनताको आवश्यकता भन्दा बावहरको ववषयमा खचण भईरहेको छ। 

त्यो ववषयमा प्रदेश सरकार साँग सचेत हनु ु जरुरी छ। आज जनतालाई १० लाख 

बरबारको खानेपानी कुनै ठाउाँमा समस्या समािन हुाँदै छ भने्न प्रदेश सरकार १० लाखले 

चौतारो बनाउाँदै छ।  

त्यधत मात्र होईन। २०/३० लाखले कुनै ठाउाँमा खानेपानी र धसचाईको 

आयोजनाहरु सम्पूर्ण सम्पन्न हुाँदै छ भने्न त्यो २०-३०लाख पैसा खानेपानी र धसचाई 

होईन प्रदेश सरकारको कुनै ठाउाँको पाकण  बनाउाँन व्यत छ भने्न कसरी प्रदेश जनताको 

प्रदेशको आम जनता समस्या समािन हनु्छ। यो तफण बाट पधन प्रदेश सरकारको समयमै 

ध्यान जाओस भन्दै ध्यान आकषणर् गराउाँन चाहन्छु। िन्यवाद। जय राष्ट्र जय जनता।  

माननीय सभामखु:- माननीय धनमा लामा। समय ४ धमनेट।  
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माननीय धनमा लामा (नेपाली कांग्रसे):- माननीय सभामखुज्यू, चचनको बहुानबाट 

शरुु भएको कोधभड १९ भाईसर संक्रमर्को अवहले ववश्वको १४० औ राष्ट्र भन्दा बढी 

देशमा फैधलएको छ। त्यसै गरेर १ लाख ७० हजार भन्दा बढीलाई यसको संक्रमर् 

देचखएको छ र ७ हजार भन्दा बढी ज्यान गमुाईसकेको अवस्था छ। यो फागनु १२ 

गतेमा मैले शून्य समयमा पधन यवह सम्बचन्ि कोरोना भाईसर सम्बचन्ि सरकारको ध्यान 

आकषणर् गराएको धथयो।  

त्यसमा सचेतना अपनाउाँन धनचम्त मैले अनरुोि पधन गरेको धथयो। तर सरकारले 

यो सहज र सहज सवुविा उपलब्ि गराउाँने भन्दा पधन यो त्रास फैलाउन ेकाम गरररहेको 

अनभुधूत हामीलाई भएको छ। तयारी शून्य छ। कोरोना भाईसरको संक्रमर् पररक्षर् 

धनःशलु्क र सवणसलुब बनाउाँन लाधग पधन म अनरुोि गनण चाहन्छु। अस्पतालमा धनःशलु्क 

उपचारको व्यवस्था हनु ुपयो।  

अस्पतालबाट संकास्पद धबरामी भागेको भन्न े समाचार पधन पत्र पधत्रकामा 

आईरहेको छ। यदद धनःशलु्क उपचारको व्यवस्था भए वक भाग्ने सभामखु महोदय 

समाचजक सञ्चालहरु अनलाईनहरुमा यो कोरोनाको त्रास एकदमै जोडतोडले फैधलरहेको 

छ।  

वहजो मात्र केही अनलाईहरुले १ नेपालीको मतृ्य ु भयो भनेर समाचार छापे 

समाचजक सञ्जालमा भईरहेको। यस्तो गधतववधि धनयन्त्रर् गने तफण  सरकार लागेको छ 

वक छैन। भरतपरु अस्पतालमा कोरोना संक्रमर् छैन भनेर सावणजधनक गरेको पेश 

ववज्ञाप्ती कृतय गदै कोरोना भेवटयो भनेर आयो। त्यसै गरर अको लचुम्बधन अञ्चल 

अस्पतालमा रुघा लागेको धबमारीलाई अशंका भन्दै समाचार आउाँछ। यसले त्रास 

फैलाउाँदै छ। म यता तफण  पधन म ध्यान आकषणर् गराउाँन चाहन्छु।  

यवह त्रासले गदाण खेरर माक्सको अभाव सेधनटाईजरको अभाव भईरहेको छ भने्न 

कालो बजारीहरुलाई सरकारले बढवा ददईरहेको छ। यसले झन त्रास फैधलएको छ। 

धभडभाडमा नजान ु भने्न सरकारले सावणजधनक यातायातमा कोचेर वहडेको देखेको छ वक 

छैन। सभामखु महोदय मन्त्रीले ग्यााँस पाईन्छ भनेर भन्छन तर बजारमा जनताले ग्यााँस 
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पाईरहेको छैन। यसरी त्रास फैलाउाँदा जनजीवन मात्र होईन। पयणटक क्षेत्र पधन िरासय 

बनेको छ।  

सभामखु महोदय बामगती प्रदेश सबै भन्दा ठूलो पयणटवकय गन्तव्य स्थाल पधन 

हो। कोरोनाको कारर् संवैधिक प्रभाव पने यसै प्रदेशमा पदणछ। पयणटनबाट रोजगारी पधन 

यसै धभत्र छ। यो सब भन्दा चौपहट बनेको छ। ८० प्रधतशत पयणटन व्यवसायीकहरु 

घरभाडामा धलएर व्यपार गेरको छन। जनु हाल घर भाडा धतनण नसक्ने अवस्थामा छैन। 

तसथण सरकारले घर भाडामा ववशेष राहत ददन ुपछण। कचम्तमा ३ मवहनाको लाधग छुट 

ददनको लाधग अनरुोि गदै मेरो आफ्नो भनाई यवह टंुग्याउाँछु। िन्यवाद। जय नेपाल। 

 माननीय सभामखु:- माननीय इन्र माया गरुुङ्ग। समय ४ धमनेट।  

माननीय इन्र माया गरुुङ्ग (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखुज्यू, आज यस गररमाय सभामा म केही बुाँदाहरु लेचखत आएको छु। त्यो कुराहरु 

राख्न चाहन्छु। आजको मेरो ववषय छ। मनोरञ्जन तथा सत्कार क्षेत्रका श्रधमकहरु 

संरक्षर्को लाधग नीधतगत व्यवस्था गररयोस भने्न सम्बन्िमा म केही बुाँदाहरु राख्न अनमुधत 

चाहन्छु।  

नेपालको संवविानले मवहला बालबाधलका तथा श्रधमकहरुको हकको सधुनश्चता 

गरेको छ। हाम्रो संवविानले मौधलक हक अन्तगणत उचचत श्रम सवहतको रोजगारीको 

अधिकारलाई स्थावपत गदै शोषर् मानव बेचधबखन बालश्रम तथा योन शोषर् लगाएका 

ववषयलाई कानूनी रुपमा दण्डनीय मानेको छ। संघीय लोकतन्त्रीक नेपालको श्रम ऐन 

२०७४ले श्रम ऐनका सम्बन्िमा दृष्टीले न्यूनतम मापदण्ड गरेको र सबै श्रधमकहरुमा 

ऐनका प्रवािनहरु समान रुपमा लागनुे व्यवस्था गरेको छ। श्रधमकहरुको लाधग अधनवाणय 

श्रम सझौता कायणअववधि न्यूनतम ज्याला साप्तावहक धबदा सतु्केरी धबदा चशश ु स्याहार, 

रात्री काधलन श्रधमका लाधग यातायात र सरुक्षका लाधग व्यवस्था रोजगारी छनौटको 

स्वतन्त्रा तथा श्रधमक सरुक्षका व्यवस्था श्रधमकहरु लाधग उपयिु श्रम अवसर सरुक्षधत 

जीवनको व्यवस्था गरेको छ।  



 

555 
 

तर मनोरञ्जन तथा सत्कार क्षेत्र भो कायणरत श्रधमकहरुका लाधग संवविानमा 

उल्लेचखत हक, अधिकार तथा राज्यका नीधत वैदेशीक धसद्धान्त श्रम ऐनका व्यवस्था 

केलव कागजी प्रविान मात्र देचखएको छ र व्यवहारीक कायणन्वयन हनु सकेको छैन। 

यस क्षेत्रका श्रधमकहरु न्यूनतम श्रधमक अधिकार, श्रम मापदण्ड, उचचत श्रम व्यवस्थाका 

आिारभतू व्यवहारहरुबाट पधन बचञ्चत छन। मनोरञ्जन तथा सत्कार व्यवसायमा कररब 

६० हजार श्रधमक कायणगत रहेका छन।  

ववशेष गरर बागमती प्रदेश काठमाडौ लगाएत प्रमखु सहरी पयणटन क्षेत्रका दोहोरी 

साझ, डान्स बार, रोधि घर, धडस्को, खाज घर, क्याधभन र मसाज पालणर लगाएका 

व्यवसायमा मवहला श्रधमकहरुको र बालबाधलकाहरुको ठूलो संख्या रहेका छन।  

यस क्षेत्रका श्रधमकहरु श्रम शोषर्ा यौन वहसा र बेचधबखनको पधन धसकार भएको 

अध्यानप्रधतवेदन र रावष्ट्रय मानव अधिकार आयोगको प्रधतवेदनले पधन देखाएको 

छ।बदधलएको राज्य संरचना अनरुुप उि धनदेचशकाको कायाणन्वयन उि धनदेचशकामा 

उल्लेख गरेको अनगुम तथा कारबाही सधमधत परु्ण रुपमा गठन र परररचालन हनु सक्न े

व्यवस्था छैन। यदवप ववगतमा धनदेचशकमा उल्लेख भए अनसुार गदठत चजल्ला सधमधत 

प्रशासन प्रमखुको अध्यक्षतामा ३ सदस्य एंवम ्अनगुमन सधमधत बधन कारबाही भएको 

शरुुवात भएको धथयो। तर यो अवहले छैन।  

त्यसलाई पूर्ण कारवाही गनणको लाधग यो संसदन माफण त संघीय सरकार प्रदेश 

सरकारलाई म हाददणक अनरुोि सरकारको ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु। मनोरञ्जन र 

संस्कार सेवामा काम गने मवहला श्रधमकहरुलाई समाचजक रुपमा नै बहै्रकृत हनु ुपने तथा 

कोठा भाडा समेत नपाउाँने प्रहरी प्रशासनबाट नै पटक पटक हनुे ज्याजती यातना 

लान्छना गोपधनयताको हकको ख्यालै नगरर सावणजधनक बदनाम गने व्यवस्था भएकोले 

यस कायणलाई रोक्नको लाधग पधन म कायाणन्वयन गनणको लाधग यस बागमती प्रदेशमा 

माफण त म ध्यानाकषणर् चाहन्छु। मनोरञ्जन तथा संस्कार क्षेत्रमा डान्स, रेषु्टरेन्ट दोहोरी 

साझ, मसाज, क्याववन तथा खलु्ल रेषु्टरेन्ट कायणरत श्रधमक मवहलाहरुको कामलाई 

कानूनी मान्यता नददएको धनयचुि पत्र पररचय पत्र साप्तावहत धबदा... 
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माननीय सभामखु:- माननीय सरेुन्र राज गोसाई। समय ४ धमनेट।  

माननीय सरेुन्र राज गोसाई (नेपाल मजदरु वकसान पाटी):- सभामखु महोदय, 

एमधसधस सम्झौता ववरुद्ध धनरन्तरत सघणषमा छौ। एमधसधस अको कोरोना हौ। एमधसधसले 

देशकै जान धलन्छ। कोरोना जधत आतवक्रत पादे छ। एमधसधस त्यो भन्दा घातक चस्थधत 

नै ल्याउाँदै छ। संसार अमेररकाको मेलेधनयम च्यालेन्ज कपोरेसन बारे वास्तववक बताउाँन 

नेपालको संवाधिनता, स्वतन्त्रा र साभौधमक रक्षाको पक्षमा देशका ववधभन्न चजल्ला क्षेत्रमा 

पगेुर छलफल गोवष्ठ अन्तरवक्रया बहस चलायौ। सार अमेररका दतु वासमा हजारौ जनता 

सवहतको जलुसुलाई ववरुद्ध पत्र बझुायो।  

देशका संवेदनशील जनता देश भि दाजभुाई ददददबवहनी स्वाधिन्ता स्वतन्त्रताको 

मलु्यमा ववदेशी सहयोग धलन नहनुे पराधिनता स्वीकावण नहनुे आफै खटु्टामा उधभएर 

ववकास धनमार्ण गनुण पने पक्षमा भएको हामीले पायौ। ववदेशीक साम ु झकेुर होईन। 

आफ्ना गौरवका साथ वहनताबोि माधथ ववजय हाधसल गदै अगाडी बढ्ने भावना शासक 

जनतामा हनु ुपने आवाज सधुनयो।  

नेपाली सासकहरुले श्रीलंकाले वकन एमधसधस अस्वीकार गयो भन्न पधछलो 

घटनाबाट पाठ धसक्न ुपने सझुाव पधन सधुनयो। त्यही भावना यो संसद समक्ष पधन राख्न 

चाहन्छौ। देशघाधत एमधसधस सम्झौता नेपालको संसदबाट पाररत नगराउाँन र देशको 

साचो अमेररका सराज्यवाद र भारधतय ववस्तारवाद सक्षम हस्तारन्तरर् गनण नददन हाम्रो 

सघषण धनन्तरन्त चाल ुरहन ेछ।  

आज ववश्व कोधभड १९को संक्रमर्बाट आक्रमर् छ। यो महामारी ववरुद्ध लडन 

हाम्रो तयारी जनु ढंगमा हनु पने त्यो नभएको प्रस्ट छ। सरकारको गम्भीरता यधत खेर 

अत्यन्त आवश्यक छ। महामारी नआउाँदै कालो बजारीको महामारी फैधलसकेको छ। 

सरकारको उपचस्थधत जनता खोज्दै छन। महामारी काममा समेत सरकार टालटुले 

काममा व्यवस्था भएको प्रधत जनता आक्रोसक पोख्दै छन।  
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स्वास््य सम्बचन्ित सामग्रीक दैधनक उपभोग्य वस्तकुो सवणसलुभ बनाउन र कालो 

बजारी धनयन्त्रर् गनण कडा कारवाही गनुणपने र वक्रयाकलप अगाडी बढाउाँन पने माग 

गदैनछन जनता यवह बेला सरकार मन्त्रीहरुबाट आईरहेको गहै्रर चजम्मेवारी अव्यचिले 

जनतालाई दखुी बनाएको छ। महामारीकै समयमा भारधतय ववस्तावाद आफ्नो प्रभतु्व भई 

वफजाउाँने ढंगमा प्रस्ततु भई रहेको राजनीधतक ववश्लषेकहरु बताउाँदै छन। यता तफण  पधन 

नेपाल सरकार सचेत बनपुने संवेदनशील जनताको आवज छ। कोरोना संक्रमर् धबच ५ 

लाख ववद्याथी एसी.ई पररक्षा दददै छन।  

उच्च सतणकताका उपाय अपनाउाँन माग गदणछु। साथै सरकार स्वयसाँग अस्पताल 

हनु ुपने सेवा भाव देश प्रधत बभदार चचवकत्सक र स्वास््य कधमणहरु आवश्यक भएको यो 

महामारीले यो चशक्षा ददईरहेको जनता अनभुव गदै छन। नेपाल सरकारको बेलैमा चेत 

खलु्यो। राज्यका सम्पूर्ण चचज धनजी क्षेत्रलाई समुपकेा देशको आजको ददु्धणशाबाट बेलैमा 

नेपाल सरकारले पाठ होस। यो महामारीकै बेला भए पधन चशक्षा र स्वास््य राज्यको 

दावहत्व धभत्र धनववाणद राखेर धनःशलु्क बनाउाँन आवश्यक तयारी थाल्ले ववृद्ध तथा 

साहकमा आहोस ्जनता यवह अपेक्षा गदैछ।  

कोरोना भाइसर फैधलन ु पछाडी सारा अमेररक सराज्यवादको हात भएको चचाण 

चल्दै छ। अमेररवक सेना के कधत चजम्मेवार छ भने्न बारे बहस पधन चल्दै छ। The 

Eyes of darkness पसु्तक बारे आलोचनत्मक अध्यान हुाँदै छ। ईधतहासमा सार अमेररवक 

सामराज्यवादले गरेका जैववक यदु्ध बारे धनपतनाम माधथ गरेको चजवार् ु हमलाबारे नयााँ 

पसु्ता छलफल गदै छ। यसै प्रकारको कोधभड १९ संक्रमर् बारे अध्यान गररए ववश्वले 

चाडै यथाथण जानकारी पाउाँने छन। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय वेली मैया घले। समय ४ धमनेट।  

माननीय वेली मैया घले (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, मैले ववगत ववशेष समयमा पधन उठाई रहेका कुरा सरकार सभामखु माफण त 

सरकारको ध्यानाकषणर् नपगेुको हो वक हामीले उठाईएको कुरा हरेक कुरा रेकडणमा मात्र 
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धसधमत गररएको पूर्ण फेरर शवहद स्मधृत प्रधतष्ठान हामी त्रीभवुन पाकण  भने्न गछौ। त्यसको 

ववषयमा म यो ववशेष समयमा आफ्नो सभामखु माफण त सरकारलाई ध्यानाकषणर् गराउाँन 

चाहन्छु। ववगत लामो समय देचख त्यहााँ कायणरत कमणचारीहरु ददनान ु ददन अब उहााँको 

सन्तानहरुले मखुमा ताल्चा लगाउाँन ुपने आवस्था भईरहेको छ। त्यहााँ कायणरत १९ जन 

स्थाई कमणचारी जसले १८-१९ वषण देचख आफ्नो श्रम लगानी गररसक्न ुभयो।  

त्यतै गरर करारमा रहेका ७ जना श्रधमक, त्यसै गरर ज्याला दारीमा रहेका २ 

जना श्रधमक उहााँहरुको पधन झण्डै १ दशक भन्दा लामो समय त्यहााँ कायणरत भई 

सक्यो। तर उहााँहरुको सरकारले न समयमा त्यसैलाई तलब खवुाउाँन सकेको छ।तर 

४वषण त भई सकेको उहााँको सन्चय कोषमा कुनै १ रुपैया रकम गएको छ। न 

नागररक लगानी कोषमा यो सरकारलाई वकन ध्यान आकषणर् गरे २०७५ साल भदौको 

संघीय सरकारको क्याववनेट बैठकले त्यो फाईल प्रदेश सरकार समक्ष पठाईएको छ। 

आज ८ मवहना हुाँदा पधन त्यो फाईल अध्यान गदैन भने्न यो सरकारले गनण खोजेको के 

सभामखु माफण त ववशेष ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु।  

यदद हामीले काम गनण सक्दैनौ भने्न स्थानीय तहमा पठाउन ुहोस।् हामी त्यहााँ 

पलह गछौ। हामी त्यही नगरपाधलकामा हवुकण  खेलेको त्यवह पाकण  हाम्रो भएको छेउमा 

भएको कारर्ले गदाण हामीलाई बाटो घाटो सावणजधनक यातायात र पानी पिेरोमा जााँदा 

पधन हामीलाई मखु देखाउाँन पधन नसक्ने अवस्था छ। भई रहेको छ। एक जना 

कमणचारीले आफ्नो बालबच्चा पालन नसके जाधगर राचजनाममा ददन ुभो तर त्यो जाधगर 

राचजनाममा ददएर पाउाँने उपदान पधन आज जाधगर छोडेको ४ मवहना भई सक्दा पधन ४ 

रुपेया पधन पाएको छैन। यो सरकारले त्यो फाईलको ववषयमा यधत रधडको टोकरीमा 

हाल्न ुभएको छ भने्न खोज्नको लाधग यहााँको माननीयहरु सदको लाधग तपणर रहने छ। 

हैन त्यो फाईल सरुचक्षत आफ्नो सोकेमा छ भने्न वपल्ज सभामखु माफण त त्यो सोकेको 

चाबी आजैबाट खोल्नको लाधग म सरकारलाई ध्यानाकषणर् गनण चाहन्छु।  

अको कुरा भनेको हामीलाई यो ट्रस्ट आतंकीतले अन्त्यतै चन्राधगरी बासीलाई 

दखु ददए रहेको छ। साना-साना वकतामा साना-साना घरेधडमा बसोबास गरररहेको 
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वकसानहरुलाई अवहले ट्रस्टको नाममा जग्गा भएको र ट्रस्टले चावहाँ त्यो छानधबन 

सधमधतलाई मदु्धा हाधलरहेको भधनरहेको छ।। त्यहााँ जनताहरुले हामीलाई सिै प्रश्न गरर 

रहन ु भएको छ। संघीय सरकारको आफ्नो पहुाँच भएका आफ्नो ल्याक्त्त भएका 

सम्बचन्ित अवफसहरुमा लाग्दा खेरर कुनै खालको जनतालाई राहत हनु ेजनतालाई चचत 

बझुदो जवाफ आईरहेको छैन।  

त्यो भएको कारर्ले गदाण ट्रस्टको जग्गाको ववषयमा ट्रस्टको मदु्धाको ववषयमा 

पधन प्रदेश सरकारकले सभामखु माफण त संघीय सरकारलाई यथोचचत सत्य त्य के हो ? 

छानधबन गरोस भन्नको धलग पधन म ववशेष ध्यानाकषणर् गराउाँदै। अन्त्यमा फेरर पधन 

जोड ददन चाहन्छु। २०७५ सालको भदौ मवहनाको क्याधभनेटको बैठकले संघीय 

सरकारको क्याधभनेटको बैठकले प्रदेश सरकारलाई प्रदेशले चलाउाँने धत्रभवून पाकण  भन े

फाईल पेश गरेको छ। त्यो फाईलको ववषयमा धछटो भन्दा धछटो छानधबन गनणको लाधग 

सभामखु माफण त सम्बचन्ित मन्त्रालयको ध्यानाकषणर् गराउदै आफ्नो भनाई यवह टंुग्याउाँन 

चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय ररना गरुुङ्ग। समय ४ धमनेट।  

माननीय ररना गरुुङ्ग (रावष्ट्रय साझा पाटी - संयिु):- माननीय सभामखु महोदय, 

कोधभड कोरोनाले अवहले ववश्व कै अथणतन्त्रले जनु प्रभाव पारेको छ। सबैलाई थाहााँ न ै

छ। ववश्व नै तत्रधसत छ। हाम्रो जेरेशनमा पवहलो पटक हामीले देखेको पढेको धथयो 

होला। ववगतमा यस्तो भएको त्यस्तो भए तर हामीहरुले चावहाँ अनभुधूत गरेको अवहले 

पवहलो पटक रोवकएको अवस्थामा छ।  

ववश्व रोवक भईराख्दा खेरी ववश्वका ववधभन्न मलुकुहरुमा कोरोना भाईसरको 

संक्रमर् भएको छ। नेपाल पधन रोवकको अवस्थामा आएको छ। नेपालमा चावहाँ कोरोना 

भाईसरको संक्रमर् छैन। नेपालमा संक्रमर् छ भष्टाचारको र कालो बजारीको। भष्टाचार 

र कालो बजारीको संक्रमर्ले गदाण खेरी परुा अवहले नेपालमा चावहाँ संक्रमर् नफैधलयपधन 

नेपाल रोवकएको अवस्थामा छ। अवहले बागमती सरकारले अवहले यो ववषयमा गम्भीरता 
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पूवण कदम चालेन भने्न भोधलको ददनमा बागमती प्रदेशको कारर्ले नेपाली अथणतन्त्र 

कोरोना भाईसर संक्रमर् भए पधन नेपालकै अथणतन्त्र ध्वस्त हनुे अवस्थामा पधन आउाँन 

सक्ने छ भने्न मैले प्रदेश सरकार समक्ष आग्रह गनण चाहे अचस्त भखणरै काठमाडौमा 

लाखौको लगाएत माक्सहरु भेवटएको छ। 

त्यस्तो वक्रयाकलापहरुलाई कडा भन्दा कडा कारवाही गररयोस भने्न म प्रदेश 

सरकार साँग आग्रह गनण चाहन्छु। यो अथणतन्त्रको कुरा गरर राख्दा खेरर टुररजमको कुरा 

आयो। टुररजममा हामीहरुले एकदम तयारी नगरे पधन एकदम ववशाल कायणक्रमहरुको 

संघमा चावहाँ धभवटज नेपाल २०२० हामीहरुले घोषर्ा गरौ। अरबको लगानी हाम्रो 

देशमा चावहाँ नेपाली लगानी कताणले नै अरबको लगानी गरौ।  

तर अवहले आए चावहाँ त्यो सबै अरबको लगानी कताणहरु चावहाँ ध्वस्त हनु े

अवस्थामा आएको छ। सम्पूर्ण पयणटक व्यवसायीहरु अगाडी जाम वक पछाडी जाम उतै 

बसौ कही अगाडी भन्ने एउटा चल्न छ। अगाडी कुदका लाधगको चावहाँ खाल्डो पछाडी 

पधन खाल्डो यस्तो यस्तो अवस्थामा आईपगेुको त्यसमा बागमती प्रदेश सरकारले गम्भीर 

रुपमा कदम चालनु भने्न मैले चावहाँ आग्रह गनण चाहन्छु। अथणतन्त्रको कुरा गररराख्दा 

खेरर आज हामीहरु भखणरै माननीयज्यूले भनु्न भयो अवहलेको समयमा सरकारले सभा, 

समेलन नगनुण भने्नको समयमा हामीहरु चावहाँ अवहले सभा समेलन गनण आईपगेुका छौ।  

सभा समेलन गररराख्दा खेरर यो केचन्रय सरकारको धनर्णय नमानेको हो वक भने्न 

जस्तो देचखन्छ। केचन्रय सरकारको धनर्णय नमानेको भन्दा पधन अवहले हामीहरु 

अथणतन्त्रको कुरा गररराख्दा पधन नेपालले संघीयता िान्नको लाधग चावहाँ एडीधब संघ 

अरबको हैन खरबको ऋर् धलएको छ। त्यसमाधथ पधन कोरोनाले गदाण खेरर भोधलको 

ददनमा नेपालको अथणततन्त्र डामा डोल भने्न अवस्थामा पधन आउाँछ। भोधलको ददनमा 

चावहाँ यो सबै कुराले चावहाँ यो संघीय प्रर्ालीले चावहाँ िान्न सक्छ या सकदैन। त्यसमाधथ 

हामीहरु चावहाँ कोरोना संक्रमर्का धबचमा बैठकका लाधग हामीहरु आए र चावहाँ साही 

गने तलब भत्ता बझुने यो सबै लोचजकल छ।  
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कधतको चावहाँ राम्रो छ भने्न कुरा मैले सभामखु माफण त चावहाँ मैले सरकारलाई 

अनरुोि गनण चाहे र यसै धबचमा सरकार एकदमै आपचत्तण पूवण जवाफ आउाँछ। हामीहरुले 

जनतालाई कोरेन्टाईमा गनण सक्दैन भनेर यो केही शब्दावधल चेन्ज गरेर उहााँहरुले जनता 

त्रधसत नभई अधल फरक खालको अधभव्यचि आउाँन ु पदण्यो। उहााँहरुको अधभव्यचि 

जनताले त्रधसत खालको अधभव्यचिहरु आएको छ। त्यवह भएर अवहले जनताले 

कोरोन्टाईन गनण सक्दैन भन्नु भएको छ भोधलको ददनमा यो दईु धतहाईको सरकारले 

जनतालाई कोरेन्टाईन गनुण पने अवस्था नआओस।  

भोधलको ददनमा संक्रमर् फैधलयको हकमा अवहलेबाट एउटा ववशेष खालको कायण 

दल बनाउाँदै भोधलको ददनमा संक्रमर् भएको खण्डामा चावहाँ उपचार धनःशलु्क होस। 

एसईसी पररक्षा सन्चालन कोही खण्डमा संक्रमर् फैधलयो भने्न त्यसले पधन स्थागधत गरुन 

भन्न ेभनाई राख्दै धबदा हनु्न चाहन्छु। जय राष्ट्र जय जनता।  

माननीय सभामखु:- माननीय ववजय शे्रष्ठ के.सी.। समय ४ धमनेट।  

माननीय ववजय शे्रष्ठ के.सी. (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखुज्यू, कोरोना 

भाईसरबाट हामी सबैलाई मिु धमलोस हे ईश्व साँग प्राथणना छ। भखणर हामीले अन्तरावष्ट्रय 

नारी ददवस मनाएका छौ। पवहला जस्तो उत्साहनक रुपले अन्तरावष्ट्रय नारी ददवस 

मनाउाँन पाएनौ। त्यवह अवसरमा हामीले एक जना अत्यत जवटल क्यान्सर पीधडत 

अन्त्यतै गररव ववपन्न यवुालाई सहयोग गने अवसर पायौ।  

जसले हामीलाई शाचन्त धमलेको छ। सभामखु महोदय धत यवुा अन्त्यतै गररव 

धथए। उहााँको आिा भागमा ५ वकलोको वटयमुर हुाँदा उनले काठमाडौ आउाँने जमणको 

गनण सकेनन वकन भने उनी साँग बस चढने पैसा पधन धथएन। उहााँहरुको आफन्त र 

सहयोगी ददलहरु काठमाडौ परुायौ र सरकारी अपस्ताले अत्यन जवटल छ। हामी साँग 

सािन छैन भनेर उहााँको सवक्रया गनण मानेन धत धबरामी हररधसद्धी अस्पतालमा पगेुर। 

प्राईभेट अस्पतालमा पगेुर पधन धनःशलु्क रुपले उने उपचार पाईरहेका छन। उहााँलाई 

क्यान्सरबाट मिु धमलोस।  
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ददघण जीवन होस भने्न कामना पधन गनण चाहन्छु। सभामखु महोदय यवह जवटल 

रोग क्यान्सरको कुरा गदाण म क्यान्सर सम्बन्िी अस्पतालका गाएको बारेमा आफ्नो 

चजज्ञासहरु र ववचारहरु राख्न अनमुधत चाहन्छु। भिपरु अस्पताल नेपालको क्यान्सर २-

४ वटा क्यान्सर अस्पताल मध्ये दोस्रो ठूलो अस्पताल सवुविा सम्पन्न अस्पताल 

जनतालाई सेवा गरेको अस्पताल माधनछ। जो अवहले आफैमा क्यान्सर लगाएको हो वक 

भने्न अनमुान गनण जनताहरु लागेका छन। अधभभावकले नपाएर हो ?अथवा कुन अस्था 

व्यवस्थले हो ?अथवा कुन खेलले हो? यो अस्पताल एउटा पीधडत बन्न पगेुको छ 

जनताहरु भन्दै छन।  

यो क्यान्सर अस्पताललाई क्यान्सर नलागोस र सरकारमा यसमा ध्यान जाओस 

भने्न जनताहरुको गनुासो छ। १९९२मा क्यान्सर ररधलभ सोसाईवटले स्थापना गरेको यो 

अस्पताल अन्त्यत राम्रो सवुविा सम्पन्न अस्पताल माधनन्थो र यसले िेरै भन्दा िेरै 

जनतालाई सेवा पधन गरको धथयो। यसकारर् अवहले यो अस्त व्यस्त हनुमुा के पयो 

अध्यान गरोस सभामखु माफण त म सरकारलाई अनरुोि गनण चाहन्छु। यसको अध्यान 

गररयोस। यसको हेर ववचार गररयोस। यसको चजम्मेवारी सरकारले धलन ेकदम पहल 

गररयोस भने्न म अनरुोि गनण चहान्छु। सभामखु महोदय एक अध्यानले बताएको छ।  

नेपालमा ववषणय धन ३० हजारको हाराहारीमा क्यान्सर पीधडतहरु बढ्दै छन र 

२० हजार जनताहरु क्यान्सर रोगले आफ्नो ज्यान गमुाउाँदै छन। यो अवस्था हाम्रो 

नेपालको छ भने्न ददधलको राचजव गन्िी अस्पतालमा जाने संख्या हजारौको संख्या छ। 

जहााँ नेपाली िेरै छन। त्यहााँको राचजव गन्िी अस्पतालको ३ वटा ठूलो धबधलङ् मध्येमा 

एउटा धबधलङ नेपली रोगीहरुको पैसाले बनेको भनेर त्यहााँको स्टाफहरुले भने्न गरेको 

कुरा हामीले सनुेका छौ भने हाम्रो अथणतन्त्र क्यान्सर रोगकै कारर् पधन कधत बावहर 

गएको छ। यसलाई पधन हामीले ध्यान ददन ुजरुरी छ।  

त्यसै ववश्व पररवेशमा २०१८ मा भएको अनसुन्िानले वसेधन १७ धमधलयन 

रोगीहरु क्यान्सरले पीधडत छन। २०४० सम्म यो बढेर २७.५ धमधलयन बढ्ने छ भनेर 

अनमुान लाएको छ। त्यसकारर् हामी अवहले न ैसत्तणक बनौ र क्यान्सर अस्पताल जस्तो 
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महत्वपूर्ण अस्पताललाई प्रदेश सभाले आफ्नो अस्पताल बनाओस र संरक्षर् गरोस। अज 

सवुविा सम्पन्न बनाओस। ता वक त्यो धबरामी त्यो जवटल ववरामी, त्यो गररवव धबरामी 

अधलम जस्तो उपचार धनःशलु्क पाओस।  

माननीय सभामखु:- माननीय सरस्वधत बस्नेत। समय ४ धमनेट।  

माननीय सरस्वधत बस्नेत (ने.क.पा.):- सभामखु महोदय, आज यो ववश्व नै कोधभड 

१९अथवा कोरोना भाईसरको रोगले ववश्व आक्रन्त छ र यसमा नेपालीहरुलाई चावहाँ 

समाचजक सञ्जालहरुले र ववधभन्न पत्रपधत्रका अनलाईन खबरहरुले नेपालीहरु अज बढ्ता 

आंक्रत बनाएको छ। मैले प्रदेश सरकार माफण त के भन्न चाहन्छु भने यस्ता समाचजक 

सञ्जालहरुमा अनलाईन खबरहरु अनावश्यक लेखनेहरुलाई कारवाहीको माग गनण चाहन्छु 

र यसैगरर अब हामीले प्रदेश सरकारले पधन सभा समेलन भन्दा पधन हामी प्रदेश समाका 

माननीयहरु पधन कुन क्षेत्रमा खटाउाँने हो।  

हामीले यो जनचेतना स्थानीय तह सम्म, वडा तह सम्म हामीले यो जनचेतनाको 

लाधग हामीलाई ववशेष चजम्मेवारी ददने काम गररयोस भने्न म अनरुोि गदणछु र अको कुरो 

कोरोनाको साथ साथै नेपालमा फेरर पधन कधतपय ठाउाँमा डेगकुो प्रभाव देचखन थाल्यो को 

भधनएको छ। यसले पधन कसरी रोक्न सवकन्छ। प्रभावकारी ढंगले हामीले यसलाई 

जनचेतना जगाउाँन पछण भने्न मैले ठानेको छु।  

त्यसैगरर थोरै सकुुम्वासी समस्या र त्यसको समािान सम्बचन्ि थोरै ववषय यहााँ 

राख्न चाहन्छु। सकुुम्वासी अवहले कसरी बढी रहेको मैले पाएको छु भने प्रत्येक 

मालपोतमा जग्गा वकन बेच गदाण खेरी प्रत्येक मालपोतमा एक १-२ जना सकुुम्वासी 

बने्नरहेछ। यसको जग्गा छ।  

उसको जग्गा छ। उसले ववधभन्न कारर्ले गदाण जग्गा बेच्न चाहने त्यो बेचन 

चाहेने कुरोलाई त्यो मालपोतले धनयन्त्रर् गरेको छ वक छैन। त्यो ववषय मैले प्रदेश 

सरकार माफण त सभामखु माफण त केचन्रय सरकारलाई मैले ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु। 

हामी एका धतर सकुुम्वासी समस्या समािान गनणको लाधग लाग्न ेतर जग्गा मालपोतमा 
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वकन बेच गदाण त्यो वकन बेच गने प्रत्येक मालपोतले चावहाँ उसको जग्गा कुनै पधन 

ठाउाँमा छ वक छैन। त्यो नहेररकन जग्गा अकोलाई पास गरी ददएको कारर्ले िेरै 

मान्छेहरु सकुुम्वासी बनेका छन।  

त्यो सकुुम्वासी समस्या समािान गनणको लाधग त्यो धनयन्त्रर् नगरेर सम्म एउटा 

झनझन समस्य होईन बढेर जाने पाएको छु र अको कुरो जनु काठमाडौको ववकराल 

सकुुम्वासी समस्या छ। ववशेष गरेर त्यो समािान समािान गनणको लाधग प्रत्येक 

गाउाँपाधलकालाई आफ्नो गाउाँको सकुुम्वासी कधत हो। त्यो ठाउाँमा चावहाँ उसलाई 

आकलन गनुण लगाएर अथवा अनमुान त्यहााँ कधत हो। त्यो रेकडण धलन ुलगाईयो भने्न 

काठमाडौको सकुुम्वासी समािान हनु्छ। आफ्नो चजल्लामा आफ्नो स्थानीय सरकारले धत 

सकुुम्वासीहरुलाई व्यवस्था गायो भने्न सकुुम्वासी समस्याको समािान हनुे मैले देखको 

छु। हस मैले वय नै भनाईहरु राख्दै। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय नरोत्तम वैद्य। समय ४ धमनेट।  

माननीय नरोत्तम वैद्य(नपेाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, अधन सभामखु 

माफण तकेही कुरा चावहाँ राख्न चाहन्छु। सब भन्दा ठूलो कुरा चावहाँ सब भन्दा पवहला म 

वहजोको अनपूर्ण पोटमा सवणसािारर्ले भत्काए धसमा स्तम्भ भने्न कुराकोमा तपाईहरुको 

ध्यान चखच्न चाहन्छु। यो वास्तवामा के भने्न भारतमा पानी पयो भने्न यहााँ छाता ओढने, 

चाईनामा वहउाँ पयो भने्न ओभरकोट लगाउाँने तर नेपाललाई केही पयो भने्न कोही नबोल्ने 

अधन सत्ता पक्ष बोल्छ न प्रधतपक्ष बोल्छ। सत्ता पक्ष कानमा तेल हालेर बस्छ।  

आफ्नै सत्ता पक्षको संसादले सावणजधनक महत्वको प्रस्ताव ल्याउाँदा पधन ध्यान 

दददैन। हाम्रो धसमा धमचेको सम्बन्िमा चावहाँ सवणजधनक महत्वको प्रस्ताव ल्यायो। तर 

सत्ताले के भने्न नसत्ता साँग कान छ न मखुले बोल्छ। धसमा धमचेको धमचै छ। त्यस्तो 

अवस्था छ। हामी धबहान सतु्दा खेरर बेलकुी सतु्दा खेरर नेपालमा सतु्छौ। धबहान उठदा 

खेरर भारतमा पगेुको हनु्छौ। अधन हामी यस्तो अवस्थामा छौ। बेलकुी हामी सतु्दा खेरर 

नेपलमा सधुत रहेको हनु्छौ।  
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भोधल पल्ट धबहान हुाँदा चाईनामा पधुग राखेको हनु्छौ। यस्तो अवस्था छ। तर 

हाम्रो देशको नेताहरु भारतमा पानी पयो भने्न यहााँ छाता ओढछ। अधन चाईनामा वहउाँ 

पयो भने्न यहााँ ओभरकोट लगाउाँछ। नेपाललाई केही पयो केही बोल्न े वाला छैन। 

त्यसैले मेरो आग्रह यो प्रदेशले भारतले ददउाँसै चै धसमा अधतक्रर् ददउाँसै हाम्रो जधमनमा 

धसमा स्तम्भ बनाउाँन आउाँदा पधन यो प्रदेश पधन मखु दशक भएर बसछ भने्न यो प्रदेश 

पधन मेरो आग्रह हामी सबैको ध्यान जाऔस।  

हाम्रो देश अवहले धमचचदै छ। हाम्रो धसमाना खचुचदै छ। तर हामी चावहाँ मखु 

दशणक भएर बसेछौ। हामीले केही गरौ। यो प्रदेशले केहफी गरौ। यो सरकारले केही 

गरौस भने्न कुरा राख्दै मेरो आफ्नो दईु शब्द यवह टंुग्याउाँछु। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- माननीय सभामखु प्रददप कुमार कटुवाल क्षेत्री। समय ४ 

धमनेट।  

माननीय प्रददप कुमार कटुवाल क्षते्री (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु 

महोदय, आज हामी प्रदेशीक भाको छौ। आज म यता आउाँदै धथए। चजल्लाको साथीहरु 

परदेशी भनु्न भयो देशमै आउन ुहोस भन्नु भो। आफैलाई कता कता १-२ वटा प्रश्नहरु 

आफै धभत्र खडा भए यो के रहेछ त भन्दा हामीले प्रदेशलाई प्रभावकारी बनाउाँन सकेका 

छैनौ।  

के के ववषयहरु साथीहरुले राख्न ुभएको छ। अधल बढी आतवक्रत हनुे भन्दा पधन 

कामहरु भएका छन। १५ प्रधतशत बजेट चजल्लामा काम हुाँदा त कधत देचखदो रहेछ 

यसलाई अधल प्रधतशत बढाउाँन पयो। काम स्तररथ कामलाई अधलधछटो बढाउाँन पयो भन्ने 

म माग गनण चाहन्छु। खासमा १-२ वटा ववषयहरु हामीले ल्पाधनङ्ग कधमसनहरु बनायौ। 

प्रदेशमा पधन बनायौ। केन्रमा पधन ल्पाधनङ्ग कधमसन छ। तर ल्पाधनङ्ग कधमसनले के 

गयौ त भन्दा हामी जनप्रधतनीधिले बजेट बाड्लाई नपाउाँने उनीहरुले बजेट धसफाररस गने 

यसले गदाण के समस्या पैदा गयौ भने्न समस्या थाहााँ नभएका मान्छेहरुले पैसा लगाउाँदा 



 

566 
 

खेरर१-२ वटा समस्याहरु वक्रयट भएका छन। गाउाँपाधलकामा जाने बाटोलाई पैसो 

नहाल्ने।  

तर के भन्दा कुनै एउटा गाउाँमा जान े बाटोलाई पैसा हाल्दा यसका प्रभाव 

वहतनता भएको छ। त्यसैले गदाण केन्रको पधन प्रदेशको पधन योजना आयोगलाई 

प्रभावकारी बनाउन पयो भन्ने हो र मन्त्रालयको अनगुमन राम्रो भईरहेको छैन। अब िेरै 

साथीले भनु्न भो ह मा ह वकन धमलाउाँ। अधल प्रभाव रहेका मन्त्रीहरुको प्रभाव भएको 

ठाउाँमा बढी गयौ भन्ने छ। यसलाई अनगुमन गरेर यो मन्त्रालयको संख्या पधन बढाउाँन ु

पने हो वक अनगुमन पगेुन भने्न लागेको छ। त्यहााँ खास गरर हाम्रो धसन्िलुी चजल्ला 

एउटा नाकाको रुपमा ववकास भएको छ।  

यो चावहाँ वव.पी राजमागण, मदन भण्डारी राजमागण, पषु्पलाल राजमागण छन। त्यहााँ 

यातायात व्यवस्थाको एउटा कायणलय हनु जरुरी छ र यातायात चलाउाँनको लाधग 

धसन्िलुीमा वव.वप.राजमागणमा गाडीहरु चलाउाँन पाईदैन। ट्रकहरु चलाउाँन पाईदैन। त्यहााँ 

दोलखा, रामेछाप, खोटाङ, सोलखुबु ुजस्ता चजल्लाहरु छन। त्यहााँ यधत पीडा छ। राती 

९ बजेबाट गाडी चलाउन पछण। ट्रक चलाउाँन पछण। अधन माचस्तर लाने बाटो खन्न लाने 

डोजर मेचशनहरु बोक्न पाईणदैन।  

अधन त्यसपधछ सिै सिै एउटा तनावको चजवन हामीले त्यहााँको जनप्रधतनीधिले 

बोक्न ु परेको छ। मैले िेरै पल्टक भधन सके हाम्रो प्रदेशमा जनु अवहले यातायातको 

कायणलय आउाँने भएको छ। यो लाईसन धलन पधन अधल सहज गनुण पने र अधन यो सहज 

रुपले चलाउाँनको लाधग म यो प्रदेश माफण त अगाडी बढाउाँन चाहन्छु भन्न चाहन्छु। 

हामीले बाटो खन्यौ। खुशीले बाटो खन्यौ त्यो बेला तर आज त्यो बाटो वहड्न नपाउाँदा 

दःुख भएको छ।  

खास गरर यहााँ अवहले हाम्रो वेधतधथ बढ्नको कारर् के छ भन्दा खेरर हामीले 

हरेक क्षेत्रमा वेधतधथ बढाएको मान्छेहरुलाई प्रोत्सावहत ददएका छौ। काही राम्रो काम 

भएन। त्यहााँ काममा चावहाँ धनयधमता भएन भनेर नोट छापेर अचख्तयारलाई लेराउाँन 

भधनन्छ। त्यो प्रवक्रया भएन यो घसु खाने भष्टाचार गने मान्छेलाई नयााँ चोरीका गधतववधि 
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सचालन गछणन। त्यसमा अधलकधत प्राभावकारी ल्याउाँन ुपछण भने्न लागेको छ। खास गरर 

हामी देशी हनुको लाधग हाम्रा कामका पक्षहरु प्राभवकारी हनु ुपछण। टेन्डर अवहले सबै 

ठेक्कदार बेरोजगार हुाँदै छन।  

ईववधडङ भन्यौ यो तर त्यसले पधन राम्रो गरर राखेको छैन। अब यो अचख्तयारी 

अधल टाईमले पठाउाँन पयो। जो अवहले कोरोना भाईसरको बारेमा जधत हामी चचाण 

गररराखेका छौ। संवैिाधनक अपनाउाँन। आतंवकत नबनाउाँन भने्न मलाई लाधग रहेको 

छ। गत वषण हामीले बाढी पवहरो लाग्दा पधन पैसा ददने ५० लाखको दरले प्रत्येक 

गाउाँपाधलका भन्यौ। अवहले सम्म गएन र अवहले फेरर अको बाढी पीधडत लाग्न बेला 

आउाँन लाग्यो।  

यसको लाधग चावहाँ समयमै स्रोत जम्मा गनुण पायो र स्वास््य भवनहरु २ वषण 

पवहला चावहाँ स्वास््य भवन ३ वषण पवहला चावहाँ तकाधलन स्वास््य मन्त्री गगन थापाले 

हामी आफैले बनााँउाँने भनु्न भयो त्यो रोवकएर बसेको छ। दाताहरुले ददने पैसा चावहाँ 

रोवकएर बसेको छ। धत स्वास््य भवनलाई धछटो भन्दा धछटो टेजर गरेर स्वास््य 

भवनहरु बधनयोस भन्न चाहन्छु र हामी देशकै हौ। प्रदेशका होईनौ। यो प्रदेशको 

सरकार प्रभावकारी.....। 

माननीय सभामखु:- माननीय प्रमे बहादरु पलुामी। समय ४ धमनेट।  

माननीय प्रमे बहादरु पलुामी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखुज्यू, माननीय सदस्यज्यूहरु वहजो धबहान सबेरै राचक्सराङ्ग ६ वाट एउटा दखुद 

घटणना खबर सनु पयौ। ७२९६नंम्बरको धमधन ट्रक दघुणटना हुाँदा एक जना समुन धथङको 

दखुत धनिन भयो। म उहााँ प्रधत श्राद्धचञ्जल व्यि गनण चाहन्छु। उहााँको पररवार प्रधत 

संवेदना प्रकट गनण चाहन्छु।  

सभामखुज्यू मकवानपरु चजल्ला बैकया गाउाँपाधलका वडा नं. १ चस्थधत साववक 

धियाल गा.वव.स चैत २८ गते त्यहााँको जनप्रधतनीधि वडा सदस्य प्रमे बहादरु फुयाल र 

त्यहााँको कमणचारी साथीहरुलाई ववप्लव माओवादीको नाममा केही माधनसहरुले ४ घण्टा 
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सम्म अपरर् गरेर राचख सकेपधछ वडा अध्यक्ष बवुद्धमान वाईवा त्यहााँ पगु्न ुभयो उहााँलाई 

पधन केही सत्तहरुमा िोवव डााँडा बन्दक बनाएर राचखयो भएको धथयो। ५ लाख पैसा माग 

गदै ४ घण्टा पधछ मिु गररयो।  

चैत १ गते शधनबार धतन ैसमहुले त्यस भेगमा रहेका धतथण लाल थोकर र प्रववन 

चजम्मालाई धनिात कुटवपट गररयो। हामीले प्रहरी प्रशासन जधत धछटो पठाउाँने कोशीस 

पधन गयौ। ववकट ठाउाँ भएकोले रौतहट र मकवानपरुको धसमा पने त्यो ठाउाँमा समयमा 

पगु्न नसक्दा त्यहााँ धतथण लाल थोकर लगाएता साथीहरुलाई िेरै कुटवपट गरेर छोडीएको 

छ। अवहले धतथण लाल थोकर उपचाररत हनु्छ। बार धनजगढ नगरपाधलका ९ चस्थधत 

सस्वास््य चल्कधनकमा उपचार गराई राख्न ुभएको छ। उहााँको स्वास््य लाभको कामना 

गनण चाहन्छु।  

नेपाल सरकार प्रदेश सरकारलाई अनरुोि गनण चाहन्छु। त्यस भेगमा जनतालाई 

त्रधसत बनाएर ववप्लव माओवादीको नाममा जनु गधतववधि गररराखेको छ। त्यसको 

धनयन्त्रर्को धनचम्त तकालै पहल कदमी धलन म आग्रह गनण चाहन्छु। यधत सरकारको 

तफण बाट संभव हुाँदैन भने्न जन स्तरबाट यसको प्रधतरोि गनण तयार भएको कुरा पधन म 

यहााँहरुको धबचमा राख्न चाहन्छु। त्यस क्षेत्रको सरुक्षाको लाधग ववकट ठाउाँलाई 

उनीहरुले आिार मानेर केही मान्छेहरुले यो अपारािी गधतववधिहरु सन्चालन गररराखेको 

छ।  

त्यसको धनयन्त्रर्को लाधग म सरकार साँग तकालै चौकी स्थापनाको पधन माग 

गनण चाहन्छु। त्यसको गनण सक्यो भन्ने त्यस क्षेत्रमा रहेका जसरी ईवपल घारीमा आएर 

उनीहरुले त्यहााँ धतथणलाल थोकर लगाएतका साथीहरुलाई कुटवपट गनण थाल्ये त्यो क्षेत्रको 

सरुक्षाको लाधग हामी यो जोडद्धार माग गनण चाहन्छौ वक सरकारको तफण बाट त्यहााँको 

बचस्त र गाउाँहरुलाई सरुक्षधत प्रिान गनण पधन म आग्रह गदै मेरो भनाईलाई यवह 

टंुग्याउाँन चाहन्छु। िन्यवाद। नमस्कार  

माननीय सभामखु:- माननीय शोभा शाक्य। समय ४ धमनेट।  
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माननीय शोभा शाक्य (वववेकशील साझा पाटी):- सभामखु महोदय, सवणप्रथम 

आज म ववशेष समयमा कोरोना कोधभड १९ को भाईसरले संसार भरर नै आक्रधमत 

त्रधसधत बनाएको छ। साथै त्यस भाईसरबाट मतृ्य ु हनुेहरुमा म संवेदना प्रकट गनण 

चाहन्छु र भाईसरबाट संक्रधमत व्यचिहरु यथाण चशग्र स्वास््य लाभको कामना गदणछु। 

साथै नेपलमा यो भाईसर नआईददयोस।  

यो भाईसर संक्रधमत नहोस भनेर हाम्रो नेपालमा भएका सम्पूर्ण ३३ कोवट 

देवदेउतालाई म प्राथणना पधन म गनण चाहन्छु। वकन भने्न यो भाईसर नेपाल धभत्र पधसएको 

खण्डमा हाम्रो यो प्रदेशमा भएका अस्पतालहरुमा अवहले नै भररपूर्ण धबरामीहरु छन भने 

यो संक्रधमतबाट आउाँने हाम्रा धबरामीहरुलाई कहााँ राख्न े यो प्रदेश सरकारको तफण बाट 

ध्यान आकषणर् गनण चाहन्छु।  

यो प्रदेश सरकार र नेपाल सरकारको तफण बाट यस भाईसरबाट धबरामी हनु े

सम्पूर्ण धबरामीहरुलाई धनःशलु्क गररयोस भनेर म माग पधन गनण चाहन्छु। यो स्वास््य र 

चशक्षा भनेको सिारर् जनताको यातायात राज्यको दावहत्व हो। त्यसकारर् यो राज्यको 

दावहत्वलाई यस प्रदेश सरकारले यो बागमती प्रदेशले नमूनाको रुपमा गररयोस भनेर म 

सभामखु माफण त आग्रह पधन गनण चाहन्छु।  

यस सन्दभणमा गएको २०७२ सालको महाभकूम्पबाट घर भचत्कयाकाहरु अवहले 

पधन टहारमा जीवन यापन गरररहेको छ।यस जीवन यापनाका क्रममा िेरै उहााँहरु यो 

भाईसरले गदाण अझ त्रधसत भएका छन।  

त्यसकारर् जनु बुंगमती खोकना लगाएत हाम्रो नेपालमा यो प्रदेशको १२ वटा 

चजल्ला भकूम्पबाट प्रभाववत क्षेत्र हो। त्यस मध्येमा पधन फैचा बासीहरुको अवहले सम्म 

पधन घर बधनएको अवस्था छैन। उहााँहरु अवहले पधन टहारामा बस्न ुपने अवस्था छ। 

उहााँहरु कसैको घरको पजुाण छैन।  

कसैको के छैन भन्दा भन्दै उहााँहरु २०७२ साल देचख उहााँहरु अवहले सम्म पधन 

टहारामा जीवनयापन गरररहेको छ। त्यही टहारामा मतृ्य ु भईसकेको अवस्था छ। 

त्यसकारर् हाम्रो यो प्रदेश सरकारको ध्यान जाओस र भकूम्प पीधडतहरुलाई धछटो भन्दा 
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धछटो घर बनाउाँनको लाधग प्रयास गररयोस भने्न म सभामखु माफण त ववनम्रर आग्रह गनण 

चाहन्छौ। कुनै कुनैले घर बनायो। तर सरकारको तफण बाट २ प्रधतशतका दरले बैकबाट 

ऋर् प्रिान गरेर ऋर् धलएर घर बनाउाँनेहरु छन।  

उनीहरुलाई २ वषण पधछ १४ प्रधतशतको ब्याज राचखकोमा उहााँहरुको घर 

धललामी प्रोसेमा छ। त्यसकारर् उनीहरुको लाधग यो १० वषणको लाधग २ प्रधतशत 

भनेको त्यसलाई चावहाँ कायम गररयोस। यो सभामखु माफण त म यो सरकारलाई 

ध्यानाकषणर् गदै मेरो भनाई यवह अन्त्य गनण चाहन्छु। हाम्रो देशको जय होस। हाम्रो 

नेपालको जय होस। हामी सबैको जय होस।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु ववशेष समयमा बोल्ने क्रम यवह समाप्त 

हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु म माननीय मखु्यमन्त्री तफण बाट माननीय आन्तररक माधमला 

तथा कानून मन्त्री श्री शाधलक राम जम्कटे्टलाई स्थानीय तहका पदािीकारी तथा 

सदस्यको सेवा सवुविा सम्बचन्ि ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक दफाबार 

छलफलको लाधग प्रदेश माधमला सधमधतमा पठाईयोस भने्न प्रस्ताव पेश गनण अनमुधत 

ददन्छु।  

माननीय शाधलकराम जम्कटे्ट मन्त्री¸ आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको अनमुधतले स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्यको 

सेवा सवुविा सम्बचन्ि ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक दफाबार 

छलफलको लाधग प्रदेश माधमला सधमधतमा पठाईयोस भन्ने प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश 

गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय आन्तररक माधमला तथा 

कानून मन्त्री श्री शाधलक राम जम्कटे्टलाई प्रस्ततु गनुण भएको स्थानीय तहका पदािीकारी 

तथा सदस्यको सेवा सवुविा सम्बचन्ि ऐन २०७५लाई संसोध्न गनण बनेको धबिेयक 
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दफाबार छलफलको लाधग प्रदेश माधमला सधमधत पठाईयोस भने्न प्रस्तावलाई धनर्णयथाण 

प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भन्नु होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण भएको स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्यको 

सेवा सवुविा सम्बचन्ि ऐन २०७५लाई संसोध्न गनण बनेको धबिेयक दफाबार छलफलको 

लाधग प्रदेश माधमला सधमधत पठाईयोस भन्ने प्रस्ताव सवणसधमतले चस्वकृत भएको घोषर्ा 

गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक धमधत २०७६ चैत ५ गते बिुबार ववहान 

११ बजे बस्ने गरर यो बैठक स्थाधगत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल चैत्र ५ गते बिुवार धबहान ११:०० बजेसम्मका 
लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको २:३० बजे। 
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

५ चैत्र, २०७६ 

बिुबार 
(बैठक संख्या - २२)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा धबहान ११:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको कायणक्रम नरहन े

व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु, अब म माननीय आधथणक माधमला तथा योजना मन्त्री श्री 

कैलाश प्रसाद ढंुगेललाई माननीय शोभा शाक्यले राखन ुभएको धलखखत प्रश्नको उत्तर सभा 

समक्ष टेबलु गनण अनमुधत ददन्छु।  
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माननीय कैलाश प्रसाद ढंुगेल, मन्त्री, आधथणक माधमला तथा योजना मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखु ज्यू, सभामखुज्यूको अनमुधतले प्रश्नकताण माननीय शोभा शाक्यले राख्न ु

भएको धलखखत प्रश्नको उत्तर सम्माधनत सभामा टेबलु गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु, माननीय आधथणक माधमला तथा योजना 

मन्त्रीले टेबलु गनुण भएको उत्तर माननीय सदस्यहरुले आ आफ्नो वपजनहोल बाट धलन 

सक्न ुहनुे छ।  

माननीय सदस्यहरु, अब म माननीय मखु्य मन्त्री श्री डोरमखर् पौडेललाई शनु्य 

समय र ववशेष समयमा माननीय सदस्यहरुले उठाउन ु भएको प्रश्नहरुको जवाफ ददन 

अनमुधत ददन्छु।  

माननीय डोरमखर् पौडेल, मखु्यमन्त्री:- माननीय सभामखु ज्यू, सभामखु ज्यूको 

अनमुधतलेयस सदनमा माननीय सदस्य ज्यूहरुले ववधभन्न बैठकहरुको शनु्य समय र ववषेश 

समयमा उठाउन ुभएको प्रश्नहरुको जवाफ ददन गई रहेको छु।माननीय सदस्य ज्यूहरु 

समय समयमा यहाहरुले राख्न ुभएको जीज्ञासालाई सके सम्म हल गने प्रयतन गने छु। 

यहा िेरै प्रश्नहरु उठेका छन तर िेरै प्रश्नमा एकरुता भएको हनुाले मैले समग्रमा 

उठेकाप्रश्नहरुलाई एकमसु्ट बनाएर जवाफ ददने प्रयत्न गरेको छु।  

सबै भन्दा पवहले प्रदेश सरकारका योजनाहरु समयमा नै सम्पन्न हनु नसकेको 

कुराहरुमा िेरै माननीय सदस्यहरुले खजज्ञाशा राख्न ुभएको छ र यो एउटा हाम्रो आधथणक 

धनयम र काननुले पधन हामीलाई धनिाणररत समयमा योजनाहरु सम्पन्न गने एउटा कदठनाई 

भएको जानकारी गराउन चाहन्छु र िेरै योजनाहरुलाई धड.वप.आर नगरेको अव्सथामा 

तैयारी धड.वप.आर तयारी गने काम सम्पन्न नभैसकेकोले पधन योजनाहरुको समयमा ठेक्का 

पट्टा गनण पधन अधलकधत समय लाग्न ेर त्यो अथणमा अब अवहले योजनाहरुको धड.वप.आर 

तैयारी गने कामसम्पन्न भईसकेको छ। 
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सबै ठेका पट्टा गने कामहरु, ठेक्का लगाउने कामहरु पधन प्रारखम्भक तयारीहरु 

सम्पन्न भईसकेको व्यहोरा म जानकारी गराउाँछु र अब हाम्रो योजनाहरु ववगतमा धनर्णय 

भएका, स्वीकृत भएकायोजनाहरु सबैठेका पट्टामा गई सकेको व्यहोरा म यहाहरुलाई 

जानकारी गराउन चाहान्छु। सबै भन्दा महत्वपरु्ण उठाईएको यो राजिाधन काठमाडौं र 

प्रदेशको राजिाधन हेटौंडा जोड्ने बाटोको ववषयमा िेरै कुराहरु उठाउाँन ुभएको छ र त्यो 

ववषयमा सरकार अत्यन्त गखम्भर र संबेदनखशल छ र यो बाटोलाई खिटो भन्दा खिटो 

तयारी गने अधभयानमा सरकार लागेको छ र अवहले धनमाणर्को काम सरुु पधन भैसकेको 

छ। 

अको संसंगै सबैको खजज्ञाशा र चासोको ववषय रहेको हेटौंडा यो धभमफेदी देखी 

कुलेखाधन सम्मको सरुुङ मागणलाई अध्यन गने धड.वप.आर गने काम भैरहेको दतुण गधतमा 

भैरहेको र अबको केवह ददन धभत्रमा नै यसले आफ्नो प्रधतवेदन बिुाउने र सरुुङ मागणको 

आयोजनाको टेन्डर यवह आधथणक बषणमा आहान गररने छ रधभमफेदी फाखेल सडकको 

स्तर ऊनधत गने कायण अवहले भईरहेको छ।  

जनु यहाहरले पधन देखख स्कन ु भैसकेको छ र अब अको जल्दो बल्दो ववषय 

कोरोना भाईरसको ववषय प्रकोप र यसले धनम्त्याउन सक्ने धबपद प्रधत पधन िेरै माननीय 

ज्यूहरुको खजज्ञाशा रहेको छ र यसमा हाम्रो सामखजक धबकास मन्त्रीले पवहले पधन यो 

ववषयमा हाम्रा तयारीहरुको ववषयमा जानकारी गराई सक्न ु भैसकेको छ र सरकार यो 

प्रधत पधन गखम्भर छ र यो कोरोना भाईरसको ववषयमा जनचेतना मलुक वप्रभेनवटभ 

उपायहरु अपनाई जारुकताका साथ कायाणन्वयन गररएको छ।कोरोना भाईरसको जोखीम 

सम्भाववत स्थलमा हेल्प डेक्सको स्थापना धगरएको छ।  

यस भाईरसले धनम्त्याउन सकने जनिनको क्षधतलाई मध्येनजर गरर आपद 

काधलन खस्थधतमा पररचालन गनणको लाधग आवश्यक जनशखि तयारी अवस्थामा राखखएको 

छ। यसका साथैकोरोना भाईरस देखख हालमा उपचारका लाधग आवश्यक व्यवस्था 

धमलाउन लजेखस्टक सपोटण सवहत प्रदेश स्टेट अस्पतालहरुलाई तयारी अवस्थामा राखखएको 
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छ।प्रदेश सरकारले सशस्त्र प्रहरी बल संग सहकायण गरर ४० सैयाको आइसोलेशन 

वाडणको कोरोना प्रकोप सम्बन्िमा काम गने आकाखस्मक क्याम्प गने योजना अनरुुप 

अगाधड बढेको छ र जोखखम भएका प्रदेशका नाकाहरुमा थरमल चेकपको व्यवस्था गने 

तयारी गरेको छ। 

प्रदेश सरकारले संखिय सरकार तथा स्थाधनय तह संग संमन्वय गरर कोरोना 

रोकथाम तथा धनयन्त्रर्का लाधग आ-आफनो कायण क्षेत्र बाट काम गने गरर तयारी 

गररएको छ।त्यसै गरर प्रदेश सरकारको हालको संगठन संरचनालाई बस्तधुनस्ठ एवं 

प्रभावकारी बनाउनको लाधग ववषय ववज्ञहरुको परामशणमा संगठनमा तथा व्यवस्थापान 

अध्ययन कायण भैरहेको छ।यस अध्ययनको मखु्य उदेश्य भनेको सेवा प्रवालाई नागररक 

नखजक परुाउन सेवा संग सम्बखन्ित धनकायहरु नागररकको नखजकको धबन्द ुसम्म पयुाणउन ु

रहेको छ।यो हामीले वहजो िरिरमा धसह दरबार भनेर भनेका धथयौ अवहले हामीले हाम्रो 

सेवालाई त्यो ढंगले नखजक परुाउन सकेको छ। 

धनकै कारर्ले हामी संग भएका जनशखिका कारर्ले पधन हामीले सम्बन्िीत 

क्षेत्रमा सेवा परुाउन नसकेको अवस्थामा अब अवहले हामीले ओ.एन.एम वधन सकेको छ 

र यस अनसुार लोक सेवाको पधन गठन भैसकेको छ र त्यसैले हामीले यो आगामी 

वषणको देखख यो अवहले भई रहेको सेवा र सवुविालाई सकेसम्म प्रत्येक खजल्ला बाट सबै 

खालका सेवा र सवुविा उपलबि गराउन पछण भने्न वहसावमा काम भई रहेको छ र त्यस 

अनसुार परुाउनकुो धनम्ती सरकार सचेत र सजक पधन छ भने्न कुरामा जानकारी गराउन 

चाहान्छु।  

त्यसै गरर उठेको धथयो मानव र बन्यजन्त ुधबच हनुे द्धन्दको कुरा िेरै उठयो र 

यस सन्दभणमा प्रदेश सरकारको कायणक्षेत्र धभत्र पने बनमा भौधतक तथा मानधबय क्षधत 

भएमा प्रदेश सरकार स्वयेले नै क्षधतपधुतण ददने गरेको छ।यदद मानधबय र भौधतक क्षधत 

संखिय सरकारको क्षेत्रअधिकार धभत्र भयो भने प्रदेश सरकारको धसफाररसमा संखिय 

सरकारले क्षधतपधुतण ददन ेव्यवस्या रहेको छ। राविय धनकुन्जका बन्यजन्त ुबाट सरुक्षाका 



576 
 

लाधग ईलेक्रीक वाएर वफधनधसङ पखाणल धनमाणर् स्थाधनय स्रोत पररचालन गरर ५६० 

रोपधनमा जधडबवुट खेधत र स्थाधनय समदुाय संि धमलेर रेन्स धनमाणर् ज्सता कायणहरु 

सम्पन्न गररएको छ।  

अको ववषय स्थाधनयतहका पिददकारीहरुको सेवा सवुविा समबन्िी वविेयक यस 

सभामा पेश भैसेको छ र छलफलको क्रममा हामी यसै अधिवेशन बाट सम्पन्न गने 

स्वीकृत गनेसमेत तयारीमा रहेको म जानकारी गराउन चाहान्छु जनु छलफलमा 

आईसकेको छ। प्रदेश सभा भवन लगायतका धबधभन्न भौधतक पवुणिारका ववषयमा िेरै 

ववषयहरु उठेका छन ्रप्रदेश सभा भवनको टेन्डर आवान भैसकेको छ हनु ेक्रममा छ 

नक्सा र त्यसको धड.वप.आर को लाधग केवह समय लाग्यो र हामीले प्रदेशको राजिानी 

धनरिारर् नभैसकेको अवस्थामा अधलकधत वढलो भएकै हो वकनभने धनमाणर् गरर सके पधछ 

भोधल राजिानी नहदुा खेररको अवस्थामा समस्यामा पलाण भनेर पधन केवह वढलाई भो र 

त्यस पधछ हामीले सरुु गरेका छौ। 

आज भोधल सम्ममा यसको टेन्डर प्रकृयामा गई सकेको छ टेन्डर धनक्लीन े

व्यवहोरा जानकारी गराउछु र अको अधिवेशन सम्ममा बखे अधिवेशन सम्ममा हामी 

त्यस तजारुकताका साथ काम अगाधड बवढ सक्नेछ। प्रदेश लोकसेवा आयोगलाई स्वायत्त 

बनाउन पने मागहरु पधन यहााँहरुले उठाउन ुभएको छ र त्यो जायज पधन छ। सरकार 

लोकसेवाको छधब तथा ववश्वसधनयता कायम राख्न े काम प्रधत धनकै न ै संवेदनखशल 

छ।त्यसैले यवह फागनु १५ गतेका ददन नेपालका सबै प्रदेश लोकसेवाहरुको अनभुव 

आदानप्रदान गनण र कारेरत एकरुकता कायम गने प्रयास स्वरुप बैठक यस प्रदेशमा 

संञ्चालन भएको धथयो।त्यस बैठकमा यस प्रदेशमा सरकारले प्रदेश लोकसेवालाई गरेको 

धबश्वास र सहयोगको प्रशंसा पधन भएको धथयो। 

आउाँदो ददनमा पधन सरकार र लोकसेवा धबच समन्वय सहकायण जारी नै 

रहन्छ।प्रदेश लोकसेवा बाट ववज्ञापन भै स्थावय पदपधुतण गने प्रवक्रया अगाधड बडेएको 

छ।त्यस सन्दभणमा यस सरकारलाई धनम्न धलखखत कानधुन जवटलता फुकाउनको लाधग 
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संखिय सरकारलाई लेखख पठाईए छ। स्वीकृत दरवनदी शे्रखर्गत भएको कमणचारी 

समायोजन तहगत रुपमा भएकोले पदपतुीको ववज्ञापन तहगत वा शे्रखर्गत गनुण पने प्रदेश 

लोक सेवा आयोगको धसफारीसमा धनयिु हनुे कमणचारीको सेवा सतण तथा सधुबिाका 

समबन्िी ब्यवस्था स्पष्ट हनु ुपने।  

यो ववषयमा आज मातै्र हामीले माथी पठाएका छौ रप्रदेश लोक सेवा आयोगको 

गठन भैसके पधछ हाम्रा काममा िेरै सहजता हनुे रकमणचारीको आपतुी हनुे र हामी सबै 

सेवा र सवुविालाई नखजक बाट पयुाणउन सवकने प्रधतबद्धता पधन म यहााँ बाट जाएर गनण 

चाहान्छु र माननीय सदस्यज्यूहरुले उठाउन ु भएको मलाई लाग्छ िेरै ववषयहरु 

समेवटएको छ र मैले अवहलेलाई यधत नै यहाहरु संग यधत भने र यसमा केवह थपगट 

छुटपटु केवह रहेछन भने फेरी पधन हामी छलफल गने छौ। मैले अवहलेलाई यधत मात्र 

भने। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु :- माननीय सदस्यहरु, अब म प्रदेश यवुा पररषदको सम्बन्िमा 

व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ खशक्षा, स्वास््य तथा कृवष सधमधतले गरेको धनर्णयको 

प्रधतवेदन पेश गनण सधमधतका सभापधत माननीय िनश्याम दाहाललाई अनमुधत ददन्छु।  

माननीय िनश्याम दाहाल, सभापी, खशक्षा, स्वास््य तथा कृवष सधमधत :- माननीय 

सभामखु ज्यू, सभामखु ज्यूको अनमुधतले प्रदेश सभाको धमधत २०७६ फागनु ११ गते 

बसेको बैठकले प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ 

दफावार छलफल गनण यस सधमधतमा पठाएकोमा सो प्रयोजनको लाधग धमधत 2076 साल 

चैत 3 र 4 गतेको ददनमा बसेको सधमधतको बैठकले संशोिन प्रस्तावहरु माधथ दफावार 

छलफल गरर वविेयकको उदेश्य अज स्पष्ट होस भधन मनसायले देहाए बमोखजम संशोिन 

गने धनर्णय गरेकोले प्रदेश सभा धनयमावधलको धनयम 119 अनसुार सधमधतले गरेको 

धनर्णयको प्रधतवेदन सवहतको वविेयक सभामा पेश गने धनर्णय अनसुार यो प्रधतवेिन पेश 

गरेको छु। िन्यवाद।  
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माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु, अब म माननीय आन्तररक माधमला तथा 

कानून मन्त्री श्री शाधलकराम जम्कटे्टललाई प्रदेश सचुानाको हक सम्बन्िी ऐन 2076 

लाई सम्सोिन गनण बनेको वविेयक सभामा पेश गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय शाधलकराम जम्कटे्टल, मन्त्री, आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखु ज्यू, सभामखु ज्यूको अनमुधतले प्रदेश सचुानाको हक सम्बन्िी ऐन, 

2076 लाई संम्सोिन गनण बनेको वविेयक सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु, अब अको बैठक आजै ददनको 3 बजे 

बस्ने गरर यो बैठक स्थधगत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल चैत्र ५ गते आजै ददनको ३:०० बजेसम्मका 
लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - धबहान ११:४० बजे। 
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

५ चैत्र, २०७६ 

बिुबार 
(बैठक संख्या - २३)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको दोश्रो बैठक माननीय सभामखु श्री 

सानकुुमार शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको ३:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको दोश्रो बैठकको 

कारवाही प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको 

कायणक्रम नरहने व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु म अब माननीय आन्तरीक तथा काननु मन्त्री श्री शाधिकराम 

जमरकटे्टििाई प्रदेश सचुनाको हक सम्बन्िी ऐन, २०७६ िाई संसोिन गनण बनेको 

वविेयक माधथ ववचार गररयोस भने्न प्रस्ताव पेश गनण अनमुती ददन्छु।  

माननीय शाधिकराम जम्कटे्टि, मन्त्री, आन्तररक माधमिा तथा कानून मन्त्राियः- 

माननीय सभामखुज्यू सभामखुज्यकुो अनमुतीिे प्रदेश सचुनाको हक सम्बन्िी ऐन, २०७६ 
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िाइ संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने प्रस्ताव सम्मानीत सभामा 

पेश गदणछु िन्यवाद। 

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब प्रदेश सचुनाको हक सम्वन्न्ि ऐन, 

२०७६ िाइ संसोिन गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने प्रस्ताव माधथ 

अथाणत वविेयक माधथको सामान्य छिफि प्रारम्भ हनु्छ। 

माननीय सदस्यहरु यस छिफिमा वविेयकको सैद्धन्तीक पक्षमा मातै्र छिफि 

हनुे व्यवहोरा जानकारी गराउदछु। उक्त छिफिमा बोल्न चाहान ुहनुे माननीय सदस्यिे 

आ आफ्नो नाम न्चटमा िेखी सभामखु संगै वसेका कमणचारीहरुिाइ उपिब्ि गराउन हनु 

अनरुोि गदणछु।  

छिफिमा भाग धिने प्रत्येक माननीय सदस्यिाई ३ धमनेटको समय धनिाणरर् 

गरेको छु। सवणप्रथम नरोत्तम बैद्य  

माननीय नरोत्तम बैद्य (नेपािी कागं्रसे):- सभामखु महोदय, सभामखु महोदय 

माफण त आफुिाइ िागेको कुरा टुददपोइन्ट राख्न चाहान्छु। यो बास्तवमा चावह के भने्न 

प्रदेश सचुना हकको सम्बन्िमा यो ऐन बनेको सायद एक वषण भएको छैन। यो एक वषण 

भएको छैन यो संसोिन आइसक्यो।  

यस्तो अपररपक्को तररका बाट ऐन बनाउदा खेरी ववचार गनुण पछण वक पदैन, यो 

असाध्यै दखु िाग्ने कुरा यो हामी जस्तो जनप्रधतधनधि भनेर टोपिेका छौँ ऐन आउछ 

यस्तो इम्याचवुर छ मवहनामा ऐन पररवतणन गने वकधसमको ल्याउछ। अब यसमा अब 

फेरी पधन ऐन धछटो धछटो पास गने वकधसमको सोच बनायो भन ेफरी तीन मवहनामा चावह 

के भने जस्तो वकधसमको वातावरर् बन्छ। त्यसैिे यो ववषयमा के भने हामी 

जनप्रधतधनधिसम्म पगु्न ुभन्दा अगाधि ववज्ञहरु संग एक पल्ट गहन छिफि गनुण पयो। र 

गहन छिफि गनुण पयो र अवहिेको पररपेक्षमा ऐन हतारहतार बनाउन जरुरी छैन 

यसिाइ एकदम मधसनो मोवहनत गरेर ल्याएको खण्िामा यो धबच धबचमा संसोिन गनुण 

पदेन भन्ने मिाइ िाग्छ।  
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अरु कुरा मेरो के भने यो ववकशीत मिुकुमा यो सचुनाको हक सम्बन्िमा 

यसिाइ असाध्यै समारात्मक रुपमा धिन्छ जनु सकैु िकुमेन्ि उसिे धनवेदन ददएको ३ 

धमनेटमा उसिे दस्तरु धतरेर प्रधतधिवप धिन्छ। हाम्रो मिुकुमा अवहिे पधन ऐन छ हामीिे 

अवहिे पधन ववधिवत धनवेदन ददयो भने अवहिे पधन सचुना पावहराखेका छैनौँ। त्यसैिे यो 

ऐनमा मातै्र होइन व्यवहारमा पधन कायणन्वायन गने वकधसमको वातावरर् बन्नु पयो।  

मैिे उदाहरर्को रुपमा भन ्खोजेको चावह के भने पशपुतीमा सनुको जिरी राख्न 

खोजीएको सम्वन्िमा के भने मैिे जिैरी सनुको राख्ना खोजेको सम्बन्िमा मैिे मदु्दा 

हाल्नको िागी धनर्णयको कवप माग्न गैरहेको ववधिवता धनवेदन ददएको आज एक मवहना 

हनु िागी सक्यो यो ददएको त्यसैिे यो ऐन देखाउनको िागी मात्र वक कायणन्वयन गनणको 

िागी पधन हो त्यता धतर पधन मन्त्री ज्यिेु के भने ध्यान ददइददयोस।  

अधन यसमा पधन प्रदेशमा पधन सचुना अधिकृत को हो नामै हनु ुपर्थ्यो फोटो हनु ु

पर्थ्यो अधन उसको एउटा सेक्सन पधन हनु ुपर्थ्यो तर प्रदेशमा पधन मैिे यो देखेको छैन 

यो ऐनमा मातै्र ल्याउन ुभएन व्यवहारमा पधन ल्याउन ुपयो भन्दै आफ्नो दईु शब्द यवह 

टुङ्गाउछु जय नेपाि।  

माननीय सभामखुः- माननीय रमेश पौड् याि  

माननीय रमेश पौड्याि (वववेकन्शि साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय यो 

सचुनाको हक सम्बन्िी ऐन वास्तवमा ६२। ६३को जनआन्दोिन िोकतन्त्र पधछको 

एउटा महत्वपूर्ण पधछको ऐन हो भने्न कुरा मा सायद दईुमत नहोिा। वकन भन े

नागररकिाइ ससुनु्चत हनु पाउने कुराको सधुनन्ितता यो ऐनिे गरेको छ। अब हाम्रो 

हकमा भन्दा खेरी २०७६ साि भदौ को ११ गते संसदिे यो ऐन पररत गरेको धथयो। 

अवहिे मन्त्री ज्यिेु संसोिनको प्रश्ताव ल्याउन ु भएको छ मिाइ संसोिनको प्रस्ताव 

ल्याएर आउने कुरा स्वाभाववक हो जस्तो िाग्छ तर के चावह अस्वाभाववक जस्तो 

िाग्छ।  
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यो ववचमा यो ऐनको प्रयाप्त प्रयोग हनु सकेको धथयो भने नागररकहरुिे यो ऐनको 

प्रयोग गरेर सचुना हरु धिन सकेको न्स्थधत धथयो भने अधन त्यो बेिामा का का गाढोँ 

पयो भने का का गायो पयो संसोिन आएको धथयो भने त्यसिाइ खलु्िा ददििे स्वागत 

गने सवकन्थयो। र भैददयो के भन्दा खेरर ऐन पाररत भएर गए पधछ मन्त्रीज्यूिाइ पवहिै 

पाइिामा गायो परेको धथयो उहााँिे चावह पनुरावेदन सधमधतको अध्यक्ष धनयकु्त गनण सक्न ु

भएन। भने्निाइ ऐनमा त्रवुट सवहत ऐन पाररत भएर गयो त्यसको न्जम्मेवार यो संसद पधन 

होिा त्यसको न्जम्मेवार त्यसको सदस्यको वहसाविे म आफु पधन हिुा तर म के भन्दछु 

भने मन्त्री ज्यू स्वाभाववक रुपमा सांसदहरुको तिुनामा उहााँ ररसोसेसको वहसबिे 

जनशक्तीको वहसाबिे बवढ सम्वदृ्ध हनुनु्छ।  

उहााँ को माताहतमा कायण गने एउटा वटम हनु्छ कधमवट हनु्छ त्यसिे बसेर 

अध्यायन गनुण पने हो उहााँ संग यर हरू हनु्छन। सल्िाहा सझुाव ददन ुपने हो कसरी 

ड्रफ गररन्छ वविहरु भने्न कुरा त्यहााँ हनु ुपने हो। त्यहााँ, त्यो कुरामा म पवहिो चोवट 

होइन म पटक पटक यो कुराहरु त्रवुट भैरहेको छ यो वविको मातै्र कुरा होइन अरूहरू 

िैरै वविहरू आइरहेका छन जनु पाररत भएर जान्छन कुनै अभ्यासमा नगइकन कुन ै

कायणन्वयनमा नगइकन एकैचोवट िै यहााँ त अफ्योरो पयो भनेर संसोिन हनुे गछण। 

त्यसिे गदाण हामीिे गन्ल्त बाट धसक्ने वक नधसक्ने हामीिे कमजोरी बाट धसक्ने वक 

नधसक्ने यदद मन्त्राियमा त्यो जनशक्ती छैन भने त्यो जनशक्तीको व्यवस्था हनु ुपयो। 

यदद जनशक्ती भएर काम गरररहेको छैन भने त्यसको पधन फ्िोअप हनु ु पयो। नभए 

देन्ख हाम्रो कामिाइ देन्ख धसङ्गो देशवासीिे देश ववदेशमा बस्ने मान्छेहरुिे नागररकहरुिे 

सचेत जनसमुदुायहरुिे हेरररहेका हनु्छ र हाधमिे के गरररहेका छौ भने कुरा पादणशी 

ढङ्गिे हेरीरहेका हनु्छौँ।  

त्यसिे गदण खेरी हाम्रो काम भनेको खािी पोख्नी उठाउन ु जस्तो भैरहेको छ 

यसमा चावह सबै गन्म्भर हनु ुपछण सरकार गन्म्भर हनु ुपछण भने्न मिाइ िाग्दछ र आगधम 

ददनमा चावह सरकारको तफण बाट यस्ता ऐनहरुमा थप सचेतताका साथ ड्रन्फ्टङ्ग गदाण 

देन्खनै बवढ सतकण  भएर यस्तो ऐनहरु आओस त्यो कायणन्वयनमा गएर पररक्षर् भएर कहााँ 
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कहााँ कदठनता कहााँ कहााँ जवटिता आउछ त्यस पधछ मात्र संशोिनमा आओस भन्ने 

अनरुोि गदै यहााँ बाट ववदा हनु्छु हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय आन्तररक माधमिा तथा 

काननु मन्त्री श्री शधिकराम जम्कटे्टििाइ छिफिमा उठेका प्रश्नहरुको जवाफ ददन ु

अनमुती ददन्छु।  

माननीय शधिकराम जम्कटे्टि, मन्त्री आन्तररक माधमिा तथा कानून मन्त्रािय:- 

माननीय सभामखुज्यू, यो प्रदेश सचुनाको हक सम्बन्िी जनु संशोिन गनण बनेको 

वविेयकको सैद्धान्न्तक छिफि मा दईुजना माननीय ज्यहुरूिे अत्यन्तै महत्वपूर्ण 

सझुावहरु आफ्नो िारर्हरु राख्न ुभएको छ।  

साथ साथै पशपुतीमा अवहिेको परुानो जिरीिाइ हटाएर माननीय ज्यू कताहनुनु्छ 

मैिे यवहिे देन्खन त्यो चावह एक दमै राम्रो हो जस्तो िाग्छ। मिाइ सनुको जिरी राख्नी 

एकदम राम्रो हो जस्तोिाग्छ मिाइ माननीय ज्यिेु पटक पटक यो कुरा उठाउन ुभएको 

छ त्यो धभत्र अरू अन्तरण कुन्तर के के छ तपाइ माननीय ज्य ुघाटे वैद्य ज्यू नै पनुण भयो 

िेरै अब पशपुधतमा बझेुको होइन सबै अब पशपुधतको क्षेत्र ववकास कोशमा वस्न ुभएको 

सबै थाहा भएको हनुािे अब मसुाको खटु्टा मसुािे नै देख्छ रे भने जस्तो होिा नत्र भन े

मिाइ िाग्छ त्यो चावह एकदमै राम्रो हो जस्तो िाग्छ।  

मिाइ त्यो चावह एकदमै राम्रो हछु न्खया िाग्दैन सिै टन्ल्करहन्छ। पशपुधत 

जस्तो ठााँउ ववश्वभरी का दशणनाथीहरु आउछन पयणटकहरु आएर हेनुण हनु्छ त्यसरी यो 

मिाइ राम्रौ िागेको छ हौ मिाइ अब यसमा चावह वकन िागाउनी भनेर सचुना माग्न े

अधिकार चावह हामी सबैको छ यो चावह अब सम्वन्न्ित धनकायिे ददन ुपछण।  

अको यो वविेयक चावह वकन अवहिे संसोिन गनुण पयो भन्दा माननीय ज्यहुरुिे 

भनेको कुरा दठकै हो अब काननु बनाउदा खेरी हामीिे िेरै ढोकाहरु पार गनुण पछण त्यो 

एउटा मातै्र ढोका छैन िेरै वाट कम््यटुरमा चल्न ु पछण त्यो एउटा मातै्र कम््यटुरमा 

चिेर पगु्दैन त्यसो हदुााँ खेरी यसमा अधिकती हाम्रो त्रवुट नै भएको हो जनु तपाइहरुिे 
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अध्यायन गदाण थाहा पाइसक्न ु भएको छ हाम्रो त मखु्यत भनेको दफा ११ र दफा 

१२मा ववशेषत योग्यता सम्बन्िी हाधमिे चावह जे व्यवस्था गरेको हो त्यो चावह दफा ११ 

मा गरेको व्यवस्था र दफा १२ मा गरेको व्यवस्था चावह बान्जयो हामीिे त्यसमा चावह 

अदक्ष्य र सदस्य धनयकु्ती गनणनै समस्य पयो त्यसकारर्िे गदाण खेरी कायणन्वयनमा जान 

समस्य पयो कायणन्वयन नभैकन हामीहरुिे यो वविेयक िाइ संसोिन गने अवस्था आएकै 

हो यो कुरा सत्य हो मैिे त्यो कुरा अन्यथा राख्न ुपने छैन।  

आगामी ददनमा काननुहरु बनाउदा खेरी वविेयकहरु बनाउदा खेरी यसिाइ ध्यान 

ददउिा ददने कुरा नै छ फेरी यो सचुना को हक सम्बन्िी हकमा चावह प्रयाप्त छिफि 

गरेको हो हाम्रो क्षमतािे भ्याए सम्म आफ्नो जहााँ जहााँ चावह हामीिे सक्छौँ त्यो सम्म 

चावह हामीिे सम्बद्ध सबै पक्ष संग हामीिे प्रयाप्त छिफि चावह गरेको हो नगरेको 

होइन। तैपधन अब पास भएर आउने क्रममा यसमा अधिकधत त्रवुट भयो त्यसिे गदाण यो 

संसोिनमा आएको हो। यधत कुरा राख्दै यहााँहरुको सझुाविाइ आगामी ददनमा 

वविेयकहरु तयार पने कुरामा गन्म्भरता पूवणक धिने प्रधतवद्धता व्यक्त गनण चाहान्छु 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब यो छिफि यवहाँ समाप्त हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश सचुनाको हक सम्वन्िी ऐन २०७६ िाइ 

संसोिन गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भने्न प्रस्ताविाइ धनर्णय प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यिे “हनु्छ" भनु्न होिा र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यिे “हनु्न" भनु्नहोिा।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यिे “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यिे “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवाज सधुनएन त्यसथण प्रदेश सचुनाको हक सम्वन्िी ऐन २०७६ िाइ 

संसोिन गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भने्न प्रस्ताव सवणसम्मती िे घोषर्ा 

भएको न्स्वकृत गदणछु।  
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 माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक धमधत २०७६ साि चैत ६ गते धबवहवार 

ददनको ११ बजे बस्ने गरर यो बैठक न्स्थधगत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साि चैत्र ६ गते ववहीवार धबहान ११:०० बजेसम्मका 
िाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ३:३५ बजे। 

 

 

 



586 
 

प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

६ चैत्र, २०७६ 

ववहीबार 
(बैठक संख्या - २४)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा धबहान ११:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको कायणक्रम नरहन े

व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म स्थानीय तहका पदाधिकारी तथा सदस्यको सवुविा 

सम्बन्न्ि ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला 

सधमधतले गरेको धनर्णय प्रधतवेदन पेश गनण सधमधतको सभापधत माननीय मािव प्रसाद 

पौडेललाई अनमुधत ददन्छु।  
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माननीय मािव प्रसाद पौडेल, सभापती, प्रदेश माधमला सधमधत:- माननीय सभामखु 

महोदय, प्रदेश सभाको धमधत २०७६ चैत्र ४ गते बसेको बैठकको धनर्णयानसुार प्रदेश सभा 

धनयमावली, २०७४ को धनयम १०८ को उपधनयम (१) को खण्ड (ख) बमोन्जम 

स्थानीय तहका पदाधिकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्वन्िी ऐन, २०७५ लाई संशोिन 

गनण वनेको वविेयक दफावार छलफलका लाधग सधमधतमा धमधत २०७६ चैत्र ५ गते प्राप्त 

भएको धथयो। 

  सो वविेयकमाधथ धमधत २०७६।१२।५ र ६ गते गरी दईु वटा बैठकमा 

लगातार ७ घण्टा सम्मको छलफल गररएको धथयो।यस सम्वन्िमा वविेयक प्रस्ततुकताण 

माननीय मखु्यमन्त्री, आन्तररक माधमला, कानून मन्त्री तथा वविेयकमा संशोिन पेश गनुणहनुे 

माननीय सदस्य तथा सधमधतका माननीय सदस्य समेतको राय सझुाव तथा संशोिनका 

आिारमा स्थानीय तहका पदाधिकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्वन्िी ऐन, २०७५ लाई 

संशोिन गनण वनेको वविेयकका सम्बन्िमा आवश्यक पररमाजणन सवहत प्रधतवेदन सधमधतको 

वैठकमा सवणसम्मधतले पाररत गरेको प्रधतवेदन प्रदेश सभाको बैठकमा पेश गने धनर्णय 

गरेको धथयो। 

माननीय सभामखु महोदय, स्थानीय तहका पदाधिकारी तथा सदस्यको सवुविा 

सम्वन्िी ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण वनेको वविेयक माधथको सधमधतमा भएको 

दफावार छलफलमा सहभागी माननीय मखु्यमन्त्री, माननीय आन्तररक मामीला तथा 

कानून मन्त्री,  सधमधतका माननीय सदस्यहरु, प्रमखु सन्चव, प्रदेश सभाका सन्चव, प्रदेश 

सरकारका सन्चव लगायत सधमधतका सन्चव तथा सन्चवालयका कमणचारीहरु तथा अन्य 

सम्बद्ध कमणचारीहरुलाई समेत सधमधतको तफण बाट िन्यवाद व्यक्त गनण चाहान्छु । 

माननीय सभामखु महोदय, माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतले अब म प्रदेश सभा 

धनयमावली, २०७४ को धनयम ११९ बमोन्जम प्रस्ताववत “स्थानीय तहका पदाधिकारी 

तथा सदस्यको सवुविा सम्वन्िी ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण वनेको वविेयक” का 



588 
 

सम्बन्िमा सधमधतले छलफल गरी तयार पारेको प्रधतवेदन, २०७६ यस सम्मानीत सभामा 

पेश गदणछु। 

िन्यवाद।   

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु सधमधतले पाररत गरेको प्रधतवेदन सवहतको 

यो वविेयक सभाको १ घण्टा पधछ बसने बैठकमा धनर्णयाथण पेश हनुे व्यहोरा माननीय 

सदस्यलाई जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म माननीय समान्जक ववकास मन्त्री श्री यवुराज 

दलुाललाई प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनणको बनेको वविेयक माधथ न्शक्षा, 

स्वास््य तथा कृवष सधमधतको धनर्णय प्रधतवेदन सवहतको वविेयक सभामा छलफछ गररयोस 

भने्न प्रस्ताव प्रस्ततु गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय यवुराज दलुाललाई, मन्त्री, समान्जक ववकास मन्त्रालय:- माननीय 

सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको अनमुधतले प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयक माधथ न्शक्षा, स्वास््य तथा कृवष सधमधतले तयार गरेको धनर्णयको 

प्रधतवेदन सवहतको वविेयक सभामा छलफल गररयोस भने्न प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश 

गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय समान्जक ववकास मन्त्री 

श्री यवुराज दलुालले प्रस्ततु गनुण भएको प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयक माधथ न्शक्षा, स्वास््य तथा कृवष सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन 

सवहतको वविेयक सभामा छलफल गररयोस भने्न प्रस्तावलाई धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  
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यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयक माधथ न्शक्षा, स्वास््य तथा कृवष सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन 

सवहतको वविेयक सभामा छलफल गररयोस भने्न प्रस्ताव सवणसधमधतले न्स्वकृत भएको 

घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयक माधथ न्शक्षा, स्वास््य तथा कृवष सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन सवहतको 

वविेयक सभामा छलफल गररयोस भने्न प्रस्ताव माधथको छलफल प्रारम्भ हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु यो छलफलमा सधमधतको प्रधतवेदन सो सम्बन्न्ि दफाहरु तथा 

आनसुांगीक अन्य दफाहरु छलफल गनण सवकने छ।  

उक्त छलफल बोल्न चाहनु्न हनुे माननीय सदस्यहरुले आ-आफ्नो नाम न्चटमा 

लेन्ख सभामखुको डास साँग बसेका सन्चवयलको कमणचारी उपलब्ि गराई ददन ु हनु 

अनरुोि गदणछु।  

छलफल भाग धलने प्रत्येक माननीयलाई ३ धमनेटको समय धनिाणरर् गरेको छु।  

सवणप्रथम माननीय ववराज भक्त शे्रष्ठ।  

माननीय ववराज भक्त शे्रष्ठ (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

सवणप्रथम म सधमधतका सभापधतज्यूले व्यवन्स्थधत तररकाले बैठक सन्चालउन ु भएको र 

एकदम राम्रो साँग दफाबार छलफल सहभाधग गराउाँन ुभएकोमा आभारी व्यक्त गदणछु। 

साथै माननीय मन्त्रीज्यू एकदम सवक्रयता साथ परैु बैठकमा परुा समय ददएर सवक्रयताका 

साथ उदार भावनाले बैठकमा उपन्स्थधत हनु भएकोमा उच्च सम्मान व्यक्त गदणछु। तर 

मैले वहजो आउाँदा खेरर के चावहाँ एउटा कुरा पाए भन्दा प्रस्तावनाको कुरामा थप गने 

भनेर कही कुराहरु राखेको धथए। 

वकन भन्दा अवहले सम्म नेपालमा पटक-पटक अधिकारका लडाईहरु भए सबै 

न्चज भएर यो यवुा पररषद्मा पधन अधिकारको मात्र कुरा नगरौ। अब आउाँने पसु्ताका 
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यवुालाई न्जम्मेवारी दावहत्वका कुराहरु पधन बोि गराउाँन पछण। अधिकारको मात्र 

होईन। अधिकारले के गयो हाम्रो समाजलाई सबै न्चजलाई धछन धभन्न गरेर आएको छ 

भने पधछ यवुा पररषद् जस्तो जनु चावहाँ प्रदेश सरकारकै मातहतमा बनेको कुरामा पधन 

धछन धभन्न अधिकारको लडाईको लाधग मात्र होईन वक समान्जक उत्तरदावयत्व बहन 

गरोस न्जम्मेवारीहरु पधन बहन गरोस।  

अवहले कोरोनाभाईसको संक्रमर् छ। त्यसमा केही यवुा पररचालन गनण धत सके 

यवुाहरुले अपनत्व महससु गरेर वकन भने तपाईहरुले हेनुण भयो भने्न कसैले पधन देश 

आफ्नो नै लाग्दैन। सबै जना छररएको जस्तो मैले चावहाँ त्यसमा प्रस्तावनको ममणलाई 

नधबग्रने गरेर वकन भन्दा प्रस्तावना भन्नेको वविेयकको आत्म पधन हो। त्यो आत्म 

नधबधग्रने गरेर त्यसमा थप गरेर अझ त्यो वविेयकलाई बधलयो बनाउने वहसाबले राखेको 

धथए। तर पधछ जानकारी पाउाँदा कस्तो कुरा भयो भन्दा प्रस्तावना हामीले चेन्जनै गनण 

नपाउाँने जस्तै कुरा भोवकन गनण पाउदैन।  

सावणभौम सदनले अथवा सधमधतले धनर्णय गदाण त्यो सबै न्चज नै छलफल गनण हो। 

ममण चावहाँ मानुण भएन ममणलाई अझ बधलयो पररस्कृत बनाउाँन पाईन्छ। त्यसमा चावहाँ म 

पूनण कुन ै तररकाले ध्यान ददन धमल्छ भने्न अधिकार साँग न्जम्मेवारी र दावहत्व चावह 

खट्केको छ। यवह कुराहरु धनवेदन म यहााँबाट धबदा हनु्छ। नेपालको जय होस।  

माननीय सभामखुः- माननीय मािव प्रसाद पौडेल। 

माननीय मािव प्रसाद पौडेल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय, यो प्रस्ताववत वविेयक सम्बन्िमा मैले धन संशोिन राखेको धथए र म 

यो संशोिनमा उपन्स्थधत हनु सवकन म क्षमा चाहन्छु। मेरो भावना चावहाँ के धथयो भन्ने 

अवहले चारै धतरबाट संघीयताको ववरुद्धमा हमाला भई रहेको अवस्था र प्रधतधनधि सभामा 

समेत संघीयतको ववरुद्धमा संशोिन प्रस्ताव ऐन, आईरहेको प्रसंगमा प्रदेश सभाका 

सदस्यको भधूमका फरावकलो गनुण पछण र हामी प्रदेश भररका यवुालाई पररचालन गछौ भने्न 

देन्ख यो प्रदेश सभाका सदस्यको भधूमका धबना यवुा पररचालन हनु सक्दैन त्यही कारर्ले 
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यो वविेयकमा जब सम्म प्रदेश सभाका सदस्यको भधूमका फरावकलो गरेर हामीले जनु 

धनवाणचन एकाईको धनवाणन्चत भएर आएका छौ।  

धत एकाईको रुपमा सधमधत बनाएर प्रदेश सभाको सदस्यको भधूमकालाई चावहाँ 

धनिाणरर् गरोयो भने मातै्र यो वविेयकले साथणकता पाउाँछ भने्न कुरा मैले आफ्नो एउटा 

संशोिन प्रस्तावमा पेश गरेको धथए। त्यो अनकुुल चावहाँ एउटा न्स्वकृत भएर आएन 

त्यसकारर्ले म फेरर पधन एउटा मन्त्रीज्यूको ध्यान सदन समक्ष ध्यानाकषणर् गराउाँन 

चाहन्छु। हामीले प्रत्येक वविेयकमा अब प्रदेश सभाका सदस्यको भधूमकालाई फरावकलो 

गराउाँन सकौं।  

भधूमका ददएनौ भने देन्ख यसले मातै्र हामीले प्रदेशको अन्स्तत्वलाई कायम गनण 

सक्दैनौ। हाम्रा कायणक्रम अगाडी बढाउाँन सक्दैनौ। त्यसकारर्ले फेरर पधन म आग्रह 

गदै आफ्नो भनाई यवह टंुग्याउाँछु। हस। िन्यवाद 

माननीय सभामखुः- माननीय रमेश पौड्याल।  

माननीय रमेश पौड्याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

प्रस्तत ुयवुा पररषद वविेयकको सधमधतको प्रधतवेदन माधथ छलफलमा बोल्दै गदाण खेरर यहााँ 

ववषय उठान भएको छ र सधमधतमा एक जना संसादमा एउटा संशोिन कताण कताणको 

वहसाबले मैले पधन भाग धलएको र सधमधतको छलफलबाट चावहाँ पाररत भएको ववषयलाई 

यहााँ प्रधतवेदनमा नसमेवटएको देन्खयो र अवहले पूवणवक्ता माननीयज्यूले पधन राखेर जान ुभो 

यो त प्रस्तावना चेन्ज गनण धमल्दैन।  

यधत त्यो धमल्दैन भने्न कुन धनयमवधल कुन ऐन, कुन संवविान अनसुार धमल्दैन। 

त्यो म प्रश्न राख्न चाहन्छु। दोस्रो कुरा दफाबार छलफल लधगसकेपधछ जनु कुरा 

छलफलमा उठेको धथयो। सोवह मन्त्रीज्यूले त्यो कुरालाई संशोिन कताण माननीयज्यूको 

ववषयलाई स्वीकार गरेको अवस्था धथयो। त्यसमा सान्क्षहरु सबै माननीयज्यूहरु हनु ु

हनु्छ। सभापधत ज्यूले धमवटङ गनुण भएको छ। त्यो कुराहरु प्रधतवेदनमा समावेश हनु र 
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त्यसलाई चावहाँ ऐन,को अंक बन्दैन भने देन्ख त्यो सधमधतमा गएर दफाबार छलफल 

गनुणको औन्चतय के हो? भने्न पधन प्रश्न उठेको छ।  

 सभामखु महोदय त्यो ववषय कहााँबाट यस्तो भईरहेको छ। त्यसैले गदाण 

मलाई के लाग्छ भने यो चावह धसङो हामीले धमधनपाल्यमेन्ट भने्न सधमधत माधथको प्रहार 

हो। सधमधतको एउटा मयाणदा माधथको प्रहार हो। मलाई लाग्छ। मन्त्रीज्यूले स्वीकार 

गनुण भएको छ। त्यसमा सम्पूर्ण माननीयज्यू सधमधतका सदस्य माननीयहरु र संशोिनकताण 

माननीयज्यूहरु पधन त्यहााँ त्यसको सान्क्ष हनु ुहनु्छ।  

यो ववषयलाई प्रधतवेदनमा छुटाएको ववषय गम्भीर ववषय भने्न कुरा म ध्यान 

आकषणर् गराउाँन चाहन्छु र आउाँदा ददनमा सधमधतको मयाणदलाई सधमधतको गररमालाई 

कायम गनणको लाधग यसरी एक ढंगले खलुा वहसाबले भई सकेको छलफललाई 

मन्त्रीज्यूले पधन स्वीकार गररसकेको ववषयलाई पधन अनदेखा गरेर जाने त्यसलाई 

प्रधतवेदनमा समेटर नल्याउाँने खालको गन्ल्तहरु नगररयोस भने्न कुरा पधन म राख्न 

चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय नरोत्तम वैद्य।  

माननीय नरोत्तम वैद्य (नपेाली कांग्रसे):- सभामखु महोदय, माफण त अब वास्तवमा 

के भने यो ऐन, को सम्बन्िमा मन्त्रीज्यूले समय ददएर गहन छलफल गरेर चावहाँ के भने्न 

यो ऐन,लाई यहााँ सम्म ल्याएको अवस्था छ र त्यसको लाधग मन्त्रीज्यूलाई जधत प्रंशासा 

गरेपधन पगु्दैन। तर चावहाँ के भने्न मन्त्रीज्यूले हामी सबैले एउटा सवणसम्मत रुपमा 

स्वीकारेको कुरा चावहाँ प्रस्तावनामा सबैको भावनालाई नेततृ्व गने गररकन त्यो पररमाजन 

गने कुरा त्यसमा मन्त्रीज्यूले वचन ददन ुनै भएको त्यही मतुाववकको ऐन, आउाँछ भने्न 

आशा गरेको धथए।  

तर त्यो आएन द:ुखत भयो। सावणभौम सदनको अपमान गरेको जस्तो वफलभयो 

हामीलाई एउटा कुरा दोस्रो कुरा के अवहलेको पररपक्षमा हामी अधिकार सम्पन्न प्रदेश 

बनाउाँने न्शलन्शलामा केन्र साँग धसधमत अधिकार अधन प्रदेश साँग िेरै अधिकार अधन 
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प्रदेश अन्तरग स्थानीय धनकाय तर त्यो ऐन,मा न्जल्लाको अन्स्तत्वलाई स्वीकार गरेको 

देन्खन्छ। तर धनवाणचन क्षेत्रस्तरीय आत्तीत्वलपण न्स्वकारेको देन्खन्न। अब न्जल्लालाई 

नक्साबाट हटाउाँदै लान ुपछण। एक त यवह प्रदेश दाज ु न्जल्ला ववकास सधमधत छ फेरर 

वकन न्जल्ला राख्न ुपयो।  

  त्यो चावहाँ न्जल्ला संसदीक प्रदेशको त्यो धनवाणचन क्षेत्र स्तरीय कमवट 

गठन गनुण प्यो। त्यसमा प्रदेशको संसादको अहं भधूमका हनु््यो। त्यो चावहाँ मािवज्यूले 

ईवकंत गनण खोज्न ु भएको कुरा यवह कुरामा हो जस्तो लाग्छ मलाई। यसमा चावहाँ 

अधलकधत हाम्रो ध्यान कम ददएको हो। यसमा हाम्रो ध्यान जान ुपछण वक भने्न कुरा राख्दै 

आफ्नो दईु शब्द यवह टंुग्याउाँछु। जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय रीना गरुुङ्ग।  

माननीय रीना गरुुङ्ग (राविय प्रजातन्त्र पाटी-संयकु्त):- माननीय सभामखु महोदय, 

सवणप्रथम प्रदेश यवुा पररषदको सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनकेो वविेयक आज पाररत हदैु 

छ। पक्का पधन वविेयकले प्रदेश धभत्र रहेका सम्पूर्ण यवुाको हक वहत र यवुा मखुी नीधत 

धनमाणर् गनेमा सहयोग पगु्ने छ र मन्त्रीज्यूको सधमधतमा ददने समय उहााँको फरावकलो 

ववचारको प्रशंसा गनण चाहन्छु।  

सूचना तथा सञ्चार शब्द थवप ददन ुभएको रहेछ त्यसको लाधग पधन म िन्यवाद 

ददन चाहन्छु र हनु त सबै संशोिन परैु हनु ु पधन छैन। तर कधतपय कुरा सरकारको 

कुरा नधमला तर पधन मैले एउटा कुरा चावहाँ मैले भन्न चाहे एउटा संशोिन के धथयो भने्न 

एटधलस्ट संसदको योग्यता +२ हनुै पायो भन्ने धथयो। उता केही कानूनका कुराहरु आए 

होला।  

१६ वषण यवुाले चावहाँ +२ नगने पधन सक्छ। +२ नगरेको कारर्ले गदाण उमेर 

पगु्दैन त्यो भएको कारर्ले गदाण एटधलस्ट न्शक्षमा चावहाँ +१२ नराखम भने्न कुराहरु पधन 

पधन चल्यो। तर मैले अवहले पधन के भन्न चाहन्छु भने्न यवुा पररषद्को कुराकाधन 

गरररहेको छ। हामीहरु अवहलेको सयममा चावहाँ पवहलेको समयमा चावहाँ नीधत धनमाणर् 
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गदाण खेरर सायद त्यो बेलामा चावहाँ पढाई भने्न शब्द, अध्यान भने्न शब्द यधत उन्चत 

नहोला वक पवहलाको नेताहरु देन्ख धलएर िेरै कुराहरु जेल मै हनु््ये। पढन ेटामई पधन 

पाउाँने धथएन।  

तर अवहलेको समयमा यवुाहरुले पढ्ने समय छ र हामीहरु ववधभन्न ठाउाँमा जादा 

खेरर एटधलस्ट अवहले पधन जनताले चावहाँ नेताहरुलाई के भन्छ पढाई त हनु ु नै पयो 

भनेर। त्यो भएर हामीले यवुा पररषद्को अबिारर्ा धलएर आएका छौ। यवुा पररषद्को 

िारर्ा धलएर आउाँदा खेरर सदस्यहरुको एटधलस्ट उहााँहरुको योग्ता हामीले +२ तोन्क्दन ु

पने धथयो। तर यता तोवकएन मैले फेरर पधन देख्य यवुाको पररभाषा १६ देन्ख ४० 

होला। तर सदस्यको योग्तामा १६ भन्दा पधन ४०सम्मको यवुा भधनएको छ। त्यवह 

भएर पूर्ण पधन आग्रह गनण चाहे एटधलस्ट हामी सदस्यहरुले चावहाँ धलदा खेरर उहााँको 

योग्ता पधन फेरर पधन पूर्ण धनिाणरर् गरौ।  

भोधलको ददनहरुमा न्जल्ला सधमधतहरुको अब िारर्ा आएको छ। न्जल्ला सधमधत 

अध्यक्ष सवहत ववधभन्न सदस्यहरु हनु ेछ। िेरै भन्दा िेरै यवुाहरुले चावहाँ यो सधमधतमा 

चावहाँ एउटा भाग धलने छ। उहााँहरु चावहाँ यवुा सधमधतको सदस्य अध्यक्ष हनुे छ। 

भोधलको ददनमा हामीहरुले पकै्क पधन यो सधमधत बनाउाँदा खेरर राजनीधतक आग्रह पूवणआग्रह 

नगरम भोधलको ददनमा यवुा सधमधतमा चावहाँ कुनै पवटणकुलर दलका नेताहरुका नन्जक 

भएरका यवुाहरु भनाण केन्र नराखौ वकन वक यस्तो भयो भने्न यवुा सधमधतको औन्चत्य न े

हराउाँछ भोधलको ददनमा झन उद्धेश्यको लाधग हामीले यवुा पररषद बनाएको छ।  

त्यसको अपोन्जभट काम हनु्छ। पवटणकुलर पावटणका यवुाहरुले मातै्र न्जल्ला 

सधमधतमा काम पाउाँने रहेछ। उहााँहरुले तलब भत्ता खान पाउाँने रहेछ। यो त यवुा 

सधमधत भनेको भनाण केन्र रहेछ भने्न कुरा चावहाँ तमाम यवुाहरुमा पने गएको हनु्छ। यधत 

भन्दै धबदा हनु चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सरेश नेपाल। 
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माननीय सरेश नेपाल (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी (नकेपा)):- माननीय सभामखुज्यू, 

यो वविेयक जनु अवहले सधमधतमा छलफल भएर आएको छ। मेरो कृवष सधमधतले धनर्णय 

गरेको छ। मेरो न्जज्ञास भनौ या यहााँहरुको धबचमा मैले राख्न खोजेको सानो एउटा 

प्रस्ताव के भने्न या के भने्न यो कानून धनमाणर्को प्रवक्रया चावहाँ हामीले एउटा प्रस्ष्ट 

सहमधत बनाएर जान ुपछण। यो अन्तराविय अभ्यास के हो? हाम्रो मूलकको पधन संघीय 

कानूनहरु संघीय सदन बनाएको कानून कसरी बनाउाँछ।  

संशोिनमा के के ववषयमा प्रवेश गनण अथवा जनु संशोिन सरकारले कानून 

संशोिन ल्याउाँछ। तर त्यो कानून संशोिन भनेर एउटा दफामा ल्याउाँछ। हामी काहााँ 

अनेक दफा आकषणधत गने र अनेक ठाउाँमा संशोिनको धमवटङमा छलफल हनुे म एउटा 

सधमधतको सभापधत भएको नाताले मैले आफुले भोग्न ुपरेको समस्या पधन मैले यहााँ राखे। 

तर हामी संघीय संसोदनको अभ्यासलाई हेदाण खेरर के बनु्झन्छ भने एउटा कानून अन्घलो 

संसदले पास गररसकेको हनु्छ। बनाई सकेको हनु्छ।  

त्यो सदनको मूलकको सम्पधत भई सकेको हनु्छ। अब त्यसलाई चावहाँ संशोिन 

नराखेको ववषयमा फेरर संशोिन आयो भन्ने फेरर छलफल भयो अथवा सधमधतमा छलफल 

भयो भने त्यसलाई नैधतक रुपले कानूनलाई जसरी छलफल अगाडी बढाउाँन पने हो। 

त्यो छलफल अगाडी बढेको माधनदैन। यसले गदाण खेरर जनु ठाउाँमा संशोिन राखेको 

हो। त्यो ठाउाँमा मात्र जान जरुरी हनु्छ। एक यो कुरामा हामी प्रस्ष्ट हनु ुपयो। दोस्रो 

कुरो चावहाँ नयााँ कानून बनाउाँदै छौ। तर नयााँ कानून चावहाँ सदनले अन्घलो चोवट पास 

नगरेको नया ववषयमा गएको हनुाले त्यसले संशोिनन नआएको ववषयमा पधन त्यो प्रवेश 

गनण सक्छ। त्यो संघको चावहाँ अभ्यासमा पधन त्यो छ। अन्तराविय अभ्यासमा त्यो छ।  

हामीले ववधभन्न प्रन्शक्षर्मा पधन कानून धनमाणर्को प्रन्शक्षर्मा सहभाधग हुाँदा पधन 

प्रन्शक्षकहरुले हामीलाई बताएको कुरा त्यही हो र यसले गदाण खेरर नयााँ कानून बनाउाँदै 

छौ। हामी िेरै ववषयमा प्रवेश गनण सक्छौ। प्रस्तावन देन्ख धलए ववधभन्न ववषयमा हामी 

जान सक्छौ। तर जब संशोिनको कुरा आउाँछ। अधन संशोिनमा सरकारले जे ल्याएको 
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छ। त्यो दफामा त्यो खाले कुरामा मात्र हामी प्रवेश गछौ। अन्यत्र गदैनौ। यधत कुरामा 

हामी एउटा मापण्ड बनाएर अन्घ बढौ भने मलाई लाग्छ िेरै कुराहरुमा धनकषणमा सहज 

हनु्छ भन्ने लाग्छ। यधत कुरा राख्दै। मेरो भनाई यवह टंुग्याउाँछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय समान्जक ववकास मन्त्री यवुराज दलुाललाई 

छलफलमा उठेका प्रश्नको जवाफ ददन अनमुधत ददन्छु।  

माननीय यवुराज दलुाल, मन्त्री, समान्जक ववकास मन्त्रालय:- माननीय 

सभामखुज्यू, यवुा पररषद्को वविेयक माधथ सधमधतले पेश गरेको संशोिन सवहतको 

वविेयक माधथ माननीयहरुले राख्न ुभएको िारर्ाहरु सधुनयो र मैले माननीय सदस्यले राख्न ु

भएको जस्तै सधमधतको बैठकमा आमन्त्रीत सदस्यको हैधसयतले दईु बैठकमा म उपन्स्थधत 

भएर सबै माननीय सदस्यज्यूले राख्न ु भएका संशोिनका दफाबार संशोिन र अन्य 

दफाबार छलफलमा पधन मैले सहभाधग भए मलाई के अनभुधूत भएको धथयो भने्न यवुा 

पररषद्को वविेयक सधमधतमा छलफल हुाँदै गदाण खेरर यो सधमधतको तफण बाट यो 

वविेयकलाई असाध्यै राम्रो बनाउाँने र समग्र पक्षलाई समेट्न े र हामीले धनमाणर् गरेको 

वविेयक भोधल कानून बने पधछ कायाणन्वयन योग्य हनुे तत्कालै संशोिन गनुणपने त्यस्ता 

खालका अवस्था नआउाँने गरर एउटा दरु सोचईका साथ माननीय सदस्यहरुले आ-आफ्ना 

ठाउाँबाट भधुमका धनवाणह गनुणभएको मलाई अनभुधूत भएको धथयो। 

साँगै संशोिन कताण माननीय सदस्यहरु सधमधतका सबै सदस्यहरु माननीयज्यूहरुले 

राख्न ुभएका िारर्ाहरुलाई वविेयकमा यथासक्य सम्बोिन पधन भएको हो भने्न मेरो बझुाई 

रहेको छ र अवहले पधन त्यही लाग्छ यो वविेयकमा पवहला सरकारको तफण बाट प्रस्ततु 

गररएको वविेयक र अवहले सधमधतको तफण बाट संशोिन सवहत आएको वविेयकमा चावहाँ 

िेरै नै कुराहरु पररकृत भएको छ।  

संशोिीत भएको छ र वविेयक राम्रो बनेको छ भने्न कुरा मलाई लागेको छ र 

त्यसमा चावहाँ माननीय सदस्यज्यूहरुको ठूलो भधूमका पधन रहेको छ। माननीय 

सदस्यज्यूले राख्न ुभएको ववषयहरु खास गरर २-३ वटा ववषय केन्न्रत भएको मैले पाए 
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पवहलो कुरा प्रस्तावनामा केही चावहाँ प्रस्तावनलाई आकषण बनाउाँ यवुाहरुलाई अधिकारका 

साथ साथै कतणव्य बोि पधन गराउाँने खालको ववषय वस्त ु समेटर लैजाउाँ भने्न एउटा 

सवाल आएको छ। एउटा सवाल न्जल्लालाई आिार मानेर होईन।  

  प्रदेश धनवाणचन क्षेत्रलाई आिार मानेर हाम्रा सधमधतहरु रहन ु पछण भने्न 

सवाल आएको छ र अको सवाल चावहाँ न्जल्ला यवुा सधमधत सदस्यहरुको हैधसयत १२ 

कक्षा वा सोहर हनुे वक नहनुे सवाल आएको छ र तेस्रो पक्षमा हनुे १२ कक्षा सरह हनु े

वक नहनु े भन्ने कुरा सधमधतमा नै माननीय सदस्यहरुले व्यापणक छलफल गरेर हामीले 

औपचाररक न्शक्षालाई मात्र होईन।  

अनौपचारीक क्षेत्रबाट आएका यवुाहरु धसप र ज्ञानलाई पधन देश ववदेशमा ववधभन्न 

धसप र प्रववधि धसकेर आएका यवुाहरुको धसप र प्रववधिलाई पधन हामीले समेटन ुपछण र 

उहााँहरुलाई पधन नेततृ्व ववकासको एउटा अवसर ददन ु पछण भनेर सधमधतले सवणसहमधत 

धनर्णय गरेको हो भने्न मेरो बझुाई रहेको छ। प्रदेश धनवाणचन क्षेत्रका सधमधतहरु बनाउाँने 

सवालमा व्यापक छलफल भयो। बागमती प्रदेशको बनावटको वहसाबले हामी साँग दईु 

वटा मात्र प्रदेश धनवाणचन क्षेत्र भएका न्जल्लाहरु पधन छन। २० वटा प्रदेश धनवाणचन 

क्षेत्र भएको न्जल्ला पधन छ। त्यसकारर् यो यस्तो खालको असन्तधुलत खालको सधमधत 

बढी व्यवहारीक हुाँदैन र अधल समानपुाधतक प्रधतनीधि हुाँदैन भने्न एउटा कोर्बाट हामीले 

छलफल गरौ र अवहले माननीय सदस्यहरुले राख्न ुभए जसरी ६६ वटा धनवाणचन क्षेत्र 

हाम्रा कायणकारी धनवाणचन क्षेत्र होईन।  

सरकार साँग ६६वटा धनवाणचन क्षेत्रमा कायणकारी धनकायको रुपमा लान सक्ने 

अवस्था छैन। त्यो हाम्रो हामीले बझेुका छौ जस्तो लाग्छ मलाई कुरै गनणका लाधग मात्र 

हामीले कुरा गरेर हुाँदैन। त्यहााँ चावहाँ सरकारी संरचना चावहन्छ। बजेट र कायणक्रम खचण 

गनुण पने हनु्छ। त्यसले एउटा संरचनाको माग गछण। न प्रदेश सरकार ६६ वटा 

धनवाणचन क्षेत्र स्तरका संरचना धनमाणर् गरेर जान्छन। न संघीय सरकारले प्रधतधनधि 

सभाको धनवाणचन क्षेत्रलाई हाम्रो ३३ वटा धनवाणचन क्षेत्रलाई कायणकारी एकाईको रुपमा 

गरेर जान्छ। दईु वटै कुरा होईन।  
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त्यसकारर्ले नहनुे कुराहरुको बहसको कुनै अथण छैन भने्न पधन म राख्न चाहन्छु। 

जहााँ सम्म समानपुाधतक प्रधतनीधित्व हो, हामीले दईुवटा धनवाणचन क्षेत्र भएका न्जल्लालाई 

र २० वटा प्रदेश धनवाणचन क्षेत्र भएका न्जल्लालाई यवुाहरुको प्रधतनीधित्व फरक हामीले 

गररनै सकेका छौ। त्यो साँगै अको एउटा पधन संशोिन धथयो। प्रस्ताव प्रदेश सभाका 

माननीय सदस्यहरुलाई यवुा पररषदमा राख्न राख्न ुपरो भने्न कुरा धथयो। त्यो चावहाँ प्रदेश 

सभा व्यवस्थापवकय हो। सरकार चावहाँ कायणपाधलका हो। कायणपाधलका र व्यवस्थावपका 

एकै ठाउाँमा एउटै कधमवटमा साँगै बसेर  काम गने प्राक्टीस हुाँदैन।  

त्यसकारर्ले त्यसलाई गनण नसकेको कुरा पधन म जानकारी गराउाँन चाहन्छु। 

अरु िेरै कुराहरु प्रस्तावनाको सवालमा गम्भीरता पूवण माननीयज्यूले राख्न ु भएको छ। 

प्रस्तावना संशोिन हनु्छ वक हुाँदैन भने्न सवाल होईन।  

 यसमा कसरी जान सवकन्छ भने्न हामीले छलफल गरेका छौ। 

प्रस्तावनामा वकन भने्न प्रस्तावनाको ववषय चावहाँ सैद्धान्न्तक छलफलको ववषय हो। हामी 

जनु ददन सैद्धान्न्तक छलफल भन्छौ। त्यो ददन मलाई एउटा धततो अनभुव के छ भने्न 

यो प्रदेश सभामा भने्न सैद्धान्न्तक छलफल भनेको ददन दफामा छलफल गनण थाल्छौ। 

त्यवह ददन राजनीधतक पूवण ग्रहको आिारमा धनयनु्क्त हनु्छ भने्न धत हामी पधुग हाल्छौ।  

एकै चोवट त्यो ददन को बहस त्यसरी हुाँदा खेरर सरकारलाई पधन हामी सधमधतलाई 

पधन र धसङो सभालाई पधन काम गनण सजीलो हनु्छ भने्न मेरो आफ्नो पधन एउटा सझुाव 

रहेको छ। सैद्धान्न्तक छलफलको बेलामा प्रस्तावना सवालमा बढीनै मतहरु आउाँन ुपछण 

जस्तो मलाई लाग्छ। सैद्धान्न्तक छलफल भनेके त्यही हो। तलको दफाबार 

छलफलहरु होईन। पवहलो कुरा त्यसकारर् दोस्रो कुरा त्यहााँ धभत्र पधन सम्बोिन गनण 

सवकन्छ वक भनेर कोवषस गरेकौ हो र उहााँले राख्न ु भएको माननीय सदस्यज्यूले राख्न ु

भएको खास गररकन वातावरर् संरक्षर्, समान्जक ववकासमा समान्जक उत्तरदावहत्वमा र 

ददगो ववकास लगाएत सवालहरुमा यवुाहरुलाई कसरी सम्बोिन गनण सवकन्छ र अवहलेको 

दधुनयको जल्दो बल्दो समस्या वातावरर् संरक्षर् र त्यसको ददगो उपभोगको कुरा पधन 

साँगै अवहलेको जल्दो बल्दो समस्या छ त्यसलाई सम्बोिन गरेर जाउाँ भने्न प्रस्तावमा 
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छलफल गरेकै हो र त्यसलाई चावहाँ तल यवुा पररषदको काम गने अधिकारमा सम्बोिन 

गररएकै छ अवहले त्यो ववषयलाई त्यहााँ लगेर काम र अधिकारमा ददगो ववकास वातावरर् 

संरक्षर् लगाएताका ववषयहरुमा यवुा पररषदले चावहाँ भधूमका धनवाणह गनुणपने छ भने्न ववषय 

हामीले सम्बोिन गरौ।  

त्यसकारर्ले त्यसलाई अवज्ञ गररएको होईन। त्यवह गदाण पधन वविेयकको उद्धेश्य 

पधन पररपधुतण हनु ेजस्तो हामीलाई लागे पधछ हामी यसरी लादा खेरर माधथ राख्दा खेरर 

प्रसंग अधलधमलाउाँन नसकेपधछ प्रस्तावना चावहाँ गन्जागोल जस्तो भडुी जस्तो देन्खए पधछ 

हामीले काम गने र अधिकार सम्बोिन गररएको छ। प्रस्तावना संशोिन नहनु े भन्न े

वहसाबले काम गररएको पधन छैन  

 त्यहााँ पधन केही शब्दहरु संशोिन भएर आएको नै छ। यसरी बझुन ुपछण 

भन्ने मलाई लाग्छ। मलाई के कुरामा अनरुोि गनण चाहन्छु भने्न वविेयक बनाउाँन े

सवालमा मन्त्रीको उपन्स्थधत आमन्न्त्रक सदस्यको हैधसयतमा हो। यहााँ हामी सबैलाई 

थाहााँ छ र सबै बसेरनै त्यहााँ छलफल भएको छ। वविेयक बनाउाँदा खेरर सत्ता पक्ष र 

प्रधतपक्ष जस्तो त्यो भएको पधन धथएन। हनु ुपधन हुाँदैन।  

त्यसरी नै बहसको लाधग बहस गनुणपधन हुाँदैन। त्यसो गदाण वविेयक राम्रो बन्दैन। 

कानून राम्रो बन्दैन। त्यसकारर्ले माननीय सदस्यज्यूले जधत राख्न ुभएको छ। मैले भने्न 

एक एक गरेर हामीले हेने को वक दफाहरुमा पधनमैले अवहले सम्म ६ वटा वविेयक 

समान्जक ववकास मन्त्रालयको तफण बाट टेबलु भएका वविेयकहरु मध्ये यो वविेयकमा 

जधत माननीय सदस्यज्यूहरुको संशोिन सम्बोिन भएको र वविेयक चावहाँ पररकृत भएको 

मैले अरुमा पाएको पधन छैन। त्यसको लाधग पधन म माननीयज्यू ववशेष िन्यवाद ददन 

चाहन्छु। िन्यावद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब यो छलफल यवह समाप्त हनु्छ।  
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माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयक माधथ न्शक्षा, स्वास््य तथा कृवष सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन वविेयकको 

अंग बनोस भन्ने प्रस्तावलाई धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयक माधथ न्शक्षा, स्वास््य तथा कृवष सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन 

वविेयकको अग बनोस भने्न प्रस्ताव सवणसधमधतले न्स्वकृत भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयकको दफा २ देन्ख २६ सम्मका दफाहरु तथा सो साँग सम्बन्न्ित उफदफाहरु र 

अनसूुन्चमा १ वविेयकको अंग बनोस भने्न धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयकको वविेयकको दफा २ देन्ख २६ सम्मका दफाहरु तथा सो साँग 

सम्बन्न्ित उफदफाहरु र अनसूुन्चमा १ वविेयकको अंग बनोस भने्न प्रस्ताव सवणसहमधतले 

न्स्वकृत भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु वविेयकको प्रस्तावना र नाम पढेर सनुाउाँछु।  



601 
 

प्रस्तावनाः- यवुाको हक वहतको संरक्षर् संवदन सशन्क्तकरर् गरर न्शक्षा र धसप 

उद्यमशीलता र रोजगारीमा यवुाको प्रधतनीिीत्व भधूमका योग्दालाई प्रवदन गनणलाई समनुत 

प्रदेश तथा राि धनमाणर्को लाधग यवुा सम्बन्न्ि नीधत र धनमाणर् कायाणन्वयन तह सम्म 

उनीहरुको साथणक सहभाधगता सम्ववृद्ध गरर प्रदेश तथा राि ववकास मलु प्रभावमा यवुालाई 

समावेश गनण सम्बन्िमा कानूनी व्यवस्था गनण बान्छनीय भएकोले बागमती प्रदेशको प्रदेश 

सभाले यो ऐन, बनाको छ।  

सन्क्षप्त नाम र प्रारम्भ:- यस ऐन,को नाम प्रदेश यवुा पररषद ऐन, २०७६ रहेको 

छ।  

यो ऐन, तरुुन्त प्रारम्भ हनु ेछ।  

माननीय सदस्य अब वविेयकको प्रस्तावना र नाम प्रदेश यवुा पररषद्को 

सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक अंग बनोस भन्ने धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण वविेयकको प्रस्तावना र नाम प्रदेश यवुा पररषदको 

सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयकको अंग बनोस भने्न प्रस्ताव सवणसहमधतले न्स्वकृत 

भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म माननीय समान्जक ववकास मन्त्री श्री यवुराज दलुाल 

लाई प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयकमा पाररत गररयोस भने्न 

प्रस्ताव प्रस्ततु गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय यवुराज दलुाल, मन्त्री, समान्जक ववकास मन्त्रालय:- माननीय 

सभामखुज्यू, सभामखुज्यू अनमुधतले प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयकलाई पाररत गररयोस भन्ने प्रस्ताव सम्माधनत पेश गदणछु। िन्यवाद।  
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माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म अब माननीय समान्जक मन्त्री 

यवुराज दलुालले पेश गनुण भएको प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयकलाई पाररत गररयोस भन्ने प्रस्ताव धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण प्रदेश यवुा पररषद्को सम्बन्िमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयक सवणसहमधतले न्स्वकृत भएको घोषर्ा गदणछ।  

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक आजै १ घण्टा पधछ बस्ने गरर यो बैठक 

स्थाधगत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल चैत्र ६ गते ववहीवार आजै १ घण्टा पधछ 

वस्नेगरी स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - धबहान ११:५२ बजे। 
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

६ चैत्र, २०७६ 

ववहीबार 
(बैठक संख्या - २५)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको दोश्रो बैठक माननीय सभामखु श्री 

सानकुुमार शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको १२:५२ बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको दोश्रो बैठकको 

कारवाही प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको 

कायणक्रम नरहने व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म सावणजधनक लेखा सधमधतका सभापधत माननीय न्हकु्षे 

नारायर् शे्रष्ठलाई। सावणजधनक लेखा सधमधतको नदी तथा खनीजजन्य पदाणथ संकलन र 

उपयोगको अवस्था र राजस्व सम्बन्न्ि अनगुमन प्रधतवेदन सभा समक्ष पेश गनण अनमुधत 

ददन्छु।  
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माननीय न्हकु्ष े नारायर् शे्रष्ठ, सभापधत, सावणजधनक लेखा सधमधत :- माननीय 

सभामखु महोदय, गत वषण २०७५/७६को आय व्यय प्रक्षपर् अनसुार प्रदेश सरकारबाट 

अनमुाधनत आय दहत्तर बहत्तरबाट २ अरबको प्रक्षपर् गरीएकोमा लेखा सधमधतबाट बझु्दा 

खेरी आय व्ययको अवस्था हामीले बझुदै गदाण जम्मा १५ करोड देन्ख मातै्र राजस्व 

आएको स्थानीयबाट भनरे जनु हाम्रो स्थानीय तह र प्रदेश सरकारको साझा दहत्तर 

बहत्तर ४० प्रधतशत प्रदेशले पाउाँने ६० प्रधतशत स्थानीय तहले पाउाँने त्यसमा िेरै 

व्यापक जनगनुासोको कुराहरु स्थानीय तहबाट जानी नजानी प्रदेशलाई नबझुाएको 

अवस्थाहरु र केही राजस्व चहुावट भएको भन्ने जनगनुासो आईसकेपधछ हामीले माननीय 

रत्न ढकालको संयोजकत्वमा ५ सदस्यीय उप सधमधत गठन गरेका धथयौ। 

त्यो उप सधमधतको प्रधतवेदन सभामखुज्यूको अनमुधतले सावणजधनक लेखा सधमधतको 

नीधत २०७६ जेष्ठ १७ गतेको बैठकले यस प्रदेश धभत्रका ववधभन्न स्थानहरुमा खधनज 

तथा नदीजन्य वस्तहुरुको उपयोग, राजस्वको संकलन बााँड फााँड र चहुावटको सम्बन्िमा 

प्राप्त उजरुी र समस्याका ववषयमा आवश्यक अध्यान तथा अनगुमन गरी सधमधतलाई 

प्रधतवेदन पेश गने गरी माननीय रत्न प्रसाद ढकालको संयोजकत्वमा उप सधमधत गठन 

गररएको धथयो।  

उक्त उपसधमधतले लामो समय सम्म लगातार गरेको अनगुमन, अध्यान र 

अनसुन्िानबाट सधमधत समक्ष पेश भएको २०७६ पसु १७ गते उपसधमधतले पेश गरेको 

यो प्रधतवेदन पटक-पटक सधमधतमा छलफल गरी सम्बन्न्ित मन्त्रालय साँग समेत 

छलफल गरी सधमधतको धमधत २०७६ पसु २२ गते बैठकमा सवणसहमत पाररत गरर 

सधमधतको धमधत २०७६ चैत ५ गते बैठकले प्रदेश सभामा पेश गने धनर्णय गरेकोले 

प्रदेश सभा धनमयवधल २०७४ पवहलो संशोिन सवहतको धनमय १५८ को उपधनमय(१) 

बोमोन्जम यो प्रधतवेदन यस सम्माधनत सभामा पेश गरेको छु। िन्यवाद। जय नेपाल। 

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु प्रदेश सभा धनयमवधल, २०७४ को धनयम 

१२१को उप धनयम २ सम्बन्न्ित व्यावस्थालाई धनलमव गरेको छु।  
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माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्यमन्त्रीको तफण बाट माननीय आन्तररक 

माधमला तथा कानून मन्त्री श्री शाधलकराम जम्कटे्टललाई स्थानीय तहको पदाधिकारी तथा 

सदस्यको सवुविा सम्बन्न्ित ऐन,, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको 

सम्बन्िमा प्रदेश माधमला सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन सवहतको वविेयक माधथ 

सभामा छलफल गररयोस भने्न प्रस्ताव प्रस्ततु गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय शाधलकराम जम्कटे्टल, मन्त्री, आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको अनमुधतले स्थानीय तहको पदाधिकारी तथा सदस्यको 

सवुविा सम्बन्न्ि ऐन,, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश 

माधमला सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन सवहतको वविेयक माधथ सभामा छलफल 

गररयोस भन्ने प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्यमन्त्रीको तफण बाट 

माननीय आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्री श्री शाधलकराम जम्कटे्टललाई स्थानीय 

तहको पदाधिकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्बन्न्ित ऐन,, २०७५ लाई संशोिन गनण 

बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन सवहतको 

वविेयक माधथ सभामा छलफल गररयोस भने्न प्रस्तावलाई धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण स्थानीय तहको पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा 

सम्बन्न्ि ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला 

सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन सवहतको वविेयक माधथ सभामा छलफल गररयोस भने्न 

प्रस्ताव सवणसधमधतले न्स्वकृत भएको घोषर्ा गदणछु।  
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माननीय सदस्यहरु अब स्थानीय तहको पदाधिकारी तथा सदस्यको सवुविा 

सम्बन्न्ित ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला 

सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन सवहतको वविेयक माधथ सभामा छलफल गररयोस भने्न 

प्रस्ताव माधथको छलफल प्रारम्भ हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु यो छलफलमा सधमधतको प्रधतवेदन सो सम्बन्न्ित वविेयकका 

दफाहरु तथा अन्य आनसुांधगक दफाहरु मात्र छलफल गने सवकने छ।  

उक्त छलफलमा बोल्न चाहन ुहनुे माननीय सदस्यले आ-आफ्नो कागजमा लेन्ख 

सभामखुको डास साँगै बसेका सन्चवलयका कमणचारीलाई उपलब्ि गराई ददन अनरुोि 

गदणछु।  

छलफलमा भाग धलने प्रत्येक माननीय सदस्यलाई ३ धमनेटको समय धनिाणरर् 

गरेको छु। सवणप्रथम माननीय रमेश पौडयल।  

माननीय रमेश पौडयल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

आज हामी धनयम धनलम्वीत गरेर छलफल गने स्थानमा आईपगु्यौ हाम्रो हतारो हाम्रो 

चटारो र हाम्रो दबाब प्रस्ट साँग बझुन सवकन्छ। म यो स्थानीय तहको पदाधिकारीको 

सम्बन्िमा आएको वविेयक के कुरा राख्न चाहन्छु भन्दा खरी वहजो काधतणक १ गते 

सवौच्च अदालतको संवैिानीक ईजालासले जनु िरातल कमजोर भयो भनेर यसलाई चावहाँ 

अमान्य घोषधत गरेको धथयो।आज त्यवह िरातलमा टेकेर यो वविेयक फेरर आएको छ।  

खास गरी संवविानको िारा २२० को (८) र २२७ साँग बाजीयो भनेर 

सवौच्चको आदेशमा भधनएको छ। आज आएको वविेयकमा पधन तान्त्वक रुपमा खासै 

अन्तर छैन।सभामखु महोदय मलाई यहााँ के भन्न मन लागेको छ भन्दा खेरी स्थानीय 

तहले चावहाँ सवुविा पाउाँन ुहनु्न भने्न प्रश्न होईन।तर सवुविा संवविान बोमोन्जम पाउाँन ुपछण 

भन्ने प्रश्न हो। संवविान बोमोन्जम पाउाँने कुरालाई हेदाण खेरी जब सम्म संवविानमा भएको 

त्रटुी सच्याईदैन।  
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तब सम्म स्थानीय तहले सवुविा पाउाँने कुरा व्यवहरमा संम्भव हनु सक्दैन। यो 

संवविानको बारेमा सवौच्च अदालतले गरेको व्यख्या पधन ववपररत हनु जान्छ।मलाई यहााँ 

के भन्न मन लागेको छ भधन अवहलेको सत्ताधसन नेकपा जसले चावहाँ केही समय अगाडी 

मातै्र आफ्नो सन्चवालय बैठकले संवविान संशोिनको बारेमा अध्यान गने एउटा कधमवट 

बनाएको धथयो।त्यो संवविान संशोिन वकन गनण खोन्जएको धथयो भने्न १ जना नेता 

बामदेव गौतम जसलाई जनताले धनवणचनमा परान्जत गरेका धथए।  

उहााँलाई राविय सभामा जान मन लाग्यो।त्यधत मात्र होईन राविय सभा हुाँदै 

त्यहााँबाट प्रिानमन्त्री मन लाग्यो। त्यसले गदाण त्यसको अध्यान गने सधमधत बनाईको 

धथयो। सभामखु महोदय तर जनु व्यापक ढंगले आम रुपमा नागररक समाज त्यसको 

ववरुद भयो। स्वयं पाटी पन्ततका पधन न्यायका पक्षिार जनु कायणकताणहरुले त्यसको 

ववरुद गरे त्यसपधछ नेकापाको चावहाँ सन्चवालय त्यसबाट व्याक हनु ुपयौ भने पधछ यहााँ 

के कुरा बनु्झन्छ भन्दा खेरी एक जना व्यन्क्तलाई जसलेकाबाट चढाएर प्रिानमन्त्री 

बनाउने सम्मको हदमा संवविान संशोिन गनण तयार हनुे सत्ताधसन पाटी आज स्थानीय 

तहलाई चावहाँ सवुविा ददने कुरामा संवविान संशोिन गनण वकन तयार हनु सकेन यो प्रश्न 

हो सभामखु महोदय त्यसले गदाण खेरी आज स्थानी तहलाई चावहाँ सेवा ददईएको जस्तो, 

सवुविा ददईएको जस्तो देखाएर फेरर पधन स्थानीय नेततृ्वहरुलाई अपेहेधलत गने अपमानीत 

गने काम भएको छ।  

उहााँलाई १४ वटा न्शषणकमा चावहाँ ववधभन्न सनु्दै अफ्यारो लाग्ने शीषणकहरु राखेर 

अवहले उहााँहरुलाई ववधभन्जत गररएको छ। यसले गदाण खेरी स्थानीय तहको नेततृ्व 

मनोबल बढाउाँने भन्दा पधन मनोबल कमजोर गराउाँछ भन्न ेमलाई लाग्दछ र उहााँहरुलाई 

ददईने सवुविा चावहाँ संवविान संशोिन गरेर ददन ुपछण भने्न कुरा म यहााँ राख्न चाहन्न छु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय नरोत्तम वैद्य।  
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माननीय नरोत्तम वैद्य (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, सभामखु महोदय 

माफण त मलाई लागेको कुरा चावहाँ १-२ वटा कुरा राख्न चाहन्छु। यो चावहाँ ऐन, छलफल 

तयारी नगररनक आउाँने हतारमा-हतारमा ल्याउाँने पधछ पछुताउनेहो वक जस्तो मलाई 

लागेको छ। यसमा सम्बन्िमा सबै भन्दा ठूलो कुरा के भधन यो अधिवक्ता लोकन्र 

वधलज्यूले चावहाँ त्यो Frud Conslitution संवविानको अपहेलना हनुे र संवविानको भावना 

ववपररत आएको छ। 

त्यसैले तलब र सवुविा तवल चावहाँ ददन ुहनु्न भने वकधसबाट मदु्धा हालेको अवस्था 

छ। अधन मदु्धा प्रामार् देश भएको अवस्था छ। त्यसमा मेरो आिारर् चावहाँ मेरो कुरा 

के भने्न अब यो सधमधतमा मैले पधन संशोिन प्रस्ताव राखेको कारर्ले गदाण खेरी यो 

संशोिन राख्न े न्शलन्शलामा त्यो प्रस्तावमा यो जनु सधमधतमा ववशेष सम्बन्न्ित सधमधतमा 

चावहाँ एकदम मधसनो एक्सरसाईज गने प्रयास गरेको हो। हामीले छलफल गने प्रयास 

गरेको हो। छलफल पधन गरेको हो। 

तर यसमा के भने छलफल गरेर छलफलमा आउाँदै नआएको कुरा पधन यसमा 

थपेर ल्याएको जस्तो लाग्यो।जस्त चावहाँ के भन े त्यो काधतणक १ गते देन्ख पाररश्रधमक 

नपाउाँने कुरा लेखको छ। अब यसमा अवहले संशोिन भएर आएको काधतणक १ गते 

देन्खनै अवहले हाधमले व्यवस्था गरररहेको कुरा चावहाँ पाउाँने राखेको छ। काधतणक १ गते 

देन्ख नै पाउाँने गरर राखेर ल्याएको कारर्ले गदाण खेरी यवह ल्कज मदु्धा हाल्ने संम्भावन 

हनु्छ। वकन भने कानूनमा त्यो ऐन, लाग ुभएको धमधत देन्ख मात्र लाग ुहनु्छ। अदालतले 

फैसाल गरको धमधत देन्ख लाग ुहदैुन। त्यसैले यवह मदु्धामा यही ल्कजमा फेरर के मदु्धा 

जाने संम्भावना छ।  

यवह ल्कज संवविानमा यो संवविान साँग बान्झयो।यो के भने फैसाल साँग बान्जयो 

भनेर अब त मानहानीको मदु्धामा जाने संम्भावना छ। मानहानीको मदु्धामा जाने संम्भावना 

छ। त्यसैले मेरो आग्रह चावहाँ के भने यो अदालतको आदेशलाई सम्मान गरेर काधतणक १ 

गते देन्ख पाउाँने कुरा चावहाँ त्यसमा नरान्ख ददनहुोस। अरु कुरा यसमा रान्खएको 

सम्बन्िमा हामी सबैको सहमधतको कुरा हो। यसमा मेरो वववादको ववषय छैन।  
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तर काधतणक १ गते देन्ख नै यसमा तोवकएको मतुाववको सबै पाउाँने  कुरा चावहाँ 

यसमा मदु्धा लाग्छ हो। यसमा फेरर अदालतको मानहानीको मदु्धामा समेत जान सक्ने 

भएको कारर्ले गदाण खेरी ववचार गररयोस भन्दै आफ्नो दईु शब्द यवह टंुग्याउाँछु। जय 

नेपाल।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्री श्री 

शाधलकराम जम्कटे्टललाई छलफलमा उठेका प्रश्नहरुको जवाफ ददन अनमुधत ददन्छु।  

माननीय शाधलकराम जम्कटे्टल, मन्त्री, आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखुज्यू, ववशेष गरी स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्यहरुको सवुविा 

सम्बन्िमा व्यवस्था गने बनेको वविेयकको ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको 

वविेयकको प्रदेश माधमला सधमधतको प्रधतवेदन माधथ यहााँ छलफल गदै छौ। यहााँ २ जना 

माननीयज्यूहरुले केही महत्वपूर्ण कुराहरु आफ्नो िारर्ाहरु राख्न ुभएको छ।  

म उहााँहरुले राखेको ववषयमा त्यधत िेरै राख्न ुपछण जस्तो मलाई लाग्दैन। हामीले 

पररन्स्थधत सबैले बझेुकै छौ जस्तो मलाई लाग्छ। हामी कुन अवस्थामा हामीले २०७५ 

सालमा स्थानीय तहका पदािीकारी र सदस्यहरुको व्याख्यात्मक सेवा सवुविा सम्बन्िी 

कानूनहरु बनाएयौ। संवविानमा के व्यवस्था धथयो। संवविानमा पधन यो व्यख्यात्मक 

पररभाषा र व्यख्यात्मक गएर हेरै तवल र सेवा सवुविाहरुको पररभाषा पधन त्यहााँ छ। 

हामीले ववशेषगरर त्यो कुरा त्यधत खेर छलफलमा नचलेको हेन। राम्र ैछलफल गरेको 

हो। 

प्रदेश माधमला सधमधतमा पधन संशोिन त्यधत खेर पधन आएको धथयो र पधछ 

हामीले पाररश्रधमक भनेर यवह हाउसबाट हामीले वविेयक पास गयो।धनयम पास गयो र 

हामीले मात्र होईन।अरु प्रदेशहरुले पधन त्यसै गरर ऐन, बनाएर पास गनुण भो र स्थानीय 

तहका जनप्रनीधिहरुले त्यही अनसुारको पाररश्रधमक सेवा सवुविा धलन ुभो पधछ सवौच्च 

अदालतमा मदु्धा पयो।मदु्धा परर सकेपधछ सवौच्च अदालतले हामीले बनाएको जनु कानून 

हो र त्यसमा हामीले जसरी प्राररश्रधमक भनेर हामीले पाररश्रधमक पाउने भनेर माधसक 
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पाररश्रधमक पाउने भनेर हामीले बनाएको कानून अनसुार उहााँहरुले पाररश्रधमक ददईरहन ु

भएको धथयो त। 

त्यो चावहाँ बदर गयो।यो बदर गररसकेपधछ हामीले वविेयक त फुकाउाँन ुपयो। 

वविेयक त हामीले बनाउाँन ुपयौ। संवविानमा लेन्खएको छ। संवविानमा स्थानीय तहका 

पदािीकारी र सदस्यहरुले केही नपाउाँने भनेको त छैन। पाउाँने भनेकै तर त्यो पाउन े

कुरा चावहाँ संवविान साँग धमल्दो जलु्दो के हनु्छ भन्दा हामीले चावहाँ अवहले ववशेष गरर 

माधसक पाररश्रधमक नभनीकन यसलाई सवुविाको रुपमा, संवविानमा जे शब्द रान्खएको 

छ। िारा २२७ मा त्यवह अनसुार कै तपाईको चावहाँ अब सवुविा भने्न शब्द राखेर नै 

अथवा त्यही पररभाषा गरेर यो वविेयक संशोिनमा ल्याईएको हो। मलाई लाग्छ यो 

संवविान साँग बान्जएको छैन।  

त्यसले अब संवविानको सवौच्च अदालतलाई पधन यसले अपमाधनत गदैन। 

फैसाललाई अपमान पधन गदैन। त्यसैले मानहानी पधन यसले गदैन। मलाई लाग्छ 

अवहले हामीले संवविान संम्भवत ढंगले र संवविानले पररभाषा गरे अनसुार नै र अन्य 

एउटा प्रदेशमा यसको अभ्यास पधन रहेकोले त्यवह अनसुार नै यो वविेयक संशोिनमा 

आएको छ। त्यसैले मलाई लाग्छ यसले काधतणक १ गते देन्ख जो स्थानीय तहका 

पदािीकारीहरुले तलब र सेवा सवुविाहरु पाउाँन ु भएको छैन। यो वविेयक पास 

गररसकेपधछ मलाई लाग्छ उहााँहरुले संवविान त हामीले बनाएको कानून अनसुार 

सवुविाहरु धलन पाउाँन ु हनु्छ। यधत कुरा यहााँहरुको धबचमा राख्दै म आफ्नो भनाई 

टंुग्याउाँछु। हस त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब यो छलफल यवह समाप्त हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु अब म स्थानीय तह पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा 

सम्बन्न्ित ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला 

सधमधतले गरेको धनर्णय प्रधतवेदन वविेयकको अंग बनोस भन्ने प्रस्तावलाई धनर्णयाथण प्रस्ततु 

गदणछु।  
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यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु भने्न आवज सधुनएन तसथण स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्यले सवुविा 

सम्बन्न्ित ऐन, २०७५लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको सम्बन्िमा प्रदेश माधमला 

सधमधतले गरेको धनर्णयको प्रधतवेदन वविेयकको अंग बनोस प्रस्ताव सवणसहमधतले न्स्वकृत 

भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु स्थानीय तहको पदािीकारी तथा सदस्य सवुविा सम्बन्न्ित 

ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको ववियेकको दफा २ देन्ख ७ सम्मको दफाहरु 

तथा सो साँग सम्बन्न्ित उप दफा अनसूुन्च १. क र ख तथा सो साँग सम्बन्न्ित 

खण्डाहरु वविेयकको अंग बनोस भने्न धनर्णयाथाण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्यले सवुविा 

सम्बन्न्ित ऐन, २०७५लाई संशोिन गनण बनेको ववियेकको दफा २ देन्ख ७ सम्मको 

दफाहरु तथा सो साँग सम्बन्न्ित उपदफा तथा अनसूुन्च १. क र ख तथा सो साँग 

सम्बन्न्ित खण्डहरु वविेयकको अंग बनोस भने्न प्रस्ताव सवणसहमधतले न्स्वकृत भएको 

घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म वविेयकको प्रस्तावना र नाम पढेर सनुाउाँछु।  



612 
 

प्रस्तावना:- स्थानीय तहका पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्बन्न्ित ऐन, 

२०७५ लाई संशोिन गनण बान्छाधनय भएकोले, 

बागमती प्रदेश सभाले यो ऐन, बनाएको छ।  

संन्क्षप्त नाम र प्रारम्भ :- यस ऐन,को नाम स्थानी तहको पदािीकारी तथा सदस्य 

सवुविा सम्बन्न्ित पवहलो संशोिन ऐन, २०७६ रहेको छ। यो ऐन, तरुुन्त प्रारम्भ 

हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु अब म वविेयकको प्रस्तावना र नाम स्थानीय तहका 

पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्बन्न्ित ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको 

वविेयकको अंग बनौस भधन धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु भने्न आवज सधुनएन तसथण वविेयकको प्रस्तावना र नाम स्थानीय तहको 

पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा सम्बन्न्ित ऐन, २०७५लाई संशोिन गनण बनेको  

वविेयकको अंग बनोस भने्न प्रस्ताव सवणसहमधतले न्स्वकृत भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्यमन्त्री तफण बाट माननीय आन्तररक 

माधमला तथा कानून मन्त्री श्री शाधलकराम जम्कटे्टललाई स्थानीय तहका पदािीकारी तथा 

सदस्यको सवुविा सम्बन्न्ित ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक पाररत 

गररयोस भने्न प्रस्ताव प्रस्ततु गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय शाधलकराम जम्कटे्टललाई, मन्त्री, आन्तररक माधमला तथा कानून 

मन्त्रालय:- माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको अनमुधतले स्थानीय तहका पदािीकारी 
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तथा सदस्यको सवुविा सम्बन्न्ित ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक पाररत 

गररयोस भन्ने प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िनयवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय आन्तररक माधमला तथा 

कानून मन्त्री श्री शाधलकराम जम्कटे्टलले पेश गनुणभएको स्थानीय तहका पदािीकारी तथा 

सदस्यको सवुविा सम्बन्न्ित ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक पाररत 

गररयोस भन्ने प्रस्ताव धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनु ेमाननीय सदस्यले हनु्छ भन्नु होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले हनु्न भनु्न होला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले हनु्छ भनु्न होस। 

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले हनु्न भनु्न होस। 

हनु्न भने्न आवज सधुनएन तसथण स्थानीय तहको पदािीकारी तथा सदस्यको सवुविा 

सम्बन्न्ित ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक सवणसहमधतले न्स्वकृत भएको 

घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश सभा धनयमवधल २०७४ को उप धनमय १८३ उप 

धनमय(१) बोमोन्जम देहायका माननीय सदस्यहरु बैठकमा अनपुन्स्थधत रहन ेसूचना प्राप्त 

भएको छ। अब म उक्त सूचनाको वववरर् जानकारी गराउाँदछु।  

१. माननीय उधमणला कमाणचायण,  

२. माननीय गीता वाग्ले,  

३. माननीय पशपुधत चौलागाई,  

४. माननीय प्रभात तामाङ,  

५. माननीय प्रमे बहादरु तामाङ,  

६. माननीय राधिका तामाङ,  

७. माननीय रीता माझी,  

८. माननीय डा.राजराम काकी  
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माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ देन्ख धनयम १८३ को 

उपधनमय (४) बोमोन्जम उक्त सूचनालाई न्स्वकृतको लाधग सभा समक्षका पेश गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु यस प्रस्तावको समथणन गररददन ुहनु अनरुोि गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश सभाको ५ औ अधिवेशनमा सभाबाट सम्पन्न 

भएका काम कारबाही संन्क्षप्त जानकारी प्रस्ततु गदणछु।  

बागमती प्रदेश सभाको ५औ अधिवेशन धमधत २०७६ साल पसु २१ गतेबाट सरुु 

भई आजको यस बैठक समेत गरर २५ वटा बैठक बसेको छ। यस अधिवेशन अवधिमा 

७ वटा वविेयक र १ अध्यादेश दताण भएको ४ वटा वविेयक र १ अध्यादेश पाररत 

भएका छन।  

यस पााँचौ अधिवेशन देन्ख प्रश्न उत्तर कायणक्रम समेत सरुु भएको छ।  

१. मौन्खक प्रश्न उत्तरको कायणक्रम भएको र  

२.  धलन्खत प्रश्नको उत्तर टेबलु भएको छ।  

 सावणजधनक महत्वको ववषय कोरोना भाईसर सम्बन्िमा सरकारले यसको 

रोकथाम, धनयन्त्रर् तयारीको बारेमा सभालाई जानकारी गएको छ।  

यस पााँचौ अधिवेशनमा धमधत २०७६ साल पसु २७ गते प्रदेशको स्थायी 

राजिानी हेटौडा र प्रदेशको नाम बागमती प्रदेश भने्न धनर्णय समेत भएको छ।  

यस प्रदेश सभाले आफ्नो दोस्रो वावषणक उत्सव कायणक्रम समेत धमधत २०७६ 

साल फागनु १८ गते सम्पन्न गरेको छ।  

माननीय सदस्यहरु यस अधिवेशनलाई सफलता पवूणक सम्पन्न गनण सहयोग गनुण 

हनुे माननीय प्रदेश प्रमखु, प्रदेश सरकार, प्रदेश सरकारका माननीय सदस्यहरु, प्रदेश 

सभा सन्चव तथा प्रदेश सभाका सन्चवालयको कमणचारीहरु, मयाणदपालक, सरुक्षा धनकाय र 

पत्रकारमा हाददणक िन्यवाद ज्ञापन गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश प्रमखुको कायणलयबाट पत्र प्राप्त भएको छ। अब म 

पत्रको व्यवहोरा पढेर सनुाउाँछु  



615 
 

बागमती प्रदेश मन्त्री पररषदको धसफाररस बोमोन्जम नेपालको संवविानको िारा 

१८३ उप िारा (२) बोमोन्जम संवत २०७६ साल चैत ६ गते धबवहबार राती १२:०० 

बजे देन्ख प्रदेश सभाको चाल ुपााँचौ अधिवेशन अन्त्य गरेको छौ।  

धमधत २०७६/१२/६   

ववष्र् ुप्रासद प्रसाई 

प्रदेश प्रमखु 

माननीय सदस्यहरु आज धमधत २०७६ चैत ६ गते धबवहबार १२ बजे देन्ख प्रदेश 

सभाको चाल ुअधिवेशन अन्त्य हनुे गरर यो बैठक स्थाधगत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल चैत्र ६ गते राती १२:०० बजे वाट चाल ुपााँचौ 

अधिवेशन अन्त्य हनुेगरी स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको २:५२ बजे। 
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प्रदेश सभा 
प्रदेश नं ३ 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२१ पसु, २०७६ 

सोमबार 
(बैठक संख्या - १)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको पवहलो बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार शे्रष्ठको 

अध्यक्षतामा सोमबार ददनको ३:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रदेश नम्बर ३ को प्रदेश सभाको आजको 

बैठकको कारबाही प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु अब म माननीय प्रदेश प्रमखुको कायणलय 

बाट प्राप्त अधिवेशनको आह्वानको पत्र पढेर सनुाउछु।  

प्रदेश नम्वर ३ मन्त्रीपररषदको धसफारीसमा नेपालको संवविान िारा १८३ को उपिारा 

(१) बमोजजम सम्बत २०७६ साल पौष २१ गते सोमवार ददनको धतन बजे प्रदेश सभाको पाचौँ 

अधिवेशन आह्वान गरेको छु।  
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ववष्र् ुप्रसाद प्रसाइ  

प्रदेश प्रमखु  

पौष १५, २०७६  

माननीय सदस्यहरु नेपालको राजनीतीक पररवतणन तथा संजिय लोकतन्त्र गर्तन्त्रको 

लाधग जजवन उत्सगण गने सबै ज्ञात अज्ञात सवहत हरु प्रती भावपूर्ण श्रद्धन्जली अपणर्को लागी १ 

धमनेट मैन िारर् गनण अनरुोि गदणछु।  

िन्यवाद।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश सभा सदस्यमा भक्तपरु क्षेत्र नम्बर १ (क) बाट धनवाणचीत हनु ु

भएकोमा माननीय कृष्र्लाल भडेँललाइ मेरो व्यक्तीगत र प्रदेश सभाको तफण  बाट हाददणक बिाइ 

ज्ञापन गदौ यस प्रदेश सभामा स्वागत गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु आज शनु्य समय र ववषेश समय को कायणक्रम नरहने व्याहोरा 

जानकारी गराउदछु।  

माननीय सदस्यहरु अबम माननीय प्रदेश प्रमखु कायणलय बाट प्राप्त वविेयक 

प्रमार्ीकरर्को पत्र पढेर सनुाउछु।  

पत्र १:  

प्रदेश सभाको धमधत २०७६ साल भाद्र १० र ११ गते बैठकमा पाररत भैइ नेपालको 

संवविान िारा २०१ उपिार (१) बमोजीम प्रमार्ीकरर्को लागी धमधत २०७६/६/२ गते पशे 

हनु आएको दोहाय वमोजीमको वविेयक माननीय प्रदेश प्रमखु श्री अनरुाि कोइरालाज्यू बाट 

नेपालको संवविानको िारा २०१ उपिार (२) बमोजीम प्रमार्ीकरर् भएकोले सो को प्रमार्ीकृत 

थान एक/एक यसै साथ सलग्न राखी पठाइएको व्याहेरा सादर अनरुोि गदणछु।  

क्र.सं. वविेयक नं. वविेयक प्रमार्ीकरर् धमधत 

१ १४/०७६ 
मदन भण्डारी स्वास््य ववज्ञानका 
प्रधतष्ठानको सम्वन्िमा व्यवस्था गनण 
बनेको वविेयक 

२०७६/६/२ 
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२ १५/०७६ देश धभत्रको राविय वनको संरक्षर् र 
सवु्यवस्था गनण बनेको वविेयक 

२०७६/ ६/२ 

धमधत २०७६/६/५  

रुद्र प्रसाद पौडैल।  

धनधमत्त सजचव 

पत्र २:  

प्रदेश सभाको धमधत २०७६ साल भाद्र २४ गतेको बैठक बाट पाररत भै नेपालको 

संवविानको िारा २०१ उपिार (१) बमोजजम प्रमार्ीकरर्को लागी धमधत २०७६/६/२६ गते 

पेश आएको दोहाय बमोजीमको वविेयक माननीय प्रदेश प्रमखु श्री अनरुािा कोइरालाज्यू बाट 

नेपालको सवविानको िारा २०१ उपिारा (२) बमोजीम प्रमार्ीकरर् भएकोले सो को 

प्रमार्ीकृत थान १ यसैसाथ सम्लग्न राजख पढाइएको व्यहोरा सािर अनरुोि गदणछु।  

क्र.सं. वविेयक नं. वविेयक प्रमार्ीकरर् धमधत 

१ १६/०७६ 
प्रदेश लोकसेवा आयोगको गठन, काम, 
कतणव्य, अधिकार र कायणववधिका 
सम्वन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक 

२०७६/६/२८ 

धमधत २०७६/६/२९  

 

पत्र ३: 
प्रदेश सभाको धमधत २०७६ साल भाद्र ११ र २५ गते को बैठक बाट पाररत भै 

नेपालको संवविानको िारा २०१ उपिार (१) बमोजजम प्रमार्ीकरर्को लागी धमधत 

२०७६/७/५ गते पेश हनु आएको दोहायबमोजीमको वविेयक माननीय प्रदेश प्रमखु श्री 

अनरुािा कोइरालाज्यू बाट नेपालको संवविानको िारा २०१को उपिार (२) बमोजजम 

प्रमाजर्करर् भएको ले सोको प्रमार्ीकृत थान १/१ प्रती यसैसाथ सम्लग्न राजख पढाइएको 

व्याहोरा सादर अनरुोि गदणछु।  
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क्र.सं. वविेयक नं. वविेयक प्रमार्ीकरर् धमधत 

१ १७/०७६ प्रदेश सचुनाको हक सम्वजन्ि हक 
सम्वन्िमा व्यावस्था गनण बनेको वविेयक  

२०७६/७/१४ 

२ १८/०७६ सावणजधनक धनजज सहकारी र साझेदारी 
सम्वन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक 

२०७६/ ७/१४ 

धमधत २०७६/६/५  

रुद्र प्रसाद पौडैल।  

धनधमत्त सजचव 

 

पत्र ४: 
चार प्रदेश सभाको धमधत २०७६ साल भाद्र १२ गतेको बैठकबाट पाररत भै नेपालको 

संवविानको िारा २०१ को उपिार (१) बमोजजम प्रमार्ीकरर्को लाधग धमधत २०७६/७/२२ 

गते पेश हनु आएको दोहायबमोजजमको वविेयक माननीय प्रदेश प्रमखु श्री ववष्र् ु प्रसाद 

प्रसाईज्यूबाट नेपालको संवविानको िारा २०१ उपिारा (२) बमोजजम प्रमार्ीकरर् भएकोले सो 

को प्रमार्ीकृत थान १ प्रधत यसै साथ सम्लग्न राखी पठाएको व्याहोरा सादर अनरुोि गदणछु।  

क्र.सं. वविेयक नं. वविेयक प्रमार्ीकरर् धमधत 

१ १९/०७६ प्रदेशीक व्यापार तथा व्यवसायी सम्वजन्ि 
वविेयक 

२०७६/७/२२ 

धमधत २०७६/७/२२  

रुद्र प्रसाद पौडैल।  

धनधमत्त सजचव 

 

पत्र ५:  

प्रदेश सभाको धमधत २०७६ भाद्र २५ गतेको बैठक बाट पाररत भै नेपालको संवविानको 

िारा २०१ को उपिारा (१) बमोजजम लाधग धमधत २०७६/९/११ पेश हनु आएको दोहाय 

बमोजजमको वविेयक माननीय प्रदेश प्रमखु श्री ववष्र् ु प्रसाद प्रसाइज्यूकोज्य ु बाट नेपाल को 
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संवविानको िारा २०१ को उपिारा (२) बमोजजम प्रमार्ीकरर् भएकोले सोको प्रमार्ीकृत थान 

१ प्रधत यसै साथ संलग्न राजखए पठाएको व्यवहोरा सादार अनरुोि गदणछु।  

क्र.सं. वविेयक नं. वविेयक प्रमार्ीकरर् धमधत 

१ २०/०७६ प्रदेश धभत्र औद्योधगक व्यवसाय स्थापना 
तथा सन्चालन गनण बनेको वविेयक 

२०७६/९/१८ 

धमधत २०७६/९/१८  

रुद्र प्रसाद पौडैल।  

धनधमत्त सजचव 

माननीय सदस्यहरु अबम प्रदेश सभाको पाचौँ अधिवेशन सफलताको शभुकामना व्यक्त 

गनण माननीय मखु्यमन्त्री श्री डोरमर्ी पौडेललाइ अनमुधत ददन्छु।  

माननीय डोरमर्ी पौडेल¸ मखु्यमन्त्रीः- माननीय सभामखुज्यू माननीय सदस्यज्यूहरु, आज 

हामी प्रदेश नम्बर ३ को प्रदेश सभाको पाचौँ अधिवेशन को सरु गनण गवहरहेका छौ र यो पाचौँ 

अधिवेशनले ववगतका भन्दा फरक नयााँ कायणक्रमहरु साथ यो अधिवेशन सम्पन्न हनुे छ भने्न म 

यहााँ हरुलाइ अनरुोि गनण चाहान्छु। र लामो समय देजख हामीले प्रधतक्षा गरेको सबै माननीय 

सदस्यज्यूहरुको जजज्ञासा सबै पत्रकारहरुको आमजनताहरुको सबै को एउटौ मात्र प्रश्न यो प्रदेश 

ले आफ्नो नाम र आफ्नो राजिानीलाइ स्थायी बनाउन सकेन भने्न जनु भनाइ धथयो र यो 

अधिवेशनले धत सबै जजज्ञासाहरुलाइ परुा गने छ।  

र हामी यो अधिवेशन सक्कीन ुभन्दा अगाधड नै यो ववषयको टुङ्गोलागाउने छौ यो कुरा नै 

यो अधिवेशनको महत्वपूर्ण हनुे छ र एधतहासीक अधिवेशन पधन हनु ेछ र त्यसैले केवह केवह 

जजज्ञासाहरु यो लामो समय सम्म अधिवेशन बसेन वकन अधिवेशन हदैुन भने्न पधन हाम्रा माननीय 

सदस्यहरुको केवह आम वपपलुहरुको पधन यो केवह पधन गदैनवक को हो भन्ने खालको जजज्ञासाहरु 

पधन मैले सनुेको छु। म यहााँहरुलाइ के अनरुोि गयौ भन े अधिवेशन वहउदे अधिवेशन वखो 

अधिवेशन मातै्र हनु्छ।  
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त्यवह वहउदेँ अधिवेशन र वखो अधिवेशन धनधमत्त अधिवेशनको धनधमत्त प्रयाप्त खरुाकी 

जरुरी छ हामी त्यसै अधिवेशन बोलाएर त्यसको ववषय वस्त ु त्यसको पररर्ाम नददने गरर 

अधिवेशन बोलाउन ुभन्दा पधन अधिवेशन बधससके पधछ त्यसले कुनैन कुन ै ववषयमा महत्वपूर्ण 

छलफल गरेर धनर्णय गनुण पने हनु्छ वहजो त्यस्ते समय धथयो जधतबेला हामी संग ऐन काननुहरु 

धथएनन र ववगतका २ वषणहामीले अत्यन्त मेवहनतका साथ अधल िेरै लामो समय पधन धलएम 

होला ऐन काननु धनमाणर् गनण।  

अब ऐन काननु पधन त्यो जस्पडमा त्यो दौरानमा अरु ऐनकाननु पधन आउदैनन र वकनभन े

हामीलाइ अब खास काम गनणको धनधमत्त नभैनहनुे ऐनकाननुहरु त्यस्तो छैन ववस्तरै ववस्तारै 

बनाउदै गदाण पधन हनुे भएको हनुाले पधन यो अधिवेशन अधलकधत लामो भएको हो वक भन्न ेएउटा 

अथण त्यो लागाउन सवकन्छ। र अको मैले पटक पटक हरेक अधिवेशनमा साथीहरुको सबै 

माननीय ज्यूहरुलाइ आस्वास्थ बनाउदै यो अधिवेशनले एउटा आगाधम अधिवेशनले हामी यो नाम 

र राजिानीका ववषयमा टुङ्गो लागाउछौ भनेर भन्न े पधन गरेको र त्यसको पधन अधलकधत 

अनकुलता सकेसम्म सहजता होस भने्न वहसावले पधन केवह समय अधलकधत लागेको हनु सक्छ र 

समग्रमा भन्दा यो अधिवेशन अत्यन्तै महत्वपूर्ण रहने छ। यो अधिवेशनले ऐधतहासीक धनर्ाणय गने 

छ। यो ददिणकालीन असर पाने खालको धनर्णयहरु हामी गदै छौ र ववल्कुल पद्धधत साँगत धनधत 

संगत र संवैिानीक वहसाबले हामी जो कुरा संवविानमा व्यवस्था गरेको छ। त्यसै अनरुुप हामी 

मतदान प्रवक्रया द्धारा हामी सबै कुराको टुङ्गोलागाउने छौ भने्न कुरा राख्दै अवहले अको लामो 

समय देजख हाम्रो प्रदेश सभाका सदस्यको एउटा पद ररक्त धथयो अवहले त्यो पदको ररक्तता पधन 

यो अधिवेशन सम्म आउदा परुा भैसकेको छ।  

अवहले हामी जधत हनु ुपने हो ११० सदस्यसङख्या त्यधतन ैपरुा भएका छौ र यो ववचमा 

हाम्रा अजिनै माननीय सभामखुज्यूले बिाइ शभुकामना ददइ सक्न ुभएको छ म पधन सरकारको 

तफण  बाट भखणर आजको यो पवहलो अधिवेशनमा उपजस्थत हनु ु हनुे माननीय प्रदेश सभाको 

कृष्र्लाल भडेललाइ माननीयज्यूलाइ हाददणक शभुकामना हाददणक बिाइ र हाददणक स्वागत पधन 

गनण चाहान्छु। र संगै यो अधिवेशन परु्णरुपमा सफलताको शभुकामना व्यक्त गदौ सबै सबैमा 
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माननीय सदस्यहरुले यो अधिवेशनलाइ सफल बनाउनको धनधमत्त त्यधतनै सहयोग गनुण हनुे छ 

भने्न अपेक्षाका साथ र हामीले जे धनर्णय गछौ त्यो धनर्णयमा सबैको एक मनाका साथ ववना 

ववभाजजत हामी यो राज्यको प्रदेशको धनर्णय गदाण खेरर प्रदेशको राजिानी प्रदेशको नामको फैसाला 

गदाण खेरर पधन हामी सकभर सकेसम्म एक मत एक हनुाका साथ हामी धनर्ाणय गनण सकौ भने यो 

अको इधतहास यसले रच्न सक्ने छ। यो ३ नम्बर प्रदेश मा ववना वववाद ववना वववाद यो धनर्ाणय 

भयो भने्न यो सन्देश हामीले बावहर प्रभाह गनणसक्यौ भने हामीले यसले पधन अझ ठुलो 

महत्वराख्छ भन्दै म यहााँ हरु साँग त्यधत मातै्र अनरुोि गरे फेरी पधन यो सभाको पूर्ण 

सफालताको कामना गदौ ववदा हनु्छु िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश सभाको पाचौँ अधिवेशन सफलताको 

शभुकामना व्यक्त गनण माननीय इन्द्र बाहादरु बाधनयााँलाइ अनमुधत ददन्छु।  

माननीय इन्द्र बाहादरु बाधनयााँ (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय माननीयज्यू हरु र यो 

आज धनकै लामो समय पधछ लगभग ३ मवहना भन्दा पधन बवढ समय पधछ हामी वहउदे 

अधिवेशनमा आज प्रदेश सभामा प्रवेश गनण पाएका छौ।  

प्रवेश गदै गदाण हीउदे अधिवेशनको सफलताको शभुकामना पधन ददन ुपने छ। सवणप्रथम 

वढलै भए पधन सरकार ले प्रदेश प्रमखु माफण त संसद मा सभामखु लाइ यो प्रदेश सभा सन्चालन 

गनण जनु वकधसमको प्रवक्रया गत रुपमा आयो सभामखुलाइ म ववषेश िन्यवाद ददन चाहान्छु। वक 

प्रदेश सभा हामी वहउदे अधिवेशनमा प्रवेश गयौ र ववषय वहउदे अधिवेशनको यो लामो समय 

सम्मको संसद नरहन,ु संसद नहनु ु र संसदमा िेरै ववषयहरु माधथ छलफल गनुण पने जनताको 

सरोकारको ववषय यो प्रदेश धभत्र िटेका िटनाहरु यो प्रदेश धभत्र भएक गधतववधिहरु र मलुकुको 

समग्र गधतववधिलाइ हेरेर यो प्रदेशले आफ्ना बैठक र छलफल चालाउन पनेमा त्यो लामो समय 

सम्म हनु सकेन।  

लामो समय वकन रोक्यो वकन अजककयो भने्न कुरा यो प्रदेश वासीलाइ र ववषेश गरर 

धमधडयाकमीहरुलाइ र सम्पूर्ण माननीयज्यूहरुलाइ र सभामखुज्यू सबैलाइ अवगतै छ वक 
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राजिानीर नामाकरर् राजिानी र नामाकरर् बास्तवका भने्न हो भन ेआज २ वषण हाम्ले २०७४ 

माि ७ गते यवह संसदमा हामीले प्रदेश सभामा बसेर सपथ खाएकै हो। हामीले सपथ खादै गदाण 

सभामखु ज्यूले सबैलाइ सपथ खवुाउदै गदाण हाधमले भनेकै हौवक जनताको सोझो जचताएर देश र 

देशवासी र प्रदेश को वहतमा हामीले धनष्ठापवुणक इमान्दारी पूवणक काम गने छौ भनेर हामीले 

सपथ खाएकै हो। तर त्यो सपथ अनसुार हामीले यो प्रदेश बासीको धनष्ठापूवणक इमान्दारर पूवणक 

जनताको सोझो जचताएर इश्वारलाइ साक्षी राखेर हामीले सपथ खाएको आज २ वषण भयो हामीले 

के के गयौ। प्रदेश सभाले के के गयौ। सरकारले के के गयौ सभामखु महोदय, त्यसकारर्ले 

आजहामी राजिानी टुङ्गाउदै गदाण बजारमा छरपष्ट धमधडयामा संसददय दलको नेता चावह प्रधतपक्षले 

के भन्यो सत्ता पक्षले के भन्यो,नेकपाको सजचवालयले के भन्यो,भने्न बाहेक अरु कुरा केवह पधन 

छैन।  

नेकपाको संसददय दलले नेकपाको सजचवालयले के भन्यो धनदेशन जाररगयौ रे यो गयो उ 

गयो रे भने्न कुरा आयो हामीले वहजो संवविान वहजो बनाएकौ हो। सहमती सहकायण एकता को 

धसद्धन्तमा वहजो मलुकुमा संवविान जारी भएकै हो हामी यो प्रदेश सभा बाट सहमती सहकायण 

एकता गरेर सवणसब्मत हामी चावह यो राजिानी र नामाकरर् टुङ्गाउन सक्नी तागतवर सबै 

पावटणका माननीयहरु हामी छौ तर आज वकन यसो गररदै छ वकन आज २ वषण लगाएर 

सजचवालय बाट धनदेशन आयो भने्न कुरा आम नगररक आम सन्चारकमी आम माननीयलाइ आज 

चावह दवुविामा आज चावह के छ भने हो पकै्क पधन हामी सबै ले दल बाट वटकट धलएर हाम्ले 

आ आफ्नो पावटणको चनुाव जचन्ह धलएर जनताको ववचमा गएकौ हो।  

दधलय व्यवस्थामा दल सवाणपरी धथयो त्यसमा दवुविा छैन, तर के छ भने दलले प्रदेश 

सेवा अधन संिीय संसद अधन स्थाधनय सरकार भनेर संवविानमा व्यवस्था गरे अनसुार आफ्नो 

अधिकार आफैले प्रयोग गने प्रदेश सभाले प्रयोग गने भनेर लेजखएको संवविानको कुरालाइ हामीले 

त्यसलाइ वजखणलाप गनण धमल्नेवक नधमल्ने। र एउटा आज जजम्मेवार पावटण मलुकु हाक्दै गरेको 

पावटणले सजचवालय बाट त्यस्ते कुरा गनण हनुवेक नहनुे त्यसकारर्ले हामीले वहजो बैठक गदै गदाण 

हाम्रो संसददय दलको बैठक गदै गदाण प्रदेश सभाको अधिकार माधथ नेकपाको सजचवालयले गरेको 
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कुरा को हामीले खोद व्यक्त गदाण तर प्रवक्रया गलत भयो भनेर धनर्ाणय प्रधत हामीले मैले संसददय 

दलको नेताको हैधसयतले धनर्ाणयको स्वागत पधन गरेको छु। र त्यो धनर्ाणय प्रधत समथणन पधन 

गरेको छु वकन गरेको छु भन्दा खेरर आजखरी मलुकु यो नेपाल भने्न देश हदैु गदाण नेपाललाइ 

राजनीधतक काल खण्डमा ४६ देजख आज ६२/६३ आन्दोलन हदैु ७४ सम्म आउदै गदाण 

मलुकुमा िेरै पररवतणनहरु भए। हजारौ मान्छे सवहद भएका छन। हजारौको सीन्दरु पधुछएको 

छ। हजारौ िाइते भएका छन हजारौ मान्छेहरुको बधलदानी बगेको छ।  

वहजो ४६ साल देजख पररवतणन हदैु आउदा खेरर हामी लगभग ६२/६३को आन्दोलन 

आउदै गदाण १६ वषण हामीले प्रजातन्त्रमा वहजो हामीले वहन्द ुरािसवहतको प्रजातन्त्र राज्यौ र पधछ 

समयको काल खण्डर आवश्यकताको धसद्धान्तमा १६ वषण धभतै्रमा प्रजातन्त्र यो मलुकु बाट 

अन्यत्य भयो संिीय लोकतन्त्र गर्ताजन्त्रक मा सशस्त्र द्धव्द्ध सवहतको माओवादद संग शजन्त 

प्रवक्रया गरेर हामीले मलुकुलाइ एउटा नयााँ नेपाल धनमाणर्गने द्वन्द्ध व्यवस्थापन गने र द्धन्द्ध 

व्यवस्थापन गदै गदाण हामीले चावह भनकेा धथयौ वक वहजो कांग्रसले पधन भनेको धथयो द्धन्द्ध 

मेवटने पवहचान भवटने संिीयता भनेको केहो द्धन्द्ध मेवटने पवहचान भेवटने यवह हो संिीयता।  

यसकारर् वहजो एकात्मक राज्य धथयो त्यहााँ चावह धसधमत मान्छेले धसधमत स्रोत सािनको 

प्रयोग गथे अब हामीले संजियता धभत्र द्धन्द्ध पधन मेटाउनी पवहचान पधन भेवटने राज्य व्यवस्था 

कायम गने संिीयता धभत्र सबै जात वगण समदुाय सबै चावह यो सवु्यवस्था हो सबैले आफ्नो पन 

अपनत्वपन अपनाउन पाउने खालको व्यवस्था हो त्यसकारर्ले पवहचान पधन आवश्यक हो भने्न 

कुरा वहजो हामीले पधन भन्यौ।  

हाम्रा स्वाधगणय नेता धभम बाहादरु तामाङले पधन भनु्न भएको धथयो द्धन्द्ध मेवटने पवहचान 

भेवटन संजिय व्यवस्था भनेको यवह हो र लोकतान्त्रीक व्यवस्थामा हामीले यो कुरालाइ पधन 

गजम्भरता पवूणक धलन ुपछण भने्न वहजो कांग्रसेले भनेको धथयो र अवहले लगभग लगभग ६२/६३ 

को एउटा हामीले सगसगै सहमधत सहकायण एकताको राजधनधत बाट मलुकुमा धनकास ददयौ 

संवविान जारर गयौ र तराइ सम्मलाइ धमलाएर धतनतह सम्मको धनवाणचन भयो र आज मलुकुमा 

यो व्यवस्था चलेको धन १२ वषण भयो। ६२ देजख हामी ७४सम्म आउदै गदाण १२ वषण भयो। 
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जनताले के के पाए नेताले के के पाए,अधन फेरी धमधडयाकधमणले न्यजमातै्र पाए। खाली के छ 

भने भ्रिचार बढेको छ अधनयधमतता बढेको छ प्रचरु सरकार बहमुतको छ तर आज मलुकु चावह 

धनकाशबाट जनताको ववकास बाट अधन संवदृ्बीबाट वकन आगधड बढ्न सकेन शब्दमा सजुख 

नेपाली समंररद्ध नपेाल आज हरेकको मनमनमा हरेकको मखुमखुमा हरेकको जनजनमा आएको 

छ तर व्यहारमा के भैरहेको छ।  

यो कुरा गजम्भर कुरा हो त्यसकारर्ले जनताले आज साजच्चकै सजुख नेपली सवदृ्ध 

नेपालको पररकल्पना अनशुार ददशा धनदेश भएको छ, त्यो बाटोमा हामी वहकन सकेका छौ ? सात 

वटा प्रदेशामा आजचावह लगभग छ बटा प्रदेशमा प्रचरु बहमुतको सरकार छ आज राजिानी 

केन्द्रबाट भनु्न पने अवस्था छ। आज २ वषण सम्म यो अवस्थामा पगु्ने अवस्था छ। 

त्यसकारर्ले वहजो हाम्रा आदरर्ीय सभापती शेरबाहादरु दैवा नेपाली कांग्रसेका नेपाली काग्रसेका 

पावटण सभापती र त्तकालीन प्रिानमन्त्री आफुले चावह सरकार छेदै गदाण आफ्नो धनवाणचन सम्पन्न 

गरेर मलुकु मा दइु धतहाइको हाराहाररमा लगभग चावह प्रचरु बहमुतको सरकार लाइ राज्य 

जजम्मा लागाउदै गदाण पधन तत्कालै कांग्रसेले नेताले वहजोको प्रिानमन्त्रीले आफ्नो धनर्ाणय धलएर 

मलुकुलाइ ददिणकालीन धनकाश ददन सक्न ेकांग्रसे रहेछ भने्न कुरा पवुष्ठ गरेको छ वक तत्कालै 

राज्य छेकदै गदाण भोली चनुैधत के के आउछ थाहा छैन तर गररएको धनर्ाणय त्यो ददिणकालीन 

रचवह के छ भने दरु दशी र छ भने्नकुरा अवहले समयले प्रमार्ीत गदै छ।  

वक राजिानी हेटौडा तोवकएको कुरा र त्यो बेलामा तत्कालीन राजिानी तोक्दै गदाण प्रदेश 

प्रमखु पधन नतेोवकयो भने त्यो त्याहाको प्रमार्ीकरर् कसले गछण संवविान अनशुार व्यवस्था 

कसले चालाउछ प्रदेशमा ? तत्कालीन नेपाली कांग्रसेका सभापती सद्धणय प्रिानमन्त्रीले वहजोको 

ददन के छ भने तत्कालै चावह के छ भने ७ वटौ प्रदेशको राजिानी तोक्न ुभयो र त्यस्सै गरर 

प्रदेश प्रमखु पधन तोक्न ुभयो त्यो त्यो तोवकएको कारर्ले आज हामी यो प्रदेश सभा हेटौडामा 

बस्न पाइरहेका छौ नत्र भने मलाइ लाग्छ आज २ वषण पगु्न नसक्ने आज २ वषण सम्म व्यवस्था 

गनण नसके्कने प्रचरु बहमुतको सरकारले मलाइ लाग्छ आज काठमाण्डौको संिीयमै अको कतै कतै 

एउटा हलमा हाम्रो यो हनु््यो होला हाम्रो। कुरा अवहले त्यले यथाथणले अवहलेको अवस्थाले 
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प्रमार्ीत गरेको कुरा छ। त्यसकारर् हामी भने्न चाहान्छौ वक वहजो राज्यको पनुणसरचना हदैु गदाण 

इधतहास पधन हामीले सजम्झन ुपछण इधतहासलाइ पधन हेनुण पछण।  

वहजो नेपालको ५ ववकास क्षेत्र हदुा खेरी हटौडा १९ वटा जजल्ला तराइको बारा, 

पसाण,रौतहट, धसराहा,महोत्तरी,िनषुालगाएतका ६वटा जजल्लार अवहले तत्कालीन रहेको १३ वटा 

जजल्ला १९ बटा जजल्लाको सदरमकुाम वहजो पधन धथयो या वप्रतनीहेडक्याटर देजख धलएर सेनाको 

प्रहरीको क्षेत्रीय कायणलय देजख धलएर सबै तमाम कायणलयरु वहजो यहााँ धथयो यो वहसाव वकतावले 

मलाइ लाग्छ सामारीक दृवष्टकोर्ले हेटौडा राजिानी हेटौडाको जनताको लाधग आवश्यक कुरा 

होइन हेटौडाको जनताकोलगी के कुरा होला र हेटौडाको माननीयके लाधग के कुरा होला र 

होइन यो नेपाल देशको लाधग हेटौडा प्रदेशको राजिानी अधनवाणयण धथयो, अधनवाणय छ, अधनवाणयण 

रहन्छ भने्न वहसाव वकतावले आज हेदै जाने हो भने रावियता स्वाधिनता, अखण्डता नपेालको 

सवणभैमत्तालाइ हेने हो भने हेटौडाको अधनवायणता देजखदो रहेछ।  

त्यसकारर्ले आज २ वषण पधछ पधन सजचवालयले त्यो महससु गयो र आफ्नो 

माननीयहरुले धनर्ाणय गनण चावह त्यसलाइ अजन्तम रुप ददन नसवकरहेको अवस्थामा पकै्क पधन 

दधलय व्यवस्था पावटणले केवह कुरा भन्यो होला भन्छ यो स्वाभाववक प्रवक्रया हो तर प्रवक्रयामा 

संवैिानीक प्रवक्रया भएनकी भने्न मातै्र हाम्रो आपत्ती हो त्यसकारर्ले यो राजिानी मलाइ लाग्छ 

अवहले पधन हाधमले देश लाइ बझु्दै जानेहो भने तराइको आज बारामा हेरौँ पसाणमा हरौँ सलाणवहमा 

हेरौँ आज सलाणवहको चावह त्यो के छ भने नगरपलु धनर हरुरवन पलु धनर के छ भने जजल्ला 

प्रशासन राखेको भए हनु््यो होला धनत त्यहााँ चावह जजल्ला प्रहरी कायणलय त्यता रखेको भए 

हनु््यो होलानी त वकन बोडणरको छेउमा लर मलङगवामा लगेर जजल्ला प्रहरी कायणलय अधन त्यहा 

चावह जजल्ला प्रशासन कायणलय वकन राख्यो ? अधन त्यसै गरर बाराको कलवहयामा चावह वकन राख्न ु

पयो रौतहटको वकन चन्द्रधनगाहापरुमा राखेको भए हनु््यो वकन चावह लगेर गौरमा राख्न ु पयो 

वहजोको ददनमा सेना र प्रहरी वकन बोडणरको छेउ छेउमा राख्न ुपयो वप्रतन आज यहााँ छ वहजो 

बावहधनपधतको कायणलय ववरगन्जमा लगेर वकन राख्न ुपयो ?  
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त्यसकारर्ले हामीले बझु्न ु पछण वक हामीले राविय स्वाधिनता अखण्डता नेपालको सबै 

कुरा सवणभैमकतालाइ र आज चावह हामीले संजियतामा लादैगदाण खेरी संजियताको अविारर्ामा 

हेटौडामा राजिानी वहजो वकन तोवकएछ .त्यसकारर्ले मलाइ लाग्छ िेरै दृवष्टकोर्ले वहजो 

तत्काधलन धनकास ददन ुपने पधन धथयो र िेरै कुरा चावहाँ परुाना कुराहरुलाइ वहजोको संरचनालाइ 

वहजोको राज्य व्यवस्थालाइ हेदौ जादा खेरी र गनण पने कुरा वहजोको पधन र सकारात्मक 

कुरालाइ हामीले धलन ु पछण अवहले हामीले तत्कालीन आफ्नो चावह िर अगाधड राजिानी र 

बारीको धडलमा राजिानी र आाँगन अगाधड राजिाधन खोजेर कसैले पधन पाउदैन त्यो हनु सक्दैन 

यो राज्यको कुरा हो वहजोको ददनमा हामीले भने्न हो भने नेपाल राज्यको चावह राजिानी नेपालको 

राजिानी काठमाण्डौ हदैु गदाण ताप्लेजङु हमु्लार जमु्लालाइ काठमाण्डौ पाएक परेको छ 

काठमाण्डौ पाएक पछण त्यस कारर् राज्यले धनर्णय गदौ गदाण कवहाँ पाएक कवह अपाएक हनु्छ।  

यो स्वाभावीक कृया हो यो त्यस कारर्ले राजिानी टुङ्गाउदै गदाण कवहन कवह पछण र 

कवह पचासौ वषण ववसौ वषण राजधनधत गरेका सशस्त्र यदु्ध गरेका अधन फेरी त्यसै गरर मलुकुको 

रार्ा शासन अन्त्य गदौ मलुकुको परु्ण संरचनामा वहजो काङ्ग्ग्रस वहकदै गदाण कजम्नष्ट वहकदै गदाण 

िेरै गोता र िोका खाएर मलुकुको बारेमा िेरै हामी भन्दा पचासौ वषण पचासौ भोटा फटाएका 

नेता हरुले गरेको धनर्णय कुराहरुलाइ पधन हामीले मनन गनुण पछण। त्यसकारर्ले हाम्रो उ पधन 

आ आफ्नो दलको पधन दठक हो आ आफ्नो बैठक हनु्छ दलको दलको बैठका आन्तररक र 

बहस छलफल यहााँ पधन हामी पधन बोलीका ददनमा सभामखु ज्यूले चावह के छ भधन ववषय प्रवेश 

गदाण खेरी आ आफ्नो कुरा हामीले दजण गनण पाउछौ।  

कसैले हेटौडा भन्ने,कसैले काभ्रो भजन्न, कसैले अवहले हाम्रो संसद सभामखुको सवक्रयतामा 

वहजो सधमधत भनेको छ। सधमधतले ररपेट ददएको छ ५वटा जजल्लाको बारेमा संभवत अध्ययन 

गरेप सबैले आ आफ्नो कुरा भन्न पाइन्छ तर मैले बझेुको दधलय व्यवस्था मैले बझेुको यो चावह 

लोकतन्त्रमा दल पधन हनु्छ दलको संसददय दल पधन हनु्छ। संसददय दलको ववषेश पररजस्थधतमा 

हवुीप पधन हनु्छ त्यसकारर्ले कसले के गने भने्न कुरा कसले स्वतन्त्र रुपमा छोकने कसले 

हवुीप लागाउने भने्न कुरा राज्यको ववषम पररजस्थधतमा मलुकुको अल्पप्रर्ाली धनर्णय गनण हामी 
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जादै छौ या तत्कालीन धनर्णय गदौ छौ या ददिणकालीन धनर्ाणय गदौ छौ यो हामीले इधतहास लेख्न े

बोला हो। इधतहास कोने बेला हो र इधतहासको हामीले हेने बेला हो त्यसकारर्ले यसको बारेमा 

हामीले दइु ददन वढलो होला चार ददन वढलो होला दइु वषण वढला भयो अरु चार ददन वढलो भएर 

के हनु्छ ? चार मवहना वढलो भएर के हनु्छ तर हामीले गरेको धनर्ाणय ऐधतहाधसक हनु ुपयो यो 

प्रदेश सभाले गरेको धनर्ाणय सझुवझु हनु ुपयो हामी सबैले आ आफ्ना ववचार व्यक्त गनण स्वतन्त्र 

छौँ प्रदेश सभा धभत्र। तर हामीले चावह के छ भधन यसलाइ एउटा धनचोडमा धलन ुपछण र जसले 

हामीले गरेको धनर्ाणयले यो प्रदेश सभाले हामीले गरेको धनर्ाणय ददिणकालीन रछ हामीले गरेको 

धनर्ाणय ऐधतहासीक रहेछ र हामीले गरेको धनर्ाणय यगु यगु सम्म पसु्ताले हेनण लाएकको रहेछ 

भने्न कुरा हामीले बझु्न जरुरी छ जस्तो मलाइ लाग्छ।  

वकन वक हामीले सबैको भए भरको दैलामा व्यक्तीगत रुपमा सबैलाइ चावह के छ भधन 

सवुविा सम्पन्न भएका आधथणक रुपमा सम्पन्न भएका चाहे कमणचारी हनु चाहे फोसणका मान्छे हनु ्

चाहे राजधनधतक हनु सबैका काठमाण्डौ भ्याली धभत्र सबैका धनवास हनु्छ सबैको िर भ्याली धभतै्र 

हनु्छ लगभग देशको जनसङ्खख्याको ३० देजख ४० प्रधतशत जनसङ्ग्ख्या को उपजस्थधत भ्यालीमा 

छ। सबैको जशक्षा र स्वास््यमा दृवष्टकोर्ले हनुे र खाने सबै दृवष्टकोर्ले काठमाण्डौमा बनाएका 

छन ्नहनुेले पधन अफ्ठोरो अवस्थामा काठमाडौ धतर भ्याली धभत्र बसेको अवस्था छ तर के छ 

भधन व्यजक्तगत रुपमा त सबलाइ काठमाडु व्यजक्तगत रुपमा हेदाण खेरी राजिानी भ्यालीको 

आसपासमा भैददयो भने सवुविा होला आफ्नो लाधग। तर हामी पवहला देश हेनेकी आफू हेने 

पवहला समाज हेने वक पवहला के छ वक आफुलाइ हेने ? त्यसकारर्ले देशलाइ हेने पयो प्रदेश 

को राजिानी कहााँ रहधन र कहााँ नरहधन कुरा भन्दा पधन देश।  

भोली हाम्रो देश नेपाल र हाम्रो देश धभत्रको प्रदेश कहााँ हनुे भने्न कुरा देश लाइ हरेर 

हनु्छ जस्तो मलाइ लाग्छ त्यस कारर्ले वहउदे अधिवेशन को मैले शभुकामना मनतव्य व्यक्त 

गदौ गदाण हामी गजम्भर रुपमा यसलाइ चाडौ धछनो फानो गनुण छ। यो ववषयमा हामी िेरै अगाधड 

अब अलमधलने समय पधन छैन अब हामीले िेरै मलुकुको के छ भधन जनताको भावना बमोजीमा 

अगाधड बढ्न ुपनुण पने पधन छ राजधनधत धभत्र पावटण दल फरक हनु्छ।  
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तर संवद्धीको एजेण्डा मलुकुलाइ धनकाशददने कुरामा नेपाली काङ्ग्ग्रसे हलल छैन। नेपाली 

कांग्रसेलले अवहले कसैले कांग्रसे लाइ भन्छ संसदमा प्रदेश देजख आज केन्द्रसम्म कांग्रसे धनररयणहो 

की कांग्रसे कवह धनदाइ रहेको हो वक कांग्रसे कवह चावह कमजोर भएको होवक भन्छन काङ्ग्ग्रसे 

कमजोर भएको छैन उकाजस्न धल उकास्दैमा कांग्रसे लै लैमा लागेर वहकदैन यो व्यवस्था फेला 

गनण खोज्नेहरु पधन यो व्यवस्था धभतै्र बसेर यहााँ आज चावह यवह धभत्र चावह यो व्यवस्थालाइ 

कमजोर गनण खोज्ने हरु छन।् यो व्यवस्था त्यधत सजजलो आएको छैन यो व्यवस्था िेरै लामो 

द्धन्द व्यवस्थापन गदौ मलुकुको एउटा धनकास ददएर संिीय व्यवस्थामा गएको छ।  

हामी परुानै अवस्थामा फकाणउन खोज्ने पधन तत्वको खोल हनु सक्छ। त्यसकारर्ले हामी 

बकाउमा लाग्ने र काङ्ग्ग्रसे चावह कसैले उकास्दैममा टाएर बाल्न रोडमा धनजक्लदैन, कसैले 

उकास्दैमा कांग्रसे माएक हातमा मान्चमा चावह केरे प्रदेश सभामा र केजन्द्रय सभामा लाग्दैन 

कांग्रसे जजम्मेवारी पूर्ण ढ्ङ्गले आफ्नो अधभव्यजक्त राख्छ जजम्मेवारी पूर्ण ढङ्गले आफुले गने पने 

कुरा गछण त्यसकारर्ले हामीलाइ कसैको आग्रह पूवाणग्रह छैन हामी स्वतन्त्र नेपाली को नेपालको 

प्रगधतमा र स्वतन्त्र नेपाल र अखण्डाता नेपालमा स्वाधिनताको पक्षमा हामी लडाइ वहजो राजा 

संग लड्यौ हामी कम्मूनीष्ट संग हातेमालो गदौ नेपालको संमररद्धको खोजजमा हामी संग संगै 

वहडेको हो। यो कुरा इधतहास साजक्ष छ वतणमान यवहले त्यले प्रमार्ीत गछण भववष्य अझै हेनण 

बाकी छ त्यसकारर्ले यो राजिानीको बारेमा िेरै नामका र वटका वटप्पर्ी मा कसैले हाम्ले 

आफु धभत्र आ आफ्नो अधभव्यजक्तमा कसैले हनु ददन्छु।  

भने होलान कसैले हनु ददन्न भने होलान, कसैले हटौडा हनु ु पछण भने होलान, कसैले 

अन्त्यै हनु ुपछण भने होलान तर जे जे पधन स्वतन्त्र हामी माननीय छौँ हामी अधभव्यजक्त धमधडयामा 

हामीले प्रदेश सभामा भने्न पाइन्छ तर हामी सबैले भन्दछौ आ आफैले दजण गछौ तर यथाणथण कुरा 

हामी ले इधतहास सजम्झउ वतणमान को अवस्था वझैु वतणमानमा आज िेरै चनुौती छ आज राज्यको 

केजन्द्रय गभमेन्टले छ मवहना लाधग सक्यौ १५ प्रधतशत बजेट खचण भएको छैन। आज प्रदेश 

सरकारको ५ प्रधतशत बजेट खचण भएको छैन। असार देजख आज गनहुोस माि चावह अब आउन 

लाधग सक्यो पषु जान लाधग सक्यो छ मवहना भैसक्यो आज ५प्रधतशत बजेट खचण भएको छैन 
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वहजो पवहलो वषणत हामीले भन्यौ प्रशासनीक व्यवस्था पधन यो हो। पवहला जन्मेको यो हो पवहला 

जन्मेको भखणर १/२ वषण को हो प्रदेश तर केन्द्र सरकार जन्मेको आज भने्न हो भने ५०औ वषण 

भयो संिीय व्यवस्थामा माधथ पधन १५ प्रधतशत खचण भएन हामीले कमणचारी संयन्त्रलाइ आज 

दठक ढङ्गले चलाउन सकेनौवक ? हाम्रो धनधत धनमाणर् दठक भएनवक त्यहा पनुणर ववचार गने हो वक 

प्रदेश पधन हामी दोस्रो वषणमा हामी रधनङ् अब बजेट, गैसक्यो ५ प्रधतशत खचण भउको छैन 

पजुजाँगत बजेट कमणचारीले खाने र गोवष्ट गने त ४० प्रधतशत भयो होला तर पजुीीँगत जनताको 

ववचमा जाने बजेट जनताको ववचमा खचण हनुे बजेट, आज सम्म ५ प्रधतशत भएको छैन यो 

वषणको। अधन हामीले राजिानीको कुरा टुङ्गाउन सकेको छैनौ जनताले हेरररहेका छन प्रदेश 

सरकारलाइ। हामीलाइ हेरररहेका छन।  

त्यसकारर् ले यो ववषय टुङ्गाउन पने छ। यसलाइ मैले भधन हाले हेटौडा बासीलाइ 

मकवानपरु बासीलाइ प्रदेश को राजिानी,यो प्रदेश धभत्र जाहााँ रहादा पधन हामी सबै नेपालीको 

कांग्रसेको माननीयलाइ पधन। जहााँ रहेपधन यो १३ जजल्ला धभत्र रहने हो त्यो रहने मा हामीलाइ 

केवह छैन तर देशको लाधग प्रदेशको राजिानी हेटौडा आवश्यक छ। यो कुरा हामीले चावह के 

छ भधन त्यसै भनेका होइनौँ र आज त्यसै सजचवालय बाट धनर्णय पकै्क पधन धनदेशनको लाधग 

नभएको होइन होला त्यसकारर्ले यो राजिानी ववषय चावह मलाइ लाग्छ हामीले जे गरे पधन 

हामीले के छ भने सबै कुरालाइ हेरेर समाझदारीमै वहजो सहमती सहकायण एकतामा संवविान 

जारर गररयो। प्रदेश सभामा हामी यसलाइ यो कसैको व्यजक्तगत ववषय होइन यो साझा ववषय हो 

त्यसकारर्ले राजिानी हामी सबैको सवणसब्वत रुपमा राजिानी पधन टुङ्याउ।  

नामाकरर् पधन सवणसम्मधतमा टुङ्गाउ कुरा त ५ओटा काभ्र,े मकवानपरु, जचतवन छ अधन 

त्यसै गरर भक्तपरु छ अधन नवुाकोट छ। राजिानी को अवहले चावह आएको त्यसैले नाममा पधन 

साथीहरुले बजारमा छरप्रष्ठ आएको छ। नेवा ताम्सालीङ्गनको कुरा पधन छ बागमधत त 

आइसकेको छ त्यस पधछ त के छ भधन त्यसै गरर अवहले काष्टमाण्डप, चावह नेपालमण्डल पधन 

छ िेरै हरु आएको छ लाङटाङ िेरै कुराहरु वजारमा आएको छ। िेरै कुरा हरु धमधडयामा 

आएको छ।  
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त्यसकारर्ले हामीले पवहचानको कुरा गने हो, हामीले संजियताको कुरा गने हो हामीले 

चावह द्धन्द मेवटने चावह पवहचान भेवटने कुरा गने हो, भने हामी सहमतीमा जे पधन चावह हामी 

सल्लाह गरेर प्रदेश बाट जनुसकैु धनर्ाणय बाट हामी अगाधड बढ्न तयार छौ सहमती गरेर 

जानलाइ। तर के छ भन ेहामीले देश बझु्झौ हामी सबैले गजम्भर ता पवुणक सझुौँ हेटौडा प्रदेशको 

राजिानी देशको लाधग चावहएको छ। यो प्रदेशको लागीत यो अधनवाणयणरुपमा देजखएको अवस्था 

छ भन्दै यो प्रदेशको यो अवहले वहउदेँ अधिवेशनको शभुकामना, सफलताको कामना गदौ मेरो 

दलमा नेपाली काग्रसे मा एक जना सदस्य हाम्रो कृष्र्लाल भडेल यो प्रदेश सभामा थवपन ुभएको 

मा उहााँलाइ हाददणक बिाई यहााँ बाट ददन चाहादै यहााँ बाट उहााँको यो प्रदेश सभामा सशक्त 

रुपमा आफ्नो क्षेत्रको रुपमा धलएर जनताका कुरालाइ धलएर धनकै खरोरुपमा उधत्रन ुहनु्छ भने्न 

ववश्वास राख्दै यो प्रदेश सभाको हाददणक यो वहउदेँ अधिवेशनको शभुकामना व्यक्त गदै ववदा हनु्छु 

िन्यवाद जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश सभाको पाचौँ अधिवेशन सफलताको 

शभुकामना व्यक्त गनण माननीय रमेश पौड्याललाइ अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रमेश पौड्याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, पाचौँ 

अधिवेशनको यो वहउाँदे अधिवेशनको शभुकामना मन्तव्य ददन यहााँ उधभदै गदाण खेरी यस ववचमा 

िेरै लामो समय पछाधड सबै माननीय सदस्य ज्यूहरु साँग भेटिाटको पधन अवसर जरेुको छ।  

र त्यसकालागी शभुकामना म सरुुमा नै ददन चाहान्छु। र आजै मात्र हाउसमा प्रवेश गनुण 

भएका माननीय कृष्र्ालाडेँल ज्यूलाइ पधन म शभुकामना ददन चाहान्छु। आजको ददनमा िेरै 

धततो कुरा गनण नपरे हनु््यो त्यस्तो अपेक्षा ममा पधन धथयो सभामखु महोदय तर हाउस नचलेको 

बेलामा गााँउ वस्तीहरुमा जादै गदाण खेरी डुल्न जादै गदाण खेरी नागररकहरु साँग भेटेर अन्तवक्रया 

गदै गदाण खेरी एउटा प्रश्न चावह सिै आउने गछण यो प्रदेश ले के गरररहेको छ।  

यो प्रदेश भने्न संसद पधन छ यो प्रदेश भने्न सरकार पधन छ तर यसले ठ्यकै्क यसले के 

गरररहेको छ प्रश्न त्यहााँ धनर आईरहेको छ। मलाइ लाग्द छ िेरै माननीय सदस्य ज्यूहरुले पधन 
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यो प्रश्न व्यहोरेको हनु ुपछण। यो अवहले हामी प्रदेश सभाको कायणकाल दइु वषण व्यतीत गदै गदाण 

खेरी यो प्रश्न लाइ साजचकै गजम्भर भएर सोच्ने हो भने यो प्रदेश संरचनाले के गरररहेको छ त। 

यहााँ कुरा आइसकेको छ यसले आफ्नो नाम राख्न सकेन आफ्नो राजिानी तोक्न सकेन यो त 

ठुलो कुरा भयो मोटो राजधनधतक ववषय भयो त्यस भन्दा मधसनो ववषयहरुमा यसले के गनण 

सकेको छ त मैले हेदाण खेरी सभामखु महोदय आशावान हनु ुभन्दा धनराशाधतर चावह जाने िेरै 

कुराहरु देखेको छु।  

म एउटा मात्र प्रधतधनधि िटनालाइ धलएर कुरा गनण गनण चाहान्छु। गएको तीन मवहनामा 

धसन्िपुाल्चोक जजल्लामा ठुला ठुला सवारी दिुणटाहरु भए। असोजको ववस गते बडरे भने्न ठााँउमा 

दिुणटना भएर ११ जनाको मतृ्यू भयो ४० जना भन्दा बवढ िाइते भए।  

काधतणक १७ गते सकुुटेमा चावह १७ जनाको मतृ्यू भयो त्याँहा कयौँ िाईते भए। मंधसर 

२९ गते खाधड चौरमा देवव खण्डको ६ वकलोमा चावह दिुणटना हदुा खेरी वस दिुणटना हदुा खेरर 

१५ जनाको मतृ्यू भयो १४ जना िाईते भए। यो त एउटा प्रधतधनधि िटना मातै्र हो अब हामी 

यहााँ के सनु्छौ भने प्रदेश संसद वकन बस्न ुपयो वकन भने मदु्दा नै छैन वकन जस्थधत त्यस्तो होत 

यदद जजम्मेवार सरकार हनु््यो भने सवह अथणमा लोकतन्त्र हनु््यो भने लोकतन्त्र भनेको उत्तरदावय 

शासन व्यवस्था हो।  

कसैन कसैले त्यसको जवाफ देवहता उत्तरदायीत्यव वहन गरेको हनु्छ सभामखु 

महोदय,तर हामीकाहााँ के देजख यो भन्दा खेरी दजणनै मान्छे हरुको चावहाँ दिुणटनामा मतृ्यू भैरहदा 

खेरी पधन कैयौँ मान्छेहरु िाइते भइराख्दा खेरी पधन त्यस प्रधत संवेदनवहनता देजखयो जवकी प्रदेश 

पररवहनको अधिकार यातायातको अधिकार आफ्नो अधिकार भएर यसले चावह ऐन सवहत बनाएर 

कायणन्यवनमा गवहरहेको जस्थधत छ। धसन्िपुाल्चोकको बडरे िटनाको बारेमा कुरा गदाण खेरी त्यहााँ 

३४ धसट भएको बसमा १११ जना मान्छे जढेको भनेर ररपेट आएको छ। प्रशासनको 

तफण बाट। भने यहााँ जजम्मेवारी कसैले धलन ुपदैन ?  

हामीले वहजो सम्म पढ्दै आएको लोकतन्त्र यो उत्तरदायी यो जनउत्तरदायी शासन 

व्यवस्था हो भनेको पाठ्यपसु्तक अब बदल्न ु पने होवक ? यो केवह प्रधत उत्तरदायी हनु ु नपने 
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व्यवस्था हो। भनेर लेख्न ुपने होवक। यदद होइन भन्देखी प्रदेश सरकारले आफ्नो अधिकार धभत्र 

रहेको ववषयमा वकन आज सम्म केवह पधन गनण सकेको छैन। त्यो िटना कसरी भयो भनेर 

अध्यायन गनण वकन सकेन त्यहााँ दोषी को को हनु भनेर अध्यायन गनण पत्ता लगाउन वकन सकेन 

दोषीलाइ कारबावह गनण वकन सकेन ? र धत वपवढत धनदोश मान्छेहरु माररएका छन जोिाइते 

भएका छन धतधनहरुका पक्षमा अब आइन्दा यस्तो िटानाहरु दोहोरीन नददन कदम उचाल्न वकन 

सकेन। मैले िेरै ठुलो कुरा गरेको छैन सभामखु महोदय मैले प्रदेशको आफ्नो अधिकार क्षेत्र 

धभत्र रहेको ववषय मा के गनण सक्यो भनेर मैले मातै्र प्रश्न उठाएको छु।  

यी सबै कुराहरु हेदौ गदाण खेरी आशा भन्दा धनराशा नै व्यापक रुपमा देजखन्छ र त्यहााँ 

प्रदेश सभाले आफ्नो कायणकालको आिाआिी समय गजुारी सक्दा खेरी यो जस्थधत व्यहोरी राखेको 

छ। यहााँ भख्खरै आकाँ डा पधन सधुनयो बजेट खचण गने मामलामा पधन आयन धनराश जनक 

उत्थान नाजकु जस्थधत छ भनेको यसरी चावह हामीले देखेको संवदृ्धी को सपना कसरी परुा होला 

र कवहले परुा होला। र हामी यसमा औपचारीक वहसाबले मातै्र धसधमत वहसाबले मातै्र धमवटङहरु 

राख्न ेर यस्ता जल्दा वल्दा नगररक साँग प्रत्यक्ष जोधडएका ववषयहरुमा चावह आफ्नो िारर्ा नददन े

प्रदेश सरकारले प्रदेश संसदले त्यसमा सवक्रयता नदेखाउने हो भने प्रदेशको औजचत्य माधथ 

आमनागररकले उठाउदै गरेको प्रश्नको जवाफ भोली कसले ददन्छ र कसरी ददन्छ यो अवहलेको 

आम प्रश्न छ सभामखु महोदय।  

म यो वहाँउदे अधिवेशनको जनु कायण सजुचको रुपमा जनु अवहले स्थाइ राजिानी र यो 

नामाकरर्को ववषय जनु अिाधड आएको छ। यो मलाइ थेरै संका कहााँ धनर छ भने यस्तो 

ववषयमा आज भन्दा पधन अगाधड संसदमा जजम्मेवार धनकाएबाट अधभव्यजक्तहरु रेकाडण भएका छन 

र धतनलाइ कायणन्वयन गररएको छैन। कवहले १५ ददनमा टुवङ्गन्छ भधनएको छ कवहले यवहाँ 

अधिवेशनमा टुवङ्गन्छ भधनएको छ।  

कवहले दइुददनमा टुवङ्गन्छ भनेको छ तर भएको छैन अव फेरी पधन आशा गनुणको ववकल्प 

छैन। अव यो हनु्छ भनेर आशा गनुणको ववकल्प छैन। म यहााँ धनर के भने्न चाहान्छु भने यो 

धनर्ाणय कसले गने हो मलाइ के लाग्दछ भने संसदको धलडर भनेको मखु्य मन्त्री ज्यू हो यो 
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प्रदेश सभाको संवविान भनेर उहााँले व्याख्या गररसके पधछ स्वाभाववक रुपमा सिनको लीडरले 

यसमा धलड गनुण पने हनु्छ। धनर्ाणय ददनको लाधग। यहााँले सक्न ुभएन भने यहााँले कवह गएर 

सोध्न ुभयो भन ेउहााँ को कुराहरु होलान पावटणको कुन धनकाएमा सोध्न ुभयो। तर म के प्रस्ताव 

राख्न चाहान्छु भने अब सोध्िा खेरर उभो फवकण एर होइन पोधलट ब्यूरो स्थाइ सधमधत सजचवालय 

धतधनधतर फकेर होइन स्टाधलङ थाधलन केजन्द्रय ताको अभ्यास धतर हामी लागेर कवह पगुदैुन।  

अब भइु तफण  फकेर सोध्यौ वक १३ जजल्लाको आमनगररकलाइ िर िरमा गएर प्रश्न 

गरौँ उहााँहरुले कहााँ भनु्न हनु्छ त्यहााँ धनर चावह तोकोन राजिानी त्यो अभ्यस यो मैले राखेको 

नौलो प्रस्ताव होइन सभामखु महोदय। हामी ले संवविान जारी गदौ गदाण पधन आमनागररकको 

राय बझु्नी भनेर चावहधन सबै संवविान सभाका सदस्यहरु गाउाँ गाउाँ जान ुभएकै हो यदद हामीलाइ 

११० जनालाइ धनर्ाणय को कदठनाइ छ भने भोली जाउन १३ वटै जजल्लामा हरेक टोल टोलमा 

गएर राय संकलन गयौ। त्यस पधछ त्यो रायलाइ एउटा टुङ्गोमा पयुाणउ तर सिै उभो फकोर 

हेरेर मातै्र समस्याको समािान हनु्छ जस्तो लाग्दैन त्यो उल्टो बाटो हो जस्तो लाग्छ त्यसले गदाण 

आमनागररक समक्ष जाउ म यो अनरुोि गनण चाहान्छु।  

अन्त्यमा पून एक चोवट यो अधिवेशनको शभुकामना व्यक्त गदौ आफ्नो भनाइ यवह 

अन्त्य गदणछु िन्यवाद नमस्कार।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश को पाचौँ अधिवेशन सफलताको 

शभुकामना व्यक्त गनण माननीय सरेुन्द्र राज गोसाइाँलाइ अनमुती ददन्छु।  

माननीय सरेुन्द्र राज गोसाइाँ (नेपाल मजदरु वकसान पाटी):- सभामखु महोदय, हामी पाचौँ 

अधिवेशनमा छौँ यो वहउदेँ अधिवेशनको शभुकामना ददन यहााँ उधभरहदा देश जनताका अनेक 

सवालहरुले िेरीरहेको अनभुाव गदौ छु।  

जनता हामी धतर आशा अपेक्षाले हेरेको भन्दा पधन आक्रोधसत भैरहको यथाणथणले सताउदै 

छ। जनताको आन्दोलन बाट स्थावपत संजिय व्यवस्था आज असफलता र अकण मर्ताले िेरीएको 

देख्न ेजनता आज भन्दै छन वहजो यो देशमा स्थाधनय धनकायलाइ स्वात्तार ववकेजन्द्रकरर् ददए पगु्छ 
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भधनएको धथयो त्यवह व्यवहारीक उपाय भएको पवुष्ट हदैु छ। संजियतामा देश प्रवेश गरेको १२ 

वषण ववजत्तसक्यो अझै शासक दल र धतनका नतेा को मनमा कुन संजियता वकन पस्दैन 

मानधसकतामा संजियता वकन अटेन। संजियता आज सम्म पधन धनल्ननु ओकल्न ुहनु ुको कारर् 

के हो यधत िेरै अलमल अष्पस्ठता आज सम्म वकन ? शासक दलको नेताको चस्माले प्रदेश लाइ 

अझै वकन पन्चायती अन्चल देख्छ शासक दलहरुले कायणशैली व्यवहार अधभव्यजक्तले आज 

संिीयता उपहास गरररहेको यो छोटो अवधिमा हामीले बारबार अनभुव गररसकेका छौँ। स्थाधनय 

तह र प्रदेश लाइ बन्दक बनाएर प्रजातन्त्र हकुण न बढ्न सक्दैन। देशमा संजियताको प्रश्न उठ्न े

ववजत्तकै हामीले देशको अखण्डता तथा सवणभैधमकताको रक्षा,सन्तलुीत ववकासको सधुनश्चतता 

भगुोलको आिारमा राज्यको संरचना आददमा ववषेश जोड ददन ु तफण  म ध्यानाकषणर् गराएका 

धथयौ।  

प्रदेश हरुको नामाकरर् गदाण जाधतय तथा भावषक द्धन्द नधनम्तीन ेगरर इधतहास भगुोल, 

संस्कृती,सभ्यतालाइ र जनभावनालाइ उत्प्ररेरत उच्च कदर गदौ संवेिनजशलता र दरुदजशणताका 

साथ पाइला चाल्न ुपने सझुाव राख्यौ। प्रदेशको नाउले प्रदेश वाधसको गौरव बढाओस आफ्नो 

गौरवको अनभुधुत जागोस। ववभाजनको गन्ि फैलाउने र अन्त्यवहन वववादको ववउ नवनोस 

प्रदेशको नाम। प्रदेशको राजिानी काठमाण्डौ उपत्यका भन्दा बावहर राखेर जनताको सन्नतलुीत 

ववकासको चाहानालाइ संवोिन आवश्यक छ। भधन आरम्वदेजख हाम्रो आफ्नो अधभमत जहेर गदौ 

आएको जगजाहेर छ। नेमोवकपाले देशको सजुन्तधलत ववकास र देशवासीको व्यपकवहतको धनजम्त 

केजन्द्रय राजिानी समेत दाङमा साने प्रश्ताव यहााँहरु समक्ष जगजाहेरै छ। सान्दधभणक छ। 

शासक दल र धतनका नेताहरुले जनताको मनोववज्ञान संग खोल्दैछन।गलत मानधसकताको 

ववकास गदैछन।  

राजिानी बनाउन सके मातै्र ववकास हनु्छ नत्र हदैुन समाजलाइ हामी कताधतर ढोराणवह 

रहेका छौँ। सरकार पक्षपाती हनुे छैन सम्पूर्ण ठाउाँहरेक भभूाग मा सरकारले समान दृवष्ट 

पयुाणउछ भनेर जनतालाइ अझै ववश्वस्त बनाउन वकन सवकएन राजिानी नबनाइ धनकास सम्भव 

छैन भने्न मनोववज्ञान ववकास हनुमुा स्वायम शासक दल दोषी छन। धतनको नेततृ्व दोषी छ 
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जजम्मेवार छ। दलगत पक्षपात दृवष्टकोर् जजम्वार छ सभामखु महोदय संवेदनजशल नपेाली जनता 

आज आश्चयण चवकत छन देश नयााँ नयााँ संकट फस्दैछ देशमा भारतीय ववस्तावादको हस्तक्षेप 

बढ्दो छ। अमेरीवक संराज्यवाद को चलखेलले धसमा नाग्दै छ। तर मेरो सरकार यधतको 

मोहजालमा मग्न छ। मेरो प्रदेश न्वारन र बासको जचन्तामा नै छ।  

धलजम्पयािरुा, कालापानी,लीपलेुक मा भैरहेको भारतीय अधतक्रमर् नेपाली जनताको 

चासोको मखु्य ववषय हो। ती नेपाली भभुाग समेटेर भारतले हालै जनु नक्सा प्रकाशन गयौ त्यो 

हाम्रो धनजम्त जस्वकायण छैन भारतको नयााँ नक्सा खारेज गनुण पने आवाज सार देशभक्त नेपाली ले 

ददइरहेका छन। कालापानी क्षेत्रबाट नेपाली क्षते्र बाट भारधतय सेना हटाउन ु चको दवाव 

आवश्यकता छ। नेपालको जधमन नेपालकै बनाउन ु सम्पूर्ण नेपालीको एक मन एकता साझा 

सङ्कल्प सावणभैधमकताको रक्षाको आन्दोलन आज आवश्यक छ। भारतले हालै कालापानी आफ्नो 

रहेको झटुो दाववगरेको समाचार सवणजधनक भयो नेपाल सावणभैधमकता माधथको यो ठोडो हस्तक्षपे 

हो। चारै धतर बाट भारतको धमचाहा प्रवतृ्ती हस्तक्षेप कायण धनती आदद कायणको व्यापक ववरोि 

गनण ढलो भैसक्को छ। प्रदेश सरकार पधन आफ्नो क्षेत्र बाट संवेदनजशलताका साथ उठोस र 

आफ्नो कतणव्य परुागरोस भने्न आग्रह र अनरुोि छ। देश भक्त जनताको यवह अपके्षा एवम 

आवहान छ जनतासंग स्वारमा स्वार धमलाएर प्रदेश सरकार पधन बोलोस धलजम्पयािरुा हाम्रो हो 

कालापानी र धलपलेुक पधन हाम्रौ हो।  

भारतीय सेना कालापानी छोड आज देशमा जचन्ताको र चचाण धमधलधनयम च्यालेन्ज 

कपोरेसन एम धस धस र समग्र अमेरीका को एधसया प्रश्न्त रर्धनधत छ। सहयोगको नाममा 

अमेरीका नेपाल आफ्नो संराज्यवादी पन्जा फैलाउदै छ। एधसयामा द्धन्दको उते्तजना फैलाउन 

यदु्ध भककाउन एधसयाली संग एधसयाली धभडाउन खोज्दै छ। ५५ अवणको लोभ देखाएर 

नेपाललाइ रर्भधुममा पररर्त गने बैिानीकता खोज्दै छ। नेपाललाइ अमेरीको अको 

अफगाधनस्तान वनाउन सचेत नेपालीले बेलैमा ध्यान पयुाणउन आवश्यक छ। वषणको ५५ अवणको 

रकमको धनजम्त स्वाधभमान बोच्न ुपराधिनता स्वाकानुण कुनै वहसाबले पधन उजचत होइन।  
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एक वषण भ्रिचार रोक्न सके अरु संग धभक माग्न ुपदैन त्यती रकमको धनजम्त ववदेजश 

साम ुझकु्न ु र गलत काम गनुण पने छैन। अमेरीका संग एम धस धस हस्ताक्षर गने मन्त्री र 

धतनको दललाइ मावफ ददन अजस्वकार गने छन। इधतहासको कठिरामा एक ददन अवश्य 

उधभएइने छ सभामखु महोदय सार अमेरीकाको संराज्यवाद चररत्र आज एका एक देखीएको जरुर 

होइन सहयोग प्रजातन्त्रर मानवअधिकार नाउाँमा उ जहााँ जहााँ पगु्यो आज ती सम्पूर्ण भभुाग या 

देश अशान्त छन ववाणत भएका छन जनता आक्रान्त छन। इराक अपगानीस्तान, धलववय, 

धसररया,यसका ज्वालन्त उदाहरर् हनु यदद मानवअधिकारको उसको नारा झटुा सववत भैसकेको 

छ। तसथण नेपाल को सन्दभणमा भने्न हो भने एम धसधस अगाधड बढाउन ुभनेको धछमेवक देश प्रधत 

धमत्र िात हनुे छ। नेपाल स्वायम अमेरीवक सेनाको धनजम्त एक चावव बने्न छ।  

नेपालको धनजम्त त्यो आत्महत्या हनुे छ धमत्र हत्या र आम्महत्याको कुन ैअपराि कुन ै

पधन बवुद्धमानी नेपालीको धनम्ती स्वाकार्रयण हनुे छैन। अमेरीकाले अर्ववक सैझौता गरेको इरानको 

जस्थधत ताजै छ। जनु देश धभत्र अमेरीकाले धमत्रताको हात बढाउछ त्यो देश िोस्त भएका 

उदाहरर् िेरै छन त्यसको उदाहर्को धलस्ट यधत िेरै लामो छ उसाँग जधत टाढा रहन सक्यौ 

त्यती त्यो देशको शान्ती प्रगती र अमनचेन कायम रहन्छ इधतहासले ददएको जशक्षा यवह हो 

अवहलेलाइ यसैको ववश्वास गदणछु। अन्तमा वहउदेँ अधिवेशनको पूर्ण सफलताको शभुकामना व्यक्त 

गदणछु। हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रदेश सभाको पाचौ अधिवेशन सफलताको 

शभुकामना व्यक्त गनण माननीय ररता माझीलाइ अनमुधत ददन्छु।  

माननीय ररता माझी (राविय प्रजातन्त्र पाटी):- माननीय सभामखु महोदय,आज हामी प्रदेश 

सभा प्रदेश नम्वर ३ को वहउाँदे अधिवेशन को। पवहले बैठकमा छौ पाचौँ अधिवेशनको 

यहााँहरुलाइ र सराकारलाइ यो वहउाँदे अधिवेशनको हाददणक हाददणक सफलताको शभुकामना ददन 

चाहान्छु। वास्तवमा हामी पाचौ अधिवेशनमा प्रवेश गदै छौ तर प्रदेश सभाले गनुण पने महत्वपरू्ण 

धनर्णय हरु गनण बावकाँ  नै छन। तर हामी आज कहााँ अजल्झरहेका छौ यो अजल्झरहेको जनु गाठो 
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छ यसलाइ फुकाउन का लाधग शक्ती धमलोस तावक प्रदेश सभामा रहेको दइु धतहाइको बहमुत 

सरकारले आज सम्म वकन आम प्रदेश बासीलाइ अल्मलाइ रहेको छ। यो प्रश्न कानमा 

गजुन्जरहेको छ।  

म यवह ववचमा के भन्न चाहान्छु भने लामो समय सम्म सिन वस्न सवकरहेको अवस्था 

धथएन। हामीले आम जनताको समस्या आम जनताहरुले भोग्न ु परेको भोगाइलाइ यो सिन 

माफण त सरकारलाइ पयुाणउन सवकरहेको अवस्था धथएन। वकन आज सरकारले साच्चै जनताको 

समस्यहरु सनु्न नचाहेकै हो? अथवा प्रदेश सभामा आम संसदहरुको काम नपाएर आम संसदहरुले 

ववज्नेस नपाइएर यो सिन नवोलाइएको हो। यदद प्रदेश सभामा प्रदेश सरकारको आवश्यकता र 

काम छैन भन े वकन संजियता लाददय वकन हामी संजियताको कायणन्वयन धतर जादै छौँ। 

वास्तवमा संजियताले यो प्रदेशमा संसदहरुको काम छैन भने वकन संजियता लाइ भङ्ग गनुण पछण 

भने्न मेरो माननीयता रहेको छ मेरो दलको माननीयता रहेको छ। यदद हामीलाइ ददएको 

अधिकार पधन हामी यो संसद माफण त प्रयोग गनण सक्दैनौँ हाम्रो अधिकार चावह प्रयोग गनण सक्दैनौँ 

हाम्रो अधिकार प्रयोग गनणको लागी हाम्रो पावटणको मखु ताकेर बस्छौ भने यो संसद को वकन 

आवश्यकता छ ?  

वकन प्रदेश संसदहरुलाइ धनवाणजचत गनण आवश्यकता छ ?यो प्रश्न प्रदेश सरकारमा रहेका 

सरकारका मन्त्रीज्यूहरु र मखु्यमन्त्रीज्यूहरुले ददन जरुरी छ। त्यती मात्र होइन म प्रदेश 

सरकारलाइ के भन्न चाहान्छु। भने अवहले को यो दइु धतहाइको सरकार चालाउदै हनुनु्छ यवहले 

यहााँ ६६ वटा प्रत्यक्ष धनवाणचीत माननीय ज्यूहरु हनुनु्छ साच्चै तपाइहरुले एउटा ठुलो अन्याय 

गनुण भएको छ। प्रदेश सरकारले वकन भन े४४ जना माननीय सांसदहरुलाइ १३ वटा जजल्ला 

बाट प्रधतधनधित्व गने १३ वटै जजल्लाको मत बाट आएको माननीय सांसद समानपुाधतक 

सांसदहरुलाइ तपाइ हरुले कुन अधिकार कुन संवविानको ऐन काननु वा कुन दफाको आिारमा 

त्यो सांसदहरुलाइ फेरी जजल्लाको एउटा क्षेत्रमा चावह कुजन्ठत गनुण भयो धत जजल्ला को एउटा 

क्षेत्रमा स्थानीय पूवाणिार ववकास कायणक्रम अन्तरणगत त्यो जजल्लाको यो क्षेत्रमा बस्न चाहान्छु भने्न 

पत्र नपढाए सम्म तपाइहरुले बनाएर ददएको कायणववधि स्थाधनय पूवणिार प्रत्यक्ष सांसद ज्यूहरुले 
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मात्र बढ्न पाउने ३ करोड पैसामा हामी सहभाधग हनु हामीलाइ बाध्य बनाइयो। त्यो बाध्य 

बनाउन अधिकार कहााँबाट पाउन ु भयो प्रदेश सरकारका मन्त्रीहरुले मखु्य मन्त्री ज्यू यदद 

तपाइहरुले त्यो हाम्रो अधिकार खोस्दै हनुनु्छ भने हामी त्यो एउटा धनवाणजचत क्षेत्र बाट धनवाणजचत 

भएका होइन। हामी १३ वटा जजल्लाबाट आएको सांसद हो।  

यो अधिकार तपाइहरुको खोस्ने अधिकार छैन त्यसकारर्ले यो भलु यो गल्तीलाइ 

सच्चाउन जरुरी छ। त्यती मातै्र होइन सम्माननीय माननीय सभामखु ज्यू म प्रदेश सरकार 

समक्ष के आग्रहगनण चाहान्छु भने प्रदेश सरकारले भ्रष्टचार शनु्य सहनजशलताको लक्ष्य धलएको 

छ। एउटा वकतावै प्रकाशन गरेको छ साच्चै यो भ्रिचार अन्त्य हनु्छ त ? यो ३ करोड पैसा जो 

स्थाधनय ववकासपूवणिार को नाममा वढ्दै हनुनु्छ त्यो ३करोड पैसाले ६६जना माननीय ज्यूहरुलाइ 

प्रत्यक्ष रुपमा भ्रिचारी बनाउदै छ। यो प्रधत होधसयार रहन ुहोस वकन भन ेतपाइ आफैले ददएको 

३ करोडको ले आफ्न ैसांसदलाइ भ्रिचार बनाउदै छ भने कस्तो कसरी शनु्य सहनजशलता हनु्छ 

भ्रष्टचारको अन्त्य कसरी हनु्छ यदद बास्तवमा प्रदेश नम्वर ३ को दइु धतहाइको बहमुतको 

सरकार साच्चै जनताप्रती जजम्मेवार जनताप्रती जवाफदेवह छ भने त्यो खालको कामहरुलाइ 

अन्त्य गनण जरुरी छ।  

यदद अन्त्य गररदैन भन ेप्रदेश सरकार आफै बोल्दै जान्छ। आफ्फै भ्रिचारको दलदलमा 

फस्दै जान्छ त्यसकारर्ले यो वहउाँदे अधिवेशनमा यो कायणलाइ सञ्चाएर लानका लागी पधन शक्ती 

धमलोस भन्न म चाहान्छु। यधत मातै्र होइन अवहले हाम्रा प्रदेश का मन्त्री ज्यूहरु साञै्च काम पाइ 

राख्न ु भएको छ वक छैन ? मलाइत कताकता लाग्छ प्रदेश सरकारले के एउटा मन्त्रलयले 

प्रपोजलहरु प्रश्तावहरु आह्वान गछण।  

संस्थाहो वक यो प्रदेशको मन्त्रलय हो छुट्याउन मलाइ असाध्यौ गयो भैरहेको छ यदद 

प्रदेश मन्त्रालयमा यदद त्यो बजेट छ भने कुनै धनकायलाइ ददनहुोस धत धनकाय प्रस्तावना आह्वान 

गरेर कायणक्रम चावह कायणन्वयन गनुणहोस। यो प्रदेशको मन्त्रालय होइन प्रदेशको कुनै एउटा 

सरकारी धनकाय जस्तोको यवहले काम छ। त्यसैले गदाण प्रदेश सरकारले गरेका कधतपय राम्रा 

कामहरु पधन त्यवह कारर्ले गदाण आज वववादमा आइरहेको छ। यो तफण  पधन सधुिन ुहनु पधन 
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मैले ववसेष अनरुोि गनण चाहान्छु। त्यधत मातै्र होइन सञै्च प्रदेश सरकारमा अवहले नेकपामा दइु 

धतहाइको बहमुत हनुनु्छ वक मवहला माननीय ज्यूहरु असक्षम हनु ु हनु्छ। वहजो तपाइहरुको 

जनआन्दोलनको लाधग वहजो तपाइहरुको बहमुत बहसंुजख्यक मतदान गने बेलामा त्यवह मवहलाहरु 

बहमुतले प्रदेश सभामा प्रदेश सरकारमा नेकपालाइ दइुधतहाइको बहमुत बनाएको छ। आज कहााँ 

नेकपाको सरकार अल्मजल्लएको छ।  

वकन मवहला माननीय ज्यहुरुलाइ यहााँहरुलाइ ठााँउ ददन आफ्नो िरको आफ्नो सम्पती 

आिा काटेर ददए जस्तो हनु्छ वक मलाइ लाग्छ तपाइहरुको पूखाणले ददएको वंश कावटने होइन 

तपाइहरुको पखूाणले ददएको सम्पती आिा आिा गनुण पछण जस्तो मलाइ लाग्दैन त्यसकारर्ले यो 

हउुदेँ अधिवेशनमा कजम्तमा पधन दइुधतहाइ एक धतहाइ मवहला माननीय ज्यूहरुलाइ चावह 

तपाइहरुले प्रदेशको मन्त्री बनाउनहुोला तपाइहरुको मन्त्री मन्डलमा मवहला माननीयहरुलाइ 

मन्त्री बनाउन ुहनु्न भने तपाइको िरमा मवहला जसरी अपाङ्ग हनु्छ मन्त्रालय ले गने हरेक काम 

पधन त्यसरी नै अिरुो हनु्छ। भएर जान्छ यो तपाइहरुले तपाइ हरुको सक्षमताको लाधग हो। 

तपाइहरुको सफलताको लागी हो मैले यवह अपेक्षा गनण चाहान्छु। र रािीय प्रजातन्त्र पावटणको 

तफण बाट पधन यो हउुदे अधिवेशन पाचौँ अधिवेशनको यो पवहले बैठक माफण त सम्पूर्ण माननीय 

हरुलाइ र सरकारलाइ हाददणक हाददणक बिाइ तथा शभुकामना व्यक्त गनण चाहान्छु िन्यवाद। 

जय राि जय जनता।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश सभाको पाचौँ अधिवेशन सफलताको 

शभुकामना व्यक्त गनण माननीय ररना गरुुङलाइ अनमुती ददन्छु।  

माननीय ररना गरुुङ (राविय प्रजातन्त्र पाटी - संयकु्त):- माननीय सभामखु महोदय, प्रदेश 

सभा प्रदेश नम्वर ३ को यस पाचौँ अधिवेशनको सवणप्रथम शभुकामना ददन चाहान्छु। यस अजि 

लगातार ३ अधिवेशन सम्म राजिानी र नामाकरर् को ववषयलाइ टुङ्गोमा पयुाणइन्छ भनेर पटक 

पटक भधनयो तर भएको धथएन।  
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यस अधिवेशनले पूर्ण रुपमा मूतणता पाओस भने्न चावह म शभुकामना ददन चाहान्छु। साथै 

प्रदेश नम्वर ३ मा भक्तपरु बाट माननीय कृष्र्लाल भडेल ज्यूलाइ चावह हाददणक बिाइ र सफल 

कायणकालको शभुकामना ददन चाहान्छु। माननीय सभामखु महोदय, यो दइु वषण हाम्रो प्रदेश 

सभाको कायणकाल लगभग दइु वषण धसवद्धसकेको छ। दइु वषण धसवद्धदा सम्मपधन हामीहरु परुानो 

मदु्धा राजिानी नामाकरर्मा चावह त्यसमै अजककएका छौ।  

दइु वषण सम्म हामीले के के गयौ र अवहले पधन मलु्याङ्कन गदाण केवह पधन गरेर िेरै पटक 

कुरा उठाएको हो राजिानी र नामाकरर् को ववषयमा नै अजककएको अवस्था छ हामीहरु। र यो 

दइुधतहाइ हामीहरु बझु्दा खेरी समस्त नेपाली जनताले बझु्दा खेरी दइुधतहाइ भनेको के हो ? 

दइुधतहाइको तागत कधत हो, पावर कधत हो ?भधनदा चावह हामीहरुको आम बझुाइ के धथयो भन े

दइु धतहाइ भनेको संवविानलाइ संसोिन गनणसक्ने सरकार दइधतहाइको सरकार हनु्छ देशको 

ववकास द्रतुगधतमा फाि ट्रयाकमा चावह गनण सक्ने सरकार दइुधतहाइ सरकार हनु्छ। तर एकदमै 

धनराश जनक पूर्ण रुपमा चावह म खेद व्यक्त गनण चाहन्छु। दइुधतहाइको कजम्नष्ट सरकार कस्तो 

दइुधतहाइको सरकार बन्नपगु्यो।राजिानी र नामाकरर् दइु वषणसम्म पधन नगनण सक्ने दइुधतहाइको 

कम्यूष्ट सरकार राज्य संचालन गनण नआउने दइधतहाइको कम्यनीष्ट सरकार/दइु धतहाइको 

सरकारले राज्य सन्चालन गनण नपाउदा अवहले नपेालमा चावह हामीहरुले कस्तो खाले सशुासन 

दण्डवहन देजख ददएर नेपालको भभुागहरु धलएर हाम्रो हो भने्न अवस्था छ यसलाइ भधनन्छ 

कम्यूनीष्ट सरकारले राज्य संचालन गनण नसकेको।  

यधत मातै्र होइन उखु वकसानले पधन मेरो उखकुो मलु्य ददन ु पयो मैले आफ्नो खेतमा 

लगाएको उखकुो मैले मलु्य पाउन ुपयो भन्दै उहााँहरु काठमाण्डौ आएर आन्दोलन गने अवस्था 

छ जनताको अधभव्यजक्त स्वतन्त्र ता माधथ चावह अकुस लगाउन सक्ने दइुधतहाइको सरकार एकल 

दधलय अधिनायकवाद खोज्ने दइुधतहाइको सरकार बनेको छ। त्यवह भएर दइुधतहाइको सरकार 

चावह द्रतु रुपमा ववकास गने सरकार होइन अवहलेको समयमा दइु धतहाइको सरकार भनेको 

जनतालाइ दखु ददनरे सरकार बनेको भनेर यसको धसनोनेम भन्छ धन यो दइुधतहाइको चावह 

मतलव के हनु्छ। भधन मतलव अको शब्दावलीमा चावह मलाइ लाग्छ भोलीको ददनमा चावह दखु 
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ददने भने पधन हनु्छ मैले चावह भोलीको ददनमा धडस्नेरी बनाउने जधत पधन हनुनु्छ उहााँहरुलाइ 

त्यवह सल्लाह ददन चाहान्छु।  

भोलीको ददनमा जनु सरकार आए पधन यहााँहरुले पधन तपाइहरु को यो कम्यूनीष्ट 

सरकारको कायण गधत हेदाण दइुधतहाइ चावह नभइ ददए हनु्थो भनेर भोली जनु पावटणको सरकार 

आए पधन उहााँहरु सवैले धन पवहलो सोचाइ चावह यवह हनु्छ।  

र यो राजिानी र नामाकरर् र यो हरेक रोष्टरमा पधन आउदा खेरी चावह एकदमै जोसको 

सम्म हरेक माननीयले यता आएर चावह आग्रह पधन गरेको छ ववजन्त पधन गरेको छ र िेरै 

कुराहरु पधन गरेको छ। र आएर चावह पत्रीकामा पधन पढे कायणव्यवस्थाको परामशण सधमधतको 

बैठक पधन भयो। आज भोलीमा टुङ्गीन्छ। भनेर समाचार पधन आयो फेरी भोलीको चावह संसद 

स्थधगत भयो त्यो भएर कवहन कवहचावह यो हाम्रो नेकपा दइुधतहाइ भनेर जनु संिाददएको छ 

यहााँहरुको चावह होमवणक पगेुन होमवणक अवहले पधन नपगु्दा खेरी चावह भोलीको बैठक स्थधगत 

हनुे होवक त्यवह भएर यो दइुधतहाइ चावह अब चावह यो दइु धतहाइ भनेको शक्ती होइनकी कुन ै

पधन काम गनण नसक्ने एउटा चावह यस्तो आकडााँहो जसको चावह दइुधतहाइलाइ डीभाइडगदाण 

हामीहरुले कवहले पधन त्यसको हल नधनजस्कने खाले अव यता हदुा हदुा चावह समाचारमा पवढयो 

नेकपाको केन्द्रले प्रदेश लाइ धनर्ाणय ददएको छ राजिानी र नामाकरर्को ववषयमा।  

राजिानी र नामाकरर् ववकेजन्द्रकरर् गनुण पछण धनर्ाणय आफुमा दठक होला तर प्रवक्रया 

गलत भयो। प्रवक्रया वकन गलत भयो भने कवहाँन कवह नेकपाको सरकारले पधन नेकपा पावटणलाइ 

उहााँहरुले पधन के थाहा पायो भने संजियता भने्न कुरा चावह सायद हाम्रो देशमा चावह फाप्दै 

छैन। यो संजियता भने्न कुरा चावह हाम्रो देशको लाधग बनेको छैन भनेर चावह उहााँलाइ यस्तो 

लगेको हनुसक्छ त्यो भएर चावह उहााँले चावह सावाणधिकार हाम्रो केन्द्रय यो प्रदेश भने्न पधन 

सन्चालन गने पछण भनेर भनेर उहााँहरुले चावह अधल दखु पधन लाग्यो यस्तो समाचार सनु्दा खेरर, 

त्यवह भएर उहााँको पधन मानधसक पटल मा यो संजियता भनेको सायद भोलीको ददनमा यसलाइ 

भङ्ग गने धतर पधन जान ुभयो मैले भने त्यसको भान भएको छ।  
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यो राजिानीको ववषय मा मैले कधत कुरा माननीयहरुको पधन मैले भनाइ सनुेको हनु्छु यो 

छेउमा भयो। एकदमै साइड भयो। िेरै कुराहरु भन्दा खेरी यहााँहरुलाइ के भन्न चाहान्छु भन े

हामीहरु २१औीँ सेन्चरुीमा छौँ। पवहलेको समयमा के हनु््यो भने चधगयस खानको मङ्गोलीयको 

राजा चङ्गेश खान डरको कारर्ले गदाण खेरी ववधभने्न रािले आफ्नो राजिानी के गनुण हनु््यो भन े

एकदम सेन्टरमा पानुण हनु््यो। कहााँ बाट चङ्गेस खानको टोधल आउछ र हाम्रो देश ले चावह 

ववजय हाधसल गछण भनेर यहााँहरुले चावह एकदम केन्द्रमा चावह सकभर चावह लडाइ गने र केन्द्र 

सम्म नपगु्ने गरर भने्न माननीयताको संिमा चावह ववधभन्न रािले चावह एकदम ववचमा आफ्नो 

राजिानी राखेर त्यो तकण  गने धथयो।  

तर त्यो भनकेो त िेरै शताब्दी पवहलेको कुरा हो अवहलेक टाइममा कसैलाइ कसै माधथ 

आक्रमर् गनण चाहे भने अजस्त भखणरै इरानमा नै जनेलको हत्या गररएको छ। यो कुनै पधन देशले 

कुनै पधन अको देशमा आक्रमार् गनण चाहायो भने एउटा न्यवुकल्यर बमले न ै गरेको हनु्छ। 

त्यवह भएर चावह यो छेउमा गरेको हो या यस्तो गरेको जनु तकण हरु छ सकभर चावह यो 

तकण हरुलाइ चावह भोधलको ददनमा चावह तकण  भन्दा पधन कुटधनधतक रुपमा चावह कुन ठााँउ चावह 

राजिानीको लाधग उपयूक्त हनु्छ भन्ने उतै धतर जान ु पछण भने्न सल्लाह ददन चाहान्छु। हाम्रो 

नेकपाको संसददय दललाइ। र एउटा ववषय एकदम गहन ववषय हामीहरु यो संवविानको कुरा 

गछौ, समानताको कुरा गछौ, मवहला परुुषका कुरा गछौ,हदुा हदुा चावह एउटा गहन कुरा चावह 

ववषय भनेको नै समानपुातीक र प्रत्यक्षको ववषय भनेको के हो हामीहरुले संवविानमा चावह सबैले 

सम्पूर्णले संसद भनेर व्याख्या गररएको छ।  

म साचीरहेको धथए यो ववषय नबोलम वकनवक संसदले धन आफ्नो रोइलो रोवहरहेको छ 

उहााँ ले जनताको काम के गलाण भने्न म्यासेज पधन जान सक्छ भनेर तर फेरी पधन म बाध्य भए 

सांसद समानपुातीक भनेको यता हाम्रो प्रदेश नम्बर ३ मा के गररएको छ भने समानपुातीकलाइ 

यो समानपुातीक भन ेको तलब र भत्ता खानको लागी चावह एउटा चावह सेरोमोधनयल रुपमा। 

वकनवक केवह दल केवह दलहरुले चावह समानपुातीक हामीले धलएर आएको भने्न प्रर्ाली धसद्ध 

गनणको लाधग एउटा चावह धसस्टम धलएर आउन ु भयो धसद्धगनणको लाधग आएर साइडमा 
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लगाउदाखेरी समानपुातीक साजचकै समानपुातीक प्रर्ाली लगाउदा खेरी त्यसलाइ १०० प्रधतशत 

प्रयोग गनण सक्न ुभएको छ वक छैन भने्न कुरा यो प्रदेश पूवणिार ववकास योजना जो छ।  

प्रदेश ववकास योजना तह चावह ३ करोड पवहले पधन भनकेो धथए ३ करोड भनेको चावह 

पकै्क पधन कुन ैपधन सांसदको िरको कमाएको पैसात छैन होला। कुनै प्रदेशको ववकासको लाधग 

चावह एउटा अलटमेन्ट गरेको पैसा भ्रिचार हनु्छ भने्न कुरा पधन पवहले नै गररएको धथयो त्यो 

कुरा चावह पवहले नै सरकारमा बाट चावह पाररत भएर आइसकेको कारर्ले गदाण तर यसमा चावह 

३ करोड कहााँ कहााँ गयो यो र ३ करोड को राम्रो संग यूवटलजेसन भयो वक भएन भन्ने एउटा 

छनववन सधमधत गठन होस भोधलको ददनमा कुन ैपधन सांसदले यो ३ करोड म चावह भ्रिचार गनण 

नसक्ने भने्न वातावरर् होस भने्न आग्रह गनण चाहान्छु।  

अको कुरा हामीले धभजजट नेपाल २०२० चावह बनाइ राख्दा चावह अवहले सरकार केन्द्र 

प्रदेश र स्थाधनय तहमा एकदमै भव्य र सव्य रुपको हामीहरुले देजख राखेका छौ। तर यो 

भव्यता सव्यताको संिमा नै भव्यतासव्यताको यो अवणको बजेट जनताको जनु रगत पधसनाको जनु 

बजेट छ त्यो बजेट चावह भव्यतामा खचण रगरम प्रदेश नम्बर ३ को धभजजट नेपाल २०२०को 

प्रोग्रमहरुमा पधन भोधलको ददनहरुमा कताबट पधन भ्रिचारको गन्द नआझौस। भ्रमर् चावह नेता 

मन्त्रीहरुको भ्रमर् वषण चावह नबनोस यो पयणटनको लागी चावह भ्रमर् वषण बनोस भन्ने आग्रह गदै 

यो अधिवेशनलाइ सफलरुपमा सफल पानणको लागी आग्रह गदै म ववदा हनु चाहान्छु जय राि।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रदेश सभाको पाचौँ अधिवेशन सफलताको 

शभुकामना व्यक्त गनण माननीय प्रमे बाहादरु तमाङ लाइ अनमुती ददन्छु।  

माननीय प्रमे बाहादरु तमाङ (स्वतन्त्र):- माननीय सभामखु महोदय, माननीय सदस्यहरु 

हामी यो पाचौँ अधिवेशन को संिारमा छौ र यो पाचौँ अधिवेशन सफलताको शभुकामना ददइ 

राख्दा यो प्रदेश सरकारले आजको ददन सम्म गरेका सबै गलत कामहरु सबै यो प्रदेश सरकारले 

ववधसणददयोस। प्रदेश सरकार एउटा कुवा धभत्र रमाइ रहेको छ।  
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हामीले बझ्न ुपछण यो पजृ्वका समनु्द्र पधन छ त्यो समनु्द्रको छालमा पौडने शाहास यो 

प्रदेश सरकारले गरोस। प्रदेश सरकार जड शतु्र बाट मकु्त भै अधलकधत शृ्रजनजशल पधन हनु 

सकोस। जस्तै केन्द्रले जे लेखेर ददयो जसो लेखेर ददयो त्यवह नै प्रदेशका सांसदहरुलाइ बाढ्ने 

थोरै पधन शृ्रजतजशलता लाग ुगनण नसक्ने जनु खालको जड शतु्रवाद यो सरकारमा छ यो त्यहााँ 

बाट मकु्त होस। प्रदेश सरकार आफ्नौ वर्ण आफ्नौ रुप आफ्नौ रङमा मातै्र रम्ने जनु खालको 

संस्कार यो दइुवषणमा देजखएको छ र प्रदेश सरकारको मा जनु खालको िमण्ड र दम्म छ 

स्वाभावैले िमण्ड र दम्मले उपन्नती धतर होइन अवन्नधत धतर लैजान्छ भने्न बझुाइ सबैको। 

त्यसैले हामी चाहान्छौ अव यो सरकारको आय ु३ वषणको छ।  

३ वषण ५ वषण नकट्दै यो सरकारलाइ आफ्न ैिमण्डले ले र आफ्नौ दम्मले धसद्धायो भन्न े

हामीले सनुे पधन यो प्रदेशका जनताले सनु्न नपरोस म यो शभुकामना ददन चाहान्छु। हामील 

अवहले राजिानी र नामाकरर्को बहस मा पधन उपजस्थत भैरहेको छौ। चार वटा ददवारले बन्द 

कोठा धभत्र बाट एउटा फमाणन जारी भएको छ, एउटा आदेश जारी भएको छ। त्यो फमणन र 

आदेश वहजोको यद्धकालीन आदेशहरु भन्दा पधन कडा ढङ्गले प्रस्ततु भैरहेको हामीले पधन अनभुधुत 

गररराखेका छौ।  

वहजो कमान्डरले आदेश गनाण साथ हामी मनण तयार हनु््यौ अब बलवुाटरमा बस्ने 

कमान्डरहरुले हेटौडामा बधस राख्न ुभएका बालवुाटार मा बस्ने अवववेवक कमान्डरहरुले हटौडामा 

रहन ु हनुे वववेकी प्रदेश सदस्य ज्यूहरुलाइ एउटा कडा आदेश जारी गरेको छ। स्वाभावैले 

यदु्धकालमा हामी सवहद हनुको धनधमत्त प्रधतस्प्रिा गथौ अब तपाइहरु जजउदो सवहद हनु प्रधतस्प्रिा 

गने वक नगने त्यो प्रमे तमाङले होइन तपाइको जजल्लाको जनताले हेरर राख्न ुभएको छ। म 

माननीय सभामखु माफण त माननीय सदस्य ज्य ुहरुलाइ अनरुोि गनण चाहान्छु। राजिानीको ववषय 

अत्यन्तै महत्वपूर्ण ववषय छ। त्यो भन्दा पधन नामाकरर्को ववषय यो भन्दा महत्वपूर्ण छ जस्तो 

मलाइ लाग्छ।  

म िेरै कुरा गददणन हामी पवहचानका िेरै कुराहरु गरेर यदु्ध होधमयौँ िेरै पवहचानका 

सपनाहरु देखाएर, देखेर हाम्रा अग्रजहरु सवहद हनु ु भयो। मलाइ लाग्छ त्यो रगतले रुद्र 
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पाजिनको रगतले ददलमाया योनञ्जनको रगतले, अब हामीलाइ पोल्दैन सराप्दैन हामीले त सरापैला 

हाम्रो सराप लाग्दैन पधन तर मलाइ लाग्छ जसलाइ झटुो आश्वासन ददएर यदु्धमा जवजणजस्त 

िकेलेर सवहद हनु बाध्य बनाइयो, जनु नाराको आिारमा त्यो नाराहरु आज आफै बाट जसले 

शृ्रजना गयो मान्छे नै त्यो नाराको जवजणस्त रुपमा हत्या गनण खोज्दै छ। त्यो हत्यालाइ नजजक 

बाट धनयाली रहेका धत सवहदका अनयुायीहरुले नजजक बाट धनयाली राखेको छ। र धतनको 

सराप माननीय सदस्यहरुलाइ नलागोस भने्न मेरो बझुाइ हो। मलाइ लाग्छ जस्तो सकैु अवववेवक, 

जस्ते सकैु स्टलनवादद शैधलमा आदेश र फरमान जारी भए पधन यो प्रदेशमा वववेकी, र अत्यन्तै 

ज्ञान बवुद्ध र बास्तववक जनताको प्रधतधनधिहरु यहााँ उपजस्थत हनु ुहनु्छ। त्योसो भएको कारर्ले 

गदाण प्रदेशको राजिानीको वहसाबमा र नामाकरर्को वहसावमा सवह धनर्णय हनुेछ हामीले आशा 

मात्र गने हो वकन भने म संग त जम्मा एक भोट छ।  

जनताले अत्यधिक दइुधतहाइ मत ददएर वहजोको पवहचानबादद हरुलाइ वहजोको पवहचानको 

मदु्धा उठान गने नेताहरुलाइ यो प्रदेश सभामा प्रवेश गराएको छ। त्योसो भएको कारर्ले गदाण 

मलाइ लाग्छ ७ जना ९ जनाले तानकेो डोरी भन्दा ८० जनाले तानकेो डोरी नै बलीयो होला 

भने्न मेरो बझुाइ हो। यो डोरी तनाइ खेल्दा पधन ८० जनाकै बल नै बवढ होला नारा लगाउदा 

पधन त्यो ९ जनाले लगाउने नारा भन्दा ८० जनाको नारा नै बलुन्द होला शजक्तशाली होला ३ 

नम्बर प्रदेशका जनताले हेररराखेको छ।  

हामी साजञ्चकै जडसतु्रवादी हन ु थेरै शृ्रजनधसलवादद हनुे। हामी सबै खालका 

जनववरोिीआदेश र फरमानहरुलाइ आत्मसाथ गदै अगाधड बढनेहो या जनताका आदेश हरुलाइ 

पधन एक पटक धसरोिादा गरेर अगाधड बढ्ने वहम्त गने यो ममा भन्दा पधन दइुधतहाइको बल 

जबणजणस्तरुपमा आफु संग धलएर बस्न ु भएका माननीय सदस्यहरु सगाँ छ त्यसकारर्ले गदाण 

राजिानी जनताले चाहेको ठाउाँमा नाम जनताले चाहेको खोजेको हनु ुपछण यदद हामी वस्तववक 

जनताका जनप्रधतधनधि हो भने एउटा कमान्डरको आदेशलाइ जस्ताको त्यस्तै सिै भरर कायणन्वयन 

गने मात्र नभइकन अधल शृ्रजनधसल हनु सक्ने खालको हौँ भने्न खालको हामी त्यताधतर लाग्न ु

पछण भन्ने खालको मलाइ लाग्छ।  
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हामीले जनताले स्टाधलणङवाद लाग ुगनणकै धनधमत्त तानाशाह लाद्धनकै धनधमत्त यो दइुधतहाइ 

ददएको होइन भने्न मैले धतनै जनताबाट सनुेको छु। यो ववचमा प्रदेश सरकारले प्रदेश 

सजचवालयले पधन हामीलाइ वि ददयो जता जाउ िमु्न जाउ िेरै जनताका आवाजहरु स्टाधलणनवाद 

होइन अब थेरै स्वतन्त्रता धतर अगाधड बढने हो वक भने्न खालको आवाजहरु छ। यसले गदाण म 

भन्न चाहान्छु यो पाचौँ अधिवेशनले स्वाभबैले हामीलाइ अधल शृ्रजनजशल बने्न ददइयोस अधल 

फरावकलो बन्न ददयोस भने्न वझुाइ हो। यो ववचमा जनु खालका ववकृती र ववसङगती हरु 

अत्यन्तै ३ नम्बर प्रदेश भरर देखेको छ।  

त्यो खालको ववकृती ववसङगतीहरुको अन्त्य गरोस अन्त्य गराउने वहम्मत यो सरकारमा 

रहोस अनदुानहरुले स्वाभावैले अत्यन्तै ववकृधत हरु फैलाइएको छ मैलाएको छ वकसानलाइ ददइन े

अनदुानहरु काठमाण्डौमा टाइसटु लाएर टलक्क टल्केको छालाको जतु्ता, सेन्ट छकेको सटु, अधन 

वकसानको िर मा भैधसलाइ लगाउने दाम्ला जस्ता टाइहरु धभरेर काठमाण्डौको शहरमा पसेका 

मान्छेहरुमा धत अनदुानहरु पगेुको छ र वास्तववक वकसानहरु अनदुान नपाएर रोइरहका छन 

यस्ता खालका ववकृती र ववसंगतीहरु ले भररपूर्ण भएको यो सरकार स्वाभावैले नयााँ ढङ्गले 

शृ्रजनधसल ढङ बाट अगाधड जाओस भने्न शभुकामना ददन चाहान्छु। िन्यवाद जय रसवुा,  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश नामाकरर् सम्वन्िी कायणववधि 

२०७६ को प्रस्ताव पेश गनण माननीय रामेश्वार फुइयााँलाइ अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रामेश्वार फुइाँयाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखुज्यू प्रदेश 

सभा प्रदेश नम्बर ३ माननीय सभामखुको अनमुतीले यस सभा धनयमावली २०७४ पवहले 

संसोिन सवहतको धनयम २१० बमोजजम कायणव्यवस्था परामशण सधमधतको धमधत २०७६पौस २१ 

गतेको बैठकको धनर्णय अनसुार प्रदेशको नामाकरर् सम्वन्िी कायणवविी २०७६ सम्बन्िी प्रस्ताव 

सम्मानीत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद, लाल सलाम, जय नेपाल  
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माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय रामेश्वार फुयााँल प्रस्तावक रहन ु

भएको प्रदेशको नामाकरर् सम्बन्िी कायणवविी २०७६ को प्रस्तावको समथणन गनण माननीय रािा 

िलेलाइ अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रािा िले (नेपाली कागेंस ):- माननीय सभामखु महोदय, प्रमखु सचेतक माननीय 

रामेश्वार फुयााँलज्यूले पेश गनुण भएको प्रस्तावको नामाकरर् सम्वन्िी प्रस्तावको म समथणन गदणछु 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्य हरु अब म माननीय रामेश्वार फुयााँल प्रस्तावक रहन ु

भएको प्रदेश को नामाकरर् सम्वजन्ि कायणववधि २०७६को प्रस्तावको समथणन गनण माननीय रामेश 

पौडेललाइ म अनमुती ददन्छु।  

माननीय रामेश पौडेल (वववेकशील साझा पाटी ):- माननीय सभामखु महोदय म माननीय 

रामेश्वार फुयााँल प्रस्तावक रहन ु भएको प्रदेशको नामाकरर् सम्वन्िी कायणववधि २०७६ को 

समथणन गदणछु। िन्यवाद  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय रामेश्वार फुयााँललाइ प्रदेशको 

नामाकरर् सम्वन्िी कायणववधि २०७६ माधथ सभामा छलफल गररयोस भने्न प्रस्ताव पेश गनण 

अनमुती ददन्छु।  

माननीय रामेश्वार फुयााँल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखुज्यू 

सभामखुज्यूको अनमुतीले प्रदेशको नामाकरर् सम्बन्िी कायणववधि २०७६ माधथ सभामा छलफल 

गररयोस भन्ने प्रस्ताव सम्मानीत सभा पेश गदणछु। लाल सलाम, जय नेपाल,िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय रामेश्वार फुयााँलले पेश गनुण 

भएको प्रदेशको नामाकरर् सम्बन्िी कायणववधि २०७६ को प्रस्ताव माधथ छलफल प्रारम्भ हनु्छ। 
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उक्त छलफलमा बोल्न चाहान ुहनुे माननीय सदस्यहरुले आफ्नो नाम जचटमा लेजख सभामखु सगै 

बसेका कमणचारीहरुलाइ उपलब्ि गराउन हनु अनरुोि गदणछु।  

छलफलमा भाग धलने प्रत्यक माननीय सदस्यलाइ ३ धमनेटको समय धनिाणरर् गरेको छू। 

अब म माननीय नरोत्तम बैद्धयलाइ अनमुती ददन्छु समय ३ धमनेट  

माननीय नरोत्तम बैद्य (नपेाली कागं्रसे):- सभामखु ज्यूको आज्ञाले मलाइ लागेको यो 

नामवाली सम्बन्िमा यो जनु अवहले कायणववधि आयो यसलाइ मैले एक वकधसमको मैले अध्यायन 

गनण पाएको छैन। अध्यायन गनण नपाएको कारर्ले गदाण म यो ववषयमा िेरै गवहराइमा म जान 

चाहान्न। तर मेरो आग्रह के छ भन्दा जस्तो प्रदेशको सम्वन्िमा प्रदेशको राजिानी कहााँ राख्ने 

भने्न सम्वन्िमा एउटा कायणदल बनाएर कायणदलले एउटा प्रधतवेदन ददएर प्रधतवेदन ददएको अवस्था 

छ।  

यो नामावलीको सम्बन्िमा पधन यो ईस्यू ज्यादै संवेदनधसल भएको कारर्ले गदाण यो 

नामावलीको सम्बन्िमा एउटा कायणदल बनाएर कायणदलले एकवकधसमको १३ वटा जजल्लामा 

गहन छलफल गरेर एउटा के भने उहााँले प्रधतवेदन ददइ सके पधछ यो ववषयमा हामी बस्दा खेरी 

सबैभन्दा राम्रो हनु्छवक भने्न मलाइ लाग्छ।  

त्यसैले यो हउुदे अधिवेशनमा टुङ्गाउने गररकन जानै पछण जस्तो मलाइ लाग्दैन यो 

ववषयमा प्रदेश सभासदको संयजकत्वमा एउटा कायणदल गठन होस उसले चावह १३वटै जजल्लामा 

एउटा गहन छलफल गरोस, गहन वादवववाद गरोस र सबैको सझुावलाइ मध्यनजर राखेर एउटा 

प्रधतवेदन ददयोस र त्यो प्रधतवेदनमा उल्लेख गरेको मतुाववक नामावली ददए राम्रो हनु््यो भन्ने 

मलाइ लाग्छ मलाइ अरु दइु धतन वटा कुरा के भने यो प्रदेशलाइ नामावलीको सम्बन्िमा 

माओवादी, हाम्रो एमालेको सरकार को हवुीप जारी भएको छ यो हवुीप चावह नेपाली कांग्रसेलाइ 

पधन जारी गरेको चावह होइन होइ।  

यो कुरा तपाइहरुले मध्यनजर राख्नहुोस अधन यो राजिानीको सम्वन्िमा पधन यो 

माओवादद एमालेले जारी गरेको हवुीप नेपाली कांग्रसेलाइ जारर गरेको चावह होइन होइ हाम्रो 
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संसददय दलको नेता ज्यूले हेटौडामा समणथणन गरे पधन हाम्रो समणथणन छैन हाम्रो समथणन छैन 

वकनभने यो ववषयमा संसदमा यो ववषयमा धनर्ाणय नै भएको छैन यो ववषयमा आज हामी संसददय 

दलको बैठक बस्दै छौँ जसमा हामी धनर्ाणय गछौ माओवादद एमालेले समथणन गनण नसकेर बैठक 

अझै लम्माइरहेको अबस्था छ माओवादद एमाले को टुवङ्गएको छैन माओवादद एमाले भन्दा धन 

अगाधड हामी हाम्रो समथणन छैन यसमा यो ववषयमा हवुीप जारी हनु सक्दैन स्वतन्त्र भोट 

खसाल्छौ त्यसैले यहााँ रोष्टममा बोल्न पायो भनेर भावानामा बहवकएर बोल्न पाइन्न।  

होला हेटौडा उहााँलाइ मन पलाण हेटौडाको नागररक होला तर हामी सबैलाइ १३ वटै 

जजल्लालाइ पाएक पने राजिानी चावहन्छ। भन्ने हाम्रो माग हो १३ जजल्ला मा पाएक पने 

धसलधसलामा हेटौडौ हो भने आपत्ती छैन हामीलाइ तर १३ वटौ जजल्लालाई पाएक पदैन भन े

हामीलाइ स्वाकायण छैन यधत भन्दै आफ्नो दइु शब्द यवह टुङ्गाउछु जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय डा राजनमान शे्रष्ठलाइ अनमुती ददन्छु माननीय 

सदस्यहरुलाइ ववषय वस्तमुा केन्द्रत रहेर बोधल ददन हनु अनरुोि गदणछु। समय ३ धमनेट  

माननीय डा. राजेन्द्रमान शे्रष्ठ (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय आज 

देजख प्रारम्भ भएको पाचौँ अधिवेशनको पूर्ण सफलताको कामना गदणछु।  

आज देजख सहभागी हनु ुभएका हाम्रा प्रदेश सभा सदस्य कृष्र्ालाल भडेँलज्यलुाइ स्वागत 

गनण चाहान्छु। म यवहले भखणरै हाम्रा मखु्य सचेतक रामेश्वार फुयााँल ज्यूले अगाधड सानुण भएको 

पेश गनुण भएको, नामाकरर् सम्वन्िी कायणववधिको स्वागत गनण चाहान्छु। म अवहले हातमा 

पाइसके पधछ कायणववधि सबै पवढसके तर म बोल्न सक्ने जस्थधतमा छैन। त्यसैले यो ववषयमा म 

पधछ बोल्ने छू। ददने ववजत्तकै पाउने ववजत्तकै सबै कुरा भैइहाल्दैनकी यस गनण हदैुनवक भनेर म 

भन्न चाहान्छु। सबै भन्दा पवहले यो हामीले राजिानीको बारेमा झण्डौ दइु वषण कुयौ समयलाइ 

ख्याल गरेर प्रयास पधन भयो, धबचमा त्यसको कायणक्रम कायण सजुच व्यवस्थापन नभएर रोकीएर 

अवहले अजन्तम चरर्मा पयुाणउन प्रयासरत छै।  
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अधन आज नामाकरर्को बारेमा एक्कासी आजै कायणववधि पेश गरेर भोधल पधसणनै टुङ्गाउने 

वहसावमा जादा खेरी हामी अधल के ववषयलाइ टुङ्गाउन गैरहेका छौ। नामाकरर् शब्द बाहेक 

अरु केवह छ त ? हामी संग त्यसकालागी आवश्यक सबै कुराहरु इनभणटे्रडकमा धभत्र कन्टेक्स 

धभत्र अथवा अध्यायन का कुराहरुभने्न कुराहरु ववना फ्याट जादा खेरी मलाइ लाग्छ यो प्रदेश 

सदस्यहरुको धनर्णयको मापन गवहराइ िनत्व अत्यन्तै कम हनु जान्छ। आम जनताले हामीलाइ 

जजस्क्याउने छ वक भनेर मलाइ लागीरहेको छ। यस कारर्ले गदाण खेरी जस्तो समाजमा धसङ 

छैन धसङ्ग उमारेर राख्छन। जो मान्छे माफ गनुणस अनहुार गोर छैन उसको नाम धतयोलाल 

राखेका हनु्छन जस्तै गरेर हामीले यो आम चलनलाइ होइन साजच्चकै नामले सबैको भावना यो 

प्रदेश धभत्रका आम जनताको मन सबैलाइ समेट्ने उत्तरी कुना देजख दजक्षर्ी कुना पजश्चप पूवण सबै 

धतरका जनता को भावना समेट्ने सबैलाइ एक मन बनाउने एकाधिकार बनाउने सबैलाइ 

उज्यालाउने सबैलाइ खसुी बनाउन सक्ने खालको एउटा नामले िेरै लाई नसके ववधि ले सबैलाइ 

सहमत गराउने प्रयास गनण आवश्यक छ।  

यसैले ववधि प्रकृयाको पधन भरपरु प्रयास व्यवस्थापन गनण आवश्यकता छ यसै कारर्ले म 

सभामखु महोदय माफण त यसको बारेमा पधन बखणरै म भन्दा अगाडी बोल्न ुहनुे माननीय ज्यूले भनु्न 

भए जस्तै यसकोलागी वहजो को जस्ते होइन यो नामाकरर्को लाधग अल्लगै व्यवस्थापन गने 

वहसाबमा अल्लगै व्यवहारीक ढङ्गले व्यापक जनताको ववचमा राय मस्यैदा छलफल परामशण गने 

र जनताको मन सबै यहााँ हामी ल्याएर प्रदेश सभाको यो सजचवालयमा पस्कने गरेर अध्यायन 

कायणदल बनाउन म माग गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय ओम बाहादरु ग्लान लाइ समय ददन्छु समय ३ 

धमनेट सबै माननीय सदस्यलाइ नामाकरर्को कायण ववधि मातै्र बोधलददन हनु अनरुोि गदणछु।  

माननीय ओम बाहादरु ग्लान (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु ज्यू 

आज हामी यो प्रदेशको नामाकरर् सम्बन्िी कायणववधिमा छलफल गरररहेका छौ। अजिल्ला 
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माननीय ज्यहुरुले राख्न ु भएका कुराहरुमा खास गरर अध्यायन उपसधमधत बनाउने कुरा पधन 

जोडदार रुपमा राख्न चाहान्छु।  

यसको दफा ७ र १२ जनु दताण क्रम अनसुार भधनएको छ त्यसमा वर्ाणनकु्रम अनसुार 

भने्न शब्द राजखन ु पदणछ यो ७ मा पधन र १२ मा पधन प्रस्ताववत वर्ाणनाक्रम अनसुार भनेर 

त्यसमा उल्लेख गररन ुपदणछ यसो नगररएको खण्डमा यसले एकोरो ढङ्गले शजक्तको दरुुपयोग हनुे 

कुरालाइ मैले यहााँ उल्लेख गनण चाहान्छु। र अको कुरा हामीले राजिानीको धनम्ती त्यत्रो 

अध्यायन गरेर त्यती िेरै समय पधछ प्रधतवेदन पेश भयो कायणववधिको माधमलामा हामीलाइ 

नामाकरर्को बारेमा यधत हतार वकन भयो हामीले पवहचानको कुरा गररएको छ यो संवविानले 

व्यवस्था गरेको कुरामा हामी कुरा गरररहेका छौँ यवहले बावहर धतर यस्तो कुरा सनु्दा खेरी जखधस 

टीओको ववषय जस्तो बनाइ राखेको छ तपाइहरुले सजम्झराख्न ुहोला हामी कसैको ज्वाइ होउला 

कसैको आफन्ता होउला त्यो आफ्नो ठााँउमा छ।  

तर यो जनयदु्ध र जनआन्दोलनले हामीलाइ थाहा नपाएको कुरा जनु हामीलाइ चेत 

जगाइददएको छ जनु जागतृ गराइ ददएको छ बास्तवमा हामी २५० वषण देजख जनु शासन 

व्यवस्थाहामीलाइ लाददएको धथयो माजचएको धथयो त्यो भावनाको संवोिन गनण जस्तो कुरा 

संवेिनजशल ववषयलाइ त्यधत हतार मा कायणववधि ल्याएर कुजन्ठत गनुण हदैुन भने्न कुरा म राख्न 

चाहान्छु। र म यो सात नम्बर बदुााँ र १२ नम्बर दफाको यो दइुवटै वर्णनकु्रम अनसुार होस 

भन्ने कुरा उल्लेख होस र यसको उपसधमधत बनाएर अध्याय सधमधत बनाउन म जोडदार माग 

गदौ आफ्नो भनाइ अन्त्य गनण चाहान्छु िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय प्रधतमा शे्रष्ठलाइ अनमुधत ददन्छु समय ३ धमनेट  

माननीय प्रधतमा शे्रष्ठ (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नकेपा)):- माननीय सभामखुज्य ुमाननीय 

रामेश्वार प्रसाद फुयााँल ज्यूले प्रस्ताव गनुण भएको प्रस्ताव नामाकरर् सम्बन्िी कायणववधि २०७६ 

मा छलफल गनण उधभएको छु। म यहााँ सबै भन्दा पवहले एउटा प्रश्न राख्न चाहान्छु। वक यो 

भन्दा अगाधड प्रस्ताव भएका नामहरु नेवातामसालीङ,नेवामण्डल र गौरीशंखर नामाकरर् हनु पछण 
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भनेर प्रस्ताव माननीय सदस्यहरुले राख्न ुभएको धथयो यो ववषयमा के हनु्छ सभाको सम्पत्ती भन्छ 

वक बन्दैन भने्न कुरा म प्रश्न राख्न चाहान्छु।  

हाम्रो प्रदेश सभाधनयमावलीमा सय जना सािारर् जनता र धतन जना माननीय हरुको 

समथणनमा कुन ैजचजको प्रस्ताव आयो भन्देजखन त्यो सभाको सम्पत्ती भन्नछ त्यो सभाको छलफल 

हनु्छ भने यो ववषय हनु्छ वक हदैुन म यसको जवाफ चाहान्छु। र दोस्रो कुरा यो हामीले 

राजिानी संभाव्यता अध्यायन सधमधत बनाएर प्रदेश नम्बर तीनको राजिानी कहााँ हनु्छ कहााँ 

संभव छ र संभावना के छ भनेर हामीले कायणदल गठन गरेर त्यो प्रदेश सभा प्रदेश राजिानी 

संभाव्याता अध्ययन सधमधत बनाएका धथयौ र त्यसै गरर नामाकरर्को सन्दभणमा पधन प्रदेश नम्बर 

३को नामाकरर् के गनण सवकन्छ भनेर यो अध्यायन सधमधत कायणदल गठन गररयोस मेरो यो 

जोड दार रुपमा माग हो र यसले धलएर आएको प्रधतवेदन अनसुार त्यस पधछ हामीले नामाकरर् 

प्रदेश नम्बर ३को नामाकरर् के हनु सक्छ भने्न कुरा जनताको आकाङ्ग्क्षा मनोभावना को हनु्छ 

भने्न कुरा त्यो आउन सक्छ र त्यो हामीले त्यसरी धनर्ाणय गररसके पधछ मातै्र वस्तवुादी हनु्छ 

भने्न कुरा यो राय राख्न चाहान्छु।  

तीन नम्वरमा यो हामीले राजिानी कायणववधिमा राजिानीको भोवटङ गराउदा खेरी स्थाइ 

राजिानीको भोवटङ गराउदा खेरी वर्णनकु्रम अनसुार राखेर पवहला वर्णनकु्रममा कुन अङक 

आउछ राखेर त्यस अनसुार भोवटङमा जाने भने्न कुरा आउछ त्यस अनसुार कायणववधिमा जाने छ 

भने यो नामावली प्रदेश सभाको नामावली को भोवटङ गदाण खेरी पधन क्रमसङ्ग्ख्याको आिारमा 

कुन पवहलो छ भनेर होइन वर्णनकु्रम अनसुार त्यो भोवटङमा लाग्नको धनम्ती यो सञ्चाइयोस भने्न 

कुरा म राख्न चाहान्छु जनु कुरा १२ नम्वरमा छ प्रस्ताववत क्रमसंख्या अनसुार कुनै नामको 

प्रस्तावले प्रदेश सभा का सम्पूर्ण सदस्य संख्याको दइुधतहाइ बहमुत प्राप्त गरेमा उक्त प्रस्ताव 

पधछको क्रममा बाकीीँ रहेको नामाकरर् सम्वन्िी प्रस्तावलाइ धनर्ाणयअथण प्रस्ततु गररने छैन भने्न 

कुरा जनु राख्न ुभएकोछ क्रमसंख्या होइन वर्ाणनकु्रम अनसुार गररन ुपछण भदै म आफ्नो भनाइ 

राख्दै ववदा हनु्छु हस्त िन्यावाद।  
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माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब यो बैठक १० धमनेटको लाधग स्थधगत 

गररएको छ।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु आजै १० धमनेटकोलाधग स्थगीत गररएको 

बैठकको कारवाही प्रारम्भ हनु्छ।  

अब म माननीय रामेश्वार फुयााँललाई छलफलमा उठेका प्रश्नहरुको जवाफ ददन अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रामेश्वार फुयााँल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखुज्यू,भखणरै पेश 

भएको कायण ववधिमा िेरै माननीय ज्यू हरुले प्रश्न राख्न ुभयो त्यो प्रश्नहरुलाइ गजम्भरता पूवणक धलएर भखणरै 

कायणव्यावस्था परामशण सधमधतको बैठक पधन बस्यो। सबै राजनीधतक दलहरुको तफण बाट सभामखुज्यू 

सवहत हामीले ववचार ववमशण गयौ, र छलफल गयौ आएका सझुावहरुलाइ ग्रहर् गनै पने टुङ्गोमा पधन 

पगु्यौ केवह सझुावहरुलाइ पूनणर व्यावजस्थत गररन ुपछण भने्न पधन रह्यो।  

यसैले हाम्रो यो कायणववधिलाइ सोवह अनसुार ले हामी व्यवस्थापन गने छौ। म आज संवविान 

िोषर्ा हनु ुभन्दा अगाधडको सम्झना गरररहेको छु। हामीले कसरी पाररत गनुण पयो पवहले संवविान सभा 

भङ्ग हनु पगु्यो त्यस पधछ ७० मा अको धनवाणचन भयो नयााँ संवविान बनायौ नयााँ संवविान बनाउन े
बेलामा पधन यी ववषयहरु नामको सवाल स्थायी राजिानीको सवाल टुङ्गाउने कुरा धनकै गाहो भयो जब 

संवविान िोषर्ा गयौ त्यस पधछ हाम्रो हाम्रो प्रदेशलाइ अथवा स्टेटलाइ अन्य देशको ववदेजशले पढ्दा खेरर 

कसरर पढ्न ुहोला म कल्पना गरररहेको छु। १,२,३,४,५,६,७ यो अवस्थामा हामीले फेरी यो दइु वषण 

भन्दा पधन बवढ धनवाणचन पछाधड पधन ववतायौ त्यसो भएको हनुाले हतार नै भएको छ।  

तर हामीले हतार मानेका छैनौँ सबै राजधनधतक दलहरु गजम्भरता पूवणक सोचेका छौ र 

कायणववधि पधन टुङ्गो गछौ प्रस्ताव आवह्रान गछौ त्यो आएका प्रस्तावहरुलाइ अब प्रस्ताव कसरी 

प्रस्ततु गने मतदानमा भन्दा वर्ाणनकु्रम अनसुार गनुण पदणछ भने्न प्राप्त भएका सझुावहरुलाइ हामीले 

व्यवस्थापन गने समाववष्ट गने धनर्णय गरेका छौ। यो माननीय ज्यूहरु बाट आएको सझुावलाइ 

मध्यनजर गरेर तर यसका लागी नाम यसै गरर कायम राखेर फेरर संभाव्यता अध्यायन सधमधत 

बनाउदै नजाउ र यो टुङ्गो गरेर प्रस्ताववत भए अनसुार नै यो कायणववधिमा जे प्रस्ताव भएर आएको 
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छ सोवहअनसुार अगाधड बढै भने्न कुरा को टुङ्गोमा कायणव्यवस्था सधमधत न ैपगु्यौ हामी सबै न ै

पगेुका छौ त्यसो यो ववषय पधन भन्दै हामी जे जे ववषयहरु तपाइ हरु बाट सझुावहरु प्राप्त भए 

यो प्रदेशको सम्पती देशको सम्पधत आउदो पसु्ताको पधन सम्पत्तीको रुपमा जस्वकार गररने छ। 

भनेर म आफ्नो भनाइ यवह छुङ्गाउन चाहान्छु,लाल सलाम, जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रस्तावक माननीय रामेश्वार फुयााँलले गेम 

जस्वकार गनुण भएको ववषयलाइ समावेश गरर प्रदेशको नामाकारर् सम्वजन्ि कायणववधि, 

२०७६तयार गनण सजचवालयलाइ धनदेशन ददन्छु माननीय सदस्यहरु अबम माननीय रामेश्वार 

फुयााँललाइ प्रदेशको नामाकरर् सम्वजन्ि कायणववधि २०७६ लाइ पाररत गररयोस भने्न प्रस्ताव पेश 

गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रामेश्वार फुयााँल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखुज्यू 

सभामखुज्यकुो अनमुतीले प्रदेशको नामाकरर् सम्बन्िी कायणववधि २०७६लाइ पाररत गररयोस भने्न 

प्रस्ताव सम्मानीत सभामा पेश गदणछु। लालसलाम, जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- प्रस्तावक माननीय रामेश्वार फुयााँलले जस्वकार गनुण भएको ववषयलाइ 

समावेश गरर प्रदेशको नामाकारर् सम्वजन्ि कायणववधि,२०७६ पाररत गररयोस भन्ने प्रस्ताव लाइ 

धनर्णया पेश गदणछु। यो प्रस्ताको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले हनु्छ भनु्न होला यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले हनु्नभनु्न होला यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले हनु्छ भनु्न होस 

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले हनु्न भनु्न होस। हनु्न भने्न आवाज सधुनएन तसथण प्रदेशको 

नामाकरर् सम्वजन्ि कायणववधि, २०७६ सवणसम्मतीले जस्वकृत भएको िोषर्ागदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक धमधत २०७६ साल पौष २३ गते बिुवार ददनको ३ 

बजे बस्ने गरर यो बैठक स्थधगत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल पसु २३ गते बिुवार ददनको ३:०० बजेसम्मका लाधग 
स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ५:१८ बजे। 
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प्रदेश सभा 
प्रदेश नं ३ 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२३ पसु, २०७६ 

बिुबार 
(बैठक संख्या - २)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार शे्रष्ठको 

अध्यक्षतामा ददनको ३:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रदेश नम्बर ३ को प्रदेश सभाको आजको बैठकको 

कारबाही प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु आज शनु्य समय र ववषेश समयको कायणक्रम नरहन े

व्यवहोरा जानकारी गराउदछु। 

माननीय सदस्यहरु, अब म माननीय मखु्य मन्रीको तर्ण  बाट माननीय आन्तररक तथा 

काननु मन्री सालीक राम जम्कटे्टलाइ प्रदेश लोकसेवा आयोग ऐन, २०७६ लाइ संसोिन गनण 

बनेको अध्यादेश २०७६ सभामा पेश गनण अनमुती ददन्छु। 
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माननीय सालीकराम जम्कटे्टल, मन्री, आन्तरीक तथा काननु मन्रालयः- माननीय 

सभामखुज्यू सभामखु ज्यूको अनमुतीले नेपालको संवविान िारा २४४ ले प्रत्येक प्रदेशमा प्रदेश 

लोकसेवा आयोग रहने र प्रदेश लोकसेवा आयोगको गठन, काम, कतणव्य र अधिकार का प्रदेश 

काननु बमोजीम हनुे भनी गरेको व्यवस्था बमोजीम प्रदेश सभाबाट प्रदेश लोक सेवा आयोग ऐन, 

२०७६ जारी भै पदाधिकारी समेत धनयकु्ती भएको अवस्थामा प्रदेश लोकसेवा आयोगका 

पदाधिकारीहरु सेवासवुविा ऐनमा नै तोक्न ुपने र उक्त समयमा प्रदेश सभाको अधिवेशन संचालनमा 

नरहेकोले सो सम्वन्िमा तत्काल व्यवस्था गनण नेपालको संवविानको िारा २०२ को उपिारा  (१) 

वमोजजम प्रदेश सरकार मन्री पररषद्को धमधत २०७६/८/५ गतेको बैठककोधसर्ारीस बाट 

माननीय प्रदेश प्रमखु बाट धमधत २०७६/८/१५ गते प्रदेश लोकसेवा आयोग पवहलो संसोिन 

अध्यादेश २०७६ जारी भएको धथयो।  

नेपालको संवविानको िारा २०२ को उपिार (२) को प्रधतवन्दत्मक वाक्यामंशको खण्ड 

(क) मा प्रत्येक अध्यादेशमा अध्यादेश जारी भएपधछ बसेको प्रदेश सभाको बैठकमा पेश गररनेछ 

भने्न व्यवस्था भएको अनरुुप यस सम्मानीत सभामा प्रदेश लोकसेवा आयोग पवहले संसोिन अध्यादेश, 

२०७६ प्रस्ततु गरेको छु िन्यावद। 

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रदेश सभा धनयमावली २०७४ पवहले संसोिन 

सवहतको धनयम १५० को उपधनयम (१) बमोजजम प्रदेश सभाको ववषयगत सधमधतमा देहाएका 

माननीय सदस्यहरुको हेररे्र तथा थपघट गरेको छु। 

क्र सं माननीय सदस्य हाल रहेको सधमधत हेररे्र गररएको सधमधत 

१ मा० कृष्र्ालाल भडेँल - अथण तथा ववकास सधमधत 

२ मा० प्रभात तमाङ्ग सावणजधनक लेखा सधमधत अथण तथा ववकास सधमधत 

३ मा० पकुार महणजणन अथण तथा ववकास सधमधत सावणजधनक लेखा सधमधत 

४ मा० धभमसेन खरी सावणजधनक लेखा सधमधत जशक्षा स्वास्थ्य तथा कृषी सधमधत 
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माननीय सदस्यहरु उक्त नामहरुमा सहमती जनाइददन हनु अनरुोि गदणछु।माननीय 

सदस्यहरु प्रदेश सधमधत उक्त नामहरु मा सहमती जनाएको घोषर्ा गदणछु।माननीय सदस्यहरु अब 

म प्रदेश राजिानी संभाभ्यता अध्यायन ववषेश सधमधतका सभापती माननीय ददपक धनरौलालाइ प्रदेश 

राजिानी संभाभ्यता अध्यायन ववषेश सधमधतको प्रधतवेदन माधथ सभामा छलर्ल गररयोस भने्न प्रस्ताव 

पेश गनण अनमुधत ददन्छु। 

माननीय ददपक धनरौँला, सभापती, प्रदेश राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन ववशेष 

सधमतीः- माननीय सभामखु ज्यू, सभामखु ज्यकुो अनमुधतले प्रदेश राजिानी संभाभ्यता अध्यायन ववषेश 

सधमधतको प्रधतवेदन माधथ सभामा छलर्ल गररयोस भने्न प्रस्ताव सम्मानीत सभामा पेश गदणछु 

िन्यवाद। 

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अबम माननीय ददपक धनरौँलाले पेश गनुण भएको 

राजिानी संभाभ्यता अध्यायन ववषेश सधमधतको प्रधतवेदन माधथ सभामा छलर्ल गररयोस भने्न प्रस्ताव 

माधथ अथाणत प्रधतवेदन माधथको छलर्ल प्रारम्भ हनु्छ उक्त छलर्लमा बोल्न चाहान ुहनुे माननीय 

सदस्यहरुले आ आफ्नो नाम जचटमा लेजख सभामखुको डोयास संगै बसेका कमणचारीहरुलाइ उपलब्ि 

गराउन हनु अनरुोि गदणछु।छलर्लमा भाग धलन ेप्रत्येक माननीय सदस्यलाइ ५ धमनेटको समय 

धनिाणरर् गरेको छु।सवणप्रथम म माननीय शजशजंङ थापालाइ अनमुती ददन्छु समय ५ धमनेट 

माननीय शजश जंङ थापा (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु ज्य ु

सभामखुको आज्ञाले प्रदेश नम्बर ३ को स्थाइ राजिानी तोक्ने सम्वन्िमा म भक्तपरु बाट प्रधतधनधित्व 

गने नाताले भक्तपरु जजल्लालाइ प्रदेश नम्बर ३ को राजिानी स्थाइ रुपमा तोवकयोस भनेर यो 

भन्दा अगाडी २०७४ साल १२ /२६ गते ववधिवत रुपमा प्रस्ताव दताण गरेका छौ त्यो दताणमा यो 

हाउसले वववेक प्रयोग गरोस भने्न आग्रह गनण चाहान्छु। 

र भक्तपरु एउटा ऐधतहासीक संस्कृतीक शहर पधन हो र यो १३वटै जजल्लाको लागी 

आकषणर्को केन्र पधन हो र शहरी सवुविा यकु्त पधन क्षेर भएको वहसावले गदाण खेरी भक्तपरु 
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जजल्ला नै ३ नम्बर प्रदेश को स्थाइ राजिानी राख्दा उपयूक्त हनु्छ भनेर हामीले १० वटा आिार 

सवहत यसको दधलल पेश गरेका छौ।त्यो १० वटााँ आिार म प्रस्तावक र माननीय हररसरर् 

लाधमछाने जो अवहले हामी साँग हनुनु्न उहााँले समथणनको वहसाबले यो प्रस्ताव दताण गरेका छौँ त्यो 

१० वटा आिारका बारेमा म यहााँ प्रकास गनण चाहान्छु।भक्तपरु जजल्ला भक्तपरु सानो दठधम भक्तपरु 

जस्थत जशक्षा ववभाग र सो मातहतमा रहेका पररक्षा धनयन्रर् कायणलय शैक्षीक जनशक्ती केन्र 

लगाएत अन्य कायणलयहरु रहेको कररव २०० रोपनी जग्घा र यसमा रहेका भैतीक संरचनाहरु 

क्रधमक रुपमा खाली हनुे भएको ले ३ नम्वर प्रदेश को सबै मन्रलायहरु र सो सम्वन्िी कायणलय 

हरु समेत स्थापना गनण प्रयाप्त भवन तथा जग्गा उपलब्ि गनण सवकने भरपदो आिार भएकाले यहााँ 

राजिानी राख्न उपयूक्त देजखन्छ। 

अको ३ नम्बर प्रदेशका सजचवालय तथा सभाहल स्थापना गनण मध्यपरु दठधम नगरपालीका 

वडा नम्बर ९ जस्थत कृवषववकास ताधलम केन्र रहेको आिधुनक सवुविा सम्पन्न भैतीक संरचना 

तत्काल उपयोग गनण सवकने अवस्था रहेकोले पधन यो उपयकु्त देजखन्छ र नेपाल सरकार 

शहरीववकास मन्रालयले ३ नं प्रदेशको स्थाइ राजिानी तोक्न गठन गरेको प्रववधिक टोधललेसमेत 

उच्च प्रथाधमकताको साथ भक्तपरुको सानो दठम न ैउपयूक्त हनुे सझुााँव सवहतको प्रधतवेदन पेश 

गरेको ले त्यसको आिार मा पधन भक्तपरु न ैउपयकु्त देजखन्छ र प्रस्ताववत स्थाइ राजािानी तथा 

प्रदेश सजचवालय तथा सभाहल अरधनको राजमागण नजजकको दरुुमा रहेको र उक्त स्थानहरुमा पगु्न 

कुनै धतन ददशा बाट सडक सन्जाल समेत जोधडएको र सम्पूर्ण सडकहरु कालो परे समेत भएको 

र सवणजनीक यातायात समेत को सवुविा भएको हनुाले भक्तपरु उपयकु्त देजखन्छ। 

माननीय सभामजु्यू ३ नम्बर प्रदेश अन्तगणत १३वटै जजल्लालाइ पाएक पने र भौगोलीक 

सवुविा सवहत रहेकोले सवणस्वाकायण समेत हनु सक्ने आिार यहााँ देजखन्छ र तत्काल नेपाल सरकारले 

स्थाइ राजिानीको भौतीक संरचना तथा अन्य व्यवस्थापनको लागी छुटाएको बजेटको ठुलो वहस्सा 

जोधगने र त्यो रकम अन्य क्षेरको ववकास मा खचण गनण सवकने वहसावले गदाण खेरी पधन भक्तपरु न ै

उपयकु्त हनुे देजखन्छ र केन्रय सरकारको धसाँहदरबार जस्थत मन्रालयहरु प्रस्ताववत स्थाधनय 

राजिानी बाट नजजक को दरुु मा रहेकोले केन्रीय सरकार संग आवश्यक पदाण सहज ढङगले 
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समन्वय गनण पधन सहज हनु्छ र भववष्यमा ३ नम्बर प्रदेश का स्थायी कायणलयका संरचनाहरु 

धनमाणर् गनण सयुणववनायक नगरपालीका वडा नम्बर ८ जस्थत भक्तपरु इट्टा टायल कारखाना रहेको 

२८५ रोपनी जग्गालाइ पधन उपयोग गने सवकने आिार देजखन्छ। 

सानो दठमी जस्थत जशक्षा ववभागको कायणलय क्षेर कम्पाउड पखाणल सवहत घेरीएको हदुा 

सरुक्षाको दृवष्टले समेत उपयूक्त हनुे र साथै स्वछ सर्ा र प्रदषुर् मकु्त रमर्ीय क्षेर भएको ले 

कायण गने जनशक्तीलाइ समेत उत्प्ररर्ा हनुे वहसाबले पधन यो उपयकु्त देजखन्छ र प्रश्ताववत स्थाइ 

राजिानी क्षेर धरभवुनअन्ताराविय ववमानजस्थल सगाँ नजजकको दरुुमा रहेको वहसाबले पधन भक्तपरु 

भन्दा उपयकु्त अन्य ठाउाँ हदैुन भने्न म यहााँहरुलाइ दधलल पेश गनण चाहान्छु।यो सम्मानीत सभाले 

भक्तपरुलाइ नै स्थाइ राजिानीको रुपमा पास गददणन ुहनुेछ भने्न आशा गदौ आफ्ना भनाइ टुङ्गाउछु 

हस्त िन्यवाद। 

माननीय सभामखुः- अबम माननीय बलराम पौडेललाइ बोल्नको लागी अनमुधत ददन्छु समय 

५ धमनेट  

माननीय बलराम पौडेल (नेपाली काङ्ग्ग्रसे):- माननीय सभामखुज्य ुआज वढलो भएर पधन 

हामी आफ्नो राजिानीको बारेमा छलर्लको लाधग यो गररममया सिनमा हाम्रो प्रस्तावहरु पशे 

भएका छन र हामीले नेपालको इधतहासमा संघीयताको पवहले सिन भएको कारर्ले गदाण आफ्नो 

राजिानी स्थाइ राजिानीको लाधग टुङ्गोलागाउने हामी माननीय सदस्यज्यूहरुको अथवा यो गररममाया 

हाउसको जजम्मेवार भएको हनुाले हामी लैहलैहमा नलाधगकन आफ्नो भववष्य धनमाणर्को लाधग 

इधतहासको पानामा कोनणको लागी हामी सबै माननीय ज्यहुरु तत्पर छौ। 

यसै धसलधसलामा यसै हाउस बाट राजिानी अध्यायन गनणको लागी एउटा सधमधत गठन 

भएको धथयो त्यो सधमधतले ५ जजल्लाको नाम राजिानी उपयकु्त हनु े धत मध्ये जनु सकैु ठााँउमा 

राख्न सवकने भने्न वकधसमको ववधभन्न खाका सवहतको अध्यायन गरेर प्रधतवेदन पेश गरेको छ।त्यसै 

सन्दभणमा रहेर मेरा केवह कुराहरु यहााँ राख्नको लाधग अनमुती चाहान्छु।माननीय सभामखुज्य ु
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वास्तवमा वहजो शेरबाहादरु पावटण सभापती शेरबाहादरु दैउवा बाट जनु यो हेटौडा लाइ अस्थायी 

राजिानीको रुपमा नामाकरर् घोषर्ा त्यसै गररएको धथएन।  

त्यसको भववष्य यसको इधतहास र यसको ददघणकालीन सोचाइ माध्यनजर राखेर यो ठाउाँ 

उपयकु्त हनु्छ भनेर तत्कालीन सरकारले घोषर्ा गरेको धथयो।त्यस मध्यमा एउटा छ आधथणक 

नाका।आधथणक नाका भनकेो नेपालको ७० प्रधतशत राजस्व उठ्ने ववरगन्ज भन्सार यवह प्रदेशको 

बोडणरमा पने भएको कारर्ले गदाण यो ठाउाँ उपयूक्त हनु्छ भने्न मलाइ लाग्दछ र अको छ क्षेरीय 

कायणलयहरु वहजोका ददनहरुमा पधन क्षेरीय कायणलयहरु हेटौडामा िेरै क्षेरीय कायणलयहरु बसेको 

कारर्ले गदाण क्षेरीय कायणलय हरु यवह बाट सन्चालन भएको हनुाले यसलाइ अबका ददनमा पधन 

अस्थायी राजिानीलाइ स्थायी राजिानीमा नामाकरर् गनण यसै ठााँउलाइ स्थायी राजिानीको 

नामाकरर् गनण उपयकु्त हनु्छ जस्तो मलाइ लाग्छ। 

अको यो हेटौडा पूवणपजिम राजमागणको मेरुदण्डको यो हेटौडा बजार छ।मकवानपरु जजल्ला 

छ त्यसकारर्ले गदाण भववष्यमा िेरै राजमागणहरु काठमाण्डौ जाने ववधभन्न वकधसमका राजमागणहरु 

बने्न क्रममा छन ती बने्न क्रमले गदाण खेरर मैले के भन्छु भने काठमाण्डौको बल्खबुाट हेटौडा 

आउने र बल्ख ुबाट काभ्रजेाने दइु जना साथी दइु धतर गयो भने पकै्क पधन हेटौडा पवहला आउछ?  

वकन भन्दा वकलो धमटरको वहसावले त्यो नजजक छ यो टाढा छ र त्यहााँ बढ्दो शहरीकरर्को 

कारर्ले बाटो जाम भएको कारर्ले गधड नगढु्ने कारर्ले त्यहााँ असाध्यै वढलो समयमा काभ्र ेपगु्न े

अथवा भक्तपरु पगु्ने कारर्ले गदाण खेरी यो तपाइको भोलीका ददन हरुमा अबका बाटाहरुका जनु 

संजाल छ यो संजालको ववकास भए पधछ यो हेटौडा नै उपयकु्त हनु्छ भने्न मालइ लाग्दछ।र अको 

यो ठाउाँ भनेको तपाइको दइुवटा प्रदेशको २ नम्बर प्रदेश र ३ नम्बर प्रदेशको बोडणर लाइन हो 

यो/ यो बोडणर लाइनको कारर्ले गदाण खेरर २ नम्बर प्रदेशका ५ वटा जजल्लाहरु यो प्रदेशले छुन े

भएको हनुाले ३ नम्वर प्रदेशलाइ छुनेभएको हनुाले यो कारर्ले पधन हेटौडा राजिानी राख्दा 

उपयकु्त हनु्छ जस्तो मलाइ लाग्छ। 

त्यस कारर्ले गदाण खेरी हामी आफ्नो अमलु्य मत सांसदको अमलु्या मत यवह हेटौडाको 

पक्षमा ददनको लागी म लगाएत सबै माननीय साथीहरुलाइ अनरुोि गदौ यो हेटौडा को दइुधतहाइ 
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बहमुतले पास गददणन को लागी म सबै माननीय ज्यहुरुको लागी हाददणक अनरुोि गदौ मेरा भनाइहरु 

यवह टुङगाछु िन्यवाद, जय नेपाल। 

माननीय सभामखुः- अब म माननीय रत्न प्रसाद ढकाललाइ समय ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय रत्न प्रसाद ढकाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु ज्यू यो 

राजिानी संभाव्यता अध्यायन ववषेश सधमती ले आरु्ले पाएको समय अविीको वहसावले २०७५ 

सालको बैशाख १४ गते यो गठन भएको रहेछ। यसको झण्डौ एक वषण भन्दा बवढ समय पधछ 

यो प्रधतवेदन यहााँ बारे छलर्ल हदैुछ सबै भन्दा पवहला त यो प्रधतवेदन तयार पानुणहनुे साथीहरुलाइ 

िन्यावाद चाहान्छु र अब यो प्रधतवेदन कायणन्वयन को सर्लताको शभुकामना व्यक्त गनण चाहान्छु। 

आजहामी नेपालको २०७२ सालको संवविान कायणन्वयन र सघीयता कायणन्वयनको चरर्मा 

छौ यो चौतर्ी रुपमा अवहले संवविान प्रधत, संवविानले व्यवस्था गरेका कयौ िारा र उपिाराहरु 

प्रती अथवा कयौ व्यवस्थाहरु प्रती, खास गरर संजघयता समानपुातीक समावेशी पवहचानका जो नयााँ 

रुपहरु छन यस प्रती चौतर्ी रुपमा आवाजहरु उदठरहेका छन प्रश्नहरु खडा भैरहेका छन र 

एकात्मक राज्य व्यवस्थाको अभ्यस्त भएका हामी संघत्मक व्यवस्था मन नपराउने त्यस्ता ववरोिीहरु 

बाट आज संजघयता माथी प्रश्न खडा भैरहेको बेलामा संवविानलाइ कायणन्वयन गने र संघीयताको 

कायणन्वयन गने संवविानले प्रदत्तगरेका अधिकार प्रदेश सभाको सावणभौम अधिकार प्रयोग गने हामी 

चरर्मा छन। यो एउटा धनकै ठुलो खसुीको कुरा हो हामी प्रदेश सभा बाटनै संवैिानीक अधिकार 

प्रयोग गरेर राजिानी र नामाकरर्को ववषय टुङ्गाउदै छौ त्यस कारर् यो एउटा खसुी र अवसरको 

क्षर्मा छौ हामी।  

यो प्रतीवेदन हामीले तयार गरौ प्रधतवेदन वकन तयार गनण जरुरी धथयो, यसको औजचत्यता 

वकन धथयो, सायद यो प्रदेश सभाले त्यो बझेुरै गरेको होला जहााँ परुानो गएको सरकारले जनु जनु 

ठाउाँ मा राजिानी अस्थायी ढङ्गले प्रस्ताव गयौ सायद त्यवह कुरालाइ कायणन्वयन गनण यो सधमधत 

गठन गरररहन पथेन त्यसको आवश्यकता र औजचत्य धथएन त्यसकारर् प्रदेश ३ का अरु जजल्लाहरु 

पधन छन राजिानीका धनम्ती उपयकु्त, लाएक र यो वहााँहरुले जनु जनु अवस्थाहरुको बारेमा 



48  
 

अध्यायन गनुण भएको छ त्यो अवस्था ३ नम्बर प्रदेशका िेरै जनताहरुको मनोभावना बझेुर यो 

सधमधत गठन भएको छ र यो सधमधतले ववधभन्न ५ जजल्लाको राम्रो बहृत ढङ्गले अध्यायन गरेको 

छ। 

त्यो अध्यायनले के देखाएको छ भने सबै जजल्लाका बारेमा ववववि पक्षका बारेमा, त्यसले 

यहााँ अध्यायन गरेको छ त्यसको भैगोलीक अवस्थाको बारेमा पूवाणिारको अवस्थाको बारेमा, 

सामाजीक तथा संस्कृधतक अवस्थाको बारेमा वातावरर्ीय प्रभावको बारेमा सबै मा अध्यायन गरेको 

छ र सधमधतका साथीहरुलाइ िन्यावाद ददन चाहानछुु के काभ्र े जजल्ला कुनै पधन कुरामा कधम 

रहेनछ यहााँहरुले ददएको नम्बरमा यहााँहरुले ददएको छनोटमा यहााँहरुले यो प्रधतवेदनम समावेश 

गररएको जनु ढ्ङ्गले आएका छन त्यसको धनम्ती वर्णनकु्रममा मारै होइन सायद नम्बरको वहसाब 

मा ददने भए पधन काभ्र ेएक नम्वरमा आउने गरर उहााँ हरुले जनु ढङ्गमा मेवहनत गनुण भएको छ म 

साथीहरुलाइ िन्यवाद ददन चाहान्छु। 

र अब हामीले के गछौ ? यो अधिवेशन बाट हामीले राजिानी र नामाकरर् टुङ्गाउदै 

छौ।आज नामाकरर्को ववषयमा पधन पवहचानको बारेमा बावहर आवाजहरु बलुन्द भैरहेका छन।जो 

पवहचानको मदु्धा उठाएर हजारौ मान्छेहरुले बधलदान गरे िेरै मान्छे हरु जनआन्दोलनमा सहभागी 

भए जनआन्दोलत ६२/६३ सालको आन्दोलनमा धत सबै समदुायहरु को योगदान रह्यो उहााँहरुको 

आवाजलाइ हामीहरु कसरी संवोिन गछौ, ५ वटा जजल्लाहरु नाममा प्रस्तावमा भएका छन ती 

कुराहरुलाइ हामीले कसरी टुङ्गाउछौ यी धनकै महत्वपूर्ण कुरा हो र त्यो अवसर आज हामी धलएर 

यहााँ आएका छौ त्यसकारर् यो अवसरलाइ सवह ढङ्गले वववेक पयुाणएर हामीले यसको धनष्कषण ददन े

छौ र हामीले राजिानी तोक्ने छौ र नामाकरर् हामीले टुङ्गाएर खसुीका साथ हामीयहााँ बाट 

अधिवेशन बाट यो टुङ्गाउने हामी प्रकृयामा सहभागी भैरहेका छौ। 

त्यसको धनम्ती मैले िेरै कुरा भनु्न छैन सबै माननीय ज्यहुरुलाइ हामीले यो प्रधतवेदनलाइ 

राम्रो धसत अध्यायन गरौ मनै देजख अध्यायन गरौ अध्यायन गदौ जादा खेरी हामी एउटा धनस्कषणमा 

पगु्छौ त्यसै गरर ६२/६३ सालको जनआन्दोलनको म्याडेट र सबै जातजातीहरुको, सबै 

भाषाभाषीहरुको पवहचानको मदु्दालाइ एक चोवट संवविानमा बहपुवहचानको कुरालाइ हेरौ त्यो 
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कुरालाइ हेदाण खेरी सायद राजिानी पधन काभ्र े जजल्ला अनउुपयूक्त होइन होला भने्न धनस्कषणमा 

पगु्छौ र उपयकु्त हो भने्न धनस्कषणका साथ पगु्न सक्छौ र त्यसै गरर पवहचानको वहसावले पधन यहााँ 

प्रस्ताव भएको ववगतमा प्रस्ताव भएको र भोली नेवा ताम्मसालीङ को वहसाबले पधन यो उपयूक्त हो 

भने्न धनस्कषणमा पगु्छौ पगु्न सक्छौ त्यसको धनम्ती म सबैलाइ एक चोटी रे्री पनु ववचारको धनम्ती 

वववेक गनणको धनजम्त म अनरुोि गदौ मेरा भनाइ अन्त्य गछुण िन्यवाद  

माननीय सभामखुः- अबम माननीय ववशाल खड्कालाइ अनमुती ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय ववशाल खड्का (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु महोदय आज 

३ नम्बर प्रदेशको इधतहासमा अत्यन्तै महत्वपूर्ण ववषय प्रवेश पाएको छ हाम्रो सदनमा म यसको 

लागी प्रदेश सरकार र माननीय सभामखु ज्यूलाइ म हाददणक िन्यवाद ददन चाहान्छु।वास्तवमा 

नेपाल एउटा ववशाल जनसङ्ग्ख्या भएका भारत र चाइनाको ववचमा वसेको कारर्ले होला अधलकधत 

नेपाल सानो हो वक सानो होवक गररन्छ तर वास्तवमा जनसङख्याको वहसाबले हेदाण जधत वेला 

विवटस साम्रराज्यले संसादलाई जजतेको धथयो त्यधत खेरको जनसङख्या साँग अवहले हामी भएको 

नेपालीको जनसङ्खख्या लगभग उस्तै मोल खान सक्छ आजको समस्या हामी संग रहेको जो वहजो 

देजख दव्बीएर बसेको हामी सावणभैम छौ भन्दा भन्दै पधन हामी मानधसक रुपमा हामी संग सोचको 

कुरा असाध्यै संमवकर्र सानो सोचमा हामी रहेका छौ तथावप नेपाल एउटा प्रकृतीक रुपमा जो 

वववविताले भररएको देश जो एकात्मक खालको जो गोखाणली शासन पिात अथवा पन्चाएधत ३० 

वषे काल खण्डमा जो एकात्मकखालको व्यवस्था भयो त्यसले राज्य पनुणसंरचनाको बहस र 

समावेशीता समानपुातीक कुरालाइ संग संगै धलएर गयौ हामीले। 

तर हाम्रो सोचमा पररवतणन हनु नसक्दा आज हामीसंग रहेको हाम्रो पसु्तामा रहेको सबै 

भन्दा ठुलो चनुौती भनेको यो संघीयतालाइ हामी कसरी संस्थागत गनण सक्छौ र संववृद्धको समावेशी 

सोचलाइ हामी कसरी व्यवहारमा रुपमान्तरर् गनण सक्छौ भन्ने आजको यो प्रश्न यो प्रस्तावना संग 

हामी माथीको प्रश्न हो जस्तो लाग्छ। आज हामीले देख्छौ झापाबाट हेदाणत कर्ाणली पारीलाइ 

सदरुपजिम भधनन ु स्वाभववक धथयो होला तर स्वयाम दाचूणलाको मान्छेले भाषर् गदाण खेरी म 
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सदुरुपजिमे भन्छ तर पूवणलाइ सदुरुपूवण भने्न आाँट गदौन हाम्रो मानसीकता यधत लामो समय बाट 

हामी गाजीीँएर बसेका छौ त्यस वहसावले आज संघीयता मार्ण त यो राजिानीको बहस अथवा स्थायी 

राजिानी तोक्ने संग संगै पवहलो कुरात हामीले संघीयतालाइ कसरी संस्थागत गनण सक्छौ यसको 

जवार् हामीले ददन ुपने अवस्था छ त्यो संग संगै हाम्रो संवदृ्धीको सोच के हो हाम्रो दृवष्टकोर् केहो 

यो कुरा मार्ण त जनतालाइ राजिानी मार्ण त जनतालाइ कधत सगुम हनु सक्छ या सक्दैन भने्न 

कुरामा हाधमले जवार् ददन ुपने हनु्छ। 

त्यसैले आज ववववितालाइ हामी जैववक वववविताको लाधग अधिकारका बारेमा बोल्छौ तर 

माननीय ववववितालाइ चावह हामी आरै्ले लत्याइ राखेका छौ त्यो कुरा हामी संजघयतामा कसरी 

व्यक्त गछौ अथवा राजिानी र नामको सवालमा हामी कसरी अधभव्यक्त गछौ भने्न कुरा यो हामी 

माथीका प्रश्न हरु हनु यीनै प्रश्नहरुका घेरामा रहेर आजहामीले यो प्रस्तावना माधथ छलर्ल गदै 

जादा म एउटा प्रधतवेदन लेखन मसौदाको सधमधतको सदस्यको वहसाबले मैले राख्न ुपने त धथएन 

तर मैले एउटा कुरा चावह स्पष्ट गनुण पने हनु्छ प्रधतवेदनमा वर्ाणनकु्रम स्पष्ट गररएको छ बर्णनकु्रमा 

तर प्रधतवेदन हेदाण खेरी १ २ ३ रोल नम्बर नहेरीकन कुन जेठो र कुन माइलो भधनएको छैन तर 

प्रधतवेदनले कन्टेनमा गएर हेने हो भन्देजख कुन पवहला जजन्मएको क्रमश कुन जजन्मदै आएको भने्न 

कुरा प्रष्ट देजखन्छ त्यसैले म गररममया सिनमा यो गजम्भरता पूवणक बहस गदाण खेरी कन्टेनमा रहेर 

यसका अनसुचुीहरुलाइ समेत राम्रो समेत हेरेर हाधमले १२१ बटा प्रश्नावली बनाएर त्यसलाइ 

अध्यायन गरेका धथयौ। 

भोली सम्म पधन हाधम नाजवार् नहनुे गरर आज हाधमले एउटा जवार्त ददनै पने हनु्छ वक 

हाधम राजिानी तोक्दै गदाण दइु मवहना पधछ रे्रीने जचज होइन होला आज अध्यायन गदै जादा 

हाम्रो वविायकी अधिकार र प्रदेश सरकारको जनु संस्थागत गने हाम्रो जजम्मेवारी र भोली सम्मको 

पसु्तालाइ सहज ढङ्गले हामी कठघरामा उधभन सक्ने वहसाबले हामी ले अध्यायन गनण जरुरी छ 

त्यस वहसावले न ैयो सिन त्यसमा सर्ल रहोस भने्न म शभुकामना ददन चाहान्छु।र जो छलर्लमा 

औपचारीक रुपमा आएको छन म त्यसको लागी हाददणक िन्यवाद ददन चाहान्छु।िन्यावद  

माननीय सभामखुः- अबम माननीय नरोत्तम बैद्यलाइ समय ददन्छु समय ५ धमनेट  
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माननीय नरोत्तम बैद्य (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय सभामखु महोदयको आज्ञाले मलाइ 

लागेको कुरा दइु धतन वटा कुरा तपाइको अगाधड म राख्न चाहान्छु।सबै भन्दा पवहला यो प्रतीवेदनको 

उपर छलर्ल गदाण खेरी यो प्रधतवेदननै हो की होइन यो कस्तो प्रधतवेदन यो काभ्रमेा राखे पधन 

हनु्छ नवुाकोटमा राखे पधन हनु्छ।भक्तपरुमा राखे पधन हनु्छ यहााँ राखेपधन हनु्छ त्यहााँ राखे पधन 

हनु्छ वकटानी छैन वकन राखेको यहााँलाइ संयोजक वकन सदस्य बनाएको अधन वकटानी भन्न 

सक्दैन। 

यहााँ १ नम्वर यहााँ २ नम्बरमा यहााँ ३ नम्बरमा यहााँ ४ नम्बरमा राख्न सक्दैन भने वकन 

संयोजक वकन कधमवट चाहीएको वकन यो कायणदल चावहएको यो प्रधतवेदन के भने यसको आिारमा 

धनर्ाणय गनण सवकने संभावना देजख्दन मैले यसको आिारमा।यहााँले वकटानी भनु्न भएको छैन हामीले 

कायणदल वकन बनाएको भन्दा वकटानी कहााँ राख्दा हनु्छ तपाइले टुङ्गाइददनसु भनेर त्यो कायणदललाइ 

जजम्मेवारी ददएको तर वकटानी चावह नभएको यो हचवुा टाइपको प्रधतवेदन आएको छ यो पााँच सात 

लाख प्रदेशको पैसा हचवुाको भरमा खचण भएको छ हचवुा भरमा खचण भएको छ मलाइ लाग्छ। 

त्यसैले मेरो आग्रह चावह के भन ेयो प्रधतवेदन सरसरधत हेदाण खेरी गहृय कुरा सरसरती हेदाण 

खेरर राजिानी भक्तपरुमा राख्न ुपछण जस्तो लाग्छ।१ नम्बरमा भक्तपरु जस्तो देजखन्छ तर राजिानी 

भक्तपरुमा राख्ने धसलधसलामा संघीय राजिानीको संघै राख्दा खेरी त्यो केन्रले कामै गनण दददैन 

ददजल्लकोकेजरीवाल जस्तो हनु्छ त्यसैले भक्तपरु उपयकु्त छैन वकन भने त्यो संगै राख्दा खेरीत 

संघले संघ सरकारले कामै गनण दददैन जस्तो ददल्लीको केजरीवाल त्यसैले मेरो भनाइ के भने हरेक 

वहसाव बाट पाएक पने काभ्र ेहनु ुपयो। 

यो प्रधतवेदनको वहसाव बाट मकवानपरुत लास्ट जाचमा पास हदुा खेरी १०० नम्बर आउने 

पास हनुेवक ३० नम्वर आउने पास हनुे मलाइ भनु्न मकवानपरुमा कहााँ धनर राख्नन ुहनु्छ भनेर 

धसर्ारीस गरेको छ छैन तर लास्टमा छ मकवानपरु मकवानपरुको धसर्ारीस गनुण पछण भन्छ त्यो 

हामीलाइ माओवादी एमाले ले ह्ववप जारी गछण त्यो माओवादी एमालेको लाधग ह्ववीप जारी होला, 

काङ्ग्ग्रसेको लाधग होइन हामी यो हेटौडाको कुरालाइ जस्वकार गदौनौ नामको सम्वन्िमा बागमती 

पधन स्वीकार गदैनौ यो मेरो व्यक्तीगत कुरा हो यद्यावप मलाइ मेरो पावटणको छलर्ल बाट धनर्णय 
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गनण बााँवक छ हामी एमाले माओवादीले के धनर्ाणय गदौ छ हेदौ छौ हामी तर हेटौडा हेटौडा 

रबागमती नाम हामीलाइ जस्वकायण छैन हेनुणस यो कुरा िेरै पवहला टुङ्गीने कुरा हाम्रो सदस्य हाम्रो 

मखु्यमन्रीज्यकुो अशक्षमता हाम्रो मखु्यमन्रीज्यूको अकण मण्ता ले गदाण दइु वषण लाग्यो अधन आरु्ले 

काम गनण नसके पधछ केन्रमा गहुाछण सजचवालयमा गहुानछण मैलेत सकेन यो नाम तोजक्दनसु भन्छ।  

अनी सजचवालयले ह्ववप जारी गछण अधन हामीले मानु्न पने त्यसैले यो जस्वकायण छैन मेरो 

आग्रह चावह सबैले सावणभैम सांसदले १३ वटा जजल्लालाइ पाएक पने ठााँउ कुनै एउटा छ भने त्यो 

काभ्र ेहनु सक्छ। त्यो काभ्रमेा सहमती हनुको लागी आग्रह गदणछु जय नेपाल  

माननीय सभामखुः- अबम माननीय पकुार महजणनलाइ समय ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय पकुार महरजणन (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय म आज यो स्टेजमा 

उधभदै गदाण संभाव्यता अध्यायन सधमधतलाइ म हृदय देजख नै िन्यवाद ज्ञापन गनण चाहान्छु।वक 

यहााँहरुले तेरो मेवहनताको साथ अध्यायन गरेर प्रधतवेदन तयार पानुण भयो तर आज यो सभामा 

मलाइ लाग्छ यो अध्यायन प्रधतवेदन बारे छलर्ल गनुण जरुरी छैन जस्तो मलाइ लाग्छ वकन 

धनर्ाणय भैसकेको छ। धनर्ाणय ल्याइ सकेको छ र प्रधतवेदन ल्याइ सकेको छ र प्रधतवेदनमा हाधमले 

छलर्ल गने धनर्ाणयको लाधग हो तर हामी आज औपचारीकता पयुाणउदै छौ दइु धतहाइको बहमुतको 

सरकार को दम्म र अमणर्ाण्यताको कारर् आज हाम्रो अधिकार लाइ सजचवालयलाइ ददएर 

सजचवालयले एउटा आदेश जारी भएको छ। 

प्रदेशको राजिानी र नामका सम्वन्िमा र हाम्रो पावटण सभापधत ससुील कोइरालाले सहमती 

र सहकायणको आिारमा जसरी संवविान धनमाणर् गनुण भयो चार वषणमा वन्न नसकेको संवविान आफ्नो 

कायणकालमा धनमाणर् गनुण भयो र त्यो संवविान भन्दा माधथ केवह पधन छैन जस्तो मलाइ लाग्छ र 

संवविानको िारा २८८ को खण्ड (२) ले प्रष्ट व्याख्या गरेको छ, प्रदेशको स्थायी राजिानी दइु 

धतहाइ मतले धनिाणरर् गने छ पारीत गने छ भनेर।तर आज हामी सपथ खाएको दइु वषण पगु्न 

लागेको छ र यो दइु वषणमा पधन राजिानी र नाम तोक्न नसक्दा खेरी सजचवालयलाइ जजम्मा ददएर 

सजचवालयले तोकेको छ र आज यो जसरी सजचवालयले हाम्रो अधिकार माधथ जनु वकधसमको 
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खोलबाड गरेर नाम तोकेर राजिानी तोवकएको छ त्यस प्रधत हाम्रो घोर ववरोि छ र जशषणस्त 

नेताहरुले जसरी आफ्नो दम्म र दम्मका आिारमा जसरी नाम हाधमलाइ यो तोक्न ुभनेर ददयो। 

मलाइ लाग्छ आज हामीले िेरै पररवतणन गयौ तर व्यवस्था पररवतणन गयौ सोचमा पररवतणन गनण 

सकेन।ै 

सोच पञ्चायत कालीन जस्तै सोच छ र आज तानाशाह बन्ने सोच छ जस्तो मलाइ 

लाग्छ।त्यसकारर् पधन आज जनयदु्धताकामा तत्कालीन जनयदु्ध ताकामा पवहचानको नारा ददएर 

जसरी जनताहरु र कायणकताणहरुलाइ ज्यानको आहतुी ददन आन्दोलनमा होमीय र आज त्यो 

पवहचानलाइ पधन िोधत लगाएर बागमती प्रदेश भने्न नाम ददइएको छ त्यसमा सहमती गनेवक नगने 

हाधमले त्यती धतर हाम्रो ध्यान ददन जरुरी छ।आज केन्रले लादयो भने हामी त्यता धतर लाग्ने वक 

नलाग्ने र हाम्रो अधिकार हामीलाइ मार बखु्याचा गराउने प्रयास गररएको छ। यो सरकार पूर्ण 

रुपमा धनङणकुशताधतर गैसकेको अवस्था छ आज केन्रमा सचुना प्रववधि र नेपाल ववशेष सेवा काननु 

ल्याएर हरेक जचजलाइ धनयणरर् गनण खोज्दै छ त्यस प्रती पधन म आपत्ती जनाउन चाहान्छु र 

सजचवालयले जनु वकधसमको धनर्ाणय गरेर बजारमा यर तर हल्ला रै्लेने गरर हाम्रो अधिकारलाइ 

कुजन्ठत पारेको छ त्यस प्रती घोर ववरोि गदै त्यो प्रस्तावलाइ त्यो जनु वकधसमको धनर्ाणय लाद्न 

खोजजदै छ त्यसलाइ र्ीताण धलन सम्वन्िीत पक्षलाइ आग्रह गदै ववदा हनु चाहान्छु।िन्यावाद जय 

नेपाल  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय वहरानाथ खधतवाडालाइ समय ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय वहरानाथ खधतवाडा (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु महोदय, 

वढलै भए पधन प्रदेश सरकारले स्थायी राजिानी र प्रदेश को स्थायी नामारर्को लाधग जो प्रस्ताव 

हाम्रो गररमामय सदनमा ल्याएको छ। यसलाइ म सरकारको सम्मान गनण चाहान्छु र समथणन गनण 

चाहान्छु।र स्थायी राजिानीको सन्दभणमा गदठत आयोग यो कायणदलले आफ्नो गहन अध्यायन गरेर 

जजम्मेवारी पूवणक पााँच वटा जजल्लालाइ स्थायी राजिानीको रुपमा जो प्रधतवेदन पेश गरेको छ 
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उहााँहरुको वटमलाइ पधन म उहााँहरु प्रधत आभार प्रकट गदै उहााँहरुको लगनजशलताको पधन दरुुस्था 

गनण चाहान्छु। 

र अब यहााँ कुरा आइ रहेको छ स्थायी राजिानीको सन्दभणमा के होत भने्न सन्दभणमा 

पवुणबक्ता साथीहरुले पधन कुरा राख्न ुभएको छ। र पााँच वटा जजल्ला स्थायी राजिानीको उपयकु्त 

ठााँउ हो ववकल्पहो भने्न कुरा आएको छ त्यस मध्य नवुाकोट, काभ्र,े भक्तपरु, जचतवन र हेटौडा।मलाइ 

लाग्छ यो पााँचै वटा ठााँउहरु आ आफ्नो वहसावले महत्वपूर्ण र गररवमय प्रदेशको राजिानी िान्न 

सक्ने भएको जजल्लहरु हो।जस्तो मलाइ लाग्छ र त्यो पधन एउटा र्स्ट हनु ेहो त्यस मध्यको 

र्स्ट एउटै हनु्छ त्यो गजर्धतय वहसावले हनु्छ बा त्यो प्रववधिक वहसाबले हनु्छ त्यो राजधनधतक 

वहसाबले हनु्छ त्यो शासन प्रशासनको वहसाबले हनु्छ तर एउटा हनु्छ। तर मलाइ के लाग्छ भन े

नवुाकोट नेपाल एवककरर्को एउटा ववरताको थलो हो नवुाकोट स्वायममा ववस १८०० मा 

पजृ्वनारायर् शाहले एउटा राजिानी बनाएर नवुाकोट जजधतसके पधछ बनाएर त्यहााँ बाट टेक्दै 

काठमाण्डौ उपत्यका जजतेको म स्मरर् गनण चाहान्छु। 

त्यती वेला पधन अिण राजिानीको रुपमा रहेको धथयो नवुाकोट र हाम्रो प्रधतवेदनले पधन 
भनेको वहसाबले नवुाकोट मलाइ लाग्छ असाध्यै उपयकु्त मध्यको उपयूक्त जजल्ला नवुाकोट 

हो।त्यसमा हाम्रौ जजल्लाको माननीय बदर मैनाली जी प्रस्तावक रहेर त्यो नवुाकोट राजिानी 

हनु्नसक्छ भनेर संभाव्यता प्रस्ताव पेश गने मध्यको एक जना समणथणक म पधन हो त्यसमा माननीय 

आशा माया माननीय शान्ती धथङ तमाङ त्यहााँ रहन ुभएको छ यसरी हामीले नवुाकोटको सन्दभणमा 

भैरहदा खेरी नवुाकोट पधन उपयूक्त छ माननीय ज्यहुरुलाइ सोच्नको धनधमत्त उपयकु्त छ भने्न 

कुरामा दधलल पेश गनण चाहान्छु।त्यस मध्य पवहलो कुरा केहो भने भ्याली भन्दा बावहर रहेको र 

रसवुा िाददङ नवुाकोट आरु् भैहाल्यौ जचतवनलाइ पधन यो नजजक पने अधन त्यस पधछ धसन्िपुाल्चोक 

संग जोधडएको यो मध्य पहाधड लोक मागणले मेलम्ची संग जोडेको छ।  

र काभ्रलेाइ पधन टाढा नपने सो वह बाटो भएर जादा र त्यस पछधड भ्यालीको तीन जजल्लात 

नवुाकोट संग जोधडएको छ यसलाइ कुन कुन ले जोड्छ भने एउटा पूवणदेजख आउने लाइ रामेछाप 

देजख मेलम्ची सम्म जाने मध्यपहाधड लोक मागणले नवुाकोट धनजजक बनाएको छ िाददङको त धतन 
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धतर बाट नवुाकोट जोधडएको छ। मध्यपहाडी बाट पधन जोधडएको छ। त्यस पछाधड गजल्छ बाट 

पधन जोधडएको छ र अरु साहेक मागणहरु बाट पधन यो जोधडएको छ।  

त्यस वहसाबले यो नौ बटा जजल्लाको एउटा आठो च्याप्ने एररया मा अथवा आरै्लाइ 

एकदकमै सगुम हनुे वहसाबमा नजजक हनुे ठाउाँ हो जस्तो मलाइ लाग्छ जता बाट नाप्दा खेरी 

धसन्िलुी, रामेछाप, दोलखा लाइ अपाएक पने नै देजखन्छ तर यो हेटौडा समेतलाइ पधन नवुाकोट 

जानको लागी िेरै टाढा छैन एउटा कारर् त्यो हो भने अको कुरा ठोरी केरुङ यो अन्तराविय 

मागणको मध्य भागमा पछण र सबै राजिानी हरु वकन हामी दजक्षर् धतरको देशको वकन नजजक 

नजजक धसमानामा जोड्ने हामीले कुनै राजिानी हरु त उत्तर धतरको मध्य भागलाइ नजजक हनु े

वकन न जोड्ने त्यस वहसावले पधन यो ठोरी केरुङको मध्यभागमा पने भएको ले महत्वपूर्ण छ।अको 

कुरा नेपाल ववद्यतु प्राधिकरर्, धरशलुी र देवीघाटको पैतीसय रोपनी खाली जग्गाहरु सरकारको 

लागी जवहले पधन प्रयोग गनण सवकने जग्गा छ।  

त्यती मार होइन सस्तो मलु्यमा पाइने जग्गाहरु जग्गा र्ाटहरु वपपल टार छ बट्टार, छ, 

आाँकुटार छ ववमलटााँर छ माहादेव र्ााँटहरु छ भन ेवढकुरे र्ााँट सेरा र्ााँट थाजन्चङर्ााँट चौडाह 
जस्ता ठुला र्ााँटहरु पधन रहेका छन धरशलुी नदद तादी, धलख,ु र्लाख,ु सलाख ुनददहरु बाट पानीको 

प्रयाप्त व्यवस्था छ काठमाण्डौ बाट जानको धनधमत्त गजल्छ धरशलुी अधन बालाज ुधरशलुी टोखा छहरे 

मध्य पहाधडले असाध्यै सगुम पाने सवकने। भोलीको ठााँउमा। र अवहले जचधनयााँ रािपती ज्यलेु 

नजजक जचन र नेपालको सम्वन्ि अझ नजजक धमलाउनको धनधमजत्त टोखा छहरे सरुुङ मागण लेत 

झन काठमाण्डौ र नवुाकोटको दरुी ४५ धमनेटको दरुुमा नजजक ल्याइददनसक्ने संभावना धछटै 

भएको हनुाले नवाकोट राजिानीको धनधमत्त अबल्ल ठाउाँ मध्यको अब्वल ठाउाँ हो भने्न मलाइ 

लाग्छ त्यसकारर्ले माननीय सासंद ज्यहुरुले यसको बारेमा सोच ददन ुहोला। 

नामको सन्दभणमा पवहचानको कुरा हामीले िेरै उठायौ पवहचान वास्तवमा जनताले खोजेको 

हो जनताले खोजेको पवहचान नेवाताम्सालीङ एउटा हो। त्यो भन्दा अरु छ भने अरु पवहचानको 

बारेमा पधन छलर्ल हनु सक्ला तर एउटा नदद, कुनै तलाउ, कुनै एउटा मठमजन्दर आिारले 

जनताले त्यसमा पवहचान खोजजएको होइन त्यस कारर् पवहचानको वहसावमा जनतालाइ एउटा 
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आस्वास्त पनणको धनधमत्त हामी सोच्न ुपछण जस्तो मालइ लाग्छ त्यस ववषयमा म माननीय ज्यहुारुलाइ 

यी बारेमा गजम्भरतापूवणक सोच्नको धनधमत्त आग्रह गदै आफ्ना भनाइ यवह अन्त्य गछुण हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय गीता वाग्लेलाई समय अनमुती ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय गीता वाग्ले, माननीय गीता वाग्ले 

अब म माननीय प्रधतमा शे्रष्ठ समय अनमुती ददन्छु समय ५ धमनेट 

माननीय प्रधतमा शे्रष्ठ (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु ज्य ुहामी आज 

माननीय ददपक धनरौलाले पेश गनुण भएको प्रदेश राजिानी संभाव्यता अध्यायन ववषेश सधमधतको 

प्रधतवेदन माथी छलर्ल गरररहेका छौ र यो प्रधतवेदन माधथ मेरो कुराहरु केवह राख्न चाहान्छु। 

मखु्यमन्री गरर हाधमले नेपालको पवहलो संवविान सभा राज्यको पनुणर संरचना राज्य शक्तीको 

बाडर्ााँडले सधमधत ले राज्यको पूनणसंरचनाले उच्च स्तररय राविय सझुाव आयोग ले सवण सम्मतीले 

प्रदेश धनिाणरर् लागी पवहचानको लाई प्रथाधमकता र सामथणलाइ साहयक आिार धनिाणरर् गरेको 

धथयो।र दोस्रो संवविान सभाले त्यसलाइ सदर गरेको धथयो त्यसैले माननीय ज्यहुरुले लामो समय 

पधछधड हाम्रो प्रदेश सभाको गठन भैसके पधछ लगभग आज दइु वषण पछाधड हामी राजिानी काहााँ 

बनाउने भने्न ववषयमा स्थायी राजिानी तोक्ने ववषयमा हामी छलर्ल मा ववषय प्रवेश गरेको छ। 

र प्रधतवेदन राजिानी संभाव्यता अध्यायन सधमधतले अध्यायन गरेर प्रधतवेदन बझुााँएको पधन लामो 

समय पछाधड हामी यो छलर्लजवुट राखेका छौ।  

र यो छलर्लमा जटु्नको लागी यो ववषयबस्त ुप्रदेश सभामा ववषय वस्त ुल्याएर यहााँ प्रदेश 
सभामा हामीलाइ छलर्ल गनण जनु सहभागी हनुे मौका ददन ुभएको छ लामौ समय पधछ भए पनी 

हामी राजिानी ववषयमा र नामाकरर्को ववषयमा हामी छलर्ल गैरहेका छौ यसको लाधग म िेरै 

िेरै िन्यावाद ददन चाहान्छु।र हामीले मखु्य गरर पवहचानका पाच आिारहरु र साम्यणका चार 

आिारहरुलाइ सवविानले आिार मानेर आइरहेको छ र साम्यणको आिार भनेको एक नम्बर मा 

आधथणक सम्बन्ि र साम्यणको आिार र दोस्रोमा पूवणिार र ववकासको अवस्था, तेस्रोमा प्रकृतीक 

सघनता र स्रोतहरु को संभावना र चारमा प्रशासनीक सघुमता यी कुराहरुलाइ हामीले आिार 
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मानेर हाम्रो प्रदेश राजिानी स्थायी राजिानी कहााँ हनुे भने्न ववषयमा यो प्रदेश सभाले गजम्भर 

छलर्ल गरोस। 

जनतालाइ पाएक पने ठाउाँ र प्रशासनीक प्रदेश सरकारका सम्पूर्ण सेवाहरुलाई प्रशासनीक 

सेवाहरु जनताले पहचुमा सरल रुपले पहचुमा पगु्नको धनम्ती म यो त्यवह धडधसजन सम्मानीत सभाले 

गने छ भने्न कुरा ववषय राख्दै म यो प्रधतवेदन माधथको छलर्ल जनु प्रधतवेदनलाइ आिार मानेर 

१, २, ३ नम्बर गरेर जसरी प्रस्ततु गरेको छ जजल्ला हरु र लगभग मलाइ पधन लाग्ने कुरा केहो 

भने हनुत प्रदेश सभाको दइु धतहाइ मतले हामी प्रदेश स्थायी राजिानी कहााँ हनुे भने्न कुरा धनकट 

भववष्यमनै हामी त्यो टुङगो मा पगु्दै छौ र पगु्ने छ तर पधन प्रधतवेदनमा कम्तीमा यो जजल्ला यो 

भन्दा यो चावह बेटर छ है भने्न कुरा राख्न ुभएको भए अझै सजजलो हनुे धथयो र कम्तीमा पधन पाचाँ 

वटा जजल्लाहरुले माननीय ज्यहुरुले हाम्रो जजल्लामा स्थायी राजिानी राख्दा खेरी राम्रो हनु्छ भने्नर 

प्रस्ताव राख्न ुभएको छ र त्यो आिारलाइ अध्यायन गरेर यो प्रधतवेदन ल्याएको हनुाले कम्तीमा 

पधन प्रथाधमकताको आिारमा यो जजल्ला चावह छ हौ भनेर आएको भए प्रधतवेदनमा आएको भए 

अझ राम्रो हनु््यो भने्न कुरा मेरो भनाइ राख्दै आफ्नो भनाइ यवह टुङ्गाउछु हस्त अधभवादन नमस्कार। 

माननीय सभामखुः- अबम माननीय ववजया शे्रष्ठलाइ अनमुती ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय ववजया शे्रष्ठ (नपेाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय आज िेरै समयको 

अन्तराल पधछ राजिानीको ववषयलाइ बहृत छलर्लमा ल्याइ ददन ुभएको छ यस ववषयमा छलर्ल 

हुाँदा र अवहले नै यो सेसनमा राजिानीको धनर्णय हनुे छ अस्थायी राजिानी पाउने छौ भने्न ववस्वासका 

साथ म स्वागत गनण चाहान्छु। 

पवुणवक्ता माननीय ज्यहुरुले ववधभन्न ववचारहरु राख्न ुभएको छ आ आफ्नो व्यक्तीगत ववचारहरु 

स्वतन्र ववचारहरु पधन राख्न ुभएको छ म त्यसलाइ पधन स्वागत गनण चाहान्छु।मलाइ पनी वहजो 

अजस्त यो कुरा स्थायी राजिानी ववगतको पूवणप्रिानमन्री सम्माननीय शेरबाहादरु ज्यूले ववषेश 

अध्यायनका साथ अध्यायन गरेर ववश्लषेर् गरेर अस्थायी राजिानी धनर्णय गनुण भएको धथयो यो 

कुरालाइ अस्थायी बनाउने वक स्थायी बनाउने नेकपाको दइुधतहाइको सरकारले अवहले दइु वषण 
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पछी आएर धनदेशनालय बाट एउटा धनदेश ददयो भनेर धमधडया बाट सनु्दा दखु लाग्यो र हाम्रो 

पावटणले र हाम्रो पावटणको नेताज्यू ले यसको यहााँ खेद प्रकट गररसक्न ुभएको छ मलाइ पधन यसमा 

खेदप्रकट गनण मन लागेको छ।  

वकन भने संवविानले ददएको प्रिान गरेको प्रदेश सभालाइ एउटा स्वायत्त सरकार स्वायत्त 

प्रदेश भनेर जो संवविानले व्यवस्था गरेको धथयो त्यको घााँवट धनमोदठयको छु मैले बझेुको छु।यो 

प्रदेश को स्थायी राजिानी गनणलाइ हामी ११० जना मध्येमा बहृ्त छलर्ल गरेर पक्ष र ववपक्ष 

एउटै भएर सहमती बाट हामी गनण सक््यौ त्यो कुरालाइ अधलकधत नराम्रो म्यासेज गएको होवक 

भने्न मलाइ लागेको छ। र पधन यस ववषयमा छलर्ल गरेको ले यसलाइ अझै राम्रो हनु्छ भने्न 

पधन मालइ लागेको छ। 

मलाइ वहजो अस्ती पधन मनमा दोिार दोिार के गने हो ला जस्तो लागी रहेको धथयो तर 

अवहले आएर आरै्ले आरै्लाइ ववष्लेषर् गदाण मैले हेटौडा नै राजिानी हनु ुपछण भनेर मैलेआफ्ना 

मनलाई ठम्माए जबवक मलाइ अधलकधत गाहो लाग््यो लाधलतपरु बाट आउदा काठामाडौ बाट 

आउने साथी हरु थपु्रै हनुनु््यो हाम्रो एउटौ काभ्र ेअथवा भक्तपरु हनु पछण भन््न हाम्रो एउटा माग 

धथयो तर यसो ववचार गदाण हेटौडा हनु ुपछण जस्तो मालइ लाग्यो। कारर् के भने उपप्रिानमन्री 

ज्यूको वटमले यहााँ एकदम बहृत अध्यायन गरेको धथयो र हावापानीको वहसाबले संस्कृतीक वहसाबले 

पूव यसको हेटौडाको इधतहासको कारर्ले पधन हेटौडालाइ माननीयता ददइएको धथयो यहााँ बाट 

प्रमखु आधथणक नाका ववरगन्ज जम्मा ५०/५५ वकलो धमटर टाढा छ त्यसले पधन हाधमलाइ यसले 

सघाउने छ।  

व्यापारीक दृवष्टले पधन यहााँ इन्र्ास्टक्चरहरु बवढराखेका छ वातावारर् हावा पानीको 

वहसावले राम्रो छ र हामीले टाढा लाग्छ पोहोरपरार सम्म हामी मखु्यमन्री ज्यूलाइ बाटो राम्रो 

बनाउन ुभनेर हामी गनगन पधन हामी ग्यौ अवहले बाटो आउदा ददन हरुमा एउटा कुलेखानी 

हेटौडाको सरुुङमागण को धडवपआर सरुु भैसकेको छ भने्न कुरा मन्रालय बाट थाहा पाएको हनुाले 

डेडघण्टा मा हामी पगु्छौ र हाधम काठमाण्डौ बासी लधलतपरु वासी हरुलाइ पधन सजझलो हनु्छ 

होला जस्तो मलाइ लाग्छ जस्तो एउटा ववस्वास धलएको छु।अको कुरा के भने राजिानी अधनर्ाणयको 
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बन्िकको अधनर्णयमा रहेको हनुलाले दइु वषण हाम्रो अलमल हाम्रो अस्थायी मनजस्थधत भएको धथयो 

यदद सारेछौ भने पधन अझ दइु धतन वषणत त्यसैमा जान्छ। 

हामीले यो ववकास गनुण पने समय मा संमवृद्ध धतर लाम्कन पने हामीले राजिानीलाइ मारै 

धलएर गनेकी यसलाइ यथाजस्थधतमा राखेर अझ राम्रो पारेर लाने हो त्यो पधन एउटा मनन गने कुरा 

छ। र अको कुरा ववगतको १९ वटा जजल्लाको राजिानी मकवानपरु हो भने्न कुरा हामीले थाहा 

पाएका छौ, पवहला पधन मकवानपरुले यरो जजल्लाहरुलाइ धलड गरेको जजल्लाहनुाले अब पधन यो 

राजिानी उपयूक्त हनु्छ होला भने्न ववश्वास धलएको छु। 

हो यवहले पधन हामीलाइ प्रदेश सरकार कहााँ छ, हामी सभासदहरुलाइ पधन अलमल परेको 

छ, आम जनताहरुलाइ त यसको सरकार कहााँ छ, यसको अवर्स कहााँ छ .भन्ने साजचकै गारो 

भएको छ यसको व्यवस्थापन यो सरकारले धछटो भन्दा धछटो गरोस जनताहरु अन्यालमा छन 

कहााँ जान,े के गने, कसो गने भने्न यो प्रचार प्रसार अझ राम्रो होस एउटा कुरा मलाइ खड्की रहेको 

के छ भने यहााँ सानो भए पनी एरपोटण छैन ठााँउ छ भने एरपोटणको व्यवस्था पधन हन ु पछण 

त्यसकारर् अझै पधन राजिानीको लाधग छलर्ल होस, वहृत छलर्ल होस मेलै यहााँ बोले यहााँ 

सवहछापत लागेको छैननी अझ छलर्ल भए अझ राम्रो हनु््यो होला भने्न यहााँहरुलाइ रे्री पधन 

शभुाकामना दददैइ ववदा हनु्छु जय नेपाल  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय बसनु्िरा हमुागाईलाइ समय ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय बसनु्िरा हमुागाई (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु महोदय, 

आज हामी एउटा महत्वपूर्ण छलर्ल मा सहभागी भैरहेका छौ। प्रदेश को स्थायी राजिानी तोक्नको 

लागी बनाइएको समयको प्रधतवेदन उपर छलर्ल गरररहेका छौ हामीले कररव २२ मवहना अगाधड 

काभ्र ेजजल्लाका चार जाना संसदहरुले प्रदेशको स्थायी राजिानी तोक्कौँ यो अलमलमा नवसौ भनेर 

हामीले धनवेदन हाल्यौ त्यस पधछ क्रमश चार वटा जजल्ला भक्तपरु, मकवानपरु, नवुाकोट र जचतवन 

सवहत पााँच वाटा जजल्लालाइ धनवेदन ददनभुयो राजिानी कहााँ बनाउन उपयूक्त छ भने्न अध्यायन 

प्रधतवेदन ददनको धनम्ती माननीय ददपक धनरौलाको अध्यक्षातामा एउटा सधमधत वन्यो।  



60  
 

सधमधतले प्रधतवेदन ददयौ त्यो प्रधतवेदन हाधमले पास गयौ र त्यो प्रधतवेदनले के भन्छ र त्यो 

प्रधतवेदनले प्रदेशको राजिानी सबै भन्दा उपयूक्त स्थान प्रधतवेदन हरौ त्यसलाइ अध्यायन गरौ 

त्यसको आिारमा प्रदेशको राजिानी तोक्यौ तर सबै भन्दा उपयूक्त काभ्र े प्रदेश को राजिानी 

उपयूक्त छ। 

यसले काभ्र े संग आठ वटा जजल्लाहरु हाम्रो प्रदेश मध्या १३ वटा जजल्ला छ ८ वटा 

जजल्लाहरु काभ्र े जजल्लाको धसमाना संग जोधडएको छ प्रकृतीक वहसाबले सौन्दयण सबै वहसावले 

उपयकु्त छ। त्यधत मारै होइन काठमाण्डौ उपत्यका बाट ३२ वकलो धमटर टाढा छ वनेपा २६ 

वकलो धमटर छ जहााँ हामीले केन्र तोक्छ भनौ त्यहााँ दइु वकलो धमटर बवढ छ र ३२वकलो धमटर 

भनेको पनौती सम्मको हामीले धलयौ भने ३२ वकलो धमटर धभर सबै ठााँउमा हामी पगु्न सक्छौ 

काठमाण्डौ बाट। यसकारर् पधन सबै भन्दा उपयूक्त काभ्रनेै हो भने्न कुरामा सबै माननीय हरु 

कजन्भन्स हनुनु्छ दइु धतहाइ भन्दा बवढ कजन्भन्स हनुनु्छ।हामीलाइ ववश्वास छ प्रदेशको स्थायी 

राजिानी काभ्र े बनाउने अधभयानमा सबै माननीय ज्यूहरुको साथ सहयोगको धनजम्त काभ्र े बाट 

जनप्रधतधनिी भएको नाताले म यहााँहरुलाइ अवपल आग्रह पधन गनण चाहान्छु। 

अको जचज, प्रदेशको राजिानी स्थायी तोक्नको धनम्ती काभ्र े जजल्ला आफ्नो जजल्ला, भनेर 

हामीले राजिानी तोक्न ुभनेको होइन हामीलाइ भन्दा धसन्िपुाल्चोकलाइ एक चोवट हेरौँ, रामेछापालाइ 

एक पटका हेरौँ, दोलखालाइ हेरौँ धसन्िलुीलाइ मकवानपरु र काभ्र ेदबैु ५०/५०हो त्यस पधछ 

रसवुालाइ हेरौ नवुाकोटलाइ हेरौँ आरै्मा एक खालको संवदृ्ध तर्ण  उन्मखु दइु वटा जजल्लाहरु 

यता छन। वहााँहरुलाइ पधन राम्रौ हनु्छ जस्तो लाग्छ जे जे भए पधन संजघय राजिानी संग टाढा 

रहन सक्दैनौ, सजघाँय राजिानीका मन्रालयहरु संग काम धलनको धनम्ती हामीलाइ सजजलो छ।  

जचतवन र मकवानपरुका माननीय ज्यूहरु प्रदेश सभाको बैठकमा काभ्रमेा तपाइहरु जान ु

भयो भने बैठक स्थधगत भए पधछ तपाइहरु काठमाण्डौ आए पधछ मन्रालयमा आएर काम गनण 

सक्न ुहनुे छ िेरै वहसावले उपयूक्त छ।आज तपाइले खचणको वहसाबले हेनुण हनु्छ मन्री ज्यूहरु 

राधत राधत धमवटङ सदक्कए पधछ जान ुपछण र यो काभ्रमेा भयो भने तपाइहरुले दखु व्याहोनुण पदैन 

कमणचारी नआएर बेहाल छ आए पधन वस्न नमानेर यहााँ समस्या छ। यदद काभ्र ेहनुे हो भने उसको 
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काठमाण्डौमा डेरा हनु्छ ८ बजे पधन ९ बजे पधन उ आएर वस्न सक्छ यसो हदुा खचणको वहसावले 

आधथणक वहसाबले संमदृ्ध प्रदेश बनाउनको धनम्ती काभ्र ेउपयूक्त छ।यस बारे हामीले गजम्भर रुपमा 

छलर्ल गरौ। त्यो प्रधतवेदनले पधन काभ्रलेाइ सबै नम्बर जोडौँ त्यो एक नम्बर हनु्छ जस्तो लाग्छ 

संवविानको मामणर भावनालाइ पधन हामीले एक चोवट ववचार गरौँ संवविान को िारा २८८ को (२) 

ले ददइएको अधिकारको प्रयोग गयौ।दइु धतहाइ जहााँ पगु्छ त्याहााँ राख्खौँ।  

जनता द्धारा धनवाणजचत जनप्रधतधनधिहरुको अधभमत राख्न े थलो हो यो संसद, यो आरै्मा 

सवणभैम सम्पन्न छ। राजधनधतका दलहरुको सल्हासझुाव स्वभाववकरुपमा हामीले धलन ुपछण। हामी 

पधन दल प्रधतधनधि हौ, त्यवह दलले हामीलाय वटकट ददएर चनुावमा पठाएको हो र हामीलाइ चनुावमा 

पठायो तर हामीलाइ चनुावमा पठााँउदा त्याहााँको जनताको संवदृ्धका धनम्ती काम गर आफ्नो 

संस्थालाइ अवहत हनुे काम नगर भने्न वहसवले हामीलाइ पठाएको छ। त्यसो भएको हनुाले वयन ै

कुराहरु तपाइहरुलाइ आग्रह गरे अनरुोि गरे र म अन्त्यमा कवहले कावहाँ मत भनेको प्राववधिक 

कुरा हो, कवहले कावहाँ हारेर पधन जजधतन्छ स्थाइ राजिानी एक पटक तोक्न ेहो सिै भरर हाम्रा 

भावव पसु्ताहरु सन्ततीहरुले गाली गने ठाउाँमा सवह नगरौ र हामीले सबै ले दठक ठाक तोकेछ 

भने्न वातावरर् सजृना गरौँ यवह अवपल र आग्रह गदै अन्त्यमा नारायर्ा गोपालले भनेको धगत एक 

पटक स्मरर् गदणछु। मटुु माधथ ढुङ्गगा राजख हास्न ुपायो छु। 

माननीय सभामखुः- अब म माननीय धगता वाग्लेलाइ अनमुधत ददन्छु समय ५ धमनेट 

माननीय धगता वाग्ले (नपेाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय हामीले राजिानीको ववषयमा 

छलर्ल गदै गदाण म लाइ त वास्तवमा हामी माननीयहरुलाई यधत िेरै, हनुत यो छलर्ल गरेरै 

जादा बेशी हनु्छ। सवैले कस्ता वोल्दा रैछन ह, कस्ता कस्ता माननीयहरु आएका रैछन हाँ, थाहा 

पधन हनु्छ भने्न पधन हो। 

तर मलाइ लाग्छ घ्यू पधन नमोथीकनत आउदैन घ्यू, दवह मो्नै पछण, यो िेरै अध्याय गरेर 

आदरर्ीय शेरबाहादरु दाइले िेरै नेताहरु धसत सरसल्लाह गरेर डडेलिरुाको मान्छेले मकवानपरुमा 

वहजो मकुुन्दसेनले पधन यो राज्य बनाएको हो।यो राज्यले कहााँ, कहााँ अकुपाइ ग्यो त भन्दा 
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धसन्िलुी, रामेछाप, मकवानपरु नवुाकोट यी साराचावह अकुपाइ गयो त।अको कुरा हामी नेताहरु 

हामी देश र जनताको लागी होइन रहेछ म यसो यहााँ सनु्दा मेरो घरको धडलमै राजिानी लग्नपाए 

कधत उत्तम हनु््यो भने्न कुरा िेरैको सनुे। मलाइ त त्यो जचतवन साभाववत भनेर ल्याए र हरेक 

र्ावटलो भने पधन जे भने पधन जचतवन चावहएको छैन। 

नेताहरुले जनु वकधसमको एउटा तपाइ हामीलाइ हामी छुट्यौ एक हाम्रो प्रभतु्वले हाम्रो 

ववद्धवत्ताले हाम्रो उसले हामी माननीय यहााँ केवह पधन आएका छैनौँ पावटणले ददएको वटकटले हामी 

आएका हौँयहात य होर एक्लै एक्लै माननीय प्रभतु्व जमाएर बोलेको मैले देखेको छू, होला बोल्न 

पाइन्छ तर अनशुान भने्न जचज घर देजखन सदन सम्मन सडक स्कुल सम्म सबै ठाउमा अनशुासन 

भने्न ववषय महत्वपूर्ण ववषय हो। हामीलाइ मजन्र ददए खसु त्यो नेता दठक मन्री नददए त्यो नेता 

वेदठक।हामीलाइ सतणपरे त्यो नेता दठक हामीलाइ असतण परे त्यो नेता बेदठक। आज यो मकवानपरु 

जजल्लामा वकन राजखयोत भन्दा प्रदेशको हालत काठमाण्डौ शहर हरणहरण गडेुर रु्त्त रु्त्त नेताहरुलाइ 

भेट्ने आफ्नो महत्वकाक्षा पूरा गने भनेर हामी नेता भएका हौँ, मेरो पधन घर िापासीमा छ, म पधन 

त्यवह वसेको हो यो मकवानपरु जजल्लामा हजस्पटलको हालत, त्यस्तो छ क्षेरीय हजस्पटलको हालत, 

यो मकवानपरु जजल्लामा पतृनाधिश छ। 

यो मकवानपरुमा जजल्लामा आज सर धतर बाट बाटोको सोच ल्याएको छ र यो प्रदेश 

राजिानी बन्यो भने यो िेरै राम्रो हनु्छ र यसलाइ बनाउन ुपछण भनेर नेताहरु बामपन्थीका नेता 

काङ्गगेसका नेता िेरै छलर्ल गरेर नामाकरर् सातै प्रदेशको नामाकरर् भएको हो। भने आज 

हामीले काभ्र ेलैजाउ, जचतवन लैजाउ, नवुाकोट लैजाउ यो मखुको धततो मारै हो यो हनुेवाला केवह 

छैन। धततो र्ाल्न जत्ती पधन पाइन्छ। यो प्रदेशमा आज के कुराको कधम छ हामीलाइ बस्न लाइ 

हामीले आज त्यरो रुग्र् भएर गएको छ हामीले चावह उद्योगिन्दा हामी बनाउछौ खौँ त त्यो 

उद्योग वववहन भएर गएको छ त्यसको चासो हाधमलाइ छैन।  

हाम्रो दावयत्व होइन त्यो, हाम्रो दावयत्वको होत। हामीलाइ तलव भत्ता अधल भाए हनु््यो 

खल्तीमा राख्न पाए हनु््यो यहााँ बाट खान िेरै पाए हनु््यो त्यो होत त्यसले गदाण हेनुणहोस साथीहरु 

माननीय ज्यू म ववनम्र अनरुोि गदणछु यो दइु धतहावह मत बोली हामीले यो मत पधन खेर गयौ भन े
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अस्थायी राजिानी भनेर पधन मकवानपरुमै हनु्छ।स्थायी भयो भने हाधमले सबैको कुजचण टोबल पधन 

पाउछौ यधत भन्दै मेरो भनाइ यवह टुङ्गाउछु यस्त िन्यावाद। 

माननीय सभामखुः- अब म मानननीय कृष्र् लाल भडेँल लाइ अनमुती ददन्छु समय ५ 

धमनेट  

कृष्र्लाल भडेल (नेपाली कागं्रसे):- मानधनय सभामखु महोदय म सबै भन्दा पवहले यहााँ 

उपजस्थत माननीय सदस्य ज्यहुरु सबैलाइ िन्यवाद ददन चाहान्छु।वकन भन ेयहााँहरु म आउदै गदाण 

सबै माननीय सदस्य ज्यूहरुले र सर्ल कायणकालको शभुकामना ददन ुभएको धथयो त्यसकारर्ले 

पधन यो शभु अवसरलाइ छोपेर सबै माननीय हरुलाई हृदय देजख िन्यावाद ददन चाहे। अवहले हामी 

र दोस्रो कुरा माननीय सदस्य ज्यहुरुलाइ यो पधन भाग्यमाधन ठाने। 

जव जव म यो ढोका बाट प्रवेश गरे हाम्रो देशको राजिानी नामकारर् संगसंगै धछयो 

यसकारर्ले पधन कृष्र् भनेको खाचोँ रैछ भने्न कुरा आज महससु भए जस्तो लाग्यो यस बारेमा 

पधन म भाग्यमाधन ठाने सभामखु महोदय यो राजिानीको र सम्वन्िमा म सबै कुरा भक्तपरुको 

बारेमा कुरा राख्दै गदाण माननीय शजशजङ थापाले भधन सक्न ुभएको छ रे्रर त्यवह कुरालाइ दोह्राइ 

राख्दा खेरी समय लाइ मारै ववाणद गने जस्तो लाग्छ।सबै कुरा यहााँहरुको ववचार गरे मेरो ववचारमा 

मैले यो प्रदेशमा प्रधतधनधित्व गदाण मैले चनुावमा सभासदको पद लड्दै गदाण राजिानी भक्तपरुमा 

राख्छु भने्न मेरो ज्वालन्त आवाज उठाउछु भने्न प्रधतवद्धता उहााँले सनुु्न भएछ पवहले नै प्रस्ताव राख्न ु

भएको मा यहााँलाइ पधन िन्यवाद ददन चाहे। सभामखु महोदय, हामीले मेरौ घर छेउमा मेरै नजजक 

मेरौ वरपर राख्न ुपछण भन्न खोजेको होइन, हामी जनताको प्रधतधनिी हो हामी सबै जनताको हामीमा 

१३ वटा जजल्ला छ हामीमा त्यसलाइ भौगोधलक दृवष्टकोर्ले कुन ठााँउमा उपयकु्त हनु्छ त त्यसालइ 

हामीले मनन गने वक नगने।  

र आज हाम्रो सभामखु आफ्नो प्रदेशको सभासदको मलाइ कहााँ कहााँ पधरकामा हेदाण प्रदेश 

सभा सदस्यले मैधलक अधिकार हनन भए जस्तो लागी रहेको छ। यो हाम्रो ववषय हो सभामखु 

महोदय हामी ले जनता समक्ष जनताको न्याय, जनताको उद्धार गछुण भनेर हामीले यहााँ प्रधतधनधित्व 
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गनण आएको हो, कसैको नेता र नेताले गरेको धनर्णयमा होइन। वहजो सम्म हामीलाइ थाहा धथयो 

यवहाँ प्रदेश सभाको बैठकले सहमती र सहकायणको आिारमा प्रदेशको राजिानी टुङ्गाउन सवकन्छ 

जब सजचवालयको धनर्णय हनु्छ पर परीका आउछ सारै दखु लाग्दो कुरा हनु्छ। त्यस प्रधत मेरो 

घोर भचणना गनण चाहान्छु।यो हामी प्रदेश सभा सदस्यहरुले चयन गनण सक्ने प्रदेश राजिानी र 

राजिानीको नामाकरर् यो हवीप जारी हनु ुदभुाणग्य परु्ण हो भने्न मलाइ लाग्दछ।  

र मलाइ थाहा छ तल्कालीन, यो प्रदेश स्थायी प्रदेशको राजिानी तत्कालीन प्रिानमन्री 

वतणमान माननीय सभापती आदर्ीय शेरबाहादरु दैडवाजी ले यहााँ अस्थायी राजिानी तोवकएको हामी 

सबैलाइ थाहा छ।यो संग संगै सातै्त वटा प्रदेश प्रमखु हरु तोकेको कुरा पधन हाधमलाइ थाहा छ 

मलाइ थाहा छ हाम्रा वतणमान प्रिानमन्री ज्यूले कवहाँ कतै भनकेो कुरा म यहााँ स्मरर् गनण 

चाहे।तत्कालीन शेरबाहादरुले धलएको धनर्णय कुनै हालतमा रे्छुण भनु्न भएको छ हो उहााँले सातै 

वटा प्रदेशको प्रदेश प्रमखु पधन रे्नुण भयो। ताकत छ भने हेटौडाको अस्थायी राजिानी पधन रे्रेर 

देखाउनहुोस, मेरो च्यालेन्ज छ अधलअधल छ वहम्मत छ भने प्रदेशको राजिानी पधन चेन्ज गरेर 

देखाउनहुोस नत नपगु्ने कुरा एउटा जजम्वार पावटणको सम्मानीय प्रिानमन्री एउटा महत्वपूर्ण पाटण 

पावटणको अध्याक्ष जस्तो कुरा प्रिानमजन्र जस्तोले यस्तो कुरा हावादारी कुरा धमल्दैन जस्तो मलाइ 

लाग्छ सभामखु महोदय।  

त्यसकारर् यो हवुीप जारर गने कुरा पधन हाम्रो चावहधन एउटा दभुाणग्या पूर्ण हो हाम्रो माननीय 

सदस्य ज्य ुकधत कुरा प्रधतवद्धता जाहेर गरेर आउन ुभएको होला हर क्षेर बाट त्यो प्रधतवद्धताले 

हवुीय जारी भनेको साजचकै रे्री रार्ा र राजा र्वकण ने होवक भने्न हाधमलाइ जचन्तालागीरहेको छ। 

वहजो रार्ाको हवुीप जारी लाई हामी नटेरेर, हामीले संघषण गरेर यो मलुकुमा लोकतान्रीक गर्तन्र 

ल्याएको कुरा हामीलाइ सवणववधितै छ। 

हामी रार्ालाइ लखेटौ राजा हटायौँ तर यो सजचवालय बैठकले पनु राजा र रार्ालाइ 

पवुणजजववत गनण खोजेको हो वक भने्न मलाइ आसंका लागेको छ मलाइ सभामखु महोदय यसकारर्ले 

हामीले मैले भन्दछु प्रदेशको राजिानी सबै त्यस्तै दठक छ प्रदेशको राजिानी भक्तपरुमा हनु ुपदणछ 

हामी देवदेवाता र िमणमा ववश्वास गने माधनसहरु मैले साच्चै भनु्न पदाण खेरी नामाकरर् चागुाँनारायर् 
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हनु ुपदणछ, चागुाँनारायर् वकन हनु ुपदणछ भने चागुाँनारायर् भनेको ववश्वामा सबै भन्दा पवहला उत्पन्न 

भएको चागुाँनारायर् हो हामीले जस्लाइ पवहला देख्छौ त्यसलाइ जेष्ठ भन्छौँ त्यसकारर् चागुाँनारायर् 

प्रदेशको नाम चागुाँनारायर् र प्रदेशराजिानी भक्तपरु माग राख्दै म ववदा हनु चाहान्छु िन्यावाद 

जय नेपाल  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय धमना ज्ञावालीलाइ समय ददन्छु समय ५ धमनेट  

धमना ज्ञावाली (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखुज्य,ु आज हामी राजिानी 

संभ्याव्यता अध्यायन सधमधतको प्रधतवेदन उपर छलर्ल गरररहेका छौ।२०७५ साल वैसाख १४ 

गते यवह सभाबाट बनेको यो सधमधतले आज एक वषण भन्दा पधन बवढ भए पधछ पेश गरेको प्रधतवेदन 

माधथ छलर्ल गरेका छौँ। 

यो एकदमै वढलाइ भएको छ यो वढलाइमा राम्रो भयो भन्न त सजक्दन म तर पधन सधमधतले 

आफ्नो प्रधतवेदन पेश गरेको मा म सधमधत प्रधत हाददणक िन्यावद ज्ञापन गदणछू।आज हामीलाइ 

प्रदेश नम्बर ३ का सारा जनताले, नपेाली जनताले र सघीयताको अभ्यास गरररहेका हाधमलाइ 

संसारका अरुले पधन धनयाधल रहेका छन।दइु वषण देजख हामी यो ववषयमा धनरन्तर सदनमा कुरा 

उठाइ रहदा पधन हाधमले प्रदेशको राजिानी र नामाकरर्को सन्दभणमा अजघ बढ्न सकेनौ यसका 

लाधग आज हामी थप अगाधड बढ्नका लागी उपजस्थत भएका छौँ। आज हामीले प्रदेशको न्यावरनको 

लागी केवह छलर्ल अगाधड बढाइ रहेका छौँ। यस सन्दभणमा ववधभन्न कुरा हरु आए म त्यो सन्दभण 

भन्दा अगाधड त्यो प्रधतपक्षाका माननीय हरुले पटक पटक नेकपा एमाले र माओवादद भने्न शब्द 

उच्चारर् गरेको मा आपत्ती जनाउन चाहान्छु अवहले नेपालमा नेकपा एमाले र नेकपा माओवादद 

भने्न पावटण छैन यहााँ लाइ स्मरर्ःगराउन चाहान्छु। 

नेपालमा अवहले नपेाल कमधनष्ट पावटण नकेपा मारै छ र यहााँ हामी दल पधन हामी नेकपा 

छौँ यो वहजो पधन यो यहााँ उठेको ववषय हनुाले म यहााँलाइ स्मरर् गराउन चाहान्छु।र दोस्रो कुरा 

म के भन्न चाहान्छु भने धमधडयामा जे जस्तो आए पधन अवहले सम्म हाम्रो पावटण नेकपाले हामीलाइ 

हवुीप जारी गरेको छैन भोट हाल्ने बेला सम्म के गछण थाहा छैन भोली हाम्रो दलको बैठक छ 
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त्यहा नयााँ कुरा आउला यो सन्दभणमा प्रधतपक्षले िेरै टाउको दखुाइ छैन हवुीप जारी गदाण तपाइ 

हरुलाइ हवुीप जारी गदैन हामीलाइ गछण नेकपाले हवुीप जारी गरेको सजचवालयले हवुीप जारी गने 

हामीलाइ यहााँ सदनमा उठेको कुरा मलाइ अनौठो लाग्यो हवुीप जारी गछण त आफ्ना कायणक्रतालाइ 

जारी गछण।  

आफ्ना दलका सदस्यलाइ जारी गछण होला त्यसमा हामीले ववचार गनुण पलाण अथवा हामीहरु 

ले आफ्ना कुरा हरु राजखरहेका छौँ म यो कुरा भन्न चाहान्छु।र यो प्रधतवेदन राख्न ेसधमधतले 

भौगोलीक सामाजजक संस्कृतीक ववधभन्न आिारहरुलाइ राखेर अध्यायन गरेर प्रश्ताववत पाचाँ वटा 

ठााँउको बारेमा अध्यायन प्रधतवेदन पेश गरेको छ। म यो वा त्यो ठाउाँ भन्न चाहान्न तर के भन्न 

चाहान्छु भने संजघयता भनकेो भगुोल पधन हो।संजघयता भगुोल होइन भने धसहाँदरवार बाट शासन 

गदाण कर्णली र सदुरुपजिमको ववकास हनु््यो भने नेपाल मा वकन संजघयता चावहयो।  

यसथण म के आग्रह गनण चाहान्छु भने संजघयता भगुोल पधन हो यहााँ का जनता लाइ पाएक 

पने ठााँउमा राजिानी हनु ुपछण। यसमा हामी सबै माननीय हरुले ध्यान ददन ुपछण होला आ आफ्नो 

दलले हवुीप जारी गने जस्थधत होला हामी दलका कायणकताण हो हामीले माननीय कुरा होला तर 

आज हामी लाइ ३ नम्बर प्रदेशका सार जनताले हेरीरहेका छन र हामीले हाम्रो मत राख्दा खेरी 

यहााँहरुले पधन मलु्याङकन गने कुरा हनु्छ। हाम्रा बाध्यताहरुलाइ यहााँहरुले पधन बझु्ने कुरा हनु्छ 

त्यो ववषय र्रक ववषय हो।  

यसथण म के आग्रह गनण चाहान्छु भने कजम्तमा रसवुाका गोसाइ कुण्डाका जनताले, 

धसन्िपुाल्चोका थाङपालका जनताले दोलखाको ववकुका जनताले रसवुा काभ्रकेो माहाभारतका 

जनताले पधन आरु्ले संजघयताको महससु गने गरर उधन हरुले यो प्रदेशको राजिानी भएको हेनण 

चाहान्छन हामी यो ववषयमा अधलकधत सेनीमेन्ट हनुै पछण र हामीले हाम्रो दललाइ आ -आफ्नो 

दललाइ हइुप जारी गरे पधन आफ्ना मत राख्न ैपछण हाधमले राजखरहेका छौ भोट हाल्ने ददन सम्म 

हाम्रो पावटण ले के भम्ला त्यो छुटै्ट कुरा हो। म आग्रह गनण चाहान्छु अवहले सम्म हामीलाइ हाम्रो 

पावटणलाइ कुनै हवुीप जारी गरेको पधन छैन र कसैले टाउको दखुाउन ुपने पधन छैन म यवहाँ कुरा 

राख्दै आफ्ना भनाइ यवह टुङ्गाउछु हस्त िन्यवाद नमस्कार। 



67  
 

माननीय सभामखुः- अब म माननीय लक्ष्मर् लम्साललाइ अनमुती ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय लक्ष्मर् लम्साल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखुज्यू माननीय 

सदस्य ज्यूहरु, राजिानी संभाव्य अध्यायन सधमधतको प्रधतवेदन एक वषण पधछ पधन यो सदनमा प्रस्ततु 

भएको छ यसमा हामी सबैले म चावह िेरै खधुस छु।र हामी सबै खधुस छौँ वकन भने यो रोस्टमामा 

हामीले िेरै पटक भन्यौ। हाम्रो प्रदेशको स्थायी राजिानी र नामाकरर् धछटो भन्दा धछटो हनु ुपछण 

भनेर भन्यौ हामीले सपथ खाएको दइु वषण पछाधड भए पधन यो छलर्ल प्रारम्भ भएको छ यो टुवङ्गने 

छ भन्ने हाम्रो ववश्वास छ।  

अवहले प्रदेश का नागररकले मारै होइन देश र प्रदेशमा वसेका सबै नागररकले हरुले प्रदेश 

सभामा पवहले पटक बनकेो यो प्रदेश सभामा धनवाणजचत माननीय सदस्य ज्यहुरुले अब गने धनर्णय 

मलुत राजिानी र नामाकरर्को सन्दभणमा कस्तो धनर्णय गनुण हन्छ। यहााँ हरुले कसरी सोजचरहन ु

भएको छ।उहााँहरुले जनतालाइ राखेका प्रधतवद्धताहरुलाइ कसरी संवोिन गनुण हनु्छ उहााँहरुले 

भोलीको सदुरु नेपालको भववष्यलाइ, संजघयताको भववष्यलाइ, संवविानको भववष्यलाइ खास गरर 

नागररकको पररवतणन, संववृद्ध, सजुख नेपाली को जनु संकल्प छ त्यसाइ कसरी परुा गनुण हनु्छ मैले 

भने प्रदेश नम्वर ३का जनताले मारै होइन देश र ववदेशमा रहेका सारा नेपालीहरु ले हामीलाइ 

यधत वेला धनयाधल रहेका छन। यो महत्वपूर्ण र ऐधतहासीक घधडमा पकै्क पधन हामी सवुवचारीक 

ढङ्गले त्यगत वहसाबले र आजको आवश्यकताको वहसावले यो सिन यो गररममया सिनले लामो 

अनभुव लामो यारा पार गरेर आएका आदरर्ीय माननीय ज्यहुरु यहा हनुनु्छ उहााँहरुले पकै्क पधन 

एउटा सवह धनर्ाणय गनुण हनु्छ भने्न कुरा आज सबैले हामीलाइ धनयाली रहेको बेलामा यो महत्वपूर्ण 

सनदभणमा यो प्रधतवेदन जनु आएको छ यसका बारेमा हामी छलर्ल गनण उपजस्थत भएका छौँ। 

र म यो संग संगै के आग्रह गनण चाहान्छु भने धतन वहसावले औजचत्य के हो, संभावना केहो 

र साम्यो के हो। औजचत्यको वहसाबले राजिानी कहााँ हनु ुपछण। संभावनाको वहसाबले राजिानी 

कहााँ हनु ुपछण र सामा्यणताको वहसाबले राजिानी कहााँ हनु ुपछण। मलाइ लाग्दैन हामीले बझेुका 

छैनौँ हामीले राम्रो संग बझेुका छौँ।यो सिनले गजम्भरता पवुणक एउटा सधमधत नै बनाएर हामीले 

संभाव्य अध्यायन गने लामो समय खचेका छौँ।माननीय सदस्य ज्यहुरुले ठुलो मवहनत गनुण भएको 



68  
 

धथयो पकै पधन यो हाम्रो संसद यो हाम्रो संसदको ले बनाएको सधमधतको धनश्कषण लाइ हामी त्यो 

धनश्कषणलाइ हामी आत्म साथ गने छौँ।पकै पधन त्यो सधमधतले ददएको धनश्कषण यो संसदले सधमधतले 

सझुाव ददयो सधमधतले यहााँ कुरा राख्यो र यो संसदले त्यसलाइ गजम्भरतापूवणक धलने छ भने्न ववश्वास 

धलएको छु। 

अवहले काभ्रमेा सधमधतको प्रधतवेदन हेने हो भने पधन काभ्र ेऔजचत्य पवुष्ठ हनु्छ।संभावनाको 

कुरा गने हो भने ववधभन्न कोर् बाट सधमधतले छलर्ल चलाएको छ त्याहााँ दरुीका वहसावले छलर्ल 

चलाएको छ, त्यहााँ कधतवटा भगुोललाइ जोधडएको छ समग्र ३ नम्बर प्रदेशका नागररकहरु मलुत 

िेरै नागररकहरुलाइ कसरी सवुविा पगु्छ र हाम्रो संवविानको भावना के हो, ममण के हो यी सबै 

जचजलाइ धनयालेर त्यो सधमधतले आफ्नो एउटा ररपोट बझुाएको छ मलाइ लाग्छ हामी त्यो भन्दा 

पर जान ुपछण जस्तो मलाइ लाग्दैन। त्यसो भएको हनुाले सामथणताको कुरा पधन संग संगै छ 

सामथणभनेको के हो। साम्यणको कुरा गदाण आज मार छलर्ल भएको होइन यो औपचारीक 

सिनमा मार होइन हामी बावहर ववधभन्न वहसाबले छलर्ल गरररहेका छौ। 

ववधभन्न दलहरु मा छलर्ल गरररहेका छौँ पावटणहरुमा छलर्ल गरेका छौँ ववधभन्न चोक र 

गल्ली हरुमा नागररकहरुले पधन आ आफ्नो मत गरर राख्न ुभएको छ ववद्धवानहरुले पधन धलजखरहन ु

भएको छ यो राजिानी भने्न ववषयमा यसको नामाकरर् गने ववषय चावह साम्यणको वहसाबले हाम्रो 

प्रधतवेदन ले मार होइन आज प्रदेशवासीहरुले पधन त्यहााँ काभ्रकैे कुरा गनुण हनु्छ भने त्यहााँ राजिानी 

माग गदै गदाण काभ्रकेो जनप्रधतधनधि भएर मार होइन काभ्रकेो जनवप्रतधनधि मार भएर होइन त्यहााँ 

दइुवटा ठुला ठुला राजमागणहरु छन महत्वपूर्ण शहर बनाउने ठाउाँहरु छ, सगुमताको वहसाबले १३ 

जजल्लाका नागररकहरुलाइ जोड्ने ठाउ छ संस्कृतीको वहसासबले पनौतीको बारेमा तपाइ हामी 

सबैलाइ थाहााँ छ संस्कृतीक वहसाबले पधन पनौती काभ्र े एउटा महत्वपरु्ण ठाउ हो, संस्कृतीक 

वहसावले, िाधमणक वहसाबले, ऐधतहाधसक वहसाबले भोलीको ववकासको संभावनाको वहसाबले सबै 

नागररकलाइ सगुमताको वहसाबले यो प्रदेशका संसद वा माननीय हरुलाइ सर्लता होइन नागररकको 

सर्लतको वहसाबले नै काभ्र ेदठक छ भने्न कुरा यो प्रधतवेदनमा पधन धनश्कषण छ हामी सबैले त्यो 

ढङ्गले छलर्ल चलाइ रहेका छौँ।  
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त्यसैले अगाधड वढाएको हनुाले यो ववषयमा यो सन्दभणमा यो राजिानीको केन्र बनाउन े

नामाकरर् गने ववषयमा पकै्क पधन हाम्रो प्रदेश सभाका माननीय ज्यूहरु यो ववषयमा गजम्भरता पवुणक 

ध्यान ददन ुहनुे छ हाधम छलर्ल गरेका छौ प्रत्यक माननीय हरुको मनमन मा छ अब प्रदेशको 

केन्र काभ्र ेजजल्लमा हनु्छ त्यसका लाधग यो प्रदेश सभाका सबै सदस्यहरु पवहले त्यसालाइ स्थायी 

राजिानी बनाउने भनेर आतरु हनुहुनु्छ भने्न ववश्वासका साथ आफ्ना भनाइ अन्त्य गछुण िन्यवाद 

नमस्कार  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय इन्रमाया गरुुङ लाइ अनमुती ददन्छु समय ५धमनेट 

माननीय इन्रमाया गरुुङ (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नकेपा)):- यस सभाका सभामखु ज्य ुको 

मार्ण त यस गररममया सदनमा म केवह कुराहरु राख्नन चाहान्छु।सवणप्रथम जनु एउटा प्रदेश 

राजिानीको संभाव्या अध्यायन टोलीले जनु एउटा प्रधतवेदन आज यहााँ छलर्लमा ल्याइयो त्यसको 

लागी म स्वागत पनी गनण चाहान्छु।र यहााँहरुलाइ िन्यवाद पधन ददन चाहान्छु वढलै भए पधन यो 

कुरा लाइ सदनमा ल्याइएको छ त्यसको लाधग म स्वागत गनण चाहान्छु। 

यहााँ उधभएर बोली रहदा म धसन्िपुाल्चोकको एउटा जनप्रधतधनिी म धसन्िापाल्चोक को मार 

होइन म १३ वटौ जजल्लाको जनप्रधतधनधि पधन ह ुअवहले यवह सदनमा भन्न चाहान्छु।यो अथणमा 

वक सबै हामी जनप्रधतधनधि हो सबै जनाले जनताको मत पाएर हामी धनवाणचीत भएका छौँ। एउटा 

समानपुातीक प्रर्ालीबाट आएका माननीय हरु यहााँ हनुनु्छ, दोस्रो प्रत्यक्ष धनवाणचीत बाट आएका 

हामी माननीयहरु हौँ हामीले त्यतीखेर घोषर्ा परमा भनेका छौँ बोलेका छौँ हामी जनताको 

मनोभावना ववपरीत हामी जान सक्दैनौभने्न कुरा हामी सबैले बोलेर आएका छौ त्यवह वहसावले म 

पधन यो खोज बाट के भन्न चाहान्छु भने हाधमले जनताको मनोभावना ववरुद्ध पकै्क पधन हामी जादैनौ 

हामी जान सक्दैनौँ मलाइ लाग्दछ। 

यसै भएको हनुाले म के भन्न चाहान्छु भने हामीले अजघ पधन कुरा उठाइसकेका छौँ 

धसन्िमुाल्चोक जजल्लाको पेम्वाथान देजख जगुल गाउपालीका आउन दइु ददन लाग्छ त्यस ठााँउ बाट 

काठमाण्डौ आइपगु्नलाइ अको एक ददन तीन ददन लाग्छ काठमाण्डु सम्म आउदा तीन जादा धतन 
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ददन छ ददन, हेटौडा आउन कधत ददन लाग्ने हो हामीले त्यसालाइ पनी एक चोवट मध्यनजर गरौँ 

भनाइ म यहााँ राख्न चाहान्छु। त्यसै गरर नवुाकोट अधन दोलखा रामेछाप रसवुाको जनतालाइ पधन 

हामी तलुना गए।मैले यहााँ सधुनरहेको छु भधनरहन ु भएको छ माननीय ज्यहुरुले िेरै जसोले 

काठमाण्डौको कुरा तलुनागरररहेको छ अधन मकवानपरुको कुरालाइ धसन्िपुाल्चोक कुरालाइ 

िाददङको कुरालाइ हामी त्यो ठाउाँको मारै सदस्य हौ वक हामी सबै ठाउाँको सदस्य हौँ भने्न 

कुरालाइ पधन मनन गनुण पछण होला त्यस ठाउाँको जनताको मनोभावनालाइ पधन बझु्न ुपछण होला 

अधन हामी माननीय हरु मारै होला यहााँ बैठक बोलाएको बेलामा मारै आउने हो धसधमधतको बैठक 

भएको बेलामा मा हामी यहााँ आउने होला हामी यहााँ काम परेको बेलामा मारै यहााँ आउने होला 

अरु बेलामा हामी आउन ुपदैन। 

त्यो वहसाबले हामी थेरै होला त्यधत खेर आउदा पधन हाधमलाइ केवह भने पधन सरकारले 

सवुविा ददएको छ त्यो सवुविा खाएर हामी यहााँ आएका छौँ त्यो सवुविा पाएर हामी यहााँ आएका 

छौँ हामी जस्ता त यहााँ आएर वस्नलाइ परैु कुनै समस्य नपलाण कुनै समस्या छैन त्यसको दवुविा 

केवह पधन छैन तर गोल्छे गमु्बाका जनताहरु अधन रामेछाप बाट आउन ुपने, लामा बगर देजख 

आउन पने दोलखाको लामाबगर बाट आउन ु पने अधन रामेछापको दनैवधत बाट आउन ु पने 

जनताहरु अधन रसवुाको केरुङबाट आउन ुपने जनताहरु, नवुाकोटको गोसाइ कुण्ड बाट आउन ु

पने जनताहरु को वहतामा हनु्छ वक हदैुन भने्न कुरालाइ म अलीकधत कोट्याउन चाहान्छु।त्यसको 

बारेमा हामी सबैले पकै्क पधन माननीयहरु ले जनु हामीले त्यधतखेर जनु घोषर्ा परमा प्रधतवद्धता 

गरेको वचनलाइ हामीले परुा गनणको लागी पकै्क पधन सोच्न पछण होला सोच्न ुहनु्छ भन्ने मलाइ आशा 

र ववश्वास छ यवह हैधसयतले , यवह कुरा म यहााँ राख्न चाहान्छु। 

हामीले जनु वकधसमको प्रधतवद्धता गरेर आएका छौँ धत कुराहरुलाइ हामीले पकै्क पधन ववसणन ु

हनु्न भने्न मेरो माननीयता हो त्यसो भएको हनुाले हामीले जनु वकधसमको एउटा सामाजजक न्यायमा 

हामी लडेका छौँ हामीले समाजजक न्याय सरुजक्षत गनण समानपुातीक समावेजशता स्वायत्त मलुक 

धसद्धन्तको आिारमा समतामलुक समाजको धनमाणर् गने क्रममा हामीले जनु सकल्पक बोकेर आएका 

छौँ त्यो सकल्पलाइ परुा गनुण पछण भने्न मेरो माननीयता हो।यहााँहरुले पधन यो माननीयतालाइ धलन ु
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भएको छ। भने्न मलाइ ववश्वास छ त्यसो भएको हनुाले हामीले जनु वकधसम को एउटा संवविानले 

धनिाणरर् गरेको संवविानले ददएको सवणभैववक अधिकार २८८ िारा (२) उपदर् ले ददएको अधिकार 

जनु छ त्यसले हामीलाई कुजन्ठत नगररयस, हामीले सबैको स्वतन्रपूवणकले मतदान गरेर तत्कालीन 

प्रदेश सभाको सदस्य संख्यााँको दइु धतहाइले यो राजिानी धनर्णय गनण पाउने अधिकार सधुनजित रहेस 

भने्न पधन म यसै सिन मार्ण त राख्न चाहानछु। 

अन्यथा यहा नलागोस भन्ने पधन म यहा भन्न चाहान्छु वकन भन्दा हामी जनताले जजताएर 

पढाएका हामी जनप्रधतधनिी हौँ जनताको भावना ववपरीत जान सदक्कन्न भन्ने माननीयताले मेरो यो 

व्यजक्तगत माननीयता हो त्यसो भएको हनुाले हामी त्यो कुरालाइ पकै्क पधन यो सदनले यो सभाले 

हामीलाइ स्वतन्र अधिकार स्वायत्त अधिकार हामीले पाउछौ भने्न मेरो माननीयता र म यो कुरालाइ 

जोडदारका साथ राख्न चाहान्छु र जनतालाइ पाएक पने र जनताले लोकतन्र आएको कुरालाइ 

महससु गनण सवकयोस सहज रुपले चावह पहचुमा पगु्न सकोस भने्न मेरो माननीयता राख्दै पाएक 

पने ठाउाँ राजिानी तोक्न ुपछण टुङ्गोलागाइयोस भने्न माग राख्दै मेरो भनाइहरु यहााँ टुङ्गाउछु हस्त 

िन्यवाद  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय ववजय सबेुदी लाइ अनमुधत ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय ववजय सवेुदी (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु महोदय, प्रदेश 

राजिानी संभाव्यता अध्यायन सधमधत का संयोजक ददपक धनरौला जी ले प्रस्ततु गनुण भएको प्रस्ताव 

गनुण भएको ववषयमा आज हामीहरु छलर्ल प्रारम्भ भएको छ यो हामी सबै प्रदेश संसदले प्रदेश 

बासीहरुको लागी धनकैनै खसुीको कुरा हो यद्यपी हामी अधलकधत समयको वहसाबले केवह अधलकधत 

लामो समय लाग्यो दइु वषण भयो।  

तर अब हामी एउटााँ पररपक्क जस्थधतमा आइपगेुक छौ र यसलाइ धनश्कषणमा हामीले पयुाणउन 

सक्दछौ यस कुराको वहसावले पधन यो सदनको िेरैनै महत्व छ भने्न मलाइ लाग्छ। आज यहााँ 

ववधभन्न ववषय उठे संभाव्यता अध्यायन सधमधतले नै कुनै स्पष्ट ठााँउ वकटान गरेर आएको भए हनु््यो 

भन्ने पधन छ, भने्न कुरा पधन उठ्यो तर वास्तवमा एउटा कुनै ठााँउ भन्दा पधन सधमधतको धनश्कषणक 
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भन्दा यी पााँच वटा ठाउाँहरु मध्ये राजिानीको लागी उपयकु्त छ भने्न अथणमा यो पााँचै वटा ठााँउको 

लाधग प्रस्ताववत गररएको छ। त्यसै गरर यो सावणभैम संसद माधथ आइ पगेुको छ र त्यसैले अब 

सावणभैम सांसदहरुले नै हामी यसको धनश्कषणमा पगु्दछौँ। 

यसैले त्यस ववषयमा वकटााँनीनै हदुा खेरी पधन आजखर धनर्णय हनुे ठााँउ यवह बाट हो। हामी 

हरु यवहाँ ठाउबाट धनश्कषणमा पगु्दछौ आज यो धनश्कषणमा आइपगु्दा खेरी केवह केवह अधलकधत 

माधथङ्गलहरु अधल अको ढङ्ग बाट पधन प्रकट भैरहेका छन। आज राजिानीको ववषय जनु छलर्ल 

छ प्रदेश राजिानी कहााँ राख्न ेभने्न ववषय यसको नाम के गने भने्न ववषय यो ववषय वक प्रदेश यवह 

सांसद यवह सभा कक्ष धभर मारै हनुे ववषय हो र यो भन्दा बावहर छलर्ल हनुसक्दैन ? यो ववषयको 

अरू जजल्ला जजल्लामा छलर्ल हनु सक्दैन ? यो कहााँ राख्ने भने्न ववषय कुनै नेताहरु ववचमा 

छलर्ल हनु सक्दैन कुनै ठाउमा छलर्लै भयो सरसल्लाहनै भयो, भन्दैमा केहोलो मञ्चाउन ुपने 

केवह आवश्यकता छैन वास्तवमा यो धनर्णय हनुे यो सावणभैम सभाबाट नै हो। 

यसमा त अझै मैले त कुनै पावटण नेता नेततृ्वलाइ खेद प्रकट गरेका कुराहरु पधन यहााँ आए, 

त्यो कुराहरु असान्दधभणक छ र कुनै पधन कुरा के नेकपाको संसददय दलमा यो कुरा हनु सक्दैन ? 

के कांगेस संसददय दलमा यो कुरा संग छलर्ल हदैुन छलर्ल हनु्छ, दलमा पधन छलर्ल हनु्छ 

कुनै दलमा वसेर छलर्ल हनु्छ र सवणसंम्त हनु्छ भने यसलाइ कसलाइ के को आपजत्त आपत्ती 

गनुण पने कुरा छ ? त्यसकारर् ले कुनै पधन कुरा यहााँ छलर्ल हदुा खेरी यो दल केको लागी 

होत। दल भनेको ववधभन्न ववषयमा छलर्ल गरेर सके टुङ्गोमा पगु्ने नभए आएर आ आफ्नो ववचार 

राखेर यहााँ मतदान गने हो। यस वकधसमको वहसाब धलएर जनु संवविानको मायाणदा जनु त्यस 

अनशुारै हामी सबै अगाधड बढेका छौँ र भनु्न पदाणछ राजिानीको ववषय ज्यादै महत्वपूर्ण ववषय छ 

यो हाम्रो एउटााँ चावह प्रदेश नम्बर ३ अधलकधत भैगोलीक वहसाबले हामी १३ जजल्ला भए पधन 

ववधभन्न वहसाबले हामी हरु बाधडएका छौँ। 

१३ जजल्लामा पधन मैले देजखरहेको छु यहााँ चार वटा कलस्टर छ।चार वटा कलस्टर 

मध्य जचतवन मकवानपरु र धसन्िलुी एउटा कलस्टर छ। रसवुा, नवुाकोट र िाददङ एउटा कलस्टर 

छ .त्यसै तै गरर रामेछाप दोलखा धसन्िपुाल्चोक काभ्र ेएउटा कलस्टर छ र काठमाण्डौ एउटा 
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कलस्टर छ यो कलस्टरहरुको कारर्ले गदाण खेरी यवहले राजिानीको वहसाबले चावह यस भन्दा 

अगाधड पधन छलर्लहरु हनुे गरेका धथए के भन्दाखेरी अब राविय रुपबाट हेदाणखेरी वास्तवमा हेने 

हो भने अब कसरी यो राजिानी भने्न कुरा कहााँ राख्न ेभने्न कुरा यो सदनको कुरा हो यो साध्य 

होइन साध्य भनेको यो प्रदेशको ववकास हो प्रदेशको प्रगती हो प्रदेशका जनतालाइ कसरी सजुख र 

संववृद्ध कसरी वनाउने भने्न कुरा हो।यसको लागी हामीहरु राजिाधन पाच ठााँउ मध्य जनु ठााँउमा 

राजिानी भए पधन यदद अब हामीले चावह कुनै जहााँ यतायात र सबै कुराको सवुविा पगेुको ठााँउमा 

मारै राजिानी राखेर हामी आनन्दले वस्ने होवक।  

पगेुको छन त्यो ठाउाँ पधन राजिानी राखेर अदद त्यस पछाधड चावह हामीले सम्परु्ण यातायात 

देजख धलएर सवुविाहरु सबै ठााँउमा पयुाणउने हो ? यस कुराहो वहसाबले पवहले यो ठााँउ जनु धनक्योल 

गररयको छ जस्तो पवहले हकण  गरुुङ जी ले भनु्न भएको धथयो वक पजञ्चस वटा जजल्ला उहााँले 

जचतवनलाइ राजिानीको प्रस्ताव गनुण भएको धथयो। आफ्नो समयमा यो क्षेर जनु अवहले हेटौडा 

अथवा मकवानपरु जचतवन यो चावह पवहले २०१५ सालमा यो १५६धनवाणचन क्षेर नम्बर मा पदणछ 

र यो २०१३ सालमा यो राप्ती दनु अन्तगणत व्यवजस्थत ववकास गररएको क्षेर हो।यसलाइ ववशेष 

प्लाधनङ अन्तगणत ववकास गररएको छ।त्यसकारर्ले गदाण खेरर र काठमाण्डौको वहसाबले गदाण खेरर 

काठमाण्डौ ठुलो जनसङ्खख्या भयो त्यस पधछ त्यो जनसङ्ग्ख्यलाइ कसरी बावहर बस्ने वातावर् 

बनाउन े? कसरी बावहरी क्षेर पधन ववकास गने कसरी समग्र क्षेरको ववकास गने भनेर संघीयतामा 

गएका हौँ प्रदेश भएको हो त्यस वहसाबले राजिानीको धनक्योल गनुण पदणछ।  

यसकुराको वहसावले हेदाण खेरर काठमाण्डौ र काठमाण्डौको केजन्रय राजिानी भएको ठाउाँमा 

प्रदेशको राजिानी हदैुन नगरौँ भने्न कुरा भयो यस कुराको वहसावले मेरो ववचारमा मैले भक्तपरु 

भनै अथवा हामीले चावह बनेपा अथवा िलुीखेल भन ुजे गरे पधन त्यो काठमाण्डौको जनघनत्वलाइ 

बढाउने कुरा हो यसले काठमाण्डौको संङ्ग्ख्यलाइ नै बढाउछ यसकारर्ले गदाण खेरी अवहले जनु 

प्रकारले मकवानपरु भधनएको छ जचतवनले पधन आफ्नो राजिानी चाहेका धथए जचतवनवासीको तर्ण  

बाट तर हामी हरुले जचतवनले मकवानपरुलाइ समथणन गदणछौ र हेटौडामा राजिानी राजखयोस भने्न 

कुरा हामी राख्न चाहान्छौ र यहााँ बाट जचतवन भनेको ७८ वकलोधमटर हो काठमाण्डौ भनेको ८० 
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वकलो धमटर हो यदद सरुुङ मागण भयो भने जचतवन भन्दा काठमाण्डौ नजजक हनु्छ। यस कुराको 

वहसावले पधन हेटौडाको महत्व छ। अब मेरो ववचारमा नेपाली कङ्ग्ग्रसे को सरकार भएको बेलामा 

शेरबाहादरु ज्यूले नै यहााँ प्रस्ताववत गरेको हनुाले नेपाली कङ्ग्ग्रसे धभर त यहााँको राजिानीको 

ववषयमा कुनै समस्या छैन।मेरो ववचारमा कुनै समस्या छैन उहााँहरुको सवणसंम्त रुपमा आफ्नो 

नेततृ्वले भने अनसुार त्यस अनशुार राजखसकेको कुरालाइ मानु्न हनु्छ भने्न मलाइ लाग्छ। अब 

नेकपामा पधन त्यसमा छलर्ल हदैुछ र स्वातन्र सावणभैम सांसदहरुले पधन यसमा राख्न ुहनुे छ 

अको कुरा के छ भने तपाइहरु बजुझराख्न ुभएको छ अन्तराविय धसद्धन्त अनशुार पधन अग्राअधिकार 

भने्न हनु्छ कुनै ठााँउमा धसचांइ भैरहेको छ भने त्यहााँ अको ठााँउमा खेधत भयो भने पवहले कुलो 

बाट जसको धसचाइ भैरहेको छ त्यसलाइ पयुाणएर मारै अकोलाइ लैजान पाइन्छ।  

पवहले भएको ठााँउ काटेर अको ठााँउमा गनण सवकदैन। अग्राअधिकारको वहसावले पधन 

मकवानपरु अस्थायी राजिानी तोवकसकेको छ।यस कारर्ले गदाण खेरी त्यहााँ आइसकेको 

राजिानीलाइ अब हामीले यसलाइ चावह राजिानीका लाधग जनु प्रकारको यहााँ पूवाणिार पधन यहााँ 

ववकास भैसकेको छ। प्रकारको पूवाणिार पधन यहााँ ववकास भैसकेको छ। १९ वटा जजल्लाको 

सदरमकुाम त्यस प्रकारको पूवाणिार पधन तयार भएर तयार गरर सकेको हनुाले यसलाइ एउटा 

राजिानीको यस क्षेरको जनताको जनु आकांक्षा छ त्यस आकाक्षालाइ परुा गरेर र यसमा एउटा 

रािीय राजधनधतक आवश्यकता वहसावले काठमाण्डौको जनु जनघनत्व छ त्यसलाइ चावह बावहर 

ल्याएर काठमाण्डौलाइ राम्रो र सनु्दर बनाउने कम जनसङ्खाया राखेर सनु्दर बनाउने भने्न जनु 

कुराहरु छ यस कुराको वहसावले पधन काठमाण्डौ सबै कुराको वहसाबले पधन मकवानपरु गनण 

उपयूक्त र सन्दधभणक छ।  

र यस पधछ हामीले रे्री सावणभौम संसद यहीलेत हामी दइु वषण ववताइ सकेका छौ अको 

तीन वषण अको ठाउाँमा राजिानीको पूवणिार तयार गनण लाग्ने हो वक ववकास कवहले गने हामीले 

अको पााँच वषण पछाधड केवह गरेर देखाउनका लाधग आएका होइनौ यवह पाचाँ वषणमा जनतालाइ केवह 

ववकास गनण पररवतणन गनण लागी भनेर हामी आएका हौ यसकुराको वहसावले पधन हामीले यवह समय 

मा केवह गनुण पछण त्यसैले यहााँ राजिानीको कुरा भएको छ यसलाइ कायणन्वयन गरौ।  
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पााँच वषण दश वषण पछाधड सावणभैम संसदले रे्री अको ठााँउमा लैजान सक्छ। यसको कुराको 

वहसावले पधन गजम्भरता पवूणक सोचेर हामीले हाम्रो प्रदेश को ववकासको लागी यहााँहरुले सोच्न ुहनु े

छ भने्न कुराको आशा र ववश्वास गदै यसले चावह छूटौ धनश्कषणमा आइपगु्ने छौ भन्दै आफ्ना भनाइ 

टुङ्गाउछु िन्यवाद। 

माननीय सभामखुः- अव म माननीय शान्ती प्रसाद पौडेललाइ अनमुधत ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय शान्ती प्रसाद पौडेल (नपेाली कागं्रसे):- माननीय सभामखुज्यू आज हामी प्रदेशको 

राजिानीको सन्दभणमा कायणदलले अगाधड सारेका प्रधतवेदनका छलर्ल को क्रममा छौँ।यो कायणदलले 

आफ्नो मेवहनतका साथ जनु प्रधतवेदन प्रस्ततु गनुण भएको छ कायणदललाइ ववषेश गरर िन्यवाद ददन 

चाहान्छु। 

वढलै भए पधन यो संसदमा छलर्लको ववषय भनकेो छ त्यसका लाधग पधन म िन्यवाद 

ददन चाहान्छु। हामीले चाहेको संजघयता त्यसको कायणन्वयन राज्य बाट प्रभाह हनुे सेवा र सवुविाहरु 

सबैका लाधग सहज पहचुको आिारमा ववतरर् हनु पछण त्यसका लाधग हामीले संजघयता चाहेका 

हौँ। त्यसै भएको हनुाले हामी राजिानीको सन्दभणमा कुरा अगाधड बढाइरहेका छौ भने्न लाग्छ। 

यो संसदले आफ्नो अधिकार प्रयोग गरररहदा ३ नम्बर प्रदेशको ५५ लाख २९ हजार ४ 

सय ५२ जना जनसङ्ग्ख्या मध्य ४२ लाख ४४ हजार ७ सय ९५अथवा ७७ प्रधतशत जनतालाइ 

काभ्रमेा पाएक पने देजखन्छ।त्यसै गरर हेटौडाले १२ लाख ८४ हजार ६ सय ५७ अथाणत २३ 

प्रधतशत जनताको प्रधतधनधित्व गने गरर आएकोछ हामी देजख रहेका छौँ, भौगोलीक वहसाबले 

धसन्िलुीको गधड पवूणको खण्डलाइ अझै जोड्ने हो भने त्यो संङ्ग्ख्या अझै काभ्रमेा प्लस हनुे 

देजखन्छ।२ लाख ९६ हजार १९२ जनसङ्ग्ख्या रहेको धसन्िलुीको गवढ पूवणको खण्ड एक लाख 

भन्दा बवढ जनसङ्ग्ख्या काभ्र ेसंग नजजक देजखन्छ यवह कुरा देजख रहेका छौ यसका बारेमा संसदमा 

गजम्भर हनु्छ भने्न कुरा म राख्न चाहान्छु।भगुोलको वहसावले २० हजार ३ सय वगणवकलोधमटर 

रहेको ३ नम्बर प्रदेश ६९ प्रधतशत जधमन काभ्रकेो पक्षमा देजखन्छ भने हेटौडाले ३१ प्रधतशतको 
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प्रधतधनधित्व गदणछ। हामीले खोजेको ववषय के हो हामीले खोजेको सामाजीक न्याय केहो भने्न बारे 

मा संसाद गम पधन हनु ्पछण भने्न कुराम राख्न चाहान्छु। 

यो ३ नम्बर प्रदेश काठमाण्डौ भ्यालीले ४६ प्रधतशत जनताको प्रधतधनधित्व गदणछ ४५ 

प्रधतशत जनप्रधतधनधिहरु काठमाण्डौ भ्याली धभर हनुनु्छ।१९ प्रधतशत जनसमदुाय दोलखा रामेछाप 

धसन्िपुाल्चोक र काभ्रलेे प्रधतधनधित्व गदणछ भने नवुाकोट िाददङ र रसवुाले १२ प्रधतशत। मकवानपरु 

जचतवान धसन्िधुलले जम्मा २३ प्रधतशतको प्रधतधनधित्व गरररहेको अवस्था छ। यसलाइ हामी सहज 

ढङ्गले सहजताका साथ जानका लाधग यो सदन गजम्भर रुपले अजघ बढन ुपछण र यसले आफ्नो 

ऐधतहासीक जजम्मेवारी परुा गनुण पछण भने्न कुरा पधन म राख्न चाहान्छु।हामी एउटा सकण ल धभर छौँ 

यो सकण लमा सकेसम्म सबै जजल्लाहरु रेधडयस बाट यसको धडस्टेन्स पार गनण सवकयो भने सबैका 

लाधग न्याय हनु्छ। 

होइन डायधमटरका वहसाबले जाने हो भने कुनै जजल्ला बाट पधन डायधमटर बाट आउने गरर 

हाम्रा संरचनाहरु बनेका छैनन। हामी वक्ररेखामा नै वहधडरहेका छौ।हामीले हाम्रा भगुोलहरु लाइ 

हाधमले पकै्क पधन महससु गनुण पछण। रसवुाको रसवुा गधडबाट पधन हामीआउन पछण होला, दोलखा 

को लामा वगर बाट पधन आउन ु पछण होला, रामेछापको लाहचैर बाट पधन आउन ु पछण होला 

धसन्िपुाल्चोक को पेम्वाथान बाट पधन आउन ुपछण होला, िाददङको रुववभ्याली बाट पधन आउन ुपछ 

होला, धसन्िलुीको सोल्पाथान बाट पधन हामी आउन ुपछण। हो यसका बारेमा हाम्रो ध्यान पगेुको छ 

वक छैन हाम्रो कायणदलले यी ववषयहरु अध्यायन गयो वक गरेन, खाली हामी केन्रलाइ हेरेर केन्र 

संग जोडेर मार हाम्रो प्रधतवेदन आइरहेको हनुाले यस धभर यो प्रधतवेदन धभर यो संसद गजम्भर भएर 

अगाधड बढन ुपछण भने्न कुरा पधन म यहााँहरुको ववचमा राख्न चाहान्छु र ववषेश गरर काठमाण्डौ र 

काठमाण्डौ आसपासमा रहेका जनुजनु उजत्पडनमा परेका जनु क्षेर समदुाय छ। 

त्यसको नेततृ्वगने काठमाण्डौ भ्यालीको हो काठमाण्डौ भ्यालीले त्यो नेततृ्व गनुण हनु्छ वक 

हदैुन भने्न कुरामा हामी आशावादद छौ न्याय सबैका लागी हनु पछण यो न्याय प्राप्त गने कुरामा 

संसद सर्ल हनु सक्छ भने्न भनाइका साथ मेरो भनाइ अन्त्य गनण चाहान्छु हस्त िन्यवाद। 
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माननीय सभामखुः- अब म माननीय ररता माझीलाइ अनमुती ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय ररता माझी (राविय प्रजतन्र पाटी):- मानधनय सभामखु महोदय आज हामी धनकै 

वढलो भए पधन प्रदेश नम्वर ३ को स्थायी राजिानी तोक्ने ववषयमा छलर्लमा बवढ रहेका 

छौँ।मलाइ लाग्छ अन्तै्त यो प्रदेश सभाले पाएको अधिकार भन्दा हामी धनकै पछाधड पररसकेका 

छौ। 

हामीले समयमानै यो प्रदेश सभाको प्रदेशको स्थायी राजिानी तोक्न नसक्दा साच्चै प्रदेश 

सरकारले संम्पादन गने कायणहरु र प्रदेश सभाले प्रदेश ३ का जनतालाइ ददन ुपने सवुविाहरु बाट 

प्रदेश ३ कै जनताहरु घाटा बेहेरर रहेका छन।यसकारर्ले हाधमले वढलै भए पधन यो प्रदेश सभामा 

आज राजिानीको ववषयमा छलर्ल सरुु भएको छ पकै्क पधन केवह ददनमा यसको टुङ्गो लाग्ने छ 

भने्न मा ववश्वास्त छु।मलाइ अत्यतै खधुस पधन लाधगरहेको छ हाधमले धनरन्तर रुपमा भधनरहेका 

धथयौ जव सम्म नेपालमा धनरन्तरता सवहतको पररवतणनलाइ हामी संस्थागत गनण सक्दैनै तव सम्म 

कुनै पधन राजधनधतक दलले बहमतै ल्याए पधन यसलाइ कदठनाइ पदो रहेछ भने्न कुरा यहााँ स्पष्ट 

भैसकेको छ। म स्वागत गनण चाहान्छु। 

नेकपाको सजचवालयले गरेको धनर्णयलाइ उहााँहरु एउटा ट्रयक मा आउन ुभएको छ अन्त्यतै 

खधुस लागेको छ उहााँले वढलै भए पधन धनरन्तरता सवहतको पररवतणनलाइ सिुारेर लान ुपछण भने्न 

बाटोमा आउन ुभएको छ।र गत यो भन्दा अगाधडको सरकारले धनर्ाणय गरेर जनु राजिानी र 

राजिानीको नाम र अस्थायी राजिानीलाइ टुङ्गोलाइ सकेको ववषयलाइ त्यवह ठााँउमा स्थायी वनाउन ु

पछण भन्ने एक खालको धनदेशन अथवा सल्लाह अथवा उहााँहरुको जे जसकैु भनै उहााँहरुको 

सजचवालयको धनर्णय छ त्यो धनर्णय ले पकै पधन प्रदेश सभामा प्रधतधनधित्व गनुण हनुे माननीय 

सांसदहरुको लागी एउटा मागण दशणक भने्न छ भने्न कुरामा ववश्वास्त छु। 

यसै पधन यो प्रदेश सभाको सावणभैमसत्ता सम्पन्न अधिकार धभर पदणछ र पधन हामी एउटा 

दधलय प्रर्ाली बाट दलले ददएको धनवाणचन दलले ददएको वटकट मार्ण त आएको कारर् पकै पधन 

त्यो दलको धनर्णयलाइ मानेर यो स्थायी राजिानी यो अस्थायी रुपमा रहेको यो हेटौडाको राजिानी 
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लाइ स्थायी रुप ददनका लागी हामी सर्ल हनु्छौँ भने्न कुराम ववश्वास्त छु त्यधत मारै होइन आज 

नेपाली जनताले, प्रदेश ३ को जनताले धतरेको कर त्यवह कर मार्ण त आएर प्रदेश नम्बर ३मा पधन 

आएर संघीय सरकारले ददएको छ। त्यो कर बाट सच्चै प्रदेश ३ को सरकार प्रदेश तीनको यो 

संसद सजचवालय देजख धलएर यावत खचण साच्चै कसैको पधन व्यक्तीगत खचण भएको छैन। 

नेपाली जनताले प्रदेश नम्वर तीन को जनताले धतरेको एक एक करको हामीले खचण 

गरररहेका छौँ।साच्चैयहााँ बाट राजिानी सादाण नेपाधल जनताले धतरेका ती कर हरु व्याथौ धथए अनी 

हाम्रो दइु वषणको को लागी यस आराम र यहााँ बाट आफ्नो जजल्लामा पगु्नको लागी मार ददएको 

कर धथयो त। त्यो करको औजचत्य के धथयो त हाधमले साच्चै दइु वषण सम्म त्यो कर सदपुयोग 

गनणका लाधग र त्यो र्जलु खचण होइन साच्चै ददएको कर हामीले सवह तररकाले सदपुयोग गरररहेका 

छौ र हाधमले भोली यहााँ बाट अस्थायी राजिानी अको ठााँउमा स्थायी बनाउनको लागी लधगरहदा 

खेरी यहााँ परररहेको व्यावहार के सांसद हरुले व्योहने हो अथवा प्रदेश सरकारले व्यहोनण सक्छ 

त? वक जनताले हामीलाइ गरररहेको दइु वषणको खचण जनताले हामीलाइ त्यो कर वर्ताण गनण सक्छौ?  

त्यसकारर्ले यो कुरालाइ ववषेश मध्यनजर गदै भधनन्छ नेपालमा हरेक कुराको जव जव 

समस्या आउछ त्यहााँ सबै राजधनधतक दलहरु ववचको समन्वयात्मक सहमती बाट नेपाली जनतालाइ 

धनकाश ददइरहेको अवस्था छ। यस कारर् म ववश्वस्त छु यो प्रदेश सभा प्रदेश नम्बर ३ ले पधन 

यो आपतको घधडमा ववपतको घधडमा नेपाली जनता, प्रदेश नम्वर ३ को आम जनता ले प्रदेशको 

स्थायी राजिानी नपाइ रहेको समयमा सम्पूर्ण राजनीधतक दलहरु सबै जना एकै ठााँउमा उधभएर 

यसलाइ स्थायीत्व ददन सक्यौ भने पकै्क पधन भोली हामीले धलएको लक्ष्य संववृद्ध तर्ण  उन्मखु हनु 

सक्छ जस्तो मलाइ लाग्छ। 

त्यती मारै होइन प्रदेश नम्वर दइुको खतरनाक संकेतलाइ पधन प्रदेश नम्वर ३ को स्थायी 

राजिानी हेटौडालाइ बनायो भने त्यसले संवोिन गनण सक्छ त्यधत मारै होइन सरुक्षा को दृवष्टले 

यहााँको क्षेरीय धनदेशन कायणलय पधन सन्चालन भैसकेको वहसावले पधन यो अन्त्यतै उपयूक्त छ 

हामी सबैलाइ व्यक्तीगत रुपमा त र्ाइदा नहोला तर प्रदेश तीनको आम भला र आम चावह भोली 

भववष्यको लाधग राम्रो हनु्छ भने्न ववषयमा यो राजिानी हेटौडा उपयूक्त छ। 
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मलाइ लाग्छ नेपाली राजधनधतक दलका नेताहरुले बेला बेलामा सपणले कााँचलुी रे्रर जसरी 

वचन रे्रर रहन ुहनु्छ। वचन वहजो रार्ा शासन हदुा, राजसस्था हदुा, आज गर्तन्र हदुा त्यवह 

व्यजक्तहरुले त्यवह पावटण हरुले रे्री अधन घररघरर अवसर धलन ुहनु्छ अधन रे्री जव जव त्यो शासन 

र पद्धधतलाइ रे्री उहााँहरुले छोड्दौ जान ुहनु्छ अधन त्यवह पद्धती लाइ गाली गनुण हनु्छ।अब 

आइन्दा त्यस्तो नहोस यदद हामीले त्यो बोली रे्दै जाने हो भने भोली प्रदेश नम्वर ३ को जनता 

नेपाली जनतालाइ हामीले वचन र काच ुाँली रे्रे जस्तै हामीले रे्रेर जाने हो भन ेरे्रर नेपाली जनता 

र प्रदेश ३ को जनता को देशै प्रदेशै रे्ररन ेधतरत जाने होइन ? त्यो खतराको संकेत देजखएको 

छ। 

त्यसकारर्ले पनु म के भन्न चाहान्छु भने हामी आम प्रदेश वासी जनताको लागी र यहााँ 

जधतपधन खचण भएको छ नेपाधल जनताको करको त्यो खचणको सवह सदपुयोगको लागी भन पनी 

प्रदेश नम्वर ३ को स्थायी राजिानी हेटौडालाइ हामी सबै राजनीधतक दलको सवणसहमती बाट 

पाररत गराउन भने्न जोडदार माग गनण चाहान्छु।िन्यवाद जय राि जय जनता  

माननीय सभामखुः- अबम माननीय चन्र लामालाइ अनमुती ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय चन्र लामा (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- मानधनय सभामखुज्यू यो सदनमा 

कम्यूनीष्ट पाटीको कायणकताण िेरै माननीय ज्यहुरुले बोधल सक्न ुभयो यो ववषयमा।उहााँहरुले आफ्नो 

ढड्डगले जे जे ववषयवस्त ुआफ्नो ढङ्गले िारर्ा राख्न ुभयो उहााँहरुको सम्मान गनण चाहान्छु।मैले 

संवविानको िारा २८८ (२) बमोजजम यो सदनमा काभ्रमेा स्थायी राजिानी हनु ुपछण भनेर ७४ 

/१२/१४ गते म आरै् प्रस्तावक रहेर माननीय रत्न ढकाल माननीय वशनु्दारा हमुागाइ माननीय 

लक्ष्मर् लम्साल समथणक रुपमा रहेर प्रस्ताव दताण गयो।  

ववधभन्न चरर्मा यवह सिनमा पटक पटक यो ववषयमा सबै भन्दा आवाज उठाउने सांसद 

धभर पछुण जस्तो मालइ लाग्छ म रे्रर पधन वढलै भए पधन ल्याउन ुभयो त्यसको धनजम्त माननीय 

ददपक धनरौला लगाएत उहााँको वटम र सभामखु ज्यलुाइ ववषेश िन्यवाद प्रकट गनण चाहान्छु।मैले 

त्यतीकै काभ्र े भनेको होइन, काभ्रमेा पूवणवक्ता माननीय ज्यूहरुले भधन सक्न ु भयो कधतपय 
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माननीयज्यहुरुले आ आफ्नो ढङ्गले प्रस्ततु गनुण भयो। काभ्रमेा पूवाणिार वहसावले भकुम्प पिात मारै 

ववधभन्न घरेल,ु जशक्षा, स्वास््य, लगाएत नौ वटा त नयााँ भवन छ। 

हामीले प्रश्ताव गरेको आइवट पाकण मा दइु वटा ठुला भवन सवहत पाच वाट बल्कमा क्वाटर 

रहने गरर व्यवस्थापन छ। त्यो संगै हजारै रोपनी सरकारी जग्गा छ काभ्र ेमेधडकलको वहसाबले 

िलुीखेल हजस्पटल, काठमाडौ यूनीभधसवट सबै वहसाबले पधन राम्रौ छ।सग सगै दइु वटा हाइओया 

वववप राज मागण र अरधनको राजमागण अवहले अको राजमागण पधन धनमाणर् हदैुछ। त्यो सगसंगै त्यसको 

मारै कुरा होइन १३ वटा जजल्लाको केन्र ववन्दकुो रुपमा छ। वक छैन मैले ढाटोर भनु्न पदैन 

नम्वरी सनुै कधसलाउन ुपदैन। 

काभ्र े जजल्ला सबै जजल्लाको केन्र ववन्द ुहो।१३ वटा जजल्लाको भगुोल हेनुणस सबैलाइ 

छलणङगै छ।काठमाडौ बाट ३ बटा उपत्यका धभर बाट पने हो भने उपत्यका धभर संजघय राजिाधन 

छ भने वावहर पधन छ। त्यो वहसावले पधन काभ्र ेउपयकु्त छ।अको कुरा हामीले अरु माननीय ज्यू 

हरुले मकवानपरु यस्तो अरु कता कस्तो भनु्न भयो अवहले यो हामी यो हलमा दइु वषण भयो बसेको 

कुरो ले जचउरो धभझ्दैन यो थाम तपाइ को भाषर्ले हट्छ ?काभ्रमेा अवहले भखणरै यो हामीले अवहले 

भखणरै यो सिन आजको धमधतमा सारैयो भन ेपधन जशक्षा को एउटा भवन छ।तधलम केन्र जसम 

चारवटा सभामखुउपसभामखु बस्ने क्वाटर बस्ने गरर पधन छ।  

अवहले भख्खरै हामी सने हो भने यो भन्दा िेरै राम्रो हल छ यो प्रधत संभव्यता अध्यायन 

सधमधतमा जान ेमाननीय ज्यूहरुले देखेरै आउन ुभयो भएको छ ढाट्न ुपदैन अजघनै भने त्यो जस्थधत 

काभ्रमेा छ आइवट पाकण मा त्यो दइु वटा भवनमा मखु्य मजन्रको कायणलय, अको मा मन्रालय हरु 

राखेर अको धनमाणर् गने भने धसहदरवार को ठ्थकै अविारर्ा ल्याउन सक्छ। भवन बनाउने त्यवह 

धभर सबै क्वाटर वनाउन सक्ने जस्थधत छ काभ्रमेा। त्यो अध्यायन सधमधतमा जाने माननीय 

ज्यहुरुलाइ सबै थाहा छ।त्यो नापी ताधलम केन्र होस यहााँ ववधभन्न कायणलयहरु हनु्छ सबै वहसावले 

प्रयाप्त छ मैले भनु्न पछण यो कुरा। अको कुरा हावा पधन को दृवष्टकोर् ले िलुीखेल जाडो हो जचसो, 

चैत वैशाखमा पधन लगभग २५ -२६ धडधग्रको तापक्रम।  
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यहााँ जस्तै चावहयो भन्ला रे्री, पाचाँखाल जाउ भकुन्डे जाउ ठ्याकै हटौडाको पेरीरे्रीमा 

हावापानी छ। यो कारर्ले पधन सबै माननीयहरुलाइ स्वीइटेवल छ त्यहााँ।अली गधमणमा बसौँ 

पााँचखाल जाउाँ, भकुण्डो जाउाँ, होइन जचसोमा बस्सौ भने िलुोखेलमा जाउाँ। सबै वहसावले पधन, हावा 

पानीको वहसावले पधन काभ्र ेउपयूक्त छ। र हाम्रो संवविानले धनददणष्ट गरेको ववषय पधन धसंहदरवारको 

अधिकार जनताको घरदैलोमा भनेको छ। हेटौडामा राखेर आयो अवहले सबैलाइ थाहा छ 

माननीयज्यूहरुलाइ हैरान छ नाइवटको कुरा यवह बाट चल्छ।यवह बाट भाषर् चल्छ राम्रौ गलाण 

आउदााँ खेरी दजक्षर्काली बाट यता आए पधछ मटुु चावह आरु् संग छ वक छैन। 

गाधडको टायर बाटोमा हनु्छ वक हदुैंन, धभमरे्दद नआइ जेल सम्म हेटौडा आउछ वक 

आउदैन थाहा छैन।तैपधन राम्रो छ भने्न कुरा चावह बोल्यैबोलैइ छन सम्मान गछुण म माननीय ज्यूको 

कुरा हरुलाइ। यो भएको हनुाले कुरा सबैको सनुौ दलको पधन सनुौ, वाव ुआमा को पधन सनुौ, 

नेताको पधन सनुौ यो आत्मा साजक्ष राखेर जनतालाइ जे कुरा गरेर आएको छ त्यो चावह हामीले 

वटक लागाउने बोलमा सईन गने बेलामा लाम बद्ध भएर सबै कुरा सनुै, आत्म चावह नमारौ को 

आत्मा ले जे भन्छ त्यो गरौँ हामी, स्वाधभमान पधन प्रस्ततु गरौँ यहााँ। 

म भन्न चाहान्छु आको कुरा अरु माननीयज्यूहरुले भनु्न भयो इधतहासको कुरा कसले के 

भन्यो मेरो बाजे ले घ्यू खायो हात सगु्न ुपछण, सगु्न ुहनु्छ भने सगु्न ेअधिकार पधन छ सगु्नहुोस केवह 

छैन। अको कुरा यो सदनमा भनु्न पछण मैले भैसी व्यापारी र वकन्न आउने ववचको मोलमालाइ र 

गन्थन जस्तो नगरौ। भैसी वकन्न आउने मान्छे ले भैसीको दिु कधत आउछ भन्छ, दिुको कुरौ 

नगरौन कधत माटो छ, धसंगङ् हेनण कधत घमेुको छ कती जचल्लो छ कधत कालो छ भन्दै जाने अधन 

दिुको चावह कुरौ नगने यसो पधन हनु्छ हामी राजिानीको कुरा गदै छौ यो एउटा कोर्बाट गदै 

जाने कुरा बाटा खन्डन गदौ जाने कुरा होइन यथाणथलाइ म त कम्यूनीष्ट पावटणको कायणकताण, 

नेताहरुले न ढट्न,ु जनताको वहतमा बोलून जनताको मार काम गनुण भनेर धसकाएको। 

मैले अजस्त चनुावमा भेट पधन त्यसै गरर मागेको हो तपाइहरुको कुरा मारै उठाउछु तपाइ 

हरुलाइ धसरमा राखेर काम गछुण भनेर आएको हो म त्यो भएको हनुाले यो कुरा लाइ पधन 

जनतालाइ सवणपरी ठानेर जनताको वहतमा जनतालाइ धसरमा राखेर हामी ले सवहन गरौँ काभ्र ेसबै 
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वहसाबले सबै दृवष्टले सबै भन्दा उत्कृष्ट छ त्यसमा भोट हाल्नको धनम्ती मखु्य मन्री मन्री सबै 

११०जनै संसादहरुलाइ माननीयहरुलाइ सभामखुज्यलेु लास्टमा एक भोट पगेुन भने उहााँले काभ्रमेा 

नै हाल्न ुहनु्छ मलाइ थाहा छ उहााँ देजख सबैलाइ अनरुोि गदै तपाइहरुको वववेक प्रयोग गनुण हनु्छ 

भने्न ववषयमा म ढुक्क छू ववश्वस्त छु। यसमा केवह अलमाल छ भने धन आझै केवह ददन बाकी छ 

सोच्नहुोस सबै वहसावले सोच्न ुहोस सबैं वहसावले ववचार गरेर झ्याप चावह काभ्रकेो पक्षमा साईन 

गनणको धनजम्त म भेट पधन माग्न चाहाछु नमस्ते अधभवादन। 

माननीय सभामखुः- अब म माननीय गोमा भतेुललाइ समय ददन्छु समय ५ धमनेट  

माननीय गोमा भतेुल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु महोदय, आज 

हामी यो महत्वपूर्ण बैठकमा जनु हामीले छलर्ल गरररहका छौ।एक वषण अजघ जनु कायण सधमधत 

बनेर अध्यायन गनण पठाउदा खेरर जनु हाम्रो काभ्र े जजल्ला लाइ एक नम्बरमा पारेर प्रधतवेदन 

बझुाउन ु भएको धथयो। एक नम्बर काभ्र,े दइु नम्बर जचतवन, तीन, नम्बर नवुाकोट, चार नम्बर 

भकत्तपरु र पााँच नम्बर मकवानपरुमा। 

र एक वषण स्थधगत भएर रोवकयो त्यसकारर्ले आज हामी एक दमै महत्वपूर्ण छलर्ल 

गरररहेका छौँ। छलर्ल गदाण कधत खधुस लागेको छ वकन खधुस लागेको छ, भन्दा अब हाम्रो वजस्त 

वजस्त गाउाँ गाउमा चावह ववधभन्न खालको धगत गाइरहेका धथए। अब कतै पावटणले हस्तक्षप कतै के 

भने्न खालको कुरा धथयो जनु आज ववधि र प्रकृया अनसुार जनु यहााँ छलर्ल गनण पाउदा हामीलाइ 

खधुस लागेको छ र यहााँ हाम्रा माननीय ज्यूहरु बाट िेरै कुराहरु आइसके मैले दोह्याउन ुपछण जस्तो 

लाग्दैन िेरै भैगोलीक वहसाबले हेदाण िेरै जजल्ला आठ ओटा जजल्ला जोधडएको कारर्ले काभ्र ेजजल्ला 

मा जनु एक नम्वरमा, जनु प्रधतवेदन वझुाउदा खेरी एक नम्बर गरेर बझुाउन ुभएको धथयो मैले 

वढलै भए पधन िन्यवाद ददन चाहान्छु र साथीहरुको िेरै भनाइ यहााँ आइसक्यो।  

जनु एउटा राजिानीको बारेमा चावह र नामाकरर्को बारेमा छलर्ल गरररहदा खेरी काभ्र े

जजल्लामा चावह िेरै वहसाबले अगाधड छ भने्न खालको कुरा यहााँहरुलाइ आयो। र त्यधत मारै होइन 

हाम्रा नेता हरु हरेक खालका पावटणका नेताहरु चावह काम गरेर थाकेर आरम गने ठाउाँ पधन 
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िलुीखेल हो मैले अको कुरा मलाइ याद आयो २०७२ साल माघ १८ गते चावह हाम्रा कर्ाणली 

जस्तो ठाउाँ चावह अवहले जनु अदक्ष ज्यूले चावह काभ्रमेा राख्न ुहनु्छ भनेर बोल्न ुभएको धथयो त्यो 

कुरो धन मलाइ याद आयो। त्यस कारर्ले यहााँहरु सम्पूर् माननीय ज्यूहरालाइ पधन के जानकारी 

गराउन चाहाछु गराउछु भने ववधभन्न यो धभववष्यको सोचलाइ पधन अधलकधत यहााँ राखेर र यहााँ 

भौधतक पूवाणिार ववकास कायणलय जनु भवनकै कुरा गदाण यस्तो ठाउाँ जस्तो पधन छैन त्यहा त ठुलौ 

त्यहाँ त।  

सभा वस्ने सक्ने ठाउाँ छ त्यस कारर् मैले यहााँ हरु सबैलाइ चावह यो एउटा छलर्ल 

बाटै धनष्कषण धनकाल्लेर काभ्र ेजजल्लालाइ चावह राजिानी घोषर्ा गदुणन ुहनु्छ भने्न ववश्वास गदैं म 

आफ्नो भनाइ यवह टुङ्गाउछु हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय रमा आले मगर लाइ समय ददन्छु समय ५ धमनेट 

माननीय रमा आले मगर (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखुज्यू, आज 

हामी इधतहासको महत्वपूर्ण क्षर्मा छौँ। वकनवक लामो समय अथाणत दइु वषण पछाधड हामी तीन 

नम्वर प्रदेशको अस्थायी राजिानीलाइ स्थायी बनाउने र स्थायी राजिानीको नामाकरर् गने क्षर्मा 

छौ। यसअथण यो महत्वपूर्ण क्षर्मा हामी उधभएका छौ। 

यो महत्वपूर्ण क्षर्मा उधभरहदा खेरी मलाइ त लाग्छ राजिानीको नामाकरर् र राजिानी 

स्थायी तोक्ने सन्दभणमा धतन नम्वर प्रदेश लामो समयको प्रसवको वपडा भोगी रहेको, झेली रहेको 

अवस्थामा राजिानी संभाव्यता अध्याययन ववषेश सधमधत मार्ण त त्यो वपडा मकु्त हदैुछ। यसअथण 

त्यो वपडा बाट मकु्त गराउनको धनम्त राजिानी संभाव्यता अध्यायन ववषेश सधमतले आफ्नो व्यस्त 

समय, घाम पानी र कुनै पधन दखु वपडालाइ झन्जवटलो नसम्झीकन संभाववत अथवा प्रस्ताववत पाचौँ 

वटा जजल्लाहरुमा पगेुर वस्त ुजस्थती यथाणथ रुपमा प्रधतवेदन मार्ण त बावहर धलएर आएको छ।  

यसथण त्यस सधमधतको संयोजक अथवा अदक्ष्य माननीय ददपक धनरौलाको वटमलाइ म हाददणक 

िन्यवाद पधन ददन चाहान्छु।यो संभाव्यता अध्यायन ववषेश सधमधतले जचतवन, नवुाकोट, भक्तपरु, 

मकवानपरु र काभ्रकेो जनु प्रस्ताववत जजल्लाहरुको अध्यायन पछाधड, अगाधड बवढरहदा खेरी मलाइ 
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यो प्रधतवेदन र राजिानीको नाम तोकीरहदा खेरी वहजो पछाधड जन्मे मेरो दोष त होईन मेरो 

अग्रजहरुले, मेरो पूखाणहरुले िेरै रगत र पधसना बगाएइर यो ठाउाँ सम्म ल्याइ पयुाणउन ुभयो। म 

जधत बेला ६२/६३को आन्दोलनमा घधुमरहदा खेरी त्यो क्षर्को यवहले यो ठाउाँमा उधभरहदा खेरी 

सम्झना आवहरहेको छ।वकनकी हामीले संजघयता राज्य पनुणर संरचनाको बारेमा िेरै जनताले आफ्नो 

जजवनको आहतुी ददन ुभयो र िेरैले हात खटु्टा भााँच्न ुभयो र िेरैले टाउको रु्टाउन ुभयो र िेरैले 

आफ्नो रगत पधसना भगाउन ुभएको छ। त्यसो हदुा खेरी त्यो अवस्था लाइ सजम्झरहदा खेरी 

हामीले संजघयता र राज्यको पनुणसंरचना भनेको केहो भने्न मलाइ लाग्छ भने जनु बेला हामीले लडाइ 

लड्यो जनु बेला हामीले आन्दोलनलाइ अगाधड बढायौँ। त्यो आन्दोलन पिात सर्लता प्रप्त गररसके 

पधछधड हामीले तीन वटा राज्यको पछाधड को चावह पररकल्पना र त्यसलाइ संवविान मार्ण त हामीले 

अगाधड बढायौँ जसको पररर्ाम स्वरुप स्थाधनय सरकार प्रदेश सरकार र संघीय सरकार हाम्रो 

ववचमा अगाधड बवढरहेको छ।  

यो अगाधड बवढरहेको रहदा खेरी यो वकन हाधमले तीन वटा सरकारको पररकल्पना गयौ र 

त्यसलाइ हामीले संवविानमा हामीले वकन कोट गयौ भने्न मलाइ लाग्छ भने वहजो एकात्मक 

राज्यसंरचना को कारर्ले गदाण खेरर हमु्लामा रहेको, जनताले रामेछापमा रहेको ठोसेमा रहेको 

जनताले त्यसलाइ एकात्मक राज्य संरचनाको कारर्ले सवह वकधसमको र सलुभ सन्दभण ढङ्गले चावह 

सेवा सवुविा प्राप्त गनण सकेन त्यसो हदुा खेरी संजघयता र राज्यपनुणरसंरचनाको पररकल्पना गरेको हो 

भने्न मलाइ लाग्छ त्यसो हदुा हामीले त्यो आन्दोलन बाट अगाधड बवढरहदा खेरी अवहले राजिानीको 

नामाकरर्लाइ र राजिानी तोवकरहदा हाधमले चावह त्यो संजघयता जनतालाइ ददने सेवा र सवुविा 

संग सान्दधभणक रहदा हामीले मैले एउटा हेटौडा, मकवनपरु, नवुाकोट र काभ्रकेो सन्दभण संग कुरा 

गरररहेको छैन। 

मैले यधत मारै भन्न खोजजरहेको छु वक वहजो हामीले जनु आन्दोलन लड्यौँ जसको लागी 

आन्दोलन गयौ त्यो आन्दोलन पछाधड हामीले जनु सेवा सवुविा प्राप्त गरररहेका छौँ त्यो सेवा सवुविा 

भनेको केहो भने जे हामीले अपणरचधुनवट वा जजम्मेवारी पाएका छौँ त्यो जजम्मेवारी भनेको एउटौ 

मार कुरा मैले वझेुको धथएकी हामीले रामेछापमा रहेको ठोसेको जनताले रसवुामा रहेको जचन संग 
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जोधडएको जनताले सवणसलुाभ ढङ्ग्ले सेवा सवुविा प्राप्त गनण धसकोस भन्ने कामनाका साथ अथवा 

सोचाईका साथ यो भनाइ लडेको भने्न मलाइ लाग्छ त्यसो हदुा खेरी त्यो ममण र भावनालाइ बझेुर 

अवहले यहााँ िेरैले भने्न गछणन सांसदले दखु पायो सांसदको समय िेरै व्यधतत भयो सांसदलाइ 

काठमाण्डौबाट, रसवुा, बाट रामेछापबाट आउदा खेरी हेटौडामा दखु भयो त्यो होइन सांसदले 

जनतालाइ पावटणको झण्डा मधुन रहेर जनताले मतदान पिात यो ठाउाँमा पधुगसके पछाधड म भन्छु 

मलाइ यो ३ नम्वर प्रदेशको चाहे रामेछापको ठोसेमा लगेर जजम्मेवारी ददयोस चाहे जोधडएको रसवुा 

संग लगेर जजम्मेवारी ददयोस त्यो हामीले परुा गनुण पछण।  

तर हामीले जजम्वारी पूरा गरररहदा खेरी सेवा सवुविालाइ सवणसलुभ डङ्गले ददन सवकन्छ वक 

सवकदैंन भने्न कुरा वहमीले सोच्न ु पछण जस्तो मलाइ लाग्छ। यसो हदुा खेरी मैले लामो कुरा 

यहााँहरुको ववचमा नराजखकन मैले यधत मार भन्न चाहाछु की संवविान ले ददएको जनु अधिकार छ 

त्यो अधिकारलाइ प्रयोग गरेर यो सम्मानीत सभा मा हामीले सांसदहरुलाइ ददएको जनु अधिकार 

छ त्यो अधिकार लाइ प्रयोग गरेर जनतालइ सेवा सवुविा प्रिान गनणको धनधमत्त सवणसलुभ ढङ्गले 

ददन उपयोग हनुे पाएक हनुे पाएक हनुे ठााँउमा हामीदे्य राजिानी तोक्न ुपछण।र धत भोली हामीले 

राजिानी तोवकरहदा खेरी हाधमले नामाकरर् गरररहदा खेरर हाम्रो पसु्ताले सराप्ने हाम्रो पसु्ताले 

धिक्काने अवस्था सजृना नहोस र हदैुन भने्न कुरा म यहााँहरुको ववचमा राख्दै मेरो छोटो भनाइ यवह 

अन्त्य गछुण हस्त िन्यवाद नमस्कार। 

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रधतवेदन माधथको छलर्ल यवह जस्थधगत हनु्छ 

बाकीीँ भएका माननीय सदस्यहराले आफ्नो िारर्ा भोलीको बैठकमा राख्न ुहनुे छ। 

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक धमधत २०७६ साल पसु २४ गते ववहीवार ददनको ३ 

बजे वस्ने गरर यो बैठक जस्थधगत हनु्छ। 

  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल पसु २४ गते ववहीवार ददनको ३:०० बजेसम्मका लाधग 
स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ५:१० बजे।  
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प्रदेश सभा 
प्रदेश नं ३ 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२४ पसु, २०७६ 

ववहीबार 
(बैठक संख्या - ३)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको ३:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रदेश नम्बर ३ को प्रदेश सभाको आजको 

बैठकको कारबाही प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु आज शनु्य समय र ववशेष 

समयको कायणक्रम नरहने ब्यहोरा जानकारी गराउदछुाँ। 

माननीय सदस्यहरु माननीय ददपक धनरौलाले पशे गनुणभएको प्रदेश राजिानी 

सम्भाब्यता अध्ययन ववशेष सधमधतको प्रधतवेदन माधिको आजको छलफल सरुु हनु्छ।  

सबणप्रिम म माननीय राजेन्र प्रसाद पाण्डेलाई अनमुधत ददन्छु, समय ५ धमनेट। 
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माननीय राजेन्र प्रसाद पाण्डे (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु ज्यू, माननीय ददपक धनरौला ज्यू बाट प्रदेश राजिानी सम्भाब्यता अध्ययन 

कायणदलको तफण बाट ववधभन्न समयमा ववधभन्न जजल्लाहरुमा गएर प्राप्त भएको त्यसको 

सम्पूर्ण धनचोड प्रधतवेदन पेश भएको छ र त्यो प्रधतवेदन उपर सम्भाब्यता अध्ययन 

सधमधतको प्रधतवेदन उपर म आफ्ना िारर्ाहरु ब्यक्त गनण चाहान्छु।  

िेरै पटक माननीय सदस्यहरुले यो संसदमा २ वषण लगातार प्रदेशको राजिानी र 

प्रदेशको नामाकरर् बारे पटक पटक आवाज उठाउन ु भयो, फ्लोरबाट। ववशेष समय 

धलएर बोल्नभुयो तर यो संसदमा छलफल गराउने काम कवहल्यै हनु सकेन। जसको 

कारर् आज हामी एउटा नयााँ पररजस्िधतमा यो छलफल गनण प्रवेश गरेका छौँ। हामी 

कधत स्वतन्र भएर छलफल गदै छौँ, आफ्नो वववेक कधत प्रयोग गरेर छलफल गदै छौँ 

त्यो पधन सोचनीय ववषय बनेको छ।  

संवविानको िारा २८८ को (२) मा यस संवविान बमोजजमका प्रदेशको राजिानी 

सम्बन्िी प्रदेश सभामा तत्काल कायम रहेका सदस्य संङ्खख्याको दईु धतहाई बहमुतबाट 

धनर्णय भए बमोजजम हनु े छ। यो राजिानी छनौट गने सन्दभणमा हामीले ७२ सालमा 

जारी गरेको संवविानमा यवह कुरा उल्लेख छ। म त्यो जारी भएको संवविानले हामी 

सांसदहरुलाई ददएको ववशेष अधिकार हो भने्न ठान्दछु र त्यो ववशेष अधिकार अनसुार यो 

हाउसले प्रदेशको राजिानी र नामाकरर् तोकोस ् धनर्णय गरोस ् भने्न पधन चाहान्छु। 

सभामखु महोदय, राजिानी कहााँ उपयकु्त हनु्छ भने्न खालको कुरा यो सधमधतले अध्ययन 

गयो।  

स्िलगत अध्ययन गरेर पेश गरेको वववरर्नै पढ्दा पधन मैले के देख्छु भन्दा 

भौगोधलक सगुमताको वहसाबलेऽ औजचत्यताको, सामर्थयणताको, सम्भाब्यताको सबै दृवष्टकोर्ले 

हेदाण यो प्रदेशका १३ वटा जजल्लाहरु मध्ये र ६६ वटा प्रदेशको धनवाणचन क्षेर मध्ये 

रसवुा, नवुाकोट, िाददङ, काठमाण्डौ, लधलतपरु, भक्तपरु, धसन्िपुाल्चोक, काभ्र,े दोलखा, रामेछाप 

र धसन्िलुीको पधन १ लाख जधत जनसङ्खख्याको भभुाग यवह प्रदेश साँग एउटा भागलाई 
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नजजक पदो रहेछ र धसन्िलुीको एउटा भाग र मकवानपरु र जचतवन यो हेटौँडालाई 

नजजक पदो रहेछ।  

यस्तो देजखयो र यो वहसाबले हेदाण खेरर ३२ लाख जनसंङ्खख्या बसोवास गने 

क्षेरले काभ्रलेाई माझ ठान्दा रहेछन ् र १३ लाख जधत जनसंङ्खख्या बसोवास गने 

जनसंङ्खख्याले हेटौडालाई नजजक ठान्दा रहेछन।् यस्तो खालको जस्िधत देजखयो, यो 

सबैकुरा हेदाण खेरर म चावह हेटौडाको ववरोिी होईन तर म जनतालाई सवुविा ददलाउनको 

लाधग हामीले ल्याएको संजियता भएको नाताले भौगोधलक सगुमता र राज्यको त्यो 

धसंहदरबारको शासनलाई तल ववकेजन्रकृत गदै जनताको धबचमा ल्याउन सगुमताको 

वहसाबले प्रशासनीक सगुमताको वहसाबले पधन काभ्र ेउपयुणक्त छ भने्न मेरो आफ्नो मत 

जाहेर गनण चाहान्छु र ववशेष गरर हामी यो काभ्र ेमेरो ब्यजक्तगत, म िाददङको मान्छे हुाँ, 

िाददङमा जजन्मएको हुाँ। म यो प्रदेश भररकै नेता हुाँ।  

त्यसो हनुाले मेरो लाधग कवह नजजक या टाढा होईन। तर त्यहााँ जनताको लाधग 

टाढा या नजजक भने्न खालको कुरा धनिाणरर् गने हामी न्यायधिश हौँ अवहले। यो 

न्यायधिश न्यायलयमा बस्ने न्यायाधिशले त्यो आफ्नो तराजमुा धनर्णय दददााँ हामी संयम 

भएर िेरै कुराहरु सोचेर ददनपुछण। दाङ राजिानी भयो भने हामी कर्णली प्रदेशमै जान्छौ 

भनेर बााँके बददणयाले बोधलसकेको छ।  

यस्तै खालको सगुमता भोधल यो प्रदेशलाई भएन भने १० जजल्लाले सभामखु 

महोदय म टुङ्ख्याउछु १० जजल्लाले यो राजिानी हामी छुटै्ट िोषर्ा गछौँ भने्न ददन 

नआओस।् र म यवह पधन भन्न चाहान्छु हाम्रो राजिानी अपायक ठााँउमा धनर्णय गने 

ब्यजक्त र पाटीलाई सजायाँ ददउ भनेर अको चनुावमा जनताले भने्न ददन नहोस ् र म 

अन्तमा जनताको बहदुधलय जनवादले पररकल्पना गरेका स्वतन्र संसद, सावणभौम आफैँ मा 

शजक्तशाली र जनमखुी हनु्छन।्  

जहााँ शजक्तकेन्रहरु ले प्रवेश नै पाउदैँनन,् त्यसो भएको हनुाले हामीले नेपालको 

आवश्यकता र औजचत्यतालाई मध्यनजर गरर जबज माफण त नयााँ खालको संसदीय 

ब्यवस्िा स्वीकार गरेका हौँ यवह कुरालाई ध्यानमा राखेर हामी यो प्रदेशको राजिानीको 
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टुङ्गो गरौँ र मैले यो पधन प्रस्ताव राखेको छु प्रदेशको राजिानी काभ्र े र हेटौँडा दईुटै 

राखौँ यहााँ वहाँउदे अधिवेशन गरौँ, वहााँ वषे अधिवेशन गरौँ। यो दईुटै पधन हनु सक्छ, 

जमणनीमा दईुटा राजिानी छ, दजक्षर् अविकामा धतनवटा राजिानी छ, पावकस्तानमा एक 

समय दईुटा राजिानी धियो ...  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय प्रमे बहादरु पलुामीलाई अनमुधत ददन्छु, समय 

५ धमनेट।  

माननीय प्रमे बहादरु पलुामी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

ज्यू, माननीय सदस्यहरु। आज म यहााँ यो राजिानी सम्भाब्यता अध्ययन सधमधतले 

ल्याएको प्रधतवेदनको छलफलको क्रममा मैले आफ्नो तफण बाट कुनै दधलल र कुन ै

आिारहरु पेश गनुण भन्दा पधन म खसुी ब्यक्त गनण यहााँ उपस्िीत भएको छु।  

खास गररकन ६ मवहनामा सकाउन ु पने धियो यो ववषय २ वषण सम्म यस्तो 

हालतमा चैँ बधसयो मलाई एउटा परुानो किाको पधन याद आउछाँ। एउटा गााँउबाट 

एकजना यवुक पल्टनमा जागीर खान जान्छ, लामो समय पधछ उसको िरमा जचट्ठी 

आउछाँ। त्यो जचवि पढ्न सक्ने गााँउभरर कोवह मान्छे हदुैँन र सबैले के हल्ला फैधलन्छ 

भने त्यो गााँउभररको एकजना भेडा गोठालो हनु्छ त्यो भेडा गोठालोलाई जचवि पढ्न 

आउाँछ भने्न बझु्छ र गााँउले सबैले भेडा गोठालोलाई िेरेर धलएर आएर त्यो पढ्न 

लगााँउछ। जब त्यो भेडा गोठालोले पर खोल्दै गछण र उनी बेस्कन रुन िाल्छ।  

पल्टनमा गएको छोरा उनको पररवार र उनका गााँउका सबैले कुरा बझु्छ वक 

पल्टनमा गएको कतै यो चावह लडाईमा मान्छे धबधतसकेको हनु सक्छ र कोवह पधन खसुी 

हनु सक्दैन सबै जना रोएर बसेको हनु्छ तेधतखेर। अधन करीब एक डेढ िण्टा ,दईु 

िण्टा रोईसकेपधछ अधन सबैले सम्हाधलदैँ के भन्छ त्यो भेडा गोठालालाई भने धतमी अरु 

जे सकैु भएपधन माधिको पर नपढ माधि खराब कुराहरु लेखेको हनु्छ, मतृ्य ुसम्मको कुरा 

लेखेको हनुपुछण। त्यसै भएर उधन रोए जचवट्ठ खोल्ने धबजिकै। माधिको नपढेपधन तलको त 
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पढ्न भधनन्छ अधन उसले के भन्छ भने त्यो तलको मार पढ्न जाने्न भैददएको भए म 

माधिको पधन सबै पवढहाल्िे धन भन्छ के त्यधतखेर।  

जता जादााँ पधन स्िायी राजिानी कवहले भन्र्थयो, अब मेरो हालत पधन त्यस्तै धियो 

हेनुणस।् म एउटाले सम्भव धिएन त अवहले यो पाचौँ अधिवेशन स्िायी राजिानी 

टुङ्ख्याउदै छ त्यसैले मलाई खसुी लागेको छ। मैले यहााँ उधभएर दधलल पशे गनुण छैन। 

क्लासको पछाडी बेन्चमा बसेको ववद्यािीपधन एक नम्बरमा आउन सक्छ मैले यजि कुरा 

मारै राख्दै मलाई अको कुरा के ला्छ भन े यहााँ प्रधतपक्ष दलको केवह माननीय 

सदस्यहरुले के कुरा बोल्न ु भयो भने हाम्रो सभापधत शेर बहादरु देउवा जजले ल्याउन ु

भएको हेटौँडा राजिानी भनु्नभो। जब वक यो कुरालाई हामीले यसो गरर पधन बझु्न पाए 

राम्रो हनु्र्थयो। राजधनधतक सहमधतमा अस्िायी राजिानी तोवकएको धियो। त्यो बारेमा 

कवह पधन कतै पधन नगने हाम्रो सभापधतले ल्याएको मारै भने्न।  

तपाईको सभापधतले ल्याउन ुभएको भए त स्िायी बनाउनको धनजम्त हामी सबैजना 

यतै धतर लागौँ भन्नु पो पर्थयो त। बाटोको वैद्यको जस्तो धनर्णय गरेर नेकपाले जे गछण 

त्यो पखण र हेरमा छौँ हामी भने्न खालको यस्तो धनर्णय गरेको देख्दा मलाई एकदम 

अफ्यारो महशसु भएको छ। आग्रह गनण चाहान्छु, तपाईहरुले यस्तो कुरा गनुण भन्दा 

कमसेकम स्िायी तोक्नको लाधग चैँ सबैजना लागौँ यवह कुरा म राख्न चाहान्छु।  

मैले िेरै कुरा राख्न ु छैन, िेरै माननीय ज्यूहरुले आ आफ्नो तकण हरु पेश गनुण 

भएको छ। म मकवानपरुको, म हेटौँडाको सन्दभणमा के कुरा भन्न चाहान्छु भने दृवष्ट 

बाहेक सवृष्ट र धसजणनामा हेटौँडा अत्यन्तै उपयुणक्त छ। पवहचान नधबगाररकन हेटौँडालाई नै 

स्िायी राजिानी बनाउनको धनजम्त सम्पूर्ण माननीय सदस्यहरुलाई आग्रह अनरुोि गदै मेरो 

भनाईलाई यवहाँ टुङ्ख्याउन चाहान्छु। िन्यवाद, नमस्कार।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय ररना गरुुङलाई अनमुधत ददन्छु, समय ५ 

धमनेट।  
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माननीय ररना गरुुङ (राविय प्रजातन्र पाटी - संयकु्त):- माननीय सभामखु 

महोदय, राजिानी सम्भाब्यता अध्ययन सधमधतको म पधन एकजना सदस्य धिएाँ। सदस्यको 

नाताले िेरै जजल्लाहरुको अनगुमन पधन भयो, अनगुमन पधन गरेँ। त्यसमा धसफाररसमा ५ 

जजल्ला पयो। नवुाकोट, काभ्र,े भक्तपुर्, जचतवन र मकवानपरु।  

मैले सधमधतको तफण बाट पधन मैले मेरो दलबाट र मेरो ब्यजक्तगत रुपबाट 

भधनराख्दा खेरर नवुाकोट, काभ्र,े भक्तपुर्, जचतवन र मकवानपरु कुनै जजल्ला पधन कुन ै

जजल्ला भन्दा कम धिएन अजन्तममा आएर काभ्र े भसेस मकवानपरु देजखएपधन मैले 

नवुाकोटलाई पधन कुनै पधन दृवष्टकोर्ले कजम्त देखेन। नवुाकोट पधन िेरै राम्रो जजल्ला 

धियो र त्यस्तै भक्तपरु र जचतवनको कुराकानी गदाण खेरर भक्तपरु र जचतवन त्यो रेधडमेड 

भधनन्छ धन एउटा रेधडमेड राजिानी केही गनै नपने त्यस्तो धियो।  

तर सभामखु महोदय यता मैले आफ्नो ववचार प्रस्ततु गररराख्दा खेरर मैलेपधन 

यताबाट जचतवनको लाधग पधन जचतवनलाई राजिानी बनाउन पछण मैले भधनराख्दा पधन 

मैले अवहलेपधन भन्दा खेरर हामीहरुले ५० वषण होईन हामीहरुले हजार वषणको कुनै 

ईष्टमेट गयौँ भने हजार वषणको लाधग हामीले राजिानी बनायो भने अवहले पधन त्यो 

जचतवन नै सबैभन्दा बेस्ट हो। तर अवहले जनु मोडमा हामीहरुको राजधनधत उधभएको छ, 

राविय राजधनधत उधभएको छ। केवह कुटधनधतक रुपमा केवह रावियताको रुपमा आज 

हामीहरु कवह न कवह रधसत पधन छौँ कुनै समयमा भोधलको समयमा हामीहरु आिा 

जनता चाईधनज नेपाली र आिा जनता भारधतय नेपाली भनेर कुनै ददन हाम्रो यो पवहचान 

पधन हनु सक्छ। त्यो भएर यस्तो कुराहरु भोधल भववष्यमा नआओस ्त्यसको लाधग मैले 

पधन अवहले म मेरो राजधनधतक दलबाट र मैले सासंदको रुपमा मकवानपरु नै अवहलेको 

अवस्िामा सबैभन्दा उपयुणक्त राजिानीको रुपमा स्िावपत गनण सवकन्छ भने्न मैले यताबाट 

आफ्नो मत जाहेर गनण चाहेँ।  

र कधत माननीय सांसदहरुको तफण बाट के कुरा आयो भने नजजक र टाढा को 

ववषयको पधन िेरै कुराहरु आए तर मैले अध्ययन गदाण खेरर यो नजजक र टाढा भने्न कुरा 

राजिानीको ववषयमा मैले देजखन। मैले कधत हरेक जजल्लाको मैले िेरै जनताहरुलाई 
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फोन गदाण उहााँहरुसाँग फोनमा संवाद हदुााँ यो दईु वषण धबधतसक्यो तपाईहरु चैँ हाम्रो 

राजिानी हेटौँडामा आउन ुभयो वक भएन भन्दा खेरर आएन। वकन आएन सोध्दा खेरर 

कामै परेन भनु्न भयो। केवह पधन काम परेन र भन्दा वहााँले के भनु्न भयो भने सबै काम 

त हाम्रो स्िानीय तहबाटै हनु्छ।  

हाम्रो हामीले काम परेन यो मारै भनु्नभयो। त्यो पधन मैले मलु्याङ्कन गररराख्दा 

खेरर आम जनताको जधत पधन काम पदणछ त्यो स्िानीय तहमै पदणछ त्यो भएर बरु 

प्रदेशबाट हामीहरुले के गरौँ भने अधिकार िेरै भन्दा िेरै अधिकार स्िानीय तहमा 

हामीहरुले ववभाजजत गरौँ। स्िानीय तहले िेरै भन्दा िेरै अधिकार ददउाँ र त्यो स्िानीय 

तहले अधिकार ददएपधछ मलाई ला्छ वक हाम्रो प्रदेश राजिानीमा आउने ब्यजक्तहरु को 

हनु्छ भने राजधनधतक दलका नेताहरु।  

उता ववकास धनमाणर्मा संल्न रहेका स्िानीय नेताहरु िेरै भन्दा िेरै हनु्छ त्यो 

भएर वहााँहरुको प्रायोरीवट देजख धलएर वहााँहरुको जब कामनै जनताको ठेक्का धलएर बस्न े

छ भने वहााँहरु त राजिानीमा टाढा भएपधन नजजक भएपधन आउनै पयो भने्न म मत राख्न 

चाहान्छु र कवहाँ न कवहाँ भोधलका ददनमा हामीहरुले राजिानी कुन हनुपुछण, काभ्रने ैहनुपुछण, 

हेटौँडा हनुपुछण या नवुाकोट हनुपुछण यो के हनुपुछण यो हामीले यो जनमत संग्रह गरायो 

भने एउटा अप्सन चैँ प्रदेश नै नराखौँ कुनमा साईन गनुणहनु्छ। मलाई ला्छ िेरै भन्दा 

िेरै जनता काभ्रकेो जनता पधन, जचतवनको जनता पधन, हेटौँडाको जनतापधन बरु हामीले 

राजिानी चावहदैँन तपाई यो संजियतै हटाईददनसु ्सााँजचच भन्दाखेरर जनमत संग्रहमा यस्तो 

साईन पधन हनु्छ। हामीले यो कुरा पधन मनन गरौँ, माननीय ज्यूहरु।  

र यो राजिानीको कुरा चधलरहदााँ नामको कुरा देजख धलएर कुन ठााँउ दठक होला 

कुरा चधलराख्दा खेरर मैले राजा महेन्रलाई पधन सम्झन चााँहे। राजा महेन्रले जनु पााँच 

ववकास क्षेरको अविारर्ा धलएर आउनभुयो त्यसमा हेटौँडालाई नै त्यो बेलामा क्षेरीय 

धनदेशनालय जनु राजखयो धियो त्यो एकदम वैज्ञाधनक धियो, त्यो भएर अवहले नाम 

बागमती, कर्ाणली गण्डकी यो िेरै कुराहरुमा यो हाम्रो नेताहरुले अनमुोदन गररसक्न ु

भएको छ। 
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तर कवह न कवह हाम्रो राजा महेन्रको दरुदजशणताले चै पूर्ण रुपमा अनमुोदन 

गनणको लाधग अब भोधलको ददनमा मटुु माधि ढुङ्गा राखेर हैन बरु देशको लाधग मटुु पधन 

धनकाल्न पयो भने धनकाजल्दम र रािको लाधग हामीहरुले हेटौँडालाई न ै राजिानीमा 

कायम गरौँ भनेर म आफ्नो मत जाहेर गदै धबदा हनु चाहान्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु :- अब म माननीय केशवराज पाण्डेलाई अनमुधत ददन्छु, समय 

५ धमनेट।  

माननीय केशवराज पाण्डे (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

आज हामी एउटा महत्वपरु्ण ववषयमा छलफल गरररहेका छौँ। यो छलफलमा 

गईरहदााँखेर जनु सधमधत बधनरहेको धियो, त्यो बने्न क्रममा मैले भनेको सजम्झरहेको छु। 

प्रदेश सभामा सभामखु ज्यूले अब राजिानीको बारेमा तपाईहरुले कहााँकहााँ उपयुणक्त हनु्छ 

धनवेदन दताण गनुणस ्नभधनकन हामीले राजिानी मागेका हौँ।  

वास्तवमा त्यो नै एउटा गलत प्रवक्रया धियो भन्ने मलाई ला्छ। यो सम्भाब्यता 

अध्ययन सधमधतले पधन जस्ले जस्ले राजिानी मा्यो त्यवह त्यवह मार अध्ययन गरेर त्यवह 

चैँ प्रस्ताववत हो भन्ने जस्िधत बन्यो। यस्ले त अध्ययन गनुण पर्थयो सम्भाब्यता ठााँउ कहााँ 

छ, कुन उपयकु्त भनेर पशे गनुण पर्थयो, राय पधन पशे गरेको मैले देजख्दन। यस्ले अध्ययन 

गदाण खेरर कहााँ कधत धबजल्डङ छ, रोड कहााँबाट कधत टाढा छ भन्ने अध्ययन गयो। हामी 

यहााँ आउनका लाधग हतार धियो वकनवक प्रदेश सभाको धनवाणचन भईसकेको धियो, संसद 

बस्नपुने, मन्रीमण्डल बनाउनपुर्थयो, सभाहल चावहन्र्थयो। 

कहााँ कहााँ छ भनेर खोज्यौँ। अब हामीले स्िायी तोक्दाखेरर हामीलाई हतार 

धिएन। हामी एकदईु वषण यवह बस्न सक्र्थयौँ, उवयुणक्त ठााँउ कहााँ हो हाम्रो प्रदेशले पधन 

रकम छुट्याएको धियो। संरचना बनाउन सक्र्थयौ र जान सक्र्थयौँ तर यहााँ त्यस्ता खाले 

कुराहरु आएनन।् अब हामीले नवुाकोट यो प्रदेशको राजिानी बनाउन पछण भन्दा 

नवुाकोटमा हाम्रो िर भएर होईन, नवुाकोटको सदरमकुाममै म डेरा धलएर बसेको छु। 

त्यहााँ पधन म डेरा नै धलएर बसेको छु। तर दुणटा कुरा हामीले िेरै उठायौँ। एउटा 
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काठमाण्डौको जनिनत्वको बारेमा हामीले कुरा उठायौँ त्यसलाई पर लैजाने ठााँउ कुन 

हनु सक्छ भन्दा त्यो उपयुणक्त ठााँउ नवुाकोट हनु सक्छ।  

अको हामीले बझेुको के हो भन्दा आधिणक सम्ववृिको कुरा हामीले गररराखेका 

छौँ। अवहलेसम्म हामी गररब ठााँउबाट िनी ठााँउमा आएर त्यहााँ खचण गरररहेका छौँ। 

कजम्तमा नवुाकोट, काठमाण्डौ भन्दा बावहर जादााँखेर त्यहााँबाट अधलअधल आधिणक 

सम्ववृिका कुराहरु पधन पर सने, शहरीकरर्का कुराहरु पधन पर सने जस्िधत बन्न सक्छ 

भने्न आशयले नै हामीले नवुाकोट सबैभन्दा उपयुणक्त हो भनेका हौँ। पवुाणिारको वहसाबले, 

यातायातको वहसाबले अरु सबै वहसाबले पधन अत्यन्तै उपयुणक्त छ। धबजल्डङकै कुराकानी 

गने हो भने त हामीले वहााँहरुलाई १२७ वटा धबजल्डङहरु देखायौँ, वय धबजल्डङहरु छन ्

भनेर।  

धबजल्डङको मारै राजिानी माग गररएको होईन, वय िेरै कुराहरु अध्ययन गरेर 

आउन ुपर्थयो। यसलाई अवहले पधन फेरर बजार धबस्तार गने। काठमाण्डौको जनसंङ्खख्या 

ववतरर् गने हो भने नवुाकोट नै हो नवुाकोट नै उपयुणक्त हो भने्न मेरो ठम्माई छ, अवहले 

पधन त्यो ला्छ तर हामी यहााँ छलफल गरररहदााँ खेर म हाम्रो नेकपाको नेताहरुसाँग 

आग्रह गनण चाहान्छु। हामी धतन ददन देजख लगातार हाम्रो संसदीय दलको बैठक 

बधसराखेका छौँ। अरु पाटीहरुसाँग पधन छलफल चलाउनहुोस ्साँगसाँगै। यहााँ रहेका सबै 

दलसाँग र यहााँ हामी रहेका सभामखु भन्दा बावहर १ सय ९ जनाले एकै ठााँउमा मत 

हाल्ने गरर छलफल चलाउन जरुरी छ र त्यो चलाउनपुछण भने्न म ठान्छु।  

मैले यसो हेरेको एक वषणमा जम्मा धतस ददन आउनपुने रहेछ संसद चलेको 

वहसाबले, मकवानपरु आउदााँखेर। त्यो सभासद् हरुको लाधग सााँचचै कष्ट परेको जस्िधत 

होईन तर पधन यसमा कसरी जाने भने्न ववषयमा छलफल जरुरी धियो र यो हामी 

छलफल गरौँ। अब हामी नेकपाले धनर्णय गरेको कुरामा पधन कधतपय सािीहरुको सााँचचै 

वहजो गजम्भरका साि वहााँहरुले नै लाग ुगनुणपने हो वक जसरी कुराहरु उठाउन ुभयो।  

म त माजन्दन पधन भन्नु भो, नमान्न पाईन्छ। तपाईहरुले माजन्दएको भए पाटीको 

धनर्णय माजन्दएको भए मनमोहन अधिकारी प्रिानमन्री नै बनु्न हदुैँन धियो, नमाजन्दन ु
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भएकोले वहााँ प्रिानमन्री बनु्न भो, फेरर पधन नमाजन्ददा हामीलाई केवह आपिी छैन, त्यो 

कुरालाई ख्याल गनुणस।् हामी एउटा पाटीका तफण बाट उम्मेद्वार भएर आएका मान्छेहरु 

हौँ, पाटीमा छलफल हनु्छ। पाटीले यसो गनण उपयुणक्त हनु्छ वक भने्न धनदेशन पधन ददन्छ 

सझुाव पधन ददन्छ। त्यसकै आिारमा हामी छलफल गछौँ।  

दलको बैठकले त्यसलाई धनर्णय गछण, त्यो धनर्णयलाई हामी यहााँ आएर कायाणन्वयन 

गछौँ र त्यहााँ यधत ढुक्क हनुसु ्नेकपाको संसदीय दलमा ववभाजन भएर यहााँ आफु यतापवट्ट 

हाल्छ वक यहााँ यतापवट्ट हाल्छ वक भनेर फरक फरक ठााँउको मत गने्न काम नगनुणस,् यो 

नेकपाको मत सबै एकै ठााँउमा आउछ र सबै ठााँउमा हामी हाल्छौँ र म सबै यहााँका 

दलका सािीहरुसाँग पधन एउटै ठााँउमा मत हाल्नको धनजम्त आग्रह गनण चाहान्छु र मेरा 

भनाईहरु यवह टुङ्ख्याउन चाहान्छु। िन्यवाद, नमस्ते।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय ओम बहादरु ्लानलाई समय ददन्छु, समय 

५ धमनेट।  

माननीय ओम बहादरु ्लान (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

ज्यू, हामी यो प्रदेश राजिानी सम्भाब्यता अध्ययन ववशेष सधमधतको प्रधतवेदन माधि 

छलफल गररराखेका छौँ। िेरै माननीय ज्यूहरुले बोधलसक्न ुभा छ। म सबैभन्दा पवहला 

वहााँहरुलाई िन्यवाद ददन चाहान्छु।  

वहााँहरुले िप सम्भावनाहरु पधन देखाई ददन ुभएको छ र म वहजो देजख अजस्त 

देजख सोचदै धिएाँ मैले एउटा बोल्ने भाषा के हो भने कुनै पधन कुरा हामीले राजधनधत गछौँ 

भने सामाजजक न्यायको आिारमा हामीले सोचन ु पछण। त्यो कुरामा कोही पधन दवुविा 

हनुहुदुैँन वकनभने हामी नतेा हौँ हामी सामाजजक सेवामा लागेका मान्छे हौँ। तर कवहले 

कााँवह के हदुोँ रहेछ भने मान्छेका अंग सबभन्दा महत्वपूर्ण कुन हनु्छ भनेर सोध्यो भन े

कसैले भन्छ टाउको कसैले भन्छ मटुु यस्तै यस्तै।  

शायद यो कुरामा हामी सबै सहमत छौँ। मैले वहजो यसो आफैँ लाई उभ्याएर 

नापेर हेरेँ धबच भाग कहााँ पदो रहेछ भनेर नापेर हेरेँ टाउको पधन धनकै छेउमा पयो, 
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मटुुपधन याकै्क धबचमा परेन। भने पधछ हामीले धबच भाग खोज्ने वक महत्वपूर्ण भाग 

खोज्ने। रावियताको कुरा तपाईँ हामी सबै बझु्छौँ, मैले त्यवह भएर तपाईहरु सबैलाई 

िन्यवाद ददएको तपाईहरुले िप सम्भावनाहरु देखाउन ुभयो। यहााँ अब नामअनसुारको 

प्रधतवेदन फेरर दठक छ। म समधतका सभापधत ज्यूलाई अिवा सधमधतका प्रमखुलाई पधन 

म िन्यवाद ददन चाहान्छु। र मैले यो वहसाबले कुरा गरररहदााँ खेरी मकवानपरुको िप 

ववशेषता के हनु सक्छ भनेर मैले पधन अधलकता सम्भावना मैले पधन अधलकता 

तपाईहरुलाई भन्नु पने भयो फेरर।  

मकवानपरु भनेको सबैभन्दा बढी जाधतको बसोवास भएको जजल्ला रहेछ। मैले 

गने तामाङ, क्षेरी, बाहनु, चेपाङ, वनकरीया, बोटे, जजरेल, शेपाण गन्दै गन्दै गएको यो सबै 

जजल्लाहरुमा भन्दा यवह जजल्लामा बढी समदुायको बसोवास रहेछ। अिण के हनु्छ भन े

सबै जाधतले, सबै समदुायले यो हेटौँडालाई मन पराएको रहेछ भने्न मेरो धनष्कशण भयो। 

मैले हेटौँडा राजिानी हनु पछण वक पदैन मैले िेरै ब्याख्या नगरौँ। यो राजिानीको पाटोमा 

भयो। र यहााँ कसैले शेरबहादरु जजले भनु्न भो, कसैले अब बाि बहादरु जजले भनु्नहोला 

तर मैले बझेुको के हो भने वहजो यवह मैले अजि भनेको तर्थयको आिारमा यसको 

रर्धनधतक सामररक महत्वकै आिारमा यो वहजो राजधनधतक सहमधतको आिारमा टुवङ्गएको 

हो। यो सत्यतालाई भलेुर कसैलाई सस्तो लोकवप्रयताको धनजम्त त्यधत िेरै नाम उचचारर् 

गरेर शब्दको खेर फाधलरन पछण जस्तो मलाई ला्दैन।  

त्यसकारर् वहजो राजधनधतक सहमधतको आािारमा भएको कुरालाई हामीले अवहले 

स्िावपत गनणको लाधग यसको रर्धनधतक महत्वलाई सबैले बझेुर अगाडी बढ्नपुछण, मेरो 

भनाई यवहनै हो। र हामीले पवहचानको कुरापधन उठाएका छौँ, यसको धबचमा माधिबाट 

एउटा हामीलाई एसएमएस आएको छ, पाटीले एउटा सझुावपरु्ण धनदेन पठाएको छ। त्यो 

हाम्रो दलमा छलफल भईरहेको छ। र म सािीहरुलाई भन्न चाहान्छु यो एसएमएस ्यो 

सझुावपूर्ण धनदेशन रुखलाई होईन िामलाई हो यजिमा ढुक्क हनुहुोला। िन्यवाद, 

नमस्कार।  
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माननीय सभामखु:- अब म माननीय राजेन्र गरुुङलाई अनमुधत ददन्छु, समय ५ 

धमनेट।  

माननीय राजेन्र गरुुङ (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु ज्यू, मलाई कस्तो 

ला्छ भन्दा खेरी मटुु र टाउको जधत ईम्पोटेन्ट हो िााँटी पधन त्यधतनै ईम्पोटेन्ट हो 

जस्तो ला्छ मलाई वकनभने त्यहााँ स्पाईनल कडण पधन छ त्यहााँनेर आएर श्वासनली पधन 

त्यवह पधन छ मलाई त्यस्तो ला्छ। मैले भन्दै गदाणखेरी नेपालको ईधतहासमै हामी पवहलो 

प्रदेश सरकार हामी। हामी पवहलो प्रदेश सरकार हदुैँ गदाण नागररकलाई प्रत्यक्ष अनभुधुत 

हनुे गरेर हामीले के ददन सक्यौ अवहले सम्म हामीले।  

यो प्रश्न मेरो होईन वक सम्पूर्ण नागररकहरुलाई सोध्दाखेरी वहााँहरुले सोध्न ेप्रश्न 

हो यो। त्यवह भएर हामीले अवहले अको ऐधतहाधसक काम गदै छौँ वक पधछ भववष्यको 

पसु्तालाई समेत हनुे खालको कुनै पधन संरचनाको लाधग हामीले अवहले धनर्णय गदै छौँ। 

जनु हाम्रो राजिानीको ववषय हो र हाम्रो नामाकरर्को ववषय हो। र हामीले कुनै पधन 

जशशलुाई जन्माउाँदापधन एकदमै सरुजक्षत स्िानमा जन्माउछौँ वकनभने उसको अंगभंगमा 

सबै राम्रो स्लै जन्मोस ्भने्न हामी चाहान्छौँ।  

अधन जशशकुो नामाकरर् गदाण पधन भववष्यमा उसलाई कसैले पधन नजजस्काओस ्

भन्ने हामी चाहान्छौँ। उसको नाम पधन एकदमै ईम्पोटेन्ट हनु्छ, यो एकदमै संवेदनजशल 

कुरा हो। हामी त यो जशशकुो नाममा हामी गईराखेका छैनौ र हामी वहााँको 

जन्मस्िानको बारेमा हामी गईराखेका छौँ र हामी राजिानीको ववषयमा र नामाकरर्को 

ववषयमा गईरहेका छौँ। यो सबैजनाको लाधग र हामीले भावव पसु्ताको लाधग हामीहरुले 

वहााँहरुको भववष्यको लाधग हामीले यो धनिाणरर् गनण गईराखेका छौँ।  

र म अजस्त भखणर पधन यवह माननीय ज्यूहरु साँग बेलकुा ईधभधनङ वाक गदै गदाण 

खेरी मैले एउटा के महशसु गरे भन्दा खेरी यहााँका माधनसहरुले चावह के भन्दा खेरी 

त्यस्तो हतास नभएको, वहााँहरु कस्तो खालको छ भन्दा खेरी गाडी आउदााँ पधन एकदमै 

आफ्नै बाटोमा धबस्तारै आउने रैछन।् वहााँहरु मानधसक तनाब भएको मैले देजखन 

वकनभने यो मानधसक तनाब कहााँनेर छ भन्दाखेरी मैले बझु्दै गदाणखेरी यो जहााँ राजिानी 
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छ अवहले काठमाण्डौमा त्यहााँ एकदमै मानधसक तनाब छ त्यहााँनेर वकनभने त्यो 

राजिानीको चाप र सबै कुराले गदाणपधन।  

अब यो राजिानी आउदैँ गदाण मैले भन्न खोजेको कुरा के भन्दा राजिानी आउदै 

गदाण सबै राम्रो कुरा मारै आउने गदैन, त्यसमा नकारात्मक कुराहरु पधन आउने गछण। 

यो कुरापधन तपाईहरुले ख्याल गनण एकदम आवश्यक छ। र म एउटा के भन्न चाहान्छु 

भन्दा तत्काधलन प्रिानमन्री शेर बहादरु देउवाले त्यधतबेला चैँ सरुक्षाको दृवष्टकोर्मा सबै 

ववज्ञहरुसाँग सरसल्लाह गरेर सबै पाटीसाँग सरसल्लाह गरेर यहााँ मकवानपरुमा राजिानी 

राख्दै गदाणखेरी मेरो पधन आफ्नो िारर्ा के छ भन्दाखेरी वहााँ मेरो पधन सभापधत हनुहुनु्छ 

म वहााँलाई सम्मान गछुण र मेरो त्यो भन्दा अजिल्लो सभापधत हाम्रो महामानव वववप 

कोईरालालाई पधन म एकदम सम्मान गछुण।  

वहााँको ववचार, वहााँको सोच, वहााँको सपना के धियो भन्दा खेरी वहााँले जधतसक्दो 

पहाडी भमुागहरुलाई सदपुयोग गरौँ र समतल जधमनहरुमा चैँ उब्जाउ हनुे जधमनहरुलाई 

पधन सक्दो सदपुयोग गने, यो उब्जाउ हनुे भधुम हो यसलाई कंवक्रटलाईजेशनहरु नगरौँ। 

यसलाई पहाडहरुमा बजस्त बसालौँ भन्ने वहााँको एउटा सपना धियो। यो वहसाबले हेदाणखेरी 

पधन म आईवट पाकण को कुरा गदै छु, आईवट पाकण मा १ सय ९२ रोपनी ज्गा छ, त्यहााँ 

पवुाणिार पधन पवहल्यै छ।  

त्यहााँनेर धनकै भवनहरु पधन पवहल्यै छन।् त्यहााँनेर हामीले भनौँन एउटा पेन्टागन 

जस्तै एउटा हामीले प्रशासन चलाउन पधन सक्छौँ। त्यो पधन एकदमै उपयुणक्त छ जस्तो 

ला्छ र अब यो रातो बजि बधलसक्यो, रातो बजि बलेको हनुाले मेरो एउटा भनै्न पने 

कुरा म भन्न चाहान्छु। म रावियताको बारेमा म एउटा कुरा गदै छु। रावियताको बारेमा 

के कुरा गदै छु भने सबैजनाले ख्याल गनुण भएको छ वक छैन हाम्रो लोगोमा चैँ अवहले यो 

धलजम्पयािरुा अवहले यो सबै धलपलेुकको बारेमा कुरा उठ्दै गदाण पधन हाम्रो लोगोमा यो 

हजरुको लोगोमा नेपालको म्याप हेनुणस ्म्यापमा हाम्रो धलपलेुक छैन यो तपाईले तत्कालै 

यो चेन्ज गनुणहोला यो र यो म तपाईहरुलाई सझुाव पधन ददन्छु। यो अब हामी 
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रावियताको ठुलाठुला कुरा गछौ, हाम्रो यो लोगोलाई चेन्ज गनुणपने मैले एकदम देखेको 

छु।  

यो तपाईहरुलाई आफ्नो मनन पधन गनुणहोला यो राजिानीको ववषयको कुरा गदै 

गदाण खेरी एकदम उपयुणक्त ठााँउ भनेको काभ्रनेै मैले देखेको छु यो भगुोलववदले पधन 

भनेको हो र सबै तपाईको यो हावा पानी सबै ईन्भारुमेन्टले पधन त्यहााँन ैउपयुणक्त छ र 

अब यो पवुाणिारको कुरा ववकासको कुरा गने हो भने त्यो पवुाणिारको ववकासको कुरा 

भनेको ववस्तारै हदुैँ गछणन ् नभए सरुुङ मागण नै बनाउने हो भने धसन्िपुाल्चोकमा पधन 

राजिानी राख्न सवकन्र्थयो होला धन।  

त्यहााँपधन १५ धमनेटमा पु् न सवकन्छ धन, यहााँ मारै वकनचैँ सरुुङ मागण बन्दा 

आिा िण्टामा आईपु् ने हो र। त्यो पधन तपाईहरुले यसो ववचार गनुणस होला, 

माननीयहरुले आआफ्नो वववेक प्रयोग गनुणहोला भन्दै म यधत कुरा राख्न चाहान्छु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय जजवन डंगोललाई अनमुधत ददन्छु, समय ५ 

धमनेट।  

माननीय जजवन डंगोल (नपेाली कागं्रसे):- आदरर्ीय सभामखु महोदय, हामी प्रदेश 

राजिानी प्रधतवेदन माधि छलफलमा छौँ। म यस छलफलमा दईु अध्यायमा आफ्नो कुरा 

राख्न चाहान्छु। सवणप्रिम मेरो प्रश्न छ यो प्रधतवेदनको औजचत्य के हो ? प्रधतवेदनमा आए 

अनसुार संवविान प्रदि संसदीय अभ्यास प्रवक्रयाबाट हदुैँ छ ? संवविानको िारा २८८ को 

उपिारा २ बमोजजम संसदको दईुधतहाई बहमुतले राजिानी धनर्णय गने ब्यवस्िा छ।  

हदुााँहदुैँ संवविानलाई चनुौधत दददैँ प्रदेश संसदलाई कठपतुली बनाउदैँ प्रदेश 

सभाको संवैिानीक अधिकार, वविायकी अधिकारलाई खोसेर अधिनायकवाद लाद्न 

खोजजएका छन।् संसदीय अभ्यासलाई आिात पानण खोजजएका छन।् नेकपा पाटीका 

सजचवालयबाट राजिानी र नामाकरर्बारे धनर्णय हनु्छ र धनदेशन जारी हनु्छ। दईु 

धतहाईको दम्भ संवविानलाई चनुौधत ददन होईन संवविानलाई अक्षरस पालना गनणलाई 
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जनताको ववश्वास हो तर त्यो ववश्वास आज राजिानी बनाउन होईन लाजिानी बनाउनमा 

प्रयोग हनु गईरहेको छ। त्यसैले मलाई टाउको मार दखेुको छैन १०६ धडधग्रको ज्वरो 

जनतामा आईसकेको छ, भोधल बे्रन ह्यामरेज नहोस ्र प्रदेश र संवविान लोकतन्र कोमामा 

नजाओस ्भने्न हाम्रो आग्रह हो।  

नेकपाका नतेाहरु के संवविान भन्दा माधि छन ् ? ४६ साल पधछ पधन राजा 

संवविान धभर बसेका धिए भने आज कुन ैपधन पाटीमा अधिनायकवाद राजा जन्मदै छ 

भने त्यो कसैलाई मान्य हनुे छैन। सभामखु महोदय अब म दोश्रो अध्यायमा जान 

चाहान्छु, राजिानी कहााँ हो ? सभामखु महोदय, २०७४ साल चैर १८ गते मैले पवहलो 

चोवट बोल्दै गदाण राजिानीबारे आफ्नो पवहलो िारर्ा ब्यक्त गरेवक धिएाँ।  

एकात्मक र केजन्रकृत राज्यबाट समानपुाधतक ववकास र सम्ववृिको लाधग 

सन्तधुलत ववकासको अविारर्ाको आिारमा िजुम्त मोडलमा राजिानी रहनपुछण भनेकी 

धिए। केवह वषणमा अिवा पााँच दश वषणमा राजिानी स्िानान्तरर् हनुपुदणछ भने्न मैले 

आफ्नो िारर्ा ब्यक्त गरेकी धिएाँ। देश ववदेशका उदाहरर्हरु छन,् अिेधलयामा मेलबनण, 

धसड्नी हदुैँ क्यानबेरामा छन ्भने त्यस्तै गरर अको हाम्रो जस्तै वववविताको देश दजक्षर् 

अविकी मोडलपधन उपयुणक्त हनु सक्छ। जस्तै वविायवक, कायणकारी, न्यावयक र ब्यापाररक 

राजिानी धभन्दा धभन्दै स्िानमा रहेको छ।  

जोन्सबगणमा संवैिाधनक, केपटाउनमा संसद, धब्रटोधनयामा कायणकारी, ब्रफुाउन्टेनमा 

सवोचच अदालत रहेका छन,् उदाहरर्हरुलाई आत्मसाि गनण सवकन्छ। अब फकण न्छु 

१३ जजल्लाको आफ्नै प्रदेशमा। प्रधतवेदनमा आएको मारै होईन नवुाकोट र जचतवन 

लगायत िानकोट नागढुङ्गा सरुुङ मागण बन्यो भने िाददङपधन उपयुणक्त हनु सक्छ। 

पाईपलाईनमा रहेको खकुोट र धसन्िलुीमाडी सरुुङमागण आयोजना सम्पन्न भए धसन्िलुीपधन 

वकन उपयुणक्त हदुैँन र ? त्यसैले फाष्ट ट्र्याक र सरुुङ मागण बन्यो भने हेटौडा १ िण्टामा 

पधुगन्छ तर दभुाण्य अवहले चधलरहेको बाटो नै अस्तब्यस्त र अयो्य साधबत भईरहेको 

छ। आजपधन बजि मधुनको अध्यारो ऐधतहाधसक सााँस्कृधतक स्िल भक्तपरुलाई प्रदेशको 

राजिानी बनाउन पाए अधत सनु्दर हनु्र्थयो जस्तो मलाई ला्छ।  
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तर आज पूवाणिार, भौगोधलक कारर्, भौधतक, सामाजजक, सााँस्कृधतक, मौधलक 

वचणश्वता, औजचत्य, सामर्थयण र आवश्यकताको आिारमा सामाजजक न्यायको आिारमा र 

िेरैको आवाज र चासोको कारर्ले काभ्रमेा भए अझ सनु माधि सगुन्ि िवपने देजखन्छ र 

उपयुणक्त हनु्छ भने्न स्पष्ट रुपमा भन्न चाहान्छु।  

हेटौडा त ववगत देजखन ै ववकास भईरहेको शहर हो त्यसैले एउटैमा ववकास 

भईरहेको शहरमा चाप बढाउन ु भन्दा नयााँ ठााँउमा शहरीकरर् हनुे धनधत अनसुार 

सन्तधुलत ववकासको अविारर्ा समेत कायाणन्वयन हनुे उदे्दश्यले आजको ददनमा हेटौडा 

राजिानी उपयुणक्त हदुैँन भने्न स्पष्ट रुपमा राख्न चाहान्छु। ववकासका अविारर्ा र 

ववकासका कायणहरु प्रत्येक जजल्लाले प्रधतस्पिाणत्मक रुपमा अजि बढोस,् पवुाणिारहरु तयार 

गनण सरुक्षा ब्यवस्िाहरु शसक्त बनाउन प्रधतश्पिाण रहोस ्भने्न कामना गदणछु, िन्यवाद। 

जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय मनु ु धस्देललाई अनमुधत ददन्छु, समय ५ 

धमनेट।  

माननीय मनु ु धस्देल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, राजिानी सम्बन्िमा सम्भाब्यता अध्ययन गनण बनेको कायणदलको प्रधतवेदन हामीले 

लगभग एक वषण अगाडीनै प्राप्त गररसकेका धियौँ र अवहले हामी राजिानीलाई स्िायी र 

नामाकरर् र राजिानीलाई स्िायी बनाउनका लाधग हामी अवहले यो जचसो मौसममा 

गरमागरम बहसमा छौँ।  

मलाई यधतखेर यो प्रधतवेदनको सन्दभणमा प्रधतवेदन वढलो आयो वढलो छलफल 

भयो भधनरहेको सन्दभणमा अजि हाम्र ैजजल्लाको माननीय प्रमे पलुामीले किा एउटा हाल्न ु

भो त्यवह किा हाधलरहदााँखेरी मलाई पधन एउटा स्मरर् भयो हाम्रो मकवानपरु जजल्लाको 

कम्यधुनष्ट पाटीका संस्िापकनै हनुनु्र्थयो एक जना, अवहले त वहााँ धबधतसक्नभुयो।  

वहााँको धबहे मकवानपरु गढीमा भएको अधन मकवानपरु गढी धबवाह भएपधछ त्यो 

पन्चरात गनण जादााँखेरी खल्तीमा वहााँले ४ वटा कलम धभरेर जानभुएछ। पढेको 



102 

 

देखाउनपुयो ज्वााँईसाबले, अधन त्यो ससरुालीमा दईु धतन मवहनादेजख एउटा जचवट्ठ आको 

रैछ पढ्ने मान्छे नभएर िजन्कएर बधसरहेको रैछ। अधन ज्वााँई साप ४ वटा कलम धभरेर 

आए पधछ त अब पकै्क ज्वााँईले जचवट्ठ पढ्न ुहनु्छ भनेर बेलकुा अब भोधल धबहान उज्यालो 

भएपधछ ज्वााँईसाप जचवट्ठ पढ्न ुपछण भनेसी ज्वााँईसाब धबहान अब ट्वाईलेट जान पवहला त 

अवहले जस्तो त धिएन ट्वाग बोकेर खोल्सा धतर जानपुने अधन वहााँ चै शौच गनण जाने 

बाहानामा झनुण भएछ।  

वहााँको बेधसमा िर चैँ फेरर बेसीमा। मकवानपरु गढीमा ससरुाली िर बेसीमा। 

त्यो बोकेर गको मान्छे वहााँ गको गई, वहााँ ससरुाली फवकण न ुभएन। कवहले फवकण न ुभयो 

भन्दा खेरी जवहले वहााँले त्यो जचवट्ठ पढ्न सक्ने आएर मेहनत गनुण भयो। अधनमारै 

ससरुाली जानभुो। आज हाम्रो प्रधतवेदन पधन हामी वढलै छलफल वकन गरररहेका छौँ भन े

अब हामी पक्कापक्की राजिानी धनर्णय गदै छौँ। त्यसकारर्ले आज हामी अवहले छलफल 

गररराखेका छौँ।  

र राजिानी सम्भाब्यता अध्ययन सधमधतले जनु प्रधतवेदन ल्याएको छ त्यो प्रधतवेदन 

हामी सबैले अध्ययन गरेका छौँ र त्यो प्रधतवेदनले ५ वटा जजल्लाको सम्भाब्यताको कुरा 

गरररहदााँ मकवानपरु जजल्ला एउटा महत्वपूर्ण सम्भाब्यता धभर त्यो प्रधतवेदनमा पधन 

परेको छ। अब मकवानपरु जजल्लामा राजिानीको सम्बन्िमा हामीले िेरै कुराहरु 

राजखसक्यौँ।  

वकन मकवानपरुमा अस्िायी राजिानी तोवकयो होला। वकन हामी अवहले त्यो 

प्रधतवेदनमा हेटौडालाई एउटा सम्भाब्यता अध्ययनको अल्फाबेटको आिारमा पााँच 

नम्बरमा परेपधन यो पवहलो प्रािधमकतामा हो भने्न कुरा हामी सबैले महससु गरेकै कुरा 

हो। यसअिणमा महससु गररएको कुरा हो, के हो भन्दा नेपालमा ववधभन्न राज्यहरु हदुााँखेरी 

राज्य एवककरर् गने सन्दभणमा हाम्रो भारतमा अंग्रजेको शासन धियो र नेपाल खाल्डो धभर 

अिवा यो नेपाल देश धभर अंग्रजेको आक्रमर्लाई रोक्नको लाधग परृ्थवी नारायर् शाहाले 

मकवानपरु गढीमा ससरुाली बनाए।  
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गोखाणका परृ्थवीनारायर् शाहाले काठमाण्डौ रोक्नको लाधग वकन ससरुाली बनाए 

होलान ् त्यहााँ देजखको प्रसङ्ग हामीले जोड्नपुछण। मकवानपरुगढी एउटा महत्वपूर्ण गढी 

धियो जनु गढीले िेरै अङ्खग्रजेहरुलाई भारतको धबहार पटना सम्म पधन त्यहााँबाट 

आक्रमर् गरेर धसंगो नेपाल राज्यलाई बचाउने एउटा मत्वपूणर् गढीको रुपमा मकवानपरु 

गढी, धसन्िलुी गढी रहेको हामी सबैलाई िाहा छ।  

१९ वटा जजल्लाको सदरमकुाम हेटौँडा वकन राजखयो होला ? त्यधतबेला पधन यो 

धनर्णय गने मान्छेहरु काठमाण्डौमै बस्िे। वकन हेटौँडामा राजखयो होला ? यो पधन एउटा 

महत्वपूणर् ववषय छ हामीले बझेुका छौँ। हामीले यो देशको एउटा महत्वपूणर् अंगको 

रुपमा हामी प्रदेश सभाका सदस्यहरु, हामीले बझेुका छौँ त्यसैले यो राजिानी बनाउने 

कुरा भौधतक संरचना मारै होईन संिीयतालाई कायाणन्वयन गने सन्दभणमा हेटौडालाई 

ववकासको वहसाबले, पवुाणिारको वहसाबले हामीसाँग िेरै पवुाणिार धिएन होला र आज हामी 

यो अधल सानै हलमा बस्न परर राखेको छ। ठुल्ठुला भवनहरु त संिीय राजिानीमै छ 

धन अब हामी ववकासलाई जहााँ ववकास भएको छैन, त्यो पधन राजिानीको एउटा 

सम्भाब्यता धभर पने एउटा ववषय हो हामी त्यो राजिानी बनाउन गईराखेका छौँ। 

जहााँसम्म यहााँ िेरै जचन्ताहरु ब्यक्त भयो।  

हामी संवविानको िारा २८८ अन्तगणतन ै हामी राजिानी धनर्णय गछौँ। हाम्रो 

अधिकार कसैले हस्तक्षेप गरेको छैन तर हामीलाई सपनामा आएजस्तरी हामी जचन्ता 

ब्यक्त गछौँ। संवविाननै उल्लङ्घन हनु ला्यो वक क्या हो, वहजो राती सपनामा देखेको 

जसरी आज हामी कुरा गररराखेका छौँ। हाम्रो अधिकार हामी संवविानको िारा अन्तगणतन ै

दईुधतहाईले नाम र राजिानी हामीले धनर्णय गछौँ र हेटौँडामा राजिानी दईु वषण देजख 

हामी बधसराखेको छौँ म सम्पूर्ण माननीय कमरेडहरु, माननीय सािीहरुलाई म के अनरुोि 

गनण चाहान्छु भने म एउटा मकवानपरुबासीको मारै नभएर यो १३ वटै जजल्लाको 

प्रधतधनधिको हैधसयतले दईु धतहाई मतले मकवानपरुमा राजिानी धनर्णय गनण हामी सबै 

ला्ने छौँ। यवह भन्न चाहान्छु, िन्यवाद।  



104 

 

माननीय सभामखु:- अब म माननीय आशामाया तामाङलाई अनमुधत ददन्छु, समय 

५ धमनेट।  

माननीय आशामाया तामाङ (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

ज्यू, आज हामी धनकै गजम्भर ववषयमा छलफल गरररहेका छौँ।सवणप्रिम त राजिानी 

अध्ययन सधमधतका संयोजक माननीय ददपक धनरौलाको वटमलाई हाददणक िन्यवाद ददन 

चाहान्छु।  

र हामीले ववधभन्न पन्चायती, बहदुधलय हुाँदै आज संिीय गर्तन्रमा आईसक्यौ, 

लोकतन्र गर्तन्रमा आईसक्यौँ। ब्यवस्िा पररवतणन भईसक्यो तर सोचमा पररवतणन हनु 

सकेन, ववडम्बना यवह ला्छ। आज ईधतहासको, संिीय संरचनाको पवहलो ददन प्रदेशको 

राजिानी तोक्ने ववषयमा हामी छलफल गरररहदााँ खेरी नाम र राजिानीको ववषयमा 

सवणप्रिम यस सदनमा प्रवेश भईसकेको ववषयन ै हो। यस ववषयमा हामी छलफल 

गरररहेका छौँ, नाम शायद धतन वटा प्रवेश गररसकेका छन।् नपेाल मण्डल, 

नेवाताम्साधलङ, गौररशंकर र राजिानी काभ्र,े मकवानपरु, जचतवन, भक्तपरु र नवुाकोट। 

नवुाकोट जजल्लाको एउटा प्रस्ताववत जजल्ला मध्ये माननीय बरी मैनालीको नेततृ्वमा 

नवुाकोट प्रस्ताववत गररसकेको छौँ।  

र त्यसमा समणिन माननीय वहरानाि खधतवडा, माननीय शान्ती धिङ र म लगायत 

राजिानी प्रस्ताव नवुाकोट जजल्ला पधन एक नम्बरमा पछण। यसकारर्ले ववषय 

राजिानीकै हो र नवुाकोटको सांसदको हैधसयतले मैले नवुाकोटमै चावहन्छ राजिानी भन्न 

खोजेको होईन तर वहजो पवुणवक्ता माननीयहरुले िेरैले भधनसक्न ुभयो। आफ्नै बारीको 

कान्लामा भयो भन ेमार दठक अन्त भयो भने बेदठक, यो कुरा पधन उठाउनभुयो तर त्यो 

होईन। यदद हामीले सबै वहसाबले हेने हो भने हामी म नवुाकोटको मारै सांसद नभएर 

हामी १३ जजल्लाको सांसद हो। त्यसकारर्ले मैले तर्थय र प्रमार् सवहत नवुाकोट 

उपयुणक्त छ भनेर हामी नवुाकोटले डकुमेन्ट समेत तयार बनाएर शायद प्रत्येक माननीय 

ज्यू हरुले हेररपधन सक्नभुएको छ।  
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नवुाकोट के कारर्ले उपयुणक्त छ र नवुाकोटनै हामीले राजिानीको माग गनणको 

कारर् पधन हाम्रो नवुाकोट एउटा ईधतहास बोकेको जजल्ला पधन हो। परृ्थवीनारायर् 

शाहाले राज्य गरेको जजल्ला नवुाकोटमा अवहले पधन साततले दरबार अवगतनै छन ्

त्यसकारर्ले नवुाकोट हामीले भगुोलको वहसाबले, जनसंङ्खख्याको वहसाबले, सामररक 

वहसाबले हामीले हावापानीको वहसाबले हरेक वहसाबले नवुाकोट उपयुणक्त छ भनेर मारै 

हामीले प्रस्ताव पेश गरेका हौँ। तर नवुाकोट िर पाएक हनु्छ हामी नवुाकोटनै बस्न 

पाईन्छ भनेर हामीले प्रस्ताव पेश गरेका होईनौ र त्यहााँको जनताको जनभाव बझेुर पधन 

प्रस्ताव पेश गरेका हौँ। यदद नवुाकोटलाई राजिानी रोज्न ुभएन भने तपाईहरु अको ५ 

वषण पधछ पधन पछुतोमा पनेछ, नवुाकोटको लाधग।  

म नामाकरर्को ववषयपधन मैले सकाए सभामखु ज्यू। नामाकरर्को ववषयपधन 

धतनवटा ववषय प्रवेश गररसकेका छन।् संिीयता, पवहचान खोलाले मागेको होईन, हामीले 

मागेको पवहचान हो त्यसले गदाणखेरी प्रवेश भईसकेको ववषयलाई हामीले नेवा-ताम्साधलङ 

नै हनुपुछण भनेर यस सभामा सभामखु माफण त यस गररमामय सदन माफण त पनुणववचार 

गररयोस ्भन्दै मेरो भनाई यवह अन्त हनु्छ। हवस,् िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय रमेश पौडेललाई अनमुधत ददन्छु, समय ५ 

धमनेट।  

माननीय रमेश पौडेल (वववेकजशल साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

राजिानीको ववषयमा सबैभन्दा पवहला राजिानी र नामाकरर्को ववषयमा बोल्दै गदाण खेरी 

हामीले हाम्रो पाटीले आजभन्दा करीब डेढ वषण अगाडीनै यस प्रदेशको राजिानी काभ्रकेो 

िधुलखेल र नामाकरर् बागमती उपयकु्त हनु्छ भनेर हामीले धनर्णय गररसकेका धियौँ ।  

तरपधन हरेक कुराको समय आउछाँ त्यो बेलामा हामी छलफल गरौँला भनेर हामी 

मौन बधसराखेका धियौँ। अब यहााँ कुनै ठााँउमा राजिानी वकन बनाउने, त्यसको लाधग 

दजणनौँ कारर् ददन सवकन्छ। त्यो कारर् हेटौडाको लाधग पधन ददन सवकन्छ, नवुाकोटको 
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लाधग पधन ददन सवकन्छ, काभ्रकेो लाधग पधन सवकन्छ। त्यसो भए वकन हामीले काभ्रलेाई 

राजिानी बनाउन ुपछण भनेर भन्यौ त।  

यसमा मखु्य गरर दईुटा कुरा छ, दईुटा कारर् छ, सभामखु महोदय। एउटा के त 

भन्दा खेरी जब मलुकु संिीयतामा गयो र आम नागररकलाई संिीयता बझुाउने कुरा 

गदाणखेरी दईुवटा कुरा भधनयो। एउटा सामाजजक न्यायको कुरा गररयो। संिीयताले 

सामाजजक न्यायको सधुनजितता गछण भधनयो, अको के भधनयो भन ेसंिीयताले हातैले भेट्न े

ठााँउमा सरकार ददन्छ भन्यो। यवह दईुटा कुरालाई मारै टेकेर हामीले अवहले काभ्रलेाई 

भधनराखेका छौँ। यद्यवप त्यहााँ िेरै कारर्हरु छन,् पवुाणिारका कुराहरु छन ्म त्यताधतर 

गईन। अब आाँकडा हेदाणखेरी यवह हाउसमा अवहले के प्रस्ततु भयो भन्दाखेरी अधलकधत 

यो २०६८ सालको जनगर्नामा टेकेर हामी बोधलराखेका छौँ।  

अवहलेको संशोधित जनसंङ्खख्या हेयौँ भनेदेजख करीब ६० लाख जनसंङ्खख्या यो 

प्रदेशमा हनु आउछाँ। त्यसमध्ये ४८ लाख जनसंङ्खख्याले हेटौडालाई राजिानी बनायो भन े

उसले सरकार हातले त हैन सभामखु महोदय एकददनभरर यारा गदाण पधन खटु्टाले पधन 

भेट्याउदैन। म हेटौडाको ववरोिी हैन, म १३ जजल्लाकै कुनै पधन ठााँउको ववरोिी होईन। 

तरपधन जस्िधत के हो त भन्दाखेरी ८० प्रधतशत नागररकहरुले यो सरकार भेट्याउदैनन ्

त्यसैगरर १३ मध्ये १० जजल्लाले सरकार भेट्याउदैन, सभामखु महोदय। त्यो अिणमा 

त्यहााँ समामाजजक न्याय त्यहााँनेर मनण जान्छ।  

त्यसले गदाण जनुकुरा, जनु कधमटमेन्ट संिीयताले गरेको धियो त्यो दईुटै 

कधमटमेन्ट उल्लङ्घन हनु जान्छ त्यसले गदाण काभ्रकेो िधुलखेल राजिानीको लाधग उपयुणक्त 

हनु्छ भने्न हाम्रो मत रहेको छ। अब यहााँ राजिानीको कुरा गररराख्दा खेरी हेटौडाको 

कुरा गररराख्दा खेरी कधतपय तकण हरु कस्तो आयो भने हाम्रो शेरबहादरु दाईले यहााँ 

तोक्न ुभो भधनयो, हैन यो त सहमधतमा गरेको हाम्रो कमरेडले तोक्न ुभो पधन भने्न कुराहरु 

आयो म के भन्छु भन्दाखेरी यो सम्माधनत सदनमा यो हेटौँडालाई राजिानी 

तोवकराख्दाखेरी यो कुनै अध्ययन भएर तोवकएको धिएन।  
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यदद अध्ययन भएर तोवकएको धियो भने म सभामखु ज्यूलाई अनरुोि गनण 

चाहान्छु, त्यो अध्ययनको प्रधतवेदन यहााँ बावढयोस।् हामीपधन हेरौँ कुनकुन आिारमा त्यहााँ 

लेजखएको छ अधन तोवकयो भनेर। नभएदेजख यस्ता गलत कुराहरु सम्प्रषेर् गनण संसदमा 

पाईदैँन। अध्ययन गरेर तोवकएको धियो भने यसरी प्रिानमन्रीको भाषामा भन्दाखेरी 

यस्तो िरुीखामो ठडाको ठााँउमा दईुदईुवषण हामी खमु्चेर बस्न पर्थयो।  

यदद अध्ययन गररन्र्थयो भन्दाखेरी, अध्ययन गरेर तोवकएको धियो भन्देखी यहााँ 

माननीय ज्यूहरुलाई एउटा टेबल राख्न ेठााँउ नभएर माननीय ज्यूहरुले कुनै कुरा समिणन 

गनुण पयो भने ताली बजाउन ुपने जस्िधत हनु्र्थयो ? यदद अध्ययन गरेर तोवकन्र्थयो भन्दाखेरी 

यहााँ दशणकददिाणमा १० जना मान्छे नअट्ने गरर हामी दईु वषण खजुम्चएर बस्न ुपर्थयो ? 

त्यसले गदाण यो कुनै अध्ययन गररएको धिएन सभामखु महोदय। खाली फगत के 

गररएको धियो त भन्दाखेरी तात्काधलन राजधनधतक दाउपेचको वहसाबले मारै यो धनर्णय 

गररएको धियो म यो कुरा राख्न चाहान्छु।  

अब यधत भधनसकेपधछ मैले हेदै छु वहजोदेजखको यो बहसमा वहजो चैँ गोली र 

बारुदका छराणहरु नढलेका शाहधसक माननीय ज्यूहरु, वहजो जेलनेल भोगेका माननीय 

ज्यूहरु आज २ वषणदेजख जसले िधुलखेलको पक्षमा बोधलराख्न ु भो वहााँहरुको आवाज 

लबणराईराखेको छ। वहााँहरुको खटु्टा ििणराईरहेको छ। मैले बजुझन वकन यस्तो 

भईराखेको छ तर आजै म यो संसदमा प्रवेश गररसके पधछ अधग भखणरै यहााँ रेकडण भो 

वहााँहरुको त्यसको कारर् के रहेछ भने काठमाण्डौको ठुलो ठुलो दरबारबाट वहााँहरुलाई 

एसएमएस आएको रहेछ। म अनरुोि गनण चाहान्छु, यो खासगरर सिापक्ष नेकपालाई यो 

तपाईहरु यो एउटा वहस्टोररक ब्लन्डर गनण गईराख्नभुएको छ।  

यो ईधतहासको महाभलु गनण गईराख्न ुभएको छ। भोधल यो गलत ठााँउमा राजिानी 

तोक्दा खेरी हनुे सम्पूर्ण जनु क्षती छ त्यसको मलु्य त्यो काठमाण्डौबाट एसएमएस 

पठाउनेहरुले धतनेवाला छैनन।् त्यसको मलु्य यो ४८ लाख नागररकहरु धतनका सन्तान 

दरसन्तानले धतनुणपनेछ। यो कुरालाई हेक्का राखेर धनर्णय गरौँ। म यो कुरा अनरुोि गदै 

यहााँबाट धबदा हनु चाहान्छु, िन्यवाद।  
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माननीय सभामखु:- अब म माननीय राजकाजी महजणनलाई समय ददन्छु, समय ५ 

धमनेट।  

माननीय राजकाजी महजणन (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

भखणरै पेश गररएको यो कायणदलको प्रधतवेदन माधि छलफल गदैगदाण खेरी म सवणप्रिम 

यसको स्वागत गनण चाहान्छु र िन्यवाद पधन भन्न चाहान्छु। मलाई ला्छ सबैले वढलै 

आएपधन राम्र ैआयो भने्न वहसाबले प्रस्ततु गररराख्न ुभएको छ।  

र यो वढला चैँ आयो डेढ वषण अगाडी आउन ुपने धियो, वढला आएपधन यो अधल 

धगलोधगलो आयो भन्ने चावह मलाई ला्छ। त्यधत टेवकएर आएको जस्तो मलाई लागेन 

त्यसैले सबैको धनदेशन जारी गरेपधछ धनदेशन पाईसकेपधछ यो जनु प्रधतवेदन आएको छ 

यसले राम्रोसाँग खटु्टा टेकेन भने्न चााँवह मेरो बझुाई हो। त्यसैले लगभग करीब ५५ लाख 

२९ हजार देजख लगभग पधछल्लो आाँकडादेजख लगभग ६० लाखको जनु आकडा पशे 

भएको छ त्यसमध्ये झण्डैझण्डै २० लाख जनसमदुायहरु १५ लाख जनसमदुाय नेवार 

समदुायहरु छन,् यो प्रदेशमा।  

सरी १५ लाख जनसमदुाय तामाङ जनसमदुाय छ त्यसपधछ गएर १२ लाख 

नेवार जनसमदुाय छ त्यसमध्ये अरु बााँवक रहेका अरु सबै ५६ प्रधतशत मध्ये लगभग 

जनजातीहरु यो प्रदेशमा बाहलु्यता रहेको म जानकारी गराउन चाहान्छु। र साँगसाँगै यो 

प्रदेशको राजिानी केजन्रत गदैगदाणखेरी वय सबै समदुायकहरुको एउटा सापेक्षीक एउटा 

त्यसको महत्वको ववषयमा पधन छलफल गनण आवश्यक छ भन्न ेहो। भगुोल पधछ आउछाँ 

र भगुोल साँगसाँगै त्यसमा रहेका सम्पूर्ण जनसंङ्खख्याहरुको जनताहरुको एउटा भावना र 

त्यसको चैँ मनोववज्ञानहरु हामीले बझु्न आवश्यक छ।  

त्यो नभईकन यसले कुन ैपधन संिीयता र प्रदेशको एउटा ववषयहरुलाई त्यसले 

सम्बोिन गनण सक्दैन भने्न ववषयमा हामीले सरुुदेजखनै राख्दैपधन आएका छौँ त्यसैले 

हामीले भन्यौ भगुोलमा जनसंङ्खख्या छ भगुोलमा जल जधमन र त्यसपधछ गएर त्यसको 

सामथ्र्यका वहसाबले आधिणक कोर्बाट पधन हामीले ववश्लषेर् गदाण खेरी हामीले यसलाई 

मखु्य आिार बनाउनपुछण भनेर हामीले भन्दै गदाणखेरी म के राख्न चाहान्छु भन्दाखेरी 
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अवहले यो प्रदेश हरेक कोर्बाट सबैको एउटा सेन्टरलाईज हनुेगरर सबैको मनोभावना 

बझु्ने र बहसंुङ्खख्यक जनताहरुको मनोभावना बझु्ने गरर काभ्रमेा रहदााँखेरी राम्रो हनु्छ 

भने्न वहसाबले म यहााँ तकण  राख्न चाहान्छु।  

र साँगसाँगै यसमा ववशेषगरर अधलकधत नधमलेको कुरा कहााँनेर छ भने अवहले 

हामीले जनु ववषयवस्तहुरु राख्दैगदाण यसमा तकण  म के गनण चाहान्छु भने अवहले जनु 

हामीले आधिणक सन्दभण पधन हामीले जोडेका छौँ। वहजो परृ्थवीनारायर् शाहाले िोती पधन 

लाउन नजानेको बेला तलेज ुमजन्दर कृष्र् मजन्दर र पााँचतले दरबार पधन बनेको एउटा 

ईधतहास पधन हामीलाई िाहा छ। त्यसैले परृ्थवीनारायर् शाहापधन यवह ठााँउमा हारेर उ 

यवह ठााँउमा हारेर सेल्टर धलन बाध्य भएको एउटा ईधतहास पधन िाहा छ र त्यसपधछ 

गएर अवहले हाम्रो यो समदुायलाई यो जनजाधतहरुको समदुायलाई खपणनमारै पधन 

बोकाउने तपाईहरुको यो सदनको उिेश्य छ भने हामी खपणन मारै बोक्दैनौँ, हामी अरु 

ववषयहरु पधन बोक्न हामी तयार छौँ।  

जनजाधतहरु लडेर आफ्नो अधिकार पधन धलन हामी तयार छौँ। त्यसैले यहााँ 

बलजफती गरेर हामीलाई जसरी यहााँ अगाडी लाने प्रयत्नहरु गरेको छ यसको भववष्यमा 

कुनै न कुनै संकेत अधल राम्रो हामीले अवहले यहााँ देजखरहेका छैनौँ। त्यसैले मैले यो भन्न 

चाहान्छु सभामखु महोदय, लाज ला्न ुभन्दा पवहले नै लगुा फुकाल्न ुवक नफुकाल्ने भने्न 

कुरा चै तपाईले धडधसजन गनुण पछण। वय कुराहरु साँगै धलएर जादााँखेरी हामी पधछ हाने 

बेला सम्म या मानौँ हाररसकेपधछ हाम्रो चेत खलेुर हदुैँन।  

यहााँको जनसमदुायहरुको एउटा धसंगो सम्बोिन हनुपुछण भने्न ववषयमा हामीले 

तपाईसाँग राखीराखेका छौँ। नेततृ्व प्रधत हाम्रो ववश्वास छ, नेततृ्व ववश्वास पधन हो, क्षमता 

पधन हो, त्यसमा हामी कदर पधन गछौँ र नेततृ्वले सिैँ आदेश भन्दा पधन हामीले अल्पमत 

र त्यसपधछ गएर वस्तगुत जस्िधतको त्यसले जचरर् गनुणपछण भने्न कुरा हामीले राख्दै गदाण 

खेरी अवहले हामीलाई नतेाहरुले अधलकधत सक्नलेाई आट्ने नसक्नलेाई ढाट्ने लाष्टमा 

गएर चैँ तपाईहरु सदनले के साट्ने भोधल चनुावमा गएर वपठो साट्ने, कमण्डल ु धलएर 

जानेखालको वातावरर् तपाईले हामीलाई बनाउदैँ हनुनु्छ।  
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भोधल गएर तपाईहरु पधन वपठो साट्ने ठााँउमा नपगुोस,् जोगी हनुे ठााँउमा नपगुोस ्

भन्न म चाहान्छु। र साँगसाँगै यसले चााँवह हरेक कुराहरुको िप एउटा छलफलको माग 

गदणछ र हामीले राख्दै गदाणखेरी ववधभन्न कोर्बाट चैँ हामीले राख्नपुछण र हामीले भोधल सबै 

समदुायहरुले यो सदनको धनर्णयलाई सवह ढङ्गबाट यहााँको जनसमदुायहरुले उपयुणक्त हनु े

वहसाबले धडधसजन गरोस ्भने्न वहसाबले हामीले राख्न चाहेका छौँ। त्यसमध्ये मैले अवहले 

लास्टमा के राख्न चाहान्छु भने अब नेताले आदेश गने भईसकेपधछ यो ठााँउको नाम 

नेताबा राखौँ भने्न मेरो चैँ बझुाई हो।  

नेताबा भनेको के हो भने, फेरर ताली नबजाईहाल्नहुोला। नेताबा भनेको नेवा 

ताम्साधलङ बागमती। त्यसैले चैँ अब नेताहरुले पधन धनदेशन ददने, त्यसैले यो काभ्र े

साँगसाँगै यसको हरेक कोर्बाट राख्दाखेरी राम्रो हनु्छ भने्न वहसाबले मैले राख्न चाहेँ र म 

अन्त्यमा के राख्न चाहान्छु भने ववषयका वहसाबले हामी जनु एउटा छलफलहरु दरुगामी 

र सदनको गररमालाई हामीले अगाडी बढाएको छौँ। यसको गररमा पधन अगाडी बढाउन 

सकौँ र उपत्यका पधन एउटा ववशेष ठााँउ र एउटा हरेक कोर्बाट चैँ महत्व बोकेको छ 

त्यसले धसंगो एउटा काभ्र े र धसंगो एउटा ठााँउको लाधग पधन त्यसले सपोटण गछण र 

क्लष्टरका वहसाबले ववधभन्न ढङ्गबाट आएका छन ्यसको पधन कुन ैयसको अवहले ववभाजजत 

गराईराख्न ु पने आवश्यक छ जस्तो मलाई ला्दैन त्यसैले म यो सदन माफण त के 

जानकारी गराउन चाहान्छु भने जनु वहसाबले अवहले नेवा ताम्साधलङको ववषयहरु साँगसाँगै 

काभ्र े राजिानी गरेर अगाडी बढाउदााँखेरी उपयुणक्त हनु्छ भने्न म कुरा राख्न चाहान्छु। 

हवस ्त िन्यवाद, नमस्कार।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय धबजलुा बमाण रार्ालाई अनमुधत ददन्छु, समय 

५ धमनेट।  

माननीय धबजलुा बमाण रार्ा (नेपाली कागं्रसे):- सवणप्रिम झण्डैझण्डै ४ मवहनामा 

वढलै भएपधन राजिानीको ववषयलाई धलएर धबजनेज ददन सफल भएको यो सरकारलाई म 

बिाई ददन चाहान्छु। यो सरकारलाई अको बिाई पधन म ददन चाहान्छु केन्रीय 
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सरकारले पचुछर नहल्लाईकन हाम्रो प्रदेश सरकारको टाउको हजल्लदैन त्यसैले पधन यो 

सरकारलाई म बिाई ददन चाहान्छु। 

त्यसैगरेर २ वषणसम्म कवहले प्रधतवेदनको नाममा त कवहले सम्भाब्यताको नाममा 

ए अब त राजिानी िोषर्ा हनु्छ रे भनेर हामीलाई जरुमरुाउने कवहले ससु्तससु्त सतु्न पधन 

लगाउने र टालटुल गरेर २ वषण हाम्र ेसमय यजत्िकै खेर फालेर अन्तमा आएर केन्रीय 

दरबारबाट आफ्नो पक्षमा धनर्णय गराएर राजिानी हेटौँडानै हनुपुछण भने्न हाम्रो 

मखु्यमन्रीज्यूलाई पधन म बिाई ददन चाहान्छु। वहााँको आउने ददन सफल रहोस ्

शभुकामना पधन ददन चाहान्छु। मैले अजस्त भखणरै फेसबकुको स्ट्याटसमा पढेको धिएाँ।  

हाम्र ैमाननीयज्यूले लेख्नभुएको रहेछ राजिानी जादााँ खेरी अब कस्तो खसुीको कुरा 

,रमाईलो ला्र्थयो राजिानी जान पाईयो भनेर तर अवहले त राजिानी जाने भनेपधछ कस्तो 

मन दखेुर आउछाँ खल्लो लागेर आउछाँ भनेर लेख्न ुभा रैछ धबहानै ७ बजे। यो हलमा 

रहन ुभएका सबै माननीय साम्सदहरुलाई सोध्छौँ तपाईँहरुको एसएमएस त आएको छ 

धनर्णय भएर आएको छ तपाईहरुलाई खसुी ला्छ हेटौँडा आउनको लाधग यो राजिानी 

आउनको लाधग खसुी ला्छ ?  

सत्यसाँग आफ्नो वववेकलाई बन्िक नराजखकन यहााँ बोल्नभुयो भने हामी प्रश्न गनण 

चाहान्छौँ। हाम्रो खुसी र बेखसुीको कुरा होईन सवह र बेसवहको कुरा हो। यदद राजिानी 

नजजक र टाढाको कुरा हदुोँ हो भने धसन्िलुी पधन भोधल सडक र अरु सबै वहसाबले 

त्यहााँ सगुम हनु सक्छ। धसन्िलुीनै राजिानी हनुपुछण भनेर मैले पधन भन्न सक्िेँ तर वकन 

काभ्रनेै रोज्दै छु त।  

वकन काभ्रनेै हनुपुछण भनेर रोज्दैछु, वकनवक त्यहााँ ५५ लाख जनसङ्खख्या मध्ये ४५ 

लाख जनसङ्खख्याको पायक पदणछ काभ्र ेत्यसैले मैले काभ्र ेभन्दछु। हाम्रो संसदीय दलको 

पधन यो राजिानीको ववषय आउदैँ गदाणखेरी छलफलहरु सरुु भए। हामीले त्यहााँ कुराहरु 

उठान गयौँ अब बाम गठबन्िनको िेरै जचराहरु छ धभरधभर कोवह ५० जना यता 

हनुहुनु्छ कोवह ५० जना उता हनुहुनु्छ।  
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हामीले पधन यस्ता कुराहरु यसरी गनुणपछण भनेर छलफलको ववषयमा गयौ तर 

त्यहााँ मैले के भनेँ भन े कम्यधुनष्टहरु चाहे १७ जचरा हनु ् चाहे १० औ ँ जचरा हनु ्

कम्यधुनष्टहरुको महुान भनेको एउटै हो। चाहे त्यो रधसया होस ् ,चाहे त्यो चाइना होस,् 

चाहे त्यो उत्िर कोरीया होस ् चाहे पवुवण जमणनी होस ् त्यसैले जधतनै जचरा भएपधन 

अन्तत्वगता वहााँहरुको धनर्णय सजचवालयकै हो र त्यसैमा वहााँहरु एकमत हनुहुनु्छ त्यसैले 

हाम्रो रर्धनधत के हो हामी त्यसरी जााँउ भनेर हाम्रो दलको नेतालाई भनेका धियौँ आज 

त्यो चररतािण भएको छ। एकतन्रीय शासन लाद्नन झण्डैझण्डै प्रदेश सरकार सफलता 

तफण  अगाडी बढेको छ त्यसैले कम्यधुनष्टहरुको पानीको महुानको साँस्कार जनु हो त्यो 

वहााँहरुले देखाउदैँ हनुहुनु्छ र केन्रीय सरकारले लादेको प्रदेश सरकारको धनवहत 

अधिकार माधि ठाढो हस्तक्षेप र उल्लङ्घन गरेको कुरालाई वहााँहरुले जशर धनहरुाएर 

स्वीकादै हनुहुनु्छ यो आजको लोकतान्रीक शासनमा यो एउटा लाजमदो कुरा हो।  

आज केन्रीय सरकारले यधत मार होईन यो हाम्रो प्रदेशमा धनवहत अधिकारलाई 

जनु हस्तक्षेत गने प्रयास गरेको छ कधतपय सािीभाईले भनु्नभएको छ माननीय ज्यूहरुले 

भनु्नभएको छ तपाईहरुलाई के को टाउको दखुाइको ववषय। हाम्रो टाउको र पेट कतै 

दखेुको छैन, दखेुको छ लोकतन्रलाई दखेुको छ हाम्रो स्वतन्रतालाई दखेुको छ हाम्रो 

सावणभौमतालाई दखेुको छ।  

हामीलाई टाउको दखेुको होइन हामीले यो ववषयलाई उठान गनण खोजेका हौँ यो 

कुरा यहााँहरुले बझ्न जरुरी छ।र प्रदेश राजिानी हेटौडानै हनुपुछण भन्दा जसरी एउटा 

धबहे गरेको बेहलुाले आफ्नी बेहलुी लगीसकेपधछ आफ्नो बेहलुी सबैभन्दा राम्री ला्छ 

उसलाई वकन त भन्दा उ साँग जजवन धबताउन ुछ, उ साँग उसले प्रमे गरेको छ, उ साँग 

सिैँ आफ्नो ददनचयाण धबताउन ुछ त्यसैले उ साँग स्वािण गााँधसएको छ र राम्रो भन्छ। तर 

त्यहााँ आएको जजन्तलाई धबना स्वािण धनष्पक्ष धनर्णय गनुणस त भन्दा खेरी कसैलाई राम्री 

ला्न सक्छ कसैलाई नराम्री ला्न सक्छ।  

त्यसैले हेटौडा पधन यहााँ स्वािण गााँधसएको लाधग राम्रो होला, सबैले भनु्न भयो होला 

स्वािण गााँधसएर यहााँ आफ्नो राजधनधतलाई माधि बढाउनको लाधग वहााँहरुले भनु्नभयो होला 
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तर त्यो उपयुणक्त छैन र काभ्र े नै वकन चावहन्छ भन्दा भौगोधलक वहसाबले, सामाजजक 

वहसाबले र वैज्ञाधनक वहसाबले र त्यहााँको पहुाँचको वहसाबले जनताको भावनाको वहसाबले 

र ६६ धनवाणचन क्षेरमा झण्डै ५० धनवाणचन क्षेरको पायकको वहसाबले र ४५ लाख 

जनसंङ्खख्याको वहसाबले र भावी सन्ततीको वहसाबले काभ्रने ैसबैभन्दा उपयुणक्त हो र त्यो 

भन्दा बाहेक अन्त कतै धनर्णय हदुैँ छ भने त्यो सरासर गलत हो, हाम्रो बझुाई र हाम्रो 

भनाई यो हो। 

अन्तमा जादााँ जााँदै केन्रीय सरकारबाट हाम्रो मतदान गने हाम्रो अधिकारलाई 

हस्पक्षेप नहोस ्होमी यो चावह म यही बाट आग्रह गनण चाहान्छु र हाम्रो दलको नेतालाई 

पधन हामीमाधि ह्वीप जारी नहोस।् हामी लोकताजन्रक पाटीका धसपाही हौँ र त्यसैले ह्वीप 

जारी नहोस ्भने्न आग्रह गदै म यहााँबाट धबदा हनु चाहान्छु। हवस,् िन्यवाद, जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय सन्त बहादरु प्रजालाई अनमुधत ददन्छु, समय 

५ धमनेट।  

माननीय सन्त बहादरु प्रजा (नेपाली कागं्रसे):- िन्यवाद सभामखु ज्यू, (वय िेरै 

अगाडीदेजख संचालन सेवपोरो समय खेतो झण्डै ४ वषण ४ मवहना पधछ वय सदन संचालन 

सेवामना वहम ्वय सबै माननीय सांसद लम ्बल जचि दखुधत महमोना। ओ कारर् जाजन्त 

वय धछतो संवविानको भावना अनसुार आल्छफोरोखेतो। वय वढलो स्यो कारर्ले गदाण प्रदेश 

भरर १३ वटा जजल्लाको जनतालाम ्धनकाय धनधतमना।) (चेपाङ भाषामा बोल्नभुएको)  

आदरर्ीय सभामखु महोदय, आज हामी यस सदनमा प्रदेश सम्भाववत अस्िायी 

राजिानी स्िायी राजिानीको स्िायी राजिानी सम्भाववत छलफल गररराख्दा खेरी हामी 

संवविान जारी गयौँ र प्रदेश संरचनाको प्रदेश सरकार प्रदेश सााँसदहरु हामी यहााँ 

भईराख्दा खेरी मैले मेरो ब्यजक्तगत तफण बाट मैले स्वागत गनुणपछण।  

आज हामी संवविानलाई पवहचानको कुरा गदै गदाण, संजियताको कुरा गदै गदाण 

खेरी संिीयता पवहचानलाई कधत ददन सक्यौँ। आखीरमा त्यसैलाई लडााँई भाको हो। मैले 

भन्न खोजेको के हो भने आज म अनौठो वहसाब वा तपाईहरुलाई झल्काउन ेवहसबा वा 
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तपाईहरुले धबसेको कुरालाई म आज स्मरर् गनण आएको। यो चेपाङको जाबी भन्छ 

चेपाङको भाषामा झोला हो यो।  

त्यसैगरर यो संसदको गररमा यो संसदको जनताले ददएको र संवविानले ब्यवस्िा 

गरेको यो कोट पधन धलएर आएको छु। अधन आफ्नो संस्कृती संस्कार भन्छ भाषा चेपाङ 

भाषा पधन मैले बोलेको छु। त्यसैकारर्ले गदाण खेरी तपाईहरुमा धतनओटा कारर् 

ससुजुचत गनणका लाधग र यो राजिानीको ववषयमा म छलफल गनणको लाधग म भाग धलन 

आएको हुाँ।  

त्यसैले गदाणखेरी आज हामी ४ वटा जजल्लामा एउटा राजिानीको स्िायी 

राजिानीको प्रधतवेदन हामी हेदै गदाण छलफल गररराख्दा खेरी यस गररमामय सदनमा 

छलफल भईराख्दाखेरी मलाई कताकता मैले दखु ब्यक्त पधन गनुणपछण। र मैले खसुी पधन 

ब्यक्त गनुणपछण कुन मानमेा हो भने आज स्वतन्र भन्छौँ आफ्नो आत्मधनर्णयको कुरा 

भन्छौँ त्यसलाई पधन आज कुजण्ठत भएको हो वक भने्न खालको मैले महसशु गरेको छु। 

र त्यता पवट्ट नभईकन संवविानले २८८ बमोजजमको अशं २ ले भनेअनसुार संवविान 

प्रदेश सभाको दईुधतहाई सदस्य को बहमुतले चैँ राख्न सवकन्छ भनेर संवविानले धनदेश 

गररसकेपधछ आज नेकपाको सािीहरु दईुधतहाई हनुहुनु्छ, तपाईहरु मतदान गनुणस ् मत 

गनुणस।  

राजिानी कहााँ राख्ने भने्न ववषयमा तपाईहरुलाई हामीले झलझल ददईराख्न ु पदैन 

होला। सम्भावना भएर पवुण प्रिानमन्री शेरबहादरु दाईले आज पाटी सभापधतज्यूले यस 

मकवानपरुलाई आज क्षेरको वहसाबले, पवुाणिारको वहसाबले भौगोधलकको वहसाबले सबै 

दृवष्टकोर्ले दठक छ भनेर यसलाई राजिानी तोक्दै गदाण त्यधतखेर १३ वटा जजल्लाका 

सािीहरुले १३ जजल्लाका जनताहरुले कतै आगो लगाउने, टायर बाल्ने, कतै चैँ रेधलङ 

भााँचने कुराहरु जनताहरुले त्यसो गरेन।  

आज हामी यहााँ कुन भावना हामी िधुमराख्या छौँ, कुन वहसाबमा हामी आश्रयमा 

बोधल राख्या छौँ भने्न खालको जनु खालको हामीमा दवुवद्वा छ मार िुवविा हो। 

त्यसकारर्ले गदाण मकवानपरुको हेटौँडामा प्रदेश राजिानी हनु्छ, गनुणपछण त्यताधतर मत 
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जाहेर गरेर सबै दईुधतहाईको माननीयहरुले र हामी दईुधतहाई नभाको माननीयहरुले पधन 

त्यतैधतर हेटौडा राजिानीलाई मत हालेर एउटा स्िायी राजिानी गरौँ भन्ने माग राख्न 

चाहान्छु। र अको कुरा िोरै कुरा म राख्न चााँहे म ववरोिी होईन।  

काभ्र,े जचतवन, हाम्रो नवुाकोट म ववरोिी होईन। अको कुरा के छ भन्दा 

मकवानपरु अत्यन्तै राम्रो क्षेर, हाम्रो मखु्यमन्री पधन मकवानपरु जजल्लाबाट प्रधतधनधित्व 

गनुणहनु्छ। कृवष मन्री जचतवनबाट प्रधतधनधित्व गनुणहनु्छ, वहााँहरु यधत राम्रो मन्रीहरु 

हनुहुनु्छ। हाम्रो दलको नेता पयणटन मन्री हदुााँखेरी यहााँ पारर पदमपोखरी बाट 

काठमाण्डौ एउटा प्लेन टेक्ने एउटा रनवे बनाएर चैँ त्यहााँ हवाईमागण बनाउने भनेर त्यहााँ 

अध्ययन पधन गररसकेको छ।  

तत्काल बजेटको ब्यवस्िा गरेर उताधतर नवुाकोट र काभ्रकेो सािीहरु, धसन्िलुीका 

जनताहरुलाई चैँ काभ्र े पााँचखालमा चै प्लेन टेक्ने वहसाबले त्यताधतर तत्काल धडवपआर 

गरेर केबलकारको ब्यवस्िा पधन तत्काल काठमाण्डौबट चन्राधगरी हेटौँडा जोड्ने गरेर 

बजेटको ब्यवस्िा गरेर धछटो नै यसलाई राजिानी भोधलन ैआजनै यसलाई वढलो भयो 

यसलाई पूर्णता ददएर अगाडी बढााँउ भने्न अनरुोि पधन गदै र अधलकधत यो नामको 

ववषयमा दईुटै दठक छ।  

बागमती झन ्सरकारले ल्याएको, नेवाताम्साधलङ दठकै छ पवहचानले ल्याएको अझै 

चेपाङको पधन अधलकधत िपेर ल्याएको भए राम्रो हनु्र्थयो हवस ्िन्यवाद, जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय केशव प्रसाद पोखरेललाई अनमुधत ददन्छु, 

समय ५ धमनेट।  

माननीय केशव प्रसाद पोखरेल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)) :- माननीय 

सभामखु महोदय, हामी हाम्रो अत्यन्त ठुलो कायणभार प्रदेश नम्बर ३ को राजिानी तोक्न े

सम्बन्िमा गहन छलफलमा छौँ। िेरै कोर्हरुबाट कुराकानी उदठरहेको छ। लामो 

समयदेजख हामीले पवहल्याउन नसकेको ववषय, धनर्णय गनण नसकेको ववषय जहााँ जादााँ पधन 

सोध्ने ववषय राजिानी र नामाकरर्को ववषय हो।  
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सबैको जचन्ता र चासो हनुे ववषय पधन यवह न ै हो । म आज यहााँ उधभएर 

बोधलरहदााँ राजिानीको ववषयमा बोलेको म मार बोलेको लगभग आज चौिो पटक 

भएछ। मलाई आज अत्यन्त खसुी लागेको छ वक अब यवह सेसनमा टुवङ्गने गरर 

राजिानीको ववषय आएको छ। २०७५ साल बैशाख १३ गते म प्रस्तावक भएर 

माननीय राजेन्र पाण्डे सवहत ३४ जना माननीयज्यूहरु समिणक भएर हामीले धनवेदन 

ददएका धियौँ।  

त्यधतखेर पटकपटक यो राजिानीको ववषयमा छलफल गराईयोस ्भनेर माग गदाण 

खेरी केवह धसप नलागेपधछ हामीले धनवेदन दताण गयौँ। प्रस्ताव दताण गरेका धियौँ। 

त्यसको भोधलपल्टै माननीय सभामखु महोदयले यसलाई एजेण्डा बनाईददन ुभो, कायणदल 

बन्यो, कायणदलले आफ्नो ररपोटण ददयो। कायणदलले केवह समय िपेरै म्याद मागेर ररपोटण 

ददयो। ररपोटण ददएको पधन आज िेरै मवहना भईसक्यो। यो ररपोटणमाधि आज हामी 

छलफल गदैछौँ। कायणदलले यद्यवप प्रािधमकता तोकेको छैन। कुन जजल्लालाई यसो गने 

भनेर प्रािधमकता तोकेको मैले पाईन। उसले वववरर् संकलन गरेको जस्िधत छ। यद्यवप 

कायणदललाई जनु मेहनत गरेर सािीहरुले गनुण भो म िन्यवाद ददन चाहान्छु।  

हामी आज कुनै ईगो को ववषय होईन, तेरो नजजक वक मेरो नजजक भने्न ववषयपधन 

होईन धसाँगो रुपमा ३ नम्बर प्रदेशका आम जनताहरुलाई राहत महससु हनुे गरेर 

राजिानी कहााँ हामी कसरी तोक्दैछौँ, यो गहन ववषय हो। यो तेरो दाईले गरेको दठक 

वक मेरो दाईले गरेको दठक भने्न ववषय पधन होईन। यो कुनै अहम ् को ववषय पधन 

होईन।  

यहााँ मखु्यमन्री बस्नहुनु्छ अिवा ववपक्षी दलको नेता बस्नहुनु्छ त्यसैले यवहाँ 

चावहन्छ त्यस्तो ववषय पधन होईन। त्यसैले हामीले आम रुपमा लगभग ६० लाख पु् दै 

गरेको ३ नम्बर प्रदेशको जनसंख्यालाई सम्बोिन गने गरर हामी कसरी संम्बोिन गछौ। 

त्यो जचन्ताको साि हामीले अगाडी बढाउनपुछण जस्तो मलाई ला्छ। नामाकरर्को ववषय 

पधछ कुराकानीको लाधग आउछाँ होला, अवहले मारै राजिानीको ववषय भनेको अत्यन्तै 

आज सबै ठााँउबाट हामीलाई हेरररहेको ववषय हो।  
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केन्रीय राजिानी भएको ठााँउ, यो प्रदेश सबै वहसाबले उत्कृष्ठ छ, सबल छ र सबै 

जजल्लाहरुका आआफ्नै पवहचान, सामर्थयणका कुराहरु पधन छन।् हामीले मखु्य कुरो 

जनसंख्या हेनुणपने हनु्छ। त्यसको भगुोल हेनुणपने हनु्छ र सेवाग्राहीहरुले राजिानीसाँग 

प्रशासधनक साँग जोधडने कुराहरु कहााँनेर प्रभावकारी हनु्छ त्यहााँ हेनुणपने हनु्छ। त्यसैले 

यहााँ कसैको अहम ्साँग कसैको िमण्डसाँग अिवा यहााँ वक त्यहााँ टाउको वक पचुछर भनेर 

जोड्न ुपधन जरुरी छैन। सबै मान्छेलाई हामी कसरी सेवाग्राहीलाई िेरै भन्दा िेरै गनण 

सक्छौँ। आज सांसदहरु फवपणङदेखी यहााँ आउने िेरैले प्रयोग गने बाटोको मारै जचन्ता 

होईन।  

भोधलपधसण सरुुङमागण बन्छ अधन राजिानी यहााँ दठक छ भने्न ववषय पधन होईन। 

भोधलपसण कवहले यो फाष्टट्र्याक बधनसक्छ त्यसो हनुाले यवहाँ बनाउ भने्न ववषय पधन 

होईन। यहााँ हामी अवहले मखु्यमन्री ज्यू पधन प्रायजसो ओहोरदोहोर गने बाटो, 

मन्रीज्यूहरु पधन प्रायजसो ओहोरदोहोर गने बाटो आज २ वषण हदुााँ सम्म हामीले 

त्यसलाई २० २५ ठााँउमा मारै त्यसलाई वाईधडङ गरेको भए चौडा ववस्तार गरेको भए 

आज दईुटा गाडी मज्जाले कुद्न सक्ने हनु्र्थयो।  

हामीले त्यताधतर ध्यान ददन सकेनौँ। वास्तवमा त्यसोहनुाले यहााँ आउने कुरामा 

पधन हामीले पहुाँचलाई पधन ध्यान ददनपुने कुराहरु हनु्छ। त्यसैले मलाई त के लाधगरेको 

धियो भने हेटौँडालाई राम्रो औद्योधगक नगरको रुपमा ववकास हनु्छ होला गनुणपछण भने्न 

लाधगरहेको धियो। त्यसैले राजिानीको वहसाबमा सबै जजल्लाको लगभग केन्र अब 

भ्याधलका ३ वटा जजल्ला त केजन्रय राजिानी छ त्यहााँ राख्नकुेरा पधन त्यो उपयुणक्त मलाई 

ला्दैन। त्यसैले सबै वहसाबले काभ्र ेउपयुणक्त भनरे मलाई लाधगरहेको धियो, मैले भन्दै 

पधन वहडेको धिए। त्यो छलफल पधन चधलरहेको धियो। मेरो ववचारमा काभ्र ेउपयुणक्त 

हनु्छ। त्यसका लाधग अझ िेरै गहन रुपले सोचौँ।  

सबै जजल्लाहरुका आफ्ना सामथ्र्यहरु छन,् पवहचानका ववषयहरु छन,् सबै 

जजल्लाहरुलाई कसरी अगाडी बढाउने एउटा समग्रमा भएउटा योजना पधन अगाडी 

बढ्याएर जाउाँ। त्यसो गदाणखेरी सबैलाई जवाफ ददन सवकन्छ। हामीले यहााँबाट 
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राजिानीको धनर्णय गरेर गईरहदााँखेरी भोधल आ आफ्नो क्षेरमा गएर जजल्लामा गएर 

सोध्दा खेरी हामी के उिर ददन्छौँ।  

अधिकाशं हाम्रा सांसदहरुले माननीय ज्यूहरुले हामीले यो कारर्ले यहााँ छलफल 

गररराखेका छौँ राजिानीको ववषय यसरी टुङ्गाएर आएका छौँ भन्ने जस्िधत बनाउन सक्दा 

राम्रो हनु्छ, त्यसैले होईन यो कुनै पधन कुरामा फेरर अको कुरा म के आग्रह गनण चाहान्छु 

भने म एउटा सिापक्षको सांसद अधगन एसएमएसको कुराहरु उयो, मलाई कुन ै

एसएमएस आएको छैन। हामीलाई कुनै ह्वीप जारी यवहाँ गर भनेर भाको छैन। एउटा 

गधतजशल पाटी नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी जो आज राज्य हााँवकरहेको छ, प्रदेश सरकार 

हााँवकरहेको छ।  

सफल एउटा नेततृ्व ददईरहेको छ, त्यो सरकारले छलफलै गनण पाउदैँन अिवा 

त्यो दलले छलफलनै गनण पाउदैन त्यस्तो होईन गधतजशल पाटीमा छलफल हनु्छ। 

अवहले पधन हामी दलको बैठकमा छौँ, छलफलको क्रममा छौँ। सबै सांसदहरुले आफ्नो 

वववेक प्रयोग गने जस्िधतमा छौँ। त्यै हनुाले अवहले पाटीले एसएमएस ददईसक्यो, यसको 

आिारमा मारै सांसदहरु लागेको छन ्भने्न कुराहरु पधन गलत हो। त्यसैले हामी डबल 

स्ट्याण्डरमा नलागै भने्न पधन म आग्रह गनण चाहान्छु।  

मखु्यकुरा चैँ हामी अवहले यो पयाणप्त रुपमा छलफल गरेर यसलाई हामी कसरी 

अगाडी बढाउन सक्ने। भोधल सबैले सोध्ने प्रश्नहरुलाई हामीले उजचत वहसाबले जवाफ 

ददन सक्ने गरर राजिानीको ववषय टुङ्ख्याउ भने्न आग्रह गदै मेरा आफ्ना भनाई यवह 

टुङ्ख्याउाँछु, हवस ्िन्यवाद, अधभवादन।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय जगत बहादरु धसम्खडालाई अनमुधत ददन्छु, 

समय ५ धमनेट।  

माननीय जगत बहादरु धसम्खडा (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय, हामी झण्डै २ वषण पछाडी स्िायी राजिानीको ववषयमा यो सदनमा 

छलफल गरररहेका छौँ। हामीले भनै्न पछण आज हामी कछुवाको गधतमा वहधडाँरहेका छौँ। 
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यो भधनरहदााँखेरी यो सिापक्षको कुरामारै होईन, प्रधतपक्षको कुरा पधन आउछाँ, सरकारको 

मारै होईन। यदद प्रधतपक्षले दठक ढङ्गले आफ्नो ड्युटी धनवाणह गरेको भएपधन यो अधल 

धछटो बढ्र्थयो होला। सिापक्षले पधन यसलाई दठक ढङ्गले समयमा ल्याउन सक्न पर्थयो 

त्यसकारर्ले सिापक्ष प्रधतपक्ष दवैु कछुवाको गधतमा यो सदन धभर छ भने्न म पवहलो 

कुरा राख्न चाहान्छु।  

दोश्रो कुरा १० वषे महान जनयिुले गर्तन्र, संिीयता, िमण धनरपके्षता, 

समानपुाधतक ,समावेशीताको मदु्दालाई उठायो त्यो संवविानमा आज धलवपबि भयो। यो 

संिीयता हामीले भन्ना साि पवहचानका कुरा हामीले गनाणसाि वहजोको ददनमा पधन 

संिीयताको कुराकानी गदाण देश टुक्राउने कुरा गयो, ववखण्डनकारी भने्न आरोप ला्िे, 

आज पवहचानको कुरा गदाण पधन अब यो जातीय दंगा हनु्छ भने्न वहसाबले पधन यो कुरा 

उठ्ने गछण। मलाई ला्छ आज संसारका िेरै ववकधसत के त जातीयताको आिारमा 

संिीयता भाको छ के भाषाको वहसाबले त्यो चााँवह संिीयता अिवा प्रदेश प्रान्तहरुको 

नामले नामाकरर् भएको छ।  

त्यवह हामीले ईजण्डयालाई हेयौँ भने पधन बंगालीहरु बस्ने बंगाल भनेको छ, 

पंजाबीहरु बस्ने पंजाब भनेको छ, लगायतका छन।् जस्तै अरु देशलाई पधन धलन 

सवकन्छ त्यसकारर्ले आज पवहचानको मदु्दा उठाउना साि वहजो जसरी संिीयताको 

कुराकानी गदाण ववखण्डनकारी, देश टुक्राउने भन्िे आज पवहचानको कुरा गदाण जातीय 

िन्द्वको कुरा गरररहेका छन,् त्यो सोच ववखण्डनकारी हो, त्यो सोचन ैआज चााँवह त्यो िन्द्व 

धनम्त्याउने खालको छ भने्न मलाई ला्छ।  

त्यसकारर्ले अवहले हाम्ले बझु्ने कुरा यो अवहलेको संिीयता, अवहलेको संवविानले 

हामी वहजोको यो संिीयताको पक्षिर पधन आज हामी यो हलमा छौँ, संिीयता ववरोिी पधन 

यो हलमा छौँ। संिीयता पक्षिरले यो संिीयतालाई दठक ढङ्गले अगाडी बढाउन चाहान्छ 

होला संिीयता ववरोिीहरुले यसलाई यो वा त्यो रुपमा चैँ डाईभटण गनण अिवा ट्वीस्ट 

गरेर यसलाई कायाणन्वयन नगनण चाहान्छ होला।  
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यो धबचको हामीले बझु्ने कुरा के हो भने हामी यो संिीयतालाई आत्मै देखी 

कायाणन्वयन गनण चाहान्छौँ र अको कुरा यहााँ नेपाल कम्यधुनष्ट पाटीको सजचवालय 

बैठकको पधन िपु्रै चचाण पधन भयो हैन यो िेरै चचाण गरररहन जरुरी छैन। लोकतन्रको 

कुरा छ, कुन पाटीमा कधत लोकतन्र छ भने्न कुरा हामी सबैलाई िाहा छ। अवहले 

सडकमा आएर लोकतन्रवादी भन्नेहरु सडकमै आएर आफ्नो पाटी धभरको आन्तररक 

जजवनको लोकतन्र खोजजरहेको पधन हामीले देजखरहेका छौँ त्यसकारर् मैले कहााँनेर 

केजन्रत गनण खोजेको भने अवहले जनु हामीले भने्न कहााँनेर हो भने एउटा जजवन्त पाटीमा 

छलफल बहस हनु सक्छ।  

कम्यधुनष्ट पाटीले आफ्नो पाटी धभर के गने भने्न ववषयमा त्यो छलफल गनण 

सक्छ। त्यो अरु प्रधतपक्षलाई त्यो कुनै धनदेशन होईन यहााँ त याकै्क अधग छलफलमा 

वहजो देजख सनु्दाखेरी के भो त भन्दा खेरी एउटै पाटी, यो एउटै पाटी हो, यहााँ अरु पाटी 

छैन, कम्यधुनष्ट पाटी मारै हो। कम्यधुनष्ट पाटीको सजचवालयको बैठक बसेपधछ त्यहााँ 

भाको छलफल यो सबैलाई लाग ुहनु्छ र त्यो धनदेशन सबैलाई भाको जस्तो गरेर सबै 

माननीय ज्यूहरुले यो भधनरहन ुभाछ यो भधनरहन ुजरुरी छैन।  

राजिानीको कुरा गरररहदााँ खेरी पवुण सरकारका होईन पूवण प्रिानमन्रीज्यूका नाम 

िेरै धलन ु भयो, आज सााँजचचकै यो संिीयताको माया, यो देशको माया वहजो अस्िायी 

राजिानी तोक्दा खेरी देजखन्छ, मलाई ला्छ देजखदैँन। आज तपाई १ नम्बर प्रदेशको 

राजिानी कहााँ छ ईजण्डयाको बोडणर ५ वकलोधमटरमा छ। २ नम्बर प्रदेशको राजिानी 

कहााँ छ, ५ वकलोधमटर ईजण्डयाको बोडणरमा छ, तपाई आज ५ नम्बरको राजिानी कहााँ 

छ, ५ वकलोधमटरको बोडणरमा छ। ७ नम्बरको राजिानी कहााँ छ, ५ वकलोधमटरको 

बोडणरमा छ।  

यो संिीयताको माया, यो नेपाली जनताको माया भएर त्यो बोडणरमा लगेरा राखेको 

हो ? मलाई ला्दैन, त्यसकारर्ले जो ले जधत कुराकानी गरेपधन हामी कधत पानीमा छौँ 

भने्न कुरो वहजोको ब्यवहारले छलंग देखाएको छ त्यसकारर्ले म फेरर पधन भन्छु 
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हामीलाई छलफल बहस भा छ त्यसकारर्ले हामीलाई कुनै ह्वीप छैन। हामीलाई कुन ै

पाटीले यवहाँ गनुणपछण भनेर धनदेशन छैन हामी छलफल बहस गछौँ।  

म अन्तमा के भन्छु भने यदद हेटौडा राजिानी भयो भने पधन के यो हेटौडा 

राजिानी सेन्टरमा पनुण पछण ? के सनुणपछण ? त्यसकारर् मैले यजि राखेँ, हवस ् त 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय न्हछेु नारायर् शे्रष्ठलाई अनमुधत ददन्छु। 

समय ५ धमनेट।  

माननीय न्हछेु नारायर् शे्रष्ठ (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, आज 

हामी राजिानी सम्भाब्यता ववशेष कायणदलले बझुाएको प्रधतवेदनको छलफलमा छौँ। यो 

प्रधतवेदन करीब १८ मवहना अगाडी हाउसमा कायणदलले पेश गरेको रहेछ। तर यो १८ 

मवहनासम्म यो छलफलमा नआउनमुा यो प्रदेश सभा हामी कजिको जजम्मेवारी रहेछौँ र 

प्रदेश सभाको नतेतृ्व गनेहरु कजिको ईमानान्दार रहेछौँ भने्न धत बाट एउटा प्रश्न 

उजब्जएको छ। मलाई ला्छ यो सम्भाब्यता अध्ययन कायणदलनै गठन प्रवक्रयानै गलत 

छ।  

वकनभन ेसंवविानले तोवकएको जनु संवविानको िारा २८८ को उपिारा २ मा यो 

उपलब्ि प्रदेश सभा सााँसदहरुले माननीयहरुको माध्यमबाट दईु धतहाईको बहमुतबाट जनु 

प्रदेशको राजिानी र स्िायी नामाकरर् गनण सवकन्छ भधनसकेपधछ यसको सम्भाब्यता 

अध्ययन कजिको उजचत छ कधतको उजचत छैन भने्न कुरा हामीले फेरर यो सम्भाब्यता 

अध्ययनलाई यो प्रधतवेदनलाई कुनुणको अिण के हो। यो सजचवालयको धनर्णय नभईकन यो 

के छलफलमा ल्याउन नहनुे धियो र ? यो भन्दा ६ मवहना अगाडी पवहलो अधिवेशनमा 

ल्याएको भए के हजुन्ियो ? यो असारको २६ गते टेबल भईसकेको यो प्रधतवेदनलाई 

अवहलेसम्म १८ मवहना सम्म अन्यौलमा पानुण हामी सबैलाई अन्यौलमा पाररएको म यो 

कुरा बझु्छु।  
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अको कुरो यो सम्भाब्य अध्ययन कायणदलले जनु हामीले सोचेको हामीले भनेको त 

यो सम्भाब्यता अध्ययन कायणदलले एउटा मारै नाम ददएको भए यो वववाद हदुैँनर्थयो तर 

यो ५ वटा नाम धसफाररस गरेर यसमा पधन हामीलाई अलमल्याएको जस्तो देजखन्छ। 

वकनभन्दा यसले सम्भाब्यता अध्ययन सबै भौगोधलक वहसाबमा अध्ययन गररसकेपधछ 

सबैभन्दा उिममा नभधनकन कुन चैँ उिम भनरे हामीले यहााँ छुट्याउनै नसक्ने र 

अक्षरको यो वर्णनकु्रम अनसुार क आको भएर पो काभ्र े१ नम्बर भएको रे। हामीले यो 

प्रधतवेदन राम्रो बझुदै नबजुझकन काभ्र ेयो १ नम्बरमा राखेको भएर काभ्रनेै हनु्छ होला 

भनेर हामी सबैले सोचेको।  

वकन काभ्र े हनुपुछण भन्दा भौगोधलक वहसाबमा हरेक वहसाबमा र ६०% झण्डै 

झण्डै ७०-८०% जनतालाई पायक पने वहसाबमा काभ्र े उजचत हो भने्न सबै 

माननीयहरुलाई िाहा भाको हनुाले पकै्क काभ्र ेजान्छ होला भने्न चैँ हामीले सोचेका धियौँ। 

२ वषण अगाडी यो ठााँउमा आउदौ गदाण त्यो बेलाको सरकारको म्यान्डेटनै अस्िायी 

राजिानी तोक्ने मारै धियो। त्यो यदद संवविानमै ब्यवस्िा भएर यवह सरकारले स्िायी 

राजिानी तोक्ने छ भनेको भए त्यवह बेलामानै स्िायी भएर आउाँर्थयो होला तर त्यो 

बेलाको प्रिानमन्री शेरबहादरु देउवा, नाउाँ वकटेर भनु्न पछण।  

त्यो बेलाको प्रिानमन्री भनेको संस्िापक अिवा हाम्रो अवहलेको पाटीको सभापधत 

नभएपधन त्यो तत्काधलन प्रिानमन्रीले यो ठााँउमा तोकेर पठाउदैँ गदाण हामीले त्योबेला 

िेरै यहााँका सािीहरुले स्वागत गयो। अवहलेका सिापक्षका सािीहरुलाई पधन भन्यौँ ल 

तोवकसक्यो यसलाई स्िायी गरौँ न त भनेर िेरै चोवट हामीले अननुय ववनय गदाणपधन 

हामीले होईन हदुैँन यो कााँग्रसेले तोकेको ठााँउमा हामी कहााँ यहााँ राख्छौँ भनेर एकदम 

हाम्रो ठााँउठााँउमा जचया गफमा पधन वहााँहरुले मानु्नहनुे धिएन। लानपुछण यो, हामीलाई पधन 

पायक पदैन भने्न वहसाबले वहााँहरु ला्न ुभार्थयो।  

मैले त पकै्क काभ्र ेलैजान्छन ्होला भने्न चैँ सोचया धिए। मेरो लाधग म १३ वटा 

जजल्लाको प्रधतधनधित्व गरेर म भोट खाएर म यो ठााँउमा प्रधतधनधित्व गदै गदाण मेरो पधन 

एउटा जवाफदेवहता हनु्छ। मलाई हेटौँडा आउन जान त मलाई एकदम रमाईलो 
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भईराछ, आजै पधन म साढेँ ६ बजे िरबाट वहडेको सााँढे ९ बजे म हेटौडा पधुगसकेको 

धिएाँ। त्यधत असहज हाम्रो लाधग होईन, तैपधन सबै जनताहरुलाई पायक पने हामीले 

जनतालाई सोध्यै गदाण वकन त्यो ठााँउमा लगेको भनेर भन्दै गदाण मैले पधन भन्िे म 

एक्लोले केवह पधन गदैन, हाम्रो नेकपाको सािीहरु दईु धतहाईको हनुहुनु्छ, वहााँहरुले जहााँ 

भन्यो त्यवहाँ हनु्छ, हामी धत जाने हो।हाम्ले लगेको ठााँउमा वहााँहरु जानभुयो भने अझ 

वहााँहरुलाई पधन हामी स्वागत गरौँला र समिणन गरौँला।  

भएन भने वहााँहरुले बसैलाई पायक पने ठााँउमा लानभुयो भने हामी त्यसमा 

मन्जरु गछौँ भने्न मैले भन्दै आएको छु। तर यो अवहले म भन्दै गदाण यो सम्भाब्यता 

अध्ययन कायणदलले बझुाएको प्रधतवेदन वहााँहरुले िेरै दखु गनुणभएको छ। िेरै सािीहरु 

त्यसमा ला्न ुभएको धियो। पकै्कपधन वहााँहरुले धनष्पक्ष रुपमा एउटालाई मारै गनुणभको 

िेरै राम्रो हनु्छ भने्न मैले वहााँलाई सझुावको रुपमा धलई र अको मैले भनै्न पने मेरो 

जजम्मेवारी पधन कुरा हो जवाफदेवहताको पधन कुरा हो. 

 मैले लेखा सधमधतको सभापधत भएको कारर्ले गदाणखेरी यो कायणदलले खचण गदै 

गदाण यसको पधन एउटा प्रभावकारीता र एउटा हामी जेपधन एउटा उसमा ववश्वास गने 

भएको हनुाले यसको खचणपधन यसमा सािसािै यो कायणदलले कधत खचण भो त यो 

कायणदलको धनष्कषणले औजचत्य के हो यो हामीले त्यरो गररसकेपधछ यो खचण पधन 

सािसािै कधत खचण भएको भनेर चााँवह यो कायणदलको प्रधतवेदन सािसािै आउन ुपछण भने्न 

माग राख्दै यो रातो बिी बलेको हनुाले म दईु शब्द यवह टुङ्ख्याउदै सबै सािीहरुलाई 

हाम्रो माग भनेको स्िायी राजिानी हो।  

स्िायी राजिानी तोक्नलाई हाम्रो तपाईहरुलाई सबै सल्लाह गरेर सबैलाई पायक 

पने वहसाबमा र सेन्टरलाईजको वहसाबमा सबैलाई यो वैज्ञाधनक वहसाबमा जहााँ जे भन्छ 

त्यसैमा हामी मन्जरु गदणछौँ भने्न भनाई राख्दै धबदा हनु्छु। हवस ्िन्यवाद, जय नेपाल। 

माननीय सभामखु:- अब म माननीय धनमा लामालाई अनमुधत ददन्छु, समय ५ 

धमनेट।  
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माननीय धनमा लामा (नपेाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, नेपालको 

संवविान २०७२ को यो प्रारम्भमै उल्लेख भए बमोजजम नेपाल एक बहजुाधतय, बहभुावषक, 

बहिुाधमणक र बहसुााँस्कृधतक राि हो भने्न कुरा हामीले संवविानमै ्यारेण्टी गररसकेको 

अवस्िा हो र हामीलाई पूर्ण ववश्वास पधन छ त्यो संवविान, संवविान भनेर डेकोरेसन गरेर 

राख्नको लाधग मारै होइन त्यो संवविान अक्षरश कायाणन्वयन हनु्छ भने्न कुरामा हामी 

ववश्वस्त छौँ र हामीले यो बह ुभावषय बहजुातीय बहिुाधमणक र बहसुााँस्कृधतक मलुकु भएको 

देशमा िेरै जातजातीका आददवासी जनजाती देखी धलएर िेरै समदुायका यहााँ बसोवास गने 

गदणछ र धत आददवासी जनजातीहरु सबैले आआफ्नै राविय चाडहरु जस्लाई सबै 

जातजातीले मनाउदैँ आएको चाडहरुलाई राविय भनेर जनु संवविानमै उल्लेख गरेको 

धियो।  

तर त्यो संवविानमा लेजखए बमोजजम कायाणन्वयनमा केवह छलकपट भयो वक भने्न 

हामीलाई महससु भएको छ। जस्तै दईु हप्ता अगाडी तम ुगरुुङहरुको ल्होसार धियो। 

अब ल्होसार आएपधछ अधन याकै्क एक हप्ता अगाडी तम ु गरुुङहरु गएर सम्बजन्ित 

धनकायमा हामीलाई धबदा चावहयो भनेर जलुसु गनुण पने ज्ञापन पर बझुाउन ुपने। अब दईु 

हप्ता पछाडी सोनाम ल्होछार आउदैँ छ त्यहााँ पधन त्यवह अवस्िा होला, त्यसो भएको 

हनुाले सभामखु ज्यू माफण त म सरकारको ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छु।  

अब म यो आजको ववषय प्रदेश नम्बर ३ को यो राजिानी स्िायी राजिानी 

सम्भाब्यता अध्ययन ववशेष प्रधतवेदन माधि म छलफल गनण अनमुधत चाहान्छु। र म यो 

प्रधतवेदन यो ववशेष सधमधतलाई िन्यवाद ददन पधन चाहान्छु। तपाईहरुले यो ५ वटा 

जजल्लामा गएर जनु अध्ययनको ररपोटण पेश गनुणभएको छ त्यो ररपोटण झण्डै एक वषणसम्म 

दराजमा िजन्कन पु् यो र त्यसलाई िेरै समयसम्म निन्काउनको लाधग हामीले ववपक्षी 

दलले प्रमखु प्रधतपक्षी दलले यो सदनमा बारम्बार एउटै जचजको लाधग संसद अवरुि 

गरेको धियो भने हामीले हाम्रो पाटीको कुनै अको लाधग नभईकन यो प्रदेशको स्िायी 

राजिानी र नामाकरर् तोक्नको लाधग हामीले बारम्बार यवह सदनमा सदन अवरुध्ददेखी 

धलएर िेरै हामीहरुले आवाजहरु बलुन्द गरयौ।  
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त्यसैको प्रधतफल हनुपुछण एकवषण पछाडी आज यो प्रदेशको राजिानीको ववषयमा 

छलफल गरररहेका छौँ। र छलफलमा ल्याउदा पधन यो प्रधतवेदन एक वषण भईसकेको 

हनुाले होला अधलकधत यो ढुसी परेर आयो वक जस्तो ला्छ। अधलकधत यो त्यसमै वहजो 

पााँच वटा जजल्लामा जनु जनु माननीयहरुले जनु यो हाम्रो जजल्लामा पधन राजिानी राख्न ु

पयो भनेर जनु धनवेदन ददनेहरुले पधन अवहले आएर त्यो धबधसणसकेको हो वक जस्तो मलाई 

महससु भयो वहजोको छलफलहरुको उसमा हेदाण खेरी र म धसन्िपुाल्चोक जजल्लाबाट 

प्रधतधनधि गछुण म धसन्िपुाल्चोक जादैँ गदाण खेरी सबै त्यहााँको जनप्रधतधनधिहरु देजख धलएर 

त्यहााँको स्िानीय सबैले माननीय ज्यू अरु िेरै हामी आश गदैनौँ सबभन्दा पवहले स्िायी 

राजिानी र प्रदेशको नामाकरर् टुङ्गाईददनसु ्भनेर बारम्बार अनरुोि गनुणहनु्छ।  

सायद त्यसैको प्रधतफल हो हामीले सदनमा बारम्बार हामीले त्यसको आवाजहरु 

बलुन्द गयौँ र आज यो छलफलमा आएको छ। सभामखु महोदय, यो अनसुजुचहरुमा 

हामीले केलाउदै गदाणखेरी सबै अनसुचुीहरुले के भन्छ भने सबै केलाउदै गदाणखेरी यो 

प्रदेश नम्बर ३ को स्िायी राजिानीको लाधग सबभन्दा उिम स्िल काभ्र े नै भनेर 

वहााँहरुले डाईरेक्टली नभनेपधन अनसुचुीहरुमा वहााँहरुको ररपोटणले त्यवह बताउछाँ। त्यसो 

भएको हनुाले म यहााँ के पधन अनरुोि गनण चाहान्छु भने संिीयताको मलु ममण भनेकै 

पवहचान हो र यो प्रदेश नम्बर ३ को सेजन्टमेन्ट पधन त्यतै धतर बगेको हनुाले भोधल 

प्रदेशको नामाकरर्हरु गदाणखेरी पधन पवहचानलाई पधन आिार मानेर अगाडी बढ्नको 

लाधग म अनरुोि पधन गनण चाहान्छु। 

र यहााँ िेरै वहजो िेरै माननीय ज्यूहरुलले िेरै कुराहरु राख्न ुभएको छ र नारायर् 

गोपालको धगत गाएर पधन वहााँहरुले मटुु माधि ढुङ्गा राखेर हााँस्न ुपयाण छ भनु्न भाको छ 

म त के अनरुोि गनण चाहान्छु भने मटुु माधि ढुङ्गा राखेर हााँस्न ुपदैन छातीमा हात राखेर 

सबण नागररकको चाहाना बमोजजम धनर्णयमा पु् नको लाधग म अनरुोि पधन गदणछु र 

अन्तमा यो सन ्२०२० भ्रमर् वषण पधन भएको हनुाले म पधन एउटा धगत गाउन चाहान्छु 

िमु्न जााँउ िमु्न जााँउ िमु्न िधुलखेल भन्दै म मेरो भनाई यवह टुङ्ख्याउछु। िन्यवाद, 

जय नेपाल।  
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माननीय सभामखु :- अब म माननीय राजेन्रमान शे्रष्ठलाई अनमुधत ददन्छु, समय 

५ धमनेट।  

माननीय डा.राजेन्रमान शे्रष्ठ (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

हाम्रो प्रदेश नम्बर ३ को राजिानीबारे मलाई लागेको कुराहरु राख्दै छु। झण्डै २ वषण 

पधछ यस ववषयमा छलफल गदै छु। सवणप्रिम सभामखु ज्यूलाई िन्यवाद ददन चाहान्छु, 

संवविानमा उल्लेजखत प्रदेश सभा सदस्यको मताधिकार प्रयोग गनै एउटैमारै यो ववषय 

हो।  

त्यसैले यस ववषयमा आम नागररक देखी राि प्रमखु, देश र ववदेशमा समेत 

ध्यानआकषणर् भईरहेको होला। प्रदेशको सरकार, प्रदेशको प्रमखु कायाणलय रहने ठााँउ 

चयनमा आफ्नै ठााँउमा राख्न प्रयत्न हनुपुधन स्वभाववक हो। तर राजिानीको दैधनक 

आवश्यकता, राजनैधतक महत्व, ददिणकाधलन प्रभाव, आगामी ददनमा उत्पन्न हनु सक्ने 

सम्भाववत समस्याहरु र समािानका उपायहरुबारे मधसनो ढङ्गले ब्यापक छलफल गरेर 

मार टुङ्ख्याउन ु पदणछ। हामीले डेढ वषण पधछ ववधभन्न बहानामा मार यहााँ छलफल 

गरररहेका छौँ। एउटा प्रसव वेदना प्राकृधतक र सहज ढङ्गको हनु ुपदणछ।  

प्राकृधतक हनु नसक्दा मारै वैकजल्पक रुपमा हामी शल्यवक्रयामा पधन जानपुने 

हनु्छ। राजिानी सम्भाब्यता अध्ययन सधमधतलाई पधन िन्यवाद छ। हामी सबैलाई यस 

ववषयमा भोक जगाई ददएको छ। प्रधतवेदन पाएको लगिै सभामखु ज्यूलाई खबर गरेर 

प्राप्त प्रधतवेदनमा कसैको सवह न छाप छ भनेर भनकेो धिएाँ। वहजो प्रदेश सभा सजचवालय 

बैठकमा केवह फेरर िप छ वक भनेर बझु्ने क्रममा पानै वपचछे सवह भएको मैले पाएाँ, म 

साँग दईुटा प्रधतवेदन छ।  

डेढ वषण अगाडी ददएकोमा कुनै छाप, सवह धिएन। वहजो फेरर अकोमा मैले सवह 

भएको पाएाँ यो मैले सभामखु ज्यूलाई तत्काले सचुना पधन गरेको धिएाँ। सधमधतको 

प्रधतवेदन एकमतका साि पेश भएको छ। प्रदेश राजिानीबारे ववभाजजत नभई केवह 

प्रकाश पारेको छ तर प्रधतवेदनले ददशावोि गने, सम्भाववत समस्याहरु र उपायहरुबारे 
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बोलेको छैन। राजिानीको ववषय साध्य हनु सक्दैन यो त सािनमार हो। ठााँउ प्रिान 

होईन यो पररवतणनजशल हो।  

यो संिीयताको िाडोँ हनु सक्दैन, यो जातोँ बनाईन ु पदणछ।। प्रदेश ववकासको 

प्रशासधनक साझा यन्र बनाईन ुपदणछ। आम प्रदेशवासीलाई सवुविा हनुे गरर, पायक पने 

गरर, सहज पहुाँच पु् ने र प्रभावकारी सेवा प्रवाहको केन्र बनाईन ुपदणछ। हाम्रो मानव 

शरीरको सबै अगंहरु उजिकै महत्वपूर्ण हदुााँ हदुैँ पधन ददमाग अिवा स्नाय ु प्रर्ालीको 

सवोपररता हनु्छ। त्यसैले राजिानी धसाँगो प्रदेशको धनयमनकारी धनकाय र एकताको 

प्रधतकको रुपमा झजल्कन ु पदणछ। यसको लाधग दलगत र क्षेरगत स्वािण भन्दा माधि 

उठेर राजधनधतक सहमधत गनण आजको आवश्यकता हो।  

सभामखु महोदय, संिीय राजिानीमा प्रदेश राजिानी पधन खप्टाईन ु बवुिमानी 

होईन, संिीयताको मूल ममण र नयााँ ब्यवस्िा प्रदेशलाई हलङु्गो ढङ्गले धलने भलु गनुण 

हदुैँन। काठमाण्डौ उपत्यकालाई ऐधतहाधसक र सााँस्कृधतक िरोहरको रुपमा जजववत राख्न ु

पदणछ। प्रादेजशक ममण स्िावपत गनण राजिानी काभ्र ेचैँ गरौँ। किमकदाजचत काभ्र ेउपयकु्त 

नलागे अहम ्भाव त्यागेर मकवानपरुको फाखेलमा नयााँ जशराबाट सरुु गनण आजैबाट बहस 

र छलफल सरुु गरौँ।  

फाखेल पधन उपयकु्त नभए प्रदेश सभाका अभयहरु, प्रदेश सरकारका अभयहरु 

धमधलजलुी बाडाँफााँड गरौँ। काभ्रमेा कायणपाधलका, लधलतपरुमा ब्यवस्िावपका र 

मकवानपरुमा न्यायपाधलका राख्न ेगरर शजक्तकेन्रहरु ववन्यास गरौँ। यसअिण हतारो नगरौँ, 

चपुो लागेर पधन नबसौँ। यसको लाधग ब्यापक बहस, छलफल र अध्ययन गरर धछटै 

धनर्णयमा पगुौँ, िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय धमलनबाब ुशे्रष्ठलाई अनमुधत ददन्छु, समय ५ 

धमनेट।  

माननीय धमलनबाब ु शे्रष्ठ (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, सभामखु महोदय 

माफण त यो हलमा केवह कुरा राख्न चाहान्छु। यो राजिानी र प्रदेशको नामाकरर् 
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सम्बन्िमा ददईएका प्रधतवेदन माधिको छलफलमा म केवह कुरा राख्न गईरहेको छु। 

सवणप्रिम त मलाई सभामखुज्यू लाई एउटा कुरा राख्न मन ला्यो।  

वक वतणमान यो अवहलेको हाम्रो प्रदेश नम्बर ३ सरकारले हामी यो समानपुाधतको 

सांसद, यहााँ भन्न धमल्ने वक नधमल्ने। संवविानले ददएका सांसदहरु एकै प्रकार, धनवाणच 

प्रवक्रया दईु प्रकार होला। तर समानपुाधतक र धनवाणजचत सरकार भनेर हामीले यो सांसद 

ववकास कोषको कुरामा पधन हामी दईु शे्रर्ीका सांसदहरु पो रहेछ। तर आवश्यकता त 

संवविानले ददएको बराबर रैछ वक हामी नामाकरर् र राजिानीको तय गनण जााँदा चैँ सबै 

सााँसद ज्यूहरु साँग सबै सांसदज्यूहरुको राय त राख्नपुने त यो प्राविान रहेछ।  

यसले गदाणखेरी संवविानको िाराले ददएको अधिकार प्रत्योजन गदाण खेरी प्रयोग 

गदाणखेरी हामीहरु सब एक समान सांसदहरुको नाताले यो प्रयोग गनुणपदाण हामीले भोधलका 

ददनमा पधन त्यो सोच गनुण पने र कायणववधिमा पधन त्यवह पररवधतणत भएर आउनपुने 

आवश्यकता छ र हामीहरुले िेरै कुरा गयौँ राम्रा गरेका कामहरुलाई अब यो नामाकर् 

र राजिानीका कुरा गदाणखेरी राम्रा गरेका कुरालाई चैँ हामीले राम्रा भन्न सक्न ुपयो। वक 

पवुण प्रिानमन्रीको कायणकाल, शेरबहादरु देउवाको कायणकालमा तत्काधलन माओवादीका 

पधन सरकार धिए, राप्रपाका पधन सरकार हनु्र्थयो।  

संयकु्त सरकारले यो राजिानी, सातै प्रदेशको राजिानीको तय अस्िायी जनु 

संवविानले ददएको प्रदेशको प्रदेश सभाले गने अधिकार भएको कारर्ले गदाण मारै यो 

बाध्यता भयो त्यो बेला अस्िायी मकुाम भयो। तिावप म त एउटा ब्यजक्तगत रुपमा भन्नु 

पदाण मैले जचतवनको प्रधतधनधित्व गदाणखेरी यो सबैकुराले उपत्यका भन्दा बावहर सबै 

मारमा जचतवननै उपयकु्त हो वक मलाई लाधगरहेको छ। वक सबै दृवष्टकोर्ले हेदाण खेरी 

जचतवन उपयकु्त हो भने्न कुरामा तपाई हामी सबैले त्यो कुरामा नलकुाईकन भनु्न पने 

आवश्यकता छ र समावेजशका कुरा गदाण पधन जचतवनलाई पधन उपयकु्त छ र उपयकु्तता 

र त्यसलाई भौगोधलक वहसाबले हेदाण पधन जचतवन उपयकु्त हो भने्न कुरामा दईु मत 

नहोला जस्तो लाधगरहेको छ।  
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हामीले भोधलका ददनका कुरा गदाण पधन हामीले सोचन ु पने हनु्छ, राम्रा गरेका 

कुरालाई सबैले राम्रो गरेर धसक्नपुने हनु्छ। तावक अवहले मकवानपरु नै राजिानी राख्नपुने 

कुरालाई आवश्यकता हो भने र मकवानपरु नै हो भने्न कुरामा गदाणखेरी त वहजो गरेका 

तत्काधलन सरकारले गरेका कुरालाई सबैले राम्रा गरेका कुरालाई त राम्रो हो भन्न 

सक्नपुने यसमा सरकार पक्ष या प्रधतपक्ष नभधनकन सबैले समिणन गनुणपने आवश्यकता 

पधन छ र तिावप हामीले यो सोच गदाण खेरी मलाई के ला्छ भने सबै कुराको मध्यनजर 

गरेर हामीहरुले यो राजिानीको कुरा गदाणखेरी हाल सातै प्रदेशमा सभामखु महोदय 

हामीहरु भनौँ, हेरौँ वक अवहले भएका वतणमान सरकारले संिीय सरकाले गरेका कुराहरुमा 

हामीहरु सबै आदेशको पालन नगररकन आफु प्रदेश सभाको सजचवालयमा छलफलका 

साि हामी अगाडी बढ्न सक्नपुने आवश्यकता छन।् 

 वयनै कुराहरुलाई िेरै कुराको आवश्यकता पधन छन।् तिावप हामीहरुले वहजो 

७ नम्बर प्रदेशमा कुरा गदैजादााँ यो पधन कुरा आउला ७ नम्बर प्रदेशमा मलाई ला्छ 

७-८ वकलोधमटरको धडस्टेन्समा प्रदेश सभाले दईु धतहाई बहमुतले पास गरेर त्यसलाई 

सानण सफल भयो वक भएन धत कुराहरुपधन छन।् र धत कुराहरु गदै जादााँ अवहलेको 

पररजस्िधतमा हामीहरुले यो प्रदेशलाई नामाकरर् गने कुरामा म त भन्छु यो बागमतीको 

मारै कुरा होईन म त भनौ म जचतवनको नाताले नारायर्ीको पधन नाम राखौँ।  

अको छ भने अको पधन राखौँ तिावप यो दईु वषण पधछ आएर पधन अब पधन 

यसलाई लजम्बने बाटो नगररकन यसलाई धछटो धछटो एउटा संवैिानीक प्रवक्रया अनसुार 

अगाडी बढाउ र एउटा राजिानीको नामाकरर् र प्रदेशको नामाकरर्, राजिानीको तय 

गनण जाऔ ँभने्न कुरामा म अनरुोि गछुण सभामखु महोदय र गरेको कुराहरुलाई हामीहरुले 

धसक्न पयो र नाम बङ्गाएर र हाम्रा आदरर्ीय अग्रजहरुलाई नाम बङ्गाएर यो शेरबहादरु, 

बािबहादरु या के बहादरु वय भने्न, वय शब्दहरुलाई पधन हामीले आफ्नो स्तर अनसुार यो 

बोल्न उजचत होईन जस्तो मलाई ला्छ। वयनै कुराहरु राख्दै म धबदा हनु चाहान्छु। 

हवस ्त िन्यवाद, जय नेपाल।  
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 माननीय सभामखु:- अब म माननीय लालकुमारी पनुलाई अनमुधत ददन्छु, समय 

५ धमनेट।  

माननीय लालकुमारी पनु (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

माननीय सभामखुको अनमुधतले धनकै लामो पधछको हाम्रो पााँचौ अधिवेशनको यो समयमा 

हामी एकदमै पेजचलो ववषयमा छलफल गररराख्या छौँ। जनतालाई सावणभौम अधिकार 

ददनको लाधग आज हामी सम्पूर्ण माननीय ज्यूहरु अ्नी परीक्षाको दौरानमा अगाडी 

बढीरहेका छौँ।  

मलाई ला्छ आज राजिानीको नामाकरर् गदै गदाण आज प्रधतवेदन प्रस्ततु गनुणहनुे 

माननीय रामेश्वर फुाँ याल लगायत सम्पूर्ण माननीय ज्यूहरुलाई आभार ब्यक्त गनण 

चाहान्छु। वहााँले धनकै धमहेनत, िेरै अध्ययन गरेर आफ्नो प्रधतवेदन प्रस्त ुगनुण भएको छ 

मलाई ला्छ वहााँहरुले आफ्नो त्यो सधमधतले पाएका अधिकारहरु प्रयोग गरेर नै आज 

दईु मवहना अगाडी यो प्रधतवेदन हाम्रो यो हलमा आईपु् न सफल भएको छ। आज हामी 

संवविानको कुरा गदै गदाण, पवहचानको कुरा गदै गदाण हामी कसै अनधभज्ञ छैनौँ। नेपालमा 

लोकताजन्रक गर्तन्रको स्िापना भएको छ।  

हामी जनतालाई सामाजजक न्याय ददन चाहान्छौँ, हामी सम्पूर्ण नेपालीलाई 

सावणभौधमक अधिकार सम्पन्न बनाउछौँ भन्दै गदाण आज हामीले कता कता आफ्नो 

अधिकार पधन प्रयोग गने वहचवकचाहोवक भने्न आभाष आईरहेको छ। म माननीय 

ज्यूहरुलाई आग्रह गनण चाहान्छु, हामी आज संिीयताको पवहलो अभ्यासको पवहलो माननीय 

भएर माननीय सदस्य भएर आज हामी ववधभन्न वविान प्रधतवेदन र कानूनहरु बनाउदै 

छौँ। हामीले बनाएका कानूनहरु, हामीले बनाएका वविेयकहरु अवहले मारै नभएर 

ददिणकाधलन रुपमा पसु्तौ पसु्तासम्म धलवपवि भएर बस्ने भएको कारर्ले गदाण हाम्रा 

धनर्णयहरु पधन दरुदजशण र पधछ सम्म स्िायीत्व र सबैलाई न्याय ददने खालका हाम्रा 

धनर्णयहरु बनोस,् म यो आग्रह गनण पधन चाहान्छु।  

हामी संिीयताको पवहले सांसद हदुैँ गदाण हाम्ले बसालेका धिधत र ववधिहरु पधन 

कधत राम्रा छन ्र कधत हामी सवह धनर्णय गनण सवकरहेका छौँ भने्न कुरा हामी सबैले हेक्का 
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राखौँ त्यसैले म भन्न चाहान्छु आज संिीयता त्यधतकै आएको होईन। धत नेपाली आमाका 

धसन्दरुहरु पधुछएका छन,् धत नेपाली आमाबबुाका काख ररजिएका छन,् सयौँ नपेालीहरुको 

रगत बगेको छ, सयौँ जनताहरु बेपिा भएका छन,् अगंभंग भएका छन।् आज सयौँ 

चेलीहरु सामवुहक बलात्कार गरेर ववस्िावपत भएर जजउदैँ आखा धनकालेर, जजउदैँ 

जलाएको ईधतहासले संिीयता आएको हो।  

त्यसैले हामी एउटा धनवाणचन क्षेरलाई मारै केजन्रत भएर होईन वक ६६ धनवाणचन 

र ६० लाख जनसंख्यालाई हामीले केन्रववन्द ु राखेर पायक पने ठााँउमा र हामी 

संिीयताको सवह कायाणन्वयन गरौँ म यो आग्रह गदै सबै माननीय ज्यूहरुले आफ्ना आफ्ना 

सवह वववेक र सवह धनर्णयको हामीले अधिकार प्रयोग गरौँ त्यो आब्हान गनण चाहान्छु र 

देश आज पवहचानको मिुा धलगेर अगाडी बढेको छ, म पवहचानको बदुााँमा पधछ बोल्ने 

छु।  

आज नामाकरर्मा बोल्दै गदाण हामीले रसवुाको जनता र रामेछापको जनता 

दोलखाका जनताहरुलाई पधन हामीले हेरेर र राजिानीलाई हामीले वववेकपूर्ण ढङ्गले 

आफुलाई आफ्नो वववेक पयुाणउाँ भने्न आग्रह गदै धबदा हनु्छु, हवस ्त िन्यवाद। झोले 

जदौ।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय वहमाली गोलेलाई अनमुधत ददन्छु, समय ५ 

धमनेट।  

माननीय वहमाली गोले (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)) :- माननीय सभामखु 

महोदय, सभामखुको अनमुधतले म आफ्नो केवह कुराहरु यहााँ राख्न ेअनमुधत मा्दछु अिवा 

धलदैँ छु। यस ऐधतहाधसक र चनुौधतपूर्ण िडीलाई सामना गनणका लाधग हामी यस जनताको 

कठिराबाट जनतालाई सावणभौम अधिकार सधुनजित गनणका लाधग वहजोदेजख जवुटरहेका छौँ 

र प्रदेश राजिानी सम्भाब्यता अध्ययन ववशेष सधमधतको संयोजक माननीय ददपक धनरौला 

लगायत सम्पूर्ण वटमलाई हाददणक आभार एवम ्कण तज्ञता ब्यक्त गनण चाहान्छु।  

िारा २८८ को उपिारा २ मा उल्लेख भएअनसुार यस संवविान बमोजजमका 

प्रदेशको राजिानी सम्भाववत प्रदेश सभामा तत्काल कायम रहेका सदस्य संख्याको दईु 



132 

 

धतहाई बहमुतबाट धनर्णय भए बमोजजम हनुेछ भधनएको छ। तसिण संवैिानीक र सावणभौम 

अधिकारलाई कन्जसु्यााँई गनुण हदैुन भने्न हो। सभामखु महोदय, वहजो देजख आजसम्म यो 

राजिानीकै बारेमा हामीले छलफल बहस र आ आफ्नो तकण  भनाईहरु राख्दै यहााँसम्म 

दईु ददन धबधत पधन सकेको छ।  

म पधन के भन्छु भन ेयो ३ नम्बर प्रदेशको कर्ाणली प्रदेश दोलखा जजल्लाबाट 

मार प्रधतधनधित्व नभएर हामी ३ नम्बर प्रदेशको प्रधतधनधित्व गदै आउने ब्यजक्त हौँ तर 

पधन म दोलखा जजल्लाबाटै प्रधतधनधित्व भएको कारर्ले गदाणखेरी यहााँ सभामखु माफण त म 

प्रदेश सरकारलाई म के भन्न चाहान्छु भनेदेखी यो राजिानी दोलखाको लजप्चलेकबाट 

दोलखाको सदरमकुाम आउनको धनधमि त्यहााँको जनसमदुायहरु एक हप्ता ला्छ, 

त्यसैगरेर काम सम्पन्न गरेर फवकण दा खेरी त्यवहाँबाट चैँ झण्डै एक मवहना ला्छ भने यो 

हेटौँडामा आउन कधत उपयकु्त हनुेछ र कधत वस्तवुादी, कधत सवह हनुेछ भने्न ला्छ।  

मलाई जहासम्म ला्छ त्यहााँको बाधसन्दा त्यहााँको जनसमदुायको आवाजहरु 

बलुन्द गनुणपदाण काभ्र ेनवुाकोटमै सवह हो भने्न ला्छ वकनवक त्यहााँ दोलखाको सदरमकुाम 

आउदााँखेरी त्यधत समय ला्छ भने काठमाण्डौ आउदााँखेरी हामीलाई त्यहााँको जनता 

हामीलाई आईपु् नलाई १२ िण्टा ला्छ अवहले बाटोको कारर्ले गदाण खेरी यहााँ 

आईपु् न कधत ला्छ होला तपाईहरु आफैँ  सोचनसु ् प्रश्न जचन्ह खडा छ यसमा। त्यो 

भएको हदुााँखेरी मलाई हरेक वहसाबले हरेक तवरले चैँ काभ्र े दठक हो भने्न ला्छ 

वकनकी सबै दोलखा भनौँ, धसन्िपुाल्चोक भनौँ, रामेछाप भनौ नवुाकोट भनौँ रसवुा भनौँ वय 

सबै सबै जजल्लाई पायक पने त्यहााँ हनु्छ जस्तो ला्छ। वकनभने हामी यधतखेर 

संिीयताको नाराहरु िन्काईरहेका छौँ।  

संिीयताको नारामा हामी केजन्रत छौँ त्यसो भएको हनुाले म चााँवह भन्छु यहााँ 

भन्दा त्यवह नै दठक हो भने्न ला्छ वकनवक वहजो सम्भाब्यता अध्ययन गने सधमधतले पधन 

त्यहााँ वर्ाणनकु्रम अनसुार एक नम्बरमा राखेको कारर्ले गदाण सबै वहसाबले त्याँवह दठक 

हो भन्न ेला्छ र वय भनाईहरु राख्दै आफ्नो छोटो सानो भनाई यवह अन्त गछुण। हवस ्त 

िन्यवाद, अधभवादन।  
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माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु, प्रधतवेदन माधिको आजको छलफल 

स्िधगत हनु्छ। बोल्न बााँवक माननीय सदस्यहरुले आफ्नो िारर्ा भोधल राख्नहुनुेछ।  

माननीय सदस्यहरु, अब अको बैठक धमधत २०७६ साल पौष २५ गते शकु्रबार 

ददनको ३:०० बजे बस्ने गरर यो बैठक स्िधगत हनु्छ। 

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल पसु २५ गते शकु्रवार ददनको ३:०० 
बजेसम्मका लाधग स्िधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ५:०० बजे।  
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प्रदेश सभा 
प्रदेश नं ३ 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२५ पसु, २०७६ 

शकु्रबार 
(बैठक संख्या - ४)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको ३:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको कायणक्रम नरहन े

व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय चेतनाथ संजेल ज्यलुाई आफ्नो भनाई राख्न अनरुोि गदणछु।  

माननीय चेतनाथ संजेल (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

ज्यू, लधलतपरु जजल्ला धनवाणचन क्षेत्र नं. १ बागमती गााँउपाधलका वडा नं. ५ ईपरु्टोल 

धनवाधस जशक्षक राम प्रसाद बजागााँई तथा बागमती गााँउपाधलका वडा नं. ५ का वडा 
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सदस्यपारस बजााँगाईको घरमा धबवहबार २४ गते करेन्र्ट सर्ट भई आगोलागी हुाँदा कररब 

५० लाख भन्दा बढीको िनमालको नष्ट भएको छ।  

ददाँउसो कररब १ बजे धतरबार्ट सरुु भएको आगोलागीसााँझपख सम्म सबै गााँउलेको 

सहयोगमा धनयन्त्रर्मा धलन सफल भएको धथयो। आगोलागीबार्ट दईुवर्टा घरहरु नष्ट 

भएको छ। वकसानको दिुको पैसा बाड्न लगेको चापागााँउ बैंकबार्ट धनकालेर लगेको ९ 

लाख ५० हजार रकम जलेर नष्ट भएको छ। घरमा रहेको साढे आठ तोला सनुका 

गरगहनाहरु जलेर नष्ट भएको छ।  

त्यसै घरको माधथल्लो तलामा पाधलएका एक हजार कुखरुाहरु नष्ट भएको छ। 

तोरी, मकै, िान, धसधम खाद्यान्नका सामाग्रीहरु नष्ट भएका छन।् शैजक्षक प्रमार्पत्र 

लगायत महत्वपरु्ण कागजपत्रहरु जलेर नष्ट भएका छन।् सहकारीको खाता लगायत 

महत्वपरु्ण कागज र सहकारीको दईु लाख पधन उक्त घरमै जलेर नष्ट भएको छ। माधथ 

उल्लेजखत रकम नोक्सानी हुाँदा गााँउको वकसान िेरै ठुलो समस्यामा पने हुाँदा पररवारको 

लागी राहात उपलब्ि गराउनको लागी सभामखु माफण त प्रदेश सरकारसाँग माग गदणछु। 

साथै यस दखुद घधडमा िैयणिारर् गने शजक्त सम्परु्ण पररवारलाई धमलोस र सबै पक्ष साँग 

सहयोगको लागी अवपल पधन गनण चाहान्छु। साथै गत साल पधन बागमती गााँउपाधलकाको 

वडा नं. ३ मा गरु् कुमारी जघधमरेको घर आगोलागीबार्ट नष्ट हुाँदा मैले त्यधतखेर पधन 

गााँउपाधलकाको ररफाररस सवहत आन्तररक माधमला तथा काननु मन्त्रालयमा बझुाएको 

धथए। त्यो अवहले सम्म पधन त्यसको धनर्णय हनु सकेको छैन र हाधमले त्यहााँ राहात 

उपलब्ि गराउछौ भनेर बचन ददएका धथयौ।  

र त्यो कुरा अवहले पधन सम्भव हनु सकेको छैन।् त्यसैगरर गत अषाढको अजन्तम 

साता आएको बषाणतले लधलतपरुको दजक्षर् पहाधड भेगमा िेरै ठुलो नष्ट भएको धथयो। 

मान्छेहरुका घरबास वववहन भएको, गााँईबस्तहुरुको ठुलो क्षधत भएको, कुखरुाहरुको क्षधत 

भएको र कधतपय ठााँउमा बसोवास नै नहनुे खालको अवस्था भएको धथयो। र हाधम त्यो 

लधलतपरुबार्ट त्यधतखेर पधन सबै जनप्रधतधनिीहरु सवहत सबै मन्त्रीहरु सवहत मखु्यमन्त्री 

लगायत सबै मन्त्रीहरु समक्ष हाधमले यो धनवेदन पधन ददएका धथयौ र भेर्टघार्टको 
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कुराकाधन पधन भाको धथयो। त्यधतखेर ५० लाख पैसा एउर्टा गााँउपाधलकालाई जाने भजन्न 

कुरा धथयो। अवहले सम्म पधन रकम नजादाखेरी ववधभन्न त्यहााँका जो बाढी वपधडत छन।् 

त्यहााँका बावढ वपधडतहरुले अवहले पधन हाधमलाई त्यो रकम खै वकन प्रदेश सरकारले 

हाधमलाई सहयोग गरेन ्भने्न खालका प्रश्नहरु उठेका छन।्  

वय धबषयहरुलाई गजम्भर रुपमा प्रदेश सरकारको ध्यान जाओस ् भन्दै म ववदा 

हनु्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन 

ववशेष सधमधतको प्रधतवेदन माथीको आजको छलफल सरुु हनु्छ।  

सवणप्रथम माननीय सरस्वती बावर्टलाई अनमुती ददन्छु। समय ५ धमनेर्ट।  

माननीय सरस्वधत बावर्ट (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

प्रदेश राजिानी सम्भाववत अध्ययन धबषय सधमधतले प्रस्ततु गरेको सधमधतको प्रधतवेदन 

माधथको छलफल सरुु भएको आज अजन्तम ददन। यो अवसरमा मैले यस बारे भनु्न भन्दा 

सवणप्रथम यो राम प्रसाद बजााँगाईको जनु यो असामावहक दघुणर्टना आगोलागीबार्ट मतृ्य ु

हनुभुएको वहााँको यो दयलाई हाददणक श्रद्धान्जधल व्यक्त गनण चाहान्छु।  

र त्यो दखुद घधडमा उहााँहरु माधथ सहानभुधुत व्यक्त गनण चाहान्छु। र वहााँहरुलाई 

सक्दो रुपमा धछर्टो राहात पगु्न े व्यवस्था प्रधत सरकारले पधन पयुाणउन सवकयोस भने्न 

गररयोस भन्ने माग गनण चाहान्छु।  

सवणप्रथम अब यो राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन धबषेश सधमधतववशेष गररकन यो 

प्रस्ततु भएको अध्ययन राजिानी कहााँ राख्न ुपछण भलाण भनेर जसरी चै दताण हनु आएको 

पााँचवर्टा जजल्लालाई धभत्रको लागी सम्भाव्यता अध्ययनको घेराधभत्र राखेर यहााँ छलफलमा 

ल्याएको छ। धबशेष गरीकन त्सो भएको कारर्ले गदाणखेरी यसधभत्र रहेको कुराहरु यो 

सधमधतले ल्याएको जनु प्रधतवेदन छ। यो ज्यादै मेहेनत गरेर ल्याएको छ।  

त्यसकारर्ले गदाणखेरी म सभामखु माफण त र सभामखु सवहत यो सधमधतको सम्परु्ण 

माननीय ज्यहुरुलाई हाददणक िन्यवाद ददन चाहान्छु। यसमा िेरै कुराहरु आको छ। 
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राजिानी वास्तवमै पधन यो महत्वपरु्ण हाधमले नामाकरर् गने ववषयमा यो ववगत तीन-चार 

ददनदेजख हाधम यो छलफलमा जवुर्टरहेका छौ। िेरै कुरा पधन आइसकेको छ। वास्तवमा 

मलाई लागेको कुरा के छ भन्दाखेरी यो राजिानी हाधमले राजखरहदा खेरी तोवकरहदा 

खेरर राजिानीले सेवा प्रदान गनण सवकने कुराहरुको बारेका सरल, सलुभ तररकाले कसरी 

नागररकलाई हाधम प्रदेश सरकारबार्ट प्रदान गने कुराहरु पगु्न सक्छ भने्न कुराहरुमा 

ववशेषगरी ध्यानमा राखेर राजिानी धनिाणरर् गनुणपछण।  

राजिानी चाहे जनुसकैु ठााँउमा रहेको होस।् त्यो राजिानी जनुसकैु ठााँउमा रहदााँ 

पधन त्यो सेवा सवुविाहरु हाधमले उपलब्ि गराउन सक्ने सहजता प्राप्त ददलाउन सक्ने 

अवस्था रहन गयो भने राजिानी जनुसकैु ठााँउमा तोक्दा पधन फरक नपनण सक्छ। तर 

पााँचवर्टा जजल्लालाई अध्ययनको केन्र बनाएको छ। मलाई त्यस्तो लाग्दैन।् पााँचैवर्टा 

जजल्ला पधन सक्षम छ। पााँचैवर्टा जजल्ला पधन राम्रो हनु्छ।  

अथवा भने्न कुरा लाग्दैन वकन भन्दा खेरी नेपालीहरु कतारको त्यस्तो ५० 

धडधग्रको तापक्रममा पधन बसेर गगन चजुम्न भवनहरु धनमाणर् गरेर उधनहरुले त्यहााँका 

नागररकहरुलाई यस्तो सम्म पधन सवुविा ददएको छ वक त्यहाँको मानव सचुकङरुिेरै माधथ 

सम्म पगेुको अवस्थाहरुमा योगदान ददएर आउने नेपालीहरुको यो प्रदेश ३ नं. ले पधन 

त्यस्तो खालको प्रदेश चाहे त्यो पहाडै एउर्टा मैदान बनाएर त्यो ठााँउमा नागररकहरुलाई 

सवुविा सम्पन्न बनाउने त्यस्तो सरल, सलुभ र मानवले सााँजचचकै मानव भएर बााँचन सक्न े

अवस्थाको जजवनयापन गने ठााँउको छनोर्ट हाधम प्रदेश ३ ले एउर्टा उदाहरर् योग्य 

प्रदेशको रुपमा चै हाधमले नमनुा मोडलको रुपमा चै प्रदेश राजिानीले त्यो काम गनण 

सक्नपुदणछ भने्न मलाई लाग्दछ। र त्यस्तै गररकन अवहले कधतपय कुराहरु आको छ ।  

यो डार्टाहरु पधन छ यधत कलोधमर्टर र्टाढा उधत वकलोधमर्टर र्टाढा‚र्टाढाको कुरा 

हनु सक्दैन। जस्तै प्रदेश सरकारले नागररकलाई ददन सवकने सवुविाको कुराहरु ववशेषत 

पानीको, बार्टोको कुराहरु रह्यो भने त्यस्तो हनु्छ। त्यस्तै अको कुरा के छ भन्दाखेरी यो 

संजघयता, गर्तन्त्रका कुराहरु हाधम पावर्टणगत रुपमा दलगत रुपमा प्रधतधनिीत्व भईरहेको 

सन्दभणमा हाधम अनशुाधसत‚ दल धभत्रका माननीय ज्यहुरु अधन त्यसो भएको कारर्ले 
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दलबार्ट यसरी प्रधतधनिीत्व हुाँदा दलका आ-आफ्नो कुराहरु होलान ् ‚अन्तररक कुराहरु 

होलान।् कधतपय पत्रकारले भेर्टघार्टमा केही कुराहरु चै नधमलाईकन लेखेको होलान ्धत 

कुराहरुको बारेमा चै हाधम पछाधड दगनुुण जरुरी लाग्दैन ।  

त्यसो भएको कारर्ले गदाणखेरी यो ह्ववीप जारी गयो यस्तो गयो दलबार्ट 

प्रधतधनिीत्व हुाँदा स्वभाववक रुपमा अनशुासनमा रहेर अगाधड बढ्नपुने आवश्यकता 

रहन्छ। त्यसकारर्ले यो कुरा हाधम त्यो तररकाबार्ट अगाडी बढ्छन ्भने्न मलाई लाग्छ। 

वकन भन्दाखेरी दलका आफ्ना उदेश्य हनु्छन ् । यो लोकताजन्त्रक गर्तन्त्रमा मात्र 

अजन्तम लक्ष्यहाम्रो होईन।् हाम्रो लक्ष्य भनेको समाजवाद साम्यवाद सम्म पगु्ने हाम्रा 

लक्ष्य हो र संघषणका थपु्रै कुराहरु त्यसो भको कारर्ले गदाणखेरी मेरो यो सानो भनाई यवह 

राख्दै िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय ददपेन्र शे्रष्ठलाई समय ददन्छु। समय ६ 

धमनेर्ट।  

माननीय ददपेन्र शे्रष्ठ (नेपाली कांग्रसे):- सभामखु महोदय, सभामखुको अनमुतीले 

राजिानी सम्भाव्यत अध्ययन ववषेश सधमधतको प्रधतवेदन माधथ आफ्नो संजक्षप्त ववचार राख्दै 

छु। िेरै सारगधमणत ववचारहरु यहााँ स्फुलीत भैसके। वास्तवमै आज एउर्टा महत्वपरु्ण 

घधडमा हाधम उधभएका छौ। प्रदेश सभा गठन भएको दईु बषण पधछ र प्रधतवेदनले ददएको 

ररपोर्टण पधछ झन्डै एक बषण पधछ हाधम आज एउर्टा धनचोडमा पगु्ने अठोर्टका साथ ढृढ 

सङ्कल्पका साथ अगाधड उधभएका छौ। प्रदेश सभालाई यसमा म स्वागत गनण पधन 

चाहान्छु। वास्तवमा चाडै हाधमले यसको धनरोपर् पधन गनेछौ। वास्तवमा अवहले 

सवणप्रथम त म यो राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन सधमधतले जनु प्रधतवेदन ददयो त्यो 

प्रधतवेदन ददने दाताहरुलाई म द:ुख प्रकर्ट र असक्षमता वहााँहरुको प्रधत द:ुख प्रकर्ट गनण 

चाहान्छु।  

वकनवक वहााँले वकर्टानका साथ यो उपयकु्त ठााँउ हो यसकारर्ले भनेर ददन सक्न ु

भएको छैन।् त्यसकारर् पधन म यहााँहरुलाई चैधन यसप्रधत रोस प्रकर्ट गनण चाहान्छु। 
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वास्तवमाअवहले चैधन हाधमले सबैलाई अनभुतु गरेका छौ र सबैले आफ्ना धबचारहरु पधन 

राख्न ुभएको छ। र भगुोलको वहसाबले सबै जजल्ला १३ वरै्ट जजल्लालाई पाएक पने गरी 

उपयकु्त ठााँउ नै राजिानीको लाधग आिार धन हनु सक्छ र त्यसको लागी यहााँ सबैले 

आफ्ना कुराहरु पधन माननीय ज्यहुरुले राजखसक्न ु भएको छ। तर सयुणलाई हत्केलाले 

छेकेको जसरी यल्लाई आफ्ना अधभव्यजक्तहरुलाई कुजठठत माननीय ज्यकुो नैसधगणक 

अधिकारबार्ट वजन्चत गराउने अधभप्रायले आज हाधमले देजखरहेको छौ ।  

नेपालको पधन पावर्टणको केजन्रय सजचवालयले एउर्टा प्रदेश सभामा जनताको 

भावनमलाई मजुित गनण आउनभुएका माननीय ज्यहुरुलाई अङ्कुस लगाईएको र वहााँहरु 

भयावक जस्थधतमा बधसरख्नभुएको छ। आफ्ना ववचारहरु कुजठठत गरेर बस्नपुने एउर्टा 

बाध्यात्मक पररजस्थधतका कारर्ले यो कतै अन्यत्त्र जाने हो वक भने्न कुराहरु पधन 

आईरहेको छ। यसमा म घोर घषणर्ा गदै म नेपाल कम्यधुनष्ट पावर्टणको केजन्रय 

सजचवालयलाई सजचचनलाई पधन आग्रह गछुण । र प्रदेश सभाका मननीयलाई आफ्नो 

स्वधबवेवकय धनर्णय गने अधिकारबार्ट बजन्चत नगराईयोस भनेर आग्रह पधन गनण चाहान्छु।  

वास्तवमा केही समय अगाधड पधन भगुोल वविहरुले एउर्टा ढृवष्टकोर् ददनभुएको 

धथयो र भगुोलको वहसाबले अत्यन्त पाएक पने ठााँउ काभ्र े जजल्ला हनु सक्छ। त्यहााँ 

संरचना आर्टी पाकण हरु भवनहरु त्यसै लथाधलङ्ग परेको अवस्थामा छ। वरीपरी 

मन्त्रालयहरु बस्ने हजारौ रोपनी जग्गाहरु त्यहााँ खाधल पधन भौगोधलक अवस्था त्यहााँको 

पवुाणिारको जस्थधत पधन राम्रो धथयो र जनघनत्व र वातावरजर्य प्रभाव र सडक सञ्जाल 

जोधडने ठााँउहरु पधन सबै राम्रो र उपयकु्त भएको कारर्ले गदाण त्यहााँ राख्न ुदठक छ भन्ने 

एउर्टा ररपोर्टण ददएको छ। र १३ वरै्ट जजल्लाको लागी उपयकु्त ठााँउ‚पाएक पने ठााँउ पधन 

त्यवह हो र त्यहााँ काभ्रमेा नै राजखनपुछण भने्न पधन म सझुाव ददन चाहान्छु। र आज म 

यदाकदा मलाई लाधगरहेको छ आज पहुाँचको आिारमा भनु्नपदाण नेपाल कम्यधुनष्ट पावर्टणको 

संसददय दलको नेता आदरजर्य हाम्रा मखु्यमन्त्रीज्यकुो पधन हेर्टौंडा कै हनुभुाको छ।  

र प्रधतपक्षदलको नतेा हाम्रा कांग्रसेको आदरजर्य नेता पधन हेर्टौंडा कै हनुहुनु्छ। 

र वहााँहरुको पहुाँचको आिारमा कतै हेर्टौंडाको लाधग दबाव धसजणना भएको होवक अथाणत 
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यदी हो भने त्यसबार्ट उन्मकु्त हनु ु जरुरर छ। म स्मरर् गराउन चाहान्छु दईु सय 

चाधलस बषण अगाडी पवृवनारायर् शाहले त्यधत पढेका राजा पधन होईनन।् धतनले आफ्नो 

भगुोल आफ्नो गााँउ ठााँउलाई नै उपयकु्त ठााँउ बनाउन ु धथयो भने गोरखा पधन राजिानी 

राख्न सक्न ुहजुन्थयो धन।  

वहााँहरुले कत्रो त्याग परु्ण ववचार कधत दरुदजशण ववचार सबैलाई जनतालाई पाएक 

पने भगुोलको वहसावले बनावर्टको वहसावले जनघनत्वको वहसावले यो उपयकु्त ठााँउ हनु 

सक्छ भनेर चै वहााँहरुले धनर्णय गनुणभएको । र त्यस्तै राष्ट्रवादी सोच हाम्रा दलका 

नेताहरुले हाम्रा प्रधतपक्ष दलका नेताले पधन हाम्रो नेततृ्व गररराख्न ु भएको आदरजर्य 

दलको नेताले पधनयसलाई चैधन पनुण ववचार गरेर धनष्पक्ष ढङ्गबार्ट प्रदेश सभाका 

माननीयलाई ववना हस्तक्षेप धबना रोकतोक आफ्नो एउर्टा स्वधबवेवक धनर्णय गने 

अधिकारबार्ट बजन्चत नगराईकन एउर्टा आफ्नो प्रदेश सभाको माननीयको अधिकारलाई 

स्खधलत गने अवसर प्रदान गनणलाई सत्बवुद्ध ददयोस ् भन्दै आफ्नो संजक्षप्त िारर्ा राख्दै 

ववदा हनु्छु। िन्यवाद। नमस्ते। जयनेपाल।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय मैना अछाधमलाई समय ददन्छु। समय ५ 

धमनेर्ट।  

माननीय मैना अछाधम (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

माननीय मजन्त्र ज्यहुरु र यहाँ माननीय साधथहरुमा हाददणक नमस्कार। आज िेरै पधछ 

राज्यको नाम र राजिानीको छलफलमा यहााँ हाधम उधभरहेको छौ। चार ददन पधछ मेरो 

बोल्ने पालो आएको छ। अब यो नबोलै वक भन्ने जस्तो लागेको धथयो। अजस्त बोल्न 

पाको भए झन ्राम्रो हनु््यो । िेरै बोल्न ईचछा हुाँदाहुाँदै पधन आज मेरो पालो आयो। र 

मैले बोल्न पछण। र यो राजिानीको ववषयमा िेरै छलफल र एकदमै मन्थन भयो।  

र हाम्रो दलमा एकदमै उजचत ढङ्गले चै सरसल्लाह गरेर र हाधम एकदमै 

राज्यलाई काहााँनेर राख्न ेर के गने भने्न कुरा हाम्ले मातै्र गरेर भएन यो पवहलै नतेाहरुले 

चावहाँ सवणदधलय पावर्टणहरुले नै मन्थन गरेरै यो ठााँउमा ल्याएर राख्नभुएको हो धन त। 
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अवहले यो पावर्टणले उ गयो यो गयो भने्न कुरै छैन।् हाम्रो पावर्टणको कुरा धभधत्र आन्तररक 

कुरा केके हनु कसो हनु ववपक्षलाई त कुनै र्टाउको दखु्न ेकुरै भएन धन हैनर। पावर्टणका 

कुरा सबै पावर्टणमा छलफल हनु्छन।् छलफल मन्थन हनु्छन।् यो देश र जनताको लागी 

वहतको लाधग लागेको पावर्टण आज मात्र रु्टसकु्क आएर हाधम त भखणरै आएको हो ।  

हाधमलाई त यो संसद दल भनेकै भखणर थाहा भयो। न मेरो बाजेले गनुणभो न 

बाउ बाजे कसैले पधन गनुणभाधथएन। म यो ठााँउमा आइपगेुको छु। िेरै जस्ता साधथहरु 

हाधम आज यो ठााँउमा भखणरै मात्र आईपगु्या हौला। िेरै साधथहरु पवहला देजख नै केजन्रय 

राजधनधत चलाउदै र जनताको मनभावना समावेजश र राजधनधत सबै चलाउदै चै यहााँ सम्म 

आउनभुका साधथहरुले अब मलाई मन्थन गरेरै यो ठााँउमा ल्याउनभुको होला भने्न मैले 

मैले चै पवहला देजख नै सोचेको धथ। सोचदै आउदा खेरी आज जे गयो केन्रले गरेपनी 

हाधम प्रदेशले हाधम सबै धमलेर ने.क.पा. ले गयो यो काम सबैले स्वागत मानेर चै यो 

ठााँउलाई सबैले स्वागत गनुणपने छ।  

वकन म काठमाडौंमा बस्छु। काठमाडौंमा मेरो राजिानी छ। राजिानी भएर मैले 

त्यहााँ सवुविा के पाको छु त । सवुविा त छैन धन त मलाई। हैन मेरो दैलोमा बार्टो 

पगेुको छैन ्अवहले सम्म‚ पानी आठ बषण भयो मैले पानी खान पाको छैन।् वय ववधभन्न 

कुराहरु छ धन त राजिानीमा बसेर कुनै कुरो हनुे होईन के। हाधम मनदेजख जनताको 

भावना बझेुर काम गनण सक्यो भने देजखराजिानी जहााँ लगेर राख्दा पधन जनताको काम 

गनण सवकन्छ। हाधम यो चार पााँच ददन देजख यै एउर्टा कुरामा रगधड राछौ।  

तर सबैले मनले चै यहााँ राखै राखै कामले चै उता लैजाम भने्न खालको यो कुरा 

नहोस।् हाधम सबै यहााँ माननीय भएर आएका छौ। यो देश र जनताको भववष्यका लागी 

आएका छौ। र भोधल भावव सन्तधतले के गधनण हाम्लाई गाधल गछणन।् ह्यान,त्यान गाली 

गदैनन ्। तपाईहरुले चै उजचत ठााँउमा रोज्न ुभएछ भने्न खालको पधन हनु्छ। भोधल त्यो 

कुरा पधन आउन सक्छ। र हाधम आज एक मना एक साथ लागेर चै बागमती नाम र 

राजिानी हेर्टौंडा बनाउ भनेर आज जाउ। भोधल सबै जनताहरुले चै हाम्लाई गाधल गने 

हैन ।  
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हाधम एकजना जाधन हैन। केन्रका साधथहरुले पधन त प्रिानमजन्त्र हनुभुएको छ। 

उप-प्रिानमजन्त्र हनुभुाको छ। वहााँहरुले धन जनताको ववचमा जान पछण धन। वहााँले 

नसोजचकन यो ठााँउमा राख्न लागन ुभाको होला र। हाधम सबैले सोचन पछण के। ववचार 

चै गनुणपछण। त्यो भको कारर्ले हाधम सबै हाम्रा माननीयहरु िेरै चारददन देजख एकदमै 

कुधलण कुधलण कराउनभुाको छ। म यो साल देजख लाग्या म उ साल देजख लाग्या । यो 

गनण आको हैन भन्नु भाछ। तर कोवह पधन नलागी यहााँ आएपधुगदैन। सबैजना लागेरै यो 

ठााँउमा आछन।् हाधम सबै जनताको वहतको लागी काम गनी हो राजिानी त्यवह लगेर 

मातै्र काम हदैुन। कसैले बजेर्टका कुरा गयाण छन।् कसैले के कुरा गयाण छन।  

बजेर्टका लागी हैन जनताको सखु सवुविाको लागी हामी के गनण सक्छौ। स्थाधनय 

तह छ त्यहााँ । स्थाधनय तहले पधन काम गछण धन। धतन तहको सरकार भनेको केहो त 

धन। हाधमले बझु्न पयो के त्यधत कुरो चै। त्यो नबजुझकन चै हाधमले यहााँ आएर कुधलणएर 

ववधभन्न वकधसम गरेर हदैुन।् त्यही भको कारर्ले ववपजक्षय दलले पधन हाम्लाई एकदमै 

आिी जसोले उता लानी आिी जसोले यहााँ राजख्न भने्न कुरा छ। हैन हाधम सबै एक मन 

एक मतको साथ अवहले यही राखेर जाउ। भोधल पधसण त्यो राजिानीको वार्टो खलु्ले पधछ 

हाम्रो राजिानी उपत्यकामा नलैजाउ।  

अधन काहााँ लान पने पधछ हाधम हाधम बसेर सल्लाह गरौला। केन्रले सबैले वय 

राख्न ुभनेर हाम्रो सरकारले मातै्र भन्या होईन। ववपक्ष दलले पधन भनकैे हो यो कुरा। 

ववपक्ष दलले पधन भनेर यो ठााँमा ल्याएको हो। हाम्ले यहााँ ल्याएर राखेको पधन हैन।् 

हाधम धलएर जान पधन सक्दैनौ। हाधम वय राखेर जाधन हो। त्यो सोजचन सबै माननीयहरुले 

यो कुरा सोचेर िेरै नकुधलणकन आज र भोधलमा यो कुरो धछनोफानो गरेर हामी यहााँबार्ट 

ववदा हौ र बैठकमा मातै्र बोलम भन्नेहैधसयतका साथ मैले यधत कुरा बोधल सबैलाई राम्रो 

नलागे पधन राम्रो लागे पधन मैले यधत कुरा बोले हस ्िन्यवाद। नमस्कार।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय शोभा शाक्यलाई अनमुती ददन्छु। समय ५ 

धमनेर्ट।  
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माननीय शोभा शाक्य (वववेकशील साझा पार्टी):- माननीय सभामखु महोदय, 

सवणप्रथम हाम्रो लधलतपरुमा भएको आगोलागीमा मतृ्य ुहनुे र जनिन क्षधत हनुे प्रधत म 

हाददणक श्रद्धान्जधल व्यक्त गनण चाहान्छु। र क्षधत हनुेहरु धछर्टो स्वास््य लाभ होस भन्न े

पधन चाहान्छु। सवणप्रथम म क्षमा चाहान्छु। मेरो स्वर आज सवुकरहेको छ। प्रदेश 

राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन धबषय सधमधतबार्टप्रस्ततु गनुणभएको राजिानी धबषयमा वढलै 

भए पधन प्रदेश राजिानी र नामाकरर् धबषय सदनमा छलफल आयो यसमा स्वागत योग्य 

छ। एकजना बचचा जजन्मदा खेरी चार ददनमा उसको ठााँउको व्यवस्था हनु्छ। छ 

मवहनामा उसको नामाकरर् हनु्छ। तर हाम्रो प्रदेशको नामाकरर् राजिानी दईु बषण हुाँदा 

सम्म अझ सम्म पधन रु्टङ्गो नलाग्न ुयो खेदको कुरा हो। दःुखको कुरा हो।  

यो चाडै नै गनुणपने धथयो। अवहले वढलै भए पधन अब छलफलमा आयो र आज 

भोधल हाधम रु्टङ्गाउने तफण मा गईरहेको छौ। यसमा हामी सबै धमलेर धछर्टो भन्दा धछर्टो 

रु्टङ्गाउन तफण  लागौ भजन्न चाहान्छु। हाम्रो यो पचपन्न लाख जनता पचपन्न सावि लाख 

जनतालाई पाएक पधनण ठााँउ त्यो पधन त्यसमध्येमा पधन हाम्रो तेह वर्टा जजल्लालाई हाधम 

प्रदेश राजिानीको अध्ययन भ्रमर्ले तेह्र वर्टा जजल्ला मध्ये पााँच वर्टा जजल्लालाई अध्ययन 

भ्रमर् गरेर प्रस्ततु पधन गररसके्कको अबस्था छ। त्यसमध्येमा पधन हाधमले पधन प्रस्ततु 

गरररहदा खेरी काभ्र ेजजल्ला एकदमै आठ वर्टा जजल्लाले भेवर्टएको ठााँउ हो।  

आठ वर्टा जजल्लालाई पधन आउन सजजलो ठााँउ काभ्र ेजजल्ला हो। त्यसमध्ये यो 

हेर्टौंडामा तीन वर्टा जजल्ला सम्म मात्र छोएको छ। त्यसकारर् हाम्रो पचपन्न सािी लाख 

जनतालाई सजजलो हनुे काम चै होस ्भन्न चाहान्छु। वकनभने पचपन्न लाख जनताले पधन 

यो प्रदेशको राजिानी अवहले सम्म पधन दईु बषण भइरहदा खेरी पधन प्रदेशको राजिानी 

कहााँ भनेर थाहा नहनुेहरु िेरै नै छ। त्यसकारर् पधन यसबार्ट चै धछर्टो सबैलाई सहज 

होस ्र पचपन्न सावि लाख जनताको लागी सहज काम होस भन्न चाहान्छु।  

अवहले भखणरै मखु्यमन्त्रीज्यलेु भनु्नभयो हाम्रो सबैको सहमधतमा राजिाधनलाई रु्टङ्गाउ 

भजन्न कुरा हामी म भन्न चाहान्छु मखु्यमन्त्रीज्य ु म चााँवह पचास प्रधतशत तपाईहरुको 

सहमधतमा छ। तपाईहरु चै मेरो पचास प्रधतशत सहमधत गददणनहुनु म ववनम्र अनरुोि गनण 
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चाहान्छु। हाधमलाई संवविानले ददएको अधिकारलाई हनन ्नगनुणस हनन ्गनण पाउददन भन्न 

पधन चाहान्छु सरकारलाई। वकनभने संवविानले हाधमलाई एक सय दश जनाको अधिकार 

ददएको छ। एक सय दश जनाको अधिकारलाई चै हनन ्गधनण माधथको एक दईु जना 

नेताले भन्दैमा यो गनुण पछण। त्यो गनुण पछण भने्नमा नलाग्न म ववनम्र अनरुोि गदणछु। 

वकनभने एक सय दशैजनाको अधिकार हो वक यो राजिानी रु्टङ्गाउने नामाकरर् राख्न ेभने्न 

कुरा त हाम्रो माननीय ज्यहुरु सबै एक सय दश जनाको अधिकार हो।  

त्यलाई चै हनन ् नगनण पधन म माधथबार्ट लादने काम पधन नगररयोस ् भन्न 

चाहान्छु। त्यसरी लादन पधन पाईदैन भन्न चाहान्छु। कदावप यो लादनपधन हदैुन ्पधन। 

यो लोकतन्त्र कै हनन ्भएको जस्तो मलाई लाधगराछ। त्यसकारर्लोकतन्त्रको हनन ्गनण 

पाईदैन। म धछरै्ट सक्याउछु सभामखु ज्य।ु हाधम यो राजिानीको धबषयमा छलफल 

गरररहदा खेरी हाधम सबैलाई थाहा छ सबै हामी यो बार्टो देजख धलएर सबै 

ठााँउमाराजिानीको कुरामा हाधम एकदमै अलमलमा परररहेको हाम्रो तेह्र वर्टा जजल्लाको 

जनताहरुलाई आउन पायक पने ठााँउ गनण सकोस ् र यसमा धछर्टो भन्दा धछर्टो गनण 

सवकयोस।् भन्दै मेरो भनाई यवह अन्त्य गनण चाहान्छु। नेपालको जय होस।् हाधम 

सबैको जय होस।्  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय सजृना शैजलुाई अनमुती ददन्छु। समय ५ 

धमनेर्ट।  

माननीय सजृना शैज ु (नेपाल मजदरु वकसान पार्टी):- माननीय सभामखु महोदय, 

आज यो प्रदेशको राजिानी बारे छलफल चधलरहदा सबैभन्दा पवहला प्रदेश सरकार र 

शासक दल समक्ष एउर्टा आग्रह ववनम्रता पवुणक गदणछु। जनताको ववश्वास जजत्न 

चाहानहुनु्छ र जनता जवाफदेवहता प्रधत ववश्वास गनुण हनु्छ भने प्रदेश राजिानी र नामाङ्कन 

गने असाध्यै वढलाई गरेको प्रधत मावफ माग्न ुबदुिमानी हनुेछ। दईु बषण भनकेो यो प्रदेश 

सभाको अत्यन्त महत्वपरु्ण काल खठड हो।  
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दईु बषणमा वल्ल प्रधतवेदन तयार भयो र तेस्रो बषणमा छलफल सरुु भयो। प्रदेश 

सरकार र शासक दलको गधत र मधत जनताले बझेुसकेका छन।् साथै यो छलफल 

केबल िवुाको पदाण हो या होईन।् जनता नजजकबार्ट धनयाधलरहेका छन।् जनताको 

आाँखामा छारो हाल्ने ढााँर्टको राजधनधत गनेहरु राजिानी प्रकरर् संग संगै उदाङ्गो हदैु 

छन।् मैले तराजिानी मागेकै हो। फलानो ववकास ववरोिी दलले ल्याउन ददएन भन्न कै 

धनजम्त राजिानी आफ्नो क्षते्रमा माग्नेहरु समेत देजखए।  

यो जधत हााँस्ययास्सपद कुरा अरु के होला। धसस्न ुरोपेर तजुल्स उम्रन्न । नपेाली 

कथन नै छ । प्रदेश राजिानी बारे अन्योल र अप्ठयारा अस्वभाववक वकधसमले देखा 

पनुणको एउर्टा कारर् वहजो चनुावको कुरामा भएको गलत आश्वासनको खेधत हो। प्रदेशको 

राजिानी र नामाङ्करर् जस्ता गजम्भर धबषयलाई समेत सस्तो चनुावव नारामा पररर्त 

गर् यौ। राजिानी ल्याईददउला भनेर आश्वासनको खेधत गर् यौ। त्यसकारर् आज यो 

अप्यारो जस्थधतमा पगु्यौ। त्यसको धनजम्त शासक दलले आत्मालोचना गनण आवश्यक छ। 

शासक दलहरुले गााँउ गााँउमा धसंहदरवार ल्याउने बाचा समेत गरेका धथए।  

पररर्ाम भने उल्र्टो धनजस्कयो। धसंहदरवारको वेधथधत भ्रष्टाचार गााँउ गााँउ पगु्यो। 

चनुाव जजत्नको धनजम्त जे पधन गने र जेपधन बोल्ने गलत संस्कारको कारर् आज जनता 

बवाणदद भोग्न बाध्य छन।् देश अस्त व्यस्त अवस्थामा पगु्दैछ। धसंहदरबारको अधिकार 

गााँउ गााँउ पयुाणउने सपना बाड्नेहरुलाई प्रश्न छ। आज प्रदेश सभाको अधिकार कता 

हरायो। कस्ले खोज्दैछ। हो कुनै पधन खेलमा रेवि हनु ुस्वभाववक छ तर रेवि स्वयम 

मैदानमा खेल्न थाल्न ुउजचत होईन।् खेलमा हरेकको आ-आफ्नो स्थान, धनयम, मयाणदा र 

धसमा हनुे गदणछ। प्रदेश सरकार होसमा आउन वढलो भैसकेको छ। वैसाखीको भरमा 

वहड्ने बानी त्याग्न आग्रह गछुण। प्रदेश सभाको सााँचो कुनै अदृष्य दृष्य महाराजको 

पााँउमा चढाउने ववश्वासघाधत कायण नगनण अनरुोि ववनम्रता पवुणक फेरी गछौ।  

प्रदेश सरकार र शासक दलको आत्माववसश्वास वहनता खस्कदो मानोवलर धनरीह 

अवस्था यो भन्दा बवढ हेरी बस्न अब जनता तयार छैन।् प्रदेश सरकारमा देजखएको 

ईमान्दारीको अभाव अल्पदृवष्ट पक्षपाती सोच तथा प्रवधृत कै कारर् पधन राजिानीको धबषय 
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जवर्टल बन्दै गएको हो। ववकासको प्राथधमकतामा पनण राजिानी नै हनुपुने बाध्यताबार्ट 

मकु्त गरी हरेक ठााँउको ववकासको योजना धनमाणर् तथा ईमान्दारी पवुणक कायाणन्वयन गनण 

सकेको भए यस्तो जस्थधत तयार हनुे नै धथएन।् हरेक क्षेत्रलाई आफ्नै मौधलकता धबशेषता 

सवहत ववकास गने र स्थाधनय स्रोत तथा सािनको पररचालन गने सोच राखेको भए र 

सहरमा पाईने सवुविा गााँउ परु् याउन पाईला चालेको भए जनताको यधत आक्रोस बढ्ने 

पधन धथएन। राजिानी जहााँ होस ् तर ववकास हरेक ठााँउको हनुे र कुनै पधन ठााँउमा 

जनतालाई द:ुख नहनुे गरर कायाणसम्पादन गनण ववश्वास ददलाउन नसक्न ुअको कमजोरी 

हो।  

प्रदेश सरकारमा देजखएको पक्षपाती प्रकृधत ददघणकाधलन सोचको अभाव र 

फरावकलो जचन्तनको कमी कै कारर् राजिानीको धबषय बजल्झएको हो। जब सम्म प्रदेश 

सरकार आफै वय कधमकमजोरीबार्ट मकु्त हदैुन तव सम्म जनताको असन्तवुष्ट एवम ्

आक्रोस घट्ने छैन।् राजिानी घोषर्ा हनुे ववजिकै सम्परु्ण समस्याको समािान हनुे र 

रातारात ववकास हनुे मानधसकता फैलाईदैछ। त्यो स्वयम पधन प्रधतउत्पालक हनुे तफण  

बेलैमा सचेत हनु आवश्यक छ। प्रदेशको राजिानी बारे धनर्णय गदाण संजघयताको मलु 

ममण ववकेजन्रकरर् तथा स्वायतताको धसद्धान्त र सन्तधुलत ववकासको सधुनजितता बारे 

स्पस्र्ट हनु पररहायण छ। काठमाडौं उपत्यकाको सौन्दयणता जोगाउन, शाजन्त सरुक्षा कायम 

गनण र अपराि न्यधुनकरर् गनण प्रदषुर् बढ्न नददन ट्रावफक जामको समस्या हर्टाउन, ववश्व 

सम्पदा तथा मोधलकता जोगाउन उपत्यका बावहर सहर ववकास गनुणको कुनै ववकल्प 

छैन।् व्यवजस्थत तथा आिधुनक स-साना सहरको ववकास उिम उपाय हनु सक्छ। 

काठमाडौंमा पाईने जशक्षा, स्वास््य बजार लगायतका सवुविा र अवसर अन्य सहरमा 

सहजै उपलब्ि भएपधछ जनजजवन आज जधत कष्टकर हनुे छैन।्  

प्रदेशको राजिानी सामरीक दृवष्टकोर् र भरुाजधनधतक संवेदनजशलता संग प्रत्यक्ष 

जोधडएको हनुाले उचच संवेदनजशलताको खााँचो छ। जोधडएको प्रदेशको नाताले प्रदेशको 

प्रदेश नं.२ संगको हाम्रो घधनष्ट सम्बन्ि,आपधस सहयोग,बरोवरको अन्तरवक्रया तथा 

नजजक बसेर सखु दखुमा साथ ददने भावनाको ववकास गनण आवश्यक छ। प्रदेश नं.३ र 
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प्रदेश नं.२ ले हातमा हात धमलाएर रावष्ट्रय एकता भौगोधलक अखठडता संप्रभतूाको रक्षा र 

देशको ददघणकाधलन वहतको धनम्ती भधुमका धनवाणहा गनुण बवुद्धमानी हनुेछ। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीयसीता अधिकारीलाई अनमुती ददन्छु।  

माननीय सीता अधिकारी (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय हाधम तीनदद देखी प्रदेशको स्थायी राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन सधमधतले प्रस्ततु 

गरेको प्रधतवेदन माधथ छलफल गरररहेका छौ। यो छलफल समयमै हनु प्यो।  

यो प्रधतवेदन पेश भएको अथवा पाररत भएको डेढ बषण पधछ हाधमले यस माधथ 

छलफल गरररहेका छौ। राजिानी सम्बन्िी िेरै कुराहरु यहााँ उदठसके पधछ यस 

सदनबार्ट सभामखुज्य ुको पहलमा जनु सधमधत बन्यो राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन सधमधत 

भनेर। यहााँ जनुजनु जजल्लाहरुबार्ट प्रस्तावहरु राजिानी स्थायी राजिानीको लागी 

प्रस्तावहरु दताण भए।  

तत ्जजल्लाहरुमा गएर सधमधतले आफ्नो अध्ययन गयो। र प्रधतवेदन तयार गयो। 

तर सधमधतले वकर्टाधनका साथ प्रथधमकतामा राखेर जजल्लाहरु धसफाररस गनण सकेन। यो 

प्रधतवेदनको कमजोर पक्ष हो। जसले गदाण आज धनकै चलखेल गने वातावरर् धसजणना 

भयो। तर मैले जवजणस्त रुपमा प्रधतवेदन पढेर मैले बझेुको के हो भने प्रधतवेदनको 

फोकस भनेको काभ्र ेजजल्ला हो। त्यहााँ त्यसका आिारहरु कारर्हरु ददएर जनु फोकस 

गयोर स्पस्र्ट साथ त्यसलाई वकर्टान गनण नसकेर वर्ाणनकु्रम अनसुार त्यसलाई पवहलो 

नम्बरमा राख्यो भने्न मैले जवजणस्त बझेु।  

सायद मेरो त्यो गलत बूझाई पधन हनु सक्छ। हाधम सहभागीता मलुक 

लोकतन्त्रको अभ्यासमा छौ। त्यसैले बहसंुजख्यक जनताको ईचछा, चहाना र भावनालाई 

लोकतन्त्रले सम्वोिन गनुणपछण। संजघयता भनेको सिाको ववकेजन्रकरर् हो। सिा भनेको 

तख्ता पधन हो। जहााँ जनताले सहज पहुाँच पयुाणउन सकुन।  

यहााँ प्रदेश सरकारसाँग जनताको त्यधत सरोकार हदैुन भने्न कुराहरु पधन यस 

सदनमा उठे। हाधमले संवविानमा भएका साझा अधिकारका सजुच र एकल अधिकारका 
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सजुचहरुको अधिकारहरु प्रयोग गदै जादा त्यसको कायाणन्वयनमा जादा जनतासाँग अथवा 

सरकारसंग जनताको सरोकार अवश्य बढ्नेछ। त्यसैले प्रदेशको राजिानी जनताको सहज 

पहुाँच हनुे स्थानमा तोवकनपुछण भने्न मेरो िारर्ा हो।  

प्रदेशको राजिानी सबै जजल्लाहरुलाई सहज पहुाँच हनुे स्थानमा तोवकनपुछण। शेर 

बहादरु देउवा नेततृ्वको काम चलाउ सरकारले प्रदेशको अस्थायी मकुाम तोक्ने बेलामा 

जनु उएर्टा प्रववधिक कायणदल गठन गरेको धथयो। त्यो कायणदलले पधन भक्तपरु र 

काभ्रलेाई ररफाररस गरेको धथयो। तर हाधमले अझै पधन सोचने समय छ। हेर्टौंडालाई 

एउर्टा औद्योधगक नगरको रुपमा ववकास गरौ।  

र प्रदेश को राजिानी सबैलाई जनताको मनोभावना, ईचछा, जनताको मनोववज्ञान 

अनसुार जनप्रधतधनिीहरुलाई तोक्नको लागी सहज वातावरर् धसजणना गरौ। म यही अवपल 

गनण चाहान्छु। यही अनरुोि गनण चाहान्छु। समय अझै बााँवक छ। यधत भन्दै म आफ्नो 

भनाई अन्त्य गनण चाहान्छु। हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय योगोन्रराज संग्रौला लाई अनमुती ददन्छु। 

समय ५ धमनेर्ट।  

माननीय चेतनाथ संजेलके भन्न खोज्न ुभएको, आफ्नो कुरा राख्नहुोस।  

माननीय चेतनाथ संजेल (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नकेपा)):- लधलतपरु जजल्ला क्षेत्र 

नं. १ बागमती गााँउपाधलका वडा नं. ५ को आगोलागी घर्टना मानवीय क्षधत कुन ै

नभएको मात्र हजार वर्टा कुखरुा जलेर नष्ट भएको माननीय ज्यहुरुले बोल्ने सन्दभणमा 

दईुजना माननीय ज्यहुरुले श्रदान्जधल भनेर भनु्नभयो। त्यो रेकडणबार्ट हर्टाईयोस भनेर म 

अनरुोि गनण चाहान्छु।  

माननीय सभामखु:- िन्यवाद। रेकडणबार्ट हर्टाउने जानकारी गराउन चाहान्छु। 

अब म माननीय योगोन्रनाथ सङ्गौलालाई अनमुती ददन्छु। समय ५ धमनेर्ट।  

माननीय योगोन्रराज संग्रौलालाई अनमुती ददन्छु। समय ५धमनेर्ट।  
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माननीय योगोन्रराज संग्रौला (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय, हाधम यो दगादार ४ ददनदेजख माननीय ददपक धनरौला ज्यकुो सम्भाव्यता 

राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन सम्बन्िी ददएको प्रधतवेदन उपर छलफल गरररहेका छौ। र 

मैले बझेु अनसुार र मैले जाने अनसुार फेरी पधन अवहले यधतबेला प्रदेशको नाम र 

राजिानी तोक्ने धबषय संसदमा ववधिवत प्रवेश गरेको छैन भने्न कुरा मैले बूझेको छु। र 

त्यसको लागी आजको कायण सजुचमा त्यो धबषय प्रवेश गरेको छ।  

त्यसो हनुाले म कहााँ कुन राजिानी नाम के भने्न धबषयमा म छलफल गनण 

चाहान्न। त्यो फेरी पधन हाधमले मौका पाउने छौ जस्तो मलाईलाधगरहेको छ। मयधत 

मातै्र भन्न चाहान्छु। यो छलफलको क्रम ववगत ४ ददनदेजख चधलरहेको छ। र यो 

यधतबेला सदनमा यो धबषय अत्यन्तै दठक समयमा आएको छ भजन्न मेरो ठहर छ। यो 

वढलो पधन भाएकोछैन। यो चाडो पधन भाएको छैन।  

वकनवक यल्ले एउर्टा धनजित धनकास ददनपुने धथयो। त्यसो हदुााँ ठीक समयमा 

आएको हो। म एक दईुवर्टा कुराहरु भन ु िेरै साधथहरुले यहााँ आफ्नो-आफ्नो मनका 

कुराहरु राख्नभुयो। मनका कुराहरु मातै्र राख्नभुएन।् आत्माको अन्तरआत्माको र 

परमात्माको समेत कुरा राख्नभुयो। बझेु सम्मका कुराहरु राख्नभुयो। तर संवविानको िारा 

२८८ को उदेश्य मनसाय र २९५ को मनसाय के हो भने देजख यो सिापक्षको मातै्र 

धबषय होईन। राम्रो कुरा छ । यधतबेला ने.क.पा.को ७९ मत छ यसले दईुधतहाई 

पयुाणउछ। चाहे त्यो नामको सवालमा होस ् चाहे त्यो राजिानीको सवालमा होस ्

पयुाणउछ।  

तर संवविानको मनसाय यो होईन। यधतबेला माधनधलउ यो सदनधभत्र हङ्ग 

पालेमेन्र्ट जस्तो भाको भए के नाम र राजिानी तोवकददने धथयो। त्यस्तो धबषय होईन।् 

यो सिा पक्षको,प्रधतपक्षको अथवा अन्य पक्षको धबषय हो जस्तो मलाई लाग्दैन।् 

संवविानले आग्रह गरेको कुरा के हो त भन्दा खेरी यो सबै धमलेर सवणसंवत बनाउने 

ववषय हो भजन्न मेरो ठहर छ। संवविानको आशय यो हो। तर यहााँ फेरी पधन राजधनधतक 
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मदु्दा जस्तो बनाएर कसो गने के गने भने्न वकधसमको कुराहरु छलफलको ववषयहरु िेरै 

साधथहरुले बनाउनभुयो। कहााँ के कुरा भयो कहााँ कुन कुरा भयो।  

लोकतन्त्र खोधसयो अथवा हाम्रा संवविानका सबै िाराहरु खारेज भैसके। हाम्रो 

मौधलक अधिकारहरु हनन ्भयो। यो वकधसमका कुराहरु यो सदनमा उठे। यो ववल्कुल 

केवह पधन कुरा होईन।् संवविानको िारा २८८ र २९५ को यो मक्सदै होईन। यसमा 

सवणसंमेत मतको आग्रह गदणछ संवविानले। त्यसो हनुाले मेरो सबै साधथहरुलाई म के 

आग्रह छ भधनदेजख प्रदेशको राजिानी तोक्ने काम कहााँ हनु्छ।  

सभामखुले पकै्क हाधमलाई अको समय ददनहुनुेछ र नामाकरर् के हनु्छ। त्यो के 

भने देजख ववधिवत रुपमा यो सदनधभत्र प्रवेश गररसके पधछ मतै्र हाम्रो आफ्ना-आफ्ना के 

भधनदेजख मतहरु अधभव्यक्त हनुेछन।् म यधत मातै्र कुरा राख्न चाहान्छु। िेरै साधथहरुले 

ववशेष गरेर सिा पक्षका मधथ के भनेदेजख हाम्रो पावर्टणका नेता देजख धलएर यहााँ अरु अरु 

कयौलाई संसददयको संसदधभत्र बोल्नपुने भाषा, मयाणदा परुा भयो वक भएन।  

यो ईधतहासमा भोधल के भनेदेजख एउर्टा दजाण हनुछे। यसको सधमक्षा हनुछे। म 

यधत मातै्र भन्न चाहान्छु, वक सिा पक्षसंग यधत बेला ७९ मत छ। यो सिे कुरा हो। 

यो नै कावफ छ। तर म के चाहान्छु भने देजख त्यो ७९ मत मातै्र होईन। यो दूईवर्टा 

धबषयलाई रु्टङ्गग्याउनको लागी सवणसंवत के ववषय हनु सक्छ।  

यसलाई िेरै भन्दा िेरै हाम्रो सबै राजधनधतक दलहरु संग अको पधन के कुरा हनु 

सक्छ, यसलाई ७९ को वदलामा ११० नै पयुाणउन के गरेर सवकन्छ। यो हाम्रो अहम 

धबषय हो। त्यसो हनुाले मेरो आग्रह छ। संवविानको ममणलाई र भावनालाई बझुौ र 

आफ्नो-आफ्नो कुराहरु राखौ भजन्न वकधसमको म अनरुोि गदै आफ्नो भनाई यवह 

रु्टङ्गग्याउने अनमुती चाहान्छु। िन्यवाद। नमस्कार।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय कुसमु कुमार कावकण लाई अनमुधत ददन्छु। 

समय ५ धमनेर्ट।  
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माननीय कुसमु कुमार कावकण  (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु ज्य,ु आज हाधम अत्यन्तै महत्वपरु्ण धबषयमा दरुगामी प्रभाव पाने ववषयमा 

छलफल गरररहेका छौ। धनर्णय गरररहाँदा खेरर धनर्णयहरु सामान्य प्रभावको वहसाबले तीन 

खाले हुाँदा रहेछन।् एउर्टा धनर्णय आज धमठो, भोली पधन धमठो, अको धनर्णय आज धततो, 

भोधल धमठो, तेस्रो खाले धनर्णय आज धमठो भोधल धततो। धनर्णय गनण जादैछौ। कुन खाले 

धनर्णय यो गररमामय सदनले गनेछ। त्यो समयले बताउने नै छ।  

कधतपय प्रश्नका जवाफ अवहले खोजेर पाईदैन।् समयको प्रधतक्षा गनुणपछण। समयले 

बताउछ। माननीय सभामखु महोदय, संजघयतामा प्रदेशहरु बधलयो हनुपुछण। प्रदेशहरु 

कामकाजी हनुपुछण। कामयावव हनुपुछण। जनताको पक्षमा अधिकतम सेवा सवुविा र 

जनताको जीवन सरल, सहज, सवुविायकु्त बनाउने गरी उसका धनर्णयहरु प्रभावव 

हनुपुदणछ। प्रदेशको राजिानीको धबषयमा छलफल गरररहदा हाधमले प्रशासधनक 

राजिानीको धबषयमा छलफल गदै छौ भने्न लाग्छ मलाई।  

प्रशासधनक राजिानी सगुमता सीत जोधडएको धबषय नागररकहरुको पहुाँचधसत 

जोधडएको धबषय भएको हनुाले मेरो मत काभ्रकेो पक्षमा। यधत बेला धनमणम असंख्य 

प्रश्नहरु असंख्य जजज्ञाशाहरु छन।् जसको जवाफ मैले आज सम्म पधन खोजज गरेको 

छैन।् आज मैले प्रप्त गनण सजक्दन।् समयको क्रममा भववष्यले मलाई बताउला। केवह 

प्रश्नहरु यहााँ राखेर जानपुछण भने्न लागेको छ मलाई। संजघय व्यवस्थामा मैले पधन 

प्रदेशहरु बधलयो हनुपुछण। हाधम प्रदेश बधलयो बनाउन धनर्णय गदैछौ। या प्रदेश कमजोर 

बनाउन धनर्णय गदैछौ। प्रदेश बधलयो बनाउने गरर १ नं. थप्ने गरर धनर्णय गदैछौ।  

या १ नं. माईनस गने गरी १ नं. घर्टाउने गरी धनर्णय गदै छौ। यो महत्वपरु्ण 

सवाल हो। अहम प्रश्न हो। जसको जवाफ मैले आज प्राप्त गनण सवकन समय क्रममा त्यो 

जवाफ मैले प्राप्त गररनेछु भने्न लाग्छ। अत्यन्त अहम प्रश्न हाधम शासक हौ वक 

नागररकका प्रधतधनधि हौ। अथवा जनप्रधतधनधि हौ।  

शासक कोही प्रधत जवाफदेवह हनु ुपदैन।् कसैलाई उसले जवाफ ददनपुदैन।् र 

कसैले उसलाई जवाफ सोध्दैन।् र कसैले उसलाई प्रश्न गने अधिकार राख्दैन। हामी 
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नागररकका प्रधतधनधिहरु जनताका प्रधतधनधिहरु जनप्रधतधनधिहरु यहााँ गने धनर्णयलाई धलएर 

हाधमले जवाफ ददन ुपछण वक पदैन।् पवहलो पसु्ताले गजल्त गयो भने दोस्रो पसु्ता माधथ 

ववश्वास गने, भर पने, आश गने आिार रहन्छ। दोस्रो पसु्ताले गजल्त गयो भने पवहलो 

पसु्तालेकरेक्सन गनण सक्छ। दईुवरै्ट पसु्ताले गजल्त गयो भने करेक्सन गने गनु्जाईस 

रहन्छ वक रहदैन।् नागररकहरुले कस्को भर पने, को माधथ ववश्वास गने यो अहम प्रश्न 

यधतबेला मेरो मनमा छ। मैले फेरी पधन भने सबै प्रश्नको जवाफ मैले प्राप्त गनण सवकन।  

यो समय क्रममा म यस्ता प्रश्नहरुको जवाफ प्रप्त गने नै छु। डेमोके्रधसमा 

डेमोक्रायावर्टक व्यवस्थामा हरेक धनर्णय गदाण जजस्र्टफाईड हनुपुछण। आिार कारर् 

प्रमार्हरुले त्यसलाई पवुष्ट गनुणपछण। धनर्णय हाधमले गयौ। त्यसलाई आिार कारर् 

प्रमार्हरुले पवुष्ट गनुणपछण। डेमोक्रावर्टक व्यवस्था भनेको यवह हो। हाधमले आिार 

कारर्हरु प्रस्ततु गनण सकेनौ। पवुष्ट गनण सकेनौ भने समय पररजस्थधत पररवतणन हनु 

सक्छ। भोली यो धनर्णयलाई कसैले चनुौधत ददयो भने यो धनर्णय मानु्नहोस उल्याईददयो 

भने त्यधतवेला हाधमले प्रश्न गनण पाउने ठााँउ रहन्छ वक रहदैन।् तसथण यधतबेला िेरै 

प्रश्नहरु छन।्  

केवह प्रश्नहरु मैले यहााँ राखे। र अजन्तममा म सरकारलाई सझुाव पधन ददन 

चाहान्छु। हाधमले प्रशासधनक राजिानी संगसंगै धबषयगत राजिानीको संबोिन गने वक 

नगने। हाधमधसत धबषयगत राजिानी यधतवेलाको ववन ववन धसचवेुशन हनु सक्छ। हाधमले 

सबै १३ वर्टा जजल्लालाई धबषयगत राजिानी घोषर्ा गरेर गयो भने मलाई लाग्छ सबै 

नागररकले सबै जनताले जजतेको जस्थधत आउन सक्छ। एउर्टालाई प्रशासधनक राजिानी 

भन्ने अरुलाई धबषयगत राजिानी बनाउन सवकन्छ।  

काठमाडौंलाई चावहन्छ भन्ने मलाई लाग्दैन।् मलाई यहााँ काठमाडौंको िेरै 

मानधनयहरु हनुहुनु्छ। वहााँहरुको पधन माग हनु्छ भने्न लाग्दैन।् हाधम नेपालकै राजिानी 

धसंगो देश कै राजिानी काठमाडौं भएपधन हाधमलाई चावहदैन।् मानु्नहोस उपत्यका पधन 

चावहदैन।् तर कजम्तमा १३ वर्टा मध्ये १० वर्टा जजल्लालाई संबोिन गरौ। धबषयगत 



153 
 

राजिानी घोषर्ा गरेर जाऔ। यो माग मैले सभामखु माफण त सरकार संग माग गदै 

आफ्नो भनाई यवह अन्त्य गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय राजाराम कावकण लाई अनमुधत ददन्छु। समय 

५ धमनेर्ट।  

माननीय डा.राजाराम कावकण  (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, तथा 

माननीय सदस्य साधथहरु हाधमले लगातार २-३ ददनदेजख प्रदेशको राजिानी कहााँ राख्नरे 

प्राप्त प्रधतवेदनमा छलफल गरररहेका छौ। हाधम अत्यन्तै ऐधतहाधसक घडीमा ऐधतहाधसक 

मोडमा आएर उधभएका छौ। र िेरै पवुणवक्ता केवह साधथहरुले भन्नुभयो । तपाईहरुले 

र्टाउको दखुाउन ुपने ववषय नै हैन ्वकन र्टाउको दखुाई रहन ुभएको छ।  

भनेर भनु्नभो। र म भन्छु यो र्टाउको हाधम सबैले दखुाउनपने ववषय हो। र 

तपाईहरु हाम्रो धमत्र हो हाधमले शत्र ुठानेको छैन।् म त्यस सन्दभणमा एउर्टा कोड भन्न 

चाहान्छु। Don’t interup your enemy if he is making mistake यो नेपोधलयन बोनापार्टणको 

भनाई हो। हाधमले तपाईहरुलाई यत्रो ठुलो गजल्तगदै हनुहुनु्छ वक जस्तो लाधगराछ। त्यो 

बार्टोमा जानहुदैुन भनेर हाधमले सचेत गराउन खोजेको यसलाई तपाईहरुले धमत्रगत 

वहसाबले सम्झना गराउन खोजेको मात्र हो। यसलाई तपाईहरु र्टाउको दखुाएको भन्ठानु्न 

हनु्छ भने देजखन हाधम र्टाउको नदखुाउन पधन तयार छौ।  

र यो राजिानी तपाईहरुले जनु घोषर्ा गदै हनुहुनु्छ। जसको पक्षमा तपाईहरु 

जनमत तयार गदै हनुहुनु्छ। ह्रवीप जारी गदै हनुहुनु्छ। त्यो हाधमले पधन प्रस्र्ट 

बजुझसकेका छौ। यो नार्टक मन्चन िेरै बेर गरेर केही अथण छैन।् ईधतहासको यो गजम्भर 

मोडमा अवहले यो प्रदेशको छपन्न लाख नपेाली जनता हाम्रो धनर्णयलाई हेरररहेको छ। 

धतन करोड नेपाली जनता हाधमले गरेको कस्तो खालको धनर्णय गछण। अकमणडेय गछण वक 

कमणडेय धनर्णय गछण त्यो भनेर हेरररहेका छन।् व्यधतगत स्वाथण र गलत धनयधतमा लागेर 

हाधमले यदद गलत धनर्णय गर् यौ भने देजख ईधतहासले हाधमलाई कवहल्यै माफ गने छैन।्  
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यो कुरा तपाईहरुले सजम्झराख्नसु। र प्रदेशको नामाकरर्को बारेमा पधन म 

अधलकधत भन्न चाहान्छु। प्रदेशको नामाकरर्को कुरा गदाणखेरीमा जातीबाद र राष्ट्रबाद 

एकै संगै जजउने कुरा हैन। राष्ट्रवाद पवुणको यात्रा हो भधनदेजख जाधतवाद पजिमको यात्रा 

हो। जातीबाद र राष्ट्रबाद वहत र जाधतय सदभाव हनु्छ। रावष्ट्रय एकता हनु्छ भधनदेजखन 

जातीवादमा द्धन्द्ध हनु्छ। यहााँहरु सबले देख्नभुएको छ स्मरर् गनुण भएको होला। 

रुवान्डामा के भयो। आफ्नो हट्टहुरुले रु्टट्सकुो वफला कारे्टर खाएको मेरो आाँखाले 

देखेको छु। रु्टर्टसहुरुले हट्टहुरुको वफला कारे्टर खाएको मेरो आाँखाले देखेको छ। 

लाखौको ज्यान गयो तहस नहस भयो फेरी पधन यो जाधतय द्धन्द्धले गदाणखेरीमा देश 

तहसनहस भयो।  

त्यसैले म आग्रह गछुण जातीवादमा नजाऔ। हाम्रो नेता मेरो पधन नेता म अत्यन्त 

आदर गछुण धभम बहादरु दाई जसले मलाई पधन म वहाँको एउर्टा भनाई पधन यहााँ उढृर् 

गनण चाहान्छु। पवहचान भेवर्टने र द्धन्द्ध मेवर्टने बार्टोमा हाधम जानपुछण। त्यसको कुन ै

ववकल्प छैन।् दश बषण सम्म लगातार जनयदु्धको मारमा परेर सत्र हजार मान्छे गमुाई 

सकेपधछ ने.क.पा. माओवादीलाई पधन बाध्य हनु पयो। एउर्टा अवस्थामा कृस्र्टलाईज 

हनुको लागी एउर्टा अवस्थामा आउनको लागी। त्यसैले जाधतय पवहचान भेवर्टने र द्धन्द्ध 

भेवर्टने खालको नाम यो प्रदेशले पाउनपुछण भने्न मलाई लाग्छ। त्यस्तो खालको नाम कुन 

हनु सक्छ। बागमती हनुसक्छ, पशपुधत हनुसक्छ, गरे्श वहमाल हनुसक्छ, गौरीशंकर 

हनु्छ, लामर्टाङ हनुसक्छ। त्यस्ता थपु्रै नामहरु छन।्  

त्यसमा हाधम सहमती गनण सक्छौ। त्यस्तै प्रदेशको राजिानीको बारेमा लामो 

मेहेनत गरेर आदरजर्य धमत्रहरुले ददपक धनरौला लगायतका साधथहरुले गनुणभयो। 

अधलकधत वढलो भएपधन वहााँहरुको मेहेनतलाई सजम्झदै वहााँहरुलाई िन्यवाद पधन ददन 

चाहान्छु। तर प्रदेशको राजिानीको कुरा गरररहदा प्रदेशको राजिानी भनेको प्रदेशको 

केन्र तोक्ने हो। २ नं. प्रदेशको छेउमा बोडणरमा १० धमनेर्टको बार्टोमा आएर 

तपाईहरुले प्रदेशको राजिानी तोक्नहुनु्छ भने यो भन्दा गलत के हनु सक्छ।  
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वववेकलाई बन्दवक राखेर राजिानी तोक्नहुनु्छ भने यो भन्दा बवढ गजल्त के हनु 

सक्छ। त्यसैले ह्रवीप को पधन म कुरा गरौ। आज भोधल आउने उ ले ववियेक हाधम 

धनर्णयमा पगु्यौ भनेदेजख हेर्टौंडा राजिानी तोक्यौ भनेदेजख हाधम यो धनर्णय वववेकवहन धनर्णय 

हनुेछ।  

यो अन्याय परु्ण धनर्णय हनुेछ। यो अन्यायको भाधग हाधम हनुेछौ। र अवहले कुरा 

उठेको छ भोधलको सन्तधतले तपाईलाई मालाणन हाधम जस्ता सबैलाई भधन मेरो बाउ 

असक्षम मान्छे हो, मेरो आमा असक्षम मान्छे हो। धनर्णय धलन नसक्न े मान्छे हो। 

देशको भववश्यको बारेमा सोचन नसक्ने नेपाधल जनताको भावलाई बझु्न नसक्ने मान्छे 

भन्ने छ। ईधतहासले तपाई हाधमलाई धिकाधनण छ। त्यसैले मेरो अजन्तम अझै पधन सझुाव 

छ। आग्रह छ। सबैको केन्र पने ठााँउ भनेको मेरो घर हैन।  

मैले िादीङ्ग लानलाई भधनरहेको छैन। काभ्र ेहो काभ्रकेो लागी तयार हनुपुछण। 

हाधम तयार हनुपुछण भजन्न मेरो मान्यता हो। र राजिानी रावष्ट्रय पवहचान बोक्ने कुन ैपधन 

जचजलाई यसको नामाकरर् गदाण केही फरक पदैन। म यधत आग्रह गरे मैले नबोल्न 

खोजेको प्रधत यो ऐधतहाधसक घधडमा मैले यो ठााँउमा उधभएर यो कुराहरु राजखन भधन मोरो 

ऐधतहाधसक भलु हनु्छ भजन्न मेरो धनश्कषण अनसुार मैले बझेुको छु। हनु सक्छ हाधमले 

भोधल तपाईहरुले गजल्त गनुणभो भधनदेजख पधन हाम्रो र्टाईम आयो भने हाधम यो धनर्णय 

सचयाएर त्यवह ठााँउमा काभ्रमेा फकाणउने छौ। त्यो हाम्रो पधन प्रधतबद्धता हो ।  

अवहलेको धनर्णयलाई तपाईहरुलाई स्वागतै छ गराउनसु ् ल्याउनसु हेर्टौंडा 

ल्याउनसु। २ नं. को बोडणरमा राख्नसु। तर कुन ै ददन समय आयो भने भन्देजखन हाधम 

सवह धनर्णय गरेर देखाईददन्छौ। िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय जनुेली माया शे्रष्ठलाई अनमुधत ददन्छु। समय 

५ धमनेर्ट।  

माननीय जनुेली माया शे्रष्ठ (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नेकपा)):- माननीय सभामखु, 

सभामखुको अनमुतीबार्ट म आज यो ठााँउमा उधभराखेको छु। वढलै भए पधन दईु बषणको 
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अवधि झन्डै झन्डै सवकन लागेको बेलामा आज हाधमहरु यो ठााँउमा उधभएर ऐधतहाधसक 

कायण गनणका लागी हाधमहरु लाधगरहेका छौ। ववशेष गरेर म राजिानी सम्भाव्यता 

अध्ययन र्टोधल बनाएर यो कायणहरु अगाडी बढाउनका लाधग माननीय ददपक धनरौलाको 

नेततृ्वमा र्टोधल बनाएर जनु कायणहरु गरेको जजल्लामा र जजल्ला तहमा गएर 

सरोकारवालाहरु संग छलफल गरेर िेरै मधसनो ढङ्गले वहााँहरुले एउर्टा जनु खालको 

प्रधतवेदन पेश गनुणभयो।  

र त्यो प्रधतवेदनमा हाधम िेरैले के छ प्रधतवेदनमा वकन आएन ्प्रधतवेदन‚ वकन यो 

चैधन नामाकरर्को लागी यधत वढलो गयो भनेर हाधम सबैको चासोको धबषय हदुा हदैु र 

आज यो अवस्थामा साचचै भने्न हो भने त्यो प्रधतवेदन आज रु्टङ्गो लाग्ने क्षर्मा आईपगेुको 

छ। झन्डै झन्डै सिारमा आईपगेुको छ। वहाँहरुलाई म त्यो र्टोधल ददपक मानधनय 

लगायतका वर्टमलाई म हाददणक िन्यवाद ददन चाहान्छु। आवहार व्यक्त गनण चाहान्छु। 

खधुस व्यक्त गनण चाहान्छु। र आज दईु बषणको दौरानमा वहड्दै गदाणखेरी हाधमले यो कायण 

परुा गनण लाधगरहेका छौ।  

र यहााँ म वादवववाद गउणन उधभरहेको छैन।् हाधमले १३ वर्टा जजल्लाको नतेतृ्व 

गररराखेका छौ। १३ वर्टा जजल्लाको प्रधतधनिीको रुपमा हाधम उधभएका छौ। र हाम्रो यो 

प्रदेश सरकार पवहलो सरकार हाधम भाग्यमाधन सासंद भन्न चाहान्छु। र जसले 

ईधतहासलाई कोरररहेको छ । यो ईधतहास कोने हाधमले िेरै अप्याराहरु त झोल्न पयो 

होला। हाधम ववचमा िेरै वादवववादहरु भयो होला। हाम्रा मनहरु कवहलेकाही धततो धमठो 

भयो होला। र पधन हाधमले एउर्टा ईधतहास कोने बेलामा हाधम एक मना एकताका साथ 

जानपुछण। भने्न कुरा म राख्न चाहान्छु। र यो कुरामा हाधमले वादवववाद गनुणपछण छलफल 

गनुणपछण बहस गनुणपछण। अन्तत त्यो वहसले रु्टङ्गोमा पगु्न पछण न।ै त्यसो भएको हनुाले म 

यहााँ एउर्टा अनरुोि मातै्र गनण चाहान्छु वक हाधमले गरेका हाम्रो कायणले भोधल पिताप गने 

हाम्रो सन्तधतहरुले पिताप गने बार्टो नहोस।् र त्यसको लागी हाधमले कम से कम यो 

राजिानी चैधन अस्थावय राजिानी राखेर अस्थावय मानधसकता धलएर हाधमले काम गरररहन 
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पने अवस्था धसजणना नहोस। र हाधम त्यो नालायक सांसद नहोस।् जसले गदाण खेरी 

हाधमले भोधल हाम्रो जशर ठाडो बनाएरवहड्न सक्ने अवस्था हदैुन।्  

भनेर नै आज छलफलको एउर्टा दायरा लाई सााँघयुाणउदै ल्याउदाखेरी आज यो 

ठााँउमा आईपगेुको छ। मलाई खधुस लागेको छ हाधम चाडै नै यो कुरा रु्टङ्गोमा पयुाणउन 

लाधगराखेका छौ। ईधतहास कोनण लाधगरहेका छौ। ईधतहासको पानामा चैधन यो नाम र 

ठााँउको चै कुराहरु लेखेर हाधमले सानदारका साथ हाधम अगाधड बढाउन सक्नेछौ। र म 

एउर्टा कुरा भन्न चाहान्छु। हाधमलाई अप्ठारो छ। १३ वर्टा जजल्ला िेरै कुना 

कन्दराबार्ट हाधम यहााँ राजिानीमा आउदाखेरर अप्ठाराहरु छन।्  

त्यसको लागी सप्ठारा बनाउने कुराहरु चै के के हो। हाधम सबैको ददमाखले चै 

त्यो कुरा सोचन पयो। र कसरी चैधन एउर्टा ववधि वविानहरु बनाउन सवकन्छ कसरी 

हाधमले आिधुनक वकधसमले हाम्रा चैधन कायणक्रमहरु ल्याउन सवकन्छ। ठााँउहरु कसरी 

व्यवस्थापन गनण सवकन्छ। वय कुराले हाम्रो जनताहरुलाई ददने सेवा सवुविाको बारेमा 

हाधमले अत्यन्त संवेदनजशल भएर हाधमले त्यो कायण व्यवस्था गरेर हाधमले वहााँहरुलाई 

सरल ढङ्गले सवुविा पयुाणउन सक्ने जनु वातावरर्को धसजणना गनण सक्नपुछण।  

र त्यसको लागी हाधम माननीयहरु हाम्रो सरकार यसमा अत्यन्तका साथ 

लागनहुनुेछ भने्न कुरा पधन ववश्वास धलएको छु मैले। र अन्त्यमा हाधम एक मना हाधम 

सबैजना यो ईधतहास कोने बेलामा वकन दईु धतन धतर फवकण नपुयो हाधम सिा पक्ष र 

ववपक्ष वकन भन्न पयो हाधम सबैजना एकै ठााँउमा उधभएर यो कायणलाई एक मना हाम्रो 

एउर्टा म्यासेज पधन हाधम ददन सक्छौ वक। सरकारले यधत राम्रो काम गयो जसको चैधन 

ववमधत न ै छैन।् हाधम एकताको रुपमा एकताको प्रदशणन गयौ भने्न कुरा पधन म राख्न 

चाहन्छु। जो म अनरुोि गनण चाहान्छु। सबै साधथहरुले यो कुरालाई मनन ्

गनुणहनुेछ,ववश्वास गनुणहनुेछ र त्यही कायणमा लाग्नहुनुेछ। भने्न कुराहरु ववश्वास राख्दै म 

आफ्नो भनाईहरु यवह अन्त्य गछुण।  
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माननीय सभामखु:- अब म माननीय कल्पना नपेाललाई अनमुधत ददन्छु। समय ५ 

धमनेर्ट।  

माननीय कल्पना नेपाल (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, राजिानीको चचाणले 

यधतवेला हेर्टौंडा तथा राजधनधतक दल र राजधनधतक दलका माननीयहरु ताधतरहाँदा खेरी म 

पधन मौन बस्न सवकरवहन।् राजिानीको धबषयमा यधतवेला िेरै चचाण पररचचाणहरु चधलरहे। 

यस्ता चचाण पररचचाणहरु चधलरहदा खेरी सबैले आफुलाई पायक पने ठााँउहरु भने सबैले 

आफुलाई पायक पने भन्दै गदाणखेरी हाधमले के बझु्नपुछण भने हाधमले आफ्नो पायकको 

कुरा गनुणभन्दा पधन हाधम जनताको लागी हाधम जनताले चनुेर जनताको सखु दखुको साधथ 

भएर हाधम यहााँ सम्म आईपगेुको हौ।  

हनुसक्छ कसैलाई हेर्टौंडा कसैलाई काठमाडौं‚१३ जजल्लामा कसै न कसैलाई 

पायक पछण। त्यधत पदाण पदै पधन हाधमले हाम्रो बारेमा होईन हाधमलाई आफ्नो अमलु्य 

मत ददएर यहााँ सम्म ल्याएर आउने जनताको बारेमा सोचनपुने हनु्छ। केजन्रय 

राजिानीको कुरा गनुणपदाण खेरी पवहला चौि अञ्चल पचहतर जजल्ला हदुा खेरी सबैलाई 

पायक पने ठााँउ राजिानी काठमाडौं धथएन होला।  

िेरै दखु गरेर र्टाढा र्टाढाका जनताहरु राजिानी सम्म आईपगु्थे। त्यसलाई पधन 

हाधमले मनन गनुणपने अवस्था आउछ। यधत हदुा हदैु पधन म के भन्न चाहान्छु भने 

हाधमले एक ददन एकचोवर्ट घमु्न गएको ठााँउको त हाधमलाई कधत माया लाग्छ। सम्झेर 

घरीघरर त्यो ठााँउ जान मन लाग्छ याद आउाँछ। हाधम हेर्टौंडा आउन थालेको त दईु बषण 

भैसक्यो। यो आउाँदा खेरी यो ठााँउको हाधम प्रधत माया िेरै बधससकेको छ। यसलाई 

छोडेर जान हाम्रो मनले मान्दैन। र बाई चान्स यदद हाधमले छोडेर जान पयो भने हाम्रो 

मन यो ठााँउलाई सम्झेर अवश्य रुनेछ। त्यधत हदुा हदैु पधन त्यसरी हेर्टौंडालाई सम्झेर 

मन रोईरहदा खेरी पधन मेरो हृदयले हेर्टौंडालाई राजिानी मान्न तयार छैन।  

वकन भनु्नहनु्छ भने राजिानीको प्रस्ताव प्रधतवेदन बझुाईरहदा खेरी यदद हेर्टौंडा 

प्रस्तावकहरु राजिानीको अवलोकन गनण भ्रमर् गनण जााँदा खेरी राजिानी नवुाकोर्ट अवश्य 

हनु्छ। यो नवुाकोर्ट हनु लायक छ भनु्नभयो भने म त त्यवह ठााँउका जन्मे त्यवह ठााँउमा 
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हकेु। मैले हेर्टौंडालाई हनु्छ भनु्नभन्दा म मेरै नवुाकोर्टलाई हनु्छ भन्न चाहान्छु। म वकन 

नवुाकोर्टलाई राजिानीको लागी प्रस्ताव गनण चाहान्छु भने नवुाकोर्टका केवह कुराहरु म 

यहााँहरुलाई अवगत गराउन चाहान्छु। राजिानी संजघय राजिानीबार्ट नजजक छ 

नवुाकोर्ट। नेपाल एवककरर्को ऐधतहाधसक छ।  

अझ म राजावादी माननीयहरुलाई त के भन्न चाहान्छु भने पजृ्वनारायर् शाहाले 

एवककरर् गदाण खेरीको ऐधतहाधसक जजल्ला हो नवुाकोर्ट। उहााँहरुले यसलाई सम्झेर 

मतदान ददन अनरुोि गदणछु। र भौगोधलक उत्कृष्ट हावा पानी छ। कृवष,व्यापार र ठुला 

औद्योधगकको लागी आवश्यक जधमन पधन छ। धबद्यतु धत्रशधुल जलधबद्यतु आयोजना जो 

हाधम आजभोधल यधत उज्यालो त्यो पधन त्यवह धत्रशधुल जलधबद्यतु आयोजनाको देन हो। 

पानी लगायत प्राप्त सवुविा प्रश्ताववत सरुुङ्ग मागण,र्टोखा, छहरे,ककनी, जस्ता राजिानी जाने 

बार्टो मागणहरु, ऐधतहाधसक ७ तले दरवार,देववघार्ट, नवुाकोर्ट, भैरवव, दगु्देश्वर, कवपलास 

जस्ता िाधमणक स्थलहरु र्टाधड धत्रशधुल नवुाकोर्ट जस्ता जजल्लाको जस्ता ईधतहास बोकेका 

नददहरु र सातववसेको मलसधुल चामल अवहले यधतवेला माधसण चामलको व्यापक चचाण 

चधलरहेको बेला नवुाकोर्टको मनसधुल चामल मधसनो चामलको भात।  

र्टाधड र धत्रशधुलकोलोकल माछाको स्वाद हाधम माननीयहरु देश ववकासमा तजल्लन 

हनु सक्छौ। यधत मात्र नभएर यो त मैले सरसरधत हेदाणखेरी मेरो जजल्लाको बारेमा गरेका 

वयानहरु हनु।् तर यहााँहरुले त्यहााँ गएर हेरररहदा खेरी र त्यहााँ गएर महससु गदाणखेरी 

यो भन्दा िेरै र यहााँहरुले िेरै नै महससु गनण पाउनहुनु्छ। यधत भन्दै म के भन्न चाहान्छु 

भने अजन्तममा यहााँ भएका माननीयहरुले दायााँबायााँ नसोजचकन नवुाकोर्टलाई मतदान 

गररददनहुनु अनरुोि गदै धबदा हनु्छु। िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय रजनी अमात्य जोन्छेलाई अनमुधत ददन्छु। 

समय ५ धमनेर्ट।  

माननीय रजनीअमात्य जोन्छे (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, आज हाधम 

प्रदेश रमजिानी सम्भाव्यता अध्ययन सधमधतले बझुाएको प्रधतवेदन माधथ छलफल 
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गरररहेका छौ। यस प्रधतवेदन माधथ आफ्नो भनाई राख्न चाहान्छु। राजिानीबारे िेरै 

माननीय सदस्य ज्यहुरुले आफ्नो सझुाव वर्टका वर्टप्पजर् आइसकेको छ।  

सभामखु महोदय हेर्टौंडा राजिानी हाल अस्थायी राजिानी हो यो हनु अगाधड न ै

भक्तपरुलाई राजिानी राख्नको धनजम्त नपेाल सरकारको ववधभन्न मन्त्रालयका कमणचारीहरु र 

सबै दलका नेताहरु स्थलगत पररक्षर् गदाण अवलोकन गरी प्रदेश ३ को राजिानी 

भक्तपरुमा नै राख्न उपयकु्त भएको भधन प्रधतवेदन उल्लेख गररएको छ। यसबारे 

भक्तपरुका सबै दलका नेताहरु तथा बवुद्धजजवीहरुले प्रसे कन्फरेन्स गरेर समाचार समेत 

प्रकाजशत भएको धथयो। यो प्रधतवेदनको ज्ञापन पत्र तत्काधलन प्रिानमन्त्रीलाई पधन 

हाधमले बझुाको स्मरर् गनण चाहान्छौ।  

प्रदेश ३ को राजिानी भक्तपरुमा धनिाणरर् राख्न ुपने मखु्य कारर् भक्तपरु एउर्टा 

सनु्दर, रमजर्य ठााँउ, पयणर्टवकय स्थल, बहिुाधमणक, बहसुााँस्कृधतक, बहभुावषक,आददवाधस, 

जनजाधत भएको ठााँउ संजघयताको मलु ममण अनसुार भएको जजल्ला हो। प्रदेश ३ को १३ 

वर्टा जजल्लामध्ये सबभन्दा सानो नक्सा अनसुार धबचमा परेको सबै जजल्लालाई पायक पने 

उपयकु्त ठााँउ भनेको भक्तपरु जजल्ला नै हो। रसवुा, रामेछाप, दोलखा, धसन्िधुल, िाददङ्ग, 

नवुाकोर्ट सबै जजल्ला तथा केन्र तह सम्मको लाधग पायक पने जजल्ला भनेको नै भक्तपरु 

हो।  

सभामखु महोदय हाधम जनप्रधतधनधिहरुले सोचने भनेकै जनताको भलाई, सखु, 

शान्ती र सवुविालाई हेने हो। ख्याल गनुणपने कुरा सना नेता कृष्र् प्रसाद भट्टराईले 

भन्नुभएको जस्तै गााँस, बााँस, कपास व्यवस्था गने दावयत्व राज्यको हो। यो अनसुार सबै 

धन भक्तपरुमा उपयकु्त छ। सभामखु महोदय हाधमले जनुसकैु कायण गरे पधन भावव 

सन्तधतको लाधग ख्याल गनुणपछण।  

भववष्यको कर्णिारको दृवष्टकोर् बार्ट पधन यो प्रदेश नं. ३ िेरै नै उपयकु्त छ 

सभामखु महोदय। भक्तपरु राजिानी भएकोमा भक्तपरुको दठधम जशक्षा कायाणलय, बोडणको 

कृवष ताधलम केन्र तथा खरीपावर्ट ताधलम केन्रमा प्रदेश नं. ३ को कायणलय संञ्चालनका 

सबै कायण गनणका धनजम्त प्रशस्त ठााँउ भएकोले अथणको पधन भार कम हनुे देजखन्छ। 
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सभामखु महोदय‚सााँस्कृधतक कला सम्पदाले भररपरु्ण ऐधतहाधसक नगरी परुातम सााँस्कृधतले 

झजल्कएको सहर भक्तपरु हो।  

यो नगरीलाई राजिानी बनाउदा ववश्व भरी यसको महत्व उचच रहने छ। तसथण 

सबै माननीयहरुलाई मेरो ववनम्र अनरुोि के छ भने सबैले आफ्नो तन मन र एकजरु्ट भई 

भक्तपरु राजिानीलाई नै मत ददनहुनु भनी ववनम्र अनरुोि गदै म आफ्नो भनाई यवह 

रु्टङ्गाउछु। िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय धभमसेन खत्रीलाई समय ददन्छु। समय ५ 

धमनेर्ट।  

माननीय धभमसेन खत्री (नेपाली कांग्रसे):- सभामखु महोदय, यो हाम्रो माननीय 

ददपक धनरौलाको संयोगकतामा गदठत भएको राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन प्रधतवेदनले 

हाधमलाई के गरेको छ भन्दा राजिानी कहााँ कहााँ राजख्न केके गनेजजल्लाहरु उल्लेख 

भएको छ। र धत जजल्लाहरुमा के छ भन्दा एक वकधसमको गाईडलाइन्स कहााँ राख्दा 

उपयकु्त हनु्छ।  

भनेर चैधन त्यसबार्ट केवह कुराहरु आउाँछ। त्यसप्रधत संयोजक र त्यसका 

सदस्यहरु प्रधत हाददणक आभार प्रकर्ट गदै मेरो केवह भनाईहरु राख्न चाहान्छु। अब 

योप्रदेश राजिानीका सम्बन्िमा ववधभन्न ठााँउ ववधभन्न धबचारहरु ववधभन्न कुराहरु आईराको 

छ। र यसमध्ये के छ भन्दाखेरी यो २०४६ सालको जनआन्दोलन २०६२/६३ को 

आन्दोलन र त्यसपधछ गएर २०७३ मा धनजस्कएको नेपालको संवविान अनसुार सावणभौम 

सिा के हो भन्दाखेर जनतामा धनवहत र त्यवह संवविान अनसुार चैधन सावणभौम सिा 

जनतामा धनवहत भएपधछ हाधम पधन के भयौ भन्दाखेरी जनताको प्रधतधनधित्व गरेर आउने 

चैधन हाधम माननीय सदस्यहरु हौ।  

हाम्रो दावयत्व के हो त भन्दाखेरी जनताले के भन्छन, के चाहान्छन, कुन ठााँउ 

उपयकु्त हनु्छ, जनु ववषयमा हाधमले छलफल गने आदद बारेमा त्यहााँ स्पष्ट रुपमा उल्लेख 

रहेको छ। र मलाई लाग्छ यो प्रदेश राजिानीको बारेमा मैले बारम्बार के भन्या छु 
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भन्दाखेरी सबभन्दा पवहला जनमत नै हो। जनमतको प्रधतधबम्व हेने हो भने यही ठााँउबार्ट 

पधन जनमत कहााँ छ भने्न कुरा चैधन स्पष्ट रुपमा देजखन्छ। संभवत त यहााँ बस्ने माननीय 

साधथहरुको चैधन ७० प्रधतशत भन्दा बवढ अथवा त्यो भन्दा माधथ पधन जाला के छ 

भन्दाखेरी प्रदेश राजिानी काभ्र े नै हो भनेर चै िेरैले आ-आफ्नो भावनाहरु व्यक्त 

गनुणभएको छ। र मेरो भावना पधन प्रदेश राजिानी काभ्र ेहनुपुछण।  

कारर् के हो त भन्दाखेरी यो पवहलाको चैधन अंञ्चलको वहसावले ८ वर्टा जजल्ला 

भएको बागमती अंञ्चल र त्यसबार्ट बाहेक त्यो के छ भन्दाखेरी धसन्िलुी, रामेछाप, 

दोलखा र यसपधछ गएर जचतवन त्यसपधछ गएर मकवानपरु जजल्ला यो पााँच वर्टा पधछ 

थपेको जजल्लामा सबैभन्दा भगुोलको वहसावले पधन अधन एउर्टा गजर्तको वहसावले 

गजर्तमा के भन्छ भन्दाखेरी केन्र भनेको चै के हो त भन्दाखेरी जहााँ केन्र हो त्यस 

ठााँउमा सबै ठााँउमा सेवा सवुविाहरु माधनसलाई चावहने आवश्यक पने सेवा सवुविाहरु, 

सािनहरु, स्रोतहरु पररचालन गनण सवकन्छ।  

यो हाधम जहााँ बसे पधन हनुत आजखर यो मकवानपरु पधन हाम्र ैनेपालको एउर्टा 

महत्वपरु्ण जजल्ला हो। अरु पधन हो तर सेवा र सवुविा पवहला हाधमले के भनेको धथयौ 

भने जनताको अगाडी गएर धसंहदरवारको अधिकार गााँउ गााँउमा, घर घरमा, व्यजक्त 

व्यजक्तमा पयुाणउछौ भनेर भन्या धथयौ। तर अवहले कता कता चैधन के छ भन्दाखेरी त्यो 

हाम्रो भनाइहरु त्यो नाराहरुलाई चैधन के भन्दाखेरी ववसेर हाधम सबैले ववसेर के भधनराछौ 

भन्दाखेरी प्रदेश राजिानी बारेमा चैनी हेर्टौंडा हनुपुछण भन्न े एक वकधसमको एउर्टा 

आवाजहरु आइराको छन।्  

तर त्यसले के गरेराछ भन्दाखेरी जनताको मनोभावना जनताको ईचछा आकांक्षामा 

कुठडा भैराको छ। कुठडा पयुाणइराछ। हाधमलाई पधन कुठडा लाधगराछ। र म यो पावर्टण 

त्यो पावर्टण नभनौ कुन ैएउर्टा पावर्टणले के भन्देजख त्यसको सजचवालयबार्ट एउर्टा फमाणन चैधन 

जारी भएको छ। हेर्टौंडा चै राजिानी बनाउनसु प्रदेश राजिानी बागमती बनाउनसु भने्न 

एउर्टा फमाणन जारी भाको छ। त्यो के छ भन्दाखेरी यो २०७३ सालको संवविान 

अनसुार एकदमै त्यो संवविानको भावना प्रधतकुल संवविानको चाहाना प्रधतकुल र जनताको 
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अधिकार खोस्ने काम गरेको छ त्यस प्रधत हाधमलाई के भन्दाखेरी दखु लागेको छ। दखु 

व्यक्त गनण चाहान्छु।  

त्यो भन्दा बवढ भन्न सवकदैन। र अको कुरा के छ भन्दाखेरी अधलअधल गरेर 

सरकारले यो प्रदेश सरकारले भन्दा पधन संजघय सरकारले के छ भन्दाखेरी जनतामा 

भएको अधिकारहरु क्रमशः खोस्दै खोस्दै लैजाने अधभयान गरेको छ। जसमा धमधडया 

काउजन्सलको वविेयक जस्तो भयो अथवा के छ भन्दाखेरी संवैिाधनक पररषदमा ववपक्ष 

दलको नेताको अनपुजस्थधतमा पधन धनर्णय गनण सजक्न भनेपधछ के छ भन्दाखेरी जनताले 

प्राप्त गरेको अधिकार खोस्ने काम भाको छ।  

त्यस प्रधत हाधम के भन्न चाहान्छौ भन्दा नेपाधल कांग्रसेको तफण बार्ट यो घोर 

अन्यायर त्यो संवविान ववपरीत छ त्यसलाई सिुार गनुणपछण। सिुार के को आिारमा 

हनु्छ भन्दाखेरी यो स्थाधनय तह प्रदेश र संघ बार्ट र करको भारबार्ट धतनैवर्टा सरकारले 

यधत जनतालाई करको भार बोकाईददएको छ। त्यो करको भारबार्ट पधन मकु्त हनुको 

लागी नयााँ वकधसमको स्रोतको आवश्यकता छ। भने्न भनाई राख्दै मेरो भनाइ यवह अन्त्य 

गनण चाहान्छु। िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय कुमारी मोक्तानलाई समय ददन्छु। समय ५ 

धमनेर्ट।  

माननीय कुमारी मोक्तान (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, माननीय ददपक धनरौलाले पेश गनुणभएको यो राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन 

सधमधतको प्रधतवेदन माधथ छलफलको क्रममा मेरो आफ्नो लागेको ववषय बस्तहुरु यहााँ 

राख्न चाहान्छु। यो राजिानीको सम्भाव्यता अध्ययनबार्ट ल्याएको वढला भयो चाडो भयो 

यसले दठक गरेन अथवा राम्रो गरेन भने्न भन्दा पधन मलाई लागेको कुरा के हो भने 

एकदम दठक बेला ल्याएको छ।  

समयका ल्याएको छ र अध्ययन सधमधतले ल्याएको पेश गरेको प्रधतवेदन असाध्यै 

गजम्भरता पवुणक जजम्मेवारी पवुणक र बवुद्धमल ढङ्गले पेश गरेको छ भने्न कुरा मेरो बझुाई 
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छ। वकनभने यसले सम्भाव्यता अध्ययनले पााँचवर्टा केन्रमा कहााँ कहााँ हनु सक्छ केके 

कारर्ले हनु सक्छ भन्दाखेरी यो यो कारर्ले हनु सक्छ भनेर यो सबै पााँचैवर्टा केन्रमा 

रहन नसक्ने भनेर लेजखएको छैन। र त्यसकारर्ले मेरो कुरा के हो भने राजिानीको 

केन्र कहााँ राख्न ेअथवा जनताको मत अथवा हाम्रो मत आफ्नो अधभव्यजक्त अथवा आफुले 

मत जाहेर गने छलफलमा भाग धलने कुरा एउर्टा कुरा हो।  

तर मखु्य राजिानी कहााँ राख्न ेभने्न ववषय बस्त ुचै त्यसले ठुलो रोग धनिाणरर् गछण 

जस्तो लाग्दैन मलाई वकनभने त्यसले धनिाणरर् गने कुरा के हो भने राजिानीको केन्र 

जहााँ राखे पधन कामकारवावहको रुपमा त्यसले सवणसलुभ जनतालाई सजजलो अधन जनताको 

पहुाँच जनतालाई असाध्यै सजजलो ढङ्गले त्यसको कामकारवावहको कायाणलयहरुले 

संञ्चालनको काममा कदठनाइ आएन भने सबभन्दा राम्रो त्यवह हो। र जनताले चाहेको 

पधन त्यवह हो। र जनताको चाहाना पधन यवह हो वक हाधमलाई सजजलो होस।् हाधमलाई 

कदठनाइ नहोस भजन्न हो। त्यसकारर्ले गदाण त्यसको चै कायाणलयहरु राख्दाखेरी प्रत्येक 

जजल्लामा छ। कामकारवाही हरु कायाणलयबार्ट जजल्लाबार्ट हनुे हो।  

र त्यसो हुाँदा केन्र जहााँ राखे पधन जनतालाई प्रत्यक्षत्यसले त्यस्तो ठुलो अथण 

राख्दैन जस्तो लाग्दछ। र त्यसो हुाँदाखेरी हाधमले सिा सरकार संञ्चालनमा अनभुधुत 

हनुेगरी जनतालाई सजजलो महससु हनुे गरी गधनण हो संञ्चालनमा र अवहलेको चै यो 

सरकारको संञ्चालनको जनताको भावना संजघय लोकतन्त्रको मलु ममण पधन यवह हो। 

त्यसो हुाँदा यहााँ राख्दा र त्यहााँ राख्दा भजन्न भन्दा पधन मखु्य कारर् यवह हो जस्तो मलाई 

लाग्छ।  

त्यसो भएको हनुाले अब हाधमले अवहले सबभन्दा राम्रो यो र त्यो भन्नु भन्दा पधन 

यो र त्यो दठक हो भन्नु भन्दा पधनअवहले हाधमले अस्थावय राजिानीको रुपमा मकवानपरु 

जजल्ला हेर्टौंडामा संञ्चालन भइराखेको छ।  

र यसैलाई हाधमले यहााँबार्ट अन्त लगौ भने भारको कुरा गररराख्दा खेरी अब 

त्यहााँबार्ट अन्त लादा कधत भार हनु सक्छ। हाधमले वकन भार खेवपरहनअेधन त्यसपधछ 

गएर सबै सवणसंमत बनाउनको धनजम्त जनतालाई सजजलो बनाउनको धनजम्त त हाधमलाई 
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कदठनाई भनकेो आउन जान वहड्न कदठनाई त हो। यो सरकारले जनतालाई सजजलो 

बनाउनको धनजम्त बार्टो घार्टो सबै राम्रो यहााँबार्ट संञ्चालन गरेको मखु्य राजिानीले त्यो 

अवहले चै जहााँ कदठनाइ भेराखेको छ। दोलखा दोलखाको बार्टोलाई राम्रो बनाउन त 

यहााँबार्ट संञ्चालन यो सरकारले संञ्चालन गनण सवकहाल्छ।  

यहााँबार्ट नवुाकोर्टलाइ संञ्चालन गनण सवकहाल्छ। र नसक्ने कुरा होईन जहााँ 

नजजक पयुाणएर राख्दा खेरी पधन यो सरकारले अथवा राजिानीले दठक ढङ्गले संञ्चालन 

गरेन भने त्यो अथण त घरधभत्र लगेर राखेर अथण लाग्दैन।् मेरो बझुाई यो हो 

त्यसकारर्ले गदाणखेरी माननीय ज्यहुरुलाइ म के आग्रह गनण चाहान्छु भने सबै वहसावले 

मकवानपरुको हेर्टौंडालाइ समथणन गररददनको धनजम्त अनरुोि गछुण। र अको कुरा म 

पवहचानको कुरा यो नामाकरर्को ववषय बस्त ुरु्टवङ्गन लाग्यो समय धसदद्दन लाग्यो। अवहले 

पवहचानको कुरालाइ वकन यसले झगडा हनु्छ । यसले राम्रो गदैन भधनराख्दा खेरी म के 

आग्रह गनण चाहान्छु भन े अवहले पधन तपाईहरुले देख्न ु भयो भन े ३ नं. प्रदेश धभत्र 

अददवाधस जनजातीहरुको बहमुत छ।  

आददवाधस जनजातीहरुले अरु कुरा मागेको छैन। नामाकरर् मातै्र बहपुवहचानको 

आिारमा राजख्दयो भने राम्रो हनु्छ भधनराखेको बेलामा पशपुधत अधन यो मातै्र वकन हाधमले 

बौद्ध राजख्दन सक्छौ धनत त्यसो भए,स्वयम्भ ु राजख्दन सक्छौ धन त्यसो भए। हस ्

िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- अब म माननीय केशव स्थावपतलाई समय ददन्छु। समय ५ 

धमनेर्ट।  

माननीय केशव स्थावपत (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

माननीय ज्यहुरु यो सम्भाव्यता अध्ययन प्रधतवेदन भनेको प्रधतवेदन हो। प्रस्र्ट र 

वकर्टाधनका साथ भनेको सम्भावना छ भन्या है। जे छ त्यै भनेको हैन वकर्टाधन गरेको 

होईन। त्यसमा अधलकधत धसजणना थवपयो यसमा अधल केही तत्व धमसाएर अधल कमरेर्ट 

प्रचठडको भाषर्मा फ्यूजन गनण पायो भने सनुमा सगुन्ि हनु्छ वक।  
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तर मढताले यो काखलाइ चै मढुा देख्छ क्या। धसजणना थप्यो भने मधुतण हनु्छ। 

पजु्याईयो भन्न सक्छ। यसकारर्ले मैले चै सङ्केत गरेको यो काठमाडौं उपत्यका हदैुन।् 

मैले त भने छेउ छेउ पधन हदैुन। िेरै ठााँउमा मत प्रकर्ट गररयो। अझ केवह साधथहरुले 

त नवुाकोर्ट कता कता भने त्यो पधन मलाई दठक लागेन। भोर्ट जगाउनलाई भन्नुभयो 

होला यस्तो भन्दा राम्रो होला। मैले भनकेो यो हेर्टौंडाको ठााँउमा हेर्टौंडा 

उपमहानगरपाधलका यहााँबार्ट गएपधछ मनोहरी त्यसपधछ खैरेनी त्यसपधछ अको राधप्त 

रत्ननगर सम्म वकन नजाधन भनेको मखु्यमन्त्री पधन हृदउ ठुलो छ भन्लान।  

यो उपमहानगरपाधलका राजिानी नगरपाधलका बनाउन ु पने के जरुरी भयो 

भनेको। अधल जचि फुकाउन पाए कस्तो होला। यो ७० वकलोधमर्टरको बार्टोलाई 

यसलाई ८ बनाएर राधप्तको छेउछेउ मा चै बार्टो बनाएर चरेुलाई संरक्षर् गरेर यहााँको 

जजवजन्तलुाई संरक्षर् गधनण। यहााँ मैले पानीको स्र्टधड गरेको पानीको राम्रो संरक्षर् गयो 

भने पानीको ७० करोड धलर्टर सम्म पानी प्राप्त गनण सवकन्छ यहााँ। व्यापकता जचतवनको 

माननीय लाई के फरक पयो। वरीपररको माननीय फरक भो। केन्र परेन फरक पधनण 

हो क्या। मैले भनेको रामेछाप र धसन्िधुल भन्दा वहााँहरुलाई चै अधल प्रमोसन गददणउ 

भनेर । यसो संकेत बझु्नसु है यहााँ यधत नै भनु्नपछण।  

प्रमोसन गददणने भने १-२-३ भन्छन धन कक्षामा प्रमोसन गददणधन। अधन बारा 

पसाणलाई चै अधलअधल धमत्र भन्दा आत्मासाथ गरेर यवह क्षेत्र मैले भनेको यो भभुागलाई 

मैले भने जचतवन र मकवानपरु भनेको जच र म जोडेपधछ जचम जस्तो हनु्छ। झललल 

हनु्छ। आठ लेनमा गाधड गडुाउदा क्या मजा हनु्छ। यो कोर्बार्ट सोचन सवकदैन।  

सवकन्छ होला। त्यसैले अवहले पधन पनुणर ववचार गने मखु्यमन्त्री यहााँ छ हेर्टौंडा 

भयो भन्नु अब त्यो पञ्चायतकाधलन िङ्गिवङ छ भन्छ के भन्छ। हैन बाबा यहााँ कहााँ 

सम्म लजम्बयो भने गैडा हेनण आउ भनेको क्या मजा होला भनेको हाजि हेनण आउ हाम्रो 

प्रदेशमा भन्दा अब यो हेर्टौंडामा कहााँधतर हाजि हेनुण भन्ने लाग्छ। गैडा कहााँ हेने भने्न 

लाग्छ‚तकण  गररन्छ वकत्यहााँ पधन ववस्तार गरौला। यो बार्टो त धबस्तार भएन यही ठााँउमा 

मखु्यमन्त्री भाको ठााँउमा अधलकधत यो बार्टो धबगत ३० बषण देजख वववाददत एउर्टा बार्टो 
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त भत्काउन सकेन के आश बोकेर जाने यवह हेनुण न यो मलु बार्टो कवहल्यै भत्केन केवह 

भएन। यसले मेरो अब अधलकती कुरा राखै।  

केन्र बजन्न यसरी भो हाम्रो प्रदेशको नामाकरर्को बारेमा पधछ बोलौला। अब 

एउर्टा यसमा के देजखयो भने यहााँ प्रस्शत ल्याठड छ पवुाणिारहरु छ पानी छ जङ्गल छ 

जजवजन्त ुछ‚ चराचरुुङ्गछ यो हाईवे छ‚ यधत भए पगु्छ होला। अब के गरर यो धनर्णयमा 

पगु्यो भने जग्गा बेचधबखन रोक्का गने, यो म्यावपङ्ग गने मास्र्टर प्लान बनाउने, आवश्यक 

ठााँममा चै यो मास्र्टर प्लान अनसुारको त्यो जग्गा अधिकरर् गने सरकारी जग्गा पवहचान 

भयो भनेर त्यहााँ त खेलकुद सबै ववश्वले स्तररय खेलकुल गरे भने त्यो ठााँउमा चै 

जजवजन्तकुो अवहले त जरायो पाल्न पाउाँछ। जजवजन्त ुनै जजवजन्त ुगरे पधन भो धन यस्तो 

िेरै सम्भावना छन।्  

अधलकती ददमाखमा अधलकधत खलुापन भयो भने यो प्रदेशका माननीयहरुको जचि 

कधत व्यापक छ भजन्न धनर्णयले ठहर गदैन। त्यसैले जचिको व्यापकता होस। हाम्रो 

अध्यक्ष कमरेड प्रचठडले भनु्नहनु्छ धन क्राजन्तकारी छलाङ्गभनेको यहााँ नेर हनु्छ। जधत 

हाम फाले पधन पञ्चायत कालको यो हेर्टौंडा अवहले पधन हेर्टौंडामा हाम फाले के को 

छलाङ्ग भनेको क्राजन्तकारीहरुले पधन झझु्नपुदैन। छलाङ्ग गने भए ववचारमा चेतनामा 

छलाङ्ग मारौ यो दूई जजल्लालाई चै हाधमले फ्यजुन वहााँको भाषा यो पधन हो। फ्यजुन 

गयो भने क्या गजव होला । सबैको धबवेक पगुोस।् िन्यवाद। नमस्कार।  

माननीय सभामखु:- अब म प्रदेश राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन धबषय सधमधतका 

सभापधत माननीय ददपक धनरौलालाई छलफलको क्रममा उठेको प्रश्नको जवाफ ददन 

अनमुधत ददन्छु।  

माननीय ददपक धनरौला (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नकेपा)):- माननीय सभापधत ज्य,ु 

धतन ददन देजख हाधम यवह गररमामय प्रदेश सभाले गठन गरेको राजिानी सम्भाव्यता 

अध्ययन सधमधतको प्रधतवेदन माधथ छलफल गरररहेका छौ। मलाई लाग्छ आजको 

छलफल सम्म आइपगु्दा ५५-५६ माननीय सदस्यहरुले आफ्ना धबचारहरु राख्न ुभएको 
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छ। म आफ्ना धबचारहरु प्रस्ततु गनुणहनुे र धत ववचारलाई गजम्भरता पवुणक मनन ्गनुणहनुे 

सबै माननीय सदस्यहरु प्रधत सधमधतको तफण बार्ट हाददणक आभार र िन्यवाद व्यक्त गनण 

चाहान्छु।  

हाधमले औपचारीक रुपमा पधन सधमधतको प्रधतवेदन बझुाइरहदा खेरी २०७६ 

असार २६ गतेको प्रधतवेदनमा पधन हाम्रो यो सधमधतलाई सहयोग गनुणहनुे माननीय 

सभामखु, माननीय उप-सभामखु, जजल्ला समन्वय सधमधतका पदाधिकारी, सदस्य, पत्रकार 

धमत्रहरु, संजघय र प्रदेश माननीय लगायत सबै प्रधत हाधमले कृतज्ञता व्यक्त गरेका धथयौ।  

म यो अवसरमा पधन फेरी एकचोवर्ट पनु यो हाम्रो सम्भाव्यताअध्ययन सधमधतलाई 

ववववि क्षेत्रबार्ट सहयोग गनुणहनुे सबै प्रधत हाददणक कृतज्ञता र आभार व्यक्त गनण चाहान्छु। 

छलफलमा िेरै धबषयहरु उठेका छन।् यो छलफलको धबयषवस्त ुआइरहदा खेरी मेरो 

मनमा िेरै धबषयहरु उजब्जएका धथए। वक वास्तवमा मैले यो संसदको यो रोस्ट्रम धभत्र 

उधभएर जवाफ ददइराख्न ुपने आवश्यकता हो वक होईन।् मेरो जवाफको औजचत्य हनु्छ 

वक हदैुन। मैले यो िेरै कोर्बार्ट सोचे तर हाधमले बनाएको कायणवविी यस्तो रहेको छ 

वक मैले जनु मैले सधमधतको तफण बार्ट मैले जवाफ ददनैपने रैछ। तसथण म यो बाध्यकारी 

अवस्थाबार्ट म यहााँ उधभरहेको छु।  

र यो मेरो धबचार भन्दा पधन मेरो सधमधतको धबचार रहनेछन।् तथावप उठेको 

केवह धबषयबस्तहुरुमा केवह मेरो व्यजक्तगत धबचार पधन आउन सक्ने सम्भावना छ। 

स्वाधभक आउने गछण। यसथण पधन हनु सक्छ वक म आफु रहेको सधमधत ववगठन 

भैसकेको छ। मैले केवह धबषयको स्मरर् गराउन ुपने पधन यहााँ जरुरर हनु्छ भने्न ठानेको 

छु।  

मैले यसथण स्मरर् गराउन ुपने जरुरर हनु्छ वक माननीय सदस्यहरुले व्यक्त गने 

धबचारको धसलधसलामा भनु्नभयो वढलो प्रधतवेदन आयो भनेर। म मेरो ववद्धान 

माननीयहरुको अध्ययन न ैगने बानी छैन त मैले कसरी भनौ।  

म यो भन्न त सजक्दन माननीय सभामखु ज्य।ु तर म यहााँ स्मरर् गराउन 

चाहान्छु माननीय सदस्यहरुले सवणपजक्षय यो प्रदेश सभामा प्रधतधनिीत्व गने सबै दललाई 
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दधलय वहसाबले प्रधतधनिीत्व गने गररने संख्याको आिारमा तेह्र सदस्य सधमधत धनमाणर् 

गररएको धथयो र त्यो सधमधतको बैठकबार्ट मलाई सभापधतमा प्रस्ताव गररएको धथयो। 

मलाई संसदले यो सभाले सभापधत बनाएको धथएन। हाधमतेह जना मध्येबारै्ट मलाई चै 

त्यहााँ सभापधत छाधनएको धथयो। म एकपल्र्ट पनु मेरो वर्टमको साधथहरुलाई कृतज्ञता पधन 

व्यक्त गनण चाहान्छु आभार पधन व्यक्त गनण चाहान्छु।  

र यो गररमामय प्रदेश सभाले हाधमलाई पैताधलस ददनको समय ददएको धथयो। यो 

पैताधलस ददनको अध्ययनको समय ददईरहदा खेरी थोरै मैले सधमधतको तफण बार्ट र मेरो 

व्यजक्तगत तफण बार्ट क्षमा याचना गनै पछण। हो पन्र ददनको समय हाधमले वढलो गरेको 

हो। मैले पन्र ददनको समय वढलो गरररहेको धबषयबस्त ुमैले वकन क्षमा याचना गनण मैले 

चाहे भने यो कुनै स्वाथणका कारर्ले गैर जजम्मेवारपनको कारर्ले गदाणखेरी होईन। हाधम 

अध्ययनको क्रममा जाने धसलधसलामा हाधमले नवुाकोर्टबार्ट हाधमले प्रस्थान गरेका धथयौ।  

काभ्रबेार्ट भक्तपरु आएर अध्ययनको धसलधसलामा त्यहााँ छलफलको क्रममा 

सहभागी भइरहेको अवस्थामा जव मैले काभ्रकेो अध्ययन गरेर म साधथहरुसंग धबदा हनुे 

खालको जस्थधत बन्यो मेरो वर्टमका साधथहरु धबदा हुाँदा खेरीम अचानक अस्वस्थ हनुको 

जस्थधत बन्यो र मेरो स्वास्थको कारर्ले हतसम्म कामलाई अवरोि गने खालको जस्थधत 

बन्यो। म अध्ययन गनण गएको पााँच वर्टा जजल्ला मध्ये जचतवन जजल्लामा सहभाधग हनु 

सवकन।  

हो त्यवह कारर्ले गदाणखेरी प्रधतवेदन लेजख्न अजन्तम रु्टङ्गो लगाउनको धनजम्त स्वयम 

सभापधतको उपजस्थधत आवश्यक हनु्छ भने्न खालको सधमधतमा रहन ु भएका साधथहरुको 

ठहरमा हाधमले सभामखु संग धनवेदन गयौ। र सभामखुले त्यो धबषयबस्त ुयो गररमामय 

प्रदेश सभालाई जानकार गराएर तपाई माननीयहरुले पन्र ददन पधन थप ददन ु भएपधछ 

सावि ददनको समयधभत्र हाधमले हाम्रो प्रधतवेदन बझुाएका धथयौ।  

हाधमले कहााँ नेर वढलो गयौ। के तपाईहरु आफैले त्यो अधिकार प्रत्यायोजन 

गरेको धबषयलाई मैले आज यहााँ यसरी सम्झाउन ुपदाण म र मेरो सधमधतलाई दखु लागेको 

छ। मैले स्मरर् गराउन मात्र चाहाको। अब यसपधछ तपाईहरुले उठाउन ु भएको 
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धबषयवस्तहुरुमा अको प्रश्न उठेको छ। यो सधमधतले वकर्टानी व्यवस्थापन गरेर ल्यएर 

आउन सकेन । दठकै बझु्न ुभएको रैछ। वकर्टानी व्यवस्थापन चै नगरेकै हो। अधन यहााँ 

िेरै कोर्बार्ट कुरा उठेको छ। प्रदेश सभाको अधिकार संवविानत साँग अधिकार ददएका 

धबषयबस्त ुखोधसएको छ। एकाधतर हाधम यो भधनरहेका छौ।  

अको धतर सधमधतले वकर्टानी धलएर आउन सकेको छैन यो कस्तो ववरोिावास परु्ण 

धबषय हो। हाम्रो संवविानले यो पररकल्पना गरेको छ। वक प्रदेश सभाले सधमधत गठन 

गने अधन त्यो सधमधतले धनर्णय गरेर धनर्णयाथण यहााँ प्रस्ततु गने यो हाम्रो संवविानले पधन 

पररकल्पना गरेको छैन। यसथण सम्भाव्यता अध्ययन गरेर भनेको छ। तपाईहरुले ददएकै 

हाधमलाई सम्भाव्यता अध्ययन गनण हो वकर्टानी गनण ददनइु भएन धन त।  

अधन जनु अधिकार तपाईहरु नददइ अधन त्यवह अधिकार नददएको धबषयमा फेरी 

वर्टप्पजर् गरेर लेर आउन सकेनौ। भधन त्यहााँ खेद व्यक्त गने, दखुव्यक्त गने,त्यहााँ 

आलोचना गने मलाई त यस्तो लाग्यो वक यो गररमामय प्रदेश सभाका माननीय 

सदस्यहरुले कतै आफैले आफ्नो लाधग न ै वहजो गरेका कधमकमजोरी गररहाल्लेछ भनेर 

आफुलाई आत्मा साथ गनण नसकेर सधमधत तफण  पो औला ठड्याउन ुभको हो वक। यदद 

त्यसो हो भधन त मलाई भनु्न केवह छैन। हैन भनदेेजख सधमधतको तफण बार्ट मैले माननीय 

सभामखु माफण त माननीय सदस्यहरुलाई यदद मात्र अनरुोि गरौ तपाईहरुले ददएको 

अधिकारलाई हाधमले कुजल्चने दसु्शास गने जरुरर वकन गरेनौ। यसपधछ यहााँ कधत अन्य 

धबषयबस्तहुरु उठेका छन।् धत धबषयबस्त ु मैले यो रोस्ट्रममा उधभएर जवाफ ददन 

आवश्यक छैन भन्ने लाग्छ। सबै प्रदेश सभाका माननीयहरुले हात हातमा आफ्नो कायण 

सजुच धलएर बस्नभुएको छ।  

माननीय सभामखुले हाधम सबैलाई ददएको समय राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन 

सधमधतकोप्रधतवेदन माधथ नै छलफल गनुण हो। न वक यसको अन्य धबषयबस्तमुा। हाम्रो 

सधमधत भन्दा बावहर संग उठेका धबषयबस्तकुो जवाफ ददईराख्न ुसान्दधभणक हो भजन्न मलाई 

लाग्दैन।् यो आफ्नो मेरो अधिकार क्षेत्र धभत्र हो भजन्न मलाई लाग्दैन। यसथण माननीय 

सदस्यहरु आफैले मनन ्गनुणहोस। वय असादणधभणक धबषयमा म प्रवेश गनण चाहान्न। अब 
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यहााँ अन्य कधतपय धबषयबस्तहुरु उठेका छन। ह्रवीप लाग्न हनुे वक नहनु े वक दलले 

वकन लगाउने म माननीय सदस्यहरुलाई ववनम्रता आग्रह गनण चाहान्छु।  

हाधम हाम्रा दधलय कुराहरु र दधलय व्यवस्थाका कुराहरुबार्ट नै हाधम यहााँ आएका 

हौ। र दलका कुरा दल मै राख्ने खालको परम्पराको धबकास हनु जरुरी छ। यो 

गररमामय सदनको गररमा बढाउने खालको धबषयबस्तमुा हाम्रो ध्यान जान जरुरी छ। 

पररवारको धबचमा िेरै धबषयमा छलफल हनु्छ। घरधभत्र िेरै कुराकानी हनु सक्छन। 

कवहलेकााँवह धछमेवक संग पधन राय, परामशण, सल्लाहा धलन सवकन्छ। धनर्णय त पररवारले 

नै गछण। त्यसकारर्ले यो प्रदेश सभा धभत्र रहेका हाधम ववधभन्न आस्था राख्ने ववधभन्न 

दलका माननीयहरु छौ। हाधम एउर्टा ववधि र प्रवक्रयाबार्ट यहााँ आएका छौ।  

त्यसकारर् हाम्रो दल हाम्रो एउर्टा घर हो पररवार हो त्यो पररवारधभत्र हाधम के 

छलफल गछौ। त्यो अरुलाई सनुाई राख्नपुछण जरुरी छैन। धछमेकमा बधससकेपधछ 

छेउमा भएका घर्टनाक्रमहरु बार्ट प्रभाववत हनु सवकएला सनु्न सवकएला त्यो दोस्रो 

ववषयबस्त ु हो। सनुेका सबै धबषयबस्त ु धगत गाइ राख्नपुछण मलाई लाग्दैन। अधन धत 

धबषयबस्त ुदठक वक बेदठक अधन यो सधमधतको दायरा पधन धथएन‚ अधिकार पधन धथएन।  

अधन मैले म सभापधत भएपधछ म उधभएर जवाफ पधन ददनपुछण जस्तो मलाई 

लाग्दैन। त्यसकारर्ले गदाण मैले िेरै धबषयबस्त ुसधमधतबार्ट मैले जवाफ ददराख्न ुपने धबषय 

पधन मैले देखेको छैन। माननीय सभामखुज्य ुयशतण म यधत मात्र धनवेदन गनण चाहान्छु 

वक तपाईहरुले जे धबषयबस्त ुव्यक्त गनुणभएको छ वय सबै धबषयबस्तहुरु प्रधत हाम्रो सधमधत 

जनु तपाईहरुलेर जन्माउन ु भएको धथयो तपाईहरुलाई आभार व्यक्त गनण चाहान्छ। 

तपाईहरुले हाधमलाई जनु अवसर ददनभुयो। यसप्रधत कृतज्ञता व्यक्त गनण चाहान्छौ। यो 

संसद चधलरहदा खेरर हाधम तेरै जनाको धबषयबस्त ुगने हो भने एकले अकाणलाई राम्रो संग 

जचन्न सकेका धथएनौ।  

एकले अकाणको भावना बझु्न सकेका छैनौ। तर यो धबशेष सधमधत गठन र तेह्र 

जना धभत्रको एउर्टा आजत्मयता हाददणकता बढाउने खालको पररवेश बन्यो। संसददय 

आजत्मयता धबकास गने खालको पररजस्थधत बन्यो। एक अकाणलाई घलुधमल हनुे खालको 
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अवसर जनु धसजणना भयो। यो अवसर सायद िेरै सधमधतले प्राप्त नगनण पधन सक्छ। तर 

हाधमले त्यो अवसर प्राप्त गरेका छौ। यसथण हाधम यो संसद प्रधत माननीय सभामखु प्रधत 

कृतज्ञता र आभार व्यक्त गनण चाहान्छौ। यसथण फेरी पनु समय एकचोवर्ट तपाईहरुलाई 

हाधमले केके चै गरेका धथयौ त अध्ययनका क्रममा कहााँ नेर लग्या धथयौ भने्न धबषयलाई 

िेरै प्रस्र्ट पाने मात्र प्रयास गनेछौ। मैले तेह्र जना माननीय सदस्यहरुको यहााँ नाम 

धलराख्नपुछण भजन्न मलाई लाग्दैन।  

हाम्रो सधमधतले प्रधतवेदन लेखन गनणको लाधग एउर्टा उप-सधमधत गठन गरेको 

धथयो। यसको संयोजक माननीय धबशाल खड्का, प्रभात तामाङ्ग, धबजय सवेुदी जज, ररना 

गरुुङ्ग, सरेुन्रराज गोसाई रहेको पााँच सदस्य प्रधतवेदन लेखन सधमधत हाधमले गठन गरेका 

धथयौ। भने अको प्रश्नावधल तयार गने एउर्टा चै उप-सधमधत कायणदल पधन हाधमले धनमाणर् 

गरेका धथयौ। यसको संयोजक माननीय धछररङ्ग दोजे लामा हनुहुनु््यो। सदस्यमा डा. 

राम कुमार अधिकारी, धबजय राज शे्रष्ठ, बसन्त मानन्दर, जगत बहादरु धसम्खडा रहेको 

हाधमले प्रश्नावली सधमधत बनाएका धथयौ। अधन हाधमले एउर्टा आचार सधमिा पधन धनमाणर् 

गरेका धथयौ। हाधम तेह्र जनाको धबचमा कजम्तमा सधमधतमा रहञु्जले सम्म र सधमधतले 

प्रधतवेदन नबूझाउन्जेल सम्म हाधम हाम्रा व्यजक्तगत राय र िारर्ाहरु सावणजधनक गने छैनौ 

भनेका छौ। तेहै्र जना प्रधतधनधिहरु हाधमले कवहले पधन हाम्रा व्यजक्तगत राय र िारर्ालाई 

सावणजधनक गरेनौ।  

हाधमले एवककृत रुपमा एक जनाले बोल्ने मलुभतु रुपमा सधमधतको सभापधतले 

पत्रकार साधथहरु संग आफ्ना धबचारहरु सधमधतका धबचारहरु संप्रषेर् गने भने्न हाधमले 

एउर्टा हाम्रो लागी एउर्टा आचार संवहत बनाएका धथयौ। मलाई लाग्छ यो सधमधत कवहल्यै 

पधन यसथण वववादमा पने जस्थधत बनेन। यसपधछ हाधमले प्रश्नावधल बनाउन वर्ट.ओ.आर 

प्राप्त गरेको माननीय सदस्यहरुको वर्टमले १७५ वर्टा जजत प्रश्नहरु बनाइसकेछन।् 

यसलाई हाधमले संक्षपेमा ढाल्ने क्रममा १२१ वर्टा प्रश्न त्यहााँ प्रदेशका राजिानी हनुको 

लाधग आवश्यक पने क्षते्र के के हनु सक्छन। कधतवर्टा भवनहरु चावहन सक्छन। 

कस्ता कस्ता कायाणलयहरु राख्नपुछण। यसको धबषयबस्त ु तयार पारेर काठमाडौं जजल्ला 
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बाहेकका बाह्र वर्टा जजल्लालाई हाधमले प्रश्नावधल जजल्ला धबकास समन्वयमा ईमेल माफण त 

पत्राचार गरेका धथयौ। वहााँहरु संग हाधमले उिर माग्यौ।  

हाधमलाई धत उिरहरु आउन समय लागेपणधछ हाधमले केवह समय त्यसमा थप 

गयौ। यो थप गरररहदा खेरी धसन्िपुाल्चोक, लधलतपरु, रामेछाप, मकवानपरु, भक्तपरु, 

नवुाकोर्ट, जचतवन, काभ्र ेजजल्लाले मातै्र बाह्रवर्टा जजल्ला मध्ये वय जजल्लाले मातै्र हाधमलाई 

हाधमले पठाएको प्रश्नको जवाफ ददनभुएको धथयो। नआएका जजल्लालाई पधन हाधमले 

भन्यौ वहााँहरुले भनु्नभो हाम्रो लाधग राजिानीको धबषयमा अध्ययन गररराख्न ु आवश्यक 

हाधमले ठानेनौ यसथण तपाईहरुलाई हाधमले नबझुाएका हौ। यो संसदको हाधमले अपमान 

गनण चाहेका हैनौ। बूझाउनै पछण भने त हाधम बझुाउछौ।  

तर यो आवश्यक छैन भने्न खालको कुरा यहााँ गनुणभयो। वयनै जजल्लाहरु मध्ये 

कधतपय जजल्लाहरुलाई हाधमले फोन गरेपधछ मात्र दोस्रो चरर् फोन गरेपधछ मातै्र 

वहााँहरुले उिर पठाउन ुभयो। वहााँहरुले ददएको त्थाङ्कको आिारमा वहााँहरुले आफ्नो 

जजल्लाको धबषयमा ददएको ररपोर्टणको आिारमा हाधमले छलफल गयौ। हाधम सदनमा दताण 

भयो वक भएन ठान्ने खालको धबयषबस्तमुा हाधमले हाम्रो अध्ययनलाई अगाधड बढाएका 

धथएनौ। माननीय सदस्यहरुलाई अवगत नै छ। गएको बखे अधिवेशनमा राजिानीको 

स्थान तय गने कायणववधि हाधमले पास गरेका धथयौ। मलाई लाग्छ यो आजको 

छलफलको समापन संग संगै बल्ल यो संसदमा औपचाररक रुपमा राजिानी कुन ठााँउमा 

राख्न ेभने्न धबषयले बल्ल प्रवेश प्राप्त गनेछ। आज सम्म त धबषय प्रवेश गरेकै छैन।  

त्यसकारर् हाधमले कसले दताण गयो वक गरेन भने्न धबषयबस्तमुा हाम्रो ध्यान 

गएन। हाम्रो ध्यान त हाधमले बनाएका प्रश्नावधल र त्यो प्रश्नावधलको उिरमा आएका 

केजन्रकलाई केन्रधबन्द ु बनाएर हाधमहरुले छलफल गयौ। यो छलफलका आिारमा 

हाधमले वफल्डमा जानभुन्दा अगाधड धत कागजज डकुमेन्र्टहरुलाई हाधमले पयाणप्त मात्रामा 

अध्ययन र छलफल गयौ। हाधमले केवह ववज्ञहरु संग सरसल्लाह गने खालको जस्थधत 

बन्यो। त्यसको आिारमा पााँच वर्टा जजल्ला सम्म जान उपयकु्त हनु्छ भने्न हाम्रो धनस्कषण 

धनजस्कयो। हो यवह धनस्कषणको आिारमा हाधमले पााँचवर्टा जजल्लामा गयौ। पााँचवर्टा 
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जजल्ला मध्ये पधन हाधमले कुनै जजल्लालाई पवहलो या दोस्रो धबषयबस्त ुबनाउन हाधमले 

आवश्यक ठानेनौ। यसथण ठानौ वक तपाईहरुले ददएको अधिकारले त्यो धथएन। यो 

गररमामय प्रदेश सभाले हाधमलाई त्यो अधिकार नी ददएको धथएन। कसैलाई पवहलो राख 

कसैलाई अजन्तम राख भनेर अधिकार ददएको धथएन। त्यसकारर्ले गदाणखेरी एउर्टा 

ववधिको धबषयलाई सोचौ त्यो ववधि के हनु सक्छ भन्दाखेरी वर्ाणनकु्रम अनसुार राख्दाखेरी 

सबैभन्दा उपयकु्त हनु सक्छ भने्न खालको लाग्यो।  

यो धनस्कषणका आिारमा प्रधतवेदन लेखन उप-सधमधतले पााँचवर्टा जजल्लाहरुको बस्त ु

जस्थधतको आिारमा वर्ाणनकु्रम को आिारमा गनण धसफाररस गरेको हो। हाधमले त्यवह 

भनेका छौ। त्यवह आिारमा हाधमले ल्याएका छौ। यवह ढङ्गले माननीय सदस्यहरु र 

आम जन समदुाय र पत्रकार धमत्रहरुले यसैगरी बझुददन ु हनु्छ भने्न हाधमले फेरी पधन 

ववश्वास धलएका छौ। मैले वय कुराहरु तपाईहरुलाई धनवेदन गरररहदा खेरी र यसपधछका 

धबषयबस्तकुा हाधमले जजल्लामा गईरहदा खेरी पााँचवर्टा जजल्लामका जााँदा खेरी हाधमले 

संजघय संसदका माननीय ज्यहुरुलाई हाधमले त्यहााँ आमन्त्रर् गयौ।  

जजल्ला समन्वय सधमधतको धसङ्गगो पररवार त हाधमले आयोजककै रुपमा हाधमले 

त्यहााँ धलएका धथयौ। स्थाधनय पत्रकार साधथहरुलाई आमन्त्रर् गरेका धथयौ। राजधनधतक 

कधमणहरुलाई हाधमले आमन्त्रर् गरेका छौ। र जजल्ला समन्वय सधमधतले आवश्यक ठानेर 

अन्य व्यजक्तत्वहरुलाई गरेको धथयौ भने प्रशासधनक क्षेत्रको वहसाबले पधन त्यो जजल्लामा 

कायणरत रहेको मालपोत, त्यो जजल्लाको नावप, वन लगायतका कायाणलय जजल्ला प्रशासन 

प्रमखु धस.धड.यो. लगायत हाधमले त्यो कायणक्रममा बोलाएका धथयौ। सबैले भनाई र 

धबचारहरु हाधमले वर्टपेर्ट गधनण, धलवपबद्ध गरेर त्यसलाई जस्ताको तस्तै गने काम हाधमले 

गरेका धथयौ। जनु अनसुजुचमा हाधमले उल्लेख गरेका छौ। यो ववधि र प्रवक्रयाको 

आिारमा यसथण हचवुाको भरमा,मन लागेको भरमा,आग्रहका भरमा, लाददएको भरमा वय 

धबषयबस्त ुआएका हैनन।्  

गजम्भरता पवुणक हाधमले छलफल गरेर हाधमले वय धबषयबस्त ुल्याएका हौ। हाधम 

तेह्र जनाले त्यहााँ छलफल गरररहाँदा खेरी एउर्टा धबषयबस्त ु चै हाधमले धबधसणएका धथयौ 
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त्यो हो दल दलका ववचार। हाधम सबै संवविानले व्यवस्था गरेका धनवाणचनका दईु वर्टा 

ववधिबार्ट धनवाणजचत भएका माननीयहरु नै त्यहााँ रहेका धथयौ। आज हाधम संशोिन त्यही 

छ। हाधम कोवह माननीयहरु पावर्टणको वर्टकर्ट धलएर जनताबार्ट प्रत्यक्ष अनमुोददत भएका 

माननीय आज यहााँ छौ। अधन कोवह माननीयहरु जनताले पावर्टणलाई मत ददयो र 

पावर्टणलेखाममा राखेको नाम धनवाणचन आयोगलाई यो खाम धभत्रका नामलाई मातै्र धनवाणजचत 

गररयोस भनेर पावर्टणले पनु फेरी पत्र ददएर धनवाणजचत भएका माननीयहरु यहााँ छन।् ववधि 

र प्रवक्रया त त्यवह धभत्र बार्ट आएका छन।् तर पधन हाधमले धत धबषयबस्तलुाई ठावर्ट 

राखेका धथयौ धन त।  

त्यसकारर्ले म सधमधतको तफण बार्ट फेरी पधन यो ववगदठत सधमधतको सभापधतको 

तफण बार्ट भन्नुस या वगदठत सधमधतको तफण बार्ट भनौ जसरी यो छलफलका लाधग सहजता 

प्रदान गनणका लागी सवणसंवत ढङ्गले एउर्टा सधमधत माफण त अगाडी बढ्नपुछण भने्न जनु ठुलो 

हृदय बनाउन ुभएको धथयो माननीय सदस्यहरुले अब दलका नेताहरुले बनाउन ुभएको 

धथयो। तपाईहरु एकचोवर्ट छलफल गरेर बस्नसु। एउर्टा साझा अविारर् पााँच वर्टा 

जजल्ला धभत्रको साझा अविारर् धलएर एउर्टा स्थानको धबषय तपाईहरुले धलएर आउन 

सक्नभुयो भधन तपाई दलका नेताहरु र हाधमले ववश्वास गरेका दलका नेता हाधमले चनुेका 

दलका नेताहरु प्रधत जनु माननीय सदस्यहरुले ववश्वास देखाउन ुभएको छ।  

माननीय सदस्यहरु र दलका नेताहरुले पधन त्यहााँ ध्यान ददन सक्नभुयो भन ेहाधम 

सबैको गररमा बढ्नेछ। यो प्रदेश सभाको गररमा बढ्नेछ। त्यसकारर्ले म अझै पधन 

समय छ। दलका नेताहरु र हाधम माननीयहरु त्यसकारर् ध्यान ददयौ। आफ्नो दल र 

दलका प्रधत त्यसप्रधत प्ररेरत गरौ। साझ एउर्टा स्थान तोकेर यो प्रदेश सभाबार्ट हाधम 

बावहररन सक्ने खालको जस्थधतबनोस। यो शभुकामना ददन चाहान्छु। आजको 

आवश्यकता के हो यो हाम्रो सधमधतले ठहर गरेको ववषयबस्त ुयवह नै हो। म यो धनवेदन 

गनण चाहान्छु। अब यहााँ प्रश्न उठेको धथयो वक यो सधमधतले कधत खचण गयो। िेरै 

पैसाहरु चै अनावश्यक ढङ्गले उठाउने काम पो गरेको छ वक ।  
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साचचै राम्र ै चकचवक गनुण भो वक माननीय सदस्यहरुले भने्न पधन छ। त्यहााँ 

धभत्रका वपडा धथए वक धथएन म त्यता जान चाहान्न। दखु व्यहोनुण पयो वक परेन भन्न 

चाहान्न। मैले अजघ के भने त्यो त हाम्रो लागी अत्यन्त स्मरजर्य ददनहरु बनेका छन।् 

धत सावि ददन हाम्रो लाधग स्मरर् योग्य रहेका छन। जसले गदाण हाधमलाई धमत्रवत रुपमा 

अजघ बढ्न प्ररेर्ा ददएको छ। त्यसकारर्ले त्यहााँ रहेका सबै वपडाहरु हाम्रा लाधग सखुद 

भएका छन आज यसथण हाधमले दखु ददएका छैनौ। खचणको धमतव्यवयता बन्नुपछण भजन्नमा 

यो सधमधत उदाहरजर्य बनोस भजन्न हाधमले चाहेका धथयौ। त्यही तफण  हाधम अग्रसर पधन 

रहेका धथयौ। त्यसैले हाधमले पवहलआ बैठक मै अनौपचाररक रुपमा हाधमले के धनर्णय 

गयौ भने हाधमले वर्ट.ए.धड.ए. धलनपुने जरुरी हदैुन। यो एउर्टा परम्परा कायम हनु्छ हदैुन 

त्यो आफ्नो ठााँउमा छ। तर हाधमले एउर्टा ईधतहास रचने ठााँउमा आएको छौ भने देजख 

हाधमलेवर्ट.ए.धड.ए. धलन ुहदैुन भने्न खालको धबषयबस्त ुअगाडी बढ्यो।  

हाधमले वास्तवमा त्यता नधलने भनेर भयौ। हाधमले संसद सजचवालय त्यो धबषयको 

जानकारी गरायौ। तर पधन संसदको काममा गएको कारर्ले गदाण खेरी खान ु त पयो 

बस्न ु त पयो यातायातमा तेल त हाल्नै पयो यातायातको भाडा वापत भनेर हाधमले 

यातायात नै भाडामा धलन ेकाम भनेको मकवानपरुबार्ट जचतवन जाने धसलधसलामा मातै्र 

हाधमले एउर्टा गाधड भाडामाधलयौ। नभए हाधम माननीय सदस्यहरुको गाधडलाई 

संघसंस्थाबार्ट तेल हाल्देर नै हाधमले धमतव्यवयता अपनाउने प्रयत्न गरेका छौ। यसो 

गररहरदा खेरी १३ जनाले साचचै राम्र ैगनुणभएछ र अधल वेजश नै िन्यवाद प्राप्त गररएला 

भने्न हाधमलाई लागेको धथयो।  

तर धबडम्वना भन्नुपछण हाम्रा ववद्धान माननीय सदस्यहरुले फजलु खचण गरे भनेर 

प्रश्न उठाउन ु भयो । म वहााँहरुलाई पधन िन्यवाद र आभार व्यक्त गनण चाहान्छु 

सधमधतको तफण बार्ट वकनकी वास्तववक खचण कधत धथयो आज हाधमलाई पधन थाहा धथएन। 

तपाईहरु नपत्याउन सक्नहुनु्छ। तपाईहरुले प्रश्न गररसकेपधछ मातै्र संसद सजचवालयको 

लेखालाई हाधमले गएर सोध्यौ मैले सोिे अधन मैले पधन मेरा वर्टममा रहनभुएका 

साधथहरुलाई त्यसपधछ मातै्र जानकारी गराए वक माननीय सदस्यहरु हाधमले गरेको खचण 
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यधत रैछ। मैले यो गररमामय प्रदेश सभामा सभामखुको अनमुतीले यो सनुाउन पाउदा 

हाधम प्रदेश यो सधमधत गौरवान्वीत भएका छौ। म वहााँहरुलाई आभार व्यक्त गनण 

चाहान्छु। िन्यवाद ददन चाहान्छु। तपाईहरुले सकारात्मा सोचले माजग्दन ुभएको धथयो 

भने्न ढङ्गले नै मैले यसलाई बझेुको छु। र हाम्रो सधमधतले ३‚७४‚९०३ रुपैयााँ खचण 

गरेको रहेछ।  

यो पााँच वर्टा जजल्लामा जादा खेरीको आवास खचण जसमा मकवानपरु जजल्लाको 

आवास खचण हाधमले ददएका छैनौ। यहााँ हाम्रा आ-आफ्नो डेरा धथए डेरा नभएर होर्टलमा 

बस्ने माननीय साधथहरु पधन हनुहुनु््यो। वहााँहरुले होर्टलको खचण पधन आफैले व्यहोनुण 

भयो। हाधमले मकवानपरुको हकमा धलएका धथएनौ। बााँवक चारवर्टा जजल्लाको हकमा 

मातै्र हो। त्यसपधछ प्रधतवेदन लेखनका धसलधसलामा पधन स्रे्टशनरीमा खचण भए इन्िन 

मैले अधगनै भने हाधमले हाम्र ै यातायात सािन प्रयोग गरेर धत यातायातका सािन लाई 

चावहने तेल चै हाधमले संसद सजचवालय कै खचण गरेका धथयौ। धत जचजहरुको मात्र 

हाधमले खचण गरेका छौ। धत देजख बाहेक अन्य कुनै धबषयबस्त ु पधन हाधमले प्राप्त गने 

प्रयत्न हाधमले गरेनौ। त्यता तफण  नजर घमुाउने दसु्सास पधन गरेनौ हाधमले।  

सोच पधन बनाएनौ। म यधत माननीय सदस्यहरु संग धनवेदन गनण चाहान्छु। यो 

छलफलको प्रवक्रयामा तपाईहरुको सवक्रय सहभाधगता र यो अवसर प्रदान गनुणहनु े

माननीय सभामखु कायणपरामशण लगायत सबैलाई पनु एकपर्टक आभार र कृतज्ञता व्यक्त 

गदै हाम्रो सधमधतलाई जनु अवसर ददन ुभो म धसङ्गो सधमधतको तफण बार्ट सबै प्रधत आभार र 

कृतज्ञता व्यक्त गदै मेरा आफ्ना ववचारहरुलाई यवह अन्त्य गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु अब यो छलफल यवह समाप्त हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेशको स्थायी राजिानी तोक्ने सम्बन्िी कायणववधि २०७६ 

को अनसुजुच १ बमोजजमको ढााँचामा प्रदेश राजिानी सम्भाव्यता अध्ययन धबषेय सधमधतले 

धसफाररस गरेको जजल्ला मध्येबार्ट प्रदेशको राजिानी सम्बन्िी प्रस्ताव दताण गनण र 

प्रदेशको नामाकरर् सम्बन्िी कायणववधि २०७६ को अनसुजुच १ बमोजजमको ढााँचामा 
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प्रदेशको नामाकरर् सम्बजन्ि प्रस्ताव दताण गनण चाहान ुहनुे माननीय सदस्यहरुलाई प्रदेश 

सभा सजचवालयमा प्रस्ताव दताण गनणको लाधग धमधत २०७६ पौष २६ गते शधनवार धबहान 

९ बजे देजख ११ बजे सम्म समय तोवकएको छ।  

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक धमधत २०७६ साल पौष २६ गते ददनको १ 

बजे बस्ने गरी यो बैठक स्थधगत हनु्छ।   

 
 

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल पसु २६ गते शधनवार ददनको १:०० बजेसम्मका 
लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ५:३३ बजे।  
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प्रदेश सभा 
प्रदेश नं ३ 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२६ पसु, २०७६ 

शधनबार 
(बैठक संख्या - ५)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको १:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको कायणक्रम नरहन े

व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश सभा धनयमवाधि, २०७४ को धनयम ९५ बोमोजजम 

अध्यादेश अस्वीकार गने सम्बन्िमा कुनै सूचना प्राप्त नभएकोिे माननीय मखु्यमन्री 

डोरमजर् पौडििाई प्रदेश िोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ िाई संशोिन गने बनेको 

अध्यादेश, २०७६ स्वीकृत गररयोस भने्न प्रस्ताव प्रस्ततु गनण अनमुधत ददन्छु।  
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माननीय डोरमजर् पौडि, मखु्यमन्रीः- माननीय सभामखुज्यू सभामखुज्यूको 

अनमुधतिे प्रदेश िोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ िाई संशोिन गनण बनेको अध्यादेश, 

२०७६ स्वीकृत गररयोस भने्न प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु माननीय मखु्यमन्री डोरमजर् पौडििे 

प्रस्ततु गनुणभएको प्रदेश िोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ िाई संशोिन गने बनेको 

अध्यादेश, २०७६ स्वीकृत गररयोस भन्ने प्रस्ताविाई धनर्णयर्ाण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यिे ×हनु्छ" भनु्न होिा र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यिे ×हनु्न" भनु्नहोिा।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यिे ×हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यिे ×हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने आवज सधुनएन तसर्ण प्रदेश िोक सेवा आयोग ऐन, २०७६ िाई 

संशोिन गने बनेको अध्यादेश, २०७६ सवणसहमधतिे स्वीकृत भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश ३ नं. को राजिानी काभ्रपेिान्चोक जजल्िाको िधुिखेि 

तोवकयोस भन्ने प्रस्तावका प्रस्तावक माननीय रमेश पौड्याििाई आफ्नो प्रस्ताव पेश गनण 

अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रमेश पौड्याि (वववेकशीि साझा पार्टी):- माननीय सभामखु महोदय, 

आफ्नो प्रस्ताव वाचन गनुण अगाडी प्रस्ताव वकन राख्न ुपयौ भने्न कुरा हो औजचत्यमामा र्ोरै 

कुराहरु राख्न अनमुधत चाहन्छु।  

ववगत २ वषण देजख संसदमा धनरन्तरत बहस चधि राखेको छ। त्यो बहस के 

चािी राख्छ भन्दा खेरर यो प्रदेशको राजिानी काहााँ हनु ुपछण ? र यहााँ अधिकांश मतहरु 

यहााँ दजण भएका छन। पर्टक पर्टक माननीयज्यूहरुिे संसदमा मत दजण गनुणभएको छ। म 

चावहाँ काभ्रपेिान्चोक जजल्िाको िाधग अजत्िक रुपमामा दजण भएको छ।  
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यधत मार होईन पवहिो प्रस्ताव रुपमा पधन काभ्रपेिान्चोिाई राजिानी बनाईयोस 

भनेर यवह हाउसमा प्रस्ताव पधन दताण भएको जानकारी गराउन चाहन्छु र अवहिे आज म 

आफु प्रस्तापक र माननीय शोभा शाक्य र माननीय धिरभक्त शे्रष्ठ समर्णक गदै एउर्टा 

प्रस्ताव आज हामीिे दताण गरेका छौ।  

वास्तवमा यो हाम्रो प्रस्ताव होईन। यो धसङ्गो हाउसको प्रस्ताव हो। यो वकन भन े

देजख यो एउर्टा पररक्षा काहााँ धनर छ भन्दा खेरर हाउसमा अधभव्यक्त भएका ववचारहरु, 

हाउसमा बोिेका रेकडण गररएका ववचारहरु कधत सत्यमा आिाररत छन। कधत तथ्यमा 

आिाररत छन भने्न कुराको पधन धनरुपर् गने यो बेिा आएको छ भने्न मिाई िाग्छ र 

यसै ववचमा म के राख्न चाहन्छु भन्दा खेरर छिफिमा क्रममा गएको ७२ घण्र्टाको 

छिफिमा के हेरौ भने्न ५२ जना माननीय सदस्यज्यूिे आफ्नो राय राख्न ुभएको छ।  

त्यस मध्ये ८० प्रधतशत माननीयज्यूिे चावहाँ मकवापरुको हेंर्टौडा राजिानी 

उनवुपयकु्त छ भनेर मत दजण गनभुएको छ। त्यसैिे गदाण खेरर अवहिे हामी यो धनर्णयक 

भोडमा पगु्दा खेरर अब धत मतहरुिे गदाण खेरर हामीिे राजखरहेको अगाडी बढाई रहको 

प्रस्ताविाई यो धसङ्गो हाउसको प्रस्तावको रुपमा हामीिे धिएका छौ र यवह धबचमा 

िेरैिाई िाग्न सक्छ। बहसको क्रममा पधन आएको छ। राजिानी भन्नेको वपधडको 

धडिमा खोजेर पाईन्छ र भने्न पधन प्रश्न आएको छ।  

म धनवेदन गनण चाहन्छु। म प्रस्ताव र यो प्रस्तावको समर्णन गदे अरु २ जना 

सदस्यहरु हनु्छ। उहााँहरुको घर घडेरी काभ्र ेजजल्िामा नरहेको व्यहोरा म यो सम्माधनत 

संसदिाई जानकारी गराउाँन चाहन्छु। त्यसिे गदाण यो हामीिे वपडीको धडिमा राजिानी 

खोजेको ववषय होईन।  

६० िाख नागररकहरुको अधिकार स्र्ावपत खोजेको हो। उहााँहरुको पहुाँच 

सधुनश्चत गने खोजेको ववषय हो। त्यो रुपमा मैिे गमीरता पवुणक यो संसदमा राख्न 

चाहन्छु। यधत राजख राख्दा खेरर हामीिे अजन्तम सम्म प्रत्यन गरौ। सके सम्म यो 

प्रस्ताव हामीिे ल्याउने नपेको भए हनुे धर्यो भनेर भन्यो। वकन भने संसदको गार्ीतको 

बारेमा हेका नभएको होईन सभामखु महोदय, हामीिे के हौ त भन्दा खेरर सत्ताजशन 
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ने.क.पा िाई हेरौ। ६० िाख नेपािीको पक्षमा उहााँहरु उधभन ु होिा भनेर आशा 

गग्यौ। उहााँहरुबार्ट त्यो संकेत धमिेन।  

त्यसपधछ हामीिे प्रमखु प्रधतपक्षी नेपािी कांग्रसेिाई हेरौं। उहााँहरुबार्ट पधन त्यो 

खािको पहि कदम धिने जस्र्धत देखेनौ। त्यसैिे गदाण खेरर हामी चावहाँ आफैमा प्रस्ताव 

गने भन्दा पधन हामी यो प्रस्ताविाई समर्णन गनणको िाधग बढी धर्यौ। बढी उसकुुत्स 

धर्यो। त्यो अवस हामीिाई धमिेन। त्यसैिे गदाण खेरर हामीिे बाि भएर ६० िाख 

नाररगकको हक स्र्ावपत गनणको िाधग यो ऐधतहासीक क्षर्मा चावहाँ यो मत दजण गनणको 

िाधग हामी यो प्रस्ताव दताण गनुणपने ठाउाँमा हामी पगुौ।  

त्यसैिे गदाण म अन्त्यमा यो  ऐधतहासीक ववषय २ वषण देजख दजण हुाँदै आएको 

ववषय गएका ७२ घण्र्टामा दजण भएमा सबै ववषय यहााँ जनु छन। त्यसैिे गदाण खेरर यो 

मेरो प्रस्ताव वा हाम्रो प्रस्तावको रुपमा नभईकन त्यो मतको िाधग एउर्टा स्र्ानको रुपमा 

हामीिे चावहाँ स्र्ान सरुजक्षत गरेका छौ। यो कुरा म राख्न चाहन्छु र यधत राजखसकेपधछ 

म अवहिेको प्रस्ताव वाचन गनण चाहन्छु।  

साभमखु महोदय, माननीय सभामखुज्यू सभामखुज्यूको अनमुधतिे नपेािको 

संवविान िारा २८८ को उप िारा २ बोमोजजमको प्रदेश नं.३ को राजिानी 

काभ्रपेिान्चोक जजल्िाको िधुिखेि तोवकयो भने्न प्रस्ताव साम्माधनत सभा पेश गदणछु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म उक्त प्रस्तावका समर्णक माननीय शोभा शाक्यािाई 

प्रस्तावको समर्णन गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय शोभा शाक्य(वववेकशीि साझा पार्टी):- माननीय सभामखुज्यू, माननीय 

रमेश पौडेििे पेश गनुण भएको उक्त प्रस्तावको समर्णन गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म उक्त प्रस्तावका समर्णक माननीय ववराज भक्त 

शे्रष्ठिाई प्रस्तावको समर्णन गनण अनमुधत ददन्छु।  
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माननीय ववराज भक्त शे्रष्ठ (वववेकशीि साझा पार्टी):- माननीय सभामखुज्यू, 

माननीय रमेश पौडेिे पेश गनुण भएको उक्त प्रस्तावको समर्णन गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रदेश नं.३ को राजिानी मकवापरु 

जजल्िाको हेंर्टौडा तोवकएयो भने्न प्रस्तावका प्रस्तावक माननीय मखु्यीमन्री डोरमजर् 

पौडेििाई आफ्नो प्रस्ताव पेश गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय डोरमजर् पौडेि, मखु्यमन्री:- माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको 

अनमुधतिे नेपािको संवविानको िारा २८८ को उपिारा २ बोमोजजम प्रदेश नं. ३ को 

राजिानी मकवापरु जजल्िाको हेर्टौडा तोवकयोस भन्ने प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश 

गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म उक्त प्रस्तावका समर्णक माननीय ईन्र बहादरु 

बाधनयााँिाई प्रस्तावको समर्णन गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय ईन्र बहादरु बाधनयााँ (नेपािी कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, 

मिाई यो प्रस्तावको समर्णन गदै गदाण अधिकधत केही कुरा राजनीधत ईधतहासको बारेमा 

केही भन्न मन िाग्यो र इधतहास त्यसै रंजचदैन। इधतहास त्यसै कायम हदैुन।  

स्वगीय धगराज प्रसाद कोईराििे बहृत शाजन्त प्रवकया शरुुवता गदै गदाण त्यो 

भन्दा अगाडी राजबार्ट धबघदठत संसद, प्रधतनीधि सभािाई उहााँिे भनु्न हनु्र्ो वक संसद 

पूनण: स्र्ावपत गछुण भनेर र त्यो पूनण: स्र्ावपत संसदको ववषयमा नेपािी कांग्रसे धभर २ 

धतहाई कांग्रसेका नेता नेततृ्व र धबघदठत सांसदहरुको यो धगराजा प्रसाद कोईरािा हाम्रो 

नेतािे नहनु सक्ने कुरा हुाँदै नहनुे कुरा यो र्ोरो कुरा धिएर आउाँनभुयो भने्न कुरा धर्यो।  

त्यधत बेिा तत्काधिन ऐमािेिे यो कुरा त संभव नै छैन भनेर भनेको धर्यो। तर 

बहृत्त शाजन्त सझौता सवहत नेपािमा २ धतहाई भन्दा बढीिे अजस्वकार गरेको संसद पूनण: 

स्र्ावपत भयो। त्यसकारर्िे यगुिाई सजम्झने हो। नेता र नेततृ्विे गरेको धनर्णयिाई 
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सजम्झने हो भने यो बहृत्त सम्झौतको जगमा र संसद पूनण स्र्ापनाको जगमा संघीय 

िोकतजन्रक गर्तन्र स्र्ावपत भएको हो।  

त्यसकारर्िे त्यो बेिामा पधन २ धतहाईको संसद पूनण स्र्ापना असहमधत धर्यो। 

तर भयो त्यसकारर्िे यो कुरा मैिे दजण गने पछण। त्यसकारर्िे ववचार अनेक हनु्छ। 

एउरै्ट पार्टी धभर अनेक मन हनु्छ। फरक फरक मनहरु पार्टी धभर हनु्छ र फरक 

फरक ववचार पार्टीहरुको संसदयी प्रवक्रया हनु्छ।  

तर फरक फरक ववचार र फरक फरक मन कवहिे कवह एकै ठाउाँमा उधभन 

सक्छ। हामीिे वहजो ईधतहासिाई सम्झन ुपछण। त्यसकारर्िे यधत कुरा भन्दै माननीय 

सभामखुज्यू, माननीय मखु्यमन्री डोरमजर् पौडेिे पशे गनुणभएको उक्त प्रस्तावको समर्णन 

गदणछु। जय नेपाि।  

माननीय सभामखुः- अब म उक्त प्रस्तावका समर्णक माननीय ररता माझीिाई 

प्रस्तावको समर्णन गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय ररता माझी (राष्ट्रय प्रजातान्र पार्टी - संयकु्त):- माननीय सभामखु 

महोदय, आज हामी अन्त्य महत्वपूर्ण क्षर्मा छौ। सावणप्रर्म म आजको ऐधतहासीक 

क्षर्मा यो प्रस्तावको समर्णन गनुण भन्दा पवहिा केही कुरा भन चाहन्छु। सावणप्रर्म 

पथृ्वीजन्यधत, राष्ट्रय एकता ददवसको शभुअवसमा प्रदेश बासी तर्ा सम्पूर्ण नेपािी देश 

बासीहरुमा हाददणक हाददणक शभुकामना एवमं बिाई ददन चाहन्छु।  

त्यसैगरर यो राष्ट्रय एकता ददवसिाई प्रदेश सरकारिे पधन आगामी ददनमा 

सावणजधनक धबदा स्वीकृत गरर भव्य र सभ्य पूरमा एकता ददवस मनाउाँनको िाधग ववशेष 

अनरुोि गदणछु। त्यसैगरर आज हामी महत्वपूर्ण क्षर्मा आईपगेुका छौ। जब जब देशमा 

अन्त्यतै कदठन मोडहरु आईपगु्छ। त्यो समयमा कुनै पधन राजनीधत दि कुनै पधन 

व्यजक्त त्यधत मार होईन सारा नेपािीहरु एक जरु्ट भएर त्यो समस्याको समािन गने 

बार्टो तफण  अग्रस भईरहेको समयमा आज हामी फेरर प्रदेश नं.३ प्रदेश सभामा प्रधतनीधित्व 

गने सम्पूर्ण राजनीधत दिहरु मध्ये हाम्रो आज राजिानीको प्रस्तावमा वववेकशीि साझा 
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पार्टी बाहेक फेरर आज हामी एकै ठाउाँमा उधभएर एउर्टा महत्वपूर्ण धनर्णय गनण गईरहेका 

छौ।  

मिाई िाग्छ आगामी ददनमा पधन देशिे आवश्यकता परेको ठाउाँमा देशिाई 

आवश्यक परेको महत्वपरू्ण ववषयहरुमा हामीिे यस्तै यस्तै खािको सहकायण, सहमधत 

जरु्टाए अगाडी बढने हो भने्न ववषयान पूर्ण ववस्वास छु। त्यधत मारा होईन, राष्ट्रय 

प्रजातन्र पार्टी यो संघीयताको खारेजी यो संघीयता हनु ु हुाँदैन भने्न एउर्टा महत्वपूर्ण 

पार्टीको रुपमा स्र्ावपत भएता पधन हाम्रो पार्टी २०७२ सािमा घोषर्ा भएको संवविानको 

ममण भावना अनसुार त्यही संवविानिाई रे्टकर भोधि राष्ट्रय प्रजातन्र पार्टी देशको अग्रही 

शजक्त बन्छ अधन देशमा रावष्ट्रय प्रजातन्र पार्टीिे धिएको ववचार र धसद्धान्तिाई स्र्ावपत 

गनणका िाधग हामी द्धोन्द र यदु्धको बार्टो होईन हामी यवह संवविानिाई सहकायण गरेर 

हाम्रो ववचार स्र्ावपत गछौ भने्न मान्यतका सार् अगाडी बढेको राष्ट्रय प्रजातन्र पार्टी आज 

फेरर माननीय सभामखुज्यू माननीय मखु्यमन्री डोममजर् पौडेििे पेश गनुणभएको उक्त 

प्रस्तावको समर्णन गदणछु। िन्यवाद, जय राष्ट्र, जय जनता।  

माननीय सभामखुः- अब म उक्त प्रस्तावका समर्णक माननीय रीना गरुुङ्गिाई 

प्रस्तावको समर्णन गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रीना गरुुङ्ग (राष्ट्रय प्रजातान्र पार्टी - संयकु्त):- माननीय सभामखु 

महोदय, सावणप्रर्म प्रदेश नं.३ को स्र्ायी राजिानी तोवकनेको चावहाँ हामी धनर्णय मोडमा 

आईपगेुका छौ र भोधि हामी ऐधतहासीक ददन पथृ्वी जयन्ती एकता ददवसको पूवण 

सम्बन्िमा आज हामीहरु राजिानीको ववषयिाई धनर्णयक रुपमा प्रस्ततु गछौ र त्यसको 

िाधग चावहाँ सम्पूर्ण प्रदेश बासीिाई यस प्रदेश सभा माफण त शभुकामना र बदाई ददन 

चाहन्छु र वहजो पधन मन्रीपररषद् छिफिमा मैिे माग राखे धर्ए।  

आज पधन त्यो माग पनु दोहोयाणउाँन चाहन्छु। भोधि एकता ददवस राष्ट्रिे नै 

मागेको छ। एकता ददवसको ददनमा भव्य र सभ्य रुपको एकता ददवस मनाउनको िाधग 

एउर्टा राष्ट्रको माग छ। प्रदेश नं.३ बार्ट चावहाँ त्यो माग स्वीकृत होस भने्न मैिे 
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सरकारिाई आदर्ीय मखु्यमन्रीज्यूिाई सभामखु माफण त मैिे माग गनण चाहे प्रदेश नं.३ 

मा धबदा पधन ददयोस भधन माग गनण चाहन्छु।  

आज यस संदन धभर राजिानी ववषयमा छिफि गररराख्दा खेरर पथृ्वीनारायर् 

शाहिाई सम्झेको संसादहरु िेरै भेर्टाए पवहिेको प्राक्र्टीसमा के धर्यो भने कम्यधुनष्ट 

सार्ीहरुबार्ट कम्यधुनष्ट सांसदहरुबार्ट मैिे पूथ्वीनारार् शाहको बारेमा कवहिे पधन सनुेको 

धर्एन। तर कम्यधुनष्ट र प्रजातन्रीक दवैु सांसदको तफण बार्ट मैिे यस छिफि भईरख्दा 

िेरै पर्टक चावहाँ पथृ्वीनारायर् शाहको गगुान गाईरहेको सनुे एकदम खशुी पधन िाग्यो।  

राष्ट्र धनमाणताप्रधत कम्यधुनष्ट भए पधन, कांग्रसे भए पधन हामी राप्रप भए पधन सबैिे 

सदभाव देखाउाँन ुभयो पथृ्वीनारायर् शाह प्रधत म सम्पूर्णिाई िन्यवाद ददन चाहन्छु। एक 

जना सांसदिे राजवादी सांसदिेहरु तपाईहरुिे भोर्ट ददनहुोस भनेर पधन भ्याउाँन ु भयो 

त्यसको िाधग यो संसदनको यस रोष्टबार्ट मैिे यहााँहरुिाई िन्यवाद ददन चाहन्छु र आज 

पथृ्वी नारायर् शाह नभएको भए िाग्ने धर्एन। आज हामीहरु प्रदेश नं ३को राजिानीको 

ववषयमा छिफि र धनर्णयक रुपमा चावहाँ हामीहरु प्रस्ततु हनुे धर्एन सायद हामीहरु।  

नेपािी मिुकुका चाईन, नेपािी मिुकुा भारतीय हनुे धर्यो होिा। तर पथृ्वी 

नारायर् शाह भएर आज हामीहरु यो संसदमा बोल्ने नेपािी भएर गौरवको रुपमा चावहाँ 

नेपािी भएर आफ्नो मत जाहेर गनण पाएको छ। अधभमत जाहेर गनण पाएको छु। उहााँिे 

भन्नु भएको धर्यो। नपेाि भनेको दईु ढुगा धबचको तरुि हो। त्यो दईु ढुगा धबचको 

तरुि जनु छ।  

भोधिको ददनमा चावहाँ हामीहरुको नेपाि अवहिे पधन भारत र चाईना दवैुबार्ट चावहाँ 

पेिाम भन्न सवकन्छ। भोधिको ददनमा चावहाँ यो राजिानी पहाड र तराईको जनु संगम 

छ। मकवापरु भोधिको ददनमा यो मकवापरुिे नै हाम्रो नेपाििाई एउर्टा चावहाँ रक्षकको 

रुपमा चावहाँ रुपमा प्रस्ततु हनुे अवस पाईयोस भने्न मैिे आशा गरेको छु र अजन्तममा यो 

ववषयिाई समर्णन गदै केरुगङ्ग हामीहरुको नाका छ। प्रदेश नं. ३मा चाईना साँग 

केरुगङ्ग नाका छ र भारत साँग कुनै पधन नाका छैन।  
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भोधिको ददनमा ठोररिाई प्रदेश नं.३ को चावहाँ नाकाको रुपमा चावहाँ स्र्ावपत गदै 

यताबार्ट चावहाँ पहि होस ् भने्न माग गदै माननीय मखु्यमन्री डोरमजर् पौडेिज्यूिे पेश 

गनुणभएको उक्त प्रस्तावको समर्णन गदणछु। जय राष्ट्र। जय जनता।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रदेश नं.३को राजिानी काभ्रपेिान्चोक 

जजल्िाको िधुिखेि तोवकयोस प्रस्तावका प्रस्तावक माननीय रमेश पौडेििाई प्रस्ताव माधर् 

छिफि गररयोस पेश गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रमेश पौड्याि (वववेकशीि साझा पार्टी):- माननीय सभामखुज्यू, 

सभामखुज्यूको अनमुधतिे नेपािको संवविानको िारा २०८८ को उपिारा (२) बोमोजजम 

प्रदेश नं.३को राजिानी काभ्रपेािन्चोक जजल्िा िधुिखेि तोवकयोस भने्न प्रस्ताव 

माधर्छिफि गररयोस भन्ने प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रदेश नं.३को राजिानी मकवापरु 

जजल्िाको हेंर्टौडा तोवकयोस भन्ने प्रस्तावप्रस्तावक माननीय मखु्यमन्री डोरमजर् पौडेििाई 

प्रस्ताव माधर् छिफि गररयोस भने्न प्रस्ताव पेश गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय डोरमजर् पौडेि, मखु्यमन्री:- माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको 

अनमुधतिे नेपािको संवविानको िारा २०८८को उपिारा २ बोमोजजम प्रदेश नं.३को 

राजिानी मकवापरु जजल्िा हेंर्टौडा तोवकयोस भन्ने प्रस्ताव माधर्छिफि गररयोस भन्ने 

प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय रमेश पौडेि र माननीय 

मखु्यमन्री डोरमजर् पौडेििे पेश गनुणभएको दवैु प्रस्ताव माधर्को छिफि प्रारम्भ हनु्छ।  

उक्त छिफिमा भाग धिन चाहन ुहनुे माननीय सदस्यहरुिे आफ्नो नाम जचर्टमा 

िेजख सभामखुको डास साँगै बसेका कमणचारीिाई उपिब्ि गराई ददन ुहनु अनरुोि गदणछु। 

छिफिमा भाग धिने माननीय सदस्यहरुिाई ५ धमनेर्टको समय धनिाणरर् गरेको छु।  
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सावणप्रर्म प्रमे बहादरु तामाङिाई अनमुधत ददन्छु। समय ५ धमनेर्ट।  

माननीय प्रमे बहादरु तामाङ (स्वतन्र):- सभामखु महोदय, हामी अन्त्यतै 

महत्वपूर्ण ववषयमा छिफि गनण केजन्रत भई राखेका छौ। ववषय अन्त्यतै गम्भीर छ र 

हामी गम्भीर मोडमा पधन हामी अधि अगाडी बढी राखेका छौ जस्तो मैिे अनभुधूत 

गररराखेको छु।  

दईु वर्टा ठाउाँको राजिानीको ववषयमा माननीयज्यूिे प्रस्ताव पेश गनुण भएको छ। 

दईु वरै्ट प्रस्ताव प्रधत मेरो दिमेरो असमर्णन छ। िधुिखेि स्भावैिे अधिकधत केन्र धबन्द ु

त हो। सबै ठाउाँको िाधग सबैको िाधग यो ३नं. प्रदेश को केन्र खोज्दै जाने हो भने्न 

िधुिखेिन ैहो। फेरर पधन मिाई माननीय रमेश पौडेििे प्रस्ताव गनुणभएको िधुिखेििाई 

राजिानी बनाईयोस भने्न प्रस्ताव माधर् असमर्णन वकन गरे भधन मिाई राम्रो र्ाहााँ छ। 

मैिे समर्णन गरेपधन त्यो राजिानी हुाँदैन।  

हानेका पछाडी वकन िाग्न ुजजतेको पछाडी केही भएन भने्न हानकुो पछाडी वकन 

िाग्न ु भनेर मारै मैिे समर्णन गररन अको हेंर्टौडा हामी सबैिाई र्ाहा छ। ३ नं. 

प्रदेशमा १३ वर्टा जजल्िा छन। हेर्टौडाबार्ट हामीिे हेने हो भने्न िेरै वर्टा जजल्िाहरु 

सपनामा पधन देख्दैनौ। रसवुा, रामेछाप, दोिखा िगाएताका जजल्िािाई हामीिे सपनामा 

पधन देख्न सक्दैनौ। िेरै दरुु दजणरामा पछण। मन्रीज्यूहरुिाई जााँन पधन अफ्यो पछण। 

सजचवज्यू र कमणचारी सार्ीहरुको कुरै छोधड ददनहुोस ् र त्यसो भएको कारर्िे गदाण 

हामीिे नेपािी जनतािाई िेरै दःुख ददएका छौ र ३नं. प्रदेशका जनतािाई पधन हामी 

दःुख ददन गईरहेका छौ। २ वषण त दःुख ददयौ।  

३ नं. प्रदेशका िेरै असंख्या जनतािे िाखौ जनताहरुिे यो ३ नं. प्रदेश हेर्टौडा 

कहााँ र यसका मन्रािय कहााँ कहााँ छन। कमणचारीहरु कता कता बस्छन। के के काम 

भई राखेको छ भने्न कुरा पधन र्ाहााँ छैन। फेरर पधन धत जनताहरुिाई छक्यार झिुाएर 

भलु्यार  हाम्रो स्र्ायी राजिानी हेर्टौडामा नै राख्दै छौ।  
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दईु धतहाई सरकार भएको बेिामा धनर्णय हुाँदै गरेको यो स्र्ायी राजिानी सिा र 

हामीसाछौ भनेर फेरर अको चनुाव जान सक्न ुहनु्छ। तर पत्याने ठाउाँ छैन। जनतािे 

र्ाहााँ पाईसक्यो। ने.क.पा।का साम सदस्यिे डादो रहेछ भने्न कुरो वजुझ सकेको रहेछ। 

अब मिाई िागेको के हो भने्न यसै उसै राजिानी हेर्टौडामा भई हाल्यो। म चाईना 

बोडरको मान्छे रसवुाको जनताको जनप्रधनधि अब मैिे कोठा खोज्न धडधिधतर जान ुपछण 

भने्न मैिे महससु गरेको छु र वहन्दी भाषामा अब वर्टयसुन पढन ुपछण।  

यधत भनौ मैिे अजन्तममा यो हेर्टौडा राजिानी बनाईयोस भनेर प्रस्ताव माननीय 

मखु्यमन्री डोरमजर् पौडेिज्यूिाई हाददणक िन्यवाद चाहन्छु। त्यधत मार बिाई ददन 

चाहन्छु। २ वषण सम्म हामीिाई वकन चावहाँ अन्त्यत शंकाको घेरामा राख्न ुभो वकन चावहाँ 

रुमधि राख्न ुभो, वकन चावहाँ रसवुा देजख हेर्टौडा, रसवुा देजख हेर्टौडा, हेर्टौडा देजख दोिखा, 

हेर्टौडा देजख रामेक्षाप गराई राख्न ुभो भने्न मिा२ िाधग राखेको धर्यो। कवहिे झोक पधन 

चि धर्यो। कवहिे कावह ररस पधन उठ् धर्यो।  

दईु धतहाई छ जे पधन गनण पाउाँन ुहनु्छ। जे पधन गनण पाउाँने ठाउाँ यो सरकार 

छ। हामीिे देजख राखेका छौ। अवहिे िेरै कुराहरु आएको छ। हाई बधडहरु छायााँ 

पररराखेका छन। नयााँ नयााँ जचजहरु आईराखेका छ। त्यसैिे जे पधन गनण मन िागदद 

गने पाउाँने ठाउाँमा हामी छौ। फेरर पधन मखु्यमन्रीज्यूिे वकन राजिानी तोक्न ु सक्न ु

भएन शंका िाधग राखेको धर्यो। म उहााँको िैयणता प्रधत, सहनशीिता प्रधत, िनगशीिता 

प्रधत, वहमत प्रधत र धनर्णय गने क्षमता प्रधत रेड सािडु गदै बिाई गदै म धबदा हनु्छु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय सरेुन्र राज गोसाईिाई अनमुधत ददन्छु। 

समय ५ धमनेर्ट।  

माननीय सरेुन्र राज गोसाई (नेपाि मजदरु वकसान पार्टी):- माननीय सभामखु 

महोदय, धनर्णय मोडमा छौ। आज देशिे काठमाडौं केजन्रय ववकासको ववल्कप 

खोजजरहेको छ। काठमाडौ उपत्यका आज भन्दा र्प बरबाद असर्व्यस्र्ा नबनौस 

ववस्पोर्टक जस्र्धत साँग नपगुौस भने्न भावना जागतृ भई रहेको छ।  
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काठमाडौ उपत्यका खानेपानीको समस्या, फोहोर मैिे तर्ा ढि धनस्कानको 

व्यवस्र्ापन र्टावफण क जाम्मको समस्या , अव्यवजस्र्धत सहरीकारर्, सडकको दरुदसा 

अददिाई धबक्राि रुप धिदै छ। ऐधतहासीक सांस्कृत सम्पदाहरुको जनजन खतरामा 

पदैछ। कृवष उत्पादन शनु्यमा झरदैछ। संसारका प्रदवुषत राजिानी मध्ये काठमाडौ 

अग्रह पंधतमा पने समचारिे बारबार झस्काउाँ छ।  

भकूजम्पय जोजखमको वहसाबिे पधन उपत्यका अन्त्यत सवेदशीि भएको यर्ार्ण 

हो। प्रकोप फैधिने सम्भावनाको आिारमा उपत्यका उच्च जोखीमा पदणछ। त्यस्तो 

क्षेरमा देश भरको जनसंख्या केजन्रत गनुण भएनका दघुणर्टनाको वातावरर् हामी आफैिे 

तयार गनुण साववत हनुे छ। तसर्ण काठमडौं उपत्यका भन्दा केही र्टाढा आिधुनक सहरको 

धनमाणर् गनुण ददघणकाधिन वहतको पक्षमा हनुेछ।  

उपत्यकामा सहरीकारर्को शीिशीिमा भएका गजल्त कमम्जोरी िापबावह 

नदोहररने गरर व्यवजस्र्धत सहर धनमाणर् गनण सके जनसंख्या त्यतै धतर आकवषणत हनुे धनश्चत 

छ। त्यस्तो खािको सहरहरु धनमाणर् गने प्रसस्ता सम्भावना भएका र व्यवस्र्ापवकय 

दृवष्टकोर्िे पधन उपयकु्त क्षेर बनेको यो प्रदेशको हकमा मकवापरु जचतवन हो। 

कमसेकम अरु केही सय वषणको धनजम्त बन्दोबस्त र भगूाकको वहसाबिे वहसाकिे पधन 

अभाव नहनुे कम मार अफ्यार आउाँने क्षेर रोजनकुो हामी साँग तत्कािको िाधग अको 

ववकल्प छैन। काठमाडौं उपत्यकमा कररब २०िाख जनसंख्याको िाधग व्यवस्र्ापन गनण 

सहज हनुे योजनाकारको अनमुान योजनाकारहरुिे अनमुान गरेका धर्ए।  

आज ५०-६०िाख बसोबास त्यवह खाल्डोमा भई रहेको छ। बढ्ने क्रम अझै 

जारी छ। केही गधतमा अपरािको संख्या बढ्दो छ। असरुक्षा, अशाजन्त फैधिरहेको छ। 

अपराधिहरुको अश्रय स्र्ाि बन्दैछ। काठमाडौं धनयरन्र् बावहर जान ु भन्दा अगाडी 

सचुबजुका सार् पावहिा चािन आवश्यक छ।  

त्यो पाईिा भनेकै काठमाडौं बावहर सहर तर्ा व्यवजस्र्त बजस्त ववकास हो। 

प्रदेशको राजिानी घोषर्ािे त्यसमा पधन केवह रे्टवा पयुाणउन े ववस्वास धिन सवकन्छ। 

आजको एउर्टा गम्भीर समस्या काठमाडौं केजन्रत मानधसकता हो। देश ववकासमा यो 

एउर्टा मानोवैजिनक समस्या बन्दैछ। त्यस सोचमा फेरबदि ल्याउाँन योजना बद्ध 



191 

 

प्रत्यनको आवश्यकता छ। घमुाई वफराई काठमाडौं मै केजन्रत हनु े सोच हरेक 

दृवष्टकोर्िे घात हनु ेछ। तसर्ण काठमाडौं भन्दा भौगोधिक दरुरको वहसाबिे तिुनात्मक 

रुपमा र्टाढा तर सम्भावनािे यकु्त ठाउाँ मकवानपरु हो भने्न हाम्रो बझुाई हो।  

आजको मखु्य सवाि सन्तधुित ववकास हो। राजिानी प्रधतको जनआक्रोस 

बढनकुो एउर्टा कारर् दरुदराजमा राज्यको नजर र उपजस्र्धत नपगु्न ुर धसंहदबारको पक्ष 

प्रधत ववधि गधत हो। हरेक जजल्िा र गाउाँिाई धबना कुनै पक्षपात बजेर्ट ववधनयोजना गरर 

आआफ्नो उत्पादन तर्ा ववशेषतािे यकु्त बनाई अवसको सजृना गरर पररवतणनको प्रधतभा 

भधूत ददिाउाँन कम्सेमक अब वविम्बन गनुणहुाँदैन र स्र्ानीय तहिाई सवि तर्ा जजम्मेवार 

बनाउाँदै प्रदेश र स्र्ानीयतह धबच समवन्य बढाउाँने तत्काि धनजम्त एउर्टा उपाय हो। 

जशक्षा तर्ा स्वास्थ्य सवुविा र रोजगाराको अवसरमा प्रदेशका ववधभन्न क्षेरहरुमा उपिब्ि 

गराउाँन असम्भव छैन।  

देशको ववकासको अपेक्षा स्वरुप जनतािे संघीयता खोजेका हनु।ु संघीयताको 

मिु ममण ववकेजन्रतको धसद्धान्त, स्र्ानीय तहको स्वायतार सन्तधुित ववकासको गरुु 

मन्रिाई हरदम धसरो दारर गरर प्रदेश र देशको ववकासमा जरेु्टर मार जनभावनको कदर 

गनण सक्ने छौ। जनआन्दोिनको वास्तववक उपिजब्ि जनता समक्षा प्रस्ततु गनण सक्न े

छौ। संघीयताको आवज उठेको १२ वषण पगु्दा नपगु्दै केजन्रय धतर पाईिा चाल्न ुभनेको 

प्रधतगम नै हो। यी सम्पूर्ण पक्ष माधर् वविेयक पयुाणउाँदा प्रदेशको राजिानी हेर्टौडा राख्न ु

उपयकु्त हनुे हाम्रो ठहर हो। यो देशको भरूाजनीधतक सावेदशीिता, समाजजक दृवष्टकोर्, 

संघीयतामा गईसकेपधछ देशको दररिो आन्तररक तर्ा बाह्रपररजस्र्धत, सरुक्षा प्रधतबन्ि 

आददिाई समेत गजम्भरता पूवणक धनयािदा तत्कािको धनजम्त प्रदेशको राजिानी हेंर्टौडा 

हनु ुपने हाम्रो बझुाई हो।  

देशको साभौवधतता, रक्षा , स्वतन्र तर्ा भअूखण्डाता हाम्रो पवहिो प्रार्धमकता 

ववषय हो। राष्ट्रय एकताको धनमाणर् वैदेशीक हस्तपेक्ष ववरुद्धको संगसको समयको 

आवश्यकता हो। एउर्टा स्वतन्र देश आधर्णक रुपमा अगाडी बढ्न र आत्मधनभणर बन्न 

तिुनात्मक वहसाबिे त्यधत समय निाग्ने ववश्व ईधतहासिे बताउाँछ। प्रदेश नं .२ दईु 



192 

 

साँग पधन हात धमिाउाँन आधर्णक उन्यमा सहकायण गनण सहज वातावरर् बनाउाँन भौगोधिक 

दरुरको वहसाबिे पधन नजजक स्र्ानमा प्रदेशको राजिानी राख्न एक अकाण आपत ववपतमा 

समेत जनु सनुकै सहयोग पयुाणउाँन सहज हनुे र आपधस उन्यमा सहयारा गनण सहज बन्ने 

आविारर्ा बोमोजजम पधन यो प्रदेशको राजिानी हेंर्टौडा कायम गनुण व्यापणक दृवष्टकोर् दरु 

र दृवष्ट ददघणकाधिन वहत तर्ा राष्ट्रय स्वार्णको पररर्टक्या बने हाम्रो बझुाई हो।  

सभामखु महोदय केजन्रय राजिानीको धनश्चत भार समेत बहन गने त्यस माधर् 

दबा या आक्रोस न्यूधनकरर् गने र केजन्रय राजिानी रक्षा समेत रे्टवा पयुाणउाँने भधूमका 

धनवाणह गनण सके यो प्रदेशको महत्व गौरव र प्रधतष्ठानको अझ उच्चाईमा पाउाँने छ। 

जनताको ववस्वास प्राप्त हनुे यस प्रकाशमा हेदाण पधन प्रदेको राजिानी हेर्टौडा उपयकु्त हनु े

छ।  

सारै् हेर्टौडा साजचकै राजिानीमा हनु ुपने गरु्िे यकु्त बनौस। प्रदेशको राजिानी 

आज जनतािे आशा अपेक्षा र अवश्यकता गरे बोमोजजम बनौस। कसैिे कवहिे 

पछुताउाँन नपरोस। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय शोभा शाक्यिाई अनमुधत ददन्छु।समय ५ 

धमनेर्ट। 

माननीय शोभा शाक्य (वववेकशीि साझा पार्टी):- माननीय सभामखु महोदय, आज 

हामी अन्त्यतै महत्वपूर्ण ववषयमा छिफि गदणछौ। आज एकदमै हाम्रो ऐधतहासीक ददन 

पधन हो। आज चावहाँ हामीिे प्रदेश नं.३को राजिानी कहााँ तोक्ने, के गने भने ववषयमा 

आज छिफिमा छौ। यस छिफिमा मेरो भनाई भनु्न पदाण खेरी सावणप्रर्म यो काभ्र े

जजल्िाको िधुिखेि अन्त्यतै राम्रो ठाउाँ हो।  

वकन भने मैिे भनपुदाण पधन यहााँ उपजस्र्धत हनु ु भएका माननीय ज्यूिेहरुिे ४ 

ददन सम्म िगातार काभ्र ेजजल्िािाई सबैिे राख्न ुपछण भने्न ववषयमा चावहाँ यहााँहरु सबैिे 

सधुन सक्न ुभएको छ र काभ्र े जजल्िा सबैको सहमधतमा तपाईहरुिे चावहाँ मत ददनिाई 

पधन म ववम्रन अनरुोि गदणछु। वकन भने्न ४ ददन सम्म बोिेको कुरािाई झठुो नगररददन ु

हनु ुपधन माननीयज्यूमा पधन म ववम्रन अनरुोि गदणछु।  



193 

 

त्यसकारर् आज हामीिे चावहाँ काभ्र े जजल्िािाई चावहाँ राजिानी तोवकयोस भन्ने 

कुरामा चाहुाँ म ुजोडदार माग गनण चाहन्छौ। त्यसैगरर प्रदेश राजिानी वकन हनु्छ भन्दा 

खेरर त्यो राजिानी भनेको एउर्टा धमडि ठाउाँमा हनु ु पछण र त्यस मध्येमा पधन सबै 

जजल्िािे छोएको र सबै जजल्िाको जनता हाम्रो ६०िाख जनतािाई आउाँन पाएक पने र 

राजिानी भयो भने्न हामी सबैको काम सहज हनु्छ र ३नं. प्रदेशको काम चावहाँ सहज हुाँदा 

खेरर हाम्रो ३ नं. प्रदेश नै एकदम सम्वदृ्ध हनु ुसक्ने भएको कारर्िे गदाण पधन काभ्रिेाई 

चावहाँ राजिानी बनाईयोस र राजिानीको िाधग माननीयज्यूहरुिे सबैिे भोर्ट हाधि ददनहुनु 

पधन ववम्रन अनरुोि गदणछु।  

यो हेर्टौडािाई मैिे वकन नगरेको भनु्न पदाण खेरर यो हेंर्टौडा हामी २ वषण सम्म 

आई रहन्दा खेरर अजघ भखणरै माननीयज्यूिे भनु्न भयो दरुदराजको जनताहरुिे हेंर्टौडाको 

राजिानी कहााँ छ ? के गछण ? भनेर खोज जान पधन िेरै अफ्यो परेको मैिे देख्या छु। 

त्यस मध्येमा पधन भन ु पदाण खेरर यो दईु वषणको अन्योिनमा र्टचणिाई बािेर हामीिे 

हेर्टौडा खोज्न ुपने अव्यवस्र्ा भई रहेको छ। हाम्रो राजिानी कहााँ छ ? भनेर र्टचणिाई 

बािेर आउाँन ुपने अवस्र्ा पधन हामीिे देजख राखेका छौ।  

त्यसकारर्िे पधन यस हेंर्टौडािाई मैिे नराम्रो ववकासको वहसाबिे जजल्िाको 

वहसाबिे म ववरोधि होईन। म १३ वर्टा जजल्िाको समर्णन गदणछु। त्यस मध्ये पधन 

हामीिाई प्रस्ततु गनुण भएको जम्मा ५ वर्टा जजल्िाको िाधग चावहाँ राजिानी धनवेदन परेको 

धर्यो। त्यसमध्ये पधन सब भन्दा राम्रो १३ वर्टा जजल्िाको धमदिमा परेको जजल्िा चावहाँ 

काभ्र ेजजल्िा हो भन्न चाहन्छु।  

त्यसकारर् यो काभ्र े जजल्िािाई चावहाँ एकदमै सबैिे सहयोग गररददन ु हनु म 

अनरुोि गदणछु। वकन भने्न म काभ्र े जजल्िाको बासी होईन। मेरो जजल्िा त िधितपरु 

हो। मेरो स्वार्णको वहसाबिे भने्न हो भने्न म िधितपरु जजल्िामा राजिानी ल्याउाँ भन्न 

चाहन्छु। वकन मैिे चावहाँ स्वार्णको िाधग मैिे कुरा गरररहेको छैन।  
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हाम्रो ५५-६० िाख जनताको वहतको िाधग सबैको सहजको िाधग म बोल्दैछु। 

त्यसकारर् म यहााँहरु सबैिाई चावहाँ पूर्ण एक चोवर्ट म काभ्र ेजजल्िािाई भोर्ट हाधि ददन ु

हनु भोधि चनुावको बेिामा भोर्ट हािी ददन ुहनु ववम्रर अनरुोि गदै म धबदा हनु चाहन्छु। 

हाम्रो देश को जय होस। हाम्रो नेपािको जय होस र 

माननीय सभामखुः- अब म माननीय धबराज भक्त शे्रष्ठिाई अनमुधत ददन्छु। समय 

५ धमनेर्ट।  

माननीय ववराज भक्त शे्रष्ठ (वववेकशीि साझा पार्टी):- सभामखु महोदय, सावणप्रर्म 

िनषुा उत्खानको ववरोि गने ददधिप कुमार महतोको हत्याको घोर बक्षना गदणछु र हत्या 

गने हत्यारहरुको काडा भन्दा कडा कारबावहकको माग पधन गदणछु। स्वसन्त पररवारमा 

हाददणक सवेदना पधन व्यक्त गदणछु। संवहदबार गाउाँमा आउाँछ भने्न अपराधिहरु गाउाँमा 

आएको छ। आफ्नो ठाउाँको रक्षा गनणको िाधग बचाउाँनको िाधग जााँदा खेरर मान्छे मनुण 

पने अवस्र्ामा आएका छौ।  

यो ववषयमा प्रवेश गदाण खेरर माननीयज्यूहरुिाई के पधन भन्न चाहन्छु। के पधन 

सभामखु माफण त धनवेदन गनण चाहन्छु भन्दा राजिानी कहााँ वस्छ भने्न कुरा अब गर् भई 

सकेको छ। हामी सबै जनािाई मनमा र्ाहााँ छ। तर राजिानी कुन प्रवक्रयामा बस्दै छ 

भन्न े िेरै महत्पूर्ण भएको छ। कुन ै ठाउाँको पक्ष वा ववपक्षको कुरा होईन। यो चावहाँ 

प्रदेश सभाको स्वायता, संधिनताको माधर् भएको हस्तक्षेपको कुरा हो।  

तपाईहरुिे गनुण भएको िोकतजन्रक अभ्यास गनुणभएको सार्ीहरु, त्यरो 

काजन्तकारी सार्ीहरु, त्यरो र्टायर बाल्यको, बन्दकु बोकेको कुराहरु काजन्तकारी भए खा 

काजन्तकारी हनुे ठाउाँ चावहाँ यो संसद हो। आज तपाईहरु साँग ववकल्प छ। आज धबहान 

सम्म सिसल्िा गदाण खेरर केही हामीिे त्यो नाम दताण नगरेको भए ववकल्प हुाँदैन धर्यो। 

तपाईहरु काजन्तकारी हो भने्न देजख साजचकै िोकतजन्रक हो भने्न देजख आज देखाउाँने कुरा 

छ। फ्यािो क्रस गनेमा पधन िेरै कुरा आयो फ्योर क्रस गनेको होईन। म तपाईहरुिाई 

के धनवेदन गनण चाहन्छु भन्दा आज फ्योर क्रस गने सार्ीहरुिे फ्योर क्रस गरेको 

होईन।  
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तपाईहरुको नतेतृ्विे हाम्रो सावणभौतमा हस्तेक्षप गरेर उहााँहरुिे फ्िोर क्रस गनुण 
भएको हो। त्यवह भएर तपाईहरु साँग ववकल्प छ। वहजो सम्म धर्एन। वववेकशीि 
नेपािी दि र वववेकशीि साझा पार्टी वकन चावहाँ वकन यो प्रस्ताव हाल्न ु पयौ भन्दा 
िोकतन्र बचाउाँनिाई पधन हाल्न पयौ। संघीयतािाई बचाउाँनिाई पधन हाल्न पयौ। 
कधत धनरास हनुे होिा। यस्तो सभामा नामहरु उठेको छ। कहााँ राख्न परौ दताण कसैिे 
पधन गने वहमत गनुणहनु ु केको कातजन्रकारी, िोकतजन्रक भयो यदद हामीिे आज हामी 
दताण नगने हो भने्न यो संसद आजको ददनबार्ट एकदमै धनरास हनु्थ्यो। अब तपाईहरु 
ववकल्प छ।  

अधन वववेकशीि साझा पार्टी , वववेकशीि दि चावहाँ एउर्टा वैकजल्प शजक्तको 
वहसाबमा आउाँदा खेरर आज पधन हामी आफुिे आफुिाई चावहाँ साववत गरेका छौ। अब 
आफुिे आफुिाई काजन्तकारी, िोकतजन्रक साववत गनुण पदणछ। माननीय सभामखु 
महोदय यो ववषयमा आउाँदा खेरर मिाई जचत दखेुको कुरा मैिे के सोचको धर्ए भन्दा 
नामको कुरा िेरै नामहरु आउाँछ होिा नेपाि मण्ड आउाँछ होिा। नेवार तामसधिङ 
आउाँछ होिा। तर यस्तो एकात भएको वक नाम प्रश्न प्रस्ताव गने माननीयज्यूिे समर्णक 
सम्म धन भेर्टन ु भएन भने्न पधछ यस्तो संगस त्यस्तो गाउाँगाउाँको मान्छे िडाएर यस्तो 
देशिाई बजन्द बनाएर आएको संघीयतािे त त्यो प्रधतबद्धताहरु केही पधन परुा गरेन 
सभामखु महोदय यो स्र्ावपत गनणको िाधग भए पधन वववेकशीि नेपािी दििे काभ्रकेो 
िधुिखेि ठाउाँिाई दताण गरेको छ।  

माननीय सभामखु महोदय म माननीय सदस्यहरुिाई सभामखु माफण त के अनरुोि 

गदणछु भने्न आज तपाईहरुको पररक्षा हुाँदैछ। नेपािको जय होस।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब यो छिफि यवह अन्त्य हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक आझै ३० धमनेर्ट पधछ बस्ने गरर बैठक 

अन्त्य हनु्छ।  

   (तदनन्तर बैठक २०७६ साि पसु २६ गते आजै २:३० बजे सम्मका 
िाधग स्र्धगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको १:५८ बजे।  
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प्रदेश सभा 
प्रदेश नं ३ 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२६ पसु, २०७६ 

शधनबार 
(बैठक संख्या - ६)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको दोश्रो बैठक माननीय सभामखु श्री 

सानकुुमार शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको २:३० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको कायणक्रम नरहन े

व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश नम्बर ३ को नामाकरर् बागमती कायम गररयोस ्भने्न 

प्रस्तावका प्रस्तावक माननीय ईन्र बहादरु बााँनीयालाई आफ्नो प्रस्ताव पेश गनण अनमुधत 

ददन्छु।  

माननीय ईन्र बहादरु बााँनीया (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, सभामखुको 

अनमुधतले नेपालको संवविानको िारा २९५ को उपिारा (२) बमोजजम प्रदेश नम्बर ३ 
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को नामाकरर् बागमती कायम गररयोस ् भने्न प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। 

िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- अब म उक्त प्रस्तावका समर्णक माननीय रामेश्वर फुाँ याललाई 

प्रस्तावको समर्णन गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रामेश्वर फुाँ याल (नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, माननीय ईन्र बहादरु बााँनीयाले पेश गनुण भएको उक्त प्रस्तावको समर्णन गदणछु। 

लाल सलाम। जय नेपाल।  

माननीय सभामखु:- अब म उक्त प्रस्तावका समर्णक माननीय ररता माझीलाई 

प्रस्तावको समर्णन गनण अनमुती ददन्छु।  

माननीय ररता माझी (राविय प्रजातन्र पार्टी):- माननीय सभामखु महोदय, आज 

हामी प्रदेश नम्बर ३ को अत्यन्तै अको महत्वपूर्ण धनर्णय गनण गईरहेका छौँ। हामीलाई 

लाग्छ यो प्रदेश नम्बर ३ प्रदेश सभाले गरेको यो धनर्णय नै प्रदेश नम्बर ३ को अको 

ऐधतहाधसक धनर्णय हनुेछ भने्न कुरामा म ववश्वस्त छु।  

त्यधतमारै होईन राविय प्रजातन्र पार्टी धनरन्तरता सवहतको पररवतणनलाई 

आत्मसात गदै आएको छ। अवहले हामी देशमा नेपाल कम्यधुनष्ट पार्टीको दईुधतहाई 

बहमुतको सरकार संचालन भईरहेको छ तर वहााँहरुलाई कताकता अफ्यारो भईरहेको 

छ। के कारर्ले अफ्ठरयारो भईरहेको छ भने वहााँहरुले क्रम भगंताको धसद्धान्तलाई 

आत्मसात गदाण आज बहमुत हदुााँपधन कता कता अफ्यारो महशसु गररराख्न ुभएको छ।  

त्यसकारर्ले आज हामीले सवणसहमधतबार्ट बागमतीलाई प्रदेशको राजिानी 

बनाउनपुछण भनेर हामीले यहााँ प्रस्ताव र समर्णनको प्रवक्रयामा छौँ। मलाई अत्यन्त खसुी 

पधन लागेको छ। माझीहरुको महान ्पवण लदी पजुा, कोशीको पजुा, खोलीको पजुा आज 

माझीहरुको एउर्टा देउताको नाम राखेर यहााँ प्रदेश राजिानीको नामाकरर् गररदैँ छ। 

हामीले खोलालाई पजुा गछौँ हाम्रो लाधग सबैभन्दा माने्न ठुलो देउतानै हाम्रो लाधग खोला 

हो।  
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त्यसैले बागमतीले माझीका मारै खोला देउतालाई सभ्यता जनाउदैँन आम 

नेपालको सरुुदेखीनै नेपालको सभ्यता कायम रहेको नेपालीलाई जचनाउने अको महत्वपूर्ण 

नदीका नाममा रहेको बागमतीलाई प्रदेशको राजिानी बनाउनको लाधग हामीले यहााँ आज 

छलफल गरररहेका छौँ, यसको लाधग आज हाम्रो यो प्रदेशमा धनकै जाधतवादका कुराहरु 

उठे, जाधतलाई अगाडी ल्याउनपुछण, जाधतय नाममा चैँ प्रदेशको राजिानीको नामाकरर् 

गराउनपुछण भने्न खालका कुराहरु पधन उदठएका धर्ए तर यो कुरामा होईन वक हाम्रो 

प्रदेशमा अधसधमत आददवासी जनजाधतहरुको बसोवास छ त्यो जातजाधतको िमण,संस्कार र 

संस्कृधतको रक्षा गदै त्यो जाधतको भाषा र जशक्षामा अग्रसरता कायम गदै वहााँहरुलाई 

हरेक ठााँउमा पहुाँच परु् याउने ठााँउमा, राज्यका हरेक धनकायमा परु् याउन े हाम्रो दावयत्व 

हो। 

त्यसकारर्ले हाम्रो त्यो दावयत्वलाई परुा गनणको लाधग हामीले हाम्रो जाधतको 

नाराले होईन हामीले वहााँहरुको क्षमता, गरीबीको आिारमा हामीले वहााँहरुलाई माधर् 

उकास्यौँ भने पकै्क पधन प्रदेश नम्बर ३ को सरकार अगाडी बढ्छ भन्नेमा ववश्वस्त रहदैँ 

आज यो माननीय सभामखु ज्यू, माननीय ईन्र बहादरु बााँनीयाले पेश गनुण भएको उक्त 

प्रस्तावको म पूर्ण समर्णन गदणछु। िन्यवाद, जय राि, जय जनता।  

माननीय सभामखु:- अब म उक्त प्रस्तावका समर्णक माननीय ररना गरुुङलाई 

प्रस्तावको समर्णन गनण अनमुती ददन्छु।  

माननीय ररना गरुुङ (राविय प्रजातन्र पार्टी-संयकु्त):- माननीय सभामखु महोदय, 

आज बागमती प्रदेशको नामाकरर् गररराख्दा खेरी मैले एउर्टा कुरा सम्झन चााँहे। पवहले 

बागमती भन्दा खेरी एउर्टा पववरताको नाम बागमती भने्न नेपालमारै होईन भारतलाई 

पधन नेपालबार्ट पानी पयुाणउने बागमती तर अवहलेको खण्डमा बागमती पववर छैन।  

बागमतीमा फोहोरै फोहोर छ। बागमतीले नेपालमा होईन वक काठमाण्डौमा 

समेत पानी पयुाणउन परेको अवस्र्ा छैन मेलम्चीले पयुाणईरहेको छ काठमाण्डौ। भोधलको 

ददनमा हामीहरुले अवहले बागमती नाम प्रस्ताववत गररराख्दा खेरी भोधलको ददनमा जनु 

बागमतीको अवहलेको अवस्र्ा छ भोधलको ददनमा हाम्रो प्रदेशको अवस्र्ा त्यस्तो नपगुोस ्
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भने्न कुरा म अवहले सरुुमै मैले जचन्ता ब्यक्त गदणछु। तर मैले बागमती नाममा हामीहरुले 

पवहल्यै देजखन ैसमर्णन गररराखेको र बागमती नाम राजखराख्दा खेरी मैले राजा महेन्रलाई 

पधन सम्झन चाहे।  

राजा महेन्रको पालामा १४ अञ्चल ५ ववकास क्षेर हुाँदाखेरी हामीहरु अवहले 

मकवानपरु भएको मध्यमाञ्चल जनु धर्यो त्यो जनकपरु, नारायर्ी र बागमती यो धतन 

अञ्चलको एउर्टा मध्यमाञ्चल जनु धर्यो त्यसमा चैँ हामीहरुले फेरर राजा महेन्रकै पालामा 

जनु ५ ववकास क्षेरलाई हामीहरुले हेदाणखेरी ५ ववकास क्षेरबार्ट ७ ववकास क्षेरधतर 

गईयो र त्यसको पधछ अञ्चलहरुकै नाममा बागमती, गण्डकी, कर्ाणली, भोधलको ददनमा 

लजुम्बनी, सदुरुपजिमाञ्चलको नाममा सदुरुपजिम वय नामहरुचैँ हामीहरुले पनु ररवपर्ट न ै

गरेको अवस्र्ा छ।  

कवहाँ न कवहाँ राजा महेन्रको पालामा गरेका ववकासहरु र वहााँले राखेका नामहरु 

दठक रहेछ भने्न कुरा आज सवणरुपमा सवणपजक्षय रुपमा हरेक दलले प्रधतपादन गरेको 

अवस्र्ा छ त्यो भएर हामीहरुले जनु प्रदेशको राजिानी धनर्ाणयक रुपमा हामीहरुले गनण 

लागेको छौँ त्यसको पवुणसन्ध्यामा मैले राजा महेन्रलाई पधन सम्झन चााँहे र वहााँले जनु 

बेलामा नामहरु प्रधतपादन गनुणभएको छ, यो नामहरु राख्नभुएको धर्यो त्यसको 

वैज्ञाधनकताको आिारमा यताबार्ट वहााँ यता नरहेपधन वहााँलाई िन्यवाद ददन चाहान्छु र 

यधत िन्यवाद दददैँ म नेकपालाई के आग्रह गनण चाहान्छु भने राजधनधतमा ववधभन्न 

कालखण्ड आएका हनु्छ। ववधभन्न कालखण्डमा जनताले बेवकुफ बनाउने काम गनण 

हनु्न।  

जनताले कुनैपधन आशा देखाउने काम गनण हनु्न वहााँहरुले आफ्नो राजधनधतलाई 

अगाडी बढाउनको लाधग वहााँहरुले ववधभन्न जातजाधतलाई तपाईहरुलाई यस्तो ददन्छु भन्दा 

खेरी वहााँहरुले जनु जाधतयतालाई अगाडी बढाएर जनु भोर्ट बैंक बनाउन ुभएको धर्यो। 

अवहले वहााँहरुले राजनैधतक रुपमा बेवकुफ पधन बनाउन ु भएको छ त्यस्तो दरु्णर्टना 

भोधलको ददनमा नगनुणहोला भने्न आग्रह गदै म माननीय ईन्र बहादरु बााँनीयाले पेश गनुण 

भएको उक्त प्रस्तावको समर्णन गछुण। िन्यवाद, जय राि, जय नेपाल।  
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माननीय सभामखु:- अब म उक्त प्रस्तावका समर्णक माननीय रमेश पौडेललाई 

प्रस्तावको समर्णन गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रमेश पौडेल (वववेकजशल साझा पार्टी):- माननीय सभामखु महोदय, 

खासमा जधत ठुलो दल भयो त्यधत ठुलो चौडा छाती त्यधत ठुलो उदारता हनुपुने हो। 

हाम्रो प्रस्तावमा वहााँहरु समर्णन गनुणहनु्न तर हामी वहााँहरुलाई धनसतण समर्णन गदणछौँ। यस 

अर्णमा म यहााँ उधभएको छु तर यस धबचमा म एउर्टा कुरा यहााँ राख्न चाहान्छु सभामखु 

महोदय।  

यहााँ रेड स्यालरु्टको कुरा आयो, लाल सलामको कुरा आयो यो सबभन्दा पवहला 

आयाधतत शब्दहरु हो र यो चैँ धनजित वगण र धनजित ववचारिारालाई समेट्ने शब्द हो र 

हाम्रो संसदमा चैँ बहवुवचारिाराहरुलाई बोक्ने मान्छेहरु भएको कारर्ले गदाणखेरी 

औपचाररक वहसाबले जजम्मेवार मान्छेहरुले त्यो शब्द राख्न धमल्छ वक धमल्दैन यसमा 

गजम्भर भएर ध्यान ददउाँ, न हदुााँहदुैँ भोधल मवुि कस्न ुपने हो वक अधभभावदन गनणलाई।  

फेरर पार्टी कायाणलय कुन हो संसद कुन हो हामीलाई भेद छुट्याउन गाह्रो पने 

होला त्यसमा ववचार गरौँ भने्न कुरा म राख्न चाहान्छु। यधत भधनसकेपधछ म माननीय 

ईन्र बहादरु बााँनीयाले पेश गनुण भएको उक्त प्रस्तावको समर्णन गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- अब म उक्त प्रस्तावका समर्णक माननीय शोभा शाक्यलाई 

प्रस्तावको समर्णन गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय शोभा शाक्य (वववेकजशल साझा पार्टी):- माननीय सभामखु ज्यू, आज 

हाम्रो अत्यन्तै महत्वपूर्ण दोश्रो ववषय हाम्रो राजिानीको नामाकरर्को लाधग प्रस्ताव र 

समर्णकमा हामी छौँ। अवहले म बागमतीको नामाकरर्लाई वकन समर्णन गनण जादैँछु 

भन्दा खेरी बागमती भने्न धबजिकै हाम्रो १३ वरै्ट जजल्लाका जनताहरुका मखुमा 

झजुण्डसकेको नाम भएको कारर्ले म बागमतीलाई स्वीकार गरेको हो र त्यसमध्येमा पधन 

मेरो ब्यजक्तगत िारर्ा भनु्न पदाण मलाई नेवाताम्साधलङ, नेपालमण्डल अधतनै मन पने 

धर्यो।  
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त्यसमध्यमा पधन नेवा ताम्साधलङ भधनरहदााँ खेरी अधलकधत लामो हनुे भएर र 

नेपालमण्डल भन्दाखेरी अधलकधत खजुम्चएको हो वक जस्तो पधन लागेको भएर र यसमा यो 

नामाकरर्मा िमणको ववषयमा, जातको ववषयमा नआओस ् भने्न कारर्ले पधन मैले यो 

बागमतीलाई स्वीकार गरेको हो। त्यसकारर् हाम्रो जनताहरु ५५-६० लाख जनताको 

मखुमा झजुण्डएको र बागमतीको नामबारै्ट सनेु्न ववजिकै हाम्रो यो प्रदेश नम्बर ३ बागमती 

जस्तै कलकलकल बगोस ्पधन भन्न चाहान्छु। पवहला हामीले देजखरहेका छौँ हामी सानो 

बेलामा बागमती कलकलकल बधगरहेको अवहले फोहोरै फोहोरको बागमती बधगरहेको छ, 

यसलाई पधन ध्यानाकषणर् गनण चाहान्छु, सभामखु माफण त। वकनभने हाम्रो बागमती नै राम्रो 

भयो भने हाम्रो बागमतीको गंगालाई पववर हनु्छ।  

त्यसकारर् यो बागमती नामकरर् चावह दठक छ जस्तो लाग्छ त्यसकारर् आफ्नो 

मरुु्ट माधर् ढुङ्गा राखी भनौ आफुलाई मन परेको नेवाताम्साधलङ, नेपालमण्डललाई पधन 

छोडेर हामीले बागमतीलाई समर्णन गयौँ त्यसमध्येमा पधन हामीले हाम्रो वववेकजशल साझा 

पार्टीले डेढ वषण पवहला नै यो बागमतीको नामाकरर् राख्ने र हाम्रो यो प्रदेशको राजिानी 

चैँ काभ्रमेा राख्न ेभनेर हामीले धनर्णय गररसकेका छौँ।  

त्यसको कारर्ले गदाणखेरी पधन हामीले बागमतीलाई नै जोड ददन चाहेका हौँ। 

आज माननीय सभामखु ज्यू, आज जनु माननीय ईन्र बहादरु बााँनीयाले पेश गनुण भएको 

उक्त प्रस्तावको म समर्णन गनण चाहान्छु। हाम्रो देशको जय होस,् हामी सबैको जय 

होस।्  

 माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु प्रदेश नम्बर ३ को नामाकरर् बागमती 

कायम गररयोस ्भने्न प्रस्तावका प्रस्तावक माननीय ईन्र बहादरु बााँनीयालाई प्रस्तावमाधर् 

छलफल गररयोस ्भने्न प्रस्ताव पेश गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय ईन्र बहादरु बााँनीया (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय ज्यू, 

सभामखुको अनमुधतले नेपालको संवविानको िारा २९५ को उपिारा २ बमोजजम प्रदेश 

नम्बर ३ को नामाकरर् बागमती कायम गररयोस ् भने्न प्रस्तावमाधर् छलफल गररयोस ्

भने्न प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद, जय नेपाल।  
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माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु, अब म माननीय ईन्र बहादरु बााँनीयाले 

पेश गनुण भएको प्रस्तावमाधर्को छलफल प्रारम्भ हनु्छ। उक्त छलफलमा भाग धलन 

चाहानहुनुे माननीय सदस्यहरुले आआफ्नो नाम जचर्टमा लेखी सभामखुको ड्याससाँगै बसेका 

कमणचारीहरुलाई उपलब्ि गराईददन ुहनु अनरुोि गदणछु।  

छलफलमा भाग धलने प्रत्येक माननीय सदस्यलाई ५ धमनेर्टको समय धनिाणरर् 

गरेको छु। सवणप्रर्म माननीय प्रमे बहादरु तामाङलाई अनमुधत ददन्छु। समय ५ धमनेर्ट।  

माननीय प्रमे बहादरु तामाङ (स्वतन्र ):- सभामखु महोदय, यो ववषयमा मलाई 

अब यो सदनमा बोल्न मन लाधगराखेको धर्एन। फेररपधन उजत्पधडत जाधत, वगण, क्षेर, धलङ्ग 

जस्ले यो सदनमा भररभराउ राता मान्छेहरुलाई यो सदन धभर पसाउनको धनधमि 

महत्वपूर्ण धनवाणह गनुण भयो वहााँहरुको मत दजण गने म मार एउर्टा अभागी रहेछु त्यो 

कारर्ले गदाण यो अभागी धत जनताहरुको, धत उत्पीधडत जाधत वगण र क्षेरहरुको भावना 

पोख्न ेअनमुधत चाहान्छु। मलाई िेरै कुरा बोल्न मन लागेको छैन म आज अधल भावकु, 

यो ववषयमा कुरा गदै गदाण मलाई अत्यन्त वपडा महशसु भईराखेको छ।  

म भावकु पधन भईराखेको छु, फेररपधन म धत मान्छेहरु जो मान्छेको रगतको 

आहालमा पौडी खेलेर केवह छोर्टा बदु्धी भएको छोर्टा राजाहरुले कुचीहरु प्राप्त गनण पगेु धत 

मान्छेहरुलाई धिक्कार गनणको धनधमि धत शवहदका पररवारहरुले, धत शवहदका पररवारका 

आशुाँहरुले मलाई यहााँ उपजथर्त गराई राखेको छ। यो मेरो रहर होईन बाध्यता हो। 

स्वभावैले म पधन अत्यन्तै सानो उमेरमा आत्मधनर्णयको अधिकारको कुरा, अग्राधिकारको 

कुरा, समावेजशताको कुरा, पवहचानको कुरा मन परेर जीवन मरर्को लडााँईमा होधमएको 

धर्ए, होमाईएको धर्यो र म जस्ता कयौँ मान्छेहरु यवह पवहचानको मदु्दा स्र्ावपत गनणको 

धनधमि शवहद पधन हनु ुभएको धर्यो, बेपिा हनुभुएको छ, अपाङ्ग हनुहुनु्छ िेरै यवुाहरु 

आज। धत यवुाहरुको राम्रो ब्यवस्र्ापन नभएको कारर्ले गदाण कतारको र्ाममा आफ्नो 

पाखरुीहरु बजारीराखेको छ र उनीहरु कतारबार्ट पधन अवहले ३ नम्बर प्रदेशको अस्र्ायी 

केन्र रहेको हेर्टौँडामा हेरररहेका छन।्  
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धत राता मोन्छेहरु जसले हामीलाई आत्मधनर्णयको अधिकार आश्वासन ददयो, 

अग्राधिकारको आश्वासन ददयो, पवहचानको आश्वासन ददयो उधनहरु के गदैछन ् भनेर 

धनयाली राखेका छन ् र मलाई त्यो धनयाल्नको धनधमि यहााँ पठाएको छ। मैले मेरो 

आवाजहरु रुर पाख्रीनको सपनासाँग जोडेर यहााँ ब्यक्त गररराखेको छु। मेरा आवाजहरु 

ददलमाया योञ्जनको सपनासाँग जोडेर म यहााँ राजखराखेको छु र वहााँहरुले नसनुु्नहोला तर 

वहााँहरुको पररवारलाई भन्न चाहान्छु तपाईको पररवारले पवहचानको धनधमि बगाएको रगत 

आज खेर गएको छ आज तपााँइको पररवारले जनु जजवन अपणर् गयो त्यो फगत एउर्टा 

ब्यजक्तको स्वार्ण पूधतण गनणको लाधग मारै रहेछ भनरे मैले वय शवहद पररवारहरुलाई यो 

मञ्चबार्ट भनै्न पने हनु्छ। मलाई आज अत्यन्तै दखु लागेको छ, िेरै दखु लागेको छ। यो 

सदन धत राता मान्छेहरुले भररभराउ छ। यो सदनमा अग्राधिकारको कुरा गरेर 

आत्मधनर्णयको अधिकारको कुरा गरेर नर्ाक्ने मान्छेहरुको धभड छ यो सदनमा तर त्यो 

उत्पीधडत वगण जाधत क्षरेको आवाजलाई यो सदनमा दजण गनणको धनधमि आज धत 

मान्छेहरुको एउर्टा प्रधतधनधिले समर्णक पधन पाएको छैन।  

फेरर पधन म यो सदन माफण त धत जनताहरुलाई आब्हान गनण चाहान्छु, अनरुोि गनण 

चाहान्छु। बेईमानहरुले, मखुणहरुले, ितुणहरुले दोबार्टोमा छोडेको तपाई शवहदहरुको, तपाई 

उत्पीधडत जाधत क्षेरको नासोलाई आज प्रमे तामाङले मरुु्टमा राखेको छ र यो 

यगुौँयगुसम्म रहने छ। दखु लागेको छ, दईुधतहाई भन्दा बढी अर्वा हामी ११० जना 

मध्येबार्ट पधन २ जना मान्छे उत्पीधडत जाधत वगण क्षेर धलगंको पक्षमा समर्णन गने मान्छे 

नपाउदााँ मलाई त यसै दखु लागेको छ िेरै मान्छे दखुी भएको छ। त्यसैकारर्ले गदाण 

म अजन्तममा यवह अनरुोि गनण चाहान्छु बागमती नाम ३ नम्बर प्रदेशको उत्पीधडत जाधत 

वगण क्षेरका जनताले चाहेको नाम होईन।  

उत्पीधडत जाधत वगण क्षेर र ३ नम्बर प्रदेशका जनताले खोजेको नाम नेवा-

ताम्साधलङ्ग नै हो र नेवा-ताम्साधलङ्ग ववडम्बना भनु्नपछण दजण हनु सकेन त्यसमा अत्यन्तै 

दखुी हदुैँ यो बागमतीमा मेरो दल र मेरो नो भोर्ट हनुेछ र यो मदु्दा जनताको धबचमा 

गएर फेरर बहस धसजणना गदै अब िोका नददने गद्दारी नगने जनताका प्रधतधनधिहरुले 
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फेररपधन अको पर्टक यो मदु्दालाई दजण गने छ भने्न ववश्वासका सार् फेररपधन म गवण 

गछुण।  

म यधत िन्यवादको पार छु, यदु्धकालमा लेधलनले भनु्नहनु््यो संसद भनेको बावहर 

खसीको र्टाउको झणु्डाएर धभर कुकुरको मास ु बेच्ने र्लो हो रे स्वभावैले यो चररतार्ण 

आज यो सदनले गरेको छ त्यसको लाधग पधन तपाईहरु सबैलाई िन्यवाद दददैँ म 

यहााँबार्ट धबदा हनु्छु। िन्यवाद, जय नेवा-ताम्साधलङ।  

माननीय सभामखु:- अब म मानीय सरेुन्रराज गोसाईलाई अनमुधत ददन्छु, समय ५ 

धमनेर्ट।  

मानीय सरेुन्रराज गोसाई (नेपाल मजदरु वकसान पार्टी (नेमवकपा)):- सभामखु 

महोदय, माननीय ईन्र बहादरु बााँनीया ज्यूले प्रस्ततु गनुणभएको प्रस्तावमाधर् म छलफलमा 

भाग धलन चाहान्छु। आज हामी यो प्रदेशको अत्यन्त महत्वपूर्ण ववषयमा छलफल गदै 

छौँ। नामांकनको ववषयमा अब िेरै अजल्झन ु नहनु े ववषयबारे हामी सबै सहमत छौँ। 

प्रदेशको नाम आफैँ  सम्पूर्ण अवथय होईन तर यसले ऐधतहाधसक महत्व राख्छ र 

सााँस्कृधतक पवहचान तर्ा ववशेषता झल्काउछाँ।  

देशमा तत्काधलन अवस्र्ामा राज्य पनुणसंरचनाको ववषय उठ्दा होस ् या जाधतय 

मदु्धा उदठरहदााँ नै वकन नहोस ्नेमवकपाले भाषा, िमण, क्षेर र जातजाधतको आिारमा राज्य 

ववभाजन गनण नहनुे िारर्ा प्रस्ततु गरेको म पनु स्मरर् गराउन चाहान्छु। कुनैपधन 

खालको साम्प्रदावयक तर्ा क्षेरीय भावना, संकृर्ता र असवहथगरु्ता बढाउने गधतववधिबार्ट 

समाजलाई र्टाढै राख्नपुने िारर्ा नेमवकपाले राखेको सवणववधितै छ। जाधतय तर्ा िाधमणक 

यदु्धको धबउ रोप्न ु भनेको देश धबखण्डनको बार्टोमा लान ु हनुेछ भधन नेमवकपाले प्रष्ट 

पारेको कसैबार्ट लकेुको छैन। नेमवकपाले भावषक तर्ा जाधतय दमन ववरुद्धपधन संर्षण 

गदै आईरहेको र्ाम जजिकै छलणगं छ। बडाराि अहंकार ववरुद्ध पधन नेमवकपाले धनरन्तर 

संर्षण गदै छ।  

नेमवकपा वधगणय राजधनधतमा ववश्वास गछण र वधगणय मजुक्तका धनजम्त संर्षण गछण। 

जाधतय सवालमा अल्झाएर बामपन्र्ी तर्ा कम्यधुनष्ट आन्दोलन कमजोर पादै मजदरु 
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वगणको एकता धछन्न धभन्न बनाउने साम्रज्यवादीहरुको जालझेलमा नेमवकपा वहजोपधन फसेन 

र आज पधन त्यसको ववरुद्ध दृढता पवुणक संर्षण गछण। वधगणय मजुक्तसाँगै ववधभन्न जातजाधत 

तर्ा भाषाभाषीहरुको पधन मजुक्त सम्भव हनुे हाम्रो अध्ययनको सार हो। नेपाल जस्तो 

जातजाधत, भाषाभाषीको देशमा उच्च संवेदनजशलता एवम ्सतणकता आवथयक हनुे धनववणवाद 

छ। यस अर्णमा यो प्रदेशको नाम कुनै जाधत, समदुाय, िमण आिारमा राख्न ुभन्दा प्रदेशको 

मौधलकता, भगुोल, ईधतहास, सभ्यता र साँस्कृधतको पररचय झल्कने गरर राख्न उपयकु्त हनु े

ववचार प्रारम्भ देजख प्रष्ट रुपमा राख्दै आएका छौँ। धछमेकी देश भारतमा ववधभन्न 

कालखण्डमा भएका िाधमणक दंगा, जाधतय धभडन्त र ववभाजनबार्ट नेपाली जनताले जशक्षा 

धलनपुने बारे नेमवकपाले सझुबझुका सार् छलफल बहस चलाउदैँ आएको ईधतहास साक्षी 

छ।  

तसर्ण यो प्रदेशको नाम बागमती राख्न उपयकु्त हनुे हाम्रो अधभमत छ। संवविान 

सभाबार्ट संवविान लेखन कायण अगाडी बवढरहदााँ नेमवकपाले आधिकाररक रुपमा प्रस्ततु 

गरेको अविारर्ामा पधन यो प्रदेशको नाम बागमती र राजिानी हेर्टौँडा राख्न ु पने बारे 

उल्लेख भएको आज पनु स्मरर् गराउन चाहान्छु। हामीलाई याद छ, नाम संजक्षप्त हनु ु

राम्रो हो। नाम सहज एवम ्बोिगम्य हनुपुछण, नाम दईुअधर्ण पधन हनुहुदुैँन। नामले जात 

िमणको र्ेरा नाघ्न ु पछण। नामले कसैको आत्मस्वाधभमानमा चोर्ट परु् याउन ु हदुैँन। यस 

आिारमा पधन यो प्रदेशको नाम बागमती हनुे हाम्रो मत छ, सारै् नदीनाला सबैको साझा 

सम्पिी हो। मानव सभ्यताको ववकासक्रममा भगुोलको प्रभाव, अनभुव र जशक्षाको 

आिारमा प्राकृधतक धसमा धनिाणरर् गने, प्रकृधतको आिारमा नाम राख्न े चलन बसेको 

हनुपुछण।  

हो, नदीनाला पहाड पवणत आफैले संर्ीयता मागेको जरुर होईन बरु राजधनधतक 

स्तर र समस्याले संर्ीयता मागेको हो। ववश्वमा क्रान्ती, पररवतणन नदी पहाडले मागेको 

ल्याएको ईधतहास पधन त छैन। राजधनधतक तर्ा सामाजजक पररवतणन समयको 

आवथयकता, चेतनाको ववकास र राविय तर्ा अन्तराविय पररजस्र्धतमा भईरहेको क्रधमक 

ववकासको प्रभाव स्वरुप हनुे गदणछ। यस आिारमा पधन बागमती नामले संर्ीयताको 
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ममणमा आाँच परु् याउछ भनु्न सवह होईन सारै् सबैले स्वीकानै पछण प्रदेशको नाम भन्दा 

काम महत्वपूर्ण हनु्छ। कामदार वधगणय भावनाको ववकासनै अहम ्प्रश्न हो।  

आशा गरौँ भोधलका ददनमा कामबार्ट र जनताको धनस्वार्ण सेवाबार्ट यो प्रदेशलाई 

माधर् उठाउन सम्भव हनुेछ। समाजमा ववद्यमान अन्याय, उजत्पडन, शोषर्, दमन, तर्ा 

भेदभाव धनधमट्यान्न पाने ब्यवहारीक पाईला चाल्न ुमहत्वपूर्ण सवाल हो। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु, अब यो छलफल यवहाँ समाप्त हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक धमधत २०७६ पौष २७ गते धबहान ९:०० 

बजे बस्ने गरर यो बैठक स्र्धगत हनु्छ।  

 

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल पसु २७ गते आईतबार ववहान ९:०० 

बजेसम्मका लाधग स्र्धगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ३:०३ बजे।  
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प्रदेश सभा 
प्रदेश नं ३ 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२७ पसु, २०७६ 

आईतबार 
(बैठक संख्या - ७)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा धबहान ९:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको कायणक्रम नरहन े

व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश नं. ३ को राजिानी काभ्रपेल्चोक जजल्लाको िधुलखेल 

तोवकयोस भन्ने प्रस्तावका प्रस्तावक माननीय श्री रमेश पौड्यललाई छलफल क्रममा 

उठेको प्रश्नको जवाफ ददन समय ददन्छु।  
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माननीय रमेश पौडयल (वववेकशील साझा पार्टी):- माननीय सभामखु महोदय, 

मैले प्रस्ताव गरेको काभ्रकेो िधुलखेललाई यस प्रदेशको स्थायी राजिानी तोवकयोस भन्न े

प्रस्तावमा ४ जना माननीय सदस्यहरुले छलफलको क्रममा भाग धलन ु भयो।माननीय 

सरेुन्र राज गोसाई, माननीय प्रमे तामाङ, माननीय ववराज भक्त शे्रष्ठ र माननीय शोभा 

शाक्य भाग धलन ुभयो उहााँहरुलाई िन्यवाद ददन चाहन्छु।  

मैले वकन यो ४ जना माननीयलाई नाम धलएर िन्यवाद ददए यसको ववशेष अथण 

छ, सभामखु महोदय। यो ऐधतहासीक क्षर्मा काभ्रकेो िधुलखेलमा राजिानी प्रस्ताव गदै 

गदाण खेरी ११० जना रहेको सम्माधनत सदनमा ४ जना सदस्यले मात्र उठेर बोल्ने 

वहम्मत गनुण भयो। त्यस मध्ये २ जना मेरो प्रस्तावकै सामथण पधन हनु््यो। त्यस वहसाबले 

हेदाण खेरी एउर्टा ठूला र उन्मूख वातावरर् स्वतन्त्र वहसाबले अधभव्यजक्त राखेने काम २ 

जना माननीयज्यूले गनुण भयो।  

म उहााँहरुलाई ह्रदय देजख िन्यवाद ददन चाहन्छु। यस अथण अवहलेको सत्ता धसन 

ने.क.पा. ११० संख्यमा ८० धसर्ट सामथण राख्दछ।सभामखु, उपसभामखुज्यूलाई घर्टाउाँदा 

खेरर ७८ धसर्टको सामथण राख्द छ। त्यसबार्ट त्यो पंधतबार्ट काभ्रकेो िधुलखेललाई 

राजिानीको प्रस्ताव गदै गदाण कुनै पधन आवज दताण हनु आएको छैन। त्यसै गरर प्रमखु 

ववपजक्ष नेपाली कांग्रसे जो उहााँहरु २२ धसर्टको सामथण यहााँ राख्न ुहनु्छ। उहााँहरुको पधन 

काभ्र े िधुलखेललाई प्रस्ताव राख्दै गदाण कुनै पधन अवफधसयल दताण हनु आएको छैन। 

काभ्रकेो िधुलखेललाई सामथण हनु्छ वक ववरोद गनुण हनु्छ।  

त्यो दोस्रो कुरा हो। म त्यसमा पधछ आउाँछु सभामखु महोदय सब भन्दा पवहलो 

कुरा आजको यो ऐधतहासीक क्षर्मा यो संसदमा के रेडणक गनण चाहन्छु यल्ती भन ेयधत 

महत्वको यधत सघन महत्वको ववषयमा सत्ता पक्ष र प्रमखु ववपक्षीबार्ट कुन ैपधन आवज 

अवफधसयली यहााँ रेकडण भएको छैन। ववगतमा कसले के बोल्यो त्यसको यहााँ खासै रकडण 

छैन। औपचारीक रुपमा यो सदनमा प्रस्ताव गररसकेपधछ कुनै पधन आवज रकडण भएको 

छैन। सब भन्दा पवहला म यो राख्न चाहन्छु। छलफलकै क्रममा एउर्टा माननीयज्यूले 

प्रश्न उठान ु भएको छ। िधुलखेल त दठकै हो सेन्र्टर हो।तर तपाई हानुण हनु्छ। 
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तपाईलाई वकन मत ददन ुम उहााँको जवाफबार्ट शरुु गनण चाहन्छु। जब मैले भखणरै राखे 

धसङ्गो सदनमा २ जना सदस्यले मात्र बोल्न ुभयो।  

म यसलाई के बझुौ यो िधुलखेलको पक्षमा के यो ववरोद हो। वक यो सामथणन 

हो। वकन भन्ने त्यो जाने मौका पाएका छैनौ। त्यसले गदाण िधुलखेल हाछण भन्ने जस्थधत 

रहेन सभामखु महोदय अब यहााँ ह्वीपको ववषय चलको छ। ह्वीपको कुरा चलेको छ। 

मैले थोरै जवाफकै क्रममा जोधडन पने भएर मैले राख्न पने हनु्छ। संसदीय व्यवस्थमा 

फ्लोर मनेजमेन्र्टको र लाधग ह्वीप लगाउने गररन्छ। संसदीय व्यवस्थाको जनधन भनेको 

धिवर्टसहरुले शरुु गरेको व्यवस्था उनीहरुले मात्तलाई आफ्नो उप धनवेश बनाए त्यहााँ 

प्रक्कवर्टस गरे इधडयामा पधन त्यो छ। हामी कहााँ पधन त्यो छ। संसदीय व्यवस्थामा ह्वीप 

लाग्छ। त्यो स्वाधभक कुरा हो। तर ह्वीपका आफ्ना प्रवक्रयाहरु पधन छन। ह्वीप केमा 

लाग्छ केमा लाग्दैन भन े कुरा पधन छ। अवहले ह्वीपका ववधभन्न प्रकारहरु एक लाईन 

ह्वीप, दईु लाईन ह्वीप, धतन लाईन ह्वीप हनु्छ।  

 अवहले इधडयामा पधन तपाईको ननएवपकेबल ह्वीप पधन छ।त्यहााँ भनेको प्राजन्तय 

ववद्यायहरुले राष्ट्रपधत चयन गनणलाई भोर्ट हाल्छन। राष्ट्रपधत चयन गनण हाल्ने भोर्ट हालन े

त्यहााँ ह्वीप लाग्दैन। स्वाधभक हो वक आफ्नो पार्टीको मान्छेहरुले समान्य यो जजतेन 

हनु्छ। जस्थधत तर ह्वीपको बनदेज त्यहााँ धनर लगाईएको हनु्दैन। त्यसै गरर सभामखु 

महोदय नेपालको संवविानले २०७२ सालमा जारर भयो। त्यो जारी भएको संवविानमा 

त्यसको एउर्टा कवप म साँग छ।त्यसमा के धथयो भन्दा खेरर त्यवह संवविान सभाले 

संवविान सभाको काम ग्यो र साथै व्यवस्थावपका संसदमा पधन काम ग्यो। जनु बेला 

संवविान सभाको काम ग्यो त्यो बेला ह्वीप लागेको धथएन।यो सदन म आफुलाई िन्य 

महससु गदणछु  

 वक त्यो ऐधतहासीक सभामा काम गनुण भएका िेरै माननीयज्यूहरु यहााँ हनु ु

हनु्छ। उहााँको साधमत्य, उहााँको ज्ञान, बदु्धी र अनभुवबार्ट धसक्ने हामी सबेले मौका 

पाएका छौ। कसैले उठेर कसैले यो ववषय जानकारी गराउाँन ुसक्न ुहनु्छ वक संवविानमा 

ह्वीप लागेको धथयो। त्यस्तो धथएन त्यसले गदाण खेरर २०७२ सालमा जनु संवविान जारी 
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भयो। ह्वीप बेगरको संवविान धथयो। त्यवह संवविानको २८८ को (१) ले के भन्यो भने्न 

नेपालको राजिानी काठमाडौमा रहेने छ भयो।त्यहााँ कुनै ह्वीप लागेन महोदय धबना 

ह्वीपको धनर्णय हो। त्यसको अथण के हो भन्दा खेरर जनप्रधतनीधिहरुले सत्वपरू्ण धनर्णय गनण 

सकुन भनेर त्यो खालको एक्सरसाईज भयो।आज २८८ को (२) नं. िारामा आएर ह्वीप 

लागेको छ।त्यहााँ के भनकेो छ भन्ने २ नं. को ववषय यस संवविान िारा २८८को २ ले 

यस संवविान बमोजजमका प्रदेशको राजिानी सम्बजन्ित सभामा तत्काल कायम रहेका 

सदस्यहरुको दईु धतहाई बहमुत धनर्णय भए बमोजजम हनुे छ।एउरै्ट संवविानको एउरै्ट 

संवविानको पवहलो उप िारा ह्वीप लागेन।दोस्रो िारामा ह्वीप लाग्यो।  

अब यहााँ भन्नु होला। यो त पार्टीको अधिकारको कुरा हो। अरुले वकन वपर गनुण 

पर्र्यो। कुरा त्यधतमा धसधमत छैन। सभामखु महोदय पार्टीको अधिकारको कुरामा सीधमत 

छैन। जब य ववषय संसदमा ठोवकन्छ भने देजख यो संसदको ववषय हो।यदद पार्टीकै 

अधिकार हनु््यो भन े वक हामीले संसदहरुलाई ववशेष अधिकार भनेर वकन 

राख्छौ।अधिवेशन चधल रहेको बेला पक्राउाँ गनण पयो भन ेसभामखुको अनमुधत वकन धलन ु

पछण। त्यसले गदाण खेरर आफ्नो ठाउाँमा पार्टीको महत्व होला। तर पार्टी नै सबै हो। तर 

कोठामा चकुुल लागारेर बहस गरर सक्यौ। त्यसकारर्ले बोल्न ुपदैन भन्ने तकण  गने हो 

भने्न यो संसद चावहाँ एउर्टा छाप लगाउाँने थलो कागज माधथ छापा लगाउने थलो बन्छ। 

त्यसैले गदाण खेरर यो संसदको गररमायलाई हामीले स्वीकार गरेको हामीले बनाएको 

धनयमवधलले पधन ददएको छ। संसदको ववशेष अधिरकारलाई पधन थाहााँ ददएनौ भन े

ह्वीपको प्रंसगमा िेरै सचेत हनु ुपने आवश्यकता छ।  

अब मलाई यहााँ भने असजीलो भईरहेको छ।सभामखु महोदय नेपालको कम्यधुनष्ट 

आन्दोलन चावहाँ एउर्टा शास्त्रीय िारमा गईरहेको बेला जसशतु्र वादी भाषामा चावहाँ जागी 

रहेको बेला नेपालमा एक जना नेताको उदय भयो।स्वगीय मदन भण्डारी उहााँले के भन्नु 

भयो त भन्दा खेरर कम्यधुनष्ट आन्दोलनलाई लोकतन्त्रीक करर् गनुण भयो। आविी 

धनवाणचन, मानव अधिकार जस्ता ववषयहरुलाई ववश्व व्यावपक मान्यतालाई स्वीकार गरेर 

कम्यधुनष्टहरु पधन लोकतन्त्री चरीत्र हनु सक्छन भने्न उहााँले सरुु गनुण भयो।मलाई दखु 

छ। आज त्यही मदन भण्डारीको पार्टीले आज ह्वीपको तरवार हल्लाएर राजिानी तोक्न 
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ववषयलाई ह्वीप लगाएको छ। त्यसै गरर सभामखु महोदय यहााँ अको ववश्ववर प्रसाद 

कोईराला पार्टी छ। समाजवादीक जचन्तक, राजनीधतक पार्टीले ह्वीप लगाको छ। त्यो 

पधन अन्त्यत अस्वभाववक देखको छु। खास गरर गएको एक हप्तामा हेंर्टौडामा जस्तै 

नार्टवकय घर्टनाक्रममहरु अगाडी बढी रहेको छ। यवह सदनमा कधत अधभव्यजक्तहरु 

आए।  

 अझ नेपाली कांग्रसेका कधतपय माननीय सदस्यहरुले यो पधन भन्न भ्याउन ुभो 

ने.क.पा. जस्तो हामी होईनौ। हामी लोकतन्त्रीक हौ।तर आज के भयो उहााँहरुले पधन 

आफ्नो सदस्यहरुलाई ह्वीपको तरवार र्टाउाँकोमा झडुाई ददन ुभो। त्यसैले गदाण खेरर म 

यहााँ जोडेर भन्न चाहन्छु। यो ववषय समान्य ववषय होईन।त्यसले गदाण संसदको गररमाको 

ववषय हो। संसदको ववशेष अधिकारको ववषय हो र त्यो आज संकुचन हनु पगेुको छ। 

मैले उप सभामखुलाई भन।े अब यवह तफतारमा हामी गईराखेको भने्न मलाई के लाग्छ 

भने्न यो संसदले त्यधत फल दायी कामहरु गनण सक्दैन भने्न देजखएको छ सभामखु 

महोदय।अब अको ईन्र्टरर्टीङ्ग कुरा के भयो भन्दा खेरी नेपाली कांग्रसे र ने.क.पा. 

सत्ताघारी प्रमखु ववपजक्ष एकै ठाउाँमा आउाँने यो राम्रो धमलेर जान ुत्यसमा कुन ैमेरो केसमा 

चावहाँ थप कुरा केही पधन छैन।  

तर हामीले के ध्यान ददन ुपछण भने्न दईुवर्टा हाजत्तहरुले प्रमे गरे पधन यदु्ध गरे पधन 

गररव वकसानको तोरी बारीमा माधडन्छ। यसमा हामी ख्याल राख्न ु पछण। वकन भन े

लोकतन्त्रमा सत्ता पक्षको आफ्नो भधूमका हनु्छ। प्रधतपक्षमा आफ्नो भधूमका हनु्छ। 

प्रधतपक्षले त्यो आलोचनात्मक चेत राख्न सकेन भने प्रधतपक्षले आवश्यकता अनसुार 

खबरदारी गनण सकेन भने्न देजख सत्ता के हनु्छ।स्वेक्षयारी बार्टो धतर जााँन्छ। त्यसैले गदाण 

मेरो थोरै जचन्ता काहााँ नेर छ भन्दा खेरर भोधल कतै सशुानको मदु्धामा क्म्परमाईज धतर 

गई रहेका छैनौ धन वकन भन्न ेमैले देजख राखेको छु। माननीय मखु्यमन्त्रीज्यू हेर्टौडाको 

हनु ु हनु्छ।प्रमखु ववपक्ष माननीय पधन हेर्टौडाकै हनु ु हनु्छ। उहााँहरुको केधमन्री खबु 

धमलेको छ। उहााँहरु दाजभुाई जस्तै देजखन ुहनु्छ। यसको अथण के हो त? भन्दा भोधल 

हेर्टौडाको खेतको पार्टोमा ओल्लो छेउमा दाजकुो घर पल्लो छेउमा भाईको घर धबचमा 
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राजिानी राख्न ेअधन फोनबार्ट कुराकानी धमलाएर यो सदनमा छाप लगाएर अरु धनर्णय 

गदै जाने हो त ?त्यसरी हामी चलाउाँने हो त ?त्यो ददशामा हामी जान खोजेको हो त ? 

म यो प्रश्न राख्न चाहन्छु। वकन भने यो लोकतन्त्र साँग गाधसएको कुराले गदाण खेरर यसमा 

गजम्भर हनु ु पछण भने्न मलाई लाग्दछ सभामखु महोदय। अब अको कुरा यहााँ के छ 

भन्दा खेरी खास गरी ने.क.पा.लाई के म ववनम्र अनरुोि गनण चाहन्छु भने देजख 

तपाईहरुले सोधभयत संघ र यगुोस्लाधनयाको एउर्टा उदाहर् हेनुण भएको भए।  

धत मलुकुहरु ईधतहासमा आजको मानजचत्रमा धत मलुकुहरु खोजेर भेवर्टदैन। 

ववगतमा धतनीहरु धथए। संवविान धतनीहरु के धथयो भने्न संघीय व्यवस्था धथयो। संघीय 

व्यवस्था भएको त्यो मलुकुहरुमा के हनु््यो भने लेधलनवादी केजन्रयता अपानाएर चावहाँ 

सानो सानो ववषयहरुमा केन्रले धडरे्टक्र्ट ग्यो र आज मलुकुमानधत कम्यधुनष्ट पार्टी रहे र 

त्यो मलुकु न ै रह्यो। आजको मानजचत्रमा तपाईले सोधभयतसंघ पधन खोजेर भेर्टन ु

हनु।यगुोस्लाधमया खोजेर भेर्टन ु हनु्न त्यसबार्ट पधन पाठ धसकौ भने्न म अनरुोि गनण 

चाहन्छु।  

 त्यसै गरी अको माननीयज्यूले छलफलको क्रममा राख्न ु भएको छ। 

मकवानपरुको सरुक्षाको प्रश्नले चावहाँ मकवानपरु उजचतै हो वक भनेर राख्न ु भएको छ। 

माननीयज्यूको तकण लाई सम्मान गदै के भन्न चाहन्छु भने जनु बेला मकवानपरुलाई हेर्टौडा 

अस्थायी राजिानी तोवकयो। यो कुनै अध्यन गरेर तोवकएको होईन।कुनै इरे्टधलजेन्सको 

ररपोर्टले चावहाँ प्रदेशको राजिानी हेर्टौडामा राखे सरुजक्षत हनु्छ, अन्त राखे असरुजक्षत हनु्छ 

भनेर तोवकएको छैन।त्यसले गदाण खेरर यो त के हो भन्दा खेरी यो त सत्ताले एउर्टा 

आम नागररकलाई अलमल्याउाँन थालेको अशत्र हो। 

अवहले आएर चावहाँ जनु बेला धनवाणचन हुाँदै धथयो। धनवाणचन पधछ एउर्टा नधतजा 

आयो।त्यो नधतजाले गदाण जनु एउर्टा राजनीधतक दाउपेचको वहसाबले यहााँ आयो।अवहले 

त्यसलाई लेप लाउाँनको लाधग के भधनयो भने सरुक्षाको कुरा अब आम सवणसािारर्ले 

सरुक्षाको मोर्टो कुरा बझु्दैन।त्यसले गदाण सजजलै वयधनहरुलाई मखुण बनाउाँन सवकन्छ भनेर 

यो सरुक्षाको कुरा अजघ सारेको छ। यसमा कुनै तकण  पधन छैन। कुनै दम पधन छैन। 
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कुनै यथाथण पधन छैन। छ भन े त्यस्तो ररपोर्टण चावहाँ बावहर ल्याउाँन म अनरुोि गनण 

चाहन्छु।  

त्यसैले गदाण खेरी कुन ै पधन भ्रम नराखौ भन्न चाहन्छु। अब अन्त्यमा मैले 

छलफलमा भाग धलएका माननीय सदस्यहरुको जवाफ ददए सभामखु महोदय अन्त्यमा म 

खास गरी शरुु देजख नै हेर्टौडाको पक्षमा जसले बोधल राख्न ुभएको छ।म उहााँहरुलाई 

खासै भन्नु छैन। गनुासो छैन। वकन भन्न ेराजनीधतमा एउर्टा मतको कुरा हनु्छ।आफ्नो 

मान्यताको कुरा हनु्छ। आफु उधभएको कुरा हनु्छ।त्यसले गदाण खेरी म उहााँहरुलाई 

सम्मान गदणछु।तर मेरो म जााँदा जादै मेरो प्रश्न कहााँ धनर छ भन्दा खेरी जनु सरुुवती 

ददन देजख काभ्रकेो िधुलखेल राजिानी दठक छ भनेर जनु यहााँ भने्न माननीय संसादज्यूहरु 

हनु ु हनु्छ। मन्त्रीज्यूहरु हनु ु हनु्छ। कधतले संसदमा बोल्न सक्न ुभएन होला। बावहर 

फोरममा गएर बोल्न ु भएको छ। ववधभन्न सधमधतका सभापधतज्यूहरु हनु ु हनु्छ। म 

तपाईहरुलाई के मात्र अनरुोि गरौ भने आजको ऐधतहासीक धनर्णय धलदै गदाण आउाँदा 

केही धमनेर्टहरु अन्त्य महत्वपूर्ण छ। 

धत हाम्रा लाधग मात्र नभएर हाम्रा सन्तान दरन्तानका लाधग महत्वपूर्ण छ। त्यसैले 

गदाण खेरी हामीलाई िाददङ देजख, रसवुा देजख, नवुाकोर्ट देजख काठमाडौ उपत्यकका ३ न ै

जजल्ला काठमाडौ, लधलतपरु, भक्तपरु देजख हामीलाई चावहाँ काभ्रपेलान्चोक, धसन्िपुालोचक 

देजख हामीलाई चावहाँ रामेक्षाप र दोलखा देजख र धसन्िधुलको आदद भ-ूभागका जनताले 

हामीलाई हेरर रहेका छन। हामीलाई सधुन रहेका छन। त्यसले गदाण उनीहरुलाई 

तपाईले कुनै बेला प्रजशक्षर् दददााँ भन्नु भयो होला। ववरोह गने जनताको अधिकार हो।  

तपाईले यो पधन भन्नु भो होला। नेततृ्वले गजल्त गग्यो भनेत हेडक्वार्टरमै हमला 

गनुण पछण भनेर, नेततृ्व गद्धार भो भने्न त हेडक्वार्टरमै हमला गनुण पछण। तपाईले यो पधन 

भन्नु भो होला। त्यसले गदाण भोधलका ददनमा त्यहााँ जनतालाई जवाफ ददनको लाधग म 

खास गरी यहााँका माननीय सदस्यहरुलाई म के सोध्न चाहन्छु भने नताको प्रश्नको 

जवाफ तपाई साँग छ वक छैन ? त पाई के भनु्न हनु्छ उहााँहरुको सामनेु्न जााँदा खेरी वक 

यसो भनु्न हनु्छ। म मन्त्री भएको धथए।  



214 
 

त्यसले गदाण म झण्डा र डण्डा नसा लाग्यो।त्यो छोड्न सवकन। त्यसले गदाण 

आफ्नो ववचार दबाए भनु्न हनु्छ। वक तापाई यसो भनु्न हनु्छ। म कुन ैववकास सधमधत वा 

कुनै अरु सधमधतको सभापधत धथए।त्यसै गदाण खेरी मैले त्यो पद त्यान सवकन। त्यसैले 

गदाण म आफ्नो वववेक दवाए तपाई यसो भनु्न हनु्छ। वक तपाई यसो भनु्न हनु्छ। मैले 

आफ्नो वववेक प्रयोग गदाण खेरी मेरो त संसाद पद नै खोधसने भो त्यसैले गदाण म ररक्स 

धलन सवकन। त्यो खतरा मोल्न सवकन वक यसो भनु्न हनु्छ।  

वक अथवा यसो पधन भनु्न हनु्छ। अथवा केही मन्त्रालयहरु खाली छन्र ेमन्त्रीहरु 

थवपदै छन्र ेमलाई पधन ददन्छु भनेका छन। त्यवह भएर मैले आाँर्ट गनण सवकन वक त्यसो 

भनु्न हनु्छ। तपाईहरुले एउर्टा जवाफ ददन ु पने छ र मैले ददन ु पने जवाफ 

ददए।तपाईहरुले आफ्नो जवाफ तयार गनुण होला। यो ऐधतहासीक क्षर्मा आउाँदा खेरी 

केही धमनेर्टहरु अन्त्यत महत्वपूर्ण छन। आफुलाई समझेर आफ्नो वववेकलाई समझेर 

भावव पसु्ताहरुलाई समझेर धनर्णयमा पगु्नको लाधग ववम्रर अनरुोि गदै र काभ्रकेो 

िधुलखेलको पक्षमा पनू एक चोवर्ट सकारात्मक वहसाबले सोजच ददन ुहनु र त्यसमा मतदान 

गररददन ुहनु अनरुोि गदै आफ्ना भनाईहरु यवह अन्त्य गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु प्रदेश नं.३को राजिानी मकवापरु 

जजल्लाको हेर्टौडा तोवकयोस भने्न प्रस्तावका प्रस्तावक माननीय मखु्यमन्त्री डोरमजर् 

पौडयललाई छलफलको क्रममा उठेका प्रश्नको जवाफ ददन समय ददन्छु।  

माननीय डोरमजर् पौडेल, मखु्यमन्त्री:- सभामखु महोदय, आज अन्त्यतै महत्वपूर्ण 

र गजम्भर ववषयमा हामी छलफल गनण गईरहेका छौ।मलाई लाग्छ यो पवहलो पर्टक 

हामी लगातार एक हप्ता भन्दा बढी यो ववषयमा केजन्रत भयौ र हाम्रो सदन पधन ७ ददन 

लगाता चधलरहेको छ।यो धबचमा िेरै कुराहरु भए। िेरै कुराहररु भए , िेरै बहसहरु 

भए, िेरै छलफलहरु भए यहााँ सम्म भयो कुनै पार्टीले गरेको धनर्णय अको पार्टीले यो 

धनर्णय वकन गररस भन्ने सम्मका तहका कुराहरु भए।  

मेरो पार्टीले गरेको धनदेशन तैले वकन आफ्ना कायणकताण लई यस्तो धनदेशन ददईस 

भन्न े कुरा पधन भए। म के भन्न चाहन्छु भन ेयो संसादीय व्यवस्था हामीले िेरै लामो 
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समय देजख अभ्यास गरर राखेका छौ र कसले भन्छ संसादीय व्यवस्थामा पार्टीले 

कायणकताणलाई धनदेशन गनण सक्दैन भनेर मेरो पार्टीको सजचवालयले गरेको धनर्णयका 

ववरुद्धमा आवज उठाउाँने हैधसयत कसले राख्न सक्दछ यहााँ पार्टीको धनर्णय गनण सक्छ। 

आफ्ना कायणकताणलाई सझुाव ददन सक्छ। धनदेशन ददन सक्छ।  

यो ववषयमा मलाई लाग्छ िेरै वर्टका वर्टप्पजर् गररराख्न ु पने उठाउाँन ु पने ववषय 

होईन। अब अवहले भखणर हाम्रा माननीय सदस्यज्यूले िेरै कुरा भनेर जााँन ुभएको छ र 

उहााँमा एउर्टा आक्रोस पधन छ। अब यो िेरै समय छैन। अदालतले फसैला गरर सके 

पधछ संभवत उहााँ फेरर यो रोष्टममा यो हैधसयतले उपजस्थत हनु सक्न ुहनु्छ वा सक्न ुहनु्न 

त्यो आफ्नो ठाउाँमा छ।  

जवहले सम्म उहााँले आफ्नो हैधसयत राख्न ुभएको छ।त्यधत बेला सम्म भने्न कुरा 

पधन ठूलो कुरा रहेन भनु्न भो मलाई के लाग्छ भनने उहााँले िेरै कुरा गनुण भो िेरै 

ववषयहरु उठााँउन ुभो हाम्रा पार्टीका वररष्ठ हाम्रा श्रद्धेय नेताहरुका बारेमा, ववगत नेताका 

कुरा पधन उठाउाँन ुभो र िेरै पाठ धसकाउाँन ुभयो।लोकतन्त्रका पाठ, गर्तन्त्रका पाठ, 

प्रजातन्त्रका पाठ उहााँले धसकाउन ु भो िेरै हामीले सनुौ गजम्भरताका साथ हामी त 

वस्तवामा बच्चौ रहेछौ नी त।  

हामीले लोकतन्त्रको केही बझेुकौ रहेन छ हामीले त्यो अथणमा उहााँले जनु ढंगले 

अधभव्यजक्त ददन ुभो म त्यसको घोर आपजत्त गनण चाहन्छु र यस्ता खालका गैह संवैिाधनक 

वक्रयाकलाप, गवहरो संसदीय वकयाकलपमा सहभाधग नहनु सबै साथीहरुलाई हाददणक 

अनरुोि पधन गनण चाहन्छु। अब एउर्टा पार्टीले धनर्णय गछण। अको पार्टीले र्टाउाँको 

दखुाउाँछ। सब भन्दा गजबको कुरा त्यहााँ छ। र्टाउाँको अको पार्टी दखुाउाँछ। अको 

पार्टीले धनर्णय गछण। कुन ैपार्टी ववशेषले गरेको धनर्णयलाई अको पार्टीले र्टाउाँको दखुाएर 

त्यसलाई ववषय बनाउनकुो अथण के हो? अब मैले काभ्रकेा साथीहरु अब यहााँ २ वर्टा 

प्रस्ताव यहााँ दताण भएका छन। काभ्र ेर मकवानपरुका पक्षमा प्रस्ताव दताण भएका छन। 

म काभ्रकेा साथीहरुलाई केही भन्न चाहन्न यो गलत धथयो। म यहााँ ददन ुपछण भजन्दन। 
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तर ववषय के हो भने्न यो लहडका भरमा कसैका ईन्रेस्र्ट भरमा यो प्रस्ताव आएको 

होईन।  

यो लहडका भरमा आएको होईन। मेरो घर यहााँ छ। त्यस अथणमा मकवानपरु 

हनु ुपछण भनेर भधनरहेको छैन। मैले प्रधत पक्ष नतेाको घर यहााँ छ। त्यो अथणमा यहााँ 

आउाँन पछण भनेर भने्न को होईन। यो आज भन्दा २ वषण अगाडी २ वषण अगाडी 

तत्काधलन सरकारले अस्थायी राजिानी रुपमा तोवकएको ठाउाँ हो यो। त्यसैको धनरन्तरता 

बाहेक हामीले केही भनेका छैनौ। त्यसलाई धनरन्तार ददन वकन पछण भने्न कुरा म 

यहााँहरु समक्ष राख्न चाहन्छु। अब सबै हामी तयारी आवस्थामा बधस सकेका छौ। हामी 

अवहले कहााँ भोर्ट गनण जाछौ ? कहााँ अवहले लाईन लाग्छौ।त्यो मेन्र्टजल्ल हामी सबै 

तयार भई सकेका छौ होईन। यो िेरै व्यख्या गरी रहन पने यसलाई फुल बटु्टा भनुण पने 

र यस्तो हो यसैकारर्ले यहााँ भोर्ट ददन ुपछण भन्नु पने जरुरी छैन।हामी सबै भोर्ट ददनको 

धनजम्त तमतयारा भएर बसी सकेका छौ।  

अब िेरै पर्टक कुराहरु उठे अवहले अलोचना पधन भए यो रर्नीधतक महत्वको 

ठाउाँ हो भनेर हामीले भन्यौ।हामीले वकन भधनरहेका छौ भने वहजो क्षेत्रीय कायणलय जम्मा 

१९ वर्टा जजल्लाको क्षेत्रीय कायणलय यहााँ भएको ठाउाँ, क्षेत्रको सदरमकुाम रहेको ठाउाँ र 

त्यो अथणमा पधन यसको महत्व छ। तत्काधल सरकारले, तत्काधलन सत्ताले मेजच देजख 

महाकाधलन सम्मका सबै जजल्ला प्रसाशन कायणलयहरु तपाईले हेनुण भयो भन ेसबै बोडर 

बोडरमा वकन राजखएको छ। वकन लालबन्दीमा नभएर मलेगवामा राजखएको छ। वकन 

चन्रधनगापरुमा नभएर गौरमा राजखएको छ। यो सबै हेदै जान ु भयो भने मेजच देजख 

महाकाधल सम्म सबै बोडरमा सरुक्षाका तैनाथ गरीएको छ।  

यस अथणमा कुनै नकुनै वहसाबले त्यसको महत्व छ भने्न बझु्न जरुरी छ भन्ने 

मलाई लाग्छ। अब मकवानपरुको हेर्टौडा यधत मात्र होईन एउर्टा ऐधतहासीक महत्वको 

ठाउाँ पधन हो। यही मकवानपरु गढी हो। जाहााँ तपाईहरु घमु्न जान ुभएको छ। हेरर 

सक्न ुभएको छ। अंग्रजेका फौजलाई लखेट्ने पृ् वी नारायर् शाहले कब्जा गरेको ठाउाँ 

हो। फौजहरुलाई लखेट्न ेठाउाँ हो।  
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त्यसको ऐधतहासीक महत्व पधन यधत नै छ र सामरी कमहत्वको वहसाबले यसको 

महत्व छ भने्न कुरा त्यसले पधन देखाउाँछ। अब हामीले िेरै कुरा केले जोडेका छौ भने्न 

यो बार्टो घार्टो एक्सेसका कुरा गछौ। पवहलो कुरा त राजिानी हनुको धनजम्तम आिारभतू 

कुराहरु के के हनु। के कुराको आवश्यकता पछण। राजिानीका लाधग कुन कुरा 

आवश्यकता पछण भने्न कुरालाई हेनुण जरुरी छ। यो हेर्टौडाको राजिानी यो हेर्टौडा 

नगरपाधलकामा मात्र २४४ स्कवायर वकलोधमर्टरमा बस्दैछ र यसमा प्रसस्त जग्गाहरु 

छन। हामीले जस्ता सकैु सहरहरु धनमाणर् गनण सक्छौ। यसमा कुनै फरक छैन। यसमा 

िेरै लोथर देजख यहााँ सम्म वहसाब गने हो भने्न ६० वकलोधमर्टर बढी यो पूवण पजिम 

फैधलएको एउर्टा ठूलो फााँर्ट यसले धसन्िलुी सम्म जोड्दा खेरी त्यसले गदाण खेरी यसको 

महत्व ठाउाँ ववशेषले त्यधत नै महत्व छ भने्न एक्सेसका वहसाबले तपाई कुनै एउर्टा 

जजल्ला देखाउाँन ुजहााँ ६ वर्टा राजमागण जोधडएको छ।  

६ वर्टा राजमागण जोधडएको। यो हेर्टौडालाई आगमनको द:ुख छ। कदठनाई छ 

भने्न कुरा कधत दठक छ। हो अवहले बार्टो बधन सकेको छैन। बार्टो त यहााँ मात्र 

होईन। थानकोर्ट जाने बार्टो कलंवकबार्ट राजिानीको मरुु्टमा तपाई हामी जाहााँ छौ। 

त्यहााँ बन्न त ६ वषण लाग्यो। अधन हामीले फुमन्तर गने धबधतकै बार्टो बनेन भनेर बार्टो 

बनाउन सकेन। बार्टो छैन भने्न कुरा कधत न्यायोजचत छ। चाहेर पधन हामी अवहले 

तपाईको १ वषणमा बार्टो मात्र होईन। तपाई हामी सबैको मेहनत पररश्रम र 

कमीन्र्टमेन्र्टका साथ हामीले बोल्यौ भने्न सरुुङ्ग मागण बनाउाँछौ। २ वषणमा यहााँ सरुुङ्ग मागण 

धनमाणर् हनु्छ र आगमी वषण सरुुङ्ग मागण बनाउाँने प्रधतबदका साथ सरकार अगाडी बढेको 

छ। त्यसको धड.वप.आर अवहले भई रहेको छ।  

फागनु भररमा त्यसलाई ठेक्का लगाउाँने क्रममा हामी लाधगरहेका छौ। सरकार 

लाधग रहेका छन। त्यो अथणमा अबका ददनमा यो बार्टाहरु जनु अफ्यारो बार्टोहरु 

अनभुव गरर रहेका छौ। धत सबै बार्टोहरुलाई तयारी मेन्रे्टसन धनम्त धनमाणर्का धनजम्त 

फैलाउाँने काममा धनजम्त त्यसका तयारीहरु पधन भईरहेका छन। काम पधन सरुु भई 

सकेको छ। त्यसैले म माननीय सदस्य साथीहरुलाई के भन्छु भने्न अब हामीले यो 

बार्टोकै कारर्ले एउर्टा कुनामा परेको कारर्ले एउर्टा क्षेत्रमा यहााँहरुलाई म अनरुोि 
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गछुण। यो कुनामा भयो हो। केही न केही वहसाबले जनघत्वको वहसाबले जनताको बसो 

बासको वहसाबले यो कुनै साईडमा छ। तर यसको अथण यो होईन वक संसारका 

ईधतहासमा म भन्दा िेरै यहााँले पढन ु भएको छ। बझुन ु भएको छ। ईधतहास पढ्न ु

भएको छ।  

वकताब पढ्न ु भएको छ। कुन ठाउाँको राजिानी काहााँ छ। कस्ता ठाउाँमा 

राजिानी रहेका छन र त्यसैले धनरन्तार पाईरहेको छ। यो पधन हामीले हेरेकै होलाम 

भने पधछ यधत प्रस्ष्ट हुाँदा हुाँदै तपाई कवह जान ुपदैन २ नं. प्रदेशको राजिानी ठोरी देजख 

जनकपरु जान ु पछण।ठोरी र जनकपरु धबचको २००/२५० वकलो धमर्टर दरुी 

२००/२५० वकलो धमर्टर हामी एकदम सगुम ठाउाँ र राम्रो ठाउाँ होईन अब पहाड 

नभएकए तराई भएको ठाउाँमा ठोरी देजख जनकपरुको राजिानी २००/२५० वकलो 

धमर्टर वहड्न ु पछण भने यो कुनै र्टाढा होईन। हामीले यो बार्टो धनमाणर् गने धबधतकै 

५०वकलो धमर्टरमा राजिानी धभधत्रन्छौ। राजिानी धभधत्रने बार्टाको एक्सेस यती छ। हामी 

संभव भए सम्म एयणपोर्टको धनमार्ण गने कुरालाई २ पर्टक सम्म प्रववधिहरु ल्याएर देखाई 

सकेका छौ। त्यसको जग्गा छ।  

प्रयाप्त जग्गा छ। प्रववधिहरुले एक पर्टक हेरेर उहााँले दठक छ भनेर गईसक्न ु

भयो छ। धडडेल साईर्टडी भयो भने्न भोधल यहााँ एयणपोर्ट पधन बन्छ। सरुुङ्ग मागण पधन 

बन्छ। फास्र्ट राकले जोधडदै छ। फास्र्ट रायाक यहााँबार्ट जान १६वकलो धमर्टर पछण। 

त्यसपधछ १ घण्र्टामा फेरर काठमाडौ। यहााँबार्ट १६ वकलो धमर्टर बार्टो फास्र्ट रायाकमा 

जोडन्छ। त्यो जोड्ने धबधतकै हामी त्यहााँबार्ट फेरर काठमाडौ पगु्छौ। यी सबै सगुमता 

सगुताले भररएको यहााँ हरेका जचजको प्राप्तता छ। यहााँ कुनै जचजको कधम छैन। मात्र 

एउर्टा साडईमा परेको कुराले थोरै तपाईहरुलाई प्रभाववत पारेको छ। यहााँ वहजो कुरा 

उयो। यो जम्मा २ वर्टा जजल्लालाई मात्र पाएक पछण। यो बार्टो बन्ने धबधतकै मदन 

भण्डारी राजमागणले रामेछापलाई यहााँ डोरयाउाँछ।  

अब रामेछाप काठमाडौ उता जान ुभन्दा यता धतर नजजक पछण। धसन्िलुी त सोह 

जोधड सक्यो सो राक हो धसन्िलुी, रामेछाप हामी यहााँबार्ट जोडन सक्छौ। भन्न े पधछ 
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हामी कहााँ चावहाँ त्यधत र्टाढाका ठाउाँमा पगेुका छौ। कहााँ त्यतो ठाउाँ छ। ७ वर्टा 

जजल्ला छोएकै कुरा गने हो भने्न त काभ्र ेयहााँ जोधड सकेको छ। काभ्र ेपधन जोडेको छ। 

धसन्िधुल पधन यहााँ जोधडएको छ भने पधछ ७ वरै्ट जजल्लाले यहााँ छुन छ। िाददङ, 

काठमाडौ, लधलतपरुले छुन छ। मकवानपरु ७ वर्टा जजल्लाले छोएको यो मकवानपरु 

जजल्लालाई हामी एकदमै दरु दराजमा छौ भनेर कसरी सक्छौ ? दरु दराज जोधडएको 

छ। एक आपसमा जोडएको जजल्लाहरु हनु।त्यसैले मातै्र हामी अवहले काभ्र े जोड्ने 

सडक धनमाणर् गरर राखेका छौ र धनमाणर् गछौ।  

जम्मा ९८ वकलो धमर्टरमा पनौधत पगु्छ।त्यो बार्टो पधन अवहले धनमाणर्को क्रममा 

छ र पवहलो प्राथधमकता म भन्न छु अबका ददनमा सब भन्दा पवहलो प्राथधमकता काभ्रकेा 

साथीहरुले जे कुरा अधलकधत जचन्ता जाहेर गररन ुभएको छ। त्यो बार्टोलाई जोडेर पवहलो 

प्राथधमकतामा राखेर काभ्र े जोधडने बार्टो पधन बन्छ भने पधछ यी चौतवफ रुपमा चारै 

धतरबार्ट जोडीएको अन्त्यतै सेन्र्टरमा पने र सबै कुरा सबै वहसाबले प्रयणप्तता भएको यो 

ठाउाँलाई मलाई लाग्छ। यसमा वववाद गरर राख्न पने यो अफ्यरो मान ुपने कुनै ववषय 

छैन। हामीले अको ववषय वकन मैले यहााँ भधन रहेको छु। एउरै्ट अठान धथयो। सरुु 

देजख अडान त्यो अडान भन्नेको काठमाडौ उपत्यका धभत्र राजिानी हनु ु हुाँदैन। कुन ै

हालतमा हनु ुहुाँदैन।  

 काठमाडौ उपत्यका धभत्र रहेको ६० लाख भन्दा बढी चापलाई तपाईले कसरी 

बावहर ल्याउाँने अब हामी त्यो स्र्टार्टीजीम जान ु पछण। लामो समय देजख त्यो अध्यान 

गरेका छौ। २० वषौ वषण देजख म अनमुान सेक्र्टरमा २० वषौ देजख त्यसका िेरै 

अध्यानहरु भए र काठमाडौलाई सवु्यवजस्थत र राम्रो सहर बनाउाँनको धनधमत हामीले 

एउर्टा जब सम्म काठमाडौका Population लाई डाईभर्टण गनण सक्दैन। त्यधत बेला सम्म 

काठमाडौलाई राम्रो सहर बनाउाँन सक्दैनौ। त्यो अजन्तम ववशेषर् हो। अब त्यो 

अवस्थामा काठमाडौका मान्छेहरुलाई यता ल्याउाँन ु पने ठाउाँमा हामीले फेरर भएका 

राजिानी पधन त्यवह काठमाडौमा लैजाने अधन त्यवह धसंह दबारको छाया धभत्र तपाईको 

प्रदेशको राजिानी रह्यो भन्ने तपाई हैधसयत र मेरो हैधसयत सबैको हैधसतय के हनु्छ? 

धसंहदबारको छायााँमा हामी कधत ददन रहन सक्छौ।  



220 
 

अधन धसंहदबारको छाया धभत्र हाम्रो भधूमका के हनु्न सक्छ र त्यो कुरालाई पधन 

ध्यान ददन जरुरी छ। त्यहााँ भएको Population यता ल्याउाँन ुपने ठाउाँमा सबै उता धतर 

ल्याने हो भने्न के हनु्छ? त्यसले गदाण काठमाडौ उपत्यका धभत्र राजिानी हनु ुहुाँदैन भनेर 

मैले भनेकै कुरा हो। साचो कुरा हो। म आज पधन भन्छु र अको कुरा हामीले लामो 

समय सम्म ववकेजन्रकरर्को बोकालत गरौ। लामो समय सम्म डेबलेुशनको कुरा गरौ। 

अब अधिकार सम्पन्न स्थायीय तह बनाउाँन पछण भनौ अधिकार सम्पन्न स्थायी तह बनाउाँन ु

पछण भनेर लामो समय सम्म आन्दोलन गरौ भधूमका धनवाणह गरौ। संवविान बन्यो।स्थयी 

तह बधलयो भो अधिकार सम्पन्न स्थायी तह भयो जसका लाधग लडाई हामी लधड राखेका 

छौ।आज संवविान बन्यो। संवविान सबै अधिकार सम्पन्न गरायो। अब अवहलेको समस्या 

भनेको हामीले धसंहदबार घर-घरमा ल्याउाँन ेबनायौ।  

त्यसले आिारमा तर अवहले सम्म प्रयणप्त जनभत्तीको अभावमा हामीले भनेको 

जस्तो सेवा ददन सवक राखेका छैनौ। सबै भन्दा ठूलो समस्या यो हो। हामीले चाहेको 

सेवा ददन सकेको छैनौ। अन्था सबै काम समस्या स्थायी तहबार्ट सबै गाउाँपाधलका, सबै 

नगरपाधलकाले सबै समस्या हल गनण सक्छ। यो केन्र सम्म दाही रहन्न पने आम 

जनतालाई केन्र सम्म दाही रहन पने यो ववषय छैन। वकन भने धसफाररस गनण आई 

रहन ुपदैन। यहााँ नागररकता धलन आउाँन ुपदैन। यहााँ अरु कुनै काम ववशेषले आउाँन ु

पदैन। सबै नेततृ्व तहमा, जन धनवाणजचत प्रधतनीधिहरुको मात्र भधूमका बढी हनु्छ। त्यसैले 

गदाण खास आिारभतू जनताहरु जसलाई खास जनता भन्छौ र उहााँहरुको त्यो साँग यधत 

ठूलो एक्सेस जरुरी छैन। त्यसले गदाण खेरी तपाई हामी जनु तहमा छौ। यो तहका 

सम्म मातै्र बढी ररलेरे्टर हनु्छ।  

त्यसैले पधन िेरै उठाउाँन पने, उछलन ुपने भन्ने ववषय मलाई लाग्दैन र अको 

कुरा हामीले धडसेन्ट्लाडेपभेनको कुरा गदाण खेरी ववकेन्री कारर् कुरा गदाण खेरी सबै कुरा 

काठमाडौमा मात्र केजन्रत गने ववकासका आयमहरु बावहर लैजाने जजल्ला भन्दा काठमाडौ 

भन्दा बावहर लैजाने ववधभन्न ठाउाँमा यो मोडलले के हनु्छ भन्दा खेरी सबै ठाउाँमा समान 

ढगले समानपुाधतक ववकासका जनु अविारर् हामी छ। हामीले भधन रहेका छौ। 

समानपुाधतक ववकास हनु ु पछण। त्यो समानपुाधतक ववकास गनणको धनजम्त राजिानी 
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काठमाडौ भ्याली भन्दा बावहर हनु ु पछण। मेरो एकदम सन्तधुलत ववकासको कुरा 

गरररहेका छौ। समानपुाधतक ववकासका कुरा गछौ। अब पयणर्टकीय वहसाबले पधन यसको 

महत्व छ। अब हेर्टौडा आफैमा पधन एउर्टा पवहचान बोकेको सहर हो। हेर्टौडा 

मकवानपरुमा एउर्टा पवहचान बोकेको सहर छ। तपाई सबै वकधसका सेवा र सवुविा यहााँ 

प्राप्त गनण सक्न ुहनुे छ। थप सेवा सवुविाको पधन हामी उजचत व्यवस्था गरर रहेका छौ र 

त्यसले गदाण खेरी ५ वर्टा ववकास क्षेत्र मध्ये एउर्टा यो ववकास क्षेत्र हो। जहााँ १९ 

जजल्लाको मैले अजघनै भधन सके अब सरुक्षाको दृवष्टले पधन यसको महत्व छ।  

अजघ मैले वकन भने्न भन े मेची देजख महाकाधल सम्मका सबै सरुक्षा धनकायहरु 

बोडणरमा राख्नकुो त्यसका कुनै तात्वीक अथण छ र त्यसैले पधन यो सरुक्षाका वहसाबले पधन 

यसको त्यधतनै रर्नीधतक महत्व राख्द छ भने्न कुरा यहााँ सम्म राखे र अब हेर्टौडा अवहले 

कुरा गदाण िेरै कुराहरु अन्तरावष्ट्रय खेल मैदान त्यो आजको होईन पञ्चायत कालमा 

पञ्चायत कालमा नै त्यो रगशालको धनमाणर् सरुु भएको धथयो र आज मलाई लाग्छ 

४०/४५ वषण देजख त्यो बन नसकेर बधन रहेको अवस्थामा त्यसलाई हामीले अवहले 

धनमाणर्को प्रवकयामा छ जोड साँग काम भई रहेको छ। त्यो हनुे धबधतकै हामीले चावहाँ 

िेरै कुरा खेलकुदका कुरा त्यहााँ हनु्छ र खेलकुदको एउर्टा अन्तरावष्ट्रय स्तरको गेम 

गराउाँन हामी सामथण हनु्छौ र यधत मात्र होईन। हामीले अरु िेरै यसका ववकासका 

आयमहरु पधन थवपदै जाने छ र तपाईहरुलाई एउर्टा आस्वस्त के गराउाँछु भने्न 

तपाईहरुले जनु खालको अवहलेको अवहल हामीले गएको वषणमा पधन हाम्रा नीधत र 

कायणक्रम हामीले स्वभावक रुपमा संसाद भवनहरु धनमाणर् गने काम भनेर हामीले भनेका 

धथयौ। अवहले सम्म बधन सक्यौ होला।  

यदद हामीले डेढ वषण अगाडी धनर्णय गनण सकेको भए धनर्णय गनण नसक्दा खेरी 

हामीले त्यसलाई थाधत राखेकाछौ। म यहााँहरुलाई के ववश्वास ददलाउाँन चाहन्छौ भने्न 

हामी यो वषण बजेर्ट ववधनयोजन गरेर संसाद आवास पधन हामी बनाउाँने छौ र य काम पधन 

सबैको सहयोग पगु्ने छ भने्न ववस्वास धलएको छु र अन्त्यमा मैले िेरै कुरा भन ुभन्दा 

पधन मैले सबै अवहलन ैभने हामी सबैले एउर्टा प्रधतबद्धता जाहेर गररसक्छौ। उहााँ कसैले 
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पधन हेर्टौडा ववषयमा मकवानपरुका ववषयमा तपाईलाई थोरै पधन वकन भनेर प्रश्न उठाउाँन 

पने अथवा यस्तो जचन्ता जाहेर गनुण पने जचत्त दखुाउन पने अवस्था छैन। अवहले सम्म 

भएका जे जधत कधम कम्मोरी छन। त्यो सबैलाई भोधलका ददनमा सच्चाउदै सबैलाई 

हामी कुनै ववभेद नगररकन हामी सबै एक हौ भने्न एउर्टा सन्देश ददन ुजरुरी छ। हामी 

सबै अवहले कुन प्रधत पक्ष कुन चावहाँ सत्ता पक्ष यो माधमलामा जनु एकता हामी देखाउाँन 

गईरहेका छौ।  

यो नै एउर्टा ऐधतहासीक महत्व राख्छ र यसलाई नै देश व्यावप रुपमा सन्देश 

लैजान्छ। के अरुलाई पधन त्यसले पाठ धसकाउाँछ त्यसैले सबै माननीय सदस्यज्यूहरुलाई 

पधन यसका बारेमा यसका बारेमा िेरै जचन्ता नधलकन अबका ददनमा अब भोधलका ददनमा 

कसरी अगाडी बढ्ने भने्न कुरामा हामी व्यापक रुपमा छलफल गरौ। बहस गरौ र यो 

३ नं. प्रदेशलाई साचै न ैनमूना प्रदेशको रुपमा स्थावपत गरौ। म यधत भन्दै यहााँहरु साँग 

धबदा हनु्छु। िन्यवाद नमस्कार  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु प्रदेश नं. ३ को राजिानी 

काभ्रपेलान्चोकको िधुलखेल तोवकयोस भने्न प्रस्तावलाई प्रस्तावक माननीय रमेश 

पौडयललाई उक्त प्रस्ताव वफताण धलन चाहन ुहनु्छ भने्न वफताण धलन समय ददन्छु।  

माननीय रमेश पौडयल (वववेकशील साझा पार्टी):- काभ्रकेो िधुलखेललाई प्रदेशको 

राजिानी बनाईयोस भने्न मेरो प्रस्ताव यथाणवत रहेको जानकारी गाउाँछु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु माननीय श्री रमेश पौडयलले प्रदेश नं३को 

राजिानी काभ्रपेलान्चोक जजल्लाको िधुलखेल तोवकयोस भने्न प्रस्ताव वफताण धलन नचाउाँन ु

भएकोले माननीय श्री रमेश पौडयललाई उक्त प्रस्ताव पाररत गररयोस भने्न प्रस्ताव पेश 

गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय रमेश पौडयल (वववेकशील साझा पार्टी):- माननीय सभामखुज्यू, 

सभामखुज्यूको अनमुधतले प्रदेश नं.३को राजिानी काभ्रपेलान्चोक जजल्लाको िधुलखेल 

तोवकयोस भन्ने प्रस्तावलाई पाररत गररयोस भन्ने प्रस्तावलाई सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। 

िन्यवाद  
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माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु, अव म नेपालको संवविानको िारा २८८ 

को उपिारा (२) तथा प्रदेश सभा धनयमावली, २०६४ को धनयम २८ को उपधनयम (१) 

को खण्ड (ख) बमोजजम प्रदेशको राजिानी सम्वजन्ि प्रस्तावलाई धनर्णयाथण प्रस्ततु गदाण 

मत ववभाजन गरी मत संकलन गररने व्यहोरा माननीय सदस्यहरुलाई जानकारी 

गराउदछु। 

माननीय सदस्यहरु, अब म मत ववभाजन गदाण अपनाइने प्रवक्रयाको सम्बन्िमा 

जानकारी गराउाँछुः  

१. ववभाजन गनुणअजघ सभाकक्ष बावहर हनु ु भएका माननीय सदस्यहरुलाई 

सभाकक्षमा प्रवेश गने मौका ददन ५ धमनेर्टसम्म ववभाजन घण्र्टी बजाइनेछ। 

२. ववभाजन घण्र्टी बजेपधछ सभाकक्ष वावहर हनुभुएका माननीय सदस्यहरु 

सभाकक्षधभत्र प्रवेश गनुण पनेछ। 

३. ववभाजन घण्र्टी बन्द गरेपधछ सभामखु आसनको अगाधडको दशणक ददघाणको 

स्थान र बायााँतफण को सभाकक्ष संगै जोधडएको उपकक्ष खाली गराइनेछ।  

४. सभामखु आसनको अगाधडतफण  रहेको दशणक ददघाण जस्थत बगैंचा तफण को दशणक 

प्रवेश गने ढोका, सभाकक्ष रहेको भवनको मलु ढोका, सभाकक्षको माननीय 

सदस्यहरु प्रवेश गने ढोका, सभामखुको आसनको बााँया तफण  रहेको उपकक्षवार्ट 

वावहर धनस्कने ढोका र सो उपकक्षमा रहेका अन्य ढोकाहरुलाई बन्द गररन े

छन।्  

५. उल्लेजखत ढोकाहरु बन्द गररएपधछ मतसंकलन कायण सम्पन्न नहञु्जलेसम्म 

बावहर रहेका माननीय सदस्यहरु लगायत कसैलाई पधन सभाकक्ष एवं 

उल्लेजखत उपकक्ष तथा दशणक ददिाणको स्थानहरुमा प्रवेश गनण र बावहर जान 

ददइने छैन। 

६. सभामखु आसनको अगाधडको दशणक ददघाणको स्थान र बायााँतफण को सभाकक्ष 

संगै जोधडएको उपकक्षहरुमा माननीय सदस्यहरुको वर्ाणनकु्रमानसुारको 

नामावली राजखएका छन।्  
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७. (क) प्रस्तावको पक्षमा रहनहुनुे माननीय सदस्यहरु अथाणत ्“हनु्छ” भन्न ेपक्षका 

माननीय सदस्यहरु सभामखु आशनको अगाधडको दशणक ददघाण रहेको स्थानमा 

प्रवेश गरी त्यहााँ राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको 

दस्तखत महलमा दस्तखत गनुण पनेछ।  

(ख) प्रस्तावको ववपक्षमा रहनहुनुे माननीय सदस्यहरु अथाणत ्“हनु्न” भन्न ेपक्षका 

माननीय सदस्यहरु सभामखु आसनको बायााँतफण  रहेको उपकक्षमा प्रवेश गरी 

त्यहााँ राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 

दस्तखत गनुण पनेछ।  

८. माननीय सदस्यहरुको सहयोगको लाधग उक्त स्थानहरुमा सजचवालयका 

कमणचारीहरु रहनेछन।्  

९. कुनै माननीय सदस्यले आफ्नो मत सच्याउन चाहेमा मतदान कायण सवकएको 

३ धमनेर्टधभत्र माग गरेमा सच्याउन ददइनेछ।  

10. माननीय सदस्यहरु, अब ५ धमनेर्ट ववभाजन घण्र्टी बजाउन आदेश ददन्छु।  

11. माननीय सदस्यहरु, अब म सभामखु आसनको अगाधडतफण  रहेको दशणक ददघाण 

जस्थत बगैंचा तफण को दशणक प्रवेश गने ढोका, सभाकक्ष रहेको भवनको मलु 

ढोका, सभाकक्षको माननीय सदस्यहरु प्रवेश गने ढोका, सभामखुको आसनको 

बााँया तफण  रहेको उपकक्षवार्ट वावहर धनस्कने ढोका र सो उपकक्षमा रहेका 

अन्य ढोकाहरुलाई बन्द गनण आदेश ददन्छु।  

12. माननीय सदस्यहरु, अव म “प्रदेश नम्बर तीनको राजिानी काभ्रपेलाञ्चोक 

जजल्लाको िधुलखेल तोवकयोस।” भन्न ेप्रस्ताव धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

13. मा० सदस्यहरु, यस प्रस्तावको पक्षमा अथाणत ्“हनु्छ” भन्ने पक्षमा रहनहुनु ेमा० 

सदस्यहरु सभामखु आशनको अगाधडको दशणक ददघाण रहेको स्थानमा प्रवेश गरी 

त्यहााँ राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 

दस्तखत गनुणहोला र प्रस्तावको ववपक्षमा अथाणत ् “हनु्न” भन्न े पक्षमा रहनहुनु े
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मा० सदस्यहरु सभामखु आसनको बायााँतफण  रहेको उपकक्षमा प्रवेश गरी त्यहााँ 

राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 

दस्तखत गनुणहोला। 

14. (क) माननीय सदस्यहरु, प्रस्तावको पक्षमा अथाणत ्“हनु्छ” भन्ने पक्षमा रहनहुनु े

माननीय सदस्यहरु सभामखु आशनको अगाधडको दशणक ददघाण रहेको स्थानमा 

प्रवेश गरी त्यहााँ राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको 

दस्तखत महलमा दस्तखत गनुणहोस।्  

(ख) माननीय सदस्यहरु, प्रस्तावको ववपक्षमा अथाणत ्“हनु्न” भन्न ेपक्षमा रहनहुनु े

माननीय सदस्यहरु सभामखु आसनको बायााँतफण  रहेको उपकक्षमा प्रवेश गरी 

त्यहााँ राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 

दस्तखत गनुणहोस।्  

15. मा० सदस्यहरु, तपाईहरु मध्ये कसैले आफ्नो मत सच्याउन चाहन ुहनु्छ भन े

मत सच्याउनको लाधग ३ धमनेर्टको समय ददन्छु। सो समयधभत्र डायसमा आई 

आफ्नो मत सच्याउन सक्न ुहनुेछ। 

16. मा० सदस्यहरु, अव बन्द गररएका सभाका सबै प्रवेशद्वारहरु खोल्न आदेश 

ददन्छु।  

17. मा० सदस्यहरु, अब म मत ववभाजनको पररर्ाम घोषर्ा गदणछु। मा० 

सदस्यहरु प्रदेश नं. तीनको प्रदेश सभामा ११० जना माननीय सदस्य रहेको 

व्यहोरा जानकारी गराउदछु।  

18. मानानीय सदस्यहरु, आजको मतदानमा उपजस्थत माननीय सदस्य हरुको संख्या 

१०४ रहेको छ। 

19. माननीय सदस्यहरु, “प्रदेश नम्बर तीनको राजिानी काभ्रपेलाञ्चोक जजल्लाको 

िधुलखेल तोवकयोस।” भन्न ेप्रस्तावको पक्षमा अथाणत ्“हनु्छ” भन्न ेपक्षमा जम्मा 
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३ मत र प्रस्तावको ववपक्षमा अथाणत ् “हनु्न” भन्ने पक्षमा जम्मा १०१ मत 

परेको छ।  

20. माननीय सदस्यहरु, “देश नम्बर तीनको राजिानी काभ्रपेलाञ्चोक जजल्लाको 

िधुलखेल तोवकयोस।” भन्न ेप्रस्तावको क्षमा ३ मत परेकोले उक्त प्रस्तावको 

पक्षमा प्रदेश सभामा तत्काल कायम रहेका सदस्य संख्याको दईु धतहाई बहमुत 

नपगेुकोले नेपालको संवविानको िारा २८८ को उपिारा (२) वमोजजम “प्रदेश 

नम्बर तीनको राजिानी काभ्रपेलाञ्चोक जजल्लाको िधुलखेल तोवकयोस।” भन्न े

प्रस्ताव अस्वीकृत भएको घोषर्ा गदणछु। 

माननीय सदस्यहरु, अब “प्रदेश नम्बर तीनको राजिानी मकवानपरु जजल्लाको 

हेर्टौडा तोवकयोस।” भन्न े प्रस्तावका प्रस्तावक माननीय मखु्यमन्त्री डोरमर्ी पौडेललाई 

उक्त प्रस्ताव वफताण धलन चाहनहुनु्छ भने वफताण धलन समय ददन्छु। 

माननीय डोरमजर् पौडयल (मखु्यमन्त्री):- मैले यो यो प्रस्ताव वफताण धलए भन्ने त 

होल प्रवकया नै गलत ढंगले जान्छ त्यसैले प्रस्तावलाई यथावत मात्र होईन। यो पूर्ण 

रुपमा वफताण नधलने कुरो दोराउाँन पदैन जस्तो लाग्छ। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु माननीय मखु्यमन्त्री डोरमजर् पौडयलले 

प्रदेश नं.३ को राजिानी मकवानपरु जजल्लाको हेर्टौडा तोवकयोस भन्ने प्रस्ताव वफताण धलन 

नचाहन ुभएकोले माननीय मखु्यमन्त्री डोरमजर् पौडयललाई उक्त प्रस्ताव पाररत गररयोस 

भने्न प्रस्ताव पेश गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय डोरमजर् पौडयल (मखु्यमन्त्री):- माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको 

अनमुधतले प्रदेश नं.३ को राजिानी मकवानपरु जजल्लाको हेर्टौडा तोवकयोस भने्न 

प्रस्तावलाई पाररत गररयोस भने्न प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, अव म नेपालको संवविानको िारा २८८ 

को उपिारा (२) तथा प्रदेश सभा धनयमावली, २०६४ को धनयम २८ को उपधनयम (१) 

को खण्ड (ख) बमोजजम प्रदेशको राजिानी सम्वजन्ि प्रस्तावलाई धनर्णयाथण प्रस्ततु गदाण 
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मत ववभाजन गरी मत संकलन गररने व्यहोरा माननीय सदस्यहरुलाई जानकारी 

गराउदछु। 

माननीय सदस्यहरु, अब म मत ववभाजन गदाण अपनाइने प्रवक्रयाको सम्बन्िमा 

जानकारी गराउाँछुः  

१. ववभाजन गनुणअजघ सभाकक्ष बावहर हनु ु भएका माननीय सदस्यहरुलाई 

सभाकक्षमा प्रवेश गने मौका ददन ५ धमनेर्टसम्म ववभाजन घण्र्टी बजाइनेछ। 

२. ववभाजन घण्र्टी बजेपधछ सभाकक्ष वावहर हनुभुएका माननीय सदस्यहरु 

सभाकक्षधभत्र प्रवेश गनुण पनेछ। 

३. ववभाजन घण्र्टी बन्द गरेपधछ सभामखु आसनको अगाधडको दशणक ददघाणको 

स्थान र बायााँतफण को सभाकक्ष संगै जोधडएको उपकक्ष खाली गराइनेछ।  

४. सभामखु आसनको अगाधडतफण  रहेको दशणक ददघाण जस्थत बगैंचा तफण को दशणक 

प्रवेश गने ढोका, सभाकक्ष रहेको भवनको मलु ढोका, सभाकक्षको माननीय 

सदस्यहरु प्रवेश गने ढोका, सभामखुको आसनको बााँया तफण  रहेको उपकक्षवार्ट 

वावहर धनस्कने ढोका र सो उपकक्षमा रहेका अन्य ढोकाहरुलाई बन्द गररन े

छन।्  

५. उल्लेजखत ढोकाहरु बन्द गररएपधछ मतसंकलन कायण सम्पन्न नहञु्जलेसम्म 

बावहर रहेका माननीय सदस्यहरु लगायत कसैलाई पधन सभाकक्ष एवं 

उल्लेजखत उपकक्ष तथा दशणक ददिाणको स्थानहरुमा प्रवेश गनण र बावहर जान 

ददइने छैन।  

६. सभामखु आसनको अगाधडको दशणक ददघाणको स्थान र बायााँतफण को सभाकक्ष 

संगै जोधडएको उपकक्षहरुमा माननीय सदस्यहरुको वर्ाणनकु्रमानसुारको 

नामावली राजखएका छन।्  

७. (क) प्रस्तावको पक्षमा रहनहुनुे माननीय सदस्यहरु अथाणत ्“हनु्छ” भन्न ेपक्षका 

माननीय सदस्यहरु सभामखु आशनको अगाधडको दशणक ददघाण रहेको स्थानमा 
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प्रवेश गरी त्यहााँ राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको 

दस्तखत महलमा दस्तखत गनुण पनेछ।  

(ख) प्रस्तावको ववपक्षमा रहनहुनुे माननीय सदस्यहरु अथाणत ्“हनु्न” भन्न ेपक्षका 

माननीय सदस्यहरु सभामखु आसनको बायााँतफण  रहेको उपकक्षमा प्रवेश गरी 

त्यहााँ राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 

दस्तखत गनुण पनेछ।  

८. माननीय सदस्यहरुको सहयोगको लाधग उक्त स्थानहरुमा सजचवालयका 

कमणचारीहरु रहनेछन।्  

९. कुनै माननीय सदस्यले आफ्नो मत सच्याउन चाहेमा मतदान कायण सवकएको 

३ धमनेर्टधभत्र माग गरेमा सच्याउन ददइनेछ।  

१०. माननीय सदस्यहरु, अब ५ धमनेर्ट ववभाजन घण्र्टी बजाउन आदेश ददन्छु।  

११. माननीय सदस्यहरु, अब म सभामखु आसनको अगाधडतफण  रहेको दशणक ददघाण 

जस्थत बगैंचा तफण को दशणक प्रवेश गने ढोका, सभाकक्ष रहेको भवनको मलु 

ढोका, सभाकक्षको माननीय सदस्यहरु प्रवेश गने ढोका, सभामखुको आसनको 

बााँया तफण  रहेको उपकक्षवार्ट वावहर धनस्कने ढोका र सो उपकक्षमा रहेका 

अन्य ढोकाहरुलाई बन्द गनण आदेश ददन्छु।  

१२. माननीय सदस्यहरु, अव म “प्रदेश नम्बर तीनको राजिानी मकवानपरु 

जजल्लाको हेर्टौडा तोवकयोस।” भन्न ेप्रस्ताव धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

१३. मा० सदस्यहरु, यस प्रस्तावको पक्षमा अथाणत ्“हनु्छ” भन्ने पक्षमा रहनहुनु ेमा० 

सदस्यहरु सभामखु आशनको अगाधडको दशणक ददघाण रहेको स्थानमा प्रवेश गरी 

त्यहााँ राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 

दस्तखत गनुणहोला र प्रस्तावको ववपक्षमा अथाणत ् “हनु्न” भन्न े पक्षमा रहनहुनु े

मा० सदस्यहरु सभामखु आसनको बायााँतफण  रहेको उपकक्षमा प्रवेश गरी त्यहााँ 

राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 

दस्तखत गनुणहोला। 
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१४. (क) माननीय सदस्यहरु, प्रस्तावको पक्षमा अथाणत ्“हनु्छ” भन्ने पक्षमा रहनहुनु े

माननीय सदस्यहरु सभामखु आशनको अगाधडको दशणक ददघाण रहेको स्थानमा 

प्रवेश गरी त्यहााँ राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको 

दस्तखत महलमा दस्तखत गनुणहोस।्  

(ख) माननीय सदस्यहरु, प्रस्तावको ववपक्षमा अथाणत ्“हनु्न” भन्न ेपक्षमा रहनहुनु े

माननीय सदस्यहरु सभामखु आसनको बायााँतफण  रहेको उपकक्षमा प्रवेश गरी 

त्यहााँ राजखएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 

दस्तखत गनुणहोस।्  

१५. मा० सदस्यहरु, तपाईहरु मध्ये कसैले आफ्नो मत सच्याउन चाहन ुहनु्छ भन े

मत सच्याउनको लाधग ३ धमनेर्टको समय ददन्छु। सो समयधभत्र डायसमा आई 

आफ्नो मत सच्याउन सक्न ुहनुेछ। 

१६. मा० सदस्यहरु, अव बन्द गररएका सभाका सबै प्रवेशद्वारहरु खोल्न आदेश 

ददन्छु।  

१७. मा० सदस्यहरु, अब म मत ववभाजनको पररर्ाम घोषर्ा गदणछु। मा० 

सदस्यहरु प्रदेश नं. तीनको प्रदेश सभामा ११० जना माननीय सदस्य रहेको 

व्यहोरा जानकारी गराउदछु।  

१८. मानानीय सदस्यहरु, आजको मतदानमा उपजस्थत माननीय सदस्य हरुको संख्या 

१०८ रहेको छ। 

१९. माननीय सदस्यहरु, “प्रदेश नम्बर तीनको राजिानी मकवानपरु जजल्लाको 

हेर्टौडा तोवकयोस।” भन्न े प्रस्तावको पक्षमा अथाणत ् “हनु्छ” भन्न े पक्षमा जम्मा 

१०५ मत र प्रस्तावको ववपक्षमा अथाणत ् “हनु्न” भन्ने पक्षमा जम्मा ३ मत 

परेको छ।  

२०. माननीय सदस्यहरु, “प्रदेश नम्बर तीनको राजिानी मकवानपरु जजल्लाको 

हेर्टौडा तोवकयोस।” भन्न ेप्रस्तावको पक्षमा १०५ मत परेकोले उक्त प्रस्तावको 

पक्षमा प्रदेश सभामा तत्काल कायम रहेका सदस्य संख्याको दईु धतहाई बहमुत 
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भएकोले नेपालको संवविानको िारा २८८ को उपिारा (२) वमोजजम “प्रदेश 

नम्बर तीनको राजिानी मकवानपरु जजल्लाको हेर्टौडा तोवकयोस।” भन्न ेप्रस्ताव 

प्रदेश सभाको दईुधतहाई बहमुतले पाररत भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक आजै १५ धमनेर्ट पधछ बसने गरर स्थधगत 

हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल पसु २६ गते आजै ११:३० बजेसम्मका लाधग 

स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ११:१५ बजे।  
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प्रदेश सभा 
प्रदेश नं ३ 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२७ पसु, २०७६ 

आईतबार 
(बैठक संख्या - ८)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको दोश्रो बैठक माननीय सभामखु श्री 

सानकुुमार शे्रष्ठको अध्यक्षतामा धबहान ११:३० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको दोश्रो बैठकको 

कारवाही प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको 

कायणक्रम नरहने व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश नं. ३ को नामकारर् बागमती कायम गररयोस भन्न े

प्रस्तावका प्रस्तावक माननीय ईन्र बहादरु बाधनयााँलाई छलफलको क्रममा उक्त प्रस्ताव 

माधि उठेका प्रश्नको जवाफ ददन समय ददन्छु।  
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माननीय ईन्र बादरु बाधनयााँ (नेपाली कागं्रसे) :- सभामखु महोदय, वास्तवमा 

आज ऐधतहासीक ददन यो छलफलमा बागमतीको ववषयमा उठेका प्रश्नको जवाफ ददनको 

लाधग मलाई यहााँ आज उधभई रहेको छु। वास्तवमा त्यधत िेरै बामगतीको सम्बन्िमा 

िेरै उठान पधन छैन र ववषय एउटै यो नामकारर्को हकमा प्रवेश गरेको छ। दईु जना 

माननीयज्यूहरुले आफ्नो ववचार राख्न ुभएको धियो।  

त्यसमा पवहचानका कुराहरु धियो। सभ्यता कुरा, संस्कृतको कुरा, जाधतय कुरा 

यी सबै हाम्रा पवहचानका ववषयहरु हनु। त्यसकारर्ले सभ्यात, सांस्कृती र जात यो सबै 

पवहचान हो। त्यसकारर् त्यसप्रधत म उच्च समान व्यक्त गदै हाम्रो ५० औ वषण 

लोकतन्त्न्िक संघीय गर्तन्ि रहेको भारतमा पधन जाधतय कुरा त धियो। त्यहााँ पधन 

पंजाव राज्य छ। बंगाला राज्य छ। धतलङ्गा छ। त्यसैगरर िेरै राज्यहरु जाधतय नाममा 

राज्यमा छन। तर के छ भधन त्यो भन्दा पधन अझै जाधतय राज्यमा जााँदा खेरर जातको 

नामबाट जााँदा खेरर अधलकधत द्धन्द धियो।  

भोधल पधन द्धन्द नगररकन जाधतय कुरालाई भन्दा हामीले सबै भन्दा साझा के हनु 

सक्छ भन्न े ववषयमा हेदै जााँदा खेरर सभ्याता, सांस्कृधत यो सबैलाई हेदै जााँदा बागमती 

एउटा सभ्यता हो। बागमती एउटा साझा हो। नदी सबैको साझा हनु्छ। त्यसकारर्ले 

यो बागमतीको सम्बन्िमा मलाई लाग्छ हामीले बागमतीको लाधग सबैको एउटै माि 

प्रस्ताव पधन दताण भएको अवस्िा रहेको हनुाले यता पवि हामी केन्त्न्रत भएका छौ र भखणरै 

पधन हामीले चावहाँ के भने ऐधतहासीक धनर्णय गरेका छौ। ऐधतहाधसक ददन पधन हो। 

हामीले नेपाललाई कल्पना गदै गदाण नेपाल सन्त्म्झदै गदाण नेपाललाई स्मरर् गदै गदाण आज 

हामीले दईु वटा ऐधतहाधसक धनर्णय गरररहेका छौ।  

एउटा राजिानी एउटा ऐधतहाधसक धनर्णय टंुग्यो लाधग सकेको छ। हेटौडा 

राजिानी दईु धतहाई भन्दा अधिकतम सहमधतमा राजिानी हेंटौडा टंुगी सकेको अवस्िा छ 

र स्िायी राजिानी हेंटौडा भई सकेको अवस्िा छ। आज ऐधतहाधसक ददन हामीले स्मरर् 

गनै पछण। नेपाल र नेपालीले स्मरर् गनै पछण। आज पसु २७ गते हामीले भनन ैपदाण 
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खेरर हामीले स्मरर् गने पदाण खेरर सम्मान व्यक्त गदै गदाण खेरर एकताका प्रधतक हाम्रा 

चावहाँ पनृ्त्ववजयन्त्न्त आज एकताको प्रधतक म ववशेष गरर भन्न चाहन्छु। राष्ट्रवपता 

पनृ्त्ववनारायर् शाहको आजको ददन हामीले चावहाँ के छ भने्न ऐधतहाधसक नपेाललाई आज 

नेपाल भन्दै गदाण खेरर नेपाल धभि नेपाली भएर राजनीधतक गदै गदाण खेरर पनृ्त्ववनारायर् 

शाहलाई पधन हामीले स्मरर् गनै पछण समान व्यक्त गनुण पछण र मकवापरु पधन त्यस्तै 

एउटा ऐधतहाधसक स्िाल पधन हो।  

जाहााँ पनृ्त्ववनारायर् शाहले २२से -२४से राज्य हुाँदा खेरर मकवापरुलाई पधन 

एउटा राज्यमा धियो।त्यहााँ तत्काधलन सेन वंन्त्श राजाहरु धिए भने त्यस बेलाको 

तत्काधलन मन्िी बाधनयााँ नै धिए। मेरो न्त्जज ु बाबहुरु नै हनु्वयो। त्यसकारर्ले त्यो 

ऐधतहाधसक घधडमा पखुाणको पधन मेरो पधन योग्दान रहयो। अवहले हामी सबैको साँगै मेरो 

पधन योग्दान रहयो वक यो प्रदेशको राजिानी र नामकारर् बनाउाँने गदै गदाण हाम्रो पाटी 

हामी सबै सांसदको प्रदेश सभाको सबैको रहयो। त्यसकारर्ले मैले पनृ्त्ववनारायर् 

शाहलाई मैले हृदय देन्त्ख समान गदै उहााँको चावहाँ आज लगभग लगभग पनृ्त्ववनारायर् 

शाह यो िधतण नरहे पधन हामीले आज उहााँको स्मरर् गदै एकताको ददन हामीले सबै 

संसद एकता मै हामीले चावहाँ सबैको अपनत्व भएको यो राजिानी वहजो जे-जे अनेक मन 

धभि जे-जे आए पधन हामीले के छ भन ेएकवहतुा जाहेर गरेर हनु त यहााँ हवीप सईुवका 

कुरा पधन आए। हामी सबैले यसलाई चावहाँ एकता बद्धता जाहेर गरर दलधलय व्यवस्िा 

धभि आ-आफ्नो मान मयाणदा त छ गदै छ।  

त्यवह पधन साझा सहमधतको रुपमा यो राजिानी मेरो हेंटौडा बासीको यो मकवापरु 

बासीको होईन। यो राजिानी सबै दृविकोर्ले हामी सबैको राजिानी साझा हाम्रो सम्पन्त्ि 

हो। यो प्रदेशको साझा सम्पन्त्ि हो। नामकारर् पधन साझा सम्पन्त्ि हो। त्यसकारर्ले 

मैले यधत भन्दै आफ्नो भनाई र मैले समेट्न खोजेको ज-जसले जे-जे कुरा राख्न ुभएको 

धियो। त्यसमा सभ्यातको कुरा र जाधतय कुरा पधन मैले समेटर पकै्क मैले भने होला 

जस्तो लाग्छ र यधत भन्दै आफ्नो भनाई यवह टंुग्याउाँदै पून राष्ट्रवपता पनृ्त्ववनारायर् शाह 

लाई स्मरर् गदै ऐधतहाधसक ददन हामी सबैले देशलाई सन्त्म्झदा पनृ्त्ववनारायर्लाई सन्त्म्झदा 

यो प्रदेशको आज हामीले घोषर्ा गदै संजोगले सम्योगले आज यवह ददन परेछ नामकारर् 
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र आज राजिानी टंुग्याउने त्यसकारर् ऐधतहाधसक कुरालाई राम्रा कुरालाई राम्रो कुरालाई 

हामीले पधन आज संजोयकले हनु गयो या हामीले जानी जानी गयौ। जे भए पधन यो 

राम्रो भाको छ। िन्यवाद, जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रदेश नं.३ को नामकारर् बागमती 

कायम गररयोस भन्ने एक माि प्रस्ताव पेश भएकोले उक्त प्रस्तावका प्रस्ताव माननीय 

ईन्र बहादरु बाधनयााँलाई उक्त प्रस्ताव पाररत गररयोस भने्न प्रस्ताव पेश गनण अनमुधत 

ददन्छु।  

माननीय ईन्र बादरु बाधनयााँ (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखुज्यू सभामखुको 

अनमुधतले प्रदेश नं. ३ को नामकारर् बागमती कायम गररयोस भन्नेप्रस्तावलाई पाररत 

गररयोस भने्न प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, अव म नेपालको संवविानको िारा २९५ 

को उपिारा (२) तिा प्रदेश सभा धनयमावली, २०६४ को धनयम २८ को उपधनयम (१) 

को खण्ड (ख) बमोन्त्जम प्रदेशको राजिानी सम्वन्त्न्ि प्रस्तावलाई धनर्णयािण प्रस्ततु गदाण 

मत ववभाजन गरी मत संकलन गररने व्यहोरा माननीय सदस्यहरुलाई जानकारी 

गराउदछु। 

माननीय सदस्यहरु, अब म मत ववभाजन गदाण अपनाइने प्रवक्रयाको सम्बन्िमा 

जानकारी गराउाँछुः  

१. ववभाजन गनुणअन्त्घ सभाकक्ष बावहर हनु ु भएका माननीय सदस्यहरुलाई 

सभाकक्षमा प्रवेश गने मौका ददन ५ धमनेटसम्म ववभाजन घण्टी बजाइनेछ। 

२. ववभाजन घण्टी बजेपधछ सभाकक्ष वावहर हनुभुएका माननीय सदस्यहरु 

सभाकक्षधभि प्रवेश गनुण पनेछ। 

३. ववभाजन घण्टी बन्द गरेपधछ सभामखु आसनको अगाधडको दशणक ददघाणको 

स्िान र बायााँतफण को सभाकक्ष संगै जोधडएको उपकक्ष खाली गराइनेछ।  
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४. सभामखु आसनको अगाधडतफण  रहेको दशणक ददघाण न्त्स्ित बगैंचा तफण को दशणक 
प्रवेश गने ढोका, सभाकक्ष रहेको भवनको मलु ढोका, सभाकक्षको माननीय 
सदस्यहरु प्रवेश गने ढोका, सभामखुको आसनको बााँया तफण  रहेको उपकक्षवाट 
वावहर धनस्कने ढोका र सो उपकक्षमा रहेका अन्य ढोकाहरुलाई बन्द गररन े
छन।्  

५. उल्लेन्त्खत ढोकाहरु बन्द गररएपधछ मतसंकलन कायण सम्पन्न नहञु्जलेसम्म 
बावहर रहेका माननीय सदस्यहरु लगायत कसैलाई पधन सभाकक्ष एवं 
उल्लेन्त्खत उपकक्ष तिा दशणक ददिाणको स्िानहरुमा प्रवेश गनण र बावहर जान 
ददइने छैन।  

६. सभामखु आसनको अगाधडको दशणक ददघाणको स्िान र बायााँतफण को सभाकक्ष 
संगै जोधडएको उपकक्षहरुमा माननीय सदस्यहरुको वर्ाणनकु्रमानसुारको 
नामावली रान्त्खएका छन।्  

७. (क) प्रस्तावको पक्षमा रहनहुनुे माननीय सदस्यहरु अिाणत ्“हनु्छ” भन्न ेपक्षका 
माननीय सदस्यहरु सभामखु आशनको अगाधडको दशणक ददघाण रहेको स्िानमा 
प्रवेश गरी त्यहााँ रान्त्खएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको 
दस्तखत महलमा दस्तखत गनुण पनेछ।  

(ख) प्रस्तावको ववपक्षमा रहनहुनुे माननीय सदस्यहरु अिाणत ् “हनु्न” भन्न े पक्षका 
माननीय सदस्यहरु सभामखु आसनको बायााँतफण  रहेको उपकक्षमा प्रवेश गरी 
त्यहााँ रान्त्खएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 
दस्तखत गनुण पनेछ।  

८. माननीय सदस्यहरुको सहयोगको लाधग उक्त स्िानहरुमा सन्त्चवालयका 
कमणचारीहरु रहनेछन।्  

९. कुनै माननीय सदस्यले आफ्नो मत सच्याउन चाहेमा मतदान कायण सवकएको 
३ धमनेटधभि माग गरेमा सच्याउन ददइनेछ।  

6. माननीय सदस्यहरु, अब ५ धमनेट ववभाजन घण्टी बजाउन आदेश ददन्छु।  

7. माननीय सदस्यहरु, अब म सभामखु आसनको अगाधडतफण  रहेको दशणक ददघाण 

न्त्स्ित बगैंचा तफण को दशणक प्रवेश गने ढोका, सभाकक्ष रहेको भवनको मलु 

ढोका, सभाकक्षको माननीय सदस्यहरु प्रवेश गने ढोका, सभामखुको आसनको 
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बााँया तफण  रहेको उपकक्षवाट वावहर धनस्कने ढोका र सो उपकक्षमा रहेका 

अन्य ढोकाहरुलाई बन्द गनण आदेश ददन्छु।  

8. माननीय सदस्यहरु, अव म “प्रदेश नम्बर तीनको नामकारर् बागमती कायम 

गररयोस” भन्न ेप्रस्ताव धनर्णयािण प्रस्ततु गदणछु।  

9. मा० सदस्यहरु, यस प्रस्तावको पक्षमा अिाणत ्“हनु्छ” भन्ने पक्षमा रहनहुनु ेमा० 

सदस्यहरु सभामखु आशनको अगाधडको दशणक ददघाण रहेको स्िानमा प्रवेश गरी 

त्यहााँ रान्त्खएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 

दस्तखत गनुणहोला र प्रस्तावको ववपक्षमा अिाणत ् “हनु्न” भन्ने पक्षमा रहनहुनु े

मा० सदस्यहरु सभामखु आसनको बायााँतफण  रहेको उपकक्षमा प्रवेश गरी त्यहााँ 

रान्त्खएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 

दस्तखत गनुणहोला। 

10. (क) माननीय सदस्यहरु, प्रस्तावको पक्षमा अिाणत ्“हनु्छ” भन्न ेपक्षमा रहनहुनु े

माननीय सदस्यहरु सभामखु आशनको अगाधडको दशणक ददघाण रहेको स्िानमा 

प्रवेश गरी त्यहााँ रान्त्खएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको 

दस्तखत महलमा दस्तखत गनुणहोस।्  

(ख) माननीय सदस्यहरु, प्रस्तावको ववपक्षमा अिाणत ् “हनु्न” भन्न े पक्षमा रहनहुनु े

माननीय सदस्यहरु सभामखु आसनको बायााँतफण  रहेको उपकक्षमा प्रवेश गरी 

त्यहााँ रान्त्खएको वर्ाणनकु्रमानसुारको आ आफ्नो नामावलीको दस्तखत महलमा 

दस्तखत गनुणहोस।्  

11. मा० सदस्यहरु, तपाईहरु मध्ये कसैले आफ्नो मत सच्याउन चाहन ुहनु्छ भने 

मत सच्याउनको लाधग ३ धमनेटको समय ददन्छु। सो समयधभि डायसमा आई 

आफ्नो मत सच्याउन सक्न ुहनुेछ। 

12. मा० सदस्यहरु, अव बन्द गररएका सभाका सबै प्रवेशद्वारहरु खोल्न आदेश 

ददन्छु।  
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13. मा० सदस्यहरु, अब म मत ववभाजनको पररर्ाम घोषर्ा गदणछु। मा० 

सदस्यहरु प्रदेश नं. तीनको प्रदेश सभामा ११० जना माननीय सदस्य रहेको 

व्यहोरा जानकारी गराउदछु।  

14. मानानीय सदस्यहरु, आजको मतदानमा उपन्त्स्ित माननीय सदस्य हरुको संख्या 

१०८ रहेको छ। 

15. माननीय सदस्यहरु, “प्रदेश नम्बर तीनको नामकरर् बागमती कायम गरीयोस” 

भन्न े प्रस्तावको पक्षमा अिाणत ् “हनु्छ” भन्न े पक्षमा जम्मा १०८ मत र 

प्रस्तावको ववपक्षमा अिाणत ्“हनु्न” भन्न ेपक्षमा कुनै मत परेन।  

16. माननीय सदस्यहरु, “ प्रदेश नम्बर तीनको नामकरर् बागमती कायम गरीयोस” 

भन्न े प्रस्तावको पक्षमा १०८ मत परेकोले उक्त प्रस्तावको पक्षमा प्रदेश 

सभाको सम्पूर्ण सदस्य संख्याको दईु धतहाई बहमुत भएकोले नेपालको 

संवविानको िारा २९५ को उपिारा (२) वमोन्त्जम “प्रदेश नम्बर तीनको 

नामकरर् बागमती कायम गरीयोस” भन्न े प्रस्ताव प्रदेश सभाको दईुधतहाई 
बहमुतले पाररत भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु नपेालको संवविानले प्रदेशको राजिानी नामकारर् तोक्न े
न्त्जम्मेवारी प्रदेश सभालाई ददएकोमा संवविानले ददएको ऐधतहाधसक न्त्जम्मेवारी हामीले परुा 
गरेका छौ। यो न्त्जम्मावारी परुा गनण मतदानमा सहभाधग भई पयुाणउाँन ुभएको सहयोगको 
लाधग माननीय सदस्यहरुलाई िन्यवाद ज्ञापन गदै माननीय सदस्यहरु लगाएत सम्परू्ण 
प्रदेशका नागररकलाई हाददणक बिाई ददन चाहन्छु।  

प्रदेशको राजिानी र नामकारर्को लाधग सहयोग गनुणहनुे राष्ट्रसेवक कमणचारीहरु, 
पिकार, मयाणदपालक तिा सरुक्षा कधमण लगाएत सम्पूर्णमा िन्यवाद ददन चाहन्छु।  

माननीय सदस्यहरु अब प्रदेश सभाको बैठक अको सूचना भएपधछ बसने गरर यो 
बैठक स्िागीत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक अको सूचना भएपछी वस्नेगरी स्िधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको १२:२० बजे।  
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

३ माघ, २०७६ 

शकु्रबार 
(बैठक संख्या - ९)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको ४:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको कायणक्रम नरहन े

व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश धभत्र सशुासनको प्रत्याभधूत गने सम्बन्िमा व्यवस्था गनण 

बनेको वविेयकलाई अनमुधत माग्न ् प्रस्ताव माधथ कुनै माननीय सदस्यहरुको ववरोिको 

सूचना प्राप्त नभएकोले प्रदेश सभा धनयमवधल, २०७४ को धनयम १०६ को उपधनयम 
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(२) बोमोजजम प्रदेश धभत्र सशुासनको प्रत्याभधूत गने सम्बन्िमा व्यवस्था गने बनेको 

वविेयक प्रस्ततु गने अनमुधत प्राप्त भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब माननीय मखु्यीमन्त्रीको तर्ण बाट आन्तररक माधमला तथा 

कानून मन्त्री माननीय शाधलकराम जम्कटे्टललाई प्रदेश धभत्र सशुानको प्रत्याभधूत गने 

सम्बन्िमा व्यवस्था गने बनेको वविेयक प्रस्ततु गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय शाधलकराम जम्कटे्टल, मन्त्री, आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखुज्यू, प्रदेशको सावणजधनक प्रसाशनलाई स्वच्छ, सक्षम, धनष्पक्ष, प्रारदजशण, 

भ्रष्टार मकु्त, जनउत्तरदायी र सहभाधगता मूलक बनाउाँदै राज्यबाट प्राप्त हनुे सेवा, 

सवुविामा जनताको समान र सहज पहुाँच सधुनश्चत गनण आधथणक अनशुासन तथा सावणजधनक 

कायण र स्रोतको कुलश व्यवस्थापन जस्ता असल साशसन आिारभतू मान्यतालाई 

आत्मसात गरर प्रदेशका जनता माझ सशुासनको प्रत्याभधूत ददनको लाधग प्रदेश सशुासन 

ऐन आवश्यक रहेको माननीय सभामखुज्यूको अनमुधतले प्रदेश धभत्र सशुासनको प्रत्याभधूत 

गने सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय भधूम व्यवस्था कृवष तथा 

सहकायणमन्त्री श्री दावा दोजे लामालाई प्रदेश दूग्ि ववकास बोर्ण ऐन २०७५ लाई 

संशोिन गने बनेको वविेयक प्रस्ततु गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय दावा दोजे लामा, मन्त्री, भधूम व्यवस्था कृवष तथा सहकारी मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखुज्यू, प्रदेश दूग्ि ववकास बोर्ण ऐन, २०७५ अनसुार प्रदेश दूग्ि ववकास 

बोर्णको उपध्याक्ष धनयकु्त गनण प्रवक्रया अगार्ी बढाउनको लाधग ऐनमा भएका केहो अस्पष्ट 

प्रविानहरु समेतलाई संशोिन गनुणपने भएकोले माननीय सभामखुको अनमुधतले प्रदेश दूग्ि 

ववकास बोर्ण ऐन, २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक सम्माधनत सभामा पेश 
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गदणछु। िन्यवाद।साथै सोनाम ल्होसार २०७६ को पवन अवसणमा सम्पूर्ण माननीयज्यूहरु 

मार्ण त यो सोनम लोहसारको हाददणक मंलमय शभुकामना व्यक्त गनण चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक २०७६ साल माघ १३ गते सोमबार 

ददनको ११:३० बजे बस्न ेगरर यो बैठक स्थाधगत हनु्छ।  

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल माघ १३ गते सोमवार धबहान ११:३० 

बजेसम्मका लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ४:१५ बजे।  
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

१३ माघ, २०७६ 

सोमबार 
(बैठक संख्या - १०)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा धबहान ११:३० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समयको कायणक्रम नरहने व्यहोरा 

जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु सवणप्रथम मन्जशु्री संवत २८५६ सोनाम ल्होसार जेवाल्लको 

अवसरमा प्रदेश सभामको तर्ण बाट तथा मेरो व्यक्ति तर्ण बाट बागमती प्रदेश सभाका 

माननीय मन्रीहरु, प्रदेश सभाका माननीयहरु, राष्ट्र सेवक कमणचारी, सरुक्षा कधमण, परकार 

तथा सम्पूर्ण नेपाली नागररकहरुमा हार्दणक मंगलमय शभुकामना व्यि गदणछु।  
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माननीय सदस्यहरु अब ववशेष समयको कायणक्रम प्रारम्भ हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु ववशेष समयमा बोल्नको लाधग दधलय आिारमा माननीय 

सदस्यको नाम प्राप्त हनु आएको छ। म उहााँहरुलाई बोल्न समय र्दन्छु।  

सवणप्रथम माननीय मनु ुधसग्देल। समय ५ धमनेट।  

माननीय मनु ु धसग्देल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी, (न.ेक.पा.)):- सभामखु महोदय, 

आज म २-३ वटा ववषयहरु भखणरै यस मकवानपरु क्तजल्ला साँग सम्बक्तन्ित रहेर भएका 

घटानहरुको सम्बन्िमा म केही कुराहरु राख्न चाहन्छु। २०७६ माघ ४ गते अल्पसंख्या 

तेस्रो धलविको रुपमा अधिकारका लाधग काम गरररहन ुभएवक अजीता भजेुलको रहस्यमय 

तररकाबाट हत्या भयो र धबहान नग अवस्थामा उहााँको शव रे्ला पयो। मकवानपरु 

क्तजल्लाको वडा नं. ७ क्यापाडााँडामा त्यसपधछ उहााँको शवलाई पोष्टमाटको लाधग हेंटौडा 

अस्पातलमा त्यसको सवह माटणम पोष्ट नहोला भनरे त्यो शवलाई काठमाडौ पढाईएको 

छ।  

आज सम्म पधन उनका हत्यारा यधतका र्दन भईसक्दा पधन हतायारका पत्ता 

लगाएको छैन। यस सभामखु मार्ण त अधिकारकमी अजीता भजेुलको हत्यारालाई पत्ता 

लगाई सरुक्तक्षत एउटा अधिकारको क्षेरमा काम गने व्यक्तिहरुको सरुक्षाको सवालमा 

सरकारलाई म ध्यानाकषणर्गराउाँन चाहन्छु। तत्काल हत्यारा पत्तालगाई कारवाहीको 

दायरामा ल्याउाँन पधन म यो अनरुोि गनण चाहन्छु। २०७६ माघ ८ गते नयााँ वषण 

मनाउाँने सन्दभणमा भारताका केरेला राज्यबाट आएका पयणटकहरुको एउटा सपररवार 

मकवानपरु क्तजल्लाको थाहााँ नगारपाधलकाको एभेष्ट पनरोमा होटेलमा उहााँहरुको एउटा 

धनसाररएर मतृ्य ुभयो। हामी पयणटन वषण मनाईरहेका छौ।  

पयणटन वषणमा आज हाम्रो गन्तव्यको रुपमा रहेको नेपालमा भारधतय पयणटकहरु 

त्यसमाधथ पधन केरेला राज्य एउटा ववकाधसत ठाउाँबाट जनु नेपालमा उहााँ आउाँन ुभयो। 

एउटा सरुक्षाको व्यवस्था नहुाँदा खेरर आज हामीले हाम्रो प्रदेशको पयणटनको क्षेरमा पधन 

यो एउटा महत्वपूर्ण होटलको रुपमा रहेका होटलहरु आज असरुक्तक्षत बन्दै गईरहेको 

छ। हामीले यसलाई ध्यान परुाउाँन सकेनौ भन्न े हामीले यसको मापदण्डका साथ 
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कडायनुका साथ दायरामा ल्याउाँन सकेनौ भने्न हामीले पयणटन वषण नारामा मार धसधमत 

हनु्छ। सरुक्षाको वहसाबले पधन अन्त्यत संवेदनशील ववषयलाई लापवाणही तररकाले जनु 

खालको घट्ना घट्यो त्यो तर्ण  पधन म ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु र त्यसको चावहाँ 

प्रदेशको तर्ण बाट पधन छानधबन होस र अरु होटेल व्यवसायीहरुमा पधन अनगुमन होस 

भने्न माग गनण चाहन्छु। ववगत केही समय देक्तख हेटौडाको आसपास हेंटौडा नगरमा 

आसपासमा लाग ुऔषि प्रयोकताण संख्या बढी राखेको छ।  

स्कूल पढ्न े नानीहरु साना साना नानीहरु केजल पल्स्टु पढने नानीहरु आज 

छोराछोरीहरु जनु एउटा लतमा र्धस राखेका छन। यो तर्ण  पधन सरुक्षा र संयन्र र 

त्यो क्षेरमा एउटा सरुक्षाको लाधग कलेज क्षेरमा मैले एउटा व्यक्तिगत रुपमा क्तजल्लाका 

वहसाबले िेरै पटक कुरा राक्तखसकेको छु। तर एउटा ववद्यालय कलेजमा धनवाणह रुपमा 

लाग ुऔषि कारोवारहरु भै राखेको छ। यो तर्ण  पधन म प्रदेश सरकारको ध्यानाकषणर् 

गराउाँन चाहन्छु र हामीले एउटा सरुक्तक्षत धसङ्गो भववष्न उज्वल भववष्य बोकेका 

नानीहरुलाई त्यो खालको द्धुवेसनबाट मकु्ति र्दलाउाँनको लाधग अथवा यो क्षेरमा 

भईरहेका यस्ता गधतववधिहरु धनयन्रर्गनुण हाम्रो दावहत्व र क्तजम्मेवारी हो। त्यस तर्ण  पधन 

ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु र म अन्यतमा सभामखु मार्ण त यो सोनाम ल्होसारको 

अवसरमा सम्परु्ण साथीहरुलाई शभुकामना पधन र्ददै आफ्नो कुरा यवह टंुग्याउाँछु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय ववजय के.सीलाई बोल्न समय र्दन्छु। समय ५ 

धमनेट।  

माननीय ववजय के.सी. (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखुज्यू, यवह जनवरी १ 

गते देक्तख हामी नेपाली पयणटन वषण २०२० लाई िमुिामका साथ मनाई रहेका छौ। 

२० लाख पयणटन धभराउने आन्तररक पयणटन बढाउने ववश्व मन्चमा नेपालको साहख र 

मान बढाउने हाम्रो लक्ष्य छ र साथै आधथणक ववृद्ध गने पधन हाम्रो लक्ष्य छ। हामी सबै 

खशुी छौ। उत्साही छौ भने नेपाल राष्ट्रको लाधग अवसर हो र चनूौधत पधन हो।  



244 
 

पयणटन वषणलाई सर्ल पानण सरकारले ठूलो लगानी गरेको छ। जो अधत 

आवश्यक छ। तर प्राकृधत भन्दा पधन हाम्रो अदरुदक्तशणता अकमणक्तर्यताको कारर् यही 

जनवरी मवहनामा घटेका २-४ वटा घटनाले पयणटन वषणको पवहलो गासमा ढंुगा लागेको 

छ। वय घटना नदोररयोस कसैले रे्रर नघवटयोस भने्न कुरा म संसदको ध्याआकषणर् 

गराउाँन चाहन्छु। यवह क्तजल्लाको दामन क्तस्थधत २० वषण परुानो सवुविा सम्पन्न मानेको 

एभेष्ट पानरोमा ररष्टोमा यवह माघमा ६ गते अथता जनवरी २० र्दनको र्दन ८ जना 

भारधतय पयणटनहरुको धनिन, पयणटनहरुको कावणडा मनोअक्साईड ग्यााँसको ववशािताको 

कारर्ले धनिन भएको छ।  

यी लगाएत त्यस्तै प्रदेशमा िेरै-िेरै दघुणटनाहरु बढेको छ। यसै सम्बन्िमा धनिन 

भएका पयणटकहरु नागररकहरु प्रधत हार्दणक श्रद्धान्जधल अपरर् गनण चाहन्छु र द:ुख व्यि 

गनण चाहन्छु। यो कुनै दामनमा घटेको घटना कुनै धनयोक्तजत दघुणटना धथएन। यो 

लापबाहीले ल्याएको मतृ्य ु भन्न सवकन्छ र जनु रोक्न सवकन्यो भनेर ववज्ञाहरुले भन्न े

गरेका छन। यस्तो जाडोमा जाडोको ववकल्पमा एधस नहनु ुबन्द कोठा धभर गाडेन ग्यााँस 

वहटर लगेर वर्ट गरर र्दन,ु ग्यााँस राख्दा भेधलटरको व्यवस्था कस्तो हनु ुपने हो।  

त्यधत सामाननीय ज्ञान पधन होटल व्यवस्थापनलाई थाहााँ नहनु ु कधत सम्मको 

लापबाही भन्ने प्रश्न जता ततै उठन थालेको छ। २०३८ को संशोधित होटेल व्यवस्थापन 

धनयमको ठाडै उल्गन भएको यसले यस घटना पवुष्ट गरेको छ। यसलाई रे्रर पधन प्रदेश 

सरकारले ववचार गरोस भने म मागण राख्न चाहन्छु। सभामखु महोदय त्यसै अनपूर्ण बेस 

क्यापको वररपरर ७ जना पयणटक गाईड समेत हराउन ुभयो दखुद घटना हो।  

अको अषे्ट्रधलयामा सताबर्दकै भन्याक आगजी भएर जनिन पशपुन्छी वातावरर्को 

अक्तत्िक नोसानी भएर जन जीवन महा कष्टकर र रावष्ट्र संकट र शोक परेको बेलामा 

हम्रो पयणटन मन्रीज्यू पयणटन वषणको शभुारम्भ गनण र धनम्ता र्दन जक्तन्त जस्तै लाभा 

लसकर धलएर जान ु त यहााँको स्थानीय प्रहारीले रोक्नकुो कधतको दभुाग्य लाज मदो 

कुराले यो पधन हामीले ववचार गनुणपछण जस्तो मलाई लागेको छ।  
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ववदेशीहरुले हामीला नेपालीहरुलाई कुन नजरले हेछण भनेर पधन हामीले मनन गनुण 

पने बेला भएको मलाई लागेको छ। सभामखु महोदय पयणटन वषणको कुरा गदाण कुनै पधन 

पयणटनकले पवहला वेभसाईट नेपालको पयणटन बोडणको वेभसाईट हेछण। वईसाईटमा एउटा 

बोडणमा अध्यक्ष समेतर पदािीकारी नभएको वेभसाईट हेदाण ववदेशीकले के कुराको कल्पना 

गछण होला? र पयणटन बोडणमा अवहले पधन अध्यक्ष लगाएता पदाधिकारी धनयिु नहनु ुकुन 

चावहाँ भागबजोल सत्ता शक्तिले अवोि गरौ। यसलाई पधन ववचार गररयोस।  

यो मवहनमा कधत पयणटक आए र कधत बसे कधत आम्दानी भए। कधत उनीहरुले 

आन्द धलए। यो कुराको लेखाजोखा राखौ। तर आउाँदो ११ मवहनाको लाधग हामी 

गम्भीर सोच्ने वक नसोच्ने सभामखु महोदय रे्रर यवह जनवरी मवहनाकको सेरोरे्रोमा 

जान चाहन्छु। नेपाली मवहलाको नेततृ्व सहभाधग, मवहलाको क्षमता, दक्षता, वकयाशीलता, 

व्यक्तित्वमा, धनस्कलिालाई प्रील्ट सत्ता सत्ताले कसरी िकलेको छ भन्ने कुराको चचाण 

पररचचाण धमधडयमा िेरै सनु पाईयो। सत्ता शक्ति र वप्रत ृसत्ता, संवविानको ममण, राज सत्ता 

र आचार संवहता भन्दा पधन धनकै शक्तिशाली भएको प्रमाक्तर्त भयो भने्न ववज्ञहरुले भने्न 

गरेका छन। त्यस्तै वप्रत ृसत्ता यो प्रदेशमा पधन नदोहोरीयोस यसै भन्दै धबदा हनु्छु। जय 

नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय शोभा शाक्यलाई बोल्न समय र्दन्छु। समय ५ 

धमनेट।  

माननीय शोभा शाक्य (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

सवणप्रथम मञ्जुश्री सोनाम ल्होसार उपलक्षमा नेपालमा हनु ु भएका र ववदेश हनु ु भएका 

सम्पूर्णलाई हार्दणक शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु। आज हाम्रो यस प्रदेश सम्माधनत 

सभामा संघीयता के हो? प्रदेश सभा के हो? प्रदेश सांसदको भधूमका के हो? भने्न 

ववषयमा प्रश्न राख्न चाहन्छु। सभामखु महोदय हाम्रो गररमाय संसदमा ववषय हाम्रो भावना 

प्रधतववक्तम्बत हनुे यो राज्य व्यवस्थाको सबै भन्दा उन्नत व्यवस्था पधन हो। त्यसपधन हामी 

संघीयताको अभ्यास पधन गरररहेका छौ। हाम्रो संघीयता के हो? प्रदेश के हो? हामी 
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सांसदहरुको भधूमका के हो? त्यसमा पधन म सम्माधनत सभाको सदस्य पधन छु। तर 

मलाई कवहले कााँही म आरै्लाई म प्रश्न पधन सोध्छु।  

हामीले यो देशलाई जनतालाई न्याय र्दएका छैन त, हाम्रो भधूमका के हो? र म 

देखछु। मेयहरको कुरै छोड मेरो एक जना साथी वडा अध्यक्ष यो हैधसयत पधन यो 

संसदको छैन। अवहले यो अवस्थामा वडा अध्यक्ष भनेर अन्यथा नठाधन र्दन ुहोला। यो 

वडा अध्यक्ष पदको अव मूल्यािकन गरेको होईन। त्यो जधत भन्दा पधन कम हामी प्रदेश 

सांसाद छैन। त्यसमा पधन हाम्रो नाम अगाडी माननीय भने्न शब्द झडुाईएको छ। तर 

अस पधन हामी यो गररमाय सदनको सांसद पधन भन्छौ।  

अब यो आरै् बहस गरौ। हामी बहस गरौ। हाम्रो साक्तचकै ओक्तचत्या छ त ? 

त्यसै यस ववषयमा बहस गरौ। बहस गरौ भन्ने साक्तचकै हाम्रो संवैिाधनक व्यवस्था 

अनसुारको जनु एउटा उन्नत लोकतन्र, यो संवविान ममण ववकेक्तन्ि कारर्का आिारभतू 

धसद्धान्तहरु जनतालाई चावहाँने ईम्पावर गने, त्यसमा संघीयताको ममण अनसुार तल्लो तह 

सम्म राजनीधतक पावर प्रक्षपे्प हनुे त्यसको अभ्यासमा लागेका छौ भन्ने त्यसमा पधन हामी 

संघीय सरकार, प्रदेश सरकार, हाम्रो राजनीधतक दल र हामी सबै नेताहरु ईमान्दार हनु ु

पयो। हाडेव भने हामी आरै्ले मूखण बनाईरहेका छौ त ? जनतालाई ठग्येको पधन छौ।  

देशलाई मूखण बनाई राखेका पधन छौ। हामी आरै्लाई मूखण रहेका छौ। अब 

देक्तख यो काम नगरौ। अब म यो भन्दा िेरै कुरा घमुाएर भन्न चाहन्न। म राजनीधतक 

पधन होईन ? राजनीधतक रुपमा जाक्तन्दन पधन मलाई क्षमा गररर्दन ु होला। केही तल 

माधथ परो भने्न म यो भन्न चाहन्छु वक संवविनानको ममण अनसुार यो संसद यो संरचना यो 

प्रदेश वक्रयाशील हनु ु पयो। वक त्यस्तो ठाउाँ र्दनहुोस। म वक्रयाशील हनु चाहन्छु। 

संच्चीकै प्रदेश सांसदको रुपमा मैले तलब भत्ता खाईरहेको छु। मेरो पूर्ण रुपमा समय 

र्दएको छु।  

मलाई माननीय भन ु हनु्छ भने्न मलाई उकुसमकुुस लाग्छ केहीलेकाही यो 

जनताको जनभावना यो हाम्रो देश गररव छ। अनेक वेधतधथत छ। ववसंगधत छ। म 

जनताको प्रधतनीधि हो। यो राज्य व्यवस्थाको राज्य शक्तिको एक वहसाबले सवौच्च मन्च 
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पधन हो। तर मलाई अल्मल छ। त्यसको अधिकार के हो ? यहााँ म बोलेर के हनु्छ। 

हामी गर् गछौ वक सारभूत कुरा गदै छौ। साक्तचकै अब हामी ईमान्दारीताका साथ बहस 

गरौ र माननीय सभामखुको के ध्यानाकषणर् गनण चाहन्छु भने्न यो बहस आजै बाट सरुु 

गरौ र यवहबाट सरुु गरौ। यो एउटा बागमती प्रदेश भनेको यो एउटा धसर्ण  प्रदेश मार 

होईन। यो संघीय राजिानी भएको प्रदेश पधन हो। यो राजिानीको सचेत जनताहरुको 

प्रधतनीधि गछौ हामी यो अरु प्रदेश भनदा छुटै्ट महत्व प्रदेश पधन हो र बहस यवह 

संसदबाट सरुु होस भने्न म आवहन गनण चाहन्छु।  

प्रदेशको भधूमका के हो? प्रदेश सांसदको भधूमका के हो? म कन्रु्जमा के हो 

यो? हामीहरु सांसद भएर आएको पधन २ वषण भईसक्यो। अब हामी संक्रमर्-संक्रमर् 

भनेर पधन अब हामी बस्ने सवुविा हामी साँग छैन। हामी माननीयहरुलाई सभामखु 

महोदय जसरी भए पधन अब हामीहरुले स्थाई राजिानी पाईसक्यो। बागमती प्रदेश 

नामकारर् पधन पाईसक्यो। अब यो संसदमा सांसदहरुलाई यो संघीय राज्य व्यवस्थाले 

र्दईएको अधिकार अनसुार काम गनणको लाधग आजै देक्तख बहस गरौ। यो गररमाय सभामा 

छलर्ल होस भन्न म चाहन्छु। हामी सबैको जय होस। हाम्रो नेपालको जय होस।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय जीवन खड्कालाई समय र्दन्छु।  

माननीय जीवन खड्का (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामअुख 

महोदय, म सभामखु महोदय मार्ण त म केही जनताको भवानाहरु र समस्याहरुको बारेमा 

उजगार गनण चाहन्छु र हाम्रो रावष्ट्रय गौरवका आयोजना र्ाष्ट ट्याकमा कमा रहेको 

समस्याको बारेमा पटक-पटक यो गररमाय संसदमा राख्दै आएको धथए र त्यहााँका 

जनसमदुायहरुले जनु मग गरेको उक्तचत मआुब्जाको बारेमा बहस चधलरहेको अवस्था पधन 

पून रे्रर ४ सय वकसानहरुको जधमन अधिकरर् भैरहेको छ र त्यो अधिकारर् अगाडीको 

समस्या रहाँदा रहाँदै पधन पून रे्रर ४ सय वकसानहरुलाई अधिकरर्को उक्तचत मूल्यािकन 

गरेर अधिकरर्को रकम उक्तचत मूल्य र्दन ु पछण भने्न म गररमाय संसद मार्ण त राख्न 

चाहन्छु।  
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साथ साथै त्यस क्षेरका गठुीको जधमनहरु अधिकरर्मा परेका छन र त्यो गठुीको 

जधमनहरुबाट आिा जस्तो व्यक्तिको जधमनहरु वकसानले कमाए बढी आिा मोहयानी 

लाग्छ भने्न अवहले गठुीले जम्मै अधिकरर्मा परेका जधमनको रकम आरै्ले मार राक्तख 

राखेको छ। वकसानहरुले पधन आिा पाउाँन ु पने कुरा पधन म यस गररमाय संसद 

अन्तगणतबाट माग राख्न चाहन्छु। साथ-साथै अवहले धनमाणर्का जम्मा बागमती सम्यता 

ववकास पररयोजनाले नदी वकनारका बाटो बनाउने क्रममा नख्नखुोलामा कोररडोर २०२१ 

सालको नापी नक्सा अनसुार गररकन केही टाठाबाटाहरुले नदीको जग्गाहरु जो छोडेको 

जधमनहरुलाई आफ्नो नाम धलएर ववधभन्न ढंगले प्रयोग गरररहेका छन।्  

तसथण यो २१ सालको नापी अनसुारले न ैबाटो धनमाणर् हनु ुपछण भने्न कुरा पधन म 

राख्न चाहन्छु। साथ-साथै यो गररमाय संसदले ७ मवहना अगाडी पास गरेको बजेट पास 

गयो र स्थानीय पाधलकाहरुमा हाल सम्म पधन रकम धनकास नहनुे ७ मवहना सम्म 

धनकास नभईरहेका अवस्था छ। त्यसले गदाण ववकास धनमाणर्का कामहरुमा बािा भएको 

छ। तसथण धसध्र धनकासा होस भन्ने पधन यस संसद मार्ण त आफ्नो भनाई राख्छु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय ररता माझीलाई समय र्दन्छु।  

माननीय ररता माझी (रावष्ट्रय प्रजातक्तन्रक पाटी):- माननीय सभामखु 

महोदय,सवणप्रथम अस्थाई राजिानी राख्नको लाधग सहयोग गनुणहनुे धनभवणतमान सरकारका 

प्रमखु प्रिानमन्री शेर बहादरु देवउवाज्यू, त्यसै गरर उपप्रिानमन्री कमल थापाज्यू, त्यसै 

गरर वतणमान सरकारका प्रमखु सम्मानय के.पी. शमाण ओलीज्यू, प्रदेश सरकारका 

मखु्यमन्रीज्यू, प्रदेश सभामा प्रधतनीधि गनुणहनुे राजनीधतक दल प्रदेश सभाकामाननीय 

सदस्यज्यूहरु, त्यसैगरर सभामखु, त्यसैगरर उपसभामखुज्यू सम्पूर्ण कमणचारी धमरहरु यस 

राजिानीको अस्थाई राजिानीलाई स्थाई राजिानी बनाउनकेो लाधग सहयोग गनुणहन े

सम्पूर्णमा हार्दणक बिाई तथा शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु।  
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त्यसै गरर हामीले अधिक सहमधतमा स्थाई राजिानी बनाईसकेका छौ र परु्ण 

सहमधतमा सबै दलहरुको सहमधत मार्ण त राजिानीको पून हार्दणक बिाई तथा नामकारर् 

पधन टंुगो लगाई सकेको अवस्था छ। त्यसै गरर म पाटीको तर्ण बाट शभुकामना र्दन 

चाहन्छु। हामी अवहले ववधभन्न पवणहरु धबदा र्दने क्रममा प्रदेश सरकार अग्रपधतमा 

आईरहेको कुरा सनुम पाईरहेको छु। त्यसै सन्दभाणलाई जोड्दै म र्ागनु ७ गते प्रजातन्र 

र्दवसलाई पधन धनवणतमान सरकारले ववदाको रुपमा सूक्तचकृत गरेर भव्य र सव्य रुपमा 

मनाउाँदै आईरहेको धथयो।  

तर अवहले हाल वतणमान सरकारले धबदा कटौधत गरेर मनाउाँन छोडी रहेको 

अवस्थामा प्रदेश सरकारले यो धबदा सूक्तचकृत गरेर भव्य र सव्य रुपमा यो प्रजातन्र 

र्दवसलाई मनाउाँनको लाधग पधन ववशेष अनरुोि र आग्रह गनण चाहन्छु। त्यसै गरर यो 

अवहले यो अन्त्यतै मकवानपरुमा कुरा चधलरहेको छ। राज्यले यो भन्दा अगाडी पधन 

ठूलो लगानी गरेर सभा गहृ र राजा ववरेन्िको शाधलक जनु बनाईरहेको धथयो।  

त्यसलाई भत्काएर रे्रर एउटा भ्यूटावर धनमाणर् गने कुरा चधल रहेको छ। साचै 

यो धनमाणर् कायण गनणका लाधग हेंटौडा उपमहानगरपाधलकाले धनर्णय गरेको हो। यर्द 

धनर्णय गरेर यो कामलाई कायाणन्वयन गदैछ भने्न कृपया यो धनदणय सचाउाँनको लाधग 

ववशेष अनरुोि र आग्रह गरे। त्यधत मार होईन। यो कायणमा प्रदेश सरकार पधन संमग्न 

छ र प्रदेश सरकारले पधन यो कायणलाई प्रोसात्हान गररएको छ। भत्काएर साचै भ्यूटावर 

बनाउाँन ुपछण भने तर्ण  लागेको छ भने प्रदेश सरकारले यो धनर्णय गरेको छ भने तरुुन्तै 

यो धनर्णयलाई सचाएर वर्ताण गरेर यो धनर्णय वर्ताण धलयोस भन्न चाहन्छु। त्यधत मार 

होईन। यर्द साचै हामीलाई भ्यूटावरको आवश्यकता छ भन्ने हेंटौडाका ववधभन्न त्यस्ता 

महत्वपूर्ण ठाउाँहरु छन।  

त्यो ठाउाँहरुमा लगेर चावहाँ भ्यूटावर धनमाणर् गरौ। यो राजिानीको यो 

मकवानपरुको मध्य भाग, मध्य सहरमा त्यो भईरहेको धनमाणर् भईरहेको अथवा भईरहेको 

जनु शाली र भवन छ। भत्काएर भ्यूटावर धनमाणर् गरर राख्न ुपने आवश्यकता र जरुरी 

छैन जस्तो मलाई लाग्छ। त्यसकारर्ले हामीले वकन यो कुरा गरररहेकाछौ भने्न साच्चै 
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प्रदेश सरकार, संघीय सरकार आउाँने अधन ववगतमा बनाएका त्यस्ता सभा गहृहरु, 

शालीहरु भत्काउाँदै जााँने हो भने्न हामीले कस्तो खालको धसस्टम बसाधल रहेका छौ। वक 

अवहले यो सरकार सिै भरर वटवक रहन्छ। भोधल कुन ैसरकार आउाँन सक्ला वहजो कुनै 

सरकार धथयो। सरकारले गरेको केही कामहरु भोधलका र्दनमा आउाँने सरकारहरुले 

भत्काउाँदै जाने अधन राज्यको अरबौ, खरबौ राजस्व करहरुले हामीले त्यसैगरर नै स्वाह 

पादै जाने नीधत पो अवहले सरकारले धलन लाधगरहेको छ वक यो प्रधत ववशेष ध्यानाकषणर् 

गराउाँन चाहन्छु।  

अवहले द्बन्द कालको घाउहरु बल्झी नै रहेको छ। साचै द्बन्दकालमा अवहले 

राजनीधतक भाग बन्डाको आिारमा सत्य धनरुपर् आयोमा चावहाँ व्यक्तिहरु धनयकु्ति 

हनु्छन। त्यसैले साच्चै द्बन्दकालका घाउहरु मेवटन सक्छ त द्बन्द पीधडतहरुलाई न्याय 

र्दन सक्छ त यो ववषयमा पधन प्रदेश सरकारको मार्ण त संघीय सरकार ध्यानाकषणर् 

गराउाँन चाहन्छु। त्यधत मार होईन। द्बन्द कालमा एक पक्षका जनता मार द्बन्दमा 

परेका धथए त ? हरेका ठाउाँमा हरेक पक्षका द्बन्दमा परेका व्यक्तिहरुको सवह र सत्य 

तररकाले धनरुपर् धनष्पक्ष लगाउनका लाधग हामीले तररकाले छानधबन गरेर उहााँहरुलाई 

हामीले सान्तवना र्दने र ववगतको घाउलाई मलम पवट्ट कुन चावहाँ बाटो रोज्दा उपयिु 

हनु्छ। साचै एक पक्षलाई हामीले न्याय र्ददा खेरर द्बन्द कालमा परेका अन्य पक्षहरु 

चावहाँ अको पीडामा परररहेका छन। त्यो कुरालाई पधन सचेत हनु ुजरुरी छ भन्दै धबदा 

हनु चाहन्छु। िन्यवाद। जय राष्ट्र जय जनता।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय रजनी आमात्य जोन्छेलाई समय र्दन्छु। 

समय ५ धमनेट।  

माननीय रजनी आमात्य जोन्छे (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, 

वेपत्ता छानधबन तथा सत्य तथा मेलधमलाप आयोग ऐन, २०७१ को उपदर्ा २ मा 

अध्यक्षको धनयकु्ति पूवण न्यायधिस तथा अन्य सदस्यमा मानव अधिकार आयोगका अध्यक्ष 

वा सदस्य र कानून दक्षता द्बन्द ववश्लसेक समाजशारी, मवहला अधिकार कधमण मध्ये बाट 
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हनु पनेमा राजनीधतक धनयकु्ति भएले रटुी पूर्ण रहेको द्बन्द वपडीतहरुको भनाई रहेको 

छ।  

त्यसैले वहजो आयोग असर्ल हनुकुो मखु्य कारर् रटुी पूर्ण ऐन, हो भने जाँदा 

जााँदै पधन ऐन, संशोिन र आयोग गठन प्रवक्रयामा ववधि लगायत सरकारवालहरुको 

ववरोिका बाबजदु धबना कुनै प्रवकया मापदण्डबाट दलका खेतालाहरुलाई सत्य र वेपत्ता 

आयोगमा जाधगर खवुाउाँको लाधग मार भएको छ। सत्य धनरुपर् तथा मेलधमलाप आयोग 

र वेपता पाररका व्यक्तिहरुको छानधबन आयोग ववगत ७ वषणका आयोगको असर्ताको 

सधमक्षा समेत नगरर नयााँ आयोगहरु धसर्ाररस गररएको छ।  

यी आयोगहरुको नेपालको संक्रमर् काधलन न्याय प्रवक्रयालाई धनष्पक्ष र स्वतन्र 

ढंगबाट अक्तघ बढाउाँन नसक्ने भएकोले यस बारे सत्य तथ्य पररपूर्ण जस्ता वविेयकहरुका 

आिारभतू अधिकारको सधुनश्चत हनु सक्ने भएको जानकारी गराउाँदै आरु् पधन द्बन्द 

पीधडतको नताले सम्पूर्ण द्बन्द पीडीतहरुको तर्ण बाट यस गररमामय सदनमा मार्ण त 

सम्बक्तन्ित धनकायको ध्यान आकषणधत गनण चाहन्छु। माननीय सभामखुज्यू हाल बागमती 

प्रदेशको राजिानी हेंटौडा भएकोले हामीहरु ज्यादैधन खशुी भएका छौ।  

तर हामीहरुर मध्ये ८०-८५ जान माननीयहरु कमणचारीहरु काठमाडौ 

उपत्यकाबाट आउाँने जाने गदणछ। ववधभन्न नाकाबाट प्रदेश राजिानी हेंटौडा आउाँने जान े

िेरै बाटो भएता पधन सबै बाटो धनम्न स्तरीया भएकोले आउाँने जाने असवुविा नै भईरहेको 

बेला हामीहरु सबैले महससु गरररहेकाछौ। त्यसैले धछटो भन्दा धछटो यवह वहउाँदे 

अधिवेसनमा धभर एउटा भए पधन धनमन स्तरी बाटो ममणत गरर सिुार गररयो भने्न 

सम्बक्तन्ित मन्रीज्यूलाई अनरुोिन गनण चाहन्छु। सभामखु महोदय संवविान र कानूनलाई 

दोस र्दने कुनै ठाउाँ नभएको र दल धभरको संरचना मवहला मैरी बन्न नसकेकोले कुन ै

पधन प्रदेशमा मखु्यमन्री बनाउने नसकेको कुरा सत्य हो ? तर बागमती प्रदेश मन्री 

मण्डलमा हाल सम्म पधन मवहला मन्री नभएको धततो सत्य बोल्दै छु।  
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त्यसकारर् धछटो भन्दा धछटो अब हनुे मन्री मण्डलमा मवहला मन्री समावेश 

होस भधन जोडदार मागण गदणछु। अन्यतमा मन्जशु्री सोनाम ल्होसार उपलक्ष्यमा शभुकामना 

गनण चाहन्छु। िन्यवाद। जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- अब म डा.राम कुमार अधिकारीलाई समय र्दन्छु। समय ५ 

धमनेट।  

माननीय डा. राम कुमार अधिकारी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय, मैले सवणप्रथम नेपलीहरुको महान पवण सोनाम ल्होसारको 

पधुनत:उपलक्ष्यमा मलुकु धभर रहन ु भएका मलुकु बावहर रहन ु भएका सम्पूर्ण 

नेपालीहरुलाई हार्दणक शभुकामना उत्तरोत्तर प्रगधतको कामना गदणछु।  

म एउटा द:ुखद घटनाको बारेमा बताउाँन गईरहेको छु। यवह २०७६ साल माघ 

७ गते िार्दि क्तजल्लाको एउटा ठूलो पयणटवकय स्थल झोला मण्डधलमा पजुा गरेर 

र्वकरहेको एउटा ट्रक िार्दिको धनलकठ नगरपाधलका वडा नं ८ मैर्द भज्याि नक्तजक 

दघुणटा ग्रस्त हदुााँ खेरर कररब ३७ जना घाईते र ७ जनाको घटना स्थलमा मतृ्य ुकेही 

व्यक्तिहरु ववधभन्न काठमाडौका केही अस्पतालहरुमा धसररयस अवस्थामा उपचार गराई 

रहन ुभएको छ।  

त्यसैले धत मतृक प्रधत भावपूर्ण श्रदान्जधल पररवार प्रधत सवेदना घाईतेको क्तशघ्र 

स्वास्थ्य लाभको कामना गनण चाहन्छु र प्रदेश सरकारले पवहले पधन गरेको सहयोगको 

भाव स्वरुप सहयोगको नक्तजर अनसुार अरु व्यवस्था गरेर घाईतैको लाधग उपचार 

मतृकको धनक्तम्त सहयोगको लाधग माननीय सभामखु मार्ण त आवहन गनण चाहन्छु।  

त्यसै गरर प्रदेश सरकारले सहीद सप्ताह मनाईरहेको छ। यसको सर्लातको पधन 

हार्दणक कामना गनण चाहन्छु र मैले अको ववषय बागमती प्रदेशकै राष्ट्रकै गौरवको योजना 

रहेको बढुीगण्डकी बहउुद्धेश्य पररयोजना जनु नेपालको १०८ वषण भो धबजलुी उत्पादन 

गनण थालेको १०८ वषणमा अवहले सम्म कररवव ११ सय ३४ मेघावाट धबजलुी बनायौ 

भने्न बढुीगण्डकी एउटा प्रोजेटले १२ सय मेघावाट धबजलुी बनाउाँछ। त्यसको लाधग 
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मआुब्जा ववतरर्मा केही कमजोरी भएको कुरा सबैले क्तस्वकार गरेर जनताहरु मारमा परर 

रहन ुभएको छ।  

त्यसको लाधग पधन माननीय सभामखु महोदय मार्ण त समािानका लाधग पहलको 

लाधग आब्हान गनण चाहन्छु। अन्त्यमा म के भन्छु भने्न हामी नेपाल राष्ट्र धनमाणर्को 

महाअधभयानमा छौ। यस वषणको पवहलो चौमासीकमा आयत घटेको धनयाणत बढेको मिुा 

सक्तन्चत बढेको शेिानान्तर घाटामा कधम आएको त्यसै गरेर ववदेशी मिुा सक्तन्चतमा र 

सिुार आएको व्यपार घाटा कम भएको एउटा सखुत अवहले क्तस्थधत रहेको छ। Global 

Hunger Index मा नेपालले सिुार गरेको नेपालले Doing Business Index मा ११०बाट 

सिुार गरर ९४ आएको त्यस्तै गरेर भष्टाचारको Transperancy International ले भ्रष्टाचार 

मापन गदै संसारमा सञ्चार भर गत साल १२४ औ स्थानमा धथयौ हामी अवहले 

भ्रष्टाचारमा हामी िेरै भष्टाचारको अवस्थालाई सिुार गदै १२४ बाट ११३ औ स्थानमा 

झरेका छौ।  

यो एउटा सखुद खबर र िनी र गररवको खाडललाई कम हुाँदै गएको क्तजधन 

क्र्ीसेन्ट इक्तन्डकेटर पधन सखुद रहेको, िनी र गररवको खाडल कम हुाँदै गएको हाम्रो 

संवविानमा उलेक्तखत भएको समाजवाद तर्ण  समाजवार्द समाज धनमाणर् गने महा 

अधभयानमा हामी सकारात्मक सूचकहरु सकारात्मक संकेत पाईएको कुरा पधन म यो 

सम्माधनत सभामा व्यि गनण चाहन्छु। यधत भन्दै मेरो भनाई टंुग्याउाँछु। हस ् त 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय सरेुन्ि राज गोसाईलाई समय र्दन्छु। समय 

५ धमनेट।  

माननीय सरेुन्ि राज गोसाई (नेपाल मजदरु वकसान पाटी):- माननीय सभामखु 

महोदय, माघ १० गते नपेाल मजदरु वकसान पाटी स्थापनाको ४५ वषण परुा भो ४६ औ 

वषणमा प्रवेश भयो। वहमाल, पहाड र तराई कामदार जनता सप्ताह व्यावप रुपमा पाटी 

स्थापना र्दवस ववधभि गधतववधिका साथ मनाउदै छ। ने.म.वक स्थापना २०३१ माघ 
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१० गते भएको हो। माक्सवाद, लेलनवाद तथा माओत्सेतङु्ग ववचार िाराबाट मागण 

धनदेशन धसद्धान्त हो।  

मजदरु वकसान देश भि, बवुद्धजीवव, राष्ट्रयी पुाँजी वगण, सा-सान उद्योधग सा-साना 

व्यापारीहरुको आन्दोलन तथा संघषणको माध्यबाट जनताको प्रजातन्र हुाँदै समाजवाद र 

साम्यवाद सम्म पूगो ने.म.वक.पा को पगु्ने उद्धेश्य हो। तत्काधलन उद्धेश्य जनताको 

प्रजान्रा हो भन्ने र्दघणकाधलन उद्धेश्य समाजवाद र साम्यवाद हो ने.म.वक.पा पजुवुादी 

धनवाणचनबाट समाजवाद स्थापना हनुेमा ववश्वास गदैन। ने.म.वक.पाको स्थापना संशोिनवाद 

र अवसरवादको ववरोिमा वकसान आन्दोलन तथा वगण संघषणलाई धनरतन्ता र्दन ेउद्धेश्यका 

साथ भएको हो। रातो झण्डा खसाल्न रातो झण्डा उचालन े गहै्र माक्सवादीहरु ववरुद्ध 

ने.म.वक.पा सैद्धाक्तन्तक रुपमा संघषण अगाडी बढाएको हो। सोधनएत संशोिनवाद समाक्तजक 

साम्राजयवादमा पररर्त भएको ने.म.वक.पा.को ववशलेष्र् रह्यो। तत्काधलन पावकस्तानको 

ववभाजनमा भारधतय हस्तक्षपेमा वा भधूमकाको ने.म.वक.पाले कडा शब्दमा भाषामा गायो।  

भारतीय ववस्तावाद एका अधिकार पजुी नेपाली समाजको शर ु भएको ठहर 

ने.म.वक.पा.ले स्पष्ट ठहर पायौ। ने.म.वक.पा स्थापना यी केही सैद्धाक्तन्तक तथा बैचाररक 

आिारहरु हनु ने.म.वक.पा वकसान आन्दोलन बधलयो जगमा टेकेर अगाडी बढैको 

कम्यधुनष्ट पाटी हो। ने.म.वक.पाले गरेका मोवहयानी हक सरुक्तक्षत, बाली काट्न े

आन्दोलन, भरपाई आन्दोलन आर्द नपेाली वकसान आन्दोलनमा स्वक्तर्णम अक्षरले लेक्तखन े

छन। भ्रष्टाचार ववरोधि आन्दोलन ने.म.वक.पाको नाम थप उज्जलो बनाएको यथाथण सबै 

साम ुछलेगै छ।  

संशोिनवाद तथा अवसरवादको दलदलमा उक्तम्कनै नसक्ने गरर र्सदै गरेको 

नेपाली कम्यधुनष्ट आन्दोलनलाई जोगाउाँने र गधत प्रदान गने काम ने.म.वक.पा को 

स्थापनाले गायो। पाटी जनताबाट अलग हुाँदै गई रहेको बेला लेनलेनवादी नीधत 

बोमोक्तजम धनवाणचन उपयोगको नीधत कम्यधुनष्ट आन्दोलनलाई सझुाएर पनूणजीवन र्दने 

अधभभार ने.म.वक.पा.ले बहन गरेको अस्वीकार गनण सवकदैन। ने.म.वक.पा एक्लै भए पधन 

क्रातन्रीकारी संसदवादको झण्डा उचो पाछै छ। ने.म.वक.पाले ३० वषण पञ्चायती ववरुद्ध 
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धनवाणह गरेको भधूमका, वव.स. २०४६ को ऐधतहाधसक जनआन्दोलन २०५८ साल देक्तख 

२०६२-६३ सम्म चलेको प्रधतगमन ववरोधि आन्दोलनमा ने.म.वक.पा.को धथक 

योगदानलाई कसैले अस्वीकार गनण सक्दैन। ऐधतहासी साक्षी छ।  

ने.म.वक.पामा पगु्ने लोभमा कुनै पद वा लाभ प्राधप्तमा धसधमत राख्ने संवकर्ण संघषण 

सोचका साथ यी आन्दोलनमा सहभाधगता जनाएवक धथएका। जोधग बन्न राजनीधतक गरेका 

होईनौ भने्न चरम अवसरवादी तथा राजनीधतक ठगहरु ववरुद्ध ने.म.वक.पा. संघषण जारी 

छ। ने.म.वक.पा.ले व्यक्ति हत्याको अरापकतावादी ववचार ववरुद्ध समयमै आलोचना 

गयौ। भारधतय ववस्तावादको बईु चढेर नेपालमा क्रान्तीको सपना देख्न ेअराष्वकतावादी 

ववरुद्ध ने.म.वक.पाले सैद्धाक्तन्तक तथा वैचाररक संघषण गयौ। यो पधन सत्य हो वक भारधतय 

ववस्तावाद ट्रोजन हसणको ववरोि गदाण ने.म.वक.पा एक्लो धथयो। नागररकता वविेयकको 

ववरोि गदाण ने.म.वक.पा एक्लो धथयो। लगानी बोडणको ववरोि गदाण ने.म.वक.पा एक्लो 

धथयो। भारधतय नाका बन्दी वरु संसदमा संघषण गदाण ने.म.वक.पामा एक्लो धथयो। जनता 

अनभुव गदै छन।  

ने.म.वक.पाले र्ठक गयौ र सवह धथयो। ने.म.वक.पा. कमसेकम देशमा सच्चाईको 

पक्षमा लड्ने कोही त बााँकी छन। स्थापना काल देक्तख ने.म.वक.पाले सामराज्यवाद 

ववरोधि संघषणको नेततृ्व गयौ। सारा अमेररकाद्धारा धभयतनाम र वहन्द क्तचनमा गरेको 

वरवर हमालको ववरुद्ध ने.म.वक.पाले आन्दोलन गयौ। त्यसै गरर अर्गानीस्तान ईराक 

धसररया, धलववया, भेनेजगुला, ईराना लगाएताका देशमा सारा अमेररका सामराज्यवाद र 

नाटोदेशद्धारा गररएको हस्तक्षेपको यदु्धको धनरन्तर ववरोि गदै छ। सामराज्यवादी यदु्ध 

ववरुद लधडरहेका ववश्वासको शाक्तन्तकाधम तथा ववश्वका न्याय प्रधेम जनताको संघषणमा 

ने.म.वक.पाले एक्यवद्धता जनाई अन्त रावष्ट्रय कतणव्य परुा गदै छ। साम्राराज्यवाद ववरोिी 

संघषणमा उल्लेखनीय योगदान र्ददै अगं्रपक्तत्तमा ने.म.वक.पा रहेको जाहेर छ।  

ने.म.वक.पा अग्रहजहरुले ससु्ता भायी भारधतय ववस्तारवादको हस्तक्षेपको ववरुद्ध 

संघषण गरर पञ्चायती जेलनेल भोग्न ु भयो। ने.म.वक.पाले भारतद्धारा धनरन्तर भई रहेको 

धसमा अधतक्रमर् राजनीधतक हस्तक्षेप, सांस्कृधत अधतक्रमर् र नेपालको सवणभौधमकयता, 
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स्वतन्रा, स्वाधिन्ता माधथ ठाडो हस्तक्षपेको धनरन्तर ववरोि गरर देश भक्तिको 

आन्दोलनको अगवुाई गदै छ। कोशी गण्डकी देक्तख महाकाली कर्ाली सम्म भएका देश 

घाती सन्िीको ववरोिमा होस वा भारधतय नाकाबन्दी, धलक्तम्पया, कालापानी माधथ भएको 

हस्तक्षेप सबैमा ने.म.वक.पाले दृढता पूवणक देशको पक्ष धलयो ने.म.वक.पा जनता धबच 

एउटा सचा देश भि पाटीको रुपमा समेत पररक्तचत छ भन्न पाउाँदा गौरववान्ती छौ।  

अब ने.म.वक.पा सारा अमेररकाद्धारा अक्तघ साररएको धमलेनीयम च्यालेनज कपोएसन 

र वहन्द प्रशान्त रर्नीधतको ववरुद्धमा संघषणरत छ। सतण सवहतको सहयोग अस्वीकार गनण 

र सहयोग क्तस्वकार गने नाममा देश स्वाधिता, स्वतन्रा र सवणभौधमकता बन्िकमा नराख्न 

सरकार समक्ष आब्हान गदै छ। मगन्ते प्रकृधत त्यागेर आत्म धनभणता र आत्म गौरवको 

बाटो रोज्न शासक दलले वहम्मत देखाउाँन पने नेपाली जनताको आवज जोडद्धारा ठंगमा 

राख्दै छ।  

देश साम्राराज्यवादी सेनाको रर्भधूम बन्नधनदन ेएधसयाको अको अर्गानीस्तान बन्न 

नर्दन ने.म.वक.पा संघषण रच छ। एम.धस.धसको अस्वीकार ववरोि गरी देशलाई संम्भाववत 

भयान दघुणटनाबाट जोगाउाँ आफ्लै आाँखाले देश िजुािजुा भएको हेनण यर्द मन्जरु छैन भन े

यर्द देशका शासकहरु अन्य कयौ देशमा चावहाँ सामराज्यवादीबाट झडु्ईएको वा गोधलले 

उडाईएको सनु्न देख्न यर्द मन्जरु छैन भने्न एम.धस.धस सदाको लाधग अस्वीकार गनुणको 

ववकल्प छैन। ४६ औ स्थापनामा र्दवसमा ने.म.वक.पा सन्देश जनता धबच ल्याउाँदै छ। 

िन्यवाद। 

माननीय सभामखुः- अब म माननीय लालकुमारी पनुलाई समय र्दन्छु। समय ५ 

धमनेट।  

माननीय लालकुमारी पनु (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखुज्यू, यो गररमामय संसदमा सभामखुको अनमुधतले केही महत्वपूर्ण एजेन्डाहरु राख्न 

चाहन्छु। सवणप्रथम त धनकै लामो पधछको अस्थायी राजिानी स्थायी राजिानी बनाएका 

छौ। अस्थायी राजिानीको बेलामा पधन मैले यो रोष्टमाबाट भनेको धथए। म सभामखु 
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मार्ण त सरकारको ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु अथवा सम्बक्तन्ित पक्षलाई मैले 

ध्यानाकषणर् गनण चाहन्छु।  

हामी यवह बाटोमा र्दन र्दनै जनताहरु वहड्ने गनुण हनु्छ। हामी हाउसको बेलामा 

वहड्छौ। अब हामी स्थायी मानधसकता हाम्रा कायण सम्पादन सबै अस्थायी नै भन्ने हामी 

सबैले नारा लगाउाँदै वहधड रहेका धथयौ। तर आज स्थायी भईसक्यौ। यो बल्ख ु देक्तख 

मकवानपरु सम्मको बाटो कवहले बने्न म सरकारलाई प्रश्न गनण चाहन्छु ? ध्यानाकषणर् 

गराउाँन चाहन्छु। यधत वेधतधथ छ वक बाटो घण्टामा आउाँने बाटो ४ घण्टा वहडने अवस्था 

भएको छ। धछटो भन्दा धछटो सम्बक्तन्ित धनकायले बाटोको ममणत संभार गरेर यो 

बाटोलाई जनतालाई यो प्रदेशमा आउाँने सांसदहरुलाई सलर र राम्रो बनाई र्दयोस ्भने्न 

मैले सभामखु मार्ण त ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु। अको कुरा भखणरै पधन तराईमा घटना 

घटेको धथयो। जो प्राकृधत सािनहरुको दोहो जो बालवुा, गट्टीहरुको क्रसररहरुको कुरा 

आएको छ। त्यसै गरेर यो प्रदेश धभरमा पधन लधलतपरु क्तजल्लामा हाम्रा परपधरकामा 

धनकै रवङ्गएका छन।  

सम्बक्तन्ित धनकायले कसले अनगुमन गने त्यहााँ व्यवक्तस्थत चलाउाँने हो वक होईन 

? अथवा सरकारलाई कर धततेर चलाउाँने हो वक व्यक्तिको मनोमाक्तन्ज र कसैको पावर 

प्रयोग गरेर चलाउाँने हो ? सम्बक्तन्ित मन्रालय, सम्बक्तन्ित व्यक्तिले ध्यानाकषणर् होस। 

धछटो भन्दा धछटो त्यहााँ दोहन भएका प्रकृधत स्रोत सािनहरुलाई रोक्न ेकाम र अनगुमन 

गरेर व्यवक्तस्थत गरेर दताण गरेर चलाउने काम सरकारले गरोस। म यो पधन 

ध्यानाकषणर्गराउाँन चाहन्छु।  

अको कुरा भखणरै हाम्रो मकवानपरु क्तजल्लाको दामनमा भारधतय नागररकहरुले यो 

भ्रमर् वषण २०२० को भ्रमर् वषण मनाउाँदै गदाण हामीले आफ्नो आन्तररक पयणटक र 

बावहरी पयणटक कसरी हामीले सवशलुभ आकषणर् बनाउनकेो लाधग हाम्रा भौधतक 

पूवणिाराहरु होटलका अवस्थाहरुलाई कसरी सिुाने यसमा सम्बक्तन्ित धनकायले ध्यान 

पयुाणओस ता वक हामीले भ्रमर् वषण मनाउाँदै गदाण त्यहााँको कोठाको धसट क्षमता अथवा 

त्यहााँ कोठामा हनुे भौधतक पूवणिाराहरु के के सवुविा हनु ु पने त्यसमा ध्यान पगुोस। 
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अनगुमन गरोस। मापदण्ड नभएका होटलहरुलाई धछटो भन्दा धछटो सरकारले कारवाही 

गरोस र मापदण्ड अनसुार सन्चालन गनणकोलाधग धनदेशन गरौस।  

म यो आब्हान पधन गनण चाहन्छु र अन्त्यमा मैले जो गत वषणमा पास गरेका हाम्रा 

बजेटहरु अवहले सम्म पधन िेरै ठाउाँमा अक्तख्तयारीहरु पैसाहरु धनकास भएको छैन। 

हामीले बनाएका धनदेक्तशकाहरुलाई पधन कसरी कायाणन्वयन गने अवहले सम्म गाउाँपाधलका 

स्थानीय धनकायहरुमा पैसा धनकास भएको छैन। कोधलधनकाबाट यो कसरी गने हो ? 

हामीले अब आधथणक वषणको बजेटहरु र हामीले व्यवक्तस्थत गने बजेटहरुलाई बनाउनेक 

लाधग हामीले पाईला चाल्दै गदाण गत सालको बजेटलाई पधन धछटो भन्दा धछटो कसरी 

कायाणन्वयन गने यसको सरल कायणववधिको लाधग सहज सम्बक्तन्ित मन्रालयले गरोस म 

ध्यानाकषणर् गछुण। हस त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय ववराज भि शे्रष्ठ समय ५ धमनेट।  

माननीय ववराज भि शे्रष्ठ (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु 

महोदय,सवणप्रथम म लोकतन्रीक पद्धतीबाट अस्थायी राजिानी स्थायी भएकोमा सम्पूर्ण 

सभा सदस्य प्रदेश बासीहरुलाई शभुकामना व्यि गदणछु। तर प्रदेश राजिानी हुाँदै गदाण 

केही क्तचजहरु चावहाँ सरकारले पधन ध्यान र्दन ु हनु अनरुोि गदणछु। ववकास साँग 

सम्बक्तन्ित ववनास तथा ववसोगतीहरु धनत्याउाँछ। अवहले न ैहामीले हेरर राख्दा खेरर बदु्ध 

चोकमा ट्रावर्क जाम्म हनु थाधल सकेको छ।  

यहााँको सावणजधनक सरकारी सम्पधतहरुको दरुुपयोग नहोस। मावर्याहरुको आाँखा 

नलागोस। नदीहरु जस्तै हेटौडाको हावा पानी एकदमै राम्रो यो राजिानी भईसके पधछ 

यो अधनयन्रीत वहसावले भए पधछ। वकन भने्न काठमाडौमा जन्मेको हकुो ठाउाँमा त्यो 

ठाउाँ कस्तो धथयो र अवहले कस्तो भयो भने्न कुरा प्रत्यक्ष अनभुव गरेको छु। हेंटौडाले 

त्यो अन्याय खेप्न नपरोस भने्न कुरामा सचेत हनु प्रदेश सरकारलाई अनरुोि गदणछु। 

अको कुरा सभामखु महोदय मार्ण त म प्रदेश सरकारको र सावणजधनक लेखा सधमधतको 

गक्तम्भर ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु। भखणरै प्रारक्तम्भक जानकारी आएको अनसुार क्रसर 
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उद्योगहरु राजनीधतक संरक्षर्हरुमा खास गररकन लधलतपरु र काभ्रकेो क्रसर र 

उद्योगहरु त्यहााँ कानूनै छ वक छैन भने्न वहसाबले न ैचधल रहेको छ।  

स्थानीय मान्छेहरु जस्तै चापा गाउाँधतरको मान्छेहरु यो क्रसर उद्योगको आतकमा 

नै पारर सकेको छ। प्रशासनले केही गनण जााँदा खोज्दा खेरी उच्च अवदाको प्रहरी देक्तख 

धलएर तल्लो आवहेदाको प्रहरीहरु त्यहााँ चावहाँ राजनीधतक संरक्षर्ले गदाण कामै गनण 

नसक्ने भएको कुराको ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु। यो साँग साँगै वातावरर्को कुराहरु 

अब तपाईहरुलाई जानकारी भयो होला। ग्रीसमा पधन मवहला प्रिानमन्री हनु ुभएको छ। 

उहााँ चावहाँ वातावरर् अधिकार कधमण नै हो। ववश्वमा नै वातावरर् अधिकार कधमणहरु त्यो 

नेततृ्वको तहमा पगेुर काम गरर राख्न ुभएकोमा हामी चावहाँ हामी िेरै छुटेको जस्तो लाग्छ 

मलाई अषे्ट्रधलयामा भएको जनु त्यो डढेलो छ।  

यो पाधल हामीले संवेदशील भएनौ भन्ने हाम्रो देशमा त्यस्तो खालको भयो भने्न 

चावहाँ त्यो धनयन्रर् गनण एकदमै गारो हनुे भएकोले क्रसर उद्योग देक्तख धलएर यो सबै 

क्तचज चावहाँ जोडेको भएर यसमा ध्यान र्दन ु हनु। सावणजधनक लेखा सधमधतले पधन 

अनगुमनहरु गरेको जानकारी आएको छ। त्यसको कायाणन्वयन के भएको छ। त्यो 

बारेमा पधन म ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु। भखणरै धभक्तजट नेपाल २०२० भनेर जनु 

ववयपधतहरु राखेको छ। यो यधत मैलै बझुनै सवकन संघ सरकारले के गनण खोजेको हो। 

अवहले बसन्तपरुमा जनु यधत राखेको छ। त्यहााँको समदुायको अस्था ववपधत भयो भनेर 

वहजो स्थायीहरुले र गएर त्यसलाई जनु यधतमा लागेको रिलाई आरै्ले स्प्र े लगाई 

र्दएको छ। हामीले कस्तो भ्रमर् वषण बनाउने खोक्तजरहेका छौ।  

जहााँ चावहाँ स्थानीयहरुले त्यो भ्रमर् वषणलाणई आफ्नो नै मान सवकराखेको छैन। 

मैले भने कसैको लहैलहैमा लागेर त्यो बजेट खचण गनणलाई गरर राखेको हो भन ेत्यसैले 

केही पधन पषु्टी गने वाल छैन। वहजो त्यसले गदाण एउटा द्बन्द धनमधतएको धथयो। जनुले 

गदाण चावहाँ त्यहााँका स्थानीयहरु भएर नगर प्रहरी काठमाडौ महा नगरका नगेर प्रहरीनै 

बसेर जनु चावहाँ यधतलाई चावहाँ अकै कलरको स्प्र े पधन गदैछ। समन्य गरेर सबैको 

अपनत्व हनुे गरेर पयणटन वषण मनाउाँन सक्न ुपछण।  
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सो यो भ्रमर् वषणको बजेट सकाउने वहसाबले काम भ्रमर् गरेर वषण सर्ल चावहाँ 

हुाँदैन। भ्रमर् वषणको लाधग पूवण तयारीहरु केही पधन छैन। श्रोत सािन छ न जनशक्ति 

उत्पादन गरेको छ। नअषे्ट्रधलयमा, यरुोपमा बजेट खचण गरेर चावहाँ त्यो सर्ल हुाँदैन। 

यवह कुराहरु सदनलाई जानकारी गराएर आफ्नो कुराहरु यवह टंग्याउाँछु। जेपालको जय 

होस।  

माननीय सभामखुः- माननीय रीना गरुुङ्गलाई समय र्दन्छु। समय ५धमनेट।  

माननीय रीना गरुुङ्ग (रावष्ट्रय प्रजातन्र पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

सवणप्रथम बागमती प्रदेशका सम्पूर्ण तामाि समदुाय लगाएत सम्पूर्ण समदुायमा म सोनाम 

ल्होसारको हार्दणक शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु र हामी स्थायी राजिानी र नामकारर् 

बागमती प्रदेश नामाकरर् पछी वहजो देक्तख पवहलो सदन र पवहलो अधिवेशन भनु्न पछण। 

स्थानीय राजिानी भईसके पधछ तर स्थानी राजिानी भन्दा पवहलै यो रोष्टमा पटक-पटक 

स्थायी राजिानी भएन सबैले अस्थायी मनोक्तस्थती भयो। सदन पधन राम्रो साँग सचुारु गनण 

सनेन भनेर पटक-पटक आवज गनु्जीरहेको अवस्था धथयो। आज त्यो आवज पधछ परेर 

आज चावहाँ स्थायी राजिानी पाएका छौ।  

तर सदन धभर उपक्तस्थधत देक्तखन पने हो। सदन धभर उसाह देक्तखन पने हो। त्यो 

कवह पधन देक्तखएन। सभामखु महोदय त्यही भएर भोधलको र्दनमा यो राजिानी बधन सके 

पधछ जनु सांसदहरुको भूधमका हनु्छ। सांसदहरुको जनु उपक्तस्थधत हनु्छ। यसमा मैले 

सभामखु मार्ण त यसमा ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहे। सभामखु महोदय, अको ववषयमा कुरा 

गरर राख्दा खेरी धभक्तजट नपेाल २०२० बनाई रहेका छौ। धभक्तजट नेपाल २०२० बनाई 

रहन्दा खेरर चावहाँ ईन्टनशेनल्ली हरेक देशका नागररकहरुले नेपालमा नेपालको कुरा 

गररराख्दा खेरर बागमती प्रदेशको कुरा गछुण।  

हामीहरुले उहााँहरुलाई ईन्भाइट गररराखेका छौ। र उहााँहरुले ईन्भाइट गरर 

राख्दा खेरर हाम्रो बागमती प्रदेशमा दखुद घटना घट्यो। दामनमा पनरोमा ररसोटणमा 

भारधतय नागररक भारतीय पयणटकहरुको धनिन यो घटनाले चावहाँ धभवटज नपेाल २०२० 
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भधन राख्दा खेरर हाम्रो ववश्व व्यापी रुपमा चचाण पररचचाण पोजेवटधल हनु्छ वक नेगेवटधल भन्न े

आरु्मा यधत ठूलो प्रश्न हो। यधतबेला धभक्तजट नेपाल २०२० भनेर लाखौ करोडौ होईन 

अरबौको बजेट हामीहरुले धभक्तजट नेपालको प्रदेश लगाएत केन्िको बजेट हामीहरुले 

धभक्तजट नेपाल २०२० खन्याई रहेको अवस्था छ र अको धतर हाम्रो न कुनै पवूणिारा छ। 

न कुनै पक्तब्ल धसवट छ। मैले धभवटज नेपाल २०२० भनेर वईसाईट होला भनेर सोचेको 

धथए। केन्िको वईसाईट आयो। तर हामीहरुले प्रदेश सरकारले जापना, अषे्ट्रधलया, 

धमडलईष्ट लगाएत ववधभन्न देशका नागररक नेपाली भाषा बझुदैन अंग्रजेी चार्दन्छ। 

उहााँहरुले बागमती प्रदेशमा वकन आउाँने कुन कुन ठाउाँमा, कहााँ आउाँने, केको लाधग 

आउाँने कसरी भधनन्छ।  

हामीहरुले मैले यताबाट भाषर् गरेर अन्तवक्रया गरेर ववभन्न ठाउाँमा भनेर पक्का 

पधन पयणटकहरु नेपालमा आउाँनेवाला छैन। त्यो भएर यसमा पधन सरकारको ध्यानाकषणर् 

होस भन्नेमा सभामखु मार्ण त मैले अनरुोि गनण चाहे र सभामखु महोदय पधछलो समयमा 

चावहाँ कोरोना भाईसरको संक्रमर्बाट नेपालमा पधन एउटा व्यक्ति संक्रधमत व्यक्ति रे्ला 

परेको छ। २ जना माधथ उहााँ संक्रधमत हनु ुहनु ुछ वा हनु ुभधन अनसुन्िान पधन भई 

रहेको छ। यो एकदम ववश्वमा जवटल ववषय पधन छ। वकन वक संक्रमर् रै्धलएको पक्का 

पधन अधल ठूलै क्षेधत हनुे संम्भावना पधन रहेको छ। हामीहरुको क्तचन देक्तख प्रदेश बागमती 

प्रदेशको नाका पधन जोधडएको छ।  

रसवुा गढीमा चावहाँ नाकाउता पधन सरकारको ध्यानाकषणर् होस। र्ाईटवार मार 

होईन उतावाट मानव ओसार पोसार हुाँदा खेरर पधन त्यो संक्रधमत व्यक्तिहरु चावहाँ प्रवेश 

गनण सवकन्छ। त्यही भएर उता धतर पधन प्रदेश सरकारको ध्यानाकषणर् होस भन्नेमा 

ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु। सभामखु महोदय र अक्तन्तम ववषयमा प्रवेश गररराख्दा खेरर 

यो गत हप्ता देक्तख हाम्रो परुा सोसल धमधडया लगाएत एउटा कुराले तरवङ्गत भएको छ। 

वहजो देक्तख सदन पधन तरवङ्गत भएको छ। हाम्रो बागमती प्रदेशको सरकारले 

राज्यमन्रीहरु थवपदै छ भनेर चावहाँ एउटा र्रक खालको समचार आईरहेको छ म प्रश्न 

गनण चाहन्छु ? हाम्रो प्रदेशमा राज्यमन्रीहरुको अवश्यकता वकन परे छ र के को लाधग 

परे छ ? राज्यमन्रीहरुले भ्याई नभ्याई भएर, उहााँहरु माधथ लोड परेर कायणकताण नेता 
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व्यवस्थापन गनणको लाधग राज्यमन्री भन्ने शब्द आएको छ। या रे्रर मवहलाले 

कहीनकही मवहलाले स्थान पाएन राज्यमन्री भए पधन थन्क्याई र्दउन राज्यमन्री भएपधछ 

एउटा पद उनत भनेर ववषय आएको छ।  

हामीहरुको लाखौ नेपालीहरु ववदेशमा छ खनु पधसना रगतले चावहाँ रेधमन्टेन्सनको 

थ्रो हाम्रो अथणतन्रले गररएको छ। माधथ उहााँहरुको रगत पधसना ववधभन्न नेपालको ववधभन्न 

राज्यमन्री, मन्री हामी सांसदहरु माधथ पधन नखन्याओस हामी जनताको खनु पधसना 

रगतले जनु कर उहााँहरुले चावहाँ नेपालमा र्दईरहेको छ। हाम्रो तलव राज्यमन्रीको गाडी 

मन्रीको गडी धतर नयन्कओस भन्ने म आग्रह गदै सरकारको यसमा जवार् आऔस र 

राज्यमन्री ंबागमती प्रदेशले वकन चावहाँयो भने्न आग्रह गदै धबदा हनु्न चाहन्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय ओम बहादरु ग्लान। समय ५ धमनेट।  

माननीय ओम बहादरु ग्लान (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखुज्यू, हामी यो सदनमा ववशेष समयमा िेरै माननीयज्यूहरु बोधल सक्न ुभए छ। 

सबै भन्दा पवहला यो सोनाम ल्होसारको शभुकामना भन्न चाहन्छु। यो कन्फ्यजुनहरुको 

बारेमा म यो सोनाम ल्होसार के हो ? हामीले चन्ि पारो अनसुार मन्ज ु श्री संवत 

२८५६ सोनाम ल्होसारको रुपमा यो हामीले मनाएका छौ। यो एउटा सुंगरु वषण 

र्ाकुलोको अन्त्य जीवलो मसुा वगणको शवुतको रुपमा मनाएको कुरा म जानकारी 

गराउाँन चाहन्छु र यहााँ म एउटा हामी एउटा धनकुञ्जको आसपासमा बसोबास गरेका हाम्रा 

समदुायहरु जंगली जनावरको धनरन्तर आक्रमर्मा परेको कुरा हामीले सनु्दै आईरहेका 

छौ। त्यो रे्रर दोररएको छ।  

मनहरी गाउाँपाधलकाको वडा नं. ३ बस्न े वषण ८० ठूलीमाया गोदार नक्तजकै 

जगलमा आपाँ खोल्सीमा एउटा जगली हात्तीको आक्रमर्बाट उहााँको मतृ्य ुहनु पगु्यो। 

यो दखुद घटना भयो र उहााँ प्रधत हार्दणक श्रान्दाजधल व्यि गनण चाहन्छु र पररवारजनमा 

संवेदना प्रकट गनण चाहन्छु र सरकारलाई धनरन्तर भईरहेको घटना छ र अथवा उहााँको 

हत्या भयो र उहााँको मतृ्य ु भयो त्यस तर्ण  सरकारको ध्यानाकषणर् गराउाँदै आवश्यक 
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क्षधतपतुी प्रदानको लाधग उहााँको पररवार मैले सनुे अनसुार सबै पररवार अंपाग छ। त्यो 

पररवारको पधन रेखदेख हनुे गरर प्रदेश सरकारले सम्बक्तन्ित तहको सरकारलाई धनदेशन 

गने गरर म ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु र यहााँ कोरोना भाईसरको कुरा अक्तघन ै

आईसक्यो। क्तचनबाट भाईसरको संक्रमर् शरुु भयो।  

क्तचनको डाटालाई हेने हो भने्न ४० जनाको मतृ्य ुभईसकेको हामीले सनु पाउाँछौ। 

२०० जना बढीमा यसको संक्रमर् त्यहााँ भेटाईएको छ। नेपालमा पधन अवहले टेकु 

हक्तस्पटलमा २ जनालाई धनगरानीमा राक्तखएको छ। हामी डेगकुो संक्रमर्लाई रोक्न जधत 

गाह्रो परेको धथयो। जनु हामी साँग स्रोत सािान धथयो। आज यो भाईसर संक्रमर् 

भईरहाँदा खेरर यो िेरै ठूलो चनूौधतको रुपमा रहेको छ। संघीय सरकारको केक्तन्िय 

राजिानी त्यो देक्तखएको छ र प्रदेश बागमती प्रदेशमा यो देक्तखएको छ। त्यसकारर् नेपाल 

साँग यो बागमती प्रदेश साँग जोधडएको धसमानमा आवज जावत र व्यापारीक प्रभाव 

हनुेभएकोले यो तर्ण  प्रदेश सरकारले ववषेश ध्यान र्दओस म यो भन्न चाहन्छु। हामी साँग 

भएको सािन स्रोतको आिारमा एउटा वहजो अक्तस्त सोनाम ल्होसार मनाईरहन्दा 

टुधडखेलमा जहााँ चावहाँ हाम्रो महा महामवहम राष्ट्रपधत आउाँने कुरा धथयो। त्यहााँ 

कायणक्रममा उपक्तस्थधत हनु ु भएन र त्यहााँ समदुायले जसले सोनाम ल्होसार पवण 

मनाईरहेको धथयो।  

त्यसमा हामी िेरै दकु्तखत भएका छौ। राष्ट्रको अधभभावले अनपुक्तस्थत जनाई र्ददा 

खेरी त्यहााँ िेरै ठूलो क्तचत दखुाई भएको छ। यो सााँच्चैने सोचधनए कुरा छ। हामी सबैको 

अधभभावक सबै समदुायको अधभभावक हनु सक्छौ वक सक्दैनौ ? भने्न कुरालाई हाम्रो 

प्रदेश सरकार मार्ण त संघीय सरकारको पधन म ध्यानाकषणर् गराउाँन चाहन्छु र सोनाम 

ल्होसार मनाईरहाँदा खेरर जनु हठात रुपमा यो सदन बोलाउाँन ेकाम भएको छ। यसले 

हाम्रो िेरै कायणक्रमहरु हामीले रु्सणद पूवण सोनाम ल्होसार मनाउाँने कुरालाई अफ्ठायो 

बनाई र्दएको छ। आगमी र्दनहरुमा त्यसको कुरा नहोस।  

यो धबदाको कुरा पधन हामीले धभक माग्ने रुपमा प्रदेश सरकारले नगरोस। आउाँन े

र्दनमा सहजता पूवण २-३ र्दन धबदाको व्यवस्था धनरन्तर रुपमा गदै जाओस वकन वक 
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नेवा तामसालीिको कुर गरर रहदा यो कुरा बारबार पधन गदै आएका छौ र अन्त्यमा यो 

वपजन होलमा एउटा बकुलेट राख्न े कुरा बडा हास्यमद कुरा पधन भयो। हामी नेवा-

तामसालीि वकन भन्ने एउटा बकु लेट राख्न खोजेम कवहले यता घमु्यो, कवहले उता घमु्यो 

लास्टमा हामीले त्यो राख्न पयो। वपजन होल भनकेो के हो? यसको पररभाषा हामीले 

जान्यौ वक जानेनौ।  

वपजन होलमा बेथण डेको काड हनु्छ। एउटा धनमन्रर् काड हुाँदा खेरर हामीले 

एउटा बकुलेट वकन राख्न पाएनौ ? वकन सक्नौ सहजता पूवण यो प्रश्न हाम्रो सक्तचवालयलाई 

उठेको छ ? यो सभालाई उठेको छ। यस्तो कुराहरुमा मन र्रावकलो बनाएर आउाँदा 

र्दनहरुमा अगाडी बढोस म यवह कुराहरुलाई म तपाईहरुको ध्यानाकषणर् गराउाँदै। रे्रर 

अन्त्यमा यो सोनाम ल्होसारको शभुकामना भन्दै धबदा हनु्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय जीवन डंगोल। समय ५ धमनेट।  

माननीय जीवन डंगोल (नपेाली कागं्रसे):- आदरर्ीय सभामखु महोदय, सवणप्रथमा 

सवहद सत्तामा सम्पूर्ण ज्ञात अज्ञात सवहदहरु नतमस्तक भई हार्दणक श्रान्दाजधल व्यि गनण 

चाहन्छु र ल्होसार पवणको पधन उत्साह पूवण शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु। सभामखु 

महोदय हामी जनताको प्रधतस्पित्मक बहदुधलय लोकतन्री असशान प्रर्ालीको अभ्यासमा 

छौ। सरकार सत्ता पक्षको, संसद ववपक्षको भन्ने चलन छ। अल्प मतको सम्मान हनु ुन ै

लोकतन्रको सनु्दर पक्ष हो।  

प्रधत पक्षको आवज नै लोकतन्रको िन हो। सम्पधत हो। लोकतन्रीक पद्धधत 

हो। हाम्रो देशको, हाम्रो प्रदेशको असल कम्यधुनष्ट बने खोज्ने सरकारले राजिानी र 

नामकारर् लगातै उत्साह पूवणक िन्यवादको बदला लोकतकन्त सनु्दर पक्षलाई 

लोकतान्रीक पद्धधतलाई अस्वीकार मार गरेन आक्रमर् अधिनायकबाट लादन खोजेका 

छन। संसर्दय अभ्यासलाई अबहेलना गरेका छन। प्रमखु प्रधत पक्ष र ववपक्ष संवविानले 

जन्माएको गररमामय संसदमा आफ्नो कुरा राख्न खोज्दा आफ्नो भावना व्यि गदाण धतम्रो 

हैधसयत के हो भन खोज्ने यो कस्तो लोकतन्री पद्धधत हो? कस्तो संसदीय व्यवस्था हो 
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? हेपने संसदलाई हेप्ने, लोकतन्रलाई हेप्ने लोकतन्रलाई संवविानलाई हेपने हैधसयत 

सरकारलाई कसले र्दयो ? यो प्रश्नका साथै खेद प्रकट गदणछु। आज हामी जनु 

राजनीधतक उपलक्तब्ि प्राप्त गरेका छौ। त्यो पद यारा सहज धथएन। रार्ा साशन हटाउाँने 

देक्तख आज संघीय लोकतन्रीक गर्तन्रात्मक साशन व्यवस्था सम्म आईपगु्दा 

आन्दोलनको ववधभन्न काल खण्डहरु पार गरेका छौ। जसमा मवहलाको ईच्छापूर्ण 

ईधतहासमा संघषणका कथाहरु, पाईलाहरु नेपालको राजनीधतक ऐधतहासीमा स्वर्णमय र 

गौरवमय ईधतहासमा हाम्रो साम ुछ।  

२००४ सालमा नेपालको राजनीधतक आन्दोलनका मवहला संघषणका जननी 

आदरर्यी मगंला देवव धसाँह देक्तख आदरर्यी साहना प्रिान, सैलजा आचयाण र्दव्य र नेता 

कोईरालाका गौरवमय ईधतहासले संधमत र प्रधतक्तक्षत हुाँदै २०६२/६३को जनआन्दोलनमा 

मवहलाहरुको उत्साह पूर्ण त्यग समवपणत, बधलदान मलुक सभाधगता तथ्यले ऐधतहासीको 

पाना मारै थवपएन उपलक्तब्िको रुपमा मवहलाको सहभाधगताको अधनवायण हनु ु पने 

संवविानको पापानामा पधन भररयो। संवविानको प्रस्तावनामै समानपुाधतक समावेशी र 

सहभाधगता मलुक धसद्धान्तका आिारमा समातमलुक समाजको धनमाणर् गने संकल्प गरेका 

छन।  

संवविानको प्रस्तावनाको पररकल्पनाको अवस्थामा िारा ३८ को उप िारा (४) 

मा राज्यको सबै धनकायमा मवहलालाई समानपुाधतक समावेशी, धसद्धान्तको आिारमा 

सहभाधग हनुे हक हनुे छ भने्न उल्लेख छ। त्यस्तै िारा १६१ को उप िारा (९) मा 

समावेशी धसद्धान्त बोमोजीम प्रदेश मन्री पररषद् गठन गने भन्ने व्यवस्था छ।संवविानको 

मयाणदलाई पालन गने चट्टान स्वरुप उधभन सक्ने मवहला शक्तिलाई आगो अगाडी मैन 

बत्ती सरद पलाग्ने वपत ृसतात्मक सोचको स्कूलीङ्ग भएको यो सरकारले संवविान माधथ 

अधिनाएकवाद लादन संवविानको पररकल्पनाको ववपधतत लाग्ने दसुाहस गरेका छन। 

आज यो प्रदेश मन्री पररषद् गठन भएको २ वषण परुा भएको छ।जसमा मवहलाको 

सहभाधगता शून्य हनु ुहास्यास्पद मार होईन।संवविान ववपररत भएको स्पष्ट छ। 
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संवविान ववपररत र संवविान माधथ रहन कुनै नागररकलाई हक छैन र कुनै पधन 

सरकारलाई हक छैन।त्यसैले यो बागमती प्रदेशको सरकार असंवैिाधनक सरकार साववत 

भएको म व्यि गनण चाहन्छु।त्यसैले संवविानको अक्षरता पालन गररयोस भन्दै यो 

सरकार अववलम्बन पूनण: गठन गरेर ३३ प्रधतशत मवहलाको सहभाधगता गराओस भन्ने 

जोडदार माग गदणछु र संवविानको सम्मान गररयोस भधन सभामखु मार्ण त सरकारलाई 

संवविान कायाणन्वयन गनण धनदेशन र्दनको लाधग पधन माननीय सभामखु समक्ष धबनम्र 

आग्रह गदणछु। आिा आकश ओगटेको मवहला प्रत्येक मवहला परुुषलाई जन्म र्दने जनधन 

ह।ुदेशको मलुक कानून र जनधन उल्लंिन गने हक कसले र्दयो भन्दै मैले र यो 

संसदले मार होईन।प्रदेशका आम ५७ लाख जनाले सोिने छन। सरकारको हैधसयत 

के, धतम्रो हैधसयत के, संवविान माधथ कोही छैन। िन्यवाद जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय र्दपक धनरौलालाई बोलन समय र्दन्छु। समय ५ 

धमनेट।  

माननीय र्दपक धनरौला (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नकेपा)):- माननीय सभामखुज्यू, 

मलुकु रार्ा शाही आन्दोलनमा सहदात प्राप्त गने देक्तख धलएर वतणमान व्यवस्था प्राधप्त 

लाधग आफ्नो जीवन आहधुत गने सवहदहरुको स्मधृतमा शताह व्यापी कायणक्रम मनाई 

रहेको क्षर्मा हामी उधभरहेका छौ।  

म यस क्षर्मा धत सम्पूर्ण ज्ञात अज्ञात सवहदहरु प्रधत भावपूर्ण श्रान्दाजधल व्यि 

गनण चाहन्छु। यसै गरर तामाि समदुायले मनाउाँने पवण सोनाम ल्होसारको पधन म 

सम्पूर्णमा शभुकामना व्यि गनण चाहन्छु। म मेरा ववचारहरु राख्न अनमुधत चाहन्छु। 

माननीय सभामखुज्यू म प्रदेश सभा मार्ण त प्रदेश सरकार, प्रदेश सरकार मार्ण त संघीय 

सरकारको ध्यानाकषणर् गराउाँनका लाधल मेरा ववषयहरु अघी सानै गईरहेको छु।ववकास 

धनमाणर्को सम्बन्िमा सडक सञ्जालको भधूमका अन्त्यत महत्वपूर्ण हनु्छ। यसमा दईुमत 

छैन।वविमान हाम्रा कधतपय कानून र व्यहाररक पाटाहरुका कारर्ले धत बाटाहरुका 
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धनमाणर्का अमना प्रधतकुलताहरु उत्पन्न हनु े खालको स्थीधत बनेको छ।मैले धनवाणचन 

क्षेरधत ववषय वस्त ुभोग्न ुपरेको छ।  

मलाई लाग्छ। धनवाणचन क्षेर साँग सम्बक्तन्ित नभएर धसङ्गो उपत्यकाको ववषय 

वस्त ुहो भने्न मैले ठानेको छु। गठुी जग्गाको व्यवस्थापनका ववषयमा केही समस्या हाम्रा 

धबचमा रहेका छन। खास गररकन सबै ववस्तारको क्तशलक्तशलमा गठुी जग्गा संस्थानको 

मातहतमा हनुे त्यसको जोताहाहरुको मोवहको रुपमा रहने खालको क्तस्थधत रहेको छ। तर 

बोटो ववस्तारको क्तशलक्तशलमा जग्गा िधनले जो जोताहा छ।  

जोताहा मोवहले आफ्नो जग्गा छोएर बाटो ववस्तार गनण राज्यलाई सहयोग 

गरररहेको अवस्थामा पधन गठुी संस्थानले त्यो छोधडएको जग्गाको स्वमीत्वबाट प्राप्त हनुे 

आजणन जनु खालको छ। रकम चावहाँ गठुी संस्थानमा नै बझुाउाँन ुपने क्तस्थधतलाई बाटो 

धनमाणर्को क्रममा अवरोि सजृना हनुे खालको क्तस्थधत बनेको छ।त्यस्तो खालको 

व्यवस्थालाई पररवणतन गने खालको लाधग आवश्यक प्रवक्रया अगाडी बढाईयोस।त्यो 

अवरोि हटाउाँने खालकोमा संघीय सरकारको ध्यानाकषणर् गराउाँन प्रदेश सरकारको ध्यान 

जाओस भने्न म यो गररमामय प्रदेश सभामा धनवेदन गनण चाहन्छु।  

त्यसै गरर हाल साववकको सम्बन्िमा पधन केही व्यवहाररक समस्यामा हनु े

खालको क्तस्थधत बनेको छ। ववगतका र्दनहरुमा दताण खलेुका समयमा हाल साववक गररने 

खालका क्तशलक्तशलमा ववधिधि कारर्ले हाल साववकको प्रवक्रया अगाडी बढने सकेन अथवा 

दताण गनण छुटेका अवस्था रहेका छन। धत छुट भएका कुराहरुलाई वतणमानमा हाल 

साववक गरररहेका अवस्थामा म प्रसशानीक रुपमा अधनधमयता छ भनेर मैले भन्न चाहेको 

होईन। तर पररक्तस्थधत त्यस तर्ण  उन्मूख हनुे खालको परर क्तस्थधत बनेको छ र घवट 

कायम हनुे अवस्थामा िेरै समस्या हुाँदैन।  

तर आफ्नो ४ वकला धसमानमा कम्पाड घेरेर राखेका जग्गाहरुमा वड कायम हनुे 

खालको क्तस्थधत बन्यो भन्ने ७५ प्रधतशत बढी वड कायम हनुे खालको क्तस्थधत देक्तखन 

थाल्दा पधन अन्यर धसमानमा रहेका सक्तघयारहरुको हक दावव नहनुे खालको क्तस्थधत बन्दा 

खेरर पधन त्यो बड कायम भएको जग्गालाई कानून सम्मतदगंल राज्यलाई कर धतरेर 
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व्यक्तिले आफ्नो बनाउन े पने क्तस्थधतले गदाण पधन अन्य खालका वैकक्तल्पक मागणहरु 

अपनाउाँन ु पने खालको पररक्तस्थधतमा धनमाणर् भएको छ। यसले अधनयधमताता बनाउाँन े

खालको काम गरेको छ। एकातीर भने अको तीर राज्यले प्राप्त गने राजस्व पधन गमुाउने 

स्थीती बनेको छ। यस त्यो बड कायम गदाण खेरर दताण छुट् भएका अविी सदेक्तखनै 

दताणको राजस्व तत्काधलन अवस्थाको राजस्व अथवा केही पेनाक्तल्ट सवहत जररवान सवहत 

दताण गने खालको ववषयवस्त ु बनाउने हो भने यसले अधनयधमता अथवा चल खेलको 

प्रवक्रया पधन रोक्ने राज्य राजस्वको आम्दानीको ववषय पधन बढ्न सक्छ।यस तर्ण  पधन 

संघीय सरकारको ध्यानाकषणर् गराउाँन पछण वक भने्न मलाई लाग्द छ।  

हदवन्दी सम्बक्तन्ित मोवहकको हदवन्दीको सम्बन्िमा पधन वविामान कानून 

पररवतणन भएर नयााँ कानून आउाँने खालको बनेको छ। तथावप केही समस्याहरु रहन े

क्तस्थधत हो वक भन्ने लाग्छ। अवहले भईरहेको मोवहयानी हक खासगरी गठुी जग्गा लगाएत 

मोवहयानी हकको सम्बन्िमा जे व्यवस्था रहने १० रोपनी जग्गा मार मोवहको रहने भने्न 

खालको क्तस्थधत बनेको छ। त्यसलाई ववृद्ध गने तर्ण  पधन राज्यको ध्यान जान ुपछण होला 

भन्ने ववषयलाई म यहााँ राख्न चाहन्छु। यसै गरर जग्गाको वगीकारर् महत्वपूर्ण ववषय 

वस्त ुरहेको छ। अवहले जग्गाको वगीकरर् रहने स्थीधत बनेको छैन। त्यसकारर् कुन 

जधमन खेधत योग्ग जधमन हो।  

कुन जधमन आवस योग्य जधमन हो भने्न खालको क्तस्थधतलाई छुटाउाँने त्यसका 

आिार धत कामहरु वकयाकलाप गनण र्दने खालको ववषय वस्तलुाई अगाडी बढ्न र्दने 

खालको बनाईयो भन्ने त्यो राम्रो हनु्छ भन्ने ववषय वस्त ु यो सदन समक्ष राख्दै संघीय 

सरकारको ध्यानाकषणर् गररयोस भने्न धनवेदन गदै धबदा हनु्छु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु ववशेष समयमा माननीय सदस्यहरु बोल्ने 

क्रम यवह समाप्त हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु, अव ५ धमनेटको लाधग यो वैठक स्थधगत हनु्छ। 
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माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु ५ धमनटेको लाधग स्थधगत भएको 

वैठकको कारवाही प्रारम्भ हनु्छ।  

अब म माननीय मखु्य मन्रीको तर्ण बाट माननीय आन्तररक मामीला तथा काननु 

मन्री श्री शधलकराम जम्कटे्टललाइ प्रदेश धभर शसुानको प्रत्यभतुी गने सम्वन्िमा 

व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार र गररयोस भन्ने प्रस्ताव पेश गनण अनमुती 

र्दन्छु।  

माननीय शधलकराम जम्कटे्टल, मन्री, आन्तररक माधमला तथा कानून मन्रालयः- 

माननीय सभामखु ज्यू माननीय सभामखु ज्यूको अनमुतीले प्रदेश धभर शसुासनको प्रत्यभतूी 

गने सम्वन्िमा व्यवस्था गनण बनेको प्रस्ताव गने बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस 

भने्न प्रस्ताव सम्मानीत सभामा पेश गदणछु िन्यवाद  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब प्रदेश धभर शसुासनको प्रत्यभतुी गने 

सम्वन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माथी ववचार गररयोस भन्ने प्रस्ताव माधथ अथाणत 

वविेयक माधथको सामाननीय छलर्ल प्रारम्भ हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु यस छलर्लमा वविेयकको सौद्धन्तीक पक्षमा मार छलर्ल 

हनुे व्यवहोरा अनरुोि गदणछु। माननीय सदस्यहरु उि छलर्लमा भाग धलन चाहान ुहनुे 

माननीय सदस्यले आ आफ्नो नाम क्तचटमा लेखी रसभामखुको ड्याक्स संगै बसेको 

कमणचारीहरुलाइ उपलब्ि गराउन हनु अनरुोि गदणछु।  

छलर्लमा भागधलने प्रत्येक माननीय सदस्यलाइ ३ धमनेटको समय धनिाणरर् 

गररएको छ। सवणप्रथम म माननीय बेलीमाया घलेलाइ समय र्दन्छु। समय ३ धमनेट  

माननीय बेलीमाया घले (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय सभामखु मार्ण त यो सवहद सप्ताह चधलरहदा हाम्रो देशको आहधुतको लागी 

हामीलाइ यहााँ सम्म ल्याउनको लागी सघषणको मैदानमा आफ्नो क्तजवन उत्सगण गनुण भएका 

वीर सवहदहरुलाइ सभामखु मार्ण त हार्दणक श्रद्धन्जली ज्ञापन गदणछु।  



270 
 

जो घाइते हनु ु भएको छ उहााँहरुको धसघ्र स्वास्थ्यलाभको लागी कामना व्यि 

गदै भखणरै सम्पन्त २८५६ सोनाम लोसारको सम्पूर्ण देशवासीहरुलाइ सभामखु मार्ण त 

हार्दणक शभुकामना व्यि गदौ म प्रदेक्तशक शशुासन प्रत्यभतुी व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयकको सौद्धन्तीक छलर्लमा भाग धलन चाहान्छु। हामीले यो दइु वषणको दौरानमा 

४५ वटा वविेयकहरु पाररत गररसक्यौ त्यो वविेयकहरु कक्तत्तको शसुाधसत छन। कक्तत्तको 

जनउत्तरदायी छन त्यो ववषयमा हामी प्रदेश सरकारको माननीयहरुले सभामखु मार्ण त 

हाम्रो सरकारले यो कत्तीको कामयावी भयो त्यसमा ववषेश ध्यान होस भन्दै म यसको 

सौद्धक्तन्तक असाध्यौ राम्रा कुराहरु ल्याइएको छ।  

यो दइु वषणको दौरानमा यो वविेयक चावहधन अगाधड ल्याउन मैले अध्यायन 

गरररहदा यो वविेयक अझै अगाधड ल्याउन पने जस्तो मलाइ लाग्यो। वकन पधन मैले यो 

भधनरहेको छु भने यसको उदे्दश्य र कारर्मै यहााँ सबैलाइ समानता र्दने भनीएको छ तर 

हाम्रो सरकार दइु वषणको दौरानमा अगाधड बवढरहेको सरकारले हामी ११० जना धभर 

पधन ४४ जनालाइ असाध्यौ असमानता गयौ सायद यवह वविेयक नआएको कारर्ले 

होला। अब यो वविेयक आइसके पधछ ११० जनालाइ समान हौधसयतको दायारा धभर 

राक्तखने मैले आशा गरेको छु।  

यस वविेयक असाध्यौ राम्रो छ। यसको सौद्धन्तीक पक्ष कारर्हरु असाध्यौ राम्रो 

छ तर मलाइ अझै पधन सरकार समक्ष आशंका यहााँ धनर लाग्छकी यो अक्षर अस्त 

कायणन्वयन हनुे होवक होइन यो वविेयक बनाइ रहदा क्याधबनेटबाट कामकारवावहहरु 

अगाधड बढाइरहदा यो हाउस धभरका माननीयहरुलाइ समान हौधसयत प्रिान गरोस त्यस 

पधछधड हाम्रा वपछधड पारीएका जनसामदुायहरुलाइ वविेयकले न्यायक्तचत ढ्ङ्गले आफ्नो 

काम कारवावह अगाधड बढाओस भन्दै म यसको सौद्धन्तीक पक्षमा यधतन ै आफ्ना 

िारर्हरु राख्दै सभामखु मार्ण त यो वविेयक मेवहनतका साथ ल्याउन प्रयेत्न गनुण हनु े

सम्पूर् वटमलाइ हार्दणक कृतज्ञता ज्ञापन गदौ आफ्नो भनाइ यवह अन्त्य गछुण हस्त 

िन्यवाद अधभवादन  
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माननीय सभामखुः- अबम माननीय न्हकु्षनारायर् शे्रष्ठलाइ समय र्दन्छु समय ३ 

धमनेट  

माननीय न्यकु्षनारायर् शे्रष्ठ (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु महोदय, आज 

हामी प्रदेश धभर शशुासनको प्रत्यभतूी गने सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ 

सौद्धन्तीक छलर्ल गदौ छौँ। साक्तच्चकै भन्नु पदाण अक्तघ माननीय ज्यलेु भनु्न भयो हाम्रो 

हैधसयत र हाम्रो अधिकार हामी आरै् खोज्दै छौँ। कुन अवस्था मा छ भने्न वहसावमा 

यसमा पधन यो शशुासन भने्न सम्वन्िी ४७ नम्वरमा हामी छलर्ल गदौ गदाण यसमा 

हामीलाइ तपधसलमा लेक्तखएका साक्तक्षकनारा भने्न जस्तो गरेर वविेयक बनाइएको छ।  

कररव २३ ठााँउमा तोवकए बमोक्तजम हनुे भनेर लेक्तखएको छ यसमा। तोवकए 

बमोक्तजम हनुे भने पधछ यसको तात्पयणता के हो त यो यो हामीले बनाएर के हामीले 

छलर्ल गनुणको कुनै तात्पयण छ यसको मैले यो ठाक्तन्दन यो दर्ा ४४ र ४५मा हामीले 

जधत सकैु धनयमहरु बनाए पधन यो सबै कारपाले गदाण धनयम, धनदेशीक, र्दग्दशणन बनाएर 

लाग ुगने छ भन ेपधछ यसको उदे्दश्य यो शशुासन यो हाम्रो नेपालमा केन्ियी सरकारको 

जनु नारा सवदृ्ध नेपाल सकु्तख नेपाली को सकु्तखनेपाली बनाउने शशुासन कायम नभैकन 

हदैुन यो शशुासन नै नभएरै यो समन्वय कारी जनु कायण सेवा गने कायणलय नभएर अवहले 

सम्म सात मवहना ववधतसक्दा यो प्रदेशको बजेटमा १० प्रधतशत पधन खचण भएको छैन यो 

खचण वकन भएन भन्दा यो शशुासनको कारर्ले गदाण हो।  

यो ४७ नम्वरको वविेयक आउदै गदाण हामी यो छलर्लमा भाग धलदै गदाण यो 

अवहले हामीले भाग धलदै गदाण यसको कुनै अथणनै छैन भन खोजेको मैले भन्न खोजे वकन 

भन्दा यस मा तोवकए बमोक्तजमाको नलेक्तखकन साधथहरुलाइ म यो सभामखु मार्ण त के 

अनरुोि गछुण भने यसमा तोवकए बमोक्तजमाको सबै कायण के के गने हो त्यो तोवकए 

बमोक्तजम के के गने हो त्यसमा वकटानी साथमै यसमा छलर्ल गरेर हनु्छ यसमा के 

गरेर हनु्छ हामीले यो वविेयक बनाएर कायणन्वयन गने पाटो पढाउदै गदाण यो सबै 

कायणन्वयनको पाटोमा पठाउदै गदाण यो तोवकएको भने्न शब्द हटाएर यो यो कधम हनुे छ 
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भनेर वकटानका साथ यो हाउसमा पठााँउन पछण भन्ने सैद्धन्तीक माग गदौ ववदा हनु्छु हस्त 

िन्यवाद। जय नेपाल  

माननीय सभामखुः- अबम माननीय सजृना सैजलुाइ समय र्दन्छु समय ३ धमनटे  

माननीय सजृना सैज ु (नेपाल मजदरु वकसान पावटण):- माननीय सभामखु महोदय 

सावणजधनक प्रशासन सामाक्तजक पररवतणन देश ववकासको धनम्ती क्तजम्मेवार एवंम सम्वेदन 

क्तशल पक्ष हो। त्यसले धनवाह गने भधुमका र संरचनाको प्रकृतीको आिारमा स्थायी 

सरकार समेत भधनएको हो। तर सावणजधनक प्रशासन जहााँ सक्षम भ्रष्टीर पक्षपाती हनु्छ 

त्यो देश वा प्रदेशमा ववकास अशंभव हनु्छ या अत्यन्तै वढलो हनु्छ पररवतणनको अनभुाव 

जनताले कवहलै गनण पाउदैन।  

सावणजधनक प्रशासन सेवा भावले यो एउटा मायाणर्दत व्यवक्तस्थत र प्रववधिले यिु 

इमान्दार र जनताप्रधत जवार्देवह नबने सम्म सेवा प्रभावकारी, धछटो, छररतो र 

उपलब्िीमलुक हनु ेछैन। जब आरै् रोगी हनु्छ तव उसले सन्तोस जनक सेवा कसरी 

र्दन्छ सावणजधनवक प्रशासन भ्रष्टचार अधनयधमतता वढलाससु्ती बाट मिु बनाउन नसके 

सम्म सशुासनको अपेक्षा गनुण व्यथण हनुे छ। शसुासनको धनम्ती राजधनधतक हस्तक्षेप आज 

ठुलो तगारोको रुपमा खडा छ सक्षम योग्य र दक्षलाइ भन्दा पधन राजधनधतक धनकटता 

तथा लेनदेनको आिारमा धनयूिीको प्रचलनको कारर् पधन आज सावणजधनक प्रशासन 

जनववश्वास समेत गमुाउदै छ।  

शासक दलहरुले धभराएको भागबन्डाको माहा रोगको कारर् आज देशका हरेक 

धनकाए डबु्दैछ। गक्तम्भर प्रकृतीको अपरािहरु मा सम्लग्न कमणचारीहरुलाइ राजधनधतक 

संरक्षर् र्दने छुट र्दने र अझ परुस्कृत समेत गररने जस्ता गलत अभ्यासको कारर् आज 

सावणजधनक प्रशासन आज आलोक्तचत छ र बदनाम छ सरकार प्रधतजनववश्वास घवटरहेको 

छैन बरु आक्रोस बढ्दो छ साथै कमणचारीहरुमा मनोबल घट्दै गैरहेको प्रष्ट छ यस्ता 

क्तस्थधत कायम राखेर शशुासनको आश्वासन र्दन ुभनकेो जग हसाउने कायणवाहेक केवह हनु े

छैन वतणमान क्तस्थधतमा परैु होररे्र ल्याउने सोच प्रधतबद्धता व्यपारीक पाइला आजको 
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आवश्यकता हो वहजो भएका गल्ती कधमकमजोरीहरु प्रधत सावणजधनक रुपमा क्षमायाचना 

गदै यो धत नदोयाणउने इमान्दारीका साथ प्रधतवद्धता जनाउन ुशशुासन पवहलो ढोका खोल्न ु

हनुे छ।  

अन्यथा शशुासन जनता ठाग्ने नयााँ नारा बाहेक केवह हनुे छैन। यस कायणको 

थालधन प्रदेश बाट गनण असम्भव देक्तखन्न यो हाम्रो प्रदेशलाइ परम्परागत व्यधथधत एवमं 

ववसंगती बाट टाढा राखी सकारात्मक तथा रचनात्मक अभ्यासको थालनी गने थलोको 

रुपमा ववकास गनण सके केवह हद मा जनतालाइ शशुासन को प्रत्याभतुी र्दलाउनेमा 

ववश्वास गनण सवकएला।  

सावणजधनक प्रशासनको सन्चालन पररचालन तथा धनयन्रर् स्वायम राजधनधतक 

ववषय पधन हो त्यसको धनम्ती प्रथमत क्तजम्मेवार सरकारनै हनुे गदणछ तसथण सरकार र 

शासक दल स्वायम खराब छ असक्षम छ भ्रष्ट छ र जनउत्तरदावयत्व प्रधत ववश्वास राख्दैन 

भने शशुासन आकासको र्ल साववत हनु ु अस्वाभाववक होइन शशुासनले सबै भन्दा 

पवहला असल तथा कुशल शासकको माग गदणछ िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अबम माननीय रत्नप्रसाद ढकाल समय ३ धमनेट  

माननीय रत्न प्रसाद ढकाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

ज्यू, प्रदेश धभर शशुासनको प्रत्याभतुी गने सम्वन्िमा जनु वविेयक यहााँ छलर्ल 

चधलरहेको छ यो अन्यन्तै महत्वपूर्ण ववषय हो र खास गरर संक्तघयताको कायणन्वयन र 

सरकारले आफ्नो सम्पूर्ण गधतववधिहरु संसद र सरकार छ भने्न प्रत्याभतुी र्दलाउनको 

धनम्ती यो वविेयक अन्यतै महत्वपूर्ण छ भने्न मलाइ लाग्छ।  

अब यो वविेयकको सैद्धन्तीक कुरा गदाण खेरी यो प्रशासधनक जनु संयन्र छ 

अथवा प्रशासन छ यसलाइ स्थायी सरकार पधन भन्न सवकन्छ। जसले मलुकु चलाइ 

रहेको हनु्छ हाम्रो सरकारको यवहले को चावह यो चौमासीक वववरर् खचण भएको कामको 

कायणसम्पादनको हेने हो भने एकदमै धनरासाजनक छ। त्यसकारर्ले गदाण खेरर ससुासन 

हामी कसरी र्दलाउन सक्छौँ जनतालाइ हामीले कसरी सेवा पयुाणउन सक्छौ भने्न हामीले 
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यो कुरा अत्यन्तै महत्वपूर्ण रहेको छ। यो बारेमा मलाइ के लाग्छ भने यो खास गरर 

संवविान र संक्तघयताको कायणन्वयनको सन्दभणमा हाम्रो सरकारले सैद्धन्तीक वहसाबले म 

भन्न चाहान्छु। वक जनतालाइ सेवा प्रवाहा गनणको धनम्ती वहजो हामी ले भन्दै आएको 

धसंहदरवार का अधिकारहरु गाउाँ गाउाँ पगु्छन भनरे हामीले धसंहदरबारका अधिकारहरु 

धसंहदरबारमा नै छन कतै कतै धसंहदरवारका अधिकारहरु हेटौडामा आएर केन्ित भएका 

छन त्यसकारर् जनता दरु दराजमा छ र ३ नम्बर प्रदेश १३ क्तजल्लामा ववभाक्तजत छ।  

भैगोलीक वहसाबमा कुन आिारमा छ तपाइहामी सबैलाइ भोगेको ववषय वस्त ू

हो। त्यस कारर् प्रदेश सरकार यो सावणजधनक सेवा अब यसको सेवा लाइ हामीले कसरी 

र्दन्छौ हेटौडा बाटै सबै सेवा सवुविार्दन खोज्छौँ अथवा हामीले यसलाइ ववकेक्तन्िकरर् 

गने छौँ। र यसको मलु ममण ववकेन्िकरर् हो र ववकेक्तन्िकरर् गने उद्धेश्यका साथ सेवा 

कायणलयहरु मन्रालय मन्रालय पधछका सबै कायणलयहरु वहजो ववघठन क्तजल्लाबाट 

ववस्थापन भएका कायणलयहरु पनुणस्थावपत गने र अरु मन्रालय मातहतका कायणलयहरु 

ववकेक्तन्ित गरेर सबै क्तजल्लाहरु राहत पयुाणउने उद्धेश्यले यर्द यो गररएन भने यसको िेरै 

अथण हदैुन।  

५ लाखका २ लाखका ३ लाखका योजनाहरु बोकेर तीन र्दन चार र्दनको यारा 

हेटौडा तय गरेर आउने उपभोिा सधमधतले के प्रशासनको सेवा र्दन ुर हाम्रो कमणचारी 

संमयन्र कस्तो छ यसलाइ पधन एक चोवट होइन दइु चोवट होइन तीन चोवट सम्म 

उपभोिा सधमधतलाइ बोलाउने प्रशासन संयन्र छ त्यसकारर् हामीले के को प्रत्यभधुतको 

अनभुव गनुण पने सरकार छ भने्न अनभुतुी जनतामा छैन त्यसकारर् जनतालाइ सरकार छ 

भने्न अनभुतुी गनणको धनक्तम्त सरकार सर्ल हनुको धनक्तम्त यो प्रदेश सर्ल हनुको धनम्ती 

संयतालाइ सवह ढङ्गले कायण गने हो भने यसलाइ यो कुरामा छलर्ल हनु जरुरी छ हाम्रो 

सबै धनदेशनालयहरु हटौडा भन्दा बावहर हनु्छ वक हदैुन। 

 हाम्रा सबै क्तजल्लाहरुमा पगु्छवक पगु्दैन ववषयगत कायणलयहरु जो वहजो धथए 

धसंहदरबारका अधिकारहरु गाउाँगाउाँमा आउछन भैरहदा खेरर तल भएका कायणलयहरु 

ववस्थावपत हदुा खेरी वकत हामीले यी सबै अधिकारहरु स्थाधनय तहमा पठाउन सक्न ुपयो 
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नर भने प्रदेश धभर धसंहदरबारमा रहेका अधिकारहरु धसहदरबारमा नै हनुे र बाकीीँ रहेका 

अधिकारहरु हटौडामा आएर केन्ित हनुे हो भन े त्यस पधछ जनताले यो शशुासनको 

प्रत्याभतुी गनण सक्दैनन। यो कुरामा छलर्ल नगररकन शशुासन अगाधड बढ्न सक्दैन र 

यो कुरामा हाम्रो सरकार ले गक्तम्भरता पूवणक यधि ध्यानर्दएन भन ेसरकार सर्लताको 

र्दशा तर्ण  होइन असर्लताको र्दशा तर्ण  जान्छ िन्यवाद  

माननीय सभामखुः- अबम माननीय ररना गरुुिलाइ समय र्दन्छु समय ३ धमनटे  

माननीय ररना गरुुि (रावष्टय प्रजातन्रा पाटी - संयिु):- माननीय सभामखु 

महोदय, सवणप्रथम म बागमती प्रदेश सरकारलाइ प्रदेश धभर शशुासनको प्रत्यभतूी गनण 

सम्बन्िमा व्यवस्था गने गनण बनेको वविेयक प्रस्ततु गरेको मा म बिाइ र्दन चाहान्छु। 

र सभामखु महोदय हामीहरु पटक पटक राजधनधतक कधमण जनप्रधतधनधि सबै जना सबै 

जनाले पटकपटक के भने्न गदणछौ भने हाम्रो नेपालको व्यरुोके्रसी क्रअपभयो यस्तो धसस्टम 

भयो एउटा सन्जाल भयो जनु एउटा यस्तो चक्रव्यूह भयोयो चक्रव्यहुमा मखु्य मन्री, 

प्रिानमन्री कुनै पधन मन्रीले भोर्द गनण सक्दैन कवहले पधन यो व्यरुोके्रसी यस्तो जालो छ 

यो जालोलाइ हामीले पार गनणसक्दैन भने्न िेरै पटक ववधभन्न नेताहरुको पधन वटकावटप्पधड 

हदैु आएको छ। 

यवह कुरा जहााँ सम्म लाग्छ हाम्रो प्रदेश बागमती प्रदेश मा पधन नभएको होइन 

होला तर यो व्यरुोके्रधसले सन्चालन गने कस्ले यो व्यरुोके्रसीले चावह कसकसको धनगरानी 

गने पकै पधन यो व्यरुोके्रसीले धनगराधन गने भनकेो बागमती प्रदेशको सरकारनै होला 

नेपाल सरकार होला। त्यवह भएर सभामखु महोदय मैले हाम्रो सरकार बागमती प्रदेशको 

सरकार समक्ष के अनरुोि गनण चाहान्छु भने व्यरुोके्रसीले कन्ट्ररल गने हो भने 

ब्यरोके्रसीले चावह राम्रो बाटो डोराउने हो भने व्यरुोके्रसीले भ्रष्ट्रचार मिु बनाउने हो भन े

पवहला सरकार भ्रष्टचार आरै् भ्रष्टचार मिु र आरै् एउटा लाइनमा हनुे पदणछ। 

म के देख्दछु भन ेबागमती प्रदेश मार होइन सम्पूर्ण नेपाल भररकै मक्तन्र नेता 

सबै जना चावह के छ भने पटक पटक कुनै संस्थाको कुनै सहकारीको सािारर् सभा 
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हनु्छ कुनै एक्तन्जवको सािारर् सभा हनु्छवक स्कुलको सािारर् सभा छ कुन ै

प्रइभेटधलधमटेडको पधन सािारर् सभा छ भधन त्यसको ररबन काट्ने उद्धघाटन लगाएतका 

कुराहरुमा मन्री सांसद सबै जनाको प्रत्यक्ष उहााँहरु प्रत्यक्ष गएर ररवन काट्न ु हनु्छ 

त्यवह भएर शशुासन कायम गने हो भने पवहले हाम्रो प्रदेश हाम्रो बागमती प्रदेशको 

सरकार बाट शशुासन कायम गनणको लाधग सरकारले एउटा प्रटोकोल के बनाएर्दयोस 

भने प्रदेश का मक्तन्रहरुले कुनै पधन कायणक्रममा ररवन काट्ने काम गने होइन। 

मन्री हरुले आफ्नो काम गने हो उहााँहरुको काम भनेको आफ्नो मन्रालय 

अन्तगणत रहेका ववधभन्न काम र एउटा हाम्रो प्रशासनलाइ हेने काम रहोस भने्न एउटा 

प्रटोगोल बनाएर अगाधड बढ्यो भने भोधल को र्दनमा आफ्से आर् जनु एउटा िेरै समय 

जनु ररवन काट्ने भाषर् र्दने जनु व्यधतत हनु्छ पक्का पधन प्रदेश मा ववधभन्न सेवा 

सन्चालन सचुारु रुपमा भयो भएन त्यसमा केन्ित हनुे छ भोलीको र्दनमा त्यो भएर 

प्रदेश धभर शशुासनको प्रत्यभतूी भने्न वविेयक को नाम मारै नहोस प्रदेश धभर रहेको 

सम्परु्ण जनताले यसको प्रत्यक्ष प्रत्यभतूी गनण पाओस भन्दै ववदा हनु चाहान्छु नमस्कार।  

माननीय सभामखुः- अबम माननीय ववजया शे्रष्ठ केशीलाइ बोल्ने समय र्दन्छु 

समय ३ धमनेट  

ववजया शे्रष्ठ केसी (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु ज्यू, प्रदेश धभर 

शशुासनको प्रत्यभतूी गने सम्बन्िमा व्यवस्था गनण वनेको वविेयक हाम्रो हातमा परेको 

छ। अन्यन्तै महत्वपूर्ण माधनएको यस वविेयक सैद्धक्तन्तक छलर्लमा आफ्ना केवह िारर्ा 

राख्न अनमुती चाहान्छु।  

सभामखु महोदय काननुको शासन जनताको पहचु पारदणक्तशता जवार् देवहता 

समानता र समावेक्तशता, आधथणक धनयधमतता समयधसमा सहभाधगता लगाएताका धसद्धान्तहरु 

शशुासनका आिारभतु स्तम्भ माधनन्छन। आशा गनुण आउदै गरेको यो वविेयकमा वय 

बदुााँहरुले महत्वपूर्ण स्थान पाउने छ भने्न अनभुधुत जनताले गनण पाओस काननुको 

धनगराधनमा रहेर भ्रष्ट्राचार कम भएको सबैले देख्नन पाउ सभामखु महोदय भखणरै मारै 
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टास्र्रेसी इन्टरनेस्नल ले प्रकासीत गरेको एक ररपोटण अनशुार नेपालमा भ्रष्ट्राचारको 

सचुकमा अधलकधत सिुार आएको देखाएको छ।  

१८० राष्ट्रमा गररएको अध्यायनमा नेपाल ११३औीँ स्थानमा रहेको छ जसले 

हामीलाइ खसुी र्दएको छ। भने सन्तोष हनुे कुनै ठाउाँ छैन हामी संववृद्ध नेपाल खसुी 

नेपालीको नारा धलएर वहधडरहा छौँ तर संववृद्धको लक्षर् देखा परेको छैन संवदृ्ध भन्नाले 

झट्ट हेदाण आधथणक ववकास भने्न बकु्तझन्छ तर वास्तववक अथणमा संववद्ध शब्दले राजनेधतक 

आधथणक िाधमणक लगाएत को ठुलो दायरा ओगटोको हनु्छ जसमा शशुासनको मखु्य 

भधुमका हनु्छ शशुाशनमा शशुासनलाइ खोलाउने नेततृ्वको प्रवकृ्तत्तले अझ मखु्य भधुमका 

खेलेको उदाहरर्हरु प्रस्तै हामीले देखेका छौँ।  

सभामखु महोदय अवहले हामी सवहद र्दवस मनाउदै रहेका छौँ सवहदहरुको 

त्यागर बधलदान पधछ आएको गर्तन्रमा आजहामी शशुासन नाममा आत्मत्याग भन्दा 

पररवारवाद हावव भएको हामी देक्तख रहेका छौ। राजधनधतक पररवतणन भयो तर प्रवकृ्तत्त 

पररवतणन भएन सत्यतथ्यलाइ घावटाँ धनमोठेर शसुासनको नाममा मनोमानी गने भरौटेहरुको 

जग जधग छ भने्न जनगनुासो जस्ता को तस्तै्त छ सभामखु महोदय मक्तन्रपररषद्को धनर्णय 

र कायणन्यवन अक्तख्तयारले हेनण नपाउन ु जनताले प्रश्न गनण नपाउन ु नपाउने हो भने यो 

शसुासनको शब्दले पररवतणन कदापी ल्याउने छैन।  

ट्रान्सपोरेन्सी इन्टनेस्नलको ररपोटणले भ्रष्ट्रचार र कुशाशनको क्तजम्मेवार पवहलो 

नम्वरमा राजनेधतक नेरतृ्वलाइ देखाएको छ भने दोस्रो नम्बरमा स्थायी सरकार लाइ 

अथवा कमणचारी तन्रलाइ देखाएको छ त्यसकारर् यस आउदो यो शशुासनमा यो 

शशुासनको यो वविेयक ल्याउने हाम्रो सरकारले हो भने हामीले प्रवतृ्तीलाइ मनन गरेर 

प्रवतृ्तीलाइ कसरी बदल्ने यस कुरामा ध्यान जाओस भन्दै ववदा हनु्छु जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- अबम माननीय शान्ती प्रसाद पौडेल समय ३ धमनेट  

माननीय शान्ती प्रसाद पौडेल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु ज्यू प्रदेश शशुासन ऐन २०७६को सैद्धन्तीक छलर्ल मा छौँ। यो वविेयकमा 
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सावणजधनक प्रशासनलाइ पारदक्तशण जवार्देवह र इमान्दारी साथ ववषयहरुलाइ कायणन्वयन 

गने उदे्दश्य राखेर यो ऐन प्रश्ताववत भएको छ।  

राज्यबाट प्राप्त हनुे सेवा र सवुविालाइ नक्तजक पयुाणउन र समय मा सम्पन्न गनण के 

गनण सवकन्छ त्यसका ववषयहरु यसमा समावेश छन। आधथणक अनशुासन कायम गनण 

आवश्यक ऐन हो यो ऐन घमु्ती सेवा प्रदान गने सचुना प्रववधिलाइ प्रयोग ल्याउने, 

सरकारको मातहतमा रहेको धनकायहरुले गरेका कामहरु सावणजधनक गने, र गराउन,े 

धनर्णयमा पारदक्तशणता, अनगुमनमा पारदक्तशणता, कायणन्वयनमा पारर्दणक्तशता भने्न उदे्दश्य राखेर 

आएको छ। यसले सामाक्तजक न्याय गररबी न्यनुीकरर् नागररकवडा परको व्यवस्था, 

प्रत्येक मन्रालयमा शासवकय सिुार को गठन गनेको कुरा सावणजधनक सनुवुाइको 

व्यवस्था गनुासो व्यवस्थापन र प्रत्यक मन्रालय र कायणलय हरुमा प्रविाको व्यवस्था 

लगाएत का ववषयहरु अगाधड साररएका छन। 

वय ववषयहरुलाइ सम्पन्न गनणको लागी सम्पन्न गने जनु जनशिी छ त्यो जनशक्ति 

कक्तत्तको इमान्दार रहन्छ भने्न ववषय यसले समेट्न ु पछण भने्न लाग्छ। अनसुचुी र िेरै 

ववषय तोवकय बमोक्तजम हनुे अथवा यो चावह पनु अको धनयमावली बनाएर व्याख्या गने 

खालको ववषयहरु अधल बवढ छन ती ववषयहरु घटन सकेको भए सबै राम्रो हनु सक्थ्यो 

अनसुचुीको व्यवस्था यसमा देक्तखएन, त्यो कुरा पधन जरुरी छ। भने्न लाग्छ। वकन भन े

नागररक वडा पर लगाएतका अनसुचुीहरु जरुरी छ त्यसै गरर शशुासनमा ल्याउन,े 

आधथणक अनशुान र धनर्णयको पारदणक्तशता गने ववषयहरु प्रविाले अगाधड साने ववषयहरु 

अनसुकु्तच संग सम्वक्तन्ित छन भने्न लाग्छ र त्यो कुरा पधन यसमा समेवटएर ल्याउन 

सवकयो भने अझै राम्रो हनुे छ भने्न कुरा म राख्न चाहान्छु।  

अक्तन्तममा यो शशुासन लाइ आफ्ना कायणलयहरु प्रत्येक क्तजल्लाबाट सेवा प्रवाह 

गराउन सक्ने खालको व्यवस्था यो ऐनले गनण सक्न पथ्यो त्यो कुरा आएको छैन यो 

कुरा थवपन ुपछण िन्यवाद नमस्कार  

माननीय सभामखुः- माननीय रमेश पौड् याल समय ३ धमनेट  
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माननीय रमेश पौड् याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय 

प्रस्ततु शशुासनको वविेयक भनेर सैद्धाक्तन्तक पक्षमा छलर्ल गदौगदाण सबै भन्दा मलु प्रश्न 

चावहाँ यो शसुासन हनु नसक्नकुो मखु्य कारर् केछ भन्देखी मन्रीपररषद् चावह त्यो संघको 

होस अथवा प्रदेशको, मक्तन्रपररषद्ले धनतीगत धनर्णयको नाममा चावह अन्य प्रशासधनक 

धनर्णयहरुलाइ पधन गोप्य राख्न ेकारर्ले गदाण त्यहााँ अक्तख्तयार प्रवेश गनण नसक्ने, पारदक्तशणता 

कायम नहनुे कारर्ले गदाण खेरी शशुासन होइन कुशासन मैलाइ रहेको क्तस्थधत हो।  

म एउटा मारै उदाहरर् र्दन चाहान्छु। ६३ देक्तख ७० साल सम्म चावह लडाकु 

क्तशववरमा जनु राज्यको तत्कालीन शान्ती मन्रालय बाट ३० अवण जधत पैसा धनकासी भयो 

त्यो तलब भत्ता क्तशववर व्यवसव्थापन खचण मार भनेर। त्यसको लाधग चावह त्यहााँ चार 

अवण भन्दा ववढ घोटाला भयो भनेर ५ असोज २०६९ मा तत्कालीन नेकपा एमालेको 

भात ृसंगठनले अक्तख्तयारमा मदु्दा र्दयो तर यो मदु्दा लाइ तत्कालीन प्रिानमन्री बाबरुाम 

भट्टाराइ को चार शब्दको एउटा धनर्णयले ४ अवणचावह छानववन नगने क्तस्थधत बनायो त्यो 

धनर्णय के धथयो भन्दा खेरी शान्ती तथा पनुणधनमाणर् मन्रालयखचण समथणन गरर पेश्की 

र्चौट एवं धमनाह गने भने्न उहााँले धनर्णय गदुणन ुभयो त्यो धनधतगत धनर्णय होभनेर भधनर्दन ु

भयो त्यसले गदाण खेरी यो समस्या अवहले पधन ज्यूको धतउाँ छ।  

अवहले पधन नयााँ काननु डाफ्ट हदैु गदाण खेरी प्रदेश सरकार र संक्तघय सरकारलाइ 

यो धनधतगत धनर्णयहरु भनेर चावह जनु एउटा सहधुलयत र्दन खोक्तजएको छ त्यसले गदाण 

खेरी हामी कुरा शशुासनको गछौँ काम कुशाशनको भैरहेको छ सभामखु महोदय। त्यसै 

गरर जनु अवहले यो वविेयक यहााँ आएको छ यो वविेयकमा चावह मैले के देखे भन्दा 

खेरी अव यहााँ कुरा आइसकेको छ अव केवहलाइ त राज्य मक्तन्र साहायक मक्तन्र बनाएर 

व्यवस्थापन गरौँला बाकीीँ अन्य िेरै लाइ पधन कताकता के के गनुण पने हनु सक्छ। 

त्यसले गदाण मैले देखेको यो वविेयकमा जधत बटा दर्ा राखेको भए पधन मखु्य दर्ा 

चावह ५ र दर्ा ३४मा छ दर्ा ५ मा आवश्यक धनकाय गठन गनण सक्ने भने्न छ। 

दर्ा ३४ मा सल्लाहकार धनयिुी गनण सक्ने भने्न छ।  
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अरु कुरा चावह खास भन्नको लाधग भधनएको हो यसले कुन ै पधन वकधसमले 

ससुासन कायम गनेवाल छैन खाली के त भन्दा खेरी वय बेरोजगार मान्छे हरुलाइ केवह 

आसेपासेहरुलाइ नातागोताहरुलाइ मावलीहरुलाइ वक ससरुाली काका भधतज र आफ्ना 

इष्टधमरहरुलाइ व्यवस्थापन गराउन यसले मद्दत पयुाणउने मैले देखेको छु।िन्यवाद  

माननीय सभामखुः- माननीय ररता माझी समय ३ धमनेट  

माननीय ररता माझी (रावष्ट्रय प्रजातन्र पाटी):- माननीय सभामखु महोदय आज 

हामी प्रदेश धभर शशुासनको प्रत्यभतुी गने सम्वन्िमा व्यवस्था गनण बनेको वविेयकको 

सैद्धान्तीक छलर्लमा छौँ। सााँचैँ प्रदेश सरकारलाइ बल्ल दइु वषण पछाधड शशुासन 

चावहने रहेछ आवश्यक रहेछ भने्न कुराको महससु बल्ल दइु वषण पछाधड हदैु छ भन े

यसको कायणन्यवन कधत पछाधड हनु्छ होला यो प्रश्न गनण चाहान्छु। त्यसैले वास्तवमा 

सरकार जनता प्रती कती क्तजम्मेवार रैछ भने्न कुरा पनु यो वविेयकले अको चोवट 

झस्काएको छ। वकनवक यो वविेयक अत्यन्तै महत्वपूर्ण वविेयक हो वक सरकार आफ्न ै

तररकाले मनोगढ्ते तररकाले शशुासनको शासन चलाइ रहको छ कुनै धनधत धनयम र 

काननु बमोक्तजम अवहले चधलरहेको छ यो प्रश्न गनण चाहान्छु यधत मारै होइन जब जब 

हामी जनताप्रधत जवार्देवह, पारदणशी र क्तजम्मेवारी हदैुनौँ तव सम्म सरकारले जधत सकैु 

राम्रा काम गरोस, जधत सकैु यो भन्दा बाहेकका अन्य धनयम काननुहरु ल्याएर शासन 

सत्ता सन्चालन गरोस यसले प्रत्येक ठाउाँमा सरकार प्रधतप्रश्न गरररहेको हामीले पाइरहेका 

छौँ हनु्छ पधन त्यो स्वाभावैले त्यस कारर् म के भन्न चाहान्छु भने सान्चै जनताले अव 

शशुासनको प्रत्यभतूी गनण पाउने महससु गनण पाउने र्दन आउलात।  

यो आज भन्दा अगाधड िेरै काननु हरु बनेका धथए के सन्चै हामीले यो शशुासन 

सम्वक्तन्ि काननु नआउदा पधन ववधभन्न काननुलाइ टेकेर सन्चालन गरररहेका छौँ वक सन्चै 

हामीले शशुासन धनयम अनशुार सन्चालन गरेका धथयौ त तपाइहरु आरै्ले मलु्याङ्कन 

गनुणहोस सरकार आरै्ले मलु्याङ्कन गनण सक्छवक हामीले गरररहेको काम कधतको 

क्तजम्मेवारी जनताप्रधत जवार्देवह खालको छ।  
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सान्चै हामी शशुासनालाई टेकेर गरररहेका धथयौँ वक धथएनौ यो रे्री हामीले 

आरै्लाइ आरै्ले मलु्यािकन गनुण पने र्दन आएको छ त्यती मारै होइन यो वविेयकमा 

आएको छ गनुासो व्यवस्थापन सम्बन्िी आम जनताको आवाज उठाउने प्रदेश सभामा 

हामीले बारम्बार जनताको समस्याको ववषयमा गनुासो हरु उठाइ रहदा त्यो गररमामय 

ठााँउमा त त्यो सनुवुाइ भएको छैन भने सच्चै भोली जनताले त्यो गनुासो पेवटकामा 

राखेको गनुासो सम्बोिन हनु्छ त यो प्रश्न गनण चाहान्छु।  

ती संग संगै अवहले म के भन्न चाहान्छु भने देशमा अवहले लोकतन्रको नाममा 

हरेक धनकायमा यो उमा मारै होइन जनप्रधतधनधि होस या कमणचारी होस हरेक ठाउाँमा 

हरेक धनकाएमा लटुतन्र मक्तच्चएको छ त्यो लटुतन्र को अन्त्य होस ताकी यो धनयम 

काननु बनाएसके पछाधड त्यो लटुतन्र नमक्तच्चयोस भन्न चाहान्छु िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय धमना ज्ञवाली समय ३ धमनेट  

माननीय धमना ज्ञवाली (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु ज्यू 

आज हामी प्रदेश धभर शशुासनको प्रत्यभतु गने सम्वन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयकको सैद्धाक्तन्तक छलर्लमा उपक्तस्थत भैरहेका छौँ यो वविेयक वास्तवमा अधलकधत 

वढलै आएपधनको मलाइ पधन महससु भएको छ वकन भने हामी दइु वषण परुा गररसकेका 

छम यो असाध्यै महत्वपूर्ण वविेयक हो।  

वढलै आउपधन यो सरकारले ल्याएको वविेयकको हार्दणक स्वागत गनण चाहान्छु। 

आजको हाम्रो महत्वपूर्ण अथवा ववषेश समस्या भनेको वास्तवमा भ्रष्टाचार हो भष्ट्रराचार 

धनवारर्को लाधग हामी यो सावणजधनक प्रशासनलाइ चसु्त दरुुस्त बनाउनका लागी पधन यो 

वविेयकले महत्वपूर्ण भधुभका खोल्छ भने्न मलाइ लागेको छ अक्तघ पधन माननीय ज्यलेु 

भधनसक्न ु भएको छ नपेाल भ्रष्ट्रचारको १२४औीँ स्थान बाट अधलकधत तल झरेको छ 

अथाणत ११३औीँ स्थानमा आएको कुरा ट्रस्र्रेन्सी इन्टरनेस्नलको अध्याय बाट यो कुरा 

देक्तखन्छ देक्तखएको हामीले पाएका छौँ।  
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र अब हामीले यसलाइ जधत सक्यौ तल अथाणत कम भ्रष्ट्राचारमिु मलुकुको रुपमा 

रुपान्तरर् गनुण पछण। र त्योस धभर हाधमले हाम्रो प्रदेशलाइ शनु्य भ्रष्ट्राचारमा झाने प्रयत्न 

गनुण पछण त्यसका लाधग शशुासन सम्बक्तन्ि आएको वविेयकले यसमा महत्वपूर्ण भधुमका 

खोल्ने छ र हामीले लोकतन्र ल्याएको पधन वास्तवमा जनतालाइ शशुासनको अनभुतुी 

होस धसंहदरवारको अधिकार गाउाँ गाउाँ पगुोस भने्न हो। यसै अन्तगणत हाधमले सावणजनीक 

प्रशासनलाइ चसु्त दरुुस्त बनाउने हो भने हाम्रो राजिानी बाट मारै सावणजधनक सेवा 

प्रवाह गरेर पगु्दैन, अब हाधमले घमु्ती सेवा र एवककृत सेवा सावणजधनक सेवाको यहााँ 

हाम्रो ववधभन्न मन्रालय बाट हनुे कामहरुलाइ क्तजल्ला क्तजल्लामा लगेर अब हामीलाइ त्यहााँ 

एवककृत रुपमा सेवा ववस्तार गनुण पछण।  

त्यसका लाधग पधन यो शशुासन त्यहााँ पधन हाम्रो शशुासन होस भ्रष्ट्रचार नहोस र 

जनताले दखु नहोस र प्रववधिको ववषयमा पधन अब हामीले ववषेश ध्यान र्दन ुपछण त्यसका 

लाधग यहााँ उल्लेख गररएको छ यो वविेयकमा प्रववृद्ध मैधरक होस हाम्रो सावणजधनक सेवा 

र हामीलाइ के लागेको छ भने अब काम त हनु ेअब समयलाइ ध्यान नर्दएर गरेको 

काम पधन वास्तवमा त्यती महत्वपूर्ण हदैुन त्यसकारर्ले समयलाइ पधन भ्रष्ट्रचार मिु 

हनुकालागी यो एक वषणमा हनुे कामलाइ पााँच वषणलागाइयो भने पधन त्यहााँ बवढ भ्रष्ट्रचार 

हनु्छ यस कारर्ले समयलाइ पधन ववषेस ध्यान र्दने अवस्था आओस र शशुासन प्रत्याभतु 

गनण बनेको यो वविेयक को हार्दणक स्वागत गदै म जनतालाइ सवुविा र्दने घमु्ती सेवा 

सच्चालनगने सचुना प्रर्ालीलाइ प्रववधिलाई पधन ध्यान र्दन े कुरा यसमा उल्लेख भएको 

मा आफ्नो सानो भनाइ यवह अन्त्य गछुण। िन्यावाद नमस्कार।  

माननीय सभामखुः- माननीय ववराज भि शे्रष्ठ समय ३ धमनेट।  

माननीय ववराज भि शे्रष्ठ (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय 

सवणप्रथम म यो वविेयकको स्वागत गदणछु। र एउटा सम्मान पधन व्यि गदणछु र 

आन्तररक माधमला मन्री तथा काननु मक्तन्र ज्यूले जनु खालको अध्यायन गरेर 
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शशुासनको लागी पवहलो अध्यायन गरेर त्यसको अभ्यास गनण खोजी राख्न ुभएको छ म 

त्यसको प्रसंशा गनण चाहान्छु।  

त शशुासनको कुरा गरर राख्दा खेरी हामीले के कुरा पधन ध्यान र्दन ुपछण भन्दा 

खेरी हामीले यो वविेयक ल्याउनपरेको वकन भन्दा खेरी हामीले के क्तस्वकायोको हो भन्दा 

खेरी कुशासन छ, भनेर क्तस्वकारे गरेर शशुासन वविेयक ल्याउन ु परेको हो। कुशाशन 

नभएको भए हामीले शशुासन वविेयक ल्याउनै पदैनथ्यो। अधन वविेयक ले मारै हदैुन 

व्यवाहार पधन पररवतणन गनण सक्न ु पछण यो गदाण खेरर हामीलाइ केवह कुराहरुलाइ 

अधलकधत डायोग्नधसस गनुण पने कुरा के छ भन्दा कुशासन वकन भैरहेको छ भ्रष्ट्रचार वकन 

भैरहेको छ।  

भ्रष्ट्राचार भन्दा खेरी माननीय सभामखु महोदय मैले आधथणक मारै भधनरहेको छैन, 

यहााँ आधथणक देखी नैधतक देक्तख धलएर दरुुपयोगका कुराहरु वयधनहरु पधन छन। भने पधछ 

एउटा वविेयकले सबै कुरा एकै चोवट समेट्न चावह सक्दैन तर त्यसलाइ हाधमले 

डायोग्नोधसस गरेर समस्या कहााँ बाट आइरहेको छ भनेर भन्दा त्यहााँ दइु तीन वटा 

कुराहरु ध्यान र्दन ु पने देख्छु अवहले मलु्य ववुद्ध देक्तख धलएर सबैकुराहरुले गदाण 

कमणचारीहरुलाइ गायो भएको कुरा एउटा छ।  

अको चावह पन्चाएत देक्तखनै हाम्रो देशमा व्यवस्थाहरु िेरै चोवट पररवतणन भयो तर 

स्थायी सरकार कमणचारीको व्यावहार पररवतणन भएको छैन हामीकहााँ तपाइको जनु 

कमणचारीहरु पन्चाएत देक्तखनै आउदा खेरर त्यसको ह्याङ्गओभरहरु एकदमै िेरै बाकीीँ छ 

अवहले पधन तपाइहरु अरु सवणसािारर्हरु आम नागररकहरु छोक्तड्दनसु हामीनै सरकारी 

कायणलय जादा खेरर त्यो सवुविाहरु पाउदैनौँ पाउन सकेका छैनौँ यसलाइ हामीले गनण 

सकेका छैनौँ भने पधछ यसलाइ गनण सक्ने दइुवटा पाटो छ जस्तो लाग्छ एउटा वकन 

भैरहेको छ त्यसलाइ संवोिन गने र अको चावह भ्रष्ट्रचार न्यधुनकरर् गने औजारहरु 

टुलहरु त्यसमा अपनाउने जस्तै पेपरलेस व्यरुोके्रसी / मैले यसको बारेमा एउटा लेख पधन 

लेखेको छु यो पेपरलेस व्यरुोक्रसी भनेको सटेनक्तचजहरुमा आज प्रवतृ्ती मैरी भएर हामीले 

बत्तीको इन्टरनेटको पैसा र्ोन बाट वकन्न सक्छौँ यातायातका कुराहरु इसेवा र्ोन यस्तो 
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व्यपाक धडक्तजटल प्यालटर्मणहरु धतरेर प्रयोग गरेर धतनण सक्ने भयो भन्देक्तखन यसले 

न्यूधनकरर् गदै लैजान्छ।  

कमणचारीहरुमा एकदमै स्वावववेवकय अधिकारले गदाण खेरी पधन यो कुशासन चावह 

मैलाइ रहेको छ भने पधछ स्वावववेवकय अधिकारलाइ अब त यहााँ सावणभैम सदन छ। 

सदनले धनर्णय गरेर त्यसमा चावह ठेट भाषामा के को जररवान कधत के गदाण कधत 

जररवान हनु्छ भने्न कुरा हरु चावह हामीले तोकेरै पठाउन ु पायौ हाधमले उद्योग 

पयणटनहरुको वविेयक हरुमा पधन यो कुराहरु गनण खोजेका धथयौ यो संभव भएको छैन। 

यो कुराहरुमा पधन ध्यान र्दन हनु अनरुोि गदणछु। हाधमले शसुासनको प्रत्यभतुी को कुरा 

गरररहेका छौँ र अनभुतुी पधन गराउन ुसक्न ुपछण।  

अको कुरा म के पधन धनवेदन गनण चाहान्छु भन्दा खेरर हो अवहले काननु पयाणप्त 

छैन एकदम काचो छ भने्न कुरा तर हामीले के ववधसणन ु हनु्न भन्दा खेरी संक्तघयताको 

जगमा हामी बसेका छौँ हामीले अवहले कस्तो अभ्यास गछौँ हामीले स्याउ रोप्यौ भन े

स्याउ नै र्ल्छ सनु्तला र्ल्दैन। भने पधछ अवहले भनेर वा राजनेतीक नेततृ्व तपाइहामी 

सबै जना इमान्दार हनु ुपने रहेछ यो हामी सबैको शशुासनको प्रमखु क्तजम्मेवारी हो भने्न 

कुरा हरु राख्दै तपाइहरु बाट ववदा हनु्छु हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय मैना अछामीलाइ समय र्दन्छु समय ३ 

धमनेट। 

माननीय मैना अछामी (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी (नकेपा)):- िन्यवाद सभामखुज्यू 

यो शशुासनको प्रत्यभतुी सम्वन्िमा छलर्ल भाग धलदै जादााँ खेरी मैले िेरै खसुी लागेको 

छ। िेरै पधछ यो शशुासनको वविेयक आयो र छलर्लमा भाग धलदै जादााँ खेरी हामी 

सबैलाइ खसुी लाग्न ुपने कुरा कस्तो हो भधन अवहले सम्मका वविेयक आउदा खेरी िेरै 

हामीले छलर्लमा भाग धलएम यो शशुासन भने्न क्तचज चावह मैले यो यसो बकु्तझरहदा खेरी 

शशुासन आयो कसका लाधग के का लागी भने्न भनाइ राख्दा यो शशुासन चावह सबैलाइ 

काननु बनाएर िेरै ठाउाँमा हनु सक्ने भने्न कुरा तोवकएको छ।  
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तोवकय बमोक्तजम भने्न कुरा भएको छ तोवकएर भन्दा खेरी ववधभन्न छ शशुासन 

लाग ु गरररहदा खेरी हामीले चावह ववधभन्न जात जाधत, भाषा, भाषी, मवहला, दधलत, 

जनजातीलाइ यो शशुासनको दायरामा ल्याएर चावह सबैलाइ प्रत्यभतुी हनुे यो सरकारले 

लाग ुगरोस भने्न मैले महससु गरेको छु।  

यो हामीले शशुासन गरररहदा खेरी अधलकधत बोलवाला हनुेखानी मारैं नहोस 

शशुासन भने पधछ शशुासनमा चावह हामी सबैलाइ एउटै दायरामा ल्याएर शशुासन 

ववधिवविानमा चावह हामी सबै लाइ चावह शशुासनको अनभुतुी गने माध्यम बाट हामी यो 

प्रदेशमा हामीले िेरै दखु कष्ट भोगेर यो ठााँउमा हामी आएका छौँ. शसुासन भैसके पधछ 

अब राज्यले न ै धनधतधनयम बनाएर चावह यो शशुासन मा चावह सबैलाइ दधलत जनजाधत 

सबैलाइ शशुासनको दायरामा ल्याएर यो सरकारले लाग ुगरोस भने्न भनाइ राख्दै टायम 

थेरै भएको कारर्ले मेरो भनाइ यवह टुङ्गाउछु हस्त िन्यवाद नमस्कार।  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय शोभा शाक्यलाइ समय र्दन्छु समय ३ 

धमनेट  

माननीय शोभा शाक्य (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

प्रदेश धभर शशुासनको प्रत्यभतुी गररने सम्वन्िमा व्यवस्था गनण भनेको वविेयक वढलै भए 

पधन आयो यसको लाधग म स्वागत गनण चाहान्छु। हाम्रो देशलाइ अधतनै आवश्यक परेको 

यो वविेयक हाम्रो देशमा शशुासन नभएको कारर्ले गदाण खेरी ववधभन्न ठाउाँमा ववधभन्न 

क्तजल्लामा ववधभन्न प्रदेशमा भ्रष्ट्राचारै भ्रष्ट्रचारले मिु भएर एक दमै देश ववधग्ररहेको 

अवस्थामा यो देश बनाउने एउटा मखु्य ववषयको रुपमा यो शशुासन अधतनै आवश्यक 

छ।  

यो शशुानको वविेयकले गदाण खेरी सवणप्रथम म भन्छु वक राजधनधतज्ञ भने्न ववधतकै 

यहााँ भ्रष्ट्रचारहो भने्न बकु्तझरहेको अवस्थामा सवणप्रथम हामी बाटै सरुु गरौँ भन्न चाहान्छु म। 

यो हाम्रो ३ नम्वर प्रदेश नमनुा को रुपमा शशुासनको लागी नमनुाको रुपमा अगाधड 

बढोस भन्न चाहान्छु।  
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हामी ववधभन्न काम गरररहदा खेरी भ्रष्ट्रचारै भ्रष्ट्रचार जनुमा पधन हाधमले देक्तख रहेका 

छौवक बाटो बनाइरहदा खेरी को अवस्थामा बाटोको लागी हामीले बजेट ववधनयोजन गछौँ 

र त्यसको लाधग भ्रष्ट्रचार रोक्ने शशुासनलाइ गने शशुासन पालना गराउने मान्छे को भन्न 

चाहान्छु म हामीले ठोक्का र्दन्छौँ ठोक्का माधथ ठोक्का ठोक्का माधथ ठोक्का हदुा हदुा बाटो 

बनाउने बेला मा त्यो शशुासनत कताहो कता चार इन्च वपच भनेको एक इक्तन्चमा 

धसधिन्छ त्यसको लाधग पधन अधतनै आवश्यक छ त्यसकारर् आरै् बाट सरुु गरौँ 

सवणप्रथम / सवणप्रथम आरै्बाट सरुु गरेर हाम्रो यो शसुासनालाइ परैु देशमा चावह गनण 

नसके पधन यो हाम्रो प्रदेशलाइ मारै भएपधन हामीले गरेर हाम्रो प्रदेश ३ नम्वर प्रदेश 

हाम्रो राजिानी भएको प्रदेश यो प्रदेशलाइ हामीले शशुाधसत व्यिीहरु वसेको प्रदेश भनेर 

पधन अरु प्रदेशलाइ पधन क्तचनाउन सकुन भने्न कामना पधन गदणछु।  

हामीले वतणमानलाइ चावह एकदमै ध्यानमा राखेर काम गनणको लाधग पधन यो 

शसुासन अधतनै आवश्यक छ। अवहले हामीले भववष्यको ज्ञान भववष्यबाट ज्ञान र्दएर 

वतणमानलाइ चावह राम्रो गनण सक्यौ भने वतणमानलाइ शशुासन तर्ण  िकेल्न सक्यौँ भने यो 

अझ राम्रो हनु्छ जस्तो मलाइ लाग्दछ। यो सम्मानीत सभाबाट सरु गररयोस भधन अवपल 

गदै मेरो भनाइ यवह टुङ्गाउछु। हाम्रो देशको जय होस हामी सबैको जय होस  

माननीय सभामखुः- अब म माननीय रामलाल महतो समय ३ धमनेट  

माननीय रामलाल महतो (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

ज्य,ु प्रदेश धभर शशुासन प्रत्यभधुत गने सम्वन्िमा व्यवस्था गने वविेयकको बारेमा हामी 

छलर्ल गरररहेका छौ। वास्तवमा शशुासन नभएको कारर्ले गदाण खेरी हाम्रो देश 

पधछधड परेको कुरामा हामी सबैलाइ आम चाहे त्यो जनप्रधतधनधि होस, चाहे सरकार होवक, 

चाहे त्यो आम सवणसािारर् होस तर शसुासन वास्तवमा सरकारले गने होवक 

जनप्रधतधनधिले गने होधन जनताले गने हो।  

यो कुरा चावह महत्वपूर्ण कुरा हो कुनै पधन क्तचज हामी समय मा गदैनौँ यो 

वास्तवमा कुशासनको सरुवात त्यहााँ बाट भयो हामीले यही उदाहरर् र्दयौँ। हामी यवह 
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बागमती प्रदेशले पाररत गरेको असार भन्दा अगाधड नै बजेट पाररत गररसकेका छौ तर 

बजेट कायणन्वयन भएको छ मवहना ववधतसक्दा पधन कधतपय उहरु चावह योजनाका उ हरु 

गैसकेका छन भने पधछ कसरर चावह ववकास धनमाणर्का हनुसक्छ। अको कुरा समय 

कधत महत्वपूर्ण हनु्छ मैले समयको ववषयमा मारै अधलकधत ववढ केक्तन्ित गनण चाहे। 

एउटा उदाहरर्को धनम्ती कुनै एउटा उद्योग रैछ त्यहााँ सय जना कमणचारीहरु काम गदाण 

रहेछन।  

मजदरुहरु तर त्यो उद्योगले िेरै राम्रो क्तचज उत्पादन गदै गदाणपधन त्यो घाटामा 

गयो त्यस पधछ त्यसको मालीकले अनसुन्िान गनणलाइ एउटा ववज्ञलाइ बोलायो वकन 

चावह मेरो उद्योगमा चावह माल पधन राम्रौ उत्पादन भएको छ तर घाटा परररहेको छ ? 

भने पधछ उसले चारै धतर उद्योग हेयो हेरे पधछ उसले के देख्यो भने उसले सझुाव र्दयो 

तपाइको चावह समय चावह त्यहा मजदरुहरुले र्दनभरर काम गदाण आठ घण्टा काम गदाण 

खेरी वपसाव गने ठाउाँ चावह अधलकधत टाढा रैछ तीन धमनेट लाग्दो रैछ। त्यो वहसाव गदण 

खेरी सयजनाको तीन धमनेटको वहसावले गदाण खेरी चावह समय िेरै घण्टा लाग्यो।  

वहसाव गरौ हामी एक जना मान्छे स्वास्थ्य मान्छे तीन चोवट वपसाव गनण गयो भने 

तीन धमनेट लग्यौ भने्न सय जनाले गदाण कधत लाग्ने भयो त्यसकारर्ले यो कुरा चावह 

हाधमले ख्याल गयै भन े त्यो सय जना मजदरुले मवहना भररमा चावह चार बटा शधनवार 

कटाएर चावह वहसाव गने हो भने अव २६ र्दनमा चावह ३ धमनेट वहसावले चावह कती 

भयो ? वहसाव गयौ त्यसकारर्ले त्यो लगभग २४ र्दन भन्दा बवढ चावह खेरा जान्छ। 

त्यस कारर्ले तपाइको उद्योग यो कारर्ले गदाण चावह घाटामा गएको हो। भने पधछ 

अझ नक्तजक बनाउने ववत्तीकै तीन धमनेट धभरमा त यर्द हामीले त्यसलाइ डेधड धमनटे 

झानण सक्यौ भनेत १२ र्दन बवढ काम गरेको देक्तखन्छ। त्यसकारर् एउटा मजदरुले चावह 

काम गदाण खेरी बाह्र र्दन गदाण उद्योग त मपाले चधलहाल्छ।  

त्यसकारर् यो कुराको ख्याल गनण जरुरी छ अको कुरा के छ भने शसुासन 

भनेको हामी सिै अकाण लाइ उडाउछौँ। सरकारले गरेन हामीले गरेनौँ कमणचारीले गरेनन 

दोष र्दन्छौँ भनेर शशुासन भनेको मेरो बझुाइमा श्वशासन आरु्बाट गने होधनत। हामीले 
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जसले नबझेुको धनम्ती यो काननु चावह बनाएर त्यसलाइ लाग ुगने कुरा हो। नर भनते 

बझेुको मान्छेले त आरै्बाट सरुवात गनण पर्र्यौधन।  

त्यसकारर्ले समाज पररवतणन गनणको धनक्तम्त हामीले सिै अकाणलाइ पररवतणन गर 

भन्छौ तर आरै् बाट सरु गरौँ भने धनक्तश्चत रुपमा हामीले देखेको सपना हामीले देखेको 

प्रत्ययभतूी र्दने जनतालाइ र्दने शशुासनको प्रत्यभतुी प्रधत ववकास धनमाणर् हाम्रो संववृद्धमा 

साच्चीकै जान्छौँ भन्ने लाग्छ हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अबम माननीय मखु्य मन्रीको तर्ण बाट माननीय आन्तररक 

तथा काननु मन्री श्री शाधलकराम जमरकटे्टललाइ छलर्लमा उठेका प्रश्नहरुको जवार् 

र्दन अनमुती र्दन्छु।  

माननीय शाधलकराम जम्कटे्टल मन्री, आन्तररक माधमला तथा काननु मन्रालय:- 

माननीय सभामखु ज्यू प्रदेश धभर शशुासनको प्रत्यभतुी सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयक को हामी सैद्धान्तीक छलर्लमा छौँ .सवणप्रथम म यो सैद्धान्तीक छलर्लमा 

सहभागी हनुे १३ जना माननीय ज्यहुरुले आ आफ्नो िारर् राख्न ुभयो। यहााँहरुलाइ म 

हार्दणक िन्यवाद र्दन चाहान्छु। र म यहााँहरुको सबै ववचार र िारर्हरुलाइ म सम्मान 

गनण चाहान्छु।  

र यो वकन आवश्यक पयो भने्न कुरा र यो वकन चावहयो भने्न कुरा मलाइ लाग्छ 

मैले सबै माननीय ज्यहुरुको हातमा यो वविेयकको प्रती छ र यो भनेको हाम्रो सैद्धान्तीक 

छलर्ल हो। वविेयकलाइ पूर्णता र्दने कुरा वविेयकमा लेक्तखएका रवुटहरु 

कधमकमजोरीहरु थपघट गनुण पने ववषयहरु सधमधतमै प्रयाप्त छलर्ल हनु्छ। माननीय 

ज्यूहरुलाइ यसमा संशोिन हाल्ने पधन स्वाभाववक ढङ्गले भैहाल्छ। त्यसैले मलाइ के 

लाग्छ भने हामीले ववगतधतर र्केर िेरै आशंका र हामी िेरै आलोचना र वटकावटप्र्ीहरु 

गरररहन आवश्यक छ जस्तो मालइ लाग्दैन। वकन भने हामी सबैले भोगेरै आएको छौ 

हामी सबैले पढेरै आएका छौँ देखेर आएका छौँ हामी आफ्रै् को के हौँ मलाइ लाग्छ 

सबैलाइ थाहै छ। अवहले कोवह सरकारमा छौँ कोवह छैनौँ अथवा कोवह कुनैमा छौँ कोवह 
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कुनैमा छौँ केवह भधूभकामा छौ त्यसकारर्ले गदाण खेरी प्रस्ततु हनुे बेलामा तपाइको चावह 

स्वाभाववक ढङ्गमा भधुमकामा भएको जो हनु्छ तत ्समय मा प्रस्ततु हनुे कुराहरु भै नौ 

हाल्छ यो हाम्रो राज्य व्यवस्थाको धनती हो। धनयम हो काननु हो हामीले चलाउदै 

आएको।  

यो प्रचलन पधन हो त्यसकारर्ले गदाण खेरी मलाइ के लाग्छ भने यसको उद्धेश्यमै 

प्रष्ट छ। माननीय ज्यूहरुले मैले पढेर दोहोयाणउन ु पछण जस्तो मलाइ लाग्दैन। यसमा 

तोवकय बमोक्तजम भने्न कुरा हरु यो हामीले बनाउने, तपाइको चावह अब कायणववधिहरु, 

तपाइको र्दग्दशणनहरु अथवा जधत पधन हामी धनयमहरु बनाउछौ मलु ऐनभन्दा बाक्तजने 

गरर हामीले त्यो बनाउन पाउदैनौँ। मलाइ लाग्छ त्यो कुरा हामी सबैले बझेुकैछौँ यो 

भन्दा बावहर गएर हामीले बनाउन पाउदैनौँ यसैमा रवुट छ भने त्यो अलग कुरा हो 

यसमा रवुट छैन भने अथवा हामी यसलाइ पास गनण बेला सम्म यसलाइ राम्रो बनायौँ भने 

मलाइ लाग्छ त्यसले केवह पधन र्रक पादैन जहााँ सम्म तोवकए बमोक्तजम हनुे छ भने्न 

कुरा शशुासन भने्न कुरा असाध्यै भास्ट ववषय हो यो अवहले हेदाण खेरी चावह आधथणक 

रुपमा भएको भ्रष्ट्रचारलाइ मारै हामी चावह हाम्रो शशुासनको यो बािक हो भनेर 

बकु्तझराखेका छौँ।  

यहााँ प्रश्न हरु उठ्यो वास्तवमा शशुासन भनेको स्व शासन पधन हो। आरु्ले 

आरु्लाइ शासन गने कुरा पधन हो हामीले कस्तो चावह व्यवहार अपनाइरहेका छौ हामीले 

हाम्रो समग्र राजधनधतक प्रर्ालीलाइ हेरौँ भने अवहले सम्म जसरी चलेर आइरहेका छौँ 

अक्तघ यहााँ ववराज भि माननीय ज्यूले भनु्न भयो कुरा ठ्याकै त्यवह हो के हो भन े

राजधनधतक पररवतणन सगसगै जनताको आशा अपके्षा जो बढ्छ। जनताले जो आशा 

अपेक्षा गरेको हनु्छ। त्यसलाइ हामीले व्यवहारमा र्दन ुपछण व्यवहारमा र्दने कुरामा चावह 

हामी पररवतणन नभएकै हो त्यसकारर् नेपालमा पटक पटक आन्दोलन भएको पटक 

पटक क्रान्ती भएको हो।  

अवहले पधन तपाइ हेनुण न गर्तन्र आयो यरो समानपुातीक समावेशी छ 

संवविानमा त्यरो अधिकार छ कायणन्वयन गने कुराम जहााँ कायणन्वयन गने ठाउाँहरु छ 
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धनकायहरु त्यहााँ गएर तपाइ हेनुण भयो भन ेवढलाससु्ती लाइ हेनुणस यो व्यवस्थालाइ बझु्ने 

सवालाइ हनुणहोस, बझुाइहरु हेनुणहोस, अधभव्यिीहरु हनुणहोस त्यो सबै हेदाण खेरी 

स्वाभाववक ढङ्गले जनतामा एउटा धनराशा बढ्दै जान्छ। जनतामा एउटा तपाइको चावह 

जनु आशा अपेक्षा व्यवस्था प्रधत जनताले गरेको हनु्छ त्यो प्रधतत स्वाभावीक ढङ्गले प्रश्न 

उठ्दै जान्छ अधन ववस्तारै जो जो आए पधन त्यवह हो जधत पररवतणन भए पधन त्यवह हो।  

त्यवह भएर मैले हरेक ठाउमा जोडर्दने गरेको छु वक हामी व्यवस्था पररवतणन 

गयो तर आरु्लाइ पररवतणन गनण सकेनै र हामीले काम गने तैलतररकालाइ पररवतणन गनण 

सकेनौ भने्न कुरा मैले जोडदार ढङ्गले सिै उठाउने गरररहेको छु। त्यसैले यसमा के 

लाग्छ भने यसमा मलाइ त्यधत िेरै आशंखा गरौँ वकनभने यसलाइ राम्रो संग अध्यायन 

नगरौँ यसलाइ संशोिन हाल्यौँ यसलाइ तपाइको परुा गयौँ। र यो धनयूिी गनण 

कायणववधिहरु बनाएर धनयिुी गनण भाग पयुााँउनको लागी ल्याएको पैकै्क होइन। अवहलेको 

तपाइ हामीलाइ थाहा छ हामी लोकतन्रमा छौँ, लोकतन्र भन्ने ववक्तत्तकै हामी सबै पक्ष 

समान हनु्छौँ हामीलाइ थाहा छ हामी बराबर छौँ। हामीले गरेका कधतपय राम्रा कामको 

प्रसंसा पधन हनु्छ।  

हाधमले गरेको नराम्रो कामको तपाइको चावह आलोचना वटकावटप्पर्ी पधन हनु्छ 

यहााँ कुरा हरु उठ्यो त्यो अस्ती हाम्रो समाज कस्तो छ, हामी कस्तो बाट गाइडेड छौँ 

भन्दा मैले एउटा न्यूज सनुे यो भन्दा चार पाच र्दन अगाधड संघीय संसादको सभामखुमा 

अक्तग्नप्रसाद सापकोटा प्रस्ताववत भैसके पधछ त्यहााँ के न्यजु आयो भने ववहान न्यनु 

सनु्दैगदाण खेरी तपाइको सबेरै ६बजेको न्यजुमा हत्याआरोपी अग्नी सापकोटा सभामखुमा 

प्रस्ताववत। तपाइ हाम्रो समाज कस्तो छ भने हामीले र्दने सन्देश कस्तो छ भने हामी 

नेगेवटपकुरा बाट सरुुवात गछौँ होइन। त्यो कहााँको सन्दभण धथयो के धथयो अथवा कस्तो 

छ तपाइ सभामखुले उम्मेदवार दताण गरेको छ। तर तपाइको चावह हत्या आरोपी क्तशषणकै 

त्यवह छ मैले पधछ पधरका हेरे त्यो परीकामा पधन त्यवह छ।  

रावष्ट्रय दैधनक तपाइ भनहुोस न यो बझुाइ के छ। समाजलाइ कता लान 

खोजीरहेका छौँ। हामी कती गम्भीर छौ ववषय वस्त ु हेदाण त हामी त होधनत जनयदु्ध 
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लडेर आएको यहााँ धसववरको कुरा उठ्यो म यहााँहरुलाइ ववश्वास्थ र्दलाउन चाहान्छु। म 

पधन पूवणमाओवादी जनयदु्धको म ५२ सालकै होल टाईमर ह,ु पूर्णकालीन हमु। मलाइ 

राम्रो संग थाहा छ जहााँ सम्म क्तशववरको कुरा उठ्यो क्तशववरमा भएको कुराहरु उठ्यो त्यो 

कुन सन्दभणमा कसरी उठेको धथयो। कसरी उठ्योको धथयो त्यसको सरकारले त्यसको 

छानववन गरेन ? शान्ती मन्रालयमा चावह शाक्तन्त मन्रालयका प्रधतधनधिहरु क्तशववरमा 

धथएनन कधतपय ववधि प्रकृया नपगेुका कुराहरु खचण गने सन्दभणमा ववधिप्रकृया नपगेुका 

कुराहरु, सरुु सरुुको चरर्मा थोरै अधलअधल कोइसनहरु वटकावटप्पक्तर् हरु उठ्यकै हो। 

तर चार अवण भ्रष्टचार यो मलुकुमा के तपाइको चावह अन्िोछ।  

को लाटो छ चारअवण भ्रष्ट्रचार कसले गयौँ, कहााँ गयौ त्यो यस्तो वाइहात कुराहरु 

जनु कुरा तपाइको धमधडयाले लेक्तख्दन्छ। होइन हामी तपाइको चावह त्यसैमा बहवकन्छौ र 

यवह हो यवह यवह हो भन्दै वहड्छौँ। त्यसकारर्ले गदाण खेरी हामीले सकारात्मक कुरा 

बाट सरुुवात गनुण पछण। अवहले हामीले नकारात्मक कुराबाट शरुुवात गरेर हामी 

धनश्कषणमा पगु्दैनौँ। यो व्यवस्था सर्ल हदैु हदैुन। जसले हामीले यो व्यवस्था राम्रो 

बनाउन खोक्तजराखेका छौँ यो व्यवस्थालाइ हामीले वटकाउन खोजी राखेका छौँ अथवा 

संस्थागत गनण खोजीराखेका छौँ ववश्वले हामीलाइ सलटु गरररहेको छ। शान्ती प्रकृया 

टायायर तपाइको संवविान सभा मार्ण त नयााँ संवविान र्दएर नयााँ व्यवस्था अवहलेको 

दधुनयााँमा यधतको समानपुाधतक समावेक्तश अधिकार भएको व्यवस्था छैन।  

संघीयतामा गएका मलुकुहरु जो २९ वटा मलुकुहरु संघीय शासन प्रर्ालीमा छन 

यसमध्यमा हाम्रो संक्तघयताका आफ्नौ ववषेशताहरु छन। हाम्रो आफ्नै मौलीकताहरु छन 

जसलाइ ववश्वाले तपाइ हामी सबै नेपालीलाइ सलटु गरररहेको छ सम्मान गरररहेको छ। 

ववश्वाले चावह नेपालीहरुले गरेको यो शान्ती प्रकृयाको जो शाक्तन्त प्रकृया टुङ्गाउने र 

तपाइको नयााँ व्यवस्थालाइ रुपान्तरर् गने राजतन्रलाइ हटाउने तपाइको जनु एकात्मक 

व्यवस्थालाइ हटाउने। जनु कुरा तपाइको चावह सहमतीको आिारमा संवभ भो त्यो त 

ववश्वालाइ नयााँ नमनुा र्दएको छ, धन।  
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त्यसकारर्ले गदाण खेरी हामीले यीनै नेताहरुलाइ गाली गने यीनलैाइ आशंकानगने 

र यीनै प्रधत सिैको आशंकीत भैरहने। .हामीले अरु के खोजीरहेका छौँ, कहााँ जान खोजी 

रहेका छौँ, हामी होइन हाम्रा मत हरु छधन त हामी यहााँ बाट पधन बोली रहेका छौँ। 

संवैिानीक राजतन्र चावहन्छ भने र, राजा चावहन्छ भनेर, आ आफ्नो मत र ववचार त 

हनुीहो तर के भने कतीपय कुराहरु हामीले बोल्दा खेरी तथ्यमा आिारीत भएर बोलेनम 

भने मलाइ लाग्छ त्यस्ता कुराको कुनै तकु हदैुन। कोवह मनको धततो र्ाल्न ेमारै हनु्छ 

त्यसकारर्ले गदाण खेरी यो सम्मानीत हामी प्रदेश सभा भनेको जनताको प्रदेशको एउटा 

सावणभैम संस्था हो।  

जनताबाट धनवाणक्तचत प्रधतधनधि हौँ यहााँ यो सभा धभर पधससके पधछ बराबर छौँ। 

अधभव्यिीमा कवहले कवहाँ आके्रसामा केवह न केवह कुराहरु आउला तर मलुकुरा भनेको 

कसैले कसैलाइ ववभेद गदौन हामी सबै समान हैधसयतका उक्तत्तकै भोट जनताककै भोट 

हाम्रो दइुवटा धनवाणचन प्रर्ाली छ एउटा प्रत्यक्ष र एउटा समानपुातीक मलाइ लाग्छ यो 

दइुवटै जनताको ले संगसंगै दइुवटा चावह बाकस संग संगै भोट हालेर हामी आएका हौँ। 

त्यसकारर्ले गदाण खेरी माननीयज्यूहरु यहााँहरुले जधत पधन सझुाव राख्न ु भएको छ 

त्यसलाइ आगामी र्दनमा अझै यसलाइ व्यवक्तस्थत ढङ्गले संशोिन मार्ण त यहााँहरुले 

र्दनहुोस। मलाइ लाग्छ प्रदेश सरकार धनकैनै गम्भीर छ यो ववषयमा अवहले हामीले 

सोचेको अनसुार काम गनण सकेका छैनौँ, बजेट खचण गनण सकेका छैनौँ हाम्रा संरचनाहरु 

छैनन हामीलाइ अफ्ठेरो परररहेको छ तपाइको अब मकवानपरुका मान्छेहरु वहजो 

क्तजल्लाबाट धलने सेवा धलन गजरुी जान ु पने अधन त्यसपधछ धसन्िलुीका मान्छेहरु कहााँ 

जान ु पने, यस्ता थपु्रै रामेछापका मान्छे दोलखा धसन्िपुाल्चोक मान्छेहरु कता जान ुपने 

यस्ता थपु्रै कुराहरु छ।  

हामी ले यो वविेयक पास भैसके पधछ मलाइ लाग्छ यो वविेयक पास भैसके पधछ 

हामीले आवश्यक संरचनाहरुमा पधन सिुार गछौ यसमा सबै कुरा छ तपाइको मन्रीले 

गनुण पने कुराहरु छ सक्तचवले गनुण पने कुराहरु छ खोल्न पने भधुमकाहरु, धनभाउन ुपने 

भधुमकाहरु उत्तरदाइत्वहरु सबै कुरा छ यत आरै्लाइ आरै्ले बाध्ने हो। यो वविेयक 
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पास गररसके पधछ हामी आरै्बािीने सरकार आरै् बाधिने हो कमणचारी संयन्र आरै् 

बाधिने हो। त्यसकारर्ले गदाण खेरी यो यसैको धनम्ती ल्याएको हो, ।त्यसैले यसलाइ 

आवश्यक संशोिन सवहत यसलाइ पास गरौँ। सधमधतमा यहााँहरुलाइ चावह आफ्ना 

संशोिनहरु राख्नौँ र यसलाइ राम्रो गरौँ र यसलाइ प्रदेश सरकार लाइ तपाइ हामी सबैको 

इधतहासीक पधन हो। यो पवहले यो प्रदेश सभा मा हामी छौँ।  

यो संक्तघयताको पवहलो तपाइको चावह संक्तघयता कायणन्वयनको पवहले रे्जमा हामी 

भएको हनुाले हाम्रो यो पााँच वषण अधतनै महत्वपूर्ण हनु्छ। हामीले गने कामहरु हामीले 

र्दने संन्देशहरु तपाइको चावह अधतनै महत्वपूर्ण हनु्छ, वढला भने्न कुरा त मलाइ त 

बास्तवमा अवहले महशसु के भैरहेको छ भने अवहले यो सबै हेदाण खेरी तपाइको चावह 

हामी त प्रदेश सभा सरुु हनुे ववत्तीकै घम्सा घंम्सी गरेर राजिानी र नाम टुङ्गाउन पने 

रहेछ। सरुुमा त्यस पधछ मारै अगाधड बढ्न ुपने रहेछ चाहे एक मवहना जान्थ्यो होला 

चाहे दइु मवहना जान्थ्यो होला।  

सबै रोकेर त्यो वढला भएछ अवहले त्यो वढला भयो हामीलाइ दइु वषण लाग्यो 

हामीलाइ त्यो गनण। त्यसकारर्ले गदाण अब यस्तै छ धसक्दै जाने हो होइन अब आगामी 

र्दनमा हामीले धसक्ने हो यक्तत्त कुरा राख्छु। हस्त िन्यवाद  

माननीय सभामखुः- अब यो छलर्ल यवह समाप्त हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु अब म प्रदेश धभर सशुासनको प्रत्याभतूी गने सम्वन्िमा 

व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने प्रस्तावलाइ धनर्ाणय प्रस्ततु 

गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 
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हनु्न भने्न आवाज सधुनएन तसणथ प्रदेश धभर सशुासनको प्रत्यायभतूी गने सम्वन्िमा 

व्यवस्था गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने प्रस्ताव सवणसम्मतीले क्तस्वकृत 

भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म माननीय भमूी व्यवस्था कृषी तथा सहकारी मन्री श्री 

दावादोजे लामालाइ प्रदेश दगु्ि ववकासवाई ऐन, २०७५ लाइ संशोिन गनण बनेको 

वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने प्रस्ताव पेश गने अनमुती र्दन्छु।  

माननीय दावादोजे लामा, मन्री, भमुीव्यवस्था, कृवष तथा सहकारी मन्रालय:- 

माननीय सभामखु ज्यू सभामखु ज्यूको अनमुतीले प्रदेश दगु्ि ववकास ऐन२०७५ लाइ 

संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने प्रस्ताव सम्मानीत सभामा पेश 

गदणछु िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब प्रदेश दगु्ि ववकास ऐन२०७५ लाइ 

संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने प्रस्ताव माधथ अथाणत वविेयक 

माधथको सामाननीय छलर्ल प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु यस छलर्लमा 

वविेयकको सैद्धान्तीक पक्षमा मारै छलर्ल हनुे व्यहोरा अनरुोि गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु उि छलर्लमा भाग धलनचाहान ुहनुे मानननीय सदस्यहरुले 

आ आफ्नो नाम क्तचटमा लेक्तख सभामखु को डोक्याससगै वसेको कमणचारीहरुलाइ उपलाब्ि 

गराउन हनु अनरुोि गदणछु। छलर्लमा भाग धलन चाहान ु हनुे प्रत्येक माननीय 

सदस्यलाइ ३ धमनेटको समय धनिाणरर् गरेको छु। सवणप्रथम माननीय रमेश पौड् याललाइ 

समय र्दन्छु समय ३ धमनटे  

माननीय रमेश पौड् याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, यो 

दगु्ि ववकास ऐनको जनु संशोिन आएको छ यसमा मैले हेदौँ गदाण खेरी के देखे भने 

२०७५ साल भदौ १८ गते यो सभाले पवहलो मलु वविेयक पाररत गरेको रहेछ।  
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२०७५ साल असोजको १४ गते चावह प्रमार्ीकरर् भएको रहेछ। भने्नले आज 

भन्दा र्ठक १६ मवहना अगाधड चावह मन्री ज्यूलाइ यो हातमा यो वविेयक पाररत भएको 

र आज १६ मवहना पछाडी वरको धसन्कोपर पधन नसारी कन रे्री संशोिनमा आयो 

कवहन कवह गडवधडत पकै्क भैरहेको छ त्यता धतर हामी हेनेवक नहेने? वकनभने यो 

वविेयकको मलु क्तस्प्रड वोडण गठन गने भनेको धथयो र वोडणको कायणकारी प्रमखु उपाध्यक्ष 

राख्न ेभने्न व्यवस्था धथयो उपाध्यक्ष राख्न उहााँले सक्न ुभएन भने पधछ हामीले कवहन कवह 

रवूट गरररहेका छौँवक कधम गररराखेका छौँ वक, भनेर कतै धततर आवाज उठ्यो भने कतै 

र्रक ववचार उठ्यो भने कतै आलोचना को स्वार उठ्यो भने त्यसलाइ कसरी धलने हो 

यो सरकारको क्तजम्माको कुरा हो यो मन्री ज्यकुो क्तजम्माको कुरा हो।  

त्यसरी र्रक ववचार उठाउनेहरालाइ त्यसरी आलोचनात्मक चेत उजागर गने 

हरुलाइ हैसीयत सोिेर ठोगान लागाइर्दने हो वक त्यसलाइ स्वागत गने हो ? त्यो पधन 

सरकारले जानोस त्यो पधन मन्रीजीले जानु्न होला। मैले के देखे भन्दा खेरी यहााँ 

भ्रष्टचारको कुरा अक्तघनै उर्ठसकेको छ, भ्रष्टचार आधथणक मारै हदैुन िेरै कोर् बाट भ्रष्टचार 

भैरहेको हनु्छ। यो १६ मवहना सम्म संसदले पाररत गरेर र्दएको ऐन चावह 

कायणन्वयनामा आउन नसक्नमुा यो भ्रष्ट्रचारहो वक होइन।  

यो कधमकमजोरीको क्तजम्मा कसले धलन्छ मन्रीज्यूले धलन ुहनु्छ वक क्याववनेटले 

धलन्छवक अथवा वक हैधसयत सोिेर वहड्ने हरुले यसको क्तजम्मा धलन्छन ? कसैनकसैले 

क्तजम्मेवारी धलनपुछण सभामखु महोदय मैले कुरा राख्न चाहान्छु। ऐनहरु बन्छन र समयको 

क्रममा त्यसको संशोिन पधन हनु्छ तर ऐन बनेर वरको धसन्को पर नसादै १६ मवहना 

ववताउने र रे्री संशोिनमा आउने यस्तो पधन हनु्छ त्यसले गदाण म अनरुोि गनण 

चाहान्छु।  

मन्री ज्यूलाइ उहााँको ड्रर्वटक कधमवट होला कधमवटमा पधन वविायन अध्यायन 

गने सधमती होला उहााँले त्यहााँ धभर गएर रीभ्यू गने होवक ? एक चोवट आफ्नो सधमक्षा 

आरै् वसेर गने होवक ततृीत कवहन कवह भैरहेको छ मन्रीज्यू मेरो ववनम्र अनरुोि छ। 

त्यसले गदाण खेरी ववपक्ष आवाजहरुको मखु थनु्न धतर लाग्न ुभन्दा आरु्धभर रहेको कधम 
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कमजोरी, आरु्मा लागेको िलुो टकटयाउन समय खचण गनुण होस मेरो शभुकामना छ 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- अबम माननीय भभूी व्यवस्था कृवष तथा सहकारी मन्री श्री 

दावा दोजे लामालाइ छलर्लमा उठेका प्रश्नहरुको जवार् र्दन अनमुती र्दन्छु।  

माननीय दावा दोजे लामा, मन्री भमुी व्यवस्था कृषी तथा सहकारी मन्रालय:- 

माननीय सभामखुज्यू माननीय सदस्यज्यूहरु प्रदेक्तशक दगु्िववकास वोडणको ऐनमा केवह 

संशोिन गनुण पने प्रस्ताव माधथ यहााँ छलर्ल भयो। सैद्धान्तीक छलर्ल भयो हामी नयााँ 

प्रक्तक्टसमा छौँ हामीले वविेयक धनमाणर् गरौँ त्यस मा सबै साथी हरुको सहभागीता छ 

माननीय ज्यूहरुको। हामीले यो व्यापक सधमधतमा पधन छलर्ल भएको हो तर केवह 

संशोिन नगरर नहनुे बाझीयका सवालहरु देखा पयौँ।  

त्यसकारर्ले दइु धतनवटा ववषय अत्यन्त चावह एउटा प्रमार्ीत गने सन्दभणमा 

उपाध्यक्षले प्रमार्ीत गने भनेको छ तर उपाध्यक्ष धनयिुी भएको छैन उपाध्याक्षले 

प्रमार्ीत गने भएपधछ गायो भए पधछ सदस्यसक्तचव र तोवकएको दइु जनाले प्रमार्ीत गनण 

भन्ने र संशोिन बनाएको छ। अको उपाध्यक्ष धनयिुी गने भने्न सन्दभणमा मन्रालयले 

धनयिुी गनण सक्ने छ भने्न पधन छ अधन प्रदेश सरकारले धनयिुी गने भने्न चावह 

मन्रालयको धसर्ारीसमा प्रदेश सरकारले धनयिुी गने भने्न ऐनको भावना पधन हो त्यो 

क्तस्प्रड पधन हो। त्यसकारर्ले त्यहााँ केवह कुराहरु कमजोरी रहेको ले त्यसलाइ सच्चाउने 

गरर अगाधड बढ्कोलागी यो संशोिन प्रस्ताव आएको हो।  

अब वढला भयो प्रदेश दगु्िववकास वोडण गठन गनण केवह समय वढला भएकै हो र 

वढला कसरी भयो भने यो चावह ववववि कारर्ले भएको छ। अब मैले चावह अरु भन्दा 

पधन यो ववषय संशोिन गरेर हामी बास्तवमा सकु्तख नेपाली सवदृ्ध नेपाल नेपाली जनतालाइ 

नेपालमै रोजगारी सृजना गरेर, व्यपाकरुपमा दगु्ि जन्य पदाणथणहरु गाइ भैसी तथा बाख्रा 

जस्ता दगु्ि जन्य पालन गरेर चैरीजस्तो पालन गरेर िेरै मान्छेहरुलाइ रोजगारी सजृना 
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गरेर। क्तचजको उद्योगहरु दिुको उद्योगहरु स्थापना गरेर जाने गरर हामीले यो वोडण गठन 

गरेको हो।  

हामीले यो वषणमै यहााँ प्रदेशको दिुको प्यालन्टको पाउडर उद्योग हेटौडामा 

स्थापना गने सूचना लगभग अक्तन्तम तयारीमा छ र त्यसको धडपीआर धनमाणर् गने 

तयारीमा छौँ। र अको क्तचतवनमा एउटा दिु बाट बने्न चक्लेट लगाएत ववधभन्न 

पररकारहरुबन्ने उद्योग स्थापना गने पधन हामी तयारीमा छौँ। र ववधभन्न ठाउाँमा दगु्ि 

जन्य पदाणथणहरु िेरै गने र मान्छे हरुलाइ रोजगारी सृजनागरेर मान्छेहरुलाइ ववधभन्न 

ढङ्गले ववदेशमा जान ु भन्दा स्वादेशमै मान्छेहरु ववधभन्न ढ्िले वस्न सर्ल होस भने्न 

वहसावले पधन यो दगु्िववकास वोडण गठन भएको छ।  

र दगु्िववकास वोडणले स्वादेशमा रहेको गाइ मार होइन यर्द संभव भयो भन े

ववधभन्न देशमा रहेका धछमेवक देश अथवा अन्य देशमा रहेका गाइहरू उन्नतखालको 

गाइहरु ल्याएर तपाइको चावह र्दन सक्ने। मान्छेहरुलाइ एउटा उदाहरर् काठमाडौँमा 

प्ररे्सरले एउटा चावह गाइ पालन गरेको छ यहााँहरुले हेर्दणन ु होला मैले अनरुोि गनण 

चाहान्छु। अधन त्यहााँ गएर हेरेको २२० वटा गाइ रहेछ। २२० वटा गाइ मध्य एउटा 

गाइले चावह ५५ लीटर दिु र्दने रहेछ। यो त यसो हेदाण खेरी हामीले सनु्दखेरी 

अनैठोलाग्छ।  

अरु देशमा २५ धलटर भन्दा कम दिु भयो भने त्यो गाइ राख्दैनन हाम्रो मा २५ 

धलटर भन्दा माथी दिु भयो भने िेरै ठुलो कुरा हनु्छ। त्यसो भएको कारर्ले यो दिु 

ववकास वोडणको गठनमा संशोिनको प्रस्तावमा भावनामा कुनै खालको अफ्ठोरो हनु े

खालको ल्याएको होइन माननीय ज्यूहरुले राखेको जनु सवालहरु छ त्यसलाइ पधन हामी 

कहााँ बाट सवपनेवकन वढला भयो भने्न कुरा हामीलाइ लागेको छ।  

त्यवह भएर हामीलाइ लागेको कुरा तपाइले भनु्न भयो तपाइको भाषा प्रधत त 

स्वागत छ। त्यसकारर्ले यसलाइ व्यवक्तस्थत गरेर जाउ हामी यो संशोिन प्रस्ताव पास 

गरेर हामी दिु ववकास वोडण चावह अब नयााँ संशोिनका साथ अगाधड वढ्यौ भन्ने मारै 

मैले खोजेको हो यधत नै भनाइ राख्न चाहान्छु िन्यवाद  
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माननीय सभामखुः- अब यो छलर्ल यवह समाप्त हनु्छ।  

अबम प्रदेश दिु ववकास ऐन, २०७५ लाइ संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथ 

ववचार गररयोस भन्ने प्रस्तावलाइ धनर्णय प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवाज सधुनएन तसथण प्रदेश दगु्िववकास ऐन २०७५ लाइ संशोिन गनण 

बनेको वविेयक माधथ ववचार गररयोस भन्ने प्रस्ताव सवणसम्मती ले क्तस्वकृत भएको घोषर्ा 

गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक २०७६ साल माघ १७ गते शकु्रबार 

र्दनको १ बजे बस्ने गरर यो बैठक क्तस्थगीत हनु्छ।  

 

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल माघ १७ गते शकु्रवार र्दनको १:०० 

बजेसम्मका लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - र्दनको २:२१ बजे।  
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

१७ माघ, २०७६ 

शकु्रबार 
(बैठक संख्या - ११)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको १:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको कायणक्रम नरहन े

व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु, अब शून्य समयको कायणक्रम प्रारम्भ हनु्छ। शून्य समयमा 

बोल्न चाहन ु हनुे माननीय सदस्यहरुको लाधग १ धमनेटको समय धनिाणरर् गरेको छु। 

धनिाणररत समय धभत्र माननीय सदस्यहरु आफ्नो भनाई राख्न अनरुोि गदणछु। 
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सवणप्रथम म माननीय आशा माया तामाङलाई बोल्न समय ददन्छु।      

माननीय आशा माया तामाङ (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

ज्यू, हामी दोस्रो चौमाधसकमा अवहले छलफल भईरहदा खेरर पवहलो चौमाधसकको केवह 

काम भैरहेको छैन ् र दशै अगाडी नै हामीले जनु ममणत सम्भार भनेर छुट्टाएको रकम 

त्यसको पधन अवहले सम्म कुनै अख्तीयारी गएको छैन ् र पवहलो चौमाधसकको अवहले 

सम्म कुनै सम्झौता पधन भएको छैन ्र टेन्डर प्रवक्रया अगाडी बढेको छैन।्यसको लाधग 

म प्रदेश सरकार संग ध्यानाकषणर् गनण चाहन्छु।िन्यवाद। 

माननीय सभामखु :- अब म माननीय रमेश पौडेललाई अनमुधत ददन्छु। 

माननीय रमेश पौडेल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु ज्यू यो 

ने.क.पा. को सरकारले चावह ६ वषण अवधि बावक छदा छदै गोकर्ण गल्फ रररोटण चावह 

यधत होलधडङसलाई ददएको छ र त्यो पधन बदधनयत परु्ण तररकाले ऐन संशोिन गरेर।यो 

खलुा प्रधतस्पिाणमा जादा खेरर राज्यलाई ठुलो नाफा हनुे अवस्थामा हदुाहदैु यो ठुलो 

घोटाला भएको छ र यो चावह यो याराना पजुजाँवादको भद्दा नमनुा यहा देखाई रहेको 

छ।यसका अरु िेरै पक्ष र पाटाहरु छन।्धत सबैको अनसुन्िान गररन ु पछण र यसमा 

संलग्न भएका मन्त्री होस, प्रिान मन्त्री होस प्रदेशका अरु कोवह मन्त्रीहरु पधन छन ्भन े

सबैको चावह यथाथण छानधबन गनुणपछण भने्न माग म राख्न चाहन्छु।हव्स िन्यवाद।  

माननीय सभामखु :- माननीय रजनी अमात्य जोन्छे। 

माननीय रजनी अमात्य जोन्छे (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु ज्यू, बागमती 

प्रदेशको राजिाधन हेटौँडा भएकोमा हामी गौरब नै मान्छौ।तर काठमाडौं उपत्यका र 

अन्य ठााँउ बाट हेटौँडा आते जाते गदाण ज्यादै न्यून स्तरको बाटो भएको कदठनाई 

भैरहेको व्यहोरा यस गररमामय सदनलाई जानकारी गराउन चाहन्छु।यहााँ आउने जान े

बाटो िेरै छन तर िेरै नै खाल्टो खलु्टो छ त्यसैले यवह वहउदो अधिवेशन धभत्र कम्सेकम 
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एउटा भए पधन स्तरीय बाटोको व्यवस्थाको लाधग माननीय सभामखु माफण त सम्बन्िीत 

मन्त्रालयलाई ध्यानाकषणर् गरर चाडो भन्दा चाडो बाटो सिुार होस भधन जोरदार माग 

गदणछु। िन्यवाद। जय नेपाल। 

माननीय सभामखु:- माननीय गरे्श प्रसाद दलुाल। 

माननीय गरे्श प्रसाद दलुाल (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय,  उमेर ५७ वषण भो 3 ददन अगाधड हेटौँडा बाट काठमाडौं गएको आज 

3 ददन पछाधड फकीदा खेरर आज ह्रवीलचेयर वकन्नु पने जस्थधत आएको छ।धत 

खाल्डाखलुधडले गदाण यधत समस्या भयो।म ५७ वषणको मान्छेलाई यधत समस्या भयो भन े

जेष्ठ नागररकहरु त्यो बाटमा कसरी वहड्छन।्प्रदेश सरकारको म ध्यानाकषणर् गनण 

चाहन्छु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखु :- माननीय देवकी शे्रष्ठ। 

माननीय देवकी शे्रष्ठ (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, म शनु्य समयमा केवह कुरा राख्न चाहन्छु।नेपालका सामदुावयक ववद्यालय देजख 

ववश्वववद्यालय तह सम्मको शैजक्षक गरु्स्तर अत्यन्तै कमजोर रहेको ब्यापक जनगनुासो 

सधुनन्छ।यसलाई बदधलदो पररवेश अनसुारको जशक्षकहरुलाई प्रभावकारी ताधलम संञ्चालन 

गरर जशक्षकहरुलाई जजम्मेवार बनाउन पदणछ।यसका लाधग प्रदेश सरकारले 

ववद्यालयहरुको शैजक्षक गरु्स्तर उठाउन प्रभावकारी धनधत तथा कायणक्रमहरु ल्याउन ु

पदणछ।िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय धछररङ्ग दोजे लामा।  

माननीय धछररङ्ग दोजे लामा (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखुज्यू, यवह धमधत 

2076 माघ 16 गते लधलतपरु जस्थत वफट एण्ड फाईन जजम खानामा सोना वाथ धलएर 

नहुाउने क्रममा ज्यान गमुाउन ु हनुे दम्पती हस्त गवुणजा मगर एवं श्रीमधत नेत्रकुमारी 
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गवुणजा मगरमा हाददणक श्रद्धानजधल र सगोल पररवार प्रधत हाददणक समवेदना ब्यक्त गनण 

चाहन्छु।दबैुको ग्यास धगजरमा नहुाउदा धनसाधसएर मतृ्य ु भएको भने्न आशंका गररएको 

छ।यस्तै वकधसमको घटना गत साता मकवानपरुको पयणटवकय क्षेत्र दामनमा एक 

ररसोटणमा एउटै कोठा धभत्र सतेुको अवस्थामा 8 जना पयणटकहरुको पधन मतृ्य ु भएको 

धथयो।माधथको दबैु घटना व्यवसायीको चरम लापरवावहको उदाहरर् मात्र हनु।करोडौको 

लागतमा संञ्चालनमा ल्याईने यस्ता पयणटवकय साथै सामदुावयक स्वास््यमा काम गने 

व्यवसावहहरु कसरी चधलरहेको छन।् 

के कस्तो तररकाले चलाएको छ।त्यहा जाने ग्राहकको जजउ ज्यानको सरुक्षाको 

भरपणदो व्यवस्था गरेको छ वक छैन।् संञ्चालन पवुण लाग ु गरेको उपयकु्त प्रविानहरु 

पालना गरेको छ छैन।्सबै कुरा सम्बन्िीत धनकायले धनयधमत रुपमा बझु्न जरुरी 

छ।अबको ददनमा ठुलो रकम खचण गरेको व्यवसाय मात्र राम्रो भन्ने भ्रमलाई त्यागेर 

त्यस्ता व्यवसायहरु सेवाग्राहीको लाधग कधतको....। 

माननीय सभामखु:- माननीय मैना आछामी। 

माननीय मैना आछामी (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

लधलतपरुको 14 नं. वडामा 15 गते बेलकुा 7 बजे सोना बाथ धलन जान ुभएका हस्त 

कुमार गवुणजा र उहााँको श्रीमधत दबैु जाना धबसाल चोकको चावह ठुलो 5 तल्ले घरमा 

सोना बाथको त्यहा जजम र सोना बाथ भने्न खोलेको रैछ त्यहा जादा खेरर दबैु जानाको 

धनसाधसयर मतृ्य ुभए छ र पाटन हजस्पटलले बेग्लै वहा दईु जाना बेग्ला बेग्लै चावहाँ बाथ 

रुममा गएर नहुाउदा खेरर यस्तो भएको भनेर चावह गलत ररपोटण ददएको हनुाले प्रदेश 

सरकारले चावह अधलकधत छानधबन गरेर त्यो त्य सत्यमा आिाररत रहेर चावह छानधबन 

गरोस भने्न भनाई राख्छु र त्यो पाटन हजस्पटलले गरेको होवक पधुलस प्रशासनले चावह 

गलत ररपोटण ददरहेको छ।त्यो छानधबन नगररकन यी व्यवसाय गने हरुलाई पधन सक्दोमा 

कारवावह गरेर....। 

माननीय सभामखु:- माननीय शोभा शाक्य। 
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माननीय शोभा शाक्य  (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

गएको १३ गते हामीलाई एउटा म्यासेज आयो, माननीय ज्यू धमधत 2076 माघ 13 

गते सााँझ 5 बजे होटल एभोकाडो मा मखु्यमन्त्री तथा मन्त्रीपररसद्को कायाणलय द्धारा 

िन्यवाद ज्ञापन सवहत राधत्र भोजको आयोजना हनुे भएकोले उपजस्तधथको लाधग जानकारी 

गराईन्छ भनेर म्यासेज पठाई ददएछ।त्यहााँ पगेु पधछ मखु्यमन्त्रीज्यूले बोल्दा खेरर प्रदेश 

प्रमखुको आज पररचय गने भनु्न भएको छ र हाजजर गराउदा फेरर अकै आएको छ। 

आज धमधत 076 साल माघ १३ गते सोमबारको ददन बागमती प्रदेश सरकार 

द्धारा गररने योजनाहरुको कायणन्वयन तथा अनगुमनको प्रभावकारीता लगायत अन्य धबधबि 

ववषयहरुमा छलफल गनणका लाधग माननीयज्यू, माननीय मखु्यमन्त्रीज्यूले प्रदेश सभाको 

सम्परु्ण माननीयहरु सवहतको बैठक बसी देहाए बमोजजम उपजस्थधत भयो भनेर हामीलाई 

हाजजर गराईयो।मखु्यमन्त्रीज्यू यो के पारा हो।यो के गनण खोज्न ुभएको हो।म यसको 

जवाफ जान्न चाहन्छु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय सरस्वती बस्नेत।       

माननीय सरस्वती बस्नेत (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, संवविानको िारा 18 ले मौधलक हक अन्तगणत सबै धबभेदलाई अन्त्य गने भनेर 

भधनएको छ र िारा 24 ले छुवाछुतलाई गजम्भर अपराि ठाधनएको छ।तर अवहले हाम्रो 

बागमती प्रदेश धभत्र िेरै ओटा ठााँउमा चावह मजन्दरहरुमा छुवाछुत गररएको छ। 

जस्तै मकवानपरुको जचसापानी गवढको बटुकभैरव मजन्दरमा त्यहा कोवह पधन 

मवहलाहरु पस्न नददन े िाददङ्गको ढोलामन्डधल मजन्दरमा पस्न नपाउने त्यसै गरर 

दोलखाको माहांकाल मजन्दरमा, लधलतपरुको हनमुान मजन्दरमा लगनखेलमा पस्न नपाउने, 

िनकुटाको जाल्पादेधब मजन्दरमा पधन त्यहा मवहलाहरु पस्न नपाउन,े ताप्लेजङुको पाधथभारा 

मजन्दरमा चावहाँ गभणवती पररवारको कोवह पधन पस्न नपाउने अवहलेको यो हामी संवविान 
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कायाणन्वयन गने अवस्था र हाम्रो यो सरकारले चावह कधतपए केन्रले हेनुण पने केन्रीय 

सरकारले अवहले प्रदेश सरकार माफण त माग गछुण र यस प्रदेश धभत्र भएको....। 

माननीय सभामखु:- माननीय सरस्वती बाटी ।          

माननीय सरस्वती बाटी  (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- सभामखु महोदय, 

प्रदेश 3 मा परेका सम्परु्ण नगरपाधलका, गााँउपाधलकामा के कधत सावणजधनक प्रधत वनका 

जग्गाहरु छन ् ।त्याङ्कन तयार गनुण पदणछ  र त्यो पहल गनणको लाधग आवश्यक 

कारवावह अगावढ बढाउनको लाधग हाददणक अनरुोि गनण चाहन्छु। वकन भन्दा खेरर यो 

जग्गा वधगणकरर् भैसके पधछ कृवष छेत्र, आवास छेत्र र भौधतक पवुाणिार छेत्र व्थवजस्थत 

ढंग बाट यो बागमती प्रदेशले गनण सवकने भएको हनुाले यो गनण आवश्यक छ भने्न 

कुराहरु राख्न चाहन्छु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय रामलाल महतो। 

माननीय रामलाल महतो (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नकेपा)):- सभामखु ज्यू भरतपरु 

महानगरपाधलका वडा नं. ६ धगतानगरमा सहकारीहरुको संयकु्त लगाधनमा चावह यो गाई, 

भैधसको पशहुरुको दाना उद्योग खोल्न प्रकृया अगाधड बढाएको।हामीले उद्योग ऐन पधन 

बनाई सकेका छौ तर उद्योग दताण नगररददएको कारर्ले गदाण खेरर मकै वकनेर तपाईको 

10 लाख भन्दा बवढ मकैको वकनकेो छ।कुवहएर जान लाधग सक्यो यो कुन कसरी के 

कारर्ले रोवकएको छ।यो म प्रदेश सरकारको ध्यानाकषणर् गनण चाहन्छु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय योगेन्र राज संग्गैला । 

माननीय योगेन्र राज संग्गैला (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय,प्रदेशको राजिानी नतोकुन्जेल सम्ममा माधनसहरुको िेरै चासो प्रदेशको 

राजिाधन तोवकयोस, काहााँ हनु्छ, कैले हनु्छ, कैले सक्न ुहनु्छ भनेर बारम्बार िेरै ठााँउ बाट 

प्रश्न आउथो।हामीले प्रदेशको  राजिानी हेटौडा तोक्यौ र नामाकरर् पधन गर् यौ। 
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अब यधत बेला माधनसहरुको आम माधनसहरुको चासो के छ भने राजिानी 

प्रदेशको राजिानी आउनको लाधग जनु बाटोहरु छन,् थपु्रै बाटोहरु छन ्तर स्तरीय बाटो 

एउटा पधन छैन।्िेरै माधनसहरुले अवहले यधत बेला के भधनरहेका छन ्भने अब राजिानी 

तोवकसके पधछ बाटोको स्तर उन्नधत गनुणहोस यो के भन्दा खेरर यवह वकधसमको बाटो अब 

त राजिानीलाई सहुाएन भने्न वकधसमको आम नागररक बाट कुरा आएको छ, जनता बाट 

कुरा आएको छ।म सभामखु माफण त सरकारको ध्यानाकषणर् गनण चाहन्छु। िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय जगत बहादरु धसम्खडा । 

माननीय जगत बहादरु धसम्खडा (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय, यवह माग 7 गते खधनयााँबास गाउपाधलका वडा नं. 4 मा गनु्डाहरुले 

ने.क.पा खधनयााँबास वडा नं. 4 का पाटी सजचब सन्त बहादरु तामाङ माधथ आक्रमर् 

गरर जो हत्या गररएको छ र रधबन तामाङ शक्त घाईते हनु ु भएको छ र यो 

अपराधिहरुलाई कडा भन्दा कडा कारवावह र मतृक पररवारलाई क्षधतपतुीको लाधग माग 

गदणछु। 

त्यस्तै यो धत्रवेर्ी यधत पोधलकम बोरा फ्याकविमा चावह राविय कल्यार् कोष श्रम 

कायाणलय र सरकारको प्रधतधनधि सवहतको अनगुमन टोधल जादा खेरर धभत्र पस्न पधन 

ददएको धथएन भने पधछ हाम्रो कमणचारी प्रशासन र हाम्रो मन्त्रालयको हैधसयत त्यहा बाट 

प्रश्न जचन्ह खडा भएको छ र यो धत्रवेर्ी यधत पोधलकम बोरा फ्याकविलाई चावह तत्काल 

कारवावहको लाधग म यस सभा माफण त जोडदार माग गदणछु।िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु,शनु्य समयमा माननीय सदस्यहरुले बोल्ने 

क्रम यवह समाप्त हनु्छ।माननीय सदस्यहरु, अब म मखु्य मन्त्री माननीय डोरमजर् 

पौडेललाई प्रदेश धभत्र सशुासनको प्रत्याभधुत गने सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयकलाई दफावार छलफलको लाधग सम्बन्िी सधमधतमा पठाईयोस भने्न प्रस्ताव पेश 

गनण अनमुधत ददन्छु। 
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माननीय डोरमजर् पौडेल, मखु्यमन्त्री:- माननीय सभामखु ज्यू, माननीय सभामखु 

ज्यूको अनमुधतले प्रदेश धभत्र सशुासनको प्रत्याभधुत  गने सम्बन्िमा व्यवस्था गनण बनेको 

वविेयक दफावार छलफलको लाधग सम्बन्िी सधमतीमा पठाईयोस भने्न प्रस्ताव सम्माधनत 

सभामा पेश गदणछु।िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- अब प्रदेश धभत्र सशुासनको प्रत्याभधुत  गने सम्बन्िमा 

व्यवस्था गनण बनेको वविेयक दफावार छलफलको लाधग सम्बन्िी सधमधतमा पठाईयोस 

भन्न ेप्रस्तावलाई धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु। 

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवाज सधुनएन, तसथण प्रदेश धभत्र सशुासनको प्रत्याभधुत गने सम्बन्िमा 

व्यवस्था गनण बनेको वविेयक दफावार छलफलको लाधग सम्बन्िी सधमतीमा पठाईयोस 

भने्न प्रस्ताव सवणसमेतले स्वीकृत भएको घोषर्ा गदणछु। 

माननीय सदस्यहरु,अब माननीय भधुम व्यवस्था, कृवष तथा सहकारी मन्त्री श्री 

दावा दोजे लामालाई प्रदेश दगु्ि धबकास बोडण ऐन‚ 2075 लाई संशोिन गनण बनेको 

वविेयक माधथ दफावार छलफल सदनमा गररयोस भने्न प्रस्ताव पेश गनण अनमुधत ददन्छु। 

माननीय दावा दोजे लामा, मन्त्री, भधुम व्यवस्था, कृवष तथा सहकारी मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखु ज्यू, माननीय सभामखुको अनमुधतले प्रदेश दगु्ि धबकास बोडण ऐन‚ 

2075 लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथको दफावार छलफल सदनमा गररयोस 

भने्न प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश गदणछु।िन्यवाद। 



307 

 

माननीय सभामखु:- अब प्रदेश दगु्ि धबकास बोडण ऐन‚ 2075 लाई संशोिन गनण 

बनेको वविेयक माधथको दफावार छलफल सदनमा गररयोस भने्न प्रस्तावलाई धनर्णयाथण 

प्रस्ततु गदणछु। 

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवाज सधुनएन,तसथण प्रदेश दगु्ि धबकास बोडण ऐन‚ 2075 लाई 

संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथको दफावार छलफल सदनमा गररयोस भने्न प्रस्ताव 

सवणसमेतले स्वीकृत भएको घोषर्ा गदणछु। 

माननीय सदस्यहरु अब उक्त प्रदेश दगु्ि धबकास बोडण ऐन‚ 2075 लाई 

संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथको छलफल प्रारम्भ हनु्छ।छलफलमा वविेयकका 

दफाहरु तथा अनसुावङ्गक अन्य दफाहरु मात्र छलफल गनण सवकने व्यहोरा पधन माननीय 

सदस्यहरुलाई जानकारी गराउदछु। माननीय सदस्यहरु उक्त छलफलमा भाग धलन 

चाहानहुनुे माननीय सदस्यहरुले आ-आफ्नो नाम जचटमा लेजख सभामखुको ड्यास साँगै 

बसेको कमणचारीलाई उपलब्ि गराईददन अनरुोि गदणछु।छलफलमा भाग धलन चाहान ुहनुे 

प्रत्येक माननीय सदस्यहरुलाई ३ धमनेटको समय धनिाणरर् गरेको छु। 

सवणप्रथम माननीय बवुद्धमान माजझलाई छलफलमा भाग धलन समय ददन्छु।  

माननीय बवुद्धमान माजझ (नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी (न.ेक.पा)):- माननीय सभामखु 

ज्य,ु प्रदेश दगु्ि बोडण ऐन‚ २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक माधथ दफावर 

छलफलमा हाधम सहभाधग भएका छौ।र यसको पवहलो प्रस्तावनामा नै प्रदेश दगु्ि बोडण 

ऐन‚ २०७५ लाई संशोिन गनण बाल्छधनय भएकोले प्रदेश नं. ३ को प्रदेश सभाले यो 

ऐन बनाएको छ भनु्नको सट्टा बागमती प्रदेश संशोिन गनण म यो गररमामय सदनमा 

अनरुोि गनण चाहान्छु।माग गनण चाहान्छु।िन्यवाद। 



308 

 

माननीय सभामखु :- मानधनय धछररङ्ग दोजे लामा। 

मानधनय धछररङ्ग दोजे लामा (नेपाली कागं्रसे):- माननीय सभामखु ज्य,ु यो हाधम 

अवहले हाधम दफावार छलफलमा छौ।यो संशोिनको दौरानमा यो समयमा हाधमले 

संशोिन परेको छैन भने्न जानकारी पधन पाएको छौ।तर यो दफावार छलफल पकै्क पधन 

हाधमले यो सभामा गछौ भनेर यो सभामा भाग धलने नै हो भनेर हाधमले यो सभामा नै 

उठाउनपुछण। 

र मलाई जहााँ सम्म लाग्छ यो उठाएका कुरा अवहले मैले जनु कुरा उठाउन 

लागेको को अझ मन्त्री ज्यलेु संम्बोिन गनुणहनु्छ भने्न पधन मैले ववश्वास धलएको 

छु।हाधमले यो ऐन बनाउदै गदाणखेरी वविेयक पास गदै गदाण खेरी हाधमले उपाध्यक्षलाई चै 

एउटा कायणकारी अधिकार ददएको जस्तो गरेर हाधमले यो ऐन व्यवस्था गररददएको छौ 

उपाध्यक्षलाई।यो कायणकारीले चै तपाईको चै बैठकको चै ल्कोजजङ्ग नगररकन २ 

सदस्यलाई भनेको छ। 

मेरो अनरुोि के छ भन्दाखेरी हो बरु त्यसलाई धलगलाईज गनण अधलकधत ब्रोड 

वेवमा लाधन हो अथवा तपाईलाई साच्चै न ैसदस्यमा लाई अपनत्व ग्रहर् गराउने हो भन े

उपाध्यक्ष सवहत एकजना सदस्य र सदस्य सजचवले गने भनेर धलएर आउनपुछण भने्न मेरो 

कुरा हो।र साथै यो अजघ माननीयज्यलेु कुरा उठाउन ु भाछ।यो हाधमले संशोिनको 

दौरानमा हाधमले अवहले यो बागमती प्रदेश नामाकरर् गररसकेकोले गदाणखेरी यो प्रदेश नं. 

३ को सट्टा बागमती प्रदेश भनेर राख्नको लागी पधन म अनरुोि गनण चाहान्छु। 

िन्यवाद।जय नेपाल। 

माननीय सभामखु:- माननीय रमेश पौडेल । 

माननीय रमेश पौडेल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय, 

सबैभन्दा पवहला त यो जनु यो सभाले पाररत गरेर प्रदेश प्रमखुले प्रमाजर्करर् गरेर चै 

जनु २०७५ साल असोज १४ गते काननुको मन्त्रीज्यूको हातमा पगु्यो।त्यसपधछ यो 
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१६ मवहना सम्म कवह कतै केवह प्रगधत नहदैु फेरी यसले एउटा आएको छ।यसले के 

देखाउाँछ त भन्दाखेरी मन्त्री जी सफल हनु ुभएको हो वक असफल हनु ुभएको हो।यो 

सरकार सफल भाको होवक असफल भाको हो एउटा प्रश्न यहााँ नेर जजन्मएको छ।यसमा 

अब अको १६ मवहनापधछ फेरी अको संशोिन धलएर आउधन र धबचमाद कुनै प्रगधत 

नहनुे जस्थधत पधन रहने होवक भजन्न कुरा पधन म यहााँ राख्न चाहान्छु। 

त्यसैगरी छलफलको क्रममा उठेको छ।खासगरी बैठकको एउटा सामान्य 

प्रवक्रया के हो भन्दा खेरी धमवटङ्गको माईन्यटु लेजखसके पधछ धमवटङ्गको माईन्यटुलाई 

कोल्ज गने अधिकार भनेको कायणकारी अधिकार जसमा धनवहत रहन्छ यसैले गने कुरा हो 

र यो तपाईको होल वविेयकको जनु जस्प्रटको वहसावले दगु्ि ववकास बोडणको उपाध्यक्ष 

कायणकारी हधुन भधनसकेपधछ वहााँले नै त्यो चै माईन्यटु कोल्ज गधनण कुरा चै स्वभाववक 

हनु जान्छ भने्न कुरा मलाई लाग्दछ र यहााँ उपाध्यक्ष बेगर अथवा कायणकारी अधिकार 

नभएको व्यजक्तले पधन यसलाई कोल्ज गने हुाँदा खेरी फेरी पधन यो उपाध्यक्ष धनयजुक्त गनण 

धतर नलाधगकन अकै ढङ्गले काम गनण खोजेको होवक भने्न आसङ्का जजन्मएको छ।यो 

आसङ्कालाई धनवारर् गधनण काम सबैको हो भन्ने लाग्दछ।िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- अब म माननीय भधुम व्यवस्था,कृवष तथा सहकारी मन्त्री श्री 

दावा दोजे लामालाई छलफलमा उठेका प्रश्नहरुको जवाफ ददन अनमुधत ददन्छु। 

माननीय दावा दोजे लामा, मन्त्री, भधुम व्यवस्था, कृवष तथा सहकारी मन्त्रालय- 

माननीय सभामखुज्यू, माननीय सदस्यज्यूहरु यो प्रदेश दगु्ि ववकास बोडणल भने्न हाधमले 

पवहला बनायौ।भखणरै हाधमले बागमती प्रदेश नामाकरर् गयौ।र नामाकरर् जधतखेर भयो 

त्यधतखेर यो प्रदेश नं.३ भनेर प्रस्ताव आईसक्या अवस्था धथयो।त्यसकारर्ले यो 

प्राववधिक धमस्टेक भएको हो। 

यो चै बागमती प्रदेश चै रओस भनेर माननीय ज्यहुरुले प्रस्ताव राख्नभुाको छ।त्यो 

चावह एकदम सवह कुरा हो।म त्यो कुरा स्वीकार गनण चाहान्छु।बााँवक अको सवाल 

उठाउनभुाको छ।एउटा चै कायणकारी पोस्ट भएको उपाध्यक्षलाई प्रमाजर्त गने जजम्मा 



310 

 

नददएर दईु सदस्य र त्यो चै अको एकजना सदस्य सजचवलाई कसरी ददयो भन्ने सन्दभणमा 

छलफल भएको हो।तर हाधम साँग अवहले उपाध्यक्ष धनयजुक्त भएको छैन।् 

सदस्य सजचव हाधमले कमणचारीहरु चै राखेर धनयजुक्त गनण पाउने भएको हनुाले 

सदस्य सजचव अवहले राजख सकेको अवस्थामा अवहले भईरहेको बैठकहरुको प्रमाजर्त 

कसरी गने भन्दाखेरी त छैन।उपाध्यक्षता छैन‚ उपाध्यक्ष नभईसकेपधछ अवहले चै सदस्य 

सजचव र अब आउने सदस्यहरुले दईुजनाले प्रमाजर्त गरौ भने्न वहसाबले यो प्रस्ताव 

ल्याएको कुरा यहााँहरुलाई जानकारी गराउन चाहान्छु।म अवहलेलाई यहााँहरुको भावना 

बजुझ सकारात्मत वहसावले आउनभुाको छ।र म यहााँहरुको भावनालाई सम्मान र 

स्वागतपधन गरेर यसलाई अगाधड बढााँउ भन्ने कुरा राख्न चाहान्छु।िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- अब प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ २०७५ लाई संशोिन गनण 

बनेको धबिेयक माधथको दफावार छलफल यवह समाप्त हनु्छ। 

माननीय सदस्यहरु,माननीय सदस्यहरुले राख्नभुएको तथा वविेयक प्रस्ततु कताणले 

स्वीकार गनुणभएको अनसुावङ्गक सझुावको संशोिनलाई प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ 

२०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको अङ्ग बनोस भधन धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवाज सधुनएन, तसथण वविेयक प्रस्ततुकताण माननीय सदस्यहरुले 

स्वीकार गनुणभएको ववषयहरु प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ २०७५ लाई संशोिन गनण 

बनेको धबिेयकको अङ्ग बनेको घोषर्ा गदणछु। 

अब म प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको 

धबिेयकको दफा २ देजख ६ सम्म प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ २०७५ लाई संशोिन 

गनण बनेको धबिेयकको अङ्ग बनोस भन्ने धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु। 
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यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवाज सधुनएन, तसथण प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ २०७५ लाई 

संशोिन गनण बनेको धबिेयकको दफा २ देजख ६ सम्म प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ 

२०७५ लाई संशोिन गनण बनेको धबिेयकको अङ्ग बनेको घोषर्ा गदणछु। 

अब म वविेयकको प्रस्तावना र नाम पढेर सनुाउछु। 

प्रस्तावना: प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ २०७५ लाई संशोिन गनण बाल्छधनय 

भएकोले बागमती प्रदेशको प्रदेश सभाले यो ऐन बनाको छ। 

संजक्षप्त नाम र प्रारम्भ: यस ऐनको नामप्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ २०७५ 

पवहलो संशोिन २०७६ रहेको छ।यो ऐन तरुुन्त प्रारम्भ हनुेछ।अब म वविेयकको 

प्रस्तावना र नाम प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको 

वविेयकको अङ्ग बनोस भजन्न धनर्णयात प्रस्ततु गदणछु। 

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवाज सधुनएन,तसथण प्रस्तावना र नाम प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ 

२०७५ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयकको अङ्ग बनेको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु‚ अब म माननीय भधुम व्यवस्था,कृवष तथा सहकारी मन्त्री श्री 

दावा दोजे लामालाई प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ २०७५ लाई संशोिन गनण बनेको 

वविेयक पाररत गररयोस भने्न प्रस्ताव पेश गनण अनमुती ददन्छु। 
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माननीय दावा दोजे लामा, मन्त्री, भधुम व्यवस्था,कृवष तथा सहकारी मन्त्रालय:- 

माननीय सभामखुज्यू, सभामखुज्यूको अनमुधतले प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ २०७५ 

लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक पाररत गररयोस भने्न प्रस्ताव सम्माधनत सभामा पेश 

गदणछु।िन्यवाद। 

माननीय सभामखु:- अब प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन‚ २०७५ लाई संशोिन गनण 

बनेको वविेयकलाई पाररत गररयोस भन्ने प्रस्तावलाई धनर्णयाथण प्रस्ततु गदणछु।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्न होला र यसको ववपक्षमा 

हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोला।  

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्छ" भनु्नहोस।्  

यसको ववपक्षमा हनुे माननीय सदस्यले “हनु्न" भनु्नहोस ्। 

हनु्न भने्न आवाज सधुनएन,तसथण प्रदेश दगु्ि ववकास बोडण ऐन २०७५ लाई 

संशोिन गनण बनेको वविेयकको सवणसम्मतीले पाररत भएको  घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब अको सचुना भएपधछ बस्ने गरी यो बैठक स्थधगत हनु्छ। 

(तदनन्तर बैठक अको सूचना नभएसम्मको लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ५:०५ बजे।  
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प्रदेश सभा 
बागमती प्रदेश 

पााँचौ अधिवेशन 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

२७ माघ, २०७६ 

सोमबार 
(बैठक संख्या - १२)  

प्रदेश सभाको पााँचौ अधिवेशको आजको बैठक माननीय सभामखु श्री सानकुुमार 

शे्रष्ठको अध्यक्षतामा ददनको ३:०० बजे प्रारम्भ भयो।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु, प्रदेश सभाको आजको बैठकको कारवाही 

प्रारम्भ हनु्छ। माननीय सदस्यहरु, आज शनु्य समय र ववशेष समयको कायणक्रम नरहन े

व्यहोरा जानकारी गराउाँदछु।  

माननीय सदस्यहरु अब प्रश्न उत्तरको समय प्रारम्भ हनु्छ सवणप्रथम म माननीय 

उद्योग वन पयणटन तथा वातावरर् मन्री अरुर् प्रसाद नेपाल लाइ रोस्टममा आमन्रर् 

गदणछु।  
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अब म प्रश्न नम्वर दईुका प्रश्न कताण माननी रमेश पौड्याललाइ आफ्नो प्रश्न राख्न 

अनमुती ददन्छु।  

माननीय रमेश पौड्याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखुज्यू 

सभामखुज्यकुो अनमुतीले म मन्रीज्यूलाइ सभामखु मार्ण त प्रश्न राख्न चाहान्छु। मेरो प्रश्न 

यस प्रकार रहेको छ।  

हाल सन्चालीत धभजजट नेपाल २०२०को लागी मान्रलय बाट गररएको खचण र 

लगानी कारर् २०२०मा यस प्रदेशमा भ्रमर् गने स्वादेशी तथा ववदेशी पयणटकहरुले 

पाइरहेको सेवा सवुविा को अधतररक्त थप के के सवुविा प्राप्त गदणछ।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु अब म माननीय उद्योग बन पयणटन तथा 

वातावरर् मन्री अरुर् प्रसाद नेपाललाइ माननीय रमेश पौड्यालले राख्न ुभएको प्रश्नको 

उत्तर ददन समय प्रदान गदणछु।  

माननीय अरुर् प्रसाद नेपाल, मन्री, उद्योग बन पयणटन तथा वातावरर् 

मन्रालय:-माननीय सभामखुज्यू हाल प्रदेश सरकारले नेपालको भ्रमर्वषण २०२०का लाधग 

चाल ुआधथणक वषण २०७६।७७ का लागी प्रचार प्रसारका लाधग रु १० लाख ववधनयोजन 

गरेको छ नेपाल भ्रमर् वषण २०२० का लागी भनरेनै प्रदेश सरकार यो पयणटन वन तथा 

वातावरर् मन्रालयले प्रत्यक्ष रकम ववधनयोजन नगरे पधन पयणटनववकास पूवाणिारले भ्रमर् 

वषणलाइ टेवा पयुाणउने छ।  

पयणटन पूवाणिार ववकासकालागी १ अवण ६१ करोड ववधनयोजन भएको छ जनु 

कायणन्वयन भैरहेको जानकारी गराउदछु। नेपाल भ्रमर् वषण २०२०का लाधग प्रदेश 

सरकारले पयणटन प्रवदणन योजना बनाइ कायणन्वायनको लागी १ करोड २१ लाख थप 

रकम आधथणक मामीला तथा योजना मन्रालयमा माग गरर पढाएको छ। हालै पयणटक 

मेला महोत्सवका लागी एक धनवाणचन क्षेर एक मोल महोत्सव कायणक्रम अन्तगणत 

महोत्सवमा ३ करोड ३० लाख ववधनयोजन भै कायणन्वयन भैरहेको छ।  
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स्वादेशी तथा ववदेशी पयणटकको आगमनले नयााँ गन्तव्य तथा नयााँ पयणटनको 

पवहचानतथा ववकास हनुे छ अथणतन्र चलयामान भै स्थानीय तहमा रोजगारर सजृना 

आयववृि हनुे छ पयणटन ववकास बाट आन्तरीक तथा बाह्रय पयणटकमा ररवक्रयसन 

अर्रचनुोवट प्राप्त हनुे छ प्रदेश सरकारले पयणटन क्षेरको पूवाणिार ववकास बाट स्वादेशी 

तथा ववदेशी पयणटकका लागी नया गन्तव्य बने्न छन ती स्थानहरुमा नयााँ सवुविाहरु प्राप्त 

हनुे छ।  

नीजज तथा समदुायीक क्षेर पयणटन व्यावसायमा आकण वषत हनुे छन पयणटनको 

वसाइ समेत पयणटकको वसाइ लजम्वने छ। प्रदेश सरकारले पयणटन क्षेरमा लगानी 

गरेवापत स्वादेशी तथा ववदेजश पाहनुाहरुले सहज पहचु, सहज वासस्थान र सहज 

मनोरञ्जन प्राप्त गने छन िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः-प्रश्न कताण माननीय सदस्यको कुनै परुक प्रश्न भए राख्न अनमुती 

ददन्छु।  

रमेश पौड्याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखु महोदय म यो 

माननीय सभामखुज्य ुमार्ण त मन्रीज्यूलाइ िन्यवाद ददन चाहान्छु र पूरक प्रश्नको रुपमा 

म के राख्न चाहान्छु भने जसरी प्रदेशले चावह मन्रालय मार्ण त यो खचणहरु गरररहेको छ 

यसले चावह देजखने गरर खास गरर जनु पयणटन क्षेरमा जनु संलग्न सेवा प्रदायकहरु छन 

होटलहरु छन ट्रामल टुसण कम्पनीहरु छन।  

अरु पयणटकीय स्थलको कुराहरु छ त्यस्ता ठाउाँहरुमा ठोस रुपमा के काम 

भैरहेको छ ताकी अब हामीलाइ २०२० मा धभर धभजजट गनण जाउ जाउ लाग्ने होस 

वकन भने हामी सबै जना धन पयणटक नै हो पयणटक भनेको ववदेशी मार होइन स्वादेशी 

पधन हो त्यसले गदाण खेरी मन्रालयले गरेको लगानी ले मन्रालयले गरेको खचणको 

कारर्ले गदाण खेरी कुन त्यस्तो वातावरर् सजृना भएको छ र हामीलाइ चावह यो २०२० 

मा हाम्रो प्रदेश धभर हाम्रो देश धभर भ्रमर् गररहालै। जस्तो लाग्न ेजस्थधत भएको छ म 

यो परुक प्रश्नको रुपमा राख्न चाहान्छु। िन्यवाद  
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माननीय सभामखुः- माननीय मन्रीज्यलुाइ पूरकप्रश्नको उत्तर ददन अनमुती 

ददन्छु।  

माननीय अरुर् प्रसाद नेपाल, मन्री, उद्योग बन पयणटन तथा वातावरर् 

मन्रालय:-हामीले हाम्रो प्रदेशमा खास गरर सरकारले चावहन ेहाम्रो संविृीको आिार हाम्रो 

रोजगारीको ववृि को धनधमजत्त पयणटन क्षेर िेरै महत्वपूर्ण छ। र यो क्षेरमा चावह 

सरकारको राम्रो बजेट लगानी गनुण पछण भने्न माननीयताको आिारमा अजघल्लो वषणपधन 

हामीले दठकै ढङ्गले हामीले काम गरेका धथयौँ र यो वषण १ अवण ६५ करोड रुपैया 

हामीले त्यसलाइ ववधनयोज गरेका छौँ र त्यसलाइ हामीले पूवाणिार धनमाणर्मा काम 

गरररहेका छौँ हाम्रो देशमा एउटा समस्या के छ भने पयणटन क्षेरमा पयणटक बावहर बाट 

आउछन काठमाण्डौमा अन्तराणष्ट्रय एरपोटणमा अवतरर् गछणन दइु ददन घमेुपधछ काठमाण्डौँ 

सवकन्छ अधन पोखरा जान्छन पयणटकहरु पोखरामा दइुददन घमेुपधछ सवकयो।  

अधन जचतवन आउछन त्यहााँ एक दइु ददन घमेुपधछ सवकयो। यदी बवुिजम संग 

सम्वजन्ित मान्छे रैछ भने लजुम्वनी जान्छ नर भने पयणटक पााँच सात ददन घमेुपधछ 

सवकन्छ। र हामीले हाम्रो देशमा आएको पयणटकहरुलाइ लामो समय सम्म राख्न ु पछण 

जधत उहााँहरुलाइ लामो समय सम्म राख्न सवकयो त्यती हामीले वेधनवर्ट ददन सक्छौँ 

त्यसो भएको हनुाले नयााँ गन्तव्यको ववकास गनुण पछण। धभर रहेका गन्तव्य जो बावहर 

आएका छैनन त्यसलाइ सोसल गनुण पछण बावहर ल्याउन ुपछण प्रचारमा ल्याउन ुपयो। र 

नयााँ गन्तव्य धनमाणर् पधन गनुण पयो भनेर हामी ले मलु बाट धनमाणर् को काममा हामीले 

ध्यान केन्रत गरेका छौँ। म यो संम्मानीत सदनलाइ जानकारी पधन गराउन चाहान्छु। 

हाम्रो देशमा वहलस्टेसनको कन्क्सेप्ट धथएन अरु हरु देशमा धथयो हाम्रो देशमा धथएन।  

हामीले हाम्रो प्रदेशमा १० वटा वहलस्टेसन ववकास गने योजना बनाएका छौँ र 

यवह वषण सात वटा वहलस्टेसनको काम हनु्छ र कधतपय टेन्डरमा गवहरहेको छ र 

कधतपय टेन्डरको क्रममा छ अव ३ वटा वहलस्टेसन चावह अध्यायनको क्रममा छ र ती 

वहलस्टेसनहरु हाम्रो एउटा पयणटकीय गन्तव्य बन्न सक्छ भनेर हामीले एउटा योजना 

बनाएका छौँ। त्यसै गरर हामीहरु साँग अरु ठााँउहरु पधन छ जस्तो उदाहरर्को लाधग 
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दोलखा र रामेछापको सैलङु त्यो यधतिेरै सनु्दर खालको ठााँउ छ। त्यसलाइ राम्रो 

व्यवजस्थत गने भने हाम्रो प्रदेशको एउटा महत्वपूर्ण गन्तव्य हनु सक्छ यसमा हामीले 

काम गरररहेका छौँ।  

जगुल वहमालको बारेमा हामीले आरोहर् गयौँ जगुल वहमाल पवहलो पटक 

मान्छेको पावहला टेवकएको छ र त्यो प्रदेश सरकारको इधनसेवटपमा त्यो काम भएको छ 

र हामीले के गरेका छौँ भने केवह छोटो अवधिमा वहमाल चढ्न चाहान ुहनु्छ भने जगुल 

वहमाल जान सवकन्छ भन ेकुरालाइ स्थावपत गरेका छौँ। यो लगाएतका िेरै कामहामीले 

गरेका छौँ। खास गरर भैतीक धनमाणर् गरेका छौँ र एउटा हामीले घोषर्ा पधन गरेका छौँ 

अब यसलाइ वषण वषण ददनको मार गरेर भएन यसलाइ दशकको रुपमा लानपुछण भनेर 

यसलाइ २०२० देजख २०३० को अविी चावह पयणटन क्षेरको भैतीक पवूाणिार धनमाणर् 

दशक भनु्न पछण भनेर धनती कायणक्रममा घोषर्ा पधन गररएको छ।  

तदअनकुुल बजेटको व्यवस्था पधन गररएको छ यो आगामी यो वषणमा पधन जान्छ 

त्यसो भएको हनुाले हाम्रो जधत धन स्रोत छ जधत हाम्रो सिान छ जधत हाम्रो क्यापाधसवट 

छ त्यो आिारमा पयणटन क्षेरमा पयणटन क्षेरको ववकासको धनधमत्त हामी रु्ल गधतका 

साथ काम गरररहेका छौँ भने्न म यो सम्मानीत सिानलाइ जानकारी गराउछु िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय मन्रीज्यू आसन ग्रहर् गनण सक्न ु हनुे छ माननीय 

सदस्यहरु आजको बैठकमा आजको बैठकमा माननीय ववकास मन्री यवुाराज दलुालले 

सावणजधनक महत्वको ववषयमा जानकारी ददन समय माग्न ुभएको छ म उहााँलाइ बोल्न 

समय ददन्छु।  

माननीय यवुराज दलुाल, मन्री, सामाजजक ववकास मन्रालयः- माननीय 

सभामखुज्यू, नोवल कोरोना भाइरस २०१९ एन धस ओ भी सक्रमर् धनयन्रर् सम्वजन्ि 

प्रदेश सरकारको तयारी बारे म संजक्षप्त संवोिन गनण चाहान्छु।  

सवणप्रथम २०१९ नोवल कोरोना भाइरस को बारेमा यो सम्मानीत सभामा सजक्षप्त 

जानकारी गराउन चाहान्छु। अङ्गेग्रजी वषण सन १९को अजन्तम ददन ३१ धडसेम्बर 
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२०१९ तदनशुार १५ पषु २०७६का ददन हाम्रो धछमेकी धमर राष्ट्रजचनको हवेुरर प्रान्तको 

उहान शाहरमा भवटएका धनमोधनयाका ववरामीको कारर् अज्ञात रहेको कुरा जचधनयााँ 

स्वस््य अधिकारी मार्ण त ववश्वा स्वस््या संगठन चीन जस्थत अवर्समा ररपोट भएको 

धथयो। चीधनयााँ रावष्ट्रय स्वास््या आयोगको ररपोट अनशुार उहान धसवटको एक धसर्र 

माकेटबाट यो भाइरस आउटविट भएको ववश्व स्वास्या संगठनले जनवारी ११ मा 

जानकारी ददएको छ।  

७ जनावरी २०२० मा जचाँधनया स्वास््या अधिकारीले यो नयााँ प्रकारको भाइरस 

भएको पत्ता लागएका जसको तदणथण नाम २०१९ एन धस ओ भी नोवेल कोरोना भाइरस 

ददइयो। जसलाइ अवहले नोवल कोरोना भाइरसको नामले जचधनन्छ। यो भाइरस मानवमा 

पवहले पटक देजखएको हो। नोवल कोरोना भाइरस जनावर बाट जनावर, जनावर बाट 

माधनस र माधनस बाट माधनसमा सरेको पाइयो। सभामखु महोदय, स्मरर्का लाधग 

भाइरस को इधतहासलाइ हेदाण सववर एक्यूड रेजस्परेटोरी धसङ्ड्रोम साशण कोरोना भाइरस, 

धसवेट क्याट्सबाट मानीसमा सरेको धथयो भने, धमधडल एज रेजस्परेटोरी धसङ्ड्रोम मसण 

कोरोना भाइरस डोमेजन्र क्यानेस बाट माधनसमा सरेको धथयो।  

साशण संक्रधमत मध्य कररव दश प्रधतशातको र मशणसंक्रधमत माध्य कररव ३७ 

प्रधतशतको मतृ्यू भएको धथयो। २०१९ नोवल कोरोना भाइरस बाट सक्रधमतको मतृ्यू 

दर कररव हाल सम्म २ दशमलव २ प्रधतशत रहेको छ। नेपालमा पवहलो पटक 

२०२० जनावरी २३ तदनशुार माघ ९, २०७६ मा पररक्षर् गदाण चीनबाट आएका एक 

नेपाली नागररकलाइ सक्रमर् भएको भेवटयो हाल उक्त सक्रधमत व्यक्तीलाइ स्वास््यालाभ 

भएको छ। र नेपालमा त्यसयता नोवेल कोरोना भाइरस को कुनै पधन ररपोट छैन। 

नेपालमा यो रोग बाट हाल सम्म कसैको मतृ्यू भएको छैन ज्वारो, खोकी, धसग्र एवम कडा 

श्वासप्रश्वस र श्वास रे्नण कदठनाइ, धनमोधनया र धमगौलाले काम नगनुण नोवल कोरोना 

भाइरसको लक्षर् र जचन्ह पाइएको छ।  

थाइल्याड जापान कोररया हदैु अवहले ववश्वाका २४ देशमा यो भाइरस को 

सक्रधमत भेवटएको पवुि डब्ल ुएच ओ ले गरेको छ। नोवल कोरोना भाइरसका कारर् ९ 
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रु्वणरी सम्म ववश्वास्तरमा ३७५५८ व्यजक्त संक्रधमत भवटएको जस मध्यसबै भन्दा बढी 

३७२५१ रहेको छ जसमध्य ६१८८ जना गम्भीर ववरामी छन भने सक्रधमत मध्य 

८१२ जनाको मतृ्यू भएको छ। चीन बावहर एक जनाको मतृ्यू भएको छ। नेपाल 

सरकार स्वास््य तथा जनसङ्खया मन्रालयको अनसुार चीनको उहान प्रान्तमा भएका 

नेपाली ववद्याथीलाइ स्वादेश जझकाउने तयारी अगाधड बढाएको छ र त्यहााँबाट आउने 

व्यजक्तलाइ राख्नको लाधग क्यारान्टाइनको व्यवस्था हदैु छ।  

ववश्व स्वास््य संघ डब्ल ुएच ओ ले २०१९ नोवल कोरोना भाइरस ववश्वास्तरमा 

उच्च जोजखम रहेको चेतावनी ददए संगै नेपाल सरकारले यस बारेमा पहलकदमी धलए संगै 

बागमती प्रदेश सरकारको तर्ण  बाट सामाजीक ववकास मन्रालयले आवश्यक 

कायणगरररहेक छ। हाल सम्म धनम्न कायण भएको छ नोवेल कोरोना भाइरस २०१९ को 

धनयन्रर्को लाधग रोकथामको रर्धनधत अबलम्वन गररएको हो। रर्धनधत यस प्रकार 

रहेक छ व्यजक्त व्यक्ती बाट हनुे सक्रमर्लाइ धसधमत गने खचा खचको अवस्था र 

स्वास््या कमीको ववच हनुे सक्रमर् बाट बच्ने सक्रमर् ववृिगने पररजस्थधतलाइ रोक्ने। 

अन्तरावष्ट्रय स्तर बाट हनु ेसक्रमर्को अवस्था लाई रोक्न।े रोगको पवहचान पथृकीकरर् 

रेखदेख र रोगीको आवश्यक उपचार गने।  

जनावरको स्रोत बाट हनुे सक्ने जोजखम को पवहचान र रोकथाम गने। धमल्दा 

जलु्दा भएको माहामारीको पवहचान र व्यवस्थापन गने। जोजखम पूर्ण व्यवहार जमघटको 

बारेमा समदुायलाइ जानकारी गराउने। अपबाहरुलाइ समयमा नै जचने। बहपुजक्षय 

सहकायणमा सामाजजक र आधथणक नकारात्मक प्रभाव लाइ कम गने। प्रदेश सरकार बाट 

भएका थप वक्रयाकलाप एक मखु्य मजन्र तथा मजन्रपररषद् को कायणलय बाट चासो र 

माननीय मखु्य मन्री ज्य ु बाट धनदेशन प्राप्त भएको। सामाजजक ववकास मन्रालयमा 

आवश्यक छलर्ल र बैठक वधस सजचवको नेततृ्वमा अनगुमन सधमधत गठन गरर कायण 

गरररहेको। उक्त सधमधत यस प्रकार रहेको छ संयोजक गोकर्ण मजर् दवुाडी सजचव 

सामाजीक ववकास मन्रालय सदस्यहरु रमेश प्रसाद अधिकारी धनदेशक स्वास््या 

धनदेशनालय बदर बाहादरु खड्का धनदेशनालय, प्रदेश स्वास््य तधलम केन्र, वसन्त 

अधिकारी प्रदेश स्वास््य आपूती व्यवस्थापन केन्र नारायर् काकी प्रदेश जनस्वास््य 
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प्रयोगशाला सदस्य सजचव डाक्टर परुुसोत्तम सेढाइ अस्पताल तथा जचवकस्सा माहासाख 

प्रमखु मन्रालय।  

३ प्रदेश स्तरीय रतु प्रधतकारी टोली आर आर वटको बैठक र ववधभन ्

वक्रयाकलाप सन्चालन गरररहेको। स्वास््य धनदेशनालाइ आर आर वट धनम्न अनशुारको 

रहेको छ संयोजक रमेश प्रसाद अधिकारी धनदेशक स्वास््य धनदेशनालय, सदस्य प्रहरी 

प्रमखु, प्रदेश मस्यतथा पशपुक्षी धनदेशनालय का प्रमखु सदस्य, प्रमखु सामाजीक ववकास 

माहाशाखा ववकास मन्रालय सदस्य मोधडकल शपुरीटेन्डेन हेटौडा अस्पताल सदस्य प्रमखु 

स्वास््य कायणलय मकवानपरु सदस्य सदस्य सजचव डाक्टर अजुणन सापकोटा धनदेशनालय 

प्रत्येक ताधलम एवम गोविहरुमा नोवल कोरोना भाइरस छोटो सर राखी कायणक्रमको 

कायणक्रम गनण पररपर गररयको।  

५ प्रदेश अस्पताल हरुमा पृ् यक कोठा आइसोलेसन रुम र संकास्पद धबरामी र 

ववरामीको व्यवस्थापन गने व्यवस्था धमलाइएको। ६ ववधभन्न आमसन्चार माध्यमहरु बाट 

नोवल कोरोना भाइरसको बारे जानकारी गररएको, जस्तै पमणप्लेट पोस्टर रे्ल्यक्स एरे्म 

रोधडयो वटभी आदद। ७ प्रत्येक अस्पताल र आयवेुद जचवकस्सालाइ धनदेशन र मन्रालयको 

तर्ण बाट धनन्तर सहयोग गरररहेको ८ संक्रमर् रोकथामको लागी अन्य आवश्यक 

व्यवस्थापन गनणको लाधग धनदेशन र बजेटको व्यवस्था गररएको अस्पताल हरुको लाधग। 

९ तातो पानी रसवुागधड र भरतपरु ववमानस्थलमा सय कक्ष स्थापना र सन्चालन गररएको 

१० कजन्टन्यूउ मेधडकलएजकेुशन कजन्टन्यूउ नधसणङ एजकेुशनमा यो ववषय छलर्ल गनण 

लगाइएको ११ इन्र्ारेट थमणधमटर खररत गरर अस्पताल पठाइकएको र थप आवश्यक 

खररद गनण अस्पताल लाइ धनदेशन ददइएको, १२ स्वास््य कधमणले लगाउन ु व्यक्तीगत 

सरुक्षा उपकरर् पसणनल प्रटेक्सन इक्कुमेन्ट वप वपइ खररद गरर आवश्यक कायण गररएको र 

आन्तररक भएको लागी प्रयोगमा ल्याउने व्यवस्था गररएको। १३ स्कुल हेल्थ नसण 

मार्ण त सचुना सन्देश जानकारी गराइएको।  

माननीय सभामखुज्यू सक्रमर् बाट बच्ने अचकु उपाइ व्यवहारीक अभ्यास भएको 

ले धनम्न अनशुार व्यवहारीक अभ्यास गनण जोड ददन ेगरर कायणक्रम अगाधड बढाइएको छ 
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१ रोगको सरु अवस्था पत्ता लागइ धबरामीलाइ छुटै्टराखेर उपचार गनण जनावर बाट 

माधनसमा सनण सक्ने भएको ले शतणकता अपनाउन जनचेतना अधभववृि गनण यस बारेको 

नयााँ र थप कुरा पत्ता लगाउन अनावश्यक अवाह रै्धलन नददन पटक पटक सावनु 

पानीले हात िनु, खोक्दा हछूाँय ुगदाण मखु छोप्न हातको सट्टा पाखरुा खमु्चाएर प्रयोग गनण 

आखााँ नाक मखुमा पटक पटक हात नलैजान नछुन, ज्वारो आएको व्यजक्त संग दरुी 

कररब ३ वर्टकायम गरर सम्पकण  गनण, र ज्वारो आएको व्यक्तीले नजजकको स्वास््य 

सस्थामा सम्पकण  गनण संकास्पद जनावरको संम्पकण  बाट बच्च।  

मास ु अण्डा लगाएतका खाने कुरा पकाएर मार खाने अन्तमा बागमती प्रदेश 

सरकारले २०१९ नोवल कोरोना भाइरस को ववश्वास्तरमा बढ्दै गैरहेको सक्रमर्को 

जोजखमलाइ गजम्भर रुपले धलएको छ। यस बाट प्रदेश धभर वसोवास गने सबैलाइ 

सरुक्षीत राख्न सक्रधमत व्यक्ती रे्लापरेमा आवश्यक प्रवक्रया अनशुार उपचार गनण र थप 

सक्रमर् ववस्तार हनु नददन भधगरथ प्रयत्न गने छ। यसकायण लगाएत डेङ्गो स्क्रवटााँइर्स 

जस्ता रोगहरु बाट बच्न प्रदेश सरकारको तर्ण बाट उच्च सवक्रयता र गजम्भरताका साथ 

भधुमका धनवाणह गररने छ साथै प्रदेश सरकार प्रदेश सभा मार्ण त समेत यथोजचत भभुीका 

धनवाणह गनणको लाधग प्रदेश धभरका सम्पूर्ण स्थाधनय तहका सरकार आम सन्चार माध्यम 

आम सचेत जनसमदुायलाइ हाददणक अनरुोि गदणछ।  

अर्वाहको पधछ नलागी सयत्य पत्तालगाएर मारै कुनै प्रधतणकृया ददन। कुन ै

धनर्णय गनण सम्वजन्ित सबैमा आवाह्न गदणछ। यस्ता वकधसमका माहामारीमा सबै पक्षको 

साझा प्रयत्न बाट बच्न सवकन्न छ िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु यस ववषयमा केवह प्रश्न छ भने राख्न समय 

ददन्छु।  

माननीय रमेश पौड्याल  

माननीय रमेश पौड्याल (वववेकशील साझा पाटी):- माननीय सभामखुज्यू म बखणरै 

मन्रीज्यूले नोवल कोरोना भाइरस को बारेमा राख्न ु भएको ववषय वस्त ु प्रधत उहााँलाइ 
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िन्यवाद ददन चाहान्छु। र साथसाथै म के राख्न चाहान्छु भन्देखी यो १८० जना नेपाली 

नागररकहरुले चावह चाइनाको उहान प्रान्त बाट उहााँहरुले हामी घर र्कण न पाउभनेर 

उहााँले र्ामण भनुण भयो र कुनै पधन राष्ट्रको पवहचान भनेको उसको सक्षमताको पररक्षर् 

भनेको कुन बेला हनु्छ भन्दा खेरी सभामखु महोदय संकटकको बेलाम हनु्छ।  

आज यराददन ववधतसक्दा खेरी ववकधसत राष्ट्रहरुले आफ्नो नागररक उवहलेनै उिार 

गरेर आफ्नो देशमा लैसके। त्यस्तो भन्दा खेरी नेपालत ववकसीत होइन हामीले त कहााँ 

सकछौँ भधनएला नेपाल जस्तो हाराहारीमा रहेका इरान, श्रीलङ्का जस्ता देशले आफ्नो 

नागररक वर्ताण लैसक्दा खेरी आज जनु अवहले मजन्र ज्यकुो जनु अवहले व्यक्तव्य आएको 

छ त्यसले चावह कवहले सम्म उहान बाट यहााँ र्वकण न पाउछन त्यसले कुनै सन्देश व्यक्त 

भएको छैन।  

यो धनतान्त दखुको कुरा छ सभामखु महोदय त्यसले गदाण म सभामखु मार्ण त 

जोडदार माग के गनण चाहान्छु भन्दा खेरी जधत सकै धछटो ती नेपालीहरुलाइ चावह यता 

वर्ताण गने वातावरर् बनोस वकनभन्दा खेरी आज ती नेपालीको पररवारहरु मन्रालय 

मन्रालय चाहारेर मजन्र मन्री गहुारेर वहड्ने जस्थधत बनेको छ। यो अत्यन्त दखुद जस्थधत 

हो पवहलो कुरा दोस्रो कुरा म के राख्न चाहान्छु भने सभामखु महोदय यो प्रदेश को कुरा 

गदाण खेरी मन्री ज्यूले अवहले भखणरै राख्न ुभएको तातो पानी नाका रसवुागधड नाका र 

भरतपरु एपोटमा चावह उहाले मेरो ववचारमा होल्थडेक्स जस्तो लाग्छ उहाले त्यो व्यवस्था 

गररयो भनु्न भयो प्रदेश बाट त्यसको लागी म िन्यवाद ददन चाहान्छु सरकारलाइ। साथै 

म के प्रश्न गनण चाहान्छु भने के त्यो पयाणप्त छ त यो वहमालबाट वहउाँ पग्लेर नदद चावह 

उत्तर बाट दजक्षर् वगेजस्तो कोरोना भाइरस माधथबाट तलमार त बग्ने होइन होला उत्तर 

बाट दजक्षर् मार आउने होइन होला यो दजक्षर् बाट उत्तरमा पधन आउन सक्छ होला 

तलबाट माधथ पधन जान सक्छ होला।  

यो चाइनाबाटमार आउने कुरा होइन यो संसारको कुनै पधन देश बाट 

आउनसक्छ। हाम्रो चावह जधतपधन स्थलनाकाहरु छन ती सबै ठाउाँबाट आउन सक्छ 

यवह प्रदेशामा रहेको जचतवनको ठोरीनाकाबाट पधन आउन सक्छ जधत पधन हाम्रो 
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यातायात सन्जाल एउटै छ त्यसले गदाण यो प्रदेश ले जे गरररहेको छ त्यसलाइ 

अङ्ड्ग्रजीमा भन्दा खेरी टु धलवटल टु लेट भन्छ यो नगन्यमारमा मारै प्रयास भैरहेको 

देजखन्छ त्यसले गदाण यधतको प्रयासले पगु्दैन अधल कधत सरकारको तहबाट गने अधलकधत 

देजखने गरर प्रयास हनु ुपयो भधन राख्न चाहान्छु िन्यावद।  

माननीय सभामखुः- माननीय ववजया केसी 

माननीय ववजया के.सी. (नेपाली कागं्रसे):- सभामखु महोदय, मेरो पधन दइुवटा 

प्रश्न छ नम्बर १ माननीय रमेश पौड्याल ज्यलेु जनु प्रश्न राख्न ुभएको धथयो त्यो मैले पधन 

राख्न चाहेको छु। उहानमा भएका ववद्याथीहरु अत्यन्त धनराशा जनकअवस्थामा छन 

उधनहरुले बार बार गहुारीरहेका छन हाम्रो देशमा वर्ताण गररयोस भनेर।  

तर हाम्रो सरकारले बल्ल अवहले आइसोलेसन वाडण र आइसोलेसन आवासको 

व्यवस्था गने खोजी अवहले गदै छ। सार संसारको देशले आफ्नो ववद्याथी आफ्नो 

नागररक वर्ताण लधगसके बेलायतमा पधन वहजो लास्ट ट्रीपपधन लधगसके हाम्रो वकन यस्तो 

धनराशा जनक अवस्था आयो। यसलाइ वकन महत्वपूर्ण दीइएन सरकारले अझ पधन आज 

भन्दै धथयो न्यजुमा अझैपधन १०\१२ ददन लाग्छ होला यो अवस्थाको कवहले धनराकर् 

हनु्छ होला एउटा प्रश्न यो छ अको टेकुअस्पताल जस्तै यो कोरोना भाइरस स्वाइनरू्ल्य ु

जस्तो सक्रमर् कालीन रोगहरुको जाच ने त्यो क्यालीवटको एउटै हजस्पटल हो जो 

जचधलस पचास वषण परुानो भैसक्यो र त्यहा अवहले पधन अधल राम्रो खालको मेधसन पधन 

छैन र दक्ष प्रववधिक पधन छैन भने्न हामीले धमधडयामा सनुेका छौँ। यसको लागी 

सरकारले के व्यवस्था गरेको छ।  

दोस्रो कोइसन मेरो यो। तेस्रो कोइसन के छ भने मैले सामाजीक सन्जालमा न ै

पढेको कुरा हो त्यहााँ ववज्ञहरुको को र डाक्टरसवहरुको नै कम्प्पेलन धथयो। ववभाग 

अवहले मैले ववसे कुन चावह धन ववभागमा दक्ष डाक्टर चावहने ठाउाँमा यो आयवेुददक 

हजस्पटलको डाक्टरलाइ यो पावटणको भागबन्डामा पारेर त्यसरी लगेको रैछ यो पधन 

एकदमै धनराशाजनक भयो उहााँले जव त्यो ववषयमा थाहा छैन भने भागबन्डामा लाग्न े
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जजन्दगीको सवालमा भागबन्डाको खोल नखेलनु सरकारले भनेर उहाहरुको भनाइ रहेछ 

यो पधन के हो भनेर म वझु्न चाहान्छु। िन्यावद जय नेपाल।  

माननीय सभामखुः- माननीय सरेुन्र राज गोसाइ  

माननीय सरेुन्र राज गोसाइ (नेपाल मजदरु वकसान पाटी ):- सभामखु महोदय 

अवहले ववश्वामा अत्यन्त चजचणत र मानवजजवन संग अत्यन्तै जोधडएको प्रसङ्गमा यहााँ 

माननीय मजन्रज्यूले जनु भनाइ राख्न ुभयो त्यसको धनम्ती हाददणक आभार व्यक्त गदणछु।  

र उहााँले माननीय मन्रीज्यूले आफ्नो अधभव्यक्ती राख्न े क्रममा उहान प्रान्त 

उल्लेख गनुण भयो त्यो बास्तवमा उहान प्रान्त होइन हवेुवह प्रान्त हो। हवेुवह प्रान्तको 

एउटा महत्वपूर्ण शहर उहान हो र साथ साथै कोरोना भाइरस बारेमा सचेतना आवश्यक 

छ र यसबारेमा जनु वकधसमले ववधभन्न हल्लाहा भै रहेका छन त्यो हल्लाहरु जचने बारेमा 

कसरी के योजना छ त्यस ववषयमा पधन जनमानसमा सरकारले प्रिपानण आवश्यक छ 

साथ साथै ववश्वाका ववधभन्न देश हरुले चीन मा आइपरेको यो एक प्रकारको प्रकृतीक 

सकटको ववषयलाइ धलएर सहयोगको हात अगाधडबढाइ सकेको अवस्था छ।  

नेपाल सरकार साथ साथै हाम्रो प्रदेश सरकारले त्यो सहयोग ददने अथवा भन ै

सक्दो सहयोग भनै साङ्केतीक सहयोग ददने योजना छ। वक छैन ? र अन्यर बाट यदद 

हामी जोधडएको देश ले त्यो सहयोग एक्यैविता जनाउन सक्दैन्यौँ भने त्यो पधन एक 

प्रकारको कमजोरी हनुे छ। त्यो जजज्ञासा म राख्न चाहान्छु। सहयोग ददने हाम्रो योजना 

छ या छैन या ददइसकेका छौँ भने त्यो के कस्तो जस्थधतमा छ।  

साथ साथै उहान बाट र्काणइने हाम्रा नेपाली हाम्रा दाजभुाइ दददद ववहनीहरु उहान 

बाट र्काणइने हाम्रा दाजभुाइ दददद बवहधनहरु लाइ नेपालका घना वजस्तहरुमा राखीने त्यो 

वकधसमको तयारी अगाधड बढाइ रहेको भने्न समाचार आएको छ। ववषेश गरेर काठमाण्डौ 

उपत्यकामा भक्तपरु र काडमाण्डौँ राजखने चचाण छ यदद त्यो हल्ला यदद सरकार तयारीको 

रुपमा अगाधड बवढरहेको छ भने त्यसबाट पधन संभावीत दघुणटनालाइ पधन ध्यान पयुाणउन ु

पने आवश्यकता छ।  
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घना वस्तीहरुमा नराखीकन कुनै एउटा ववषेश तयारी का साथ एउटा 

क्वारान्टाइन राम्रो वन्दवस्त र राम्रो तयारी भैसके पधछ मार अगाधड वढ्न ुपने अवहलेको 

नेपाली जनताको अथवा सचेत दाजभुाइ तथा ददददववहनीहरुको त्यो आवाज छ त्यस 

ववषयमा सरकारको हाम्रो प्रदेश सरकारको तयारी के छ भने्न म प्रश्न जोड्न चाहान्छु 

हस्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय नरोत्तम बैद्य 

माननीय नरोत्तम बैद्य (नपेाली कागं्रसे):- यो कोरोना भाइरसको जनु माहामारी 

अवहले संसार भरर रै्धलरहेको छ त्यो धसलधसलामा मन्री ज्यूले आफ्नो देशमा त्यो प्रदेश 

अन्तगणत के के गनण सवकन्छ र के के गदै छौँ भने्न बारेमा जनु जानकारी छ त्यो उहाले 

ददन ुभयो त्यसको लागी मन्री ज्यू प्रती आभारी छु ववशेषगरर नेपाल, चीन र भारत संग 

च्यावपएको देश भारत संग खलु्ला धसमाना चाइना चावहधन खलुा धसमाना नभए पधन 

अधलकधत क्लोज त्यसैले।  

तातो पधन नाकामा क्वारान्टाइन चेक पोि राख्न े त्यहा उ गने कुरा चावह 

सकारात्मक छ तर चाइनाको चेकपोि त्यो तातो पानी नाकामा मारै होइन त्यता धतर 

पधन हाम्रो ध्यान चाइना बाट हाम्रो ध्यान त्यो चाइना बाट अवहले ससार भरर रै्धलएको 

भएता पधन सबै भन्दा बवढ मतृ्यू हनुे सबैभन्दा पवहला रोगको सरुवात हनुे चाइनामा 

भएको कारर्ले गदाण बवढ ध्यान चावह हाम्रो चाइनाम नै जान ु पछण बढी सतकण ता 

चाइनाबाट आउने मान्छेहरु बाटै हनु ुपछण। त्यसको लाधग प्रदेश ले पधन ववषेश पहल 

गनण जरुरी छ अवहले जधत गरेको छ। त्यो अधलकती पगेुनवक भने्न कुरा हो।  

अधन दोस्रो कुरा के भन ेअवहले सरकार प्रती यो चावहने ववश्वासनै घमेु अवहले त्यो 

चाइनामा भएका नेपाली हरु नेपाली ववद्याथी हरु मानवअधिकार आयोगमा गहुार माग्ने 

गवहरहेको अवस्था छ। आजको अखबार हेदाण खेरी रोएर गहुार मागेको अवस्था छ।  



326 
 

त्यसैले सरकारले यसलाइ संवेदनजशल रुपमा नधलदा खेरी यो अन्तराणविय रुपमा 

गहुार माग्न जाने अवस्था हरु सजृना हदैु गएको छ त्यसैले सरकारले यस प्रती बवढ 

ध्यान ददयो भने्न कुरा मेरो आग्रह हो।  

माननीय सभामखुः- माननीय प्रभात तमाङ् 

माननीय प्रभात तमाङ् (नपेाली कांग्रसे):- माननीय सभामखुज्यू माननीय मन्रीज्यलेु 

राख्न ुभएको कोरोना भाइरसको बारेमा एउटा कुरा मलाइ कन्फ्यूजन छ त्यो कन्फ्यूजन 

दरु गददणन हनु अनरुोि गदणछु। त्यो कन्फ्यूजन के हो भने नपेालमा पधन एक जना 

कोरोना भाइरस को सक्रधमत देजखएको भनेर उहााँले भनु्न भयो।  

त्यो सक्रमीत कुन हजस्पटल ले कहााँबाट सवटर्ाई भयो त्यो पधन भजन्दन ुहोला। 

यदद नेपालमा साच्चीनै त्यो भाइरस सक्रधमत देजखयो भने माननीयमन्रीज्यूको यो 

अधभव्यक्तीले यहााँ रधसत हनुे छ त्यसकारर्ले गदाण यो सवटणर्ाइ नभएको कुरालाइ 

माननीय मन्रीज्यूले भनु्न भएको होवक भन्ने मेरो आशंका हो त्यती मारै प्रश्न हो मेरो  

माननीय सभामखुः- माननीय केशव पोखरेल  

माननीय केशव प्रसाद पोख्ररेल (नेपाल कम्यधुनि पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय माननीय समाजजक मजन्रज्यूले हालै आतंवकत भनाइरहेको नोवेल कोरोना 

भाइरसको सम्वन्िमा र प्रदेश सरकारबाट भएका गधतववधि हरुको बारेमा 

रोकथामकालागी चालेका कदमहरुको बारेमा जनु प्रस्ततु गनुण भएको छ म िन्यावाद ददन 

चाहान्छु।  

सरकारलाइ ववषेश गरर अवहलेको स्वास््य जगतमा सबै भन्दा ठुलो चनुौती भनेको 

यस्ताखालका सरुवा रोगहरु ववषेश गरर यो ट्रजस्मटेट रोगहरु अवहले ववश्वाव्यापी रुपमा 

चनुौती हदैु छन। एक पधछ अको आवरर्मा एक पधछ अको आकार प्रकारमा 

ववश्वास्वास््य जगतलाइ एउटा चनुौती ददने रोगहरु आइरहेको छ। यो नयााँ स्वारुप 

अवहलेको कोरोना भाइरस हो। जे जहा बाट आएपधन समस्या आइसकेपधछ मारै 
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साविानीका कुराहरु गनुण भन्दा अबको यगु भनेको यस्ता रोगहरु को यगु हो। 

त्यसकारर्ले अब यो प्रदेश सरकारले मलाइ लाग्छ यो पछाधड यस्ता खालका आउन े

सक्ने संवाधभत रोगहरुको बारेमा व्यापक प्रचारका कुराहरु र सविानीको कुराहरु गनणको 

लागी छुटै्ट सम्यन्र नै खडा गरेर जान ु पछण भनेर मलाइ यो मैले एउटा सझुाव ददन 

चाहेको।  

र अको चाइनामा रहेका ववद्याथीहरु लगाएत नेपालीहरुलाइ तत्काल रेस्क्यू गने र 

यहााँ ल्याएर राख्न ेठाउाँमा हामीले केजन्रय सरकारलाइ पधन ध्यानाकषणर् गराउन ुपछण भने्न 

माग गनण चाहान्छु। अवहले यो ववचमा सरकारले खोलेको भधुभका लाइ म िन्यावाद 

ज्ञापन गदै अबका ददन हरुमा मैले ववशेष गरर हाम्रो मा अपनाइएको आएको कुरा पधन 

मजन्रज्यूले उठाउन ुभएको छ। हामी कधतपय चेतना कमजोर भएको समाज हाम्रो छ। 

यो समाजमा िेरै अर्वाहहरु छ।  

सबै झाक्री हनुे सबै डाक्टर हनुे पधन परम्परा छ चेतना कम भएको ठाउाँमा। 

त्यसैले हामीले हाम्रा ववचमा रहेको स्वास््य केन्र मार्ण त उपस्वास््य चौकी, स्वास््य 

चौकी अन्तगणत रहेका स्वायम सेववकाहरुलाइ ब्यापक रुपमा पररचालन गने कायणक्रम के 

भन्दै छ उनीहरुलाइ पररचालन गरेर घर घरमा हाम्रा सन्देश हरु पयुाणउने एउटा जरुरी 

छ भन्ने लाग्छ। भनेको अवहले जनमानसमा एक खालको आतङक छ यो आइसक्यो के 

केन हनु्छ त्यस्तै सब ववाणद पायो वक भने्न आतङक छ त्यो आतङ्कले गदाण मान्छे झन 

अताधसने र सामाननीय रुपमा कमन कोल्ड हदुा खेरी रुघाखोकी मारै हदुा खेरी मान्छे 

अत्तालीएर दश ठाउमा िेरै थररका औषिीहरु गरेका कुराहरु छ त्यो देजखन्छ।  

ववगतमा पधन भाइरलले पधन त्यस्तो खालको जस्थधत बनाएको धथयो त्यो हनु 

नददनको लागी कम्तीमा यो रोगको साविानी के के हनु सक्छ हामीले के के सावािानी 

अपनाउन ु पछण र तत्काल भैसके पधछ स्वास््य केन्रमा जाने खालको कुराहरु हाम्रा 

हेल्थडेक्सहरुमा हेल्थडेक्सहरुलाइ बढाएर त्यहााँ जानेखालमा जोड गनण र घर घर सन्देश 

पयुाणउन समय धनमाणर् गनुण पछण भने्न लाग्छ। प्रदेश सरकारको आफ्नो संयन्रत पररचालीत 
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भएको मन्री ज्यलेु बताउन ुभयो अरु नाकाहरुमा पधन ध्यान ददन ुजरुरी छ भने लाग्छ 

हस्स त िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय राजकाजी महजणन  

माननीय राजकाजी महजणन (नेपाल कम्यधुनि पाटी (नेकपा)):- सहभामखु महोदय 

यो ववपतको जनु हामी यो प्रकृतीक ववपतको पूवणतयारीको वहसावले मन्रीज्यूले आफ्नो 

तयारी गनुण भएको छ र प्रदेश सरकारको तर्ण बाट जनु एउटा तयारी गनुण भएको एउटा 

सचुना जारी गररएको छ त्यसको लागी ववषेश िन्यवाद ददन चाहान्छु।  

र एउटा प्रकृतीक रोग संग हामी लड्नको लागी धसङ्गो राष्ट्र सगं अवहले जनु 

एउटा हामीले तयारीको रे्जमा हामीले आफ्नो छलर्ल चलाइरखेका छौँ र यसमा ववषेश 

गरर अधलकधत अवहले हामीले ध्यान ददनपुने ववषय कोरोना भाइरसको ववषयमा अवहले जनु 

एउटा छलर्लको क्रममा पधन जसरी एउटा समवुहकताको वहसावले यसलाइ अगाधड 

बढाउने वहसावमा कधम भएको छ।  

यसलाइ सामवुहक रुपमा यसको चावह सामना गने राष्ट्रीय स्तरको एउटा 

छलर्लको आवश्यकता हामीले महससु गरेका छौँ यसैमा हामी टेकेर रे्री पधन यसलाइ 

धसङ्गो इकाइमा लगेर देशभररमा धसङ्गो इकाइहरुमा लगेर प्रदेश भररमा धसङ्गो इकाइमा 

लगेर यसको जनचेतना रै्लाउन सायद पवहलो काम गनुण पछण भने्न मलाइ लाग्छ ववभेद 

गरर सघ र प्रदेशका ववधभन्न धनकायहरुले यो रोगलाइ यो भाइरसलाइ चावह हामीले 

धनधमतेन्न गनणको लागी र यसको भनै यसको उपचार त्यसको संगसाँगै यसलाइ धनमुणल 

गनणको लागी हाम्रो तर्ण बाट पधन जसरी संघको सरकारले र प्रदेशको सरकारले चीन 

सरकारलाइ जसरी अवहले माक्स चावह संकट परेको बेलामा अभाव भएको बेलामा 

त्यसलाइ पठाउने काम पधन भएको छ। यो पधन एउटा सकारात्मक सन्देश जनु बावहर 

गएको छ।  

यो संग साँगै हाम्रो पधन नेपालको एउटा कन्ट्ररीवीउट जसरी हामीले चीन 

सरकारलाइ गरेका छौँ। यो संग संगै रे्री पधन अब देश भरीका सम्पूर्ण स्वास््य चौकी 
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र सम्पूर्ण एउटा ठाउाँहरुमा यसलाइ चेक जाच र त्यस पधछ गएर यसको उपचार ववधिका 

ववषयका पधन जनचेतना जगाउने एउटा मखु्य कायणभार हाम्रो प्रदेश सरकारलाइ पधन छ 

भन्ने मलाइ लाग्छ र सगसंगै उपत्यकाको ववषयमा ववदेशबाट जस्तै चीनमा रहन ुभएका 

सबै जो ववद्याधथण हनुनु्छ त्यहााँ पढ्न गएका सम्परू्ण ववद्याथीलाइ उजचत ढङ्गबाट हामीले 

एउटा तरुुन्त हामीले एउटा सोर् ल्याजन्डङ गने गरर सरुजक्षत स्थान ददने गरर हाधमले 

सायद हामीले पधन सहयोग गनुण पने र प्रदेश सरकार र संघको सरकारलाइ पधन सचेत 

गराउने गरर प्रदेश सरकारले एउटा चावह ववषेश कदमहरु चाधलयोस भने्न प्रश्नहरु पधन 

गनुण चाहान्छु। िन्यावद।  

माननीय सभामखुः- माननीय डा. राजेन्रमान शे्रष्ठ  

माननीय डा. राजेन्रमान शे्रष्ठ (नपेाल कम्यधुनि पाटी (नेकपा)):- सभामखु 

महोदय सामाजीक ववकास मन्रीज्यूले भखणरै नोवेल कोरोना भाइरसको सक्रमर्को बारेमा 

जनु समसामहीक ववषयको जानकारी ददन ुभयो यसको लाधग म िन्यावाद ददन चाहान्छु। 

यधत खेर धमर राष्ट्र चीनमा कोरोना भाइरसले धनकै ठुलो जनतालाइ धनकै ठुलो संक्रमर् 

भएको क्षर् हो यसको ववरुि त्यहााँको सरकार त्यहाको कजम्नि पावटण जनताहरु अत्यन्तै 

मवहनतका साथ यस ववरुि लाधग रहेका छन उहााँहरुले धछटै्ट सर्लता पाउने म ववश्वास 

गछुण। शभुकामना पधन ददन चाहान्छु।  

चीन बाट नेपाली हरुलाइ र्काणउने सन्दभणमा अन्योल रहेको मैले ठानेको छु जहााँ 

सम्म नेपाली ववद्याथी हरु नेपाल यधत खेर आउने कुरा स्वाभावीक हो आफ्ना घर र्कण न े

भने्न िेरै ठुला राष्ट्रहरुले अन्य राष्ट्रहरुले आफ्ना नागरीक हरुलाइ स्वादेश र्काणउने काम 

गररसके। हामीले गरेका छैनौँ। चीधनयााँ सरकारले कुनै पधन देशका नागररकहरुलाइ ७२ 

घण्टे सचुना अगाधड नै सचुना ददन ुपछण भधन रहेको छ।  

यो उसको आन्तररक तयारीको वहसाबमा अत्यन्तै राम्रो कुरा छ। यधत खेर आम 

जनताको ववचमा भ्रम के परररहेको म देख्छु भने चीन बाट नेपाल र्कण न ेअथवा चीन 

बाट ववदेशमा यधत खेर र्कण ने हरु ववरामी होइनन स्वास््य नागरीक हनु। नेपालमा 
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र्कण ने ती नपेाली ववद्याथीहरु धबरामी भएको खण्डमा उधनहरु नेपालमा र्कण न पाउदैनन 

चीनमै राखेर उपचार गने छन। स्वास््य भएर र्कण ने हो अथवा धनरोगीताक प्रमार् 

सवहत नेपाली हरु र्कण न पाउछ। जहााँ सम्म सक्रमीत देश बाट हाम्रो देशमा नेपाली 

ववद्याथीहरु र्कण ने कुरा छ र्कीसके पधछ पधन अन्तराष्ट्रीय काननु अनशुार स्वास््यको 

धनयम अनशुार क्वारान्टाइनमा पररजक्षत हनु ु पदणछ त्यो १५ ददन सम्म रहन ु पने 

बाध्यताले गदाण खेरी स्थान चयनको कुराहरु भैरहेको हो उता पाइरहेको हाल भने्न 

लाग्छ।  

तर यो वढला भैरहेको छ जधत सक्यौ उती धछट्टौ खलुा स्थानमा यसको 

व्यवस्थापन गनण आवश्यकता छ। सभामखु महोदय यो कोरोना भाइरस आइरहेको जस्तै 

कुनै बेला भेलीका ददनमा अरु कुनै पधन भाइरस रे्री पधन आउन सक्दछन यस्ता 

प्रकृतीक ववपत्तीहरु दोहोरीन सक्छन। कवहले भगुभण धभरको ठुलो गर्पधतले ठुलो भकुम्प 

२०७२ बैशाख १२, २९ मा गयो कुनै वेला नेपालमा महाभकुम्प जान सक्दछ 

महाभकुम्पको तयारी पधन हामीले आजको ददनमा नै गनुण पछण वकनकी यो पूवणसचुना ददएर 

आउने होइन। यसैले मयो कोरोना भाइरस बाट सक्रमीत नेपाली दाजभुाइहरु त्यहााँ पधन 

आत्तीन ुनपने हो स्वाधभक रुपमा संक्रमर् भैरहेको मरररहेको क्षर् बाट स्थानबाट आफ्नो 

र्कण ने भने्न उहााँ नेपाली ववद्याथी हरुको भावना साचे हो यथाणथ हो सम्मान गनुण पछण।  

िैयण गनुण पछण नेपाल सरकारले तत्कालै नपेाल र्काणउने व्यवस्था र्काणउने 

व्यवस्था गनुण पदणछ। जनताले बझु्ने र बझुाउने कुरालाइ जनतालाइ अधिकारीक 

व्यक्तीहरुले सचुना ददने अधिकारीक स्थान बाट अधिकारीक धनकाय बाट आम जनतालाइ 

यसको बारेमा सचुना ददलाउने काम हरु नपगु भएको सचेतनाका कामहरु नपगु भएको 

हदैु नभएका भ्रभ हनुे कुराहरु अन्याल हनुे कुराहरु िेरै भएको ले त्यस्ता कुराहरु िेरै 

भएको ले जचने काममा हाम्रा आज सामाजीक ववकास मन्री ज्यूले पहल गनुण भएको जस्तै 

अन्य िेरै कुराहरुमा प्रि पाने सचेतना अधभयान आजैको ददन बाट सरुु गररयोस भनेर 

अनरुोि गनण चाहान्छु िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय ववशाल खड्का  
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माननीय ववशाल खड्का (नेपाल कम्यधुनि पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखु 

महोदय, सवणप्रथम सामाजीक ववकास मन्रालय प्रधत म हाददणक आभार प्रकट गदणछु। 

वास्तवमा जचधनयााँवासी जचधनयााँ भगुोलमा वसोवास गने मानव समदुाय माधथको यो समस्या 

त्यस बाट जोधगने उपाय र हाधमलाइ पने संभाववत असरको बारेमा हामी उजत्तकै सचेत 

छौँ।  

तर मलाइ एउटा जजज्ञासा के लाधगरहेको छ भन ेयो मान्छे चीनमा वस्ने पथृीवी 

को यधत ठुलो संख्या पधृथववमा बसोबास गरररहन ुभएको छ उहााँहरुको मानवले सजृजत 

गरेको समस्या हो र यो चीनको धसमाना कटाउने ववजत्तकै यो समस्या समािान हनुलाइ। 

आज यो प्राकृतीक र यो स्वास््या सम्बन्िी समस्या ववस्तारै सामाजीक र राजधनधतक 

वहसावले पधन यसको ववश्लषेर् गनुण पने ठाउमा हामी पगेुका छौँ की अवहलेको समाज २१ 

औ शताब्दी मानव समाजत मानबहरुको परेको ववपत माथी धसङ्गो पथृीवीमा परेको 

मानवको उजत्तकै सचेतना हनु ुपने हो।  

यो दोहोरो धनधत यसको मतलाव अवहले जनु हाम्रो साविानीको उपाय र पवहला 

आफ्नो नागररकहरुको सरुक्षा को लाधग सरुजक्षत ठाउाँमा ल्याउने कुरालाइ त्यसलाइ 

सम्मान गदै यसको सगाँ सगैँ हाम्रो कतणव्य भनेको चीनमा जनु ववपत परेको छ त्यस्तै 

दोहोरो धनधत धलन ु पछण हाम्रा सहयोगहरु हामीले गने साथ सहयोगहरु उजत्तकै सगसगैँ 

रहन ुपछण जस्तो लाग्छ। अन्यथा यो प्रकृधतक ववपद भन्दापधन मान्छे ले मान्छेलाइ अब 

कुनै भनेको यिु चलेको देश बाट त्यहााँको आफ्नो नागररक धनकाल्ने धनधत र एउटा 

सरुवा रोग चलेको ठाउबाट चावह आफ्नो नागररक बोलाउने एउटैखालको धनधत बाट 

चावह सरकार चलेको हो जस्तो लाग्छ। त्यसो गदाण स्वास््य सम्बजन्ि समस्या चावह हावा 

बाट यो बाय ु बाट चलेको होला तर हामी नाकालाइ मारै होरररहेका छौ जचधनयााँलाइ 

मारै देजखरहेका छौ।  

यो अधलकधत हाम्रो दायारालाइ बढाउन ुपछण त्यो चावह बागमती प्रदेश पछण त्यो 

चावह धसमानामा पधन पछै यो धसमानामा बाट त्यो वहसावले साकें तीक रुपमा भए पधन 
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दोहोरोधनती हाधमले पधन साथ सहयोग हामीले पधन जचधनयााँ सरकार प्रधत एउटा भाव ददन े

वहसाबले दोहोरोधनती धलन ुपछण यवह सझुाव राख्न चाहान्छु िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय शान्ती प्रसाद पौडेल  

माननीय शान्ती प्रसाद पौडेल (नेपाल कम्यधुनि पाटी (नेकपा)):- माननीय 

सभामखु महोदय कोरोना भाइरसको सन्दभणमा चीनमा भैरहेको जनु समस्या छ। यो 

समास्या बाट नागररक बोलाएर त्यो नागररक लगेर त्यसको समािान हनु्छ वक त्यवह 

समािान गने हो भने्न बारेमा अधलकधत ध्यान ददन ुपछण जस्तो लाग्छ। यो चावह मान्छे 

ल्याउने कुरा एउटा कुरा हो रोग ल्याउने चावह अधलर्रक होला त्यसो भएको हनुाले 

हाम्रो सरकारले यदद त्यो चावह धबरामी भएको हरुलाइ उपचार गने टोधल पढाउने कुरा र 

सपोट गने कुरामा ध्यान ददन ुपछण।  

स्वास्छ नागररकहरु यता ववरामी नभएको हरुलाइ ल्याउन पने हनु्छ त्यो ल्याउन े

पने हनु्छ त्यो ल्याउदा खेरी चावह घनावस्ती नभइकन उच्तम २० धडधग्र भन्दा जचसो 

ठााँउमा भएको मारै त्यो भाइरसको ग्रोथ कम हनु्छ त्यसकारर् त्यो कुरामा सरकारको 

ध्यान जान ुपछण भने्न कुरा चावह म राख्न चाहान्छु र यदद यातायातको असवुविा भयो भन े

त्यसमा हेधलकप्टरको व्यवस्था गरेर भए पधन यो बनाइने केन्र चावह एकदमै जचसो 

ठााँउमा भयो भने यो रै्लने कुरा चावह रोक्ने काम हनु्छ त्यो जचनको अवहले को जनु 

भैरहेको ठााँउ छ यो २० धडग्री भन्दा बवढ ठाउमा चावह भाइरसको ग्रोथ रोधसयो बवढ 

हनु्छ यसमा ध्यान पगु्न पछण भने्न कुरा राख्न चाहान्छु िन्यावद।  

माननीय सभामखुः- माननीय धमना ज्ञवाली  

माननीय धमना ज्ञवाली (नेपाल कम्यधुनि पाटी (नेकपा)):- माननीय सभामखुज्यू 

आजको यस सिनमा सामाजीक ववकास मन्रीज्यूले समसामवहक ववषयको सन्दभणमा 

कोरोना भाइरसको सक्रमर्को बारेमा राख्न ुभएको ववषय प्रधत हामीले िन्यवाद ज्ञापन गनण 

चाहान्छु। यो भाइरसको कारर् आज चीन सबै भन्दा बवढ प्रभाववत भएको छ। नोवेल 
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कोरोना भाइरसको कारर् ज्यान गमुाउने चीधनयााँ नागररक प्रती हाददणक श्रिजन्जधल अपणर् 

गनण चाहान्छु।  

यस्तो ववपतको अवस्थामा चीन सरकार जचधनयााँ जनतामा शोकलाइ शक्तीमा 

बदल्ने आत्मबल धमलोस भने्न शभुकामना पधन यवह बाट ददन चाहान्छु। र नेपाल 

सरकारले चीनमा रहेका ववद्याथी हरुलाइ सकेसम्म धछटो आफ्नो देशमा ल्याउने व्यवस्था 

गरोस यसकालाधग पधन हामी यवहाँबाट ध्यानाकषणर् गराउन चाहान्छौँ। सबै माननीय हरुले 

राख्न ुभएका सन्दभणहरु प्रधत आफ्नो पधन समथणन जनाउन चाहान्छु िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- यस ववषयमा उठेको प्रश्नको जवार् ददन माननीय सामाजीक 

ववकास मन्री यवुाराज दलुालाइ अनमुती ददन्छु। 

माननीय यवुराज दलुाल, मन्री, सामाजजक ववकास मन्रालय:- माननीय सभामखु, 

महोदय माननीय सांसद ज्यहुरुले नोवेल कोरोना भाइरसको सवालमा प्रदेश सरकारले 

तयारी र यो संग सम्वजन्ित ववषयमा राख्न ुभएको जजज्ञासाको बारेमा मैले केवह संवोिन 

गने कोजशस गने छु। कररव १२ जना ११ र १२ जना िेरै माननीय सदस्यज्यहुरुले 

बोल्न ुभयो त्यसकारर्ले प्रश्न हरु वटपोट राम्रो संग नभएको पधन हनु सक्छ तैपनी म 

साझा जजज्ञासाहरु भएको कारर्ले समेट्नी कोजशस गने छु हामी सबैको चासो सबै भन्दा 

पवहला चीनमा रहेका नेपाली नागररकहरु खास गररकन हवेुवह प्रान्तको उहान शहरको 

आसपासमा भएका नपेाली ववद्याथीहरु लगाएत नपेाली नागररकहरुलाइ सरकारले देश 

धभर ल्याउने सवालमा पवहला िेरै माननयी ज्यहुरुको जजज्ञासा रहेको छ।  

यो अधलकधत म यो सन्दभणमा यवह मौकामा थप ववषयहरु स्पि पानण चाहान्छु। 

अवहले नेपालमा यो डब्ल ु एचवको रर्नीतीमा हामीले हेरेका छौँ र केवह कुराहरु मैले 

उल्लेख पधन गरेको छु। क्वारेन्टाइन र आइसोलेसन वाडणलाइ र्रक तररकाले बझु्न ुपछण 

हामीले नेपालमा चीन लगाएत संसारमा रहेको नागररक आए पधछ सक्रमर् छ वक छैन 

भनेर केवह समय कररव दइु हप्ता धनगरानीमा राख्ने समय हनु्छ त्यसलाइ क्वारेन्टाइन 
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भधनन्छ। त्यो रोग लागेको आइडेजन्टर्ाइ भएका व्यक्तीहरुलाइ त्यहााँ राजखदैन त्यहााँ 

चावह धनरोगीलाइ नै राख्नने हो।  

जसलाइ सक्रमर् देजखएको छैन त्यो मान्छेहरुलाइ धनश्चीत पररक्षर् अवधिको 

भरमा राख्ने हो एउटा कुरा दोस्रो कुरा नोवेल कोरोना भाइरसको लक्ष्यर् र केवह जचन्ह्रहरु 

अवहले डब्ल ु एचवले र चीनले पत्तालगाए अनशुार यहााँ उल्लेख गररएको छ लक्षर् 

नदेजखन पधन सवकन्छ भने्न पधन कुराहरु पधन संगसंगै छ त्यस लक्षर् एकातीर सक्रमर् 

भएको लाइ लक्षर् नदेजखने कुरा अको धतर क्वारेइन्टाइन भनेको धबरामीलाइ राख्न े

ठाउहोइन नभएकैमान्छेलाइ राख्ने ठाउ हो जसलाइ सक्रमर् देजखएको छ उसलाइ 

तत्काल आइसोलेसनमा वाडणमा राखेर उपचार पितीमा लाधगन्छ त्यसकारर्ले यो 

रर्नीधतमा पधन भधनएको छ अर्वाह नरै्लाउनको लागी यस्तो माहामाररमा हामीले 

अर्बाह रै्लाउन हदैुन।  

र हामीले कधतपय कुरा हरु सनुे पधछ राखेका छौँ कहााँ राख्न कहााँ नपाइने कहा 

ददने कहााँ नददने नागररक स्थर बाट ववधभन्न कुराहरु ववधभन्न तहमा भएका कुराहरु पधन 

छन। त्यो राम्रो कुरा होइन त्यसकारर्ले त्यस्ता कुराहरु बाट हामीहरु सबै सचेत रहन ु

पछण हामीलाइ थाहा छ उच्च जनघनत्वभएका ठाउाँहरुमा यस्ता सक्रमक व्यजक्तहरुलाइ 

राख्न ुहदैुन त्यस्ता ल्याव हरु पधन राख्न ुहदैुन त्यो आफ्नो ठााँउमा छ तर पधन हामीले 

सापेजक्षत रुपमा तत्काल रोस्कुय ुगनणको लाधग सापेजक्षत कम जनघनत्वभएका र सरकार 

मा उपलब्ि पूवाणिार भएका ठााँउमा राख्न ु पने हनु्छ त्यसकारर् यता धतर सकारात्मक 

बाटो बनोस कम्तीमा हामी सबै प्रदेश सभा मार्ण त त्यो खालको पहल कदमी सबै 

स्थानीय तह सबै तीन होस भने्न पधन म सरकारको तर्ण  बाट अनरुोि गनण चाहान्छु।  

र यवह सम्मानीत सभा मार्ण त सबै सम्वजन्ित सबै मा आह्वान गनण चाहान्छु। 

हामीले क्वारेन्टाइनलाइ त्यवह अनसुारले बझु्न ु पछण र क्वारेन्टाइनलाइ वझु्ने सवालमा 

माननीय ज्यूहरुले पधन राख्न ुभएको छ। हामी संसारका सबै नागररक बराबर हैँ हामीले 

सबै लाइ समान दृविले हेनण पछण र हररन ु पछण। आफ्नो सन्तानलाइ ल्याउन जधत 

हामीलाइ हतार छ त्यसै गर त्यसरी ल्याइएको सन्तान खरुुक्क घर जान पाउने होइन त्यो 
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क्वारेन्टाइनमा राख्न ेहो त्यसकारर्ले हामी कसैले यहााँ हनु्छ हनु्न भनेर सोच्दा खेरी पधन 

आफ्नो सन्तान हदुा के हनु्छ अको सन्तान हदुा के हनु्छ भने्न समान दृविबाट हेनुण पने 

एउटा आवश्यकता र एउटा दृविकोर् धनमाणर् गनुण पने आवश्यकता छ। संक्रमक रोगहरु 

ल्याउने होइन डब्ल ुएचओको रर्धनधत जसलाइ हामीले अबलम्व गने भनेका छौँ।  

सक्रमर् एक बाट अको ठाउमा रै्लन ददन े उपायहरु पधन हाधमले यसमा 

अवलम्वन गनुण पने हनु्छ। त्यस कारर्ले सरकारले जोजखम हेरीरहेको छ। मैले बेलकुा 

वढला पधन नेपाल सरकार स्वास््य तथा जनसङख्या मन्रालयमा यो सवालमा खासगररकन 

यो समाजजक सन्जालमा आएको ववधभन्न अधभभावकहरुले आफ्ना जचन मा रहेका 

आर्न्तहरुलाइ नेपाल ल्याउन पहल गरेको लगाएतका कुराहरुलाइ धलएर सम्पकण  गरेको 

धथए र त्यती वेला पधन नपेाल को सरकारको तर्ण  बाट छधनभतु तयारी भएको मारै धमधत 

यवह ददन ल्याउने भने्न धमती तोक्ने एउटा काननुी प्रकृया बाहेक अरु कुराहरु परुा भएको 

भने्न बारे सवार् आएको छ र त्यवह कुरालाइ मैले लेखेको छु र यहााँ नेपाल सरकारकै 

कायणक्षेर भएको कारर्ले प्रदेश सरकारको तर्ण बाट यस कुरालाइ थप स्पि पानणको लाएर 

यदद छुटो ल्याउनको हकमा धछटोल्याउनको लाधग प्रदेश सरकारको तर्ण  बाट पहल 

गररने छ।  

अको हामीले जधत हेल्थडेक्सहरु राखेका धथयौँ यो प्रायाप्त छ भने्न जजज्ञासामा 

बागमती प्रदेश देशको राजिानी रहेको प्रदेश जहााँ सरकारले पधन यो ववषयमा घधनभतु 

तररकाले काम गरररहेको छ जनु कुरा यहा सबै यसमा सधमवटएको छैन। र हाम्रो प्रदेश 

संग अरु धछमेकी प्रदेश हरु पधन हनु्छ र त्यहााँ बाट पधन हामीले यो काम भएको अपेक्षा 

गनुण पछण। र सबै ले साझा प्रयत्न गने भने्न कुरा यहा सबै कुरा उल्लेख गररएको छ 

हामीहरु सबै ठाउाँ जान धमल्दैन सक्दैनौ। तथापी यवहले संगसंगै हाम्रो रर्नीधतमा के 

भधनएको छ भने यसलाइ यसलाइ िेरै ठुलो अर्बाहको रुपमा यसबाट पनण सामाजजक र 

आधथणक क्षेधत हनु सक्ने कुरालाइ नै सतणक रहन ुपछण भनेर डब्ल ुएचवले भनेको छ। 

त्यो भनेको आज नेपालमा कधत खतरा छ त नेपालमा एकै ठााँउमा भेला हनु नहनुे जस्थधत 

हो त भन्दा होइन।  
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त्यसकारर्ले यस्ता कुरा नहोस जसले सामाजजक र आधथणक वक्रयाकलाप हरुमा 

असर गनण सक्छ भनेर ववश्वा स्वास््य सगठनले हामीलाइ रर्धनधतबाट चेतावधन ददएको 

छ। त्यसकारर्ले अवहले हामी भनेको अधलण इएरको रे्डमा हो पूवणतयारीकै रे्जमा हो र 

यहााँ भन्दा बवढ हाधमले सवणश्वा के के न भैहाल्यो भने्न वहसाबले पधन जान ुउपयूक्त छैन 

केवह हदैुन यो समाननीय कुरा हो बस्ने अवस्थामा पधन हामी छैनौँ। त्यसकारर्ले 

अनावश्यक अर्बाह रै्लाउने र जनमानसमा नकारात्मक भ्रमर रास रै्लाउन पधन ददन ु

भएको छैन हाधमले र संभाववत सक्रमर् चावह प्रवेश गनणको लाधग कुनै पधन ठााँउमा प्रवेश 

र ववस्तार हनु नददन पधन हामी ले त्यो अनशुार पधन हामीले काम गररराखेका छौँ।  

ठोररलगाएत केवह नाकाहरुको कुराहरु हाम्रो रोकडणमा छ तर आवश्यकताको 

महशसु भएपधछ सरकारले यसलाइ ववस्तार गदौँ जान ुपछण म लगाएत का अरु कुराहरु 

म राख्न चाहान्छु। केवह माननीय ज्यलेु माननीय ववजया केजश ज्यलेु टेकु अस्मतालमा 

राम्रो जनशक्ती र मेजशन छैन भने्न सनुेको छु भने्न उहााँले जजज्ञासा राख्न ुभएको छ टेकुमा 

शकु्रराज ट्रवपकल हजस्पटल नेपाल सरकार अन्तगणत रहेको अस्पताल हो र प्रदेश 

सरकारको हाम्रो खासै त्यो संग सम्वन्ि हदैुन र यो ववषयको जवार् मैले ददन ु राम्रो 

हदैुन। माननीय सरेुन्र राज गोसाइले हबेु प्रान्तको उहान शहर भन्नु भएको धथयो मैले 

लेखेको पधन त्यवह छ। र मैले पढे जस्तो पधन लाग्छ तर धमस्टेक भएछ भने अन्यथा 

नवहन ु होला म त्यो वकल्यर छु र त्यो डब्ल ु एचवको मैले आरै्ले न ै ररसचण गरेर 

मन्रालय को वटम साँग सहकायण गरेर तयार गरेको हो र म िेरै कुराहरुमा वकल्यर छु।  

यो हवेुवह प्रान्तको उहान शहर नै हो र त्यहााँबाट आउट बे्रक भएको हो र 

त्याहााँको त्यहााँको एउटााँ धसरु्ट सेन्टर बाट र मैले त्यवह भने जस्तो लाग्छ अन्यथा भए 

सच्याउछु। नेपाल सरकारले सहयोग गरेको सन्दभणमा मलाइ लाग्छ हामी िेरै जानकार 

नै छौँ सरकारका परराष्ट्र मन्री माननीय परराष्ट्र मजन्रज्यू माननीय स्वास््य तथा 

जनसख्यङया मन्रीज्य ु को संयूक्त उपजस्थधतमा जचधनयााँ राजदतु माहमवहम संग नेपाल 

सरकारको तर्ण  बाट कररव एक लाख माक्स नेपालको तर्ण बाट पठाएको कुरा हामीले 

थाहा पाएका छौँ र हामीले बावह्रमाध्यम र आन्तररक माध्यम दवैु तर्ण  बाट अन्य केवह 

धछटरु्ट सहयोग भएको भने्न कुरा हामीलाइ थाहा छ।  
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ठोरीनाकाको बारेमा माननीय नरोत्तम बैियज्यलेु राख्न ुभएको धथयो मैले जवार् 

ददए। माननीय प्रभात तमाङले एक जना सक्रमर् केहो कहााँ प्रमार्ीत भयो भन्ने जजज्ञासा 

राख्न ुभएको छ हाम्रो नेपाल सरकार स्वास््य तथा जनसङख्या मन्रालय ले ददएको ररपोट 

पधन हो। र जसमा चावह १८ जना केवह त्यवह मैले ददएको डेटको हारा हारीमा १८ 

जना नागररक हरु केवह संका लागेर सक्रमर् पररक्षर् गनण आउन ुभएको धथयो १७ केश 

नेगेवटभ देजखयो र एउटा केश पोजेवटभ देजखएको हो बाइलक्की त्यो केशले कसैलाइ 

सक्रमर् नभएको र मैले अजघनै भने सम्वजन्ित व्यजक्तलाइ पधन थप स्वास््य असर 

नपरेको कुरा मैले राजखनै सकेको छु।  

र नेपालमा अवहले छैन भने्न कुरा पधन यवहाँ न ैहो। माननीय केशव पोख्रलले छुटौँ 

समयन्र भनु्न भएको छ हामी सगाँ दइुवटा संयन्र नेपाल सरकार र प्रदेश सरकार संग 

हनु्छनै यस्ता माहामारी रोगहरुको लागी एउटा चावह रतुप्रधतगामी बोधल आर आर वट भन ै

यस्तै कायणको लाधग स्थापना भएको हनु्छ अको इमजजणक धडजजजहरुको लाधग 

धभधभआरवटधस भने्न हाम्रो यवहाँ न ैहटौँडामा पधन नेपाल सरकारको एउटा स्था यवह नै छ 

यस्तो स्टेन बाइ सरकारको हनु्छ माननीय राजकाजी महणजन लगाएत माननीय ज्यहुरुले 

पधन राख्न ुभएको छ।  

माननीय राजेन्रमान शे्रष्ठ लगाएत अन्य माननीय ज्यूहरुले पधन यवह नागररक 

र्काणउने तयारीको सवालमा राख्न ु भएको छ माननीय ववशाल खड्काले अधल र्रक 

तररकाले यो चावह रोगका कारर्ले यो चीनमा आएको जनु सकंट छ त्यो सबैको साझा 

सकट हो त्यसमा चावह हामी सबैले एउटा साझा भावनाका साथ हेनुण पछण र आरु्मारै 

बच्ने तररकाले नेपाल सरकारले प्रदेश सरकारले त्यस्तो धनती धलन ुहदैुन सबैलाइ बच्ने र 

बचाउने तररकाबाट यसलाइ सोच्न ुपछण भने्न वहसावले र सरकारको तर्ण बाट सहयोगको 

दोहोरो धनती धलन ुपछण भने्न कुरा छ यसलाइ प्रदेश सरकारले मद्दत गछण माननीय शान्ती 

प्रसाद पौडेलले यो जचसो ठााँउमा यो क्वारेन्टइन राख्न ेकुरा गनुण भएको छ।  

यो सझुावलाइ हामी ग्रहर् गने छौँ र्वाणड गने छौँ। माननीय धमना ज्ञावालीले 

पधन पूवण माननीय ज्यहुरुले बोल्न ुभएका कुराहरुलाइ सहमती व्यक्त गदौँ यहााँ ले चीनमा 
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भएको दखुद घटना यो माहामरी बाट ददव्वंगत भएका नागररकहरु प्रधत श्रिन्जली र चीन 

प्रधत सहानभुतूी र उहााँले प्रकट गनुण भएको छ यसमा हाम्रो समथणन रहेको छ। र जधत 

पधन केवह कुराहरु माननीइ ज्यलेु राख्न ुभएका केवह कुराहरु मैले भने िेरै भएको हनुाले 

वटप्न केवह छुटेको पधन हनु सक्छ। तथापी मैले दोह्रयाउदा खेरी अवहले हामी आन्तक्कीत 

हनु ुपने अवश्था होइन चपुलागेर बस्न ुपने अवस्थामा पधन होइन र छैनौँ।  

र हामी वसेका पधन छैनौँ नेपाल सरकार प्रदेश सरकार दबैु सरकारले आफ्नो सम्पूर्ण 
हाम्रो क्षमता भए अनशुार र यसलाइ नेपाल धभर थप सक्रमर् नहोस भने्न कुरा मा सचेत 
रहे हनु्छ िन्यवाद।  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु प्रमखु प्रधतपक्ष दलका नेता माननीय इन्र 

बाहादरु बाधनयााँले बोल्न समय माग्न ुभएको छ म उहााँलाइ बोल्ने समय ददन्छु।  

माननीय इन्र बाहादरु बाधनयााँ (नेपाली कागं्रसे):- माननीइ सभामखु महोदय, प्रश्न 

उत्तर हदैु िेरै ववषयहरु ववषेश गरर कोरोना भाइरस देजख धलएर िेरै कुराहरु यहााँ उठे म 

आज र्रक प्रदेश सभाम यहााँ उठेको भन्दा अली र्रक ववषय मैले भन्न गवहरहेको छु।  

सभामखु महोदय हाधम लोकतन्र हदैु प्रजातन्रको संस्थागत ववकास गदै 

मलुकुलाइ संजघय गर्तन्रमा हामी सबैको सहकायणमा सहमतीमा यो व्यवस्था हामीले 

ल्याएका हौँ र यो व्यवस्था धभर स्वातन्र धनकाय हस्तक्षेप नगररकन धनश्पक्ष रुपमा काम 

गनण ददने धनकायहरु खडा गररएको धथयो त्यो हाम्रा स्वाधगणय नेता र गर्तन्रका चावह जो 

मलुकुाम राजा वववहन पररकल्पना गने स्वाधगय धगररजा प्रसाद कोइरालाले जसले 

अजख्तयारको सरुुमा जनु नेपालमा चावह स्वातन्र धनकाय भ्रिचार मलुकुको जनताको रगत 

पधसनाले जनप्रधतधनिी हनुेहरु नेपाल राष्ट्र सेवाक गने हरु ले कवह गजल्त गरे भने धतधनहरु 

लाइ कारवावह गनुण पछण र दजण्डत गनुण पछण भनेर मलुकुमा त्यो वकधसमको स्वतन्रधनकाय 

अजख्तहार दरुुपयोग आयोगको चावह जनु वकधसमको शक्तीशाली आयोग धगररजा प्रसाद 

कोइराला को पालमा नेपालमा सरुुवात गररएको हो।  

तर आज हामीले अजख्तयार लाइ ददन प्रधतददन स्वातन्र धनकाय राजधनधतक 

हस्तक्षप गदौ राजधनधतक भधतण केन्रको रुपमा के आज संसददय मयाणदा संसददय प्रवक्रयामा 



339 
 

के आज ववपक्षाको तेजोवाद घटाउदै मलुकुलाइ एक पजक्षय ढङ्गले आरु्ले मलुकु जनु 

ढ्ङगले चलाउन खोजजएको छ यसले मलुकु कतै दघुणटामा त जादैन। यदद वास्तवमा 

धनश्पक्ष ढङ्गले यदद अख्यातीयारले एउटा संवैिानीक धनकायले धनस्पक्षा ढङ्गले कायण गने 

हो भने तत्कालीन मन्री जो भमूतथा भमुी व्यवस्था मन्रालय नवोकेको हाम्रा दलको 

उपनेता संघीय प्रधतधनधि सभाका उपनेता ववजय कुमार गञ्क्क्षादार जो वहजोको ददनमा 

प्रिानमन्री को आग्रहमा मान्रालय समालेर आफ्नो स्वायं मन्रालय धथएन, त्यसकारर्ले 

त्यो मन्रालय प्रश्ताव धलएर जान पने प्रिानमन्रीको आग्रहमा धलएर जान ुपने अधन त्यवह 

क्याववनेटले गरेको धनर्णय मा प्रिानमन्री चावह त्यसमा कवह पधन नपधनण अधन मजन्र पनुण 

पने यस्तो पधन ववभेदकारी अन्याय कारी अधन यस्तो वकधसमाको धनर्णय जनु वकधसमले 

आज अख्यधतयारले मदु्दादायर ववषेश अदालतमा गरेको छ।  

हामी भने्न चाहान्छौँ अपरािी केवह पधन नछुटोस गजल्त गरेको भए केवह पधन 

त्यसमा छुट्न ुहदैुन र स्वायम हाम्रा उपनेता ले त्यो प्रमार् र त्याको आिारमा गजल्त 

गरेको रवहछन भने छोड्न ुभएन तर यहा चावह गजल्त गरेको छुट्दै जाने धनदोश चावह 

पदैजान ुहनु ुभएन त्यसकारर् यो आवजलाइ संजघय सरकारले पधन सनुोसवक आज संजघय 

सरकार देजख आज स्वास्तन्र धनकाय हरु राइमाम भएको छ यदद आरु्ले भनेको कुरा 

नमान्दा महाअधभयोग हनु सक्ने संवैिानीक अङ्गको चाहे त्यो अजख्तयार प्रमखु होस चाहो 

चावह त्यो अदालतको त्यो सवणच्च न्यायलयका न्याधिस हनु त्यकारर्ले आज राइमा 

भनाएर आज रासै रास रै्लाएर यो वकधसमको अवहले जनु गररएको छ।  

यो अवहले एक पजक्षय ढङ्गले गरेको कुरामा ववषेश अदालतमा ववषेश वकधसमले 

यसलाइ हेररएला केलाइएला र कवह छुटेकाहरुलाइ पधन कारबावह हनु ुपछण र यो मिुामा 

जाहााँ आज छुटोर जहााँ आज पेश गनण सकेको छैन धतधनहरुलाइ पधन अदालतले कोटेर 

त्यसलाइ खोतलेर की अवचावह धत प्रमार् र त्य को आिारमा ती धनर्णयको आिारमा 

धतनलाइ पधन अदालतले बयान धलन ुपने र बोलाउन ुपने र मदु्दा दायर अजख्तयारले गरेको 

मा थप अनसुन्िान अदालतले ववषेश अदालतले गने संभावना अझै रहेको छ। त्यसकारर् 

त्यता प्रधत पधन ध्यान जाओस।  
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र धनदोश यदद प्रस्ताव लादैमा दोषी हदैुन त्यसकारर्ले धनदोश माधथ कारवावहको 

प्रवक्रया अगाधड नबढनको लागी हामी आज यहााँ बाट धनवेदन गने चाहान्छौँ वक स्वातन्र 

धनकाय हरुलाइ र राजनेधतक सहमती को आिारमा र चावह कारवावह गदै जाने र एक 

पक्ष ढङ्ड्ले एउटालाइ दोषी देखाउने अको त्यवह धनर्णयमा धनदोश हनुे आज हाम्रो िमण 

शास्त्रमा भन्छजन्न ववष्र् ु ववष्र् ुभनेपधछ यसले िेरै पाउने काम गरे पधछ के रे लालपजुाण 

पधन वर्ताण गरे पधछ त्यवह चावह अजख्तयारको मदु्दा नलाग्नी अजख्तयारलागे पैसा छ।  

भने घसु खायो भने वर्ताण गरे भने मदु्दा नलाग्ने हो वक त्यसकारर्ले यस्तो कुरा 

प्रती केन्रयसरकारको संजघय सरकारको ध्यान जाओस र साँग साँगै अको कुरा अवहले 

तत्कालै समाजजक सन्जालमा एउटा घटाना एउटा चावह के छ भने एउटा अचम्म 

वकधसमको अनशुन्िान गनुण पने र त्यसलाइ ववषेश रुपमा हेनण पने अवहले पवुण सजचव 

अजुणन काकी जो आफ्ना िमण पत्नी घरमा अचेत अवस्थामा िारीलो हधतयारले वहकाणएर र 

अवहले भेजन्टलेटरमा राखेको अवस्था र त्यवह घरमा काम गने ववजय चौिरी दाङका आज 

चावह झनु्डाएर मतृ्य अवस्थामा रहेको अवस्थामा रे्ला परेको छ भखणरै।  

त्यसकारर्ले यो घटना प्रती केजन्रय सरकार प्रदेश सरकारको पधन ववषेश ध्यान 

जाओस वक अपरािी केवह पधन नछुटुन आज राज्यको मटुुमा ववषेश शे्रजर्बाट अवकाश 

पाएका घर धभर पररवारको सदस्य मतृ्य अवस्थामा रे्ला परेको र भेजन्टलेटरमा राख्न ुपने 

र काम दार झणु्डाइन ुपनण र संगदठत अपरात हो वक के हो र आज बच्चाधलएर त्यवह 

घरमा काम गने चौिरीको जश्रमती भधनने बाच्चाधलएर त्यवह चावह स्कुलामा अजुणन बाहादरु 

काको जो चावह पूवण सजचवको छोरा स्कुल पयुाणउनै जादै गदाण अधन अजुणन बाहादरु काकी 

पशपुतीको दशणन गनण जादै गदाण घरमा घटना घटेको अवस्था छ।  

त्यसकारर्ले आज तपाइको चावह के छ भने कुमन्डोल र लगभग त्यो के छ भने 

सानेपाको त्यो चावह ववचमा रहेको एररयामा बस्ने सानेपामा वजस्न पूवण सजचव घर धभर 

यस्तो घटना भएको छ मतृक प्रधत म चावह यो के छ भने संवेदना प्रकट गनण चाहन्छु र 

यो जनु घटना प्रधत गजम्वर छानववन हनु को लागी म आग्रह पधन गनण चाहान्छु। 

सरकारलाइ अनरुोि पधन गनण चाहान्छु। कुरा आयो कोरोना भाइरस यो कोरोना भाइरसले 
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जनु आज नेमाली नागररकहरु जो स्वास््य छन उधन हरु लाइ सरकारले तत्काल चााँडो 

भन्दा चााँडो जसको कुनै वकधसमको कोरोना देजखएको छैन।  

भाइरस देजखएको छैन त्यसलाइ आफ्ना पररवारजनामा ल्याउने र ववधि प्रवक्रया 

कधत ददन राख्न ेहो स्वास््या को मापदण्ड धभर त्यो वकधसमको व्यवस्था धमलाएर ल्याउन 

पयो सरकार ले यो सायौनै हामी चावह एकदमै धनररहे एकदमै लजज्जत अवस्थामा 

देजखएको छ आर्न्त जसले आफ्नो पररवारले आफ्नो सदस्य सवह सलामत छ तर कुनै 

रोग छैन तर आउन खोज्दा बारा बारा आग्रहले पधन आउन पाएको अवस्था छैन 

त्यसलाइ तत्काललै गररयोस जसलाइ सक्रमर्ले छोएको छ मेरो त सरकार प्रधत आग्रह 

पधन छ अनरुोि पधन छ सभामखु मार्ण त जसलाइ हाम्रो नेपाली ववद्याथी कसै लाइ रोग 

लागेको छ। भने नेपालको काठमाण्डौ भ्याली धभर भक्तपरु लधलतपरु काठमाण्डौँ कवह 

पधन लेरआएर राख्न ु हदैुन। वकन त्यो यररया घना त्यो वजस्तमा घना डबल चौवर हदैु 

त्यहााँ ठुलो ववपजत्त आउन सक्छ त्यसकारर्ले त्यसैले त्यसलाइ ववषेश रुपमा ल्याउने हो 

भने सरकारले जजम्मेवारी वोक्ने हो भने त्यसलाइ छुटौ ठााँउ को व्यवस्था गनुण पछण।  

भ्याली भन्दा वावहर होइन भने नेपाल भन्दा आज नेपालमा तीन वषणमा ठोक्का 

ददएको एउटा पलु १५ वषणमा भन्दैन आज कोरोना भाइरस लागेको चाइनाले ३ ददन 

धभर एक हजार वेडको अस्पताल बनाएको छ। तीन ददन धभरमा जस्टल स्टक्चर बाट। 

यदद कसैलाइ लागेको छ। भने त्यसलाइ उवहाँ राम्रो सग ववधभन्न प्रववधिर ववधभन्न 

प्रववधिकको कारर्ले त्यहााँ तत्कालै उपचार गनण सवकन्छ त्यसकारर्ले जसलाइ लागेको 

छ र हाम्रो स्वास््यको डाक्टर सवहतको वटम गएको उधनहरुलाइ कसरर भेट्न सवकन े

उधनहरुलाइ कसरर के गरेर यहााँ बाट वटम पठाएका छौँ। नेपाल सरकारले हाम्रो 

स्वास््यको वटम गाको छ जसलाइ रोग लागेको धथयो त्यो प्रधत सरकार जजम्मेवार छ 

भनेर हाम्रो डाक्टर वकन नजाने त्यसकारर् रोगीहरुको हकमा यहााँबाट डाक्टर जाने 

यहााँबाट पररवारजन जान चाहेमा पररवार जनलाइ पररवरालाइ पधन धलएर जाने सरकारले 

त्यो वकधसमको व्यवस्था धमलाउने र उवह उपचार गनण रोगीलाइ यहााँ ल्याउने काम यहा 

गनुण हनु्न र यहााँ त्यसकारर् दधुनयााँलाइ चवकतपारेर उहााँ आज ववकास गरेको जचनालाइ 



342 
 

आज हामीले चनौती धलएर धबरामी यहा ल्याउने होइन त्यसकारर् पनी सरकारको ध्यान 

जाओस भन्दै मैले गजम्भर अख्यातीयार प्रधत चावह सरकारले जनु वकधसमले रास देखाएर 

जनु वकधसमले एक पजक्षय धनर्णय गरेको छ यसको घोर भसणना गनण चाहान्छु।  

र यस्तो गधतववधि नगररयोस यस्तो गधतववधिवले वक न्याय सबैलाइ समान होस 

न्याय स्वातन्र होस न्याय सबैले ववश्वास गनण लाएक होस आज शहर बजारमा छरप्रि 

जनताको मन मनमा के छ भने यो एक पजक्षय यो सरकारले आफ्नो तागत र तजुक 

देखाएर आज जनु वकधसमको भाछ आज कारवावहको प्रवक्रया अगाधड बढेको छ यसले 

सडक देखी केन्रय संसद सम्म यो कुरा उठेको छ। हाम्रा साथी हरुको ववचमा भयो 

संसद अवरुि गनेकी मैले भने वकन अवरुि गने यो केन्रको संजघय संसदमा संसद 

अवरुि भएको छ। संसदमा चावह आज चाहयोभने अख्यातीयार प्रमखुलाइ अख्तीयारका 

सदस्यलाइ र सवणच्चका न्याधिसलाइ महाअधभयोग लाग्न सक्छ यो संसदलाइ हामीले 

हामी लाग्न पधन सक्दैनौ र त्यसकारर्ले आज त्यहााँ अवरोि छ सहमती त्यवह हनु्छ 

अवरोि खलुाउने वक के गने कारवावहको प्रवक्रयामा चलेको ववषयमा कसरी जाने हामी 

आवाज राख्न े हो हामीले एक पजक्षय भयो भने्न हो र यो एक पजक्षय नहोस कारवावह 

सबैलाइ समान होस दोषी नउजम्कउन धनदेशालाइ नपरोस यस्तो वकधसमको वववेि पूर्ण 

कायण नगररयोस यसले जनतामा केछ भने जनु आक्रोस पैदा गछण एक पजक्षय भएको 

कारर्ले गदाण आक्रोस पैदा गयो भने त्यसले अको कोष धलन सक्छ त्यसकारर्ले हामी 

यो व्यवस्था प्रधत इमान्दार छौँ प्रधतवि छौँ यो व्यवस्था हामी सबै धमलेर ल्याएको हो यो 

व्यवस्था धभर कमजोर गरेका जनतालाइ गररवको पधसना र रगतमा होली खेलाका 

जोकोवह हरु पधन भ्रिचार दलदलमा र्सेकाहरु उजम्कन हदैुन।  

कारवावह हनु ुपछण त्यो जो केवह होस प्रिानमन्री होस या भोलीको ददनमा आज 

देजखएको छवक अजख्तयारका प्रमखु हरु पधन परेको छ। जो केवह पधन पनण सक्छ भने्न 

ववश्वास जगाउनसक्न ुपयो सरकारले होइन भने नजागाइकन एक पजक्षय ढङ्गले चलाउदा 

खेरी देश अन्तै जान सक्छ र कवहले कावहाँ अनावश्यक ढङ्गले कारवावह गदाण जन्मेर 
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ववरोह अन्त्यही जानसक्छ यो प्रधत पधन सरकार गजम्भर होस भन्दै आफ्नो भनाइ यवह 

टुङ्गाउछु हस्त िन्यावद जय नेपाल  

माननीय सभामखुः- माननीय सदस्यहरु १० धमनेट पधछ बस्ने गरेर यो बैठक 

स्थधगत गदणछु।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु १० धमनेटको लाधग स्थधगत बैठक पनुः 

प्रारंभ हनु्छ।  

माननीय सदस्यहरु प्रदेश सभाको धमधत २०७६ माघ १३ गतेको ववशेष समय र 

१७ गतेको शनु्य समयमा माननीय सदस्यहरुले उठाउन ुभएको प्रश्नहरुको जवार् ददन 

माननीय आन्तररक माधमला तथा कानून मन्री शाधलकराम जमकटे्टललाई अनमुधत 

ददन्छु।  

माननीय शाधलकराम जमकटे्टल मन्री, आन्तररक माधमला तथा कानून मन्रालय:- 

माननीय सभामखु ज्यू, माघ १३ गते प्रदेश सभाको बैठकमा १४ जना माननीय सदस्य 

ज्यूहरुले प्रदेश धभर घटेका केवह घटनाहरु त्यसैगरर सरकारले गनुणपने अथवा भईराखेका 

कामहरुको बारेमा सरकारको ध्यानाकषणर् गराउन ु भएको धथयो। त्यवह ववषयमा म 

सभामखुज्यूको अनमुधतले म केवह कुराहरु राख्न चाहान्छु।  

सवणप्रथम हामीले यो प्रदेश सभाबाट अत्यन्तै सझुबझुका साथ एउटा महत्वपूर्ण दईु 

वषण देजख थाधत रहेको एउटा महत्वपूर्ण धनर्णय हामीले यो प्रदेश सभाबाट प्रदेशको 

नामाकरर् र प्रदेशको स्थायी राजिानी टुङ्गाएका छौँ। यद्यवप त्यसमा हाम्रा आफ्ना 

िारर्ाहरु, आफ्ना मतहरु, आफ्ना ववचारहरु प्रदेश सभामा हामीले आफ्ना दलहरुमा 

स्वभाववक ढङ्गले दजण गरेका छौँ, राखेका छौँ। जनतामा जानका लाधग हामीले आफ्ना 

मतहरु सरुजक्षत राखेका छौँ।  

तैपधन अवहलेको ववजशि पररजस्थधत र मलुत यो संघीयता कायाणन्वयनको पवहलो र 

एउटा ऐधतहाधसक काम नै यो प्रदेश सभाको नामाकरर् र राजिानीसाँग जोधडएको ववषय 
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हो त्यसैले प्रदेश सभामा हामी रहेका माननीय सदस्यहरु मध्ये अथवा यहााँ प्रधतधनधित्व 

गने राजधनधतक दलहरु मध्ये हामी अधिकाशंको सहमधतमा अझ प्रदेश सरकारको नेततृ्व 

गने दल र प्रधतपक्ष दलको साझा प्रस्तावमा हामीले प्रदेशको स्थायी राजिानी र 

नामाकरर्को धनर्णय गनण सक्न ुयो हाम्रो प्रदेश सभाको सबभन्दा ठुलो उपलब्िी हो र यो 

मानेमा म प्रदेश सरकारको तर्ण बाट सबै माननीय सदस्यज्यूहरुलाई हाददणक िन्यवाद ददन 

चाहान्छु।  

मलाई लाग्छ यो धनर्णय दठक वक बेदठक, नामाकरर् बागमती दठक हो वक बेदठक 

हो अथवा हेटौँडा स्थायी राजिानी उपयकु्त अनपुयकु्त के हो भने्न भन्दापधन हामीले यो 

प्रस्तावलाई टुङ्गाउन नसक्दा दईु वषणदेजख हामी जसरी रुमधलरहेका धथयौँ र हामी माधथ 

संघीयताको पक्षपाती हामीमाधथ जनु खालका प्रश्नहरु उदठराखेका धथए। दईु वषणसम्म 

आफ्नो प्रदेशको नामाकरर् गनण नसक्ने, आफ्नो प्रदेशको स्थायी राजिानी तोक्न नसक्न े

यो प्रदेश सभाले अरु के काम गनण सक्छ भने्न जस्ता प्रश्नहरु यरतर उदठरहेका धथए र 

यवह प्रदेश सभामा पधन तपााँई हामीहरुले पधन पटक पटक वय कुराहरु उठाईरहेका धथयौँ 

र यो सन्दभणमा हामीले जनु धनर्णयहरु गरेका छौँ मलाई लाग्छ संघीयता कायाणन्वयनको 

सन्दभणमा हामीले गरेको धनर्णय अत्यन्तै महत्वपूर्ण छ।  

म पवहलो कुरा यो राख्न चाहान्छु। माननीय सभामखु ज्यू, ववशेषत १४ जना 

माननीय सदस्यहरुले माघ १३ गते ववशेष समय धलएर ३ ४ वटा घटनाहरु उठाउन ु

भएको छ। पवहलो माघ ४ गते यवह मकवानपरुको हेटौँडामा भएको अधनता भजेुलको 

हत्याकाण्डको बारेमा अथवा वहााँको मतृ्यकुो बारेमा यहााँ उठाउन ुभएको धथयो। अवहले 

नेपाल प्रहरीको असाध्यै िेरै धमहेनत पश्चात म आर्ैँ ले पधन नेपाल प्रहरीको बागमती 

प्रदेशको धडआईजी त्यसैगरर मकवानपरु जजल्ला प्रहरी प्रमखुलाई बोलाएर यो घटनाको 

बारेमा सत्यत्य धछटो पत्ता लगाउन ुपयो भनेर मैले आरै्ले पधन भनेको धथएाँ र त्यसपधछ 

वहााँहरुले नेपाल प्रहरीको तर्ण बाट अपराि अनसुन्िानको टोधल माधथबाटै वहााँहरुले 

काठमाण्डौबाटै मगाउन ुभयो।  
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र वहााँहरुले १८ वटा टोधल बनाएर एकदम राम्रोसाँग अनसुन्िान गदै जादााँ 

वहााँहरुले घटनाको सम्पूर्ण वववरर् बावहर ल्याई सक्न ु भएको छ र घटनामा संलग्न 

सबैलाई पक्राउ गररसवकएको छ र वहााँहरु अवहले कानूनी प्रवक्रयामा हनुहुनु्छ। त्यसैगरी 

काननुी कारबाहीको प्रवक्रयामा दोषीहरु अवहले हनुहुनु्छ त्यसैगरर अवहले अको माघ ६ 

गते बेलकुा मकवानपरुको थाहा नगरपाधलकाको दामनको जो पानारोमा ररसोटणमा 

ववशेषगरर भारतको केरलाबाट आएका पयणटकहरु जनु होटलमा बस्नभुएको धथयो।  

त्यसको घटनाको बारेमा माननीय सदस्य ज्यूहरुले जसरी उठाउनभुएको धथयो त्यो 

घटनाको बारेमा बावहर जे आएको छ हामीले सरुक्षा धनकायहरुबाट जानकारी धलदााँ खेरी 

घटना त्यवह नै सत्य हो र अवहले सम्म जो ६ जना ववशेष गरर ८ जना ब्यजक्तहरु त्यहााँ 

सतेुको ठााँउमा वहााँहरुको त्यहााँ जो दखुद धनिन भयो, वास्तवमा वहााँहरुले एउटा पधछ 

सबै घटनाहरु बझु्दा खेरी वहााँहरु ९ बजे पोखराबाट त्यो होटलमा आईपगु्न ु भएको 

रहेछ।  

राधत दईु बजेसम्म वहााँहरु सतु्न ुभएको रहेनछ, त्यो जचसोको कारर्ले त्यहााँ ववववि 

वववादहरु पधन भएको रहेछ र अजन्तममा हामी सतु्नै सक्दैनौँ भधनसकेपधछ बावहर जनु 

सामवुहक रुपमा रहेको एउटा ठुलो ग्यााँसबाट बाल्ने जो वहटर हो त्यो वहटर होटेलको 

म्यानेजमेन्टको मान्छेहरुले त्यो नलानसु ्भन्दा भन्दै वहााँहरुले जबरजस्ती हाम्रो बच्चाहरु 

मछण हामीले यो धलएर जान्छौ भनेर वहााँहरुले धलएर जान ु भएको रहेछ। र त्यो 

भेजन्टलेशन नभएको ठााँउमा यो ठुलो वहटर लगेर बालेर वहााँहरु सतु्नभुयो। त्यसपधछ 

अजक्सजन पगेुन वहााँहरुको धनिन भयो र यसले हामीलाई िेरै ठुलो क्षती भएको छ 

वकनभने दामन भनकेो एउटा पयणटकीय ठााँउ हो।  

असाध्यै िेरै माधनसहरुको आवतजावत हनुे ठााँउपधन हो र त्यो स्थावपत एउटा 

प्रधतष्ठान पधन हो, टुररजम क्षेरको। र अवहले हामी पयणटन वषण मनाउदैँ गदाण, पयणटन वषणको 

कायणक्रम अगाडी बढाउदै गदाण हाम्रो पयणटकहरुको महत्वपूर्ण आगमन हनुे देश भनेको 

भारत हो। भारतबाट आएका पयणटकहरुको त्यहााँ जनु दखुद धनिन भयो त्यसले 

हामीलाई अत्यन्तै क्षती बनाएको छ र म वहााँहरु सबैप्रधत सरकारको तर्ण बाट हाददणक 
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श्रिान्जली ब्यक्त गनण चाहान्छु र अवहले वहााँहरुको सबै डेथ बडीहरु वर्ताण भईसकेको 

छ र अवहलेसम्म धलजखत रुपमा कवह पधन उजरुीहरु परेको छैन र सनु्नमा आएको कुरा 

हामीले प्रशासन मार्ण त बझु्दा खेरी सनु्नमा आएको कुरा संघीय सरकार मार्ण त 

क्षधतपधूतणको दाबी भएको छ।  

भारधतय राजदतुावास मार्ण त नेपाल सरकार साँग भने्न हामीले सनुेका छौँ र यसमा 

अवहले सम्मको अनसुन्िानमा के देजखन्छ भने घटना जे जसरी भएपधन त्यो जचसो ठााँउमा 

वहटरको ब्यवस्था गनण नसक्न ुहोटलको ब्यवस्थापनको लापरवाही हो भने्न सरुक्षा धनकाय 

र प्रशासनको धनचोड छ। वहााँहरुले अवहलेसम्म त्यवह कुरा हामीलाई ररपोटण गनुण भएको 

छ र त्यसपधछ मकवानपरुमा होटलहरुको अनगुमन गने कामलाई हामीले राम्रो साँग 

मकवानपरुको प्रमखु जजल्ला अधिकारी, त्यसैगरी स्थानीय तह लगायत सबैलाई हामीले 

भनेका छौँ। प्रहरी प्रशासनको पधन सवक्रयता बढेको छ। त्यसैगरी अको घटनाकै 

सन्दभणमा २०७६ साल माघ ७ गते घाददङ जजल्लाको ज्वालामखुी गााँउपाधलका वडा 

नम्बर ४ मा एउटा झोला मण्डली भने्न एउटा देवीको मजन्दर छ। त्यो मजन्दर कस्तो छ 

भने त्यहााँ बाख्राको पाठी लगेर त्यहााँ काट्न ुपछण।  

त्यहााँ भोग ददन ु पछण र त्यहााँ मवहलाहरु जान ु हदुैँन। त्यहााँ परुुष मारै जान ु

पछण। त्यहााँ रक्सी लगेको त्यो देवीको मजन्दरमा पोखाउन ुपछण अधन त्यसपधछ तपाईको 

त्यहााँ जनु कावटएको बाख्राका पाठीहरु हनु्छन ् त्यसको मास ु घर ल्याउन ु हदैुन। त्यो 

ल्यायो भने दघुणटना हनु्छ र त्यहााँ पटकपटक मददरा प्रशस्त लान पाउने, लानै पने 

चढाउनलाई अधन मवहला जान नहनुे अधन बाख्राको पाठी धलएर जान ुपने, परुुष मार जान 

पने र अवहले त अरुअरु जजल्लाहरुबाट पधन त्यहााँ पजुा गनण आउने त्यो चधलराखेको छ। 

ववगतमा िेरै घटनाहरु मस्तसाँग तपाईको त्यहााँ वहााँहरुले मददरा सेवन गने लगेको 

मददराहरु र दघुणटनाहरु िेरै भईरहने भएको हनुाले म संवविान सभाको सदस्य धथएाँ र 

मैले ६५ सालमा त्यहााँ मददरा लान नपाउने भनेर हामीले त्यो ब्यवस्था धसधडयो 

कायाणलयबाट गरेका धथयौँ।  
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पधछ रे्रर त्यो खकुुलो हदुौ गयो यो ररधतररवाजको यो िमणसाँस्कृधतको ववरुिमा 

गयो। प्रायजसो रे्रर त्यहााँ जाने जनजाधतहरुको बवढ जाने त्यहााँ। अरु जाधत भन्दा पधन 

जनजाधत अधल बढी जाने भएको हनुाले अधन रे्रर त्यो कुरा खकुुलो हदैु गयो र अवहले 

रे्रर त्यवह प्रवक्रया चलेको हनुाले र आईचर गाडीमा झण्डै ठुलै संख्यामा ३०-४० 

जनाको संख्यामा भक्तजन भनौँ अथवा त्यहााँ पजुा गने मान्छे त्यहााँ जानभुयो र र्वकण न े

क्रममा त्यो दघुणटना हनु गयो। सात जना मान्छेको घटनास्थलमै मतृ्य ुभयो र त्यपधछ 

झण्डै २०-२१ जना मान्छेहरु घाईते हनुभुयो। वहााँहरुको त्यो गाडी सामाननीयत त्यो 

गाडी िनीपधन गरीब मान्छे नै हनुहुदुोँ रहेछ।  

हामीले सबै त्यो बझुयौँ र घाईतेहरुको उपचारको कुरा जो यो प्रदेश सभामा 

माननीय ज्यूले उठाउन ुभएको धथयो र म अजस्त मारै पधन गहृ मन्रालयमा मैले गहृ 

मन्रीसाँग भेटेँ। यवह प्रदेश सभाको सदस्य माननीय राजेन्र पाण्डे पधन त्यहााँ हनुहुनु््यो। 

अरु पाटीका नेता साथीहरु पधन हनुहुनु््यो। वहााँहरुको उपचार खचण जो माग गनुण भएको 

धथयो त्यो उपचार खचण हजस्पटलको कागजात आईसकेपधछ त्यो उपचार खचण ददने भने्न 

सहमधत गहृ मन्रलायमा भएको छ र त्यो उपचार खचण प्राप्त गने क्रममा छ र त्यसैगरी 

त्यवह ददन बेलकुा िाददङको खनीयााँबास गााँउपाधलकाको वडा नम्बर ३ मा एउटा घटना 

घटेको छ। त्यसमा एक जना ब्यजक्त सन्त बहादरु तमाङ भने्न मान्छेको मतृ्य ुभएको छ 

भने अको रत्न भने्न रववन तामाङ घाईते हनुहुनु्छ र त्यो घटनामा संलग्न ४ जना 

अवहलेसम्म पक्राउ परेका छन ्र ४ जना र्रार रहेका छन ्र उधनहरु माधथ मदु्दा दायर 

भएर कानूनी कारबाहीमा वहााँहरु हनुहुनु्छ।  

त्यसैगरर अको माननीयज्यूहरुले अत्यन्तै गजम्भरतापवूणक उठाएको कुरा बल्ख ुदेजख 

हेटौँडासम्म आउने बाटो कवहले बन्छ, सरकारको के छ भने्न कुरा उठाउन ुभएको छ। 

हामीले अत्यन्तै जोडतोडको साथ हामीले यो हेटौँडा आउने बाटो धनमाणर्को कामलाई 

ममणतको कामलाई त्यसलाई अत्यन्तै धतिताको साथ त्यसलाई अगाडी बढाईराखेका छौँ, 

काम भईराखेको छ। तैपधन सोचे अनसुार हनु सकेको छैन। सरकारले छुट्याएको 

बजेटहरु खचण हनु सकेको छैन।  
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यतापवट्ट दजक्षर्कालीबाट धसस्नेरी हदुैँ आउने बाटो पधन िेरै पटक म आर्ैँ  पधन 

मखु्यमन्री ज्यू सवहत बसेर ठेकेदारसाँग बसेर कुराकानी पधन भयो तर त्यो सोचे अनसुार 

काम हनु सकेको छैन तर अवहले हेटौँडा स्थायी राजिानी तोवकईसकेपधछ धछटो भन्दा 

धछटो त्यो बाटो बनाउन ुपछण भने्नमा हामी सबैको सरकारको ध्यान छ। यहााँहरुले जो 

कुरा अत्यन्तै हामीलाई अफ्यारो छ। बाटो राम्रो छैन हामीले त्यो आउने क्रममा 

त्यहााँबाट आउने क्रममा अत्यन्त सास्तीहरु भोधगराखेका छौँ।  

त्यताधतर सरकारको ध्यान अत्यन्तै गजम्भरतापूवणक लागेको छ र मलाई लाग्छ 

धछटो भन्दा धछटो त्यो बाटो हामीले ममणत गने त्यसको त्यसको अधलअधल चौडा गने र 

धसस्नेरीको बाटो पधन धछटो भन्दा धछटो त्यसको काम सक्नपुछण भने्नमा सरकारले जोड 

गररराखेको छ। माननीय सभामखु ज्यू, त्यसैगरी अको अत्यन्तै माननीय ज्यूहरुले 

उठाउनभुएको कुरा ववकास तर्ण को बजेट खचण भएन, सरकारले काम गनण सकेन भने्न 

कुराहरु। यसमा के छ भने यहााँहरुले भन्या कुरा दठकै हो, माननीय ज्यूहरुले उठाउन ु

भएको कुरा दठकै हो यसमा मेरो आफ्नो तर्ण बाट ववमती छैन तर वकन खचण भएन भन्दा 

मलाई लाग्छ हामी यहााँ जधत उपजस्थत छौँ सबैलाई थाहा छ।  

वकन खचण हदैुन, बजेट वकन खचण भईराख्या छैन। मैले आज धबहान मारै वहजो 

सम्माननीय प्रिानमन्रीको अध्यक्षतामा एउटा बैठक भएका रहेछ काठमाण्डौमा 

पेपरहरुमा हेदाण खेरी। त्यहााँ न्यजुहरु हेरेँ , तपाईहामी सबैले त्यवह हेरेका छौँ अधन 

हामीलाई अधलकधत सरकारले काम गरेन वकन गरेन भने्न पररराख्या छ तर के हो भने 

हाम्रो ववधि प्रवक्रयाले हामीलाई छेवक राखेको छ। मैले पटकपटक मलाई लाग्ने कुरा 

मैले माननीय ज्यूहरुसाँग पधन ववधभन्न र्ोरमहरुमा राख्न े गरेको छु वक हाम्रो ववधि 

प्रवक्रयाले हामीलाई काम गनण ददएको छैन। हाम्रो राजधनधतक नेततृ्व कमजोर छ। स्थायी 

संयन्र बधलयो छ।  

संसदले पास गरेका बजेटहरु खचण गने क्रममा रे्रर थपु्रै प्रवक्रयाहरु परुा गनुण पने 

र त्यो परुा गदाण गदै मवहनौ लाग्ने। अवहले माननीय ज्यूहरुले उठाईराख्न ुभएको छ प्रदेश 

क्षेर ववकास कोषको पैसाको अख्तीयारीनै गएन। मलाई लाग्छ अथण मन्रालयले 
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अजख्तयारी पवहल्यै पठाएको त्यो कहााँ रोवकएको छ। यस्ता थपु्र ैकुराहरु छन ्जनु तपाईँ 

हामीले हाम्रो यो राज्य ब्यवस्थामा भोधगराखेका छौँ र प्रदेश सरकार धत सबै कुराहरुलाई 

सिुाने त्यसलाई नयााँ बनाउने र धछटो भन्दा धछटो सरकारले ल्याएका बजेटहरु तपाई 

हामीले यो प्रदेश सभाबाट पास गरेका बजेटहरु खचण गनुण पछण भने्न कुरामा सरकार 

अत्यन्तै जचजन्तत छ। मेरो कुरा यधत राख्छु। हवस ्त िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय मैना अछामी, के कुरा राख्न खोज्न ुभएको ?  

माननीय मैना अछामीले राखेको कुरा म सरकारको ध्यानाकषणर् गराउन 

चाहान्छु।  

माननीय सदस्यहरु, अब म माननीय मखु्यमन्रीको तर्ण बाट माननीय आन्तररक 

माधमला तथा कानून मन्री शाधलकराम जमकटे्टललाई प्रदेश लोकसेवा आयोग ऐन, 

२०७६ लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक सभामा पेश गनण अनमुधत ददन्छु।  

माननीय शाधलकराम जमकटे्टल, मन्री, आन्तररक माधमला तथा कानून मन्रालय:- 

माननीय सभामखु ज्यू, सभामखु ज्यूको अनमुधतले प्रदेश लोकसेवा आयोग ऐन २०७६ 

लाई संशोिन गनण बनेको वविेयक सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। िन्यवाद।  

माननीय सभामखु:- माननीय सदस्यहरु, अन्तर प्रदेश बाधसन्दाको समान सरुक्षा, 

ब्यवहार र सवुविा सम्बन्िमा ब्यवस्था गनण बनेको वविेयकलाई अनमुधत माग्न े

प्रस्तावमाधथ कुनै पधन माननीय सदस्यको ववरोिको सचुना प्राप्त नभएकोले प्रदेश सभा 

धनयमावली, २०७४ को धनयम १०६ को उपधनयम (२) बमोजजम र प्रदेश बाधसन्दाको 

समान सरुक्षा, ब्यवहार र सवुविा सम्बन्िमा ब्यवस्था गनण बनेको वविेयक प्रस्ततु गनण 

अनमुधत प्राप्त भएको घोषर्ा गदणछु।  

माननीय सदस्यहरु अब म माननीय मखु्यमन्रीको तर्ण बाट माननीय आन्तररक 

माधमला तथा कानून मन्री शाधलकराम जमकटे्टललाई अन्तर प्रदेश बाधसन्दाको समान 
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सरुक्षा, ब्यवहार र सवुविा सम्बन्िमा ब्यवस्था गनण बनेको वविेयक सभामा पेश गनण 

अनमुधत ददन्छु।  

माननीय शाधलकराम जमकटे्टल, मन्री, आन्तररक माधमला तथा कानून मन्रालय:- 

माननीय सभामखु ज्यू, सभामखु ज्यूको अनमुधतले प्रदेश बाधसन्दाको समान सरुक्षा, ब्यवहार 

र सवुविा सम्बन्िमा ब्यवस्था गनण बनेको वविेयक सम्माधनत सभामा पेश गदणछु। 

िन्यवाद।  

माननीय सभामखु :- माननीय सदस्यहरु अब अको बैठक धमधत २०७६ साल 

माघ २८ गते मंगलबार ददनको ३:०० बजे बस्ने गरी यो बैठक स्थधगत हनु्छ।  

 

(तदनन्तर बैठक २०७६ साल माघ २८ गते मंगलवार ददनको ३:०० 

बजेसम्मका लाधग स्थधगत भयो।)  

अन्त्य - ददनको ५:२५ बजे।  
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